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Margarida Castañer 
Presidenta de la Societat Catalana d'Ordenació del Territori (SCOT) 

L'SCOT publica per segon any consecutiu l'Anuari Territorial de Catalunya. 

Amb l'Anuari Territorial l'SCOT vol continuar desenvolupant algunes de les 

seves principals línies de treball, com ara promoure la recerca sobre l'orde

nació i l'estructura territorial de Catalunya i fomentar els debats de contingut 

territorial entre els experts i també entre el conjunt de la societat. 

L'Anuari té per objectiu oferir una eina de consulta que permeti aprofundir 

en el coneixement de les transformacions, dels projectes i dels conflictes 

territorials que han tingut lloc a Catalunya al llarg de l'any. Esperem, per 

tant , que sigui interessant per als tècnics, per als professionals i per a les 

persones que prenen decisions en l'àmbit de les polítiques territorials, però 

també per a tots aquells que vulguin conèixer les transformacions que 

s'estan produint en el territori català. 

Aquest segon Anuari, a banda de significar una consolidació del projecte, 

suposa un salt qualitatiu i quantitatiu. Quantitatiu perquè el nombre de 

temes tractats s'ha ampliat considerablement i qualitatiu perquè ha crescut 

el nombre de professionals que hi han treballat i a més se n'ha millorat 
l'edició. 

Després de dos anys de treball creiem que podem confirmar allò que 

en el moment de posar en marxa el projecte era només una intuïció: que 
les polítiques, les transformacions, els projectes i els conflictes territorials 

han esdevingut protagonistes del debat ciutadà. 

La realització i l'edició de l'Anuari ha estat possible gràcies a la 

dedicació d'un conjunt de professionals, els redactors dels diferents apar

tats, i sobretot gràcies a la dedicació del seu director Àlex Tarroja i del seu 

equip de col·laboradors, molt especialment de Maria Herrero i de Xavier 

Boneta que han fet una llarga tasca de coordinació, assessorament i revisió. 

Cal agrair la col·laboració de totes les persones que han participat en la re

dacció dels articles dels "Diàlegs" i, també, agrair molt especialment a la 

Diputació de Barcelona i al Departament de Política Territorial i Obres 

Públiques de la Generalitat de Catalunya per haver cregut en el projecte 
i per haver contribuït a fer-lo possible. 

Agost de 2005 

Presentació 
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Els fets més 
destacats 
de l'any 

Territori 2004: Un present que ja comença a ser passat 

Alex Tarroja 
Geograf. Dí rector de l'Anuari Territorial de Catalunya 

L'Anuari Tertitorial de Catalunya 2004 recull dos-cents te
mes relacionats amb el medi ambient. les infraestructures, 
els plans i projectes urbanístics i la política territorial que 
han estat actualitat en l'opinió pública i entre els mitjans de 
comunicació al llarg de l'any passat. L'increment del nom
bre de temes tractats respecte de l'edició de 2003 no de
riva necessàriament d'un increment de la conflictivitat te
rtitorial, sinó d'un seguiment més exhaustiu de l'actualitat 
territorial i de la possibilitat de dedicar més recursos -bà
sicament humans- al projecte. 

El 2004 va veure la continuació del debats que ja havien 
estat especialment destacats l'any anterior, com ara el 
ferrocarril d'alta velocitat, el Quart cinturó, el túnel de 
Bracons, els aeroports de Barcelona i de Lleida, l'habi
tatge, el pla hidrològic, el tramvia o les transformacions 
urbanes del fòrum 2004 i del 22@ al Poblenou. Va veu
re, també, l'esclat de nous temes com el centre peniten
ciari de Sant Joan de Vilatorrada, la contaminació del riu 
Ebre a Flix, la Llei de millora de barris, el Pla director ur
banístic del sistema costaner, el Pla nacional d'assigna
ció d'emissions o el Debat sobre el model turísitc, o va 
portar al centre del debat temes que havien romàs en un 
segon terme, com la línia de molt alta tensió Sentmenat
Bescanó-Baixàs. Però també va veure com altres qües
tions que havien estat al si de l'actualitat territorial del 
2003 s'enretiraven a un segon terme sigui de manera 
definitiva o només temporal, com ara el camp de golf de 
Vilanera, la reforma de la plaça de les Glòries, la reforma 
dels consells comarcals, la urbanització de Fluvianàutic, 
les casernes de Sant Andreu, els incendis forestals, etc. 

Aquest text introductori té la intenció de resumir o sintetit
zar l'actualitat del debat tertitorial a Catalunya durant l'any 
2004 partint dels dos-cents casos estudiats, encara que 
mirarà d'anar un pèl més enllà i de fer un primer assaig 
d'interpretació de les problemàtiques entom de les quals 
gira aquesta actualitat i aquest debat. Així, el text s'ha es
tructurat a partir de quatre àmbits temàtics: medi ambient, 
infraestructures, plans urbanístics de creixement i transfor
mació, i planejament i organització tertitorial. Per a cadas
cun d'aquests quatre grans eixos temàtics s'han tractat 
d'identificar algunes de les principals "lògiques', proble
màtiques o tendències comunes més destacades que es 
deduien a partir dels dos-cents casos presentats en 

aquesta edició d'enguany de l'Anuari Tertitorial. Aquest 
plantejament ha portat aquesta suposada síntesi de l'ac
tualitat territorial de l'any a cenyir-se voluntàriament a un to 
més analític i interpretatiu, tot i conservar la voluntat de re
sum, i a separar-se, així, de les dues-centes "fitxes" que 
componen la part central de l'Anuari, que tenen la volun
tat explícita de ser estrictament descriptives i sintétiques 
-no analítiques ni interpretatives. 

MEDI AMBIENT 

El bloc relatiu al medi ambient inclou els temes relacio
nats amb la gestió de l'aigua, la contaminació fluvial, la 
producció i transport d'energia, les emissions de gasses 
d'efecte hivernacle, la gestió de residus i els espais na
turals protegits. 

En l'àmbit de la gestió de l'aigua, l'any 2004 va evidenciar 
signes d'un incipient canvi cap a una nova cultura de l'ai
gua que no la veu tan sols com un recurs per a l'ús humà 
sinó que també en valora més les funcions ecològiques, 
ambientals i socials. Si bé el fet més destacat de l'any fou 
la derogació del transvasament de l'Ebre (PLA HIDROLòGIc 
NACIONAL, (140]), altres iniciatives o debats apuntaven, ni 
que fos tímidament, en aquesta mateixa direcció com ara 
el PLA SECTORIAL DE CASALS DE MANTENIMENT (142], les pro
postes del programa AGUA del Ministeri de Medi Ambient, 
el debat sobre el CANON DE L'AIGUA [28) o els projectes de 
RECUPERACIÓ AMBIENTAL DEL RIU LLOBREGAT (182). Però en
torn dels usos de l'aigua també han sorgit debats nous al 
nostre país, com la contraposició entre la productivitat 
agrícola i la preservació d'hàbitats esteparis en el cas del 
projecte de regadiu del CANAL SEGARRA-GARRIGUES (26). 
També relacionat amb la gestió de l'aigua, la divulgació 
pública de la CONTAMINACIÓ DEL RIU EBRE A L'EMBASSAMENT 
DE Fux (64), més enllà de l'alarma social que va provocar 
inicialment, va reobrir el debat públic sobre les responsa
bilitats ambientals en els episodis, puntuals o continuats, 
de contaminació i els costos de la descontaminació. 

Un altre dels fets més significatius de l'any en l'àmbit del 
medi ambient van ser les primeres passes per a l'aplicació 
del Protocol de Kyoto aTEstat espanyol amb l'aprovació 
del PLA NACIONAL D0ASSIGNACIO D'EMISSIONS (141), l'objectiu 
del qual és, en primer lloc, no incrementar les emissions 9 
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de gassos d'efecte hivernacle i, més endavant, reduir-los 
distribuint quotes anuals màximes entre les instal·lacions 
dels sectors industrials i energètics que en són els princi
pals responsables. 

Al llarg de l'any 2004 també va continuar la controvèrsia 
sobre la localització i implantació en el territori de les 
centrals de producció d'energia eòlica. Tot i dominar un 
creixent consens social favorable a la implantació urgent 
de les energies renovables, bona part dels projectes de 
parcs eòlics van topar amb una forta contestació per 
part d'entitats conservacionistes i platafomies locals per 
l'impacte ambiental i paisatgístic que comporten i per la 
concentració d'unitats prevista al territori. Aquest fer va 
portar a una interessant divergència entre les grans en
titats ecologistes, que defensaven la urgència dels parcs 
eòlics, i les platafomies locals, que en reconeixien la ne
cessitat.però mantenien l'oposició a projectes concrets 
per l'impacte local que generaven. Al llarg de l'any, men
tre el Govern de la Generalitat elaborava un NOU MAPA DE 
RECURSOS EOLICS [56]. continuaven avançant les autorit
zacions i els tràmits dels projectes d'anys anteriors i es 
reprenia amb força el debat sobre la concentració de 
projectes en comarques on el paisatge era un dels prin
cipals recursos per al desenvolupament, per exemple 
com el PRIORAT [55) i la TERRA ALTA [51). Alhora, l'any va 
suposar l'aparició dels primers projectes eòlics en nous 
tipus de localitzacions que tractaven de minimitzar l'im
pacte ambiental i paisatgístic emplaçant-se en enters 
urbanitzats (PORT DE TARRAGONA, 49) o dins del mar (DEL
TA DE L0 EBRE. 50). D'altra banda, continuava la tramitació 
de diversos projectes de noves centrals tèrmiques de ci
cle combinat (RIBA-ROJA, 44; VANDELLÒS, 46; PORT DE 
BARCELONA, 47) i de substitució d'antigues centrals de 
fueloil amb el suport dels respectius ajuntaments i l'opo
sició d'entitats ecologistes i platafomies locals que sol·li
citaven una moratòria mentre no s'aprovés el nou Pla 
d'energia de Catalunya. 

També en l'àmbit energètic, un dels temes que més po
lémica va suscitar va ser el debat sobre la úNIA DE MOLT 
ALTA TENSIÓ SENTMENAT-BESCANó-BAIXÀS [102). Els argu
ments de les mobilitzacions ciutadanes en contra del 
projecte no es limitaven als impactes ambientals i pai
satgístics, sinó que qüestionaven la necessitat mateixa 
d'interconnectar-se elèctricament amb França -o, si 
més no, de fer-ho amb una línia d'aquesta magnitud-i 
alternativament proposaven reforçar les línies ja exis
tents i avançar cap a un nou model energètic basat en 
les energies renovables i la producció en proximitat al 
lloc de consum per tal de reduir les necessitats de trans
port. Alhora, qüestionaven el model de desenvolupa
ment econòmic en què es basaven les previsions d'in
crement de la demanda d'energia elèctrica. 

Respecte a la GESTIÓ DELS REsIous [1 79), els avanços dels 
darrers anys en la cultura sobre la seva gestió -minimit
zació de residus, recuperació i reutilització- topa amb di
ficultats a l'hora de traduir-se en un canvi significatiu en 
la pràctica de la gestió: la producció de residus continua 
incrementant i la implantació de les noves formes de 
gestió encara és limitada. Així, els grups ecologistes 
mostraven la seva decepció pels escassos resultats de 
les polítiques de gestió de residus del nou Govern de la 
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Generalitat en el seu primer any de mandat. Tanmateix, 
els centres de la polèmica d'actualitat continuaven sent 
els projectes de dipòsits de residus inerts. Més enllà 
dels arguments tradicionals d'oposició centrats en l'im
pacte ambiental de l'abocador, el 2004 sorgien amb for
ça dos nous arguments: el qüestionament del model de 
gestió de residus que feia necessària l'existència de 
grans dipòsits de residus inerts i el debat sobre l'origen 
territorial dels residus. Així, mentre els centres de tracta
ment de residus d'abast comarcal comportaven una 
conflictivitat limitada, les instal·lacions d'iniciativa priva
da de grans dimensions que havien de donar servei a 
escala regional eren els que generaven una major opo
sició (TMSSA, 3; VINAIXA, 6). Tanmateix, l'any també va 
desvetllar una oportunitat de futur: el problema del rem
plaçament de grans abocadors que arriben al final de la 
seva vida útil, com el de CoLLCARous [1), es pot conver
tir en una oportunitat per a accelerar el canvi del model 
de gestió dels residus, atès que la dificultat per empla
çar nous grans dipòsits sense una forta oposició local 
pot empènyer a substituir-los per un major esforç en la 
minimització de residus, tractament en origen, recupe
ració i un sistema d'instal·lacions més eficients i de me
nors dimensions, com sembla apuntar-se a la comarca 
del Vallès. Una darrera qüestió destacada de l'any 2004 
en relació amb els residus era el de la CONTAMINACIÓ PER 
NrTRATS D'ORIGEN AGRARI [67) i els seus efectes en la con
taminació dels aqüífers. 

Finalment, pel que fa als espais d'interès natural prote
gits, va destacar la presentació del primer infomie D'AVA
LUACIÓ DE LA GESTIÓ DEL SISTEMA D'ESPAIS PROTEGITS A 
CATALUNYA [73) coincidint amb el desè aniversari del 
PEIN. L'infomie destacava que l'esforç de declaració 
d'espais protegits contrastava amb les insuficiències en 
la posterior gestió d'aquests espais. Tanmateix, l'any 
2004 es reiteraven les demandes municipals de declara
ció o ampliació de parcs naturals (ESTANY DE BANYOLES, 
124; DELTA DEL LLOBREGAT, 127; AIGUAMOLLS DE PALS, MAS
SÍS DEL MONTGAI l ILLES MEDES, 128; AIGUESTORTES l L'ES
TANY DE SANT MAURICI, 122), fet que contrastava amb la 
lentitud en la fase de redacció i aprovació de les figures 
de gestió de molts parcs i espais PEIN i amb els conflic
tes puntuals per la implantació d'instal·lacions de lleure 
dins o en el perímetre immediat dels parcs. 

INFRAESTRUCTURES 

Dins del bloc d'infraestructures s'han inclòs els temes re
lacionats amb el ferrocarrl, la xarxa viària, els ports i els ae
roports. 

El FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT [79) ha continuat sent du
rant l'any 2004 un dels principals projectes territorials que 
més atenció ha despertat entre els mitjans i l'opinió públi
ca. El Ministeri de Foment mantenia oficialment les previ
sions d'arrbada a Barcelona-Sants per al 2007 i a la fron
tera francesa, el 2009. Tanmateix, l'estat d'execució i 
licitació de les obres i les vicissituds de les negociacions 
entre Estat, Generalitat i ajuntaments sobre la solució de
finitiva d'alguns trams feien témer per l'acompliment d'a
quests temiinis. Entre les qüestions concretes que van ge
nerar un major debat al llarg de l'any destacaven les 
negociacions sobre la connexió del FAV AMB L'AEROPORT 
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Ot BARCELONA [85] i sobre el traçat del túnel que havia de 
travessar la ciutat de BARCELONA (86]. Però més enllà d'a
questes negociacions entre administracions, durant el 
2004 també van destacar altres qüestions com la valora
ció del primer aniversari de l'entrada en servei de tram 
MADRID-LLEIDA [80); l'estat i calendari de licitació i execu
ció dels diferents trams; les demandes locals de conne
xions del FAV amb els aeroports de Reus (ESTACIONS DEL 
CAMP DE TARRAGONA, 82) i de GIRONA [89], i les expectati
ves de projectes urbanístics vinculats a les estacions del 
FAV o al soterrament de les vies del ferrocarril convencio
nal (PLA URBANÍSTIC DE: SANT ANDREU-SAGRERA, 193; 
LLEIDA, 80; CAMP DE TARRAGONA, 82; VtLAf"FlANCA, 83; O 
FIGUERES, 90). 

En relació amb la xarxa regional de ferrocarrils, l'any 
estava marcat pel contrast entre l'ambiciós projecte 
del nou FERROCARRIL '!ANSVI RSAL DE CATALUNYA [97] i les 
dificultats per aconseguir inversió que patien tres línies 
interiors amb importants degradacions de la infraes
tructura i deficiències de servei: els ferrocarrils de 
Li flDA A LA POBLA [95], DE LLEIDA A MANRESA [96] 1 DE Vic 
A PUIGCERDÀ [98]. 

A la xarxa metropolitana i de rodalies, l'any destacava pel 
retorn del tramvia a la ciutat de Barcelona, amb la inaugu
ració de les primeres línies DE:L TRAMVIA DEL BAIX LLOBREGAT 
[183] i del BESOS [184]. Tanmateix, al llarg de l'any també 
sorgien veus que exigien l'ampliació i millora del servei de 
la XAHXA DE RODAI "s [92], on els dèficits d'inversió havien 
condu'1l a la saturació i a l'estancament del nombre de 
viatgers per primer cop després d'un decenni de creixe
ment sostingut. A la XAr>XA DtL ME:RO (106], el fet més sig
nificatiu era l'avanç de les obres de la IN1A 9 1 L'IN rnCAN

VIADOR DE LA SAGRERA [107]. Tanmateix, es preveia que 
tant la línia 9 com la 12 no podrien entrar en servei en les 
dates inicialment previstes. 

En matèria de xarxa viària, el canvi de Govern a la 
Generalitat havia creat certes expectatives entre grups 
ecologistes i plataformes ciutadanes perquè es revises
sin o s'aturessin alguns projectes de desdoblament o 
noves autovies, particularment els projectes de L'1::1x Vic
OLOT 'EL TÜNEL DE BRACONS [36] i del QuART CINl IRÓ (17]. 
El DPTOP, però, va mantenir la política de desdobla
ments i noves autovies, fins i tot afegint-hi nous projec
tes, com ara el DES[ Obi.AM NT DE: L'EIX TRN,SVb~SAL [33]. 
El manteniment d'aquests projectes no només va com
portar les critiques d'ecologistes i plataformes pel que 
entenien que era una política continuista -que primava 
les inversions en infraestructures de gran capacitat i fort 
impacte territorial-, sinó que també va comportar des
avinences en el si del Govern entre els departaments de 
Política Territorial i de Medi Ambient, que havia manifes
tat la seva disconformitat amb projectes com els de 
BRACONS [36] 1 EL QUART CINTURó (17]. Tanmateix, el can
vi de govern si que va comportar l'aturada temporal 
d'alguns projectes per a la seva revisió i la introducció 
de modificacions puntuals en el traçat o les característi
ques de la via per tal de minimitzar-ne l'impacte ambien
tal i paisatgístic com a la B-500 PER LA CONRERIA [29), LA 
C-16 EIX DEL LOBREGAT [30), LA C-31 PALAMÓS-PALA
FRUGELL [35] i, especialment, L'EIX Vic-OLOT PER BRACONS 
[36]. D'altra banda, els canvis en el govern de l'Estat van 
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permetre desencallar les negociacions per impulsar in
versions de l'Estat a Catalunya (AMPUACtó DE: L'AP-7 1 
DESDOBLAMENT DE L'A-2 A LF.S COMARQUES GIRONINES, 13, 
entre d'altres) o per estudiar la modificació del traçat 
d'alguns projectes (DESDOBLAMENT DE L' N-340 A 
TARRAGONA. 20). 

Però el 2004 va destacar també per la "guerra d'infor
mes tècnics' entre agents socials en defensa o en con
tra dels grans projectes d'autovies. D'una banda, les 
cambres de comerç i associacions empresarials presen
taven diversos informes defensant la necessitat de no
ves inversions en infraestructures per a garantir el des
envolupament econòmic del país, i reclamaven molt 
especialment un OuART 1.,INTuRO (17] entre el Baix 
Penedès i la Selva i el F:SOOBLAMENT DE L'A-2 1 L'AMPI 1A

,1ó DE L'AP-7 A LES COMARDilS GIRONINES (13]. De l'altra, 
els arguments dels grups ecologistes i de les platafor
mes evolucionaven substancialment i, a les crítiques per 
l'impacte ambiental i paisatgístic, s'hi afegia ara el qües
tionament de la necessitat de determinats projectes ba
sada en el contingut d'informes tècnics de mobilitat 
(Oi JART r 1NTURó, 17) i la formulació de models alternatius 
de mobilitat basats en el transport públic, la millora de la 
xarxa secundària i la supressió de peatges. En algun 
cas, els grups opositors van arribar a presentar projec
tes alternatius de traçat de menor impacte i major efi
ciència funcional, com en el cas de L'AUTOVIA TARRAGONA
M0NT&ANC (19]. 

En relació amb els aeroports, la implantació de les 
companyies de vols de baix cost ha suposat un ràpid i 
continu increment del trànsit als AEROPORTS DE G1RC'NA· 
COSTA BRAVA [8] 1 REUS (11] -que han esdevingut aero
ports complementaris del de Barcelona- que ha portat 
a una ràpida congestió de les instal·lacions i a la neces
sitat d'inversions urgents per redimensionar-les d'acord 
amb la demanda actual i les expectatives de creixe
ment i, consegüentment, a reactivar-ne els debats so
bre la seva connexió amb el ferrocarril d 'alta velocitat 
(ES1ACI )NS DEL CAMP ['1 TARRAGC'NA, 82; GIRONA 89). El 
creixement d'aquests aeroports ha comportat, també, 
l'acceleració de projectes de nous aeroports estancats 
des de feia anys. Així, en relació amb L'AEROPORT DE 
L,.EIDA (1 O], la Generalitat va descartar l'ampliació 
d'Alfés i va acordar la construcció d'un nou aeroport a 
Alguaire. Igualment, es va reactivar el projecte de reo
bertura de 'AEROPORT DF LA SEU [9) en col·laboració 
amb el Govern andorrà. 

Finalment, continuaven sent notícia els projectes d'am
pliació de les instal·lacions de l'aeroport i del port de 
Barcelona. A L'AEROPORT F BAHCF.LONA [7], el 2004 s'hi 
inaugurava la tercera pista -amb una nova i imprevista 
polèmica per la contaminació acústica a Gavamar- i 
s'iniciaven les obres de la nova terminal, però el continu 
increment de l'activitat agreujava el problema de l'insu
ficient servei ferroviari des de la ciutat, mentre l'arribada 
del metro es preveia per al 2010. Al PORT DE BARCELONA 
(166], el fet més destacat de l'any era la inauguració del 
D .SVIAMENT DEL Ric! LLOBREGAT (181]. que obria finalment 
les portes a l'ampliació de les instal·lacions i la zona 
d'activitats logístiques. Tanmateix, aquesta ampliació 
generà un important increment del trànsit de mercade- 11 
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ries al qual caldrà donar resposta en un futur amb nous 
accessos ferroviaris. 

PLANS URBANISTICS DE CREIXEMENT 
l TRANSFORMACIÓ 

En l'apartat relatiu a plans urbanístics de creixement i 
transformació s'han inclòs aquelles notícies d'actualitat re
latives a la revisió de plans d'ordenació urbana municipal 
(POUM); plans urbanístics de nous desenvolupaments 
-principalment al litoral, la muntanya i la regió metropolita
na-; els projectes de transformació urbana; els projectes 
de renovació urbana de centres històrics i barris, el debat 
de l'habitatge i els centres penitenciaris. 

La revisió dels POUM al llarg de 2004 sembla evidenciar 
el difícil equilibri entre els nous models de desenvolupa
ment urbà basat en la compacitat i la preservació dels 
espais oberts en un context d'expectatives de fort crei
xement de població i activitats. Així, els POUM en revi
sió coincideixen a proposar uns objectius de compaci
tat, complexitat i preservació dels espais oberts, però 
les expectatives de la creixent demanda d'habitatge i de 
sòl per a activitats productives porten els ajuntaments a 
combinar la densificació i complexitat dels teixits urbans 
preexistents amb un increment substancial de l'oferta 
de nou sòl urbanitzable, sense que s'apreciin iniciatives 
significatives de desclassificació. Les iniciatives més in
novadores sorgeixen, potser, en aquells municipis que ja 
han exhaurit el sòl que podria arribar a urbanitzar-se 
(com MOLLET, [1721), que aposten per la densificació i 
transformació dels teixits residencials i industrials. 

L'any 2004 es va caracteritzar, però, per un intens debat 
sobre el creixement urbanístic al litoral català. D'una ban
da, el DEBAT SOBRE EL MODEL TURISTIC [1 98] i el desenvolu
pament urbanístíc i com aquest ha arribat a posar en risc 
els recursos (paisatge, patrimonQ que eren l'atractiu turís
tic inicial; així el DEBAT CosTA BRAVA [68] conclciia propo
sant que per a garantir un turisme de qualitat calia un es
forç de preservació del paisatge i de contenció del 
creixement urbanístic. 

Però la iniciativa més destacada de l'any en relació amb la 
urbanització del litoral va ser la redacció del PLA DIRECTOR 
URBANÍSTIC DEL SISTEMA COSTANER [138) (PDUSC) que tenia 
la finalitat de protegir els espais costaners encara no efidi
cats per preservar els valors paisatgístics -i econòmics
del litoral. En una primera fase, el PDUSC es proposava 
excloure definitivament del procés urbanitzador el 8,2% 
del litoral classificat com a sòl no urbanitzable però amb 
protecció de rang superior, evitant que les futures revisions 
dels POUM el poguessin classificar com a urbanitzable; 
mentre que, en una segona fase, es proposava arribar a 
acords amb els promotors per a declassificar del tot o en 
part cinquanta sectors de sòl urbanitzable delimitat que 
encara no tenien el pla parcial aprovat i que incidien sec
tors que havien estat objecte de forta polèmíca en anys 
anteriors com CAP RAs [146], CALA BANYS [144], LES 
MADRIGUERES [153]. BARENYS [156) O RIUMAR [24]. 

Tanmateix, al llarg de l'any van continuar les mobilitzacions 
ciutadanes d'oposició a la tramitació d'altres plans urba
nístics legitimitats per un planejament urbanístic munícipal 
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aprovat en moments de menor consciència social sobre el 
valor ambiental i paisatgístic del territori. En bona part d'a
quests casos, el temor a haver d'afrontar fortes indemnit
zacions als promotors pels drets adquirits -en tractar-se 
de sòls urbanitzables d'acord amb el planejament vigent
va portar alguns ajuntaments a establir fórmules de nego
ciació consistents en la concentració de l'edificació en part 
del sector per a alliberar el màxim de sòl com a cessions 
de verd o bé a acordar trasllats d'edificabilitat a altres sec
tors del municipi on l'impacte de la urbanització fos menor 
(CALA BANYS, CALA MARCONA l SANT ÜUIRZE, 144; PINEDA 
D'EN GORI, 149; PLATJA LLARGA, 150; LES MADRIGUERES, 
153). Malgrat tot, les plataformes de defensa del territori 
es mostraven critiques amb aquestes fórmules de nego
ciació i reclamaven la desclassificació de tot el sector en 
entendre que els drets dels promotors no quedaven con
solidats fins a l'aprovació definitiva del pla parcial. 

En qualsevol cas, semblaven apreciar-se mostres diverses 
d'un incipient canvi cultural pel que fa al creixement urba
nístic del litoral, que començava a valorar el paisatge i po
sar en qüestió la urbanització indiscriminada del territori, 
no només per l'aprovació del PDUSC sinó també pel fet 
que alguns municipis denegaven projectes d'urbanització. 
(URBANITZACIONS l CAMPS DE GOlF A L'EMPORDA [23]). 

El 2004 va veure també l'esclat del debat sobre la insos
tenibilitat del creixement continuat dels projectes d'urba
nització destinats a residència secundària i l'ampliació de 
les estacions d'esquí en zones de muntanya pels seus im
pactes en el medi i el paisatge. Les polèmiques més des
tacades giraven entorn dels projectes de complexos turís
tícs -residencials i hotelers- associats a estacions d'esquí 
(VALL FOSCA, 77; BAOUEIRA, 75, entre d'altres), però tam
bé sorgiren diverses mobilitzacions d'oposició a PLANS uA
BANISTICS AL PALLARS [164] i la Cerdanya (PEDRA, 159). En 
aquest context, per tal d'ordenar la dinàmica urbanístíca i 
preservar el medi i el paisatge, el nou Govern de la 
Generalitat va prioritzar la redacció d'instruments de pla
nejament territorial i urbanístic, com ara el PLA TERRITORIAi 
DE L'ALT PtRINEU l ARAN [143] l EL PLA DIRECTOR URBANISTIC 
DERA VAL D'AAAN [139), entre d'altres. 

A la regió metropolitana, el 2004 va ser un any especial
ment prolífic pel que fa a la reflexió professional sobre 
els costos del model D'URBANITZACIÓ DE BAIXA DENSITAT 
[200], mentre les mobilitzacions ciutadanes se centra
ven en la preservació de determinats espais agrícoles i 
forestals metropolitans davant de plans de nous creixe
ments residencials o per a activitats econòmiques. Al 
Vallès, acords entre ajuntaments i Generalitat possibilita
ven la preservació parcial d'espais agrícoles especial
ment significatius amenaçats per grans projectes urba
nístics d'iniciativa pública com el CENTRE DIRECCIONAL DE 
CERDANYOLA [58] i L'ACTUA DE GALLEcs [137]. Per contra, 
els plans urbanístics de promocions residencials i tercià
ries al perímetre del Parc de Collserola (VALL DE SANT 
JUST, 151 ; PORTA DE BARCELONA, 161) continuaven avan
çant la tramitació, malgrat la forta oposició veïnal, empa
rats en el planejament vigent i l'amenaça de fortes in
demnitzacions en cas de desclassificació. Finalment, a 
l'Alt Penedès les administracions locals i els empresaris 
vitivinícoles impulsaven diverses iniciatives d'ordenació 
del territori (com el PLA DIRECTOR TERRITORIAL DE L'AL~ 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

PENEDES, 135, O l.A CARTA DEL PAISATGE DEL PENEDES, 39) 
per tal de limitar l'impacte de la creixent demanda de sòl 
per a infraestructures i activitats econòmiques en els 
paisatges de la vinya. 

L'any 2004 al centre de l'àrea metropolitana va continuar 
intensificant-se la política de transformació urbana d'es
pais que han adquirit una nova centralitat i els usos actuals 
dels quals han deixat de tenir un cost d'oportunitat en una 
lògica metropolitana. Aquests projectes es concentren 
principalment en tres tipus d'espais: les grans zones in
dustrials de Barcelona (POBLENOU, 197; MARINA-ZONA 
FRANCA, 190, 1 BON PASTOR, 195); els espais alliberats pel 
soterrament de grans infraestructures (GRAN VIA DE 
L'HOSPITALET. 189; SANT ANDREU SAGRERA, 193; PORTA DE 
BARCELONA, 161), i la substitució d'instal·lacions militars 
(CASERNES DE SANT ANDREU, 191; CIUTAT DE l.A JUSTfclA, 
187). Bona part d'aquests projectes de transformació 
tracten de combinar en el mateix sector una important 
oferta d'habitatge amb l'oferta de sòl per a activitats ter
ciàries o industrials denses en coneixement o innovado
res. Tanmateix, sovint aquests projectes han generat mo
bilitzacions veinals contràries a l'excessiva densificació, 
l'escassetat de les promocions d'habitatge protegit i, en 
general, el desequilbri entre el benfici privat i l'interès pú
blic de les actuacions. Alguns dels projectes que van ge
nerar més debat al llarg de l'any van ser el pla 22@ AL 
POBi fNOU (197], EL FORUM 2004 (196] l EL PLA SANT 
ANDREU-SAGRERA (193]. 

Pel que fa a la renovació urbana de centres històrics i ba
rris, l'any 2004 va destacar especialment l'aprovació de la 
lli DE MILLORA DE BARRIS, ÀREES URBANES l VILES QUE RE· 
OUEREIXEN ATENCIO ESPECIAL (103], que establia nous instru
ments per a la intervenció integral en espais urbans amb 
problemàtiques socials i urbanístiques; dins l'any es va re
soldre la primera convocatòria del programa que va selec
cionar tretze projectes. En paral·lel, però, continuaven vi
gents les polèmiques entre l'Ajuntament de Barcelona i 
entitats veinals per algunes de les intervencions de reno
vació urbana de Ciutat Vella, com a L'ILLA ROBADORS (1 92] 
o al barri de SANTA CATERINA [194] que, a part de transfor
mar radicalment el teixit urbà, podien afavorir la substitu
ció de la població del barri per noves activitats i residents 
amb major poder adquisitiu. 

Rnalment, les dificultats d'accés a ú-tABrTATGE [99] va con
tinuar sent un dels principals protagonistes del debat terri
torial i urbà als mitjans de comunicació i l'opinió pública. 
L'any 2004, va veure com, malgrat les xifres rècord de pro
ducció d'habitatge, els preus del metre quadrat i l'esforç 
econòmic que havien de destinar les llars a l'adquisició de 
l'habitatge continuaven incrementant, si bé alguns indica
dors semblaven mostrar una certa desacceleració del 
creixement. Tanmateix, els canvis en els governs de la 
Generalitat i de l'Estat comportaven la formulació de no
ves polítiques i plans per a facilitar l'accés a l'habitatge. El 
fet més destacat, per la immediatesa de la seva aplicació, 
era la MODIFICACIÓ DE LA LLEI D'URBANISME (105] que esta
blia l'obligació de destinar un 20% del sòl residencial a ha
bitatge protegit -fins al 30% en els municipis grans-, amb 
la particularitat que es faria efectiva en el moment d'apro
vació del planejament derivat independentment que el pla
nejament general no ho hagués previst. Així mateix, la 
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Generalitat aprovava un pla per al dret a l'habitatge 2004-
2007 i el Ministeri d'Habitatge, unes mesures de xoc prè
vies al nou pla d'habitatge 2005-2008. Ambdós plans 
combinaven l'incentiu a la producció d'habitatges prote
gits -a Catalunya es va crear la nova figura de l'habitatge 
taxat o concertat- amb l'impuls del mercat de lloguer vin
culat a la rehabilitació. Tanmateix, el 2004 encara no es 
podien apreciar els resultats d'aquestes noves polítiques i 
la producció d'habitatges protegits es mantenia entorn del 
6% del total. 

ORDENACIÓ DEL TERRITORI l ORGANITZACIÓ 
TERRITORIAL 

Rnalment, en el darrer bloc s'han inclòs els temes relacio
nats, d'una banda, amb la legislació i el planejament terri
torial i, de l'altra, amb la reforma del model d'organització 
territorial de l'Administració. 

El nou Govern de la Generalitat va donar especial impor
tància al planejament territorial com a instrument per a or
denar de manera eficient un territori sotmès a forts proces
sos de transformació, apostant per un model territorial 
caracteritzat per la compacitat dels creixements urbans, la 
complexitat de funcions residencials i productives i la co
hesió social. 

L'any 2004 va destacar pel fort impuls d'un nou marc le
gislatiu en diferents aspectes relacionats amb el territori i 
així es van aprovar la MODIFICACIÓ DE l.A LLEI D'URBANISME 
[105] i la LLEI DE MILLORA DE BARRIS [103] i es va presentar 
l'avantprojecte de la LLEI DE PAISATGE [104]. La MODIFICACIÓ 
DE LA LLE1 D'URBANISME (105] introduïa mesures concretes 
per al foment de l'habitatge assequible -en particular la re
serva del 20% de sostre residencial que s'havia d'aplicar 
de manera immediata a través de les aprovacions del pla
nejament derivat-; introduïa una memòria social del POUM 
que havia d'establir previsions de necessitats d'habitatge; 
integrava noves consideracions de caràcter ambiental i 
paisatgístic en el planejament -entre d'altres, l'avaluació 
estratègica ambiental-, i oferia la possibilitat als municipis 
d'aprovar definitivament el seu planejament derivat. La Llei 
de millora de barris, àrees urbanes i viles que requerei
xen atenció especial creava instruments i dotava de re
cursos per a la intervenció pública integrada en barris amb 
problemàtiques socials per tal que les condicions de vida 
dels ciutadans assolissin nivells equiparables a la mitjana 
catalana i per a evitar la segregació social dins les ciutats. 
Rnalment, la Llei de protecció, gestió i ordenació del pai
satge establia instruments per tal que administracions i 
entitats poguessin intervenir en la gestió del paisatge i in
corporava els criteris de qualitat del paisatge en el plane
jament territorial. En aquest sentit, el 2004 es va constituir 
també el consorci de L'OBSERVATORI CATAL.A DEL PAISATGE 
(112]. 

D'altra banda, l'any 2004 el DPTOP donava també un im
puls al PRoGRAMA DE PLANEJAMENT TERRITORIAL DE CATALUNYA 
(177], prioritzant la redacció dels plans d'aquells territoris 
on el ritme de les transformacions podia suposar un ma
jor impacte territorial. Així es prioritzava la redacció -amb 
aprovació de l'avantprojecte previst per al 2005- dels 
PLANS TERRITORIALS DE L'ALT PIRINEU I ARAN [143], les comar
ques centrals i Ponent; els plans directors territorials de 13 
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L'EMPOROA (136]. L'ALT PENEDES [135] i la Garrotxa; i diver
sos plans directors urbanístics, entre els quals els de la 
VPJ.. D'ARAN (139], el Pallars Sobirà, la Cerdanya, la Conca 
d'Òdena i el pla de Bages. A aquest efecte, el DPTOP va 
elaborar un document amb els quinze criteris territorials 
en què s'havien de basar aquests plans i en modificava la 
tramitació per tal de millorar el procés d'informació i con
sulta pública prèvia a l'aprovació inicial. Menció a part 
mereix la redacció del PLA DIPECTOH URBANISTIC DEL SISTEMA 
COSTANER [ 138] amb l'objectiu de preservar definitivament 
del procés urbanitzador tots els sòls no urbanitzables 
sense protecció de rang superior i d'establir fórmules per 
a desclassificar fins a cinquanta sectors de sól urbanitza
ble programat sense pla parcial aprovat. 

En un altre ordre de coses, el debat sobre la REFORMA 
DEL MODI l D'ORGANITZAC0 ffRRITORIAL DE CATALUNYA (114] 
va continuar present també en l'actualitat territorial du
rant el 2004, si bé la seva intensitat era sensiblement in
ferior a la d'anys anteriors mentre s'esperava que el 
Govern en formulés una proposta concreta. A aquest 
efecte, l'any 2004 es va constituir una comissió interde
partamental (Governació, Relacions Institucionals i Po
lítica TerritoriaO que a final d'any va presentar un docu
ment de bases. El debat de l'any es va caracteritzar, 
d'un banda, pel creixent consens respecte de la defini
ció de les funcions de les comarques - funcions tècni
ques de suport a la gestió de serveis municipals- i de les 
regions o vegueries -àmbit de descentralització de la 
Generalitat i funcions de cooperació entre municipis que 
actualment desenvolupen les diputacions-; i, de l'altra, 
per la continuació del debat sobre el nou mapa adminis
tratiu: el nombre i l'àmbit territorial de les vegueries, les 
propostes de creació de noves comarques, i l'encaix 
funcional i territorial de l'ens metropolità de Barcelona. 

2004: UN PRESENT QUE JA COMENÇA A SER PASSAT 

La diversitat de situacions dels dos-cents temes de l'ac
tualitat territorial que es presenten en aquest anuari fa difí
cil extreure'n conclusions de caràcter general. Tanmateix, 
al llarg de molts dels temes s'aprecia una certa contra
posició entre una clara evolució del discurs cap al que es 

MEDI AMBIENT 

AIGUA 

Cap a una nova cultura de l'aigua: d'un recurs 
per a l'ús humà al reconeixement de les 
funcions ecològiques dels rius 

Les diverses qüestions relacionades amb la gestió de l'ai
gua han estat unes de les principals protagonistes del de
bat públic territorial i ambiental durant l'any 2004. El debat 
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podria anomenar una nova cultura del terri1ori -basada en 
principis de gestió prudent dels recursos, cohesió social i 
participació- i la dificultat de traslladar de manera efectiva 
aquest discurs a la pràctica quotidiana de la gestió del te
rritori. 

Així, d'una banda, les mobilitzacions ciutadanes semblen 
adquirir progressivament una actitud més prepositiva 
-però que qüestiona les bases del model territorial, urba
nístic i d'infraestructures vigent-; les administracions in
corporen cada cop més generalitzadament els principis 
d'aquesta nova cultura del territori en les seves declara
cions d'objectius dels plans i projectes. Però, malgrat tot, 
la pràctica de la gestió del territori, pla a pla i projecte a 
projecte, avança molt més a poc a poc i amb dificultats, 
amb moltes habituds que encara perduren del model que 
formalment es qüestiona, tant per les pressions d'agents 
econòmics, com per la inèrcia dels instruments de plani
ficació i gestió, com per compromisos adquirits en anys 
anteriors, com per la manca de recursos per a dur a la 
pràctica aquest canvi tot i que se'n pugui tenir la voluntat. 

Tal com mostren els casos estudiats en aquest anuari, la 
gestió del territori és un procés que es caracteritza per la 
complexitat de factors que intervenen en la presa de de
cisions, on hi ha un gran nombre d'actors implicats, on es 
posa de manifest una distribució desigual de la capacitat 
de prendre decisions, però on es maneja, alhora, un alt 
grau d'incertesa i imprevisibilitat de la resolució final. 

En definitiva, a Catalunya s'està produint un canvi cultural 
respecte al territori, un canvi de plantejaments i principis 
cada cop assumits per capes més àmplies de la societat. 
Però tot moment de canvi és moment de contradiccions 
i d'oportunitats. El discurs i la pràctica de la gestió del te
rritori a Catalunya durant el 2004 expressa aquestes con
tradiccions entre el canvi cap una nova cultura i la inèrcia 
de la gestió i dels instruments, contradicció que en molts 
casos desemboca en conflictes territorials entre movi
ments ciutadans, agents econòmics i administracions pú
bliques. Conflictes que expressen que potser el territori 
català estava vivint el 2004 un present que ja començava 
a ser passat. 

sobre el PLA HIDA01.00c NACIONAL (140], que va conduir a la 
derogació del projecte de transvasament de l'Ebre, va 
continuar sent un dels protagonistes de les controvèrsies 
ambientals de l'any; un debat que reflecteix la tendència 
cap a un canvi de cultura de l'aigua, que deixa de ser vis
ta només com un recurs per a l'ús humà mentre se'n va
loren cada cop més les funcions ecològiques, ambientals 
i socials en un sentit més ampli. Un debat que queda tam
bé reflectit en l'aprovació del PLA SéCTORIAL DE CA8Al s DE 
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MANTENIMENT [142] o en el projecte de RECUPERACIÓ AMBIEN· 
TAL DEL RIU lLoeREGAT [182], però també en el debat sobre 
el CANON DE L'AIGUA [28], en la mesura que avança en l'es
tabliment d'una nova fiscalitat per als usos de l'aigua. Però 
les qüestions relacionades amb la gestió de l'aigua han 
estat també protagonistes principals de l'any en dos altres 
sentits que reflecteixen diferents debats entre activitat eco
nòmica i qualitat ambiental: d'una banda, l'alarma social 
creada per la divulgació de la CONTAMINACIÓ D8. RIU EBRE A 
Fux (64) (acompanyada d'altres episodis puntuals de CON· 

TAMINACIÓ AL FUMA [65] 1 a FRANCOLi [66]); de l'altra, l'apa
rició d'un debat completament nou al país entre la implan
tació de nous regadius i la preservació de les aus 
estepàries, sorgit arran del projecte de CANAL SEGARRA· 
GARRIGUES [26]. 

En efecte, les controvèrsies dels darrers anys sobre el Pla 
hidrològic nacional i el transvasament de l'Ebre han atiat el 
debat públic sobre la gestió de l'aigua, que ha desembo
cat en el que s'ha anomenat una nova cultura de l'aigua, 
que prioritza la seva gestió amb un plantejament ecosistè
mic i integrat per damunt de l'exclusivitat dels criteris de 
l'aigua com a recurs per a l'ús humà dominants fins fa 
poc. Així ho reflectien les conclusions del CoNGRÈS IBERIC 
DE GEsnó I PLAN1ACAC1O DE L'AIGUA [61), celebrat el 2004 a 
Tortosa, que considerava que els problemes hídrics a la 
península no eren conseqüència de l'escassetat d'aigua 
sinó d'una gestió deficient. Així, s'hi van remarcar aspec
tes com la necessitat d'una planificació urbanística per a 
l'estalvi d'aigua, que les tecnologies hidràuliques garantis
sin la seva inoqu'1tat ambiental i l'acceptació social o es va 
aprofitar per a reclamar, també, una major sensibilització 
ambiental i una participació de la ciutadania més oberta 
respecte de la gestió de l'aigua. 

Signes del canvi: la derogació del 
transvasament de l'Ebre, els plans i projectes 
de recuperació ambiental dels rius i el debat 
sobre la fiscalitat de l'aigua 

Aquest debat va assolir la seva màxima expressió, un any 
més, en la controvèrsia sobre el Pla hidrològic nacional i el 
transvasament de l'Ebre, que va esdevenir un dels centres 
del debat polític en la campanya electoral a les Corts 
Generals i objecte de continus conflictes entre els diferents 
executius estatals i els de les comunitats autònomes. Així, 
en els mesos anteriors a les eleccions generals, el Govern 
de l'Estat va iniciar les licitacions de l'execució del pro
jecte acompanyades d'actes de col·locació de primeres 
pedres; mentrestant, el nou Govern de la Generalitat de
nunciava el PHN davant la Comissió Europea per incom
pliment de diverses directives de gestió de l'aigua. En 
aquest sentit, diversos informes de la Comissió advertien 
que el PHN sobrevalorava els avantatges i subestimava els 
costos de transvasament, alhora que no provava que 
l'Ebre tingués excedent d'aigua. 

Els resultats de les eleccions generals de març de 2004, 
amb l'accés del PSOE al Govern de l'Estat, van suposar 
un canvi radical en la política de gestió de l'aigua. El mes 
de juny, el nou Govern va modificar la llei del PHN, va de
rogar el transvasament de l'Ebre i en substitució el 
Ministeri de Medi Ambient va aprovar un programa d'ac
tuacions per a la gestió i utilització de l'aigua, el Programa 
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AGUA. Aquest Programa preveia una sèrie d'actuacions 
alternatives al transvasament i en sintonia amb la nova cul
tura de l'aigua: estalvi, reutilització, dessaladores i inver
sions en qualitat ambiental. Tanmateix, el Programa va to
par amb l'oposició frontal dels governs de Múrcia i la 
Comunitat Valenciana, que van anunciar recursos davant 
el Tribunal Constitucional i la Comissió Europea contra la 
derogació dels transvasament, així com de grups ecolo
gistes que reclamaven una polltica més decidida d'estalvi 
i eficiència en l'ús de l'aigua i rebutjaven el programa de 
dessaladores per l'alt consum energètic que generaven. 
Malgrat la derogació del transvasament, la Plataforma en 
Defensa de l'Ebre mantenia l'alerta sobre possibles trans
vasaments encoberts cap a Barcelona 0a interconnexió de 
les conques de l'Ebre i el Ter-Llobregat no va ser deroga
da) o cap a Castelló a través de la concessió sobredimen
sionada del CANAL XERTA-LA SÉNIA [27]. 

Però aquesta tendència a la valoració social de les fun
cions ecològiques dels rius va tenir altres exemples l'any 
2004. Un és l'elaboració per part del DMAH del PLA SEC
TORIAL DE CABALS DE MANTENIMENT [142) de les conques in
ternes de Catalunya, que proposa una Mura ordenació 
dels usos humans de l'aigua (hidroelèctrics, reg, abasta
ment) per tal de garantir la qualitat ambiental dels ecosis
temes fluvials. El Pla estableix el cabal de manteniment per 
a diferents trams de cada riu, que caldrà desenvolupar 
amb plans zonals que concretin les actuacions que garan
teixin aquest cabal i que podrien comportar la modificació 
de concessions d'aigua. Igualment, concreta els diferents 
projectes que han de conduir a la RECUPERACIÓ AMBIEl'ITAL 
DEL RIU LLOBREGAT (182) a la comarca del Baix Llobregat i 
que inclouen intervencions per a millorar-ne la qualitat de 
les aigües i també els marges com a espais de lleure i al· 
hora especifica la política de reutilització de les aigües de 
la DEPURADORA DEL BAIX LLOBREGAT (69] per a garantir el ca
bal de manteniment i protegir l'aqüífer contra la salinitza
ció. En un sentit similar, el DESVIAMEl'IT DEL RIU LLOBREGAT 
(181]. inaugurat enguany, preveia, també, algunes com
pensacions ambientals com la creació d'una nova zona 
humida, tot i que el projecte va rebre l'oposició tant de la 
comunitat d'usuaris d'aigües, per l'afectació a l'aqüífer, 
com de grups ecologistes per la pèrdua de zones humi
des. Un darrer exemple d'aquesta reMndicació de les fun
cions ecològiques dels rius va ser la mobilització ciutada
na i municipal per a recuperar el cabal de manteniment al 
tram final del riu GAIA [180], actualment sec per un embas
sament que subministra aigua al complex petroquímic del 
Camp de Tarragona. 

Un altre tímid signe d'aquest canvi de cultura de l'aigua 
durant l'any 2004 va ser el debat sobre el CANON DE L'AI
GUA [28]. Si bé l'origen del cànon rau en problemes de fi
nançament de les inversions de l'Agència Catalana de 
l'Aigua, la discussió sobre la fiscalitat dels aprofitaments 
de l'aigua obria les portes al debat sobre el preu dels di
ferents usos i consums d'aigua. Tanmateix, durant el 
2004, només es va concretar en un cànon simbòlic per a 
les centrals nuclears i hidroelèctriques, un nou tercer tram 
de preu que penalitzava el consum domèstic ·sumptuari' 
i una línia d'ajudes a empreses per estalvi d'aigua. Per 
contra, les possibles mesures fiscals relacionades amb 
altres usos productius, com la neu artificial, l'envasat d'ai
gua potable, la ramaderia, el turisme o el cànon de dispo- 15 
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nibilitat per a les companyies de subministrament, van 
quedar ajornades per al 2005. 

Un nou debat entorn de l'aigua: productivitat 
agrícola o preservació de zones estepàries? 

Però potser un dels debats més novedosos al nostre pa
ís sobre els usos de l'aigua es va encetar el 2004 en rela
ció amb el CANAL SEGARRA-GARRIGUES [26]. El projecte 
Segarra-Garrigues preveia aportar aigua per a 15.500 
nous regants i un total de 70.000 ha actualment de secà. 
En paral·lel a l'avanç de l'obra (enllestiment de l'estació de 
bombament de Rialp, projecte constructiu de l'embassa
ment de l'Albagès) i de la concreció d'un controvertit sis
tema de finançament, la Comissió Europea (que finança 
un 50% del pressupost) emetia un infonne en què alerta
va del fet que els nous regadius destruirien l'hàbitat d'al
gunes espècies d'aus estepàries de protecció prioritària, 
recomanava ampliar les zones de protecció d'aquestes 
aus i advertia de possibles sancions. La Generalitat, que 
inicialment havia exclòs 5.800 ha del regadiu en declarar
les zones d'especial protecció d'aus estepàries, va sol·lici
tar una moratòria a la Comissió per a redefinir les zones 
excloses del rec en favor de la protecció dels hàbitats de 
les aus. La definició de zones excloses no es va concretar 
en el periode establert per la moratòria i va comportar una 
forta controvèrsia entre els departaments de Medi 
Ambient i Habitatge i d'Agricultura Ramaderia i Pesca, ai
xí com amb els sindicats de pagesos (que exigien menys 
exclusions, recs de suport en les zones excloses i indem
nitzacions) i entitats ecologistes (que exigien l'ampliació de 
les zones excloses). El mapa de les zones d'especial pro
tecció d'aus, que s'havien d'incloure dins la Xarxa Natura 
2000, va quedar pendent de concretar-se per al 2005 i, 
amb això, també quedava oberta la porta a una creixent 
controvèrsia entre els dos departaments, els pagesos i els 
ecologistes que contraposava la modernització cap a una 
agricultura competitiva en unes comarques de tradicionals 
rendes baixes davant de la protecció de les zones estepà
ries i les aus protegides pròpies d'aquest hàbitat. 

CONTAMINACIÓ FLUVIAL l RESPONSABILITATS 
AMBIENTALS 

L'alarma social per la contaminació de 
l'embassament de Flix i el debat sobres les 
responsabilitats ambientals 

L'emissió d'un reportatge per televisió sobre els residus 
acumulats a l'embassament de Flix, procedents de laquí
mica Ercros, va tenir una forta repercussió entre l'opinió 
pública i va crear una certa alarma social sobre aquesta 
problemàtica. La CONTAMINACK) ºª RIU EBRE A Fux [64] no 
era desconeguda per les administracions, que havien en
carregat diversos estudis des de mitjan anys noranta. 
Tanmateix, el darrer d'aquests estudis demostrava que, 
més enllà de la coneguda existència d'altes concentra
cions de metalls pesants i altres elements tòxics, també es 
produïa la presència de nivells de radioactivitat inespera
dament alts. Els residus s'havien sedimentat a l'embassa
ment pels vessaments de l'empresa química Ercros entre 
la construcció de la presa, el 1949 (i particulannent de no
ves línies productives introduïdes el 1973), i l'entrada en vi
gor de la normativa ambiental sobre residus tòxics, el 
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1988, moment a partir del qual l'empresa va deixar d'abo
car residus al riu per traslladar-los a un abocador que ges
tionava ella mateixa. Tanmateix, els diferents infonnes con
sideraven que aquests residus no suposaven un risc 
immediat per a la salut, tot i que sí que comportaven un 
risc potencial de contaminació massiva aigües avall de 
l'Ebre en el cas d'una avinguda molt forta. D'altra banda, 
els infonnes del Consell de Seguretat Nuclear i anàlisis in
dependents arribaven a conclusions contraposades sobre 
els nivells de radioactMtat en l'abocador utilitzat des de 
1988, i l'Agència de Residus, al seu torn, no feia públics 
els seus resultats. 

La repercussió d'aquesta problemàtica en l'opinió pública 
va traslladar el centre del debat cap a la identificació de les 
responsabilitats d'aquest greu cas de contaminació de 
l'aigua. Així, els grups ecologistes coincidien a reclamar 
que fos l'empresa qui assumís els costos de la desconta
minació i a criticar la passivitat de les administracions, co
neixedores del problema des de feia anys. Tanmateix, 
l'empresa es considerava exempta de tota responsabilitat, 
atès que durant el període en què es van produir els abo
caments no hi havia cap legislació ambiental que ho impe
dís i que, en el moment d'entrar en vigor aquesta nonna
tiva, van deixar de vessar els residus al riu. Tant el 
Departament de Medi Ambient i Habitatge com el Ministeri 
de Medi Ambient admetien aquesta circumstància i coin
cidien que la responsabilitat de l'empresa només era 'mo
ral' . En aquest context, van ser les administracions les que 
van assumir el finançament del projecte de retirada dels 
descontaminants i així el Ministeri de Medi Ambient va in
cloure una partida a aquest efecte dins del PROGRAMA 
AGUA [140] de mesures alternatives al transvasament de 
l'Ebre. D'altra banda, es va crear una comissió interadmi
nistrativa per a estudiar els riscos ambientals i valorar les 
solucions alternatives per a la descontaminació, que es 
preveia executar entre l'any 2005 i el 2008. 

Tanmateix, durant l'any es van produir episodis puntuals 
de contaminació dels rius que van tenir també un ressò 
significatiu entre els mitjans de comunicació. Entre 
aquests, un vessament accidental d'hidrocarburs al Rru 
Fu.MÀ [65] i la filtració de vessaments de l'empresa Repsol 
a l'aqüífer del R1U FRANCa.J (66], que va comportar altes 
concentracions de sulfat d'amoni al riu i la mortalitat de 
peixos. En ambdós casos, el Departament de Medi 
Ambient va exigir la responsabilitat ambiental a les empre
ses i les va obligar a carregar amb els costos de restaura
ció del medi. 

ENERGIA 

Centrals eòliques: entre el retard en la 
implantació de les energies renovables i els 
impactes ambientals i paisatgístics 

L'any 2004 ha continuat la controvèrsia sobre la localitza
ció i implantació en el territori de les centrals de produc
ció d'energia eòlica. Encara que hi ha un notable consens 
social favorable a la implantació de les energies renova
bles -tant per a reduir la dependència del petroli com per 
a reduir emissions de gasos responsables de l'efecte hi
vernacle-, bona part dels projectes de parcs eòlics troben 
una forta contestació per part d'entitats conservacionis-
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tes i plataformes locals per l'impacte ambiental i paisat
gístic que se'ls atribueix o per la concentració dels projec
tes en el territori. Aquest fet ha portat a una certa diver
gència entre entitats de caràcter ecologista que actuen 
sobre àmbits territorials amplis, que defensen la urgència 
de la implantació de l'energia eòlica i resten importància 
al seu impacte paisatgístic, i entitats conservacionistes i 
plataformes de defensa del territori d'àmbit local o comar
cal que, tot i reconèixer la necessitat d'incrementar la im
plantació de l'energia eòlica, mantenen la seva oposició a 
molts del projectes per l'impacte local que tenen en l'avi
fauna i en el paisatge o bé per la seva concentració en 
determinats territoris, com en el cas de les CENTRALS Eòu
OUES DE LA TERRA ALTA (51). 

Enguany, quatre han estat els fets més destacats: (a) l'ela
boració d'un nou MAPA DE RECURSOS Eóucs (56] que ha de 
servir de base per a un pla de l'energia eòlica; (b) el lent 
però continu avanç en les autoritzacions i tràmits adminis
tratius i ambientals de projectes apareguts en els anys im
mediatament precedents; (c) els debats sobre la concen
tració de projectes en determinades comarques i el seu 
impacte en la producció vitivinícola i turística (casos del 
PRlORAT (55) i la Terra Alta), i (d) l'aparició de projectes de 
parcs eòlics en nous tipus de localitzacions que miren d'e
vitar els impactes ambientals i paisatgístics emplaçant-se 
en sectors urbanitzats (com la CENTRAL DEL PORT DE 

TARRAGONA (49)) o dins del mar (CENTRAL EóUCA MARITIMA DEL 

DELTA DE L'EBRE (50)). 

El Mapa de recursos eòlics, elaborat pel Departament de 
Medi Ambient i Habitatge (DMAH), analitza les caracterís
tiques i la distribució dels règims de vents a Catalunya i ha 
de servir com a document base per a la redacció d'un nou 
pla sectorial de l'energia eòlica. El Mapa mostra la concen
tració de zones aptes per a la instal·lació de centrals eòli
ques a les terres de l'Ebre i el nord-est del país. Malgrat ai
xò, el DMAH anunciava que els criteris del nou Pla seran 
evitar la concentració dels projectes, evitar els parcs de 
grans dimensions i no permetre'n la localització en espais 
d'interès natural protegit. El document va ser rebut amb el 
recordatori, per part de les entitats ecologistes, del baix 
grau d'implantació a Catalunya de les energies renova
bles, lluny dels compromisos adquirits, i amb la demanda, 
per part de grups conservaciones i plataformes, d'una 
moratòria en els tràmits dels projectes fins que s'aprovés 
un pla de l'energia eòlica. 

Malgrat aquesta demanda, la falta d'un nou pla de l'ener
gia eòlica no va suposar la suspensió dels tràmits i auto
ritzacions administratives i ambientals dels nombrosos 
projectes sorgits els anys anteriors, sinó que aquests es 
van estudiar cas a cas. Així, a final de 2004 hi havia vint+ 
vuit centrats autoritzades i vint-i-vuit més en tràmit que, en 
el seu conjunt, permetrien assolir els objectius del pla an
terior que es resumien en el fet que l'energia eòlica asso
lis el 4,5% del total de producció energètica de Catalunya. 
Així, l'any 2004 va entrar en funcionament la CENTRAL Da 
Cou.ET Das FEIXOS (48) -malgrat denúncies sobre irregula
ritats en les obres i els accessos- i van avançar els tràmits 
administratius i ambientals previs a les obres de nombro
ses centrals com les localitzades a L'ALT EMPORDA (52), les 
SERRES DEL TALLAT l DE VILOBi (53) O del Cou. DE L'AI..BA [54). 
En tots aquests casos, els ajuntaments on es localitzaven 
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les centrals mostraven el seu acord amb el projecte, men
tre que les plataformes ciutadanes i grups ecologistes 
mantenien la seva oposició pels seus impactes ecològics 
-molt particularment en l'avifauna- i paisatgístics. 
Tanmateix, aquestes agrupacions sol·licitaven l'establi
ment d'espais de diàleg (com a les serres del Tallat i de 
VilobQ o el debat dels projectes concrets dins d'una refle
xió més àmplia bé en el pla sectorial d'energia eòlica, bé 
en el marc dels plans territorials, com en el cas de l'Alt 
Empordà. 

Un altre fet destacat de l'any ha estat, precisament, el de
bat sobre la implantació dels parcs eòlics, però no projec
te a projecte sinó a escala comarcal i amb la inclusió de 
consideracions sobre els seus impactes en els sectors 
productius locals. Així, l'any 2001 els agents econòmics i 
diversos ajuntaments van arribar al PRIORAT A UN ACORD CO
MARCAL (55) sobre el desenvolupament de l'energia eòlica 
a la zona. L'acord limitava la implantació de centrals a eò
liques a dues de noves, situades en indrets poc visibles 
per mantenir un paisatge de qualitat atractiu tant per a la 
comercialització de vins de qualitat com per al creixent tu
risme rural. Aquest acord, tot i no tenir valor normatiu, ha 
estat reconegut de facto pel DMAH. Tanmateix, l'any 2004 
l'acord va ser posat en qüestió per diversos ajuntaments 
que van fer front comú en favor de la instal·lació de nous 
parcs eòlics -de grans dimensions i amb continu'rrat terri
torial- no previstos en l'acord, amb l'argument que els 
parcs suposarien importants ingressos econòmics. La ini
ciativa dels ajuntaments es va veure suportada per movi
ments veïnals en favor dels parcs eòlics i fins i tot es van 
arribar a celebrar consultes populars en dos municipis, 
amb resultats favorables a la ruptura de l'acord i a la 
instal·lació de les noves centrals eòliques. 

Un debat similar es produïa també a la Terra Alta. 
Aquesta comarca és, segons el Mapa de recursos eò
lics, una de les zones òptimes per a la producció d'ener
gia eòlica i concentrava una quinzena de projectes de 
parcs eòlics ~l 40% de tot Catalunya-, tot i que el 2004 
encara no se n'havien iniciat les obres de cap. En aquest 
cas, els ajuntaments demanaven que es desbloqueges
sin els projectes argumentant l'impuls al desenvolupa
ment, mentre que la plataforma comarcal manifestava el 
seu acord amb la implantació de l'energia eòlica però 
qüestionava la concentració de projectes a la comarca i 
l'emplaçament d'algun, alhora que argumentava la ne
cessitat de mantenir un paisatge de qualitat com a base 
per als dos principals sectors productius de la comarca: 
el vi i el turisme. 

Finalment, una qüestió novedosa de l'any 2004 ha estat 
l'aparició de projectes de centrals eòliques en indrets 
que tracten d'evitar alguns dels impactes ambientals i 
paisatgístics que comporten. El projecte més signiticatiu 
és el d'una central eòlica marítima al delta de l'Ebre, que 
consistiria en 144 aerogeneradors aliniats al llarg de 15 
km dins del mar. El projecte va comptar amb el suport 
del DMAH i d'Ecologistes en Acció, però va topar també 
amb la contestació de Seo/Birdlife, del Parc Natural del 
Delta de l'Ebre i de les confraries de pescadors que aler
taven que la localització proposada podia tenir fort im
pacte sobre les aus i la pesca, i també d'alguns ajunta
ments que entenien que el seu impacte visual poder tenir 17 
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repercussions negatives sobre el turisme. D'altra banda, 
la proposta de diversos grups ecologistes d'emplaçar 
una central al port de Tarragona, un espai fortament 
transformat, va ser desestimada per l'Ajuntament al·le
gant-ne l'impacte visual, paisatgístic i en la pesca, argu
ments que també tenien el suport dels veïns del bani del 
Serrallo i els pescadors. 

Centrals tèrmiques: a l'espera d'un nou 
pla d'energia, continua la tramitació dels 
projectes de centrals de cicle combinat amb 
l'oposició d'entitats ecologistes i plataformes 
locals 

L'ACORD PER A UN GOVERN CATALANISTA l D'ESQUERRES (2003:5) 
supeditava la construcció de noves centrals tèrmiques a la 
redacció d'un nou pla d'energia que es preveia que esta
ria enllestit l'any 2005 i, alhora, la Direcció General 
d'Energia manifestava que no eren necessàries noves 
centrals atès que les que estaven actualment en funciona
ment o a punt de ser autoritzades garantien prou produc
ció per a atendre la demanda fins a l'any 2010. Tanmateix, 
els diferents projectes promoguts els anys anteriors per 
companyies com Gas Natural, Endesa o lberdrola n'han 
continuat la tramitació. La major part d'aquest projectes 
corresponen a noves centrals de cicle combinat de 800 
MW que utilitzen gas natural, com en els casos de R1BA

ROJA (44], VANDELLOS (46] i el PORT DE BARCaONA [47), i no
més secundàriament a la substitució d'antigues centrals 
de fueloil, com a CUBELLES [43] i SANT PERE DETOREU.Ó [45). 

Tots els projectes compten amb el suport dels respectius 
ajuntaments, que argumenten beneficis econòmics en el 
cas de noves instal·lacions i sensibles reduccions de la 
contaminació en els casos de substitució. Però, alhora, 
tots han topat, també, amb l'oposició de les entitats eco
logistes i de plataformes ciutadanes que alerten sobre els 
riscos de contaminació atmosfèrica i el fet que l'increment 
d'emissions de diòxid de carboni contravé el Protocol de 
Kyoto [PLA NACIONAL o'ASSJGNACIÓ D'EMISSIONS, 141 ], motius 
pels quals sol·liciten una moratòria per a la construcció de 
noves centrals dins l'aprovació del pla d 'energia. 

La línia de molt alta tensió Sentmenat
Bescanó-Baixàs: el debat no es limita al 
traçat sinó a la necessitat de la interconnexió 
elèctrica 

Un projecte especialment polèmic en l'ambit de l'energia 
durant l'any 2004 ha estat el de LA UNIA DE MOLT ALTA TEN

SIÓ SENTMENAT-BESCANó-BAIXAs [102]. L'objectiu d'aquesta 
línia elèctrica de 400 kW era millorar la interconnexió elèc
trica entre els estats francès i espanyol per tal de poder 
incrementar les actuals transferències d'energia elèctrica 
provinents de França i satisfer l'increment de consum a 
l'Estat espanyol, i, igualment, per a garantir el subminis
trament d'energia al FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT [79-91), 
El projecte exigia la construcció de torres d'uns 60 m d'al
çada i 35 d'amplada cada 300 m, aproximadament, atès 
que el cost econòmic del soterrament de la línia no sem
blava assumible. 

La iniciativa del projecte corresponia als estats francès i 
espanyol, que comptaven amb el suport del Govern de la 
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Generalitat i de diverses associacions empresarials que ar
gumentaven la necessitat de la interconnexió per a evitar 
problemes de subministrament i garantir el creixement 
dels sectors industrial i turístic a les comarques gironines. 
L'oposició a la línia de molt alta tensió es va iniciar a la 
Catalunya Nord, encapçalada pel govern del Departament 
dels Pirineus Orientals, i posteriorment es va estendre a les 
comarques gironines, on diverses entitats es van agrupar 
en la plataforma No a la MAT. Els arguments contra el pro
jecte no es limitaven només als impactes ambiental i pai
satgístic, l'afecció a espais d'interès naturals i els possibles 
efectes dels camps magnètics sobre la salut, sinó que 
anaven més enllà i qüestionaven la necessitat mateixa de 
la línia. En aquest sentit, proposaven reforçar les línies ja 
existents i defensaven un nou model energètic basat en 
energies renovables i en la producció propera als llocs de 
consum i reduir, així, les necessitats de transport d'ener
gia. De fet, els diversos estudis encarregats pels governs 
no arribaven a un acord sobre si la tensió necessària era 
de 400kV o de 225 kV 

La decisió sobre la necessitat de la línia va comportar po
sicionaments diferents entre els departaments de Treball i 
Indústria, favorables al projecte, i el de Medi Ambient i 
Habitatge, que hi estava en contra. Finalment, el Govern 
de la Generalitat va acordar ajornar qualsevol decisió fins 
que l'aprovació del nou pla d'energia -previst per al 2005-
determinés si la línia era necessària, en coherència amb 
l'establert en L'ACORD DE GOVERN [2003:5] que preveia que 
les noves infraestructures energètiques se supeditarien a 
aquest pla d'energia. Així el 2004 va finalitzar sense que el 
Govern estatal autoritzés definitivament la línia. 

En paral·lel, però, durant l'any es va concretar el traçat en
tre Sentmenat i Bescanó -amb ajustaments per a evitar 
l'afecció d'espais d'interès natural- mentre es mantenien 
obertes diverses alternatives de traçat diferents entre 
Bescanó i Baixàs, atès que la proposta d'una línia paral·le
la al ferrocarril d'alta velocitat havia estat rebutjada a la 
Catalunya Nord. 

LA REDUCCIÓ DE LES EMISSIONS DE GASOS D'EFECTE 
HIVERNACLE 

Primers passos per a l'aplicació del Protocol 
de Kyoto: l'aprovació del Pla nacional 
d'assignació d'emissions 

Un dels fets més significatius de l'any 2004 en l'àmbit del 
medi ambient va ser la transposició a la legislació estatal 
de la directiva de la Unió Europea sobre comerç de drets 
d'emissió de gasos d'efecte hivernacle i la consegüent 
aprovació del PLA NACIONAL D'ASSIGNAClO DE DRETS D'EMIS
SIONS [1 41]. El Pla és una de les principals accions del 
Govern de l'Estat per l'aplicació del Protocol de Kyoto i la 
reducció d'emissions responsables de l'efecte hivernacle. 

Espanya era l'Estat de la Unió Europea que més s'havia 
allunyat dels objectius previstos en el Protocol de Kyoto: si 
havia d'arribar a l'any 2012 amb un increment d'emissions 
no superior al 15% respecte al 1990 -ampliable al 24% 
per compensacions establertes- , l'any 2003 l'increment ja 
superava el 40%. Per al període 2005-2007, el Govern de 
l'Estat proposava mantenir els volums actuals d'emis-
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sions, invertint en aquesta primera fase l'actual tendència 
de creixement. A aquest efecte, en primer lloc es van de
temiinar els sectors industrials i energètics subjectes al 
control d'emissions; seguidament, es va distribuir el volum 
total d'emissions establert entre els diferents sectors 
afectats, i, finalment, es van assignar drets per a emetre 
quantitats específiques de gasos causants de l'efecte 
hivernacle a un total de 927 instal.lacions industrials i ener
gètiques. L.a producció elèctrica suposava més d'un 20% 
d'aquestes emissions i, en les assignacions, el Pla va fer 
una aposta per la producció de gas natural en detriment 
de la de carbó. 

D'acord amb els principis del Protocol de Kyoto i amb la 
normativa europea, donat cas que una empresa superi el 
límit assignat podrà comprar drets d'emissions a altres 
empreses que no exhaureixin els drets assignats. 
L'entrada en vigor del Pla d'assignacions i del comerç 
dels drets d'emissions es preveia per a principi de 2005; 
tanmateix, a final d'any restava encara pendent la crea
ció d'un mercat per a negociar transaccions de drets 
d'emissió. Tot i així, l'aplicació del Pla obligarà les empre
ses d'aquests sectors a fer un important esforç inversor 
per a aplicar la millora tecnològica que permeti reduir les 
emissions. 

RESIDUS 

La lenta transformació del model de gestió 

L.a cultura sobre la gestió dels residus ha experimentat im
portants transfomiacions en els darrers anys, amb la crei
xent substitució de l'abocament en dipòsits i la incineració 
per pràctiques de recollida selectiva, recuperació i reutilit
zació. Tanmateix, l'aplicació pràctica d'aquests principis 
pel que fa a la gestió dels residus topa amb dificultats que 
fan que avanci a un ritme més lent que el canvi cultural: la 
producció de residus encara continua incrementant any 
rere any i la implantació de noves fomies de gestió enca
ra és molt limitada. En aquest sentit, els grups ecologistes 
i les platafomies cíviques per a la reducció dels residus van 
manifestar l'any 2004 la seva decepció pels pocs canvis 
relacionats amb les polítiques de gestió de residus que ha
via introduït el nou Govern de la Generalitat en el seu pri
mer any de mandat, unes polítiques que titllaven de conti
nuistes, per bé que el Departament de Medi Ambient es 
justificava dient que, tot i compartir els principis, hi havia 
dificultats per a transformar la pràctica de la gestió dels re
sidus de manera immediata. 

A principi d'any, les entitats ecologistes van recollir a la 
DF.ClARACIÓ DE MOLIN$ DE REI (179) les seves propostes 
per a una nova política de gestió de residus, basada en 
la minimització del volum de residus i el seu reaprofita
ment. Aquestes propostes se sintetitzaven en sis mesu
res: reducció de la producció de residus; recollida selec
tiva de la fracció orgànica orientada a la fabricació de 
compost; tractaments als llocs de producció; extensió 
de les deixalleries orientades a la recuperació de mate
rials; sensibilització ciutadana, i més bona informació i 
participació pública. Alhora, l'Agència de Residus de 
Catalunya va avançar en la redacció d'un nou pla direc
tor de residus en què destacaven les propostes de me
sures fiscals per a incentivar aquest nou model de ges-
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tió, alhora que preveia la necessitat de set o vuit noves 
plantes de tractament. 

En aquest context, durant l'any 2004 la substitució d'abo
cadors que arribaven al final de la seva vida útil (com ara 
l'ABOCAOOR DE Cou..CARDús (1]), algunes propostes de nous 
dipòsits de residus industrials (com els de V1NA1XA (61 i de 
V11..PKJVA D'EscoRNAl.Bou [51) o l'entrada en servei de nous 
abocadors (com els de L'EsPL.UGA DE FRANCOU (2) i de 
TMSSA [3]) van comportar diferents movilitzacions ciutada
nes contràries a la implantació de nous abocadors. Els 
moviments d'oposició a aquestes instal·lacions combina
ven en tots els casos els arguments contraris a la localit
zació concreta dels abocadors proposats (principalment 
pels riscs de contaminació d'aqüífers o per la proximitat a 
espais d'interès natural) amb el qüestionament del model 
de gestió de residus i proposaven la reducció i recollida 
selectiva com a alternatives als dipòsits de residus inerts. 

Un tercer element de conflictivitat, però, girava entorn de 
la relació entre la localització de l'abocador i l'origen dels 
residus que s'hi dipositarien. Així, mentre els centres de 
tractament de residus d'abast comarcal han comportat 
una conflictivitat limitada (com en el cas de l'Espluga de 
FrancolQ, aquelles instal·lacions d'iniciativa privada i de 
grans dimensions que havien de donar resposta a neces
sitats d'escala regional (Tivissa) o nacional (Vinaixa) van te
nir una major contestació ciutadana. Així, un dels princi
pals conflictes de fons en l'abocador de Tivissa era, 
precisament, si el seu dimensionament havia de ser en 
funció dels residus comarcals o de l'aportació de residus 
del Camp de Tarragona. Rnalment l'abocador va entrar en 
servei a l'octubre, un cop el Departament de Medi 
Ambient va arribar a una solució de compromís entre l' em
presa i els agents del territori amb què es limitava el volum 
anual d'entrada de brossa i els municipis d'origen, tot i el 
posicionament contrari de la Platafomia en Defensa de la 
Ribera d'Ebre, que considerava que les dimensions de l'a
bocador no s'havien redu1l sensiblement. Per contra, en el 
cas de l'abocador de Vinaixa, el projecte d'iniciativa priva
da d'un gran abocador que havia de rebre residus indus
trials procedents de la regió metropolitana va ser finalment 
desestimat per l'Ajuntament i el Consell Comarcal de les 
Garrigues perquè entenien que podia perjudicar el medi 
ambient en una comarca de base econòmica agrària. Un 
altre abocador industrial d'iniciativa privada a Vilanova 
d'Escornalbou va ser desestimat pel Departament de 
Medi Ambient i Habitatge atès que el projecte no oferia ga
ranties ambientals, com també va ser desestimada l'am
pliació de l'abocador de Vacamorta. Aquests dos darrers 
casos, però, deixaven oberta una nova qüestió conflictiva: 
l'autorització d'activititats extractatives que, a mitjà termi
ni, podien donar lloc a nous dipòsits de residus. 

D'altra banda, l'any 2004 va desvetllar també una oportu
nitat de futur: la problemàtica de la substitució de grans 
abocadors que arriben al final de la seva vida útil, com el 
de Collcardús (i en un futur el del GarraQ, els quals supo
sen una oportunitat per a avançar en el canvi del model de 
gestió de residus. Aix(, l'abocador de Collcardús, el qual 
es preveu de clausurar el 2005, serà probablement subs
titu'1l (segons la proposta del Departament de Medi 
Ambient i Habitatge) per un sistema d'instal·lacions de di
mensions menors: dues plantes de compostatge, dues de 19 
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tractaments secundaris i un dipòsit de residus inerts, amb 
un esforç a part per a incrementar la reducció en origen, la 
recollida selectiva i el reaprofitament (esforç que les enti
tats ecologistes demanaven que fos major). La localització 
d'aquest dipòsit, sobre la qual no s'havia arribat a un 
acord entre els municipis de la comarca, va comportar l'o
posició dels municipis que podien acollir-lo i la creació de 
diverses plataformes locals contràries a les possibles loca
litzacions, davant la qual cosa va sorgir la proposta de 
substituir-lo per dipòsits de petites dimensions distribu'lls 
en diferents emplaçaments i més propers al lloc d'origen 
dels residus. 

Una darrera qüestió relacionada amb la gestió dels residus 
que va destacar durant l'any 2004 va ser la CXJNTAM1NCIO 

PlR MTRATS D'ORIGLN AGR,l>JCll (67]. Al llarg de l'any es van re
petir els episodis de contaminació d'aqüífers que afecta
ven la qualitat de l'aigua potable de diversos municipis, 
amb concentracions més enllà dels màxims legalment ad
mesos. El 2004, els Departaments d'Agricultura Rama
deria i Pesca i de Medi Ambient i Habitatge van elaborar 
un nou pla de millora per la gestió dels purins que preveia 
la gestió integral dels fertilitzants per a aprofitar millor els 
residus ramaders com a adob orgànic i que prorrogava 
vint mesos més el termini perquè deu mil instal·lacions ra
maderes elaboressin els seus plans de gestió de purins. 
Alhora, el OMAH aprovava un nou decret de zones vulne
rables a la contaminació per nitrats que ampliava el nom
bre de municipis afectats, passant de 191 a 310. Tan
mateix, aquestes actuacions van rebre la contestació, 
d'una banda, dels sindicats agrícoles, que demanaven la 
reducció dels municipis afectats i més ajudes de l'Ad
ministració i, de l'altra, de les entitats ecologistes, que de
nunciaven la creixent contaminació dels aqüífers, demana
ven mesures més contundents, una major amplicació de 
les zones vulnerables i es mostraven contràries a la pròrro
ga per als plans de gestió. Alhora, la implantació de noves 
plantes de tractament de purins topava amb la dificultat 
afegida que suposava la manca d'ajudes econòmiques 
per part del Govern de l'Estat. 

ESPAIS D'INTERÈS NATURAL 

Entre la demanda de nous parcs naturals i les 
mancances en la gestió dels espais protegits 

La protecció i la gestió dels espais d'interès naturals es va 
mantenir present en el debat territorial durant l'any 2004, 
tot i no haver estat un dels temes de més repercussió. 
L'any 2004 la Institució Catalana d'Història Natural va pre
sentar el primer informe D'AVALUACIÓ DE LA GESTIÓ DEL SISTE
MA D'ESPAIS PROTEGrTS A CATALUNYA (73], coincidint amb el 
desè anversari de l'aprovació del Pla d'espais d'interès na
tural. L'informe destacava tres qüestions: que la major part 
d'espais d'interès natural patien amenaces davant les 
quals les figures legals de protecció eren insuficients; que, 
malgrat excepcions, els instruments de gestió i intervenció 
eren insuficients i que el volum de mitjans i recursos es
merçats en un espai tampoc no eren garantia d'assump
ció dels objectius establerts, i que, en alguns casos, es 
produ·1en disfuncions que eren el producte de delimita
cions inadequades. En particular, l'informe destacava que 
el 90% dels espais protegits tenien la figura de protecció 
més bàsica i que aquesta era poc estricta; que tan sols el 
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18% disposaven d'un pla de gestió que determinés les 
mesures a aplicar, i que només un 24% disposaven d'un 
òrgan gestor que pogués aplicar aquestes mesures. En 
definitiva, el fet que el 21 % del territori català estigués pro
tegit dins del PEIN contrastava amb les insuficiències vin
culades a la posterior gestió d'aquest territori. 

En contrast amb aquest fet, l'any 2004 es reiteraven les 
demandes (sobretot per part dels municipis) i les propos
tes de declaració de nous parcs naturals. Alguns dels 
exemples més destacats eren el de L'EsTANY DE BANYOLES 
(124], el del DELTA DEL l.LOBREGI\T (127] o el dels AIGUAMOLLS 

DE PALS, EL MASSIS DEL MONTGAI l LES IUES MEDES (128]. En 
aquests dos darrers casos la proposta consistia a delimi
tar parcs naturals partint de diversos espais actualment 
protegits al PEIN, mentre que per als dos primers es van 
constituir consorcis per a promoure la creació dels parcs. 
D'una manera similar, a proposta de diversos municipis, el 
Patronat del PARC NAclONAL D'Ao.iESTORTES l L'ESTANY DE 

SANT MAURICI (122] formulava una proposta d'ampliació del 
parc i la zona de protecció que hauria de ser aprovada per 
l'Estat; el Departament de Medi Ambient i Habitatge inicia
va els tràmits per a incloure el GORG DE CREIXELL [72] dins 
del PEIN, i el Ministeri de Medi Ambient formulava una pro
posta de possibles espais que calia incorporar a la xarxa 
de parcs nacionals. Cal remarcar que bona part d'aques
tes propostes de preservació d'egpais naturals sorgia d'i
niciatives municipals, fet que contrasta amb les reticències 
que moltes comunitats havien mostrat a la declaració 
d'espais naturals protegits fa uns anys. 

En qualsevol cas, i com indicava l'informe de la Institució 
Catalana d'Història Natural, les demandes de declaració 
d'egpais protegits contrastava amb la lentitud en l'aprova
ció de les figures de gestió. Per exemple, l'any 2004 no va 
avançar gens el pla d'usos i gestió del recentment creat 
PARC NATURAL Dt L'ALT PIRINEU (123), i tampoc no es va 
aprovar el pla especial de CA.STELL-CAP ROIG (70], ni el de 
l'Estany de Banyoles, que tot i aspirar a ser parc natural 
encara no tenia aprovat el pla especial de l'espai PEIN, o 
el del PARC DEL CAP DE CRE~ [125], que encara esperava 
l'aprovació definitiva del Pla especial de protecció. 

D'altra banda, la creixent demanda de declaració de 
parcs naturals tampoc no comportava que remetessin 
els conflictes puntuals d'usos dins dels parcs o en el pe
rímetre immediat d'aquests. Així el municipi d'Espot de
manava l'exclusió de terrenys del Parc Nacional 
d'Aigüestortes i l'Estany de Sant Maurici per a ampliar 
les pistes d'esquí; a l'Estany de Banyoles s'efectuaven 
obres significatives per a acollir els mundials de rem; al 
Cap de Creus s'autoritzava la construcció d'habitatges a 
la Vall de la Santa Creu (POLIM DEL PORT DE LA SELVA (176]) 
atès que tenia classificació de sòl urbà abans de ser in
closa dins del perímetre del parc i la proposta de PARC 

DEL DELTA DEL LLOBREGI\T [127] havia d'incloure un arxipè
lag de petits espais enmig de grans projectes d'infraes
tructures en execució. 

Finalment. tan sols vull remarcar el fet que l'any 2004 va 
ser un dels anys amb menor superfície afectada per incen
dis forestals, el més detacat dels quals va cremar 671 ha 
al MASSIS DEL MoNTGRI [100], un 80% de les quals incloses 
dins de l'espai PEIN. 
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INFRAESTRUCTURES DE TRANSPORT 

EL FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT 

El FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT (FAV) MADRID-BARcRONA
PERPINYÀ [79) és la inversió en infraestructures més gran 
feta a Catalunya en els darrers anys. Precisament l'any 
2004 era la data prevista, en començar les obres, perquè 
el servei arribés a la ciutat de Barcelona. Però les previ
sions que el Ministeri de Foment va fer l'any passat eren 
que el FAV arribaria a Barcelona-Sants l'any 2007 i que 
l'entrada en servei de l'estació central de la Sagrera i la 
connexió amb la frontera francesa no es produirien fins a 
l'any 2009. Tanmateix, l'estat de licitació de les obres i la 
inconcreció de les solucions definitives d'alguns trams 
del traçat semblaven fer difícil que es poguessin garantir 
aquests terminis. 

L'any 2004 van ser molt diverses les qüestions relaciona
des amb els diferents trams del FAV que van adquirir un 
notable protagonisme als mitjans de comunicació, particu
larment els relacionats amb la persistència del debat sobre 
les alternatives de traçat en l'accés del FAVA L'AEROPORT 
DE BAACa<)NA [85] i dins de la ciutat BARCELONA [86] i els re
lacionats amb el calendari del projecte. Però més enllà 
d'aquests debats institucionals sobre les solucions del tra
çat, entorn del projecte del FAV hi va haver altres qüestions 
rellevants durant l'any, com ara: les valoracions del primer 
any de servei del tram MADR1D-lLBDA [80]; l'estat i el calen
dari de licitació i execució de les obres; la continuació dels 
debats sobre els traçats urbans i les connexions del FAV 
amb el diferents aeroports, els projectes urbanístics entorn 
de les estacions o els seus impactes ambientals. 

L'octubre de 2003 havia entrat en servei el tram Madrid
Ueida i coincidint amb el primer any de servei es van fer 
les primeres valoracions de l'impacte del FAV a Lleida, ciu
tat on el projecte havia creat grans expectatives. 
Tanmateix, tot i que RENFE havia quadruplicat el nombre 
de viatgers en aquest recorregut, les valoracions de l'im
pacte immediat a la ciutat eren un tant decebedores i no 
es percebien increments significatius en l'ocupació hotele
ra, la venda d'habitatges, les vendes del comerç o el 
transport intermodal. Tot i així, l'Ajuntament considerava 
que l'impacte del FAV no es podria valorar fins que el ser
vei no connectés Lleida amb Barcelona. 

Les negociacions entre administracions 
sobre els traçats urbans fan témer per 
l'acompliment del calendari, si bé oficialment 
es manté l'arribada a Barcelona per al 2007 
i a la Jonquera per al 2009 

En relació amb el calendari i l'estat de les obres, el canvi 
en el Govern de l'Estat -com a resultat de les eleccions del 
mes de març- va comportar una revisió del sistema de 
contractació, que havia rebut fortes critiques, amb la con
següent aturada temporal de la licitació d'obres i, per tant, 
nous riscos d'incompliment dels calendaris previstos. 
Malgrat això, el Ministeri de Foment mantenia el compro
mís de l'arribada a Tarragona per al 2006, a Barcelona
Sants per al 2007 i a Barcelona-Sagrera, a Girona i a la 
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frontera francesa per al 2009. En els trams LLsDA-TARRA
GONA (81] i a L'ALT PENEO€S (83] la plataforma ja estava 
construïda i s'hi iniciava la instal·lació de la via i l'electrifica
ció; d'altra banda, el reforç dels tunels de la Riba ja havia 
estat licitat. També ho havia estat la primera ESTACIÓ DEL 
CAMP DE TARRAGONA (82] a la Secuita-Perafort que es pre
veia enllestida i en servei per al 2006 i, igualment, s'havia 
iniciat la construcció de l'intercanviador de vies de Roda 
de Berà Al BAIX LLOBREGAT [841 la construcció de la plata
forma fins a Sant Joan Despí estava en obres i el 2004 es 
va licitar la plataforma fins a l'estació de Sants, excepte el 
tram de la connexió del FAV AMB L'AERúPoRT DE BARCELONA 
(85] que a final del 2004 encara estava pendent de licita
ció a l'espera de la solució definitiva. A la CIUTAT De 

BARcaoNA (86] era on el projecte avançava més lenta
ment: no va ser fins el mateix 2004 que es va contractar 
l'ampliació i reforma de l'estació de Sants (termini 2007) i 
el projecte bàsic de l'estació de la Sagrera (termini 2009); 
per contra, el túnel que havia de travessar la ciutat encara 
va patir un canvi de traçat a final d'any, després que ja ha
gués sortit a informació el projecte bàsic, i no tenia data 
d'inici prevista. Al VALLÈS (87] encara no hi havia acord so
bre la solució del bypass ni la localització de l'estació i al
guns ajuntaments continuaven reclamant el soterrament 
de la via al pas per la ciutat. A la SavA I EL G RONES [88] es 
van licitar les obres durant el 2004, de manera que es pre
veia que tots els trams estarien en obres durant el 2005, 
excepte els túnels de la ciutat de G1AONA [89] que restaven 
pendents de licitació, i a FIGUERES [90], on tot just es licita
va l'estudi informatiu un cop assolit l'acord que el traçat 
passés per l'est de la ciutat. Finalment, en el tram 
F>GUERES-PERPINYÀ [91] les obres van començar a final de 
2004, tot i que el túnel de Pertús no es va començar fins 
a l'any següent i se'n mantenia el calendari de finalització 
per al 2009. 

Tot i l'avançat estat de la licitació i execució del conjunt del 
projecte i els terminis molt ajustats del calendari previst, el 
2004 es van mantenir oberts els debats entre les adminis
tracions de l'Estat, la Generalitat i els ajuntaments sobre 
les solucions del traçat en diferents punts, particularment 
els relacionats amb els traçats urbans i amb les conne
xions amb els diferents aeroports. 

Les demandes locals de millora de la 
connexió del FAV amb els aeroports 

Així, la connexió del FAV amb els aeroports va continuar 
generant debats i negociacions entre les administra
cions, molt particularment en el cas de L'AEROPORT DE 
BARCELONA [85]. Si bé el 2003 es va assolir un acord per 
a connectar el FAV amb l'aeroport a través d'una esta
ció intermodal al Prat i un servei de llançadora, els can
vis en els governs estatal i de la Generalitat van empèn
yer l'Ajuntament de Barcelona a reobrir la proposta 
d'una estació a l'aeroport mateix. Aquesta proposta 
comptava amb el suport de les associacions empresa
rials, però va ser qüestionada per l'Ajuntament del Prat 
i pel Departament de Medi Ambient i Habitatge. Davant 
l'advertència de Foment que el canvi de traçat podia 21 
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endarrerir dos anys l'arribada del FAV a Barcelona, es 
va acordar que en una primera fase es mantingués la 
connexió a través de l'estació intermodal, per tal de 
mantenir l'arribada a Barcelona el 2007, i estudiar en 
una segona fase l'enllaç directe amb l'aeroport, recu
perant la idea de l'any 2001 de fer un bucle. Així, l'any 
2004 va acabar sense que s'hagués licitat el tram de 
l'aeroport i a l'espera d 'un acord definitiu. Però el debat 
de les connexions del FAV amb els aeroports no es li
mitava a Barcelona. A GIRONA [89) els agents econò
mics insistien a reclamar una estació a L'Arno1-"0Rr 
G1RONA-CosrA BRAVA [8] i l'Ajuntament de Reus dema

nava que la segona ES,ACIÓ UEL CAMP D• TARílAGUNA [82] 
se situés al nord de • AF RC"")l:l DE RE:us [11 J per a ga
rantir la millor intermodalitat. 

Les negociacions entre administracions sobre 
els traçats urbans del FAV i les expectatives 
de projectes urbanístics entorn de les 
estacions i els soterraments 

L'altre aspecte de traçat que continuava obert a negocia
cions entre administracions era la solució final de la inser

ció del FAV a les grans ciutats. Així, el projecte de túnel que 
ha de travessar la ciutat de BAACE ONA [86] encara va pa
tir diverses vicissituds durant el 2004. Si bé a principi d'any 
les diferents administracions arribaven a l'acord que el tú

nel passés pel carrer de Mallorca i van arribar a treure a in
formació pública aquest projecte base, a final d'any 
l'Ajuntament de Barcelona va proposar que el túnel pas
sés pel carrer de Provença, modificació que va ser acor
dada per les diferents administracions sense que s'alterés 

el calendari previst (tot i que a final de 2004 el túnel enca
ra no tenia data d 'inic0. El túnel va generar mobilitzacions 
en contra per part d'algunes associacions de veins, parti
cularment al barris del Clot, on està previst que el túnel 
passi a poca profunditat. El 2004 es va desestimar també, 
finalment, el soterrament del tram Hospitalet-Sants que re
clamaven els veins. 

Però els traçats urbans del FAV encara generaven debat 
en altres ciutats. A F1GUERES [90], malgrat l'acord entre 
Foment i l'Ajuntament en favor del traçat oest (que inclou
ria també el trasllat del tren convencional i una nova esta
ció), el debat era viu, amb veus, per una banda, que recla
maven el desdoblament de l'actual traçat ferroviari per 
l'est o el soterrament i, per l'altra, amb les veus de tots els 
agents socials que coincidien a reclamar una estació del 
FAV que Foment no garantia i condicionava a la demanda. 
El 2004 també es va acordar soterrar la via a Vilafranca 
(AL PEN 'DÉS, [83) i es concretava la solució del soterra
ment a G1RONA [89], mentre que les demandes de soterra
ment en alguns municipis del VALL!''> [87] i a Sarrià de Ter i 
Sant Julià de Ramis (G1R, NES, (88]) semblava dificil que 
fossin finalment ateses. 

Alhora, la inserció del FAV a les ciutats ha generat arreu 
expectatives de transformació urbanística, relacionades 
amb l'entorn de l'estació o amb el soterrament de les 
vies actuals del ferrocarril convencional. El cas més des
tacat és, potser, el PLA URBANISllC DE SAN ANDREU
SAGRERA [193], aprovat el 2004, a l'entorn de l'estació 
central del FAV A BARCE, JNA [86]. Però les estacions i el 
soterrament del ferrocarril han comportat expectatives 
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d'altres projectes urbanístics de noves centralitats i re
cosit de la ciutat a Llr1DA [80) (pla especial de l'estació), 
Vilafranca, l'Hospitalet i Sants (TRAMS BA1x LLoBREGA,, 
[84]. i Barcelona), G1P1 •N,. [89] i, particularment, F1GUE.Rfo 
[90] on es preveu la urbanització de l'actual traçat de fe
rrocarril convencional per l'est que es traslladarà a l'oest 
i al voltant de la nova estació de la ciutat. De manera si
milar, el FAV permetrà la construcció de noves estacions 
de ferrocarril regional a Vilafranca i a Martorell (BA1x 
Uf'JBREGAT, [84]). L'':STA< ,O DL.. CAMP DE TAP1 IGONA [82], 
entre Perafort i la Secuita, ha generat, també, diversos 
projectes de creixement urbanístic en aquests munici
pis. 

Finalment, sobta que un projecte amb les dimensions i 
l'impacte territorial del FAV hagi generat relativament es
casses mobilitzacions ciutadanes de caire ambiental i 
paisatgístic, tot i que n'hi va haver alguna de concentra
da a l'Alt Penedès, particularment per la base de mun
tatge de la Granada i alguns viaductes, i a les comar
ques gironines (S1 LVA-G1<i0NES, [88] 1 FIGu R ,, [901), per 

l'afectació als estanys de Riudarenes i per les extrac
cions d'àrids per a l'obra. 

En un altre ordre de coses, els canvis en el Govern de 
l'Estat han revitalitzat les demandes de la Generalitat i dels 
agents econòmics perquè es construeixi una línia d'alta 

velocitat entre Barcelona i València, concretament en el 
cor lEDOR MEC rERRANI [94], principal eix de mercaderies i 
viatgers del país. En el mateix àmbit, l'associació Ferrmed 
defensa la construcció d 'una línia exclusiva de mercade
ries d'ample europeu que aniria d'Algesires a Metz. 

XARXA REGIONAL DE FERROCARRILS 

Entre l'ambiciós projecte de ferrocarril 
transversal i l'escassetat d'inversions en les 
línies degradades de l'interior 

Més enllà del FAV, les qüestions de l'actualitat del 2004 re
lacionades amb la xarxa ferroviària regional presentaven 
un fort contrast entre l'anunci de l'ambiciós projecte d'una 
nova línia de RAOCARA TRANSVE~A, [97], que hauria de 

suposar un gran esforç d 'inversió, i l'escassetat de recur
sos invertits en les línies de l'interior del país, més deficità

ries quant a modernització i servei, com les de LLEIDA-LA 
P( .A (95]. L IA-MANRE >A (96] v, -PUIGCI R''" [98]. 

Així, el nou Pla director d'infraestructures ferroviàres 
2003-2025 incloïa la proposta del nou Ferrocarril 
Transversal de Catalunya que uniria les ciutats de Llei

da, Cervera, Igualada, Manresa, Vic, Olot i Figueres, 
amb ramals al POW n BARCE 'JNA (166] i Tarragona. a 
Puigcerdà i a França. L'objectiu d 'aquest eix ferroviari 
era alleugerir la pressió del transport de mercaderies 
sobre les xarxes viària i ferroviària del corredor litoral i 
millorar el servei de transport públic entre les ciutats 
mitjanes que connectaria. Segons la proposta, la línia 

es destinaria tant a mercaderies com a passatgers, tin
dria ample internacional i característiques de velocitat 

alta. L'any 2004 se'n va contractar la redacció de l'es
tudi previ de corredors i mercaderies, tot i que l'horit
zó temporal estimat per a l'entrada en servei era d'uns 
vint anys. Aquesta seria la inversió en infraestructura 
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ferroviària més important i ambiciosa a Catalunya des
prés del FAV. 

En contrast amb tot això, les altres qüestions destaca
des de l'any en relació amb la xarxa ferroviària es refe
rien a les iniciatives de revitalització de tres línies que ac
tualment presenten importants degradacions de la 
infraestructura i deficiències de servat (tant pel que fa a 
freqüència com a recorregut), conseqüència de la man
ca prolongada d' inversions en matèria de modernització 
i manteniment, i sobre les quals fins i tot havia planat l'a
menaça de la supressió. Així, la línia de la Pobla de 
Segur va ser traspassada finalment per l'Estat a la 
Generalitat a la darreria d'any, després de llargues nego
ciacions. La Generalitat es comprometia a fer una im
portant inversió en la millora de la infraestructura i pre
veia donar condicions de servei de rodalies entre Ueida 
i Balaguer i de tren turístic entre Balaguer i la Pobla, tot 
i que des del Pallars es reclamava una millora del servei. 
A la línia Vic-Puigcerdà continuava la mobilització de les 
administracions locals per a reclamar millores en la in
fraestructura i durant l'any 2004 ja es van efectuar algu
nes intervencions en les estacions, renovació de la via i 
infraestructura elèctrica, lluny, però, de la inversió com
promesa. A més, del món local SOl'gia també la iniciati
va d'un servei de tren tuñstic entre Ripoll i Puigcerdà 
que es preveia per al 2006. Finalment, a la línia Lleida
Manresa les continuades demandes d'inversions de 
l'Estat en la millora de la infraestructura continuaven 
sense ser ateses, més enllà d'actuacions urgents per a 
mantenir el servei, i la Generalitat es plantejava també 
demanar-ne el traspàs o una gestió compartida. 

FERROCARRIL DE ROUALIES l METRO 

Retorna el tramvia a Barcelona mentre la 
xarxa de rodalies deixa de créixer a causa 
de l'escassa inversió 

El creixent consens tècnic i social sobre la necessitat de 
millorar el sistema de transport públic a la Regió 
Metropolitana i, en particular, la xarxa de ferrocarrils de 
rodalies no va tenir una traducció real, l'any 2004, que 
suposés una millora sensible del servei ni tan sols la 
concreció de nous proíectes significatius de creixement 
de la xarxa. Fins i tot, moltes de les actuacions previs
tes en el Pla director d'infraestructures de transport me
tropolità 2001-2010 ni tan sols s'havien iniciat. Si anem 
més enllà, el creixement sostingut durant els darrers deu 
anys del nombre de viatgers dels rrnROCARRILS DE flODA-

ES [92) de RENFE tendia a estancar-se o reduir-se l'any 
2004, fet atribuït als dèficits d 'inversions en la millora del 
servei que havien condu'1l a la saturació del servei í a rei
terades queixes per part dels usuaris. Aquest fet va por
tar la Generalitat a plantejar-se de nou el traspàs del ser
vei o la gestió compartida. D'altra banda, Ferrocarrils de 
la Generalitat projectava petites ampliacions de la xarxa 
a Sabadell i Terrassa que haurien de connectar-la amb 
la xarxa de RENFE. En aquest context, l'actuació més 
significativa de l'any en la xarxa de rodalies va ser l'avanç 
en l'adequació del corredor de mercaderies E P;.. 
MOUET [93) per al servei de viatgers, actuació llargament 
reivindicada a la comarca del Vallès. RENFE va garantir 
l'entrada en servei, l'any 2005, del tram el Papiol-
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Cerdanyola, mentre que el tram Cerdanyola-Mollet que
dava temporalment descartat. 

Pel que fa a la XN«A DE METOO [106), l'actuació més des
tacada de l'any 2004 era el bon ritme d'avanç de les obres 
de la UNIA 9 [107], iniciades l'any anterior, que ha de con
nectar Badalona i Santa Coloma amb la Zona Franca i 
l'aeroport: la perforació dels túnels i la construcció de les 
estacions a Badalona i Santa Coloma avançava segons 
les previsions, alhora que s'adjudicaven les obres de L'IN

TE~ DE LA SNàRERA [107] (on coincidiran quatre lí
nies de metro, rodalies i el FAV) i els trams d'accés a l'ae
roport, que es van acordar integrar finalment a la línia 2 en 
lloc de la 9. Tot i que es preveia que el tram de la Sagrera 
a Badalona i Santa Coloma estigués enllestit el 2005, 
aquest no entraria en servei fins al 2006, atès l'endarreri
ment en la previsió de lliurament dels combois, contractats 
també l'any 2004. Així mateix, es va encarregar l'estudi in
formatiu de la prolongació de la línia 2 per Montju'1c, Zona 
Franca, Pedrosa i fins l'aeroport, amb la previsió d'entrar 
en servei l'any 2010. D'altra banda, la Generalitat confir
mava que la línia 12 de Sarrià a Viladecans no podria es
tar enllestida l'any 2008 com s'havia previst inicialment. 

Però la notícia més destacada de l'any pel que fa al trans
port públic va ser el retorn del servei del tramvia a 
Barcelona. 8 mes d'abril van entrar en servei dues de les 
línies del TRAMVIA L BAlx U()f ~Er'\T (183] i al maig una de 
les línies del F -u• 1A DE Br:.. (184). L'entrada en servei 
del tramvia no va estar exempta d'una intensa polèmica 
als mitjans de comunicació, tot i que puntual i conjuntural, 
a causa d 'incidències derivades de l'ajustament amb la 
circulació viària (petits accidents durant el període de pro
ves) i problemes tècnics menors que van obligar a aturar 
el servei durant uns dies només un mes després de la 
inauguració. Tot i així, a final d'any la reintroducció del 
tramvia a la ciutat era un fet ja plenament normalitzat que 
no va generar més problemàtica, el nombre de viatgers 
superava les previsions inicial de l'ATM i la valoració gene
ral del tramvia era positiva. D'altra banda, la línia T5 de 
l'Estació del Nord a Badalona patia endarreriments de les 
obres com a conseqüència dels canvis en el traçat inicial
ment previst a què l'Ajuntament de Badalona havia forçat 
i se suportaven les mobilitzacions veïnals en aquesta ciu
tat i també al Poblenou, de manera que l'entrada en ser
vei prevista per al 2005 quedava ajornada per al 2006. 

El nou Govern de la Generalitat manté els 
projectes d'autovies i desdoblaments tot i que 
introdueix algunes mesures per a reduir-ne 
l'impacte 

En l'àmbit de la xarxa viària, l'any 2005 es va caracterit
zar per la continuació de nombrosos conflictes entorn 
del desdoblament o la transformació en autovia de di
verses carreteres. El canvi en el Govern de la 
Generalitat, a final del 2003, havia creat expectatives en
tre grups ecologistes i plataformes ciutadanes que es 
revisañen o se suprimirien alguns projectes de desdo
blament o de creació de noves autovies (els casos més 
polèmics són els de la B-40 OuAHT c1NTURO (17) i la C 37 
Ve- OLOT PtR BRACONS (361). Tanmateix, la política del 23 



24 

ELS FETS MÉS DESTACATS DE L'ANY 

Departament de Política Territorial i Obres Públiques, di
rigit ara per Joaquim Nadal (PSC), va ser de continuar 
amb els projectes de noves autovies i desdoblaments, 
com s'expressava a l'Agenda DE 50 AClUACIONS PRI0R'TA· 
Rlt:S (12) del DPTOP i els avanços del Pla d'autovies i el 
Pla de carreteres, política que anava fins i tot més enllà 

de la de l'anterior govern, amb nous projectes significa
tius com el desdoblament de L'EIX TRANSVERSAL (33). El 

canvi de govern sí que va comportar, però, l'aturada 
temporal d 'alguns projectes per tal de realitzar-ne nous 
estudis de revisió i amb la intenció de minimitzar-ne al
hora l'impacte ambiental (B-500 PER LA CONRERIA [29), C-
16 EIX DEL L0BREGAT [301, C-31 PAJ.AMóS-PALAFRUGELL [35) 
o C-37 Vic-Olot per Bracons). En tots aquests casos, la 

decisió del DPTOP va ser mantenir la previsió del des
doblament introduint modificacions en el traçat o en les 
característiques de la carretera per tal de minimitzar-ne 
l'impacte; la més notòria d 'aquestes modificacions va 
ser la reducció de quatre a tres carrils d'alguns trams de 
la C-37. 

Aquesta aposta pel sistema d'autovies va comportar algu
nes desavinences manifestes amb el Departament de 
Medi Ambient i Habitatge, dirigit per Salvador Milà (ICV), 
atès que tant el DMAH com ICV es mostraven contraris a 
alguns dels projectes defensats des del DPTOP, com ara 
el tram Terrassa-Abrera de la 8-40 Quart cinturó la C-37 
Vic-Olot per Bracons. Les cambres de comerç i associa
cions empresarials es mostraven satisfetes amb aquesta 
política d'autovies i desdoblaments i continuaven reMndi
cant noves inversions en vies d'alta capacitat com la com
pleció de la B-40 (Quart cinturó) o l'ampliació de L'AP-7 1 

EL DESOOBLAMENT DE L'A-2 A LES COMAROUES DE GIRONA (13). 
Els grups ecologistes i les plataformes ciutadanes de de
fensa del territori van mostrar la seva decepció per la polí
tica del nou Govern, que consideraven continuista, i, mal
grat l'avanç d'alguns dels projectes, van mantenir les 
campanyes d'oposició a bona part dels projectes, particu
larment al Quart cinturó, la C-37 Vic-Olot per Bracons o la 
C-66 MEUA DE LES GAVARRES [37], alhora que desplegaven 
una nova estratègia d'elaboració d'estudis tècnics de mo
bilitat per a qüestionar la necessitat d'alguns dels projec
tes, com el de la 8-40 Quart cinturó. 

El nou Govern manté els projectes 
de desdoblament introduint algunes 
modificacions en el traçat i disseny a fi 
de reduir-ne l'impacte 

En efecte, l'any 2004 es va caracteritzar per la continuï
tat dels projectes de desdoblaments i noves autovies, 
amb modificacions puntuals en el traçat i en les carac
terístiques de l'obra, resultat de nous estudis ambien
tals o de negociacions amb l'Administració local. La 
modificació més rellevant va ser la del projecte de la C-
37 Vic-Olot per Bracons: el DPTOP va paralitzar les 
obres per a realitzar-ne nous estudis i finalment va op

tar per reduir-ne l'ample de parts del traçat, de quatre 
a tres carrils, per incloure-hi un seguit de túnels i falsos 

túnels a Joanetes amb la finalitat de reduir l'impacte vi
sual, per projectar el darrer tram conjuntament amb la 

C-63 i per redactar un pla d irector urbanístic de les valls 
del Ges i d'en Bas que permetés evitar un impacte ur
banístic indesitjat. Aquestes modificacions no van sa-
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tisfer ni el DMAH ni les entitats ecologistes i platafor
mes. A la C-31 PALAM0S-PALAFRUGELL [35) es va mante
nir el desdoblament però modificant el projecte d'acord 
amb les demandes dels ajuntaments, sempre amb la 
intenció de garantir una integració paisatgística i urba
na millor; de manera similar a la C-66, Anella de les 

Gavarres, el DPTOP es comprometia a tirar endavant el 
desdoblament de tot el traçat buscant el consens amb 

les administracions locals per a reduir-ne l'impacte. A la 
C-16 EIX DEL LLOBREGAT (30]. se'n va modificar el traçat 
d'acord amb les demandes dels ajuntament de la vall 
del Llobregat, tot suprimint !"'orella" de Casserres pre
vista per l'anterior Govern. El projecte de la B-500 PER 

LA CoNRERIA [29] es va aturar per tal de realitzar-ne nous 
estudis, si bé el projecte d'autovia es va incloure al pla 
d'autovies pendent de solució del traçat. Entre els nous 
projectes impulsats pel nou Govern destacava la inclu

sió com a actuació prioritària del desdoblament de tot 
el traçat de la C-25 EIX TRANSVERSAL [33). del qual es van 
licitar els estudis informatius i d'impacte dels trams les 
Oluges-Manresa i Artés-Vic, per bé que els estudis pre
liminars del nou PI:; de carreteres en qüestionaven la 
necessitat si es desdoblava la C-37 Vic-OLOT PER 
BRACONS [36). 

D'altra banda, el canvi en el Govern de l'Estat, resultat 
de les eleccions del mes de març, va facilitar les nego
ciacions entre Generalitat i Estat per tal d'impulsar, i en 
alguns casos modificar, els projectes d'autovies del 
Ministeri de Foment a Catalunya. El 2004 es va donar un 
important impuls al llargament reivindicat DESDOBLAMENT 
DE L'A-2 A LES COMARQUES GIRONINES (13) amb l'adjudica
ció de les obres dels tres trams entre Maçanet i l'aero
port de Girona; el tràmit d'informació pública de l'estudi 
informatiu del tram Girona-França, i la inclusió en els 
pressupostes de partides per a les obres entre Tordera 
i la Jonquera, que es preveien completar l'any 2008. El 
Ministeri de Foment també va accedir a estudiar la mo
dificació del DESDOBLAMENT DE L'N-340 A TARRAGONA (20) 
per fer-lo paral·lel amb el traçat de l'autopista AP-7, tal 
com proposava el DPTOP i en contra de l'opinió de 
l'Ajuntament de Tarragona. Així mateix, també sortien a 
informació pública o es licitaven els estudis informatius 
de L'AUTOVIA A-14 lLEIDA-VIEL.HA (15) (desdoblament de 
l'antiga N-230) i del túnel de la N-260 A TOSES (38). 
Tanmateix, la inversió més polèmica de l'Estat a 
Catalunya era la 8-40 QuART CINTURO [17). Generalitat i 
Estat es mostraven d'acord pel que fa a la necessitat de 
construir el tram Abrera-Terrassa i, tot i que la seva 
construcció no es va incloure en els pressupostos de 
l'Estat per al 2005, el Govern de l'Estat es va compro
metre a licitar-lo el 2005 a càrrec de fons extrapressu
postaris. Pel que fa a la resta de traçat, la Generalitat es 
manifestava partidària de construir només el tram 
Terrassa-Sabadell-Castellar i descartar el tram Castellar

Granollers, fet que contrastava amb els estudis prelimi
nars del nou pla de carreteres que proposaven un quart 

c inturó des de Sant Pere de Riudebitlles (Alt Penedès) a 
Sils (la Selva), proposta similar a la de la Cambra de 
Comerç de Barcelona, que encara l'estenia al sud fins a 
la Bisbal del Penedès. En qualsevol cas, el Ministeri dis
posava ja de l'estudi informatiu del tram Terrassa
Granollers-la Roca i el 2004 licitava el del tram 
Vilafranca-Abrera. 
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"Guerra d'informes tècnics": Les entitats 
empresarials reclamen més inversions en 
autovies, mentre que les plataformes 
consideren continuista la política del nou 
Govern i qüestionen la necessitat dels 
projectes amb arguments tècnics 

En aquest context, les cambres de comerç i associacions 
empresarials van insistir durant l'any 2004 en la necessitat 
d'incrementar les inversions en infraestructures viàries 
d'alta capacitat per tal de garantir el desenvolupament 
econòmic del país. A aquest efecte, les cambres de 
Barcelona i de Girona van elaborar diversos estudis sobre 
l'impacte negatiu que la falta d'inversions en vies de gran 
capacitat podia comportar per a l'economia catalana. Les 
demandes principals d'aquests estudis eren el DESDOBLA
MENT DE L'A-2 l L'AMPLIACIÓ DE LAP-7 A LES COMARQUES GIRO
N NES [13] i el traçat complet de la B-4O QUART CINTlJAÓ [17] 
com a eix perimetral entre la Bisbal del Penedès i Sils. 
Aquests estudis remarcaven els beneficis econòmics 0n
crement del PIB) i socials (creació de llocs de treball) i la in
suficiència d'una eventual anella ferroviària per a solucio
nar la congestió de la xarxa de carreteres a la Regió 
Metropolitana. Les associacions empresarials reclamaven 
també, entre d'altres, L'AUTOVIA HORTA-CEROANYOlA (18], el 
desdoblament de la C-17 Vic-R POLL (32) o el desdobla
ment complet de la C-37 VIC-OLOT PER BAACONS [36]. 

Per la seva banda, les entitats ecologistes i les platafor
mes locals de defensa del territori van mostrar la seva 
decepció amb la política que consideraven continuista 
del nou Govern de la Generalitat, consideraven insufi
cients les modificacions introduïdes pel DPTOP en al
guns dels projectes i mantenien les mobilitzacions en 
oposició a diversos projectes (particularment al Vallès i a 
!'Empordà), malgrat que els projectes s'anaven confir
mant. Així van continuar les mobilitzacions contra l' A-26 
BESALú-FIGUERES [16), la B-4O Quart cinturó, el DESDOBLA
MENT DE L'N-34O A TARRAGONA (20], la C-37 Vic-Olot per 
Bracons o la C-66 ANELLA DE LES GAVARRES [37], Iniciativa 
per Catalunya-els Verds mostrava també la seva oposi
ció a bona part d'aquests projectes (en particular al 
Quart cinturó i a l'eix Vic-Olot per Bracons), fet que va 
comportar importants tensions dins del Govern tripartit 
de la Generalitat i entre el DPTOP i el DMAH. 

Tanmateix, els arguments de les plataformes havien anat 
evolucionant substancialment en els darrers anys. A les 
crítiques usuals pels impactes negatius en els ecosiste
mes, el paisatge o l'agricultura, s'hi havia anat afegint el 
qüestionament de la necessitat del projecte basat en es
tudis tècnics de mobilitat i la formulació de models alterna
tius de mobilitat basats en el transport ferroviari, la millora 
de la xarxa secundària i la supressió de peatges. L'any 
2004, el cas on aquesta estratègia es va mostrar més ela
borada va ser en la campanya contra el Quart cinturó: ai
xí es presentaven estudis de mobilitat que mostraven que 
el Quart cinturó era innecessari i alternativament es propo
sava un model basat en el transport col·lectiu ferroviari, la 
millora de la xarxa secundària i la supressió de peatges. En 
un altre ordre de coses, el debat sobre la necessitat de la 
C-37 Vic-Olot se centrava en bona part en si aquesta ha
via de ser una carretera que respongués a les necessitats 
locals de comunicació entre Olot i Vic o si havia de ser una 
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via de connexió entre la península i l'Estat francès. Un al
tre cas interessant i innovador va ser el de L'AUTOVIA N-24O 
TARRAGONA-MoNrsLANC (19] en què la plataforma va enca
rregar un estudi tècnic on es demostraven els avantatges 
ambientals i socials que l'autovia passés per l'est del 
Francolí (desdoblant l'actual N-24O) i no per l'oest, com 
havia previst el Ministeri de Foment. Finalment, un darrer 
argument d'oposició a determinats projectes de desdo
blament era la possibilitat d'utilitzar de manera més eficient 
la xarxa d'autopistes amb la supressió de peatges i l'even
tual ampliació del nombre de carrils com a alternativa al 
desdoblament, com ara L'AP-7 quan passa per Girona o 
l'N-34O a Tarragona. 

Dos casos de conflicte entre administració, 
associacions empresarials i plataformes 
ciutadanes: necessitats i impactes del túnel 
de Bracons i el Quart cinturó 

Els dos projectes que més debat i polèmica van generar 
l'any 2004 (la C-37 VIC-OLOT PER BRACONS [36] 1 la 8-40 
QUART CINTURO (17)) sintetitzen bona part d'aquestes polí
tiques, arguments i debats. 

Un dels principals debats territorials de l'any 2004 va ser 
el de l'eix Vic-Olot per Bracons. El nou Govern de la 
Generalitat va paralitzar les obres fins a la realització d'un 
nou estudi ambiental, econòmic i jurídic, fet que va ser cri
ticat per les associacions empresarials. Finalment, el mes 
de març el consell executiu va acordar reprendre el projec
te però amb característiques de via intercomarcal, reduint
ne l'ample d'alguns trams de quatre a tres carrils (propos
ta que ja havia defensat el PSC en anys anteriors), 
desplaçant-ne el traçat lleugerament, introduint-hi nous tu
nels i falsos tunels per a minimitzar l'impacte visual i eco
lògic al sector de Joanetes i redactant un pla director ur
banístic de les valls del Ges i d'en Bas per a protegir els 
espais agrícoles i ordenar el creixement urbanístic que es 
pogués produir arran de la nova via. Aquesta proposta no 
comptava amb el suport del DMAH, que havia demanat 
revisar tot el projecte i buscar traçats alternatius a 
Bracons. També va ser fortament qüestionada per ERC i 
ICV, socis del PSC al Govern, així com per la plataforma 
Salvem les Valls; tots ells consideraven insuficients les mo
dificacions i demanaven la supressió del túnel. 

L'altre debat més destacat de l'any va ser entorn de la B-
4O Quart cinturó. El Ministeri de Foment semblava ratificar 
la construcció de tot el Quart cinturó i el 2004 en licitava 
els estudis informatius dels trams Vilafranca-Abrera i 
Terrassa-la Roca i, tot i que no introdu·,a als pressupostos 
de l'Estat per al 2005 la construcció del tram Abrera
Terrassa, el Govern de l'Estat es comprometia a licitar-lo 
amb fons extrapressupostaris. D'altra banda, el DPTOP 
considerava necessari el tram Abrera-Terrassa, així com el 
Terrassa-Sabadell-Castellar, però qüestionava el Castellar
Granollers per l'impacte que generava i per l'existència de 
l'alternativa de millorar la xarxa comarcal. Tot i això, la pro
posta preliminar del nou pla de carreteres preveia un quart 
cinturó des de Sant Pere de Riudebitlles a Sils. Aquesta 
proposta era molt similar a la proposada per la Cambra de 
Comerç de Barcelona, que encara l'estenia al sud fins a la 
Bisbal del Penedès. La Cambra defensava la necessitat 
d'una via de gran capacitat amb un estudi que mostrava 25 
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la pèrdua de negoci que fins ara havia suposat la seva in
existència i avaluava l'impacte que la 8-40 tindria en l'in
crement del PIB de Catalunya i en la creació de llocs de 
treball, alhora que considerava que una alternativa ferro
viària no era suficient per a solucionar la congestió de les 
carreteres de la Regió Metropolitana. Per contra, la cam
panya contra el Quart cinturó i l'Adenc intensfficaven la se
va oposició al projecte (també al tram Abrera-Terrassa). A 
aquest efecte presentaven estudis de mobilitat que mos
traven que la 8-40 era innecessària i, alternativament, pro
posaven un eix ferroviari, la millora de la xarxa secundària 
de la comarca i la supressió dels peatges. Aquest posicio
nament tenia el suport d'ICV i, consegüentment. va gene
rar tensions dins el Govern tripartit i entre el DPTOP i el 
DMAH. 

AEROPORTS REGIONALS 

Les companyies aèries de baix cost impulsen 
un gran creixement dels aeroports de Girona 
i Reus, que han de redimensionar les 
instal·lacions 

La implantació els darrers anys de les companyies de vols 
de baix cost (amb suport de les institucions públiques) als 
AEROPORTS DE G1RONA-CosTA BRAVA 18) i de REUS [11] ha su
posat un ràpid i continu increment del trànsit aeroportuari 
i del nombre de passatgers fins a xifres inesperades fa 
pocs anys. Aquest fet ha portat a una ràpida congestió de 
les instal·lacions i a la necessitat urgent de redimensionar
les per a poder absorbir el creixement de l'activitat: am
pliació de les pistes, terminals, aparcaments, accessos, 
personal de servei, etc. Durant el 2004, les institucions lo
cals van intensificar les negociacions amb AENA per avan
çar el calendari de les actuacions previstes i programar 
noves inversions de millora d'acord amb les necessitats 
de la creixent actMtat; però també per arribar a acords 
amb les companyies de baix cost a fi d'atraure-hi nous 
vols. Alhora, les administracions locals i associacions em
presarials tractaven d'aconseguir la millor connexió possi
ble dels aeroports amb el ferrocarril d'alta velocitat: men
tre a Reus es tractava de situar L'ESTACIÓ CENTRAL oa CAMP 
DE TARRAGONA [82] al més a prop possible de la terminal de 
l'aeroport, a Girona alguns agents continuaven reclamant 
que l'estació del FAVA G1RONA [89] es localitzés a l'aeropot 
i, si això no era possible, que es diposés d'una connexió 
ferroviària amb l'estació a la ciutat. 

Aquest creixement recent de l'activitat dels aeroports re
gionals va portar també a accelerar projectes de nous ae
roports estancats desde feia anys, com el de Ueida i el de 
la Seu d'Urgell. L'any 2004, el nou Govern de la Gene
ralitat va descartar finalment la proposta de l'anterior 
Govern segons la qual L'AEROPORT DE LLE10A [10] es cons
truiria a partir d'una ampliació de l'aeròdrom d'Alfés. Així 
es donava per tancat finalment el llarg conflicte per l'im
pacte que hauria suposat la construcció de l'aeroport en 
un espai natural protegit d'alts valors ecològics. Aquest fet 
va provocar una allau d'ofertes per part dels municipis de 
l'entorn de Ueida per a acollir el nou aeroport. Finalment, 
el DPTOP va escollir el municipi d'Alguaire, després de 
realitzar un estudi entre les localitzacions possibles. La 
Generalitat preveia un aeroport de categoria regional, amb 
gestió mixta, que estaria enllestit l'any 2008. La construc-
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ció de l'aeroport va generar expectatives de creixement 
turístic, industrial i urbanístic, aquest darrer particularment 
en el municipi d'Alguaire, que va iniciar la revisió del seu 
planejament per a acollir nous desenvolupaments urbanís
tics. D'altra banda, el 2004 va suposar també la reactiva
ció de la llargament reivindicada reobertura de L'AERJl'ORT 
or LA SEU o'URGa 19] amb un acord entre el Govern an
dorrà i el Govern espanyol sobre el finançament conjunt 
de les infraestructures i una gestió compartida. El Govern 
d'Andorra afirmava haver rebut mostres d'interés de com
panyies de baix cost que podien dinamitzar el turisme al 
principat. 

AEROPORT l PORT DE BARCELONA 

La necessitat d'inversions continuades 
d'ampliació de les instal·lacions per a 
millorar l'accessibilitat exterior de Catalunya 

L.:aeroport i el port de Barcelona són dues infraestructures 
d'escala europea fonamentals no només per a millorar 
l'accessibilitat exterior a Catalunya de persones i merca
deries sinó també per a incrementar la centralitat del país 
en el conjunt europeu, amb el potencial de desenvolupa
ment econòmic que això pot suposar. Tanmateix, la con
gestió produïda pel creixement continuat del trànsit en 
ambdues instal·lacions i l'aprofitament de les expectatives 
de la demanda potencial requereixen importants inver
sions en l'ampliació de les infraestructures. 

Així, a L'AERJl'OR1 DE 13ARCELONA (7) van continuar avançant 
les obres incloses en el Pla director de 1999, que havien 
de permetre superar la situació actual de congestió i pos
sibilitar que esdevingués un hub del Mediterrani occiden
tal. Així, el 2004 van finalitzar les obres de la nova torre de 
control, es va inaugurar la tercera pista (que va generar 
queixes dels veïns de Gavamar pels sorolls dels avions en 
la ruta d'aproximació) i es van iniciar les obres de la nova 
terminal sud que es preveia inaugurar el 2007. Tot plegat 
havia de pern,etre que l'aeroport passés dels 23 milions 
de passatgers/any (que el situaven com a desè aeroport 
d'Europa) als 40 milions. Tanmateix, restava pendent de 
resoldre el problema dels accessos a la ciutat: amb un in
suficient servei del FE::RFOCARRIL DE ROOAUES 192], amb l'arri
bada del METRO [106] prevista per al 201 O i sense resoldre 
la connexió definitiva del FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT AMB 

L'AEROPORT 185]. El lent avanç de les inversions i la manca 
d'una política aeroportuària pròpia ~·aeroport està gestio
nat per l'empresa pública estatal AENA) van intensfficar les 
demandes de la Generalitat, l'Ajuntament de Barcelona i 
les associacions empresarials per passar a una gestió 
compartida que optimitzés l'eficiència i el potencial de pro
jecció internacional de l'Aeroport. 

Paral·lelament, al PORT DE 8ARcELONA [166] el volum de 
mercaderies va incrementar un 14% l'any 2004. La inau
guració, el 2004, del DESVIAMENT Da RIU LLOBREGAT 1181] 
obria definitivament les portes a les obres d'ampliació del 
Port i de la Zona d'Activitats Logístiques. Alhora, els estu
dis mostraven que es preveia que aquestes actuacions 
generarien un increment del trànsit de camions d'un 
155% fins a l'any 201 O, amb el consegüent col·lapse dels 
accessos. En aquest sentit, el DPTOP va considerar una 
prioritat la necessitat d'una via de ferrocarril d'ample inter-
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nacional que connectés els ports de Barcelona i 
Tarragona amb França, coincidint amb la proposta que 
feia la Cambra de Comerç de Barcelona d'una línia espe
cífica de ferrocarril de mercaderies entre ambdós ports i 
Paris. Així, el 2004 es va redactar un pla d'accessibilitat 
viària i ferroviària de l'àrea logística del Llobregat que pro-
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posava que el transport de mercaderies per ferrocarril 
passés del 6% actual fins al 30% en un horitzó de trenta 
anys. D'altra banda, el DPTOP també va promoure la 
col·laboració entre els ports de Barcelona i Tarragona a 
través d'un front portuari català per a generar sinergies 
entre ambdues instal·lacions. 

PLANS URBANÍSTICS DE CREIXEMENT l TRANSFORMACIÓ 

PLANS D'ORDENACIÓ URBANA MUNICIPAL 

El difícil equilibri del model urbà compacte i la 
preservació dels espais oberts en un context 
d'expectatives de fort creixement de població 
i activitats 

El creixement de població i d'actMtats productives experi
mentat els darrers anys en molts municipis, les expectati
ves de manteniment d'aquest ritme per als propers anys i 
les modificacions en la legislació urbanística (MOOIFICACIO DE 
LA l.J.E D'URBANl6M~. [105]) han empés recentment molts 
municipis a revisar els seus plans d'ordenació urbana mu
nicipal. Aquestes revisions es produeixen particularment 
en aquells municipis amb majors expectatives de creixe
ment, com ara els municipis propers al litoral (com CAL.EUA 
[170], CAMBRILS [171], SITGES [175]), el sistema de ciutats 
mitjanes (com el PAUM DE Ve (131], BERGA (169], MOL.LET 
[172]) o els municipis immersos en unes dinàmiques me
tropolitanes d'abast cada cop més ampli i ben connectats 
a la xarxa d'infraestructures de transport de gran capaci
tat (per exemple, Sant LLORENÇ D'HORTONS [173], SANTA 
OuvA [174]). El fet que es produeixi una allau de revisions 
de plans d'ordenació municipal, fet que sembla anar-se 
confirmant, abans de l'aprovació dels plans territorials par
cials i els plans directors urbanístics que integren el 
PRoGRAMA D PLANEJAMENT TERRITORIAL ( 177] pot compro
metre el model territorial de conjunt resultant en tant que 
consolida classificacions de sòl en funció de lògiques mu
nicipals i no pas regionals o de país. 

Els nous plans d'ordenació urbana municipal coincideixen, 
en bona part, a haver d'afrontar una contradicció, o si més 
no paradoxa, difícil de gestionar a través del pla. D'una 
banda, el discurs en favor d'un model urbà compacte, 
funcionalment complex i que preservi el sistema d'espais 
oberts sembla consolidar-se cada cop més en les decla
racions d'objectius programàtiques dels POUM. De l'altra, 
la tendència actual i les expectatives de Mur de creixe
ment de població i de les activitats productives fan que els 
escenaris de necessitats de sòl per atendre la demanda 
d'habitatges i de sòl industrial amb què treballen els plans 
posin en compromís la garantia d'aquests criteris o princi
pis programàtics del model urbà. La resolució d'aquesta 
contradicció a través del pla no és fàcil, menys encara 
quan no sembla que els ajuntaments estiguin disposats a 

renunciar a les expectatives de creixement en termes de 
població i d'actMtat. 

Així, les solucions més innovadores apareixen en aquells 
municipis que pràcticament ja han exhaurit tot el sòl que 
es podria arribar a urbanitzar (oom en el cas de Mollet) o 
les iniciatives de l'Ajuntament de Barcelona de reconversió 
de teixits urbans obsolets al PoBl.ENOU (197]. MAR NA-ZONA 
FRANCA [190] o e SON PASTOR (195]), tot i que en molts 
d'aquests casos preveu l'expulsió d'activitats industrials a 
altres municipis i, per tant, tampoc no suposarien un estal
vi del consum de sòl en el conjunt del país. 

En canvi, per a aquells municipis que encara disposen 
de reserves de sòls susceptibles d'incorporar-se al pro
cés urbanitzador, la revisió del POUM sol comportar l'in
crement de classificacions de sòl urbanitzable per a 
acollir nous creixements (per exemple, Vic, Calella, Cam
brils o Sitges). Tot i això, en els plans recents s'observa 
una tendència a la densificació de les trames urbanes 
(Cambrils), a la concentració de l'edificabilitat, sense re
duir-la, en parts dels sectors per a incrementar els es
pais lliures de cessió obligatòria (Santa Oliva) o petites 
operacions de transferència d'edificabilitats entre sec
tors per tal de desclassificar espais d 'especial interès 
natural o paisatgístic. En qualsevol cas, la tendència 
dels nous POUM continua essent incrementar notable
ment el sòl classificat com a urbanitzable i no s'aprecien 
iniciatives significatives de desclassificació per tal de 
preservar la matriu d'espais oberts. 

Entre la previsió de nou sòl urbanitzable i la 
densificació dels teixits urbans 

En efecte, el dimensionament de les necessitats de noves 
classificacions de sòl residencial i industrials en la major 
part de POUM revisats al llarg del 2004 parteix d'unes pre
visions de creixement altes: el PAUM DE Ve [131) preveu 
passar de 36.000 habitants a 50.000 (horitzó 2016) amb 
una previsió de necessitats d'entre 485 i 585 habitatges 
anuals; el POUM DE CAMBRILS [171) parteix de l'objectiu de 
passar de 25.000 habitants a 60.000 (any 2020), amb una 
necessitat de 8.600 habitatges nous; Moll.ET (172] preveu 
passar de 50.000 habitants a 62.500 (2017), i les taxes de 
creixement es multipliquen en els municipis petits, com 
SANT LLORENÇ D'HORTONS [173], que amb una població de 27 
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1.900 habitants classifica 186 ha de sòl urbanitzable (el 
doble del sòl urbà existent) per a acollir 1 .500 nous habi
tatges, amb la qual cosa triplica la població, o SANTA ÜLNA 
[174), amb una població de 2.600 habitants i sòl classifi
cat per a acollir fins a 15.000 habitants. 

La classificació de nou sòl urbanitzable per a atendre la 
demanda d'activitats productives manté una tendència si
milar i municipis com Vic, Berga, Calella o Sant Llorenç 
d'Hortons aproven també creixements rellevants de sòl in
dustrial, sovint en sectors discontinus amb el teixit urbà 
existent i en contradicció amb el model de ciutat compac
ta proposada pel pla mateix, fet que va comportar la de
negació o suspensió d'alguns d'aquests sectors per part 
de la Comissió Territorial d'Urbanisme. 

Les propostes més innovadores sorgeixen, potser, en 
aquells municipis que ja han exhaurit el sòl que podria 
ser apte per a incorporar-se al procés d'urbanització. 
Així, Mollet fa una aposta pel desenvolupament urbanís
tic sense incrementar l'ocupació de sòl sinó a partir de 
la reforma i la densificació dels teixits residencials, tot in
troduint-hi serveis i comerç per a diversificar els usos, i 
a partir de la reconversió de sectors industrials cap a 
noves activitats terciàries compatibles amb l'ús residen
cial. De manera similar, el POUM de Cambrils es propo
sa doblar la població del municipi compactant i densifi
cant la ciutat per tal de preservar el sistema d'espais 
naturals i agrícoles. A Santa Oliva, la revisió del POUM 
assumeix l'horitzó de l'anterior pla de multiplicar per sis 
la població (de 2.600 a 15.000 habitants), però tracta de 
contenir l'ocupació de sòl concentrant l'edificabilitat en 
determinades parts dels sectors (sense desclassificar 
sòl) i incrementar el sòl lliure a través de les cessions de 
verd dins del procés urbanitzador mateix. 

URBANITZACIÓ DEL LITORAL 

L'any 2004 es va caracteritzar per un intens debat sobre 
la contenció del creixement urbanistic al litoral català, par
ticularment accentuat a les comarques gironines. Tres van 
ser els aspectes que van centrar aquest debat: les refle
xions sobre la insostenibilitat del MOO€L ".URiSTIC (198) ac
tual i els riscos que un creixement urbanístic excessiu aca
bessin perjudicant el turisme; la iniciativa del nou Govern 
de la Generalitat de tramitar el PLA DIRECTOR URBANISTIC DEL 
SISTEMA COSTANER [138] a fi de preservar els sectors que 
han arribat als nostres dies sense urbanitzar, i el gran nom
bre de mobilitzacions ciutadanes contra plans urbanístics 
derivats del planejament general vigent aprovat fa més o 
menys anys. 

El debat sobre el model turístic, el creixement 
urbanístic i la preservació del paisatge al 
litoral català 

El DEEVIT SOBRE EL MOO€L TURISTIC [198) i el desenvolupa
ment urbanístic va trobar l'any 2004 un marc de reflexió 
social i professional en el DEBAT CosTA BRAVA (68], celebrat 
entre els mesos de març i abril. Les diferents jornades van 
alertar sobre la insostenibilitat del model turístic actual, 
atès que la continuació de la dinàmica present de creixe
ment urbanístic posava en risc els recursos (paisatge, pa
trimonQ que eren l'atractiu turístic d'aquests comarques. 
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Alternativament, agents socials i professionals proposaven 
una aposta per la qualitat del territori i el paisatge com a 
recurs per a la reconversió cap a un model turístic de ma
jor qualitat i valor afegit i menor impacte territorial. Així, les 
conclusions del debat consideraven que, per tal d'assolir 
un turisme de qualitat, calia preservar el paisatge i, per 
tant, contenir el creixement urbanístic. 

En paral·lel al Debat Costa Brava, el 2004 es produïa tam
bé un debat social sobre el model urbanístic de !'Empordà 
liderat en bona part per la plataforma Salvem !'Empordà 
Així, mentre el DPTOP redactava l'avantprojecte del PLA Dl

RECTOR TERRITORIAL DE 1 'EMPOROA (136]) í celebrava diverses 
sessions de debat del Pla amb els ajuntaments í amb els 
agents socials i ciutadans, Salvem !'Empordà desenvolu
pava una activa campanya de participació i debat. Les 
conclusions d'aquests debats promoguts per Salvem 
l'Empordà apuntaven a establir un llindar de creixement 
per a cada municipi; limitar el nombre de residències se
cundàries; potenciar la rehabilitació i limitar els nous crei
xements al voltant dels nuclis; incorporar la gestió de l'ai
gua i els residus al Pla director; potenciar l'agricultura amb 
funcions de conservació del territori; millorar el transport 
públic, i establir mesures per a impedir que durant el trà
mit del Pla es realitzin actuacions que en comprometessin 
els objectius i criteris. 

El Pla director urbanístic del sistema costaner 
fa un esforç per a protegir espais litorals no 
urbanitzats 

Però potser la iniciativa més destacada de l'any, per les 
seves implicacions concretes i immediates (tot i que li
mitades) a l'hora de limitar el creixement urbanístic al li
toral, va ser la iniciativa del nou Govern de la Generalitat 
de redactar el PLA DIRECTOR URBANÍSTIC DEL SISTEMA COS

TANER [138) (PDUSC). El Pla es plantejava l'objectiu de 
protegir els espais costaners encara no urbanitzats (en 
una franja de 500 m a partir de la línia de costa), evitar 
la consolidació d'un continu edificat, preservar els valors 
paisatgístics i culturals del litoral i potenciar-lo com a re
curs social per a la qualitat de vida del conjunt de la po
blació i com a recurs econòmic per al turisme. D'acord 
amb els estudis del Pla, el 46,5% del litoral estava clas
sificat com a sòl urbà i el 39,6% en tenia garantida la 
protecció pel fet d'estar inclòs al PEIN. Per tant, el 
PDUSC es proposava excloure definitivament del pro
cés urbanitzador el 8,2% de sòl classificat com a sòl no 
urbanitzable però sense una protecció de rang superior 
i tractar d'incidir, en la mesura que fos possible, en el 
5,7% que tenia classificació de sòl urbanitzable d'acord 
amb els planejaments urbanístics municipals. A aquest 
efecte, el PDUSC es va diferenciar en dues fases: una 
primera relativa als sòls no urbanitzables i els urbanitza
bles no delimitats; i una segona relativa als sectors de 
sòl urbanitzable programat que encara no tenien apro
vat el pla parcial que els desenvolupés. 

El mes de maig el DPTOP va aprovar inicialment la prime
ra fase del PDUSC que garantia la protecció de 24.000 ha 
de sòl no urbanitzable inclosos en la franja de 500 m a la 
línia de costa. Aquests sols, en disposar ara d'una protec
ció de rang superior com a "sistema costaner· , ja no po
drien ser transformats com a sòl urbanitzable en les futu-
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res revisions del planejament municipal; alhora se'n limita
ven els usos admesos a funcions agrícoles, ramaderes, fo
restals i a l'explotació dels recursos naturals. 

Posteriorment, al novembre, el DPTOP aprovava els ob
jectius i criteris de la segona fase del PDUSC, referida 
ara als sectors de sòl urbanitzable delimitat que encara 
no tenien aprovat el pla parcial que havia de desenvolu
par-los. Del total de 211 sectors en aquesta situació, el 
pla n'excloïa 161 (que atès el grau de consolidació dels 
drets adquirits dels promotors podrien continuar la seva 
tramitació normal per a ser urbanitzats) i se centrava en 
721 ha, distribuïdes entre 50 sectors, en les quals esti
mava legalment i econòmicament viable arribar a acords 
per tal que fossin desclassificades i posteriorment pro
tegides com a sòl no urbanitzable del sistema costaner, 
tot i que el DPTOP descartava la via de l'expropiació. 
Aquesta segona fase del PDUSC afectava alguns sec
tors que havien estat objecte de llargues polèmiques en 
els darrers anys com ara CAP RAs [146], CAU\ BANYS 
[1 44], LES MADRIGUERES [153], 8ARE.NYS (156] O RIUMAR (AL 

DELTA DE L'EBRE [24]). 

El PDUSC va tenir una acollida favorable per la major part 
d'agents del territori. Tanmateix va comptar amb l'oposi
ció d'alguns ajuntaments que entenien que el pla envaïa 
competències municipals, defensaven alguns projectes 
que entenien fonamentals per al seu desenvolupament 
social i econòmic o advertin de les possibles indemnitza
cions als promotors. 

D'altra banda, les plataformes de defensa del territori van 
fer una valoració positiva de la iniciativa, però van lamen
tar la poca ambició del Pla i alternativament proposaven 
que s'actués també per a desclassificar aquells sectors de 
sòl urbanitzable que tenien pla parcial aprovat, fet que va 
ser eludit pel DPTOP ja que entenia que caldrien impor
tants indemnitzacions als promotors que tenien drets con
solidats d'urbanització. 

El temor a les indemnitzacions pels drets 
adquirits procedents de planejaments 
anteriors porta els ajuntaments a negociar 
concentracions o trasllats de l'edificabilitat 
amb els promotors 

El tercer punt d'atenció, i més polèmic, sobre el procés 
d'urbanització del litoral, l'any 2004, va tractar el tràmit 
d'un bon nombre de plans urbanístics i les mobilitza
cions ciutadanes que van suscitar. En efecte, si el 
PDUSC (138) incidia en aquells sectors no urbanitzables 
i els urbanitzables en què el grau de consolidació dels 
drets dels promotors encara en permetia la desclassifi
cació i protecció, en paral·lel continuaven avançant els 
tràmits d'un bon nombre de plans sota l'empara del pla
nejament municipal vigent i, per tant, plenament d'acord 
amb la normativa. Bona part d'aquests sectors havien 
estat classificats com a urbanitzables en revisions del 
planejament urbanístic municipal dels anys vuitanta o de 
començament dels noranta (per exemple, la Pineda 
d'en Gori a Palamós, les Madrigueres al Vendrell, EL 
PARC SAMA A CAMBRILS (158], LA VALL DE SANTA CREU AL 

PORT DE LA SELVA [176] o fins i tot com a sòl urbà, la Platja 
Llarga a Vilanova, etc.). 
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Si bé la consciència social sobre el valor ambiental i pai
satgístic d'aquests sectors ha evolucionat substancial
ment des del moment de l'aprovació del plans corres
ponents, el temor a la possibilitat que els tribunals 
poguessin imposar als ajuntaments importants indem
nitzacions per als promotors pels drets que hi havien 
adquirit ha impedit tots aquests anys que es produïssin 
iniciatives de desclassificació de sectors urbanitzables, 
fins i tot en les successives revisions del planejament 
municipal. 

En efecte, l'adequació al planejament vigent i les indemnit
zacions als promotors en el cas de la desclassificació del 
sector és un argument recurrent dels ajuntaments per a 
continuar tramitant la major part de plans urbanístics que 
reben una forta contestació per part de plataformes ciuta
danes o de defensa del territori que reclamen la protecció 
dels terrenys. Aquest era el cas, per exemple, de CAP RAs 
A lLANçA (146] O DE LA PINEDA D'EN GoR1 A PALAMÓS (149], 
com abans ho havia estat FLlMANAUTIC [147] 1 V1LANERA A 
L'ESCALA [26]. 

Alternativament, davant la pressió ciutadana, els ajunta
ments han estat recorrent. en aquests darrers anys, a 
dues vies (alternatives o complementàries) de negociació 
amb els promotors per a reduir en alguna mesura l'im
pacte ambiental i paisatgístic d'alguns d'aquests plans; 
d'una banda, la concentració del sostre edificable en una 
part del sector per a alliberar el màxim de sòl com a es
pai lliure de cessió, particularment aquell de major valor 
ambiental o paisatgístic; i, de l'altra, la transferència del 
sostre edificable del sector (o part del sostre) a altres sec
tors del municipi, de manera que el promotor conservés 
el total del sostre per construir previst en la promoció, pe
rò traslladant-lo totalment o parcialment a altres terrenys 
on l'impacte de la urbanització fos menor. Així, per posar 
uns pocs exemples, a Lloret, en el conjunt de CALA BANYS, 
CALA MARCONA I SANT ÜUIRZE (144] les 84 ha que es pre
veien urbanitzar es van reduir a tan sols 10 i es va traslla
dar la resta d'aprofitament a altres parts del municipi; a 
Palamós, a la Pineda d'en Gori, s'obrien negociacions 
entre Ajuntament i promotors per construir només una 
part del sector i traslladar la resta d'edificabilitat a altres 
terrenys del municipi; a Vilanova, a la PLATJA lLARGA [150], 
ja feia anys que s'havia concentrat l'edificabilitat incre
mentant l'alçada dels edificis previstos en la part interior a 
canvi d'alliberar d'edificacions el sòl de la primera línia de 
costa; al Vendrell, a LES MADRIGUERES (153]. el pla parcial 
del 2003 ja preveia concentrar els edificis en un terç del 
sector, creant un parc amb llacunes en els altres dos ter
ços; etc. La precarietat de les finances locals ha empès 
els ajuntaments a eludir qualsevol solució que pogués 
comportar una compensació econòmica per la desclas
sificació d'un sector. 

Malgrat tot, les plataformes ciutadanes i de defensa del 
territori s'han continuat mostrant crítiques durant l'any 
2004 amb aquests procediments negociadors atès que, 
d'una banda, reclamen la denegació del Pla i la preser
vació de tot el sector pels seus valors ambientals i eco
lògics i, de l'altra, entenen que no serien exigibles in
demnitzacions ja que interpreten que els drets dels 
promotors no queden consolidats fins que s'aprova de
finitivament el pla parcial. 29 
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Cap a un canvi cultural? El valor del paisatge 
com a recurs econòmic comença a posar en 
qüestió la urbanització indiscriminada del 
territori 

En qualsevol cas, després d'anys de mobilitzacions ciuta
danes, el 2004 sembla que s'albira un incipient canvi de 
tendència en les polítiques de creixement urbanístic al lito
ral, no només per l'impacte del PDUSC sinó també pel fet 
que diversos ajuntaments han denegat, o redu"rl sensible
ment, propostes d'urbanització prou significatives. 

En efecte, i com ja s'ha apuntat abans, el PDUSC (138] no 
només ha suposat excloure definitivament de la incorpo
ració el procés urbanitzador dels sòls no urbanitzables 
sense especial protecció (evitant que puguin passar a ur
banitzables en la revisió dels plans municipals, com en el 
cas de VII..ANERA (26]), sinó que, si es confirmen les previ
sions de l'aprovació inicial del pla referent al sòl urbanitza
ble delimitat sense pla parcial aprovat, pot suposar el punt 
final a alguns dels plans urbanístics que han aixecat major 
oposició ciutadana en els darrers anys com el de CAP RAS 
(146], DE CALA BANYS [144] o LES MADRIGUERES (153) que, 
provisionalment, resten pendents de llicències. 

D'altra banda, cal destacar que durant l'any 2004 diversos 
ajuntaments s'han mostrat contraris a executar alguns 
dels grans plans urbanístics al seu municipi, com és el cas 
de diversos CAMPS DE GOLF URBANITZACIONS A L' EMPOROA 
[23): així, Cistella no va autoritzar un camp de golf amb 
280 habitatges, Garrigoles i Santa Cristina d'Aro es mos
traves favorables a un dels dos projectes de golf en el res
pectiu municipi si bé s'oposaven a un segon, i Bellcaire re
visava el seu POUM per a impedir dos projectes de camps 
de golf, amb 480 i 300 habitatges respectivament. De ma
nera similar, Cambrils modificava el seu POUM per a reduir 
significativament el projecte d'urbanització al PARC SAMÀ 
(158]: la Comissió d'Urbanisme de les Terres de !'Ebre de
negava la URBANITZACIÓ MONTSIANELL (154) a Amposta; 
l'any 2003 el DPTOP va acordar desclassificar el sector de 
FLI.NIANAUTIC (147), i la resolució definitiva de la PLATJA 
LLARGA [150] de Vilanova restava pendent, el 2004, d'un 
informe de i'AGA sobre la inundabilitat del sector. 

Un cas excepcional, però d'alt valor simbòlic, era el pro
cés de negociació entre el Ministeri de Medi Ambient i el 
CLUB MÈOITERRANEE (199] per a l'adquisició dels terrenys i 
el posterior enderroc d'aquest complex turístic de 200 ha, 
370 habitatges i diverses instal·lacions de lleure dins del 
PARC N4TURAL DEL CAP OE CREUS.[125), 

Tanmateix, aquesta tendència a limitar el creixement urba
nístic al litoral l'any 2004 encara estava lluny de ser gene
ralitzada i, per exemple, a les Terres de l'Ebre sorgien fins 
a cinc PLANS URBANISTICS AL DELTA DF L'EBRE (24) de grans di
mensions que comportarien la instal·lació de quatre 
camps de golf i més de cinc mil nous habitatges i que 
comptaven amb el suport dels ajuntaments respectius 
apel·lant a les necessitats de desenvolupament turístic i 
econòmic d'aquestes comarques. 

En qualsevol cas, les plataformes de defensa del territo
ri mantenien la seva oposició al tràmit dels diferents 
plans urbanístics al litoral amb una triple estratègia: la 
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presentació d'al·legacions en el tràmit dels plans i de re
cursos als tribunals; les mobilitzacions puntuals, i l'acció 
prepositiva de nous principis i criteris d'ordenació del te
rritori que continguin el creixement urbanístic i afavorei
xin la preservació dels paisatges i els ecosistemes, com 
el cas abans esmentat del PLA DIRECTOR TERRITORIAL DE 
L'EMPORDA (136]. 

URBANITZACIÓ A MUNTANYA l ESTACIONS D'ESQUI 

S'obre el debat entre el creixement de 
residències secundàries i l'ampliació 
d'estacions d'esquí i els seus impactes 
sobre el medi i el paisatge 

L'any 2004 va suposar també l'esclat del debat públic so
bre el creixement urbanístic a les comarques del Pirineu 
associat al ~L TIJRISTIC (198) i les estacions d'esquí. 
Durant els darrers anys s'havia produ'1t al Pirineu un impor
tant increment de la construcció de residències secundà
ries vinculades al turisme d'hivern, amb una forta estacio
nalitat pel que fa a l'ocupació. Diversos col·lectius i 
plataformes van alertar sobre la insostenibilitat de la crei
xent pressió urbanística de les residències secundàries i 
les estacions d'esquí sobre un medi ambient i un paisatge 
especialment fràgils (que eren, alhora, la seva principal font 
i actiu de riquesa), i paral·lelament s'oposaven d'una ma
nera activa als nous plans urbanístics que sorgien, molt 
especialment al Pallars Sobirà i a la Cerdanya. 

El projecte que va donar lloc a una major polèmica l'any 
2004 va ser el de les ESTACIONS D'ESOUI URBANITZACIONS 
A LA VALL FOSCA [77]. L'any 2003 s'havia donat a conèi
xer la primera fase del complex que incloïa una estació 
d'esquí a Filià, un camp de golf i una zona residencial a 
Espui. Les obres de totes tres instal·lacions van comen
çar el 2004. Alhora, el 2004 s'anunciava també la sego
na fase del complex que incloïa un hotel i una urbanitza
ció a Xerallo, vinculats a un nou domini esquiable a 
Llevata, aixf com la connexió d'aquests dos dominis 
amb L'ESTACIO D'ESOUI DE Bol-TAUU (74], El conjunt del 
complex comportaria la construcció d'uns mil habitat
ges de residència secundària i d'unes dues mil tres-cen
tes places hoteleres. Els diferents projectes van trobar 
l'oposició de diversos col·lectius i plataformes ciutada
nes, així com d'entitats ecologistes, que reclamaven un 
replantejament del model urbanístic i turístic per a frenar 
el progressiu deteriorament paisatgístic i ambiental del 
Pirineu i una moratòria per a la construcció de noves 
pistes d'esquí i residències secundàries. 

Alhora, LAMPUACIO DE L'ESTACIÓ D'ESQUi l COMPLEX RESIDENCIAL 
DE 8AouE1AA-BERET (75], que ja havia comportat conflictes 
amb les entitats ecologistes els anys anteriors, atès que 
reclamaven la inclusió de l'ampliació del domini esquiable 
dins la Xarxa Natura 2000, va continuar sent un altre focus 
de polèmica. D'una banda, perquè l'entrada en funciona
ment de la primera fase de l'ampliació al Pallars no sem
blava comportar un impacte sensible en l'economia del 
Pallars i, de l'altra, perquè l'impacte ambiental que ocasio
nava l'inici de les obres del nou complex residencial 
Baqueira 1.500, a la vall de Ruda, que prevei 500 aparta
ments, 46 cases unifamiliars, tres hotels i un aparcament 
per a 1.500 vehicles era inqüestionable. 
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D'altra banda, dos projectes de revitalització d'estacions 
d'esquí posaven de manifest que aquestes instal·lacions 
comportaven pèrdues econòmiques si no anaven vincula
des a projectes d'urbanització. Així, a Boí-Taüll es prodUia 
un canvi de propietat de les instal·lacions, ateses les pèr
dues en la gestió actual, i els nous propietaris proposaven 
nous plans de creixement urbanístic i del domini esquia
ble. De manera similar, els intents de l'Ajuntament de 
Vielha de reobrir les pistes DERA TUCA [76], tancades des 
dels anys vuitanta, preveien compensar els nous gestors 
amb aprofitaments urbanístics al nucli de Betren, a peu de 
pistes, on es projectaven hotels, habitatges i activitats co
mercials. 

Tanmateix, els plans urbanístics per a la construcció de re
sidències secundàries no es limitava només als comple
xos d'esquí. Un dels plans més controvertits de l'any es 
produïa al petit nucli de PEDRA [ 159] (al municipi de Bellver, 
a la Cerdanya): el nucli compta actualment amb tant sols 
tretze habitatges, però dos plans urbanístics hi preveien la 
construcció de fins a cent trenta nous habitatges per a re
sidències secundàries. L.a mobilització ciutadana va portar 
l'Ajuntament a denegar, el 2004, un dels projectes, tot i 
que els promotors van interposar recurs davant del TSJC. 
Les plataformes locals alertaven que projectes com 
aquest posaven en perill el paisatge de la Cerdanya, que 
constituïa el seu principal recurs econòmic, alhora que ad
vertien del fet que la demanda de residències secundàries 
havia comportat un extraordinari increment del preu de 
l'habitatge i hi dificultava l'accés a la població local. 
Diversos col·lectius ciutadans s'oposaven també a PLANS 
uRBANrSTICS AL PAUARS [164] (Vall d'Unarre, Ribera de 
Cardós, Son, Alòs i lsil, etc.) que atemptaven contra el pai
satge o el patrimoni constrUrl. 

A la Val d'Aran el ràpid creixement urbanístic dels darrers 
anys havia generat, encara, un nou problema: el col·lapse 
estacional de les infraestructures viàries i del subministra
ment d'energia elèctrica. 

En aquest context, el Govern de la Generalitat va prioritzar 
la redacció de diversos documents de planejament territo
rial i urbanístic per a ordenar la dinàmica constructora i 
preservar el medi ambient i el paisatge pirinenc. Així, el PLA 
TERRITORIAL PARCIAL DE L'ALT PIRINEU I ARf>.N [143) es propo
sava ordenar el desenvolupament urbà i d'infraestructures 
de la regió, alhora que mirava de preservar-ne els espais 
oberts. A aquest efecte, proposava concentrar els nous 
creixements al voltant dels principals nuclis de població i 
regular l'increment de residències secundàries afavorint 
els allotjaments hotelers. L.a proposta d'afavorir els allotja
ments hotelers era benvinguda per bona part de la socie
tat pirinenca, atès que aquests establiments consumeixen 
menys sòl, suposen una millor eficiència en l'ús estacional 
i aporten més llocs de treball i valor afegit a l'economia lo
cal que les residències secundàries. Aquest fet va donar 
lloc, també, el 2004, a un debat no resolt sobre la possi
bilitat d'establir algun tipus de fiscalitat diferencial que pe
nalitzés els habitatges d'ús estacional. El Pla territorial de 
l'Alt Pirineu i Aran va anar acompanyat també, el 2004, de 
l'inici dels treballs dels PLANS DIRECTORS URBANISTICS D'ERA 
VAL D'ARf>.N (139] i del Pallars, així com del pla director 
d'estacions d'esquí i d'unes normes urbanístiques com
plementàries d'arquitectura i urbanisme per a regular les ti-
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pologies edificatòries i el tractament arquitectònic de les 
noves construccions. 

CREIXEMENT URBANISTIC A LA REGIÓ METROPOLITANA 

La reflexió sobre els costos del model de 
creixement urbà de baixa densitat i els 
conflictes entre grans plans urbanístics i la 
preservació dels espais agrícoles i forestals 
metropolitans 

En l'àmbit metropolità, l'any 2004 el debat sobre el crei
xement urbanístic va tenir dos focus destacats d'aten
ció: d'una banda, la reflexió sobre els costos socials, 
ambientals i econòmics del model D'URBANITZACIÓ EN BAI

XA DENSITAT (200]. que ha caracteritzat bona part dels 
creixements d'ençà de mitjan anys vuitanta; i, de l'altra, 
l'oposició de grups ecologistes i plataformes ciutadanes 
a diversos grans projectes urbanístics pel seu impacte 
en el sistema d'espais oberts de la Regió Metropolitana. 
Al llarg de l'any, aquests conflictes es van focalitzar molt 
particularment entorn de tres territoris i problemàtiques 
molt específics: les iniciatives de preservació d'espais 
significatius de la plana agrícola del Vallès (com ara el 
CENTRE DIRECCIONAL DE CERDANYOLA [58], L'ACTUA DE 
SANTA MARIA DE GALLECS [1371 o el PARC ZOOLOGIC Da 
VALLÈS [1291); els projectes residencials i terciaris en el 
perímetre del Parc de Collserola (com la VALL DE SANT 
JUST [151], PORTA DE BARCELONA-CAUFEC [161] O CAN 
BusauETs [1451), i el conflicte entre les activitats indus
trials i logístiques i els paisatges de la vinya al Penedès 
(PLA DIRECTOR TERRITORIAL DE L'ALT PENEDÈS [135), CARTA 
DEL PAISATGE DE L'ALT PENEDÈS (39] O la CENTRAL INTEGRADA 
DE MERCADERIES DE L'ARBOÇ [421). 

En l'àmbit professional de l'urbanisme, el 2004 va desta
car per la presentació de diversos estudis i la celebració 
de seminaris i exposicions sobre la uRBANITZAcIó DE BAIXA 
DENSITAT [200) que ha caracteritzat els nous creixements 
a la Regió Metropolitana de Barcelona des de mitjan 
anys vuitanta. Els diversos estudis destacaven el ritme 
d'ocupació del sòl amb promocions residencials de bai
xa densitat (habitatges unifamilars a·,1Iats o adossats) i de 
sectors industrials discontinus amb els nuclis urbans i 
alertaven, d'una banda, sobre el risc d'exhaurir el sòl ur
banitzable a causa de la poca eficiència d'ocupació del 
territori d'aquest model i, de l'altra, sobre els seus cos
tos ambientals, econòmics i socials. En aquest sentit, 
tant el nou ACORD DE GOVERN [2003:5] com la MODIFICACIÓ 
DE LA LLEI D'URBANISME [105) recollien aquesta preocupa
ció i establien com a objectius un model urbà de creixe
ment compacte, amb complexitat de funcions i que per
seguís la cohesió social. Alhora, en àmbits professionals 
sorgien propostes aplicades i bones pràctiques tant per 
a la contenció del creixement difús com per a la interven
ció en els espais de baixa densitat ja existents per tal 
d'una millor integració en el territori. 

En paral·lel, en l'àmbit social i en l'opinió pública el debat 
es focalitzava en el conflicte entre les propostes de nous 
creixements residencials o per activitats econòmiques i la 
preservació d'espais agrícoles i forestals d'especial signifi
cat per a les comunitats locals. En particular, els tres es
pais en què els nous plans urbanístics van generar una 31 
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major polèmica eren els espais agrícoles del Vallès, el pe
rímetre del Parc de Collserola i els paisatges de la vinya del 
Penedès. 

Acords entre ajuntaments i Generalitat 
possibiliten la preservació parcial d'espais 
agrícoles en grans projectes urbanístics 
d'iniciativa pública al Vallès 

El debat sobre la preservació d 'alguns dels darrers es
pais agrícoles i forestals característics del paisatge tra
dicional i identitari del Vallès va tenir el 2004 dos princi
pals centres d'atenció (si bé el conflicte s'estenia a altres 
projectes): el Centre Direccional de Cerdanyola i Ga
llecs. Tots dos casos presentaven elements molt signifi
catius en comú: es tractava de plans d'iniciativa pública 
(gestionats per l'INCASOL) que incidien sobre espais en 
què grups ecologistes i entitats ciutadanes feia llarg 
temps que reclamaven la preservació dels seus valors 
paisatgístics i ecològics. Ambdós casos van tenir tam
bé, el 2004, una resolució similar: la pressió ciutadana 
va empènyer els ajuntaments a un complex procés de 
negociació amb la Generalitat del qual va resultar una 
substancial modificació dels projectes inicials amb l'ob
jectiu de preservar part d'aquests espais agrícoles, per 
bé que, en un i altre cas, els grups ecologistes van con
siderar que la reducció del projecte no era suficient i re
clamaven la protecció de tots els terrenys. 

Malgrat tot, el PLA DIRECTOR URBANisTIC DE L'ACTUA DF 

SANTA MARIA DE GALLECS (137), aprovat inicialment el 2004, 
ha estat la iniciativa més important fins a la data per a pro
tegir un espai agrari del Vallès amb especial significat per 
a la societat de la comarca: el POU posava punt final al 
procés urbanitzador en aquest sector. Des de la declara
ció de !'ACTUA, i fins a la data, s'havia urbanitzat el 43% 
del sector i el POU proposava preservar el 85% (17 4 ha) 
del que encara no estava urbanitzat com a cessions deri
vades de la urbanització del 15% restant (60 ha), amb la 
qual cosa quedaria tancat el desenvolupament urbà de 
Gallecs. El fet d'optar per cessions en sòl urbà en lloc de 
la desclassificació impedia que els antics propietaris ex
propiats poguessin reclamar el dret de reversió i garantia 
la propietat pública del sòl. Per a la gestió de l'espai pre
servat es constituiria un consorci amb els ajuntaments im
plicats, que rebria el sòl en cessió i, alhora, gestionaria les 
activitats agrícoles, paisatgístiques, educatives i de lleure. 
Tanmateix, grups ecologistes i associacions veinals conti
nuaven reclamant la desclassificació del sector i s'oposa
ven a la urbanització de les darreres 60 ha que establia el 
POU. 

El procés seguit en el cas del CENTRE D1RECCKJNAL DE 

CERDANYOLA [58] va ser una mica diferent: el nou govern de 
l'Ajuntament de Cerdanyola va establir un conveni amb el 
DPTOP per tal de modificar el Pla parcial de la Plana del 
Castell, aprovat el 2002, que afectava 342 ha. El nou con
veni reduïa a 1.800 el nombre d'habitatges previstos per 
tal d'eixamplar el corredor de la 'via verda" que connecta 
Collserola amb Sant Llorenç del Munt. La forma d'obten
ció d'aquest espai verd era similar al de Gallecs, en tant 
que s'obtenia per cessió en el desenvolupament del Pla. 
Tanmateix, en aquest cas, l'INCASOL va traslladar el sos
tre edificable que es reduïa a la plana del Castell a altres 
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municipis de l'àmbit del PGM: el Prat, l'Hospitalet i altres 
sectors de Cerdanyola. 

El 2004 va veure també com els ajuntaments de Sabadell, 
Castellar i Caldes de Montbui desestimaven definitivament 
les dues possibles localitzacions del projecte de PARC zoo
LóGIC DEL VALl.Ès (129]. que hauria ocupat entre 92 i 124 
ha. Aquest projecte havia rebut una important oposició de 
grups ecologistes que reclamaven la protecció dels te
rrenys pels seus valors ecològics i paisatgístics. En el cas 
del terrenys de Torre Marimon (Caldes de MontbuQ, la pla
taforma ciutadana va presentar un projecte de formació, 
recerca i educació sobre activitats agràries als terrenys on 
s'havia plantejat la instal·lació del parc i a final d'any s'ha
via obert un diàleg amb l'Ajuntament per a desenvolupar
lo. Així mateix, a Sant Quirze del Vallès, l'Ajuntament i l'as
sociació de veïns arribaven a un principi d'acord per a la 
recuperació de i'AiGUAMOLL DE CAN PONSIC (152) (en l'àmbit 
de la ' via verda" Collserola-Sant Llorenç). 

Continua avançant la tramitació de plans 
urbanístics al perímetre del Parc de Collserola 
malgrat l'oposició veïnal 

El debat en el perímetre del Parc de Collserola tenia, però, 
una natura i unes resolucions molt diferents. Els darrers 
anys, a la comarca del Baix Llobregat havien sorgit diver
sos projectes d'urbanització a tocar del Parc del 
Collserola. Dos plans van centrar la polèmica del 2004: els 
diversos sectors de la VALL DE SAN" JusT (151] al municipi 
de Sant Just Desvern i el projecte PORTA DE BARCELONA
CAUFEC (161] al sector de Finestrelles, Esplugues. 

En el cas de Sant Just Desvern, la qüestió girava entorn 
de diversos sectors que el PGM de 1976 havia classificat 
com a sòl urbanitzalble de desenvolupament opcional, als 
vessants o al peu de Collserola. En conjunt, aquests sec
tors admetien fins a 120.000 m2 de sostre. Davant les mo
bilitzacions ciutadanes, l'Ajuntament va establir, l'any 
2002, una suspensió temporal dels tràmits del planeja
ment derivat que s'exhauria el 2004 i que ja havia estat re
correguda pels propietaris. Al final del termini, l'Ajuntament 
proposava una modificació del PGM per a reduir el sostre 
a una tercera part de les previsions inicials i traslladar-lo a 
altres sectors del municipi i de municipis veins, condicio
nat però a un acord amb els propietaris (s'havia assolit 
amb el 60% de la propietat) i amb altres ajuntaments. La 
plataforma ciutadana reclamava l'extensió de la moratòria 
ja que entenia que aquesta proposta estava lluny de ga
rantir la preservació de tota la Vall de Sant Just i qüestio
nava l'ajuntament per la seva actitud poc decidida i per 
condicionar la protecció a un difícil acord amb els propie
taris; alhora, la plataforma entenia que en tractar-se d'un 
sòl urbanitzable de desenvolupament opcional no haurien 
de generar drets ni indemnitzacions. 

D'altra banda, el 2004 es va aprovar definitivament la mo
dificació del PGM en l'àmbit de Finestrelles. El projecte 
Porta de Barcelona afectava 40 ha a la falda de Sant Pere 
Màrtir i provenia d'un acord entre l'Ajuntament d'Esplu
gues i FECSA per a soterrar les línies d'alta tensió de 
Finestrelles. La inversió en el soterrament es compensava 
amb aprofitaments urbanístics (pas de sistemes a urbanit
zable) de fins a 234.000 m' de sostre. El projecte compre-
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nia usos residencials, d'oficines, comercials i de lleure i hi 
destacaven dues torres de 25 plantes i tres de 17 plantes. 
Els veïns es van mobilitzar contra el projecte, que titllaven 
d'especulatiu, per l'impacte en l'entorn de Collserola, l'ex
cessiva densitat i la congestió que ocasionaria en la xarxa 
viària i reclamaven la reducció del sostre edificable; per 
contra, l'Ajuntament entenia que era una operació benefi
ciosa per a l'atracció d'activitats terciàries al municipi. 
Tanmateix, una sentència judicial dictaminava que si es re
tirava el pla s'hauria de fer efectiva una indemnització de 
42 milions d'euros. 

Finalment, en el perímetre de Collserola, a Sant Cugat del 
Vallès, hi va haver un altre projecte que també va generar 
mobilitzacions ciutadanes significatives. El pla de 
l'Ajuntament per a legalitzar noranta habitatges fora d'or
denació en una zona boscosa de CAN BusauETS (145], 
classificada com a urbanitzable de desenvolupament op
cional, hi preveia la construcció de seixanta-cinc habitat
ges més. El projecte va generar el rebuig veïnal per l'agres
sió que suposava en un espai d'especial interès natural i 
com a resposta es va formular un projecte alternatiu per a 
legalitzar els habitatges existents sense urbanitzar més el 
sector i relocalitzar el creixement en altres àmbits més 
consolidats de la Floresta. 

Iniciatives d'ordenació del territori per 
a limitar l'impacte de les dinàmiques 
metropolitanes en els paisatges de la vinya 
al Penedès 

El tercer territori on l'any 2004 es produïa un debat des
tacat sobre les dinàmiques metropolitanes era la comar
ca del Penedès. En aquest cas, el debat se centrava a fer 
compatible la creixent pressió de nous projectes d'in
fraestructures i activitats industrials i logístiques amb la 
preservació del paisatge de la vinya, en unes comarques 
on el sector vitivinícola encara suposa un pes molt impor
tant per a l'economia de la zona. Al Penedès, però, per 
damunt de les mobilitzacions ciutadanes en reacció als 
projectes, va destacar l'esforç anticipat de l'Administració 
local i dels agents econòmics per a desenvolupar instru
ments d'ordenació del territori en un context de ràpid 
creixement de les dinàmiques metropolitanes. Els dos 
instruments proposats van ser el PLA o RECTOR TERRITORIAL 
DF L'ALT PENícDES [135] i la CARTA DEL PAISATGE DE L'ALT 
PE:NE:Dt:S [39]. El Pla director territorial de l'Alt Penedès s'i
niciava el 2002 a proposta del Consell Comarcal per a es
tablir directrius d'ordenació territorial que evitessin els im
pactes negatius de les transformacions del territori i 
permetessin compatibilitzar l'economia i el paisatge de la 
vinya amb les dinàmiques metropolitanes (especialment 
activitats industrials i logístiques i grans infraestructures). 
La Carta del Paisatge de l'Alt Penedès sorgia també el 
2002 per iniciativa del Consell Comarcal i empresaris viní
coles. La Carta, aprovada pel Consell Comarcal l'any 
2004, es proposava protegir i millorar el paisatge mitjan
çant una gestió dinàmica del territori; introduir criteris pai
satgístics en el planejament urbanístic municipal, i establir 
un codi de bones pràctiques agràries per a preservar el 
paisatge. Tanmateix, el document va ser criticat per les 
plataformes de defensa del territori, ja que el document 
només tenia caràcter de recomanacions però no era vin
culant. 
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Un exemple especialment destacat del tipus d'implanta
cions que es proposaven al Penedès era la CENTRAL 
INTEGRADA DE MERCADERIES DE L'AR9:)ç (42]. D'acord amb el 
projecte de l'anterior govern de la Generalitat, la CIM ha
via d'ocupar 220 ha, dimensions que la convertirien en la 
més gran del sud d'Europa. El rebuig veïnal es va concre
tar en la creació d'una plataforma contra el projecte que 
denunciava que el CIM s'oposava a la voluntat comarcal 
de preservar el paisatge i reclamava la suspensió del pro
jecte fins que no es fes un plantejament global de les grans 
infraestructures de la comarca a través d'un pla director 
urbanístic. L'any 2004, el nou Govern de la Generalitat, tot 
i que considerava que la CIM de l'Arboç era un projecte 
prioritari per a les necessitats logístiques de Catalunya (per 
la seva posició estratègica respecte de les autopistes, els 
ferrocarrils i els ports de Barcelona i Tarragona), preveia la 
possibilitat, no concretada, de redimensionar a la baixa el 
projecte anterior. 

En qualsevol cas, els nous projectes de polígons indus
trials i logístics s'allunyaven cada vegada més del centre 
de la Regió Metropolitana per la diferència del preu del sòl 
i per la dificultat de disposar de sectors urbanitzables de 
grans dimensions. Una mostra d'aquest fet era el projec
te impulsat per una associació empresarial del Baix 
Llobregat de construir un PARC o'ACTMTATS ECONOMIOUES A 
L'ALBI (121 J, a la comarca de les Garrigues, que havia d'o
cupar 64 ha. 

CENTRES PENITENCIARIS 

Aquí no o aquí sí? Entre l'oposició veïnal i els 
acords amb els ajuntaments 

L'any va suposar la reaparició d'una polèmica que feia 
molts anys que es mantenia apartada del debat públic a 
Catalunya: la localització de centres penitenciaris. 
L'increment registrat al llarg dels darrers anys de la pobla
ció reclusa no s'havia tradl.i1l amb un increment de les ins
tal·lacions penitenciàries, la qual cosa feia insostenibles les 
condicions dels centres existents. L'any 2004, el rebuig 
veinal a les primeres propostes puntuals de localització de 
nous centres, sense el suport d'un pla sectorial de centres 
penitenciaris, va tomar a portar la qüestió a un lloc desta
cat de l'actualitat territorial. 

L'atenció la va acaparar la polèmica entorn del projecte de 
construcció d'un CENTRE PENITENCIARI A SANT JOAN DE 

VILATORRADA [60]. En efecte, l'anterior govern de la 
Generalitat havia adquirit, l'any 2003, 42 ha de sòl rustic 
en aquest municipi amb la intenció de construir-hi un cen
tre penitenciari, però la decisió es va prendre sense con
sultar els ajuntaments afectats ni els agents locals. 
L'anunci del projecte, per part del nou govern, va generar 
una reacció inicial unànim de rebuig tant de l'Ajuntament i 
dels veins de Sant Joan de Vilatorrada com dels municipis 
de l'entom. Entre els arguments contraris a la instal·lació 
de la presó destacaven, d'una banda, el valor paisatgístic 
dels terrenys, però també l'opacitat del procediment i el 
sobrepreu que s'havia pagat per la compra dels terrenys. 
Els veins es van organitzar a través d'una plataforma ad 
hoc i van realitzar nombroses mobilitzacions de protesta. 
Tanmateix, a mitjan any, el Departament de Justícia i 
l'Ajuntament de Sant Joan de Vilatorrada van arribar a un 33 
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acord per a aixecar un centre penitenciari al municipi. 
Aquest acord suposava l'emplaçament del centre en una 
altra finca del mateix municipi, contigua a la inicialment 
prevista, i la reducció de les dimensions i capacitat de la 
instal·lació. L'Ajuntament entenia que el nou emplaçament 
era més adequat, ja que tant per la localització com per les 
mesures d 'integració paisatgística el centre tindria un im
pacte visual menor. Tanmateix, els veins van mantenir el 
seu rebuig al centre, atesa la contigüitat de les finques i 
mantenien les mobilitzacions per a anul·lar el projecte. El 
2004, el Departament de Justícia va arribar, també, a un 
principi d'acord amb l'Ajuntament de Sant Uorenç 
d'Hortons per a construir un altre centre penitenciari a 
SANT JOAN SAMORA [59), en un sector qualificat de sòl in
dustrial, prop d'un abocador de residus industrials. El pro
jecte també va comportar un fort rebuig per part dels veïns 
de Sant Joan Samora. 

Després de la polèmica, el Departament de Justícia va 
anunciar la oonstrucció de 6.500 noves places per a reclu
sos, però en va condicionar la localització a la redacció 
d'un pla sectorial de centres penitenciaris. Alhora, i per tal 
d'incentivar entre els municipis la proposta d 'acollir pre
sons, el Govern va acordar que els qui s'hi acollissin re
brien un cànon anual en compensació extret directament 
dels pressupostos de la Generalitat. 

TRANSFORMACIO URBANA 

Entre el reciclatge d'espais obsolets per a la 
creació de nous barris i les protestes veïnals 
per l'increment de les densitats i el 
desequilibri entre benefici privat i interès 
públic 

L'any 2004 va continuar avançant la concreció i les obres 
d'alguns grans projectes de transformació urbana, molt 
particularment als municipis de Barcelona i l'Hospitalet. Al 
centre de l'àrea metropolitana s'intensifica la política de 
transformació urbana d'espais que han adquirit una nova 
centralitat i els usos actuals dels quals són obsolets o bé 
podrien ser més eficients en una lògica metropolitana. 
Alhora, els ajuntaments de l'àrea metropolitana central 
van mostrar interès a incrementar l'oferta d 'habitatges en 
uns municipis en què ja no queden nous terrenys per a 
urbanitzar. 

Aquestes intervencions es concentren sobre tres grans ti
pus d'espais: les grans zones industrials del municipi de 
Barcelona (POBLENOU [197), MARINA-ZONA FRANCA [190) 1 
BoN PA: TOR [1951); les grans operacions de transformació 
associades als nous espais resultants del soterrament o 
enfonsament d'infraestructures viàries (GRAN V1A DE 

1 'HOSPTALET [1891) o ferroviàries ("LA I HBAN1~ ,c DE SANT 
ANDRf:U-SAGR~RA [193) O FAÇANA MARJT'MA CE TARRAGONA 
[188)). i, finalment, la substitució de grans equipaments 
obsolets, com ara les casernes militars (CASCRNES DE SANT 
ANDRW [191), CIUTAT DE LA JUSTÍCIA [187)). En tots aquests 
casos, coincideix que la nova posició estratègica de cen
tralitat metropolitana dels terrenys fa que el cost d'oportu
nitat afavoreixi la implantació de noves activitats. 

Així, els projectes de l'Ajuntament de Barcelona de trans
formació de zones industrials (Poblenou, Marina-Zona 
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Franca i Bon Pastor) persegueixen una renovació del teixit 
productiu, l'atracció d'activitats denses en coneixement i 
la introducció de volums significatius d'habitatge per acre
ar nous barris amb mixicitat d'ús productiu i residencial. En 
canvi, les operacions associades a la renovació de les in
fraestructures viàries i ferroviàries (Gran Via de l'Hospita
let), pla urbanístic de Sant Andreu-Sagrera), atesa la seva 
nova centralitat i proximitat a altres grans projectes (esta
ció FAV, ampliació de la Fira), tendeixen a combinar l'ofer
ta d'habitatge amb l'oferta de sòl per a activitats terciàries, 
com ara oficines, hotels i comerç. 

Molts d 'aquests projectes de transformació urbana van 
generar mobilitzacions veinals, la major part de les 
quals entenien que hi havia un excés d'aprofitament 
privat i consideraven excessives les densitats (i l'alçada 
dels edificis singulars proposats) amb la qual cosa s'a
favoria s'especulació (com ara al Fòrum 2004, Po
blenou i 22@, Marina-Zona Franca, Bon Pastor o Sant 
Andreu-Sagrera) alhora que reclamaven una major pro
porció d'habitatge públic o protegit i més equipaments 
de barri. 

En qualsevol cas, en l'àmbit de la transformació urbana, 
l'any 2004 va venir marcat per la celebració del Fòrum 
Universal de les Cultures i, per tant, per la inauguració 
del projecte urbanístic del FóRUM 2004 (196). L'operació 
urbanística del Fòrum no es limitava, però, a les instal·la
cions del Fòrum Universal de les Cultures i, si bé parts 
del projecte ja estaven en funcionament abans de la ce
lebració de l'esdeveniment (com el complex residencial, 
comercial i hoteler de Diagonal Mar), el port esportiu 
quedava encara pendent d'inauguració i sobre altres 
projectes encara planava un ampli marge d'incertesa, 
com és el cas del PARC zooLóGIc MAR, [130] o del nou 
campus universitari. La celebració del Fòrum va revifar 
durant tot l'any el debat sobre el projecte urbanístic, tant 
en àmbits professionals com entre els veïns. Des d'àm
bits professionals es qüestionava el fet que es tractés 
d 'un sector altament especialitzat i amb poca mixicitat 
d 'usos, cosa que impedia que s'estigués "creant ciutat". 
També es considerava que el model urbà pel qual havia 
optat el projecte (l 'alçada dels edificis, la prevalença de 
l'arquitectura sobre l'urbanisme, l'especialització funcio
nal, etc.) no estava acord amb el model de ciutat que 
havia fet de Barcelona un referent en l'urbanisme mun
dial. D'altra banda, moviments veïnals qüestionaven 
l'oportunitat de la inversió (que es podria haver destinat 
a finalitats socials o d'habitatge protegit) i entenien que 
el projecte beneficiava només els interessos immobilia
ris però no el conjunt de la ciutadania, alhora que recla
maven més habitatge protegit a la zona. 

L'altre gran projecte de renovació urbana a Barcelona 
que va despertar molt interès entre l'opinió pública al 
llarg del 2004 va ser la transformació del Poblenou i el 
projecte 22@ que afectava unes 200 ha d'ús principal
ment industrial, on es proposava una mixicitat d'usos 
residencials i d'activitats denses en coneixement i noves 
tecnologies. Tot i que el projecte va ser aprovat l'any 
2000, no va ser fins al 2004 que es va aprovar el darrer, 
i més gran, dels sis plans de millora urbana que el des
envolupaven: el corresponent al sector Llull-Pujades
Ponent, de 32 ha. Aquest any 2004 també s'aprovava 
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el projecte del Parc Barcelona Media, sector destinat a 
l'audiovisual i la comunicació. Tanmateix, el balanç del 
projecte, amb data 2004, constatava l'encara escassa 
implantació del tipus d'activitats que volien atraure, l'ex
cés de dependència de les promocions públiques i l'in
crement dels habitatges en règim de lliure mercat res
pecte a les previsions d'habitatge protegit. Però l'any 
2004 va destacar també per les mobilització de veïns i 
professionals en contra de la progressiva desaparició 
del patrimoni industrial característic del Poblenou. En 
aquest sentit, des de plataformes ciutadanes es formu
laven propostes tant de preservació del patrimoni com 
de compatibilització d'aquest amb les activitats previs
tes en el 22@. Un dels principals objectes de debat va 
ser la demolició del conjunt de Can Ricart, en el sector 
del Parc Central, que actualment ja acollia activitats d'in
novació tecnològica i creació artística. Així mateix, els 
veïns reclamaven proporcions més altes d 'habitatge 
protegit i l'establiment d'una quota d'aquests habitatges 
destinada a veïns del barri. 

El model d'intervenció del 22@ al Poblenou, combi
nant la modernització productiva amb l'oferta d'habi
tatge, inspirava dos nous projectes que l'Ajuntament 
de Barcelona va fer públics l'any 2004 per la creació 
del que anomenava "nous barris tecnològics" en dos 
sectors on actualment predomina l'ús industrial: la 
Marina-Zona Franca i el Bon Pastor. El projecte Mari
na-Zona Franca afactava 72 ha i es preveia que entre 
el 25 i 36% del sòl es destinés a activitats econòmi
ques i que acollís també entre 9.000 i 11.000 nous 
habitatges, fet que suposaria unes densitats d'edifica
ció excepcionalment altes a Barcelona. El projecte del 
Bon Pastor afectava 75 ha i s'hi preveien 10.000 ha
bitatges, a part d'activitats productives i comercials. 
Ambdós projectes tenien un horitzó aproximat de 
desenvolupament de deu a quinze anys. 

També a Barcelona, el 2004 va ser aprovat definitiva
ment el pla urbanístic de Sant Andreu-Sagrera (les pri
meres versions del qual es remunten a 1988) que orde
na els terrenys de les instal·lacions ferroviàries de la 
Sagrera que quedaran alliberats amb la construcció de 
l'estació del FAVA BAACE NA [86) i el soterrament de la 
infraestructura. Aquesta serà la principal operació urba
nística vinculada al FAV a Catalunya. El pla ordena 98,6 
ha que es destinaran a habitatges, edificis d'oficines, 
hotels, equipaments i serveis ferroviaris. Els veïns mos
traven la seva satisfacció pel fet que el projecte tirés fi
nalment endavant, però criticaven el sostre destinat a 
hotels i oficines i la construcció d 'un edifici de trenta 
plantes, alhora que entenien que el pla afavoria l'espe
culació í reclamaven que les plusvàlues generades per 
l'operació es destinessin a equipaments per al barri. A 
les proximitats, durant el 2004 també es va executar el 
desallotjament dels darrers ocupants de les Casernes 
de Sant Andreu i es va concretar la venda dels terrenys 
al Consorci de la Zona Franca, on es preveia construir 
1.000 habitatges i diversos equipaments pendents de 
concretar en un pla. Un altre projecte de transformació 
urbana vinculat al soterrament de la infraestructura fe
rroviària era el de la façana marítima de Tarragona que 
afectava un sector de 68 ha i el 82% del cost del qual 
estava previst que es financés amb la venda de sòl per 
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a usos residencials. D'altra banda, el 2004 també va 
ser testimoni del desallotjament i enderroc del poblat 
experimental de CAN TUNIS [186), que havia estat cons
truit el 1979 per a reallotjar barraquistes d'ètnia gitana, 
i el retorn dels terrenys al Port de Barcelona. Can Tunís 
havia esdevingut un centre de tràfic i consum d'estupe
faents i l'enderroc va suposar el desplaçament de molts 
toxicòmans a altres barris de la ciutat, la qual cosa va 
provocar protestes de veïns, especialment notòries al 
barri de Porta, a Nou Barris. 

Un altre municipi en profunda transformació durant 
l'any 2004 va ser el de l'Hospitalet de Llobregat. La se
va situació en l'accés a Barcelona des de l'aeroport i la 
localització d'instal·lacions metropolitanes com l'am
pliació de la Fira van crear les condicions per a una for
ta aposta d'enfonsament de la Gran Via i d'ordenació 
urbanística de l'entorn. El projecte preveia un espai de 
nova centralitat amb habitatge, oficines, hotels, equipa
ments i nous serveis de transport públic, que tindria 
com a element central la plaça Europa, a la cru'flla entre 
la Gran Via i Amadeu Torner. Tot i que l'acord datava de 
2001, el 2004 es va veure un significatiu avanç en la 
concreció del projecte i de les obres. Una de les opera
cions singulars més destacades en aquest àmbit era el 
projecte de Ciutat de la Justícia a les 5 ha de les anti
gues casernes de Lepant, ja al límit amb el municipi de 
Barcelona. Davant les crítiques veïnals per l'excés d'e
dificabilitat del sector, l'any 2004 el Departament de 
Justícia va revisar el projecte de l'anterior Govern i en 
va reduir l'edificació en un 36%, alhora que diversifica
va els usos previstos amb la introducció de més habi
tatge i comerç. Aquest fet endarreria la finalització del 
projecte, prevista per al 2007 fins al 2009, i generava 
una controvèrsia sobre la concentració o dispersió dels 
serveis i dependències judicials. També a l'Hospitalet, 
el 2004 es produïa l'aprovació inicial de la modificació 
puntual del PGM A CAN R1GAL [185]. Can Rigal! és un 
sector de 25 ha qualificat en el PGM com a parc i equi
paments metropolitans, l'execució dels quals s'havia 
mostrat inviable pels elevats costos de les expropia
cions i la urbanització. Un conveni entre l'Ajuntament i 
els principals propietaris (F.C. Barcelona i Endesa) ga
rantia la viablitat econòmica del projecte basat en la in
troducció dels usos residencials (1 .000 habitatges), ini
cialment no previstos, i la compensació de la pèrdua de 
zones verdes a l'Hospitalet en un sector de sòl urbanit
zable no programat a Gavà. 

RENOVACIÓ URBANA DE CENTRES HIST0RICS l BARRIS 

S'aprova la Llei de millora de barris 
mentre continuen les polèmiques sobre les 
intervencions a la zona de Ciutat Vella 
de Barcelona 

Un dels fets més destacats de l'any 2004 en relació 
amb les polítiques urbanes va ser l'aprovació de la l,_Et 

2/2004 DE MILLORA DE BARRIS, ARrEs URBANES VILES QUE 

REQUEREIXEN ATEN('JÓ ESPECIAL [103). La Llei, la primera 
aprovada en la nova legislatura, perseguia la rehabilita
ció integral d'espais urbans amb greus problemàtiques 
socials, econòmiques i urbanístiques per tal de millorar 
les condicions de vida dels ciutadans que hi resideixen i 35 
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partia del principi que calia una intervenció pública de 
caràcter integral i en col·laboració entre la Generalitat i 
les administracions locals. La Llei creava un fons de fo
ment del programa per a finançar projectes d'interven
ció integral de millora urbanística, social i econòmica en 
nuclis històrics, polígons d'habitatge o àrees d'urbanit
zació marginal amb dèficits urbanístics i problemàtiques 
socials. El tipus d'inversions previstes incloïen la millora 
d'espais públics i zones verdes, la rehabilitació d'espais 
comuns d'edificis, equipaments socials, actuacions per 
a la sostenibilitat ambiental, etc. La Generalitat preveia 
una aportació de 248 milions d'euros duant el període 
2005-2008, amb els quals es pensava finançar quaran
ta projectes amb una dotació màxima de 20 milions 
d'euros per projecte. El mateix 2004 es va resoldre la 
primera de les quatre convocatòries del programa: el 
DPTOP va seleccionar tretze projectes d'entre els més 
de seixanta presentats, que suposaven una inversió to
tal de 198 milions d'euros (el 50% finançat per la 
Generalitat). Els projectes seleccionats van ser els cen
tres històrics de Balaguer, Manresa i Olot, i els barris del 
Carme (Reus). Collblanc-la Torrassa (l'Hospitalet), SERRA 
D'EN MENA (BADALONA SANTA COLOMA DE GRAMENET) 

(1 11], Salt Setanta (Salt), Ca n'Anglada (Terrassa), l'Erm 
(Manlleu), la Mariola (Lleida) i Roquetes i Santa Caterina 
(Barcelona). L'anunci del programa va despertar grans 
expectatives entre els municipis i la resolució de la pri
mera convocatòria va comportar una certa polèmica en 
alguns barris amb problemes urbans i socials que no hi 
van ser inclosos, com ara Camp Clar (Tarragona) i Sant 
Cosme (el Prat). 

Paral·lelament, però, el 2004 van continuar les polèmi
ques entre l'Ajuntament de Barcelona i entitats veïnals i 
ciutadanes sobre algunes de les intervencions de reno
vació urbana a Ciutat Vella, particularment L

0

,LLA DE 

RoBAOORS (192] del Raval i al BARRI DE SANTA CATERINA 
[1941. El projecte d'Illa Rambla del Raval, o Robadors, 
era una de les principals intervencions de renovació del 
Raval que hauria de culminar la reforma iniciada amb 
l'obertura de la Rambla del Raval. L'operació afectava 
1,2 ha en les quals es preveien 40.000 m2 de sostre i in
cloïa un hotel de luxe (inicialrnent de catorze plantes pe
rò retallat a nou per l'oposició veïnal), 280 habitatges, un 
bloc d'oficines i un centre comercial, als qual després es 
va afegir la localització de la nova Filmoteca de Ca
talunya. Tot i que el pla va ser aprovat el 2001, els da
rrers desallotjaments i l'inici de les obres el 2004 van 
comportar la represa de les mobilitzacions ciutadanes 
que entenien que el projecte no s'adeia amb el model 
de barri desitjat pels veïns i que l'operació afavoria l'es
peculació i la substitució de la població del barri per ac
tivitats i nous residents amb major capacitat adquisitiva, 
alhora que denunciaven casos de mobbing immobiliari a 
llogaters d'habitatges del sector i l'entorn. D'altra ban
da, una de les actuacions de reforma urbana que ma
jors polèmiques havien despertat els darrers anys, la del 
barri de Santa Caterina i l'anomenat forat de la vergon
ya, va ser inclosa en el programa de la Llei de millora de 
barris [103], mentre persistien les protestes dels veïns 
sobre el model d'intervenció que, a parer seu, prioritza
va la construcció sobre la voluntat de les persones, afa
voria els enderrocs d'edifics i l'ús definitiu del solar del 
forat de la vergonya. 

ANUARI TERRITORIAL 2004 

HABITATGE 

El preu i la producció d'habitatges continua 
incrementant, si bé sembla que es percep una 
desacceleració 

El debat sobre les dificultats d'accés a L'HABITATGE (99] ha 
continuat essent un dels principals protagonistes territo
rials i urbans tant als mitjans de comunicació com entre 
l'opinió pública. L'any 2004 l'atenció es va centrar, d'una 
banda, en la continuació de l'increment dels preus i, per 
tant, de les dificultats per accedir-hi entre bona part de la 
població; i, de l'altra, en els nous plans i polítiques per a fa
cilitar l'accés a l'habitatge sorgits arran dels canvis dels 
governs de l'Estat i la Generalitat. 

L'any 2004 els preus de l'habitatge van continuar incre
mentant, si bé hi havia discrepàncies entre els diferents 
informes sobre si el ritme d'increment es mantenia o es 
desaccelarava moderadament. Segons el DMAH, el 
preu a la ciutat de Barcelona es situava en 4.194 €/m2 

per a l'habitatge nou i 3.178 €/m2 per al de segona mà, 
la qual cosa suposaria un increment del 20% respecte 
del 2003, unes taxes d'increment superiors a les de 
l'any anterior. En canvi, la Societat de Taxació situava el 
preu de l'habitatge nou en 3.442 €/m' a Barcelona i de 
3.100 €/m' al Conjunt de Catalunya. Segons aquestes 
dades, l'increment de preus respecte del 2003 se situa
ria entorn del 12%, inferior al 16% de l'any anterior. 
Tanmateix, diversos organismes econòmics internacio
nals alertaven de la sobrevaloració del preu de l'habitat
ge a Espanya, que podia conduir a una caiguda de 
preus a mitjà termini. El Banc d'Espanya situava aques
ta sobrevaloració entorn del 20%. 

Aquest increment de preus comportava també un im
portant increment de l'esforç econòmic de les llars per 
a accedir a un habitatge i, per tant, deixava desatesa 
bona part de la demanda. Segons l'Institut Nacional 
d'Estadística, l'increment del preu de l'habitatge entre 
1999 i 2003 havia estat del 83% i multiplicava per cinc 
l'increment dels salaris, que se situava entorn del 15% 
en el mateix període. El DMAH situava l'esforç econò
mic de les llars al municipi de Barcelona per a accedir a 
un habitatge en el 60,3% dels ingressos familiars i, se
gons la Societat de Taxació, l'esforç econòmic s'hauria 
multiplicat per vuit des de 1985. Aquestes xifres con
trastaven amb les recomanacions del Banc d'Espanya 
segons el qual, per a evitar la morositat en matèria de 
préstecs hipotecaris, l'esforç econòmic de les famílies 
no hauria de superar en cap cas el 33%. En aquest con
text, però, la producció d'habitatge protegit es mantenia 
en el conjunt de l'estat entorn de tan sols un 10% del 
total de nous habitatges. 

L'any 2004 també va ser notícia el continuat increment de 
la producció d'habitatges, que a Catalunya va tornar a as
solir un nou màxim històric amb 96.481 habitatges iniciats 
i 71.101 habitatges acabats, amb uns increments respec
tius del 8,8% i el 3,3% respecte de l'any anterior. 
Tanmateix, un estudi del Centre de Política de Sòl i 
Valoracions estimava que fins a l'any 2011 a Catalunya 
caldria construir entre 375.000 i 570.000 nous habitatges 
per a atendre la demanda esperada. Aquest increment de 
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demanda s'atribuïa a la formació de noves llars, la reduc
ció de la dimensió de les llars i l'arribada d'immigració. 
Tanmateix, altres estudis indicaven que aquests factors 
tan sols explicaven la meitat de la producció actual i que 
l'altre meitat es destinava a residències secundàries o bé 
a la inversió, facilitada pels baixos tipus d'interès, els llargs 
períodes d 'amortització i els alts percentatges de cobertu
ra de les hipoteques sobre el valor de l'habitatge. 

Els canvis en els governs de l'Estat i la 
Generalitat comporten noves polítiques i 
plans per a facilitar l'accés a l'habitatge 

En matèria D'HABITATGE [99], l'any 2004 es va caracteritzar 
també per la formulació de noves polítiques i plans de les 
administracions públiques per a facilitar-hi l'accés. Els 
canvis en els governs de la Generalitat i de l'Estat van 
comportar una major priorització de les qüestions d'habi
tatge en l'agenda política, fet que ja es va manifestar en 
primers instància amb una nova organització de 
l'Administració: la creació d'un Ministeri de l'Habitatge a 
l'Estat i d'una Secretaria de l'Habitatge, dependent del 
DMAH, a la Generalitat. 

Així, el nou Ministeri de l'Habitatge mantenia el compromís 
electoral de fer 180.000 actuacions anuals per a facilitar 
l'accés a l'habitatge, la meitat de les quals correspondrien 
a la construcció de nous habitatges protegits i, alhora, 
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aprovava un pla de mesures de xoc previ a la redacció 
d 'un nou pla d'habitatge per al període 2005-2008. 
Aquestes mesures incloïen l'impuls del lloguer i l'estimul 
de la producció d'habitatges protegits. 

A Catalunya, el DMAH aprovava el Pla per al dret a l'habi
tatge 2004-2007 que preveia la construcció en aquest pe
ríode de 42.000 habitatges protegits, el 50% destinats a 
lloguer; la rehabilitació de 40.000 habitatges; l'impuls del 
mercat de lloguer, i la creació de la nova figura d'habitatge 
a preu taxat (superior al protegit però inferior al de preu lliu
re) per a fer més atractiu als promotors la producció d'ha
bitatge accessible. Alhora, la MOOIFIC/\CIÓ DF LA UEI D'URBA
NISME [105] aprovada el 2004 establia l'obligació de 
destinar un 20% del sòl residencial a habitatge protegit 
(amb un 10% addicional d'habitatge concertat en els mu
nicipis de més de 10.000 habitants i caps de comarca), re
serva que s'hauria de fer efectiva en tot el planejament de
rivat que s'aprovés inicialment a partir de l'entrada en vigor 
de la Uei. Finalment, l'Ajuntament de Barcelona aprovava 
també un pla d'habitatge 2004-201 O que preveia la cons
trucció d'entre 65.000 i 100.000 nous habitatges, el 35% 
dels quals de preu assequible. 

Ara bé, tot i aquestes noves iniciatives, el 2004 encara no 
n 'eren perceptibles els efectes i el nombre d 'habitatges de 
protecció iniciats el 2004 va ser de tan sols 6.390, només 
un 6,6% del total d'habitatges iniciats durant l'any. 

ORDENACIÓ DEL TERRITORI l ORGANITZACIÓ TERRITORIAL 

LEGISLACIÓ SOBRE POÚTICA TERRITORIAL 

L'ACORD PER A UN GOVERN CATALANISTA l D'fSOUERRES 
[2003:5] va donar especial importància al planejament 
territorial com a instrument per a ordenar de manera 
eficient un territori en forta transformació. El nou 
Govern apostava per un model territorial caracterizat 
per la compacitat dels creixements urbans, la comple
xitat de funcions en el territori i la cohesió social i, a 
aquest efecte, es comprometia a redactar els sis 
plans territorials parcials pendents i a revisar el Pla te
rritorial general de Catalunya. A principi d'any, el 
DPTOP va fer pública una AGENDA DE 50 ACCIONS PRIO
RITÀRIES (12] per tal de concretar els instruments i les 
actuacions vinculats a aquests objectius. Entre d'al
tres, destacaven tres iniciatives legislatives urgents (la 
MODIFICACIÓ DE LA LLEI D'URBANISME (105], LA LLEI DE Ml
LLORA DE BARRIS (103] l LA LLE, DEL PAISATGE (1041) i el 
desenvolupament del PROGRAMA DE PLANUAMENT TERRI
TORIAL [1 77] que incorporava un calendari per a l'apro
vació dels diferents plans territorials parcials i d'una 
sèrie de plans directors urbanístics, entre els quals 
destacava el PLA DIRECTOR URBANISTIC DEL SISTEMA cos
,'ANEA (1 38] . 

Les tres iniciatives legislatives es proposaven crear el marc 
normatiu i els nous instruments necessàries per a assolir 
el model territorial acordat: el creixement compacte, la 
sostenibilitat territorial i l'accés a l'habitatge (LLEI D'URBA
N ~ME, 105), la renovació integral urbana orientada també 
a la cohesió social (LLEI DE BARRIS, 103) i la preservació 
dels valors ambientals, patrimonials i identitaris del conjunt 
del territori (LLE1 os PAISATGE, 104). L'acció del Govern en 
matèria legislativa va ser decidida i a final de 2004 ja esta
ven aprovades la modificació de la Uei d'urbanisme i la Uei 
de millora de baris, mentre que la Llei del paisatge ja es 
trobava en fase d'avantprojecte. 

Modificació de la Llei d'urbanisme per 
al foment de l'habitatge assequible, 
la sostenibilitat territorial i l'autonomia local 

La MODI ICArIó DE LA Llfl o·· JABANISME (105], aprovada el 
mes de desembre, es plantejava tres objectius principals: 
fomentar l'habitatge assequible, la sostenibilitat territorial i 
l'autonomia local. En relació amb l'habitatge assequible 
s'establia una reserva del 20% d'habitatge protegit que 
seria efectiva immediatament en el moment que s'aprovés 
el planejament derivat (fins i tot dels plans ja vigents) i, per 37 
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tant, sense necessitat d'esperar la revisió del POUM. 
Aquesta reserva incrementava un 10% addicional d'habi
tatge concertat en els municipis de més de 10.000 habi
tants i les capitals de comarca. A més es preveia la possi
bilitat d'expropiació en cas d'incompliment de l'execució 
de l'habitatge protegit i s'introduïa en els POUM una me
mòria social que havia d'establir previsions de necessitats 
d'habitatge. Respecte a la sostenibilitat territorial, d'una 
banda s'introduien millores per a la gestió del sòl no urba
nitzable, es condicionava la reclassificació del sòl no urba
nitzable a l'avaluació ambiental (i en determinats casos a 
la declaració d'impacte ambiental), s'establien tipologies 
de sòl d'especial valor que haurien de classificar-se com a 
no urbanitzable i, de l'altra, s'integraven més considera
cions de caràcter ambiental i paisatgístic en el planejament 
urbanístic, entre d'altres l'avaluació estratègica ambiental. 
Finalment, pel que fa a l'autonomia municipal, s'oferia la 
possibilitat als municipis que així ho volguessin d'aprovar 
definitivament el planejament derivat del seu municipi a 
partir de la revisió del POUM o si el POUM havia estat 
aprovat recentment. 

Un marc legislatiu per a la inteivenció 
integrada en barris amb problemàtiques 
especials 

LA LLEI DE. MILLORA DE BARRIS, AREES URBANES l VIL!:::; OLIE R~

¡d[REIX[N ATf NCIO ESP':C-IAL [103) va ser la primera llei apro
vada en la nova legislatura. El seu objectiu era crear instru
ments per a la intervenció pública integrada en banis amb 
importants problemàtiques socials, econòmiques i urba
nístics (particularment nuclis històrics, polígons d'habitat
ge i àrees d'urbanització marginal) per tal de millorar les 
condicions de vida dels ciutadans que hi resideixen, que 
assolissin condicions equiparables a la mitjana catalana i 
evitar la segregació social dins les ciutats. A aquest efec
te, es va crear un fons per a finançar un programa de pro
jectes d'intervenció integral de millora urbanística i social 
que preveia actuacions en la millora de l'espai públic, la re
habilitació d'elements comuns dels edificis, equipaments 
socials, actuacions per a la sostenibilitat ambiental, etc. 
L'any 2004 ja es van concedir els ajuts correponents a la 
primera convocatòria del programa, amb una aportació de 
la Generalitat de 99 milions d'euros distribuïda entre tretze 
municipis. 

Un marc legislatiu per a la protecció, gestió i 
ordenació del paisatge 

Finalment, a la darreria d'any es va publicar l'avantprojec
te de la L.El [' L PRl.YlCCIO, Gb TIO l ORO, NACIÓ DEL PAISAfüt. 

[104). Aquesta Uei partia de la constació de les transfor
macions i degradació del paisatge per l'extensió dels pro
cessos d'urbanització, l'impacte de les infraestructures i 
l'esquitx d'usos periurbans - particularment fora dels nuclis 
urbans i els espais protegits- i de la creixent sensibilitat i 
demanda social en relació amb la qualitat del paisatge i la 
preservació dels seus valors culturals, ambientals, identita
ris i com a recurs econòmic. La Uei partia dels principis del 
Conveni Europeu del Paisatge -al qual el Parlament de 
Catalunya ja s'havia adherit l'any 2000. L'objectiu de la Llei 
era establir instruments per tal que les administracions i al
tres entitats poguessin intervenir de manera eficaç en la 
gestió del paisatge. Així es creaven dos instruments de 
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gestió: els catàlegs de paisatge -€fectuaven una diagnosi 
i uns objectius de qualitat- i les directrius de paisatge, que 
determinaven normatives que calia incorporar en el plane
jament territorial. La Llei preveia la creació d'un 
Observatori del Paisatge; instruments de concertació 
d'estratègies sobre el paisatge -<;Om les cartes de paisat
ge; polltiques de sensibilització, ensenyament i formació. 
La Uei creava, també, un fons per a la conservació i ges
tió del paisatge per al finançament d'actuacions específi
ques. Tanmateix, l'avantprojecte de llei descartava la pos
sibilitat d'establir una taxa de 1'1 o/o sobre les actuacions 
urbanístiques i d'infraestructures en sòl no urbanitzable 
com a forma de finançament d'aquest fons. 

L'any 2004, i abans de l'aprovació de la Uei, es va consti
tuir el consorci de L'Oi:< :rcRVATO CATALA .L PA1SA _,r 
[112), integrat per diferents departaments de la Ge
neralitat, les quatre diputacions, les dues associacions de 
municipis, universitats, col·legis professionals, l'Ajunta
ment d'Olot -on s'establia la seu operativa- i la Fundació 
Territori i Paisatge. 

PIANEJAMENT TERRITORIAL 

L'impuls del programa de planejament 
territorial de Catalunya: l'aposta pel 
planejament territorial i urbanístic 
supramunicipal 

El nou govern de la Generalitat apostava també per la 
necessitat del planejament supramunicipal per a orde
nar eficientment el territori d'acord amb els objectius 
abans indicats. A aquest efecte, el DPTOP va crear un 
programa de planejament territorial i durant el 2004 va 
donar un fort impuls a la redacció de diversos plans te
rritorials parcials, plans directors territorials i plans direc
tors urbanístics. El contingut d'aquests tres instruments 
-a diferents escales i, per tant, amb diferents nivells de 
detall- abraçaven l'ordenació dels creixements urbans, 
el sistema d'espais oberts i l'encaix territorial de les in
fraestructures de transport. 

El DPTOP va redactar, l'any 2004, un document de CRITE

RI" c. L f"'I..AN JAM[W TfRP1TOPIAI (177) que establia quinze 
principis en què es basarien els diferents plans. El progra
ma de planejament partia de l'assumpció d'una important 
demanda d'habitatges i de sòl per a activitats econòmi
ques durant els vint anys vinents, fet pel qual caldria pre
veure la incorporació de nou sòl urbanitzable. Per tal que 
aquest creixement es produís d'acord amb el model terri
torial desitjat, el planejament territorial hauria de garantir: el 
creixement urbà compacte i en continuïtat; la polarització 
del creixement en ciutats mitjanes ben comunicades amb 
transport públic; el reforçament de l'estructura nodal del 
territori; la moderació del consum de sòl; la protecció dels 
espais naturals i agraris, així com del paisatge; evitar la se
gregació social de la població en les àrees urbanes; la pro
moció de polítiques eficaces d'habitatge, o la potenciació 
de teixits urbans mixtos amb activitat i residència. 

Alhora, el procediment de realització dels plans es modifi
cava per a garantir la informació pública i l'assoliment d'a
cords amb l'Administració local i entitats ciutadanes: així, 
al llarg del procés de redacció de l'avantprojecte, s'esta-
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blirien contactes amb el món local i se celebrarien diversos 
debats públics i, un cop presentat l'avantprojecte, s'obri
ria un termini d'entre dos i quatre mesos de consulta ins
titucional i pública per a recollir aportacions abans de l'a
provació inicial del document i la consegüent informació 
pública. 

El DPTOP va prioritzar la redacció dels plans correspo
nents a territoris on el ritme del creixement urbà podia su
posar un major impacte tenitorial i així previa que al llarg 
de l'any 2005 s'haurien enllestit els avantprojectes dels 
plans tenitorials parcials de L'ALT P1A1NEU I ARAN (143], a les 
comarques centrals i Ponent; els plans directors territorials 
de L' EMPOttc A [ 136]. L'ALT PENEDI s [ 135] i la Garrotxa; i els 
plans directors urbanístics dera VA! D'ARAN (139], el 
Pallars Sobirà, la Cerdanya, la Conca d'Òdena, el Pla de 
Bages, GAu es [137] - aprovat inicialment ja el 2004- i la 
Vall d'en Bas, el Ges i Bisaura. (Els plans tenitorials de l'Alt 
Pirineu i Aran, !'Empordà i l'Alt Penedès i els plans direc
tors urbanístics dera Val d'Aran i Gallecs ja han estat refe
rides en les parts d'aquest text que tractava el creixement 
urbà). 

Finalment, l'any 2004, el DPTOP va redactar les dues 
fases del PLA [,[RECTOR UR >ANISTIC DEL SISTEMA COSTAN H 

(138] (tractat en l'apartat d'urbanització litoral d'aquest 
text). l'objectiu del Pla era protegir els espais costaners 
encara no edificats en una franja de 500 m des de la lí
nia de costa i preservar els valors paisatgfstics, culturals 
i econòmics del litoral. El PDUSC relatiu al sòl no urba
nitzable va ser aprovat inicialment el mes de maig i ga
rantia que les futures revisions del planejament munici
pal no poguessin transformar-lo en urbanitzable, alhora 
que en limitava els usos admesos en aquests sectors. Al 
novembre s'aprovaven els criteris i objectius de PDUSC 
relatiu als sectors de sòl urbanitzable delimitat sense pla 
parcial aprovat. Dels 21 1 sectors en aquest estat de tra
mitació, el PDUSC en seleccionava 50 - amb un total de 
721 ha- en les quals estimava viable assolir acords amb 
els propietaris per a la seva desclassificació total o par
cial i la posterior protecció com a sòl no urbanitzable del 
sistema costaner. Entre aquests sectors s'incloïen al
guns plans que havien estat objecte d'importants mobi
litzacions ciutadanes propreservació. 

En un altre ordre de coses, l'any 2004 va viure un impuls 
significatiu d'un nou instrument de concertació tenitorial, 
tot i que sense valor normatiu: les cartes del paisatge. Les 
cartes del paisatge són un instrument de concertació 
d'estratègies entre agents públics i privats per al manteni
ment dels valors del paisatge. La CARTA e:- L PAJSATGr DE 
'ALT PENE s (39] havia estat impulsada pel consell co

marcal i empresaris del sector vinícola i va ser finalment 
aprovada el 2004. La CARTA D[ PAISATGE DE:L PRIORAT (40] 
es va iniciar el 2004, impulsada també pel Consell 
Comarcal i les dues denominacions d'origen de la comar
ca -Priorat i Montsant. En ambdós casos es partia de la 
preocupació social per les transformacions tenitorials de 
les noves dinàmiques econòmiques i urbanístiques, els 
processos de degradació del paisatge i la constatació que 
el paisatge era un recurs per al desenvolupament econò
mic de la comarca per la identificació entre la qualitat del 
vi i el paisatge on es produïa En ambdós casos, la carta 
proposava recomanacions de criteris paisatgístics que 
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caldria introduir en els plans urbanístics municipals; reco
manacions de gestió agrària respectuosa amb el paisatge, 
i actuacions concretes de recuperació i millora del paisat
ge i el patrimoni. Tanmateix, malgrat la seva importància 
com a instrument de concertació entre agents, aquests 
documents no tenien caràcter normatiu ni vinculant. 

REFORMA DEL MODEL D'ORGANITZACIÓ TERRITORIAL 

8 debat sobre la ~ .:FORMA DE 'OR .>ANITZACIO l"lRITOAIAL 
CATALUNYA (114] va continuar present, també, al llarg del 
2004, si bé la seva intensitat era sensiblement inferior a la 
d'anys anteriors, pendent sens dubte de reobrir-se en un 
Mur immediat quan el Govern de la Generalitat presenti 
una proposta més concreta. L"AcoRD C'E GOVI.RN [2003:5] 
incloïa l'impuls de la reforma de l'organització i, a aquest 
efecte, el mes de febrer es va constituir una comissió in
terdepartamental formada pels consellers de Governació i 
Administració Pública (DGAP), Relacions Institucionals i 
Participació (DRIP) i Política Tenitorial i Obres Públiques 
(DPTOP). L'objecte de la Comissió era elaborar un projec
te de llei per presentar al Parlament durant la legislatura vi
gent. El fet que els treballs es desenvolupessin durant el 
2004 va comportar que el debat tingués menys ressò tant 
als mitjans com en el territori. Al desembre, la comissió va 
presentar un document de bases per a la reforma de l'or
gantizació tenitorial, si bé encara poc concret. 

L'any 2004 es va caracteritzar, d'una banda, pel creixent 
acord institucional sobre el caràcter i les funcions de les 
vegueries i les comarques, mentre que, de l'altra, conti
nuava obert el debat sobre quin havia de ser l'àmbit teni
torial de les regions o vegueries i sobre la CREACIÓ DE N0-
Vl:S COMARQUES (116). 

S'avança en la definició de les funcions 
i caràcter de les regions i comarques 

Els treballs de la comissió interdepartamental partien d'un 
M )f D00RliAN TZ6CIÓ TERR1TOAIAL (114] basat en els tres 
nivells de govern proposats a l'informe Roca de l'any 
2001 : les vegueries o regions, les comarques i els munici
pis. Els treballs de la comissió van permetre avançar en un 
consens dins del nou Govern de la Generalitat per a la 
concreció del caràcter i funcions de les regions i vegueries. 

Així, les vegueries o regions haurien de ser el principal ele
ment d'estructuracíó del tenitori amb l'objecte que en el 
seu àmbit tenitorial coincidissin, d'una banda, l'adminis
tració descentralizada dels diferents departaments de la 
Generalitat i, de l'altra, les funcions de coordinació i coo
peració entre els municipis que actualment desenvolupen 
les diputacions provincials. Alhora, aquests haurien de ser 
àmbits de planejament tenitorial i de representació de les 
veus del territori. La qüestió de l'encaix entre les regions i 
l'administració perifèrica de l'Estat i les circumscripcions 
electorals quedava, però, temporalment ajornat. 

En relació amb la REFORMA DELS CONSELLS COMARCALS 
[ 11 7]. el Govern coincidia a defensar que aquests òrgans 
tinguessin, en el futur, un catràcter més tècnic i que com
plissin la funció principal de prestació i gestió coordinada 
de serveis entre els municipis -amb competències delega
des per a les regions i els municipis- i menys representa- 39 
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ció política que actualment -prioritzant, així, en els òrgans 
rectors la representació dels municipis i no la dels partits 
polítics. 

El debat continuava, però, obert pel que feia a les fun
cions i a l'àmbit del nou ENS METROPOLITA O[ BARCELONA 
[115]. L'Acord de govern preveia la creació d'un ens de 
govern metropolità a l'àrea de Barcelona susceptible de 
ser concretat en el marc de la reforma de l'organització 
territorial; tanmateix, l'Ajuntament de Barcelona i la 
Mancomunitat de Municipis de l'Àrea Metropolitana 
(MMAMB) en reclamaven la urgent constitució. El DGAP 
proposava que aquest ens acumulés les funcions de 
gestió dels actuals ens metropolitans de transport i del 
medi ambient i de la MMAMB, mentre que l'Ajuntament 
de Barcelona i la MMAMB entenien que també hauria de 
tenir competències en habitatge i urbanisme. Pel que fa 
al seu àmbit territorial, aquest restava encara indetermi
nat, si bé les propostes del DGAP, l'ajuntament i la 
MMAMB semblaven coincidir en un àmbit que inclouria 
els municipis de l'actual MMAMB i de les entitats de 
transport i medi ambient -àmbit similar al del Pla estra
tègic de Barcelona- i que podria incloure uns trenta-sis 
municipis, aproximadament. Quedava oberta, també, la 
possibilitat que l'ens metropolità substituís, en aquest 
àmbit, les comarques. 

En un altre ordre de coses, l'any 2004 es va constituir 
L'EUROREGIÓ PIRINEUS-MEDíT•RRÀNIA (78] (integrada pels 

governs regionals de Catalunya, les Illes Balears, Aragó, el 
Migdia-Pirineus i el Llenguadoc-Rosselló), amb la voluntat 

d'esdevenir un espai de cooperació entre administracions 
i agents econòmics i socials per a la recerca i la innovació, 

la millora de les infraestructures, l'intercanvi cultural i la par
ticipació comuna a les institucions europees. 

Continua el debat sobre el nombre i la 
delimitació de les regions i comarques 

Al llarg de l'any 2004, els treballs de la comissió interde

partamental anaven confirmant la voluntat del Govern 
que el mapa de regions o vegueries estigués finalment 

compost per set àmbits territorials (metropolità de Bar
celona, Girona, Catalunya Central, Camp de Tarragona, 
Lleida o Ponent i Alt Pirineu i Aran). Aquesta progressi
va confirmació va fer sorgir d iferents reclamacions ciuta
danes i d'ens locals en relació amb tres qüestions: la re
clamació de dues noves vegueries inicialment no 
previstes (l'Alt Ter i el Penedès); la capitalitat de les ve
gueries, i l'encaix del règim especial de la Val d'Aran en 
la divisió regional. 

Així, alguns consells comarcals, ajuntaments i entitats ciu
tadanes reclamaven, a través de diversos manifestos i de
claracions, reconeixement d'una regió o VEGUERIA DEL 
PENEDÈS [120), que inclouria l'Alt Penedès, el Baix 
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Penedès i el Garraf i, en algunes de les propostes, part de 
l'Anoia -territori que, en les primeres propostes de divisió 
regional, quedaria dividit entre tres vegueries. D'altra ban
da, ajuntaments i agents socials i econòmics d'Osona i el 
Ripollès -comarques previsiblement adscrites a la VEGUE
RIA DE LA CATALUNYA CENTRAL [118] - van constituir una 
plataforma per la creació de la vegueria de l'Alt Ter. L'àmbit 
de la vegueria de la CATALUNYA CENTRAL (1 18] era precisa
ment el més obert al debat: a part de la reivindicació de 
l'Alt Ter (Osona i el Ripollès), a l'Anoia alguns municipis 
suggerien la possibilitat d'adscriure's a la Regió Me
tropolitana de Barcelona i en menor mesura a la proposta 
de VEGUnllA DEL PENEDES (120], mentre que al Solsonès es 
creava una comissió per a estudiar la voluntat comarcal 
d 'adscripció a la Catalunya Central, a la plana de Lleida o 
a l'Alt Pirineu. 

Un segon debat que s'obria el 2004 tenia a veure amb les 

capitalitats de les futures vegueries de la CATALUNYA 
CENTRAL (118] i de L'ALT PIRINEU I ARAN (119]. En ambdós 

casos, el DGAP proposava que la capitalitat fos comparti
da amb la distribució de funcions i serveis del nou ens re
gional entre tres ciutats en cadascun dels àmbits: Igua
lada, Manresa i Vic, a la Catalunya Central; i Puigcerdà, la 
Seu i Tremp, a l'Alt Pirineu. 

Finalment, a Val d'Aran diverses agrupacions polítiques 

entenien que la dMsió en vegueries no respectava l'espe
cificitat d'Aran i demanaven que la comarca quedés exclo
sa de la vegueria de L'AL P1R1N1 u [119), amb un règim es
pecial i un major grau d 'autonomia. 

El 2004, agafaven també una renovada actualitat les re
clamacions de CREACIÓ DE NOVES COMARQUES (1 16], atia
des en part pels anuncis del DGAP sobre la possibilitat 
d'ampliar entre sis i dotze el nombre de comarques ac
tuals, si bé la Comissió lnterdepartamental matisava que 
encara no s'havia arribat a cap acord sobre la qüestió i 
que el document de bases presentat al desembre es
mentava la creació d 'entre sis i vuit comarques però 
sense especificar quines. En qualsevol cas, el DGAP es 
mostrava partidari de recollir les reclamacions d'ajunta
ments per a la creació de, si més no, sis noves comar
ques (l'Alta Segarra, el Lluçanès, el Moianès, el Segre 
Mitjà, la Vall de Camprodon i la Vall de Ribes). En tots els 
casos es tractava d'àmbits de poca població i en en
torns de caràcter rural o de muntanya i amb un alt grau 
d 'acord entre els municipis afectats favorable a la cons
titució de les noves comarques. Aquests anuncis van re
vitalitzar les reivindicacions de creació de noves comar

ques en altres àmbits, com ara, una comarca entorn de 
Terrassa, el Baix Llobregat Nord -o plana de Mont

serrat- (al voltant de Martorell), el Delta de l'Ebre, la 
Baixa Segarra (Santa Coloma de Queralt), la Ribera de 
Sió (Agramunt), la Baixa Llitera (Almacelles), el Segrià 

Sud o Guilleries-Montseny. 
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101 Jornades Europees d'Agricultura Periu rbana 
102 Unia de molt alia tensió Sen1mena1-Bescanó-Baixàs 
103 Llei de millora de barris 
104 Llei de protecció, gestió i ordenació del paisa1ge 
105 Llei d'urbanisme. Modificació 
106 Metro 
107 Metro. Unia 9 i intercanviador de la Sagrera 
108 Millora urbana de la plaça de les Glòries (Barcelona) 
109 Millora urbana de la plaça de Lesseps (Barcelona) 
11 O Millora urbana del centre de Santa Coloma de Gramenet 

111 Millora urbana dels barris de la serra d'en Mena (Badalona i 
Santa Coloma de Gramene1) 

112 Observatori del Paisatge 
113 Okupació. Desallotjament de la fàbrica HAMSA (Barcelona) 
114 Organització territorial. Debat sobre el model 
115 Organització territorial. Ens metropolità de Barcelona 
116 Organització territorial. Reforma de la divisió comarcal 
117 Organització territorial. Reforma dels consells comarcals 
118 Organització territorial. Vegueria de la Catalunya Central 
119 Organització territorial. Vegueria de l'Alt Pirineu i Aran 
120 Organització 1erritorial. Vegueria del Penedès 
121 Parc d'acti\~tats econòmiques de l'Albi 
122 Parc Nacional d'Aigüestones i l'Estany cie Sant Maurici 
123 Parc Natural de l'All Pirineu 
124 Parc Natural de l'Estany de Banyoles 
125 Parc Natural del Cap de Creus 
126 Parc Natural del Delta de !'Ebre 

127 Parc Natural del Delta del Llobregat 
128 Parc Natural dels Aiguamolls de Pals, el Massís del Montgrí 

1 les liles Medes 
129 Parc zoològic del Vallès 

130 Parc zoològic marí de Barcelona 
131 PAUM de Vic 
132 Peatges a la xarxa viària 
133 Pedreres al Penedès i e l Garraf 
134 Pla Delta. Conveni de cooperació i infraestructures 
135 Pla director territorial de l'Alt Penedès 
136 Pla director territorial de !'Empordà 
137 Pla director urbanístic de l'ACTUR Santa Maria de Gallecs 
138 Pla director urbanístic del sistema costaner 

139 Pla director urbanístic dera Val d'Aran 
140 Pla hidrològic nacional i Programa AGUA 

141 Pla nacional d'assignació d'emissions 
142 Pla sectorial de cabals de manteniment 
143 Pla territorial parcial de l'Alt Pirineu i Aran 
144 Pla urbamstic de cala Banys, cala Marcona i Sant Quirze 

(Lloret de :-.far) 
145 Pla urbanístic de Can Busquets (Sant Cugat del Vallès) 
146 Pla urbanístic de Cap Ras (Colera/Llançà) 
147 Pla urbamstic de Fluvianàutic (Sant Pere Pescador) 
148 Pla urbanístic de la ciutat espornva del RCD Espanyol 

(Cornellà de Llobregat i el Prat de Llobregat) 
149 Pla urbanístic de la Pineda d'en Gori (Palamós) 

150 Pla urbamstic de la Platja Llarga (Vilanova i la Geltrú) 

151 Pla urbanístic de la Vall de Santjust (Santjust Desvern) 
152 Pla urbanístic de l'aiguamoll de Can Ponsic (Sant Quirze del Vallès) 
153 Pla urbanístic de les Madrigueres (el Vendrell) 
154 Pla urbanístic de Montsianell Residencial (Amposta) 
155 Pla urbanístic de Terres Cavades (Tarragona) 
156 Pla urbanístic del barranc de Barenys (Salou) 
157 Pla urbanístic del Parc Central de Roquetes (Sant Pere de Ribes) 
158 Pla urbanístic del Parc Samà (Cambrils) 
159 Pla urbanístic del Prat del Cirerer i la Pastoral de Pedra 

(Bellver de Cerdanya) 
160 Pla urban!stic del sector industria l Molí d'en Reixac 

(Santa Cristina d'Aro) 
161 Pla urbanístic Porta de Barcelona-CAUFEC (Esplugues cie Llobregat) 
162 Pla urban(stic SAU 2 cie l'Armentera 

163 Pla urban!slic sector 15 de Bellvei 
164 Plans urbanístics del Pallars 

165 Platges. Regeneració 
166 Port de Barcelona 
167 Port de Blanes 
168 Port de Roda de Berà 
169 POUM cie Berga 
170 POUM de Calella 
171 POUM de Cambrils 
172 POUM de Mollet del Vallès 
173 POUM de Sant Llorenç d'Hortons 
174 POUM de Santa Oliva 
175 POUM de Sitges 
176 POUM del Port de la Selva 
177 Programa de planejament territorial de Catalunya 

178 Reintroducció de l'ós a l'Alt Pirineu t Aran 
179 Residus. Gestió i declaració de Molins cie Rei 

180 Riu Gaià. Cabal de manteniment 
181 Riu Llobregat. Desviament 

182 Riu Llobregat. Recuperació ambiental 
183 Tramvia del Baix Llobregat 
184 Tramvia del Besòs 
185 Transfonnació urbana de Can Rigah (l'Hospi talet de Llobregat) 
186 Transformació urbana de Can Tunis (Barcelona) 
187 Transformació urbana de la Ciutal de la Justícia 

(l'Hospitalet de Llobregat) 
188 Transformació urbana de la façana marítima de Tarragona 
189 Transformació urbana de la Gran Via (l'Hospitalet de Llobregat) 

190 Transformació urbana de la Marina-Zona Franca (Barcelona) 
191 Transformació urbana de les casernes de Sant Andreu (Barcelona) 

192 Transformació urbana de l'illa Robadors (Barcelona) 
193 Transformació urbana de Sant Andreu-Sagrera (Barcelona) 

194 Transformació urbana de Santa Caterina (Barcelona) 
195 Transformació urbana del Bon Pastor (Barcelona) 
196 Transformació urbana del Fòrum 2004 (Barcelona) 
197 Transformació urbana del Poblenou i 22@ (Barcelona) 
198 Turisme. Debat sobre el model turístic de Catalun)'a 
199 Urbanització Club Méditerranée (Cadaqués) 
200 Urbanització de baixa densitat a Catalunya. Debat 
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1 Abocador de Collcardús (Vacarisses) 
2 Abocador de l'Espluga de Francoll 
3 Abocador de Tivissa 
4 Abocador de Vacamona (Crullles) 
5 Abocador de Vilanova d'Escornalbou 
6 Abocador de Vinaixa 
7 Aeroport de Barcelona (el Prat) 
8 Aeroport de Girona-Costa Brava 
9 Aeroport de la Seu d'Urgell 
10 Aeroport de Lleida (Alguaire) 
11 Aeroport de Reus 
12 Agenda PTOP: 50 actuacions prioritàries 
13 Autovia A-2 i Autopista AP-7, comarques de Girona 
14 Autovia A-2, tram de la Panadella 
15 Autovia A-14 Lleida-Vielha i túnel de Vielha 
16 AutO\~a A-26 eix Pirinenc, tram Figueres-Besalú-Castellíollit 

de la Roca 
17 Autovia B-40 Quan cinturó 
18 Autovia Horta-Cerdanyola, túnel d'Horta 
19 Autovia N-240 Tarragona-Montblanc 
20 Autovia N-340, desdoblament a Tarragona 
21 Camp de golf de Torrebonica (Terrassa) 
22 Camp de golf i urbanització de Vilanera (l'Escala) 
23 Camps de golf de ]'Empordà 
24 Camps de golf i urbanització del deha de !'Ebre 
25 Campament d'acollida de temporers d'Alcarràs 
26 Canal Segarra-Garrigues i zones d 'especial protecció d'aus 
27 Canal Xerta-la Sénia 
28 Cànon de l'aigua 
29 Carretera B-500 per la Conreria 
30 Carretera C-16 eix del Llobregat 
31 Carretera C-16, túnel del Cadi 
32 Carretera C-17, Vic-Ripoll 
33 Carretera C-25 eix Transversal , desdoblament 
34 Carretera C-25 eix Transversal , prolongació a la Costa Brava 
35 Carretera C-31, desdoblament Palamós-Palafrugell 
36 Carretera C-37 Vic-Olot pel túnel de Bracons 
37 Carretera C-66, anella de les Gavarres 
38 Carretera N-260 eix Pirinenc, collada de Toses 
39 Cana del paisatge de l'Alt Penedès 
40 Carta del paisatge del Priorat 
41 Central hidroelèctrica del Pont de Bar 
42 Central Integrada de Mercaderies de l'Arboç 
43 Central tèrmica de Cubelles 
44 Central tèrmica de Riba-roja d 'Ebre 
45 Central tèrmica de Sant Pere de Torelló 
46 Cemral tèrmica de Vandellòs i l'Hospitalet de l'Infant 
4 7 Cent ral tèrmica del port de Barcelona 
48 Central eòlica del Collet dels Feixos 
49 Cem ral eòlica del port de Tarragona 
50 Cemral eòlica marhima del delta de !'Ebre 

51 Centrals eòliques de la Terra Alta 
52 Centrals eòliques de l'Alt Empordà 
53 Centrals eòliques de les serres del Tallat i de Vilobí 
54 Centrals eòliques del Coll de l'Alba i la Serra del Boix 
55 Centrals eòliques del Priorat. Acord comarcal 
56 Centrals eòliques. Mapa de recursos eòlics 
57 Centre de Recerca d'Energies Renovables de Catalunya (Vandellòs i 

l'Hospitalet de l'Infant) 
58 Centre Direcccional de Cerdanyola del Vallès 
59 Centre penitenciari de Sant Joan Samora (Sam Llorenç d'Hortons) 
60 Centre penitenciari del camp de Lledoner (Sant Joan de Vilawrrada) 
61 Congrés Ibèric de Gestió i Planificació de l'Aigua 
62 Consorci per a la Protecció Integral del Delta de !'Ebre 
63 Contaminació atmosfèrica al Camp de Tarragona 
64 Contaminació del riu Ebre a Flix 
65 Contaminació del riu Fluvià 
66 Contaminació del riu Francolí 
67 Contaminació per nilrats d'origen agrari 
68 Debat Cosla Brava 
69 Depuradora del Baix Llobregat 
70 Espai d'Interès Natural de Castell-Cap Roig 
71 Espai d'Interès Natural de l'Estany d 'Ivars 
72 Espai d'lmerès Natural del Gorg de Creixell 
73 Espais naturals protegits. Avaluació 
74 Estació d'esqut Bol-Taüll 
75 Estació d'esquí i complex residencial Baqueira-Beret 
76 Estació d'esquí i urbanització dera Tuca 
77 Estacions d'esquí i urbanitzacions de la Vall Fosca 
78 Euroregió Pirineus-Mediterrània 
79 Ferrocarril d'alta velocitat. Introducció 
80 Ferrocarnl d'alta velocitat. Saragossa-Lleida 
81 Ferrocarril d 'alta velocitat. Lleida-Tarragona 
82 Ferrocarril d'alta velocitat. Estacions del Camp de Tarragona 
83 Ferrocarril d 'alta velocitat. Alt Penedès 
84 Ferrocarril d'alta velocilal. Baix Llobregat 
85 Ferrocarril d'alta velocitat. Aeroport de Barcelona 
86 Ferrocarril d 'alta velocitat. Barcelona 
87 Ferrocarril d'alta velocitat. Vallès 
88 Ferrocarril d 'alta velocitat. Selva i Gironès 
89 Ferrocarril d'alta velocitat. Girona 
90 Ferrocarril d'alta velocitat. Figueres 
91 Ferrocarril d'alta velocitat. Figueres-Perpinyà 
92 Ferrocarril de rodalies 
93 Ferrocarril de rodalies. Papiol-Mollet 
94 Ferrocarril del corredor mediterrani 
95 Ferrocarril Lleida-la Pobla de Segur 
96 Ferrocarril Lleida-Manresa 
97 Ferrocarril Transversal de Catalunya 
98 Ferrocarril Vic-Puigcerdà 
99 Habitatge 
100 Incendi forestal al massis del Montgrí 
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BREUS NOTES METODOLÒGIQUES 

L'Anuari 2004 continua el treball iniciat l'any an
terior amb l'Anuari Territorial de Catalunya 2003: 
el recull, descripció i sistematització de les 
transformacions territorials de l'any, partint de la 
selecció de casos concrets de l'actualitat cata
lana. 

Enguany hem ampliat la selecció a 200 casos. 
La tria definitiva d'entrades intenta oferir una 
panoràmica de les transformacions i els projec
tes del territori, amb una intenció de poder dis
posar d'una perspectiva de l'evolució en el 
temps. Malgrat que la intenció és abordar ca
sos concrets alguns temes que tot i ser gene
rals tenen forta transcendència territorial, com 
ara l'habitatge, s'ha decidit recollir-los, alhora 
que s'ha afegit una petita selecció també dels 
esdeveniments professionals de l'any, com ara 
seminaris o trobades. L'Anuari Territorial de 
Catalunya 2004 inclou un nou apartat anome
nat Diàlegs, un espai per a la opinió. També hi 
ha, com l'any passat, un article introductori que 
recull els fets més destacats de l'any. 

Els 200 articles intenten ser textos breus, sintè
tics, de to divulgatiu i descriptiu. En la mesura 
del possible hem intentat evitar extraure conclu
sions o fer interpretacions i judicis de valor. Hem 
intentat fer aparèixer les veus dels diferents 
agents que han participat a cada tema i de dei
xar constància de la seva evolució al llarg de 
l'any. 

Després del títol i el nom, cada article s'inicia 
amb un abstract-resum al costat del qual hi ha 
un petit mapa de localització del tema. El text 
s'articula mitjançant una primera part introduc
tòria o de context referida sovint als antece
dents i l'origen de la qüestió; a continuació un 
bloc de descripció del projecte; els agents que 
intervenen i el seu posicionament; la descripció i 
evolució cronològica dels fets al llarg de l'any; 
l'estat de la qüestió a final d'any, amb les pers
pectives o expectatives de futur; i les fonts ad
dicionals emprades que puguin ser d'utilitat per 
ampliar informació. En el cas dels articles que 
continuen temes de l'Anuari del 2003 s'ha afe
git el número de l'any anterior a sota l'abstract. 

Les entrades es presenten per ordre alfabètic, a 
la manera dels diccionaris enciclopèdics, amb 
algunes excepcions en favor de la legibilitat. Els 
títols però estan pensats per ajudar a que l'es
tructura final tingui una certa coherència i tenen 

dues parts: la primera introdueix el tipus de pro
jecte o transformació -abocador, aeroport, ca
rretera, pla urbanístic etc.-, la segona el topò
nim del lloc on es situa el projecte - Tivissa, 
Reus, la Panadella, el barranc de Barenys-. 
Amb aquest criteri, els temes similars apareixe
rien seguits, però sense formar compartiments 
estancs. Ha estat necessari establir descriptors 
generals i per exemple es troba 'pla urbanístic' 
per a les transformacions d'espais oberts, i 
'transformació urbana' i ' millora urbana' per a 
les transformacions de teixits urbans consoli
dats, tractant de distingir entre les transforma
cions d'ús i les millores urbanes. 

La VERSALETA en color gris seguida d'un clau
dàtor i un número d'article, és una crida a un 
altre article de l'anuari (només apareix la pri
mera vegada que es cita el tema). Quan lacri
da fa referència a un article de l'any anterior, el 
número de l'article va precedit del de l'any 
(2003:XXX]. 

Al lateral de la primera plana de cada article hi 
trobem també els pictogrames. Els pictogrames 
són un assaig d'adjectivació de les entrades, 
una manera de remetre-les a temes més gene
rals sense haver de classificar-les per apartats 
estancs. La lectura de la columna de pictogra
mes ha de permetre fer-se una primera idea de 
les diferents problemàtiques o temes presents 
en cadascun dels articles. S'han identificat 16 
qüestions, de distinta natura, que permeten ca
racteritzar els diferents tipus d'entrades i aparei
xen combinades de diferents maneres. El picto
grama situat en primer lloc marca el tema 
principal de l'article. En color negre s'han mar
cat els pictogrames que fan referència a ac
cions. 

Els números de les entrades dels índexs fan re
ferència al número de l'article on apareixen, no 
a la pàgina. 

Les fonts de l'Anuari provenen bàsicament de la 
llista de correu electrònic [Territori] que al seu 
temps es nodreix d'informacions aparegudes 
als mitjans llistats als crèdits d'aquest llibre. 

Molts articles han necessitat recerca d'informa
ció complementària i de la consulta amb ex
perts i professionals, tant d'empreses i adminis
tracions, com de les universitats o 
d'organitzacions ecologistes i plataformes. 49 
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ABOCADOR DE COLLCARDÚS (VACARISSES) 1 

L'.abocador de Collcardús. situat al municipi de Vacarisses (Vallès Occidental). recull la major 
part dels residus municipals generats a la comarca. Un informe fet públic a principi de 2004 
dóna a aquesta infraestructura una vida útil fins a final de 2005 i proposa quatre ubicacions 
alternatives per a nous dipòsits de residus controlats. Els municipis on es planteja la possibilitat 
de situar el nou abocador hi mostren oposició i es creen plataformes contràries. Per a substituir 
l'abocador, el Departament de Medi Ambient i Habitatge de la Generalitat de Catalunya proposa 
quatre plantes de tractament de les diverses fraccions de les deixalles i un dipòsit controlat dels 
residus inerts resultants. La decisió sobre la ubicació d'aquestes instal·lacions, però, queda 
posposada fins a l'any 2005. 

L'abocador de Collcardús està situat al sud-est del municipi de 
Vacarisses (Vallès Occidental), al vessant oriental del turó cie 
Cardús, entre les serres dels Cupots i cie Collcardús. Rep un 90% 
dels residus municipals generats a la comarca del Vallès Occi
dental, amb grans ciutats generadores com Terrassa o Sabadell. 
Aquest dipòsit controlat va entrar en funcionament a mitjan anys 
vuitanta i està gestionat per l'empresa Tratesa Tractament Tècnic, 
del grup Hera. A final de l'any 1999 es va aprovar el Pla especial 
d'ordenació i tancament de l'abocador de Collcardús. L'any 2003 
el Consell Comarcal del Vallès Occidental, preveiem l'esgotament 
de l'espai útil de l'abocador de Collcardús, va encarregar a l'Ins
titut Cerdà un inforrne sobre el futur del tractament i la gestió dels 
residus de la comarca. 

Les previsions apunlen que a finals del 2005 l'abocador de Collcardús haurà ext.luril lot el seu 
espai útil. Foto: Marta Gasas. 

L'informe de l'Institut Cerdà, fet públic pel Consorci de Gestió 
de Residus del Vallès Occidental (CGRVO) a principi de 2004, 
proposava augmentar tant com es pogués la recollida selectiva 
en origen i consuuir una planta amb dos tractaments (un de 
mecànic i un de biològic) per a separar-hi els materials recicla
bles que no s'haguessin separat en origen, inclosa la matèria or
gànica. Els materials de rebuig resultants d'aquest procés s'hau
rien de portar a un dipòsit controlat alternatiu al de Collcardús. 
L'informe, que preveia l'esgotament de l'abocador de Coll
cardús per a final de 2005, proposava quatre indrets alternatius: 
la finca del Mimó, al costat de l'abocador actual de Collcardús; 
el paratge del Ginebra!, a Rellinars; un sector comprès entre di
verses urbanitzacions de Castellbisbal, Rubí i Ullastrell, i una 
zona boscosa cremada l'estiu de 2003 entre Sant Llorenç Savall 
[2003:691 i Gallifa. 

Alternatives en relació amb la compleció de 
l'abocador de Collcardús 
Fruit de l'informe, al llarg de l'any es van anar succeint diverses 
reaccions. A mitjan abril, el Consell d'Alcaldes del Vallès Occi
dental es va reunir per a d iscutir l'in forme i debat re el model de 
gestió de residus de la comarca. A més, es volia consensuar una 
proposta per a ubicar l'abocador alternatiu a Collcardús i per a 
resoldre la deposició dels residus durant el període de transició 
fins que es construís el nou dipòsit. Com que no hi va haver 
consens, el Consell d'Alcaldes va acabar decidint que fos el 
Departament de Medi Ambient i Habitatge (DMAH) i l'Agència 
de Residus de Catalunya (ARC) els qui n'escollissin la ubicació 
ddinitiva. 

A mitjan maig, el conseller de Medi Ambient i Habitatge, 
Salvador Milà, va explicar que el seu Departament apostava per 
construir més ecoparcs i plantes de compostatge en lloc de 
construir nous abocadors. A final de maig, el gerent de i'ARC, 
Manuel Hernàndez, va apostar per la reducció en origen cie la 
generació de residus i per la instal·lació de petits dipòsits de re
sidus inerts distribuïts pel territori en funció del nombre d'ha
bitants. També va instar els ajuntaments a instaurar la recollida 
selectiva cie matèria orgànica, obligatòria des de l'any 1999 per 
als municipis de més de 5.000 habitants. 

Finalment, a principi d'octubre el conseller de Medi Ambient es va 
reunir amb el Consell d'Alcaldes del Vallès Occidental i els va 
anunciar la presumible opció definitiva per a fer front al tanca
ment de l'abocador de Collcardús: es construirien al Vallès Occi
dental dues plantes de compostatge, una o dues plantes de tracta
ment secundari Oes que apliquen processos mecànics i biològics 
com ara la metanització) i un dipòsit controlat per dur-hi el rebuig 
inert i estabilitzat (és a dir, el que no reacciona químicament) pro
cedent de les plantes cie tractament secundari. 51 
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ABOCADOR OE COLLCARDÚS (VACARISSES) 

Plataformes contra un nou abocador i propostes 
ecologistes 
Als municipis on es planejava la possibilitat d'ubicar el nou aboca
dor comarcal, d'acord amb les propostes de l'informe de l'Institut 
Cerdà, també es van produir reaccions contràries. Les dues forces 
majoritàries de l'Ajuntament de Rellinars; Convergència i Unió 
(CiU) i Units per Rellinars-Esquerra Republicana de Catalunya 
(ERC), van estar d'acord a oposar-se a la instal·lació del nou aboca
dor, malgrat que no es va poder aprovar un acord al ple municipal. 
Per la seva pan, el ple municipal de l'Ajuntament de Vacarisses va 
aprovar per unanimitat una moció per la qual s'acordava no modi
ficar la qualificació urbanlstica de la finca del Mimó. La moció tam
bé descartava la instal·lació en aquesta paratge de qualsevol tipus 
d'instal·lació de deposició, tractament, triatge, digestió i emmagatze
matge de residus. Malgrat aquesta moció, el grup municipal d'ERC 
de Vacarisses va alertar de la possibilitat que la zona del mas del 
Mimó pogués acollir una de les quatre plantes de tractament de re
sidus anunciades pel conseller de Medi Ambient. L'alcalde de Va
carisses va negar aquesta possibilitat i a més va reconèixer errors en 
el càlcul de la vida útil de l'abocador de Collcardús, de manera que 
es posava en dubte el tancament de l'abocador a final de 2005. A fi
nal d'any, el president del CGRVO va f=r la vida útil de l'abocador 
en tres anys. 

A Rellinars es va crear la Plataforma Cívica No a l'Abocador com a 
reacció d'oposició clavant la possible instal·lació del nou dipòsit al 
municipi. Aquesta plataforma, que també englobava entitats cie Sant 
Vicenç de Castellet i Castellbell i el Vilar (Bages), va celebrar un ac
te a mitjan abril que va aconseguir reunir uns tres-cents veïns. El 
manifest que es aprovar considerava la instal·lació del nou abocador 
com un "atemptat ecològic" per al futur Parc Natural de Sant Llorenç 
del Munt i l'Obac. 

A Rubí, la Plataforma contra els Abocadors, integrada per 
Alternativa Ciutadana cie Rubí i associacions de veïns, va alenar 
també de la possibilitat que el municipi acollís el nou dipòsit comar
cal de residus inens. Aquestes sospites es basaven en una sentència 
del Tribunal Suprem per la qual l'Ajuntament de Rubl estava obligat 
a tramitar una llicència per a un abocador de residus inerts a Can 
Balan. Aquesta sentència era el final de deu anys de litigis entre 
l'Ajuntament i l'empresa Arrins. L'alcalde va negar aquesta vincula-
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ció. A final de 2004, el ple municipal de Rubí es va oposar per una
nimitat a la instal·lació d'un abocador o una planta de tractament al 
municipi. Una de les raons principals de l'Ajuntament per oposar-se 
a l'abocador era la presència al municipi de nombroses activitats ex
tractives d'àrids i argiles, que ja hi causaven un greu impacte am
biental. 

D'altra banda, a mitjan mes de juny, la xarxa Salvem el Vallès, in
tegrada a la Plataforma Cívica per a la Reducció de Residus, i 
l'Associació per l'Estudi i la Defensa de la Natura (ADENC) van 
presentar un pla integral de gestió dels residus municipals al 
Vallès Occidental. L'objectiu d'aquest pla, alternatiu al proposat 
per l'informe de l'Institut Cerdà, era reduir en sis anys el residus 
que anaven directamem als abocadors, passam del 85% de l'any 
2004 al 48% el 2010. El nou model, anomenat de residu mínim, 
prioriLzava la minimització dels residus i la recollida selectiva en 
origen i proposava la construcció de deu plames de compostatge 
i d'onze de triatge per al 2008. 

Previsions de futur 
A final d'any, l'Agència de Residus de Catalunya va entrar a formar 
pan del CGRVO per a debatre conjumamem el procés de substitu
ció de l'abocador de Collcardús. 

Les previsions del DMAH eren que a p1incipi del 2005 s'anunciés la 
situació de les cinc noves instal·lacions i que abans de l'estiu comen
cessin les obres. Amb aquest calendari , i si les decisions avançaven 
a bon ritme, les noves plantes de tractament començarien a funcio
nar coincidim amb la clausura de l'abocador de Collcardús. El 
DMAH també es va comprometre a assumir els costos de la cons
trucció d'aquestes instal·lacions, sempre que els municipis implan
tessin la recollida selectiva al cent per cent. 

XBR, XSR i JRL 

Més informació: 

w\11\·.adcnL. org/rwtcs/2004/20L)40 32lJrcsrJu. ht m 
www.adcnL.org/cst u<l1s_docu mcms/r.:sidu, pdf 
www.aJtcr-rassa.es 
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ABOCADOR DE L'ESPLUGA DE FRANCOLÍ 2 

Després d'uns mesos de funcionament en període de proves, s'inaugura l'abocador de l'Espluga 
de Francolí anomenat també Centre de Tractament de Residus de la Conca de Barberà tot 1 
l'opos1c1ó de la Plataforma Alternativa al Centre de Tractament de Residus de la Conca de 
Barberà. El conseller de Medi Ambient i Habitatge, Salvador Milà, es compromet a encarregar a 
un tècnic independent un estudi hidrogeològic dels terrenys per analitzar si la instal·lació es 
troba sobre un aqüífer, tal com sostenen els membres de la Plataforma. 

Antecedents 2003: l 

El 22 de setembre, el conseller de Medi Ambient i Habitatge, 
Salvador Milà, va inaugurar el Centre de Tractament de Residus 
(CTR) Municipals de la Conca de Barberà a l'Espluga de Francoli, 
instal·lació que responia a les previsions del Programa de gestió de 
residus municipals de Catalunya (PROGREMIC). 

El centre va costar més de 3,7 milions d'euros i havia de donar 
servei a 57.000 habitants de la comarca de la Conca de Barberà. 
El CTR disposava de les instal·lacions següents: un dipòsit con
trolat de 60.000 m' de capacitat amb possibilitat de tractar unes 
7.000 tones de residus l'any i una vida prevista de cinc anys i 
mig; una planta de compostatge preparada per a tractar-ne 
7.000 tones més; una planta de tractament de components de 
lixiviació per a la recollida dels sucs generats al dipòsit; una au
la d'educació ambiental per a les campanyes de sensibilització 
destinades principalment als escolars, i una deixalleria per a la 
recollida selectiva. 

Les obres es van iniciar el novembre de 2002 i van finalitzar el 
desembre de 2003. Un cop acabades les obres, el dipòsit con
trolat i la planta de compostatge van començar a funcionar en 
fase cie proves. 

En la concepció del CTR es van adoptar criteris de sostenibilitat 
quant a l'estalvi energètic i l'ús de les energies renovables. Aixi, l'e
difici de serveis disposava d'una placa solar tèrmica per a l'aigua 

calenta i la calefacció. Per a l'abastament d'aigua potable, es \'a 
construir un pou i es van instal·lar un molí de vent i un dipòsit 
d'aigua. 

Des de l'anunci de la construcció de la planta l'any 2002, es van 
començar a escoltar veus contràries a la instal·lació del CTR vehi
culades a través de la Platafomlll Alternativa al CTR de la Conca 
(PACTRC). Aquesta plataforma va interposar diversos contencio
sos davant el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya i la 
Comissió de Peticions de la UE per exigir que es complís la nor
mativa. En aquest sentit, uns dies després de la inauguració, el 
conseller Salvador Milà es va comprometre, en una reunió amb 
membres de la PACTRC, a encarregar a un tècnic independent de 
mútua confiança un estudi hidrogeològic dels tenenys, una de les 
ptincipals reivindicacions dels opositors, que van sostenir que l'a
bocador es trobava sobre un aqüífer. Tal com va admetre Milà, en 
cas que es confirmés l'existència de l'aqüífer, l'abocador potser s'
hauria de clausurar perquè seria il·legal. D'altra banda, el conseller 
també es va avenir a crear un pulmó verd d'uns 30 metres d'am
plada al \'Oitant del centre. 

JRL, XSR i XBR 

Més informació: 

w1111. pan~ca or~cepa/c,m,,, html 

Un informe encarregat pel OMAH haurà d'eslablir si l'abocador s'ha construí! sobre un aq0i1er. Foto: Àlex Tarroja 
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3 ABOCADOR DE TIVISSA 

l Continuen avançant les obres del nou abocador de Tivissa. La Plataforma per a la Defensa de la 
Ribera d'Ebre demana l'aturada de les obres per presumptes irregularitats administratives i per 
una possible afectació sobre el principal aqüífer de la comarca. Els informes tècnics i jundics 
encarregats pel Departament de Medi Ambient i Habitatge confirmen la legalitat de les 
instal·lacions i neguen que pugui afectar l'aqüífer. Això permet que el mes d'octubre entri en 
funcionament el nou abocador, amb pràcticament les mateixes característiques que es definien 
en el projecte original. 

Amm:dents 11 2003 2 

A començament d'any, les obres del nou abocador de Tivissa 
(Ribera d'Ebre) continuaven al ritme previst. L'empresa promoto
ra d'aquest abocador, Gestió i Recuperació de Terrenys SL, tenia la 
intenció d'iniciar l'activitat el mes d"agost, just quan estava previst 
tancar l'abocador existent a Tivissa. Aquest abocador havia iniciat 
la seva activitat el 1994 i tenia una vida útil de deu anys. Des del 
1996 estava gestionat pel Consorci per a la Gestió de Residus 
Municipals de la Ribera d'Ebre, la Terra Alta i el Priorat. El nou 
abocador s'estava construint al costat del que ja existia (al mateix 
terme municipal de Ti\~ssa) i tenia prevista una capacitat de trac
tament de quasi quatre milions de tones de residus. 

La Plataforma per a la Defensa cie la Ribera d'Ebre (PDRE) va de
nunciar durant l'any 2003 el projecte del nou abocador per pre
sumptes delictes ambientals i irregularitats urbanlstiques. A prin
cipi de 2004 l'expedient va ser enviat al jutjat de Falset després 
d'un llarg periple per les fiscalies de Reus i Tortosa. Les principals 
irregularitats denunciades eren la manca dels permisos necessaris 
per a la canalització del barranc del Brull, la construcció de l'abo
cador damunt de l'aqüífer al·luvial més important de la comarca i 
el traspàs dels límits de l'emplaçament legal del projecte. Per 
aquests motius, la PDRE demanava la paralització de les obres i la 
restauració dels terrenys afectats. 

Uns informes con fir men la legalitat de les obres de 
l'abocador i neguen que pugui afecta r l 'aqüífer 
A mitjan gener, es van reunir el president del Consell Comarcal de 
la Ribera d'Ebre (CCRE), Pere Muñoz, i el delegat de la Generalitat 
a les Terres de l'Ebre, Lluís Salvació. D'aquesta trobada, en va sor
gir la demanda de Salvació al Departament de Medi Ambient i 
Habitatge (DMAH) de revisar l'expedient administratiu del projec
te i de la situació de la llicència atorgada per l'anterior conseller, 
Ramon Espadaler. També es va apuntar la necessitat de disposar 
de dictàmens tècnics i ju1idics per decidir si calia o no replantejar 
el projecte. 

A començament de febrer, el nou conseller de Medi Ambient i 
Habitatge, Salvador Milà, es va reunir per primera vegada amb cis 
representants de la PDRE i els alcaldes de la comarca per tractar la 
problemàtica del nou abocador. Malgrat que tniciativa per Ca
talunya-Els Verds (ICV) s'havia compromès a aturar l'abocador 
abans d'arribar al Govern de la Generalitat, el conseller Milà va 
descartar la paralització immediata de les obres perquè no hi ha
via motius legals per a revocar la llicència d'obres que tenia l'em
presa constructora. 

Tanmateix, el conseller va anunciar que s'encarregarien informes 
tècnics i jurídics per a estudiar l'expedient administratiu i per sa
ber si afectatia l'aqüífer al·luvial. En funció dels resultats, es deci
diria si s'atorgava la llicència d'activitat de l'abocador a l'empresa 

promotora. Mentre s'esperaven cis informes, el conseller va apos
tar per protegir l'aqüífer i ajustar les dimensions de l'abocador a les 
necessitats de les Terres de l'Ebre i el Priorat en matèria de gestió 
dels residus. En la reunió es va acordar també crear una comissió 
tècnica de seguiment del projecte de l'abocador integrada pels di
versos actors implicats: DMAl·l , Agència de Residus cie Catalunya 
(ARC), Agència Catalana de l'Aigua (ACA), alcaldes, Consell Co
marcal, PDRE, grups ecologistes, etc. 

Un dia abans de la primera reunió d'aquesta comissió tècnica de 
seguiment, i després que els resultats de les eleccions municipals 
de 2003 canviessin la composició del govern del CCRE, aquest 
ens es va posicionar en relació amb l'abocador. El CCRE es va 
comprometre a intentar aturar les obres si es demost ra\'a que afec
tava l'aqüífer sobre el qual se situava. 

La primera reunió de la comissió de seguiment, celebrada el 19 de 
febrer, va coníirmar les posicions de totes les parts. La Generalitat 
evitava pronunciar-se sobre la viabilitat de l'abocador fins que no 
disposés dels informes tècnics encarregats. Pocs dies després. i per 
evitar possibles suspicàcies, el gerent de i'ARC, Manel Hemandez, 
va donar a conèixer el nom d'un dels redactors dels informes tèc
nics que clctermmarien la possible afectació de l'aquífer, l'hidroge
òleg independent Antoni Canicio. 

la immine nt obertu ra de l nou abocador provoca 
propostes i reaccions diverses 
El tancament de l'abocador existem a Tivissa estava previst per a 
l'l d'agost i per tant Gestió i Recuperació de Terrenys SL pretenia 
obrir el nou abocador en aquesta data. A mitjan maig, la PDRE va 
considerar que l'única manera d'evitar l'obertura del nou abocador 
era que la Generali tat adquitis les instal·lacions. Ramon Roig, por
taveu de la PDRE, assumia que l'empresa no acceptaria el redi
mensionament de l'abocador i per tant la compra s'apuntava com 
l'única solució. El CCRE, però, va manifestar les dificultats que su
posaria una operació com aquesta, ja que la indemnització neces
sària podria arribar a ser inassolible. Segons estimacions del 
CCRE, l'empresa preveia guanyar uns 120 milions d'euros durant 
els vint anys que estaven previstos com a petiode d'e>-vlotació de 
l'abocador. Seguint amb el posicionament fet public mesos abans, 
el CCRE no va descartar la dimissió en bloc del govern si la l'abo
cador entrava en funcionamem. 

A començamem de juny, el delegat de la Generalitat a les Terres de 
!'Ebre, Lluís Salvador, va donar a conèixer els resultats dels infor
mes tècnics elaborats per l'ACA, i'ARC i experts independents. 
Segons aquests estudis, l'abocador s'ajustava al marc legal i les se
ves instal·lacions no tindrien cap afectació directa sobre l'aqüífer. 
Tanmateix, Salvador va e>-vlicar que la GeneraliLat estava nego
ciant amb Gestió i Recuperació de Terrenys, SL per a intentar re-
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dimensionar l'abocador i restringir l'entrada de residus de fora de les 
Terres de )'Ebre i el Priorat. 

A principi de juliol, la PDRE es va reunir en assemblea per analitzar 
la situació després de saber-se els resultats dels infonnes tècnics. La 
PDRE va instar toles les pans a trobar una solució consensuada 
abans del 30 de novembre, intentant evitar que l'abocador entrés en 
funcionament l'l d'agost. Les entitats membres de la Platafonna 
Cívica per la Reducció dels Residus de Catalunya van emetre una de
claració en la qual s'oposaven a l'obenura del nou abocador, donant 
suport aixf a la demanda de la PDRE. Altres entitats ecologistes, corn 
el Grup d'Estudi i Protecció dels Ecosistemes del Camp (GEPEC)
Ecologistes de Catalunya, Grup Ecologista de les Terres de l'Ebre i 
l'Escurçó, van donar suport a la PDRE en les seves reivindicacions. 

Els partits d'esquerres cie Ics Terres de l'Ebre també van intentar evi
tar la posada en funcionamem del nou abocador. Tam Esquerra 
Republicana de Catalunya (ERC) com ICV van demanar al Govern 
català que prorrogués la vicia útil cie l'abocador existent, que redi
mensionés el nou abocador a les necessitats reals del tenitori i que 
procurés adquirir-lo per tal que la seva gestió fos pública. 

Per la seva part, Gustavo Buesa, adrninisirador de Gestió i Recupe
ració de Terrenrs SL, va desmentir que l'empresa mantingués nego
ciacions amb la Generalitat per a reduir les dimensions del projecte, 
ni que estigués estudiant la possibiliiat de vendre les instal·lacions. 
Així maieix, va confirmar que l'abocador rebria residus cie les totes 
les comarques de la província de Tarragona, i no únicament de les 
Terres de )'Ebre i del Priorat. 

Davam d'aquestes pressions, cl conseller Milà va decidir a miljan ju
liol ajornar l'obertura del nou abocador ftns que no s'aconseguís un 
ampli acord amb els agems polílics i socials del territori. Si bé va re
conèixer que l'abocador entraria en funcionament tard o d'hora, 
Milà va apostar per reduir les seves dimensions per ajustar-se a les 
necessitals de la zona i cercar mesures de control públic que garan
tissin l'imerès general (com ara la geslió compartida entre l'empresa 
i la Generalitat). Pocs dics després, i en el marc de dues reunions 
amb els alcaldes de la Ribera d'Ebre, la Terra Alta i el Priorat primer, 
i representants de la PDRE després, Milà va descartar la compra cie 
les instal·lacions del nou abocador, però va seguir apostant pel seu 
redimensionament i el control públic, sense concretar amb quines 
mesures. 

Tenint en compte que l'abocador existem a Tivissa es tancaria l' l d'a
gost, la Generalitat va negociar amb diversos agents per tal que l'a
bocador de l'Aldea (Baix Ebre) rebés de manera provisional els resi
dus municipals de la Ribera d'Ebre, la Terra Alia i el Priorat fins que 
no entrés en funcionament el nou abocador. L'entitat ecologista 
Mediterrània va lamentar aquesta solució. Un mes abans, aquesta 
entitat havia interposat una denúncia per un possible cas de conta
minació greu provocat per l'abocador de l'Aldea. 

El nou abocador es posa en funcionament 
El dia l d'octubre es va signar un protocol on s'establien les bases 
per a la gestió del nou abocador de Tivissa. Aquest document va ser 
signaL pel Consorci de Gestió de Residus Municipals de la Ribera 
d'Ebre, Terra Alta i Priorat, l'Ajuntament de Tivissa, l'Ajuntament de 
Móra la Nova, l'empresa titular del dipòsit, Gestió i Recuperació de 
Terrenys, SL i l'Agència de Residus de Catalunya. Fruit d'això, l'em
presa titular va obtenir el número de gestor per al nou abocador, l'
últim requisit necessari que li mancava per a obrir la instal·lació. El 
dia 7 d'octubre els plimers camions van començar a portar residus 
al nou abocador. Això va implicar, a més, que les comarques de la 

ABOCADOR OE TIVISSA 

Ribera d'Ebre, la Terra Alta i el Prioral deixessin de portar els seus 
residus a l'abocador de l'Aldea. 

Un dels aspectes previstos en el proLOcol del nou abocador eren l'o
rigen i la quantitat de residus a tractar en el nou abocador. Es va 
acordar que s'admetrien residus municipals procedents de les co
marques de la Ribera d'Ebre, Tern Alta i Priorat, i també d'una part 
del Baix Camp i de la comarca del Baix Ebre (en aquest darrer cas, 
només per a aquells municipis que penaven els residus a l'abocador 
de l'Aldea). Quant als residus industrials, s'acceptarien els proce
dents de les comarques de la Ribera d'Ebre, la Terra Alta i el Priorat, 
el Baix Ebre, l'Alt i el Baix Camp, i puntualment del Tarragonès. 

Pel que fa a la quantitat, es va acordar que el dipòsit rebria un mà
xim de 102.515 tones de residus a l'any (52.515 tones de residus 
municipals i 50.000 tones de residus industrials que no requerissin 
un tractament especial). La primera fase de les instal·lacions (d'uns 
5 anys de durada) tindria una capacitat per a 592.000 m', mentre 
que la capacitat total es mantenia en els 3,3 milions de m', una xifra 
pràcticament igual que la prevista al projecte inicial. 

El protocol també establia la participació pública en la gestió del di
pòsil, com a mesura de control de la iniciativa privada. S'establia una 
nova comissió de seguiment eonstituida per les pans signants del 
protocol i s'obria la porta perquè, en un futur, l'Agència de Residus 
de Catalunya pogués panicipar en el capital social de l'empresa pro
motora fins a un màxim del 10%. Tot i això, es mantenia la titulati
tat privada de les instal·lacions. 

Després que els informes encarregats van concloure que no afectava l'aqüífer, l'abocador va en
trar en funcionament al mes d'octubre. Foto: Marra Casas 55 
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Segons el delegat de la Generalitat a les Terres de !'Ebre, Lluís 
Salvadó, l'acord era una solució intermèdia que satisfeia pan de les 
exigències de l'empresa, però també pan de les reclamacions del 
agents del territori. Salvació també va destacar que les Terres de 
!'Ebre i el Priorat produïen 70.000 tones de brossa anuals, i que l'a
bocador rebria un màxim d'unes 100.000 tones, ja que la Gene
ralitat havia aconseguit limitar l'entrada anual de brossa. 

La Plataforma en Defensa de la Ribera d'Ebre 
presenta una nova denúncia i decideix dissoldre's 
La PDRE va declarar sentir-se decebuda amb l'actuació de la 
Generalitat perquè malgrat les promeses, el nou Govern havia man
tingut pràcticament intacte el projecte inicial de l'abocador. Ramon 
Roig, portaveu de la platafo1ma, va recordar que la primera fase del 
nou abocador tindtia la capacitat prevista inicialment i que el proto
col signat tampoc modificava la resta de fases del projecte, amb una 
capacitat total de 4 milions de tones de residus. Poc després de fer
se públics els continguts del pro1ocol, la PDRE es va reunir en as
semblea i va decidir presentar una nova denúncia al jutjat de Falset 
per reobrir les diligències sobre l'abocador. Segons la PDRE, la pri
mera fase de les instal·lacions no estava acabada (mancava el 30% de 
les obres i completar la impermeabilització de la superfície) i hi ha
via indicis de delicte de falsedat documental i de prevaricació en el 
protocol signat dies abans. 
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A petició de la PDRE, el 3 de novembre es va reunir per tercera ve
gada la Comissió de Seguiment de l'Abocador. La PDRE va lliurar al 
gerent de i'ARC, Manel Hernàndez, un info1me sobre disset irregu
laritats detectades durant la tramitació, la construcció i la posada en 
funcionament de l'abocador. La Pla1afom1a també \·a confirmar que 
el jutjat de Falset havia oben diligències per a investigar les pre
sumptes irregulari1ats en la signatura del protocol de funcionament 
de l'abocador i per a verificar sobre el terreny si les obres de la pri
mera fase havien acabat. L'ARC, per la seva part, es va limitar a ex
plicar les decisions pactades en el protocol. 

A començament de desembre, la PDRE va decidir dissoldre's després 
cie quatre anys d'ac1ivitat intensa contra els diversos projectes que 
afectaven la comarca. Aquesta decisió va ser huit del desencis per 
l'obertura del nou abocador i també de les divergències d'objectius 
entre diversos membres fundadors del moviment. 

XBR,JRL i XSR 

Més informació: 

bit p://acec pangta ür¡!/nwduk~. php 'naml:=New,&f1lr=prmt& 
s1d=246 
1\-w11.gcpc..:.urg/pnn1.ph pistd= l 66 
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ABOCADOR DE VACAMORTA (CRUÏLLES) 4 

t:abocador mdustrlal de Vacamorla torna a aixecar controvèrsies durant el 2004 Dawnt de les 
continues reclamacions de tancament de abocador per part de la plataforma opositora el nou 
Departament de Medi Ambient I HabHatge (DMAH) realitza 111specc1ons a l abocador per verificar 
si s'adequa a les exigències de l'autorització ambiental atorgada per l'anterior Govern. El DMAH 
considera que no hl ha afectacions als aqüífers I que per tant no hi ha motius per clausurar 
l abocador. 

Antecedents 2003 3 

L'abocador de residus industrials de Vacamona, situat al munici
pi de Cruïlles, Monells i Sant Sadurní de l'Heura (Baix Empordà), 
va ser novament autoritzat per l'anterior Govern de la Generalitat 
l'abril de 2003, malgrat que uns mesos abans n'haguessin ordenat 
el tancament acatant una sentència del Tribunal Superior de 
Justlcia de Catalunya. Els partits que aleshores estaven a l'oposició 
i que el 2004 van íormar part del Govern de coalició tripartit de 
Panit dels socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana de 
Catalunya i Iniciativa per Catalunya - Verds (PSC, ERC i ICV) van 
qüestionar la legalitat de la decisió. 

Inspeccions a l'abocador i interpretacions diferents 
Durant el mes de març i d'abri l del 2004, tècnics del nou 
Departament de Medi Ambient i Habitatge (DMAl·l), acompan
yats per responsables de Recuperació de Pedreres SL, l'empresa 
que gestiona l'abocador de Vacamorta, i membres de la Plataforma 
Alternati,·a a l'Abocador de Cru1lles (PMC) van realitzar noves 
inspeccions a la zona de l'abocador. L'objectiu d'aquestes inspec
cions era comprovar si l'activitat complia els requisits ambientals 
establerts per l'autorització atorgada l'abril de 2003. 

Els resultats d'aquestes inspeccions van ser interpretats de diver
ses maneres. Segons el DMAH, l'abocador no presentava filtra
cions que poguessin contaminar el subsòl i els aqüífers. Si bé el 
gruix de les làmines que cobrien el fons de l'abocador era insufi
cient aquesta limitació quedava compensada per una franja d'argi
les compactades i impern1eables. En canvi, la plataíorma oposito
ra a l'abocador va denunciar que s'incomplien els requeriments 
d'impermeabilitat establerts per l'autorització ambiental i que, a 
més, es produïen vessaments en una de les fases. Per tot plegat, la 
plataforma considerava que existia cl risc que l'abocador contami
nés els aqüífers. 

L' abocador no es clausurarà 
El DMAH va decidir no tancar l'abocador ja que, tenint en comp
te els resultats de les inspeccions, complia totes les exigències le
gals. Tanmateix, el conseller de Medi Ambiem i Habitatge, Sal
vador Milà, va admetre que la proximitat de l'abocador a zones 
habitades feia pensar que hi havia ubicacions millors. 

Si bé es va decidir no tancar l'abocador, el Govern de la 
Generalitat va aturar un parell d'intents d'ampliar-lo. D'una 
banda, la Comissió Territorial d 'Urbanisme de Girona va dene
gar el mes de febrer el permís per a una extracció propera a l'a
bocador sota la sospita que derivés en una ampliació de l'espai 
per a abocar. D'altra banda, el DMAH va requerir dues vegades 
(al juliol i al setembre) a l'empresa Recuperació de Pedreres SL 
que aturés uns moviments de terres per a la preparació de la se
gona fase d'explotació, atès que s'estaven realitzant fora del pe
rímetre autoritzat. 

A mitjan desembre, una desena d'entitats ecologistes i platafor
mes clviques van presentar al DMAl·l una declaració on denun
ciaven la política del nou Govern en matèria cie residus. La 
PMC va criticar que durant la passada legislatura represen
tants d' Iniciativa per Catalunya Verds (ICV) demanessin el tan
cament de l'abocador i, un cop al govern, haguessin decidit no 
clausurar-lo. 

Més informació: 

,, w,, xtcccs/1cslab1sbaV,arnmona 
ww\\. pangca.org/,1ecc/indcx php 
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5 ABOCADOR DE VILANOVA D'ESCORNALBOU 

L'empresa Expectativas Gracisel 21 proposa obrir un abocador de residus industrials a Vilanova 
d'Escornalbou (Baix Camp). Després d'avaluar el projecte i les dades complementàries, el 
Departament de Medi Ambient i Habitatge no autoritza l'activitat. Tanmateix, al costat d'on es 
pretén instal·lar l'abocador, l'Ajuntament de Vilanova autoritza l'inici d'una activitat extractiva que, 
segons el GEPEC-Ecologistes de Catalunya, podria esdevenir un abocador encobert de residus 
industrials. 

El Diari Oficial de la Generalitat (DOGC) del 10 de maig va publi
car un anunci del Departament de Medi Ambient i Habitatge 
(DMAH) que sotmetia a informació pública el projecte i l'estudi 
d'impacte ambiental d'un nou abocador de residus industrials de 
classe 11, inerts i no especials, de 19,6 hectàrees, situat a Vilanova 
d'Escornalbou (Baix Camp), amb una capacitat de tractament de 
50.000 tones l'any. El Centre de Gestió de Materials i Subpro
ductes Miners lndustrials, tal com s'anomenava l'abocador, estava 
promogut per l'empresa Expectativas Gracisel 21 i incloïa tres lí
nies de procés: classificació de residus, tractament de lixiviats i di
pòsit controlat. 

L'anunci d'aquest projecte va despertar ràpidament fones oposi
cions. D'una banda, els grups ecologistes encapçalats pel Grup 
d'Estudi i Protecció dels Ecosistemes del Camp (GEPEC)
Ecologistes de Catalunya i l'agrupació ecologista Escurçó van pre
sentar al·legacions argumentant que al recinte generaria residus 
industrials altament contaminants i que afectaria una valuosa zo
na de muntanya. De l'altra, el principal grup de l'oposició (inde
pendents) va criticar el "secretisme total" de l'equip de Govern 
municipal. Francesc Dalmau, alcalde de Vilanova d'Escornalbou, 
va negar-ho i va recordar que era el DMAH qui donava el vistiplau 
definitiu. 

A mitjan juny, es va crear una plataforma - Vilanova d'Escornalbou 
Neta- que va iniciar una recollida de signatures en contra de l'a
bocador amb un suport de més de 300 persones. Segons aquesta 
plataforma, l'afectació de l'abocador es produiria més enllà de 
Vilanova. Aixl, el poble vei de Mont-roig del Camp també en sor
tiria afectat per l'augment del trànsit de camions de gran tonatge 
per les carreteres locals, l'afectació dels aqüífers que nodreixen 
Mont-roig o la mala imatge que donaria a l'oferta turística. L' Ajun
tament de Mont-roig es va posicionar en contra de l'abocador en 
un ple ordinari celebrat a principi de juliol. Tots els grups del con
sistori, fins i tot Convergència i Unió (CiU), que governava a 
Vilanova, van votar en contra de l'abocador. 

Finalment, el 3 de juliol, després d'avaluar el projecte i les cia
des complementàries, el DMAH va desestimar la proposta d'ins
tal·lació de l'abocador en considerar que no reunia el contingut 
mínim exigit per la normativa vigent sobre dipòsits controlats. 
A més, el DMAH va constatar mancances d'estudis i d'informes 
previs, alxi com una certa contradicció en el projecte mateix 

que feien inviable l'aprovació de l'abocador en les condicions 
presentades. 

L'activitat extractiva de Rifà a Vilanova 
d'Escornalbou 
Al mateix municipi, hi havia, en curs d'aprovació, l'expedient 
administratiu per a instal·lar una activitat extractiva al costat 
d'on es volia instal·lar l'abocador desestimat. Segons el projecte 
i l'estudi d'impacte ambiental, la pedrera de granit anomenada 
Rifà, promoguda per l'empresa Centre de Recollida de Residus 
S.L., tindria una superfície d'unes 31 ha i una durada prevista 
d'explotació de 30 anys. L' aparició d'aquesta pedrera se suma
ria a la problemàtica derivada de la implantació de les activitats 
extractives arreu de Catalunya, com és el cas de les 1'1-.DRFRFS ,11 
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Segons el GEPEC, la reposició del sòl afectat per l'activitat extrac
tiva es faria per mitjà de llots de depuració d'aigües industrials, 
procedents, majoritàriament, de l'àrea metropolitana de Barce
lona. L'agrupació ecologista va presentar al·legacions al projecte, 
on s'enumeraven les principals afectacions de l'activitat sobre el 
medi, entre les quals destacaven: a) l'excessiva proliferació d'acti
vitats extractives al terme municipal de Vilanova i en unes altres 
d'adjacents; b) l'extensió considerable de l'activitat; e) l'afectació 
de l'Espai d'Interès Natural (EIN) de la Serra de Llaberia, Serra de 
Pradell - l'Argentera i Mare de Déu de la Roca; cl) l'afectació sobre 
un dels aqüífers més importants del Baix Camp, afectat per pro
blemes de nitrificació, i, per últim, e) Ja possibilitat que l'activitat 
de restauració esdevingués una activitat de gestió i d'abocament de 
residus. Quant a l'últim punt, el GEPEC va al·legar que calia un 
compromís per escrit de l'empresa de Rifà per tal que l'activitat ex
tractiva no esdevingués un abocador encobert de llots de residus 
industrials. 

Amb tot, en acabar l'any els processos administratius per a auto
ritzar l'activitat extractiva de Rifà continuaven avançant. 

JRL, XSR i XBR 

Més informació: 
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ABOCADOR DE VINAIXA 6 

L'empresa Tractament Industrial de Residus Sòlids SA anuncia la voluntat d'instal·lar un nou 
macroabocador de residus industrials al municipi de Vinaixa (les Garrigues). La proposta topa 
amb l'oposició dels veïns i d'entitats ecologistes. Finalment, el Consell Comarcal de les 
Garrigues i l'Ajuntament de Vinaixa rebutgen el projecte. 

Poc abans de les eleccions municipals del 2003, l'empresa Trac
tament Industrial de Residus Sòlids, SA (TIRSSA) va fer pública 
una proposta d'instal·lació d'un abocador de residus industrials al 
municipi de Vinaixa (les Garrigues). El projecte del nou abocador 
ocuparia 218 hectàrees i tindria una capacitat per a 25 milions de 
metres cúbics de residus de classe 11 (residus industrials). Aquesta 
categoria engloba molts tipus de residus, des dels materials que 
s'utilitzen per al tractamem de la pell i el cuir fins als productes de
rivats d'esmalts i pintures. 

Les Garrigues ha estat, històricament, una comarca sustentada en 
!"activitat agrtcola i amb una presència testimonial d'instal·lacions 
industrials. Entitats i veïns de la comarca feia anys que denuncia
ven que les empreses gestores de residus l'escollissin per ubicar-hi 
els seus projectes. Durant l'any 2000 se'n va imentar instal·lar un 
al municipi de Juncosa. En aquell cas es tractava de residus tòxics, 
de classe L El rebuig popular va fer que l'empresa promotora des
estimés el projecte. 

l:oposició al nou abocador 
El L 4 d'agost es va crear la Plataforma Amiabocador de Vinaixa, 
imegrada per una cinquantena de veïns, membres d'Unió de 
Pagesos, de l'Institut de Ponent per a la Conservació i l'Estudi de 
la Natura (lpcena) i entitats i associacions d'àmbit comarcal, com 
l'Ateneu Popular Garriguenc o el Centre Excursionista Borges
Garrigues. La principal finalitat d'aquesta plataforma va ser enge
gar una campanya de sensibilització a la ciutadania de Vinaixa, 
amb l'objectiu que els veins coneguessin la realitat que, segons 
ells, amagava el projecte d'abocador que s'havia presemat al mu
nicipi. Ricard Bonet, portaveu de la platafonna, va criticar el con
sistori per la seva falta de posicionament i va explicar la intenció 
de la plataforma d'aturar, d'una banda, el procés que l'Ajuntamem 
havia iniciat per a realitzar un referèndum veïnal en la localitat 
sense haver-ne infonnat prou la població, i, de l'altra, d'exigir la 
celebració d'una votació popular obena a mà alçada. 

Membres de la plataforma van assegurar que la capacitat de l'abo
cador suposaria un tractament de l.000 tones diàries i un trànsit 
de més de 100 camions al dia. Tanmateix, van declarar que l'abo
cador podia contaminar les aigües subterrànies i els conreus i que 
afectaria, a més del municipi de Vinaixa, els de l'Albi, Tarrés i la 
Floresta. A més, van mostrar la seva preocupació perquè les dei
xalles tractades a l'abocador del Garraf es poguessin traslladar a 
Vinaixa quan aquest es clausurés l'any 2006. Finalment, van con-

siderar les elevades compensacions que preveia l'empresa TIRSSA 
(empresa de serveis de Fomento de Construcciones y Comratas) 
"com una manera de comprar voluntats i no terrenys i, per tam, 
com una pràctica poc ètica". 

Els promotors van oferir 2,5 milions d'euros als 26 propietaris de 
Ics 134 hectàrees de te1Tenys on l'empresa preveia construir l'abo
cador de residus. A més, les previsions de la companyia incloïen 
la compra de 83 hectàrees, propietat de 20 persones, per 1,4 mi
lions per construir-hi l'accés a la planta, segons dades del projecte 
que va fer públiques l'Ajuntament de Vinaixa a final d'agost. 

l:Ajuntament de Vinaixa rebutja l'abocador de 
residus 
El 27 de setembre es va celebrar un ple extraordinari on l'Ajun
tamem de Vinaixa va acordar per unanimitat rebutjar el projecte 
d'abocador unes hores després que el Consell Comarcal de les 
Garrigues aprovés un manifest en què es declarava contrari a tota 
activitat que pogués perjudicar el medi de la comarca. Aquesta de
cisió va ser coherem amb el compromís que l'Ajuntament havia 
pres quan, en el momem de presentar el projecte a la població, va 
anunciar que s'oposaria a l'abocador si aquest no era acceptat ni 
per la població de Vinaixa i municipis veïns, ni pel Consell 
Comarcal de les Garrigues. El mateix ple va decidir també descon
vocar la consulta popular que l'alcalde, Francesc Bonet (indepen
dents), s'havia compromès a organitzar per saber si la població ac
cept.ava el projecte. 

El manifest del Consell Comarcal Lenia un abast més ampli que el 
municipi de Vinaixa, ja que impossibilitava que l'empresa promo
tora pogués trobar un altre emplaçament per a l'abocador a la co
marca de les Garrigues. 

El ponaveu de la Plataforma Antiabocador de Vinaixa, Ricard 
Bonet, va manifestar que aquesta es mamindria activa per fer front 
a futurs projectes d'instal·lació de nous equipaments o d'activitats 
que poguessin afectar el municipi o la comarca. 

Més informació: 

W\\W.ipccna.org 
\\ww.fcc es 
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7 AEROPORT DE BARCELONA (EL PRAT) 
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L'ampliació de l'Aeroport de Barcelona contmua al llarg de 'any amb l'inic, de les obres de la 
terrmnal sud, la finalitzac1ó de la construcció de la nova torre de control , l'entrada en 
funcionament de la polèmica tercera pista. El sorolls dels avions que fan servir aquesta pista 
provoquen les queixes veïnals a Gavà i Castelldefels i fan revifar la vella demanda de gestionar 
l'aeroport de manera compartida entre l'Estat i les administracions catalanes. L'arribada del 
ferrocarril d'alta velocitat a l'aeroport resta pendent de concretar, tot i l'evidència d'un dèficit 
d'accés en transport públic a les instal·lacions aeroportuàries. 

Antecedents 2003 7 

Pla Barcelona: vers l'aeroport intercontinental 
El Pla director de l'aeroport de Barcelona, també conegut com 
Pla Barcelona, va ser aprovat l'octubre de 1999 pel Ministeri 
de Foment amb l"objectiu d'ampliar la capacitat de l'aeroport 
del Prat. Tant cl Govern espanyol, com la Generalitat de 
Catalunya, l'Ajuntament de Barcelona i la Cambra de Comerç 
de Barcelona consideraven imprescindible aquesta ampliació, 
ja prevista a l P1 1 D1111 [ 13-f] , de l'any 1994. El president 
d'Aeroports Espanyols i Navegació Aèria (AENA, l'empresa 
pública que gestiona l'aeroport), José Eladi o Seco, va destacar 
el paper de l'aeroport com a plataforma essencial al sud 
d'Europa, amb més de 70 companyies, una vintena de les 
quals de baix cost. En aquest sentit, Vueling Airlines es va 
convenir l'l de juliol en la primera companyia aèria amb seu 
a l'aeroport del Prat. Els principals accionistes de la nova ae
rolínia eren Apax Panners, Inversiones Hemisferio (Grupo 
Planeta) i JetBlue, que van invertir-hi uns 30 milions d'euros. 
Les previsions de Yueling eren convenir-se en el segon ope
rador de l'aeroport de Barcelona l' hivern del 2006-2007, i 
arrabassar aquest lloc a Spanair. 

A principi de setembre es va presemar un estudi de la revista nord
amc1icana Air Transport World (ATW), que situava l'aeroport en el 
36è lloc mundial en nombre de passatgers i en el 49è lloc en ope
racions comptabilitzades duram cl 2003. Segons ATW, l'aeroport 
era el desè més importam d'Europa i un dels que creixia més rà
pidament. Les tres terminals de l'aeroport es trobaven l'any 2004 
al límit de la seva capacitat. 

La finalitat de l'ampliació de l'aeroport era constituir el hub del 
mediterrani occidental. Un hub és una plataforma distribuïdora 
de vols intercontinentals capaç d'absorbir grans íluxos de pas
satgers, on es potencien els transbordaments i les connexions 
tant de viatgers com de mercaderies. Quan la infraestructura ho 
permetés, el percentatge de passatgers en trànsit, és a dir, 
aquells que fan escala a l'aeroport, podria anar d'un I 4% fins a 
un 30%. L'ampliació significaria passar de 23 milions de pas
satgers a l'any a 40 milions l'any 2015. La consolidació cie l'ae
roport com un hub europeu també potenciaria el lideratge del 
1 'lff 13 ,1 l·l "1 l 1661 com a primer pon de creuers 
d'Europa. 

El Pla Barcelona preveia entre les grans obres construir la tercera 
pista cie l'aeroport, la nova torre de control i la terminal Sud, o ter
minal entre pistes. Actuacions ja realitzades eren l'ampliació de les 
tenninals actuals i la construcció de nous aparcamentS, mentre 
que la ciutat aeroportuà1ia per donar servei a l'aeroport encara no 
s'havia començat a construir. De totes les obres previstes, a la da
rreria de 2004 més del 80% es trobava en funcionament o en fase 
cie construcció. 

Fi de la primera fase de constrncció de la nova 
torre de control i inici de la nova terminal sud 
El setembre cie 2003, el llavors ministre de foment Francisco 
Alvarez-Cascos, col·loca\·a la primera pedra de la nova torre de 
comrol del Prat. Aquesta torre va ser dissenyada per l'arquitec
te Bruce Fairbanks, el mateix que va fer les torres de l'aeroport 
cie Bara jas i de Màlaga. L'edifici va acabar de construir-se a mit
jan setembre de 2004 quan una grua cie 450 tones va col·locar 
les t res pla mes superiors de la torre. La torre té una alçada de 
62 m i el punt des d'on treballen els controladors ocupa un disc 
cie 21 m de diàmetre, amb capacitat per a quinze posicions cie 
control. Segons el director de l'obra, lvlanuel Pascual, la torre 
seria operativa al cap de cieu mesos, temps necessari per afegir 
cis equipaments de navegació aèria. El conjunt significaria una 
inversió cie 13 milions d'euros. 

L'any 2004 van començar els treballs d'aplanament del terreny 
per a la construcció de la terminal Sud, projectada per Ricardo 
Bofill, el mateix arquitecte de la resta de les terminals. La nova ter
minal, que es preveia que s'inaugurés a la darre1ia cie 2007, s'ubi
caria entre les dues pistes paral·leles i cis aiguamolls de Filipines, 
pròxims a la llacuna del Remolar. 

De tots els projectes que formaven el Pla Barcelona, la construc
ció cie la nova terminal era el que requeria una inversió més 
gran, més de 478 milions d'euros aponats pel lvlinistcri de 
Foment. Tindria cinc plantes i una superfície de més de 
500.000 m' , més de la meitat del que ocupen les tres terminals 
existents. La nova terminal podria atendre 8.500 passatgers per 
hora, és a dir, més de 25 milions l'any. Tindria també una gran 
plaça intermodal on confluirien diversos mitjans cie transport. 
Les obres preveien igualment la construcció de dos aparca
ments en alçada, la urbanització d'accessos i espais per a auto
busos i taxis i la instal·lació d'una nova central elèctrica per do
nar servei a la terminal. 

Posada en funcionament de la tercera pista 
Després de vim mesos d'obres, inclosos dos de re1ard, i una in
versió de 320 milions d'euros, el 28 de setembre es va inaugu
rar la tercera pista de l'aeroport del Prat. La pista no estaria en 
ple rendiment fins que s'acabés la nova terminal sud, però a 
principi de novembre l'aeroport ja funcionava amb 56 vols ca
da hora, quan cl màxim sense tercera pista es trobava en els 52 
movimems per hora. Es preveia un màxim de 90 movimems 
de cara a l'any 2015. La nova pis1a, cie 60 m d'ample, està 
adaptada per rebre vols imercontinentals i està dotada de l'ins
trumental ILS (instrnment landing system), que perme1 operar 
en cas de visibilitat escassa i autoritza els aterratges a cegues si 
els avions i els pilots disposen de la 1ecnologia i la formació ne
cessàries. 
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La ubicació de la tercera pista va ser objecte d'anys de discussions. 
Un cop descanades diverses opcions. es va optar per situar-la entre 
dues llacunes nmurals, la de la Ricarda I la del Remolar, a uns l.350 
m de la pista principal. a la qual és paral·lela. La tercera pista té 
2.660 metres de llarg i és sensiblement més cuna que la pista pnn
cipal per no aíectar aquestes dues zones humides. 

La construcció de la tercera pista va implicar un important impac
te sobre el r '\ t ,1 L ~<\ 112 !. Amésdel 
tram asfaltat, als dos extrems de la rampa i al costat més pròxim 
al mar comença una zona de seguretat on no hi pot haver cap cle
ment que pugui dificultar ni la visibilitat ni l'operativitat dels vols. 
Per aquest mouu. els arbres de la pmeda htoral més pròxims ,·an 
ser retallats o talats i van ser substi1u11s per espècies arbusuves de 
menor altura. Aquesta actuació va afectar una superfície de mes 
de 22 hectàrees de pineda. en especial del paratge de la Ricarda. 
Els tècnics d'AENA van reconèLxer que aquesta tala undria efectes 
sobre l'ecosistema, però defensaven que no suposana la desapan
ció dels espais qualificats com a zona d'especial protecció per a Ics 
aus (ZEPA). 

Queixes i mobililZacions pel soroll de la tercera pista 
Nomes cinc dics després d'entrar en servei. la tercera pista ja va pro
vocar les queixes vcinals, especialment a la zona res1denc1al de Ga,·à 
Mar, 1 en menor mesura a Castelldefels. En canvi, el Prat va sontr-ne 
beneficiat, ja que la pista transversal, la que més afecrava la població 
d'aquest munic1p1, deLxaria d'utilitzar-se de manera habitual. 

Les molèsties pel soroll eren consequencm de l'us que fan els a\1ons 
quan aterren a la tercera pista, ,·enint des de Castelldefels i sobrevo
lant Gava Mar L'Ajuntament de Ga,.i sempre havia defensat que els 
a1em11ges es fessin per la tercera pista venint de Barcelona i els en-

Un avió enlairant-se a la tercera pista de l'aeropoo del Prat Foto: Marta Casas 
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lairaments per la pista principal. en direcció Castelldefels, aprofitant 
el corredor agrícola. Al seu tom. Castelldefels proposava que els en
lairaments es fessin per la tercera p15ta, seguits d·un gir en direcció 
al mar. AENA va declarar que la ruta criticada per Gavà s'utilitzava 
només quan la meteorologia no donava més opcions, i que normal
ment es fana servir la ptSta transversal per enlatrar-se i la principal 
per aterrar. 

Segons els vems i l'Ajuntament de Gavà, AENA no complia els re
qutS1ts en relació amb la contaminació aeúSt1ca que marca,.i la 
Declaració d'Impacte Ambiental (DIA) aprovada l'any 2002. Con
cretament, no es va fer un pla d'alllament acústic, tampoc era ope
rauva la xarxa de mesuradors de soroll i les operacions de vol no s'a
JUStaven a la DIA. La ministra de Medi Ambient, CrtStina Narbona, 
va reconèixer aquest fet I va demanar explicacions a AENA sobre la 
configuració de les rutes dels avions que estaven provocant molès-
11es. AENA va declarar que compha les prescnpc1ons de la DIA I que 
estava treballant en un pla de vols alternatiu. que preveia enllestir 
abans de l'estiu de 2005. 

Els ve1ns de Gavà Mar I de Castelldefels es van rnamfestar diverses 
vegades per protestar contra el soroll dels avions. Les principals mo
bilitzacions van tenir lloc els dissabtes 30 d'octubre, 20 de novem
bre i 18 de desembre. La pnmera manifestació la ,.in protagomtzar 
mes de 200 ,·ehides que circulant lentament van tallar els accessos 
a l'aeroport durant més d'una hora. La situació va provocar grans re-
1encions de 1rànsit, i molts passa1gcrs van perdre el vol. A mitjan 
desembre, es va organnzar una cara,'llna lema prop de l'aeroport, 
amb uns 50 vems, que desprès ,'lln abandonar els coixes a les soni
des i accessos de l'aeroport, amb cl consegüent caos circulatori. 
D'altra banda, també es van llançar dh·ersos coets pirotècnics al pas 
dels a,ions, un acte que mngu ,.i reivindicar. 
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Els ajuntaments de Castelldefels i de Gavà van presentar al llarg de 
l'any dos recursos contenciosos administralius contra AENA, amb 
l'objectiu de demanar el tancament cautelar de la tercera pista fins 
que no es complfs amb la DIA. Com a alternativa, els alcaldes de 
Castelldefels, Antoni PadiUa, i de Gavà, Dídac Pestanya, van propo
sar a final de novembre que s'allargués la tercera pista uns 500 me
tres cap a Barcelona, per reduir els sorolls en aquestes poblacions. 
Padilla va afinnar que l'espècie humana havia de ser considerada en 
primer lloc, en referència a l'afectació que l'ampliació de la pista tin
dria sobre la llacuna de la Ricarda. Aquest era un dels temors dels 
membres de la Ll iga per a la Defensa del Patrimoni Natural (De
pana), ja que segons ells, AENA mantenia l'esperança inconfessada 
que algun dia les reserves naturals es poguessin descatalogar com a 
figures de protecció i així fer-hi de veritat la tercera gran pista. 

En l'àmbit polftic, IOLS els gntps parlamentaris de Catalunya van 
acordar reclamar a l'Estat que s'adoptessin les accions adequades per 
fer compatible l'activitat de l'aeropon amb les prescripcions de la 

fi_ 
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DIA. A més, Convergència i Unió (CiU) va presentar una proposició 
no de llei en què instava el Govern estatal a trobar una solució defi
nitiva per als sorolls, i Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) va 
presentar-ne una altra on instava a posposar el funcionamem de la 
pista. Finalment, la Fiscalia de Medi Ambient va obrir d'ofici diligèn
cies per investigar si AENA estava cometent un delicte cominuat de 
contaminació acústica i contra la salut pública. 

Desviament de l'autovia C-31 i expropiació 
dels càmpings 
Una altra de les actuacions que va comportar el Pla Barcelona va ser 
el desviament de l'autovia de Castelldefels (C-31), per poder cons
truir la tenninal Sud de l'aeropon. Les obres disposaven d'un pres
supost de 57,4 milions d'euros i era previst que s'enllestissin a la tar
dor de 2006. El tram desviat seria el comprès entre la connexió amb 
la pOla sud de la Ronda de Dalt i el camí de les Filipines, a 
Viladecans, i tindria 5,3 quilòmetres de longitud. La nova calçada 
disposaria de tres enllaços, un que penneuia la connexió del nucli 

i 
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urbà de Viladecans amb la platp, un altre per on s'accediria directa
ment a la zona de càrrega de l'aeropon i una tercera soruda que se
ria la pona de la futura terminal. 

D'altra banda, dos càmpings h1Stòrics de l'autoVlll de Castelldefels, 
La Ballena Alegre I Fllipinas, van deixar d'existir com a conseqüèn
cia de la construcció de la tercera pista. Les dues parcel·les van ser 
incloses en l'àrea de protecció de l'aeropon, on no hi pol haver edi
ficacions residencials ni obStacles, a fi d'assegurar el funcionament 
correcte dels aparells de naveg.1c1ó i comunicació. Les expropiacions 
dels càmpings permetrien comunicar el nucli de Viladecans amb la 
platja. 

Accessos a l'aeroport 
Uns 300 delegaLS de Comissions Obreres (CCOO) van reclamar el 
19 d'octubre millores en l'accés en transpon públic a l'aeropon, on 
treballen unes 12.000 persones. El secretari general de CCOO a 
Catalunya, Joan Coscubiela, va exigir a totes les paru implicades que 
fessin un pla de mobilitat. El sindicat entenia que no es podia espe
rar l'arribada del metro i va demanar la millora tant de la freqüènclll 
com dels horaris dels I FRR• \RRII, DE Rnr>At lb (921 de RENFE i que 
els autobusos que connectaven l'aeroport amb el centre de Barcelona 
i amb els municipis del Baix Llobregat milloressin la freqüència de 
pas I dLSposessin de tarifa integrada. 

El juny de 2004 el president de la Generalitat, Pasqual Maragall, i la 
ministra de Foment, Magdalena Alvarez, van pactar que es donaria 
màxm13 prioritat a les obres de la lfnia pnncipal del r 
nAn, ú.1oui ,1 t FA\) (7QI. En una primera fase de construcció del 
FA\ ,1 BAI\ l.J.l 1:Rtc u 1841, es faria passar el tren pel centre urbà del 
Prat de Llobregat, perquè arribés el 2007 a 8.\RuW~, 1861. La con
nextó del FAV \\t t' ,1 Ror, Rr 1~51 quedaria pendent per a una sego
na fase i no es va concretar a quina terminal es faria. Si arribés a la 
vella, s'aprofitaria l'estació de Rodalies, però, si arribés a la nova, ai
xò permetria crear una estació mtermodal. 

Mentre s'esperava la concreció de l'arribada. del FAV a l'aeroport, 
les administracions estudiaven com a gran element de connexió el 
tren de rodalies de RENFE, que podria assolir una freqüència de 
pas de sis minuts, almenys en hores puma. A més, el Govern de 
la Generalitat va presentar com a alternativa per apropar l'aero
pon al centre de Barcelona l'ampliació de la Lima 2 de ,11 1 10 

l l Oól, que des de l'estació de Pedrosa (recinte Fira 11) aprofita na 
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el tram previst per a la l NA 9 l l 07 l per arribar a l'aeroport, de 
manera que la Unia 9 tmdria el seu extrem a Pedrosa i no a l'ae
roport. 

La gestió compartida 
La panicipac1ó en la gestió aeroponuària ha estat una vella reivin
dicació d'empresaris, municipis i administracions de Catalunya 
davant la gestió unitària de IOLS els aeroports de l'Estat per part 
d'AENA. Segons la Generalitat, la gestió compartida permetria 
aconseguir una cena autonomia dels aeroports i oplimiLzar-ne l'e
ficiència. 

Pasqual Maragall va defensar abans de les eleccions estatals una 
gestió mixta de l'aeroport, amb la participació de l'Estat, la 
Generalitat i l'Ajuntament de Barcelona pel que fa a la part pú
blica, i amb un percentatge de capital privat. La ministra Alva
rez va respondre el mes de maig que les comunnats autònomes 
participarien en les decisions que es prenguessm sobre els ae
roports dels territoris de la seva competència. Aquestes decla
racions van despertar les esperances de les velles reivindica
cions catalanes. 

Durant la inauguració de la tercera pista de l'aeroport, Maragall i 
l'alcalde de Barcelona, Joan Clos, van 1ns1Stir en la gestió compar
tida, però en aquella ocasió la ministra Alvarez no es va pronun
ciar sobre la qúestió. El conseller de Política Territorial i Obres 
Públiques.Joaquim Nadal, va indicar que la gestió compartida as
seguraria una millora substancial del tractament de qüestions com 
l'arribada del FAV a l'aeroport i la gesuó de la tercera pista, amb 
tots els problemes i queixes que havia componat per la contami
nació acústica. 

A l'acabament de l'any 2004, continuaven els treballs de la terminal 
sud, es posava a punt la nova torre de control i tant el conflicte pels 
sorolls com el debat sobre l'arribada de FAV a l'aeroport continuaven 
obens. 

Més informació: 

''"'Wf.CUCat . ntt/ptop/ruropona 
\\ \\ ,v .. 1cna.c~ 

XSR, JRL i XBR 
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8 AEROPORT DE GIRONA-COSTA BRAVA 

El creixement del trànsit de passatgers a l'aeroport de Girona derivat de l'arr bada el 2002 de la 
companyia de vols de baix cost Ryanair continua I es consolida durant el 2004 Després d'un 
acord amb diverses mst1tuc1ons catalanes, Ryana1r estableix a Girona la seva base al sud 
d'Europa, obrint un total de vint-i-una rutes. L'augment del trànsit planteja qüestions com la 
revisió del Pla director, la regulació dels vials d'accés, l'augment de les places d'aparcament i 
l'ampliació de l'horari d'obertura de les instal·lacions. 

Antecedents 11 2003 8 

L'aeroport de Girona-Costa Brava es va inaugurar el 1965 en 
uns terrenys situats JO km al sud de Girona, als municipis 
d'Aiguaviva i Vilobí d'Onyar. L'any 2004 disposava d'una pista 
de 2.400 m, una plataforma amb disset places d'estacionamem 
d'aeronaus i deu d'aviació general i una 1erminal de 27.274 m' . 
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Duram dècades, l'activitat de l'aeroport va estar lligada a l'esta
cionalitat turfstica, amb grans variacions entre anys i, sobretot , 
entre l'estiu i l'hivern. L'any 2002 Ryanair, una de les més im
portants LCC (low cost caniers) o companyies aèries de baix cost 
europees, es va establir a l'aeroport, fet que va engegar un pro
cés exponencial de creixement que va fer tancar l'any amb un 
milió de viatgers. El 2003 van arribar a funcionar a l'aeroport 
dotze línies regulars a Frankfurt, Brussel·les, Londres, 
Birmingham, Bournemouth, Milà, Dublín i Glasgow, entre al
tres destins, i es va superar el milió i mig de passatgers. Durant 
el mes de març, i després d'haver sondejat també la disponibi
litat de 1 \1 ~Ol'( "1 lli R11 ., l J J l la companyia va arribar a un 
acord amb la Generalitat de Catalunya, la Diputació de Girona, 
la Federació d'Hostaleria i la Cambra de Comerç, agrupades en 
l'associació Girona Centre Logístic, per a establir a l'aeroport de 
Girona la seva base al sud d'Europa i consolidar-lo defi nitiva
mem com el segon aeroport de Catalunya, a canvi d'ajuts eco
nòmics. 

Continua l'expansió de Ryanair 
Ryanair havia anunciat que invertiria 140 milions d'euros quan fi. 
xés la seva base logfstica a Girona i calculava crear mil dos-cems 
llocs de treball directes i indirectes a Catalunya. Com a resultat de 
l'operació, el 5 de febrer va obrir vuit noves rutes regulars a París, 
Roma, Liverpool, Eindhoven, Venècia, l'Alguer, Tort i Karlsruhe 
Baden i va arribar a servir quaranta vols diaris a setze destinacions 
diferents. 

La renovació del primer acord entre Girona Centre Logístic i 
Ryanair es va produir poc després que la Comissió Europea de
clarés il·legals els ajuts rebuts per Ryanair a l'aeroport de 
Charleroi (Bèlgica) per pan d'organismes públics. Es va signar 
l'J d'abri l de 2004 per a dos anys, prorrogables a quatre, i pre
veia un finançament de 6'22 milions d'euros en concepte de 
màrqueting i publicitat en pàgines web i anuncis als avions. El 
Depanament de Política Territorial i Obres Públiques (DPTOP), 
a través de l'empresa pública Cemre lmegral de Mercaderies i 
Activitats Logístiques, S. A., el Depanamem de Comerç, Turis
me i Consum, a través de Turisme de Catalunya, i la Diputació 
de Girona aportaven un milió d'euros cadascun per al 2004 i 
mig mi lió per al 2005. El 2004, les aportacions es completaven 
amb 0'72 milions d'euros repartits entre la Cambra de Comerç 
de Girona i la Federació d'Hostaleria i, el 2005, amb un mi lió 
d'euros a càrrec de Turisme de Barcelona i la Diputació de 
Barcelona. 

Al llarg de l'any, Ryanair va anunciar l'obertura de set noves ru
tes: Liverpool ( J l d'octubre), Düsseldorf-Niederrheim (8 de 
novembre), Londres Luton ( l 9 de gener de 2005), Estocolm 
(21 de febrer de 2005), Pisa ( l de març de 2005), Blackpool (31 
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Visla aèrea de les instal·lacions de l'Aeroport de Girona-Costa Brava. Folo Anna Jimenez 

de març de 2005) i Shannon (maig cie 2005) i preveia cent mil 
nous viatgers anuals en cadascuna. Tori fou anul·lat a partir de 
març de 2005 perquè no satisfeia les expectatives generades. 
D'altra banda, la companyia mostrava la voluntat d'establir rutes 
nacionals en un termini de dos o tres anys, ja que operava a dot
ze aeroports peninsulars. 

La satisfacció cie la companyia era evident a final d'any quan els 
2'5 milions de viatgers previstos van resultar ser més de 3 milions 
i va manifestar que era l'expansió de més èxit de la seva història. 
Segons un estudi de la Universitat de Girona encarregat pel 
Patronat de Turisme-Costa Brava, el perfil de l'usuari dels vols de 
Ryanair era un europeu menor cie 29 anys amb un nivell sòcioe
conòmic i d'estudis mitjà-alt , que treballava i viatjava per \'acan
ces i lleure. Els principals països d'origen eren el Regne Unit 
(25%), Alemanya (11'5%), Itàlia (10'9%), Holanda (9'5%), 
França (8'4%) i Bèlgica (7'9%). Barcelona era la gran beneficiària 
de l'augment de trànsit: en temporada baixa, el 42% de viatgers 
s'hi dirigia directament, mentre que un 31'7% escollia la Costa 
Brava; en temporada alta la proporció era del 28% davant del 
39%. 

El 7 d'octubre es va crear l'Associació per al Desenvolupament de 
les Comarques Gironines, que assumia els compromisos de pro
moció turística adquirits per Girona Centre Logístic, principal
ment amb Ryanair, i preveia redactar un pla estratègic per a po
tenciar l'oferta i la demanda turístiques i contactar noves 
companyies. 

AEROPORT DE GIRONA-COSTA BRAVA 

~augment de l'activitat obliga a redimensionar e ls 
serveis 
El 5 de febrer, la Comissió Territorial d'Urbanisme de Girona va des
encallar el procés aturat el juliol de 2002 per un conflicte competen
cial entre el Departament de Medi Ambient i Habitatge i Aeropons 
Espanyols i Navegació Aèria (AENA), a fi d'ampliar la pista de l'ae
roport i construir una zona d'estacionament d'aeronaus, previstes en 
el Pla director. 

Des d'institucions poliliques i econòmiques catalanes feia anys que 
es reclamava la descentralització de la gestió dels aeropons, exclusi
va d'AENA. A l'abril, la nova titular del Ministc1io de Fomemo, 
Magdalena Alvarez, va anunciar que estudiaria la possibilitat de per
metre la participació autonòmica en la gestió aeroportuària. 

D'altra banda, des de l'abril, la Cambra de Comerç de Girona re
clamava que es milloressin els accessos a l'aeroport, perquè amb 
l'augment de vols, els aparcaments i els vials havien quedat petits 
Al juliol la Generalitat de Catalunya, AENA i l'Ajun tament de 
Vilobí van signar un conveni cie col·laboració per a regular i orde
nar la circulació, que preveia establir un servei de retirada de ve
hicles i posar en marxa un pla de xoc per a augmentar el nombre 
de places disponibles. El pla va suposar doblar la capacitat de l'a
parcament, que va arribar a 1.428 places, després que AENA fes 
una inversió de 500.000 euros. AENA es mostrava partidària d'es
tablir tarifes dissuasòries en lloc de plantejar fmu res ampliacions . 
La inauguració es va fer el 31 de desembre, després de quatre me
sos d'obres. 65 
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L' increment de vols va motivar també que el president del Consell 
Comarcal de la Selva i alcalde de Fornells de la Selva, Gabriel Casas 
(Convergència i Unió, CiU) es reunis al setembre amb el director de 
l'aeroport per a demanar que es respectés la normativa que obligava 
els avions a volar per sobre de 1.500 m, ja que velns del municipi 
s'havien queixat a causa del soroll. 

El desembre el DPTOP de la Generalitat va acordar amb AENA la re
visió del Pla director recent del 200 l , ja que l'augment de trànsit feia 
necessari decidir si calia una segona pista I plantejar l'ampliació de 
la terminal i la zona d'aparcament. Entre les actuacions fetes, en 
marxa o previstes per al peliode 2002-2006, que sumaven 19 mi
lions d'euros, AENA comptava instal·lar-hi el 2006 un nou sistema 
d'aproximació d'avions, demanat per la direcció de l'aeroport i els 
sindicatS_ 

Els sindicats també reclamaven que l'aeroport estigués obert vint-i
quatre hores al dia durant tot l'any i no només a l'estiu i a la prima
vera, ja que el fet que entre novembre i març hi hagués vols de 
Ryanair fora de l'horari de treball del personal responsable no garan
tia la seguretat de les instal·lacions. El 17 de novembre els sindicats 
Comissions Obreres (CCOO) i Unió General de Treballadors (UGT) 
van presentar una demanda pel conflicte col·lectiu davant el Jutjat 
Social de Girona. 

La Generalitat, per la seva banda, no descartava la ubicació d'una es
tació del FlRR0C~RRII n'ALTA \'LlllCIT,\J (FI\V) [891 prop de !'aero-
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pon, tot i que seguia considerant prioritària la construcció de les es
tacions a les ciutats. Aquesta possibilitat havia estat defensada repe
tidament per CiU, que havia presentat una proposició no de llei al 
Congrés a l'octubre i també havia estat estudiada al Consell 
Comarcal de la Selva per una moció presentada pel Panit Popular. 

Per a l'any 2005 es preveia que continués l'augment del trànsit de 
passatgers a l'aeroport, atès que Ryanair tenia pendent l'obertura 
de les cinc noves línies programades i l'Associació per al Desen
volupament de les Comarques Gironines havia iniciat contactes 
amb altres companyies aèries de baix cost per diversificar l'oferta 
de l'aeroport. La revisió del Pla director de l'aeroport -que havia 
de plantejar la necessitat de l'ampliació de les instal·lacions- i la re
solució del conllicte entre els sindicats i la direcció de l'aeroport 
-que n'havia de determinar la necessitat de l'ampliació de l'horari 
d'obertura- eren alguns dels assumptes pendents de ser tractats al 
llarg de l'any 2005_ 

JRT 

Més informació: 

www.acna.es 
\\W\\.g1ronacom 
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AEROPORT DE LA SEU D'URGELL 9 

Els governs d Andorra i Espanya signen una declaració i comencen a treballar en la reobertura 
de l'aeroport de la Seu d'Urgell. L'aeroport, que és tancat fa vint-i-dos anys I que encara és de 
titularitat privada, comptarà amb finançament dels dos governs, que encara no han concretat 
com es gestionarà la infraestructura. El Govern andorrà vol que el nou Aeroport Andorra
Pirineus entri en funcionament l'any 2006. 

Una infraestructura d'origen privat 
L antic aeroport de la Seu d'Urgell fou construït per l'industrial 
Josep Betriu l'any 1976 als municipis de Montferrer-Castellbò i 
Ribera d'Urgellet, veïns de la Seu d'Urgell. L'industrial aleshores 
era propietari de l'empresa d'electrodomèstics Taurus i afeccio
nat a l'aviació. 

L'aeroport es va posar en funcionament l'any 1982, el mateix any 
de les fones inundacions a Catalunya, que van afectar severament 
la vall del Segre i que van deixar l'àrea de la Seu d'Urgell pràctica
ment incomunicada. L' aeroport va ser, en aquella ocasió, la prin
cipal via de comunicació per on arribaven els recursos de salva
ment. Un any més tard l'aeroport es va tancar perquè no podia 
garantir vols regulars a causa d'unes infraestructures inadequades. 

Acord entre el Govern d'Andorra i el d'Espanya 
per a reobrir l'aeroport 
A mitjan anys noranta el Govern del Principat d'Andorra i les au
toritats locals de la Seu d'Urgell van començar a demanar al Go
vern de l'Estat la reobertura de l'aeroport de la Seu. Finalment, l'l 
de març de 2004, reunits al Principat d'Andorra Ramon de Mi
guel, secretari d'Estat d'Afers Europeus del Govern Espanyol i,Juli 
Minoves, ministre d'Afers Exteriors del Principat d'Andorra, 
acompanyats també del ministre d'Economia andorrà Miquel Àl
varez van signar la Declaració comuna sobre l'Aeroport Interna
cional Andorra-Pirineus. La Declaració establia que l'instrument 
jurídic que s'utilitzaria per a reobrir la instal·lació seria el tractat 
internacional que en aquelles dates les dues administracions esta
ven redactant. També s'hi va concretar el nom de l'aeroport, que 
seria Aeroport Andorra-Pirineus, i alhora la categoria internacio
nal que tindria. La Declaració també establia que el finançament 
de les instal·lacions i la corresponent actualització serien compe
tència de tots dos governs, mentre que l'explotació i la gestió co
mercial seria competència de la pan andorrana. Per la seva banda, 
el Govern espanyol s'encarregaria de gestionar els serveis públics 
relacionats amb l'aeroport i també els serveis tècnics de la navega
ció aèria. Una comissió bilateral de seguiment vetllaria per la co
rrecta aplicació del tractat. 

El 4 d'octubre el president del Govern espanyol, José Luís Rodri
guez Zapatero, en una reunió mantinguda a Madrid amb el cap 
del Govern andorrà, Marc Forné, va manifestar el seu suport a la 
reobertura de l'aeroport. Segons Fomé el Govern espanyol s'havia 
compromès a acabar el Pla director de l'aeroport i a aportar-hi el 
50% del finançament. 

I;acord de Madrid 
El grup d'Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) va oferir al 
mes d'octubre suport als pressupostos de l'Estat a canvi d'un se
guit de contrapartides en forma d'inversions al Pirineu. L'acord de 

Madrid el van subscriure Joan Puigcercós, portaveu del gnip 
d'ERC al Congrés, i Alfreda Pérez Rubalcaba, portaveu del grup 
del Partit Socialista Obrer Espanyol (PSOE) el 21 d'octubre. 

El document de mínims elaborat per ERC i acceptat pel PSOE 
establia per a l'aeroport de la Seu d'Urgell una partida econòmi
ca oberta i ampliable, que s'havia de quantificar en el transcurs 
del debat de les esmenes parcials i que la formació republicana 
calculava en uns quinze milions d'euros. El ministre d'Eco
nomia andorrà, Miquel Àlvarez, va valorar que "es tracta d'una 
posició clara de supon al projecte i ens dóna esperances de tan
car aviat el tractat". Per la seva banda l'alcalde de la Seu, Jordi 
Ausàs (ERC), va manifestar la seva satisfacció per l'acord asso
lit, amb els diners del qual confiava que es podrien comprar els 
terrenys de l'aeroport. Teresa Cunillera, diputada socialista, opi
nava que la partida podia servir per a desencallar el Lema, però que 
tot just s'iniciava un procés llarg, en què caldria declarar una in
fraestructura privada com a figura d'interès general i, després, arri
bar a tot un seguit d'acords entre els governs d'ambdós estats. 

Potencial turístic i comunicacions 
Segons estudis encarregats pel Govern andorrà, l'aeroport comp
tava amb un potencial de 41.000 passatgers anuals. De moment, 
diverses companyies d'aviació de baix cost ja havien parlat d'esta
blir-hi línies entre la Seu d'Urgell i Londres, Ginebra, Madrid i 
València, entre altres ciutats, i també de programar vols a les Illes 
Balears per a oferir paquets turlslics de platja i muntanya. 

El mes de novembre Marc Forné manifestava la seva confiança 
que l'aeroport entrés de nou en funcionament l'any 2006. A final 
d'any els governs andorrà i espanyol treballaven en la redacció del 
pla director que havia de regular la posada a pum i la gestió pos
terior de les instal·lacions. En paral·lel s'havien iniciat els contac
tes amb la família Betriu per a comprar els terrenys de l'antic ae
roport. La reobertura de l'aeropon s'estimava que tindria un cost 
aproximat de quaranta milions d'euros. 

Per al 2005 s'espera que es concreti el model cie gestió de l'aero
port. El Govern andorrà ja ha manifestat que està disposat a assu
mir la gestió de la infraestructura, encara que comporti pèrdues. 

Més informació: 

www.laseu org/turismc/cat/arnbar/mdcx asp 
www.guiancl.com/Cat/Comun1ca/comun1c:11nt.htm 
\VW\\.costabra\·a.t1rg/cat/naturn/p_cadmo7 htm 
www.tvcatalunya .com/bondia/Seu.htm 
www l O.gcncaL.nct/probert/comarqucs/alt_urgell2 htm 
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El 28 de 1uliol de 2004 el conseller de Política Territorial I Obres Publiques de la Generalitat 
Joaquim Nadal, fa publica la dec1s1ó d'ubicar el futur aeroport de Lleida al terme municipal 
d'Alguaire. L:anunc1 posa fi a una llarga polèmica sobre la possible ampliació de l'aeròdrom 
d'Alfés, a tocar de l'espai protegit de la timoneda d'Alfés, una possibilitat que comptava amb 
l'aprovació de l'anterior govern de la Generalitat. El nou projecte suposa dotar les comarques 
ponentines d'un aeroport de segon ordre, amb capacitat de vols tant de passatgers com de 
mercaderies. 

Antecedents l 2003 6 

Els antecedents. La polèmica de l'aeròdrom d'Alfés 
L' única insLal·lació aeroportuària amb què compl.àven cl 2004 les 
comarques del pla de Lleida era l'aeròdrom del Reial Aeri Club de 
Lleida, emplaçat al municipi d'Alfés des de l'any 1929. L'antic an
hel de la capital lleidatana i de les comarques de ponem de dotar
se d'una instal·lació de major envergadura va fer que duram anys 
s'especulés sobre la possibilitat d'ampliar l'aeròdrom d'Alfés. La 
idea, però, topava amb l'oposició d'un ampli espectre de la socie
tat civil, encapçalat per diversos grups ecologistes, atès que l'aerò
drom es trobava ubicat a tocar d'una zona d'elevat valor ecològic: 
la timoneda d'Alfés. 

La timoneda s'estén sobre una superfície aproximada cie 107 ha i 
presenta les característiques d'una estepa àrida continental, amb 
una cobertura vegetal de formació herbàcia arbustiva adaptada a 
les condicions del sòl i al clima àrid. El timó (thymus vulga1is), que 
dóna nom a l'indret, és una de les espècies més ben representades, 
mentre que cie la fauna hi clesLaquen els ocells, amb algunes espè
cies estepàries que tenen aquí un dels espais cie nidificació més 
imponams cie Catalunya. 

L'any 1983 es va descobrir a la zona la presència de l'única po
blació a Catalunya (i al límit septentrional cie distribució) d'Alo
sa becuda (Chersophylus duponti), un ocell que des d'aleshores va 
esdevenir l'espècie més emblemàtica de la timoneda. Aquella 
troballa i, en general, els nombrosos valors naturals (íloristics i 
fàunics) que s'hi van anar catalogant, van fer augmentar lïnterès 
ciemífic i ecològic de la zona, i es van anar sumam veus al mo
\~ment ecologista que demanava la conservació de l'espai, fins 
que es va crear la pla1afom1a Salvem la timoneda d'Alfés. Amb la 
pressió del moviment popular i les successives directrius euro
pees que regulaven la conservació dels ambients esteparis, l'any 
L 990 Alfés fou catalogat per la Generalitat cie Catalunya com a 
reserva de fauna sakatge, una figura la finalitat de la qual era as
segurar la protecció cie la zona, encara que quedés al marge el 
sector ocupat per l'aeròdrom. 

S'inicià aleshores una llarga i variada etapa de conílictes que en
frontava el mo\'iment ecologista amb les administracions i els 
propietaris del Reial Aeri Club cie Lleida. D'una banda, el 1992 
el Govern català va aprovar el Pla d'espais d'imerès natural 
(PEIN), en el qual s'incloïa la timoneda d'Alfés, i el 1997 l'Ajun
tamem de Lleida va aprovar el Pla general de Lleida, en el que 
s'instava a cercar una ahernati\•a a l'aeròdrom. L'an)' 1991 i el 
1995 cl Reial Aeri Club va dur a terme unes segues cie vegeta
ció a bona part de l'espai protegit, i cl 1994 la Comissió 
Europea va obrir un expedient disciplinari a la Generalitat cla
vam la proposta del Govern català de potenciar i ampliar l'aerò
drom. L'any 1996 la Generalitat demana\'a el traspàs de com
petències sobre la propietat de la timoneda, amb l'objectiu cie 

garamir-ne una més bona protecció, i dos anys més tard va 
aprovar el Pla especial cie protecció del medi natural i del pai
satge d'Alfés; però el desembre de 2000 la Generalitat va com
prar definitivament l'aeròdrom al Ministeri de Defensa, amb la 
finalitat expressa de construir-hi el futur aeroport de Lleida. 
Novament, tol i que un informe del Consell de Protecció de la 
Natura fet públic el maig de 2001 recomanava aturar qualsevol 
actuació a l'aeròdrom i traslladar-lo a un altre emplaçamem, no
més un mes més tard la Direcció General cl'A\~ació Civil i laco
missió intergovernamental integrada pels departaments de 
Medi Ambiem i de Politica Territorial i Obres Públiques de la 
Generalitat donaven llum verd a la remodelació de les instal·la
cions. Aquella decisió fou portada als tribunals pels grups eco
logistes. 

Tola aquesta cronologia cie decisions i actuacions arribaren a un 
pum culminam l'any 2002, quan el Pla d'aeroports de Catalunya 
va incloure la proposta de construcció de l'aeroport regional de 
Lleida en els terrenys de l'aeròdrom d'Alfés. El projecte va sortir a 
informació pública el febrer del 2003, i plamejava convenir l'an
tic aeròdrom en un aeropon regional comercial. Els mesos se
gúems els grups comraris a l'obra van organitzar nombrosos actes 
públics de protesta, però també imerposaren una denúncia davant 
la Comissió Europea per l'incompliment de la legislació ambiemal 
europea en el projecte cie l'aeroport, i una altra denuncia clavam el 
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya argüint que la Direcció 
General de Pons i Transports ha,~a autoritzat la construcció d'un 
helipo11 amb caràcter evemual a Alfés sense haver presentat prè
~ament cap projecte a exposició pública ni cap estudi d'impacte 
ambiemal. Abans de finalitzar l'any, la suspensió dels vols a l'heli
port ja era efectiva. 

El 2004, un nou emplaçament 
El 2004, amb el canvi de govern a la Generalitat, els grups eco
logistes esperaven un gir radical en la resolució del conílictc, 
atès que els partits polítics que constituïen el nou executiu, 
Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC), Esquerra Republi
cana de Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya-Els Verds 
(ICV), s·havien manifestat reiteradament en desacord amb el 
projecte de l'anterior govern. Així, en iniciar-se l'any alguns mu
nicipis del pla de Lleida, com Almacelles i Alguaire (Segrià), 
Balaguer (Noguera) o Juneda (Garrigues) ja es postularen com 
a alternatives a l'emplaçamem del nou aeroport. El president de 
la Diputació de Lleida, Isidre Gavin (Con\'ergència i Unió), 
apostava per mamenir l'opció del municipi d'Alfés, proposta 
compartida per altres vuit municipis del Segrià (Albatàrrec, 
Alfés, Momoliu, Sunyer, Sudanell, Torres de Segre, Alcanó i 
Aspa) que proposa\'en un nou emplaçament dins el municipi 
d'Alfés, concretament en uns terrenys situats a més de cinc qui
lòmetres de la timoneda. 
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A final de gener de 2004 el Govern de la Generalitat va descanar de
finiLivament Alfés per acollir el futur aeroport de Lleida. Aixl ho va 
fer públic en compareixença parlamentària el conseller de Política 
Territorial i Obres Públiques, Joaquim Nadal. El conseller va mani
festar que cercarien un altre emplaçament. "Hem de buscar una no
va ubicació que tingui la dimensió i les característiques adequades al 
nou aeroport", va explicar Nadal, alhora que citava un infonne del 
Departament de Medi Ambient de l'anterior govern en què es deses
timava situar la instal·lació a Alfés pel fort impacte ambiental que su
posaria. Es tancaven aixl gairebé setze anys de polèmica sobre l'ae
roport d'Alfés, però se n'encetava una altra: la de la localització del 
nou aeroport. 

Candidats per al nou aeroport 
Pocs dies després de les declaracions del conseller, dos municipis 
més del Segrià (Puigverd i Artesa de Lleida) se sumaven a la propos
ta de cercar una alternativa dins el municipi d'Alfés. La Paeria, per la 
seva banda, es va limitar a subratllar la importància que l'equipa
ment estès ubicat a prop de la capital del Segrià, a l'hora que oferia 
uns terrenys dintre del municipi de Lleida. Els dies següents, diver
sos municipis de l'entom de Lleida es van afanyar a oferir terren)'S 
per instal·lar-hi el nou aeroport. En canvi, per al president de la 
Diputació de Lleida, Isidre Gavín, el rebuig del projecte d'Alfés su
posaria "perdre entre 8 i 10 an)'s'', ja que, segons afirmà, per a una 
nova ubicació serien necessaris nous estudis i moltes més obres. 

El 12 de febrer el conseller Nadal anunciava, al llarg d'una visita a 
Lleida, que l'estudi per a \'emplaçament del futur aeroport estaria en
llestit abans de l'estiu. També manifestava la seva voluntat d'obrir 
vies de diàleg amb les institucions cie ponent per anibar a un con
sens sobre la qüestió, i assegurava que s'intentaria implicar l'Estat en 
el finançament de la instal·lació. 

\ 
\ 
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Alguaire, l'emplaçament elegit 
Finalment, el 28 de juliol el conseller Nadal va anunciar la decisió 
d'ubicar l'aeroport de Lleida al terrne municipal d'Alguaire, a uns 
quinze quilòmetres de la capital del Segrià. Nadal afegia en la seva 
al·locució que aquest tindria categoria regional, amb vols de viat
gers i de càrrega, i que les obres començarien el 2005, amb data 
prevista de finalització per a l'any 2008. El conseller va afinnar que 
l'aeroport "és una prioritat estratègica per a la Generalitat" i va ex
plicar que l'elecció s'havia fet a partir d'un estudi en què s'havien 
analitzat deu ubicacions possibles a panir de tres paràmetres bàsics: 
la relació urbanística, els aspectes aeronàutics i els ambientals. 
Alguaire va obtenir la valoració més favorable, per davant d'Al
macelles, Alcarràs, Alfés, Bell-lloc, Bellpuig, Magraners, Menàr
guens, Torrefarrera i Algerri. El conseller va destacar les facilitats 
d'accés a Alg1.1aire, pròxim a dues futures .\l 1\ lh, l'A-1-+ l 1 )_\ 

\ 11 11.\I l 51 , amiga N-230, la N-240, de Tarragona cap a Osca, i al 
sistema ferroviari. 

Els passos que el conseller Nadal indicava que calia seguir eren 
començar el pla urbanístic de la zona, negociar amb els propie
taris la compra dels terrenys (sense descartar-ne l'expropiació) 
i encarregar el pla especial aeroponuari. Alhora recordava que 
el Govern català ja disposava d'una dotació pressupostària per 
a la compra de terren)'S i que el 2005 es destinarien nous recur
sos. Nadal també es va felicitar perquè el secretari d'Estat 
d'Infraestructures, Víctor Morl~n. havia deixat la porta oberta a 
una possible col·laboració econòmica del Govern central. En 
aquest sentit, proposava que per primera vegada es pogués fer 
una gestió mixta d'un aeroport amb la intervenció del govern 
estatal, de l'autonòmic i de les cambres de comerç en matèria 
d'explotació. 
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AEROPORT DE LLEIDA (ALGUAIRE) 

I.:aeroport, les característiques previstes i l'entorn 
L'aeroport de Lleida tindrà catego1ia regional i acollirà aparells mr
bohèlix i reactors de dimensions mitjanes, Lalll de passatgers, amb 
avions amb capacitat fins a norama persones, com de transport de 
mercaderies. Disposarà d'una pista de 300 m d'ample i 2 km de llar
gada, mentre que el conjum de les instal·lacions s'allargarà fins a 6 
km, amb un total d'l,8 km' de superficie. 

A fi nal d'agost el municipi d'Alguaire ja desplegava els plans d'ex
pansió que haVla de comportar l'elecció, i que preveien un fort crei
xement demogràfic i urbanístic. 

El 18 d'octubre les institucions de Lleida, en una cimera que va 
comptar amb el delegat de la Generalitat a Lleida, Jaume Gilabert, 
l'alcalde de Lleida, Àngel Ros, el presidem de la Diputació de Lleida, 
Isidre Gavin, i el president de la Cambra cie Comerç cie Lleicla,Joan 
Simó, van pactar encarregar a la Cambra de Comerç de Lleida un es
tudi sobre l'impacte del futur aeroport, per analitzar-ne les potencia
litats twistiques i de comunicacions i el creixemem indust1ial i im
mobiliari a l'àrea d'influència. El mateix dia es va reunir també, de 
fonna plenària, la Mesa Sectorial del Transport Aeri de Catalunya, 
amb representants de diversos departaments de la Generali tat i de 
nombroses entitaLS relacionades amb el sector del transport aeri; en 
la reunió es va avançar el calendari de desenvolupament de l'aero
port de Lleida al llarg del bienni 2005-2006, en el qual es va inclou
re la tramitació del projecte i l'establiment del model de gestió. 

El dia 7 cie novembre el conse ller Nadal manifestava, en una vi
si ta a Lleida, que vol ia impulsar una gest ió mixta de l'aeroport 
i va o ferir als ajuntaments i als empresaris de la demarcació la 
possibilitat de participar, de manera compartid a amb la Gene
ralitat, en aquesta gestió Afirmava també que el Govern espe
rava que els terrenys on s'havien d'ubicar les noves instal·la
cions passessin a ser de titularitat pública duram l'any 2005 i 
que de moment es desconeixia l'emplaçamem exacte de la in
fraestructura "perquè encara estem estudiant qüestions tècni
ques, com l'oriemació de la pista i les caractenstiques de les 
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Les inslal·lacions de l'aeròdrom d'Allés, en la imalge, seguiran dedicades a l'aviació esportiva 
Foto: Àlex Tarroja 

instal·lacions auxil iars", va assenyalar Nadal , que va evitar par
lar sobre possibles ubicacions "per evitar especulacions". 

D'altra banda, a final del mateix mes de novembre el conseller 
Nadal també recordava que hi havia un acord per a mantenir l'ac
tivitat aèria a l'aeròdrom d'Alfés, només per a l'aviació esportiva, 
i que des del Departament vetllaria per una gestió ambiental que 
preservés la timoneda com a espai natural estepari protegit, ja in
clòs clins la Xarxa Natura 2000 de la Unió Europea, la qual pro
hibia la reali tzació d'obres o d'intervencions que anificialitzessin 
la zona. 

Més informació: 

W\\\\' e grell nrg 
W\\" 1pccna org 

MPB 

\\'W\\. webpcrsona l nct/ruta✓catab/rutcs/t i 1n.,ncda. ht m l 
W\\,, 1 p-:cna.orglcatab/campanycs/i:,pais_nill urals/al fes. ht m 
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AEROPORT DE REUS 11 

El tracte preferent dispensat a Ryanair per les mstituc1ons a l'Aeroport de Reus provoca les 
protestes d'altres companyies aèries i porta el Consorci del Camp de Tarragona a plantejar la 
diversificació de l'oferta de l'aeroport. AENA dóna prioritat a les reformes previstes pel Pla 
director per adequar les instal·lacions a un trànsit en plena expansió. 

Antecedents 2003:9 

L'aeroport de Reus es va construir el 1935 com a aeròdrom militar 
en terrenys dels municipis de Constant! i Reus. Situat a 4 km de 
Reus i 10 km de Tarragona, el 1956 va començar a donar servei a 
vols nacionals i internacionals, amb moviments reduïts, principal
ment de vols xàrter lligats al sector turístic. Les noves instal·lacions 
construides el 1974 i gestionades per Aeroports Espanyols i 
Navegació Aèria (AENA) constaven d'una pista principal de 2.200 
m, una pista secundària de terreny natural reforçat de 850 m, una 
plataforma d'estacionament per a sis aeronaus i una temlinal de 
passatgers de 4.000 m1. Tot i que el Pla territorial general de Ca
talunya li atribuïa un paper alternaliu i de suport a l'Ar·ROl'l'Rl DL 

8.\RLELO:S.A 17] que calia potenciar, el Pla director d'infraestructures 
1993-2007 ni tan sols l'incloïa a la xarxa local d'aeroports. En els 
darrers anys, però, el moviment de l'aeroport havia anat augmen
tant i es preveia arribar en pocs anys als 700.000 passatgers anuals. 
L: arribada de les companyies aèries de baix cost el 2003, que va 
comptar amb un ampli recolzament institucional i empresarial, va 
provocar un fort creixement del trànsit amb l'establiment de vols 
regulars de passatgers a destinacions europees. 

El Pla director 
L'augment de trànsit dels anys precedents havia motivat la re
dacció de la Proposta de planificació i programació de les actua
cions necessàries a l'aeroport de Reus, coneguda com a Pla di
recLOr, aprovada pel Ministeri de Foment el 2001. Les principals 
actuacions previstes a partir de l'estimació d'un milió de viat
gers anuals eren incorporar terrenys de l'antiga base aèria i ad
quirir 15 ha més, construir un nou vial entre l'aeroport i l'N-
420, construir un nou aparcament de vehicles, fer una nova 
terminal de passatgers de 15.000 m', convertir la terminal en 
un edifici tècnic i log!stic i ampliar la plataforma d'estaciona
ment d'aeronaus fins a deu places. A final de 2003 només s'es
taven executant dues d'aquestes obres: l'ampliació cie 20 places 
d'aparcament d'autobusos (fins a un total de 49) i 70 de cotxes 
(fins a un total de 286) i la construcció d'una nova terminal d'a
rribades de 2.800 m' , que permetia destinar l'antiga a sortides, 
cosa que suposava un canvi respecte de la terminal conjunta de 
sortides i arribades prevista en el Pla direcwr. 

La nova direcció d'AENA es va comprometre a l'octubre a do
nar prioritat a les actuacions previstes a l'aeroport durant els 
dos anys següents. El 2005 s'havia de destinar una partida de 
3.421.000 euros del pressupost estatal per a acabar la terminal 
d'arribades abans de Setmana Santa, condicionar els accessos i 
ampliar l'aparcament fins a dues-centes noves places. Per al 
2006 es preveia la remodelació total de la terminal actual i l'am
pliació de la plataforma d'aparcament, amb la qual cosa, segons 
l'alcalde de Reus, Llu!s Miquel Pérez, del Partit dels Socialistes 
de Catalunya (PSC), es podria arribar als cinc milions de pas
satgers anuals. 

Al desembre el Pla especial elaborat per AENA, que establia els 
usos, serveis i condicions urbanlstiques de les instal-lacions pre
vistes en el Pla director, va arribar a la Comissió Territorial 
d'Urbanisme de Tarragona (CTUT). I.:aprovació inicial del docu
ment va quedar ajornada fins al gener de 2005 perquè no es dis
posava cie l'informe del Departament de Medi Ambient i Habitatge 
sobre l'estudi d'impacte ambiental. 

I.:arribada de Ryanair impulsa el creixement de 
l'aeroport 
L'anunci que la companyia de baix cost Ryanair establiria la seva 
base del sud d'Europa a Catalunya va motivar al llarg de 2003 una 
competència entre l'aeroport de Reus i l'AFROPORT DL GIR<,,,,-CnsH 
BRA\A [81. que finalment va sortir elegit. Per a impulsar la candi
datura de Reus i potenciar la desestacionalització del turisme a la 
regió, el maig de 2003 es va constituir el Pacte de la Boella, que 
agrupava un total de catorze entitats, institucions i em preses de les 
comarques tarragonines. L'agost de 2003 es va arribar a un acord 
amb la companyia pel qual, a canvi d'establir sis vols europeus 
diaris, la Generalitat aportava l milió d'euros (com a Girona) i els 
signants del Pacte de Ja Boella, una subvenció de 656.947 euros 
més 1'6 euros per client. 

Queixes de la resta de companyies aèries 
Hapag Lloyd Express (HLX), que l'abril de 2003 va ser Ja primera 
companyia de baix cost que es va establir a Reus amb dos vols, 
l'un a Colònia i l'altre a Hannover, es va sentir discriminada per 
l'acord i va repetir al llarg de l'any que, si no es complia la prome
sa de realitzar una campanya de promoció de la Costa Daurada a 
Alemanya, suspendria els vols a partir de l'abril. Air Nostrum tam
bé va protestar pel tracte preferent que rebia Ryanair i va amena
çar cie suspendre el vol Reus-Madrid que oferia. Des del Depar
Lament de Politica Territorial i Obres Públiques s'al·legava que les 
companyies no havien fet cap contacte oficial i que només hi ha
via acords de paraula amb l'anterior govern, però que recolzaria 
iniciatives consensuades per les institucions del Camp de Tarra
gona. El febrer de 2004, representants del Cor-;soRCI DlL C\\1P D! 

T-\RRAC,0NA [2003:35), constituït l'octubre de 2003 per les institu
cions tarragonines, í Universal Mediterranea es van reunir amb 
HLX per oferir-li ajuts econòmics, la realització de la campanya 
publicitària promesa i descomptes per als passatgers en el parc te
màtic cie Pon Aventura. Les negociacions van arribar massa tard, 
perquè les previsions per a la ílota d'HLX durant l'estiu ja estaven 
fetes, però es va acordar reprendre-les a final d'any. 

L'octubre de 2003 Ryanair havia iniciat dos vols diaris a Stansted 
(Londres) i al llarg de 2004 va començar a operar vols a Frankfurt
Hahn i Dublín. Segons la companyia, i després de les queixes for
mulades pels integrants del Pacte, l'incompliment de l'acord que 
establia l'obertura de sis vols es devia a deficiències en les instal·la- 71 
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AEROPORT DE REUS 

cions. L'octubre va anunciar els dos vols que faltaven, Luwn (Lon
dres) a partir de gener de 2005 i Liverpool a part.ir de març, i les se
ves intencions d'oferir fins a dotze enllaços el 2006 i vint-i-quatre el 
2007 si l'aeroport anibava a disposar de tres te1minals. 

Amb la nova oferta de vols, el novembre de 2004 s'havia arribat a 
1.108.000 usuaris, un 34'3% més que en el mateix període de 2003. 

El Consorci del Camp considerava convenient, malgrat tot, diversi
ficar l'oferta de companyies que operaven des de Reus i emmarcar 
les iniciatives en un p la general de promoció de l'aeroport. Amb 
aquesta finalitat, preveia encarregar un estudi que diagnostiqués la 
situació aeroponuària, la seva relació amb les infraesttuctures de 
l'entorn (pon de Tarragona, !!nies ferroviàries i carreteres) i les pos
sibilitats que oferien noves companyies. A fi nal d'any, s'havia arri
bat a acords perquè s'iniciessin immediatament quatre vols setma
nals de Blue Aira Bucarest i perquè s'obrís una l!nia d 'Air Berlín a 
Palma de Mallorca, des d'on aquesta enllaçava amb múltiples des
tinacions europees. 

El debat sobre l'Estació Central del Camp 
El debat que al llarg del 2003 s'havia mantingut sobre el traçat del 
IERl<(X \!Ull ti\JT\ llllX.lTIT al seu pas pel CAMP [)l TARR.~(;():,JA 182] 
semblava haver-se tancat pràcticament amb el consens de les insti
tucions quan van decidir de situar l'Estació Central del Camp al sud 
de l'aeroport. Només la Cambra de Comerç i els gmps municipals 
de Convergència i Unió i Esquerra Republicana de Catalunya de 
Reus defensaven l'opció nord perquè al·legaven que permetia una 
intermodalitat millor pel fet d'estar situada prop de l'actual terminal 
aeroportuària. El gener de 2004, tanmateix, l'alcalde de Reus i vi
cepresident del Consorci, Lluís Miquel Pérez (PSC), va tomar a 
plantejar la possibilitat de situar l'estació al nord o de modificar l'em
plaçament de la terminal i de constmir al sud un sol edifici multi-
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funcional que garantís una connectivitat òptima. L'alcalde de Tarra
gona, Joan Miquel Nadal (CiU), i el secretari per a la Mobilitat, 
Manel Nadal (PSC), aixf com bona pan de les institucions i ajunta
ments del Consorci, es van mostrar poc recepti us a la proposta en 
considerar que reobrir les negociacions podria retardar el projecte de 
Foment, el qual ja estava molt avançat. Des de la Cambra de Comerç 
de Reus es va acusar l'alcalde de no haver defensat els interessos de 
la ciutat en el moment oportú. El debat sobre la ubicació de l'Estació 
Central del Camp no va generar més polèmica al llarg de l'any. 

Per a principi de 2005 s'esperava que la CTUT aprovés el Pla direc
tor de l'aeroport i que cominués el creixement de l'aeroport amb 
l'establiment de noves línies. Ryanair comptava tenir dotze vols re
gulars el 2006, Manel Nadal negociava noves connexions amb Air 
Berlín i s'estimava que el trànsit de l'aeroport podia arribar a asso
lir els 5 milions de passatgers l'any 2007. Davant d'això, Javier San 
Manin, director d'AENA, va assumir a l'octubre, en una reunió amb 
Lluís Miquel Pérez, el compromls d'avançar entre tres i cinc anys el 
calendari d'actuacions previst per a l'aeroport de Reus: abans de fi
nal de 2005 hauria acabat la construcció de la nova tenninal d'arri
bades i en un tennini de dos anys s'hauria remodelat la terminal ac
tual, s'hauria ampliat la plataforma d'aparcament dels avions i 
també s'hauria creat unes tres-centes noves places d'aparcament de 
cotxes. També es preveia augmentar l'horari d'obertura de les ins
tal·lacions de 8 del matí a 11 de la nit i reforçar la seguretat amb la 
presència de més guàrdies civils i més agents cie Policia Nacional. 

Més informació: 
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AGENDA PTOP: 50 ACTUACIONS PRIORITÀRIES 12 

!.:Agenda PTOP recull les actuacions pnoritànes que el Departament de Pollt1ca Terrltonal 
Obres Pllbhques (DPTOP) vol impulsar durant els darrers tres mesos de 2004 Aquesta agenda 
d1stmge1x entre actuacions de plamficac1ó terntonal I urbanisme, mobilitat I xarxa viària, 1 mclou 
des d'iniciatives legislatives a inversions en infraestructures viàries La presentació d'aquest 
document va anar acompanyada de l'anunci d'un augment dels pressupostos del DPTOP 
previstos per a l'any 2005 del 43% respecte als del 2004. 

A la darreria del mes de setembre, el Departament de Política 
Territorial i Obres Públiques (DPTOP) va presentar una agenda 
de més de cinquanta actuacions prioritàries per impulsar fins a 
final d'any. El recull d'acLUacions, batejat com Agenda PTOP, 
s'estructurava en accions de política urban!stica, planejament 
1erritorial, gestió paisa1grstica, mobilitat i obra pública arreu de 
Catalunya. Durant la presentació de l'agenda, el conseller de 
Polit ica Territorial i Obres Públiques, Joaquim Nadal, va desta
car que els criteris generals de les propostes eren posar fre al 
creixement urbanístic dispers i planificar la ciutat compacta. 

Actuacions de planificació terri torial i urbanisme 
L' agenda preveia fins a vint-i-set actuacions en l'àmbit de la plani
ficació territorial i l'urbanisme, amb els objectius de fomentar l'ha
bilatge assequible i l'urbanisme sostenible, remodelar barris, avan
çar en el planejament del territori i preservar el litoral, la 
muntanya i el paisatge. Entre aquestes actuacions destacaven ini
ciatives legislatives com la '1rn 1c \1 1 , lli 1 \ L I tf b 1 ,1 ,,~ 

l l O 5 l, la l 1 1 111 1 , \ 1 f\RRi l l ll3 l i la LI! nL 1 , ll , h, 

L 11 1 ,,. ,1; \(10 DEL l'\h\H,L l 104I coordinada amb la creació 
de 1'01 1 R1.11 11(, Dl·l PA1,.lfc • l 112 . 

Pel que fa a la planificació, es proposava enllestir el PL \ ''IRh T.JRI 
HR RI \1 l l F ", l \ l l 36[ ' el Pi \ l'.RI Rl.l, \Kl 111 l .\, 

Plkl"-1 \ '" l 14 3[ i el de la Catalunya central. També es propo
sava enllestir el r, "'" J(,, R~ , ,ric ,, µ \'11 ei ·\R.\' l 1391, el 

\ PI' < 1, l< li~ 'l llRI\I l'i 1',\¡ l í'l'-1 Ot, [135] iel Pt \ 'iRf Of 

lkt:\,1,11< "' 1'\C. ILRm '-1,1\\f1R ,¡ G.\ Lh,[137 .També 
destacaven els plans directors urbanístics de la Vall d'en Bas i la 
Vall del Ges, vinculats a la construcció cie la e ,HRI R.\ 

IL 'l l 111 flR\l ''-> 136[ . 

Finalment, el DPTOP preveia l'aprovació definitiva del PL \ DIR < -
wR l Rk-1,1 111 n11 , 1,11 ,tA < ,, T.\' 1 R l 1381 i l'adjudicació dels tre
balls vinculats al conveni de RFC ,1,rR.1,11, DL f'I.Alt,b [l ó5] assolit 
amb deu po1ts esponius del litoral català. 

Actuacions de mobilitat i xarxa viària 
D'altra banda, l'agenda també preveia unes trenta-cinc actuacions 
relacionades amb el transpon públic, les infraestructures viàries, 
ponuàries i aeroponuàries. Hi destacava el desplegament de la 
Lm lli \J(l\HI IIA [2003 74], l'inici dels treballs per a desenvolu
par una llei ferroviària i el traspàS del 11 tROt \RRII LI l·l ll\-1 1 P• '81 \ 

li '-1 ,,t R [951 a la Generalitat de Catalunya. 

També es proposava una sè1ie d'actuacions per a impulsar l'activi
tat econòmica i la creació de riquesa intervenint en àrees logísti
ques i realitzant inversions estratègiques de política industrial. 
lgualment, preveia impulsar una nova polltica de rL \IC,l\ ., 11 \,\R

\\ \ I\RI\ [132]. 

Pel que fa a la millora de la xarxa viària, el DPTOP proposava una 
sèrie de mesures, entre les quals destacava el 1w,1xin1 \\IP., r 
P\l ,1,1,1,-P1u1 RL ,,11 1 PI l\ e \kRH I R.\ (. 3 l [351, el llf,f)()f\l \
\l~N 1 n, 1 1 < \\,RI r I R.\ C.- 2 5 ( 1 1:-.. rR.\:\s\1 R\.\I) l 33 l i la redacció 
d'un nou pla de carreteres. Altres actuacions de rellevància tenien 
a veure amb el ,,1 1 RC l l \16 de Barcelona i l' \l R, '1'\lRI 'L l.1 t 11\\ 

(•\[( l \IRI) [l lli . 

Pressupostos del 2005: més diners per al DPTOP 
Els pressupostos del DPTOP per a l'any 2005 van assolir els 
1.227 milions d'euros, la qual cosa representava un augment 
del 4 3% respecte a l'any 2004. Les prioritats dels pressupostos 
estaven marcades per la inversió en carreteres i en transport pú
blic, els programes de remodelació urbana i la reactivació eco
nòmica i logística. Bona part del pressupost serviria per a man
tenir les actuacions plantejades en l'agenda PTOP del darrer 
trimestre de 2004. 

Entre les actuacions pressupostades, destacava la primera fase del 
programa d'autovies, que preveia la construcció de 133 km d'au
tovies gratuites en quatre dels corredors més transitats: el de Vic a 
Ripoll(, 11 11 1 L-1, 132 ) , el de Maçanet a Platja d'Aro, C-35, 
el de Vilanova a Manresa per Vilafranca del Penedès i cl de Reus a 
Alcover, C-14. Per a desenvolupar aquestes auwvies es reservaven 
uns 515 milions d'euros. 

Malgrat que la presentació de l'Agenda PTOP no va despertar 
una reacció rellevam per pan dels diversos agents territorials, 
moltes de les accions incorporades a l'Agenda van implicar de
bats i conflictes terriwrials diversos allí on es van plantejar. 

XSR, XBR iJRL 

Més informació: 

111111 gcnc,ll .m:1/ptt>p/prc1ma/n,,1csp/pdf/Ac1mcion,PTOP02 
ll.pdf 
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13 AUTOVIA A-2 l AUTOPISTA AP-7, COMARQUES DE GIRONA 

El Ministeri de Foment presenta l'estudi informatiu del desdoblament de l'A-2 entre Girona I la 
frontera. Els aspectes més rellevants de la proposta són desviar l'A-2 per una AP-7 ampliada 
entre Girona nord I Girona sud i concentrar l'A-2, l'A-26 1 les línies de ferrocarril en un corredor 
únic a l'altura de Figueres. La resta de trams, en diferent estat de tramitació, queden recollits al 
pressupost de 2005 del Ministeri. 

= 
Antecedents 2003: 11 

L'auwpista AP-7 constitueix la via ràpida d'enllaç de Catalunya 
amb la frontera francesa. El traçat de la via al nord de Barcelona 
avança entre la serralada Litoral i la Prelitoral per la plana del 
Vallès, passa entre el Montseny i el Montnegre, i deixa a !"est les 
ciutats de Girona i Figueres en passar per les comarques de la 
Selva, el Gironès i l'Alt Empordà, fins arribar a la frontera france
sa al coll del Penús de la serra de l'Albera. En bona part del traçat 
-des d'Hostalric fins a Barcelona, cies de Figueres a la Jonquera
té tres carrils per banda, però a la zona cie la Costa Brava nord i 
sud, tol i el volum intens de trànsit que suporta, només té trams 
curts amb un carril addicional. 

L' A-2 és la via alternativa gratulta i avança a p1imera línia de mar 
per LOL el Maresme, penetrant cap a l'imerior a l'altura de Malgrat 
de Mar. A panir de Maçanet de la Selva, i excepte en les variants 
de les ciutats de Figueres i Girona, que passen per l'est mentre 
l'auwpista passa per l'oest, les dues vies avancen en paral·lel fins a 
arribar a la frontera francesa. Malgrat l'elevada intensitat de trànsit 
habitual, l'A-2 només té un carril per banda, excepte a la variant 
de Girona i a trams concrets on hi ha un carril addicional d'avan
çament. 

Un manifest impulsat per la Diputació cie Girona el març de 2003, 
i signat per cinquanta-dues institucions, considerava el desdobla
ment de l'A-2 un requisit fonamental per a impulsar l'economia, 
no sols de la província, sinó del conjunt d'Espanya, per la funció 
de connexió amb Europa que tenia. 

D'altra banda, un estudi de la Cambra de Comerç de Girona pre
semat el setembre de 2003 conclola que per a rellançar el model 
econòmic de la província en un comext globalitzat era urgent aug
memar la inversió en infraestructures de transpons per carretera, 
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El volum de trànsit suponat per aquestes vies superava llargament 
la intensitat de 15.000 vehicles diaris, xifra que emprava com a 
criteri el Pla de carreteres --elaborat pel Departamem de Polftica 
Tenitorial i Obres Públiques (PTOP), aprovat el 25 d'octubre de 
1985 per la Generalitat i revisat el 1995- per a proposar un des
doblamenl. El 2001, la intensitat mitjana diària (IMD) de l'antiga 
N-11 era de 17.000 \·ehicles a !"alçada de Girona, de 15.000 a 
Bàscara i de 12.000 a Figueres. Pel que fa a l'A-7 l'lMD es mante
nia per sobre dels 25.000 vehicles diaris en tol el traçat que reco
rre les comarques gironines. 

Surt a informació pública el projecte de desdoblament 
del tram de l'A-2 entre Girona i la frontera francesa 
El març de 2004, el Ministeri de Foment va treure a informa
ció pública l'estudi informatiu del desdoblament de l'A-2 entre 

Girona i la frontera francesa. El t raçaL plamejat pel Govern 
coincidia en molls punts amb el demanat per la major part d'a
jumaments de la zona, per les institucions gironines i pel 
Govern de la Generalitat. Atès que el cost era superior I la com
plicació també, es descanava l'ampliació de la variant actual, 
que rodeja la ciutat de Girona per la vall de Sant Daniel, si tua
da als estreps occidentals del massis de Ics Gavarres, i que va 
ser inaugurada el 1993 després d'una fona oposició a causa de 
l'afectació que implicava en una àrea d'alt valor ecològic, i s'a
postava per ampliar l'AP-7 cie quatre a vuit carrils i per allibe
rar-la cie peatge entre Girona sud i Girona nord perquè absor
bís cl transit de l'A-2 en aquest tram. 

l es reaccions 
Des de les institucions i els partits gironins es va demanar que 
cl tram de l'AP-7 ampliat fos més llarg. El Departament de 
Política Territorial i Obres Públiques (PTOP) i el Consell 
Comarcal del Gironès consideraven que havia d'anar des del 
terme de Fornells de la Selva fins a la zona de Medinyà nord tot 
desdoblam l'A-2, segons el parer del Partit dels Socialistes de 
Catalunya (PSC) i sense desdoblar-la i desmamellam cl tram de 
la vall de Sant Daniel, segons el parer d'Iniciativa per 
Catalunya-Els Verds (ICV). 

L' Ajumament de Girona (PSC) suggeria la gratulLat i l'ampliació 
de l'AP-7 fins a la fromera francesa per concemrar-hi els trajectes 
de llarg recorregut i per poder deixar l'A-2 com a via d'ús interco
marcal, sempre de titularitat estatal. Alhora coincidia a crear dos 
peatges nous a l'aeropon i a Medinyà nord i a deixar els actuals 
com a accessos lliures. 

Els unies ajuntaments que es van oposar a l'ampliació van ser el 
de Salt (que volia una ampliació d'un sol carril per banda) i el de 
Sarrià de Ter (que volia l'ampliació per la vall de Sant Daniel per
què considerava que el seu municipi ja suportava el pas de moltes 
infraestructures i perquè creia que zones d'alt valor ecològic en 
sortirien pe1judicades, motius que també el ponaven a demanar el 
soterrament del FAV al pas pel municipi). 

Altres trams propers 
El pressupost del Ministeri de Foment per al 2004 preveia la re
dacció del projecte de desdoblament del tram de Maçanet de la 
Selva a Caldes de Malavella i l'execució del tram Caldes-Fornells 
de la Selva de 3,94 km, que finalment fou adjudicat el mes de no
vembre per 17,88 milions d'euros. 

El tram entre Tordera i Maçanet plantejava discussions entre 
Fomem i la Generalitat. D'una banda, es discutia sobre com mini
mitzar l'afectació de les planes agrtcoles i, de l'altra, sobre corn en
llaçar amb la futura carretera o autovia de Lloret. 
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El mes de març es va col·locar la primera ped ra i es va adjudicar l'o
bra per a desdoblar el tram de l'A-2 de 4'4 km entre Fornells de la 
Selva i l'aeroport de Girona, pressupostat en uns 17 milions d'euros. 

El desdoblament de l'A-2 a l'àrea de Figueres 
Un cop passat Girona, l'estudi informatiu del Ministeri de Foment 
establia com a alternativa més adequada el desdoblament de l'A-
2 pel seu traçat actual des de Medinyà fins a Garrigàs, que després 
formaria un corredor únic d'infraestnic1Ures a l'altura de Figueres, 
que inclouria l'A-2, la variant nord de l'eix pirinenc (A-26). el fe
rrocarril convencional i el FAV. Després d'estudiar diverses alter
natives es va apostar per deixar l'actual variant de Figueres per 
l'est com a via secundària d'enllaç amb la carretera de Roses i 
construir una nova via de ronda per l'oest, que sonis del terme de 
Garrigàs. deixés Avinyonet de Puigventós a l'oest, travessés J'AP-7 
amb un nou túnel de 1.100 m al nord del castell cie Sant Ferran i 
finalment enllacés amb cl traçat actual als Hostalets cie Llers, des
doblant-lo fins a la Jonquera El nou t raçat cie l'A-26. també des
doblada, hauria d'arrencar a la variant de Navata i enllaçar amb 
l'A-2 a Avinyonet mitjançant un nus de comunicacions, per com
partir traçat fins després del túnel, quan hauria d'avançar en pa
ral·lel al traçat del ferrocarril fins a connectar amb la carretera de 
Llançà a l'altura de Peralada. 

l.a proposta consensuada pels alcaldes de l'Alt Empordà en les ma
teixes dates era separar el corredor ferroviari del viari, i concentrar 
l'AP-7, l'A-2 i l'A-26 en una sola via de quatre carrils, també per 
\'oest de la capital comarcal, i gratuïta entre les sortides de Figueres 
nord i Figueres sud. 

Cont inuen les demandes al Ministeri de Foment 
El maig de 2004, l'enfonsament d'un tram de calçada d'un cente
nar de metres de l'AP-7 a Viladasens, atribuït segons les primeres 
hipòtesis a les pluges torrencials, va generar congestions tant a 
l'autopista com a l'A-2 fi ns que no va ser reparat el mes de setem
bre. L'incident va fer que es tornessin a sentir les queixes de par
tits polftics, ajuntaments, patronal, cambres de comerç i associa
cions turístiques reivindicant el desdoblament de la via. 

Un infonne presentat per la Cambra de Comerç de Barcelona al juny 
xifrava en 6.000 milions d'euros el dèficit d'inversió en infraestnic
tures acumulat per l'Estat a Catalunya entre el 1991 i cl 2003. Partint 
d'aquestes xifres, la Cambra reclamava al Ministeri cie Fomem una 
inversió addicional de 1.000 milions d'euros anuals durant els sis 
anys vine111s. 

El p ressupost de Foment per a l'any 2005, gairebé totalment hi
potecat per obres compromeses per l'anterior ministre, preveia 
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inicia lment una inversió de 452 milions d'euros a les comar
ques de Girona, 352 com a invers ió ind irecta del Gestor d'In
fraestructures Ferroviàries per a l p rojecte del FAV i 78 d' inver
sió directa de l'Estat, entre els quals es p reveia la inversió de 
900.000 euros per a la redacció dels projectes cie desdoblament 
entre Girona i la Jonquera i el fet de desencallar les obres entre 
Girona i Blanes. 

Després de les protestes del Departament de PTOP, a principi 
d'octubre Foment va publicar un pla extraord inari de carreteres 
que, am b la fórmula alemanya "clau en mà" consistent a pagar les 
obres un cop acabades, permetia ampliar el p ressupost en 100 
milions d'euros, una cinquena part dels quals estava destinada a 
Catalunya i incloïa la finalització del desdoblament de l'A-2 entre 
Tordera i la fro111era. Des del DPTOP es va valorar favorablement 
el Pla tot i que es continuava considerant insuficient la inversió 
del Ministeri, ja que es creia que s'hauria d'ajustar al PIB català 
(del 18'5%) quan tot just havia passat del 15'53% al 15'80%. 

Al novembre es va presentar l'estudi preliminar per al Pla de ca
rreteres 2006-2026, encarregat pel Depanamem de PTOP a un 
grup d'experts (l'a111erior, aprovat el 1985 i revisat el 1995, tenia 
el Lermini cie vigència pràcticament exhauriL), que concloïa que 
calia construir 500 km nous d'auwpistes i autovies en els propers 
vint anys. A panir d'aquest document, la Direcció General de 
Carreteres va fer una primera proposta d'actuacions, que incloïa 
l'ampliació cie l'AP-7 de quatre a sis carrils i el desdoblament cie 
l'A-2, en el tram de Sils a la Jonquera. 

A final d'any, no hi havia data prevista d'inici de les obres de des
doblament cie l'AP7, que continuaven essent reclamades des del 
sector empresarial i les instilucions gironines. Per la seva banda, 
la Generalitat també la considerava una infraestructura urgent i la 
inclo1a en el Pla d'accessos viaris i ferroviaris al pon de Barcelona, 
que havia estat consensuat amb les p rincipals institucions de la 
ciutat i que havia de ser enviat al Ministeri de Foment. 

Més informació: 

ww\\ .aut,1p1,1.1s. Cl' m/cat/1ndcx_ie .htm 
ww\\.moh1 l1tat .nct/cam:tl'rcs/mapa_carrctL'll'5 htm 
W\\\\_ 1111r.cs/tcloncx1/indcx h1m 
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14 AUTOVIA A-2, TRAM DE LA PANADELLA 

La inauguració del darrer tram de nou quilòmetres entre la Panadella I Santa Mana del Carn, 
suposa la culminació de l'autovia A-2 que uneix Lleida I Barcelona. !.:execució de la 
infraestructura, que s'ha allargat gairebé vint anys, ha estat marcada per les polèmiques sobre 
quin havia de ser el traçat de la via. Després de més d'una dècada de tràmits, recursos 
administratius contra el projecte inicial i intensos debats polltics, el vial es converteix en una 
realitat. 
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Antecedents ~ 2003:12 

Els antecedents. Cronologia d'un traçat polèmic 
L.a transformació en autovia de l'antiga carretera N-11 entre Lleida 
i Barcelona va ser acordada pel Govern l'any 1986, IOL i que fins al 
1992 no es van iniciar les discussions per decidir el traçat de la no
va infraestructura. L'aleshores ministre d'Obres Públiques i Trans
port.Josep Borrell (Partit Socialista Obrer Espanyol, PSOE), va es
collir per al nou traçat l'anomenada "opció nord'", que va passar a 
figurar al Plan de Actuaciones Prioritarias en Carreteras l 993-
1995. Aquesta alternativa, oposada a la de desdoblar el traçat exis
tent de la N-11, implicava l'obenura d'un nou vial que havia d'a
vançar més al nord, a través de la vall de Sió i el barranc de la 
Coma. L' "'opció nord" també comptava amb el suport del presi
dent de la Diputació de Lleida d'aleshores, Josep Grau (Con
vergència i Unió, CiU). 

Tol i que segons el Ministeri d"Obres Públiques l'opció escollida 
pennelia guanyar en seguretat, no entorpia el trafic durant les 
obres i no danyava el medi ambient, la decisió del ministre Borrell 
va suscitar una intensa oposició a causa, sobretot, de l'impacte am
biental que podia generar l'obra. El recurs judicial que a mitjan 
1995 van presentar els municipis afectats (els ajuntaments d'Es
taràs, Montmaneu i Santa Coloma de Queralt, amb el supon de 
grups d'empresaris i ecologistes agrupats en la Plataforma Pro
desdoblament), i que va anar acompanyat d'un imens debat, des
embocava l'any 1997 en la paralització dels tràmits d'execució de 
l'obra per part de l'Audiència Nacional. Dos an)'S més tard aquest 
organisme judicial donava la raó als oposiwrs del projecte del mi
nistre Bonell, revocant !""opció nord". El mes de juliol de 1999, 
amb el Partit Popular (PP) al Govern de l'Estat, es va aprovar el 
projecte del nou traçat, que s'ajustava essencialmem al desdobla
ment de l'amiga via. 

Tol aquest procés jurldic i administratiu \'a fer endarrerir lïnici 
de les obres fins al juliol de 2001, ja amb Francisca Alvarez 
Cascos ( PP), com a nou titular del Ministeri de Foment. Les 
obres encara van patir, però, nous endarreriments: Foment va 
preveure inicialmem que el tram entrés en servei el gener de 
2004, però a final de 2003 el mateix ministre Alvarez Cascos va 
anunciar un altre retard. 

El febrer de 2004 el secretari general d'lnfraest ructures, Benigna 
Blanca, inaugurava el penúltim tram, de nou quilòmetres, entre 
Sant Pere dels Arquells i la Panadella. El Ministeri apuntava ales
hores el mes de juny com a data de finali12ació cie l'obra. 

S'inaugura el darrer tram que suposa la finalització 
de l'autovia 
El mes de juliol la ministra de FomenLO, Magdalena Alvarez 
(PSOE), acompanyada pel president de la Generalitat, Pasqual 
Maragall, i per nombroses autoritats, \'a ser l'encarregada d'inau-

gurar el tram de nou quilòmetres de l'amovia entre la Panadella i 
Sama Maria del Camí. L'obra inclola la construcció cie clos nous 
enllaços al coll de la Panadella, un per a accedir a la zona de ser
veis allí emplaçada i l'altre per a connectar amb la carretera B-100, 
que porta a Montmaneu, Sant Guim de Freb-,enet i Santa Coloma 
cie Queralt. L'altre nou enllaç de l'au10,~a és el que permetia l'ac
cés a Argençola i comunicava aquest poble amb Porquerisses i 
Santa Maria del Camí. 

L'obra inaugurada era un sector de 9,7 quilòmetres, que va tenir 
un cost d'execució de 87,5 milions d'euros i que s'estenia entre 
els punts quilomèuics 532 i 542 de l'autovia A-2, on enllaça\'a 
amb els sectors ja amerionnem desdoblats, i travessava els termes 
municipals de Montmaneu, Argençola, Veciana i Jorba, tots per
tanyents a la província de Barcelona. Amb uns pendents màxims 
i mínims d'entre cl 4 i el 0,80%, el nou vial suavi12ava Ics pro
nunciades rampes de la carretera anterior i en facilitava cl tràfic. 
El tram tenia tres carrils en sentit la Panadella i dos en sentit Santa 
Maria del Camí, i incloïa els viaductes de Rasa de la Coma i de la 
Panadella, a més de l"unic fals túnel de LOta l'autovia. 

Malgrat la satisfacció general pel final de l'obra, alguns alcaldes de 
la zona, com ara els de Montmaneu, Enric Admetller, Cervera, 
Salvador Bordes i Estanis,Josep Botet, recordaven, coincidim amb 
la inauguració del darrer tram, el llarg perlode d'estancament del 
projecte i els anys cie resolucions judicials, d'encès debat polític i 
de mobilitzacions ciutadanes. Els alcaldes denunciaven sobretot 
que el tram pendent de finalitzar, el trajecte entre Igualada i 
Cervera, s'havia convenit en un dels punts més negres de la xarxa 
viària catalana, amb un altíssim nombre d'accidents mortals, i que 
l'endarreriment de l'execució de l'obra els havia ocasionat impor
tants perjudicis, sobretot econòmics. 

Primeres crítiques 
Immediatament després de l'obertura del t ram emre Sant Pere dels 
Arquells i la Panadella, el mes de febrer, l'alcalde de Montmaneu 
ja havia posat en qüestió si el nou vial podria absorbir el tràfic pre
vist o bé si esdevindria insuficient en poc temps. L'autovia supor
tava un tràfic diari de 26.000 vehicles, un 30% dels quals eren pe
sats, i les previsions sobre l'increment d'aquest volum s'acostaven 
a la xifra de 30.000 a cun te1mini, tenim en compte que hauria 
d'absorbir part dels usuaris de l'autopista cie peatge AP-2, especial
ment el trànsit pesat. En el mateix acte d'inauguració del darrer 
secLOr de l'autovia, la ministra Magdalena Alvarez ja va manifestar 
que l'obra estava pensada per a poder ser ampliada en cas que fos 
necessari. 

A final del mes d'agost, les pluges van arrossegar alguns talus
sos de la via recemmem inaugurada. L' incident posava de ma
nifest que les mesures previstes de consolidació dels talussos i 
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de reducció de l'impacte ambiental, mitjançam la plamació de ve
getació, no s'havien dut a terme. El Ministeri de Foment va reco
nèixer la deficiència, i argumentà que tenien previst fer els treballs 
d 'assentament dels talussos a la tardor, atès que era un període 
més adequat per ponar a terme les tasques d 'hidrosembra, alhora 
que anunciaven unes mesures provisionals per evitar més esllavis
sades en cas de pluges. 

D'altra banda, un dels aspectes en què va incidir l'alcalde de 
Montmaneu, Enric Admetller, després de l'obertura definitiva del 
darrer tram de l'autovia, va ser la necessitat de minimitzar el des
cens d'activitat en la històrica zona de serveis de la Panadella, 
instal·lada al peu de l'antic traçat. Immediatament després de la 
inauguració del nou vial el volum de negoci als serveis de la Pa
nadella va patir un descens molt acusat, tal com va manifestar 
Joan Royes, propietari del restaurant K.520, i els empresaris de 
la zona encara van haver d'esperar fins a final d 'any per a veure 
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acabades les obres d'accés a l'indret. Per tal d 'accelerar l'execució 
de les millores previstes a la zona, a principi d'agost l'alcade de 
Montmaneu va demanar ajuts al Departament de Política Terri
torial i Obres Públiques per sufragar la redacció del Pla d'orde
nació urbanística municipal, que ja estava en procés de redacció 
i que es preveia finalitzar emre els anys 2005 i 2006. L'objectiu 
del consistori era augmentar el sòl urbanitzable per tal d'afavorir 
la implantació de nous serveis de restauració i ampliar la capaci
tat d'aparcament per a camions. 

MPB 

Més informació: 

\\l\ w.mfom.c~ 
W\1·11 .cambra ben .es/Cua lan/La Ca m b raid ont men 1:,/corre
clors_bas1Cs. pd r 
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15 AUTOVIA A-14 LLEIDA-VIELHA l TÚNEL DE VIELHA 

El Ministeri de Foment ha obert el període d'informació pública de l'Estudi per convertir l'actual 
carretera N-230. entre Lleida i la boca sud del túnel de Vielha. en una autovia. Els ajuntaments 
dels municipis afectats es mostren a favor del projecte, però presenten diverses al·legacions per 
l'impacte ambiental que creuen que pot produir l'obra a la vall de la Noguera Ribagorçana. En 
paral·lel avancen les obres de construcció del nou túnel de Vielha, que es preveu que acabin a 
final de 2005. 

La carretera N-230 uneix la ciuiat de Lleida amb la frontera fran
cesa a Eth Pònt de Rei, a la Val d'Aran, passant, entre d'alLres, per 
Ics localitats de Benavarri, el Pont de Suen i Vielha. Bona pan del 
recorregut de la \~a transcorre per territori aragonès, en paral·lel al 
curs del riu Noguera Ribagorçana, i incorpora una important in
fraestrucLUra, el túnel de Vielha, que suposa l'accés a la comarca 
de la Val d'Aran. 

La N-230 és una via molt utilitzada pel transport entre Espanya i 
França, amb una alta densital de tràfic i un elevat índex de sinis
tralital. Tot i que feia temps que sectors de la societat aranesa re
clamaven una millora de la via, no va ser fins a mitjan març de 
2004 que cl Ministeri de Foment va íer un primer pas cap a la con
versió de la carretera en auLovia amb l'obertura del pertode d'in
formació pública sobre l'Estudi del tram que uneix Lleida i la bo
ca sud del túnel cie Vielha per desdoblar la via. 

La proposta del Ministeri de Foment 
Amb l'obcnura del periodc d'informació publica sobre l'Estudi de 
la nova autovia A-14, cl Ministeri de Foment tenia com a objectiu 
compilar toles les infon11acions, dades i opinions necessàries per 
a poder analitzar les diverses alternatives del traçat. 

El Ministeri mateix aconsellava que l'autovia A-14 discorrés fo
namentalment sobre el traçat cie l'acLUal carretera N-230, tot i 
que aportava altres solucions. En la seva proposta la nova via 
tindria una longitud de 134,7 quilòmetres, des de la connexió 
amb l'autopista AP-2 fins a la boca sud del túnel de Vielha, i 
comptaria amb 25 enllaços, 49 viaductes, 12 túnels i 4 àrees de 
servei; cl pressupost assignat era de poc més de mil milions 
d'euros. 

Al·legacions conjuntes dels alcaldes 
Tot i que el Ministeri de Foment es va comprometre a minimitzar 
tant com fos possible l'impacte ambiental de l'obra, i preveia que 
aquest fos avaluat pel Ministeri de Medi Ambient un cop acabal el 
periode d'infom1ació, les principals al·legacions presentades al 
projecte es refenen precisament a aquesta qúeslió. 

Un mes desprès de la presentació de l'Estudi per part de Foment, 
els alcaldes de Vilaller i el Pont de Suen , conjuntament amb els 
dels municipis d'Areny, Sopeira, Montanui i Bonansa, a la Riba
gorça Oriemal aragonesa, van acordar, amb el recolzamem del 
Govern de la Generalitat de Catalunya i del Govern d'Aragó, pre
semar al·legacions conjuntes al projecte. 

Els municipis afecLats no s'oposaven a la construcció de la no
va infraestructura viària, però demanaven que es reduís al mà
xim l'impacLe ambiental de l'obra, un aspecte que, a parer seu, 
no estava prou garantit i que podria tenir una especial incidèn-

cia en les zones perifèriques del P :\ J(,~ , \ , ,l , cw1 , 

l 1221 i del Parc Natural Posets-Maladeta. Els alcaldes van mani
festar la seva preocupació per la manca d'un estudi d'impacte 
ambiental i la falta de concreció sobre on s'abocarien les runes 
de les obres. Alhora, consideraven incorrecte l'estudi de densi
tat de circulació presentat pel Ministeri, i també van incidir en 
la contradicció que suposava el fet de preveure quatre carrils 
per a la nova via quan el projecte francès fins a la frontera es
panyola només pre\'eia l'obertura de dos vials, que es converti
rien en tres dintre del nou túnel. Una altra qüestió incorporada 
en les al·legacions conjuntes fou aconseguir que es tinguessin 
en compte tots els enllaços amb els pobles propers a l'autovia, 
per tal que cap no en quedés desconnectat. 

Un nou túnel de Vielha 
La conversió de la N-230 en autovia es plantejava, juntament 
amb l'obertura d'un nou túnel que substituís l'actual túnel de 
Vielha, com una de les mesures per a millorar la comunicació 
per carretera de la Val d'Aran amb la resta de Catalunya i amb 
França. 

Obert al tràfic l'any 1948, el túnel d'Alfons Xll l, més conegut 
com a túnel de Vielha, comunica la Val d'Aran amb la resta de 
Catalunya evitant l'accés pel port de la Bonaigua. Atesa l'anti
guitat d'aquesta infraestructura, el túnel no compta amb Ics me
sures de seguretat exigides avui dia per les administracions, i es
tà considerat un dels túnels més perillosos d'Europa. Així ho 
posava de manifest un estudi efectuat l'art)' 2000 por nou clubs 
automobilístics europeus. L' any 1994 el Ministeri de Foment va 
realitzar el primer avantprojecte per a desdoblar el túnel, que 
fou aprovat definitivament el 1997, un cop se n'havia fet 
l'Estudi d'impacte ambiental (EIA) (1996). El 1999 es va redac
tar el Projecte de construcció, que fou aprovat l'any scgúent i in
clòs al Pla d'infraestructures 2000-2007. Les obres van ser lici
Lades el juliol de 2001 i adjudicades el gener de 2002 a la unió 
temporal d'empreses (UTE) formada per les societats OHL 
(50%), COPCISA (25%) i COMSA (25%), amb un pressupost 
adjudicat de 128,11 milions d'euros. Les obres s'iniciaren el 
març de 2002. El 27 de juliol de 2002 la Casa Reial feia públic 
un comunicat en què acceptava la proposta del Ministen de 
Foment i del Conselh Generau dera Val d'Aran per tal que el 
nou túnel s'anomenés Túnel de Joan Carles l. 

El traçat del nou túnel avançaria paral·lel a l'amic i tindna una 
longillld de 5.029 metres i un ample de circulació de dotze 
metres, amb tres carrils de circulació. L' actual túnel quedaria 
reservat per al pas controlat de vehicles de mercaderies perillo
ses i com a ~a d'evacuació de persones en cas d'incidents, ja 
que les dues infraestructures estarien connectades per 12 gale
ries. La previsió era que entrés en funcionament a final de 
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El traçal del nou lúnel de Vielha avança paral·lel a l'antic i tindrà una longitud de 5.029 melres. En la imatge, màquines lreballant a l'interior del túnel. Folo: Alxiu del Conselh Generau d'Aran 

2005. La conversió de la N-230 en autovia s'esperava que com
portés un increment del trànsit rodat que hauria de ser absorbit 
pel nou tunel. 

En la realització del túnel es va aprofitar el granit que s'extreia de les 
perforacions que es feien a la boca sud de la mateixa infraestructu
ra. Segons l'alcalde de Vielha. Joan Riu (Unitat d'Aran). aquesta me
sura pennetria reforçar l'estructura del túnel amb un material tan re
sistent com és el granit i al mateix temps estalviar molts metres 
cúbics de runa que haurien d'anar a parar als abocadors constn.1íts 
amb aquesta finalitat a les sortides de la instal·lació. 

Les obres del nou túnel de Vielha van anar avançant al llarg de l'any 
2004. A final de juliol, les empreses responsables del projecte van re-

afinnar el seu compromís d'acabament de les obres per al final de 
2005, malgrat alguns problemes sorgits duram la perforació. De fet , 
les empreses constructores van arribar a emetre un comunicat anun
ciant la interrupció dels treballs en la boca nord a causa de les crei
xents i problemàtiques filtracions d'aigua. Malgrat els contratemps, 
es van mantenir les previsions d'execució de l'obra tal com estaven 
anunciades inicialment. 

Més informació: 

\111w bo~ .cs/huc/d1,1s/2004-0 3-0tl/pdfs/B02087 L)2087 pdf 
\l 11 w.1pccna.org 

MPB 
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El M1mster de Foment continua els treballs de desdoblament de l eix Pmnenc entre Olot 
Figueres que convertirà l'actual carretera N-260 en l'autovia A-26 El tram Besalu-Figueres ha 
generat molta polèmica I ha aixecat les critiques d' a1untaments, ecologistes I pagesos. 

Antecedents 2003.13 

L' N-260, o eix Pirinenc, uneix des del Mediterrani la població de 
Portbou (Alt Empordà), enllaçant Figueres (Alt Empordà), Olot 
(Garrotxa), fins a Puigcerdà (Cerdanya) a través, ara, de l'N-152 i 
des de Puigcerdà segueix en direcció cap a la Seu d'Urgell (Alt 
Urgell), Son (Pallars Sobirà), la Pobla de Segur (Pallars Jussà) i el 
Pont de Suert (Alta Ribagorça) i d'aquí en direcció als Pirineus ara
gonesos fins a Jaca (Osca). L' N-260 enllaça amb les principals ar
tèries de comunicació de la xarxa catalana, com I t A !F r 1 (.. 

16 l 30-31], 1 tAP- 7 131. entre altres. 

El projecte de desdoblament de la carretera Olot-Figueres pretén 
millorar la connexió entre aquestes dues ciutats i les comarques de 
l'Alt Empordà i la Garrotxa, convertint l'actual N-260 en l'autovia 
A-26. Entre Olot i Besalú el traçat avança per la vall del riu Fluvià 
i a partir de llavors s'endinsa a la plana cie !'Empordà. 

El projecte comprenia quatre trams: Olot-Montagut, Montagut
Argelaguer, Argelaguer-Besalú i Besalu-Figueres. La primera fase 
del desdoblament, entre Olot i Montagut, es va acabar l'estiu de 
2003 i incloïa la variam de Castellfollit de la Roca, amb quatre tú
nels i un viaducte de 500 m de longitud. Duram l'any 2004 es va 
continuar executam el tram següent, entre Montagut i Argelaguer, 
que es preveia que finalitzés entre l'agost i el setembre de 2005. 
Per la seva banda, el tram entre Argelaguer i Besalú es va iniciar, 

-,.., 

amb cert retard, a final de 2004 i preveia la construcció d'una va
riant pel nord de Besalú per a evitar el pas de l'A-26 pel centre d'a
questa població. 

Aquesta variant continua amb un nou tram, projectat en aquest 
cas per la Generalitat, a l'est de Besalú, i que ha de connectar l'A-
26 amb la C-66, que comunica aquesta població amb Banyoles i 
Girona. 

El tram Besalú-Figueres, el principal escull 
El desdoblament de l'eix Pirinenc continua amb el tram Besalú
Figueres, de 27 km, que des del 2003 es trobava en fase informa
tiva. Segons ciades del Ministe1i de Foment, la intensitat mitjana 
diària (lMD) en aquesta via s'havia situat en els darrers anys al vol
tant dels set mil vehicles. 

El mes d'abril vuit ajuntaments afectats pel desdoblament 
(Avinyonet de Puigventós, Cabanelles, Cistella, Lladó, Maià de 
Montcal, Navata, Ordis i Vilanant) \'an presentar al·legacions a 
l'estudi info1maliu de Foment, en les quals mostraven la seva opo
sició al projecte. 

Aquests mateixos ajuntaments van realitzar, el mes d'agost, una 
roda de premsa juntament amb les plataformes ecologistes 

Vilanant 

La Jonquera / França 

FAV 

Tram en estuci ,.. 

, ... 
•. ··~ 

) • _. ~ ,J.r"' Llançà / Portbou 

~ . ...~- ... ;, .. ... ,. 
V 

Figueres 

Maià de Montcal ~ N-260 

A-26 Navata 
Ordis 

1
okm 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

Salvem !'Empordà i Salvem les Valls i el sindicat Unió de Pagesos 
on van exposar els motius de la seva oposició. Consideraven que 
el volum de trànsit de la carretera no justificava l'ampliació i de
manaven la paralització del projecte, com a minim mentre no s'a
cabés de redactar el 1·1 \ D1RE< T< 1~ 11 RRI roRIAI Dl 1:E,tPOROA l l 36) , 
que havia d'incorporar la planificació de grans infraestructures. 
Reclamaven, a més, un major respecte per les necessitats rurals, 
agrícoles i ramaderes i pels valors ecològics i paisatgistics del te
rritori. 

La portaveu de la plataforma Salvem )'Empordà, Marta Ball-llosera, 
temia, a més, que l'objectiu últim del desdoblament fos convertir la 
via en un eix de transport internacional de mercaderies entre la fron
tera, Figueres, Olot, Vic i l'eix Transversal, aprofitant el túnel de 
Bracons. En aquest semit, Salvem les Valls afinnava que el desdobla
ment demostrava que t'rn, Vic -OL, n rl~ BR.\Clll\s l 361 no es plante
java com una simple via de comunicació entre comarques. 

I.:eix Pirinenc a Figueres 
Un cop arriba a Figueres l'eix Pirinenc continua pel centre d'aques
ta ciutat fi ns a arribar a la carretera de Llançà i ílnalilza al municipi 

AUTOVIA A-26 EIX PIRINENC. TRAM FIGUERES-BESALÚ-CASTELLFOLLIT DE LA ROCA 

de Portbou. Per a evitar travessar els nuclis de Vilafant i Figueres, el 
Ministeri de Foment preveia, en un futur, realiLzar una variant, tam
bé desdoblada, per l'oest i el nord de Figueres, travessant l'autopista 
i el Castell de Sant Ferran a través d'un túnel d'l km de llargada. 
Seguidament l'eix Pirinenc continuaria pel nord de Vilabertran fins 
a enllaçar amb la carretera de Llançà, al tem1e municipal de 
Peralada. El desdoblament del tram Figueres-Llançà, reivindicat per 
Convergència i Unió (CiU), encara no havia estat estudiat per 
Foment. 

Per al 2005 es preveia que finaliLzés el tram Montagut-Argelaguer, 
que continués l'execució del tram Argelaguer-Besalú i que el 
Ministeri de Foment respongués a les al·legacions presentades con
tra el desdoblament entre Besalú i Figueres. 

Més informació: 

www.mfom.es 
www.sal\·em-cmporcla.org 

MJP 
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Al llarg de l'any els partits polítics. el Departament de Política Territorial i Obres Públiques i el 
Ministeri de Foment van definint les seves posicions respecte al Quart cinturó. Mentre que ERC i 
ICV s'oposen a la totalitat del proJecte, el PSC, i també Foment. es mostren favorables a cons
truir el tram Abrera-Terrassa i a estudiar altres alternatives per a la resta de trams. Malgrat això. 
durant l'any, el Ministeri de Foment comença a redactar estudis informatius dels trams Vilafranca 
del Penedès-Abrera i Terrassa-Granollers-la Roca del Vallès. Els moviments opositors, agrupats 
en la Campanya Contra el Quart Cinturó, intensifiquen les seves accions de protesta i presenten 
estudis de mobilitat per a demostrar que el nou eix viari és innecessari. Les cambres de comerç, 
per la seva part, reclamen amb insistència la necessitat d'aquest eix viari i l'avalen amb estudis. 

Ante<:cdents 200315 

L'an}' 2004 va començar amb la ratificació del Ministeri de Fo
ment, aleshores governat pel Panit Popular, d'executar el projecte 
complet del Quan cinturó. Davant d'aquesta posició, el conseller 
de Política Territorial i Obres Públiques, Joaquim Nadal, es va 
mostrar panidari de construir únicament el tram entre Abrera i 
Terrassa a canvi de millorar la xarxa ferroviària i modernitzar la 
xarxa comarcal de carreteres. 

Avenços i retrocessos en el projecte del Quart 
cinturó 
Com que la redacció de l'estudi constructiu del tram Abrera
Terrassa havia estat licitada des del maig de 2003, a mitjan març 
el Ministeri de Foment va licitar la redacció de l'estudi infomiatiu 
del tram Vilafranca del Penedès-Abrera. Poc després, el conseller 
de Política Territorial i Obres Públiques va insinuar que el Quan 
cinturó podria arribar a Sabadell i a Castellar del Vallès, posició 
que es va confirmar mesos després. 

Després d'un intens debat intern entre els tres partits de la coa
lició del Govern de la Generali tat, a principi d'octubre, el presi
dem Pasqual Maragall es va posicionar en relació amb el Quan 
cinturó. l\1aragall va defensar la construcció del tram Abrera
Terrassa, però va renunciar a fer arribar l'eix viari més enllà de 
Sabadell i fins a Granollers, atenent a l'impacte ambiental que 
provocaria i a l'existència d'alternatives viables, com ara la mi
llora del metro regional i la modernització de la xarxa de carre
teres comarcal. Per a alguns seetors, la postura de Maragall te
nia a veure amb les posicions contràries al Quart cinturó dels 
seus socis de govern Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) 
i Iniciativa per Catalunya-Els Verds (ICV). Els grups de l'oposi
ció, especialment Convergència i Unió (CiU), van criticar la 
postura del president de la Generalitat. 

El mateix mes d'octubre es va iniciar la negociació dels pressupos
tos de l'Estat per a l'any 2005, dels quals els grups panidaris del 
Quan cinturó esperaven inversions per a la construcció d'aquest 
eix viari. La primera proposta dels pressupostos, abans del tràmit 
d'esmenes, no va incloure, però, cap panida per al tram Abrera
Terrassa del Quart cinturó. 

A partir d'aquí, els moviments politics es van intensificar. El 
Senat va aprovar el 14 d 'octubre una moció prese111ada per 
CiU per la qual s'instava el Govern de l'Estat a licitar la cons
trucció del tram Abrera-Terrassa durant el 2005 i a incloure 
el traçat complet del Quan cinturó en e l Pla estratègic d'in
fraestructures i transports que estava elaborant el Ministeri de 
Foment, amb un horitzó temporal de finalització per al 2011. 
Aquesta moció va comptar amb el vot favorable del Partit 
Socialista Obrer Espanyol i amb l'abstenció del grup Entesa 
pel Progrés (PSC-Partit dels Socialistes de Catalunya-ERC-

ICV-EUiA-lniciatiYa per Catalunya-Els Verds i Esquerra 
Unida i Alternativa). 

A principi de novembre, el grup parlamentari de CiU va presen
tar diverses esmenes als pressupostos de l'Estat per a licitar i ini
ciar durant el 2005 les obres del tram Abrera-Terrassa (dividit 
en tres subtrams: Abrera-Olesa de MonLSCrrat, Olesa de Mont
serrat-Viladecavalls i Viladecavalls-Terrassa) i per a redactar l'es
tudi informatiu entre Terrassa i Granollers. 

Dies després, i en una sessió cie control al Senal, el president del 
Govem,José Luis Rodríguez Zapatero, es va comprometre a lici
tar durant el 2005 les obres del tram Abrera-Terrassa. Aquesta 
obra es finançaria amb partides extrapressupostàries. Pel que fa al 
tram Terrassa-Granollers, Zapatero va dir que se n'estava analit
zat acuradament la viabilitat a causa de l'impacte ambiental que 
podria generar. Davant d'aquest compromls, el grup d'ICV al 
Congrés dels Diputats va condicionar el seu vot favorable als 
pressupostos a la retirada de qualsevol partida per al Quart cin
turó. Les dues partides inicialmcnt previstes es van retirar, tal 
com s'havia pactat amb el grup socialista. i els pressupostos de 
l'Estat per al 2005 no van incloure finalment cap partida per al 
Quart cinturó. 

A final d'any, els moviments polítics van venir d'ERC, que va pre
sentar al Parlament cie Catalunya una proposició no de llei per la 
qual la cambra catalana instava el Consell Executiu a negociar amb 
el Govern de l'Estat la suspensió dels treballs cie redacció del pro
jecte constructiu del tram Abrera-Terrassa. La proposició també 
demanava la redacció d'un estudi que establis les actuacions ne
cessàries a la xarxa viària i ferrovià1ia per a millorar les comunica
cions entre el Baix Llobregat i el Vallès Occidental. 

Tanmateix, també a final d'an)', es va fer pública una proposta pre
liminar del Pla de carreteres de Catalunya que estava elaborant el 
Depanamem de Política Territorial i Obres Públiques. La propos
ta, que es basava en un estudi sobre previsions de trànsit de per
sones i mercaderies per al període 2006-2026, inclo1a el projecte 
del Quan cinturó des de Sant Pere de Riudebitlles (més al sud 
d'Abrera) fins a Sils Ga a la comarca de la Selva). 

Mobilitzacions i posicions contràries al Quart 
cinturó 
A principi d'an}', aprofitant l'arribada del nou govern tripartit 
(format pel PSC-CpC, ERC i ICV-EUiA), l'Associació per a la 
Defensa i l'Estudi de la Natura (ADENC) va fer arribar a d ife
rents òrgans de la Generalitat de Catalun}'a una petició formal 
per a descartar definitivament el projecte del Quart cinturó. 
L'entitat ecologista també sol·licitava que es potenciés la xarxa 
ferroviària, ja que considerava que 1 \ e oRn l'LR I L '> u 111-R'> < A-
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111·,hr11 0·1,t.t rnR,, 12001:51 no promovia prou l'ús d'aquest 
mitjà de transport. 

Dies després, la Campanya Contra el Quan Cinturó (CCQC), 
col·lectiu que aplega més de dues-centes setanta entitats de tipologia 
diversa (ecologistes, associacions de ,·eïns, centres excursionistes, 
societats de caçadors, etc.) i partits pol!tícs com ERC i ICV, va valo
rar positivament que el conseller de Política Territorial i Obres 
Públiques descartés el tram Terrassa-Granollers i proposés la millo
ra de la xarxa ferroviària i de la xarxa viària comarcal. L'entitat, pe
rò, s'oposava també a la construcció del tram Abrera-Terrassa, que 
tenia el suport del conseller Nadal. A partir d'aquí, la CCQC i 
l'ADENC van intensificar la seva campanya per a aturar la construc
ció del tram Abrera-Terrassa, l'estudi constructiu del qual ja estava 
iniciat. 

A mitjan febrer, l'ADENC va presentar un estudi de mobilitat (ba
sat en dades d 'intensitat mitjana diària de vehicles) on es justifi
cava que el tram Abrera-Terrassa era innecessari. Segons l'estudi, 
la demanda de desplaçaments entre el nord del Baix Llobregat i el 
Vallès Occidental era irrisòria i la xarxa viària existent tenia prou 
capacitat per a assumir-la. L'estudi proposava també diverses ac
tuacions per a resoldre els problemes de mobilitat existents: la su
pressió dels peatges de la C-16 a les Fonts i de l'AP-7 entre el 

Tram en estudi 

r 
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Papiol i Martorell, la construcció d'un enllaç entre l'A-2 i l'AP-7 a 
l'alçada del Papiol i el reforçament de cens trams de la xarxa se
cundària a la rodalia d 'Abrera i Terrassa. Altres propostes eren l'in
tercanviador RENFE-Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya 
(FGC) a Sant Cugat i l'habilitació d'accessos ferroviaris als polí
gons de Martorell. 

Després que a mitjan març cl Ministeri de Foment licités la redac
ció de l'estudi informatiu del tram Vilafranca del Penedès-Abrera, 
el mes de maig es va crear la plataforma ciutadana Salvem el 
Penedès per a aturar el Quart cinturó i altres actuacions a la co
marca (desdoblament de 1 \l ,, '\-HO l2l1J . nous polígons in
dustrials, etc.). 

El 17 de juny la CCQC va inaugurar simbòlicament l'estació de 
RENFE de Sant Cugat, que ja estava completament remodelada, 
com també la de Rubí. Amb aquest acte es reivindicava la posada 
en funcionament del l·l RRtX \RRIL [)l ROi' \11[ '> E\ITRt H r.\rll.ll l \1()

LlH DEL 1·1ur, 1931, prevista per al mes de setembre de 2004, pe
rò que havia quedat ajornada per les obres del t uuwc IKRLL o 1u.1 

HLOCITAT 1871 a Castellbisbal. 

El 21 de juny va tenir lloc l'acte de protesta de més ressò. Una ma
nifestació convocada per la CCQC va aplegar a Terrassa entre mil i 83 
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tres mil persones segons les fonts. Els manifestants van reclamar l'a
turada del Quan cinturó en considerar-lo innecessmi i van demanar 
una clara aposta per la mobilitat amb transpon col·lectiu i més estu
dis sobre els dèficits en matè1ia de mobilitat. 

Després d'haver-ho sol·licitat el mes de febrer, representants de la 
CCQC van reunir-se el 25 de juny amb el conseller de Polilica 
Territ0rial i Obres Públiques. Els opositors del Quan cinturó van 
lliurar sis documents amb prop de cinc-centes pàgines d'informació 
tècnica que avalava el posicionament contrari al projecte. El conse
ller Nadal va reiterar la seva posició favorable al tram Abrera
Terrassa i a prolongar-lo fins a Castellar del Vallès. En la trobada es 
va posar de manifest l'existència de diferents interpretacions de 
l'Acord per a un govern catalanista i d'esquerres, especialment en el 
punt que deia "Assegurar la comunicació entre el Baix Llobregat i el 
Vallès Occidental amb el minim impacte ambiental possible". L.a 
CCQC va sol·licitar també que es fessin més estudis tècnics per a co
nèixer millor els problemes cie mobilitat. 

A final d'any, la CCQC i l'ADENC van accedir a l'estudi inforrnatiu 
del tram Terrassa-Granollers-la Roca del Vallès, que ja havia finalit
zat el Ministeri de Foment, i van criticar-ne els contingms. Segons 
l'ADENC, la informació sobre medi natural de l'esmdi es referia a 
l'altre tram del projecte, entre Abrera i Terrassa, i la diagnosi de tràn
sit era clarament insuficient. D'altra banda, i segons aquests grups, 
l'estudi demostrava que el Ministeri de Foment tenia la intenció d'e
xecutar també el segon tram del Quan cinturó, malgrat la renúncia 
que havia efectual Pasqual Maragall el mes d'octubre. 

La posició de les cambres empresarials 
Després que l'ADENC presentés al febrer l'estudi de mobilitat, la 
Cambra de Comerç de Sabadell va reiterar el seu posicionament 
favorable a la construcció del Quan cinturó, ja que considerava 
que resoldria els problemes de mobilitat interna del territori. 

A mitjan juny, la Cambra de Comerç de Barcelona (CCB) va presen
tar un estudi que xifrava en 5.800 milions d'euros el dèficit acumu
lat a Catalunya en inversió d'infraesuuctures pel Govern espanyol 
durant el període 1990-2004. Una de les infraestructures necessà
ries era, segons la CCB, el Quart cinturó. 
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El 28 de juny, la CCB va presentar l'estudi "Un quan cinturó, una 
variant de l'N-11 o un eL'< perimetral?" en el marc d'una jornada amb 
el mateix nom. Aquest informe va ser promogut per l'Estudi Llotja, 
el centre d'estudis de la CCB creat feia poc temps per a impulsar la 
reílexió i el debat social sobre les infraesuuctures i l'ordenació del te
nitori, i va ser elaborat per la consultoria Mc1it i el Depanament 
d'Economia Aplicada de la Universitat Autònoma de Barcelona. Les 
cambres empresarials del Vallès van recolzar plenament els resultats 
de l'estudi de la CCB. 

Segons aquest estudi, l'economia catalana havia perdut un volum de 
negoci de 645 milions d'euros des del 1996 com a conseqüència del 
fet de no haver-se construit el Quart cinturó tal com estava previst 
(d'Abrera a la Roca del Vallès). A partir de l'anàlisi de tres alternati
ves, l'estudi es decantava per construir el Quan cinturó com un eix 
perimetral de 144 km entre la Bisbal del Penedès i Sils, atenent als 
diversos beneficis socials i econòmics que generaria: un impacte so
bre el PIB català del 0,57%, un 3% de reducció de la sinistralitat i la 
creació d'entre 20.000 i 30.000 llocs de treball en un horitzó de 
trenta anys, entre d'altres. L'estudi no valorava els impactes ambien
tals i paisatgístics de la nova via, ja que, segons Juan Luís Zalbidea, 
director d'Infraestructures i Transpons de la CCB, eren "subjectius i 
difícils de monetaritzar". L'opció d'una anella ferro\~ària es conside
rava poc rendible i insuficient per a solucionar la fmura congestió de 
les carreteres de la regió metropolitana. 

A Íinal d'any, la Cambra de Comerç de Sabadell va fer un nou pas 
per a tractar de desencallar el projecte i va anunciar que redactmia 
un estudi sobre el traçat del tram de Terrassa a Granollers i poste
riorment el presentaria als governs de l'Estat i de la Generalitat. 

Més informació: 

htt p:/kcqc pangca.org/ 
\\'\\ ,v.rnfom e, 
hup://salvcrnelpcncdl's.org/ 

XBR,JRL i XSR 

ww ,, .cam b rabc n .c~/Cata lan/1 n fracst ruc t u res/document ~/cap00 
_,lUlO\ïah40 pelf 
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AUTOVIA HORTA-CERDANYOLA, TÚNEL D'HORTA 18 

Continua el debat sobre la conveniència de construir un tunel entre Horta I Cerdanyola que 
travessi ta serra de Collserola. Ets partidaris del tunel el consideren necessari per a millorar les 
comunicacions entre Barcelona i el Vallès i evitar el col·lapse del sistema viari metropolità. Els 
seus detractors pensen que tindria un impacte ambiental excessiu i proposen com a alternativa 
reforçar l'eix ferroviari del congost del Besòs. 

Antecedents 2003: l O 

El Pla general metropolità (PGM) de 1976 va preveure tres tú
nels d'accés rodat a Barcelona a través de la serra de Collserola. 
Un era el túnel de Vallvidrera, inaugural l'any 199 l, un altre era 
el túnel de Sant Medir i l'altre era el túnel d'Horta, que havia 
d'unir Horta i Cerdanyola del Vallès en fom1a d'autovia de dos 
carrils per senlit. Dels gairebé l O km de traçat , un 45% anirien 
soterrats i la infraestructura suportaria una mitjana de 20.000 
vehicles diaris. 

1999. El deba t comen ça 
El debat sobre el túnel d 'Horta es va iniciar a la darreria de 
1999, quan la Generalitat de Catalunya. governada per 
Convergència i Unió (CiU), va proposar construir-lo per a mi
llorar la comunicació entre Barcelona, especialment el barri 
d'Horta, i el Vallès Occidental. Els ajuntaments dels municipis 
afectats (Barcelona, Cerdanyola i Sant Cugat del Vallès) no es 
van oposar frontalment al projecte, tot i que els grups 
d'Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) i lniciatil'a per 
Catalunya Verds-Esquerra Unida i Alternativa (!CV-EUiA) s'hi 
van mostrar contraris des d 'un principi. El Partit dels 
Socialistes de Catalunya (PSC) proposava incorporar el trans
port públic a la proposta de nou túnel. 

Des del món associatiu, l'Associació per la Defensa i !"Estudi de 
la Natura (ADENC), del Vallès, i l'Associació per a la Promoció 
del Transport Públic (PTP) van proposar projectes alternatius 
al túnel. L'any 2000 es va crear la Plataforma Ciutadana contra 
el Túnel d 'Horta, impulsada per l'Associació de Veïns del Barri 
d'Horta i amb el suport d'entitats veïnals i ecologistes. Aquell 
mateix any, el Consell Consultiu del Consorci del Parc de Coll
serola es va posicionar unànimement en contra de la construc
ció del túnel. En canvi, la Cambra de Comerç de Barcelona s'
hi va mostrar a favor per a minimitzar el risc de col·lapse del 
sistema viari metropolità. 

2004. El d e bat contin ua 
El nou govern de la Generalitat va heretar el debat sobre el túnel 
d'Horta, amb la novetat que llavors coincidia el color dels governs 
de Cerdanyola (amb majoria d'lCV-EUiA), Barcelona i la 
Generalitat (ambdós amb tripartit de PSC, ERC i lCV-EUiA). La 
Generalitat no va descartar la construcció del túnel però, per a evi
tar el conílicte, va decidir esperar que es completessin els estudis 
de viabilitat que s'havien iniciat amb l'anterior govern. 

Joan Clos, alcalde de Barcelona, va afirmar el mes de febrer que 
calia construir el túnel, malgrat que en un principi fos ulililzat 
exclusivament pel transport públic. Aquesta possibilitat va ser 
rebutjada pel districte d'Horta-Guinardó, encapçalat per Elsa 
Blasco (!CV-EUiA) i Maravillas Rojo (PSC). Aquest episodi del 
debat va coincidir amb la modificació del PGM per a desafectar 

◊-:r~) 
~<"a . B-30 

~lm\ '·, 
Sant Cugat • 

~ l ~ 
/ BP-1413 

els barris nord d'Horta, una modificació que va respectar l'espai 
resen·at per al túnel. 

Des de la PTP, el seu president, Pau Noy, trobava poc viable la 
construcció d'un túnel ferroviaii alllat de la xarxa de ferrocarrils 85 
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El túnel projectat connectaria el barri d Horta amb Sant Cugat del Vallés travessant la serra de Collserola. Foto: Marta Casas 

existent. Noy recordava que la PTP i la plataforma contra el túnel 
proposaven des de feia anys reforçar el tren pel congost del Besòs. 
Aquesta proposta ,·a ser prevista el mes de març per la 
Generalitat, i consistiria a crear una nova línia que, a partir de l'in
tercanviador previst en la ~t. JR l l,B, "' , 1 !'L ,t rn 1,, 

(,1 ,,:11 \ l 1 O~) o de l' ,. >1 1 1 1 ,.,,, R.\ 107I , recorre-

ria el subsòl de la Meridiana fins a Montcada i Reixac. Aquesta 
proposta seria factible da\'ant l'arribada del F :. >1 ,1,R1: 11 1 -

1 l \l , 11\Rc 1 ,, , 86], que desviaria línies de RENFE cap a la 
Sagrera deixant espai lliure per a noves línies a la Meridiana. 

No es va torna r a parlar del túnel d'Horta fi ns que el mes de no
vembre la Direcció General de Carreteres (DGC) va presentar un 
estudi que proposava construir més de cinc-cents nous quilòme
tres d'autopistes i autovies a Catalunya fins a l'any 2026. Una de 
Ics propostes de l'estudi era la construcció del túnel d"Horta. Uns 
dies després, ERC i ICV van recordar que no acceptarien cap in
tent de construir el túnel. 

Amb tot, a la darreria de 2004, el debat sobre el túnel d'Horta es 
mamenia viu i sense la perspectiva de tancar-se a curt tennini. 

XSR, XBR i JRL 

Més informació: 

,1 ,1 ,1 .. 1dc:nl org ,111 ,,. adl'nL 11r¡; 

ww,, . .:erd.myo!.1.info/pg~not1c1a php~n_id-287t1 
w1\1,.laptp.org 11·,\1,.laptp.org 
,,,,,, tunl'l~dcl'allrnlrcr.1.com/l tomcTah,1sa/l l.ish foh,1~aLAl httn 
,,·,,w.tuncbdt\'allndrcra com 
1,·,1 ,v.,1n1-crd.1 dhs.11rglindc, _tu1wl_horw h1 111l 
ww11.loll,crolJ.11r¡vindc,_tuncl_h1,na html 
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AUTOVIA N-240 TARRAGONA-MONTBLANC 19 

Continua el debat sobre el projecte d'autovia entre Tarragona i Montblanc. El Ministeri de 
Foment. responsable de l'obra. i la Direcció General de Carreteres aposten per realitzar un traçat 
per l'oest de Valls mentre diverses entitats ecologistes, empresarials i partits polítics s'hi 
mostren contraris i proposen desdoblar l'actual N-240 i passar per l'est de Valls per a preservar 
la vall agrícola del Francolí i articular els sectors industrials de l'Alt Camp. A final d'any el 
Ministeri de Foment adjudica les obres de construcció del primer tram sense modificar el 
projecte. 

La carretera N-240 unia els municipis de Tarragona (Tarragonès) 
i Montblanc (Conca de Barberà), passant per Valls (Ah Camp), i 
era una via d'un sol carril per banda que passava pel coll de Ulla, 
a la serra de Miramar, amb prop de 300 m de desnivell . 

El Pla de carreteres de 1995 proposava desdoblar una variant a 
l'N-240 per l'oest de Valls. El 1999el Ministeri de Foment, que ha
\~a recolli t l'encàrrec perquè la variant era competència seva, va 
presentar l'Estudi infonnatiu i l'Estudi d'impacte ambiental de 
l'Autovia Tarragona-Montblanc, amb dos carrils per banda i amb 
un nou traçat per l'oest, que fou aprovat l'any 2003. Segons el 
Ministeri, la nova via hauria de servir per a alleugerir el col·lapse 
quepatienl'AP-7 1·, H0 enpassar r,h l :~1<,, \lll2t)] .!l,lésde 
sis-centes em itats van presentar al·legacions als estudis i van de
manar una proposta per l'est de Valls. 

E l projecte 
El projecte presentat pel t-.linisteri de Foment l'any 2003 propo
sava q ue l'autovia comencés l'enllaç de la variant N-340 amb el 
vial d'accés al pon de Tarragona. A panir d'aquí vorejaria per 
l'oest el complex petroquímic de Tarragona i seguiria per la vall 
del Francoh, arribant a la ciutat de Valls també per l'oest. La se
rra de Miramar se salvaria mitjançam un túnel sota el coll de 
Lilla de 1.800 m de longitud. L'autovia finalitzaria al pum on 
s'inicia la variam de Montblanc. El Govern de la Generalitat i 
tots els partits politics catalans, excepte Iniciativa per 
Catalunya-els Verds (ICV), es van mostrar favorables al traçat 
definit per Foment. 

Diversos grups i entitats s 'oposen al traçat 
La Plataforma en Defensa de la Vall del Francolí i lCV es van mos
trar contràries des de l'inici al traçat proposat pel Ministeri de 
Foment. La plataf01ma alenava del risc que suposaria per als mu
nicipis de l'entom del complex petroquímic la proximitat d'una 
autovia amb presència de transpon pesam amb càrregues perillo
ses procedents del port de Tarragona.També s'oposava al projecte 
l'entitat Salvem Lilla, que denunciava que l'autovia passaria a gai
rebé 150 m del nucli urbà de Lilla i obligaria a enderrocar tres ha
bitatges. Aquestes entitats proposaven com a alternativa desdoblar 
l'actual carretera N-240 allunyant-se del polígon petroquímic i 
passant per l'est de Valls. 

A principi de 2004 la Plataforma en Defensa de la Vall del 
Francolí va convocar dues marxes lemes amb vehicles en sen
yal de protesta pel traçat proposat per Foment. El mes de se
tembre, l'Ajuntament de Constantí es va afegir a l'oposició a 
l'opció oest, ja que considerava que hipotecaria el desenvolupa
ment futur del municipi i tindria un fort impacte sobre la vall 
del riu Francolí i la vil·la romana de Centelles, declarada 
Patrimoni de la Humanitat. 

El projecle de Fomenl per desdoblar la N-240 lé per objectiu alleugerir el col·lapse de l'AP-7 i 
l'N-340 al seu pas per Tairagona. Foto: Marta Casas 

Els estudis realitzats per a documentar l'opció est 
Les entitats i associacions que s'oposaven a l'opció oest de l'auto
via Tarragona-Montblanc explicaven que la proposta del Ministeri 
ha~a estat legitimada perquè responia a la demanda del Pla secto
rial de carreteres vigent, que proposava l'opció oest i que havia es
tat realitzat sense criteris ambientals ni tenitorials. Els grups con
traris a la proposta consideraven que era necessari introduir 
plantejaments de caràcter territorial i ambiental i que seria útil re
dactar prèviament el Pla terriwrial parcial del Camp de Tarragona. 
Per aquestes raons, la Plataforma en Defensa de la Vall del Francol! 
va encarregar a l'enginyer de camins Francesc Magrinyà i a l'arqui
tecte Miguel Mayorga un infonne tècnic sobre l'estudi de la variant 
alternativa est de l'N-240. Segons aquest estud,i per a la comarca 
de l'Alt Camp era essencial que la variant passés per l'est del riu 
Francolí, ja que penneuia protegir la vall d'aquest riu i alhora hi 87 
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garantiria un bon accés als polígons industrials i els articularia. A 
partir de l'informe elaborat, la Plataforma en Defensa de la Vall del 
Francolí va presentar el desembre de 2002 un recurs adminisLratiu 
al Ministeri de Foment. 

Més tard, la Direcció General de Carreteres del Departament de 
Política Territ0rial i Obres Públiques (DPTOP) va encarregar un 
estudi per a considerar una alternativa per l'est de Valls. D'aquest 
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estudi, se'n va derivar un informe tècnic: Estudi comparatiu de les 
alternatives est i oest de la nova auLOvia Tarragona-Montblanc, 
persentat el desembre de 2003 i realitzat també per Francesc 
Magrinyà. El segon estudi presentat afegeix, als elements ja estu
diats, la distinció entre els àmbits agrícoles amb sòls de regadiu, a 
la vall del Francolí, i els àmbiLs amb sòls de secà, a l'est de l'Alt 
Camp. La proposta presentada pel Ministeri de Foment no tenia 
en compte aquestes variables i fracccionava la vall agrícola de re
gadiu, mentre que aquest nou estudi posava en relleu la impor
tància de protegir uns sòls especialment valuosos. 

Més tard, i per a acompanyar el procediment 740/2003 del conten
ciós administratiu presentat a l'Audiència Nacional contra el 
Ministeri de Foment per un conjunt d'entitats liderades per 
l'Associació d'Empresaris i lndusuials del Polígon de Valls, es va pre
sentar un estudi d'impacte ambiental comparaliu de les dues op
cions, redactat pel mateix enginyer, i que com a conclusions bàsi
ques explicava que l'alternativa oest fraccionava uns espais agrícoles 
de regadiu de gran valor de la vall del Francolí, mentre que l'opció 
est, sobre el secà, minimiLzaria els impactes sobre el medi, el paisat
ge i el patrimoni històric a més d'encaixar i articular l'eix econòmic 
de la comarca de l'Alt Camp. 

ICV intenta aturar el projecte 
Mentrestant, en un intent d'última hora, lniciativa per Catalunya
Verds va redacLar i presentar a final de novembre de 2004 una pro
posició no de llei al Congrés dels Diputats en què demanava que es 
paraliLZés el projecte del Ministeri de Foment i s'optés pel desdobla
ment de l'N-240. El portaveu de la formació ecosocialista, Joan 
Herrera, afirmava que el traçat oest no respectava cl patrimoni eco
lògic, històric i arqueològic de la vall del Francolí i la serra de 
Miramar. La resta de grups parlamentaris van votar en contra de la 
proposició enconsiderar que el traçat de Foment Lenia un consens 
ampli i calia agilitar-ne l'execució. 

A fmal d'any el primer tram de l'autovia, entre Tarragona i el Morell, 
ja eslava licitat i adjudicat i es preveia que es comencés a construir a 
final de 2005. La resta cie trams s'havien de licitar a principi de 
2005. El Ministeri de Foment confiava que el 2007 estigués enlles
tit, almenys, el tram d'autovia entre Tarragona i Valls. Tanmateix, les 
entitats civils i ecologistes confiaven encara a poder aturar les obres 
i replantejar el projecte i per això la Cambra de Comerç de Valls, a 
través d'un conveni amb la Universitat Politècnica de Catalunya, va 
encarregar un estudi de l'impacte terriLOrial i ambiental de la variam 
de l'N-240 sobre la comarca de l'Alt Camp al Departament 
d'Infraestructures del Transpon i el Territori de la Escola d'Enginyers 
cie Camins. 

Més informació : 

\1-w,1.gcp.:c.org 
111\ \1·.mfom es 

MJP 
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AUTOVIA N-340, DESDOBLAMENT A TARRAGONA 20 

Es replante1a el pro1ecte del segon cmturó de Tarragona, previst imc1alment entre el sector de la 
Móra I el camp de futbol del G1mnàst1c al nord-est de la ciutat La nova proposta preveu 
construir-lo paral·lelament a l'autopista AP-7 tal com havien reclamat els grups de l'opos1c1ó de 
l'Ajuntament de Tarragona i diverses associacions de verns. 

Antecedents íl 2003: 14 

L'N-340 recorre el llevant peninsular des de Cadis fins a Molins 
de Rei i esdevé, per tant, un important eix de comunicació. Al seu 
pas per Tarragona, el tram situat entre l'Arrabassada i les Gavarres 
es va convenir en l'escenari de nombrosos col·lapses circulatoris i 
accidents de trànsit com a conseqüència del creixement de la ciu
tat cap al nord i l'est en els darrers anys,. Es calculava que la via 
suponava una intensitat mitjana diària (IMD) de vehicles pròxima 
als vint mil durant l'hivern i als cinquanta mil a l'estiu. 

El 2003, just després d'acabar les obres de la variant de TarTagona, 
el Ministeri de Foment va començar a treballar en la construcció 
d'un segon cimuró de dos carrils per sentit al nord-est de la ciutat 
i que havia de solucionar els problemes de mobilitat de la ciutat. 
La nova variant hauria de transcórrer entre el sector de la Móra i 
el camp de futbol del Gimnàstic de Tarragona en un recoJTegut de 
8,5 km. El projecte s'havia d'iniciar el 2005 i acabar-se el 2008 i 
tenia un pressupost previst de 42 milions d'euros. 

A final de 2003 el Ministeri de Foment va aprovar pro\~sional
ment i va treure a exposició püblica el projecte Segon Cinturó de 
TaJTagona. Enllaç del Loreto, enllaç del Catllar. El projecte corres
ponia únicament als enllaços esmentats, ja que el tronc central de 
l'autovia ja havia estat aprovat el 200 l i tenia com a objectiu adap
tar el projecte al planejament municipal. 

Veïns i oposició presenten al·legacions 
El projecte de Foment tenia el suport de l'equip de govern de 
Tarragona format per Convergència i Unió (CiU) i el Partit Popular 
(PP) mentre l'oposició -el Partit dels Socialistes de Catalunya 
(PSC), EsquelTa Republicana de Catalunya (ERC) i Iniciativa per 
Catalunya-els Verds (ICV)- el rebutjava perquè considerava que 
tindria un impacte negatiu sobre la qualitat de vida dels veïns de 
la zona i sobre el paisatge. També s'hi mostraven en contra diver
ses associacions de veïns afectades pel traçat i l'entitat ecologista 
Grup d'Estudi i Protecció dels Ecosistemes de Camp (Gepec) que 
a final de gener de 2004 van constituir l'entitat Tàrraco Verda
Platafonna per una Mobilitat Sostenible. 

Tàrraco Verda i els tres partits de l'oposició van p resentar el 
mes de febrer al·legacions al projecte. Demanaven que s'obrís 
un nou període d'exposició püblica on es p resentés tot el pro
jecte de segon cinturó en la seva totalitat i no ünicament els 
enllaços del Catllar i el Loreto. Com a alternativa proposaven 
la construcció d'una variant que fes de calçada late ral de l'au
topista AP-7, amb dos carrils per sentit situats a banda i ban
da de l'autopista i enllaçada amb les carreteres d'accés a 
Tarragona. 

El no u Govern canvia el traçat 
El projecte del segon cinturó fou inclòs als pressupostos de l'Estat 
de 2005 i apro\'ats el mes d'octubre de 2004, i s'hi destinaven 15 
milions d'euros. D'altra banda, el Panido Socialista Obrero 
Español (PSOE) en guanyar les eleccions el març de 2004 i cons
tituir govern, el nou Ministeri de Foment va proposar un cam~ de 
traçat. Aixf, el mes cie novembre, Foment va assegurar que veia 
tècnicament possible modificar el traçat del segon cinturó tal com 
demanaven els tres grups de l'oposició, paral·lel a l'autopista i amb 
accessos a Tarragona des de les carreteres del Catllar i Sant Pere i 
Sant Pau i l'autovia de Reus. L'alcalde de Tarragona, Joan Miquel 
Nadal, va manifestar la seva oposició al traçat asseguram que pro
vocaria una fona congestió de trànsit a l'entrada per Sant Pere i 
Sant Pau. 

Femem preveia començar les obres del primer tram del segon cin
turó --des de la punta de la Móra !'ins a rotonda del Catllar- a fi
nal de 2005. Paral·lelament redactaria un estudi per a modificar el 
traçat del tram següent perquè anés paral·lel a l'autopista i acabés 
a la circumval·lació de Vilaseca. 

MJP 

Més informació: 

W\\w.gcpec org 
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21 CAMP DE GOLF DE TORREBONICA (TERRASSA) 

• 
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S'inauguren les noves instal·lacions del Real Club de golf El Prat situades als terrenys de 
Torrebonica i Can Bonvilà a Terrassa. mentre continuen pendents de resolució els contenciosos 
administratius interposats pels grups de l'oposició municipal i diferents entitats ecologistes 
contràries al projecte. 

Antecedents 2003: l ï 

El Real Club de Golf El Prat (RCGP) se situava des de 1952 al 
Prat de Llobregat però l'ampliació de l'Ai ROPc ,Rr llt B.IRt 1 to:-,1 
lï l va obligar l'entitat a cercar una nova ubicació. El 1998 es va 
fer pública la intenció del RCGP d'instal·lar-se a Terrassa (als te
rrenys de Torrebonica i Can Bonvilà). El 1999 l'Ajuntament de 
Terrassa va requalificar els terrenys i l'any 2000 es va procedir 
comprar-ne les 170 ha que tenen. 

Des del primer moment el projecte va aixecar les crítiques de di
verses entitats ecologistes, com l'Associació per a la Defensa i 
Estudi de la Natura de Catalunya (ADENC), i dels grups munici
pals d'Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) i Iniciativa per 
Catalunya-Verds (ICV) que hi van interposar una vintena de con
tenciosos administratius en contra. Alenaven que el territori afec
tat formava pan del corredor ecològic de la plana del Vallès, entre 
els parcs del massís de Sant Uorenç del Munt i la serra de 
Collserola. 

En canvi., els responsables del camp de golf defensaven el pro
jecte subratllant que no comportava la construcció d'habitatges, 
que s'utilitzaria aigua depurada per al rec i que el disseny incor
poraria elements ecològics i paisatgístics preexistents . 

.... 

El desembre de 2003 es va iniciar el trasllat del RCGP a les no
ves instal·lacions de Terrassa i el gener de 2004 el camp cie golf 
ja funcionava parcialment. El mes de març l'ADENC va dema
nar la suspensió de les llicències d'activitat del golf ja que, se
gons ells, s'havia construll un camí peatonal dins la llera d'una 
riera sense l'autorització prèvia de l'Agència Catalana de l'Aigua 
(ACA). 

Finalment 1'11 de juliol el golf de Terrassa fou definitivament 
inaugurat, tot i que encara faltava construir l'escola cie golf i les 
72 ha de zona pública. Mentrestant, durant el 2004 cominua
ven pendents de resolució els contenciosos interposats en con
tra del projecte. 

Més informació: 

\l \vwadcnc.org/torrcbomc,l/indcx.htm 
\1 W\\ terrassa.erg 
wW\1. rcgcp.com 

MJP 

PEIN S1 Llorenç 

camp de Golf 

' Can Bonvilà 

' '\ 
P8"c urbà de Collserola ~~ 

.... '~-!r'~ , 'l 
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l Continua pendent de resolució el recurs presentat pels promotors i l'A¡untament de l'Escala 
contra la decisió de la Comissió d'Urbanisme de Girona de denegar un projecte d urbanització i 
construcció d'un camp de golf al sector de Vilanera. La inclusió per part del Departament de 
Planificació Territorial i Obres Públiques del sector al Pla director urbanístic del sistema 
costaner bloqueja el projecte mentre s'espera la decisió dels tribunals. 

Antecedents ] 2003: 16 

Després de la publicació l'any 1993 i de la posterior modificació 
l'any 1996 del Pla general d'ordenació urbanística municipal 
(PGOU) de l'Escala, el sector SUP VII Vilanera va quedar classifi
cat com a sòl urbanitzable programat. El l 998 es va aprovar ini
cialment el Pla parcial presentat per l'empresa Vilanera 94 SL, que 
hi projectava la consuucció d'un camp de golf de 18 forats, una 
urbanització de 372 habitatges, un hotel i un edifici de serveis. 

La proximitat de la zona a les restes arqueològiques d'Empúries va 
moth·ar unes excavacions prèvies que van delatar l'existència de 
restes d'interès, algunes amb valor històric excepcional a C1ta
lunya. Aquelles troballes van provocar que el juny de 1999 la 
Comissió de Patrimoni de la Generalitat suspengués cautclarment 
el proJecte. 

En paral·lel, diferents entitats ciutadanes i ecologistes de la zona 
van iniciar un seguit de mobilitzacions en comra del projecte per
què consideraven que malmeuia els valors pauimonials, ambien
tals i paisatg1s1ics del paratge. 

L'octubre cie 2002 l'entitat ecologista Salvem !'Empordà va fer pu
blic que cl PGOU establia un 1em1ini màxim de quatre anys per 
iniciar la urbanització del sector I que un cop exhaurit rctoma1ia 
automàticamcm a la condició de no urbanitzable. La Direcció 
General d'Urbanisme va iniciar cis tràmits per a modificar d'ofici 
el PGOU en emendre que aquest anicle era nul cie ple dret, però 
la Comissió Jurídica Assessora va dictaminar que no hi havia mo
tius per a una revisió d'ofici i que, per tant, un cop transcorregut 
el termini, els terrenys havien de tomar a ser sòl no urbaniuable 
a 101s els efectes. A la vista del dictamen, la Comissió Territorial 
d"Urbanisme de Girona va denegar el projecte, decisió que va ser 
recorreguda tant pels promotors com per l'Ajuntamem. 

Continua el debat 
Durant el ple municipal del mes d'abril el grnp d'Esquerra 
Republicana de Catalunya (ERC) de !"Escala va proposar reclamar 
a la Generalitat la protecció de l'espai cie Vilanera com a corredor 
biològic. juntament amb altres espais situats entre el Parc Natural 
dels Aiguamolls de !'Empordà I el futur l'IK< 1111 \1 \·,,1\ lli 1 

\ t T .~ 1128 . No obstant això, l'alcalde Josep Guinan, de Con
vergència i Unió (CiU), va considerar que era més oportú discutir 
la proposta un cop aprovat el l' 1 1~1 1, K 1, , ·• 

hn•,)~P.1 [no[ . 

El mateix mes lOt i que el recurs d'alçada presentat pels promolOrs 
seguia cl seu curs, aquests es van mostrar disposats a tornar a es
tudiar el projecte per arribar a un acord amb l'Administració. En 
paral·lel l'alcalde Josep Maria Guinan va encatTegar un estudi so
cioeconòmic per sospesar la possibilitat de modif1car el Pla gene
ral perquè el camp de golf es pogués construir. 

Davant d'aquests fets l'entitat ecologista Salvem )'Empordà va 
anunciar que qualsevol modificació del Pla general setia incompa
tible amb la nova l 11 ,\ ~. --.1,,1 l l 0)) . 

A mitjan mes d'abril el grup del Pa nit dels Socialistes de Catalunya 
(PSC) a l'Ajuntament de l'Escala va demanar a l'alcalde que retirés 
el recurs d'alçada presentat i s'abstingues de recórrer a la via admi
nistrativa per "protegir els interessos de l'Ajuntamem i evitar pa
gar les possibles indemnitzacions als promotors". 

El mes de maig el Govern de la Generalitat va proposar com a 
possible alternativa compensar cis promotors amb altres te
rrenys i solucionar el tema mantenint a la zona de Vi lanera la 
qualificació de sòl no urbanitzable. L'anunci va ser rebutjat per 
tots els grups municipals que van criticar la proposta. ERC i 
Iniciativa per Catalunya-Verds (ICV) consideraven que el més 
greu no era el camp sinó la promoció urbanística que hi anava 
lligada i que, per tam, el fet que les cases s'acabessin cons
truim, encara que fos en un altre lloc, era un "pedaç" segons va 
manifestar Àngel Rodríguez (ICV). Per altra banda, C!U i Partit 
Popular (PP) consideraven que el golf era una aposta de futur 
en l'àmbit 1uns1ic i que l'alternaLiva proposada no era la solu
ció al problema. 

PTOP inclou Vilanera al PDUSC i el projecte 
queda bloquejat 
El mes de juny el conseller de Pohtica Territorial i Obres Pu
bliques (PTOP),Joaquim Nadal, va anunciar la inclusió del sec-
tor de Vilanera al l' ,1 r l I r 1 , 

l 118I (PDUSC). amb una qualificació de sòl no urbanitzable 
costaner 3. 

La qualificació sòl no urbanitzable (SNU) costaner 3 recolza els 
nivells l i 2 de l'SNU costaner. "sense preveure cap alteració 
del règim del sòl cie la zona". És a dir que el sector es conside
ra S U sense cap règim de protecció especial, i això hi permet 
construccions i reconstruccions d'edificacions lligades a "acti
vitats o equipaments d'interès públic que s'hagin d'emplaçar 
en cl medi rural" (usos esportius, culturals, de lleure i d'esbar
jo) i determinats tipus d'establiments turístics. El ple de 
l'Ajuntament va aprovar el mes d'agost unes al·legacions pre
sentades per C!U i el PP reclamant que Vilanera quedés fora 
del PDUSC. 

Les reaccions dels diferems partits no es van fer esperar. El grup 
d'ERC a l'Ajuntamem considerava que la qualificació no tenia 
cap sentit si no es feia extensiva a la resta de zones contigües 
com a connexió entre parcs naturals. El grup del PSC veia amb 
bons ulls, tot i que amb cautela, la decisió d'incloure l'àmbit al 
PDUSC. 91 
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El mes d'agost, coincidim amb el debat sobre el model turístic cata
là que s'havia oben a diferents mitjans, el conseller Nadal va afirmar 
que a Catalunya ja hi havia prou camps cie golf. Aquest anunci va re
forçar el posicionament que el Govern cie la Generalitat prenia sobre 
el projecte. 

De nou, al novembre, durant una visita a Rabós d'Empordà, el 
conseller Nadal va refermar la seva oposició al projecte i la in
tenció cie deixar com a sòl no urbanitzable la zona, mentre 
s'esperava la resolució judicial vinculada. El conseller va mani
festar que "no s'acceptarà cap altra alternativa que inclogui ur
banitzar-hi". Les entitats ecologistes Salvem !'Empordà i el 
Fòrum Transversal cie l'Escala van celebrar l'anunci i van apro
fitar per demanar un cop més que el paratge cie Vilanera fos in
clòs al mapa cie corredors biològics que s'estava elaborant cies 
cie la Generalitat. 

L'Escala 

PEIN Massís del Montgrí 

A finals d'any CiU va canviar cie soci cie govern i va arribar a un 
acord amb el PSC que inclo1a encarregar un dictamen jurtdic per va
lorar una possible retirada del recurs que el Govern municipal havia 
presentat anteriorment. 

Tot i que en restava pendem la resolució judicial, la inclusió de l'es
pai de Vilanera clins el PDUSC semblava tancar definitivament el 
comenciós. o obstam això, el nivell de protecció que va atorgar el 
PDUSC al sector deixava la pona oberta a la implamació d'activitaLS 
o equipaments culturals, esportius, de lleure o turistics considerats 
d'interès públic. 

Més informació: 

,,.,, \\ s.1!Yem-cmpord.1.or¡!/ 
,,.,, w.gcncat. net/ptop 
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Gnndllat assegura que tols 
futurs plans directors territorials per a plantejar aquest Upus d'actlvllals 

L' Empordà tenia el 2004 un total de se1 camps de golf, dels quals 
dos se situaven a l'Alt Empordà-a Peralada i Navata- i cinc al Baix 
Empordà -a Pals (on n'hi havia dos). Gualta, Platja d'Aro i Santa 
Crisuna d'Aro. A més hi havia tres camps de pitch and putt situats 
a Castelló d'Empúries, Gualta i Platja d'Aro. El primer camp de 
golf havia estat inaugurat l'any 1966 a Pals, tot i que la majoria es 
van crear a panir dels anrs noranta. 

Durant el 2004 van aparèixer fins a vun projectes de camps de 
golf a !'Empordà, la major part dels quals incorporaven projec
tes d'urbannzacions residencials. Un dels més controvertits fou 
el . a l'Escala. que 
inclota la construcció cie més de tres-cents habitatges. Altres 
municipis del Baix Empordà on existien projectes cie camps de 
golf eren Garrigoles. Bellcaire d'Empordà (dos per municipi) i 
Santa Cns11na d'Aro. mentre que a l'Alt Empordà se'n projecta
va un a Cistella. 

C is te lla 
El municipi de Cistella. cie 233 habitants, se situa a l'oest de 
Figueres, als darrers comrafons cie la serralada de la \lare de Déu 
del Mont L'any 2003 l'empresa Torremirona, propietària també 
del camp de golí de Navata, va proposar la construcció d'un camp 
de golf de divuit forats que comportaria també la construcció de 
280 cases I d'un hotel de luxe. La plataforma Salvem !'Empordà. 
el grup de vems Tots per Ctstella I cl grup municipal del Partit dels 
Socialistes de Catalunya (PSC), que estava a l'opos1c1ó, van mos
trar cl rebuig al pro1ec1e. En canvi un grup de velns del municipi 
va crear la plataforma La Gent que Estimem Cistella. per mostrar 
el seu suport a la construcció del camp de golf. 

Per la seva banda l'alcalde Josep Xargay, d'Esquerra Republicana 
de Catalunya (ERC), va enunciar que calia reflexionar sobre cis 
a,.1ntatges I mcom·ements del projecte I va encarregar un estudi 
hidrològic I ambiental per a anahtzar les consequènc1es que un 
equipament d'aquestes característiques comportaria per al muni
cipi. Amb cis resultats d'aquest estudi cl mes de juny de 2004 
l'Ajuntament de C1Stella va decidir no autoritzar el camp de golf 

Bellcaire d'Empordà 
El municipi cie Bellcaire d'Empordà, de 645 habitants, es locahtza 
al nord del Baix Empordà, al sector ocs1 del massis del Montgrl. A 
final cie jUhol de 2004 l'Ajuntament \'3 enunciar que h h:l\ien am
bat dues propostes cie camp de golf. Una se snuava a la zona del 
Cortal Nou. molt a prop del municipi de l'Escala, on es proposa
va un camp de 160 ha, la creació de clos canals d'aigua per a es
pons aquàtics. una hlp1ca I una urbanització de 480 cases. L'altra, 
presentada pel comte de Torroella de ~lontgn. Alfons de Roben 1 
Ferrer-Cajigal, a l'antic estany cie Bellca1rc, inclola la construcció 
d'uns tres-cents habitatges. 

Tant l'alcalde del municipi, Joan Fo111 (PSC), com cl grup mu
nicipal d'ERC es van oposar des d'un primer moment als dos 
projectes en considerar que componarien un creixement des
mesurat del municipi. Per això a pnncipi d'agost l'Ajuntament 
va aprofitar l'aprovació del nou Pla d'ordenació urbana munici
pal (POUM) per a impedir que Ics dues propostes prosperessin. 
ALxi a la zona del Cortal Nou no es pre,·eia cap ús lúdic ni es
pomu mentre que es proposava que la zona de l'an11c estany de 
Bellcaire formés part del Pla d'espais dïnten~s natural (PEIN) 
del Montgrf. 

Després d'aquesta decisió els dos promotors es ,.1n mostrar dispo
sats a red1mensionar el projecte però l'Ajuntament ,-a mantenir la 
seva negativa. 

Garrigoles 
El mumc1p1 de Gamgoles, de 14 l habnants, se situa al nord-oest 
de la comarca del Baix Empordà. El mes de juliol la premsa co
marcal es va fer ressò de clos projectes per a construir camps de 
golf a la zona. El projecte cie l'empresa promotora Iniciatives 
Kaleque compona,-a l'ocupació de 120 ha de superf1c1e i la cor1S
trucc1ó d'una urbamtzac1ó de 300 casc:,. Per la seva banda, la fir
ma Germans Ferrer va realitzar també una proposta de camp de 
golí de 90 ha, tot i que en aquest cas el projecte estava menys con
cretat I no es va anibar a debatre senosament 

L'entitat ecologista Salvem !'Empordà va manifestar des del pn
mer moment la seva oposició al projecte. Per la seva banda l'alcal
de de Garrigoles. Joan Cos, de Convergència i Untó (CiU) es va 
mostrar fa,·orable el projecte de Kaleque i ,-a decidir organitzar 
una consulta popular, encara que sense caràcter vinculant. 
L'entitat ecologista Salvem !'Empordà I di\·ersos vems contraris al 
projecte van qüestionar la manera de ícr la consulta popular, con
sistent en un sistema de signatures a l'Ajuntament. p que cons1de
ra,·cn que no garantia el ,·ot secret. 

La consulta als vems es va tancar cl mes cie novembre i l'alcalde va 
afinnar que el 65% dels veïns s'hauria mostral a favor del camp de 
golí, sense aponar més dades concloents. Cos ,.1 reiterar el suport 
de l'Ajuntament al pro1ec1e 101 i que va assegurar que hi hauna 
modificacions. 

Santa Cristina d'Aro 
Santa Cnsuna d'Aro és un mumc1p1 cie 3. 735 hab11ants situat a la 
segona hnia de mar al sud del Baix Empordà. El mes d'agost l'em
pres.1. Llave de Oro va fer una proposta per a construir, al sector de 
Sohus. un camp de 60 ha i nou forats juntament amb 356 habi
tatges Paral·lelament el Golí Costa Brava, obert des de l'anr L 968, 
va proposar l'amphac10 del camp amb nou forats m~s (fins llavors 
en tenia divuit) i la construcció de 32 habitatges. 

e 
• 
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L' Ajumament de Santa Cnstina d'Aro, governat pel PSC, es va mos
trar contrari a la p1imera proposta pels problemes que suposaria cre
ar una nova urbanització allunyada del nucli urbà. TOL i que reconei
xia que amb el Pla d'ordenació urbana municipal (POUM) aquest 
projecte tindria moltes possibilitats de tirar endavant, confiava que 
la Generalitat l'aturés. Per contra, el consistari es mostrava favorable 
a l'ampliació del camp de golf existent. 

Els camps de golf s 'aturen a l'espera del Pla director 
territorial de !'Empordà 
A més de Salvem !'Empordà altres entitats havien mostrat reticències 
pel nombre de camps de golf projectats. La Federació d'Hostaleria 
de Girona, malgrat reconèixer que podien esdevenir un bon comple
mem al turisme de sol i platja, considerava que no se'n podia abu
sar, ja que calia tenir en compte altres factors com els recursos h1-
drics, l'impacte paísatgistic o l'especulació urbanística. Per la seva 
banda, el presidem de la Federació Catalana de Golf, Albena Duran, 
assegurava que el golf era sinònim de turisme de qualitat sempre que 
s'autoritzés la construcció d'hotels i habitatges al voltant «assumibles 
per l'entom». 

Des de principi de 2004 el conseller de Polnica Territorial i 
Obres Públiques, Joaquim Nadal, va assegurar que el Govern no 
autoritzaria projectes de camps de golf amb urbanitzacions, lle
vat dels que ja estiguessin recollits en els planejaments munici
pals. El conseller creia que calia potenciar els camps existents 
creant, si fos necessari , infraestructures hoteleres al voltam i no-

Imatge del Goll Platja de Pals, el més antic de la Costa Bra\lél. Foto: Marta Casas 
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més es mostrava disposat a negociar la possibilitat de fer més 
camps de golf si eren ambientalmem sostenibles, per exemple 
amb l'ús d'aigua depurada, i no comportaven la construcció d'u
na urbanització. 

Finalme111 el mes de novembre Joaquim Nadal \'a assegurar que 
denegaria tots els projectes de camps de golf existents en aquell 
moment a les comarques gironines. El conseller assegurava que el 
nombre de camps de golf (tretze i deu de pitch and pull) ja era su
ficient si es pretenia impulsar un model territorial sostenible. A1x1 
mateix va enunciar que caldria esperar el desenvolupament dels 
futurs plans directors territorials, e111rc els quals 11 1'1 , 1111-i, r<,~ 

1 1:RIT R 11 " 1 l •1 1,1 l l 3t>I, per a plantejar-se la construcció de 
nous camps de golf. 

Per al 2005 s'havia d'acabar de concretar si 0nalment, tal com havia 
anunciat el conseller, es denegarien cis set projectes de camps de golf 
de l'Empordà així com l'ampliació del camp de golf de Santa Cristina 
d'Aro. 

Més informació: 

\\ ww dtlg1 .es/ustrlla 
\\ \\"\\ salH·m-i:mp,,rd,u1rg 
\\\\"\\.sa mat ns1111.1 m:t 

MJP 
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Es presenten projectes d urbanització en diversos municipis del delta de l'Ebre alguns dels 
Quals 1mphQuen la construcció d un elevat nombre d'habitatges en municipis relallvament petits 
A més, es projecta per primer cop la construcció de quatre camps de golf. Les propostes 
d'urbanització són rebutjades pels grups ecologistes, i a la darreria de 2004 continuen pendents 
d'aprovació per part de la Comissió Territorial d'Urbanisme de Tarragona. 

El delta de !'Ebre comprèn la plana deltaica del tram fmal de 
!'Ebre, que el riu matetx divideix entre les comarques del Montsià 
i el Batx Ebre a l'extrem sud de la costa catalana. És, a més, una 
zona amb paratges de gran valor natural a la qual s'arriba per ca
rretera a través de la carretera N-340 i l'autopista AP-7. 

En els darrers anys, dl\·erses immobiliàries han mostrat el seu in
terès a invenir en aquesta zona. Al llarg de l'any 2004 es van anar 
succeint diverses propostes d'urbanitzacions de segona residència 
al delta, moltes de les quals incorporaven la construcció de camps 
de golf o de marines - urbanitzacions amb canals d'aigua en lloc 
de carrers (vegeu taula l). 

Entre aquests projectes destacava, per les seves dimensions, el 
de l'empresa gallega FADESA d'l RI A!l:ITl\t 10 , LAI D , 

{2003 120{. L'empresa proposava urbanitzar 125 ha a la vora el 
riu Ebre, a la finca de la Palma. El projecte consisua en uns mil 
tres-cents habitatges, un camp de golf i una zona d'amarradors 
al riu Ebre mateix. L'empresa declarava que la seva inversió 
-d'uns 165 milions d'euros- significana la creació d'uns sis
cents llocs de treball. El mes de març, la Comissió Territorial 
d'Urbanisme de les Terres de !'Ebre (CTUTE) va obligar els pro
motors a reduir el nombre d'habitatges construlls a mil, una 
densitat que el director general d'Urbanisme.Joan Llon, va con
siderar que Jª era prou elevada. 

La de FADESA no era l'única proposta d'urbanitzacions de bai
xa densitat a l'Aldea. La immobiliària Armilar va presentar un 
pla parcial per a construir una urbanització de tres-cents cin
quanta habitatges i un camp de golí a la zona de Vmaixarop, en 

uns terrenys de secà al nord del municipi. D'altra banda, 
Arrnilar es va comprometre a tenir cura de la torre medieval de 
Vinmxarop. 

Armilar també havia proposat una gran urbanització marina al sud 
del delta, a Sant Carles de la Ràpita. Després d'un debat polític in
tens durant els darrers mesos de 2003, el 17 de gener 
l'Ajuntament va realitzar una consulta popular per a decidir si es 
volia desenvolupar una urbanització marina o una de conYencio
nal. La consulta, amb la participació d'un 6% de la població, va 
manifestar el rebuig de la marina i, per tant, l'Ajuntament i 
Arm1lar van encarreg¡¡r un projecte d'urbanització 1dènuc a l'orig1-
nal, però sense canals d'aigua. 

Al cor del delta, a Sant Jaume d'Enveja, també hi havia en dansa 
des de feia deu anys un projecte d'urbanització marina que pre
veia uns cmc-cents amarradors. L'any 2004, l'empresa promotora 
Agrovinaròs va proposar una modificació que preveia un camp de 
golf de divuit forats. Aquesta modificació es va fer, segons la im
mobiliàna, per a incrementar la qualitat de la urbanització. 

A l'altra banda del nu, l'Ajuntament de Deltebre va començar a 
elaborar un pla parcial per a construir una urbanització prop de la 
platja de Riurnar, a l'esquerra de la desembocadura de !'Ebre. 
L'aprovació del pla, que també preveia un petit camp de golf, va 
Lrobar un gran obstacle en el PL-\ t11~f( 10R t R&.\,1,1 e 'EL ,i-n,1.\ 

cos1.\1s1 R l l38I, aprovat el mes de novembre pel Depanament de 
Polit ica Territorial i Obres Públiques, que feia referència als sectors 
de sòl urbanitzable delimitat sense pla parcial aprovat. Aquest Pla 
establia una moratòria dels processos d'urbanització que es trobes-

Relació dels principals projectes d'urbanització al della de !'Ebre, 2004 

Pt.ulacl., 
Inversió Municipi municipi Indret Promotor Sup~rficie Nombre Forats 

(2004) (ha) d'habitatges (golf) (Milions d'euros) 

l'Aldea 3.473 la Palma FADESA 125 1.000 18 165 

l'Aldea 3.473 Vi na i xarop Armilar 90 360 18 75 

Sant Jaume d'Enve1a 3.292 (marina) Agrovinaròs 80 905 18 90 

Deltebre 10.757 Aiurnar Ajuntament 1.000 9 20 

St. Carles de la Ràpita 12.594 Saliner Armilar 32 1.100 (marina) 165 

.JO:! J¿ 'IJJJ OJ J J 

Font: Elaboració pròpia, Institut d'Estadística de Catalunya {ldescat, descaln ) 
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Imatge dels terrenys de l'Aldea on FADES-4 lé previst construir prop de 1300 habitatges i un camp de golf. Foto: Maria Herrero 

sin propers a la costa, entre els quals hi havia la urbanització de 
Riumar. 

Amb tot, el delta acumulava les propostes de cinc L RBA:-.111 l< IL,,s 

r,r BAIX.~ [)l ',!TAT 12001, que s ignificarien més de cinc mil habi
tatges, i quatre camps de golf, que serien els p rimers a instal·lar
se a les Terres de !'Ebre. La preocupació dels ecologistes, encap
çalats pel Grup d'Estud i i Protecció dels Ecosistemes del Camp 
(GEPEC), era patent, especialment després de la lluita contra el 
PLA IIIDRL11(,.it :--iAUL>:S.AI (Pl·l l'\) IH0I 12003·971 i el foment 
d'una nova cultura de l'aigua. El GEPEC constatava que les pro
postes al delta de !'Ebre eren summament incoherents amb les 
protestes en contra de PHN, i demanava a la Generalitat de Cata
lunya una moratòria general. D'altra banda, els alcaldes dels mu
nicipis afectats defensaven que el desenvolupament u rbanístic 
del delta era una bona opció per a garantir el manteniment de la 

població, i afirmaven que un camp cie golf consumiria menys ai
gua que un arrossar. 

A la darreria de l'any la majoria d'urbanitzacions residencials de bai
xa densitat i camps cie golf al delta estaven pendents de la resolució 
definitiva per pan de la CTUTE. 

XSR,JRL i XBR 

Més informació: 

\\ \\ w.elf orm1gucr. or)iPagmcs/ An iclcs/ln ÍMmc_ L' rb.1nitzacio _Alci 
ea.htm 
ww,dadcsa.cs 
ww,v.gepec.org 
,,w,, anu com/avut/<lian/04/nov/20/pd l/04n20d24 pdf 
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CAMPAMENT D'ACOLLIDA DE TEMPORERS D'ALCARRÀS 25 

El mumc1p1 d Alcarràs, a la comarca del Segnà rep un any més centenars d'immigrants bona 
part dels quals sense papers que busquen fema durant el període de recollida de fruita I que 
s'instal·len en coberts i en cabanyes situats als afores de la població. La ma1or part d'aquests 
individus no aconsegueixen treball perquè els pagesos opten per la contractació en origen i 
perquè estan limitats per les males collites. L'Ajuntament d'Alcarràs ofereix ajuda als immigrants 
i demana a la resta d'administracions que aquesta situació no es torni a repetir un altre any. 

El municipi d'Alcarràs, de prop de cinc mil habitants, se situa a la 
comarca del Segrià i és la capital d'una subcomarca, el Baix Segre, 
caracteritzada per ser una zona de regadiu molt pròspera gràcies 
als nombrosos canals i sèquies que la travessen. La fruita dolça és 
el principal producte de l'extensa horta d'Alcarràs i duram el pe
ríode de recol·lecció, de juny a setembre, des de la dècada dels 
noranta arriba al poble un gran nombre d'immigrants temporers, 
bàsicament d'origen subsaharià, amb l'esperança de trobar-hi fei
na. A panir del final de la dècada dels norama, l'arribada d'aquests 
immigrams superava amb escreix la demanda de treball existent al 
camp. Davant l'absència de recursos per a aconseguir allotjament, 
els immigrants, bona pan dels quals no disposaven de permís de 
residència, s'instal·laven en granges abandonades o en cobens si
tuats als afores d'Alcarràs. El fet que la major part d'aquestes per
sones no poguessin trobar feina generava una problemàtica social 
que l'Ajuntament intentava apaivagar amb la dotació d'uns serveis 
socials mínims com aliments, productes higiènics o dutxes. 

Els primers immigrants arriben a Alcarràs 
El mes de maig de 2004, quan encara faltaven dos mesos per a re
collir la fruita, van arribar les primeres desenes d'immigrants de la 
temporada a Alcarràs, procedents p1incipalment de Huelva i 
Almeria, on havia acabat la campan}'ª de recol·lecció. Es van allot
jar en un cobert instal·lat per l'Ajuntament als afores de la pobla
ció, en un indret conegut com les Planes, propietat de l'Institut 
Català del Sòl. Altres municipis del Baix Segre com Massalcoreig, 
la Granja d'Escarp, Aitona o Seròs també notaven un increment 
important d'immigrants cercant-hi feina. 

Des del primer momem els sindicats de pagesos, la res1a de sin
dicats i l'administració van alenar que no hi hauria treball per a 
tots els immigrants. En primer lloc perquè la major pan d'explo
tacions funcionaven a través del comracte en origen als palsos 
dels temporers, un sistema que, segons els sindicats de pagesos, 
era la manera més efectiva d'adequar la demanda a l'oferta de 
treball. Unió de Pagesos (UP) calculava que durant aquella tem
porada es contractarien en origen uns tres mil sis-cents tempo
rers a les comarques de Lleida, la major part dels quals serien de 
Romania i Colòmbia. En segon lloc perquè es preveia una dismi
nució en la producció de fruita respecte del 2003 d'entre un 
25% i un 40% a causa del fred i les pluges de la primavera, que 
havien retardat la floració dels arbres fruiters. l per úlLim perquè 
la major part d'immigrants no tenien els papers en regla. Aixl, l'
única esperança per a la major part d'aquestes persones era que 
hi hagués més treball del previst i que fossin contractats irregu
larment almenys uns dies. 

L' alcalde d'Alcarràs, Gerard Serra, de Convergència i Unió 
(CiU), va assegurar que la major pan d'immigrants eren enviats 
amb falses promeses des de centres d'acollida saturats del sud 

d'Espanya. També va mostrar la seva preocupació per la situa
ció que es podria generar i va decidir avançar un mes el progra
ma d'acollida de temporers, gestionat a través de l'Oficina 
d'Atenció al Nouvingut, de l'l de JUiioi a l'l de juny. No obstant 
això, Serra va enunciar que els serveis que donaria l'Ajuntament 
serien menors que en anys anteriors per a evitar de l'efecte cri
da i per a intentar abreujar l'estada dels immigrants sense tre
ball. Així, que va assegurar que no es muntaria cap campament 
d'acollida i es reduiria el nombre de dies en què l'Ajuntament 
faci litaria gratuïtament serveis alimentaris i higiènics. L'alcalde 
va demanar, també, una major implicació per pan del Govern 
de l'Estat i de la Generalitat en la solució de la problemàtica de 
cara al futur. 

El nombre d'immigrants al campament arriba a 
cinc-cents 
A partir del mes de juliol el nombre d'immigrants va créixer expo
nencial ment fins arribar a p1incipis d'agost a cinc-cents, una pan 
dels quals van ser allotjats en el coben instal·lat per l'Ajuntament 
i un altra en el centenar de caban}'es situades al costat i fetes amb 
cartrons, plàstics i canyes. Davant d'aquest fet l'Ajuntament 
d'Alcarràs va reconsiderar la seva decisió de disminuir els serveis 
socials i va optar per instal·lar un campament amb lavabos i dut
xes i repanir, un cop per setmana, lots de menjar, roba i produc
tes de neteja. Per la seva banda, els Mossos d'Esquadra i la Policia 
Nacional Yan començar a identificar els immigrants instal·lats i a 
ob1ir expedients d'expulsió als qui no disposaven de documenta
ció, tal com establia la Llei d'estrangeria. A més els advenien que 
no tenien cap possibilitat de trobar feina. 

D'altra banda, la Creu Roja va admetre que havia enviat a les co
marques de Lleida una quinzena d'immigrants sense papers pro
cedents de Madrid i d'Algesires perquè van demanar de trobar-se 
amb familiars o amics o per a buscar feina. Tant el Govern espan
yol com el català van criticar la manera d'actuar de la Creu Roja ja 
que, a parer seu, només agreujava la situació humanitària. Men
trestant, l'alcalde d'Alcarràs assegurava que el nombre d'immi
grants enviaLS per aquesta institució humanitària era molt més 
gran, ja que la policia local havia interceptat tres autobusos amb 
immigrants que duien targetes amb el logotip de la Creu Roja i l'a
dreça de l'entitat a Lleida. 

S'acaba la campanya 
A final d'agost la campanya de recollida de fruita a Alcarràs fina
litzava sense que la gran majoria d'immigrants acampats hagues
sin pogut treballar. Per això n'hi va haver una pan que va comen
çar a marxar cap a altres punts del Segrià nord, el Pla d'Urgell o 
l'Urgell, on estaven en plena campan}'a de recol·lecció de fruita o 
la començaven en aquells moments. Paral·lelament, l'Ajuntamem 
va començar a retallar l'ajuda social per accelerar l'abandonament 97 
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del campament i va decidir que l' l de setembre es retirarien les dut
xes i els lavabos. 

A mitjan setembre, quan encara quedaven uns vuitanta immi
grants al campament, l'Ajuntament d'Alcarràs calculava en 
72.000 euros les despeses en atenció social que havia tingut deri
vades de l'arribada d'immigrants. Des de l'l de juny l'Oficina 
d'Atenció al Nouvingut havia atès 563 persones, s'havien repartit 
1.300 lots de menjar i més de 500 d'higiene personal. El Govern 
de la Generalitat va decidir fer-se càrrec d'aquestes despeses a 
parts iguals entre el Departament de Benestar i Família, que abo
naria les despeses en atenció social, en alimentació i higiene, i el 
Departament de Treball i Indústria, que pagaria els sous dels cinc 
treballadors socials que havien prestat els seus serveis al munici
pi. No obstant això, la Generalitat va demanar, també, implicació 
del Ministeri de l'Interior per a sufragar aquests costos. 

Finalment, el mes d'octubre els últims immigrants van abandonar el 
campament i l'Institut Català del Sòl va iniciar l'enderrocament del 
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cobert on s'havien allotjat. El 2005 es preveia iniciar la construcció, 
en aquests terrenys, d'un polfgon industrial de 20 ha denominat 
Carn! del Tossalet Roig. 

A flnal d'any, la Generalitat va crear un grup de treball interdepana
mental per buscar solucions a la problemàtica i per intentar que el 
2005 no es tomés a repetir la situació d'Alcarràs. El grup estava co
ordinat pel Departament d'Agricultura, Ramaderia i Pesca i estava 
participat també pels departaments de Treball i Indústria, Benestar i 
Família i Interior. Entre els aspectes a discutir s'incloïa la gestió dels 
íluxos migratoris, la política d'acollida amb allotjaments dignes i la 
gestió de les demandes de treball que afavorien la contractació en 
origen. 

MJP 

Més informació: 

akarras.ddl. nct 
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CANAL SEGARRA-GARRIGUES l ZONA D'ESPECIAL PROTECCIÓ D'AUS 26 

l 
Continuen les obres per a la construcció del canal Segarra-Garrigues. Les recomanacions de la 
Unió Europea per tal de mm1mitzar l'impacte de l'obra sobre les aus estepàries de la zona tan 
que el Govern de la Generalitat prengui la decisió de redibuixar el mapa d'àrees regables. Els 
propietaris i regants amb terres excloses de rec demanen compensacions. 

Antecedents 2003: 18 

La construcció del canal Segarra-Garrigues és l'obra hidràulica 
més important per al desen\"olupament de les terres de secà del 
marge esquerre de !"amic canal d'Urgell. Segons el projecte, el ca
nal que tindrà una longitud de 85,4 quilòmetres i connectara l'em
bassament de Rialb a la comarca de la Noguera, amb el futur em
bassament de l'Albagés, a la comarca de les Garrigues, pcnnetrà 
regar més de 70 mil hectàrees i beneficiarà uns disset mil regants 
de sis comarques lleidatanes. 

Embassament de Rialb: estació de bombament 
i connexió al canal Segarra-Garrigues 
La primera fase del projecte del canal Segarra-Garrigues, finança
da pel Govern central, consistia en la construcció d'una estació de 
bombament a l'embassament de Rialb , la seva connex'ió amb el 
canal principal, amb un cost de més de 30 milions d'euros. El ter
mini d'execució finalitzava a final de l'anr 2003. 

Duram l'estiu, la Confederació Hidrogràfica de l'Cbre (CHE) va 
iniciar les proves de rendiment de l'estació de bombament de 
l'embassament, que ja disposava de dues conduccions metàl·li
ques de 2,75 metres de diàmetre per a abastar el canal Scgarra
Garrigucs. Tanmateix, per a completar el projecte, restava encara 
la construcció d'unes canonades de succió i impulsió de 87 i 110 
m cadascuna. La conducció d'impulsió partiria de l'estació de 
bombament i la connectaria amb el futur canal. 

El dia 11 d'octubre de 2004 es va celebrar una reunió entre els tèc
nics de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA) i els alcaldes dels mu
nicipis de la comarca de les Garrigues afectats (Ics Borges Blan
ques, Juneda, Castelldans, Arbeca i Puiggròs), per a explicar el 
nou sistema de finançament del projecte d'abastament d'aigua 
procedent de Rialb. Aquest preveia un augment, respecte a l'avant
projecte signat el 2002, pel que fa a l'aportació dels usuaiis del 
15% al 40%, mentre que l'aportació de la Generalitat, a través de 
l'ACA, es reduiria del 35% al 10%. El 50% del finançament res
tant l'aponaria la Unió Europea (UE). El president del Consell 
Comarcal de les Garrigues, Juli Muro, va criticar l'aportació del 
Govern de la Generalitat perquè era insuficient. 

El canal Segarra-Garrigues 
El canal Segarra-Ganigues és la columna vertebral de les obres 
que componen el projecte Segarra-Garrigues. Les obres es com
pleten amb la construcció de la xarxa de drenatge transversal i lon
gitudinal, la reposició de camins i ca1Teteres travessades pel traçat 
del canal, el telecontrol i l'automatització del funcionament, així 
com mesures correctores d'impacte ambiental. El cost total del 
projecte es va pressupostar en més de 330 milions d'euros. 

Els pagesos afectats es van mostrar des d'un principi amoínats per 
la repercussió del costos de construcció del canal. A final de gener 

de 2004, el conseller d'Agricultura, Antoni Siurana, es va compro
metre a trobar-hi solucions en la primera reunió que va tenir amb 
la comunitat de regants: « ... des de la Generalitat buscarem un sis
tema de finançament que sigui el de menor cost o el menys gra
vós per a les economies dels agricultors de la zona», va declarar. 
Segons el conseller, el replantejament de les obres i el finançament 
del projecte no hauria d'endarrerir la construcció del c.-anal. 

Els regants ha\~en d'abonar un 50% del finançament del canal 
principal, que construiria l'Administració central, i un 30% dels 
canals auxiliars que corrien a càrrec de la Generalitat, fet que su
posava una despesa d'uns 6.000 euros per agricultor, segons fonLS 
d'Unió de Pagesos (UP). A mitjan octubre, el presidem de la 
Comunitat General de Regants del Canal Segarra-Garrigues, Car
les Benet, va explicar que només 1.100 regants dels 15.500 bene
ficiaris (7%) ha\~en pagat fms al moment els 30 euros anuals per 
hectàrea de terreny que s'havien d'abonar per fer front a les obres 
de canalització fins a les seves finques. Segons va indicar Benet, un 
solució seria que cl Govern assum1s la inversió (a través de 
l'Institut Català del Crèdit Agrari (ICCA), organisme de la Gene
ralitat) i, un cop construïda la infraestn.1ctura, els regants pagues
sin el deute. 

[embassament de l'Albagés 
L'embassament de l'Albagés, que duram el 2004 es trobava en fa
se de redacció, estava projectat sobre el riu Set, afluent del Segre, 
dins del terme municipal del mateix nom. Es pre\·eia que ocupa
ria la meitat de la superfície del municipi (1.500 hectàrees) i que 
tindria una capacitat de 80 hm'. El pressupost de l'obra es calcu
lava en prop de 60 milions d'euros. 

L'alcalde de l'Albagés, Salvador Ortiz, va declarar a primers de se
tembre que «la gran esperança de la comarca és l'embassament 
que es construirà en el municipi dins del projecte del canal 
Segarra-Garrigues, perquè, entre altres coses, obrirà la possibilitat 
d'explotar turisticament i econòmicament l'embassament». 

L'empresa Proser, encarregada del projecte, va lliurar el disseny a 
la Generalitat el mes de juny. Al seu tom, l'empresa pública cata
lana Regs de Catalunya SA (REGSA) havia d'em~ar el document a 
la CHE perquè s'engeguessin els tràmits administratius d'aquesta 
obra, que havia de finançar l'Estat cemral segons un conveni sig
nat cl 1999. Fons del departament d'Agricultura, Ramaderia i 
Pesca (DARP), però, van estimar difíci l l'inici de les obres abans de 
l'estiu del 2005. 

Un informe de la UE demana més protecció 
per a les aus estepàries 
El març de 2004 la Comissió Europea va advenir a través 
d'un informe presentat per la comissària europea de Medi 99 
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Ambient, Margot Wallst róm, que el canal Segarra-Garrigues 
«destruirà l'hàbitat i erradicarà les aus estepàries de la zona». 
L' informe era la resposta de la UE al recurs interposat per l'or
ganització ecologista Seo/Bird Life contra e l projecte del canal, 
les seves mesures de protecció de les aus i les activitats que es 
realitzaven a l'àrea de 1· 11-11òt1Hm1 1 LA 11,10·,1 llA D A1 l·E'> 12003:hl . 
La comissària europea va qüestionar durament la compatibili
tat del canal amb la conservació de les aus estepàries protegides 
a Lleida. 

L' informe concloïa amb la recomanació que Catalunya ampliés les 
anomenades zones ZEPA (zones de protecció d'aus estepàries). 
Segons l'informe, les autoritats de la comunitat autònoma catalana 
«no protegien els territoris més adequats en nombre i superfície» 
que funcionaven com a hàbitat de les espècies de màxim imerès i 
protecció prioritària, especialmcm en les zones afectades pel re
gadiu. La Comissió va assenyalar que, en el conjum de Catalunya, 
només un 25% de les àrees d'interès per a les aus havien estat desig
nades com a espais protegits, un percentatge insuficiem per a con
servar-Ics. 

l es reaccions a l'informe. Ampliació de les zones 
excloses del rec 
Com a resposta, el conseller de Medi Ambient i Habitatge, Salvador 
Milà, va anunciar que s'haurien de retallar les hectàrees regables del 
canal per a complir els dictàmens de Brussel·les i que els seus tèc
nics treballarien conjumament amb el DARP en la cerca de solucions 
alternatives. Tot plegat sota el risc de que si l'execu tiu no complia la 
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recomanació de la Comissió Europea, hauria de fer front a impor
tants sancions econòmiques. 

El 15 de juny -<lata en què finalitzava el termini fixat pel T1ibunal 
de Luxemburg per presentar al·legacions al recurs interposat per 
Seo/Bird Life- el Govern de la Generalitat va tramitar una moratòria 
de sis mesos -fins a l'l de gener de 2005- , temps necessari per a re
dibuixar el mapa d'exclusió del rec en benefici de les aus. Durant la 
moratòria, Medi Ambient va proposar tres eixos d'actuació: la crea
ció, el mes de setembre, d'una oficina de gestió mediambiental , pre
visiblement a la seu de l'empresa pública Reg Sistema Segarra
Ganigues SA (REGSEGA), a Tàrrega, destinada a coordinar totes les 
actuacions; l'inici d'un cicle de contactes amb els regants, propieta
ris i grups ecologistes, i la sol·licitud d'una entrevista amb el nou co
missari europeu cie Medi Ambient, el grec Stavros Dimas, que va 
subs1 ituir Marget Walstróm. 

Paral·lelament, el Butlletí de la Institució Catalana d'Història Natural 
va publicar l'estudi titulat, Present i futur de l'avifauna dels secans 
estèpics de la plana de Lleida, a càrrec de quatre científics catalans: 
Joan Estrada de l'lnslitut Català d'Ornitologia, Santi Manyosa cie la 
Universitat de Barcelona, Gerard Bota del Centre Tecnològic Forestal 
de Catalunya i Francesc Montcasí de la Institució per a l'Estudi, 
Gestió i Recuperació dels Ecosistemes Lleidatans. El treball criticava 
que «malgrat que ja es coneix des de fa anys la importància dels se
cans lleidatans per als ocells estèpics, no s'ha fet res per a conservar
los, ni tan sols per a divulgar-ne els valors naturals entre la població» 
i demanava un canvi de tendència. 

Riu Noguera Pallaresa 
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Polèmica per les zones excloses del sistema de rec 
Durant el mes de juny, els regants exclosos del rec total del canal, 
aixl com alguns ajuntaments amb terrenys qualificats com a zones 
ZEPA van amenaçar d'emprendre accions legals contra l'anterior 
govern de Convergència i Unió (CiU) per presumpta prevaricació. 
Els afectats van criticar que les afinitaLS polítiques havien dibuixat 
el mapa «fins al pum d'excloure zones on no hi ha aus estepàries i 
regar alii on abunden», segons va declarar l'alcalde d'Anesa de 
Lleida, Ricard Pons. 

A final d'octubre el director general de Medi Natural, Ramon 
Luque, va assegurar que la majoria d'hectàrees excloses inicial
mem del canal Segarra-Garrigues tindrien rec de suport amb el 
replantejament que faria el nou govern. El responsable d'Unió de 
Pagesos i portaveu dels ajuntaments exclosos del canal, Felip 
Domènech, va demanar al Govern la creació d'una línia d'indem
nitzacions compensatòries per als pagesos que tampoc tindrien 
accés al rec de suport. 

El 23 de desembre, es va celebrar un seminari d'experts a Artesa 
de Lleida que s'havia acordat el 16 de setembre en una reunió en
tre representants del Departament de Medi Ambient i Habitatge 
(DMAH), del DARP i els portaveus dels regants exclosos. El semi
nari va reunir enginyers agrònoms, ornitòlegs, ecologistes, biòlegs 
i agricultors, a més del director general de Medi Natural. L' objec
tiu era establir si era necessari augmentar les 5.800 hectàrees ac
tuals excloses del rec total per tal de conservar les aus estepàries, i 
si les zones excloses fins al moment eren les més adequades. 

El Manifest de Vallbona 
El dissabte 13 de novembre es va presentar a Tàrrega el Manifesl 
de Vallbona, amb el qual es pretenia fomentar la discussió i el de
bat d'alternatives sobre el canal Segarra-Garrigues i el seu futur. El 
document havia es1at aprovat en una assemblea celebrada el 29 de 
maig a la població de Vallbona de les Monges i firmat per 150 re
presentats dels sectors agrari, coopera1iu, sindical, professional, in
tel·lectual i ins1itucional cie Lleida. El manifest reclamava el replan
tejament del canal tenint en compte l'ordenació del territori, un 
nou finançament, una reestructuració de l'organització agrària, la 
incorporació del projecte als preceptes de la nova cultura de l'ai-

CANAL SEGARRA-GARRIGUES l ZONA O"ESPECIAL PROTECCIÓ O"AUS 

gua i la constitució d'un fons de terres per a facilitar l'accés dels jo
ves a l'agricultura. Tanmateix reclamava que el canal havia de ser 
un element de cohesió territorial generador de noves economies 
per a l'assentament de la població en unes comarques que havien 
pati! una continua emigració durant el darrer segle. 

Canvi de presidència a la Comunitat de Regants 
El 18 de desembre de la Comi.mitat General de Regants del canal 
Segarra-Garrigues va escollir Josep Paris, empleat de banca jubilat i 
pagès, com a nou president, substituint Carles Benet, que havia 
exercit durant vint-i-cinc anys. Poc dies després, Paris va anunciar 
que presentarien al·legacions al projecte de la Generalitat que defi
nia les zones ZEPA, dins del projecte de Xarxa Natura 2000 l'apro
vació definitiva del qual era prevista per al gener de 2005. Segons va 
declarar «és importam que tots, conjuntament, fem força per a mi
nimitzar les zones excloses de rec i que s'aportin les ajudes econò
miques necessàries per a compensar als agricultors afectaLS»». 

A l'acabament de l'any quedaven encara per resoldre el mapa de
finitiu de les zones ZEPA i el finançament del canal Segarra
Garrigues. D'altra banda, els dos primers trams del canal princi
pal, de 5 i 15 quilòmetres respectivament, tenien pràcticament 
enl\eslits tots els tràmits administratius per part del Govern cen
tral i estava previst que es licitessin durant el 2005, a l'igual de la 
prestació de serveis per al manteniment i operació de l'estació de 
bombament de Rialb. 

Més informació: 

w,1 ,,· rnsq~a es 

w1111·.rcgscga.nct 
11 ,, w rcg~a.cs 

w1111. iecat. nct/idrn 
w11 w cgrcll org 
111111 \"alldckNb org 
hup.//mcdtamb1cnt gcncat nct/acaka/inici JSP 
1111 ,,.gcncat nct/<l1an/36f9/02 l 48088.htrn 
ww11.uni;;ar.cs/f nca/pn:,cntauon l .php 

MXA 

El projecte del canal Segarra-Garrigues ha obert un debat entre la millora de la productivitat agrícola i la preservació dels hàbitats de les aus estepàries. A la fotografia, l'espai protegit del Mas de Melons, 
a Castelldans. Foto: Àlex Tarroja 101 
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27 CANAL XERTA-LA SÉNIA 

El pro1ecte del Canal Xerta-la Sénia. inacabat durant trenta anys, es recupera per a irrigar més de 
16.000 ha del Baix Ebre i el Montsià. Lavantpro1ecte desperta les suspicàcies del moviment anti
transvasament, que considera el canal Xerta-la Sénia com un transvasament encobert a les 
comarques del nord de Castelló, especialment un cop ha estat derogat el transvasament de 
l'Ebre que preveia el Pla hidrològic nacional. 

El canal Xerta-Càlig, més tard conegut com canal Xerta-la Sénia, 
va ser projectat durant el penode franquista per dur l'aigua del 
riu Ebre a les indústries siderurgiques de Sagunt, a Castelló. Les 
obres de construcció d'aquesta infraestructura es van imerrom
pre a l'inici dels all)'S setanta, quan només s'havia constru1t el 
tram emre Xerta (Baix Ebre) i Ulldecona (el Montsià), d'uns 34 
km de llargada. Trenta an)'S despres, el canal, que no havia dut 
mai aigua, encara travessava els plans de secà de l'interior de les 
comarques del Baix Ebre i el Montsià. Els darrers anys, una de 
les principals reivindicacions locals, per tal de fer més rendible 
la superfície ag1ícola, havia estat irrigar la zona, tol aprofitant 
aquesta infraestructura. 

Un nou projecte per al canal Xerta-la Sénia 
La possibilitat de recuperar cl projecte del canal va renéixer 
l'any 200 l amb l'aprovació del r1 , J l R1 1 '\" , PI l'\ 
l H , que en preveia la posada en funcionament en l'Annex 11. 

1\lalgrat que la derogació del transvasament de !'Ebre per part 
del Govern estatal a mitjan mes de juny va alleujar les p1inci
pals inquietuds del moviment contra el transvasament, cl canal 
Xerta-la Sénia va continuar dempeus ja que la derogació va res
pectar l'Annex li del PI IN. 

Des de la Plataforma en Defensa cie !'Ebre (POE), la Fundación 
Nueva Cultura del Agua i els grups d'Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya-Verds (ICV) del te
rritori, es temia que s'aprofités la infraestructura d'aquest ca
nal per a fer un transvasament de petites dimensions a les 
comarques del nord de Castelló. La preocupació per un trans
vasamem encobert es fonamentava en el fet que la Confe
deració Hidrogràfica de !'Ebre (Cl IE) mantenia una concessió 
d"uns 8 m/s d'aigua (ampliable a 10 m'/s) per a aquesta in
fraestructura, un cabal molt superior al necessari per a la irri
gació de la zona (estimat en uns 2,2 m'/s). El fet que el canal 
produís uns excedents tan evidents constilllía. per a aquestes 
entitats i també per al GEPEC, Grup d'Estudi i Protecció dels 
Ecosistemes del Camp, una porta oberta per a dur aigua a 
Castelló. De fet, aquesta era una idea que la CHE no havia 
descartat mai. 

Segons el GEPEC, la posada en funcionament cie l'obra implica
va necessàriament un transvasament al sud. Segons l'emital, 
concedir molta més aigua que la que calia només tenia sentit si 
es preveia el transvasament d'aigua cap a les zones turístiques 
de Castelló. Declaracions de dirigents del Partit Popular (PP), 
com Albcrto Fernandez Díaz, i de rcpresentams dels governs cie 
Múrcia i el País Valencià, anunciant i celebrant l'arribada d'ai
gua fins a Castelló, refermaven la percepció que el transvasa
ment s'iniciava a les Terres de l'Ebre a través del Canal Xena-la 
Sénia malgrat la derogació parcial del PHN el mes cie juny. 

Una altra de les raons arguides pels ecologistes en contra del canal 
era que el preu de l'aigua, un cop construïda la infraestructura, se
ria massa ele\·at per a poder mantenir regadius rendibles, de ma
nera que els pagesos es veurien obligats a vendre Ics seves terres a 
altres agents del 1enito1i \Ínculats a la consmicció i als grans com
plexos turístics. Amb tot, el GEPEC demanava la paralització im
mediata del projecte i invitava la PDE a posicionar-se de la matei
xa manera. Finalment, el grup ecologista va aprofitar per a 
denunciar explotacions excessives d'aigua subterrània en diversos 
punts del territori, especialment en zones cie secà en serres i tu
rons. Les concessions de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA) per 
a l'extracció d'aigua en pous d'aquella zona posava en perill, se
gons el GEPEC, els aquífers d'aquelles comarques, alguns dels 
quals eren protegits. 

A la darreria d'abril els alcaldes dels municipis que havien de re
bre aigua del canal Xerta-la Senia van fer public un manifest que 
desautoritzava expressament qualsevol questionament de l'interès 
del Canal Xerta-la Sénia, feta en nom dels municipis beneficiatis 
de l'obra. El manifest donm·a suport a Ics tretze comunitats de re
gants que ja s'havien format i a la Comunitat General cie Regants 
del regadiu Xena-la Sénia, 1 remarcam que aquestes comunitats, 
sorgides a partir cie processos electorals democràtics, eren les uni
qucs legitimades per a valorar cl projecte. Els alcaldes, tot i que es 
mostraven orgullosos cie la seva implicació amb el mO\imem an
titransvasamem, també volien fer constar la lluita que havien man
tingut per a aconseguir un regadiu al qual no renunciarien. Segons 
ells, el regadiu seria beneficiós. ja que garantiria les collites i incre
mentaria la renda per càpita de la zona, afavorint l'equilibri tení
torial i una major fixació de la població rural. Per tant, no compre
nien l'oposició sistemàtica al projecte per part d'alguns grups 
ecologistes. 

El debat sobre el fULur del Canal Xerta-la Sénia es va allargar fins 
al 27 de desembre, quan el conseller d'Agricultura, Ramaderia i 
Pesca, Antoni Siurana, va presentar un avantprojecte per a trans
formar la infraestructura en l'eix d'un projecte de regadiu, amb 
un pressupost d'uns 300 milions d'euros. Gràcies a aquest pro
jecte, es podrien regar més cie 16.000 ha del Baix Ebre i el 
Montsià, i se'n beneficiarien dotze municipis: Xerta, Aldover, 
Roquetes, Santa Bàrbara, Masdenverge, Amposta, Freginals.lla 
Galera, Godall, Ulldecona, la Sénia i Mas de Barberans. Es pre
veia que l'any 2008 ja es poguessin regar 2.000 ha. 

Per tal de calmar les suspicàcies locals, l'avantprojecte va ser pre
sentat com un nou disseny del canal per destinar-lo únicamenL al 
regadiu. Per tal d"evidenciar la natura del projecte, el canal es va 
projectar com un telescopi, de manera que a Xerta el canal tindria 
una amplada de 4,5 m i una alçada de 2,8 m, i l'amplada s'aniria 
reduint fins a arribar a Ulldecona, on recorreria els darrers 5 km 
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Després de kenta anys buit i a mig fe1. el canal Xerta-la Sénia podria convertir-se en una realitat. 
En la imalge, el canal a les afores de Xerta. Folc: Marta Casas 

en forma de tub d'l m de diàmetre, soterrat. Els darrers 5 km de la 
infraestructura de l'any 1970 es derruirien fms a la Sénia. A l'hora de 

CANAL XERTA·LA SÉNIA 

presentar el projecte se'n va destacar l'aplicació de criteris ambien
tals i de sostenibilitat i la coherència amb la nova cultura de l'aigua. 
Amb tot, l'avantprojecte faria impossible un transvasament al sud i, 
d'altra banda, només permetria un ús agrtcola de l'aigua. 

Reaccions a l'avantprojecte 
L'avantprojecte no va ser ben rebut per pan del Govern de la Co
munitat Valenciana, que va demanar que l'obra s'allargués fins al 
nord de Castelló per a complir les expectatives que s'havien creat en 
aquesta província. En canvi, la comunitat de regants del canal Xena
la Sénia va rebre la notícia amb satisfacció: segons el seu president, 
Uuis Coniella, l'obra beneficiaria entre 15.000 i 20.000 families i fa
ria realitat un regadiu reivindicat per diverses generacions d'habi
tants del territori. 

La PDE va valorar positivament els canvis que el Depanament 
d'Agricultura, Ramadelia i Pesca introduïa respecte del projecte ini
cial, però va mantenir els seus dubtes sobre el projecte, especialment 
pel que fa al finançament i al volum d'aigua que oferiria. Segons la 
PDE, no s'esvaïa del tot l'ombra d'un transvasament enceben a 
Castelló, que seria viable gràcies a la concessió sobredimensionada 
de la CHE, i que ajudaria a sufragar el cost de l'obra gràcies a l'aug
ment del nombre d'usuaris que signiíicaria allargar la infraestructu
ra fins al Pals Valencià. La PDE va demanar l'elaboració d'un estudi 
de viabilitat econòmica de l'obra per tal de garantir un ús agrícola de 
l'aigua i confinat a les Terres de !'Ebre. 

De cara a l'any 2005, la Generalitat va reservar una partida de 28 mi
lions d'euros per a la redacció del projecte i per a executar el siste
ma de captació d'aigües. 

XSR, JRL i XBR 

Més informació: 

w\,w.agua-debate.urg/htm/biblioteca/doc/ly l 0200 l . pelf 
w\\·w.cbrc.net 
,vww gcpec.org 
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28 CÀNON DE L'AIGUA 

La crisi financera que travessa l'Agència Catalana de l'Aigua obliga a revisar el sistema de 
finançament d'aquest ens public. Per això s enceta un debat sobre diverses fórmules que van, 
des de la revisió del cànon de l'aigua vigent, a la creació d'un controvertit cànon de 
disponibilitat. També es proposa l'ampliació de tipus d'indústries obligades a pagar el cànon. 

La cris i fi nancera de l'Agència Catalana de l'Aigua 
A principi de l'any 2004 ja era conegut que l'Agència Catalana de 
l'Aigua (ACA), entitat dependent del Departament de Medi Am
bient i Habitatge (DlvtAH), arros.segava un importam deute a cau
sa de les inversions dels darrers anys. El 26 cie maig, el conseller 
de Medi Ambient i Habitatge, Salvador Milà, va anunciar que el 
deute net de l'ACA superava els 870 milions d'euros. 

Aquesta situació, que va ser qualificada de preocupant pel conse
ller Milà mateix, no es podria resoldre sense modificar el finança
ment de l'organisme públic, que es basava principalment en el cà
non de l'aigua. Segons Milà, cl cànon ja només permetia, l'any 
2004, fer front a les despeses ordinàries de l'ens, i les noves inver
sions en infraesuuctures s'haulien de finançar amb l'endeutament. 

El debat sobre el cànon de l'aigua 
Al llarg cie l'any, el DMAH va anar apuntam diverses opcions per 
a establir una fiscalitat de l'aigua que permetés obtenir recursos 
per a l'ACA i alhora reduir el consum d'aigua al conjunt de 
Catalunya. D'una banda, es va plantejar estendre el cànon cie l'ai
gua a sectors productius que encara no el pagaven i, d'altra ban
da, es va proposar modificar el cànon cie l'aigua vigent i crear-ne 
un de nou. 

Pel que fa a l'ampliació del tipus d'indústries que haurien de pa
gar un cànon, es va proposar que les centrals nuclears i les elèctri
ques paguessin per l'ús de l'aigua. També es va proposar un cànon 
per a la producció cie neu artificial i per a les empreses envasado
res d'aigua potable. També es va esmdiar aplicar el cànon als usos 
ramaders i als sectors que utilitzen l'aigua com a reclam turístic o 
de lleure, com ara les aclivitats de ràfting i els hotels de platja. 

Pel que fa a la modificació del cànon de l'aigua, es va proposar 
crear un nou tram del cànon cie l'aigua que penalitzaria els con
sums domèslics sumptuaris o injustificats, i també es va propo
sar crear un "cànon de disponibili tat", que s'aplicaria a les com
panyies subministradores per tal de cobrir els costos d'obtenció 
d'aigua en origen (via dessaladores, embassaments i recuperació 
d'aqüífers). Aquesta darrera proposta va ser rebutjada per 
l'Agrupació de Serveis d'Aigua de Catalunya (ASAC), que aple-

ga el 85% de les empreses subministradores, que van advertir 
que aquest cànon revertiria en un augment del 20% del cost de 
l'aigua. La Confederació d'Associacions de Velns de Catalunya 
va advenir que s'oposaria a qualsevol augment del preu de l'ai
gua que superés l'increment de l'IPC i que no respectés cl prin
cipi de progressivitat. 

Llei d'acompanyamen t dels pressupostos i revis ió 
del cànon de l'aigua 
Després de mesos de debats, a mitjan desembre es va aprovar la 
Llei d'acompanyament dels pressupostos de l'any 2005 (Llei 
12/2004, de 27 de desembre, de mesures financeres). Per prime
ra vegada, els pressupostos de la Generalitat contribuirien a pagar 
la gestió del cicle de l'aigua, amb una aportació de 15 milions 
d'euros a l'ACA. A més, la Llei va establir que es limitaria el cànon 
a les centrals nuclears i hidràuliques a una quantitat simbòlica i 
que el DMAH crealia línies d'ajuts compensatòries per a les em
preses que invenissin en processos innovadors o en projectes d'es
talvi del consum d'aigua. Es deixava el cànon per la neu artificial 
pendent que fos aprovat pel Pla director de la neu cie Catalunya i 
es descartava la creació d'un cànon per a la producció ramadera. 

També es va revisar cl cànon domèstic i es va crear el tercer tram 
de consum sumptuari. Així, el primer tram (menys de 10 m' 
mensuals) s'hauria de pagar a un preu que creixia per sota de 
l'IPC, el segon tram (de 10 m' a 18 m') es pagaria al doble que 
el primer tram i el tercer tram (més de 18 m') s'hauria de pagar 
quatre vegades més car que el primer tram. A més, es van ac
tualitzar les unitats familiars estàndard, que passaven a estar 
formades per tres membres, en lloc de quatre. Es va deixar la 
creació del controvertit cànon de disponibilitat per a la prime
ra meitat de l'any 2005. 

Més informació: 

hnp://111ec.hambícn1 gencat nct/ac.:aA.a/inici ¡~p 
w111\.,ugucsckbarcdona.cs/ 
W\\11.,1sac.cs/ 

XSR, XBR i JRL 
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CARRETERA 8-500 PER LA CONRERIA 29 

El secretar general de Mobilitat Manel Nadal anuncia a prmc1p1 dany la decisió d encarregar 
un estud de mobilitat v1àna ferroviària en relació amb el pro1ecte de millora del traçat de la 
carretera B-500 per la Conreria I també expressa la necessitat d obrir un procés de d1scuss1ó 
amb els ajuntaments i les parts afectades, per a la redacció d'un nou projecte de consens. 

Antecedents TI 2003 19 

Duram el 2003 la Direcció General de Carreteres del 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques (DPTOP) 
va aprovar el projecte de millora i nou traçat de la carretera B-
500 per la Conreria, carretera que uneix el Maresme amb el 
Vallès Oriental a través de Badalona, Tiana, Sant Fost de 
Campsentelles i Santa Maria de Martorelles fins a Mollet del 
Vallès. El projecte, dibuixat en l'amerior legislatura de 
Convergència i Unió (CiU) proposava la construcció d'una ca
rretera entre Badalona i Mollet que implicava obrir un túnel d'l 
km per a travessar el coll del Montnegre, una variant al munici
pi de Sant Fost de Campsentelles i un viaducte per a creuar el 
Besòs. El DPTOP va explicar que el traçat responia a la necessi
tat de millorar les comunicacions entre ambdues comarques. 

Martorelles 

El projecte va aixecar les crítiques dels ajuntaments de Badalona i 
Tiana, d'associacions de ciutadans com ara l'Associació d'Amics de 
la Cartoixa de Montalegre, el Grup d'Astronomia de Tiana i grups 
ecologistes de la zona, per l'impacte ambiental que podia ocasio
nar. Iniciativa per Catalunya-els Verds (ICV), Esquerra Republica
na de Catalunya (ERC) i el Partit dels Socialistes de Catalunya 
(PSC) van demanar la retirada del projecte per mitjà d'una propo
sició no de llei presentada al Parlament cie Catalunya. Després d'u
na campanya de protestes, el mes cie juliol de 2003, el DPTOP va 
acceptar introduir canvis en el projecte: s'enfonsaria el traçat vora 
la Cartoixa de Tiana i es protegiria amb talussos vegetals. La co
munitat dels Cartoixans de Montalegre va declarar que no els aca
baven de convèncer les mesures presentades per a reduir l'impac-
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te acústic i lumínic que afectava al monestir i que amb la nova pro
posta encara perillava la continuïtat de la C·moixa a Tiana. 

Les demandes 
A final de gener, els col·lectius socials, polit ics i culturals que havien 
presentat al·legacions al projecte de modificació de la B-500 tenien 
l'esperança que es modificaria el traçat que havien projectat els res
ponsables de l'anterior govern. Tanmateix, les primeres declaracions 
de Joaquim Nadal com a conseller d'Obres Públiques no van aclarir 
quina posició prenia el seu Departament en relació amb el projecte, 
malgrat que els socialistes de Badalona i de Tiana havien sumat for
ces perquè es revisés la proposta. 

En paral·lel, els representants locals d'ERC i d'ICV van expressar la 
seva posició. El diputat badalonf Uriel Bertran, acompanya1 del regi
dor Mateu Chalmeta i el representant d'Els Verds a Badalona, 
Francesc Alfambra, van presentar un document en què exposaven els 
mo1ius pels quals demanaven que qualsevol tràmit administratiu se 
suspengués de manera cautelar fins que no s'hagués revisat el projec
te. Les dues fonnacions van donar deu raons per a rebutjar el projec
te presentat, entre les quals destacaven: l'impacte que crearia la nova 
can-etera en el patrimoni natural de la serralada de Marina, l'agressió 
ecològica als aqúffers cie la zona, l'impacte sobre l'Observatori 
As1ronòmic de Tiana i la promoció del vehicle privat que implicava 
la contimutat d'un model de desenvolupament allunyat dels criteris 
de sostenibilitat i del compliment dels acords de Kyoto. Les dues for
macions defensaven un traçat més segur i digne, amb més línies d'au
tobús. 

A més, cis republicans i els ecologistes es van fer ressò de la sol-lici
tud que la comunitat de cartoixans havia fet a Jordi Pujol quan era 
president de la Generalitat cie protegir cl patrimoni de la Cartoixa de 
Santa t.faria cie Montalegre cie Tiana declarant-la conjunt monumen
tal histoticoanfstic d'interès nacional. 

A principi de febrer, unes tres-centes cinquanta persones es van 
reunir a Tiana per fer una plantada d'arbres i protestar contra el 
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projecte. L'Ajuntament de Tiana també va mostrar la seva discon
formitat amb el projecte, així com el Grup d'Astronomia de Tiana, 
que va organitzar una observació col·lectiva del sol en senyal de 
protesta. 

S'anuncia la realització d'un estudi de mobilitat 
viària i ferrov iària 
A mitjan abtil el secretari general de Mobilitat de la Generalitat, 
Manel Nadal, va anunciar que el projecte de millora de l'actual tra
çat de la 8-500 restava pendent de la realització durant el proper any 
d'un estudi de mobilitat \~ària i ferroviària i que caldtia consensuar 
un projec1e amb els ajumaments afectats. 

D'alt ra banda, a ona! d'any, el president cie la Federació Empresarial 
de Badalona (FEB), Joaquim Padrós, va reclamar al conseller 
d'Economia, Antoni Castells, de visita a la localitat, una resposta al 
projecte de construcció del polèmic túnel de la 8-500. El conseller 
va manifestar que podien comptar amb el suport del Govern català, 
sense concretar en quins termes. 

El mes cie desembre el conseller de PTOP, Joaquim Nadal, va anun
ciar que la carretera B-500 per la Conreria formava part del Pla d'au
tovies de Catalunya que va acompanyar la presentació cie 1 \l·l 1\1 -~ 

l l'TL)P· 50 \t l\ \t l 's l'kl< •1<11 \kl,, l 121 . 

A la darreria cie 2004, s'estava a l'espera, tal com va anunciar el se
cretari General de Mobilitat, cie trobar una solució al projecte de tra
çat de la B-500 per la Conreria. 

Més informació: 

\\'\\'\\ YiLrn eb.cc1111/clpunt/not1c1cs/nntic1a <.JS l 0<.J2.html 
,, \\\\, 1h1web.~om/elpt1111/no11,1cs/n,ll1c¡¡¡ lJ-t, H0.h1111! 
\\ W\\ ,IJ-bad,11,ma e, ,n, \\.aJ badalon.1 es 
http-//rn 1,t.1 pangca.org/pnnt.php1std=4N'l5 
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~eix v1an que segueix el corredor del nu Llobregat. anomenat en la majoria dels trams C-16 
comunica l'àrea metropolitana de Barcelona amb la comarca de la Cerdanya Se'n va proiectar el 
desdoblament després dels problemes recurrents de congestió. Entre l'octubre de 2003 i el 
març de 2004 es posa en servei un tram desdoblat de 13,4 km entre Sallent i Puig-reig. El 
Govern, format per PSC, ERC i ICV, opta el 2004 per desdoblar estrictament l'eix del Llobregat. 

I..'.eix del Llobregat en el context europeu i català 
L'eix del Llobregat fonna pan de l'itinerari Barcelona-Tolosa de 
Llenguadoc-París (E-09). integrat a la xarxa de carreteres d'interès 
comunitari segons l'Acord de Ginebra de 1985. L' E-09 és una de 
les principals vies europees que permet la comunicació de les cos
Les mediterrània i atlàntica. 

A Catalunya, l'eix del Llobregat fonna pan de la carretera comar
cal C-l 6. L.l C-16 parteix de Barcelona i comunica, entre altres po
blacions, Sani Cuga1 del Vallès (a través dels túnels cie Vallvidrera), 
Terrassa, Manresa. Berga i Puigcerdà, aquest darrer tram a través 
del I L" 1 " t C 11 11 l l. Aquesta via es considera un eix mar
muntanya, un passadís que comunica les comarques de l'interior 
amb la costa catalana i les comarques de l'entom metropolità de 
Barcelona. 

Estrictament, l'eix del Llobregat es correspon al tram de la C-16 
que uneix Manresa (Bages) amb la boca sud del túnel del Cadi 
(Berguedà), i al tram de la C-55 que uneix Abrera (Baix Llo
bregat) amb Manresa. Aquest eix comunica les comarques del 
Berguedà i del Bages i serveix de suport bàsic a la circulació en
tre els cemres comarcals i cis movimems locals. El traçat de la 
via segueix el corredor que forma cl riu Llobregat. 

Els primers passos cap al desdoblament de l'eix 
del Llobregat 
Des de l'obertura del tunel del Cadí l'any 1982, i especialment 
a partir del creixement de segones residències a la comarca de 
la Cerdanya durant els anys noranta, l'eix del Llobregat ha es
devingut una de les carreteres catalanes amb més problemes de 
trànsit, sobretot durant cis caps de setmana i en les temporades 
cl'esqui (desembre-abril) i de bolets (setembre-octubre). De íet, 
es tracta cie l'eix de comunicacions que uneix l'àrea metropoli-
1ana de Barcelona i els centres <l'esqui situats a la Cerdanya i a 
Andorra. 

El desdoblament de l'eix del Llobregat ha estat un projecte prio
ritari dels diversos governs de la Generalitat de Catalunya per 
tal d'augmentar-ne la capacitat i millorar-ne el nivell de servei. 
A més de descongestionar el trànsit els caps de setmana, el des
doblament també es projectava per a absorbir el trànsit induït 
per altres iníraestructures com l'eix Transversal, l'eix del Segre i 
l'eix Vic-Olot. 

El primer pas del desdoblament que va entrar en servei va ser el 
que unia Sant Fruitós del Bages (a l'enllaç entre l'autopista C-16 
que uneix Terrassa i Manresa) amb Sallent. Posteriorment, cl Pla 
de carreteres de Catalunya de desembre de l 995 va incloure el 
desdoblament des de Sallent fins a Berga. 

Uns anys més tard, l'oclllbre de 2003 va entrar en íunciona
ment cl tram desdoblat entre Sallent i Balsarenr Aquest tram de 
5,3 km i clos carrils en cada sentit va costar 72 milions d'euros. 
Pos1eriorment, el mes de març de 2004 es\'ª posar en serYei el 
tram entre Balsarcn}' i Puig-reig. amb una longitud de 8, l km i 
dos carrils per sentit. El cost va ascendir fins als 82,3 milions 
d'euros. 

El tram de l'Eix del Llobregat entre Puig-reig i 
Berga i la polèmica "orella" de Casserres 
Després dels corresponents estudis informatius, l'an}' 2003, el 
Departament cie Polflica Territorial i Obres Públiques (DPTOP) de 
la Generalitat de Catalunya (llavors governada per Convergència i 
Unió, CiU) \'a aprovar el traçat del desdoblament de la C-16 en
tre Puig-reig i Berga. Aquest traçat va ser una solució de consens 
entre dues posicions enfrontades. 

Les clucs posicions enfrontaven l'alcalde del municipi berguedà cie 
Casserres i els alcaldes dels municipis de la vall del Llobregat. 
L'alcalde de Casserres, Serafí Costa (CiU), pretenia que la íutura 
autovia passés a tocar del poble per treure el municipi del que cii 
considerava una rnargmació històrica. seguint un traçat amb for
ma d'orella que s'allun}'ava del riu Llobregat cap a l'interior. Per la 
seva part, cis municipis situats a la vall del Llobregat, Gironella, 
Puig-reig, Berga i Olvan, tots plegats governats pel Panit dels 
Socialistes de Catalunya (PSC) o per Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC), propugnaven un desdoblament estricte 
(paral·lel) de la can-etera existent. 

El traçat definitiu es va conèixer el juliol de 2003 quan el llavors 
conseller de Política Territorial i Obres Públiques, Felip Puig, va 
obrir a concurs públic l'adjudicació de l'obra. El govern de CiU va 
optar per un traçat de "mitja orella", que mantenia l'autovia per la 
vall del Llobregat, excepte entre Puig-reig i Gironella, d'on s'allun
}'ava cap a l'interior. Tot i ser una solució intermèdia, aquesta op
ció es va conèixer populam1e11t corn "l'orella de Casserres". De se
guida va ser fortament criticada i el Parlament de Catalunya, amb 
els vots favorables del partits d'esquerres i del Partit Popular (PP) 
va aprovar una proposició no de llei instant l'executiu a reconside
rar-ne el traçat. 

Duram la tardor de 2003 els alcaldes i la ciutadania dels munici
pis de la vall del Llobregat es van mobilitzar comra la solució 
adoptada i van proposar el desdoblament estricte de la C-16. Els 
principals agents implicats, a part dels ajuntaments del fons de la 
vall, van ser la Plataíonna Pro Desdoblament i Unió de Pagesos. 
Aquests grups tenien el suport dels partits d'esquerres del 
Parlament de Catalunya, PSC, ERC i Iniciativa per Catalunya-Els 
Verds (lCV). 
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Els arguments en contra de l'orella de Casserres eren el fon impacte 
ambiemal, la inseguretat i els forts pendents que hauria de superar. 
El DPTOP, en canvi, considerava que l'opció escollida era més segu
ra, tècnicament millor, amb un impacte ambiental moderat i econò
micamem menys costosa. 

Entre els mesos de setembre i desembre les protestes van tallar fins 
a quatre vegades la C-16 provocant diversos problemes de trànsit. 
Els talls es van dur a terme els diumenges a la tarda en diferents 
punts de l'eix del Llobregat i van provocar, en alguns casos, impor
tants retencions. Les mobilitzacions van reunir, segons el dia, entre 
dues-centes i un miler de persones. 

A final d'octubre de 2003, l'empresa pública Gestió d'Infraes
tructures, SA (GISA) va resoldre el concurs del tram Puig-reig
Berga, que va ser adjudicat a un grup de quatre empreses encap
çalat per Fomento de Construcciones y Contratas (FCC). 
L'adjudicació es va fer en règim cie concessió, altrament conegut 
com a "peatge a l'ombra". Mitjançant aquest règim, l'empresa ad
judicatària assumeix les despeses d 'execució i de manteniment de 
l'obra durant un perlode determinat. A més, si escau, assumeix els 
costos de redacció del projecte constructiu, d'obtenció dels te
rrenys i del pagament de les indemnitzacions necessàries. 
L'adjudicatari, a canvi , rep un cànon que l'Administració li abona 
en funció cie la intensitat cie circulació . 

A final cie febrer de 2004, el DPTOP de la Generalilat de Catalunya 
(governada des de desembre de 2003 pel PSC, ERC i ICV) va des
cartar el projecte de l'orella de Casserres i va optar per l'opció del 
desdoblament. Les obres, tot i que estaven adjuclicaclcs, encara no 
s'havien iniciat. L'alternativa del desdoblament implicaria, segons 
els responsables del DPTOP, un encariment que oscil·laria entre 3 i 
5 milions d'euros sobre un pressupost de 188 milions. L' encariment 
dependria cie l'opció que s'escollís per a comunicar la nova autovia 
amb el nucli de Casserres, que amb el canvi de traçat tornava a que
dar apanat de la C-16. 

Per a evitar la desconnexió del sector oriental d el Berguedà res
pecte de l'eix del Llobregat, l'abril de 2004 es va crear el Grup 
de Defensa Berguedà Oest. A principi de juliol, aquest grup ciu
tadà va presentar al DPTOP 15. 700 signatures de suport per un 
accés "digne i d irecte" per als pobles del Berguedà Oest (Cas
serres, l'Espunyola, Montmajor i Montclar) cap a la C-16. El que 
proposaven era una nova carretera de 3 km que unís linealment 
la C-16 (a l'alçada de Viladomiu Nou) amb el poble d e Cas
serres. Davant d'aquesta proposta, el DPTOP, que estava elabo
rant l'estudi informatiu de l'accés a Casserres cies de la C-16, es 
va mostrar més favorable a millorar la carretera existent entre 
Gironella i Casserres. 

Les obres del desdoblament entre Puig-reig i Berga es van iniciar pels 
clos extrems cie la carretera el maig cie 2004. Aquest tram tenia una 
longitud de 21 km, un pressupost cie 188 milions d'euros i un ter
mini d'execució de 36 mesos. L' entrada en funcionament estava pre
vista per a principi cie l'any 2007. 
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El tram entre Berga i Bagà, en fase d'esLUdi 
informatiu 
Felip Puig va presentar a principi d'agost cie 2003 un estudi previ del 
desdoblament de l'eix del Llobregat entre Berga i Bagà. A causa de 
les condicions orogràfiques de vall del Llobregat, aquest tram es pre
veia com el més complicat tècnicament i més sensible cies del pum 
de vista ambiental i paisatgístic. 

A grans trets, la proposLa inicial de traçat entre Berga i Cercs 
transcorria pel marge esquerre de l'embassament cie la Bael Is, a 
l'altra banda del traçat actual. En canvi, de la central tèrmica de 
Cercs fins a Guardiola de Berguedà el traçat proposat era molt 
similar a l'actual. Els 20 km d'autovia es va calcular que podrien 
costar uns 270 milions d'euros. El llavors conseller va anunciar 
que les obres podrien començar entre l'any 2006 i el 2007 per 
tal que la nova autovia entrés en funcionament entre el 2008 i 
el 2009. 

Al llarg del 2004 el DPTOP va estar treballant en l'estudi informatiu 
del desdoblament d'aquest tram, amb la intenció que sortfs a infor
mació pública l'estiu de 2005. Els nous objectius eren que les obres 
s'iniciessin un cop acabessin les del tram Puig-reig-Berga i que la no
va autovia entrés en funcionament cap al 2010. A més, es va anun
ciar que l'execució d'aquest tram s'inclouria en el futur Pla d'auto
\~es de Catalunya que s'esta\'a redactant. 

El tram sud de l'eix del Llobregat, entre Abrera i 
Manresa 
La carretera C-55 que uneix Abrera amb Manresa es considera el 
tram sud de l'eix del Llobregat, ja que també circula paral·lel al riu. 
L' opció de desdoblar aquesta via també havia estai valorada pel go
vern de CiU. Tanmateix, el setembre cie 2004 el DPTOP va aparcar 
temporalmem el desdoblament de la C-55 i va treure a concurs pú· 
blic l'estudi informatiu d'una nova alternativa. Es tractava d'unir 
l'autopista Terrassa-Manresa (C-16) amb el tram sud de l'eix del 
Llobregat (C-55) mitjançam un eix connector que anés cies de 
Vacarisses fins a Abrera. 

El Consorci Viari cie la Catalunya Central, que integra una cin
quantena d'institucions i entitats (com ara el Consell Comarcal cie 
Bages, la Cambra de Comerç i Indústria de Manresa o la Caixa de 
Manresa, entre altres), ja havia proposat aquesta opció per a d o
nar sortida a l'autopista C- 16 cap al Baix Llobregat, però com un 
complement al desdoblament del tram sud cie l'eix del Llobregat, 
que es considerava prioritari. En aquest sentit, el Consorci es 
mostrava contrari a aparcar el desdoblament cie la C-55 entre 
Abrera i Manresa. 

XBR, XSR iJRL 

Més informació: 

W\\ \\_genca1 net/pwpfac1u,Kions/c1xllohreg.u ht m 

http.//tksdoblamcnt.b..:rgucda.or'j!./ 
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A fmal dany se celebra el vmtè aniversari de l'obertura a la circulació del tunel del Cadí. El tunel 
ha s1gnif1cat una millora en les comunicacions entre el litoral metropolità i els Pirineus, a través 
de l'eix del Llobregat, ha permès el creixement del sector tunst1c i ha imphcat un important 
creixement de les segones residències a la comarca de la Cerdanya. 

El túnel del Cadi és la continuació de t F l\ Ol·l LWBR•.G 1T 1301 que 
uneix Barcelona amb la comarca del Berguedà i obre aquest eix 
fins a la Cerdanya En conjunt l'eix del Llobregat es considera un 
eix vertebrador mar-muntanya que comunica les comarques dels 
Pirineus, especialment la Cerdanya, amb el litoral metropolità i, en 
concret, amb les comarques de l'entom de Barcelona, alhora que 
connecta amb i"l·lx 1R,1.-.;,1 ER-v\, 1331. que comunica amb les co
marques de Girona i amb les terres de Ponent. 

El 29 d'octubre de l'any 1984 s'obria al trànsit el túnel del Cadi, 
un túnel de pagament de 5 km de llarg que unia les comarques de 
la Cerdanya i l'Alt Urgell amb l'eix del Llobregat. La boca sud es 
va situar a Guardiola de Berguedà (Berguedà) a una alçada de 
1.176 m i la boca nord a Urús (Cerdanya) a 1.236 m d'altitud. 
L'octubre de 2004 es van celebrar els vint anys de l'obertura a la 
circulació del túnel 

Impacte territorial de l'obertura del túnel 
La nova iníraestructura va suposar un canvi en la connexió entre 
les comarques del litoral metropolità i els Pirineus, especialment la 
Cerdanya, una transformació també de la connexió d'aquestes co
marques en relació amb Andorra i l'obertura d'una via ràpida cap 
a França, com a continuació de l'eix del Llobregat. Des que fou in
augurat, la utilització del túnel del Cadi ha anat en augment. La 
litensitat mitjana diària (IMD) de vehicles que circulaven pel túnel 
va passar de 2.288 vehicles l'any de la seva obertura, a 5.294 l'any 
1992 i a 6.012 vehicles el 2003. En els nou primers mesos del 
2004 l"IMD va arribar a 6.218 vehicles per dia. Des d'aleshores 
gairebé han passat pel túnel 34 milions de vehicles. 

L'obertura del túnel, al llarg dels anys, es va traduir en unes trans
formacions territorials que van aíectar molt directament la comar
ca de la Cerdanya: un creixement de l'activitat turtstica i de la 
consm1cció, l'increment de l'ocupació de sòl per a usos residen
cials de n 11~1 n1-.;,111r [2001, fones transformacions del paisatge, 
la proliíeració de segones residències i una ocupació d'aquests ha
bitatges principalment en petiode de vacances i caps de setmana 
transfom1ant així n ,1, ,nri n RMIL [ 198[ de la regió. D'aquesta 
manera la comarca de la Cerdanya, on residien més de 16.000 
persones el 2004, quadruplicava la població durant alguns caps 
de setmana o en pertode de vacances. Alhora l'augment de les se
gones residències va implicar el creixement del sector dels serveis, 
especialment a la comarca de la Cerdanya, amb un reforç de l'ac
tivitat tutistica, sobretot en pertode hivernal, a través de les pistes 
d'esquf i de totes les activitats relacionades amb el sector. 

Per al primer alcalde d'Alp, Francesc Rossell, la construcció del 
túnel va suposar trencar amb l'aïllament i la despoblació pro
gressiva que havia patit la comarca en el moment de la seva 
obertura. A mitjan octubre, l'alcalde de Puigcerdà, Joan 

Planella, íeia la valoració dels vint anys de l'obertura del tú
nel i maniíestava que la construcció d'aquesta obra d'engin
yeria havia suposat una important millora de les comunica
cions amb Barcelona i amb el Berguedà, però al mateix temps 
alenava del risc de continuar amb un creixement urbanistic 
desmesurat, basat en segones residències buides bona part de 
l'any. Aquest fet també es va valorar en la presentació dels tre
balls de r1 A HRRtTORI \l rlR< L\l n1 1'Air Prn1-.;1 L I AK1:-; l 14 >I. 
L'alcalde de Puigcerdà també va explicar que la presència del 
túnel del Cadf, en reforçar els lligams amb el liLora\ metrpo
lità, havia anat incrementant el distanciament de la comarca 
de la Cerdanya amb el Gironès i el Ripollès, a causa de la di
ficultat que suposava recórrer la c011 11>,1 111 T,i-1 ~ [181. 

Continuen les obres de millora al túnel de l Cadí i 
a l'eix del Llobregat 
Estava previst que el juny de 2005 es comencés a construir 
una galeria d'evacuació, tal com recullen els últims informes 
i normatives sobre seguretat de túnels a Europa, per tal de 
millorar en cas d'accident la galeria d'evacuació. La durada de 
les obres seria d'uns vint-i-dos mesos i costaria uns J 8 mi
lions d'euros. 

Des de final d'octubre al Departament de Politica Territorial i 
Obres Públiques (DPTOP) es treballava en la redacció de l'es
tudi informatiu del desdoblament del tram comprès entre 
Berga i l'inici del túnel, a l'altura de Bagà (Berguedà), que ha
via de sortir a informació pública l'estiu de 2005 i passar des
prés el tràmit ambiental. En paral·lel continuaven les obres de 
millora a d'altres trams de l'eix del Llobregat, C-16. Duram el 
2004 es va adjudicar el t ram des de Puig-reig fins a Berga, de 21 
km de recorregut, pel sistema de peatge a l'ombra i hauria d'en
trar en servei a principi de l'any 2007. El desdoblament des de 
Sallent (Bages) fins a Puig-reig (Berguedà) es va posar en servei 
a principi de març. A final d'octubre de l'any 2003 havien en
trat en servei els 5,3 km, dels 13,4 km del recorregut entre 
Sallem i Balsareny (Bages). 

La concessió a la Societat Anònima Concessionària Túnel del 
Cadí ha de íinalitzar el 8 de març de l'any 2023, data en què 
el túnel passarà a ser propietat de la Generalitat de Catalunya 
sense cap tipus de compensació. 

Més informació: 

\\W,v. t uneldelca<l1.cl,m 
\\ \ni.aseta es/aseta_html/c l·l l l tc:.html 
\\W\1.abertis corn/ 
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32 CARRETERA C-17, VIC-RIPOLL 

La Generalitat publica l'anunci d'informació pública del pro1ecte de desdoblament de la C-17 
entre Vic I Ripoll. Les obres, que suposaran la construcció de 27 km d'autovia dividits en quatre 
trams, començaran la pnmavera del 2005 i es preveu que finalitzin el 2008. 

L eL'< Vic-Ripoll es recolza sobre l'actual carretera C-17 (antiga N-
152) i avança seguint un eix sud-nord des de Barcelona passant 
per les poblacions de Granollers (Vallès Oriental), la Garriga 
(Vallès Oriental), Vic (Osona) fins a Ripoll (Ripollès). entre altres. 
La via té actualment quatre carrils des de Barcelona fins a Masies 
de Voltregà, a partir d'on passa a Lenir un carril per banda. 

A final dels anys noranta es \"a realitzar el desdoblament de la 
C-17, al seu pas per la ciutat de Vic, amb un anell viari exte
rior. D'aquesta manera, l'antiga via perdia el caràcter de ca
rretera que havia tingut fins al moment i passava a ser un vial 
més cie la ciutat. 

Aixi, a mitjan gener. e l conseller de PohLica Territorial i Obres 
Públiques (PTOP), Joaquim Nadal, va dir a Girona, en una 
reunió que va mantenir amb representants del Ripollès, que la 
Generalitat tmclria llest per a la primavera el projecte per a 
desdoblar la carretera C-17 fins a Ripoll. 

D'altra banda, la Cambra de Comerç de Barcelona, que a 
principi de juny va publicar un documcm sobre el dèficit 
d'inversió que consideraven que patia Catalunya en matèria 
d 'infraestructures, \'3 incloure el desdoblament de la C-17 
com una de les obres pendents. El president de la Cambra, 
Miquel Valls, creia convenient remodelar la carretera C-17 i 
dotar-la de les caractenstiques pròpies d'una autovia des de 
Vic fins a la írontera, construint el W', 1 111 l o~,, 1381 . 

La C-1 7 va patir restriccions a l'alçada del túnel de Sant 
Quirze de Besora a panir de l'l de juliol, a causa de les obres 
de manteniment de l'enllumenat. ~!és enclavam, del 27 d'oc
tubre al 5 de novembre també hi va haver restriccions entre 
les poblacions d 'Ons i Sam Quirze de Besora, per les obres de 
millora que s'estaven íent a la via. 

La Generalitat presenta la p ropos ta de 
desdoblament de la C-17 
El 4 d'octubre el Departament de PTOP va fer pública una agen
da de 50 n ,e 1, 1· \ :1, ~R, s l 12 per desenvolupar en l'àm
bit de la política urban[stica, el planejament territorial, la gestió 
paisatgística, la mobilitat i l'obra pública a rreu de Catalunya al 
llarg del mandat. El document presentat p reveia impulsar l'au
tovia Barcelona-Vic-Ripoll amb la licitació del desdoblament de 
la carretera entre Manlleu i Masies de Voltregà. 

El 22 d'octubre el secretari per a la ~!obilitat, Manel Nadal, jun
tament amb el director general de Carrete res, Jordi Follia, van 
presentar als consells comarcals d'Osona i el Ripollès, alcaldes i 
representants dels grups parlamentaris, la proposta de l'estudi 
informatiu de desdoblament de la carretera C-17 entre Masies 

de Voltregà i Ripoll. Amb un pressupost de 125,9 milions d'eu
ros, el projecte preveia l'ampliació cie dos carrils de 3,5 m per 
sentit de la via i d 'uns vorals exteriors de 2,5 m. La separació 
cie sentits es faria amb una mitjana de 3 m i un voral interior 
entre la mitjana i el carril d' l m. L'estudi també preveia diver
sos accessos i connexions al llarg del recorregut. El projecte. 
que segons Manel Nadal tindria una realització difícil en al
guns punts a causa de l'orografia del terreny, pretenia conju
gar l'interès de les persones que resideixen al territori o que 
utilitzen la via amb el respecte pel medi ambient. 

D'altra banda, ja estava en fase cie redacció el projecte de cons
trucció del desdoblament de la variam de Masies de Voltregà, 
amb un cost de 54,5 milions d'euros. 

Es publica el projecte 
El 7 de desembre de 2004. la Generalitat va publicar l'anunci 
d 'informació pública cie l'estudi de la C-17 des de les Masies 
de Voltregà fins a Ripoll. Transcorregut el període d'informa
ció pública, s'hauria de formular la declaració d'impacte am
biental per tal cie poder licitar les obres durant el 2005. 

El projecte preveia la construcció de 2 7,5 km d'autovia entre 
les ~lasies de Voltregà i Ripoll i es dividiria en quatre trams. El 
primer tram seria entre les Masies de Voltregà i l'inici de la va
riant de Sant Quirze de Besora, amb una longitud de 5,3 km. 
El segon tram, de 4,9 km de recorregut, correspondria a la va
riant de Sant Quirze-Montesquiu, on la primera fase de la va
riant de Sant Quirze ja s'havia executat. El tercer tram. d 'una 
longitud de 5,3 km, seria des del íinal de la Farga de Bebié fins 
a l'enLrada del túnel de Tarradellas. Es desdoblaria el túnel ac
tual de la Farga i es construiria un nou túnel que constituiria 
el desdoblament en sentit Masies, mentre que seguiria el tra
çat existent tol millorant l'amplada de la plataforma en direc
ció a Ripoll. L'últim tram del projecte aniria des del túnel de 
Tarradellas íins a Ripoll, amb una longitud de 2,9 km. També 
es projectaven millores a l'entrada a Ripoll mitjançant unes 
calçades laterals i una rotonda a nivell. 

Es preveia que les obres cie construcció de tots els trams s'hau
rien iniciat el quan Lrimestre de 2005 i tindrien una durada 
aproximada de 30 mesos, de tal manera que l'autovia entraria 
en íuncionament el segon trimestre de l'any 2008. 

Més informació: 

wwwajnc. net 
W\\w.gcncat net 
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El Govern de la Generalitat anuncia la seva voluntat de desdoblar l'eix Transversal abans de final 
de 2005. tot i que reconeix que no pot fer front en solitari a la despesa que implica Durant el 
2004 s'han licitat els estudis d'impacte ambiental i estudis informatius dels trams Artés-Vic i les 
Oluges-Manresa. 

La carretera C-25, també coneguda com a eix Transversal, és una 
\ia que va des de Cervera (Segarra) fins a Vilobí d'Onyar (Selva), 
connectam les comarques d'interior amb el litoral gironí. L'eix 
Transversal connecta amb l'A-2, 1·11x DEL LLL ,R, l, 11 -l- l o- 13lll
l 11 C-17, < RRITI R.l\ 11 Rtr ,11 1321 i l'AP-7 l l 31, alhora que tra-
1·essa les ciutats de Cervera, Manresa (Bages), Vic (Osona), entre 
altres, fins a arribar a Vilobí d'Onyar. 

la infraestructura, amb gairebé 200 km de recorregut, es va aca
bar definitivament el 1997 í va suposar una millora de les cmnu
nicacions entre les comarques d'interior, alhora que va desconges
tionar part del trànsit cap a França oferim alternatives a les 
tradicionals comunicacions a tra1·és de l'àrea de Barcelona i cl co
rredor mediterrani. 

Publicació d e la lic itació dels estudis d ' impacte 
ambiental i estudis informatius del desdoblament 
d'alguns trams 
El 28 de juny, es va publicar al Diari Oficial de la Generalitat 
(DOGC) la licitació dels estudis d' impacte ambiental i dels es
tudis informatius del desdoblament de l'eix Transversal entre 
Artés i Vic i entre les Oluges i Manresa. 

El primer tram, entre els punts quilomètrics 145,2 i cl 180,4, te
nia previst un termini de redacció per a l'estudi d'impacte ambien
tal i per a l'estudi infom1atiu de sis mesos, amb un pressupost de 
licitació de 183.000 euros i de 571.000 euros, respectivament. 
Entre les Oluges i Manresa, els estudis farien referència als punts 
quilomèuics 87,7 i 132,3. El termini d'execució per a ambdós es
tudis seria de vuit mesos.i el pressupost de l'estudi d'impac1e am
biental era de 22 l.000 euros, mentre que per a l'estudi informatiu 
selia de 688.000 euros. 

El Govern incorpora e l desdoblament a la seva 
agenda d 'actuacions priori tàries 
El 4 d'octubre el Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques (DPTOP) va fer públic el seu programa per a la legisla
tura a través d'un document anomenat 1c.1 "' 1 111 PTOP· 50 1, -
T AC 1, "' PLl<lRI 1, -11, l 121 que incorporava accions en política ur
banlslica, planejamem territorial, gestió urbanística, mobilitat i 
obra pública arreu de Catalunya. El desdoblament de l'eix 
Transversal figurava com una de les actuacions prioritàries en ma
tèria de xarxa viària. PTOP preveia encarregar els estudis info1ma
tius pendents per al desdoblament de l'eix en tot el seu recorregut. 

El conseller de PTOP, Joaquim Nadal, va anunciar a final de no
vembre, durant una conferència que va realitzar a Manresa, que la 
Generalitat desdoblaria la C-25 fins a Vilobí d'Onyar (Sell'a), però 
que no podia assumir tot el cost de l'obra motiu pel qual buscalia 
sistemes alternatius de finançament. . 

D'altra banda, els estudis preliminars del nou Pla de carreteres 
de Catalunya van qüestionar la necessitat de desdoblar l'eix 
Transversal fins a Vilobí d'Onyar si es realitzés el desdoblament 
del futur n, V1, L1t<' r1 R BRAC ONs 1361. Diferents estudis pre
veien una IMD (intensitat mitjana diària de trànsit) d 'un màxim 
de 15.000 vehicles diaris per al 2016. Des del DPTOP es plan
tejaven dues opcions: o bé es desdoblava la C-25 o s'hauria de 
fer per Bracons, opció que des de PTOP es considerava més 
complicada. 

Tanmateix la prolongació de la C-25 en direcció a la Costa Brava 
també va ser un dels temes tractats en el marc del ni I IT C,,, 1 
BR~IA [ó8], que ,·a tenir lloc a diferents indrets de les comarques 
gironines a pa11ir de març. 

E l desdobla me nt de l'eix Transversa l s ' inclo u en 
l 'anunci d e les ac tuacions d el Govern per a 
millorar la xarxa de carreteres de Catalunya 
El 29 cie desembre el Consell Executiu de la Generalitat va 
aprovar la inversió de 515 milions d'euros, que serviria per a 
posar en marxa el futur Pla d 'autovies de Catalunya. Alhora, 
el conseller Nadal va anunciar que a aquestes acLUacions s'a
fegiria, en un termini no superior a un any, cl desdoblament 
de l'eix Transversal, valorat en 794 milions d'euros, (un 40% 
més del que va costar fer-lo), amb un finançament que la 
Generalitat volia que comptes amb la participació de l'Estat. 
Després de l'anunci, el president de la Cambra de Comerç de 
Barcelona, Miquel Valls, va elogiar la inl'ersió que el DPTOP 
preveia per al Pla d'autovies de Catalunya. 

Les previsions del Govern de la Generalitat eren tenir enllestit el 
desdoblamem a final de 2005. 

AJF 

Més informació: 

1,w11·genca1 nct/ptop 
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El canvi de nom de les carreteres GI -672 entre l'N-11 1 Riudellots I Gl-663 de Riudellots a 
Cassà de la Selva, que amb la nova nomenclatura passen a anomenar-se C-25 fa témer als 
veins dels mumc1p1s afectats que l'eix Transversal o C-25 es perllongui en direcció a la Costa 
Brava a través d'aquestes vies. Una vegada descartada aquesta prolongació de l'eix Transversal 
per part del secretari per a la Mobilitat, Manel Nadal, els alcaldes de Cassà de la Selva i 
Riudellots continuen demanant que es canvrr la nomenclatura de les carreteres al seu pas per 
aquestes poblacions, de manera que en el futur no es consideri que aquests trams formen part 
de l'eix Transversal. 

L'eix Transversal, anomenat també carretera C-25, és l'eix viari 
que travessa el territori català per l'interior, dibuixant una diago
nal de sud-oest a nord-est. La via enllaça amb l'A 2 l 131, lac \RIU 

11.RA C-16-1101 i la e \RRI 11.R,1 C-17 l 321, entre altres vies d'impor
tància, i connecta les poblacions de Cervera (Segrià), Manresa 
(Bages), Vic (Osona) fins a Vilobí d'Onyar (Selva), a l'alçada de 
1.-\P-ï l 13 i de la N-ll en direcció a Girona. El Pla de Carreteres 
presentat pel Govern de la Generalitat de Catalunya el 1995 
preveia la continuació de l'eix Transversal fins a la Costa Brava, 
passant per Cassà de la Selva, Llagostera i Sant Feliu de Guíxols. 

La nova codificació de carreteres que va entrar en vigor l'any 2001 
havia fet que cl tram entre l'N-11 i Riudellots de la Selva, que figu
rava com a carretera Gl-672, i la carretera fins a Cassà de la Selva, 
anomenada Gl-663, passessin a denominar-se C-25, tot i no ha
ver format pan del projecte de l'eix Transversal. Així, amb la no
menclatura actual des de Vilobr d'Onyar, la carretera C-25 conti
nua en direcció est a través de la comarca de la Selva per Riudellots 
de la Selva, fins a Cassà de la Selva, i des d'aquí a Llagostera on, a 
través de la C-65, connecta amb els pobles de la Costa Brava. 

Els alcaldes del municipis afectats pel canvi de nomenclatura te
mien que la coincidència de nom convertís la carretera en una 
continuació de l'eix Transversal i que aquest fet impliqués un 
augment de la intensitat de trànsit i que comportés obres de mi
llora del traçat. A principi de juliol, el secretari per a la Mo
bilitat, Manel Nadal, va explicar que el Departament de Política 
Territorial i Obres Públiques (DPTOP) encara no tenia presa cap 
decisió respecte a la perllongació de l'eix Transversal en direc
ció a la Costa Brava. 

Ferms contra la perllongació de l'eix Transversal 
A mitjan juliol, veïns de Llagostera van iniciar una recollida de 
firmes per a demostrar l'oposició de la proposta de prolongació 
de la C-25 pel municipi. Alhora, veïns de Campllong (Gironès) 
juntament amb els veïns de Cassà de la Selva van recollir més 
de tres-centes firmes, contra la prolongació de l'eix Transversal. 

Uns dies més tard i arran de les declaracions realitzades per 
Manel Nadal, l'Ajuntament de Llagostera va fer arribar a la 
Direcció General de Carreteres el desacord al projecte de pro
longació de l'eix Transversal. Consideraven que aquesta via per
judicaria moltes masies habitades i camps de conreu de la zona. 
L'alcalde, Lluís Postigo i també diputat per Iniciativa per Cata
lunya Verds (ICV) al Parlament de Catalunya, estava d'acord 
amb les mobilitzacions que havien realitzat els velns del muni
cipi de Campllong. Per la seva banda, l'alcaldessa de Riudellots de 
la Selva, Montserrat Roura, va declarar que esperaria que el 
DPTOP es pronunciés de manera oficial. 

Proposta de la ] ARC 
El sindicat agrari de Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya 
UARC), que també estaven en contra cie la prolongació de la 
C-25 amb la variant de Llagostera, apostaven per fer una variant 
que unis l'N-11 amb la carretera de Campllong passant pel polí
gon cie Riudellots. La proposta fou presentada al DPTOP, tot i 
que els municipis de Riudellots de la Selva i Campllong la van 
rebutjar. 

L'alcaldessa de Riudellots, es va mostrar reticent a la propos
ta de la JARC i l'alcalde de Campllong, Lluls Freixas, va decla
rar que la proposta era innecessària per al seu poble, ja que el 
polígon de Riudellots "té accés directe a la'N-11". Pel que ía al 
polígon de Campllong, Freixas responia que "és tant petit" 
que tampoc era necessari i considerava que, quan es desdo
blés l'N-11. encara seria menys necessària la variant que pro
posava la JARC. 

Es descarta la prolongació de l'eix Transversal fins a 
la Costa Brava 
A final de juliol el secretari per a la Mobilitat, Manel Nadal, va 
anunciar la decisió del DPTOP de descartar la prolongació de 
l'eix Transversal pel municipi de Llagostera, fins a connectar 
amb la variant d'aquest municipi. Manel Nadal va apostar per 
fer noves propostes a fi de resoldre el tema d'una variant que 
connectés t'.11 R, ll'l'RI PI l,1ws. 1-Co,1 \ (3R,11,1 [81. amb la pobla
ció de Cassà de la Selva, proposta que volia fer arribar als alcal
des de Riudellots de la Selva i de Campllong. D'aquesta mane
ra ,·a prioritzar el desdoblament de la carretera de Maçanet de 
la Selva (Selva), que connecta amb la costa, el projecte cons
tructiu del qual ja estava molt avançat. 

L'alcalde de Llagostera, Lluís Postigo, va mostrar-se satisfet i va 
indicar que la supressió de la proposta de prolongació de l'eix 
coincidia amb els interessos de l'Ajuntament i dels veïns. 

A final d'any s'esperava que el DPTOP, es pronunciés durant el 
2005 sobre el llbl'º~I \,11,1 P LI C-25 ('331 i les possibles al
ternatives per a la connexió amb la Costa Brava. 

Més informació: 

w11 w. gcnc.n. nct/ptop 
www.llagostera.org 
www.campllong.com 
11·11'\\'.nt1tkllots.com 
1n1w. c,1ssad<: lascl\';1. nc1 
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El projecte de desdoblament de la C-31 , entre Palamós i Palafrugell, es modifica després d'un 
acord entre la Direcció General de Carreteres i els ajuntaments de Palamós, Mont-ras, Vall
llobrega i Palafrugell. L'objectiu és reduir l'impacte ambiental i paisatgístic mantenint els dos 
carrils per banda previstos inicialment. 

La carretera C-31, anomenada també eix costaner, ressegueix di
verses poblacions del litoral de les comarques gironines des de 
Sant Feliu de Guíxols, passant per Santa Cristina d'Aro, Palamós, 
Mont-ras Palafrugell, &gur, Pals, Torroella de Momgrl, Verges i els 
termes de l'Escala o Sant Pere Pescador, fins a arribar a Figueres. 
En el tram que avança emre Sant Feliu de Guíxols i Palafrugell 
aquesta carretera fornia part, juntament amb la C-65 i la C-66, de 
1 ,,l·l 1 \ n1 1 ES G.\\.\RFr-, l>rl. que comunica la ciutat de Girona 
amb la Costa Brava central. Aquest Lram era l'any 2001 un dels 
més saturats de les comarques gironines amb una intensitat mitja
na diària (IMD) de 23.683 vehicles. 

El 2003 el Departamelll de Política Territorial i Obres 
Públiques (DPTOP), que ja havia manifestat la seva voluntat 
que l'anella de les Gavarres tingués dos carrils per banda en 
tot el recorregut, va presentar el projecte de desdoblamelll del 
tram cie la C-31 entre Palamós i Palafrugell, d'un total cie 6,8 
km, el qual passava pel cemre del nucli urbà de Mom-ras. La 
carretera passava emre els , ,1,\1, 'IIAt I RAL, DL C ,,1 l·l t -C.. •\l' ROIL, 

lil)I i les Gavarres, inclosos al Pla d'espais d'imerès natural 
(PEIN). El traçat no convencia l'alcalde de Palafrugell, Lluis 
Medir, ni el de Vall-llobrega, Joan Surroca, ambdós dlni
ciativa per Catalunya-els Verds (ICV), ni tampoc l'alcaldessa 
de Palamós, Teresa Ferrés, del Partit dels Socialistes de 
Catalunya (PSC), que asseguraven que alguns trams del pro
jecte estaven sobredimensionats i no respectaven el paisatge. 
La plataforma ecologista Salvem !'Empordà i l'Assemblea de 
Pobles en Defensa del Territori s'oposaven al desdoblamelll 
d'aquest tram i de la resta de l'anella de les Gavarres ja que a 
parer seu es tractava d'un projecte sobredimensionat i que "hi
potecava el futur turístic, social, cultural i mediambiental del 
Gironès, la Selva, el Baix i l'Alt Empordà". 

El nou Govern decideix modificar el projecte 
A l'inici del 2004 els nous responsables del DPTOP van reiterar l'a
posta pel desdoblament de tota l'anella de les Gavarres, tot i que 
es mostraven disposats a modificar el projecte entre Palamós i 
Palafrugell. Aquest compromís el va adoptar el director per a la 
Mobilitat, Manel Nadal (PSC), el mes de febrer, després de reunir
se amb els alcaldes afectats. La modificació suposaria reduir diver
sos accessos, carrils laterals i imerseccions per 1a] de disminuir les 

dimensions de la via i el seu impacte ambiental. També es va acor
dar realitzar un estudi d'integració paisatgística del projecte i cons
lituir una comissió de seguiment, formada per representams del 
Depanamenl de Medi Ambient i Habitatge (DMAH), el 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques (DPTOP) i 
els ajumaments. La modificació del projecte va suposar un retard 
respecte del calendari inicial, que preveia la licitació de l'obra a 
mitjan 2004. 

El mes de novembre es van presentar les modificacions del projec
te inicial que s'havien d'incloure en el projecte constructiu, en 
aquells moments en redacció. Es pretenia, entre altres coses, "ga
ramir l'harmonia visual i paisa1gls1ica del projecte" i assegurar les 
connexions per a vianams i usuaris de la bicicleta. El pressupost 
previst era de 60 milions d'euros. 

Entre les mesures concretes es trobava l'eliminació del pas elevat 
amb rotondes a l'extrem a l'enllaç de Castell, a Palamós, per a 
construir-hi una rotonda subterrània. A Mom-ras s'ampliava el pas 
subterrani pel centre, previst inicialmem de 800 m, fins als 1.120 
m del projecte ftnal, i es cons1rula una rotonda d'accés al nucli an
tic d'aquest municipi. A Palafrugell es simplificaven els ramals de 
pas elevat de la zona del cementiri i es perllongava l'accés al cen
tre amb quatre carrils. 

D'altra banda, i des d'un pum de vista ambiental, el projecte es 
fixava com a objectiu preservar els corredors biològics per a 
garamir la connectivitat entre els espais d'interès natural de 
Castell-Cap Roig i les Gavarres, d'acord amb la declaració d'im
pacte ambielllal. 

El Govern confiava que podria concloure la redacció del projecte 
constructiu i licitar-lo a principi de 2005 i iniciar-ne les obres, que 
havien de durar dos anys, passat l'estiu. 

MJP 

Més informació: 

WW\\.!l,l'lll'al.nct/plOp 
hi I p:\\.ig.:nda. pangea.org 
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Durant el 2004 el Govern de la Generalitat dóna llum verd al polèmic projecte de construcció de 
l'eix vian Vic-Olot pel tunel de Bracons, que avança per diversos espais d'elevat interès natural, 
agrícola i paisatgístic. El pro¡ecte, iniciat pel Govern de CiU, havia aixecat una torta controvèrsia 
en el si del tripartit, on el PSC el defensava amb matisos i ERC i ICV s'hi oposaven. Finalment, 
l'eix Vic-Olot per Bracons s'aprova però amb importants modificacions per a reduir-ne l'impacte 
ambiental. CiU, PP i diverses associacions d'empresaris es mostren satisfets amb la decisió del 
Govern, mentre que la plataforma ecologista Salvem les Valls rebutja el projecte i assegura que 
hi havia altres alternatives més idònies 

Antecedents íl 2003:21 

L'origen de l'eix Vic-Olot (EVO) es troba al Pla general de carrete
res de 1985, on es plantejava la construcció d'un eix viari que unís 
les comarques d'Osona i la Garrotxa i que podia ser considerat 
com una bifurcació del íutur l·l\ TR,\'\,\H~•ll 13-tl . 

El 1994 es va presentar el primer projecte que proposava un tra
çat d'uns 36 km des de Manlleu fms a Olot i la construcció d'un 
túnel al coll de Bracons. Paral·lelament, el mateix any es va cons
truir el tram Vic-Manlleu, amb una llargada de 3,6 km. 

L'Associació de Naturalistes de Girona (ANG), el Consell de 
Protecció de la Natura de la Generalitat i la Junta del Parc Natural 
de la Zona Volcànica de la Garrotxa es van manifestar en contra 
del projecte i van denunciar que l'estudi d'impacte ambiental era 
incomplet. A més es va crear la Comissió d'Entitats contra el Túnel 
de Bracons que l'any 1995 va canviar el nom per Salvem les Valls. 
Les entitats protestaven per l'impacte ambiental d'aquest eix sobre 
els espais protegits de les serres de Milany, Sama Magdalena i 
Puigsacalm-Bellmunt i Collsacabra; la plana agrícola de la Vall d'en 
Bas, considerada com una de les més fènils de Catalunya; el riu 
Fluvià, que avança per aquesta plana formant meandres i donant 
lloc a un bosc de ribera, i el Parc Natural de la Zona Volcànica de 
la Garrotxa. Alenaven, a més, de la possibilitat que es convenis en 
una autovia per al trànsit de pas de mercaderies entre la penlnsu
la i la resta d'Europa aprofitant l'eix Transversal i el DESl1L)llt \ \trl·l 
Dt t.'t\-260 [38] en direcció a Figueres que convertia aquesta ca
rretera en t \l TOl1A A-26 l I ól . 

Després d'estudiar les al·legacions presentades duram el període 
d'informació pública, el Departament de Pol!Lica Territorial i 
Obres Públiques de la Generalitat (DPTOP) va decidir desestimar 
el projecte. No obstant això, el 1998 en va presentar un de nou, 
fragmentat en tres trams, de Manlleu a Torelló, de Torelló a la Vall 
d'en Bas i de la Vall d'en Bas a Olot. El projecte, pressupostat en 
215 milions d'euros, es va acabar aprovant l'any 2000 i incloïa un 
túnel de 4.170 m al coll de Bracons i un tram de dos carrils per a 
cada sentit de circulació. D'aquesta manera es pretenia reduir en 
uns 20 minuts el trajecte entre Olot i Vic. 

El nou projecte va continuar tenint l'oposició de la pla1afom1a 
Salvem les Valls que al·legava el fort impacte ambiental, la inci
dència en la qualitat de vida, l'elevat cost i l'augment del trans
pon viari que ocasionaria. Reclamava, a més, que s'estudiessin al
tres alternatives com millorar la C-63, que uneix Olot i Vic per 
Santa Coloma de Farners i l'eix Transversal, o la carretera que 
uneix Olot i Vic pels túnels de Capsacosta i Ripoll. També s'opo
saven a la carretera el sindicat Unió de Pagesos, que temia que al 
voltant de la carretera proliferarien naus industrials i urbanitza
cions, i la major part dels empresaris turístics \faculats a la pro
moció de l'entorn natural. 

En canvi, diverses associacions d'empresaris com la Cambra de 
Comerç de Girona, Pimec-Sefes, la Unió Intersectorial d'Empre
saris de la Garrotxa, la Federació d'Organitzacions Empresarials de 
la Garrot.xa (FOEG) o el Consell Empresarial d'Osona van mani
festar el seu suport a l'obra afirmant que era necessària per al des
envolupament econòmic de la zona. Per als empresaris, el nou eix 
també tindria beneficis ambientals.ja que permetria reduir el con
sum d'energia fòssil a causa de la disminució de la distància que 
haurien de recórrer els vehicles. 

Pel que fa als partits polítics Iniciativa per Catalunya-els Verds 
(ICV), Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) i Ciutadans 
pel Canvi (CpC) s'hi van manifestar en contra i van participar en 

tots els actes convocats per Salvem les Valls. En canvi, el Partit 
dels Socialistes de Catalunya (PSC), tol i que no s'oposava al tra
çat projectat, es mostrava partidari de fer la carretera d'un sol ca
rril per cada sentit de circulació per tal d'aconseguir que fos úni
cament una via de connexió intercomarcal i no una via de llarg 
recorregut utilitzada per vehicles pesams. El Partit Popular (PP) 
donava ple suport a la carretera. 

L'any 2002 es va construir el tram Manlleu-Torelló, d'uns 5 km i 
un pressupost de 13,5 milions d'euros. El 2003 es van iniciar les 
obres al tram Torelló-la Vall d'en Bas que incloïen la construcció 
del túnel de Bracons. El pressupost era de 155 milions d'euros i es 
va adjudicar a la Unió Temporal d'Empreses (UTE), Fomento de 
Construcciones y Contratas (FCC) i Agrupación Guinovart Obras 
y Ser1~cios Hispania. 

Durant la campanya electoral de les eleccions autonòmiques del 
novembre de 2003 el Govern de la Generalitat va decidir aturar el 
projecte per saber què decidiria el nou govern 

El nou govern atura les obres i vol revisar el 
projecte 
A panir del desembre de 2003 la fonnació d'un nou govern de la 
Generalitat, fom1at pel PSC, ERC i ICV, va donar esperances a la 
plataforma Salvem les Valls, que va demanar als dos últims partits 
que mantinguessin el compromís electoral que havien adquirit en 
contra del projecte. No obstant això, les diferències emre les tres 
fonnacions van impedir que en el pacte de govern hi hagués una 
referència clara respecte a Bracons i van optar per proposar un es
tudi ambiental, jurídic i econòmic per a decidir si es replantejava 
el projecte iniciat per l'anterior govern. 

Fins que no es prengués la decisió definitiva respecte del traçat, el 
gener de 2004 la Generalitat va decidir no iniciar les obres de la 
pan de la Garrot.xa i paralitzar les que es realitzaven en un tram de 
quatre quilòmetres entre el nucli de Sant Andreu de la Vola i Sant 
Pere de Torelló. Un mes després d'aquesta decisió es va fer exten-
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sible també a les obres de perforació del túnel de Bracons. Tant el 
conseller de Política Terri torial i Obres Públiques, Joaquim Nadal 
(PSC), com el de Medi Ambient, Salvador Milà (ICV), afirmaven que 
calia revisar el projecte anterior perquè a la boca nord del túnel es 
preveien quatre carrils, més un de frenada i un pendent del 8%, que 
haurien provocat un fon impacte ambiental i no s'ajustaven a la nor
mativa estatal i europea en matèria de carreteres. 

Malgrat aquesta coincidència els dos consellers discrepaven obena
ment respecte del futur de l'obra. Joaquim Nadal es mostrava pani
dari de realitzar l'eix Vic-Olot per Bracons però transfomiant-lo en 
una via de caràcter comarcal, amb un màxim de tres carrils i menor 
pendent. Nadal afirmava que l'aturada defmitiva de les obres del 
tram Torelló-la Vall d'en Bas obligaria el govern català a pagar una 
indemnització a les empreses contractistes d'uns 30 milions d'euros. 
Creia, a més, que les alternatives a l'eix per Bracons eren més cares, 
tenien més impacte i no estalviaven temps ni quilòmetres. En canvi 
Salvador Milà defensava una revisió global del projecte amb una no
va declaració d'impacte ambiental on es presentarien diferents pos
sibilitats d'enllaç entre Vic i Olot, incloent-hi com una cie les alter
natives la supressió del traçat per Bracons. Aquest tràmit obligaria a 
paralitzar les obres durant un mínim de tres mesos. També mante
nien una postura diferent els panits que fonnaven el nou govern cie 
la Generalitat, on el PSC recolzava la postura de Nadal i ERC i ICV 
s'alineaven amb les tesis de Milà. 

Salvem les Valls va qualificar d'insuficients les mesures de paralit
zació i va recordar que encara s'estava treballant en un tram pro
per a Torelló. D'altra banda la paralitzacio de les obres va ser cri
ticada per CiU, el PP i la Unió Intersectorial d'Empresaris de la 
Garrotxa. que mantenien la seva aposta pel projecte inicial i ad
venien que, si es feia menys dimensionada, esdevindria una \~a 
petita i poc segura des del primer moment. Per la seva banda, el 
Consell Comarcal de la Garrotxa va aprovar una moció on es de
manava, amb els vots a favor de CiU i en contra d'ERC, PSC i 
Alternativa per la Garrotxa (ApG), que no s'aturessin les obres. En 
cam·i, l'Ajuntament d'Olot, gràcies als vots del PSC amb majoria 

PEIN Milany l Santa Magdalena l Puigsacalm 

C-17 

Coll de Bracons 

CARRETERA C-37 VIC-OLOT PEL TÚNEL OE BRACONS 

absoluta, va optar per donar un vot de confiança al Govern i de
manar que la carretera s'adaptés al territori i a la singularitat dels 
seus espais naturals. 

El 16 de febrer Salvem les Valls va organitzar la lli Marxa a Peu per 
Bracons per a reclamar la paralització total de les obres de l'EVO a 
la qual van assistir unes quatre mil persones. La mobilització va 
avançar per la vall deJoanetes i va consistir en una caminada reivin
dicativa i un dinar popular als prats del Rourell, un dels paratges que 
resultaria més afectat per la carretera. En l'acte, el ponaveu de 
Salvem les Valls, Raúl Valls, va exigir al Govern català que fos valent 
i busqués altres alternatives amb menys impacte, com per exemple 
la millora de l'eix pirinenc pels túnels cie Capsacosta i Ripoll. ERC i 
ICV van pa11icipar també en la concentració i van ser xiulats durant 
els parlaments per una pan dels manifestants que els reclamaven 
una posició més ferma dins el Govern en contra del túnel. Els dos 
partits van respondre públicament a aquestes acusacions. El dirigent 
d'ERC Joan Puig va amenaçar de trencar el tripartit si el PSC impo
sava la seva postura i Joan Boada, d'ICV, va demanar més implicació 
a ERC per a aturar el projecte. 

A final de febrer va sonir a la llum pública una enquesta elaborada 
per encàrrec del Diari de Girona i el 9 nou sobre Bracons. Segons 
l'enquesta, un 59% dels veïns de les comarques de la Garrotxa i 
Osona eren panidaris de la construcció de la carretera entre Vic i 
Olot a través del túnel de Bracons. El suport a l'obra tenia més par
tidaris a Osona (66%) que a la Garrotxa, on un 52% es mostrava fa
vorable i un H% era panidari de la supressió completa. 

El nou Govern dóna llum verd a l'eix de Bracons 
però hi introdueix canvis 
Finalment el 16 de març el Govern de la Generalitat va decidir, en 
una reunió del consell executiu, tirar endavant l'eix Vic-Olot per 
Bracons i reprendre les obres de construcció del túnel. No obstant ai
xò, se subratllava que la nova carretera es projectava com a via imcr
comarcal i no com a ruta de llarga distància per al trànsit pesant i es 
proposaven diverses mesures per a disminuir l'impacte ambiental 
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Imatge de la plana agrícola de la vall d'en Bas, a la comarca de la Garrotxa. Foto: Àlex Tarroja 

com ara la reducció de quatre a tres carrils en alguns trams. D'aquesta 
manera es van imposar les tesis del PSC davant de la postura d'ERC 
i lCV, que van intentar íins a l'últim moment írenar la represa de les 
obres. De íet, la discussió sobre Bracons va aixecar un fon debat dins 
el consell executiu on, segons la premsa, els vuit consellers d'ERC i 
ICV van votar en contra de la continuïtat de les obres del túnel, men
tre que els vuit consellers del PSC i el president, Pasqual Maragall, ho 
van fer a favor. No obstant això, aquest enfrontament va ser negat pel 
Govern mateix. Al final de la reunió el conseller de Medi Ambient, 
Salvador Milà, es mostrava resignat amb el resultat final de la votació 
i es va limitar a constatar que "les majories manen". 

La nova proposta presentada es basava en el fet de rebaixar uns 18 m 
la cota de la boca nord del túnel (a la banda de la Garrotxa) per sota 
del projecte constructiu inicial i desplaçar l'eix uns 150 m cap al sud. 
Aquesta solució pem1ctia un millor encaix de la infraestructura en cl 
territori, reduir l'impacte visual a l'entorn de l'ennita de Sant Mateu 
i evitar el pas pel paratge dels Marges. A més, les modificacions intro
duïdes penne1ien reduir el pendem del 8% al 6% als accessos nord 
del túnel. Això feia possible reconvertir els tres quilòmetres d'autovia 
entre el túnel ijoanetes, que s'estrenyien de 20 a 15 m i passaven de 
quatre carrils amb mitjana a tres carrils sense separació. 

El nou projecte també incorporava altres mesures per a reduir l'im
pacte ambiental, com diversos túnels i falsos túnels al voltam del nu
cli de joanetes i de Sant Andreu de la Vola, al sector d'Osona. Un al
tre dels canvis previstos consistia a acabar l'eix Vic-Olot a la carretera 
C-63, prop de Sant Esteve d'en Bas, de tal manera que l'últim tram 
que avança per la plana agrícola de la Vall d'en Bas no tindria un tra
çat nou sinó que aprofitaria les variants previstes a les Preses i Olot. 

També es preveia la redacció dels plans directors de les valls del 
Ges, a Osona, i de la vall d'en Bas, a la Garrotxa, que comprenien 
do1ze municipis i tenien com a objectiu impedir aprofitaments ur-
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banistics i accions especulatives als voltants del traçat. En aquest 
sent it el conseller de Política Territorial i Obres Públiques, 
Joaquim Nadal, va afim1ar que mitjançant aquest pla es protegi
rien els espais de valor agricola i va sentenciar que l'eix Vic-Olot 
tindria ·'conseqüències viàries, econòmiques, socials, ambientals i 
paisatgístiques, però en cap cas urbanísliques". La redacció del 
pla, quantificada en 209.000 euros, fou encarregada als arquitec
tes Ricard Pié i Josep Maria Vilanova, professors de la Universitat 
Poli1ècnica de Catalunya (UPC) i especialistes en ordenació del te
rritori i el paisatge. 

A causa de les modificacions introdu1des en el projecte, el pressu
post es va encarir uns J O milions d'euros i es va haver de sotmetre 
el tram situat en1re el túnel i la Vall d'en Bas a infomiació pública i a 
estudi d'impacte ambiental. Mentre es redactava el nou es1udi infor
maliu, tràmit que va durar més de mig any, van prosseguir les obres 
al sector d'Osona. 

Reaccions al nou projecte 
Salvem les Valls va lamentar la decisió i va considerar insuficients les 
modificacions introduïdes, que va qualificar com a "operació de ma
quillatge". El seu portaveu, Raül Valls, es mostrava aix1 de dolgut: 
"Estem tristos, decebuts, i s'ha truncat l'esperança que es va instal·lar 
als nostres cors al novembre, després de les eleccions autonòmi
ques". La plataforma va convocar mobilitzacions davant els ajunta
ments d'Olot i Girona i a la plaça de Sant jaume de Barcelona, on es 
van concentrar diversos centenars de persones, entre les quals hi ha
\~a diputats d'ERC i ICV. Unió de Pagesos es va afegir a les critiques 
afirmam que les millors terres de culLiu de Catalunya estaven des
apareixent sota el ciment i l'asfalt. 

També es van manifestar en contra de la decisió ERC i ICV, que van 
criticar durament el conseller de Política Territorial i Obres 
Públiques, tot i que van descartar abandonar el tripartit per aquesta 
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discrepància. CiU, en canvi, va reiterar el seu suport al túnel però va 
lamentar la reducció d'un carril i l'augment de cost. Així mateix el lí
der d'aquesta íormació, Artur Mas, va invitar ERC i ICV a abando
nar el govern tripartit si realment estaven en desacord amb el pro
jecte. El PP es va limitar a donar suport a la represa de les obres. 
D'altra banda la decisió del Govern va provocar la dimissió de 
Miquel Macias, l'únic regidor d'Alternativa per la Garrotxa (ApG), 
ío1mació adscrita a lCV, d'Olot. Macias va afinnar que ho íeia per co
herència, ja que la seva activitat política s'havia basat en l'oposició al 
túnel de Bracons. 

Finalment, diverses associacions d'empresa1is de les comarques gi
ronines i d'Osona van expressar la seva satisfacció per la decisió del 
Govern, tol i que alertaven que la reducció d'un carril faria la via més 
perillosa. Així es va expressar Joan Rovira, president del Consell 
Empresarial d'Osona, que demanava que no passés com amb l'eix 
Transversal "que s'ha mon d'èxit". L.a Cambra de Comerç de Girona 
es mostrava més optimista i confiava que l'eix Vic-Olot ajudés a su
perar "l'aïllament històric entre la Garrotxa i Osona". 

Continuen presentant-se noves alternatives 
Uns dies després de la decisió del Govern, una empresa de projec
tes ambientals, Activitats Natura, va proposar una alternativa a l'eix 
Vic-Olot basada en el desplaçament de la carretera entre quatre i sis 
quilòmetres al sud-est. D'aquesta manera resseguiria l'actual ,~a en
tre Vic i Olot pel Coll d'Uria (la C-153) i inclouria un túnel de 5,7 
km sota la Serra de Cabrera. Per als promotors de la idea el nou tra
çat permetria estalviar 45 milions d'euros, tindria un menor impac
te ambiental, ja que evitaria la vall de Joanetes, i no variaiia la dis
tància entre Olot i Vic. L.a proposta va rebre el suport d'ERC, però 
no del DPTOP, que la va rebutjar afirmam que arribava tard i que no 
era viable tècnicament. Salvem les Valls també es va oposar a aquest 
traçat afirmant que no disminuia l'impacte ambiental però subratlla
va que demostrava que el Govern no havia realitzat estudis alterna
tius a Bracons. 

Tampoc no perdia l'esperança a modificar el projecte el Grup de 
Defensa del Ter (GOT), que el mateix mes de març va demanar a la 
Generalitat que estudiés la possibilitat de substituir el túnel de 
Bracons per un altre que donés pas al futur eix íerroviari transversal 
Lleida-Manresa-Vic-Olot-Figueres. 

Vall d 'en Bas-O lot, el t ram més d e licat 
Paral·lelamelll el Govern va començar a treballar en el tram com
près entre la Vall d'en Bas i Olot. Aquest tram ja no formava pan 
de l'eix Vic-Olot, ja que el Govern havia decidit acabar-lo a Sant 
Esteve d'en Bas, però a la pràctica esdevenia molt important ja 
que permetia connectar-lo amb la capital de la Garrotxa i l'eix 
Pirinenc. D'aquesta manera únicament es projectava com una mi
llora de la C-63 que s'iniciava a l'encreuament de Joanetes però 
havia d'incloure noves variants a les Preses i Olot per a evitar el 
pas per aquests centres urbans. 

Malgrat aquesta modificació, el tram Vall d'en Bas-Olot esdevenia 
el més delicaL de la conneidó entre les dues capitals pel seu pos
sible impacte sobre el riu FlU\rià, les terres agrícoles de la Vall d'en 
Bas, el Parc Natural de la Zona Volcànica de la Garrotxa i uns 
aqüífers de gran importància per l'equilibri ecològic de la zona. El 
mes de març la Generalitat va anunciar que estudiava onze alter
natives per a la variam de la C-63 al nucli de les Preses que aíec
taven aquest municipi i el de la Vall d'en Bas. La Unió Temporal 
d'Empreses (UTE), Equip Tècnic Santandreu d'Olot i Auding ha
vien estat els encarregats de donar forma a les diverses opcions. 
El director general de Mobilitat, Manel Nadal, va declarar que la 
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Generalitat estava en fase d'eliminar alternatives i que probable
ment quedarien reduïdes a dues. N'hi havia una que consistia en 
una variam a l'oest de les Preses, entre la zona urbanitzada i l'es
cola, probablement subterrània. L.a segona proposava un túnel 
per l'est d'aquest municipi, a la zona del Marboleny. En tol cas, el 
Govern va aíirmar que l'elecció final del traçat dependria del pla 
director de la Vall d'en Bas i de l'opinió dels ajuntaments d'Olot, 
les Preses i la Vall d'en Bas. 

L'Ajuntament de les Preses va íer arribar el mes de juny la seva pro
posta al DPTOP, que tenia molts punts coincidents amb la primera 
de les alternatives projectades pel Govern. El traçat travessaria en 
diagonal la plana de les Preses per l'oest, entre l'escola i el nucli, i in
clouria un túnel per sota el Fluvià fins enllaçar amb la íutura variant 
oest d'Olot. L'alcalde de les Preses, Daniel Tarradellas, afirmava que 
l'opció del túnel de Marboleny era tècnicament complicada i només 
tenia sentit si l'Ajuntament d'Olot optava per realitzar la variant a 
l'est del seu municipi, opció a la qual aquest consistori s'oposava fer
mament. En eíccte, l'Ajuntament d'Olot apostava també perquè Ics 
dues variants passessin per l'oesL dels nuclis urbans i evitar aixi l'im
pacte sobre diversos espais del Parc Natural de la Zona Volcànica de 
la Garrotxa. En canvi l'Ajuntamem de la Vall d'en Bas es mostrava 
partidari de l'opció est per tal d'evitar l'aíectació sobre la plana agrí
cola i el riu Fluvià. 

El Govern d efi ne ix en de tall el tram de la Garrotxa 
El mes de novembre el director general de Mobilitat, Manel Nadal, 
i cl de Carreteres.Jordi Follia, van presentar als alcaldes i veïns de la 
zona el traçat definitiu de l'eix Vic-Olot emre el túnel de Bracons, el 
nucli de Joanetes i la C-63, després de realitzar els estudis informa
tius i d'impacte ambiemal. Aquest nou projecte presentava diverses 
novetats respecte a la decisió que havia pres el Govern el mes de 
març i preveia que l'eix quedés pràcticament amagat a l'altura de 
Joanetes. Això es feia possible gràcies a l'allunyamem d'uns 200 m 
respecte d'aquest nucli i la construcció, en aquest tram, d'un nou tú
nel d'un quilòmetre de llargada que substituiria els cinc previstos 
inicialment. Les noves millores encarien l'obra en 12 milions d'eu
ros, de tal manera que el pressupost del tram Torelló-la Vall d'en Bas 
pujava als 146,5 milions d'euros. Tant els veïns de Joanetes com l'al
calde de la Vall d'en Bas, Miquel Calm, van valorar positivament les 
modificacions per la reducció en l'impacte ambiental i visual que su
posaven. 

A final de 2004 el túnel de Bracons ja havia superat el primer terç 
de la construcció amb 1.600 metres períorats. Així mateix, el 30 de 
desembre la Direcció General de Carreteres va treure a exposició pú
blica l'estudi informatiu i l'estudi d'impacte ambiental del tram de 
Joanetes, que inclo1a les modificacions previstes anteriorment. Pel 
que fa al tram de la C-63, entre la Vall d'en Bas i Olot, el Govern no 
s'havia posicionat encara sobre les diferents alternatives a les variants 
de les Preses i Olot i demanava més temps per a reflexionar-hi. 
Durant el 2005 es preveia que continuessin les obres del tram de la 
Garrotxa i que el Govern es decidís per alguna alternativa per a la 
millora de la C-63. 

Més informació: 
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C!lcrlunya, Barcelona Ediwrial Empuncs 117 
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37 CARRETERA C-66, ANELLA DE LES GAVARRES 

118 

Avança el pro1ecte de desdoblament de 'anella de es Gavarres que uneix Girona amb a Costa 
Brava central Diverses entitats I grups municipals mostren a seva dlsconfonmtat, perO el 
Departament de Política Territonal i Obres Públiques defensa la necessitat del desdoblament a 
partir de les dades d'intensitat de trànsit diari 

L'anella de les Gavarres és la via que circumscriu el massís de les 
Gavarres i pennet comunicar la ciutat de Girona amb la Costa 
Brava central. Consta de tres carreteres: la C-66, de Girona a 
Palafnigell passant per la Bisbal d'Empordà; la C-31, de Palafrugell 
a Santa Cristina d'Aro passant per Palamós I Sant Feliu de Guíxols, 

França 

Flaçà 

... 

PEIN Les Gavarres 

Cassà de la Selva ... 
C-65 

Llagostera 
.___ 

"" 

i la C-65, de Santa Cristina a Girona passant per Llagostera i Cassà 
de la Selva. Es tracta, per tant, d'una via que comunica bona pnrt 
de les ciutaLS més importants de les comarques gironines i que es 
molt utilitzada duram els mesos d'estiu pel turisme. Segons el 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques (DPTOP), la 
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intensitat mitjana diària de trànsit (IMD) l'any 2001 s'acostava als 
15.000 vehicles per dia a la C-66 i era notablement superior en di
versos trams de la C-31 i la C-65. 

El proj ecte d e d esdoblament 
Els anteriors responsables del DPTOP, quan la Generalitat estava go
vernada per Convergència i Unió (CiU), es van fixar l'objectiu de 
desdoblar l'anella de les Gavarres per a evitar els col·lapses de circu
lació que es produïen especialment durant els mesos d'estiu. Fins el 
2004 únicament estava desdoblat un tram de la C-65, 
entre Santa Cristina d'Aro i la C-35, que dóna accés a l'autopista AP-
7. No obstant això, ja havien començat les obres de desdoblament 
de la variant de Santa Cristina d 'Aro, amb un cost total previst de 7 
milions d'euros, i estava projectat allargar-la fins a Platja d'Aro i 
Palamós. 

També durant el 2003 s'havia presentat el projecte de Dbr>PBI \\ff', r 
lll·l TR,\,1 f'E LA C-3 1 1151 entre Palafrugell i Palamós, que passava 
pel nucli urbà de Mont-ras, i el desdoblament de la C-66 entre Celrà 
i Flaçà, que incloïa una variam a Bordils per la plana agrtcola de Juià. 
Els dos projectes van rebre l'oposició de la plataforma Salvem 
!'Empordà i de veïns dels municipis afectats, que en criticaven el fon 
impacte territorial que tindria. En el cas de la C-31, també s'hi van 
oposar els ajuntaments de Palamós, Palafrugell i Vall-llobrega. 

E ls n o u s respons ables d e l DPTOP mante n en e l 
projecte, p er ò introdueixen modifica cions al traçat 
L'arribada al Govern de la Generalitat de la coalició tripartita forma
da per el Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC), Esquerra 
Republicana de Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya- cis Verds 
(ICV) no va componar canvis substancials en el projecte. De fet 1-

< 0RD PI R\ l 's C,tW[R'-l ( \TAI \\,jJ\T\ l 11'r,Qt l J{RFS 12003:51 ja preveia 
la conversió de l'anella de les Gavarres en una autovia de dos carrils 
per banda. 

Davant d'aquest fet el mes de gener de 2004 setze entitats i grups 
polítics municipals del Gironès i el Baix Empordà van signar el 
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Manifest de Juià, promogut per l'Assemblea de Pobles en Defensa 
del Territori (APDT), on reclamaven l'atu rada dels projectes de 
desdoblament de l'anella de les Gavarres. A parer seu, es tractava 
d'un projecte sobredimensionat i que "hipotecava el futur turistic, 
social, cultural i ambiental del Gironès, la Selva, el Baix i l'Alt 
Empordà". 

El Secretari per a la Mobilitat, Manel Nadal, va reiterar que el des
doblament tiraria endavant i seria realitat entre l'any 2010 i 2011, 
tot i que va afirmar que es buscaria el màxim consens possible en
tre els territoris afectats. Respecte a la variant de Bordils va afir
mar que es presentaria un nou traçat que tingués menys impacte, 
tot i que mantindria els quatre carrils previstos. 

D'altra banda, el juny de 2004 va entrar en funcionament el des
doblament de la variant de Santa Cristina d'Aro. que donava con
tinuïtat als quatre carrils del tram en direcció a Llagostera, i es van 
iniciar les obres entre Sama Cristina i Platja d'Aro, amb un pres
supost de 8,9 milions d 'euros. A més, a final de 2004 es va arri
bar a un acord entre tots els municipis afectats pel desdoblament 
del tram entre Palamós i Palafrugell. 

Per al 2005 el DPTOP preveia redefinir el tram entre Bordils i 
Flaçà a la C-66, elaborar el projecte Flaçà-la Bisbal i desencallar la 
variant de la Bisbal. A la C-31 es preveia que a final de 2005 aca
bés el desdoblament del tram Santa Cristina d 'Aro-Platja d 'Aro, 
que s'iniciessin les obres entre Platja d'Aro i Palamós i que s'adju
diquessin les obres entre Palamós i Palafrugell. 

Més informació: 

WW\\.gcncat net/ptop 
www.sa\'em-cmporda org 
\\ wv,.ter,111) in,1.nct/APDT 

MJP 
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38 CARRETERA N-260 EIX PIRINENC, COLLADA DE TOSES 

120 

Durant el 2004 el Ministeri de Foment treu a exposició pública el projecte de millora de l'N-152 
entre Ribes de Freser i Fontanals de Cerdanya, el tram conegut com la collada de Toses. El 
projecte està format per l'estudi de diverses alternatives. El Departament de Política Territorial i 
Obres públiques presenta de manera coordinada amb els ajuntaments afectats unes al·legacions 
per a millorar el projecte. 

Antecedents íl 2003:20 

La collada de Toses uneix les comarques del Ripollès i la Cer
danya i és la cont in uilal de la e .\RRI I R\ t - l 7 l >21 o eix del 
Ter, des de Barcelona, Vic, Ripoll fins a Puigcerdà (la Cer
danya). L' N-152 enllaça amb l'eix Pirinenc, l'N-260, que 
uneix des del Mediterrani la població de Portbou (All 
Empordà) amb Figueres (Alt Empordà), Olot (Garrotxa) , tol 
seguint l'N-152 i des de Puigcerdà (Cerdanya) en direcció 
cap a la Seu d'Urgell (l'Alt Urgell) , Son (Pallars Sobirà), la 
Pobla de Segur (Pallars Jussà) i el Pont de Suert (Alta 
Ribagorça) i d'aquí en direcció als Pirineus aragonesos fins a 
Jaca (Osca). Alhora l'N-260 enllaça amb les principals artè
ries de comunicació de la xarxa catalana, com \, \ , C
l ó [301 i t AP- ï l 11], entre d 'altres. 

' N-260 ~--< 
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Durant el 2003, les entitats i els agents econòmics i socials de les 
comarques del Ripollès i la Cerdanya van reclamar repetidament 
la necessitat de millores en el traçat de la carretera cie la collada de 
Toses i la constnicció d'un túnel que unís les dues comarques. 
Aquell any, el Ministeri de Foment va donar a conèixer l'estudi 
previ de caràcter infonnatiu per a la construcció de la carretera, en 
el qual es presentaven tres alternatives. Totes coincidien a desviar 
el traçat que passava pel nucli urbà de Ribes de Freser i projectar
lo fora per a coníluir finalment a la Molina. 

~eix Pirinenc en l'agenda política 
El 19 d 'abril de 2004 el conseller de Política Territorial i 
Obres Públiques (PTOP), Joaquim Nadal, va mantenir una 
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lmalge del Ferrocarril Vic-Puigcerda al seu pas per Tosses, al bell mig de la collada. Foto: Anna Jiménez 

reunió a Barcelona amb el seu homòleg aragonès, Javier 
Velasco. En la reunió van acordar posar en marxa estratègies 
comunes que es centrarien en tres àmbits: en el log1stic i estra
tègic, en el desenvolupament de la xarxa de ferrocarril i de mer
caderies i les infraestructures viàries. Alhora van destacar la im
portància de la transversalitat pirenaica a través de l'N-260. 

D'altra banda, a final d'abril cl President de la Generalitat, Pasqual 
Maragall, va prioritzar la construcció de l'eix Pirinenc i va recor
dar el compromís electoral del president estatal, José Luís 
Rodríguez Zapatero, per a impulsar-ne la construcció. 

La inversió del Govern espanyol 
A final d'agost el Govern espanyol va incloure en el projecte per 
als pressupostos generals de l'Estat per al 2005 una inversió de 
452 milions d'euros per a les comarques gironines, que incloien 
el pressupost per la redacció del traçat del túnel de Toscs a la ca
rretera N-152 al llarg de 2005. Alhora preveia enllestir el projec
te i consignar als pressupostos per al 2006 les quantitats suficients 
perquè comencessin les obres del túnel i de millora de la resta de 
la carretera. 

D'aquest pressupost dedicat a les infraestructures de les comar
ques gironines, 352 milions d'euros anirien destinats com a in
versions indirectes del Gestor d'Infraestructures Ferroviàries 
(GlF) per al projecte del r1 RROCARRII n \11.1 \'uti< 11.,r 188-91 l i 
la millora de la línia de 11 Rk0t \RRtL \'1t -Pt r,,n Rl'\ 1981 

CARRETERA N-260 EIX PIRINENC. COLLADA DE TOSES 

Fome nL t re u a exposició p ública e l projecte de 
millora de l' -152 
El 22 de no\'embre de 2004 el Ministeri de Foment va treure a expo
sició pública el projecte de millora de l'N-152 entre Ribes de Freser i 
Fontanals de Cerdanya. El projecte, de l'enginyer Lluís Bonet, preveia 
quatre alternatives de traçat, de les quals dues resseguien pràctica
ment la carretera actual des de Ribes i entre Dòrria i Toses, tot i que 
la primera era més sinuosa que la segona altema1iva, i aquesta última 
menys pronunciada. La tercera proposava un traçat pel fons de les 
valls i deixava la població de Planoles a l'est, a diferència de les d ues 
primeres que passaven pel nord del poble. La quana alternativa pro
posava un traçat nou a l'interior del túnel. Des de la sonida del túnel 
de Toses fins a Fontanals, les quatre opcions es fonien en una: des de 
la Molina vorejava el riu i passava a tocar de la població d'Alp. 

Reaccions 
Un grup de pan iculars i d'entitats de les poblacions de Ribes de 
Freser, Campelles, Planoles i Toses van crear la Plataforma Salvem la 
Vall del Rigard, amb l'argument que les propostes presemades pel 
Ministeri de Foment destruirien la vall del Rigard, un dels pocs in
drets on sobreviuen espècies en risc d'extínció com el tritó (Euproc
tus asper) o el trencalòs (Gypaetus barbatus). 

La Plataforma el Ripollès Existeix va donar un vot de confiança 
al nou traçat que elimina la collada de Toses, tot i que va recla
mar l'estudi conjunt entre la carretera i la linia del ferrocarri l de 
Puigcerdà. 121 
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CARRETERA N-260 EIX PIRINENC. COLLADA DE TOSES 

Les al·legacions al projecte les presenten conjuntament 
DPTOP i el ajuntaments per on passa el traçat 
El 29 de novembre de Depanament de PTOP va presentar les al·le
gacions del projecte del túnel de Toses que van ser acordades amb 
els ajuntaments de Ribes de Freser, Planoles, Toses i Fornells de la 
Muntanya, per on passa el traçat de la carretera en el tram Ribes de 
Freser-la Molina amb l'objectiu de reduir l'impacte ambiental i pai
satglstic a la zona. A les al·legacions es proposaven obres de millora 
que feien referència al traçat, a la velocitat, a l'impacte paisatgístic i 
acústic i als accessos a les poblacions de Planoles, Toses i Fornells de 
la Muntanya. 

Pel que fa a la població de Planoles, les al·legacions sol-licitaven que 
la nova via no afectés els habitatges de primera residència ni l'Alberg 
de la Generalilat, de tal manera que la carretera s'havia de desplaçar 
uns metres, més enllà de la llera del riu Rigard, i s'havia de construir 
un túnel de 800 m davant de la població i, quan acabés el túnel, la 
via tomaria a recuperar el traçat original, un cop travessat el riu. 

A Fornells de la Muntanya la proposta era similar a l'anterior, amb 
la creació d'un túnel de 480 m, al pas per davant del nucli de pobla
ció, per tomar a recuperar el traçat un cop travessat el túnel i el riu. 
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Per últim, a Toses es proposava també la construcció d'un túnel de 
700 m de longitud, però evitant el fort pendent que hi havia a la pro
posta de projecte presentat pel Ministeri de Foment. 

L.es al·legacions presentades també plantejaven la modificació del 
traçat original de la variant de Ribes, a fi de no crear un punt con
flictiu de trànsit, de respectar paisatgísticament la zona i d'evitar ai
xf l'impacte que suposaria el pas pel nucli de Roquetes. 

A final d'any, la reivindicació històrica de les institucions i dels 
agents socials i econòmics del Ripollès i la Cerdanya per la millora 
de la carretera N-152 continuava viva, tot i haver presentat les al·le
gacions conjuntament amb el DPTOP al projecte de millora del tra
çat entre Ribes de Freser i Fontanals de Cerdanya que havia projec
tat Foment. 

Més informació: 

www.mfom.es 
www.gencat net/pwp 

AJF 
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CARTA DEL PAISATGE DE L'ALT PENEDÈS 39 

L Alt Penedès aprova la primera carta de paisatge comarca per a la protecció millora 
valoració de paisatge el desenvolupament sostenible El document consensuat amb la ma1ona 
d agents polft1cs, econòmics I socials de la comarca. ha de garantir la plamf1cac1ó territorial 
ordenada i marcar les estratègies de protecció de l'espai vitivinícola i agroforestal de l'Alt 
Penedès. 

La comarca de l'All Penedès s'estén sobre la plana interior situada 
al sud de la provfncia de Barcelona, entre les serralades Litoral i 
Prelitoral. El cultiu de la ,inya està present en més de la tercera 
pan de la superfície i en tots els seus ,~nt-i-set municipis. Aquest 
cultiu té un pes específic imponam en l'economia local i ha donat 
lloc a una de les denominacions d'origen més importants de 
Catalunya. Els processos de mc1ropoli1anització de l'última dèca
da estan transformant el paisatge i l'acti~tal ~th~nlcola. L'aug
ment de la pressió sobre els usos del sòl provocat per les activitats 
industrials, logístiques, residencials i les noves infraestructures va 
fer aparèixer veus d'alanna i va mobilitzar entitats públiques i pn
vades amb ànim de preservar aquest entom i amb l'objectiu d'a
conseguir un desenvolupament equilibrat i sostenible basat en el 
manteniment dels paisatges del ~-

Les cartes del paisatge 
Les cartes del paisatge són documents, més o menys concrets i ~n
culants, que recullen cri1e1is paisatgístics d'ordenació del tenito1i 
per a conservar i valorar el patrimoni natural i socioeconòmic d'u
na zona. Dcfmeixen un marc general, una primera classificació o 
catàleg dels paisatges i generalment inclouen un codi de bones 
pràctiques -en el cas de l'Alt Penedès, bàsicament agncolcs-, pro
postes de restauració i millora del paisatge, la promoció d'una 
marca Lunslica de qualitat i l'aprovació d'un programa en línia 
amb la Cana europea del paisatge. Europa compta amb diverses ex
periències en protecció del paisatge, cspecialmem de paisatges~
ti~nicoles com el Llenguadoc o el Bordeus francès, o la Toscana, 
a Itàlia. A la Costa Brava, disposen de la Carta de Tossa, a la qual 
estan adherits diícrents ajuntaments del litoral gironí amb la fina
litat de trobar un equilibri entre turisme i conservació del paisat
ge i més recentment s'ha iniciat, amb la mateixa finalitat el D1 • 11 

C T\ B 1 !(lRI. La Val d'Aran i !'Empordà també estan iniciant 
la redacció de la seva pròpia cana, mentre que la ( \RT \ Ill l l'Al~ 11-

c;1 ,, Puc 11 1401 ja és un projecte avançat. 

En el cas català les canes del paisatge s'inscriuen dins la l 1 
n'LIRBl:-.h'II , l 1051 cie juny de 2002, refonnada el 2004. La 
Generalitat aposta per la redacció d'aquests documents de caràc
ter comarcal amb l'objectiu d'incorporar les recomanacions als 
Plans d'ordenació Urbanística de cada municipi. Les cartes del pai
satge, com la de l'All Penedès i la del Priorat, són iniciatives ante
riors, però plenament coincidents amb la proposta de la L 1 
rR011,c.c10. (;rs110 1 rnm1>.,1c1,1 m1 PA1'.1Tt,1 lltHI, així com 
1'01 ,1-R\ )Rt '11 ~ 1r l 1121 que estava creant la Generalitat 
de Catalunya a la fi de 2004. 

El cas de l'Alt Penedès 
La Cana del paisatge de l'Alt Penedès fou impulsada pel Consell 
Comarcal de l'Alt Penedès, l'Associació Terra Vitium (associació 
formada per la patronal del ~ i del cava, l'associació vimcola del 

Penedès (Uvipe) i Institut del cava, Unió de Pagesos i Joves 
Agricultors i Ramaders cie Catalunya, 0arc)), el Depanamem 
d'Agricultura, Ramaderia i Pesca (DARP), el Depanament de 
PoHtica Tenitorial i Obres Públiques (DPTOP) i el Departament de 
Medi Ambicm i Habitatge (DMAH) de la Generalitat de Catalun}'a 
i redactada per la consultora DATUM de manera coordinada amb 
la redacció del 1'1, , 1 R r ,,, 1 A, r \ l Vi . 

El 2002, el Consell Comarcal de l'Alt Penedès, l'Associació Terra 
Vítium, el DARP, cl DPTOP i el DMAH cie la Generalitat de 
Catalunya van signar un conveni amb tres objectius. El primer, 
identificar i caracteritzar el paisatge ~li~mcola, els seus compo
nents, les seves unitats i els seus valors. El segon, detectar les ten
dències i els impactes que comprometen el manteniment dels va
lors i de la sostenibili1at del paisatge ~tivinlcola. l, finalment, 
es1ablir estratègies, instruments i mesures especifiques per a la 
gestió dinàmica del paisatge viti~nicola, entenent-lo com un espai 
productiu de qualitat que constitueix un valor afegit al potencial 
econòmic de la comarca. 

Com a primer resultat d'aquell conveni, el mes de maig de 2004 
es va presentar )'"Estudi del paisatge ~Li~nicola de l'Alt Penedès" 
que, analitzant el creixement econòmic, demogràfic i urbanístic de 
la comarca, en posava en relleu el potencial, alhora que advenia 
del risc d'una pèrdua de competiti~tat del sector vitivinícola rela
cionada amb el deteriorament paisatgístic. L'estudi proposava la 
redacció de la Carta del paisatge com a instrument de concenació 
d'estratègies sobre el paisatge amb el consens dels agents impli

cats. 

L'aprovació de la Carta del paisatge de l'Alt 
Penedès 
Sis mesos desprès, el 18 d'octubre, el ple del Consell Comarcal va 
aprovar la Carta del paisatge que constava d'un text general i clos 
annexos no ~ nculants, més especlfics. El text general exposava 
quatre acords bàsics amb les seves propostes d'actuació concretes. 
El acords foren: protegir, millorar i valorar el paisatge de la comar
ca mitjançant una gestió dinàmica del territori i del paisatge; im
plementar criteris paisatgístics en els diferents instruments de pla
nificació territorial i urbanística de la comarca; adoptar el codi de 
bones pràctiques viti~nícoles per a la preservació del paisatge 
orientades a la conservació de la biodi,·ersitat i la promoció del 
paisatge, i crear l'òrgan de panicipació per al desenvolupament de 
les directrius de la Carta del paisatge. 

Els acords es van concretar en la delimitació de les unitats de pai
satge establenes en l'estudi per al planejament territorial; la parti
cipació en la redacció del Pla director; la promoció de convenis cie 
gestió entre administracions públiques i entitats p1ivades, fórmu
les de custòdia del tenitori, i la inclusió d'avaluacions ambientals 
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en les modiíicacions de planejamelll municipal. Els ajuntamems ha
vien de determinar els punts estratègics i els espais vulnerables i frà
gils del paisatge per a actuar de manera prioritària en la millora del 
paisatge; aprofundir en la conscienciació, formació i educació dels 
ciutadans en els valors ambientals; preservar els espais agraris reco
neixent la funció professional i social del pagès, i exigir a les admi
nistracions que els grans eixos viaris no esdevinguessin barreres per 
al paisatge. 

Els dos annexos feien referencia a casos concrets on havia d'actuar 
l'Administració i els agents privats implicats. El primer portava 
per títol, "Criteris paisatglstics de caràcter específic a implemen
tar en el planejament territ0rial i urbanístic de la comarca", i de
tallava Ics actuacions que calia fer quant a l'ús del sòl. El segon s'a
nomenava "Codi de bones pràctiques vitivinícoles per a la 
preservació del paisatge", i presentava un lOtal de quaranta bones 
pràctiques agrupades en cinc epígrafs, segons l'objectiu principal: 
evitar l'erosió del sòl, mantenir el paisatge agroforestal, mantenir 
la biodiversitat , millorar el paisatge construït i promoure el paisat
ge vitivinícola. El nivell de detall dels annexos i la manca de fi
nançament municipal per a fer-h i front , així com la dificultat d'al
guns municipis a renunciar a l'obtenció d'ingressos fàcils per la 
transformació de vinyes en sòl indust rial o residencial van ser els 
punts observats com a crítics, tant pels mateixos redactors com 
pels agents implicats. Albert Cortina, advocat i coredactor de l'in
forme amb Jaume Busquets, va advertir que tota la [eina que s'ha
via dut a terme podria acabar «en pura retòrica» si finalment no 
s'aplicava a tots els municipis. 

Les reaccions a la Carta 
L.a UVI PE es va manifestar a favor de la Cana del paisatge a princi
pi d'agost, durant la celebració d'una assemblea general. El seu pre
sident, Miguel Torres va explicar que la UVIPE finançaria murs verds 
per a minimitzar l'impacte visual dels polígons industrials. 

El document, però, no va agradar ni convèncer tothom. La platafor
ma ciutadana Salvem el Penedès no va participar en la presentació 
ni la signatura de la Carta del paisatge perquè va considerar que no 
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s'havia garantit el procés de participació ciutadana en no poder-hi 
presentar esmenes. Al mateix temps, van reclamar que aquest inst11.1-
ment fos vinculant per als signants. Tampoc no s'hi van mostrar ple
nament a íavor els pagesos, que van reclamar una política clara d'a
juts i garanties d'uns preus de ra1m per sobre dels costos, i iambe 
l'aprovació dels dos annexos de propostes concretes. 

D'altra banda, el ponaveu del gmp comarcal de Convergència i Unió 
(CiU), Xavier Escribà, va anunciar que el seu grup s'abstenia al·le
gant que «el text no té cap visió comarcal, està aigualit i només té ca
ràcter possibilista». El portaveu del grup comarcal del Panit Popular 
(PP), Luls-Fernando Caldentey, malgrat votar-hi a favor, va reclamar 
més «flexibilitat» en l'aplicació. 

Finalment, el dia 9 de desembre, en un acte celebrat a la sala de 
plens del Consell Comarcal, el director general d 'Arquitectura i 
Paisatge del DPTOP, Joan Ganyet, juntament amb els representants 
municipals i el director del Programa de planejament territorial , Juli 
Estcban, aixf com nou entitats integrades en cl Consell Ecosocial de 
la comarca i Tena Vitium, ,·an signar la Carta del paisatge cie l'Alt 
Penedès. Joan Ganyet va expressar el seu interès perquè l'exemple 
penedesenc s'estengués a la resta de Catalunya i es va comprometre 
a dirigir a la comarca una de les primeres vint actuacions que havia 
de fer l'organisme que dirigeix. 

A final d'any, el municipi de Subirats havia estat l'únic que havia 
apro,·at l'aplicació de la Carta i havia inclòs els annexos al nou Pla 
d'ordenació urbana que estava en procés de redacció també per part 
d'Albert Cortina. 

MXA 

Més informació: 

\\ ,1 ww~ 1111/t/e/t dtur,.I _Cooperation/Em-rnmmcnt/1 .mclscapc/ 
\\ ,,wcG1pcnedc;,.n1m/ 
,, ,,.,,. gcncat .nct/ptop/h.1;,Ka/dcsrnrrcg.i!lle1p,11satgc pdf 
ww,1 salH:mclpcnedcs.org/ 

124 La Carta del Paisatge del Penedès es proposa preservar el paisatge de k1 vinya en un enlorn sotmès a dinàmiques metropolitanes. Foto: Àlex Tarroja 
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CARTA DEL PAISATGE DEL PRIORAT 40 

El Consell Comarcal del Priorat amb el suport de les dues denominacions d origen de la 
comarca, impulsen la redacció de la Carta del paisatge del Priorat. Es tracta d un document 
pioner a Catalunya de caire regulador , normatiu per a la protecció integral del paisatge El text 
definitiu inclourà elements obligatoris i recomanacions prèviament consensuades amb tots els 
agents del territori. Està previst que s'enllesteix, i s'apliqui a partir del 2005. 

Situada al centre de la provincia de Tarragona, des de la serra de 
Montsant fins a la de Uaberia i la serra del Pradell -articulada pel 
riu de Siurana I la riera de Capçanes-- el Priorat és una comarca on 
els valors naturals, culturals i paisatglslics Jª ha\~en estat recone
guts i protegits explfcitament. mitjançant la declaració del Parc 
Natural del Montsant - 9.192 ha- com a espai d'interès natural l'a
bnl del 2002. Es tracta d'una zona que presenta una panicular 
orogmfia. gran diversitat biològica, escàs grau cl'artificialització i 
una tradició \~mcola que es remunta al segle x11 i que actualment 
esta de nou en expansió. Aquests trets configuren un paisatge SIil· 

guiar i alhora una de les principals reserves de fauna de les serra
lades litorals mediterrànies. 

L'augment de la preocupació social per la transformauó i degra
dac10 del paisatge com a consequèncm de l'impacte de l'acuvaat 
antròpica ha íct aparèixer iniciatives que s'inscriuen en el debat 
public europeu sobre les mesures que s'han de prendre per a \'3· 

lomr-lo com a recurs histònc. natural I cultural. pero tambe eco
nòmic, d'una zona. Entre les 1111ciatives per a la protecció del pai
satge destaquen les realitzades a Ics zones v1111coles del 
Llenguadoc I al cantó de Valais (SuLSSa) 1 també la Carta de Tossa 
a la Costa Brava o la Cana Vercle del Paisaje de la Axarqula a 
Andalusia. L'origen de la Carta del paisatge del Priorat. pionera 
juntament amb la C. .is \ l' ,, 1Q al 
nostre temton. es remunta a l'any 2001 amb el programa La cul
tura del \'l, desenvolupat pel Consell Comarcal. 

En cl marc catala. Ics carres del paisatge son cis 1ns1mmcnts de con
ccnac10 d'es1m1èg1cs entre els agents pubhcs i cis pnvats per tal 
que Ics actuacions que portin a terme s'adrecm al manteniment 
dels valors del paisatge. Actualment, la Generalitat de Catalunya 
aposta per l'elaborac1ó d'aquests documents. amb )objectiu que 
sigum mcorpor.us al planejament urbanlstic de cada municipi 
L' avantprojecte de l 11-1 Dl l'Rl II U l(), (,l l l l >RPI , , ,,, Dl l l\, 

l ~-+! que promO\'Íll el Depanamcnt de Polnica Territorial i 
Obres Publiques (DPTOP) indoia exphcnamem aquests instru
ments. 

Formalització de la Carta de l paisa tge de l Prio rat 
La Cana es \'a plantejar com a resposta a Ics transformacions as
sociades a la creixem activitat nmcola. 1 en general agrlcola, que 
va viure la comarca des de final dels noranta i que alguns van 
anomenar el bcJom del l'i. lm·ersors d'arreu \'an fer proliferar el 
nombre de bodegues i la rompuda de boscos. amb feixars, plan
tac10 de vinyes i la substitució dels costers de pedra seca, fins i 
101 dins del Parc Natural de Montsa111. Segons Ics estadístiques 
de la Delegació a Tarragona del Departament de Medi Ambient 
i Habna1ge (DMAI O. emre el 1999 1 cl 2003. la comarca va 
transformar 525 ha a conreu de vinya. Porrera, Torroja i el 
Molar encapçalen la llista de municipis de la comarca amb més 

terrenys adaptats. El 2004, un total de 85 bodegues produien al 
Priorat. 

El negoci del vi ha permès el desenvolupament d'ac11V1tats vincu
lades, com ara la restauració i l'hostaleria mral, i ha afavorit el crei
xement econòmic de la comarca, però també ha generat impactes 
que es comencen a veure amb preocupació tam des del Consell 
Comarcal com en els sectors econòmics lligats al 11 1 entre grups 
cívics com la Plataforma per la Defensa del Patrimoni Natural del 
Pnora1. 

A mitjan gener del 2004. després d'una reunió cie la taula secto
rial del vi. el Consell Comarcal del Priorat I els consells reguladors 
de Ics dues dcnom1nac1ons d'origen \1mcoles de la comarca -la 
dcnommac1ó cl ongcn cie qual nat del Pnoml (DOQ Pnoral) i la de
nominació d'origen del Montsant (DO Montsant) - van formalit
zar 1'111ic1 de la Carta del patsatge del Pnomt, encarregant-ne la re
dacc10 a l'empn.-sa reusenca Agro-3. La 1111ciath·a va ncixer amb la 
vocació cie ser un instrument d'ordenació integral que regulés as
pectes urban!sllcs, agrtcoles i forestals dels vim-i-tres pobles de la 
comarca. per tal de poder rnamenir la qualitat dels productes 
agromdustnals del Priorat I de l'ofena turtstica, amb capacitat d'a
fegir valor econòmic a la venda del vi. Alguns exemples serien la 
recuperació del patrimoni arquitectònic tradicional, la lluita con
tra l'erosió, la gestió de residus o la dcfimc1ó d'uns cmcris estèllcs 
per ,1 la constn1cc10. 

Altres iniciatives complementà r ies 
L'l Cana del p~usatge era una miciauva complemcnt.ina a d'altres 
que es descm·olupa\·cn al Priorat, dins del concepte de la cultura 
del v1 i la pro1 ecció del paisatge. 

El C.Onsell Regulador de la DOQ Prioral \ a promoure una taula de 
treball I negociació amb rcpresemams dels cellers, dels ajunta
ments I dels 1ccnics del DMAH i del Departament d'Agricultura 
Ramaderia I Pesca (DARP) de la Gencrahtat per tal de preservar el 
paisatge de la \111}'3, restringmt-la als 110<:s acordats. promoure la 
constn1cció de cellers o la creació de nous vials d'accés a les fin
ques. amb cmeris comuns. ui Plataforma per a la Defensa del 
Pammom Natural del Priorat (PDPNP) iambe es \'a mobilitzar. 
¡umament amb altres sectors econòmics I socioculturals de la zo
na per tal de convertir la comarca en un model de sostenibilitat i 
qualitat paisatgtSt1ca. La PDPNP va anunciar que demanaria al 
Go\'em de la Generalitat que donés caràcter leg1sla11u a la Carta 
del paisatge. 

El nombre de propostes per a instal·lar 
5 des del 1999 fins al 2000 \ a ponar cis grups poli11cs 

representats al Consell Comarcal del Priorm (Partit dels Socialistes 
de Catalunya PSC. Com·ergènica I Unió CiU. Esquerra 
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La Carta del Paisatge del Prioral parteix de la consideració del seu paisatge com un recurs per al desenvolupamenl. però la localització i manca d'integració en l'entorn dels parcs eòlics pet co~rometre 
la seva qualitat. A la imatge, el parc eòlic de Trucatort, a la Torre de Fontaubella Foto: Alex Tarroja 

Republicana de Catalunya, ERC i Independents), sis alcaldes dels 
vint-i-tres municipis de la comarca, diferents entitats adherides a la 
PDPNP i les dues denominacions d'origen, a signar el 2001 l'Acord 
comarcal per al desenvolupament d 'energia i centrals eòliques al 
Priorat. L'Acord, que no tenia validesa ju1ídica, també tenia com a 
objectiu mantenir un paisatge de qualitat i proposava mantenir els 
aerogeneradors en àmbits poc visibles. 

D'altra banda, a començament de novembre, aprofitant la vigència 
de la convocatòria europea d'ajuts inclosos en el marc del programa 
Leader Plus, el Consell Comarcal del Priorat va signar un conveni 
amb la Terra Alta i la Conca de Barberà per crear i promoure la mar
ca de Paisatges del vi, amb un pressupost inicial de 120.000 euros. 

Una carta del paisatge en procés de redacció 
La Cana reconeixia el paisatge com un factor de desenvolupament i 
de d iferenciació que calia preservar, per la qual cosa proposa con
sensuar les mesures necessàries per a la protecció i restauració que, 
sense ofegar les inversions, evitessin la degradació del territori. 
L'eslògan emprat per la PDPNP recollia sintèticament aquesta idea: 
"vi + paisatge= futur". 

Durant el mes de maig, en el marc de la Fira del Vi de Falset i en el 
decurs d'una taula rodona sobre la Carta del paisatge del Priorat, 
amb la panicipació dels d iferents agents, es va posar de manifest cl 
consens per la iniciativa. Tant el conseller de Política Tenitorial, 
Joaquim Nadal, com el secretari general de Planificació Tenitorial, 
Oriol Nel·lo, hi van donar supon, considerant-la exemplar per a la 
resta de comarques. Segons va citar Salustià Alvarez, president de la 
DOQ Priorat: «som els p1i mers interessats a fer una preservació del 
paisatge, ja que una de les riqueses del vi és la capacitat d'identificar 
el producte amb un determinat espai tenitorial». Per la seva banda, 
la PDPNP es va mostrar a favor de la iniciativa i van manifestar la ur
gent necessitat d'actuar en la preservació del paisatge. 

En el procés de redacció de la Carta es van mantenir reunions 
amb els diferents agents implicats per tal de definir les !!nies d'ac-

tuació. Algunes cie Ics idees sorgides i incorporades al document 
versaven sobre la recuperació del patrimoni tradicional, l'ajardi
namcnt de poblacions, la lluita contra l'erosió, la gestió manco
munada de residus i la clausura d'abocadors incontrolats. En el 
cas de les plantacions de vinya, la cana també tindria en compte 
la de fi nició de les zones de conreu i la millora de l'equilibri entre 
l'espai agrari i el natural. 

A mitjan octubre, l'empresa responsable de la Carta en va presentar 
un primer esborrany per al debat; concretament un catàleg amb la 
identi ficació de 18 unitats paisatgístiques, basat en un exhaustiu tre
ball de camp. El document aconsellava mesures en funció de les par
ticularitats de cada zona. El mapa dibuixava grans extensions com 
ara el Priorat històlic o paleozoic i altres realitats geogràfiques de 
grandària infelior, com ara l'embassament de Siurana, la serra del 
Molló o el congost de Fraguerau. Per a cada àmbit se'n va determi
nar la «vocació•, més natural o agrària, així com les amenaces i po
tencialitats. 

A final d'any s'esperava un segon document de caire regulador que 
havia d'establir unes normes comunes d'ordenació del tenitori. 
Agusu t-.tasip, president del Consell Comarcal, va explicar que els 
ajuntaments haurien d'aprovar-la de manera voluntà1ia i que, un 
cop aprovada, passaria a ser nonnativa. L'aprovació de la Generalitat 
també pennetria integrar-la en \ TI " F;, r.\, 1.\1 )l 1 (_ 11 

)[ l lRh \l ¡:,_ l2003Q~). 

Més informació: 

ww\\ .l'Ot' 1111/l/c/C.ult ural_Co
opera1ion/l:n\1rnnmcnt/l .111dscapc/ 
"' \\W.gen cat. nct/ptop/hasica/desc.1rrcga/l lci paisatge. pd l 
w11w. priora t<l 1gital.co1n/montsant/ 
w\\w.gcncat.nct/mcdiamb/pnlcpcin htm 
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CENTRAL HIDROELÈCTRICA DEL PONT DE BAR 41 

Després de dos anys d obres la Generalitat ordena la paralització dels treballs de construcció de 
la central hidroelèctrica del Pont de Bar (All Urgell), en considerar que no s'ajusten a la legalitat 
urbanística I afecten negativament al medi ambient I al paisatge 

El projecte de construcció d'una central hidroelèctrica a la zona 
del Salt del Palancar, al municipi del Pont de Bar, vora la N-260, 
a 15 km de la Seu d'Urgell en direcció Puigcerdà, va ser auto
ritzat per la Comissió Territorial d'Urbanisme de Lleida (CTUL) 
el 21 de febrer de 2001 a dues comunitats de regants; la de 
Salvador Serra SA I la de la Comumtat de ReganlS del Rec del 
Solà. Les comunitats de regants estaven formades per quaranta
quatre membres dels municipis del Pont de Bar, Arsèguel, Bar i 
Aristol. El 22 de maig del mateix any, l'Ajuntament del Pont de 
Bar \'a atorgar la llicència corresponent per les obres que van 
començar el març de 2001. 

Aturad a d e les o bres 
El 30 de juliol de 2004 el Depanament de Medi Ambient 1 
Habitatge (DMAH) va informar el Departament de Polltica 
Territorial i Obres Públiques (DPTOP) de diferents irregularitats 
detectades en el desenvolupament del proJecte. L'Agència Cata
lana de l'Aigua (ACA) va enviar un requeriment de paraliuació 
el 26 de juliol de 2004 i en va iniciar l'expedient sancionador el 
2 d'agost de 2004 contra la comunitat de regants en què orde
nava la retirada de pedres, runes i matenal de la llera i els mar
ges del canal. El 26 d'agost un informe tècnic del DPTOP ma
nifestava que les obres de la central hidroelèctrica no s'ajustaven 
al conungut de l'autoriLZació que havia atorgat la CTUL l'any 
200 l. La paralització total es va fer efectiva el 24 de setembre 
de 2004. 

Les pnnc1pals trregularitats detectades pel DMAH I confirmades 
posteriorment per la Direcció General d'Urbanisme (DGU) eren 
la perforació excessiva del vessant de la muntanya, deficiències 
de qualitat en l'execució del projecte, que componaven un aug
ment del risc d'esllavissaments, així com el fon impacte visual 
del proJecte, que agredia el paisatge sense preveure'n mesures 
correctores. També anunciava l'informe que la construcció del 
canal constituiria una barrera per a la fauna i els habitanLS de la 
zona I que dificultana l'accessibilitat a la zona de conreus situa
da a sobre del canal. 

Diferents tècnics especialistes en patrimoni cultural de la zona 
opmaven, tal com recollia Sol Gasch a la publicació local Viure 
als Pirineus del mes de setembre de 2004, que era sorprenent 
que cl Departament de Cultura de la Generalitat no s'hagués 
mamfestat en relació amb l'obra, ja que consideraven que la 
construcció de la central componava la destrucció del paisatge 
i la destrossa d'una de les valls pirinenques on les terrasses per 
al conreu, en particular de la vinya de muntanya, s'havien con
servat millor. 

l'.Ajuntament sol·licita a la DGU que assumeixi la 
compe tència urbanística i critica l'aturada d e les obres 
L' l de setembre de 2004 el director general d'Urbanisme, 
Joan Llon, va demanar a l'Ajuntament del Pont de Bar que 
vetllés pel compliment de la legalitat urbanística. El consisto
ri va respondre sol·licitant a la DGU que n'assumls la compe
tència urbanlsttca, que va ser acceptada per la DGU. 

El 15 de setembre de 2004, a proposta del DMAH, es va celebrar 
la pnmera reunió de la Comissió de Seguiment de la Central 
Hidroelèctrica de Pont de Bar, creada expressament arran de l'ex
pedient sancionador i formada per l'Ajuntament, la Comunitat de 
Regants, la Confederació Hidrogràfica de l'Ebre (CHE), l'ACA i el 
DMAH. A la reunió, l'empresa adjudicatària de les obres, Hidro
palancar, va manifestar que ja dISposava dels permisos de l'autori
tat competent, la CHE. 

Tant el responsable d'Hidropalancar com el president de la 
Comunitat de Regants, Antoni Casanoves, es van mostrar in
dignats davant la resolució de la Generalitat de paralilzar les 
obres després de dos anys de silenci i afirma\·en que no havien 
rebut cap tipus de queixa per les obres ni tan sols d'ecologis
tes o de pescadors. Per la seva part, l'alcalde Miquel Mas, de 
Convergència i Unió, considerava que un ajuntament tan pe
tit no podia assumir el control urbanlsuc d'una obra d'aquest 
nivell, que tanmateix els permisos havien estat concedits, que 
ell havia procurat donar sonida a les demandes dels seus velns 
i que tothom podia veure que aquella obra ocasionaria un in
evitable impacte al paisatge de les terrasses del Pom de Bar. 

El 13 de desembre de 2004 es va celebrar la segona reunió de la 
Comissió de Seguiment integrada per representanlS de la Comu
nitat de Regants, l'empresa promotora, l'Ajuntament del Pont de 
Bar, el DMAH, la Comissió d'Urbanisme, l'ACA i el Departament 
de Treball i indústria, en la qual l'ACA i la Comissió d'Urbanisme 
sol licitaven un conjunt de documenLS que acreditessin que en el 
futur les obres s'ajustarien a la normativa. 

A final d'any la Comunitat de ReganLS i la Promotora continuaven 
intentant desbloquejar per la via administrativa l'aturada de les 
obres decretada pel Govern de la Generalitat. 

MPB 

Més informació: 

www gencat ncúdiari/3726/02249023 htm 
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42 CENTRAL INTEGRADA DE MERCADERIES DE L'ARBOÇ 

~ 
~~ 
e) 
e 

128 

El pro;ecte de construcció d'una central ntegrada de mercader es CIM als mumc1p1s de 'Arboç 
Banyeres del Penedès topa amb oposició de plataformes clv1ques que denuncien des de 'any 

2002 l mpacte 11nb1ental I el consum de sòl I que demanen una reflexió integral I part1c1pat1va 
sobre el model de comarca. Finalment, el Departament de Polílica Territorial i Obres Públiques 
desestima el pro;ecte 1mcial i n'anuncia un de red1mensionat a la baixa 

La logís tica i el trans port de mercaderies: un 
sector es tra tègic en expans ió 
Les centrals integrades de mercadencs són comple,os mo
derns que concemren les mstal lacions. serveis i íunc1ons que 
requereixen les activitats pròpies del sector del transport i les 
operacions log1stiques. com ara la consolidació, el fracciona
ment I l'emmagatzematge de c.1rregucs, l'acollimcm de vehi
cles 1 1ripulac1ons i l'agrupacio d'empreses de serveis log1s11cs 
en general (tallers, assegurances, informació, etc.). Aquestes 
infracstruct urcs permeten traslladar Ics instal·lacions de Ics 
empreses de transport a llocs ben connectats i dotats de mu
Jans I prop1c1en la modern11zac1ó d"un sector cretxentment es-
1ra1cg1c. e,•uJnt alhora les molcs1ics i les congestions que pro
voca en les poblacions. 

LI 52% del tràfic de mercaderies a Catalun)·a es mou cims del te
rmon catala. cl 44% té la desi 111ac1ó o l'ongcn a fora I cl 4% res
tant es transit de pas. Els principals centres logístics de la Regió 
Metropolitana de Barcelona són la Zona d'Activitats Logístiques 
del Port de Barcelona (de ó6 ha), el Parc Logístic de la Zona 
franca (de 40 ha), la Central Integrada de Mercadencs (CI\I) 
Valies (44 de ha), maugurada cl 1997 1 amb la capacitat exhau
rida, i la Cll\l Lleida (de 42 ha), que funciona des del 2003. 

Antecedents i caracterís tiques del proj ecte 
L'equip de govern de la General nat de Catalunya durant l'etapa 
presidida per Jordi Pujol preveia, entre cis pressupostos d'inversió, 
una partida destinada a la construcció de la CIM Penedès als mu
mcipis de l'Arboç I Banyeres del Penedes, mumcipis situats a l'est 
del BaLx Penedès, a la deprc~iò fonnada entre les serralades 
L11oral i Prcl11oral. 

1::1 projecte previst micialment ocupava 220 ha entre l'AP-7 i l'es-
1ac16 de RENFE de l'Arboç, amb accCSSO!> des del nord I el sud de 
l'AP-7 i des de l'N-340 i mclo1a una àrea loglsuca on destacaven 
tres naus d'emmagatzematge I un aparcament per a trens de càrre
ga. La CIM, que esdevindria la més gran del sud d'Europa, hm~a 
de ser construlda I gestionada pel Centre Integral de Mercadenes 
1 Ac11,1tats Logístiques, SA (Cl\lALSA). empresa púbhca de la 
Generalitat creada el 1992 per a la promoc10, desenvolupament 1 
gcs1 ió de centrals logístiques. 

Reaccions inicials 
L'any 2002, el Grup Ecologista del Vendrell i el Baix Penedès 
(GEVEN) va detectar la compra de 80 ha de sòl no urbani1za
blc, de caràcter agrlcola, per part d'agents diversos i va denun
ciar que aquestes adquisicions s'hm,en realitzat de soia mà 
amb total 1mpunna1 per pan del Departament de Pohuca 
Tcrntorial I Obres Públiques (DPTOP) 1 el silenci dels aJuma
ment afectats. 

El projecte va despertar l'oposició de diversos col·lecuus, com el 
GE\'EN i cis gnips mumcipals de l'AJuntamem de l'Arboç 
d Iniciativa per Catalunya-Els Verds (10') 1 rsquerra Republicana 
de Catalunya (ERC), que governaven al cons1ston conJun1ament 
amb Convergtnc1a i Unió (CiU). Excepte f'RC, tots es van aplegar 
en la plataforma ciutadana No fem la Clt-.1 de l'Arboç I Banyeres 
-també anomenada No a la Cim-, presentada cl 28 de novembre 
de 2003 a l'Arboç. La seva ponaveu, Cam1111a Malagamga, alena
va que la comarca ja havia patit l'impacte de grans infraestructu
res com !'!DIADA -una de Ics majors instal·lacions europees dedi
t-ades al desenvolupament, assaig i homologacio de vehicles-, i el 

sense un planteJamem 
global dels efectes que pod nen tenir sobre cl temtori I que projec
tes com la Cl M eren incompaubles amb l'aposta de la comarca per 
un model de territori basat en la protecció del paisatge. 
Considera,·en que el projecte estava relacionat amb la construcció 
de l' 1 l;) l que connectaria el Baix 
Llobregat amb cl Penedès. 

Des de la plataforma t--:o a la Cl~1 es denunciava que la comarca 
corria el nsc de com·emr-se en el ·pau de darrera· de la capital. 
que hi ha,ia una manca de transparència per part de l'Admi
nistració, i es demanava una moratòria i un planejament de con
junt. Aquest col lectiu també mostra,·a la seva preocupació pel 
creixement demogràfic que aquest projecte I altres, lhgats a la 
pressió metropolitana, estava onginant en els mumc1p1s del 
Penedès. 

La CIM es redimens iona a la baixa 
A pnncipi de 2004 el secretan general per a la l\lob1hta1, ~lanel 
Nadal, va declarar que la construcció de la Clt-.1 era una opera
ció p1iori1ària per a les necessitats log1s1iqucs de Catalunya, i 
que amb aquesta es garantma la connexió mtcrmodal de les àre
es metropolitanes I els I B t I Tarragona 
amb les autopistes de València I Madnd I cl 11 RR.,, TA 

lll">l T\T ll·l <lli. 

L' alcalde de l'Arboç, Joan Plana (CiU), ,·a manifestar Ics se,·es 
re11cènc1es em·crs una actuació urbanisuca tan gran. pero espe
rava a disposar dïnformac10 oficial sobre Ics caractensuques de 
la CIM, a saber si s'havia realitzat l'estudi d'impacte ambiental i 
de desenvolupament econòmic i, desprès de reumr-sc amb 
l\adal, a pronunciar-se. Entretant, l'alcalde socialista de Banre
res del Penedès, Avelino Menéndez, es va mostrar, en pnncipi, 
a favor de la iniciativa. 

Tanmateix, a final de gener l\lanel t--:adal '"ª declarar que el projec
te no esta\'a tancat I que esta,-a disposat a reduir les d11nens1ons de 
la mstal·lació I a negociar amb els mo,1mems c1vics perquè '·e\ 
Govern no imposarà una infraestructura que no sigui desitjada a 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

la zona". A final de març, Nadal va expressar els seus dubtes sobre 
la necessitat de construir un pon sec d'aquestes característiques al 
Baix Penedès i va considerar-lo desproporcionat. Això, unit a la cri
si econòmica que arrossegava CJMALSA el portaven a retardar-ne l'i
nici almenys un altre any Duram aquest temps el Govern de la 
Generalitat havia d'iniciar contactes amb els agenLS de la comarca 
per copsar-ne les posicions. 

Al maig, Nadal va declarar que el projecte inicial de la CIM havia es
tat definitivament rebutjat i que s'iniciarien converses per a construir 
en el mateix emplaçament un centre de dimensions menors,ja que 
la nova estratègia del Govern era la creació de centres logistics a la 
Catalun>'ª interior. 

L'alcalde de l'Arboç es va mostrar satisfet per aquesta decisió, tot i 
que continuava expressam els "dubtes de la necessitat d'un complex 
com el projectat a la comarca". Des de la plataforma No a la CIM l'es
cepticisme era el sentiment dominant, i Carmina Malagarriga va de
clarar que "tot continua igual, ja que no especifiquen quantes hectà
rees ocuparà la nova CIM, i encara no ens han donat cap explicació 
del perquè es vol ubicar a l'Arboç". 

El 4 de maig la mateixa plataforma va quedar integrada en la pla
taforma Salvem el Penedès, acabada de constituir. Salvem el 
Penedès es1ava formada per El Marge (secció ambiental de l'ADF 
Clot de Bou), el col·lectiu Salvem els Colls de Sama Olh·a, el 
Col·lectiu dels joves Arrauxats de la Bisbal de Penedès, el GEVEN, 
l'Entesa per Bellvei i la plataforma No a la CIM. El document de 
presentació en societat Salvem el Penedès citava la CIM de l'Arboç 

CENTRAL INTEGRADA DE MERCADERIES DE L'ARBOÇ 

com un dels projectes que amenaçaven cl "desenvolupament har
mònic del territori", i demanava la suspensió cautelar de projec
tes mentre no fos redactat i aprovat un pla director urbanístic que 
definís els límits del creixement urbanístic, la relació entre els 
usos del sòl i les activitats econòmiques, prioritzant la cohesió so
cial i la protecció dels espais oberts, agrícoles i forestals, i el pai
satge. El document presentava unes dades de síntesi de la comar
ca on es destacava que el Baix Penedès és una cie les comarques 
amb una proporció més elevada cie sòl urbanitzat, el 15%, amb 
una fona dinàmica de creixement de la població que podria con
tinuar els propers anys, atès que hi ha més de 2.000 ha de sòl ur
banitzable sense edificar. 

En la mateixa línia, el Pla estratègic del Baix Penedès, impulsat pel 
Consell comarcal, ja havia assenyalat com a pums febles de laco
marca el model poc adient d'ocupació territorial, amb la destruc
ció dels espais agrofores1als per la pressió urbanitzadora, l'impac
te de les infraestructures viàries, responsables del trencament de 
la cohesió de l'espai i la manca de planejament urbanístic supra
municipal. El Pla citava com a amenaces l'accelerada ocupació del 
sòl, el creixement demogràfic i la implantació d'activitats molt 
consumidores de sòl. 

JRT 

Més informació: 

11 w,, c11n,\15a org 
111111.s.lh rmdpcnedr,,.oq., 
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43 CENTRAL TÈRMICA DE CUBELLES 
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L'empresa Fecsa-Endesa proposa substituir la central tèrmica de Cubelles per una de cicle 
combinat que funcionaria únicament amb gas natural i, segons l'empresa. permetria reduir-ne 
les emissions. L'alcalde de Cubelles ho valora positivament però entitats ecologistes i veïns del 
municipi demanen el tancament definitiu. 

La central tèrmica de Cubelles, a la comarca del Garraf, fou 
instal·lada a final dels setanta a poc més d'un quilòmetre del nucli 
urbà, a la zona coneguda amb el nom de Foix, i ocupa una super
fície de 160.000 m'. La central, propietat d'Endesa, basava el fun
cionament en una mescla de fuel-oil i gas natural i permetia pro
duir una potència de 520 MW La construcció i el funcionament 
d'aquesta central, pròxima al litoral, aixecà des del primer mo
ment crttiques de diferents entitats ecologistes que l'acusaven de 
contaminar amb el sofre del combuslible que utilitzava i d'alterar 
la fauna marina a causa de les aigües calentes que abocava al mar. 

Continuen les d enúncies de contaminació 
El mes de juny de 2004 veïns del municipi de Cunit, situat al 
costat de Cubelles, van denunciar \'aparició de cendres i mar
ques d'espumes a diversos vehicles, fet que atribuïen a la sedi
mentació de panícules sòlides procedents de la central tèrmica. 
Aixl mateix, unes setmanes després, veïns de Cubelles van pro
testar per l'aparició de taques grogues en cotxes, mobles, terras
ses i a la roba estesa. L'alcalde de Cubelles, Josep Marcillas, de 
l'Entesa per Cubelles, va animar els veïns a presentar una de
núncia contra l'empresa. 

Fecsa-Endesa proposa subs tituir la tè rmica p er una 
central de cicle combinat 
El mes de juliol l'alcalde de Cubelles va comunicar que l'empre
sa Endesa volia construir una nova central tèrmica de cicle 
combinat al municipi en substitució de la tèrmica convencio
nal. Segons el projecte, enviat a l'Ajuntament a través del Mi
nisteri de Medi Ambient perquè hi presentés al·legacions, la no
va central permetria produir 800 MW L'empresa preveia que la 
nova central podria entrar en funcionament el bienni 2008-
2009, moment en què es produiria el tancament de la tèrmica 
de fuel-oi! i gas natural. Segons Josep Marcillas la substitució 
tindria importants beneficis, ja que assegurava que les centrals 
de cicle combinat, que funcionen únicament amb gas natural, 
són més eficients i menys contaminants que les tèrmiques con
vencionals. A més afirmava que la nova central només ocuparia 
una tercera part d'espai que l'existent. 

Per la seva banda, a fmal de setembre el director general d'Ener
gia de la Generalitat de Catalunya, Josep lsem, va indicar que 
amb les centrals tèrmiques en funcionament i les que estaven a 
punt de ser autoritzades, Catalunya tindria cobertes les necessi
tats d'electricitat fins al 2010. No obstant això, es mostrava fa. 
vorable a concedir altres autoritzacions si es plantejaven, com 
en el cas de Cubelles, com a substitucions de grups elèctrics 
que funcionaven amb fuel. 

Veïns i ecologistes rebutgen el projecte 
La Federació de Velns de Cubelles va expressar la seva oposició 
al projecte d'Endesa i va criticar l'Ajuntament per defensar-lo. 
Els veïns es mostraven partidaris de desmantellar la central tèr
mica però rebutjaven la possibilitat de substituir-la per una al
tra, encara que fos de cicle combinat. El col·lectiu va assegurar 
que havia recollit set-centes signatures favorables al tancament 
de la tèrmica. 

També es van mostrar contraris a la central projectada el grup 
municipal d'Iniciativa per Catalunya-Verds (ICV), que alertava 
de l'impacte sobre la fauna marina que podrien ocasionar els 
sistemes de refrigeració, i Ecologistes en Acció, que va recordar 
el compromls del Govern de subordinar la construcció de cen
trals tèrmiques al futur Pla d'energia de Catalunya, previst per a 
principi de 2005. 

A final de 2004 l'Ajuntament de Cubelles va decidir crear una co
missió de seguiment formada per entitats i partits polítics del mu
nicipi per prendre una decisió, prevista per a principi de 2005, so
bre el futur de la central tèrmica. 

Més informació: 

www.cubcllcs.com 
www.ecolog1stescnaccio.org/temes/energ1a/cnergia.htm 

MJP 
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t.:Ajuntament de Riba-ro.ta inicia elS ltàml1s per a la msta faetó d'una centra tènmca de cicle 
combinat malgrat tes critiques ecologistes les ret1cè11C1es de Govern de la Generalitat que la 
considera innecessària. 

Antecedents 2003 23 

A lïnici de 2003 l'empresa Iberdrola va anunciar la seva vo
luntat d 'instal·lar una central tèrmica de cicle combinat de 
800 MW al municipi de Riba-roja d'Ebre, a la comarca de la 
Ribera d 'Ebre. La Direcció General d'Energia de la Generalitat 
de Catalunya defensm·a aquesta opció per a millorar el sub
ministrament elèctric a Tarragona i Reus. També s'hi mostra
va a favor l'alcalde de Riba-roja, José Luis Aparicio, tot i que 
el seu partit, el Partit dels Socialistes de Catalun)'a (PSC), 
considerava que aquesta central era innecessària, tal com va 
manifestar abans de les e leccions autonòmiques el cap de llis
ta d'aquest partit, Pasqual Maragall. Així mateix, l'entitat eco
logista Plataforma per a la Defensa del Patrimoni Natural de 
la Ribera d'Ebre va expressar l'oposició al projecte. 

l ' Aj untament impulsa la central malgrat 
les reticències de la Generalitat 
El mes d 'agost de 2004 l'Ajuntament de Riba-roja d 'Ebre va ini
ciar el procés per a requalificar uns terrenys de 30 hectàrees on 
es preveia ubicar la central de cicle combinat. L' alcalde, José 
Luis Aparicio, confiava que la central funcionaria el 2008 i as
segura\'ª que donaria lloc de treball directe a unes seixanta-cinc 
persones. 

El portaveu de la plataforma de la Ribera d'Ebre, Ramon Roig 
Pujol, esperava que el nou Govern de la Generalitat s'oposés a 

aquest projecte en coherència amb l'actitud expressada pel PSC 
un any abans. 

A final de setembre el director general d"Energia.Josep Isern, va 
mostrar-se reticent a instal·lar noves centrals tèrmiques perquè 
considerava que amb les centrals que ja estaven en funciona
ment i les que estaven a pum de ser autoritzades n'hi hauria 
prou per a generar electrirnat fins al 2010. A més, pocs dies 
després cl Consell Comarcal de la Ribera d'Ebre va refusar, amb 
els \'Ots del PSC i Esquerra Republicana de Catalunya (ERC), 
una moció de Convergència i Unió (CiU) a favor de la central 
tèrmica. 

A final de 2004 l'Ajuntament seguia els tràmits administratius 
per a la instal·lació de la central tèrmica, confiant que el Govern 
de la Generalitat l'acabés autoritzant. 

MJP 

Més informació: 

,,w,,.t·rnl1)g1s1escnacl 10. or¡.itcmcs/l'nl'rg1,Vnba n,i;v'nharop. ht m 
WW\\.T1ba-ro1J.n)nl 

w,, ,, . t nr,1 .l's/pcrsonal·l/nbc m. net.i 

Imatge de Riba-Roja d'Ebre, amb el riu Ebre en primer pla, on lberdrola té previst construir una central de 800 MW. Foto: Marta Casas. 131 
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La possibilitat de construir una central tèrmica a Sant Pere de Torelló aixeca l'oposició de veïns, 
entitats ecologistes i institucions de la comarca d'Osona. El Departament de Medi Ambient i 
Habitatge decideix no autoritzar la central tèrmica de combustible i aposta per construir al seu 
lloc una central tèrmica de biomassa. 

Sant Pere de Torello se situa a la vall del Ges, al límit nord-est de 
la Plana de Vic i als peus de les serres del Bellmunt, el Puigsacalm 
i Collsacabra. En aquest municipi, l'any 1992 es va construir una 
central tèrmica que funcionava bàsicament amb fuel-oil i que per
metia escalfar l'aigua que se subministrava al municipi. La central 
tèm1ica tenia greus problemes de funcionament i generava emis
sions de sofre i de CO2 que, tal com va reconèixer el Departament 
cie Medi Ambient i Habitatge (DMAH) el setembre de 2004, con
taminaven l'atmosfera. 

El projecte 
A final de 2002 l'empresa CERR S.L. va fer una proposta per a 
substituir la tèrmica cie fuel-oi! per una central tèrmica cie com
bustible preparat on es cremarien fins a un total de 90.000 tones 
emre residus industrials (plàstics, paper, canró i matèries tèxtils) i 
biomassa (fusta neta i bruta). La inversió pre,~sta era de 42 mi
lions d'euros i es preveia eiq:,onar fins a un total de 15,8 MW cie 
potència fora del municipi. El projecte tenia el supon cie 
l'Ajuntament de Sam Pere de Torelló, governat per l'Entesa de 
Progrés Municipal (EPM), candidatura adscrita a Iniciativa per 
Catalunya-cis Verds (ICV). El desembre cie 2003 cl projecte va sor
tir a exposició pública. 

La Platafom,a per la Vall del Ges i Antiincineradora es va oposar 
des d'un primer moment a aquest projecte i va presentar mil dues
centes al·legacions. Consideraven que no es tractava d'una central 
tèm1ica sinó d'una incineradora que tenia l'objectiu principal de 
cremar residus i no l'obtenció d'energia. Alenaven del fort impac
te que tindria el seu funcionament sobre la qualitat de l'aire per la 
producció de dioxines, que podien acabar a la cadena alimentària 
humana, fet que s'agreujatia a caus.1 de la boira i de la inversió tèr
mica existent a la comarca d'Osona, que dificultarien la dispersió 
dels gasos. També alenaven del fort impacte visual de la instal·la
ció, de 35 m d'altura i amb una xemeneia de 43 m. El 25 d'abril 
la platafonna va realitzar una caminada reivindicativa contra el 
projecte, que va congregar unes cinc-centes persones. 

També estaven en contra de la central tots els grups de l'oposició 
de l'Ajuntament de Sant Pere de Torelló, altres municipis cie l'en
tom i el Consell Comarcal d'Osona. Tots plegats reclamaven, com 

a alternativa, la construcció d'una central tèm1ica de biomassa di
mensionada únicament per a Sant Pere de Torelló. 

La Generali tat apos ta per una central de biomassa 
El mes de setembre, el Dl\i\AH va realitzar una proposta de re
solució on decidia no autoritzar la central tèrmica proposada 
per CERR S.L. per la contaminació atmosfèrica q ue provocaria. 
No obstant això, el Departament es mostrava disposat a autorit
zar la const rucció d'una central si únicament es limitava a cre
mar biomassa, és a dir, matèria orgàn ica, i no alt res productes 
com plàstics o matèries tèxtils. D'aquesta manera es volia asse
gurar que la central pogués arribar a subministrar aigua calen
ta, calefacció i energia elèctrica a tota la vall del Ges sense eme
tre gasos procedents de la crema de combustibles fòssils. Es 
pretenia, aix1, complir la Directiva europea que internalitza cl 
Protocol de Kioto reduint Ics ~11, 1 ,¡,;, l 141 l de diòxid de car
boni i impulsar, alhora, una gestió més efectiva dels residus fo

resta ls i agrícoles. 

La platafonna antiincineradora va mostrar la seva oposició a 
aquest nou projecte reiterant que es tornava a tractar dºuna inci
neradora encobena on es cremarien, sota el nom de biomassa, re
sidus orgànics i residus de processos industrials, com fangs de de
puradora, residus carnis, purins o lleixius negres. Per això 
novament va presentar al·legacions a la proposta cie resolució. 

El DMAH i l'Ajuntament de Sant Pere cie Torelló van negar rotun
dament que el projecte pretengués cremar lots aquests productes 
i van assegurar que es limitatia únicament a cremar fusta. 

Per al 2005 es preveia que l'empresa CERR S.L. , que ha~a de re
nunciar a la planta projectada inicialment, decidís si apostava per 
realitzar la planta de biomassa que ha~a proposat el DMAH. 

Més informació: 

"ww ,t per.- net 
ww" , allc.lclg<'s.nct 
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CENTRAL TÈRMICA DE VANDELLÒS l L'HOSPITALET DE L'INFANT 46 

Després de Quatre anys de tramitació i l'oposició de diversos agents socials I econòmics de la 
zona, el projecte de Central Tèrmica de Cicle Combinat de Vandellòs i l'Hospitalet de l'Infant 
obté els darrers permisos necessaris. A final d'any s'inicien els treballs de preparació dels 
terrenys. 

!,,,=====;;,,,,===-=========================;;;;;;;! 
Antecedents íl 2003:24 

La proposta de l'empresa Gas Natural SOG SA per a crear una cen
tral tèrmica de cicle combinat (CTCC) de 800 MW al municipi de 
Vandellòs i l'Hospitalet de l'Infant es trobava, a final de 2003, es
perant el vist-i-plau del Ministeri d'lndúsl!ia per tal de poder 
sol·licitar la llicència d'obres a l'Ajuntament. 

Durant el 2003, malgrat l'oposició de diwrses entitats cie la zona, 
l'Associació Nuclear Ascó-Vandellòs (ANAV) i la presentació cie 
l.500 al·legacions, el Depanament de Medi Ambient havia donat 
llum verd al projecte amb l'atorgament de la llicència ambiental. 
Durant el 2003 també es va produir l'aprovació inicial del Pla par
cial industrial, per pan de l'Ajuntament de Vandellòs i l'Hospitalet 
de l'Infant, (Convergència i Unió, CiU) dels terren)'S on l'empresa 
pretenia instal·lar la CTCC. 

A mitjan mes de maig de 2004, l'empresa Gas Natural SOG 
anunciava que confia\'ª iniciar les obres de la CTCC a la darre
ria de l'an)' 2004, ja que el projecte només estava pendent cie 
l'autorització del Ministeii d' Indústria per a poder sol·licitar-ne 
la llicència d 'obres a l'Ajuntament de Vandellòs i l'Hospitalet de 
l'Infant. 

Per la seva banda, a final dejun)', el grup municipal d'Esquerra 
Republicana cie Catalunya (ERC) va sol·licitar a l'Ajuntament cie 
Vandellòs i l'Hospitalet de l'Infant una moratòria en la conces
sió dels permisos d 'obres i d'activitat del projecte de CTCC 
mentre es redactava l'Agenda 21 local. Segons el portaveu dels 
republicans, Ventura Sabaté Gil , el projecte de crec no s'ade
quava al desenvolupament sostenible del municipi, i podria en
trar en contradicció amb la proposta de creació del Cl, 1,<1 111 

Rt ~ f l n [ l.R, Rr '\ l , l C l t ~ \ 1 ,1 l l h l'> Ï l. 
La sol·licitud es va formaliuar a través d'una moció presentada 
en el ple municipal del mes cie juliol, que l'equip de govern va 
rebutjar. 

Autorització del Ministeri d'Indústria i sol·licitud 
d'una consulta popular 
A final de setembre el projecte de CTCC va obtenir l'autotització 
adminislrativa del Ministeri d'Indústria. Un cop obtinguda aques
ta autorització, ja només quedava pendent la llicència d'obres, que 
hauria de donar l'Ajuntament. En aquest context, la Platafonna 
per la Defensa del Territori de Vandellòs i l'Hospitalet de l'In[ant 
(PDTViH), una de les principals entitats contràries al projecte, va 
manifestar la seva resignació i preocupació per l'autorització d'un 
projecte que, segons ells, comptava amb nombroses irregularitats. 
L.a PDTViH reclamava la realització d'una consulta popular per sa
ber-ne l'opinió del veïns. 

La diputada al Parlament de Catalunya per Iniciativa per Ca
talun)'a-Verds (ICV), Dolors Comas, va criticar al ministre d'In-

dústria, José Montilla, per haver autoritzar la CTCC de 
Vandellòs i l'Hospitalet de l'infam sense haver consultat abans 
el Govern de la Generali tat de Catalunya. Segons la diputada, 
aquesta autorització es tractava d'una decisió que anava en con
tra del Pla de Govern 2004-2007 perquè obviava que el Pla re
collia la necessitat de realiuar un nou pla de l'energia de 
Catalunya, el qual, mentre es realitzés, hauria d'anar acompan
yat d 'una moratòria en la construcció de nous cent res produc
tors d'energia elèctrica. També recordava que aquests tipus de 
projectes no contribuirien a complir amb els objectius de re
ducció dels gasos d 'efecte hivernacle, i que a més entrava en 
contradicció amb la proposta de Centre de Recerca d'Energies 
Renovables de Catalunya que el Govern català volia implantar 
al mateix municipi. 

A mitjan mes d'octubre es va iniciar una campanya ciutadana de 
recollida de signatures de l'àmbit del municipi de Vandellòs i 
l'i lospitalet de l'infam per a reclamar al consistori la realització 
d'una consulta popular. Aquesta campanya, que comptava amb 
el recolzament de la PDTVil I, va aconseguir reunir en quinze 
dies 482 signatures de vems majors d'edat i amb dret a \'Ol al 
municipi, que representaven un 13% del cens. Aquestes signa
tures es van presentar a principi de novembre a l'Ajuntament de 
Vandellòs i l'Hospitalet de l'Infant, sense que aquest donés cap 
resposta a la petició. 

D'altra banda, a principi de novembre els tres grups cie l'oposi
ció a l'Ajuntament de Vandellòs i l'Hospitalet cie l'Infant, PSC, 
ERC i Federació d'Independents de Catalun)'a (FIC) van forçar 
la convocatòria d'un pic extraordinari per debat re la possibilitat 
de realitzar una consulta popular sobre la instal·lació de la 
CTCC. 

En el ple extraordinari, celebrat a mitjan mes de novembre, l'equip 
de go\·em, amb majoria absoluta de CiU, va rebutjar cis contin
guts cie la moció votam-hi en contra. 

La CTCC obliga a adaptar el pla de seguretat 
de la central nuclear Vandellòs li 
La distància de només 2 km entre la central nuclear Vandellòs 
li i els terren)'S on es proposava la construcció de la CTCC. junt 
amb la possibilitat que un accident a la CTCC pogués afectar el 
funcionament de la central nuclear, \·an ser els motius que eles 
del Consell de Seguretat Nuclear (CSN) s'obligués l'empresa 
Gas Natural SDG a fer un estudi d 'avaluació de riscos i a modi
ficar el Pla d'emergència nuclear de Tarragona (PENTA). 
Aquests van ser clos dels condicionants que va introduir el CSN 
abans cie donar cl seu vist-i-plau al projecte a I ravés d'un dicta
men presentat a final de setembre, just abans de l'autorització 
administrativa del Minisleri d'Indústria. 133 
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La PDTVil·l sol·lic ita a la Generalitat la revisió 
de l'expedient ambiental del projecte 
A principi de novembre la PDTVil·l es va adreçar al president de 
la Generalitat. Pasqual Maragal i ~lira, al conseller de Medi 
Ambient i Habitatge, Salvador Milà, i al conseller de Treball i 
Indústria, Josep Maria Rañé, sol·licitant la revisió de l'estudi d'im
pacte ambiental realitzat pel Grup d'Anàlisi Ambiental de la 
Universitat Rovira i Virgil i (URV), ja que segons la PDTViH con
tenia molts punts inconcrets i no aprofundia en les afectacions 
sobre la salut de les persones o determinades activitats econò
miques. També se sol·licitava al Govern de la Generalitat de Cata
lunya que instés l'Ajuntament de Vandellòs i l'Hospitalet de 
l' Infant a desautoritzar el projecte, basam-se en la interpretació de 
l'apartat del Pla de Govern 2004-2007 referent a l'elaboració d'un 
nou pla de l'energia. 

S'aprova la llicència d'obres per a la construcció 
de la CTCC 
A final de novembre el ple de l'Ajuntament de Vandellòs i 
l'l lospitalet de l'Infant va donar l'autorització defln itiva per a poder 
iniciar la construcció de la CTCC. Hi van votar a favor els set regi
dors de CiU i els dos del PSC, en contra el regidor d'ERC, i s'hi va 
abstenir el regidor de la FIC. En cl mateix pic es va aprovar un es
borrany per a subscriure un com·eni amb l'empresa Gas Natural 
amb el qual determinar els beneficis econòmics que la industria 
aponaria al municipi. 

El grup municipal d'ERC, desprès de l'autorització municipal, va 
anunciar que presentada un recurs d'alçada contra l'autorització del 
Ministeri d'Indústria, al·legam l'increment del risc d'accident en la 
central nuclear aix1 com els impactes ambientals i sanitaris que com
portaria aquesta instal·lació. 

ANUAR' TERRITORIAL 2004 

En el mateix sentit, des de l'Associació Nuclear Ascó-Vandellòs 
(ANAV) es va anunciar a final de novembre la impugnació de l'au
toritzac10 del Ministeri d'lnclústria,Ja que consideraven que no s' ha
via ell.igit el mateix mvell de seguretat a Gas Natural SOG que a una 
empresa nuclear, i més quan la CTCC s'havia cie construir a gairebé 
ni 2 km de la central nuclear Vandellòs li. A més. des de l'Associació 
recordaven que encara no els havien contestaL les al·legacions pre
sentades al projecte. 

Els acords entre l'Ajuntament i l'empresa 
A principi de desembre, l'Ajuntament cie Vandellòs i l'Hospitalet de 
l'Infant anunciava l'acord amb l'empresa Gas Natural SOG per tal de 
fer arribar el gas natural domèstic als diversos nuclis del municipi. 
Segons aquest acord, l'empresa desunaria 2'84 milions d'euros als 
treballs. En el mateix conveni, l'empresa es comprometia a clonar 
preferència als \'eïns del municipi que volguessin treballar duram la 
construcció i posada en marxa de la indústria, a la contractació 
d'empreses locals per als treballs de manteniment, així com al des
envolupament de projectes en l'àmbit ambiental i sociocultural. 

Durant els darrers dies de desembre es van iniciar els mo,~ments de 
terres per a la construcció de la CTCC. Els primers moviments com
portaven l'anivellament dels tcn'Cllys, el desplaçament dels conduc
tes que canalitzen l'aigua del transvasament de l'Ebre a Tarragona i 
el trasllat de lmies de transport elèctric d'alta i mitjana tensió. 
L'empresa preveia iniciar l'activitat a mitjan any 2007. 

SSG 

Més informació: 

\\'\\ ,,. g.:,,utícs.Cl1111/ph11afornw,111dc 
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l El procés d'aprovació d'una central tèrmica de cicle combinat de 800 MW al port de Barcelona 
continua amb els tràmits administratius previstos malgrat les denúncies de sectors ecologistes 
que consideren que provocaria una forta contaminació atmosfèrica. En resta pendent l'aprovació 
definitiva. 

Antecedents [J 2003:25 

La construcció d'una central tèrmica de cicle combinat (CTCC) al 
PORI m: BARU LOêsA l 1661 ja estava recollida al Pla d'energia de 
Catalunya 2000-2010. El 2003 l'empresa Gas Natural va iniciar 
els procediments administratius per construir la central, amb una 
potència de 800 MW,, als terrenys del moll d'inflamables del port. 
L'empresa considerava ideal la localització per la proximitat a la 
planta d'Enagas (que garantia el subministrament de gas natural), 
a la xarxa d'alta tensió (que facilitava l'evacuació de l'energia elèc
trica produida) i al mar (bàsic per al sistema de refrigeració). 

Aquell mateix any es va crear la Plataforma Ciutadana d'Oposició 
a la Central Tèrn1ica del Pon de Barcelona que agrupava més de 
cent entitats de la ciutat. Malgrat reconèixer que el gas natural és 
el combustible fòssil menys brnt alertaven que la contaminació at
mosfèrica que produiria la central empitjoraria la qualitat de l'aire 
i d ificultaria el compliment d(èl Protocol de Kyoto. 

La plataforma demana una moratòria 
La plataforma ciutadana va proposar al consell municipal de me
di ambient de Barcelona que demanés al Govern de la Generalitat 
una moratòria de centrals tèrmiques fins que no es redactés el Pla 
d'energia de Catalunya. El consell, reunit el mes de març de 2004, 
va debatre la proposta però la va rebutjar per quinze vots en con
tra i nou a favor. No obstant això, sí que es va consensuar un ma
nifest on es demanava que es promogués l'ús d'energies renova
bles i la disminució del consum energètic i s'exigia que la 
implantació de centrals tèrmiques de cicle combinat impliqués la 
substitució de les centrals tèrmiques convencionals, que utilitzen 
fuel o carbó. 

Al juny la Plataforma Ciutadana d'Oposició a la Central Tèrmica 
del Port de Barcelona i l'organització ecologista Greenpeace van 
presentar a l'Ajuntament de Barcelona 5.232 signatures, recollides 
durant un any de campanya, perquè s'aturéS el projecte. Segons 
els ecologistes, per cada hora de funcionament de la planta s'eme
trien, entre d'altres, 290 tones de diòxid de carboni. 

Aprovació inicial de la central tèrmica 
El mes d'agost la Generalitat va aprovar inicialment el projecte 
de la central tèrmica del Port de Barcelona i se'n va iniciar així 

el període d 'exposició pública. Ara bé, era el Govern estatal qui 
havia d'acabar aprovant el projecte amb la declaració d'impacte 
ambiental del Ministeri de Medi Ambient i l'autorització defini
tiva del Ministeri d'Indústria. Les entitats ecologistes van pre
sentar al·legacions a l'aprovació inicial atès que consideraven 
que la decisió incomplia 1'ACORD rFR •\ C,O\'ER'I CATAlA'-1'-TA I Db

Ql fRR , 12003·51 signat pel Partit dels Socialistes de Catalunya 
(PSC), Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) i Iniciativa 
per Catalunya-Verds (ICV), en el qual es supeditava la construc
ció de noves centrals a la redacció d'un nou pla d'energia de 
Catalunya. 

El mes d'octubre el Departament de Medi Ambient i Habitatge 
(DMAH) va comunicar que havia suspès la tramitació de l'expe
dient de la central tèrmica amb l'objectiu d'harmonitzar les decla
racions d'impacte ambiental del Govern de l'Estat i de la 
Generalitat de Catalunya. Segons el DMAH aquesta decisió s'havia 
consensuat amb el Ministeri de Medi Ambient, amb el qual elabo
rarien conjuntament la declaració. 

Fonts de l'empresa Gas Natural van afirmar que aquesta decisió no 
componava l'anul·lació del projecte i que, per tant, el procediment 
seguia el seu curs normal. En canvi la plataforma contrària a la 
central tèrmica confiava que la suspensió servis per a redefinir el 
futur pla energètic i « abordar amb racionalitat la caòtica situació 
de l'oferta energètica a Catalunya•. 

A final de 2004 el Ministeri de Medi Ambient no havia realitzat 
encara la declaració d'impacte ambiental, si bé s'esperava que 
aquesta coincid!s amb la publicació del Pla energètic de Ca
talunya, a principi de 2005, per part de la Generalitat de Cata
lunya. 

MJP 

Més informació: 

www.ecologistesenaccio.org/temes/energia/termiques/ctccbcn 
.htm 
www.gasnatural.com 
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El mes de JUiioi ha entrat en funcionament la central eòlica del Collet dels Feixos al murnc1p1 de 
Duesa1glies. al Baix Camp. malgrat les protestes de diferents entitats ecologistes que consideren 
que tindrà un fort impacte ambiental. 

Antecedents 2003: 31 

El Collet dels Feixos limita la comarca del Priorat i el Baix Camp 
molt a prop de la carretera que connecta Falset amb Reus. El pro
JCCte de parc eòlic, situat al terme municipal de Duesaigües, fou 
presentat per l'empresa Esbrug S L. l'any 2000 i consistia en sis 
aerogeneradors i una potència de 7 ,92 MW El projecte va rebre 
l'autorització administrativa l'any 200 l, els permisos municipals cl 
2002 i el juliol de 2003 en van començar les obres. 

El febrer de 2004 la Plataforma en Defensa del Patrimoni 
Natural del Priorat i del Baix Camp i el Grup d'Estudi i 
Protecció dels Ecosistemes del Camp (GEPEC) van denunciar al 
Departament de Medi Ambient i Habitatge (DMAH) irregulari
tats en les obres de construcció i en van demanar l'aturada cau
telar fins que no es determinés si s'ajustaven a les prescripcions 
de la llicència ambiental. Afirmaven que les vies d'accés realit
zades per a aixecar els aerogeneradors estaven en zones de molt 
pendent i, per això, provocaven esllavissades de pedres a la 
muntanya. 

En resposta a la denúncia, el DMAH va instar l'Ajuntament de 
Duesaigües a paralitzar les obres del parc i va anunciar que hi 
hauria sancions. L'alcalde, Sebastià Bondia, de la Federació 

d'lndependems de Catalunya (FIC). va decidir no acatar l'ordre 
per recomanació dels serveis jurídics, que asseguraven que l'o
bertura de camins ja s'havia acabat i que la paralització perjudi
caria les arques municipals. No obstant això, es mostrava parti
dari que l'empresa reparés cis danys ocasionats. 

A mitjan mes de març es van començar a instal·lar sis de les torres 
del parc eòlic. Les entitats ecologistes que havien presentat la de
núncia lamentaven que la Generalitat no fes complir les seves or
dres i asseguraven que l'empresa promotora prefe1ia pagar la san
ció abans que aturar-ne la consuucció. Finalmen1 el parc eòlic va 
entrar en funcionament el dia 26 de juliol. 

MJP 

Més informació: 

\\'WW.aln'l1l.11L'l 
ww\1. clul',a1gucs.altanct .11rg 
http //ml·cham h 1cn1.gcnt ,li n.:tk.1tlcl_mc<l1/so~1.:n1 h1l1t.it/nu

pa_cohc/1111u ¡sp 
\\"\\\\.)!.l'rl'l l1í!,; 

Imatge dels aerogeneradors i de les vies d'accés realitiades per a la seva instal·lació, objocle de les crfliques. Foto: Àlex Tarroja 
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L'.entitat Ecologistes en Acció (EeA) proposa a l'Autoritat Portuària de Tarragona (APT) la 
instal·lació d'una central eòlica marítima a la zona del port. La proposta. que ha estat rebutjada 
per l'Ajuntament, ha generat divisió d'opinions al municipi. 

Antecedents 2003:32 

Durant el 2003 el gmp socialista de l'Ajuntament de Tanagona va 
presentar una proposta per a instal·lar una central eòlica al pon de 
Tarragona, que fou rebutjada per l'equip de govern de l'Ajunta
ment (Convergència i Unió, CiU) al·legant un fon impacte visual 
i paisatgístic. La proposta havia rebut el supon del Grnp Ecolo
gista per a l'Estudi dels Ecosistemes del Camp (GEPEC), que con
siderava els espais humanitzats, com el port de Tarragona, els in
drets òptims per a aquesta mena dïnstal·lacions. 

Nova proposta de central eòlica al pon 
A f1nal d'agost de 2004, Ecologistes en Acció (EeA) va proposar a 
l'Auto1itat Portuària de Tarragona (APT) instal·lar una cenLral eò
lica mmílima a la zona del pon de Tarragona. La proposta d'EeA 
constava de 6 a 8 aerogeneradors d'l MW i 100 m d'alçada, que 
se situarien al llarg d'uns 2'5 km d'extensió clavant del clic del port, 
amb una inversió d' l milió d'euros per cada MW A la proposta, 
EeA posava com a exemples centrals dels Estats Units, Holanda i 
Suècia i els projectes al pon de Bilbao, al de Huelva i també la pro-
posta de , , " ,rn u, \L\ 'T ,1 1 1 1 1 h l '5t1 . 

I..:Ajuntament de Tarragona, en contra 
de la proposta 
Agusu Mallol (CiU), regidor de Medi Ambient de l'Ajuntament de 
Tarragona, va assegurar que, segons diversos estudis, la construc
ció de centrals eòliques maritimes tenia efectes negatius sobre la 
pesca de la zona. També va afim1ar que tindria uns impactes estè
tics negatius en la l R,\ V,l{)R\t \l II l l kl,,\'.\,\ lli· l l 1-,\(. \'.\ l \l \RJ 11\L\ Pl 

L,\< 1t 111 PL TIRRIC,O"l,\ 1188]. Agustl Mallol també va advertir que 
l'Ajuntament denegaria les llicències d'impacte ambiental i impul
saria mobilitzacions ciutadanes contra els projectes. L'Ajuntament 
de Tarragona va sol·licitar info1mació als Serveis Territorials de 
Medi Ambient a Tarragona i va convocar una reunió amb els velns 

Els arguments contraris a la central eòlica marina que l'Ajunta
ment de Tarragona apuntava en una carta enviada al conjunt de 
veïns i entitats potencialment afectats eren, d'una banda, l'afec
tació del fons marí i de la fauna marina, la modificació de la na
vegació marítima, de l'altra, i, també, els riscos de col·lisió i les 
afectacions acústiques. Com a alternativa l'Ajuntament de Tarra
gona va anunciar l'encàrrec d'un estudi de viabilitat que presen
taria a l'APT, per a instal·lar plaques solars fotovoltaiques als 
20.000m' que ocupen els sostres de les naus portuàries. 

Els pescadors i els veïns donen suport als 
plantejaments de l'Ajuntament 
Les associacions de Veïns del Serrallo, del barri del Pon, de Resi
dencial Palau i del barri del Carme, i la Confraria de Pescadors de 
Tarragona, que en un primer moment es van mostrar cautelosos 
després de la reunió amb l'Ajuntament tarragoní, van acabar ma
nifestant el seu rebuig al projecte. El president de la Confraria de 

= 

Pescadors de Tarragona, Esteve Ortiz, va afirmar que el projecte 
afectaria greument l'activitat pesquera. El president de la Federa
ció Territorial cie Confraries de Pescadors de Tarragona, Josep Mo
lina, va expressar la seva inquietud davant la proposta. També 
l'Associació d'Exploracions Submarines de Tarragona considerava 
un error aques1s projectes. 

~Autoritat Portuària de Tarragona espera a 
conèixer més dades dels projectes 
Al setembre Josep Antón Burgasé, president cie l'APT, va reco
nèixer que ameriorment s'havien mantingut contactes amb 
dues empreses interessades en la instal·lació de dues centrals 
eòliques, però va afirmar que cap de les dues havia presentat el 
projecte ni l'estudi de viabilitat. Va afirmar que l'APT esperaria 
fins a conèixer més dades dels projectes i que en cap cas es ti
rarien endavant sense el consens de totes les pans implicades. 

Els grups ecologistes, a favor 
El GEPEC es mostrà favorable a les propostes de centrals còliques 
maritimes. També s'hi va manifestar a favor el Grup Ecologista 
l'Escurçó, que veia en els projectes una oportunitat per a desen
volupar un sistema energètic amb menor impacte ambiental. 
EeA, impulsor d'una de les propostes de l'any 2004, va contestar 
al regidor de medi ambient, Agustl Mallol, que les seves declara
cions creaven alarma social i no tenien suport científic. 

Altres agents 
El delegat del Govern de la Generalitat de Catalunya a Tar
ragona, Xavier Sabaté (Partit dels Socialistes de Catalunya), va 
defensar l'energia eòlica de manera global tol i que va evitar po
sicionar-se sobre aquests projectes, al·legant que la Generalitat 
de Catalunya no hi tenia competències i que de moment no se 
n'havia presentat cap sol·licitud. 

Per la seva banda el grup municipal d'Iniciativa per Catalunya 
(ICV) es mostrà a favor dels projectes perquè consideraven que 
no implicaven impactes extrems, ja que es proposaven en espais 
transformats i amb diverses infraestructures existents, i va qua
lificar d'irresponsable la posició de l'equip de govern cie l'Ajun
tament de Tarragona. 

Després d'un parell de mesos, el debat va anar perdent imen
sitat, fins desaparèixer sense que es concretés en projectes 
formals cap de les propostes. 

SSG 

Més informació: 

W\\ \\ gcrec org 137 
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La proposta d'instal·lar un conjunt de centrals eòliques a la costa sud del delta de l'Ebre, davant 
els munic1p1s de Sant Jaume d'Enve1a. Amposta i Sant Carles de la Ràpita topa amb l'opos1c16 
d'alguns ajuntaments i entitats de la zona, que adverteixen que el delta de l'Ebre és l'àrea humida 
més gran del litoral català i un dels hàbitats i una de les zones de pas d'aus més importants del 
Mediterrani. 

L'empresa Capital Energy SL. filial del Grupo Actividades de 
Construcción y Servicios (ACS), va presentar a primer de març 
al Ministeri de Medi Ambient la proposta de construir un con
junt de centrals eòliques davant la costa sud del delta de !'Ebre, 
davant la barra del Trabucador, l'Alfacada i la Punta de la Banya. 
El projecte, anomenat Tarragona, sumaria un total de 144 aero
generadors d'uns 100 m d'alçada i 3 MW cadascun, amb una 
potència instal·lada total de 432 MW Els aerogeneradors tin
drien entre 12 i 17 m de profunditat i estarien a una distància 
aproximada de 5 i 7'2 km de la lfnia de costa, separats per una 
distància de 800 m l'un de l'altre i ocupant una franja lineal de 
15 km. A més, la promotora plantejaria a les empreses i confra
ries de pescadors de la zona la possibilitat d'instal·lar piscifac
tories a la base dels aerogeneradors. La inversió prevista era de 
530 milions d'euros i l'empresa en preveia iniciar la construcció 
l'any 2007. 

Les primeres reaccions 
L'organització ecologista SEO/Birdlife va declarar que aquest 
era el pitjor indret de tot el litoral català per a instal·lar centrals 
eòliques, i va proposar la realització d'un estudi d'alternatives. 
SEO/Birdlife ad\·ertia dels impactes negatius que la central po
dria tenir sobre unes 80.000 aus marines de més de 15 espècies 
d iferents i sobre els recursos pesquers de la zona. Segons el di
rector executiu de l'entitat, Alejandro Sanchez, no s'haurien de 
p lantejar aquesta mena de projectes mentre no es definissin les 
zones marines de la Xarxa Natura 2000, ja que podrien tenir un 
impacte irreversible sobre l'ecosistema. 

El Departament de Medi Ambient i Habitatge 
impulsa la creació d'un grup d'experts 
El mes de juny el Departament de Medi Ambient i Habitatge 
(DMAH) va impulsar la consti tució d'un grup d'experts per a fer 
el seguiment de la implantació de centrals eòliques marines. El 
grup estava constituit per representants d'empreses fabricants 
d 'aerogeneradors, empreses promotores d'instal·lacions eòli
ques, representants de la Universitat de Barcelona i represen
tants de SEO/Birdlife, així com experts en arquitectura del pai
satge i en dret ambiental. Les dues conclusions principals del 
grup d'experts, després d'una visita a les centrals eòliques ma
rines daneses, foren la constatació que era necessari realitzar es
tudis específics per a evitar els impactes sobre l'avifauna i que 
les centrals eòliques marines necessitaven una profunditat mà
xima de 20 m, la qual cosa limita els indrets disponibles.ja que 
sovint aquests espais coincideixen amb àrees importams per a 
l'avifauna. 

Un dels objectius d'aquest grup de treball era determinar els as
pectes que s'haurien de tenir en compte per a l'autorització d'a
quest tipus de centrals eòliques, en un moment en què el DMAH 

estava estudiam la possibilitat d'incorporar aquests tipus de pro
jectes dins el nou \l \PA m Rfft R,,)~ rn1 ll 1561 que s'estava elabo
rant durant el 2004. 

Emre1ant, el DMAH va estudiar la proposta de construcció de cen
trals eòliques marines al delta de !'Ebre i va elaborar un estudi 
d'impacte ambiental per remetre'l al Ministeri de Medi Ambient, 
que es qu i tenia les competències en aquesta mena de projectes. 

Surt a informació pública la sol·licitud de 
concessió de la franj a marina 
A mitjan mes de juliol va sortir a informació pública l'expedient 
de sol·licitud de la concessió per pan de l'empresa Capital Energy 
SL al Ministeri de Medi Ambient per poder disposar d'una franja 
maritima d'uns 15 km de llargada. 

Les reaccions 
Els serveis tècnics del Parc Natural del Delta de !'Ebre van infor
mar negativament sobre el projecte, tam per l'impacte visual com 
per l'afectació que tindria sobre les aus des del pum de vista de les 
rutes migratòries i l'alimentació. 

SEO/Birdlife va lamentar que la tramitació continués endavant i va 
presentar al·legacions que recollien els advertiments que havien 
fet quan es va a anunciar el projecte a principi d'any. 

En canvi, el grup Ecologistes en Acció (EeA) es mostrava a favor 
del projecte, tot i que demanava la realització d'un estudi per a 
avaluar quin impacte ambiental tindrien aquestes instal·lacions. 
Aquest grup ecologista considerava que es tractava d 'un bon em
plaçament per a una central d'aquestes caracteristiques. Tot i 
aquest suport, EeA va presentar al·legacions a la sol·licitud de con
cessió on sol·licitava la suspensió de la tramitació fins que l'empre
sa no presentés l'estudi d'impacte ambiemal, així com un estudi 
del règim de vents de la zona i un de seguretat i salut. 

Des de diversos col·lectius ecologistes i proteccionistes es va criti
car la posició favorable del grup EeA. La Plataforma per a l'ús ra
cional de l'energia eòlica del Baix Ebre-Montsià, que també va pre
sentar al·legacions a la sol·licitud de concessió, va acusar EeA de 
manca de coneixement del tenitoli. 

Les confraries de pescadors es van decantar cap a un posiciona
ment contrari a la instal·lació quan es va donar a conèixer l'in
terès de l'empresa per a sol·l icitar la concessió d'ús de la franja 
litoral. Segons va afirmar el president de la Confraria de 
Pescadors de Sant Carles de la Ràpita, Josep Tomàs Fèlix, 
aquests projectes afectaiien de manera gairebé total el principal 
calador de llagostins on treballaven habitualment, a més d'afec
tar també les àrees de pesca del pop, la galera i el llenguado. Van 
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anunciar la presemació d'al·legacions a la sol·licitud de concessió 
que havia fet l'empresa. La Federació Territorial de Confraries de 
Pescadors de Tarragona també s'oposava a la instal·lació d'aques
tes centrals eòliques, amb els mateixos arguments que la confra
ria de pescadors rapitenca. 

L'alcalde d 'Amposta, Joan Maria Roig (Convergència i Unió, 
CiU), es va manifestar en contra de la proposta al·legant que les 
centrals eòliques tindrien un impacte negatiu sobre el turisme. 
L'alcalde de Sam Jaume d'Enveja, Castor Gonell (Partit dels 
Socialistes de Catalunya, PSC), es va mostrar preocupat i recla
mava més informació sobre els possibles impactes. Entretant, 
l'alcalde de Sant Carles de la Ràpita, t-.!iquel Alonso (PSC
Iniciativa per Catalunya-Verds, ICV), es manifestava a favor del 
projecte considerant que l'impacte visual i ambiental d'aquesta 
central eòlica seria mínim, tot i assenyalar que caldria tenir en 
compte l'afectació sobre les ru tes migratòries d'aus i la incidèn
cia sobre el sector pesquer. 

CENTRAL EOLICA MARITIMA DEL DELTA DE L"EBRE 

Per altra banda, la Federació de l'Ebre d'Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC) es va manifestar en contra d'aquestes cemrals eòli
ques al·legant que es tractava d'un projecte sobredimensionat que 
afectaria la principal zona humida de C11alunya i que Lindria un im
pacte sobre l'activitat tuñstica i pesquera. ERC va anunciar que ha
vien presentat al·legacions a la sol·licitud de concessió i que les fa
rien arribar també als ajuntaments afectats perquè les subscrivissin. 

A banda de la sol·licitud de concessió de la franja marina, a final 
d'any no es tenia constància que s'hagués iniciat cap tràmit adminis
tratiu en relació amb el projecte. 

SSG 

Més informació: 

http://mcdiambicnt gcm:at nct1Latkl_mcd1/,os1en1bilita1/ma
pa_ eolidP11ci._1sp 

Els aerogeneradors s'inslal·larien a una distància d'entre 5 i 7,5 km de la platja del Trabucador, en la imatge. Foia: xavier Boneta 
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La Terra Alta concentra bona part dels proJectes de parcs eòlics de Catalunya. Durant el 2004 
diversos alcaldes han demanat més celeritat al Govern de la Generalitat en l'autontzac1ó de nous 
projectes, mentre que les entitats ecologistes i les plataformes civils alertaven de l'excessiva 
concentració de parcs eòlics en aquesta comarca i de l'impacte que generarien, tant en el 
paisatge com en les activitats econòmiques de la comarca. 

Antecedents 2003· 30 

La Terra Alta, localitzada a l'extrem sud de Catalunya, és una de 
Ics comarques amb més possibilitats dïmplantació d'energia còli
ca atès cis estudis realitzats sobre el règim de vents. El 1999 van 
iniciar els Lràmits administratius els p1imers projectes de parcs eò
lics. La majoria d'alcaldes es mostraven favorables als projectes, 
que consideraven un impuls al desenvolupament de la comarca a 
panir d'una energia neta i no contaminant. No opinaven cl mateix 
entitats ecologistes com el Grup d'Estudi i Protecció dels 
Ecosistemes del Camp (GEPEC) o la Plataíom1a en Defensa cie la 
Terra Alta, que alcrtm·en de l'impacte ambiental i paisatglstic dels 
aerogeneradors, especialment als Pons i a les serres de Pànclols i 
Cavalls, paratges inclosos al Pla d'espais dïmerès natural (PEIN). 

11 \ " , ,, ,, ,, 1 , l 56 aprovat el 2002 va fer que es des
canessin diversos projectes perquè s'havien de construir en zones 
qualificades com a incompatibles amb la presència de centrals eò
liques. Amb tot, a final de 2003, segons la llista de ccmrals eòli
ques apareguda al Diari Oficial cie la Ge11eralitat cie Catalunya 
(DOGC) hi havia un total de quinze propostes que sumarien 
564,25 MW de potència elècuica instal·lada, tot i que només una 
pan d'aquestes havia estat autoritzada i cap no havia estat cons
truïda. La Terra Alta concentrava, aixi, prop del 40% de les pro
postes de cemrals eòliques a tot el país. 

Diversos alcaldes ins ten el Govern perquè acceleri 
els parcs 
El canvi cie govern a la Generalitat va comportar la revisió del ma
pa còlic i de tots els projectes d'instal·lació de parcs eòlics en mar
xa. Aquesta mesura no va agradar a un grup d'alcaldes de la co
marca, majoritàriament de Convergència i Unió (CiU), que a 
principi de 2004 van reclamar a la Generalitat que desbloquegés 
!Ots els parcs eòlics programats en zones compatibles. L: alcalde 
del Pinell de Brai, Pere Martí (CiU), advertia de la possibilitat de 
convocar els veins de la comarca per a donar supon als projectes 
de parcs eòlics programats. 

Diversos alcaldes independents, la Plataforma en Defensa de la 
Terra Alta i el GEPEC van criticar la possible convocatòria de 
mobilitzacions enunciada pels alcaldes favorables als parcs eò
lics. L'alcalde de Gandesa, l'independent Miquel Aubà, els va 
acusar de voler provocar un "clima de desestabilització" a la 
Terra Alta. 

No obstant això, a partir del mes de juliol es van començar a au
t0rilzar noves construccions de parcs eòlics, com cl de Vilalba dels 
Arcs, amb un total de deu aerogeneradors i 24 MW de potència. 

Presentació del mapa eòlic 
El mes de novembre, la Generalitat va presemar el Mapa cie recur
sos eòlics que identificava les zones òptimes per a l'aprofitament 
del vem per a la generació d'energia. Segons aquest mapa la Terra 
Alta era una de les comarques amb més possibilitats per a la im
plantació d'energia eòlica, si bé l'emplaçament definitiu dels parcs 
l'hauria de definir posteriom1em el Pla territorial sectorial de l'e
nergia eòlica. 

L.a presemació del mapa de recursos eòlics va alenar la Platafom1a 
en Defensa de la Terra Alta, que a final del mes cie desembre va 
enunciar la voluntat d'intensificar la seva activitat de cara a 2005 
per a evitar la proliferació excessiva de parcs eòlics. Aquesta plata
forma no es declarava totalment contrària a la instal·lació de cen
trals eòliques, tanmateix sí que era crítica amb el volum de les cen
trals en projecte i la seva ubicació i argumentaven que, més enllà 
dels criteris ambientals, era necessari incorporar criteris socials i 
paisatgístics per a la seva implantació i tenir en compte que els sec
tors econòmics més dinàmics de la comarca (els vins de denomi
nació d'origen Terra Alta i les activitats turístiques) eren altament 
dependents del paisatge i de la imatge de la comarca. 

Amb tot a final de 2004 hi havia a la Terra Alta un total de dotze 
parcs eòlics amb aut0rització administrativa que sumaven un to
tal de 393,5 MW, tot i que en cap no s'hi havien iniciat les obres i 
uns quants més estaven pendents d'autotització. Tots plegats su
maven uns 150 MW segons el Depanament de Treball i Indústria. 
Per al 2005 s'esperava que es produïssin noves autoritzacions de 
parcs eòlics. 

Més informació: 

\\W\\.ah..:nt .net 
\\ \\ \\.gcnç,it nct/mcdiamb/parcscolic~/mapcnl htm 
\ \ ,1 \\ gtpcc l>rg 

\ \ ,1 \\' 1crra-aha.altanct org 

MJP 
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CENTRALS EÒLIQUES DE L'ALT EMPORDÀ 52 

~any 2004 el parc eòhc de Portbou ha obtingut l'autorització administrativa malgrat les queixes 
de Salvem !'Empordà que reclama Que sigui el Pla director territorial de !'Empordà el document 
on es defineixi la localització d aquestes instal·lacions. Entretant. el municipi de Biure d1scute1x 
la possibilitat d'instal·lar dos parcs eòlics. 

Antecedents 2003:28 

Per causa del fort vent que s'hi registra, l'Alt Empordà fou la co
marca pionera en la instal·lació de centrals eòliques a l'Estat espan
yol. El primer projecte es va localitzar a Garriguella el 1984, tol i 
que a partir de 1992 va quedar fora de servei. L'any 1990 va en
trar en funcionament una segona central eòlica a Roses, una part 
dels aerogenradors de la qual el 2004 també van quedar fora de 
servei. 

Durant el 2003, després de la publicació del \11, \ 1n e " , 1 -
, [ 'in l, van aparèixer diversos projectes de centrals còliques que 

iniciaven els respect ius tràmits administratius. Les propostes es lo
calitzaven en diversos punts de la comarca, com Portbou ( 17 ae
rogeneradors i 22 MW de potència), la Jonquera (37 aerogenera
dors i 49,5 MW) o Colera (31 aerogeneradors i 26,35 MW). 
També van aparèixer altres projectes que afectaven els municipis 
de Biure, Darnius, Terrades i Pont de Molins. En tots aquests ca
sos els ajuntaments corresponents es mostraven favorables a la 
instal·lació dels parcs eòlics. Per contra, la Platafonna Salvem 
!'Empordà, malgrat declarar-se favorable a l'energia eòlica, recla
mava que fos el P1 1 PIR1noR n RRIWRI 11 PI I h11· >RtH l l 3fil el 
document que definís el model energètic comarcal i la fu1ura lo
calització dels parcs eòlics. 

Biure debat la implantació de parcs eòlics 
A principi de 2004 l'Ajuntament de Biure tenia sobre la 1aula 
tres projectes de parcs eòlics presentats per lberdrola, Copcisa i 
Terranova Energy. El d'lberdrola fou desestimat per la seva pro
ximitat a nuclis habitats. 

El mes de febrer el consistori va realitzar una assemblea informa
tiva amb els veïns per analitzar la viabilitat dels projectes. L'al
calde, Joan Juan, d'Esquerra Republicana de Catalunya (ERC), va 
assegurar que l'impacte dels aerogeneradors seria mínim, ja que 
només afectarien a la banda del municipi on ja hi ha l'autopista i 
l'N-11 i on passarà el l RRC ~ \Rk P \l 1 \ 1 0( l \T. Fl{,l l , ,_ 

r, Rl'I'\\ 1 191 l. Diversos habitants del municipi, agrupats a l'entorn 
de l'Assemblea de Veïns, van mostrar la seva disconformitat amb 
la possible instal·lació del parc eòlic per l'impacte ambiental i pai
satgístic que comportaria. 

El mes de novembre va sortir a eiqJosició pública el projecte de la 
central eòlica de Biure, presentat per Terranova Energy (15 aero-

generadors que sumaven 30 MW), si bé l'Ajuntament va decidir 
presentar-hi al·legacions perquè afectaven un espai que volia pro
tegí r, el sector dels Roures. 

Salvem !'Empordà contra el parc eòlic de Portbou 
L'entitat ecologista Salvem !'Empordà va presentar el mes de 
maig una demanda al Tribunal Superior de Justícia cie 
Catalunya (TSJC) contra l'aprovació, l'any 2002, per part del 
Departament d'Indústria i Energia cie la Generalitat, del parc eò
lic de Portbou. La plataforma argumentava que el projecte afec
tava la zona PEIN del massis de l'Albera, un espai d 'interès ar
queològic, les rutes migratòries de les aus i una zona forestal 
pública sense cap informe que ho avalés. A part d 'aquest recurs, 
l'entitat ja n 'havia presentat un altre el 2003, tot i que només 
afectava 6 dels 17 aerogeneradors. 

La demanda fou desestimada i finalment el parc eòlic va obtenir 
l'autorització administrativa, si bé únicament per a l l dels 17 ae
rogeneradors, ja que la resta estaven pendents del recurs de 
Salvem !'Empordà. 

D'aquesta manera a final de 2004 únicament estava en funcio
nament el parc eòlic de Roses, amb una potència de 0,59 MW, 
mentre que el parc de Portbou ja disposava de l'autorització 
pertinent per a instal·lar una potència de 14 M\.V, Lot i que en
cara no n'havia començat la construcció. El parc eòlic de 
Terranova Energy, a Biure, continuava a exposició pública i es 
preveia que el de Copcisa (11 generadors i l 7,5 MW) ho fes a 
principi de 2005. Altres projectes que sumaven prop de 160 
MW. segons el Departament de Treball i Indústria, continuaven 
en tràmit administratiu. 

MJP 

Més informació: 

http.//med1amb1rnt.gencat nct/cat/cl_mcdi/so~t.:nihil1tat/ma 
pa_col1c/in1c1 .jsp 
l\'W \\ .ddg1 . .:s/b1urc 
l\ w 11 ponbou.org 
1\·w11 sah cm-emporda.org 

= 
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Els pro1ectes de centrals eollques de les Series del Tallat Vilobf que havien mc,at els tràmits 
adm,mstratlus el 2003 segueixen el seu curs. Dos nous pro1ectes mc,en els tràrmts al larg del 
2004 amb el suport dels respectius a1untaments , les critiques d'entitats ecologistes que 
demanen una moratòria per a la instal·lació de centrals eòliques a la zona. 

Antecedents 2003 29 

Les sems del Tallat i Vilobí formen part de la Serralada Prelitoral 
Catalana, al límit de les comarques de la Conca de Barberà i 
l'Urgell, entre les serres de Queralt i de Rubió, al nord, i la Serra 
de la Llena i Ics muntanyes de Prades, al sud. 

Duram el 2003 es van fer públiques tres propostes de centrals eò
liques en aquests territoris. Es tractava dels projectes de Coma 
Bertran, als municipis de Vallbona de Ics Monges i els Omells de 
na Gaia, a l'Urgell, amb onze aerogeneradors i una potència 
instal·lada de 16'5M\V; el de les Forques, als municipis de Forés i 
Passanant, a la Conca de Barberà, amb quinze aerogeneradors i 
una potència instal·lada de 22'5MW, i el de Montargull, als muni
cipis de Llorac (Conca de Barberà) i Talavera (Segarra), amb quin
ze aerogeneradors i 30M\V de potència instal·lada. 

Les noves propostes del 2 004 
El Depanament de Treball i Indústria va anunciar a final d'abril 
que havia autoritzat la constnicció d'una central còlica a la serra 
de Vilobí, promoguda per l'empresa Corporación Energia 
l·lidrocléctrica de Navarra (CEi-iN). El projecte, que esperava po-

En la imatge, el nucli de Senan, amb part de la serra del Tallat al Ions Foto: Alex Tarroja 

der iniciar cis tràmns ambientals i que es localitzaria entre els mu
nicipis de Fulleda i Tarrés (Ics Ganigues) consistiria en 33 aeroge
neradors de 80 m d'alçada, amb una potència instal·lada de 
49'5MW i un pressupost de 42, l milions d'euros. 

L'Ajuntament de Tarrés veia amb bons ulls aquest projecte, igual 
que els propietaris afectats, que només van presemar al·legacions 
per a la modificació dels vials d'accés per tal que afectessin míni
rnament les seves propietats. Des de l'Ajuntament es confiava que 
tant des del Departament de Medi Ambient i Habitatge com des 
de la Comissió d'Urbamsme de Lleida es donés el vist-i-plau a 
aquest projecte i es poguessin iniciar les obres durant el 2005. 

A final d'agost el Departament de Treball i Indústria Ya treure a m
formació pública la sol·licitud d'autorització del projecte i l'estudi 
d'impacte ambiental de la central eòlica Serra del Tallat. Aquesta 
central afectaYa els municipis de Vallbona de les Monges (Urgell) 
i Passanant (Conca de Barberà). El projecte, promogut també per 
l'empresa Corporación Energía Hidrocléctrica de Navarra, tenia 
un pressupost de 42'6 milions d'euros i constava de 33 aerogene-
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radors de 80 m d'alçada cadascun i una potència total instal·lada de 
49'5 MW 

L'autorització definitiva dels projectes aparegu ts 
e l 2003 
A ptincipi de novembre, la Comissió d'Urbanisme de Tarragona do
nava el darrer perrnís necessari per a l'execució de la central eòlica de 
les Forques, entre els municipis de Forés i Passanant, a la Conca de 
Barberà. El projecte només quedava pendent, per poder iniciar les 
obres, dels respectius permisos d'obres municipals. Aquest projecte 
comptava amb el vist-i-plau d'ajuntaments i veïns afectats i no havia 
rebut l'oposició de cap associació o plataforma de la zona. 

El conseller del Depanament de Medi Ambient i Habitatge (DMAH), 
Salvador Milà, en una visita a principi de setembre a la Conca de 
Barberà es va reunir amb l'alcalde de Senan, Antoni Saltó 
(Convergència i Unió, CiU) i la Plataforma per Senan, que aplegava 
els veíns del municipi, per reiterar-los el compromís de no tirar en
clavam cap projecte de central eòlica sense un mínim de consens 
amb el territori . Segons el conseller, ni el Depanament de Treball i 
Indústria ni el DMAH autoritzarien cap projecte abans de l'aprova
ció del nou \Ml'\ n1 RI n lbOS wurs [56] que la Generalitat de 
Catalunya estava redactant. 

Però un dia després que el conseller de Medi Ambient fes aquestes 
afirmacions va aparèixer publicat al Dia1i Oficial de la Generalitat de 
Catalunya (DOGC) una resolució del Departament de Treball i 
Indústria per la qual s'atorgava a l'empresa Gerr Grupo Energético 
XXI SA (GERRSA) l'autorització administrativa de la central eòlica 
de Montargull, situada a la zona nord de la Serra del Tallat, entre els 
terrnes municipals de Talavera (Segarra) i Llorac (Conca de Barberà). 

La demanda de moratòria 
El mes de gener de 2004, la delegació del Depanament de Treball i 

CENTRALS EÒLIQUES DE LES SERRES DEL TALLAT l DE VILOBÍ 

Indústria a Tarragona va denegar a l'entitat ecologista Grup d'Estudi 
i Protecció dels Ecosistemes del Camp (GEPEC) la condició de part 
interessada en la tramitació dels diversos projectes de centrals eòli
ques de la zona. A principi de maig, la Plataforrna per Senan, 
l'Ajuntament de Senan i la Coordinadora de Defensa de la Terra 
(CDT) van demanar al Govern de la Generalitat una moratòria per 
als projectes eòlics previstos a les serres del Tallat i Vilobí, així com 
l'establiment d'una taula de diàleg per debatre la qüestió. 

A mitjan mes de juny es va celebrar una caminada reivindicativa 
contra la instal·lació de centrals eòliques a la Serra del Tallat, orga
nitzada per la CDT. Des de les associacions i platafom1es veïnals 
agrupades al voltant de la CDT es demanava la retirada dels projec
tes, ja que consideraven que tindrien un fort impacte ecològic, pai
satgístic i acústic sobre la serra i afectarien negativament el desenvo
lupament tutistic de la ruta del Oster. a l'hora que reivindicaven una 
altre tipus d'inversions. També es reclamava al Govern de la 
Generalitat una moratòria dels projectes fins que no es redactés el 
nou pla de l'energia de Catalunya i el nou mapa eòlic. 

A fmal d'any a les serres del Tallat i Vilobi hi havia un projecte, la 
central eòlica de les Forques, que només tenia pendent les respecti
ves autoritzacions municipals per a poder iniciar les obres. Havien 
iniciat els tràmits administratius els projectes de cent rals eòliques de 
Coma Bertran (2003), Serra de Vilobí i Serra del Tallat (2004). Totes 
les propostes, entre l'autoritzada i les que es trobaven en tràmit, su
maven conjuntament un total de 168 MW de potència instal·lada i 
12 7 aerogeneradors. 

SSG 

Més informació: 

\\'\\W, gcpcc.org 
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t.:A1untament de Tortosa dóna llum verd als dos pro1ectes de construcció de parcs eòlics al coll 
de l'Alba. Les propostes havien aixecat l'oposició d'una part de la societat civil , havien provocat 
una crisi al si de l'equip de govern de l'Ajuntament. 

Antecedents 2003·33 

L'any 2003 es van presentar dues propostes de centrals eòliques 
al coll de l'Alba i la serra del Boix, al limit est del municipi de 
Tortosa, a la comarca del Baix Ebre. Una la presentava l'empre
sa Ecovent Parc Eòlic S.A., amb trenta-set aerogeneradors i 48 
MW de potència instal·lada, i l'altra, Terranova Energy 
Corporation S.A, amb vint-i-tres aerogeneradors i 30 MW El 
coll de l'Alba és una zona muntanyosa d'arbustos i garriga que, 
malgrat no estar inclosa al Pla d'espais d'interès natural (PEIN), 
té un alt valor simbòlic per la població de la zona, que hi realit
za nombroses trobades i actes religiosos i festius. 

Els projectes tenien el suport de tots els grups polhics de 
l'Ajuntament de Tortosa, excepte d'Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya-Verds (ICV), que 
formaven part de l'equip de govern juntament amb Indepen
dents per !'Ebre (!PE) i el Partit dels Socialistes de Catalunra 
(PSC), que en tenia l'alcaldia. 

La Plataforma per a l'Ús Racional de l'Energia Eòlica del Baix 
Ebre i el Montsià es mostrava contrària a tols dos parcs eòlics, 
LOL i que va decidir concentrar tots els seus esforços un ica
ment contra el projecte de Terranova, al qual va presentar un 
recurs contenciós administratiu. Segons la plataforma, l'infor
me ambiental presentat per l'empresa promotora era incom
plet ja que no tenia en compte l'impacte sobre una parella d'à
guiles cuabarrades, espècie protegida per la Directiva europea 
d'aus, que niuaven a només 800 m del parc. A més, argumen
taven que no s'havia realitzat el tràmit d'informació publica 
per segona vegada despres d'haver modificat el projecte per a 
reduir el nombre d 'aerogeneradors i instal·lar-ne de més po
tents. 

Cris i a l'equip de govern municipal per la 
presentació d'un recurs 
El mes de març de 2004 la Plataforma per a l'Ús Racional de 
l'Energia Eòlica va fer públic que ha\~a presentat, amb el suport 
dels grups municipals d 'ERC i ICV, un nou contenciós adminis
tratiu contra l'Ajuntament de Tortosa per tal d'evitar l'inici de 
les obres. Concretamem demanaven que no comencessin fins 
després del període de nidificació de les àguiles cuabarrades, el 
mes d'octubre. 

El suport d'ERC i ICV a la presentació del recurs va obrir una for
ta crisi a l'Ajuntament de Tortosa. L'alcaldc,Joan Sabaté (PSC), va 
amenaçar de trencar el pacte si els dos partiLS no rectificaven el 
que considerava una deslleialtat contra una decisió adoptada per 
l'Ajuntament matebc Finalment, el jutjat número 2 de Tarragona 
va decidir denegar la petició de suspensió cautelar de les obres ba
sant-se en un informe del Departament de Medi Ambient i 
Habitatge (DMAH). 

llum verd definitiu al parc eòlic 
El 23 d'abril l'Ajuntament de Tortosa va realitzar l'últim pas per a 
autoritzar el parc eòlic. El ple va ratificar un conveni entre el con
sisto ri i l'empresa promotora que permetia l'ocupació de terrenys 
de titularitat pública a canvi que Terranova es comprometés a mi
llorar l'entorn de l'ermita de la Providència i a construir un edifici 
destinat a equipament cultural. ERC i ICV van votar en contra, fet 
que va generar una nova crisi a l'equip de govern Lot i que final
ment no es va produir el trencament del pacte. 

D'altra banda, a final d'octubre, l'Ajuntament de Tortosa va infor
mar que el jutjat contenciós administratiu havia desestimat el re
curs interposat per la plataforma el 2003 en considerar que la lli
cència s'ajustava a la legalitat i no calia fer cap nou període 
d'exposició pública després d'haver modificat el projecte. Després 
d'aquestes decisions, la plataforma va anunciar que no presentaria 
cap recurs d'apel·lació i reconeixien que ja no hi havia cap possi
bilitat d'aturar Ics obres. 

Així, doncs, a final de 2004 Terranova ja disposava de tots els per
misos per poder-se instal·lar i el projecte de central eòlica que li
derava Ecovent ja havia iniciat les obres el mes d'octubre. Quan 
els dos projectes emrin en funcionament pem1CLran obtenir una 
potència de 78 MW 

Més in formació: 

\\'\\'\\.ah-e nt. n.:t 
W\\'\\ .ge pec .org 
WW\\'.tonosa.,1ltanct. org 
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Tot i l'ex1stènc1a de l'Acord comarcal a la comarca del Priorat es contmuaven fent noves 
propostes per a instal·lar-hi centrals eòliques El proJecte de l'empresa Tarraco Eòlica per muntar 
una central de 90 aerogeneradors al sud de la comarca posa en crisi l'Acord comarcal, que. tot i 
així, tenia el suport del Departament de Medi Ambient i Habitatge per incorporar-lo dins el nou 
mapa eòlic. 

Antecedents 2003:31 

Situada al centre de la província de Tarragona, des de la serra 
del Montsam fins a la de Llaberia i la serra del Pradell -articu
lada pel riu de Siurana i la riera cie Capçanes-, la comarca del 
Priorat presenta un paisatge singular i alhora una de les princi
pals reserves cie fauna de les serralades litorals mediterrànies. 

Els antecedents. I.:acord comarcal per 
al desenvolupament de l'energia eòlica al Prioral 
A cavall entre la comarca del Priorat i el Baix Camp hi ha en 
funcionamem, des de 1999. la cemral eòlica de Trucafon, cons
truïda en clucs fases i amb un total de 91 aerogeneradors i 29'85 
MW cie potència instal·lada. 

El nombre de pro postes per a instal·lar més aerogeneradors a la 
comarca, emre els anys 1999 i 2000, va ponar agents politics, 
econòmics i socials del Priorat a signar l'any 2001 l'Acord co
marcal per al desenvolupament de l'energia eòlica al Priorat. 
L'Acord, que enunciava l'objectiu de mamenir un paisatge de 
qualitat i proposava situar els aerogeneradors en llocs poc visi
bles, acceptava dues centrals eòliques més, una a Margalef i l'al-
1ra a Cabacés, i fou signat pels grups polítics representats al 
Consell Comarcal del Prioral (Partit dels Socialistes de 
Catalunya, PSC; Convergencia i Unió, CiU i inclependems
FIC), Esquerra Republicana de Catalunya (ERC), sis alcaldes de 
municipis de la comarca (de vint-i-tres) i per diferents emi1a1s 
adherides a la Plataforma per la Defensa del Patrimoni Natural 
del Priorat (PDPNP) i el consells reguladors de les dues deno
minacions d'origen, DOQ Priorat i DO Momsanl. 

Tot i l'Acord, que no tenia cap validesa jurldica, duram el 2002 
es va construir la central eòlica del Mas de la Potra, situada al 
Coll de la Teixeta, dos aerogeneradors amb una potència 
instal-lada de 2'6 MW emre els municipis del Pradell de la 
Teixeta (Priorat) i Duesaigues (Baix Camp). Duram el 2003 di
versos projectes van iniciar les obres o els tràmits aclministra
lius: es van iniciar les obres cie la central eòlica del Collet dels 
Feixos, al terme municipal cie Duesaigües, just al nord de la 
central eòlica del Mas de la Potra, amb sis aerogeneradors i una 
potència instal·lada de 7'92 MW, i es van iniciar els tràmits de 
la central eòlica dels Segalassos, al limit dels termes municipals 
de Cornudella de Montsant (Priorat), Prades (Baix Camp) 
Vilanova de Prades (Conca de Barberà). 

La PDPNP va mostrar el seu rebuig a aquests projectes, per l'im
pacte paisatgístic que consideraven que trencava un dels punts 
bàsics de l'Acord. 

Un nou projecte a la Morera de Montsant 
A principi de 2004 l'Ajuntamem de la Morera de Montsant va 
comunicar la seva i111enció d'instal·lar una minicentral eòlica 

dins el terme municipal. Es tractava d 'una proposta per a ins
tal-lar tres aerogeneradors d'uns 60 m d'alçada a l km del nu
cli urbà, just al límit del Parc Natural de Montsant, amb una 
potència instal·lada de 7'5 MW i una inversió de l '5 milions 
d 'euros. El projecte era iniciativa de l'Ajumament mateix i 
cl'Eurosolar (Associació Europea per a les Energies Renova
bles) amb el suport de l'Emesa Catalana per una Energia Neta 
i Renovable, i l'havia de finançar l'Ajuntament i els veïns que 
desitgessin formar part de la cooperativa. El Consell Comarcal 
del Priorat i la PDPNP van cri licar la iniciativa perquè conside
raven que tindria un fort impacte visual. La PDPN va sol·licitar 
la reunió de la comissió de seguiment de l'Acord comarcal per 
analitzar la situació, alhora que plantejava la instal·lació de pla
ques solars com a alternativa. 

La comissió de seguimem es va reunir a principi de maig per 
valorar aquesta nova proposta. A la reunió va assisllr el direc
tor general de Polítiques Ambientals i Sostenibilitat, Jordi 
Cañas, tots els partits pohtics amb representació municipal 
(PSC, CiU, ERC i independents) , representants del Consell Co
marcal del Priorat i membres de la PDPNP. Cañas es va com
prometre a reconèixer l'Acord comarcal a l'hora cie redactar el 
nou \1.\1'\ ,,1 RI < !(si" 1 , l 56I , que es troba\·a en fase d'ela
boració, així com el seu paper d'interlocutor vàlid per a l'apro
vació cie noves centrals eòliques al Priorat. 

~Ajuntament del Molar es desmarca de l'Acord, 
que és posat en dubte per alguns ajuntaments 
La proposta sorgida a la l\lorera cie Montsant i els rumors de no
ves possibles ce111rals còliques a la comarca van generar debat 
entorn cie la validesa cie l'Acord comarcal. Així, memre que des 
del Consell Comarcal del Priorat, presidit per ERC-AM amb el 
suport del PSC, i la PDPNP se'n defensava la plena vigència, 
l'Acord era posat en dubte pels ajuntaments governats per CiU. 

Poc després l'Ajuntament del Molar va decidir desmarcar-se de 
l'acord per poder decidir lliureme111 la implamació de centrals 
eòliques al seu terme municipal. En paral·lel la PDPNP advertia 
que l'empresa Tàrraco Eòlica tenia volumat cie construir una 
gran central eòlica al sud de la comarca, on governaven majori
tàriament ajuntaments cie CiU. L'alcalde del Molar i portaveu 
comarcal cie CiU, Joan Jaume Salvació, va assenyalar el Go
vern de la Generalitat com a principal impulsor dels projec
tes eòlics. Segons Salvació, només sis dels vi111-i-tres pobles 
de la comarca havien subscrit !"Acord comarcal, i reconeixia 
que els ajuntaments de la Palma d'Ebre, la Figuera, el Molar, 
Cabaces, la Bisbal de Falset i Margalef, tots governats per 
CiU, havien consolidat un from comú per a defensar els seus 
interessos respecte a la possibilitat d' implantar projectes de 
centrals eòliques en els respectius municipis. També Josep 145 
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Anton Robles, alcalde de Cabacés, va afirmar que l'Acord co
marcal no tenia cap importància i va defensar l'autonomia mu
nicipal. 

Els ajuntaments governats per CiU van proposar celebrar referèn
dums a nivell local per a ratificar la vigència de l'Acord. En el cas 
del Molar, se'n va fer un a final de juny i va sortir guanyadora l'op
ció de sortir de l'Acord comarcal i de donar suport a l'impuls d'un 
projecte de central eòlica. L' Ajuntament de Cabacés també va 
convocar un referèndum per conèixer la posició dels veïns respec
te de la possibilitat d'implantar una central eòlica al municipi, i va 
guanyar l'opció favorable a la instal·lació. La PDPNP va treure im
portància als resultats en assegurar que els índex de participació 
havien estat molt baixos, amb només un 30% en el cas del Molar, 
i que per tant els resultats no eren prou representatius. 

El Consell Comarcal del Priorat lamentava la sortida de l'Ajuntament 
del Molar de l'Acord i alhora recordava la seva plena vigència. En la 
mateixa línia es van manifestar els grups municipals d'ERC, PSC i els 
Independents, que a instància de la PDPNP van elaborar un mani
fest que van fer arribar al conseller de Medi Ambient, Salvador Milà, 
on es demanava que la Generalitat de Catalunya respectés l'Acord 
comarcal per a elaborar el nou mapa eòlic. 

En una reunió a final de setembre amb la PDPNP i alcaldes de 
la comarca, el conseller Milà va recordar l'autoritat del Govern 
de la Generalitat de Ca1alunya a l'hora de planificar les noves 
centrals eòliques i va qualificar les iniciatives d'alguns ajuma
ments comarcals que apostaven per noves centrals eòliques de 
moviments condemnats al fracàs. També va ratificar l'Acord co
marcal com a pum de partida per a planificar el desplegament 
de l'energia eòlica a la comarca. Igualment va apuntar la possi
bilitat de fomentar una distribució comarcal dels recursos eco
nòmics provinents de les centrals eòliques, recursos que haurien 
d'anar destinats al desenvolupament d 'un pla de desenvolupa
ment comarcal. 

Aparició d'un moviment comarcal de suport 
a les centrals eòliques 
A principi d'octubre un grup de ciutadans de municipis del sud 
de la comarca van crear l'associació "Acció veinal per l'energia eò
lica", amb la intenció de promoure la implantació de cemrals eò
liques. Aquesta associació, que es mostrava molt crilica amb la 
PDPNP. considerava que calia una revisió de l'Acord comarcal, ja 
que no era prou representatiu i vulnerava, segons creien, l'auto
nomia municipal. També rebutjaven la proposta del conseller cie 
Medi Ambient de repartir comarcal mem els beneficis generats per 
les centrals eòliques. L'Associació destacava sobretot la importàn
cia dels guanys econòmics que es podrien derivar d'aquestes ins
tal·lacions als respectius municipis. 

La PDPNP va criticar la nova Associació afirmant que en el procés 
d'elaboració de l'Acord comarcal es van convocar tots els alcaldes 
i que, per tant, era representatiu i que a més comptava amb cl su
port cie sectors estratègics a la comarca com ara el vitivinícola. 

A final d'any apareix un nou projecte eòlic 
a la comarca 
Enmig del debat sobre la validesa de l'Acord comarcal signat 
l'any 2001, el mes d 'octubre va aparèixer un nou projecte per a 
construir una central eòlica al sud de la comarca. L'empresa 
Tàrraco Eòlica va anunciar la voluntat de construir una central 
eòlica de 90 aerogeneradors, d'uns 80 m d'alçada cadascun, al 
llarg de 30 km, entre els municipis de Cabacés, Margalef, la 

ANUARI TERRITORIAL 2004 

Bisbal de Falset, la Figuera, el Molar, al Priorat, i Vinebre i la 
Palma d'Ebre, a la Ribera d 'Ebre. Segons l'empresa, es pretenia 
iniciar les obres a final de 2005. En el moment de fer pública 
la proposta, l'empresa encara estava elaborant l'estudi d'impac
te ambiental i per tant el projecte encara no havia miciaL els trà
mits administratius. 

Des dels ajuntament.s afectats es valorava positivament la propos
ta per l'aportació econòmica que significaria, uns 7.000 euros 
anuals per cada aerogenerador segons representants municipals, a 
repartir entre els ajuntaments (30%) i els propietaris dels terrenys 
(70%). A banda, també significaria uns ingressos addicionals el 
primer any, per llicència d'obres i altres permisos. 

Davant l'aparició d'aquesta proposta es va reunir de nou la co
missió de seguiment cie l'Acord comarcal, on es va invitar a par
ticipar l'alcalde de Cabacés per tal que expliqués els moviments 
que l'empresa Tàrraco Eòlica i determinats ajuntaments estaven 
fem al marge de l'Acord. A la reunió es va constatar l'absència 
d'un projecte concret i que la proposta plantejada per la promo
tora se situava fora dels criteris consensuats en l'acord comarcal. 
La comissió es reme1ia al futur mapa eòlic com a eina per al des
envolupament de nous projectes eòlics a la comarca. 

Els ajuntaments implica1s van decidir crear una taula de treball 
per al desenvolupament de la proposta. A la primera reunió cele
brada a principi de novembre van assistir tots els alcaldes impli
cats, Ecologis1es en Acció, l'empresa Tàrraco Eòlica, l'associació 
Acció Ve!nal per l'Energia Eòlica, el president del Consell 
Comarcal del Priorat i el delegat del Departament d 'Indústria i 
Treball al Camp de Tarragona. Des de l'Ajuntament de Cabacés 
s'afirmava que la central podria començar a construir-se a final de 
2005, un cop superats els tràmits administratius davant el 
Departament cie Medi Ambient i Habitatge i el Departament 
d'Indústria i Treball. En aquesta reunió es va plantejar un nou re
partiment dels beneficis, pel qual els propietaris rebrien el 40%, 
els propietaris afectats el 30% i l'ajuntament el 30% restant. 

La PDPNP va criticar l'acord a què havien arribat els municipis 
afectats i l'empresa, al·legam que els consist0ris havien promès 
a l'empresa una rebaixa del 50% de l'impost sobre construc
cions, instal·lacions i obres (!CIO). També criticaven que l'acord 
amb l'empresa s'havia fet al marge de la comissió cie seguiment 
de l'Acord comarcal, i que s'estaven generant falses expectatives 
econòmiques sense fonamen t. 

A final d'any no es tenia constància de l'inici del tràmit adminis
tratiu d'aquest projecte, ni de cap altre. L'Acord comarcal, tot i la 
crisi, seguia plenament vigent i amb el compromís del Depar
tament de Medi Ambient i Habitatge d'incorporar-lo dins el nou 
mapa eòlic. 

Durant el 2004, coincidint amb l'augment de la preocupació social 
per la transformació i degradació del paisatge causat per l'impacte de 
l'activitat antròpica, el Consell Comarcal del Priorat, amb el suport 
de les dues denominacions d'origen de la comarca, va impulsar la re
dacció de la ú\RTA 1wL r1hA1u- m L PRIORAT 1401 , un document de cai
re regulador i normatiu per a la protecció integral del paisatge. 

SSG 

Més informació: 

www.gepec org 
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El Departament de Medi Ambient i Habitatge presenta a !mal d'any el mapa eòlic de Catalunya 
que determina les zones més adequades, des d'un punt de vista tècnic, per a aprofitar la força 
del vent i generar energia elèctrica. Aquest mapa hauria de servir de base per a la realització del 
Pla territorial sectorial de l'energia eòlica que ha de permetre planificar les futures implantacions 
d'aquestes instal·lacions. 

Antecedents 2003:27 

L'energia eòlica és una font d'obtenció d'energia elèctrica neta, ja 
que, a diferència de les centrals tèrmiques i nuclears, no produeix 
emissions atmosfèriques ni residus. D'aquesta manera esdevé una 
eina per a disminuir l'emissió dels gasos d'efecte hivernacle, prin
cipalment el CO,, responsables, almenys en part, del canvi climà
tic. A més, es tracta d'una energia renovable, és a dir, inesgotable, 
que en més o menys quantitat es troba a tot el món. No obstant 
això, a Catalunya, la implantació de parcs eòlics ha generat un fort 
debat social, ja que determinats sectors, tot i ser favorables a 
aquest tipus d'energia, s'han oposat a alguns projectes pel seu im
pacte ambiental i paisatgístic. 

A Catalunya, a partir dels anys vuitanta van aparèixer els primers 
projectes per a impulsar parcs còlics, si bé van tenir un abast re
duït. Fou a final dels noranta que el govern va decidir apostar amb 
més força per l'energia eòlica i va presentar diversos plans que, 
després de diverses modificacions, van desembocar el juny de 
2002 en el Decret regulador de la implantació de l'energia eòlica, 
conegut com a mapa eòlic, i en el Pla territorial sectorial de la im
plantació ambiental de l'energia eòlica. 

En aquells moments, a part d'un parc de petites dimensions a l'Alt 
Empordà, només hi havia tres parcs eòlics a Catalunya, al Baix 
Ebre i el Priorat, amb una potència de 84 megawaus (MW) i la 
previsió del Pla era instal·lar cap al 2010 entre 1.000 i 1.500 MW 
Això suposaria passar del 0,4% de la producció neta d'electricitat 
a un 3 o 4,5%. Les propostes del Govern van rebre ctítiques per 
part d'alguns grups ecologistes que denunciaven que es pern1etia 
la instal·lació de parcs eòlics en àrees protegides al Pla d'espais 
d'interès natural (PE!N). Aix1, l'Assemblea d'Entitats Ecologistes 
de Catalunya (AEEC), que agrupa la major part de les entitats eco
logistes, reclamaven que més enllà dels efectes ambientals dels 
parcs calia valorar també altres aspectes com la concentració dels 
projectes o l'impacte sobre el paisatge i sobre la comunitat local. 
En canvi, altres grups ecologistes, com Ecologistes en Acció o 
Greenpeace, es mostraven més favorables a la implantació de cen
trals eòliques, argumentant que es tractava d'una energia no con
taminant i renovable. 

Durant el 2003 nombrosos projectes de centrals eòliques, ma
joritàriament al sud cie Catalunya, van iniciar els tràmits admi
nistratius, la major part dels quals van ser autoritzats. No obs
tant això, els promotors es trobaven amb el problema cie la 
connexió a la xarxa de transport i distribució elèctrica, a causa 
de les desavinences amb les companyies elèctriques Fecsa
Endesa i Red Eléctrica Española. Els promotors acusaven les 
companyies elèctriques d 'obstaculitzar les connexions, mentre 
que aquestes demanaven que es racionalitzessin les peticions de 
connexió per tal de poder planificar les subestacions i evitar 
possibles sobrecàrregues de la xarxa. 

El nou Govern refà el mapa eòlic 
A principi de febrer de 2004 el nou Govern de la Generalitat va 
decidir revisar el mapa eòlic del 2002, que hauria de servir de 
base per a aprovar el nou Pla territorial sectorial de l'energia eò
lica. El conseller de Medi Ambient, Salvador Milà, d'Iniciativa 
per Catalunya Verds (!CV), apuntava que un dels motius per a 
la modificació era l'elevada concentració de parcs eòlics al sud 
de Catalunya prevista per l'anterior mapa. A més, el portaveu 
d'ICY al Parlament, Joan Boada, va assegurar que el nou mapa 
no permetria realitzar parcs en espais protegits o enmig de co
rredors biològics, ni macroparcs de més de trenta aerogenera
dors. Així mateLx, Boada va anunciar que el Govern pressiona
ria Ics empreses elèctriques per a facilitar als promot0rs la 
connexió a la xarxa de distribució. 

El secretari general de l'Associació de Productors d'Energies 
Renovables (APPA), Manuel Delàs, temia que la revisió del 
mapa eòlic pogués paralitzar la construcció de centrals i va re
cordar que el vent aprofitable es localitza únicament al sud i 
e l nord del pals. D'altra banda diferents entitats ecologistes in
closes a l'AEEC, com el Grup d'Estudi i Protecció dels Eco
sistemes del Camp (GEPEC) i la Coordinadora de Plataformes 
del Camp de Tarragona i les Terres de !'Ebre, es van mostrar 
satisfetes per l'anunci del Govern però van demanar que men
tre no es realitzés el nou mapa es paralitzés la construcció de 
noves centrals. El Govern de la Generalitat es va mostrar con
trari a la moratòria i va afirmar que els projectes existents s'es
tudiarien cas a cas i només s'aprovarien els que no afectessin 
espais protegits. 

Medi Ambient i Treball es comprometen a 
impulsar nous parcs eòlics 
A final d'abril el conseller de Medi Ambient, Salvador Milà, i el de 
Treball i Indústria, Josep Maria Rañé (Panir dels Socialistes de 
Catalunya, PSC), van enunciar la voluntat del Govern d'arribar a 
1.500 MW de potència instal·lada a través de l'energia eòlica l'any 
2007 i a 3.000 MW, el 2010. Això suposaria doblar el volum d'e
nergia eòlica prevista per l'anterior govern de la Generalitat. Per tal 
d'evitar el seu impacte sobre el territori, van afirmar que s'estava 
treballant en una distribució territorial més equitativa i en la crea
ció d'aerogeneradors més potents (per tal de reduir el nombre d 'a
parells) i que també es preveia la possibilitat de crear parcs eòlics 
al mar. En aquest sentit es va fer públic que l'empresa Capital 
Energy S.L havia presentat un projecte per a construir L:-SA < E~

TR.\L rn1 It \ ~!API t\tl \L ,1 rH,1 m L Dl-LIA DL LlBRE l SOi d'un cen
tenar d'aerogeneradors situada entre 5 i 8 km de la costa, que s'es
tava estudiant. 

El GEPEC va criticar l'anunci realitzat pel Govern afirmant que l'e
nergia prevista per al 2010 corresponia a tres vegades la potència 147 
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d'una central nuclear. A més van mostrar la seva desconfiança amb 
l'anunci d'un repaniment territorial dels parcs més equitatiu, ja que 
p reveien que prop del 90% de les centrals eòliques s'executarien al 
Camp de Tarragona i a les Terres de l'Ebre. En resposta a aquestes 
inquietuds, el d irector general de Planificació Ambiental, Jordi 
Caf\as i Sala, va enunciar que el GEPEC i altres entitats ecologistes 
íonnarien part del consell assessor que estava elaborant el nou ma
pa eòlic català. 

Es presenta el mapa de recursos eòlics 
El mes de novembre el Departament de Medi Ambient va pre
sentar el mapa de recursos eòlics de Catalunya que tenia com a 
objectiu identificar les zones que oferien més possibilitats per a 
l'aprofitament del vent per a la generació d'energia. El mapa te
nia una resolució espacial de 200 metres i oferia la possibilitat 
d'obtenir el valor del vector a l'altura que es desitgés, en funció 
de les característiques de cada aerogenerador. Segons el mapa, 
les zones òptimes per a la instal·lació de l'energia eòlica se si
tuaven al nord i el sud del litoral català, on es mesuraven vents 
superiors als 6 m/s. També es constatava que els vents augmen
taven notablement mar endins, a uns 20 km de la costa, tot i 
que en aquest cas la construcció de centrals eòliques era més 
costosa. 

El conseller de Medi Ambient, Salvador Milà, va enunciar que 
aquestes dades servirien de basc per a redactar el Pla territorial 
sectorial de l'energia eòlica, que establiria l'emplaçament dels 
futurs parcs eòlics juntament amb altres criteris com els econò
mics, els socials o els ambientals. Diverses entitats ecologistes 
es continuaven mostrant reticents a causa de l'alta concentració 
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de les zones òptimes per a la instal·lació d 'energia eòlica en de
terminats indrets. 

Amb tot, a final de 2004 la potència eòlica instal·lada continuava 
essent de 94 MW, si bé disposaven d 'autorització administrativa 
un total de vim-i-vuit parcs eòlics que sumaven un total de 819 
MW La Trn1<.1A111 [5 l l i el Baix Ebre eren les comarques que su
maven un nombre major de projectes, seguides per les Garrigues, 
i'ALT E,1rnRI\\ [521, la Conca de Barberà i !'Anoia. Alguns d'a
quests ja estaven en construcció, si bé, segons l'Associació de 
Productors d'Energies Renovables, continuaven els problemes per 
a garantir-ne la connexió amb les lrnies elèctriques. A més, esta
ven en tramitació vint-i-vui t projectes més de parcs eòlics que su
marien un total de 1.150 MW Mentre no s'aprovés el Pla territo
rial sectorial de l'energia eòlica el conseller de Medi Ambient va 
assegurar que únicament Lira1ien endavant els que fossin menys 
polèmics. Si es desencallessin alguns d'aquests abans del 2007 es 
compliria l'objectiu de la Generalitat de superar els 1.500 MW 
abans d'acabar la legislatura. 

Més informació: 

www.alvent net 
www.appa es 

MJP 

W\V\\. mcd1amb1en1 genl:\l net/calfe l_medi/~ostcn I b1 l llat/nu
pa_eolid11rn:i .1sp 
\l 1\w.gepcl· org 
\I\\W.~ah·cm-cmporda org 

El mapa de recursos eòlics proposa evitar les instal·lacions de grans dimensions. A la imatge un delall del parc eòlic de Trucalort, a cavall del Priorat i el Baix Camp, el més gran de Catalunya amb noran-
148 ta-un aerogeneradors. Folo: Àlex Tarroja 
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l 
Un cop descartat !'ITER a Vandellòs. es plantegen alternatives per a aprofitar la inversió estatal 
que s'havia previst per a finançar el projecte de reactor termonuclear. La proposta que compta 
amb un consens local i autonòmic més unitari és la de crear un centre de recerca d'energies 
renovables. No obstant això, des del Govern central s'anuncia que no es preveu el recolzament 
de la creació d'un nou centre de recerca a Vandellòs i que mai no hi havia hagut una partida 
pressupostària prevista per a l'ITER. 

Antecedents 11 2003:71 

L: any 2003 el Govern central del Partit Popular (PP) va presentar 
la candidatura de Vandellòs i l'Hospitalet de l'infam (Baix Camp) 
per a acollir el reactor termonuclear ITER (l:,;11 RNATl<lN.\t 

n11 R\t, 'M, t r.1R Exrr'RJ\tF\:TAt. REA< TtlR) 12003 71 l. L.a Unió 
Europea (UE) va descartar finalment la candidatura espanyola en 
favor de la localitat francesa de Caradache, malgrat que el Govern 
estatal havia promès una aportació econòmica al projecte de 920 
milions d'euros (el 20% del total de la inversió que implicaria 
!'ITER). L.a decisió europea ,·a provocar la decepció entre la majo
ria de pmtits polítics, que havien vist en l'ITER una oportunilal 
per a atraure inversions. Altrament, la notícia va ser rebuda amb 
satisfacció per part dels grups ecologistes, que considera\'en cl 
projecte perillós i innecessari, especialment en una localilal que ja 
tenia dos reactors nuclears, un dels quals clausurat. 

Recuperant una reivindicació feta duram l'oposició a l'ITER, des 
d'Iniciativa per Catalunya Verds (ICV) es va proposar aprofitar la 
inversió prevista per a finançar !'ITER per a crear l'anomenat 
Centre de Recerca d'Energies Renovables de Catalunya (CRERC), 
que tindria la seu a Vandellòs. El mes d'abril, el conseller de Medi 
Ambient i Habitatge, Salvador Milà, va recollir aquesta proposta i 
es va comprometre a treballar per a impulsar l'equipament amb la 
col·laboració del Govern espanyol i la Unió Europea. 

Segons la proposta, el Centre duria a terme recerca vinculada a l'e
nergia solar, eòlica i de biomassa, i també del potencial de l'hidro
gen. Igualment, fonnaria tècnics, impulsaria programes d'eficièn
cia energètica i afavoriria la creació d'un clúster d'empreses del 
sector. El centre comportaria una importam dinamització econò
mica del municipi, i, segons l'alcalde de Vandellòs, Josep 
Castellnou, també beneficiaria allres municipis. De fet, Mom-roig 
del Camp ja havia ofert el seu polígon industrial per a acollir em
preses vinculades al Centre. 

Tots els partits catalans van donar suport al nou projecte, tot i que 
Convergència i Unió (CiU), Esquerra Republicana de Catalunya 
(ERC) i PP van posar-hi objeccions, per fets com ara que no in
cloïa el calendari ni les íonts de finançament. Els ecologistes, en 
canvi, s'hi van mostrar escèptics, perquè el CRERC significaria la 

consolidació de la localitat com a municipi energètic. De fet, el 
CRERC no era l'única proposta energètica que hi havia al munici
pi: també estava en curs la tramitació d'una l~~, RJ\l HR\llt I m ( 

t t E ,·,Nst~.\1 [4ól i el parc eòlic del Motarro havia rebut l'autorit
zació administrativa de la Generalitat de Catalunya, en contra de 
la voluntat de l'Ajuntament. 

A principi de maig la Universitat Ro\~ra i Virgili (URV) va mostrar 
al Departament de Medi Ambient i Habitatge el seu interès a par
ticipar en el futur CRERC. El rector de la URV, Lluís Arola, es va 
reunir amb el director general de Planificació Ambiental, Jordi 
Cañas, qui també va aprofitar per a intercam~ar impressions amb 
l'alcalde de Vandellòs i amb col·lectius de la població. 

A partir del consens entre els partits a Catalunya, a mitjan maig el 
senador de l'Entesa Catalana de Progrés Lluís Aragonès, va presen
tar una moció a la Comissió de Foment i Habitatge del Senat en 
què instava el Govern perquè els ajuts econòmics que l'anterior 
govern havia promès per al projecte ITER es destinessin a cofinan
çar el CRERC. El ministre d'lndústria,José Montilla, va respondre 
que no hi havia cap partida pressupostada i que el govern del PP 
no havia reservat cap pressupost per a finançar el reactor interna
cional ITER. Això va refredar la proposta de crear el CRERC i no 
se'n va tornar a parlar durant la resta de l'any. 

D'altra banda, a mitjan any es va posar en funcionament el 
Centre de Desmantellament Nuclear Mestral, al costat del reac
tor desmantellat de Vandellòs-l. Aquest centre va ser creat per 
l'Empresa Nacional de Residus Espanyols (ENRESA) i, amb la 
col·laboració de la URV, se centraria en la investigació de la la
tència del react0r i en els procediments de desmantellament 
d'una central nuclear. 

Més informació: 

www. pangea. ,lf'¡!/.lccc/ 
W\\\\ un· es 

XSR, XBR i JRL 
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l 
S'aprova definitivament el Pla parcial del Centre Direccional de Cerdanyola del Vallès amb una 
reserva d'espai per al Laboratori de Llum del Sincrotró així com per a la via verda entre 
Collserola i Sant Llorenç del Munt. La rebaixa respecte la proposta inicial de sostre edificable 
repercuteix en l'augment d'edificabilitat en altres indrets de l'àmbit d'aplicació del Pla General 
Metropolità. La construcció d'un pont per damunt de la 8-30 millora la connexió entre el Centre 
Direccional i el Campus de la Universitat Autònoma de Barcelona. 

Antecedents 2003: H 

L'any 2002 la Comissió Territorial d'Urbanisme de Barcelona va 
aprovar definitivament cl Pla parcial de la Plana del Castell de 
Cerdanyola del Vallès. Situat a la Plana del Castell , entre els nu
clis de Cerdanyola del Vallès i Sant Cugat del Vallès, seguint el 
curs de la riera Major entre el peu de la cara nord de la serra de 
Collserola i l'eix de la 8-30, el centre d ireccional havia d'acollir 
la sortida nord del Il, 11 1i H, lR ~ l l 81 , esdevenint així --com els 
altres centres direccionals previstos al PGM- un cemre de pri
mer ordre d'activitats i de comunicacions cie la regió metropo
litana de Barcelona. 

Les protestes cie diferents entitats ecologistes i el canvi de Govern 
al consistori de Cerdanyola van propiciar un nou acord amb el 
Departament de Politica Territorial i Obres Públiques (PTOP) que 
modificava el projecte aprovat inicialment ampliant l'espai reser
vat a zona verda i reduint el parc d'habitatges previst. 

Nou Pla parcial del Centre Direccional 
El mes d'abril de 2004 l'Ajuntament de Cerdanyola va encarregar 
a l'empresa Minoania l'elaboració de l'avaluació d'impacte am
biental (ALA) del nou Pla parcial. L'ALA, que era la primera que es 
feia en un pla parcial d'aquest tipus a Catalunya, es va realitzar en 
paral·lel a la redacció del Pla. 

El 4 de març l'Ajuntament de Cerdanyola, l'Institut Català del 
Sòl (INCASOL) i el Consorci per a la Construcció del Centre 
Direccional van signar un conveni per a construir un Laboratori 
de Llum del Sincrotó en una parcel·la de 6 ha del Centre 
Direccional, a ponent de la riera de Sant Marçal. Aquest conve
ni es va aprovar al ple de l'Ajuntament del mes de juliol amb l'o
posició del grup local Participació Activa i Social (PAS), partida
ri d'ubicar el Laboratori de Llum en el campus de la Universitat 
Autònoma de Barcelona (UAB). 

o 

Centre Direccional 

l 
' Parc urbà serra de Collserola 

1
oknl 
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El mes de maig van començar els treballs geològics en els sòls reser
vaLS per a construir el Sincrotó. La previsió era que les obres comen
cessin el 6 de gener de l'any 2006 i acabessin el 2009, amb un cost 
total de 120 milions d'euros. 

El conveni del Pla parcial de la Plana del Castell que havia estat sig
nat l'octubre de 2003 per l'equip de govern del consisto1i fonnat per 
lniciaúva per Catalunya-Verds (ICV), Convergència i Unió (CiU) i 
Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) i l'anterior Govern de la 
Generalitat (CiU), va ser aprovat definitivament pel Depanament de 
Política Territmial i Obres Públiques el juliol de 2004, malgrat que 
el nou Govern de la Generalitat (el tripanit format pel Partit dels 
Socialistes de Catalunya (PSC), ERC i ICV) discrepava sobre la re
ducció del nombre d'habitatges. 

A partir d'aquell moment, la Direcció General d'Urbanisme i 
l'INCASOL van enllestir el projecte de desenvolupament de les 
342 ha, i el consistori local va presentar públicament el Pla i les 
modificacions establertes. El nou planejament propiciava la con
nexió física de la UAB i el teixit urbà de Cerdanyola amb la cons
trucció de nous ponts entre la Universitat i Cerdanyola, el desdo
blament de la B-30 i l'ampliació a dos carrils per a cada sentit de 
la carretera Cerdanyola-Sant Cugat. El mes de novembre l'alcalde, 
Amoni Morral, el rector de la Universitat, Lluis Ferrer, el secreta
ri per a la Planificació Territorial del Departament de Politica 
Territorial i Obres públiques, Oriol Nel·lo, i el president del 
Consorci del Centre Direccional, Francesc Figueres, van visitar les 
obres del pom de la Plana del Castell-UAB. Oriol Nel·lo va afir
mar en relació amb la superació de l'autopista que es tractava 
"d'una vella aspiració resolta amb la construcció del pom, que es
devé també peça essencial en la millora del funcionament de l'es
pai intern de la Plana del Castell". El pont es va inaugurar el 3 de 
desembre de 2004. 

Modificacions al Pla general metropolità 
El conveni signat el novembre de 2003 entre l'Ajuntament de 
Cerdanyola i el Govern de la Generalitat, representat pel Depa
nament de Política Territorial i Obres Públiques, reduïa l'edificabi
litat prevista al PGM per a l'àmbit del Pla parcial de la Plana del 
Castell en 1.795 habitatges amb la finalitat d'ampliar la via verda 
que connecta la serra de Collserola amb la plana del Vallès. El nou 
conseller de Política Tenito1ial i Obres Públiques, Joaquim Nadal, 

CENTRE DIRECCIONAL DE CERDANYOLA DEL VALLt S 

va a[innar que l'INCASOL no es podia pern1etre el luxe de renun
ciar a aquests habitatges i va proposar reubicar-los en altres muni
cipis de l'àmbit del PGM. 

Aquesta decisió va comportar afegir una altra modificació al Pla 
general metropolità que fou aprovada el 17 de novembre de 2004 
i que afectava parcel·les dels municipis del Prat de Llobregat, 
l'Hospitalet de Llobregat i Cerdanyola del Vallès. En el cas del Prat 
de Llobregat es van qualificar dues parcel·les, la primera al barri 
de Sant Cosme, on es va incrementar en 185.000 metres quadrats 
el sostre edificable per a usos terciaris, i la segona al sector del 
Mas Blau li , on es va aprovar la construcció de 20.000 metres 
quadrats per a habitatges. Al municipi de l'Hospitalet es van qua
lificar 20.000 metres quadrats de sostre residencial, i a 
Cerdanyola es va transformar a residencial una parcel·la de 4 .168 
metres quadraLS de sòl per a equipaments públics ubicada al pas
seig del Pont. 

El desembre de 2004 els alcaldes de Cerdanyola, Amoni Morral, i de 
Sant Cugat, U uís Recoder, es van reunir amb l'objecliu d'assentar les 
bases per a un tractament futur conjunt dels projectes que afectes
sin els territoris fronterers entre els dos municipis. Una de les futu
res línies de col·laboració que es va apuntar va ser la incorporació de 
la via verda del Centre Direccional en una mateixa unitat paisatgís
tica amb l'àmbit de I hl'\I l'BI H N LA T, >RRí: Nn,R.1 12003 'fól de 
Sant Cugat. 

S'esperava que durant el 2005 continuessin les obres de construcció 
del Centre Direccional i també les del Sincrotó, que hauria d'estar 
enllestit el 6 de gener de l'an}' 2006. 

Més informació: 

w11 \\.Cerdanyola mlo 
\\ wwcertlan> ola.,1rglponal/Rccursos\\'cb/DOCL \IE0-'
rü~/l/l_2724_ 1 .pell 
\\ \\ w.ccrdan) t1la net/p,moramcs/dirccc1unaV 
w11 \\ .pangea.org/alnus/AlgCDC html 
w,1 w.collscrola.org/1ndcx_ccnt rc_d1rcc,1onal. ht m l 
1, l\ w. 1·ia11:rda.dhs.org 

MRB 
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l.:imci de negoc1ac1ons I l'anunci d'un principi d'acord entre el Departament de Justícia de la 
Generalitat I l'Ajuntament de Sant Llorenç d'Hortons per a la construcció d'un centre penitenc1an 
al municipi desperta l'oposició de diferents agents de la zona. Els veïns del nucli de Sant Joan 
Samora, on es proposa construir la presó, i els grups polítics de l'oposició es mobilitzen contra 
el projecte . 

El mes de maig, el conseller de Justícia Josep Maiia Vallès 
(Ciutadans pel Canvi, CpC), va anunciar la creació en qua1re anys 
a Catalunya de 6.500 noves places per a reclusos, 101 i que no va 
avançar la ubicació dels nous centres penitenciaris. Paral·lelament, 
i arran de la polèmica suscitada a la comarca del Bages pel projec-
te de construcció del , , 111 1 , ,,, 1 .. l L ·., 

lóOI a Santjoan de Vila1orrada, l'executiu català va aprovar el mes 
de juliol un decret, impulsat pel mateix Departament de Justícia, 
segons el qual els municipis que acollissin equipaments conside
rats "d'interès general per a la societat", com ara centres peniten
ciaiis i abocadors de residus, rebrien anualment un cànon a càrrec 
dels pressupostos de la Generalitat. A més de l'anualitat compen
satòria, cl decret de la Generalitat preveia que es pogués destinar 
un l % del pressupost total de l'obra a "actuacions de millora inte
gral de l'entorn territorial" de la localitat. Igualment, els municipis 
afectats rebrien un tracte preferent en el repartiment de les ajudes 
directes procedems dels pressupostos generals de l'Estat o dels 
fons europeus en el casos en que la tramitació depengués de la 
Generalitat. 

l'.Ajuntamem negocia amb el Departament de 
Jus tícia la localització del centre 
Sant Llorenç d' i lortons està situat al nord-est de la comarca 
de l'Alt Penedès, a l límit amb )'Anoia i cl Baix Llobregat, en
tre Martorell i Sant Sadurní d'Anoia. El 2004 no arribava als 
clos mil habitants. Durant el mes de desembre, diferents mit
jans de comunicació van fer-se ressò del fet que el Depar
tament de Justícia estava negociant amb l'Ajuntament cie Sant 
Llorenç d'Hortons la construcció d'un centre penitenciari fe
mení amb capacitat per a unes cinc-centes recluses. Aquest 
nou centre, juntament amb alt res ja aprovats, hauria cie per
metre el trasllat definitiu de !Otes les presons de la c iutat cie 
Barcelona i la conversió dels actuals immobles en equipa
ments de règim obert o semiobert. Amb la construcció d'a
quest nou centre penitenciari quedava tancat el Pla director 
d 'equipaments penitenciaris del Departament de Justícia, que 
estimava que e l 2010 hi hauria a Catalunya onze mil presos. 

A final d'any, les negociacions entre el Departament de Justícia i 
l'alcalde de Sant Llorenç d'Hortons, el socialista Carles Baiget, van 
arribar a un principi d'acord. El cemre, que tindria uns mil cinc
cents treballadors, es localitzaria prop del nucli de Sant Joan 
Samora, sobre una superfície !Otal d'entre 4 i 5 ha de terrenys qua
lificats d'industrials. la intenció del Departament de Justícia era 
que pogués ser inaugurat l'any 2007. 

Les reaccions 
En conèixer les negociacions entre l'Ajuntament i la Generalitat, 
cis veïns del nucli de Sant Joan Samora van iniciar mobilitzacions 
en contra de l'equipament. A final de desembre, al llarg d'una as-

semblea info1mativa corwocacla per l'alcalde, els més de dos-cents 
afectats van manifestar la seva oposició Segons va declarar Joan 
Valls, portaveu de l'Associació de Veins de Sam Joan Sa mora, "l'ú
nic avantatge que sap defensar l'Ajuntament és econòmic, perquè, 
de llocs de treball i de segurc1at, ja en tenim al municipi". 
L' associació va començar a recollir firmes i va mostrar-se partidà
ria de fer una consul1a popular. 

La regidora de CiU al consistori, Flèrida Metgen, va lamentar 
que no es coneguessin les contraprestacions per al municipi i 
1·a recordar que la comarca ja suportava moltes infracst ructu 
res d'interès nacional, com ara la presó de Can Brians a Sant 
Esteve Sesrovires, el 111 1~ n , 1 \ ,e 11 U \\) 18 31 o 
Ics basses d'oli per a residus indusi rials. El fet que la presó s'
hauria d'ubicar al cos1at cie les basses d'oli , podria resultar. 
segons Melgen, perillós no només per a la salut cie les cinc
centes recluses, a mb els seus fills, sinó també per als mil cinc
cents treballadors que havia cie tenir cl centre. 

CiU va anunciar que començaria una campanya d 'accions 
amb l'objectiu cie frenar el projecte, que considerava ·'absolu
tament nociu per a la comarca". Com a primera mesura va in
tentar sotmetre a tràmit d'urgència una moció al Consell 
Comarcal per tal de que la presó de Sam Llorenç d'Hortons i 
Ics infraestructures del FAV al seu pas per la comarca quedes
sin sotmeses a les necessitats que defineixi el Pt \ " < 1 ' 11 
, Rlr,)RIII n1· 1'i\1 P1,1, ,, , l l 35 l en el moment que quedés de
finitivamen t redactat i aprovat. La moció no va prosperar. 

A mitjan desembre es va p resentar un estudi d' impacte am
biental, que recomanava fer una piscina de formigó soterra
da, si1uada just al costal d'on hi ha les basses de residus, tras
lladar clins d'aquest recipient les 120.000 tones de residus, 
netejar la zona contaminada i cobrir la piscina plena amb els 
residus per tal de poder fer al damunt una zona verda o un 
espai d'aparcament. En aquest sentir, l'alcalde de Sant Llo
renç va iniciar a final d'any negociacions amb la Generalitat 
per a finançar un projecte que permetés segellar i restaurar 
les basses. 

A final cie 2004, però, l'acord entre l'Ajuntament de Sant Llorenç 
d'!--lonons i el Depanamem de Justícia encara no era definitiu tot 
i que es pre\'eia que es confirmés en unes setmanes. 

MXA 

Més informació: 

\\ \\'\1.JJhl'rtOllS.(Om 
,, W \\. gcncat nct/Just1~1J/dcpan,11ncnt/acl reccs/spkp/indc:--..h1 m 
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El pro1ecte de construcció d'un centre penitenc,an al terme mumc1pal de Sant Joan de 
Vilatorrada al Bages aixeca importants protestes Les caractenst1ques del pro1ecte. 1 

especialment el procediment seguit en la compra dels terrenys, topen amb l'oposició dels veïns. 
Un canvi d'emplaçament en el mateix municipi i una redefinició del projecte permeten 
l'aprovació inicial del Pla especial amb el suport de l'Ajuntament. tot i que les protestes 
continuen. 

L'any 2002, el Depanament deJustlcia va temptejar la possibilitat 
de consuuir un centre penitenciari a ódena, a la comarca de 
]'Anoia. La proposta, però, es va haver de desestimar després d'u
na imponant campanya de rebuig, amb 10.000 signamres i diver
ses manifestacions en contra durant les eleccions municipals. 

Tal com es va saber el gener de 2004, des de l'estiu de 2003, el 
Departament de Justícia de la Generalitat de Catalunya projectava 
construir una nova presó al terme municipal de Sant Joan de 
Vilatorrada, a la comarca del Bages. 

Una compra de terrenys polèmica 
El 29 de juliol de 2003 l' Institut Català del Sòl (lNCASOL), per 
encàrrec i segons conveni amb el Depanamem de Justícia de la 
Generalitat de Catalunya, va comprar una parcel·la de 42,3 ha de 
sòl tústic agrícola al terme municipal de Sant Joan de VilatotTada, 
en un indret anomenat Mas les Torres de Bages, situat entre el san
tuari de Joncadella i la urbanització de Pineda de Bages. 

L'objectiu de l'operació, no especificat en el conveni ni fet oficial 
fins al gener de 2004, era construir-hi un centre penitenciari, amb 
capacitat per a uns 1.500 reclusos, el qual havia de clonar respos
ta a la saturació dels centres penitenciaris catalans. La compra 
del terreny va tenir un cost cie 5,2 milions d'euros-120.000 eu
ros/ha-. La premsa comarcal i nacional es va fer ressò del sobre
preu pagat publicam aquestes xifres en contraposició al preu del 
sòl tústic al Bages, que oscil·lava, aleshores, segons diverses fonts, 
entre els 18.000 i els 30.000 euros/ha. 

El procediment seguit pel Govern de la Generalitat l'any 2003 (go
vernada per Convergència i Unió, CiU) consistent a escolli r i ad
quirir el terreny a partir de criteris tècnics, sense i11formar-ne els 
agents locals, fou defensat com un model d'èxit per la llavors con
sellera cie Justícia Núria de Gispen. Tant els empresaris de la so
cietat privada Activitats i Territori S.A., que van comprar la 
parcel·la al seu propietari original per 1,3 milions d'euros per ven
dre-la després a l'i NCASOL amb un benefici de 4 milions d'euros, 
com els representants mateixos de l'INCASOL van manifestar que 
desconeixien l'objectiu de la compra. Tampoc no es va consultar 
l'operació amb l'Ajuntament afectat ni se'l va informar, cosa que va 
provocar la indignació de l'alcalde, Ezequiel Martínez, que va qua
lificar de "desorbitada• la quantitat desemborsada pels terrenys on 
l'anterior Govern de la Generalitat volia instal·lar la presó. 

Gener de 2004: es fa públic el projecte 
Quan a mitjan gener de 2004 els nous responsables del Depar
tament de Justícia de la Generalitat van fer públiques les inten
cions de l'anterior executiu, va esclatar una polèmica entom a la 
idoneltat del lloc, l'opacitat del procediment i el cost de l'operació. 
El malestar es va agreujar en fer-se públic que el president de !'em-

presa venedora, Activitats del Territori S.A., Ricard Torras 
Solervicens, també ho era de l'emitat cie capital mixt Projectes 
Territorials del Bages (PTB), que havia de vetllar pel desenvolupa
ment econòmic de la comarca. Ricard Torras va dimitir del seu cà
rrec a PTB el dia 28 cie gener. 

Les reaccions 
Les primeres reaccions van ser unànimement contràries al projec
te. Ezequiel Martínez (Partit dels Socialistes de Catalunya, PSC), 
alcalde de Sant Joan de Vilatorrada i president del Consell 
Comarcal del Bages. va manifestar: "s'ha ignorat el Pt \ n\ >RPt.. , _ 

CIO l'RJ\,\:-; 1 lli -; "T j,i,1:-.. Dl \'tl H()RR.\[),\ 12003· I 041 i s'ha com
prat una finca sense plantejar en cap moment als municipis afec
tats aquesta proposta". 

Tots els grups politics amb representació a l'Ajuntament de Sant 
Joan de Vilatorrada, PSC, Iniciativa per Catalunya Verds (ICV), 
Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) i CiU van pactar opo
sar-se en bloc al projecte i van signar un acord denunciant la ma
nera com s'havia dut a terme la compra dels terrenys. Tanmateix, 
els alcaldes dels municipis veïns -Laura Vilagrà (ERC) cie 
Santpedor i Josep Rafan (CiU) de Sant Fruitós de Bages- van afe
gir-se a la protesta i van pactar una estratègia comuna d'oposició, 
argumentant que l'equipament no aponaria cap valor afegit al te
rritori. 

Pocs dies després, el Consell Comarcal del Bages aprovà per una
nimitat una moció comra el projecte cie la presó afirmant que els 
terrenys tenien un valor paisatgístic imponant i que es trobaven 
massa a prop de nuclis habitats. Tanmateix, la moció exigia que 
s'explicités de manera clara la política penitenciària de Catalunya 
i que es redactés un pla d'instal·lacions penitenciàries sotmès a de
bat previ i al consens polític i social. En aquesta linia també es va 
expressar, clonant-hi supon, el ple de l'Ajuntament de Manresa. 

Per la seva banda, les associacions de veïns de la comarca es van 
mobilitzar en contra del projecte. Els veïns de Pineda cie Bages, la 
urbanització més propera als terrenys comprats, per mitjà del seu 
president, Emili Alvarez, va anunciar "mobilitzacions per evitar 
que ens facin una presó al costal de casa. No hi estem d'acord i per 
això estem disposats a recollir firmes i fer tol el que convingui". A 
final de gener es va constituir una plataforma cívica que agrupava 
velns cie tota la comarca sota el lema "El Bages diu No a la presó", 
amb l'objectiu d'articular iniciatives de protesta i d'informació ciu
tadana contra el projecte. 

les mobilitzacions van ser especialment actives durant l'hivern i la 
primavera, amb manifestacions i talls de carreteres, com el que es 
va produir l'últim dia de febrer a la < \RRLTl1<..\ c-16 t l\ n11 

LtOBRl<,M [30]. prop cie Sallent, que va aplegar prop cie 1.000 153 
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persones. Durant els seus dos primers mesos de vida, la platafom1a 
va aconseguir recollir més de 22.000 firmes de rebuig. En una de les 
manifestacions més nombroses, amb més de 2.000 participants el 
mes d'abril, a Manresa, Joan Vilà, portaveu de la plataforma El Bages 
diu No a la presó, va explicar que "amb manifestacions com la d'a
vui tothom sabrà que la decisió haurà estat presa contra la voluntat 
de tota una comarca". D'altra banda, l'argument jurldic de protegir 
ambientalment l'àmbit va anar agafant pes a partir d'un estudi ela
borat per catorze advocats i presentat al Col·legi d'Advocats de 
Manresa a final de març. 

La manca d'alternatives i el pessimisme manifestat pels agents locals 
van motivar que el 22 de març tols els grups del Consell Comarcal 
del Bages, amb l'excepció del Partit Popular, tomessin a reiterar la vi
gència de la moció aprovada el 26 de gener, mostrant la seva rotun
da oposició al projecte de la presó de Sant Joan de Vilatonada i ins
tant el Govern "a descartar totalment i de manera definitiva la 
ubicació d'un centre penitenciari" al municipi. 

Paral·lelament, els tres ajuntaments més directament afectats van 
decidir accelerar els procediments urbanístics que tenien previs
tos als plans municipals per a protegir la finca segons el seu valor 
ecològic i paisatgístic i per a dificultar, així, la construcció de la 
presó. 

El Departament de Justícia encomana un nou estudi 
Davant la polèmica, el Departament de Justícia va encanegar un es
tudi per a determinar si els tenenys reunien les condicions necessà
ries per aixecar-hi el futur centre. Tanmateix, el conseller de Justícia 
Josep Maria Vallès va apel·lar a la responsabilitat dels ajuntaments 
del Bages per l'interès general, de manera que la constnicció d'una 
presó a la Catalunya Central es pogués combinar amb els "interessos 
territorials". Josep Maria Vallès va assegurar que la Generalitat com
pensaria amb subvencions aquells municipis que acollissin aboca
dors de residus o presons i va començar a treballar en un esborrany 
de llei sobre aquestes qüestions. 

Des del mes de febrer, el Departament de Justícia va començar a es
tudiar la possibilitat de reduir a la meitat la capacitat de la presó pro
jectada, a canvi de construir un altre centre penitenciari fora de la 
comarca, sense especificar, però, on es podria construir el segon 
equipament. 

Nova proposta d'ubicació a Sant Joan de Vilatorrada: 
camp de Lledoner 
El mes de maig una nova proposta d'emplaçament en una finca 
contigua a la inicial va desencallar el projecte i les negociacions. 
El màxim responsable de la política penitenciària del Govern, 
Albert Batlle, i l'alcalde de Santjoan de Vilatorrada van comparèi
xer en una roda de premsa conjunta per a escenificar un acord 
que consistia a projectar una presó més petita, per a 500 perso
nes, ampliable a 700, a uns cent metres de la parcel·la inicial, dins 
del mateix municipi. La nova finca tenia 15 ha i rebia el nom de 
camp del Lledoner. Segons l'alcalde de Sant Joan de Vilatorrada, 
el nou emplaçament tenia una orografia més adient per a minimit
zar l'impacte visual de la construcció. Les negociacions van esta
blir que s'havien de regular les compensacions econòmiques per 
al municipi i impulsar la redacció del Pla director territorial del 
Bages, una vella reclamació de la comarca. 

En declaracions de Joaquim Nadal, conseller de Política Territorial i 
Obres Públiques i portaveu del Govern: "el Govern ha trobat un em
plaçament alternatiu, pròxim a l'anterior però més adequat, ja que 
compleix amb més coherència el planejament vigent, les exigències 

ANUARI TERRITORIAL 2004 

del Departament de Justícia i la legislació ambiental; a més, costa un 
40% menys que la proposta de l'anterior Govern". El Govern va pa
gar pels nous tenenys 1,08 milions d'euros a raó de 72.000 euros 
/ha de sòl rústic, mentre que l'anterior Govern havia pagat 120,000 
euros./ha. la premsa info1mava que fonts pròximes a l'exconsellera 
de Justícia i diputada de CiU, Núria de Gispert, van assegurar que la 
diferència de preu va ser deguda al fet que al solar que s'havia ad
quirit durant el seu mandat hi havia una masia de valor històric, que 
havia encarit l'operació. 

L'agrupació El Bages diu No a la presó va rebutjar la nova proposta: 
"és una presa de pèl, perquè hi ha una distància de menys de 50 me
tres; no som tan ingenus per acceptar el canvi", va declarar Joan Vilà. 
La plataforma també va anunciar que un grup d'advocats preparava 
la denúncia sobre el fet que l'INCASOL, empresa de la Generalitat, 
hagués destinat fons públics a comprar dos solars "per sobre del 
preu de mercat". 

Un decret per a compensar els municipis que acullin 
centres penitenciaris 
El mes de juliol l'executiu català va aprovar un decret que perme
tia que els municipis que acollissin una presó rebessin anualment 
un cànon amb càrrec als pressupostos de la Generalitat. La mesu
ra, impulsada pel Departament de Justícia, volia ser un incentiu 
perquè els ajuntaments facilitessin la instal·lació d'aquesta mena 
de centres als seus municipis. Les poblacions que ja disposessin 
d'una presó també es podrien acollir a aquest tipus de beneficis 
per mitjà d'un conveni entre l'Ajuntament i el Departament de 
Justícia. Els municipis on s'edifiqués un centre penitenciari tam
bé rebrien un tracte preferent a l'hora del repartiment de les aju
des directes que procedeixen dels pressupostos generals de l'Estat 
o dels fons europeus en els casos en què la tramitació depengués 
de la Generalitat. 

Aprovació del Pla especial per a la creació del centre 
peniten ciari 
Finalment, el 15 de setembre, la Comissió Territorial d'Urbanisme 
de Barcelona (CTUB) va aprovar el Pla especial per a la creació d'un 
nou centre penitenciari al camp de Lledoner, al terme de Sant Joan 
de Vilatorrada, amb un cost de 68.700.000 euros. El 4 d'octubre va 
ser publicat al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya (DOGC) 
amb expedient 2004/014498/B. 

Es preveia que la presó tingués 12 mòduls amb 500 cel·les i una 
capacitat màxima per a 750 reclusos. Cada mòdul acolliria un 
màxim de 63 presos i comptaria amb menjador propi, economat, 
consulta mèdica, tallers, locutoris, un petit gimnàs, perruqueria i 
un pati, tot plegat sobre una superfície total construïda de 9 ha de 
les 15 disponibles. Per tal d'evitar l'impacte visual es reduirien les 
alçades dels edificis i del mur perimetral, començant l'obra tres 
metres per sota de la cota de superfície. l, tal com reclamava 
l'Ajuntament, l'accés a la presó es faria a través del pol!gon del 
Mas Mollet, respectant tots els camins rurals. El Pla també plan
tejava mesures ambientals, com ara la instal·lació d'una depura
dora per a sanejar les aigües del centre. 

Durant el període d'exposició pública del projecte, El Bages diu 
No a la presó va presentar un total de 1.619 al·legacions dema
nant la denegació de l'aprovació definitiva del Pla especial i l'ar
xiu de l'expedient per defectes de forma, així com la impossibi
litat de construir un equipament en sòl no urbanitzable. Segons 
la plataforma, no es tractava d'introduir reformes en el projec
te, sinó "d'invalidar-lo totalment". Tanmateix, van anunciar no
ves protestes i talls de carreteres per als darrers mesos de 2004, 
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com les q ue es van produir a Manresa el 2 d 'octubre o a Puig
reig els mesos de novembre i desembre de 2004. 

Encara estava per decidir el futur dels terrenys de les Torres de 
Bages, propietat també de la Generalitat, però el conseller d'Obres 
Públiques i Política Tenitorial, Joaquim Nadal, i el conseller de 
Justícia.Josep Maria Vallès, van avançar la seva intenció de destinar
los a equipamenlS públics, segurament d'àmbit supramunicipal. Per 
la seva banda, la fiscalia de Barcelona va obrir diligències per aclarir 
la compra d'aquesta parcel·la a un preu superior al del mercat. 

Un cop resoltes totes les al·legacions presentades segons va 
confirmar el Departament de Justícia, es preveia que la nova 

CENTRE PENITENCIARI DEL CAMP DE LLEDONER (SANT JOAN OE VILATORRADA) 

presó es comencés a construir duram el primer trimestre de 
2005 i entrés en funcionament entre el íinal de l'any 2006 i el 
principi de 2007. 

MXA 

Més informació: 

\\ ww nopreso7.org/ 
WW\\ gencat.net/diari/4231/0426106-+.htm 
\l \1·wmanresa.ca/noticies.php 
www.manrcsa-onlinc.com/altualitat/intlc,. htm 
1111·\1.manrc~.,-onlinc.com/allUalnal/n,)tJlics/200-+0306.htm 
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61 CONGRÉS IBÈRIC DE GESTIÓ l PLANIFICACIÓ DE L'AIGUA 
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Tortosa acull durant la segona setmana de desembre el IV Congrés Ibèric de Gestió i Planificació 
de l'Aigua, organitzat per la Fundació Nova Cultura de l'Aigua. El Congrés, que reuneix més de 
600 assistents, constata la necessitat de conjuminar el coneixement cientffic transdisciplinar, la 
tecnologia i la participació ciutadana per tal d'avançar vers una nova cultura de l'aigua. 

l.a Fundació Nova Cultura de l'Aigua (FNCA) organitza cada dos 
anys el Congrés Ibèric de Gestió i Planificació de l'Aigua, que té 
lloc rotativamem a Espanya i Ponugal. Les tres primeres edicions 
d'aquest congrés van tenir lloc a Saragossa, Oporto i Sevilla, i mal
grat que l'any 2004 la seu del IV Congrés havia de ser Coimbra 
(Portugal), duram el congrés de Sevilla, en plena lluita antitrans
vasament de !'Ebre, es va proposar fer el IV Congrés a Tonosa. El 
lV Congrés va tenir lloc del 8 al 12 de desembre a l'auditori Felip 
Pedrell de Tortosa i va esdevenir un dels p1incipals esdeveniments 
científics que s'havien celebrat mai a les Terres de !'Ebre. 

Moment clau 
Es considerava que el IV Congrés arribava en un moment clau, 
mesos abans de la modificació de la llei del PL\ tllftR()l\'<,lt ,,no
'"' 1 rRO<.,R.c\\1 \ .\t,LA l Pllt\) l HOI al Congrés (en aplicació del 
Decret de derogació del transvasament de ]'Ebre) i en plena entra
da en vigor de la Directiva marc de l'aigua (OMA) europea. 

El Congrés, amb el lema. "Ciència, tècnica i ciutadania claus per a 
la gestió sostenible de l'aigua", anava adreçat al món científic, pe
rò també estava oben al gran públic, en reconeixement de la im
portància dels moviments socials en l'impuls de polítiques soste
nibles. Tot i l'àmbit ibèric del Congrés, hi van panicipar ponems 
d'a1Teu del món, amb una imponam presència de palsos llatinoa
mericans, com Costa Rica o Mèxic, però també d'Anglaterra i els 
Estats Units. També hi va haver una imponam presència de poll
tics espanyols. 

Les més de 600 persones que hi van assistir van tenir accés a 23 
ponències i a 7 taules rodones. De les més de 300 comunicacions 
orals que s'hi van presentar, se'n van haver d'escollir 187, les quals 
van tenir cabuda en les vuit sessions en paral·lel que es van orga
nitzar. Dels quatre congressos celebrats fins llavors, el de Tortosa 
va ser el que més participació va acollir i al qual es van presemar 
més comunicacions. 

El Congrés es va estructurar en cinc temes que van ser tractats en 
sessions plenàries: (1) la gestió pública o privada de l'aigua, (2) la 
gestió integrada de conques hidrogràfiques, (3) l'educació i la par
ticipació ciutadana, ( 4) l'economia de l'aigua i (5) la innovació tec
nològica i metodològica per a la gestió de l'aigua. Al marge d'a
questes sessions, també hi va haver una sessió inaugural a càrrec 
del director general d'Aigües del Ministeri de Medi Ambient, 
Jaime Palop, i un plenari fmal amb tècnics de l'Agència Catalana 

de l'Aigua i de la FNCA, amb la participació de representants de 
la Platafonna en Defensa de ]'Ebre (POE). 

Conclusions del Congrés 
El component crític que havia caracteritzat el Congrés de Sevilla 
va deixar pas, a Tortosa, a una reflexió al voltant de tres eixos: les 
aportacions del coneixement científic als grans temes hidràulics, 
els progressos tecnològics aplicats a l'ús de l'aigua i la necessitat de 
la participació ciut.adana. 

En relació amb els cinc temes tractats, el Congrés va destacar, en 
fonna de conclusions, (1) que calia passar d'un enfocament de l'ai
gua com un recurs a gestionar a un plantejament ecosistèmic i in
tegrat de l'aigua, independentment de la seva gestió pública o pri
vada, (2) que calien mecanismes de participació per decidir el 
model de riu desitjat abans de mobilitzar els mitjans necessaris per 
aconseguir-ho, (3) que era necessari recórrer a l'educació ambien
tal per avançar en la difusió de la nova culmra de l'aigua, (4) que 
a la península Ibèrica els problemes hídrics recauen en la deficiem 
ges1 ió de l'aigua i no tant en l'escassetat fisica i (5) que calia que 
les tecnologies hidràuliques asseguressin no només la pròpia efi
ciència econòmica sinó també la pròpia innocultat ambiental i la 
pròpia acceptació social. En aquest sentit, el Congrés va constatar 
que l'ús de les desalinitzadores era preferible als transvasaments. 
Amb tol, es va a1ribuir una gran importància a la voluntat polltica 
d'avançar en cada un dels aspectes identificats i al paper de la pla
nificació urbanlstica per a l'estalvi d'aigua. 

El Congrés Ibèric va coincidir amb la celebració de la cinquena 
edició del Festival del Riu, un certamen internacional de curtme
tratges que tenen els rius com a protagonistes. A més, la POE va 
organitzar una sèrie d'actes paral·lels que anaven des d'exposicions 
fins a concerts, passant per recitals poètics. 

Més informació: 

www.agua-clcbatc.org 
\1•w11.u111::1r.cs/f nca 
ww11.us.e,Jciberico 
w,,w.ebrc net 

XSR,JRL i XBR 

ArroJo, Pcclro. 200 3, I:/ Plan Hidrológico Nacional. unu e il11 
j, ustrada wn la hisrolia, Barcelona, RBA Libros. 
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CONSORCI PER A LA PROTECCIÓ INTEGRAL DEL DELTA DE L'EBRE 62 

El Consorci per a la Protecció Integral del Delta de l'Ebre pateix diversos girs d orientació al llarg 
de l any 2004 La derogació del transvasament de l'Ebre per part del nou Govern central sembla 
revifar aquest organisme, que assumeix la gestió de les noves actuacions previstes per a la 
millora i la protecció del delta de !'Ebre i del tram català del riu. Tanmateix, les controvèrsies 
associades al Consorci no desapareixen i, finalment, el Govern català i el Ministeri de Medi 
Ambient n'acorden la dissolució. 

Antecedents 2003 36 

del CPIDE, que va passar a dir-se Consorci per a la Soslenibilital 
de !'Ebre Català (COSEC). 

Des que fou consti t ult el juny de 2002, el Consorci per a la 
Protecció Integral del Delta de !'Ebre (CPIDE) va esdevenir un or
ganisme controveni1 marca1 per les d1,·ergències entre els repre
sentants del Govern central, aleshores presidit per José ~laria 
Aznar (Panit Popular, PP), i els de la Generalilai de Catalunya, 
aleshores encapçalada per Jordi Pujol (Convergència i Unió, CiU). 
A final de 2003, una esmena de la Llei d'acompanyament dels 
pressupostos generals de l'Estat del 2004 íeia perdre al CPIDE la 
faculta! per a aprovar cl Pla integral de protecció del delta de !'Ebre 
(PIPDE), que passava a mans del Govern central a través de la 
Confederació Hidrogràfica de !'Ebre. AIXò suposava que el CPIDE 
perdia la competència per f1Xar el cabal ecològic del nu Ebre, un 
dels aspectes més polèmics associats al transvasament de !'Ebre. 
Duram cl 2004, aquestes posicions van ser alterades pel nous go
verns postenors a les eleccions autonòmiques i generals, que a 
Catalunya van donar lloc a un govern de coalició entre el Panit 
Sociahsta de Catalunya (PSC), Esquerra Republicana (ERC) 1 
Iniciativa per Catalunya-Verds (ICV) i a l'Estat espanyol, a un go
vern presidit per José Lu!s Rodríguez 2.apatero (Panit Socialista 
Obrer Espanyol, PSOE). Aquests canVlS van implicar un seguit de 
modificacions en l'estructura i les funcions del CPIDE. 

D'altra banda, 1 aprofitant la futura tramitació a les Cons espanro- 9 
les del Decret llei que derogava el transvasament cie )'Ebre (previs- ·. 
ta per al primer trimestre de 2005), el mateix mes de setembre cl 
Govern de la Generalitat va donar a conèixer les esmenes que ha-

El conseller de Medi Ambient i Habitatge, Salvador Mtlà i Solsona, 
ja va insinuar el mes de febrer la voluntat del nou Govern català 
de dissoldre el CPIDE Una de les pnmeres mesures va ser la des
titució del seu fms aleshores president, el diputat parlamentari de 
CiU Francesc Sancho, que s'havia mostrat molt ctiuc amb la vo
luntat del lripanit de frenar cl transvasament de !'Ebre. 

ou rumb i canvi de nom 
El canvi de govern després de les eleccions generals del mes de 
març va componar la definició d'un nou rumb per al CPIDE. El 
mes de Juny el Consell de Ministres va modificar la Llei del P1 , 
H,L '\ m ,L l -tl , una mod1ficacio que derogava el 
polèmic trans\'asament de ('Ebre I proposava un conjunt d'ac
tuacions de millora de la qualitat ambiental del riu Ebre i el del
ta. De manera consensuada, els governs de l'Estat i de la 
Generalitat van anunciar que el CPIDE no es dissoldria i es con
veni ria en un organisme de coordinació dels dos go,·erns pel 
que fa a les actuacions al delta de l'Ebre i al tram català del nu. 
A més, el CPIDE s'encarregaria de gestionar els 205 milions 
d'euros previstos per a l'execució de les actuacions alternatives 
al transvasament de !'Ebre. 

El primer pas en la reestructuració del CPIDE es va produir el mes 
de setembre, quan es van nomenar els nous representants de 
l'Estat I la Generahtal als dos òrgans de la insutuc10. el Consell 
Executiu I el Consell General. També es \'a decidir can\'13.r el nom 

via de presentar. Entre aquestes, es pretenia sol·l1c1tar que el CO-
SEC recuperés la facultat de fixar el cabal ecològic de !'Ebre. En cl 
mateix sentit anava una proposició no cie llei que va presentar el 
grup parlamentari d'ERC a la Comissió de Medi Ambient del 
Congrés dels Diputats. 

Finalme nt s 'op ta per dissoldre el Conso rci 
A final de novembre, cl Consorci va tomar a expc1imemar un nou 
canvi de rumb, aquest cop defini1iu. El conseller de Política 
Temtonal 1 Obres Publiques, Joaquim Nadal, en va anunciar la 
dissoluc10 definitiva després que el Govern de la Generalitat n'ha
gués analitzat a fons la situació. l.a decisió havia estat pactada prè
viament amb el Ministeri de Medi Ambient. Les controvèrsies que 
genera,"a aquest organisme, tant internes -dins el Go,·ern uipat11l, 
ERC es mostrava ctinca amb la pohuca de l'actual directora, Pepm 
&ltran- com externes, m.x! com el deute excessiu que acumulava 
-3 milions d'euros-, van ser les principals causes que van motivar 
la decisió de dissoldre'l A més, se'n va fer públic el pressupost, 
que va mostrar que l'organisme haV1a gastat més dmers en sous 1 
publicitat que en la redacció del Pla integral del delta. 

Per tal d'assumir les tasques que s'havien f1Xat en el darrer cami 
de rumb del Consorci, Joaquim Nadal va anunciar la creació d'u
na empresa governamental que s'encarregaria d'executar les actua
cions de protecció i millora del delta de !'Ebre. Aixf mateix, va pro
posar la creació d'un nou òrgan de panicipació i consultiu oben a 
totes les institucions I seetors soc1oeconòmics de les Terres de 
!'Ebre. l.a Plataforma en Defensa de ('Ebre, que sempre havia de
manat la d1Ssolució del CPIDE, va valorar posilivament la creació 
d'aquest nou òrgan consultiu sempre que tingués un component 
més tècnic que no pas polltic. 

Així doncs, a final de 2004 el controvenit Consorci per a la 
Sostenibilital cie !'Ebre Català restava a les pones de la dissolució 
definitiva. 

XBR, XSR 1JRL 

Més informació: 

w,, ,,.a, ui Cl)ni/ann/di.m/lH/nov/25/3 30325 lum 
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63 CONTAMINACIÓ ATMOSFÈRICA AL CAMP DE TARRAGONA 

l 
Continuen els episodis de contaminació originats per la indústria química al Camp de 
Tarragona. El Govern de la Generalitat presenta un projecte de detecció de les males olors i 
elabora un pla de reducció de les emissions contaminants. Per primer cop se sanciona una 
empresa després d'una fuita de material altament inflamable. 

Antecedents 11 2003:37 

El polígon petroquímic de Tarragona, un dels més importants 
d'Europa, es troba situat al mig d'una àrea densament poblada, en
cerclat per les ciutats de Tarragona, Vilaseca i la Pineda. Diferents 
episodis de males olors provinents de la indústria petroquímica ja 
havien provocat, al llarg de 2003, les queixes de vcins i entitats 
ecologistes. 

Durant l'any 2004 es van tornar a produir diversos incidents en 
empreses del polígon petroquímic. En la majoria dels casos es 
tractava d'avaries que provocaven fenòmens de males olors no tò
xiques. Aquest va ser el cas de la fuita d'etilmercaptà en una des
càrrega de producte a la plama tarragonina de Repsol Butano, el 
mes de febrer, que va provocar una forta pudor al litoral de 
Tarragona. 

l es mesures de l'Administració 
L'any 2004 la Generalitat va presentar un projecte de detecció de 
les olors que havia estat encanegat un any abans a la Universitat 
Rovira i Virgili (URV). Després de conèixer el projecte, l'Associació 
Empresarial Química de Tarragona (AEQT) el va rebutjar, oficial
ment a causa de l'excessiu cost, si bé diverses fonts pròximes a la 
iniciativa de la Generalitat consideraven que la indústria quimica 
prefe1ia agafar directament les mostres que poste1iorment havien 
d'analitzar els tècnics de la URV De fet l'AEQT havia posat en mar
xa, des de 2003, el Pla d'activació de contingències mediambien
tals, un grup de vigilància per a la detecció de les males olors a la 
indústria química, integrat per tècnics i bombers de les empreses, 
amb l'objectiu de trobar l'o1igen de les emanacions. 

Però més enllà de la problemàtica de les pudors, el nou delegat del 
govern a Tarragona, Xavier $abaté, es mostrava més preocupat per 
altres tipus d'emissions que considerava que podien provocar un 
risc per a la salut humana malgrat ser menys perceptibles. Per ai
xò el mes de març la Generalitat va anunciar l'elaboració d'un pla 
de reducció d'emissions contaminants al Camp de Tarragona que 
coordinaria els diferents plans que en aquell moment s'estaven 
desenvolupant. Aquest pla hauria de ser pactat amb les indústries 
químiques, el Port de Tarragona i els ajuntaments afectats i tindria 

com a objectiu fixar nivells de reducció i terminis d'aplicació a les 
empreses afectades. 

Primera sanció a la petroquímica 
Durant la primera meitat de l'any, la Generalitat va decidir arxivar 
diversos expedients oberts a la indústria petroquímica. D'aquesta 
manera es van deixar de sancionar alguns incidents destacats com 
la fuita de productes tòxics a l'empresa Bayer de Vila-seca, a final 
de 2003, o la fuita d'etílmercaptà que s'havia produït al febrer a 
Repsol. Això va indignar l'associació ecologista Grup d'Estudi i 
Protecció dels Ecosistemes del Camp (GEPEC). que afirmava que 
la pressió que exercien les grans companyies químiques sobre 
l'Administració era la responsable d'aquesta situació. En cam~ 
l'AEQT opinava que l'absència de sancions demostrava que els sis
temes de seguretat de les plantes químiques funcionaven correc
tament. 

No obstam això, el mes d'agost la Generalitat va sancionar Repsol 
amb 43.500 euros per una fuita d' l 1,6 tones de butandiè, un gas 
altament inílamable, registrada el mes de maig al polígon químic 
de Tarragona, al municipi del Morell. Els serveis territorials 
d'Indústria van concloure que l'empresa no disposava dels siste
mes de control adequats per al tractament d 'aquesta substància. 
Repsol va anunciar que recorreria aquesta sanció en considerar 
que no havia comès cap infracció. 

Per al 2005 es preveu que el Pla de reducció d'emissions contami
nants al Camp de Tanagona i el Projecte de detecció de les olors 
donin els primers resultats. 

Més informació: 

,,·ww.acqt.com 
",,w.gcpcc.org 

MJP 

!\cl-lo, O riol (Ed.), 2003, Aqui no! Els ¡¡111flictes rarir,,rw/s ,1 

Catalunya, B.,rcekma, Editonal [mpúncs 
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CONTAMINACIÓ DEL RIU EBRE A FLIX 64 

El mes de setembre es fa públic un estudi del Conse¡o Superior de lnvest1gac1ones C1enllflcas 
la Universitat Autònoma de Barcelona de final de 2003 que mostra una important acumulació 
d'entre 200.000 i 360.000 tones de residus qwm1cs I radioactius a l embassament de Flix. 
Aquest fet i el ressò mediàtic que té generen una alarma social a la qual les administracions 
responen amb un pla d'actuacions fins al 2008 que pretén abordar la descontaminació d'aquest 
tram del riu Ebre. La planta química d'Ercros és la responsable dels abocaments, si bé en el 
moment de fer-ho no hi havia cap legislació que ho impedís. 

A fmal del segle x1x es va instal·lar al municipi de Flix (Ribera 
d'Ebre) una planta qui mica dedicada a la producció de sosa. L' em
presa es va situar en aquest indret perquè en aquella època el riu 
Ebre era la principal via de comunicació per a arribar a Tonosa 
L'empresa, aleshores, es deia Societat Electroquímica de Flix. 
Després de quedar pràcticament derruïda durant la Guerra Civil, 
la planta es va recuperar i l'any 1960 va arribar a tenir 1.500 tre
balladors. La planta produïa lOt tipus de productes químics: àcid 
acètic, permanganat potàssic, potassa càustica, acetats de vinil, etc. 
El 1987 es va constituir el grup Ercros i l'any 1990 la fàbrica va 
passar a penànyer a Erkimia SA, l'empresa química d'aquest grup. 
D'altra banda, el 1995 la zona de Sebes (davant la fàbrica, a l'altra 
banda del riu) i el meandre de Flix Gust després de la presa) es van 
declarar reserva natural de fauna salvatge. L'estiu de 2004 la fàbri
ca tenia 329 treballadors, la major part, habitants de Flix. 

Els antecedents de l'estudi del CSIC i la UAB 
A principi dels anys noranta, el Departament de Medi Ambient, 
mitjançant la Junta de Sanejament i la Junta de Residus, va abor
dar l'estudi dels sediments acumulats a l'embassament de Flix a fi 
d'avaluar-ne la probable contaminació. Concretament, es van en
carregar tres estudis al Consell Superior d 'Investigacions 
Científiques (CSIC) que van ser lliurats el juliol de 1996. Els re
sultats dels treballs van permetre conèixer la ubicació física en el 
llit del riu dels residus procedents de la indústria i van posar de 
manifest l'existència d'una greu contaminació tant de metalls pe
sants com de composws organoclorats. El plantejament dels tre
balls preveia una segona fase adreçada a estudiar la distribució de 
la contaminació en la columna de sediments i a esbrinar quan es 
van dipositar els contaminants mitjançant un estudi de datació. 

La segona fase es va iniciar a final de l'any 1999 amb l'encàrrec 
d'un nou estudi al CSIC i a la Universitat Autònoma de Barce
lona (UAB) per part de l'Agència Catalana de l'Aigua (A.CA) i del 
Departament de Medi Ambient, amb el suport de la Comissió 
lnterdepartamental de Recerca i Tecnologia. L'informe final d'a
quest treball va ser lliurat a l'ACA el 10 de desembre de 2003. 
Els auwrs principals de l'estudi van ser Joan Grimalt i Albert 
Palanques del CSIC i Joan Albert Sanchez i Pere Masqué de la 

UAB. 

El 9 de setembre de 2004 Televisió de Catalunya (TV3) va difon
dre públicament els resultats de l'estudi i a partir d'aquí la resta de 
mitjans de comunicació se'n van fer ressò. La presència de residus 
radioactius va generar una important alarma social. 

Els resultats de l'estudi del CSIC i la UAB 
sobre els contaminants del pantà de Flix 
L'estudi del CSlC i la UAB presentat el desembre de 2003 va 
confirmar els resultats dels estudis precedents de mitjan anys 

norama. Aixl, es va constatar l'acumulació de fangs contami
nants al pantà de Flix amb concentracions molt altes de me
talls pesants (sobretot mercuri i cadmi, però també altres com 
crom i zinc) i compostos organoclorats (hexaclorobenzè, poli
clorobifenils, etc.). Com a novetat , però, l'estudi va posar de 
manifest la presència d'uns nivells de radioactivitat inespera
dament a lts, que feien inútil qualsevol intent de datació dels 
sediments. Aquesta radioactivitat es devia a l'existència de di
versos radionúclids o elements radioactius (plom, cesi, radi , 
etc.) procedents de la desintegració de l'u rani. Tots aquests 
fangs estaven ubicats en la zona de riu situada just davant de 
l'empresa, dividiLs en diversos lòbuls amb gruixos de fins a 
quatre metres. 

Els residus químics dipositats al pantà provenien dels proces
sos de la planta d'Ercros per a la fabricació de sosa i produc
tes clorats (lleixiu, àcid clorhídric , cloroform ... ) , molts pro
duïts des de feia més d'un segle. Va ser justament en el 
moment de la construcció de la presa de Flix, l'any 1949, 
quan l'empresa va engegar el sistema actual per fer l'electròli
si de la sal, és a dir, quan van començar a emprar-se els càto
des de mercuri i els ànodes de grafit. Els residus derivats d'a
quests sistemes, que eren abocats al riu, quedaven retinguts 
per la presa i s'acumulaven juntament amb els sediments na
turals procedents de riu amunt. 

Tanmateix, els elements radioactius i bona part dels metalls pe
sants dipositats a l'embassament provenien del procés industrial 
d'elaboració del fosfat bicàlcic. Aquest producte s'utilitza com a 
pinso en l'alimentació animal i es va començar a elaborar l'any 
1973 fent servir fosforita i àcid clorhídric. La fosforita és un mine
ral que conté, de forma natural, diverses impureses, entre les quals 
l'urani-238 i els seus elements de desintegració, com el radi-226 o 
el plom-210. 

Les quantitats absolutes dels diferents compostos dipositades a 
l'embassament eren molt elevades. En total, es va calcular que hi 
podria haver entre 200.000 i 360.000 wnes de fangs barrejats 
amb elements tòidcs i radioactius. El volum total d'aquests fangs 
era comparable al d'una illa de l'Eixample de Barcelona, amb una 
alçada d'entre 6 i l l pisos. D'aquest total, entre 100 i 180 tones 
correspondrien a metalls pesants, entre 8 i 13 tones a compostos 
organoclorats i entre 70 i 100 tones a residus radioactius. De mer
curi, un dels metalls més tòxics, es va estimar que hi hauria dipo
sitades entre 10 i 18 tones. Totes aquestes estimacions només es 
referien a la pan dels fangs submergits, de manera que els fangs 
emergits probablement contenien una quantitat addicional d'a
quests contaminants. El fet que estiguessin en aigües tranquil·les 
(un embassament) havia permès que es mantinguessin estables 

des que s'hi havien abocat. 159 
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Els riscos ambientals derivats dels residus 
Els autors de l'estudi van considerar que els residus radioactius no 
suposaven cap risc immediat per a la salut de la població de Flix 
i voltants ni tampoc per als treballadors d'Ercros, si bé creien ne
cessari dur-ne a terme estudis més específics. El risc més evident 
es devia a les grans quantitats de residus amb compostos organo
clorats i mercuri, que suposaven un perill potencial de contami
nació massiva de tot el tram de !'Ebre aigües avall de Flix i fins al 
delta de !'Ebre. A més, en el cas d'una forta avinguda, els metalls 
pesants i els clements radioactius podrien passar a la cadena trò
fica (a través dels peixos, per exemple) i fins i tot contaminar l'ai
gua de subministrament o l'aigua de reg. De fet, l'any 2001 ja es 
va produir un incident de contaminació del riu Ebre per mercuri, 
que va provocar que l'aigua contaminada arribés a la xarxa de 
subministrament del Consorci d'Aigues de Tarragona. 

Per la seva part, el Consell de Seguretat Nuclear (CSN), organis
me responsable a tot l'Estat de la gestió dels residus radioactius, 
també va manifestar que els residus acumulats a !'Ebre no supo
saven cap risc radiològic per a la població. De fet, l'all)' 1993 el 
CSN ja havia ana litzat els residus dipositats a la llera de !'Ebre i 
havia considerat que els nivells de radiació no superaven els mar
cats pel reglament de protecció radiològica (Reial decret 
53/1992). 

Malgrat això, l'informe del CSIC i la UAB apuntava que els nivells 
de radioactivitat detectats pel q ue fa a l'urani-238 superaven els 
límits de radioactivitat natural per a residus industrials establerts 
per la Directiva europea 96/29/EURATOM i adoptats per la legis
lació espanyola mitjançant el Reial decret 783/2001. 

Les reaccions dels agents locals 
L' AJuntamem de Flix, conei.--:edor del problema des de feia temps, 
va lamentar que l'estudi del CSIC i la UAB s'hagués fet públic a 
través dels mitjans de comunicació, amb la consegüent alarma so
cial que aquest fet havia generat. Aixf mateix, va aprofitar l'avi
nentesa per a reclamar a la Generalitat de Catalunya l'elaboració 
de plans de reindustrialització i diversificació econòmica per a 
Flix i les poblacions properes, excessivament dependents de la in
dústria química i nuclear. 

La resta d'alcaldes de la comarca de la Ribera d'Ebre també es van 
afegir a aquesta demanda de reconversió econòmica de la zona, 
tenint en compte que la plan ta quimica presentava ja un futur in
cert i que l'alarmisme generat per l'estudi podria servir de coarta
da per a retallar encara més la plantilla. Així mateix, els alcaldes 
de la Ribera d'Ebre van témer que l'alarma social generada tingués 
impactes negatius sobre el sector turístic de la comarca, que es ba
sa en l'atractiu de navegar i pescar al riu Ebre. 

Les crítiques ecologistes 
Les entitats ecologistes es van most rar molt crítiques amb l'acti
vitat contaminant de la planta d'Ercros. Greenpeace va exigir a 
l'empresa Ercros que assumfs els costos de descontaminació dels 
residus acumulats al riu Ebre i també va recomanar el tancament 
de la planta quimica per a acabar amb els abocaments continuats 
de residus tòxics. Així mateix, l'organització ecologista va assegu
rar que feia més de 20 anys que denunciava la contaminació sis
temàtica del riu Ebre, la qual podia conduir a una si tuació irre
versible en què les aigües fluvials no es poguessin aprofitar per a 
cap ús. Greenpeace també va assegurar que els abocaments més 
tòxics s'havien prodult en temps recents. Ecologistes en Acció 
també es va afegir a l'exigència de paralitzar immediatament l'ac
tivitat de l'empresa i, a més, va criticar la Confederació Hidro-
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gràfica de !'Ebre (CHE) perquè l'any 2002 havia passat per alt 
l'incompliment que havia fet Ercros dels requisits per a poder 
abocar aigues al r iu Ebre. 

El grup ecologista GEPEC (Grup d'Estudi i Protecció dels 
Ecosistemes del Camp), per la seva part, també va considerar que 
Ercros havia de pagar els costos de descontaminació i va criticar 
la passivitat de l'administració hidràulica catalana i el control in
eficaç de l'empresa per part de la Generalitat. El Grup de 
Científics i Tècnics per un Futur No Nuclear (GCTFNN) va de
manar a la Generali tat que es creés una Comissió independent de 
cientlfics i tècnics per avaluar l'abast del problema i proposar-hi 
les mesures més adients. 

El debat sobre el grau de responsabilitat de l'empresa 
Uns dies després de l'aparició de l'estudi als mitjans de comuni
cació, l'empresa Ercros va anunciar que no es considerava respon
sable d'haver de retirar els residus tòxics acumulats a l'embassa
ment de Flix. Segons el seu president, Antoni Zabalza, fins a l'any 
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1988 la planta química abocava habitualment els residus tòxics 
derivats de la producció de fosfats a l'embassament perquè no hi 
havia cap legislació que ho impedís. A partir de llavors, amb l'en
trada en vigor de la normativa sobre aquest aspecte, l'empresa va 
començar a enviar els residus a l'abocador autoritzat del Racó de 
la Pubilla. 

El conseller de Medi Ambient i Habitatge, Salvador Milà, va con
siderar que hi havia una doble responsabilitat: d'una banda, de 
l'empresa Ercros, per haver contaminat el medi i, de l'altra, de 
l'Administració central, per no haver legislat i per tant no haver 
impedit la contaminació del riu. En relació amb l'empresa, Milà 
va afirmar que, com a mínim, tenia la responsabilitat moral per
què sabia que allò que abocava era perjudicial per al medi. Quant 
a les responsabilitats civils i penals, m considerar que la fiscalia 
era l'encarregada de determinar-les. 

La ministra de Medi Ambient, Cristina Narbona, va reconèixer 
que la inexistència de legislació quan es van produir els aboca
ments eximia l'empresa de qualsevol responsabilitat i impedia 
que se li pogués exigir l'assumpció dels costos de descontamina
ció. En tot cas, es va remetre també a la fiscalia , òrgan que tenia 
la darrera paraula sobre la responsabilitat civil de l'empresa. Aixl 
mateix, va anunciar que l'any 2005 s'aprovaria una llei de respon
sabilitat ambiental que obligaria les empreses a contribuir econò
micament a reparar els danys ambientals que generessin les seves 
activitats. Aquesta llei, però, no podria tenir efectes retroactius i 
per tant no s'aplicaria en el cas d'Ereres. 

Ecologistes en Acció, en canvi, va negar que hi hagués un buit le
gal sobre la matèria ja que hi havia directives comunitàries sobre 
el risc de radiacions ionitzants i un decret de 2001 aplicable a les 
radiacions procedents de fonts naturals. La Plataforma per a la 
Defensa de la Ribera d'Ebre també va exigir a Ercros que assumís 
els costos de la descontaminació, atès que, tot i haver contaminat 
emparat per la inexistència de legislació a Espanya, l'empresa es
tava al corrent de la legislació europea. 

Efectivament, la legislació espanyola preveu el tractament dels 
residus nuc lears procedents de centrals nuclears, hospitals i al
tres cemres que generen radioact ivitat artificialment, si bé enca
ra no hi ha una legislació clara que estableixi procediments de 
tractament per als residus radioactius produïts de manera natu
ral, com els derivats de la fosforita. L'única legislació existent és 
el Reial decret 783/2001, que transposa la Directiva europea 
96/29/EURATOM, per la qual s'estableixen normes bàsiques per 
a la protecció sanitària dels treballadors i de la població contra 
els riscos de les radiacions ionitzants. Aquest decret exigeix que 
les activitats que utilitzin matèries primeres amb elements ra
d ioactius portin a terme estudis per a determinar si hi ha con
seqüències significatives radiològiques derivades de l'exposició 
dels treballadors o de la població en general i si cal aplicar-hi 
mesures de protecció radiològica. Segons una llista del CSN de 
l'any 2002, la planta química d'Ereres no es considerava una ac
tivitat subjecte a aquest decret. 

Després de tots aquests posicionaments, el 21 de setembre de 
2004 la Fiscalia de Tarragona va obrir diligències informatives so
bre els abocaments de residus tòxics a l'embassament de Flix, te
nint en compte que cap administració pública havia lliurat infor
mació a la Fiscalia. L'objectiu era determinar la possible relació 
entre els residus dipositats a l'embassament i altres episodis de 
contaminació del riu Ebre que ja havien estat objecte de procedi
ments judicials i sentències condemnatòries a Ercros. 

CONTAMINACIÓ OEL RIU EBRE A FLIX 

L' abocador controlat d e residus indus tria ls d e l Racó 
de la Pubilla 
L'any 1988 Ercros va començar a abocar els fangs que generava la 
seva activitat a l'abocador controlat de residus industrials del Racó 
de la Pubilla, situat a uns cinc quilòmetres del poble de Flix i de 
titularitat municipal. Aquest abocador, que és explotat per la ma
teixa empresa, va ser autoritzat per l'Agència de Residus cie 
Catalunya (ARC) per a rebre residus industrials assimilables als 
municipals i residus inerts (que no reaccionen químicament). No 
estava autoritzat, però, per a rebre residus radioactius, ja que la 
gestió d'aquests és competència del CSN. Tenint en compte que 
els fangs trobats a la llera del riu Ebre eren abocats des cie l'any 
1988 a l'abocador del Racó de la Pubilla, era lògic pensar que en 
aquest indret també hi hauria dipositats residus radioactius. 

Segons el Departament de Medi Ambient i Habitatge (DMAH), si 
bé l'abocador va ser objecte de controls pe1iòdics, les normes 
aplicables no preveien l'anàlisi de valors de radioactivitat, atès que 
els residus radioactius estan exclosos de la normativa general de 
residus i tenen regulació pròpia. D'aquests controls es desprenia 
que no hi havia lixiviats i que els paràmetres analitzats estaven 
dins la normativa vigent. D'altra banda, el DMAH va fer constar 
que en cap momem l'empresa va comunicar a i'ARC el possible 
caràcter radioactiu dels fangs abocats quan és el productor dels 
residus qui té l'obligació de garantir que siguin gestionats segons 
la normativa vigent. 

Durant el mes de setembre de 2004, i per evitar una alarma inne
cessària, i'ARC va prendre diferents mostres dels residus diposi
tats a l'abocador per determinar de manera rigorosa la possible 
afectació a la salut i al medi. Tanmateix, i'ARC, per saber si hi ha
via risc immediat, va analiLzar mostres dels residus que s'hi esta
ven abocant en aquells moments. Una valoració preliminar dels 
resultats d'aquestes darreres mostres per part del CSN va con
cloure que l'abocador no representava cap risc radiològic inaccep
table per a la població o per al medi ambient, i, per tant, no calia 
cap mesura de protecció addicional a les previstes en el disseny i 
l'explotació de l'abocador. 

Paral·lelament a les actuacions del DMAH, es van dur a terme 
dues analítiques independents dels residus de l'abocador per part 
del GCTFNN i un laboratori francès a petició de TV3. En el pri
mer cas, es va considerar que els nivells de radioact ivi tat detectats 
en els residus feia que s'haguessin de considerar com a residus in
erts de la mineria de l'urani, la qual cosa obligava els poders pú
blics a tractar-los de manera especial i no com s'estava fent fins 
aleshores. En el segon cas, els fangs de mostra van ser recollits per 
TV3 amb la col·laboració del GCTFNN; els resultats van mostrar 
que les restes abocades contenien elements radioactius similars 
als detectats a la llera del riu Ebre. A més, la presència d'urani era 
cent vegades superior al valor que es pot trobar en sòls normals. 

Tenint en compte els resultats d'aquestes dues analítiques. 
Ecologistes en Acció va anunciar que denunciaria Ercros davant 
la Fiscalia perquè la deposició de residus a l'abocador del Racó de 
la Pubilla incomplia la normativa vigent a Espanya i la normativa 
comunitària. Per la seva part, el partit Verds - Alternativa Verda va 
demanar al govern català la clausura immediata de l'abocador. 

Les actuacions empreses pe l De p artament de Medi 
Ambient i Habitatge i e l Minis teri de Medi Ambient 
El mes de maig de 2004, després del canvi de govern posterior a 
les eleccions generals del mes de març, el DMAH va elaborar una 
proposta d'actLtacions alternatives al Pt \ 1t1DROLút,1c :... \ClO'.\\t 1 161 
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Imatge de les instal·lacions d'Ereres, a la vora del riu Ebre, a Flix. Foia: Àlex Tarroja 

PRtX,R.1\1 All,L .1 l l·lOI que van ser lliurades al Ministeri de Medi 
Ambient, entre les quals n'hi havia d'específiques per a la zona de 
Flix. El mes de juny, el Govern de la Generalitat de Catalunya va 
donar el vistiplau a la modificació del Pla Hidrològic Nacional 
(PHN). Una de les aclllacions amb més pressupost era la retirada 
dels comaminants de l'embassament de Flix, amb 90 milions 
d'euros. D'altra banda, i a causa de l'alarma social que es va gene
rar un cop fel públic l'estudi, el conseller de Medi Ambient va 
comparèixer al Parlament de Catalunya el 20 d'octubre per infor
mar sobre la situació i les mesures adoptades fins al moment. 

Per la seva part, el Ministeri de Medi Ambient va anunciar que 
destinaria 104,4 milions d'euros a solucionar l'acumulació de re
sidus tòxics. D'aquests, 90 milions es corresponien a la partida del 
Programa AGUA, que substituïa el derogat PHN. Tenint en comp
te que aquesta reserva semblava insuficient, el Ministeri també va 
anunciar que sol·licitaria a la Unió Europea una contribució del 
80% dels costos de les obres de descontaminació. 

El 21 de setembre de 2004 es va constituir una comissió de segui
mem imegrada per representants politics de totes les administra
cions i organismes públics implicats en la gestió de l'aigua i el 
1rac1ame111 de residus. L'objectiu d'aquesta comissió era adoptar 
una solució per al problema dels residus contaminants de l'em
bassament de Flix. A instància d'aquesta comissió, el 24 de setem
bre es va constituir una comissió tècnica integrada per expens, 
amb l'objectiu de proposar solucions tècniques de descontamina
ció i estudiar a fons els riscos ambientals derivats dels residus acu
mulats a l'embassament. 

l es possibles solucions al problema i l'aprovació d'un 
calendari definitiu d'actuacions 
L'informe del CSIC i la UAB proposava tres alternatives per a neu
tralitzar els efectes del dipòsit de residus. La primera era desviar 
el riu Ebre al tomb que fa a Flix per dessecar el llit al sector on hi 
ha els residus i poder-los retirar i tractar. Aquest desviament, pe
rò, tindria un greu impacte ambiental sobre la reserva natural de 
Sebes i el meandre de Flix. La segona alternativa era construir un 
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mur de contenció que aillés els residus de raigua i permetés, tam
bé, retirar-los i tractar-los. La tercera opció era confinar els residus 
en un gran sarcòfag hermètic. 

La primera reunió de la Comissió Tècnica va tenir lloc el 25 d'oc
tubre i es va proposar elaborar tres estudis: un per a analitzar a 
fons quina de les alternatives existents era la més convenient i en 
quines condicions s'havia de ponar a terme, un altre per a analit
zar el risc ambiental sobre les persones i cl medi ambienl dels re
sidus dipositats a la llera i un darrer que estudiés a fons les carac
teristiques dels residus acumulats. 

El 3 de novembre es va reunir la Comissió de Seguimelll i, des
prés de revisar les propostes de la Comissió Tècnica, va aprovar el 
calendari d'actuacions per a resoldre el problema. La primera ac
tuació aprovada va ser la convocatòria d 'un concurs públic per 
triar la solució de descontaminació més adequada. L'alternativa 
finalmem escollida seria objecte d'una avaluació d 'impacte am
biental. La previsió era que abans de juny de 2005 es decidís la 
solució definitiva i els treballs de descomaminació s'iniciessin a fi
nal d'aquell any o a l'inici de 2006, per acabar a final de 2008. Al 
marge del calendari d'actuacions, també es va preveure un segui
ment continuat de la qualitat de l'aigua de !'Ebre mentre duressin 
les actuacions de descontaminació. 

A final d'any encara no es coneixien els resultats de les anàlisis dels 
residus dipositats a l'abocador del Racó de la Pubilla fetes per l'ACR. 

XBR, JRL i XSR 

Més informació: 

http://mcd1amb1enl.gencal.nel/cat/ciu1adans/informacio_ambicn
tal/Flix/inici.jsp 
hup://medi:.unbicm.gencat net/cat/ciutadans/informac1o_amb1cn
tal/Fhx/c,ludi.jsp 
http://mediambiem.genc:u.net/lmages/43_ 45453.doc 
\\W\\ gepec org/Ílp/prescn1acioíl1x pps 
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CONTAMINACIÓ DEL RIU FLUVIÀ 65 

El riu Fluvià pateix dos episodis de contaminació per vessament d'hidrocarburs en tres mesos. 
Al juny, una fuita d'una planta industrial paperera situada al municipi de Beuda, vessa 25.000 
litres, que arriben aigües avall fins a Serinyà. L'alarma social torna a disparar-se a l'agost. quan 
60 litres s'aboquen accidentalment al riu, al terme d'Olot. Els plans d'emergència i restauració 
engegats pels organismes competents aconsegueixen minimitzar-ne l'impacte. 

Primer vessament de 25.000 litres de fuel 
El tram del riu Fluvià que avança entre els municipis de Beuda, 
Besalú, Sant Ferriol i Serinyà, a les comarques de la Garrotxa i el 
Pla de l'Estany, va patir la nit i matinada del 6 al 7 de juny un ves
sament de 25.000 litres de fuel, al llarg d'uns 2,5 quilometres, en 
taques discontlnues de fins a 7 cm d'espessor. L'origen se situà a 
la planta de cogeneració elèctrica Confirel, al tenne municipal de 
Beuda, que subministra energia a la seva filial, la paperera La 
Confianza S.A.. 

Tot i que les causes de l'accident, o negligència, encara les havia de 
detenninar eljuljat d'instància que portava el cas.Joan Vila, admi
nistrador de l'empresa, va declarar que la fallada d'una vàlvula va 
fer sobreeixir combustible cap a la xarxa pluvial, un canal de 800 
metres que abocava directament al riu. En el moment del succés, 
la central estava tancada i no hi havia cap empleat. A les nou de 
mati es va donar la veu d'alam1a i ('Agencia Catalana de l'Aigua 
(ACA) va engegar un pla d'emergència. L'empresa paperera, espe
cialitzada en papers reciclats, tenia un distintiu de la Unió Europea 
pel seu respecte a l'entom natural. 

Vuit vehicles de bombers, sis catmons subcontractats per l'ACA, 
agents rurals, mossos d'esquadra i un helicòpter de la Direcció 
General d'Emergències van col·laborar a aturar l'avanç de les ta
ques de fuel i a treure'l de l'aigua. Es van col·locar quatre barreres 
de goma per a contenir el contaminant. Malgrat això, i a causa de 
les turbulències del riu, cinc dies després de l'abocament es van 
detectar restes de carburant i fones olors aigües avall. Tot i que cap 
municipi fins a la desembocadura capta aigua del riu per a con
sum humà, el fet va obligar la Generalitat a prohibir-ne l'ús en les 
explotacions agrícoles durant uns dies. Les primeres dues setma
nes es va eliminar entre el 60% i el 80% dels residus. La neteja, 
però, es va allargar durant els mesos d'estiu, atesa l'adhesió del 
material a la vegetació de ribera. 

Segon vessament de 60 litres de gasoil 
Quan encara estava en marxa el pla de neteja del Fluvià, el 29 d'a
gost, el trencament d'un bidó de gasoil procedent d'una antiga fà-

brica abandonada va abocar de nou 60 litres al riu, al pas per Olot. 
L'actuació de l'ACA i dotacions de Bombers van aconseguir reco
llir l'hidrocarbur en dos dies i els danys ecològics van ser qualifi
cats, en aquest cas, de minims. 

l es valoracions del vessament i les previsions 
En un primer moment, tots els agems responsables van qualifi
car el primer incidem de dramàtic i van cliticar la lentitud de 
l'avfs. En paraules de Jaume Solà, director de l'ACA, "un verita
ble desastre ecològic de magnitud preocupant". Pocs dies des
prés el diagnòstic de danys ocasionats es va rebaixar. El mateix 
conseller de Medi Ambient, Salvador Milà, va assegurar que l'a
fectació del riu no havia estat tan greu com semblava inicial
menl. Per la seva banda, AILemativa Verda va reclamar al 
Departament cie Medi Ambient i Habitatge de la Generalitat un 
pla de protecció integral de tota la conca del Fluvià i va qualifi
car el cas com un exemple de la falta de transversalitat de la ges
tió ambiental. 

Es preveia que el Fluvià trigaria dos anys a assoli r i recuperar l'es
tat anterior. Segons tècnics del Departament de Medi Ambient de 
la Generalitat no es descartava que es poguessin detectar "efectes 
a llarg tennini en algunes espècies ammals de la zona", tal com 
també havia denunciat l'agrupació naturalista Limnos. 

La despesa acumulada en les tasques de neteja fins a l'octubre era 
d'un milió i mig d'euros. Gabriel Jover, delegat de la Conselleria de 
Medi Ambient i Habitatge a Girona, va assenyalar que esperava 
que fos l'empresa, contra qui es tramitava el procés judicial per la 
via penal per presumpte delicte ecològic, qui acabés assumint el 
cost total dels treballs de neteja del riu. 

MXA 

Més informació: 

hup://med1Jmbient gcncat.nct/aca/ca/1111ci jsp 
www arc-cat. net/agencia/contactc/emcrgencies ht ml 

163 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

66 CONTAMINACIÓ DEL RIU FRANCOLÍ 

164 

La mort d'uns dos mil peixos al tram final del riu Francolí provocada per una elevada 
concentració de sulfat d'amoni delata que els aqüífers vinculats al tram final del riu estan 
contaminats per aquest compost. La recerca que s'ha dut a terme índica que la font d'aquesta 
contaminació és la factoria de l'empresa Repsol-YPF a la Pobla de Mafumet. El Departament de 
Medi Ambient i Habitatge duu el cas als tribunals per tal de determinar la responsabilitat de 
l'empresa, a la qual obliga a restaurar el medi i a evitar nous abocaments. 

El riu Francolí neix a les mumanyes de Prades i travessa el Camp 
de Tarragona. Just abans d'arribar al mar, creua una zona de pol!
gons industrials de la comarca del Tarragonès que es dediquen 
principalment al refinament dels derivats del petroli. 

Durant bona pan de 2004, el riu va registrar pumes alarmants de 
presència de sulfat d'amoni a les aigües, de les quals inicialment 
se'n desconeixien les causes i la procedència. L' l d'octubre, una 
punta extraordinàriament elevada, de 53 mil·ligrams per litre, va 
matar fins a dos mil peixos - majoritàriament carpes i anguiles- al 
tram final del riu Francolí, a Tarragona. El sulfat d'amoni és un 
subproducte del procés de fabricació del metacrilat, que es pro
dueix a la factoria que l'empresa Repsol-YPF té a la Pobla de 
Mafumet (el Tarragonès), a uns 600 m del riu. El sulfat d'amoni es 
comercialitza com a fertilitzam agricola i es considera tòxic en 
concemracions elevades, les quals provoquen símptomes de wxi
citat com ara irritació ocular, nàusea, diarrea i reaccions al-lèrgi
ques respiratòries. Per a l'aigua d'ús domèstic, la legislació consi
dera que el límit desitjable és de 0,5 mil·ligrams de sulfat d 'amoni 
per litre. 

Dies després de la mon dels peixos, es va saber que el sulfat d'a
moni ha\ia arribat al Francolí des dels aqúífers situats prop del 
riu. Tota apuntava a pensar que el con1aminant havia anibat a l'a
qüífer per una filtració des de l'àrea de la factoria de Repsol i que 
el vessamem es podria haver produn de manera cominuada du
ram els mesos anteriors a la mort dels peixos. Aquesta hipòtesi es 
va confirmar dies després, quan es va comprovar que els nivells 
d 'amoni encara eren molt elevats. El fet que la contaminació pro
vingués dels aqüífers i no d'un vessament superficial complicava 
encara més les tasques de neteja. 

Un mes després, l'Agència Catalana de l'Aigua (AC,A) va enviar als 
jutjats de Tarragona i a la Fiscalia de l'Audiència la informació dels 
abocaments, per a determinar la responsabilitat de la contamina
ció. A més, el Departament de Medi Ambient i Habitatge (DMAH) 

va requerir a Repsol que iniciés la restauració del medi i que evi
tés nous abocaments. Fonts de Repsol van assegurar que s'havien 
pres mesures des del primer moment, entre les quals destacaven 
unes barreres hidràuliques per a protegir l'aqüífer. Entitats ecolo
gistes com l'Escurçó o el Centre d'Iniciatives Ecològiques (CIE) 
Mediterrania es van sumar a la denúncia de l'AC,A, a la vegada que 
alertaven sobre la reincidència de casos de contaminació al riu 
Francolí. 

Enmig del debat sobre els episodis de contaminació al riu 
Francolí, a mitjan novembre, el CIE Mediterrània va presemar 
e l Projecte Life Vida-Francolí, que consistiria en un pla de res
tauració integral de iota la conca del riu Francolí , que impli
caria actuacions com ara la construcció de depuradores ver
des, la reintroducció de la llúdriga al riu Brugent, la 
reforestació d'espais riberencs i la creació d'itineraris naturals. 
Aquesta proposta va comptar amb el suport de les administra
cions locals i s'esperava que la Unió Europea aprovés el pro
jecte a mitjan 2005. 

A la darreria d'any, la contaminació del tram baix del Francol! s'
havia reduiL fins a si1Uar-se dins dels límits pennesos per la llei, 
malgra1 que encara no es trobava al nivell que el DMAH conside
ra òptim per a la salubritat de l'aigua. Amb tol, s'esperava que poc 
a poc els nivells de sulfat d'amoni s'anessin reduint, fins a assolir 
el nivell de salubritat al llarg de l'any 2005. 

XSR, XBR i J RL 

Més informació: 

h11p://geo.ya.com/\·al ldelfrancoli/ 
ht1 p://www.mcditerrania-cic orglcat_old/vicla-1 rancoli/in
dcx.h1 ml 
hup://cht:mdat.merck.dc/documcnLslsds/crnd/csp/cs/ l O 12/ l 
01209.pclfç 
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CONTAMINACIÓ PER NITRATS D'ORIGEN AGRARI 67 

Continuen les problemàtiques ambientals derivades de la utilització de purins al camp. Entre les 
propostes presentades pel nou Govern de la Generalitat per donar-hi resposta destaca la gestió 
integral dels fertilitzants i l'ampliació de les zones vulnerables a la contaminació per nitrats. 
Aquestes mesures no convencen els ramaders, que demanen més ajuda per part de 
l'Administració, ni els ecologistes, que exigeixen mesures més contundents. 

Antecedents 2003:4 

Els purins són els residus en forma líquida que genera el bestiar i 
que sovim s'utilitzen per a adobar els camps de conreu perquè 
contenen diversos nutrients com els nitrats o el fòsfor. El desenvo
lupamem de la ramaderia intensiva a Catalun}'a en les últimes dè
cades a causa, entre altres mmius, de l'increment del consum de 
productes pecuaris ha generat una gran quantitat de purins que, 
en molts indrets, no poden ser absorbits per les terres agrícoles. La 
utilització en excés d'aquests purins pot generar infiltracions al 
subsòl que provoquen problemes de contaminació per nitrats a les 
reserves d'aigua, la qual cosa comporta efectes negalius per a l'e
cosistema natural i la salut humana. 

A Catalunya el control de les dejeccions ramaderes es regula mit
jançant el Decret 61/1994 de 22 de febrer que té com a finalitat 
miUorar la producció ramadera i fer-la compatible amb el respec
te al medi ambiem, mitjançant l'aplicació de normes zootècnies, 
d'higiene i de benestar dels animals. A més el Decret 283/1988, de 
21 d'octubre, designa les zones vulnerables en relació amb la con
taminació per nitrats, que afecten 203 municipis. El Decret 
220/2001, d'l d'agost, establia que les explotacions ramaderes ha
vien d'aplicar un pla de gestió de les dejeccions dels ramats per tal 
de garamir-ne una correcta gestió. 

El 2003 el conseller de Medi Ambient, Ramon Espadaler, i el 
d'Agricultura, Ramaderia i Pesca, Josep Grau, van presentar el Pla 
de supon a la gestió de les dejeccions ramaderes. L'objectiu prin
cipal del Pla era fer una correcta gestió dels residus porcins a tra
vés de la creació d'un model de desenvolupament sostenible en el 
seetor porci, basat en la reducció d'excedents de les dejeccions, en 
la no-aplicació dels purins en terres agrícoles i en la inversió en in
fraestructures que permetessin el tractament dels residus. 

ous episodis de contaminació per nitrats 
Tal com ha anat succeint els darrers anys, durant el 2004 es van 
anar repetint els episodis i les denúncies per contaminació d'aquí
fers i de fonts en diversos indrets de Catalunya, especialment a les 
comarques gironines, les comarques de Lleida, les Terres de !'Ebre 
i la comarca d'Osona. 

A les comarques gironines el Departament de Medi Ambient i 
Habitatge (DMAH) xifrava en una cinquantena els municipis amb 
uns nivells de nitrats a les respectives aigües subterrànies superiors 
als 50 mg/l, el màxim legal a partir del qual es considera que l'ai
gua no és potable. A més, segons l'entitat ecologista Grup de 
Defensa del Ter (GOT), 21 xarxes municipals del Baix i l'Alt 
Empordà presentaven nivells de contaminació de nitrats superiors 
als 50 mg/l, que proporcionaven, per tant, aigua de boca no pota
ble. El GDT va denunciar també que a Osona la contaminació de 
les aigües subterrànies havia augmentat un 40% respecte a l'any 
2003 i un total de 88 fonts presentaven uns nivells de nitrats su-

periors al límit legal. No obstant això, afegien, en aquest cas la pro
blemàtica era menys greu que a !'Empordà ja que l'aigua de boca 
es captava del riu Ter. 

També cal destacar els episodis de contaminació de l'aigua potable 
ocorreguts en dos municipis de les Terres de \'Ebre. A Santa 
Bàrbara, al Montsià, durant el mes de març es van detectar con
centracions de nitrats de fms a 54 mg/l i a Caseres, la Terra Alta, 
el mes cie juny es va arribar als 80 mg/l, fet que va motivar que 
l'Ajuntament instal·lés un camió cisterna per abastar la població. 
Algunes entitats ecologistes com el Grup d'Estudi i Protecció dels 
Ecosistemes del Camp (GEPEC) afirmaven que a les Terres de 
!'Ebre la problemàtica dels purins estava associada a la reconver
sió agrària, que havia provocat l'eliminació de centenars d'hectàre
es d'oliveres i la seva transformació en plantacions citrícoles, que 
requereixen gran quantitat d'adobs nitrogenats. Una mala gestió 
d'aquests purins en provoca la filtració als aqüífers que subminis
tren les poblacions. 

La respos ta de l'Administració catalana 
El mes de maig el Departament d'Agricultura, Ramaderia i Pesca 
(DARP) i el Departament de Medi Ambient i Habitatge (DMAH) 
van presentar un pla conjunt per millorar la gestió dels purins. El 
pla apostava per una gestió integral dels fertilitzants que permetés 
assegurar un més bon aprofitament dels residus ramaders com a 
adob orgànic. Segons els tècnics del DARP, malgrat la gran quan
titat de residus orgànics que es produeixen a Catalunya, són molts 
els agricultors que no utilitzen els purins com a adob natural i els 
substitueixen per adobs i fertilitzants químics, que permeten aug
mentar la productivitat. El pla concedia una pròrroga de 20 me
sos perquè les explotacions ramaderes duguessin a terme els plans 
de gestió de purins, que n'havien de garantir la correcta gestió. En 
aquells moments es calculava aproximadament en 10.000 el nom
bre de granges que no disposaven d'aquests plans, entre altres mo
tius per l'enorme burocràcia que en generava la gestió dels expe
dients. 

Un mes després es va fer pública la intenció del DMAH d'elaborar 
un nou decret que substituiria el que es va aprovar el 1998 i que 
ampliaria les zones vulnerables per a la contaminació per nitrats. 
La previsió inicial era ampliar en 101 els municipis d'aquesta llis
ta, de tal manera que el nombre total de municipis en zones vul
nerables passaria a ser de 304. 

La revisió del decret es va iniciar el 200 l i va estar a punt de ser 
aprovada el 2002 i el 2003, però la indefinició dels criteris tècnics 
que s'uLilitzen per a designar les zones contaminades i l'oposició 
de bona part del sector ramader en van frenar l'aprovació. Tal com 
reconeixen els tècnics de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA) mal
grat que el principal indicador és la presència de concentracions 165 
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superiors a 50 ml de nitrats per litre d'aigua, al llarg d'un ma1eix any, 
un mateix punt de mostreig pot tenir nivells molt per sota o per so
bre d'aquesta quantitat, fet que dificulta la detenninació cie les zones 
vulnerables. 

Ramaders i ecologistes, reticents amb les mesures 
proposades 
L'anunci cie l'ampliació de les zones vulnerables a la contaminació 
per niLralS va aixecar fones protestes per part dels sindicats Unió de 
Pagesos (UP) i Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya (JARC). 
UP va demanar reduir la llista de municipis afecta!S en considerar 
que el criteri tècnic utilitzat era arbitrari i detennina!S municipis in
closos no superaven la concentració de 50 mg/l, el criteri bàsic per 
a designar una zona vulnerable. Per la seva banda, les JARC exigien 
al Departament de Medi Ambient i HabitaLge més informació sobre 
el critcli seguit per fer la proposta. 

En aquest mateix argument es van basar les 29 al·legacions presen
tades per diversos ajuntamen!S i associacions ramaderes duram el 
perlode d'exposició pública del projecte. Amenaçaven, a més, a pre
sentar un recurs comenciós administratiu contra el Decret. La 
Generalitat de Catalunya es va comprometre a iniciar, durant els me
sos següents, una roda de reunions amb els afectats per discutir els 
cri1e1is utilitzats. 

Paral·lelamem grups ecologistes van continuar denunciant la situa
ció de contaminació dels aql11fers. Entre aquests destacava el GDT, 
que ja a l'any 2000 havia presentat un eiqJedient d'infracció contra 
l'Estat espanyol per vulneració cie qua1re directives europees per ges
tió inadequada dels residus ramaders que, al final de 2004, encara 
no s'havia resolt. El GDT va protestar per la pròrroga de 20 mesos 
atorgada per realitzar els plans de gestió i va acusar la Generalitat de 
no combatre decididament la contaminació. Pel que fa al Decret 
d'ampliació de les zones vulnerables consideraven, que es quedava 
cun, ja que, segons ells, molts municipis que havien tingut nivells 
alts de nitrats duram els últims anys no apareixien a la lli.sta. El GDT 
apostava per canviar el model de ramadelia intensiva i reduir dràs
Licamem la cabana porcina. 

Les p lantes d e tractament d e purins , una solució 
estancada 
A pan de millorar la gestió dels residus ramaders existents, segons 
els tècnics, una possible solució per a aquesta problemàtica seria 
cons1ruir plantes de tractament amb cogeneració que pennetessin 
dessecar i reduir el volum del pur! i convenir-lo en un adob fàcil
ment transportable. Durant el procés d'assecat es generaria, a més, 
energia elèctrica, que es podria vendre a la xarxa comercial. 

No obstam això, segons els ramaders, aquestes plantes presemaven 
problemes que les feien difícilment viables. Malgrat que l'energia 
que s'obtindria es considerava neta, no rebia el mateix 1ractament 
que altres energies alternatives com la fotovoltaica o l'eòlica. En 
aquest sentit, l'anterior govern del Partit Popular (PP) havia aprovat 
l'any 1998 una reducció de les ajudes a aquesta energia, fet que, se
gons el sector ramader, impossibilitava la implantació de noves plan-

ANUARI TERRITORIAL 2004 

tes. Després d'escoltar els arguments de Ics associacions ramaderes i 
de Convergència i Unió (CiU) i Esquerra Republicana de Catalunya 
(ERC), el nou Govern espanyol va acceptar el mes de setembre aug
mentar les ajudes, però únicament per a les 3 plantes que en aquell 
moment hi havia en funcionament a Catalunya i no per a les 13 res
tants que els ramaders afim1aven que es necessitarien a Lot el pais. 
Per a protestar per aquest fet, el 12 d'octubre uns 400 ramaders es 
van manifestar al davant de la Subdelegació del Govern a Lleida, 
convocats pels sindicats UP iJARC i per diverses agrupacions de ra
maders. 

Primer ingrés a la presó per abocament d e purins 
A mitjans novembre el Tribunal Suprem va condemnar un ramader 
d'Osona.Joan Sola, que gesliona,·a una granja al Lenne municipal de 
Gurb a 4 anys de presó per abocament il·legal de purins. Segons la 
resolució judicial la bassa utilitzada per a emmagatzemar purins es
lava en mal estat i no estava prou ben impenneabilitzada, tot i que 
el ramader la va continuar utilitzant durant la primera meitat de 
l'any 1996. S'havien constatat filtracions a l'aqüífer i abocamems al 
torrem del Clot Fondo que, segons la sentència, suposaven un greu 
lisc per als recursos naturals, el medi ambient i la salut pública. Es 
tractava del primer ingrés a la presó per abocament de purins que es 
produïa a l'Estat espanyol. 

Aprovació d el Decret d'ampliació de les zones 
vulnerables 
El 28 de desembre la Generalitat va aprovar finalment el Decret 
d'ampliació de les zones vulnerables en relació amb la contaminació 
de nitrats procedents de fonts agràries. Finalment la llista es va am
pliar en 109 municipis, 8 més que la proposta inicial, de tal manera 
que el nombre total de municipis inclosos a la llista passava a ser de 
312. A més el DMAH i el DARP van fer públic que en un període 
breu presentarien un programa d'aplicació per a aquestes zones vul
nerables, amb l'objectiu d'aconseguir la màxima eficiència en l"ús del 
nitrogen com a fenilitzant, tot minimitzant les pèrdues en el sòl i en 
l'aigua. 

A més la Generalital va anunciar que l'Agència Catalana de l'Aigua 
(ACA) finalitzaria durant el primer trimes1re de 2005 els treballs de 
delimitació de les masses d'aigua subterrània de les conques internes 
de Catalunya, en compliment de la Directiva marc de l'aigua 
2000/60/CEE. D'aquesta manera es pretenia gestionar millor les zo
nes que calia protegir per tal de garantir la quali1a1 de l'aigua i calcu
lar amb més precisió la càrrega de fenilitzam que podien suponar. 

Més informació: 

www gcnca1.es/darp 
,, ww.gdter.org 

MJP 

\\ ww. unto pagesos.es 
www.¡,1rc.es 
:-s el.lo. Onol (Ed.), 2003, A,¡ui no! Els w1t_/11clt's ten ito, i,tls u 
Catalunya. Barcelona, Editorial Empúries 
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DEBAT COSTA BRAVA 68 

El II Debat Costa Brava, organitzat per la demarcació de Girona del Col·legi d'Arquitectes de 
Catalunya, reuneix nombrosos professionals i agents de les comarques gironines amb l'objectiu 
d'aconseguir un pacte social per a una Costa Brava sostenible. Les conclusions finals aposten 
per la contenció del fenomen urbanístic i un nou model turístic basat en la qualitat i el paisatge. 

Antecedents 2003:38 

El l Debat Costa Brava es va celebrar el 1976 i va suposar la pri
mera reílexió pública sobre la problemàtica de l'eÀ'Pansió urbanís
tica a les comarques gironines. 28 anys després, el Col·legi 
d'Arquitectes de Catalunya considerava que un cop feta aquesta 
primera reflexió, ben poca cosa s'havia dut a terme per a esmenar 
els errors comesos i que, per tant, calia realitzar un nou debat. 

El II Debat 
El li Debat es proposava reflexionar sobre el passat, el present i el 
futur de la planificació territorial, el desenvolupament urbanístic i 
el model tur!stic de la Costa Brava. Per fer-ho possible preveia reu
nir els mesos de març i abril economistes, geògrafs, enginyers, am
bientòlegs, arquitectes i ecologistes entre altres, per eswdiar la si
tuació actual i presentar propostes de futur. 

Les ponències marc, prèvies al Debat 
Al llarg del mes de gener es van fer públiques 6 ponències marc 
prèvies al Debat, en les quals s'alenava de la insostenibilitat de l'ac
tual model tur!stic i dels perills d'un creixement urbanístic exces
siu i s'apostava per potenciar els valors ambientals i paisatgístics 
com a reclam tunstic. 

En una d'aquestes ponències el catedràtic d'Economia Aplicada 
de la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB), Josep Oliver, 
assegurava que el ritme de creixement del turisme era insoste
nible i acabaria destruint les bases sobre les quals s'havia basat, 
el territori i el paisatge. Per la seva banda el catedràtic de 
Geografia Humana de la Universitat de Girona (UdG), Joan 
Nogué, proposava a la seva ponència una nova cultura del terri
tori basada en la cohesió social, la gestió prudent i sostenible 
dels recursos naturals i la consideració del paisatge com a recurs 
patrimonial excepcional. Robert Vergés, enginyer de Camins, 
Canals i Pons, pronosticava que la transformació de segones re
sidències en primeres residències augmentaria les necessitats de 
mobilitat i proposava una autovia paral·lela a la costa entre 
Palafolls i Figueres. 

El geògraf i expert en turisme, Martí Sabrià, apostava per re
convenir el model turlstic de la Costa Brava per tal que man
tingués el seu potencial econòmic sense trencar la sosteni
bilitat del territori, ampliant l'oferta hotelera i aturant la cons
trucció de segones residències. L'arquitecte Ricard Pié propo
sava donar una nova dimensió social, econòmica i cultural al 
"gran magma construït que constitueix el teixit urbanístic". 
Finalment el director de la Fundació Territori i Paisatge, Jordi 
Sargatal, es mostrava partidari d'evitar el creixement urban!stic 
mentre no s'acabessin de consolidar les urbanitzacions comen
çades i d'ampliar els espais protegits de les comarques gironi
nes (P-\IK. N \ fi R,\I nu~ Al(,UA\lllll \ Dt Pi\L~. EL Mo\s,t~ OLI 

MONH,RI l l.h IL l FS 1'1,DI S l 1281). 

Es tructura i continguts del Debat 
El Debat pròpiament dit es va articular en tres grans blocs temà
Lics, que corresponien a les tres primeres jornades, i una jornada 
final de conclusions. Les tres primeres jornades es van esuucturar 
mitjançant un primer bloc de presentacions on s'exposava la situa
ció de la Costa Brava, un segon bloc de comunicacions referides a 
temes concrets, un tercer bloc de ponències tècniques exposades 
per tècnics expens en diferenlS àmbits i una taula rodona final on 
participaven diversos agenlS de la Costa Brava. La jornada final va 
començar amb un resum exhaustiu de les tres primeres jornades i 
va finaliLzar amb dues taules rodones on es van discutir les con
clusions del Debat. 

Primera jornada. Territori escàs o paisatge fràgil 
La primera jornada, celebrada a Roses el 5 de març, po11ava el tí
tol de "Territori escàs o paisatge fràgil" i partia de la constatació 
que el futur de la demanda tur!stica depenia de la qualitat del te
rritori i el paisatge. El conseller de Medi Ambient i Habitatge, 
Salvador Milà, va inaugurar el Debat Costa Brava qualificant de 
desastrós l'actual model territorial del litoral i assegurant que "no 
el podñem supo11ar 25 anys més". 

Després de les diverses presentacions, comunicacions i ponències 
la Laula rodona va evidenciar les dificultats per consensuar la diag
nosi i les propostes de futur per la Costa Brava. El vicepresidc111 
del Gremi de Constructors i Promotors d'Edificis de Girona.Josep 
Ribera, va afirmar que un creixement urbaníslic zero Lindria greus 
conseqüències econòmiques i socials. Jordi Sargatal, director de la 
Fundació Territori i Paisatge, partidari d'aturar el creixement ur
baníslic, va aclarir que aquest fet no significava la inactivitat del 
seCLor de la construcció sinó que caldria apostar per consolidar els 
nuclis existents. Finalment l'expert en turisme, Domènec Biosca, 
va lamentar la poca autoestima del territori i l'arquitecte Josep 
Fuses va fer autocrítica del seu ram en criticar el desgavell urba
n!slic existent a la zona. 

Segona jornada. Mobilitat i infraestructures: 
dèficit o risc 
La segona jornada es va celebrar a Palafrugell el 19 de març sota 
el títol "Mobilitat i infraestructures: dèficit o risc". Partint de la pre
missa que a la Costa Brava s'arriba, durant els mesos d'estiu, a una 
població trenta vegades superior a la de l'hivern, l'objectiu de la 
jornada era definir criteris per resoldre les necessitats de mobilitat 
i infraestructures en equilibri amb les caracter!stiques del medi i 
les seves capacitats. 

Després de les diverses intervencions, la taula rodona va comen
çar amb la participació de l'exdirector general d'Urbanisme, Joan 
Antoni Solans, que va reivindicar la necessitat de fer una reserva 
de sòl per a la via de tren entre Lloret de Mar i Blanes. El coordi-
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nador de l'àrea d'Ordenació del Territori de la Cambra de Comerç 
cie Girona, Domènec Espadalé, va remarcar la imponància del 1 -

R~'<.\RRIL D~LlA \IL<l l .\f (FAV) 188-911 i l FRt'l','RI PI l,1<,1:--~

( >sTA 81,,1,·-1 181 per clesestacionaliLZar el turisme. En canvi, l'alcalde 
de Palafrugell, Lluls Medir, va qüestionar la necessitat del FAV i es va 
preguntar "si és raonable l'esLalvi de temps per a una inversió tan 
gran". Seguidament el director general de Polftica Ambiental i 
Sostenibilitat del Departament de Medi Ambient i Habitatge, Jordi 
Cañas, es va centrar en la necessitat de recuperar els aqüífers conta
minaLS per excés de nitrats. Per últim, el director del Departamem 
d'Infraestructures del Transport i Territori de la Universitat 
Politècnica de Catalunya (UPC), Manuel Herce, va advertir del risc 
que la pressió urbanística a la Costa Brava es L raslladés als petits po
bles de l'imerior. 

Tercera jornada. Model turís tic: final d'etapa? 
La tercera jornada, celebrada a Blanes el 2 d'ab1il, portava per títol 
"lvlodel turístic: final d'etapa?". L: objectiu era debatre els interro
gants generats per l'actual model turístic basat en el sol i la platja i 
reílexionar sobre la possibilitat de potenciar alt res ofertes comple
mentàries en les quals s'oferís el paisatge com a valor cultural afegit. 
La inauguració de la jornada va anar a càrrec del conseller de 
Turisme, Comerç i Consum, Pere Esteve, que va subratllar la volun
tat del seu Departament de potenciar un nou model turístic que 
apostés per la desestacionaliLZació, la qualitat i la sostenibilital. 

A la taula rodona el director general d'Urbanisme, Joan Llort, va 
anunciar la imminent aprovació inicial del Pt, DIREC TtlR Rr 1,isr1t 

Ill ,is11 \l·l n..>, 1 ,, R l I38I que havia comptat amb la implicació de 
75 municipis del litoral català. Per la seva banda, Isabel Galobardes, 
directora general de Turisme, va reclamar la necessitat que el sector 
competís "en qualitat, no en preu", una idea que va compartir Josep 
Maria de Vehí, presidem de la Comissió de Turisme de la Cambra de 
Comerç de Palamós. Per a aconseguir aquest objectiu el seu homò
nim a la Cambra de Comerç de Sam Feliu de Guixols, Jordi Comas, 
va reclamar un nivell més alt de formació en el sector, amb la crea
ció de més centres de Formació Professional. El catedràtic de 
Geografia Humana de la Universitat de Girona.Joan Nogué, va qua
lificar de caduc el model implantat al litoral gironí i va reclamar que 
el paisatge fos el principal atractiu de la zona. 

Jornada final i conclusions 
L'última jornada del Debat, celebrada a Sant Feliu de Guixols el 16 
d'abri l, pretenia arribar a conclusions concretes i definir alternatives 
de futur per a un desenvolupament sostenible de la Costa Brava. 

Després de diverses intervencions i un debat-col·loqui, es va realit
zar una taula rodona amb representanLS de Lots els sectors implicats 
en el futur de la Costa Brava. Tant el secretari del Gremi de Cons
tructors i Promotors d'Edificis de Girona, Josep Donés, com la por
taveu de Salvem !'Empordà, Marta Ball-llosera van coincidir, malgrat 
defensar-hi interessos oposats, a exigir urgemment un pla d'ordena
ció tenitorial de la Costa Brava. L'alcalde de Lloret de Mar, Xavier 
Crespo, va insistir en la necessitat de millorar el sistema de finança
ment dels municipis turístics i va afim1ar que les infraestn1ctures 
viàries són el major dèficit de Lloret i la Costa Brava. Amoni 
Hostench, president de la Cambra de Comerç de Girona, es va mos
trar d'acord a canviar el model turístic però va advertir que calia te-
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nir molt presem la rendibilitat econòmica de qualsevol proposta que 
es fes. 

Desprès de la taula rodona, on també van intervenir Ricard Pié i 
Josep Oliver, el catedràtic d'Economia de la Universitat Autònoma 
de Barcelona , Joan Cals, va presentar les conclusions del li Debat 
Costa Brava. Malgrat lamentar que en les últimes dècades s'havia 
perdut bona part de la imatge del litoral gironí i la possibilitat de 
competir en determinats productes, subratllava que "tenim nuclis 
històrics de gran qualitat, un sistema d'espais naturals únic, un pa
trimoni cultural molt valuós i les nostres platges i costa, malgrat els 
nyaps, són d'una bellesa molt remarcable". Una altra idea que van 
destacar molts dels panicipams fou la necessitat d'impulsar un siste
ma turístic que abandonés la cultura de masses per passar a oferir 
un producte cie qualitat. 

En el document es proposava fer del paisatge i el territori "el nostre 
petroli" i per això apostava per un urbanisme de comenció basat en 
el principi cie "fer ciutat", refonnant i renovant nuclis urbans, prote
gim els nuclis rurals i convenim sectors de segona residència en pri
mera residència. També es reclamaven altres actuacions com la mi
llora de la xarxa viària de carreteres (rebutjant noves autovies), la 
modernització de la plama hotelera, la millora del finançament dels 
municipis o l'ampliació d'espais protegits i la declaració de nous 
parcs naturals. 

Finalment cl conseller de Política Territ01ial i Obres Públiques, 
Joaquim Nadal, va cloure el Debat Costa Brava anunciant que el 
Govern assumia les conclusions del Debat i que es complirien els 
compromisos adquiriLS pels representants de la Generalitat que hi 
havien participat. A més va anunciar que en un any i mig estarien 
enllestits el Pla director urbanlstic del sistema costaner (PDUSC), el 
Pi.A lllRI( 1,•R l 1;1>.\Nb11L Dl l E:Ml'llHI)\ [1161. així com la nova Liri 

N. l'Rlll l·t e I J, t,r,1 10 1 t >Rr>r'\ 1c 1,> r>11 P11,.-nt,F l l lHI i l'avançament 
del Pla territorial de les comarques gironines. 

Un cop finalitzada aquesta nova edició del Debat Costa Brava la ma
joria d'agents polítics, econòmics i socials en feien una lectura posi
tiva i esperaven que servís per a avançar cap a un model territorial 
més sostenible. No obstant això, les crítiques al Debat també van 
arribar, com ara les que va fer l'Associació Turística d'Apartaments, 
que assegurava que s'havia donat poca veu al món del turisme, i de 
diverses entitats ecologistes (entre les quals Salvem !'Empordà) que, 
per contra, opinaven que el Debat havia estat massa centrat en el 
sector turístic. 

Alguns dels participants al Debat van coincidir a afirmar que per tal 
de saber la repercussió real que el Debat Costa Brava tindria en les 
actuacions que es realitzessin sobre el territori caldria estar atents al 
desenvolupament dels diferents plans Lerriwrials previstos a l'àrea i 
a la reacció que provoquessin entre els ajuntamems, les entitats eco
logistes i el sector turístic i de la construcció. 

MJP 

Més informació: 
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La construcció de la depuradora del Baix Llobregat micia la seva tercera I darrera fase, que 
permetrà reutilitzar l'aigua depurada, contribuir a la recuperació ambiental del Llobregat 1 

combatre la intrusió salina a l'aqüífer del delta. 

Antecedents J 2003:39 

La depuradora del Baix Llobregat es troba prop de la desembo
cadura del riu Llobregat, al delta del Llobregat, ocupa unes 36 
hectàrees i l'any 2004 era la més gran d'Europa. La depurado
ra, gestionada per l'empresa pública Depurbaix, va entrar en 
funcionament el juny de 2002 i l'any 2004 ja traCLava les aigües 
residuals de més de dos milions de persones habilants del Baix 
Llobregat i el Barcelonès. 

A mitjan febrer, Depurbaix \'a presentar la tercera i última fase de 
les obres d'aquesta instal·lació, que preveia diverses actuacions 
per a contribuir a la I l: 1 1 \C \\l 11, )t R•l l ,1,1·0 ~1 

l 1821. Les obres, amb un pressupost total cie 102 milions d'eu
ros, es van iniciar durant el segon trimestre de 2004, i s'emmar
quen en el PH, x,K.\\I.·\ -\GUA ( 1401 del Govern central. El finança
ment es repania entre el Ministeri de Medi Ambient , amb ajuts 
del Fons cie Cohesió de la Unió Europea (85%), i l'Agència 
Catalana de l'Aigua (15%). 

Una cie les actuacions consistia a construir les instal·lacions ne
cessàries per a aplicar un tractament terciari (desinfecció, eli
minació de nutrients i contaminants específics, i oxigenació) al 
40% de les aigües residuals que rep la depuradora, de manera 
que aquesta aigua disposaria de prou qualitat per a ser reutilit
zada. Aquesta aigua es transportaria riu amunt, gràcies a 20 km 
de canonades, fins Sant Joan Despí. Des d'allí, les aigües s'a
profitarien per al reg de cultius, per a la via pública i les indús
tries i per a assegurar el cabal ecològic del riu i el manteniment 
de les zones humides del delta. Estava previst que es reutilit
zessin una mitjana de 50 hm' cada any. L'any 2004, l'aigua de
purada encara s'abocava mar endins a través d'un emissari sub
marí de 3,7 km de longitud. 

Una altra actuació de la tercera fase de la depuradora era 
construir una barrera d'aigua dins l'aqüífer del delta per evi
tar l'entrada d 'aigua salada del mar. Aquesta barrera es crea
ria mitjançant una vintena de pous (construïts en dues fases) 
de 20 m de p rofunditat per on s' int roduirien 2.500 m' d'ai
gua procedent de la depuradora. Aquest s istema innovador 
hauria de permetre augmentar el nivell de l'aigua dolça en l'a
qüífer i lluitar contra l'entrada d 'aigua salada. Estava previst 
que la reutilització de les aigües es posés en marxa l'estiu de 
2006, mentre que la barrera contra la intrusió salina estaria 
acabada l'any 2007. 

XSR, XBR i JRL 

Riu Llobregat .. 
Barrera d'intrusió sallna l 

---=· . - :::...? 

Banera d'intrusió salina 11 

Depuradora 

Canyissar d~ 

~ .,~' 

Més informació: 
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70 ESPAI D'INTERÉS NATURAL DE CASTELL-CAP ROIG 

t.:espai del Pla d'espais d'interés natural (PEIN) Castell-Cap Roig continua pendent de 
l'aprovació definitiva del Pla especial de protecció del medi natural i el paisatge. Mentrestant els 
grups ecologistes reclamen una ma¡or protecció de l'espai i la supressió d'algunes 
construccions que consideren il·legals. Els tres ajuntaments que integren el PEIN demanen a la 
Generalitat la creació d'un òrgan de gestió de l'espai. 

Antecedents 2003:41 

L'àrea del PEIN anomenat Castell-Cap Roig, situada entre 
Palamós i Calella de Palafrugell, és un dels pocs àmbits costaners 
no urbanitzats de la Costa Brava. Aquest sector representa la pro
longació cap al mar del mass[s de les Gavarres i es caracteritza per 
un paisatge de turons suaus que, en arribar al mar, fonnen un con
junt de penya-segats litorals i platges de diferent extensió. Inclou, 
a més, el petit arxipèlag de les illes Fom1igues. 

El 1992 un projecte d'urbanització d'una part d'aquest espai, la 
platja de Castell, va aixecar l'oposició de bona part dels veïns de 
Palamós que van crear la plataforma Salvem Castell. Després 
que la major part de la població donés suport a la protecció de 
l'espai en un referèndum, l'any J 999 la Generalitat va adquirir 
les 76 ha de l'espai considerades urbani tzables. A més, el Decret 
23/2003 va crear l'espai PEIN Castell-Cap Roig que, amb un to
tal de 1.105 hectàrees, protegeix tota la façana marítima situa
da entre Palamós i Calella de Palafrugell i engloba també part 
del municipi de Mont-Ras. 

El juny de 2003, cl Departament de Medi Ambient (OMA) va 
aprovar inicialment el Pla especial de protecció del medi natu
ral i del paisatge d'aquest espai amb l'objectiu de preservar-ne 
els sistemes naturals terrestres i marins, ordenar-hi els usos i les 
activitats humanes i recuperar-ne els sistemes degradats. Al llarg 
de 2004 no es va efectuar ni l'aprovació provisional ni l'aprova
ció definitiva del Pla especial, pendent de la revisió per part dels 
serveis jurídics del OMA i la resolució de l'al·legació presentada 
per l'Ajuntament de Palamós, que demanava augmentar-ne la 
superfície. 

Els ecologistes reclamen més protecció de l'espai 
A principi de 2004 la coordinadora Salvem el Crit va demanar 
a la Generalitat, aprofitant el recent canvi de govern, que actués 
a fi d'eliminar les irregularitats detectades dins l'espai PEIN. 
Denunciaven la construcció de quatre habitatges al municipi de 
Mont-Ras i les obres il·legals realitzades al mas Castell, a 
Palamós, i demanaven la paralització i l'enderrocamem de totes 
aquestes edificacions. 

D'altra banda la plataforma Salvem Castell de Palamós es va 
dissoldre el mes de març en considerar que ja havia complert 

l'objectiu principal: preservar la platja de Castell. No obstant 
això, alenaven del perill d"urbanització de la Pineda d'en 
Gori, propera a la platja de Castell, on l'Ajuntament de Pala
mós havia de decidir si mantenia un projecte per realitzar-hi 
80 habitatges. La plataforma Salvem !'Empordà va esdevenir 
el relleu de Salvem Castell en la lluita per la preservació d'a
q u est es pa i. 

Els ajuntaments demanen un òrgan de gestió 
de l'espai 
El mes d 'agost cis tres ajuntaments inclosos dins el PEIN, Pa
lamós, Palafrugell i Mont-ras, van demanar a la Generalitat que 
l'espai estigués gestionat per un sòl òrgan amb cmitat pròpia. 
L' objectiu era fer front a les dificultats de coordinació que su
posava el fet que l'espai estigués gestionat per cinc administra
cions: els tres ajuntaments, el Departament de Medi Ambient i 
Habitatge (DMAH) i la Direcció General de Costes. 

Així mateix, durant l'estiu, els tres ajuntaments, amb la 
col·laboració del DMAH, van prohibir l'accés a l camí de cala 
Estreta que va cies de Castell fins a Cap Roig amb l'objectiu 
d'evitar la massificació de l'espai. Per donar resposta a l'accés 
a la platja de Castell es va crear un aparcament cie pagament 
situat a uns cemenars de metres de l'espai, els beneficis del 
qual es destinarien a finançar actuacions de millora cie l'en
torn natural. 

Amb tOL, a final de 2004 la gestió de l'Espai d'Interès Natural 
Castell-Cap Roig cominuava pendent de l'aprovació definitiva del 
Pla especial i de conèixer l'opinió de la Generalitat en relació amb 
l'òrgan de gestió reclamat pels ajuntaments. També estava pendent 
la resolució del Tribunal Supe1ior de Justícia cie Catalunya que ha
via de dictaminar si les obres realitzades a Palamós i Mom-ras eren 
confonnes a la legalitat. 

Més informació: 

11w11 ~en~at.c~ 8()00/mt:d1amb/butllcu/be/be l> 3 htm 
11,1·11.sah·em-cmpord,1 ,1rg 
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La compra per part de la Fundació Territori i Paisatge dels terrenys de l'antic estany d'Ivars. a la 
comarca del Pla d'Urgell. reforça la protecció de l'espai i permet al Consorci de l'Estany iniciar 
els treballs de recuperació de la zona humida. La intervenció es preveu que acabi l'any 2006 i 
que abraci un paratge de 165 ha d'alt valor natural. 

Fins a l'any 1950 el llac d'aigua dolça de 135 ha situat enmig de 
la comarca del Pla d'Urgell, distribuït en un 60% entre els terrenys 
del municipi d'Ivars d'Urgell i en un 40% en els del municipi de 
Vila-sana, era conegut per l'abundància d'ocells aquàtics i per ser 
una àrea emblemàtica per a les estones de passeig i esbarjo de la 
gent de la zona. L'any 1951, les terres foren assecades i aprofita
des per a l'explotació agrkola. 

La iniciativa de recuperar aquesta zona humida d'interior com a 
àrea natural protegida va ser recollida al Llibre Blanc de la Gestió 
i la Natura dels Països Catalans, publicat el 1986. L' 11 d'octubre 
cie 1995 el Departament de Medi Ambient aprovà el Pla especial 
de protecció del medi natural i del paisatge de l'estany d'Ivars, 
com a instrument per a ordenar i dur a terme el procés de recupe
ració de l'estany 

No va ser, però, fms a principi dels anys noranta, quan l'alcalde 
d'Ivars d'aquell moment, Ramon Maria Guiu (Convergència i 
Unió, CiU) , va reclamar al Departament de Medi Ambient un im
puls ferm al projecte. L' any 2001 es va constituir el Consorci de 
l'Estany d'Ivars. El Consorci estava formal pels dcpanaments de 
Medi Ambient i el d'Agricultura Ramaderia i Pesca, la Diputació 
cie Lleida, el Consell Comarcal del Pla d'Urgell, els Ajuntaments 
d'Ivars d'Urgell i Vila-sana i la Universitat de Lleida, 101s ells amb 
representants al Consell General i a la Comissió Executiva. La seu 
del Consorci es va ftxar al mateix Consell Comarcal del Pla d'Ur
gell. Paral·lelament, el Consorci tindiia una comissió d'usos i ges-

Vallverd 

Estany d'Ivars 

tió integrada per representants de diferents agents socials i econò
mics com la Fundació Territori i Paisatge, els sindicats agraris, les 
associacions cie pescadors, caçadors, ecologistes i altres agents del 
tenirori. L' 11 d'octubre de 2002 l'antic Consorci va passar a ano
menar-se Consorci de l'Estany cl'Ivars-Vilasana i va esdevenir l'òr
gan encarregat d'adquirir les finques i d'executar els treballs neces
saris per a la recuperació de l'estany i de la seva gestió futura. 

Els terrenys de la zona estaven dividits entre els de l'anomenada 
cubeta, que era la zona inundable, cie 126 ha, altres 30 ha a la zo
na natural perifèrica, dedicada a l'esbarjo i a l'obsen·ació de la 
natura i que serien condicionades amb la plantació de bosc de ri
bera i unes 10 ha més dedicades a la zona d'arribada per a aparca
ments, punt d'informació i zona de descans. 

Segons declaracions del director tècnic del Consorci, Toni Costa, 
la compra dels terrenys que la Fundació Territori i Paisatge va efec
tuar al Consorci duram el 2004 va permetre aconseguir prou re
cursos per a finançar les obres de recuperació de l'estany, que es 
volien tenir enllestides per al 2006. 

Més informació: 
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172 

l 
Després de dinou anys de campanyes en defensa dels aiguamolls del Gorg de Creixell. 
realitzades per grups cívics i ecologistes, l'Ajuntament de Creixell suspèn llicències durant un 
any i anuncia la revisió del planejament. Durant l'any 2004 demana, també, al Departament de 
Política Territorial i Obres Públiques que estudiï el sector dins el Pla director del sistema 
costaner. Finalment. el Departament de Medi Ambient i Habitatge ordena l'inici de la tramitació 
de l'expedient administratiu per a incloure el paratge del Gorg al Pla d'Espais d'Interès Natural. 

Antecedents íl 2003: 123 

El Gorg cie Creixell és un espai d'aiguamolls d'unes 19 ha situat a 
la franja marít ima del municipi de Creixell, entre Roda de Barà i 
el municipi de Torredembarra, a la comarca del Tarragonès. El 
Gorg de Creixell era, el 1956, la llacuna més gran entre el delta de 
)'Ebre i el del Llobregat. En els darrers anys aquest espai s'havia de
gradat, havia acollit un càmping i la llacuna s'havia anat omplim 
en ser utilitzada com a abocador de runa. Tanmateix, el paratge 
del Gorg és contigu a les zones humides i les dunes de la platja de 
Torredembarra incloses al Pla d'espais d'interès natural (PEIN) el 
1992. 

I.: any 1991 l'Ajuntament cie Creixell va aprovar el Pla general 
d'urbanisme on es classificaven els terrenys on hi ha el Gorg del 
Creixell catalogat com a sòl urbanitzable. El 2003, en aquest àm
bit hi havia tramitats dos plans parcials: el 2002 s'hinria tramitat el 
Pla parcial cie la Gavina, que preveia construir 254 habitatges a 
primera línia de mar, i l'any 2000 es va realitzar la tramitació del 
Pla parcial de la Marinada, que Jª havia rebut l'aprovació definiti
va i preveia construir 221 nous habitatges. 

En els darrers dinou anys, abans i després de la tramitació d'a
quests plans parcials, es van repetir les protestes de diferents enti
tats ecologistes de la zona, com cl Grup per a la Conservació dels 
Ecosistemes del Camp (GEPEC) i l'Associació per a la Conservació 
del Medi Natural del Gorg cie Creixell, per a la protecció cie l'es
pai. Aquestes entitats van organitzar accions de protesta durant el 
2003, alhora que realitzaven campanyes de restauració de l'àmbit 
encaminades a recuperar la llacuna plena de runa. 

Finalment, cl mes de maig de 2003, l'Ajuntament de Creixell va 
decretar la suspensió de les ll icències i de la tramitació dels dos 
plans parcials amb l'anunci de revisió del Planejament general del 
municipi. Durant el 2004 s'havia de decidir el futur de l'espai del 
Gorg de Creixell, ja que l'anunci de la suspensió de llicències per 
part de l'Ajuntamem acabava a final de març. 

El Consell Comarcal de l Tarragonès aprova una 
moció en què demana la protecció del Gorg 
A principi de març tots els grups polítics del Consell Comarcal 
del Tarragonès van aprovar una moció en què demanaven a la 
Generalitat la protecció de l'espai i la seYa desclassificació com 
a zona urbanitzable. Alhora van fer arribar la resolució a 
l'Ajuntament de Creixell i al Depanamem de Polflica 
Territorial i Obres Públiques (DPTOP) perquè adoptessin les 
mesures necessàries per a recuperar i preservar els terrenys de 
la zona afectada. 

La platafonna ecologista Salvem el Gorg va sol·licitar al DPTOP 
junt amb l'Ajuntamem de Creixell que el paratge del Gorg fos es
tudiat amb especial atenció en el nou marc que oferia el P1.,, DIRI'< 

1,,1 L HB\ 1~ tr 1111 ,1,Tt ~1, ''" \:--1 ¡ l l 'ltll, impulsat per DPTOP, 
per a imroduir-hi mesures de protecció. Alhora els membres de la 
plataforma van recórrer al Departamcm de Medi Ambiem i Habi
tatge (DMAH) i a les direccions de Medi Natural i Planificació 
Territorial perquè també hi imervinguessin. 

Les associacions ecologistes argumentaven que el paratge del Gorg 
fonnaria part del domini públic mantim terrestre, atès que seria 
una àrea inundable sotmesa als temporals, i per aquesta raó argu
memaven que no caldria indemnitzar cis promotors dels plans 
parcials aprovats. D'altra banda, a final d'abri l, l'Associació el Gorg 
de Creixell va presentar al registre de l'Ajumamem més de tres mil 
fi1mes per a la prese1vació de la zona dels aiguamolls com a espai 
natural. 

S'inicien els tràmits per a incloure el Gorg al PEIN 
El 29 d'abril, el DMAH va publicar la resolució DMAH/1283/2004 
on s'ordenava l'inici de la tramitació de l'expediem administratiu 
per a incloure al PEIN el paratge del Gorg de Creixell. El DMAH 
va considerar oponú l'obertura d'un procés d'anàlisi de les carac
terístiques del paratge, amb la volumat de realitzar les accions ne
cessàries per a garamir la protecció i la recuperació del Gorg. El 
conseller del DMAH, Salvador Milà, va ordenar de manera pre
ventiva la suspensió cautelar dels projectes urbanistics que hi ha
via a la zona (els plans parcials de la Marinada i la Gavina). En pa
ral·lel, DPTOP va aplicar prevemivamem el règim de sòl no 
urbanitzable a la zona per tal d'evitar que es degradés més l'espai. 

El dia 3 de maig l'associació el Gorg de Creixell i el GEPEC van fer 
pública la seva sa1isfacció per la decisió d'iniciar els tràmits per a 
protegir la zona. Van declarar que després de dinou anys de cam
panyes i protestes, l'associació creia que ara els tocava "esperar i 
descansar". 

A la fi de 2004 s'esperava la inclusió definiti\'a del paratge del 
Gorg de Creixell al PEIN i quedava pendem de resoldre si els pro
motors dels plans parcials aprovats a l'àmbit tindrien dret a perce
bre indemnitzacions o no. 

Més informació: 
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Es presenta a Girona l'avaluació del sistema d'espais naturals protegits de Catalunya. 
L:avaluació, liderada per la Institució Catalana d'Història Natural, és la primera d'aquesta mena a 
l'Estat espanyol i ha comptat amb la participació d'unes 150 persones. Els resultats obtinguts 
per l'avaluació són irregulars, però insten a actuar per tal de millorar l'estat i la gestió dels 
espais naturals protegits de Catalunya. 

El 16 de març va tenir lloc a la Universitat de Girona una jornada 
que ponava per títol: "L'avaluació dels espais naturals protegits de 
Catalunya: balanç i perspectives 10 anys després de l'aprovació del 
PEIN". L'objectiu de la jornada era discutir el grau de desenvolu
pament del Pla d'espais d'interès natural (PEIN) aprovat l'any 
1994, i es va aprofitar per presentar la primera avaluació del siste
ma d'espais naturals protegits (ENP) de Catalunya. 

Un estudi de grans dimensions 
El projecte d'avaluació del sistema d'ENP de Catalunya va ser li
derat per la Institució Catalana d'Història Natural (ICHN) i el seu 
objectiu primordial era conèixer la incidència que havia tingut la 
protecció dels espais a partir d'una anàlisi detallada del seu estat i 
la seva gestió. L'execució del projecte va tenir lloc entre els mesos 
d'agost i desembre de 2002, amb la participació d'unes 150 per
sones, expertes i bones coneixedores dels espais que havien d'ava
luar. Les fonts d'informació van ser molt diverses i es va comptar 
amb la col·laboració dels òrgans gestors dels espais protegits i del 
Cent re de Recerca Ecològica i Aplicacions Forestals (CREAF). 
!lliljançant un sistema de 85 indicadors es van avaluar els 148 
ENP de què constava el sistema d'ENP de Catalunya en data 31 de 
desembre de 2001. L' avaluació va prendre com a referència la me
todologia de la Comissió Mundial d'Espais Protegits de la Unió 
Mundial per a la Natura (UICN) Era la primera vegada que s'apli
cava aquesta metodologia a tol un sistema d'espais protegits de la 
Unió Europea. 

Els coordinadors del projecte, Josep Germain i Josep Maria 
Mallarach, van remarcar que també era la primera vegada que es 
duia a terme una avaluació d'aquestes característiques, no només 
a Catalunya, sinó també a l'Estat espanyol. L'elevat interès que va 
suscitar la jornada va obligar a limitar l'accés a la sala de graus de 
la Universitat cie Girona, on tenia lloc la sessió, per manca d'espai. 
Les conclusions del projecte van ser presentades clavant de més cie 
120 persones i amb la presència del conseller cie Medi Ambient i 
Habitatge, Salvador Milà. 

Les conclus ions de l'estudi 
Els canvis ocorreguts en els diferents ENP d'ençà que van ser de
clarats així eren molt heterogenis: si bé en alguns casos eren posi
tius, en molts altres eren neutres i en altres negatius, fins i IOL ca
tastròfics. Tot i que la manca de mitjans era força generalitzada, no 
es va observar cap relació directa entre l'assoliment de bons resul
tats i l'abundor de mitjans. 

Entre les diverses ciades que va aponar l'avaluació, se'n va desta
car el fel que la majoria dels ecosistemes dels ENP de Catalunya 
patien amenaces imponants, clavam les quals les figures legals cie 

protecció dels espais es mostraven clarament insuficients. La gran 
majoria d'espais protegits de Catalunya es trobaven sota la figura 
d'espai inclòs en el PEIN, una figura que ofereix una protecció bà
sica i poc estricta. Malgrat que més d'un 21 % del te1Tito1i català 
estava protegit sota alguna figura, més d'un 90% d'aquesta exten
sió només comptava amb la protecció bàsica menys resuictiva, la 
del PEIN. 

Alt res dades rellevants que emanaven de l'estudi eren que no
més un 18% dels ENP tenia un pla de gestió que determinava 
quines mesures de protecció del medi natural i el paisatge s'ha
vien d'aplicar a l'espai, i que només un 24% dels espais dispo
saven d'un òrgan gestor que pogués aplicar aquestes o altres 
mesures. L'estudi considerava que la manca d'un òrgan gestor 
deixava l'espai en un estat d'indefensió clavam les agressions ex
ternes. Finalment, l'avaluació considerava que el disseny de 
més cie la meitat dels espais era inadequat. Així, per exemple, la 
delimitació d'alguns espais protegits obeïa a criteris més admi
nistratius (els límits d'un municipi) que no pas científics (els 
límits d\m hàbitat), la qual cosa implicava disfuncions en 
aquests espais protegits. 

El conseller de Medi Ambient i Habitatge, Salvador Milà, va afir
mar en la cloenda cie la jornada que coincidia plenament amb les 
conclusions de l'avaluació realitzada per la ICHN. i es va compro
metre a redreçar la situació. 

XSR, XBR i JRL 

Més informació: 
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El grup immobiliari Nozar SA compra a Agrupació Mútua I Bankpime el 80% de les accions del 
complex de Boí-Taúll per un valor de 45 milions d'euros i assumeix un deute de 23,5 milions. 
Aquesta adquisició, que ha estat ben rebuda per l'Ajuntament de la Vall de Boí. obre les portes a 
la millora del complex, amb nous hotels de luxe i l'ampliació de les pistes d'esquí. 

Al cor de la Vall de Boi (Alta Ribagorça), se situa el complex turls
tic anomenat comercialment Boí-Taüll Resort, fonnat per l'estació 
d'esquí de Boí-Taüll i un conjunt residencial amb unes 1.200 pla
ces dºallotjament. L'estació d'esquí ofereix 550 hectàrees de domi
ni esquiable amb 43 km de pistes i l'ofena hotelera i residencial es 
reparteix entre tres hotels, un aparthotel i dos conjunts residen
cials, que fonnen tots plegats un nucli al Pla de l'Ennita, a 1.600 
m d'alçada. El complex del Pla de l'Ermita té un sòl edificat de 
60.000 m', i és gairebé tan gran com el mateix poble de Taüll. 

La gestió de l'estació, que en temporada aha ofereix feina a unes 
300 persones, va acumular els anys 2002 i 2003 unes pèrdues de 
2,87 i d'l milió d'euros, respectivament. Al començament de 2004 
el 80% de les accions de l'empresa de Boí-Taüll eren en mans 
d'Agrupació Mútua i Bankpime. El 20% restant es trobaven en 
mans d'uns 400 petits accionistes. 

A mitjan agost, l'empresa immobiliària Nozar SA va adquirir una 
opció de compra de les participacions d'Agrupació Mútua i 
Bankpime. Aquesta opció es va fer efectiva el 28 d'octubre per un 
valor de 45 milions d'euros. D'aquests, 23,5 milions van servir per 
a eixugar el deute que arrossegava l'empresa de Boí-Taüll. 
Agrupació Mútua va justificar la venda amb l'argument de concen
trar les seves inversions en el negoci assegurador. 

L'empresari d'origen mexicà Luis Nozaleda, propietari de Nozar 
SA, ja té expe1iència en la revitalització de complexos de muntan
ya. L' any 1999 va adquirir el balneari de Pamicosa, als Pirineus 
d'Osca. i des de llavors hi ha invenit un total de 60 milions d'eu
ros. Bona part d'aquesta inversió es va destinar a restaurar les edi
ficacions per crear un complex turístic de muntanya de luxe, ano
menat Panticosa Reson, que es preveu que disposarà d'un casino, 
quatre hotels, un palau de congressos i un palau temia! de més de 

8.500 m'. No obstam això, els reprcsemants de l'empresa van as
segurar que l'estratègia que se seguirà a Boi-Taüll serà diferent de 
la de Panticosa. 

Els plans de Nozar SA a Bol-Taüll són crear una oferta residencial 
i hotelera per a un turisme d'alt nivell adquisitiu, amb hotels de 
quatre i cinc estrelles. En aquest sentit, Nozar SA preveu encarre
gar la gestió del complex hoteler a la cadena hotelera Hesperia. Les 
inversions al complex també significarien millorar l'estació d'esquí 
i incrementar-ne el domini esquiable. De fet, Nozalecla va declarar 
que havia mantingut contactes amb l'empresa Vallfosca lnterllacs 
SA, que promou l'l,11c 11 'c'<'L l 111 L 1 \ 1t1 Fu" 1 1-11 . La con
nexió cie Boí-Taüll amb la Vall Fosca crearia un dels dominis es
quiables més grans dels Pirineus. A la darreria d'any, Nozaleda va 
anunciar que el pla d'actuacions per a l'estació estaria llest a mit
jan 2005 i que les primeres inversions al complex arribarien du
rant la temporada d'esquí 2005-2006. 

L'alcalde de la Vall cie Boí, Joan Peralada (Convergència i Unió), 
va valorar molt positivament el canvi cie mans del complex, espe
cialment pel fet que, per primera vegada, Boí-Taüll seria gestionat 
per professionals del sector turlstic. L'alcalde també va lloar que 
els nous propietaris volguessin fomentar un turisme cie qualitat. 
Per la seva pan, Nozaleda va assegurar a Peralada que respectaria 
el pla urbanístic de la vall, que limita el sòl edificat al Pla cie 
l'Em1ita en 92.000 m' . Això encara permetria a Nozar SA cons
truir uns 32.000 m' nous d'urbanització en aquest paratge. 

XSR, XBRiJRL 

Més informació: 

WW\\.b(11taull rcsort .es/ 

En la imalge l'eslació d'esquí de Boí-Tauli. Les prime1es inversions eslan programades per la temporada 2005-2000. Foto: Àlex Tarroja 
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L'estació d'esqu1 de Baqueira-Beret inaugura la primera fase de la seva ampliació cap al Pallars 
Sobirà al sector de la Peülla, tot i que els efectes econòmics de l'ampliació sobre els pobles de 
les valls d'Àneu són febles. D'altra banda, a l'estiu comencen les obres d'urbanització de 
Baqueira 1.500, un nou complex hoteler i residencial al sector aranès de la vall de Ruda que 
implica la construcció de més de cinc-cents habitatges. L'entitat ecologista IPCENA denuncia les 
obres per abocaments il·legals de runes i d'aigües residuals al riu Ruda. 

Antecedents 2003:47 

En ple debat sobre el creixement urbanístic a les zones de mun
tanya, els dies 3 i 4 de març es va produir un autènlic caos circu
latori a la carretera C-28 que dóna accés a l'estació d'esquí de 
Baqueira-Beret des de Vielha i la resta de nuclis de la Val d'Aran, 
Centenars d'esquiadors van quedar atrapats a la carretera i els 
aparcaments de l'estació es van mostrar insuficients per a absorbir 
l'allau de vehicles. 

El portaveu de l'estació d'esquí, Roben o Buil, i el president de 
Gremi d 'l·lotelers de la Val d'Aran, J uan Antonio Serrano, van 
coincidir en atribuir el col·lapse circulatori a la mala planifica
ció del creixement de les segones residències i a les necessitats 
de mobilitat associades a les segones residències. Com a solu
cions urgents van proposar l'habilitació de més zones d'aparca
ment, una carretera en millors condicions, una variant per a ac
cedir a Beret, més promoció del transport públic i, fins i iot, la 
construcció d'un telefèric des de la part baixa de la vall. 
L' aparcament subtenani amb capacitat per a 1.500 vehicles 

projectat a la vall de Ruda es va considerar una mesura neces
sària, però insuficient. 

La primera ampliació cap al Pallars Sobirà no 
compleix les expectatives d'activitat econòmica 
A principi d'any, es va inaugurar la primera fase d'ampliació de 
l'estació d'esquí de Baqueira-Beret cap al Pallars Sobirà. Aquesta 
fase s'ubicava a la zona coneguda com la Peúlla, que enllaça di
rectament amb el domini esquiable de la Bonaigua. L'ampliació 
incloia cinc noves pistes i dos nous telecad ires, un dels quals s'i
nicia al Pallars Sobirà, poc abans d'arribar al capdamunt del 
port de la Bonaigua. La segona fase de l'ampliació, pendent d 'e
xecució, corresponia a la polèmica expansió cap a la vall d'A
rreu i el poble de Sorpe, també al Pallars Sobirà. 

L'ampliació cie l'estació d'esquí de Baqueira-Beret cap al Pallars 
Sobirà s'està realitzant en un braç de territori comprès entre el PIRt 
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Complex residencial al peu de les pistes d'esquí de BaQueira-BereL Foto: Àlex Tarro~ 

del \1't , \ 1 "'\' i, 1 \11 11.1, 1 l l n l . L' àrea d'ampliació deies pis
tes actualment no està subjecte a cap mena de protecció, però aquest 
fet ha estat motiu de protesta al llarg dels darrers anys per part de di
verses associacions ecologisLes. L' any 200 l l'entitat ecologista Adena 
va presentar una denúncia a la Comissió Europea (CE), que fou re
collida pel grup parlamemaii dels Verds i està en tràmit. La deman
da apuntava un possible tracte de favor cie la Generalitat a l'empre
sa Baqueira-&ret, que hauria aconseguit que els terrenys on es volia 
expandir cl domini esquiable quedessin exclosos de la protecció de 
la Xarxa Natura 2000. 

Tanmateix, els pobles de la vall cl'Aneu que havien donat suport a 
l'ampliació cie l'estació cl'esqui a través d'una consulta popular -so
ta l'argument que l'ampliació generaria noves oportunitats econòmi
ques-- no van percebre cap augment en l'activitat el primer any. Els 
hotels i restauram s de les valls d'Àneu (Pallars Sobirà) va11 notar poc 
la primera ampliació i les expectatives no es van complir. La causa 
es va atribuir a les dificultats d'accés a l'estació pel port de la 
Bonaigua venint des de les valls d'Àneu. El pon es va tancar al tràn
sit més de dues-centes hores en els dos primers mesos de l'any i Ics 
cadenes hi van ser necessàries durant més de vint cl ics. La 
Generalitat de Catalunya va ajornar fins a la primavera la instal·lació 
de pantalles contra les allaus al llarg de la carretera, previstes inicial
ment per al novembre de 2003. 

S'inicia la urbanització Baqueira 1.500, un conjunt 
res idencial i hoteler a la vall de Ruda 
A l'estiu es van iniciar les obres de construcció de Baqueira 1.500, 
un nou conjunt residencial i hoteler ubicat a la vall de Ruda i 
promogut per l'empresa Neu 1.500. D'acord amb les qualificacions 
urbanístiques vigents, aquesta urbanització era l'última que es podia 
construir als voltants de l'estació d'esquí situada a Vaquèira. 

El complex preveia la construcció de tres hotels de luxe, una 
pleta residencial amb 500 apartaments, 46 cases unifamiliars i 
un gran aparcament subterrani de 1.500 places, a més d'un nou 
telecadira que connectaria el complex amb la cOLa 1.800 de l'es
tació d'esquí. La primera fase, amb un total de 206 vivendes, es
tava prevista per a la temporada de neu 2006/2007, si bé tot el 
complex s'enllestiria l'any 2012 o 2013. Malgrat els elevats preus 
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dels apartaments (quasi 5.500 euros per metre quadrat), el mes 
de setembre ja se n'havien venut la pràctica totalitat de la prime
ra fase. 

A final d'octubre, l'emitat ecologista IPCENA (Institució de Ponem 
per a la Conservació i !°Estudi de la Natura) va presentar diverses de
núncies contra la promotora Neu 1.500 i la constructora Comapa 
per irregularitats durant les obres de Baqueira 1.500. Concretament. 
IPCENA va acusar les empreses d'abocar sense pennisos runes i ai
gúes residuals i de talar boscos de ribera a la vora del 1iu Ruda. 
S'incomplien, segons l'entitat, la Llei de residus pel que fa a la regu
lació dels enderrocs i la Llei d'aigúcs pel que fa a l'ocupació del do
mini públic hidràulic. 

L'any va acabar amb l'inici de la temporada d'esquí 2004-2005 i 
amb la posada en marxa de noves mesures per a fer front als possi
bles problemes de trànsit d'accés a l'estació d'esquí de Baqueira
& ret. La promotora Neu 1.500 \'li habililar un nou aparcament per 
a 400 cotxes en la zona on s'estava construint la nova urbanització. 
El Conselh Generau d'Aran va assumir la gestió de l'aparcament de 
Vaquèira a la cota 1.500, fins aleshores competència de la Gene
ralitat de Catalunya. El Servei de Carreteres de la Generalitat va ins
tal-lar també, a la carretera de &ret, més xarxes paraallaus per a po
der accedir als pàrquings de &ret i Orri amb prou condicions de 
seguretat, com a minim el 95% dels dies. Restaven pendents les 
obres de millora i eixamplame111 de la C-28 emre Vielha i Vaquèira 
i la construcció del gran aparcament subterrani al complex de la vall 
de Ruda. 

Més informació 

\\WW.baqueira.cs 
www.baqueriahcrct.net 
www.dcpana.nrg 
,, W\\.ipu:na org 
",, w.nautaran.org 

XBR,JRL i XSR 
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l..'.Ajuntament de Vielha promou la reobertura de l estació d esquí dera Tuca I la creació d un 
complex comercial. residencial i hoteler a peu de pistes per tal de diversificar l'oferta d esqui 1 

dinamitzar el turisme al municipi al llarg de tot l'any. El projecte de desenvolupament turístic 
s'encarrega al grup gallec Fadesa que, malgrat les dificultats inicials per a adquirir la totalitat 
dels terrenys afectats, acaba arribant a un acord amb els propietaris. 

L'estació d'esquí dera Tuca, situada al terme municipal de 
Vielha e Mijaran i a les entitats municipals descentralitzades de 
Betren i Escunhau, va tancar als anys vuitanta. A Betren, les 
normes subsidiàries de 1982, que regulaven el desenvolupa
ment u rbanístic del municipi, preveien un sector de sòl urba
nitzable destinat a residència i comerç. Des de final dels anys 
noranta, l'Ajuntament de Vielha va buscar la fórmula per a reo
brir l'estació i per a diversificar aixi l'oferta turística i d'esquí de 
la Val d'Aran. El consistori era un dels principals propietaris 
dels terren)'S i tenia el 49% de les accions de l'antiga societat 
gestora, Tuca Mall Blanc. La resta pertanyia a un grup d'empre
saris de Terrassa que van intentar convèncer cl municipi que 
eren capaços d'assumir-ne la reobertura. Finalment, el gener de 
2004 l'Ajuntament havia aconseguit judicialment la dissolució 
de la societat després de subscriure un crèdit de 630.000 euros 
per a adquirir la totalitat de les instal·lacions. 

França 

e 

~Ajuntament de Vielha encarrega el projecte 
a Fadesa 
El 23 de gener de 2004 va finalitzar el termini establen pel con
sistori per a la presentació de propostes empresarials per a la re
obertura de l'estació d'esquí i la creació d'un complex turístic de 
lleure i esports obert com a mínim deu mesos l'any, amb una 
àrea residencial i comercial associada. Hi va haver cinc grups in
teressats: una empresa de capital suís vinculada a complexos 
hivernals, el grup immobiliari gallec Fadesa, els empresaris 
de Terrassa Carlos Canovas i Eusebio Gómez, la const ructora 
Fomento cie Construcciones y Contratas i un grup al qual esta
va integrat l'empresari andorrà Joan Viladomat, president de 
Grandvalira. 

En la sessió plenà1ia del 23 de juny, tots els grups del consistori de 
Vielha (Unitat d 'Aran, Convergència Democràtica Aranesa, 
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L'estació d'esquí dera Tuca, en la imalge, porta tancada des dels anys vuitanta. Foto: Arxiu del Conselh Generau d'Aran 

Partido Popular i Unió Democràtica Aranesa) van ratificar un proto
col que encarregava la redacció del projecte d'explotació turtslica de 
la muntanya dera Tuca a Fadesa en un tennini de tres mesos. 
Tanmateix, el protocol no comportava l'adjudicació formal a Fadesa, 
per la qual cosa les altres ofenes presentades per a la Tuca encara po
dien tenir possibilitats de fer-se càrrec de la inicia1iva si l'Ajuntament 
desestimava fmalment la proposta del grup immobiliari gallec. 

El protocol signat concedia que la societat que aconseguís l'adjudi
cació podia repercutir les inversions en els aprofitaments urbanístics 
que generés el nou complex, és a dir, que la societat podia recupe
rar els costos d'urbanització i construcció de l'àrea residencial i co
mercial associada a la reobertura de les p istes d 'esquí amb la venda 
de les edificacions. No obstant això, el portaveu de Convergència 
Democràtica Aranesa, Pau Perdices, va demanar que, complint una 
proposició no de llei del Partit dels Socialistes de Catalunya, la 
Generalitat efectués una inversió important a la muntanya dera Tuca 
amb l'objectiu que el municipi hagués de concedir el mínim núme
ro de compensacions urbanístiques possible, ja que les actuacions 
de reobertura de les pistes d'esquí podien portar la societat a dema
nar de recuperar la inversió amb el desenvolupamem d'un sector re
sidencial més important. 

I.:estació d'esquí i el complex residencial associat 
Segons la proposta de Fadesa, en una primera fase s'hauria 
d'accedir a la nova estació d'esquí dera Tuca amb un telefèric 
amb capacitat per a cinc persones situat a la població de Bet ren, 
i cinc telecadires haurien de permet re el descens per les pistes 
projectades entre les cotes 1.600 i 2.500 de la muntanya de 
Betren. Posteriorment, s'hauria d'estendre l'estació per la mun
tanya contigua d 'Escunhau, creant-hi un altre accés des d'a-

questa població. Finalment, es podria ampliar el domini es
quiable cap al port de Vielha i habilitar un últim accés des de 
la boca nord del túnel. El domini esquiable resultant es conver
tiria en un dels més grans dels Pirineus. 

L'àrea residencial i comercial prevista a les Nom1es subsidiàries es
tava associada a la reobertura de l'estació i s'havia de desenvolupar 
amb el Pla parcial de Betren, que afectava 40.000 m' a peu de pis
tes, propietat d'una vintena de persones. El Pla preveia la construc
ció d'un gran aparcament subterrani, centres comercials, cases apa
rellades, apartaments i hotels. 

Fadesa va llançar una primera oferta de compra dels terrenys a 
aquests propieta1is a 90 euros/m' però, davant les dificultats per ani
bar a un acord amb tots ells, el director general de Desenvolupament 
de Fadesa, Antonio de la Morena, va anunciar el setembre la paralit
zació del projecte. 

El 19 d'ocwbre, Fadesa va anunciar que finalmem tirava endavant 
el projecte atès que havia aconseguit comprar els terrenys dels pro
pietaris reticents per 120 euros/ m' i només faltava adquirir el solar 
de l'aparcament, propietat de l'Ajuntament. 

Més informació: 

\l ww.dtan segre rnm/suman.html?id=2 7940 
\\ ,\·w.h11nalla <.:,1111/canal/turisme/ncu/arudc.asp)id= l +l-216 
\\ ww hossust com/ 
\\ ,,·,L1,·u1...:cinva, uJ/d1ari/ú4/gc11/06/220 l 06.htm 
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ESTACIONS D'ESQUÍ l URBANITZACIONS DE LA VALL FOSCA 77 

l 
S'inicien les obres del complex turístic de la Vall Fosca amb la construcció de la primera pista 
d esqui Paral·lelament es concreten altres pro1ectes associats al complex com el lloguer de la 
muntanya de Llevata, que connectarà en un futur l'estació d'esquí de Filià amb la de Boí-Taüll, i 
la reconversió de l'antiga fàbrica de ciment de Xerallo en una pleta residencial de luxe. Grups 
opositors al complex realitzen una ascensió de protesta al pic de Filià i exigeixen una moratòria 
en la construcció de noves pistes d'esquí i un major control dels creixements urbanístics a les 
zones de muntanya. 

Antecedents 2003.48 

A final de l'any 2003 es va fer públic el projecte de construcció del 
complex d'oci i turístic a la vall Fosca anomenat Vallfosca Moun
tain Reson. El projecte preveia diferems actuacions a la Vall Fosca, 
entre les quals destacaven la construcció d'una estació d'esqul -la 
primera del Pallars Jussà- a la muntanya de Filià, una zona resi
dencial al poble d'Espui -dins el municipi de la Torre de 
Cabdella- i un camp de golí de 9 forats entre el bosc i el riu 
Flamicell, molt a prop d'Espui. El punt central del complex era, 
per tant, el nucli d'Espui, d'on sortiria un telecabina que perme
tria accedir a les pistes d'esquí. Tanmateix, al voltant del complex 
van sorgir al llarg del 2004 més projectes, alguns de més definits 
que altres, que li van donar una major dimensió territorial: la 
construcció de més pistes d'esquí a la muntanya de Llevata (pro
pietat del poble de Manyanel), contigua a Filià, una urbanització 
de luxe al nucli de Xerallo i un tren cremallera que uniria Xerallo 
amb el poble de Manyanet i les pistes de Llevata. 

S'inicia la construcció de l'estació d'esquí i la 
urbanització al nucli d'Espui 
l.a primera fase de les obres del complex turístic es van iniciar a fi
nal del mes d'agost a Espuí. Aquesta fase implicava: l) la construc
ció de les infraestructures i els serveis bàsics d'una primera urba
nització de 99 cases, 2) l'inici de les obres de l'estació d'esquí de 
Filià, incloent-hi la construcció de la primera pista <l'esqui de Ics 
18 previstes i 3) l'inici de les obres del camp de golf. Vallfosca 

Panoràmica de la Vall Fosca amb l'emba.5sament de Sallenle, buit, en pri111e1 pla. Foto: Xavier 
Boneta 

lntcrllacs SA, l'empresa promotora del complex, va encarregar les 
obres inicials de la urbanització i l'estació <l'esqui a l'empresa 
Tècniques de Muntanya, amb seu a la Cerdanya. l.a inversió pre
vista d'aquesta primera fase era d'uns 6 milions d'euros. 

Les obres de condicionament de la urbanització van implicar la 
construcció de la canonada que portaria aigua del riu Flamicell 
als dipòsits del complex residencial, aixl com la instal·lació de 
les línies elèctriques soterrades que abastirien els nous habitat
ges. Pel que fa a les pistes <l'esqui, es va excavar la rasa per on 
avançarà subterràniament la !!nia d'alta tensió que alimentarà 
les instal·lacions mecàniques i es va construir la captació d'ai
gua per abastir els canons de neu artificial i la pista número 4, 
que connectarà amb el futur telecabina d'Espui. El projecte de 
camp de golf, de 9 forats ampliable a 18, va ser dissen)•at pel 
taller d'arquitectura d'Alfonso Vidaor. Les obres es van iniciar 
el mes de novembre amb els primers moviments de terra. 

Es garanteix l'ampliació de les pistes d'esquí de 
Filià cap a Manyanel i es presenten nous projectes 
Un cop construïda l'estació <l'esqui de Filià, l'empresa promoto
ra té previst en el futur ampliar el domini esquiable cap a la 
muntanya de Llevata, de manera que es podrà connectar Filià 
amb l'actual r-,11t10 11 SQt I B01-T,11 11 1741, ja a la comarca de 
l'Alta Ribagorça. l.a inversió prevista d'aquesta ampliació és cie 
15 milions d'euros. D'altra banda, també es pre\'eu ampliar cap 
a la vall de Rus, fet que donaria lloc a un dels dominis esquia
bles més grans cie Catalunya. 

A mitjan agost, l'empresa promotora es va assegurar una pan d'a
questa ampliació, ja que va ser l'única que va licitar per a la con
cessió de l'ús de la muntanya de Llevata. Aquesta muntanya té una 
superfície de 1.300 ha (de les quals un miler són esquiables) i per
tany a l'Entitat Municipal Descentralitzada de Manyanet, que a la 
vegada pertany al municipi de Sarroca de &llera. En la negociació 
cie la concessió, l'empresa Vallfosca lnterllacs SA va assumir dos 
compromisos imponants per als habitants de Manyanet. El primer 
va ser construir quatre remuntadors a l'àmbit de la muntanya de 
Llevata, un dels quals partiria del nucli de Manyanet. Aquest nu
cli està deshabitat la major part de l'any. Un segon compromís va 
ser que no desenvoluparia cap activitat a la muntanya durant els 
mesos d'esúu, de manera que els ramats hi podrien continuar pas
turant, com és tradicional. El lloguer de la muntanya, concedit per 
un termini de 50 anys, costarà a l'empresa 30.050 euros cada any, 
que s'aniran incrementant un 20% per any un cop constrults els 
remuntadors de les pistes. 

Prop del nucli de Manyanet està situada l'antiga fàbrica de ciment 
de Xerallo, on es va projectar una pleta residencial de luxe. El Pla 
parcial de la pleta de XeraUo preveia construir 290 apanaments de 179 
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luxe i un hotel de tres esLrelles amb un centenar d'habitacions. Una 
de les parLicularitaLS d'aquest Pla és que una pan dels apanamems 
se situaven a l'interior de les amigues sitges cie la fàbrica de cimem. 
A mitjan octubre la Comissió Territorial d'Urbanisme de Lleida va 
rebutjar la tramitació del Pla parcial per tres raons: encara no s'havia 
inicial la tramitació del Pla especial del domini esquiable de 
ManyaneL, a la qual estaria vinculat el nucli de Xerallo; les edifica
cions plantejades eren impròpies de la zona, i el Pla no resolia la 
connexió de la pleta amb el futur domini esquiable. 

La mateixa empresa promotora de la pleta de Xerallo va donar a co
nèLxer el projecte cie construcció d'un tren cremallera. Aquest tren 
connectaria el petit nucli de Xerallo amb el de Manyanel, fet que 
permetria l'accés a les pistes d'esquí projectades a la muntanya de 
Llevata. El tren tindria un recorregut de doLZe quilòmetres i, partint 
de la cota l.000, arribaria fins prop dels 2.000 metres. La inversió 
prevista és de gairebé 1,8 milions d'euros. 

D'altra banda, es van donar a conèixer dues proposLes en fase 
d'estudi d'una dimensió territorial molt més àmplia, però que 
podrien millorar les comunicacions per a accedir al complex de 
la Vall Fosca. La Generali tat de Catalunya va anunciar el mes de 
febrer que estudiaria la possibilitat de construir el túnel de 
Corniols, una eterna reivindicació dels pallaresos que permetria 
unir les comarques de la Noguera i el Pallars Jussà i aproparia 
Barcelona a les comarques del Pirineu lleidatà. Per la seva pan, 
l'enginyer de Camins Carles Udina va presentar una proposta 
de ferrocarril que uniria la Pobla de Segur amb el Pom de Suen 
passam pels nuclis d'Espui, Cabdella, la nova estació d'esquí de 
Filià i l'ampliació cap a Manyanet, el Pla de l'Ermita (Boí-Tauli 
Resort), Tauli, Boí, Barruera i Vilaller. 

l es previsions de futur 
Les previsions de Vall Fosca lnterllacs SA són que l'estació <l'esqui de 
Filià comenci a funcionar la temporada de neu 2006-2007, si bé les 
obres s'allargarien durant quatre anys. Els 1.000 habitatges nous cie 
tipus residencial i les 2.300 places hoteleres es desenvoluparien al 
llarg de 20 anys. Es preveu la inauguració del camp de golf per l'es
tiu del 2006. L'empresa calcula que tol el complex Vall fosca 
Moumain Reson crearà fins a 300 llocs de treball. Davant aquestes 
perspectives de creixement del municipi, l'Ajuntament de la Torre 
de Cabdella va anunciar la intenció de construir habitatges de llo
guer per a joves i una escola de primària. 

A la Pobla cie Segur també es va iniciar la construcció de 120 pisos 
de protecció oficial dirigiLS a treballadors del complex hivernal. Pel 
que fa a la pleta de Xerallo, la seva construcció s'ajorna fins que es 
comenci a tramitar el Pla especial del domini esquiable de la mun
tanya de Llevata. 

Durant el 2004 altres PI ,:o.s URl\.1:o-1s11c, 11 óf] estaven en marxa al 
Pallars. 

XBR,JRL i XSR 

Més informació: 

www.ipccna.org 
\\·ww.mountainwilderncssc,\lalun}'ª·ºrg/Nm1c1cs.htm 
\\'\\\\.\'all fosca.<.:om 
l dina. Carles. ''El l"em.1<.:.nril <lc la Vall Fosca I de Boi", 
\luntanva núms. 85 1-852-853 85-t. Barcelona 200-t 
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Neix l'Euroregió Pirineus-Mediterrània com a espai de cooperació entre els actors polítics, 
econòmics i socials de les comunitats autònomes de Catalunya, Aragó i les Illes Balears i les 
regions franceses de Migdia-Pirineus i Llenguadoc-Rosselló. El president de la Generalitat 
Valenciana, Francisco Camps, decideix no participar-hi en considerar que no entra dins 
l'estratègia d'aquesta comunitat. 

11 
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Les euroregions són plataformes voluntàries compostes per 
col·lectivitats regionals i locals de d iversos estats amb la fina
litat de promoure la cooperació interfronterera en matèries di
verses. La seva aparició ha estat estretament ll igada al procés 
d'integració europea i al creixent reconeixement del paper de 
les regions a l'hora de governar en l'àmbit tant estatal com eu
ropeu. La Unió Europea (UE) n'ha estimulat l'aparició i els ha 
donat suport legal i financer. El 2004 es comptabilitzaven un 
total cie setanta associacions de cooperació transfronterera so
ta designacions diferents, com comunitats de treball, eurore
gions o euregios. 

La primera iniciativa d'aquest tipus va tenir lloc el 1958 amb la 
creació de l'Euregio, a la frontera entre Alemanya i l Iolanda. Du
rant els anys setanta van proliferar les comunitats de treball que, 
tot i ser també associacions de cooperació, en realitat eren més un 
fòrum d'intercanvi d'experiències que no pas una platafonna per 
a desenvolupar projectes concrets. L'eclosió de les euroregions 
pròpiament dites es va produir a partir dels anys noranta, especial
ment a l'Europa central i oriental. 

El 1991 els màxims representants polítics de Catalunya i de les re
gions franceses del Llenguadoc-Rosselló i del Migdia-Pirineus van 
signar la Cana de l'Euroregió, que es proposava, com a objectius, 
facilitar els intercanvis entre els actors econòmics, socials i cultu
rals de les tres regions i reforçar el paper motor de l'euroregió en 
el marc del mercat únic europeu tol afavorint la integració euro
pea i el reequilibri d'Europa en benefici de les regions del sud. 
L'existència d'aquesta cana es va traduir en alguns projectes con
crets, però a final de la dècada dels noranta va restar, a la pràctica, 
inoperaüva. 

Maragall proposa la creació de l'euroregió 
L'agost de 2003 el llavors candidat del Partit dels Socialistes de 
Catalunya (PSC) a la presidència de la Generalitat, Pasqual Mara
gall, va proposar la creació d'una euroregió que inclogués les co
munitats autònomes d'Aragó, Balears, Catalunya i el País Valencià; 
les regions franceses del Migdia-Pirineus i Llenguadoc-Rosselló, i 
l'estat d'Andorra, i que agruparia, d'aquesta manera, 17 milions 
d'habitants que concentraven el 4,1 % del Producte Interior Brut 
(PIB) de la UE. Per a Maragall, aquesta regió ja existia a la pràcti
ca, ja que, des de feia anys, el mercat havia traçat xarxes de rela
ció i només faltava que el sector públic reconegués també aquesta 
realitat. 

En un acte celebrat el mateix mes d'agost a Palma de Mallorca 
el president del Govern espanyol, José Maria Aznar, va rebutjar 
la proposta i va assegurar que era un intent de Maragall de des
fer-se de la Constitució espanyola. No obstant això, Pasqual 
Maragall remarcava que la seva proposta no tenia cap significat 

polític i que únicament plantejava la conveniència d'establir 
mecanismes de col·laboració entre una sèrie de territoris amb 
interessos comuns en e l terreny de les infraestructures, l'econo
mia i la cultura. 

A principi cie febrer de 2004 el president de la Generalitat, Pasqual 
Maragall , i el de la regió francesa de Migdia-Pirineus, Manin Mal
vy, van acordar formalment impulsar l'euroregió i posar-se en con
tacte amb els dirigents de les altres regions de l'àrea. La cimera 
fundacional es va convocar per al mes d'octubre. Pasqual Maragall 
va proposar batejar-la amb el nom de Mediterrània-Pirineus o bé, 
Comunitat del Canigó, pel seu significat simbòlic com a nexe d'u
nió entre els territoris situats al nord i al sud de l'antiga Corona 
d'Aragó. 

El president cie les liles Balears, Jaume Matas (PP), va confir
mar que assistiria a la cimera i va afirmar que la presència del 
seu executiu era la garantia que l'euroregió no seria un ens 
polític sinó únicament un acord cie col·laboració en matèria 
econòmica i cultural. El president d 'Aragó, Marcelino lgle
sias, del Partido Socialista Obrero Español (PSOE) també es 
va mostrar d isposat a participar en la creació de l'euroregió 
però va rebutjar que fos batejada amb el nom de Comunitat 
del Canigó per les seves connotacions polftiques. Els presi
dents de les regions del Llenguadoc-Rosselló i Migclia
Pirineus, ambdues governades pel Partit Socialista francès, 
també van acceptar la invitació. 

Per la seva banda, el president cie la Generalitat Valenciana, Fran
cisco Camps (PP), va rebutjar la iniciativa en considerar que si
tuava el País Valencià a la perilèria i Barcelona a l'epicentre. Per a 
Camps la proposta d'euroregió no entrava clins l'esquema estratè
gic d'aquesta comunitat, que passava per la potenciació de l'ano
menat Eix cie la Prosperitat, un acord de col·laboració entre les 
comunitats autònomes de Madrid, el País Valencià i les liles 
Balears. No obstant això, es va mostrar disposat a negociar amb 
Catalunya diverses qüestions concretes com la connexió amb rr
RRl'X •IRRII 11LL C..tlRRUll 'R M1rnnRR:1'<1 1911 o el desdoblament sen
se peatge de l'autopista AP-7. 

Neix l'euroregió Pirineus-Mediterrània 
El 29 d'octubre es va constituir formalment l'euroregió, que final
ment va prendre el nom de Pirineus-Mediterrània. L'acte es va ce
lebrar al palau de Pedralbes de Barcelona i hi van intervenir els 
presidents autonòmics de Catalunya, Pasqual Maragall; de Balears, 
Jaume Mat.as; d'Aragó, Marcelino lglesias; el president de la regió 
francesa de Migdia-Pirineus, Manin Malvy, i el vicepresident del 
Llenguadoc-Rosselló, Christian Bourquin. A pan cie l'absència es
perada del president de la Generalitat Valenciana, el cap de Go
vern d'Andorra, Marc Forné, tampoc hi va assistir per les dificul-

• 
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tats legals d'aquest estm per integrar-se en una organització de natu
ralesa regional. 

L' Euroregió Pirineus-Mediterrània tenia un total de 13 milions d'ha
bitants i generava el 3% del PIB dels vint-i-cinc estats de la Unió 
Europea. En el document fundacional es definia com un espai ílexi
ble de cooperació entre els diferents actors polítics, econòmics i so
cials sense que aquest fet suposés la creació de cap govern ni de cap 
administració nova. 

Segons aquest document, l'àrea comptava amb elements molt va
luosos com una xarxa de centres metropolitans de dimensió eu
ropea, una posició clau en la mediterrània occidental, una consi
derable base científica i tecnològica (universitats i escoles 
tècniques, parcs tecnològics, laboratoris d'investigació ... ), una es
tructura econòmica d iversificada, indústries capdavanteres conso
lidades o en emergència (aeronàutica, automobilística, biotecno
logia, medicina ... ), una producció agrícola i viticola abundant i un 
turisme amb una ofen a variada durant l'any (platja, muntanya, 
turisme cultural, turisme rural, patrimoni urbà ... ). No obstant ai
xò, s'afirmava que aquest territori es t robava amb reptes tant de 
tipus extern, com l'ampliació de la UE a l'est i la liberalització dels 
intercanvis en l'àmbit mediterrani, com de tipus intern, per exem
p le, les àrees industrials en declivi. 

ANUARI TERRITORIAL 2004 

L'objectiu final era que l'euroregió esdevingués un pol d'innovació i 
creixement sostenible basat en la connexió entre els centres indus
trials, científics i tecnològics de la zona. Per fer-ho possible s'esta
blien quatre objec1ius bàsics: la creació d'un espai econòmic comú 
d'investigació i innovació tecnològica, l'ampliació i millora de laxar
xa d'infraestructures, la participació en comú de les institucions re
gionals europees i l'intercanvi cultural. 

L' euroregió es plantejava com un projecte oben geogràficament. Si 
bé el nucli central l'hm~en de formar les regions fundacionals es pre
veia que els projectes es poguessin obrir a altres socis, seguint l'arc 
mediterrani cap a Múrcia, Andalusia i el Magrib, i també cap a 
Provença, la vall del Roina i el nord d' Itàlia. 

El 2005 havien de començar les reunions de treball de l'eureoregió 
per tal de ftxar els eixos d'actuació i debatre les propostes d'organit
zació i de funcionament. 

MJP 

Més informació: 

www.i1,·cc.org 
http://v.;\111 gcnc.ll m:t/n:lacions_cxtcn,1rs/do(s/eur,11cg10. puf 

N-340 
L.ALDEA 

BARCELONA 
VALÈNCIA 

L'Euroregió Pirineus·Mooiterrania va rèixer sense la participació de la Comunitat Valenciana. Foto: Àlex Tarroja 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT. INTRODUCCIÓ 79 

Al llarg de 2004 s'han realitzat les primeres valoracions sobre la lmia d'alta velocitat entre 
Madrid-Saragossa-Lleida i s'han desbloQueJat alguns dels trams de la connexió amb Barcelona 1 
la frontera francesa. El canvi de govern posterior a les eleccions de març ha comportat un 
alentiment dels processos de licitació i adjudicació d'alguns trams. Abans d'acabar l'any s'han 
acordat els calendaris d'execució de les obres d'alguns dels trams pendents. 

El ferrocarril d'alta velocitat (FAV) a Catalunya tenia un termini 
d'execució inicial que situava l'arribada de la gran velocitat a la 
capital catalana a final del 2004. L'octubre de 2003 va entrar en 
servei el tram del Fr RO< \RRI r ·,1rA, • 1¡ 1 n S\RA(,, ,,,,-Li fll)A 

1801, amb 5 mesos de retard a causa de diversos problemes tèc
nics. Durant el 2004 les previsions situaven l'entrada en servei 
del tram l l IP.\ -l \R ,u1,., 18 l J per a l'any 2005 i l'arribada a 
B \l<l ''-A l~ól per l'any 2007. fet que significava un endarre
riment d'uns 2 anys. Aquesta situació va provocar considerables 
pèrdues a RENFE, que ja havia deixat d'ingressar aproximada
ment uns l l milions d'euros en el tram Madrid-Lleida. 

Una de les causes d'aquests endarreriments va ser el sistema d'ad
judicacions de la línia. L'any l 996, el ministre de Foment d'ales
hores, Rafael Arias, va promoure un sistema de contractació que 
repania la realització dels treballs entre diverses empreses. La 
manca de coordinació entre aquestes empreses va suposar un fre 
tant en el procés d'execució d'obra civil com en la construcció dels 
trens. A aquests problemes, en molts casos provocats per la sub
contractació, cal afegir les discrepàncies polítiques entre el govern 
de l'Estat, els ajuntaments afectaLS i la Generalitat, en referència al 
traçat a l'àrea de Barcelona. Tanmateix, a principi del 2004, amb 
l'obra inacabada, el llavors responsable del Ministeri, Francisco 
Alvarez Cascos va decidir inaugurar els diferents trams del FAV a 
mesura que s'anaven acabant. 

Relleu al ministeri de Foment. Canvi de prioritats 
i alentiment de les obres 
Amb el canvi de govern -posterior a les eleccions generals del mes 
de març- la nova ministra de Foment, Magdalena Alvarez, va pre
sentar el Pla intennodal de setveis i infraestuctures del transpon 
(PlSIT) que substitula l'anterior pla del ministre Alvarez Cascos. 
Entre les actuacions prioritàries referents a l'alta velocitat, el nou 
Pla incloïa la línia Madrid-València per Conca, amb connexió cap 
a Albacete, i un pressupost de 2.594 milions d'euros, que se situa
ria al mateix nivell de prioritat que l'alta velocitat Madrid
Barcelona-frontera francesa, i la potenciació del FERRLX \RRIL lll·l 

C1,RK POR rn 1 \11-Pm RR.\:-.1 [9-+I Alacant-Tarragona-Barcelona. 
Altres línies d'alta velocitat previstes eren el nou corredor entre 
València-Terol-Canfranc, el corredor NW. entre Madrid i 
Valladolid i altres zones de Castella i Lleó, la línia Madrid
Extremadura, l'anomenada Y basca (Vitòria-Bilbao i Vitòria-Sant 
Sebastià) i l'eix atlàntic cap a Galícia. En general, el Pla del nou 
equip de Foment promovia un model que pretenia potenciar les 
connexions entre les perifèries en oposició al model de l'anterior 
equip de govern que prioritzava un model radial: connectar 
Madrid amb les principals capitals en menys de 3 hores. 

El canvi de govern, però, va provocar també l'aturada de la licita
ció d'obres i nous endarreriments. En aquest sentit, l'ens Gestor de 

lnfraestructuras Ferroviarias (GIF) va aturar el procés de presenta
ció de propostes econòmiques per a les obres dels trams pendents 
del FAV: Amb aquesta mesura, aprovada a final d'abril, el GIF va 
voler donar temps perquè la nova ministra de Foment es fés cà
rrec del procés. 

A començament de juny la ministra cie Foment va fer les prime
res valoracions sobre l'estat de Ics obres de l'alta velocitat i va 
remarcar que la política de dispersió de licitacions dels anteriors 
responsables no feia possible fixar cap data per a l'entrada en 
seivei del tram Madrid-Barcelona. La ministra va criticar la fal
ta de planificació i les decisions precipitades de l'anterior equip 
de Foment, així com l'endarreriment pel que fa al lliurament cie 
les noves unitats que havien de donar servei a la línia Madrid
Barcelona-frontera. En aquest sentit, les estimacions del nou 
equip ministerial situaven el cost del tram entre Madrid i 
Fic,\ FRh [901 en 10.424 milions d'euros, un 57% més que la 
previsió inicial. El cost per quilòmetre del tram Lleida
Barcelona s'elevaria a 18,6 mi lions d'euros, a falta de possibles 
revisions de preus i ajustos en els trams encara en obres. 

A aquestes xifres calia afegir el cost de la millora de l'electrificació 
i les instal·lacions per tal d'acostar la velocitat màxima del tram 
Madrid-Lleida als 350 km/h previstos en un principi. En aquest 
sentit, la ministra va explicar que s'havien detectat problemes en 
els sistemes de senyalització, trens i catenària, que impedien asso
lir aquesta velocitat, fet que només pcnnelia arribar als 250 o 300 
km/h. Això significà un augment de 40 minuts en el trajecte entre 
Madrid i Barcelona. 

El tram català de l'alta velocitat 
A mitjan any, a Catalunya, la línia d'alta velocitat tenia fins a nou 
trams aturats esperant que els nous responsables de Foment valo
ressin la situació dels diferents projectes per a reprendre'n el pro
cés de licitació d'obres. 

Per a Joaquim Nadal, conseller de Política Territorial i Obres 
Públiques, aquests endarreriments eren conseqúència de la gestió 
de l'anterior responsable de Foment, Alvarez Cascos, que hauria 
deixat qúestions poc definides o encallades per falta de consens 
amb els veïns i els ajuntaments afectats. Segons Nadal, els punts 
més imponants que calia revisar eren la base de muntatge projec
tada a Vilafranca del Penedès a 1 \t T P1 Nt P , [831 ; el pas pel Parc 
Agrari del BAIX L o~RI ,r 1841 i l'accés a l'.-\ kOI'< ,kt 111 lh~, 11 o, 
1851; el traçat del \Ai I r, 1871, amb la cobenura de la línia a 
Montcada i Reixac i a Montmeló, i el pas per la Roca del Vallès; 
concretar els traçats per les zones urbanes de t.ilR,lN,\ [891 i 
fo;1 [Rf~ 1901 , i per últim el tram fins a la frontera francesa 
(fll;t l'Rb-PlRl'l'-Y, [911). Els càlculs de la Generalitat preveien l'a
rribada de l'alta velocitat a Barcelona per al 2007. 183 
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A aquestes demandes de la Generalitat es van afegir les crítiques d'al
tres col·lectius, com els d'empresaris i enginyers industrials, descon
tents amb la gestió feta fins al moment perquè consideraven que ha
via acabat provocam una reducció de la velocitat de la línia i 
l'incompliment del calendari previst. 

Un dels punts controvertits del tram entre Lleida i Barcelona era 
l'accés a l'aeroport del Prat. Aprofi tam el canvi en l'executiu cen
tral, el Govern de la Generalitat va tornar a demanar que la linia 
arribés a l'aeroport. A mitjan juny el president de la Generalitat, 
Pasqual Maragall, i la ministra cie Foment, Magdalena Alvarez, 
van acordar, però, que el tren d'alta velocitat arribaria a l'Estació 
de Sants l'any 2007 passant per l'aeroport tal corn estava previst 
al conveni signat el juliol de 2003 entre Àlvarez Cascos t el 
Govern de Convergència i Unió (CiU). Aquest conveni acordava 
que es faria una estació intermodal al Prat de Llobregat, finança
da per la Generalitat, i un ramal per a arribar a l'aeroport, que s'e
xecutaria en una segona fase. 

La ministra va encarregar també una auditoria tècnica per a analit
zar les errades i deficiències comeses en la línia Madrid-Lleida i es va 
compometre a tenir el calendari i el programa d'execució de les 
obres abans del 30 de setembre. 

Per la seva banda, el Congrés dels Diputats va aprovar una propos
ta de CiU en la qual l'executiu es comprometia a complir uns termi
nis d'arribada de l'alta velocitat a Barcelona. La moció va tenir el su
port cie tots els grups excepte d'Esquerra Republicana de Catalunya 
(ERC) i d'Esquerra Verda , que es van abstenir. D'aquesta manera es 
va fixar l'arribada a Barcelona el 2007, a Tarragona el 2006 i a la 
frontera francesa el 2009. També es van garantir els estudis necessa
ris per a fer arribar l'alta velocitat a l'aeroport. 

Després cie l'estiu va tenir lloc una nova trobada entre la ministra cie 
Foment, Magadalena Alvarez, i cl conseller de Política Territorial i 
Obres Públiques, Joaquim Nadal, en què van donar llum verd als 
trams pendents. Segons Víctor Morlan, secretari d'Estat d'lnfraes
mtctures, es veia factible l'arribada de l'alta velocitat a Sants per al 
2007, en canvi, no es creia possible que arribés al barri de <; , 

-\,nKrl-'-\<,RI"\ 1193! abansdel 2009. 

En aquesta reunió també es va desbloquejar la constitució de la 
Sociedad Barcelona-Sagrera Alta Velocidad i el Consorcio Alta 
Velocidad, que s'havien constituït el 2003.Jaume Castellví va ser no
menat delegat de la Sociedad Barcelona-Sagrera Alta Velocidad, en
carregada de gestionar la construcció de la linia entre Bac de Roda i 
el nus de la Trinitat, amb la urbanització i edificació de tota la gran 
estació de la Sagrera. El Consorcio Alta Velocidad tenia la funció de 
controlar i fer el seguiment de totes Ics obres de l'alta velocitat a 
Barcelona. Jordi Prat en va ser nomenat director. 

Memre s'esperen noves licitacions, duram el darrer trimestre de 
200-+, l'estat de les obres de la línia d'alta velocitat de Lleida a la fron
tera francesa era el segúem: entre Lleida i Vilafranca del Penedès la 
platafom1a ja estava consttuida i s'avançaven els treballs d'instal·la
ció de via i d'electri ficació; els rt 'll·l ['t' 1 , RIBA 12003 521 estaven 
endarrerits a causa d'uns movimems del terreny i s'estaven refor
çam, mentre que ja s'havia licitat la construcció de l'b1 \( 10 1111 
c,,11 111 T.\Rtw,,,,,, 1821. al municipi de la Secuita. 

Entre Vilafranca del Penedès i Sant Joan Despí els treballs de cons
ttucció cie la plataforma anaven a bon ritme. Finalment a Vilafranca 
es va decidir cobrir la Línia després de les protestes dels vcms i de 
l'Ajuntament. La Generalitat va anunciar que invertiria 8 milions 
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d'euros en la construcció d'una base cie manteniment i muntatge 
amb la perspectiva que esdevingués una estació de trens regionals; 
al FIRF , ,1 1 1>1 RuP, b r "IP' \IP ' 1 ¡en¡ les vies s'havien de 
duplicar per a acollir cis trens de mercaderies i en arribar a Sam Joan 
Despí es bifurcarien, unes cap a Sants i les de mercaderies cap a C , 

T, "' l 1861, tram on les obres ja s'havien iniciat. 

A Barcelona els treballs encara estaven en fase prèvia. Més enllà cie 
Barcelona els treballs avançaven a bon 1itmc, fet que va motivar que 
Foment es comprometés a tenir cl tram enllestit per al 17 de febrer 
de 2009. A final de desembre es van licitar les obres de la platafor
ma de l'entrada a Barcelona (316,4 milions d'euros) que correspo
nien als trams Sant Joan Despí-Sam Boi de Llobregat (4,1 km), 
l'Hospitalet de Llobregat-la Torrassa (2,7 km) i la Torrassa-Sants (2,1 
km, amb un túnel d'l,8 km). La durada de Ics obres d'aquest darrer 
tram es preveia que seria de 24 mesos. 

En aquest període també es va adjudicar a lbéri.nsa el contracte de 
consultoria i assistència per a redactar el projecte de construcció de 
la plataforma entre Sarrià de Ter i Sam Julià de Ramis, mentre que 
l'empresa Actividades de Construcciones i Ser.~cios (ACS), a través 
de la seva filial Vías y Construccioncs, es va adjudicar la construcció 
de l'estació del Camp de Tarragona, amb un cost de 2ï.5 milions 
d'euros. El termini d'execució setia de 16 mesos i inclouria, a banda 
cie l'estació, un edifici de 6.083 m' i un aparcament de 24.000 m' cie 
dues plantes. Tot hauria d'estar a punt per al 2006, any en què 
Foment ha pre,~st l'arribada del FAV a Tarragona. 

Els impactes econòmics de l'a lta velocitat 
Els estudis realitzats des de l'any 2000 pel Gremi de Promotors i 
Constructors d'Edificis de Girona i el Col·legi d'Agents de la 
Propietat Immobiliària, sobre l'evolució dels preus de 1·,.,r11 1,,1 
[991 a la província de Girona, apumaven que la futura arribada de 
l'alta velocitat a Girona no havia estat la causa de l'augment del 
preu de l'habitatge, el qual en el darrer any s'havia situat entre el 
10 i cl 29%. Segons l'estudi, l'augment es devia al desequilibri en
tre l'oferta i la demanda provocat per la falta de sòl. Des de 
l'Ajuntament de Girona, el regidor d'Urbanisme, Joan Pluma, va 
confirmar que encara no es notaven cis efectes de l'alta velocitat 
però que quan arribés suposaria un valor afegit que situaria 
Girona en cl mapa. 

A Tarragona, en canvi, ja es començaven a notar els efectes de la fu
tura arribada de l'alta \'elocitat. Els municipis de Perafort i la Secuita. 
amb uns 800 i 1.000 habitants respectivament, van viure una febre 
constructora sense precedents. L'estació del Camp de Tarragona, 
que se situarà a la Secuita, a uns 600 m de Perafon, on ja s'ha ini
ciat l'edificació de 130 habitatges i es donarà llum verd per a cons
truir una urbanització d'entre 800 i 900 habitatges, comptarà, a més, 
amb un edifici de 6.000 m'. 

A la Secuita es van rebutjar propostes urbanístiques que haurien fet 
créixer el municipi fins a 20.000 habitants. 

A Lleida l'arribada de l'alta velocitat va anar acompanyada d'un in
crement del preu de l'habitatge d'entre cl 15 i el 18%. Tot i això, els 
preus continuaven essent més baixos que en moltes poblacions de 
l'àrea de Barcelona. 

Canvis en l'estructura de RENFE 
Duram el mes de desembre la ministra de Foment, Magdalena Àlva
rez, va presentar una nova estructura organitzativa per a RENFE 
amb l'objectiu de donar resposta a Ics exigències europees cie libera
lització dels monopolis ferroviaris estatals. 
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L'any 2004 el FAV ha arribat pe¡- primer cop a Catalunya. En la imatge, una locomotora circul·lant per l'es~ió de Lleida. Foto: Oani del Rio 

La refo1111a consistia a crear a panir de RENFE dues empreses: REN
FE Operadora, de la qual passaria a dependre l'exploLació del servei, 
i l'ens públic anomenat provisionalment Administrador de lnfraes
tucturas Ferroviarias (Adii), que gestionaria la infraestructura fèrria. 
RENFE Operadora disposaria de 15.000 treballadors, 10.000 trens 
i dels tallers de manteniment i també comercialitzaria els serveis de 
mercaderies, l'alta velocitat, les grans línies, els trens regionals i els 
de rodalies. 

Per la seva banda, Adif gestionaria els 12.828 km de línia i compta
ria amb les estacions de l'antiga RENFE, les tem1inals de càrrega, la 
xarxa de fibra òptica i la meitat de la plantilla (15.000 treballadors). 
Adif assumiria la gestió que exercia el GIF en matèria d'alta velocitat 

i destinaria 736,7 milions d'euros a les obres del FAV a Barcelona, 
352,l a Girona (sense incloure els 63 milions del tram Figueres
Perpin}'à), 43,3 a Lleida i 217,4 a Tarragona. 

Més informació: 

\\ \\·-.-. mlom.~s 
\\I\Wgtf ('S 

W\\ w .1hal'cloc1dad.org 
\\ \\ w.copah:l\ .org 

JFR 
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El 2004 ha estat el primer any de funcionament i explotació comercial del ferrocarril d'alta 
velocitat (FAV) entre Madrid i Lleida. L:obra, que encara té pendents algunes de les millores 
previstes al projecte inicial així com la connexió amb l'eix Barcelona-frontera, ha estat ben 
rebuda pels agents econòmics i polítics lleidatans. No obstant això, fins al moment. l'impacte 
econòmic de la infraestructura no ha estat tant significatiu com s'esperava. 

Antecedents 2003:51 

El 8 d'octubre de 2003 va entrar en funcionament la línia d'alta 
velocitat entre Macl1id i Lleida després cie nombrosos problemes 
que havien retardat l'acabament de l'obra. La velocitat de la línia, 
prevista en un inici en 300 km/h, no superava els 200 km/h a cau
sa de problemes en cis sistemes cie seguretat i de les deficiències 
detectades en algun tram cie la llnia. 

Millores pendents 
A primers d'octubre, el president de la Diputació de Lleida, Isidre 
Gavfn, va destacar alguns aspectes encara per resoldre de la nova 
infraestructura, com el fet que el tren només circulés a 200 km/h, 
que els entorns de l'estació de Lleida encara no estiguessin rehabi
litats o que encara no s'haguessin fet inversions en altres línies cie 
tren, com al f'IRR1X\RR11 L!1.11A-L~ Por.t\ m 'Íh,LR jQ51 i el 
F1 RRnc \RRII Lu m \-MA'\RI· \ l9ól. Algunes d'aquestes millores es
taven incloses en el Pla especial de l'estació, conveni signat pel 
Ministeri de Foment i la Paeria, l'any 2002. 

La principal inversió pendent era el tram clescoben del FAV que 
recorre el centre de Lleida. El president del Gestor d'Infraestruc
tures Ferroviàries (GIF), Antonio Gonzalez, es va comprometre a 
accelerar la licitació de l'obra de construcció dels murs de conten
ció que havia de permetre el recobriment defmitiu de la via fèrria 
al seu pas pel centre de la ciutat. Aquests projectes, però, estaven 
condicionats al tràfic ferroviari i al fet que no s'hagués d'interrom
pre a causa de les obres. Les previsions eren que ambdós projec
tes comencessin durant el 2005. 

Altres projectes previstos al voltant de l'estació eren la creació d'un 
parc de 13,5 ha on es construirien 472 habitatges, un hotel i un 
centre comercial de 12.000 m' , que inclouria una oficina d'aten
ció al client i sales d'espera; un gratacels de vint pisos just al cos
tal del pom que prolongaria l'avinguda de Prat de la Riba i que 
connectaria la ciutat amb la carretera de Corbins i Balaguer. 
Finalment, al carrer Roger de Llúria se situaria la nova estació 
d'autobusos de Lleida. Totes aquestes remodelacions tenien la fi
nalitat d'aconseguir que l'estació i l'entom deixessin de ser una ba
rrera per a la ciutat i esdevinguessin un nou element de centrali
tat urbana. 

Problemes de seguretat sense resoldre 
Després d'un any de funcionament, el FAV continuava, a final de 
2004, circulant a 200 km/h, una velocitat molt allunyada dels 300 
km/h previstos inicialment. Les causes que s'apuntaven eren di
verses: 

D'una banda hi havia les causes relacionades amb els problemes 
geològics d'alguns dels trams del recorregut, especialment el tram 
de 35 km entre Saragossa i Pina d'Ebre. En aquest tram la via es
tava situada sobre un sòl inestable, format per guixos i roques so-

lubles, que en contacte amb l'aigua provocaven esquerdes i forats 
i afectaven les vies i les zones adjacents. 

Aquests problemes ja van ser denunciats pel Col·legi de Geòlegs 
d'Aragó abans de l'entrada en funcionament del FAV El col·legi va 
presentar estudis que afirmaven que la línia era fins a quatre-cen
tes vegades més insegura del que seria admissible. La resposta del 
Ministeri de Foment va consistir en la instal·lació d'una malla pro
tectora sobre els talussos per a evitar despreniments, tol i que el 
col·legi de geòlegs reclamava la construcció de plataformes rigides 
o sistemes de drenatge. 

Un altre problema per a aconseguir els 300 km/h era el balast 
que subjecta les víes. En alguns trams aquestes pedres esmico
lades eren excessivament petites, i en les proves realitzades eren 
succionades quan els trens circulaven a més de 300 km/h. Els 
tècnics del GIF asseguraven que es tractava d'un defecte de so
lució lenta i cara. 

L'altre gran obstacle per a la normalització de la línia era la senya
lització. El sistema ERTMS (European Rail Traffic Management 
System), que permet arribar als 300 km/h, funcionava correcta
ment a la via, però no als equips dels trens. L'empresa Talgo
Bombardier es va comprometre a solucionar el problema de ma
nera que a mitjan 2005 els trens estiguessin preparats per a 
circular als 300 km/h previstos. 

La resolució de tots aquests problemes suposaria, tal com va reco
nèixer la ministra de Foment, Magdalena Alvarez, una imponant 
inversió addicional no prevista inicialment. 

L' impacte del FAV a Lleida 
Els diferents sectors econòmics, polítics i socials de Lleida confia
ven que l'arribada del ferrocarril d'alta velocitat a Lleida significa
ria un augment important de lllristes a la ciutat i a les comarques 
del Pirineu lleidatà. 

Quant a l'impacte econòmic, s'havia previst que amb l'arribada del 
FAV es generaria un model propi de ciutat, amb capacitat per a 
crear riquesa al mateix territori, i que aixl s'evitaria convenir-se en 
ciutat dormitori com havia passat amb Ciudad Real respecte a 
Madrid. 

Pel que fa al turisme, les previsions també eren optimistes en un 
principi. Els diferents estudis turístics realitzats per RENFE i la 
Regidoria de Comerç, Consum i Turisme de Lleida durant 
aquest primer any coincidien a dir que la tipologia d'usuari del 
FAV era la d'un home de negocis, amb formació universitària, 
que es desplaçava per motius laborals. No obstant això, l'ocu
pació hotelera es va situar al 51 %, tan sols un punt per sobre de 
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l'ocupació del mateix periode del 2003, LOt i que el nombre de 
llits havia augmentat lleugerament. L' impacte encara va ser me
nor als voltants de la ciutat. 

L'anibada de nous viatgers no va significar tampoc l'augment de la 
venda d'aparcaments i segones residències a la capital del Segrià, que 
s'havia cregut que es podria produir gràcies a l'ofena, sobretot hiver
nal, del Pirineu. Pel que fa a 1'11 \E, T\TL f 1991 es va registrar, però, un 
increment del preu de l'habitatge d'entre el 15 i el 18%, segons da
des del sector immobiliari. 

Les empreses de transport que connectaven la capital del Segrià 
amb els principals destins turístics de la zona. com l'empresa 
d'autobusos Alsina-Graells que a final de 2003 ja va posar en fun
cionament un servei entre l'estació de Lleida i la Vall d'Aran. tam
poc van veure incrementar substancialment les vendes. Per con
tra, les agències de lloguer de coLXes van ser les més afavorides 
per l'arribada del tren, que els va permetre augmentar d'un 100% 
el seu volum de negoci. 

Finalment, pel que fa al comerç a la ciutat de Lleida, a mitjan any, 
l'associació Lleida Comerç Associat, que aplega els comerciants 
dels barris de Cappont, Pardinyes, Ronda, Eix Comercial i Zona 
Alta, va realitzar algunes iniciatives per a divulgar i impulsar l'ac
tivi tat comercial i aprofitar l'arribada del FAV a la ciutat de Lleida. 
Les accions anaven alhora encarades a atraure el comprador fora
ni, especialment l'aragonès i el madrileny, i a evitar que els lleida
tans marxessin a altres ciutats a comprar, especialment a Sara
gossa i Tarragona, i sobretot a Barcelona i Madrid. A l'octubre, 
l'esmentada associació de comerciants no valorava l'arribada del 
FAV a Lleida de manera especialment positiva, atès que no havia 
suposat ni un augment de clients ni de vendes, ni havia conuibuït 
a millorar el propi comerç. 

Xifres i primeres valo racions 
Després de poc més d'un any de servei, l'Ajuntament de Lleida 
considerava que l'arribada del FAV s'havia produït a mig gas i 
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que fins que el ferrocarril no tingués les connexions completa
des, especialment amb BARC 11.0l\A 1~61. els efectes reals de la in
fraestructura no serien una realitat per a la ciuiat. El consistori 
confiava que l'impacte del FAV es faria evident quan s'hagués 
completat el corredor ferroviari amb els ramals cap a T,RR-\t, >:>. 1 

[81 l i també cap a GrnosA 189], Fit,L• i , !t.JO! i la frontera. Des 
cie la Diputació de Lleida, també es considerava important per a 
la ciutat l'arribada d'inversions per a les línies de la Pobla de 
Segur i Manresa. 

RENFE va fer una valoració molt positiva del primer any de funcio
nament del FAV entre Madrid i Lleida 1a111 pel nombre de via1gers 
com per la Yaloració que aquests feien del servei. Segons les dades 
ofertes per RENFE després de 365 dies de funcionament, la línia 
Lleida-Madrid havia tingut 2 l 5.000 viatgers, quatre vegades el nom
bre d'usuaris de l'any anterior. Aquests, a més, es mostraven en un 
89% molt satisfets amb el servei, malgrat no arribar als 300 km/h. 
Tanmateix, a final d'any RENFE va suprimir els trens cie les 21 h dels 
dissabtes en ambdós sentits per tal de reajustar l'oferta de la línia 
amb la demanda real. 

Tant RENFE com Ics institucions lleidatanes confien que el 2005 
augmenti el nombre de passatgers de la línia d'alta velocita1 
Madrid-Lleida, tot i que s'espera que la gran empenta per a la ciu
tat de Lleida an-ibarà quan es faci efectiva la connexió Lleicla
Barcelona, el 2007. 

Més informació: 

"\\ \\ m lom es 
w\111.gif.es 
w\1 \\. p,1e1ü es 
\1ww.alta\'C:loud,1d ,,rg 

JFR 

L'entrada en funcionament de la línia del FAV enlre Madrid i Lleida s'ha produil amb algunes millores encara pendents. En la imatge un convoi del FAV a l'estació Lleida-Pirineus. Foto: Dani del Rio 187 
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188 

l 
S'inicien les primeres proves de circulació en la primera part del recorregut del ferrocarril d'alta 
velocitat entre Lleida I Tarragona mentre continuen la resta d'obres del tram. Les obres 
consisteixen a col·locar la via I les instal·lacions. a construir l'estació del Camp de Tarragona I a 
revestir els túnels de la Riba i Montblanc, que ja compten amb licitació i calendari. El sindicat 
Unió de Pagesos ha denunciat retards pel que fa al pagament de les expropiacions als pagesos. 

Antecedems 2003 52 

La lmia de fe rrocarril d'alta velocitat (FAV) que unirà Madrid 
amb Barcelona, per arribar després a Perpin}'à i Montpeller 
té l'objectiu d'imegrar la xarxa transeuropea d'alta velocitat 
i fer possibles velocitats superiors als 300 km/h. El primer 
tram de 481 quilòmetres fins a l'estació de Lleida va ser inau
gural l'octubre de 2003 i des d'aleshores se'n fa l'explota
ció comercial. El segon tram, Lleida-Tarragona-Barcelona, va 
estar en obres durant cl 2004, per bé que fins a Tarragona 
la construcció de la plataforma ja estava pràcticament fina
litzada. Duram aquest mateix 2004 es va cominuar col-lo
cant-hi les vícs i les instal·lacions, s'hi va construir 1, , 11 

PI 1 ( \\11' ,¡ l RRA, .. ,, \ 182 l i se'n van reparar problemes 
puntuals. 

Reparacions als lúnels de la Riba i Monlblanc 
Després de molts mesos arrossegam problemes cie tipus geo
lògic i tècnic als túnels de la Riba i Momblanc a primers 

Estació FAV Lleida 
Saragossa 

-

cl'an}', el Gestor d'Infraestructures Ferroviàries (CIF), depen
dent del Ministeri cie Foment, en va licitar els contractes per 
al revestiment. La reparació consistia a reforçar la cavitat ex
cavada amb un tub de formigó armat de 12 metres de diàme
t re, amb l'objectiu d'evitar movimems del terrcn}' cie l'interior 
dels tunels. Estava previst que les obres s'allarguessin durant 
set mesos i tinguessin un cost cie 80 milions d'euros. El ma
teix d ia, es va adjudicar també cl projecte de l'estació cie 
Perafon, al Camp de Tarragona, amb un pressupost de 7,84 
milions d'euros. 

Al marge de l'escull que van suposar els túnels. les obres van 
avançar sense entrebancs i a bon ritme a tota la !mia, segons cis 
seus responsables, i a mitjan mes de maig, els operaris del GIF 
van començar a fer proves parcials cie càrrega entre les localitats 
d'Albatàrrec i Juneda, prop de la capital lle idatana. Paral·lela
ment. va continuar la instal·lació de vies entre Albatàrrec i la 

-· ,-,,·-
_.',..,'t-Ú. - -.- ' Manresa , 

FFCC - - -· N 
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1
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Viaducte del lenocarril d'alla velocitat a l'estrat de la Riba. Els túnels de la Riba van haver de relorçar-se per l'aparició d'esquerdes i ondul~ions de la plalalorma. Foto: Àlex Tanoja 

Nacional li , a la partida cie Ruíea, sobre un viaducte cie clos qui

lòmetres i mig. 

Que ixes pel retard de l pagame nt 
d e les expropiacions 
D'altra banda, 1'11 de novembre Unió cie Pagesos (UP) va pre
sentar a la Subdelegació del Govern central cie Lleida un total 
cie 325 expedients de reclamació contra el GIF, per valor d'uns 
400.000 euros, pel retard en el pagament de les expropiacions 
del FAV a diversos municipis de Lleida. Joan Antoni Boldú, res
ponsable cl'UP, va declarar a la premsa que els propietaris ex-

propiats cie les comarques de Tarragona també patien el mateix 
retard de pagament. 

Més informació: 

WW\\ mfom e~ 
\\'\\'\\ g1í.es 
\\'W\\_alta \'e l oci daci. or~ 
\\'W\\.un1opagesos.cs/ 

MXA 
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Es concreten els projectes de les dos estacions del ferrocarnl d'alta velocitat (FAV) previstes al 
Camp de Tarragona. La pnmera de les estacions estarà situada entre els mumc1p1s de la Secuita 
1 Perafort, mentre que l'altra es localitzarà finalment al sud de l'aeroport de Reus. Les actuacions 
es complementaran amb la construcció d'un intercanviador de vies a Roda de Barà. Està previst 
que el FAV entri en funcionament el 2006. 

Antecedents íl 2003 53 

El Camp de Tarragona va ser el lloc decidit per a la connexió de la 
futura línia del ferrocarril d'aha velocitat (FAV) Madrid-Barcelona
Perpinyà-Montpeller, amb la del l·l RRm IRR11 m I l PRRl·lX n 
'.\lrn1 mi ,,1 [tJ4 l (València-Barcelona). A mitjan 2002, es va de
ílnir el traçat del FAV i la ubicació de dues estacions a la comarca: 
l'estació de Perafon, localitzada enLre els termes municipals de la 
Secuita i Perafon, al nord de Tarragona i una segona, que es loca
litza,ia al sud de 1 11 , lR Ill R l l l l. la decisió va ser acor
dada enLre cl Ministeri de Foment, la Generalitat i els ajuntaments 
implicats a través d'un document de síntesi de les seves al·lega
cions que havia presentat el Co,,, ' IH Dl I c1,11 ,, TW.RA< ,._, 1 

2t103'35l. A més es va preveure la construcció d'un intercanvia-
clor de vies a Roda de Barà. 

El debat sobre la connexió del FAV amb l'aeroport 
A la darreria de 2003 el Ministeri de Foment va començar a tre
ballar en el traçat del FAV pel Camp de Tarragona sense preveu
re cap connexió amb la fuwra terminal que AENA projectava 
construir al nord de l'aeroport de Reus. Tot i l'opinió cie la 
Cambra de Comerç de Reus. finalment el Ministeri de Foment 
havia decidit, amb el vistiplau del Consorci del Camp de 
Tarragona, localitzar l'estació del FAV al sud de l'aeroport. la 
Cambra s'havia mostrat partidària des d'un principi de localit
zar l'estació al nord de l'aeroport, una opció que consideraven 
en facilitaria la connexió amb el FAV. 

El mes de gener, Lluis Miquel Pérez (Partit dels Socialistes cie 
Catalunya, PSC), Alcalde de Reus i vicepreside111 del Consorci del 

.. 

València 

l 

./ 

l 

l 

l 
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Camp de Tarragona ,va demanar cl suport del nou govern català 
per tal que es donés prio1itat a la connexió nord entre l'aeropon 
i l'estació del FAV. la Cambra de Comerç de Reus va celebrar el 
canvi de parer de l'alcalde reusenc, que anteriorment s'havia su
mat al consens del Consorci del Camp en favor de l'opció pel sud. 
Lluís Badia, president del Pon de Tarragona, va alenar que tomar 
a replantejar traçats que ja havien estat debatuts podia fer endarre
rir el projecte. 

El secretari per a la Mobilitat del Departament de Política 
Territorial i Obres Públiques (DPTOP), Manel Nadal (PSC), es va 
mostrar a favor de cercar el consens i, tanmateix, va manifestar 
que l'estació de tren al sud i la tenninal al nord no perjudicarien 
la connexió intermodal entre ambdues infraestructures. No obs
tant, Nadal no considerava convenient introduir nous canvis als 
traçats ja decidits per no endarrerir més les obres. 

2006 nova data d'arribada del FAV 
A primers d'any 2004, tot i que no s'havia començat a construir 
l'estació, les obres ferroviàries de la via ja presentaven un estat d'e
xecució avançat, la qual cosa va permetre al Ministeri de Foment 
anunciar la possible arribada de trens de gran velocitat procedents 
de Madlid a partir de 2005. Aquesta noticia va ser rebuda amb en
tusiasme tant pel sector tunstic de la Costa Daurada, com pels res
ponsables polítics de la comarca. 

El canvi de govern a l'Estat, a panir cie les eleccions generals del 
mes de març, va anar lligat d'una revisió en el calendari previst d'a-

'. 
) Manresa 

l 
\ 
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Barcelona 
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rribada del FAV. ui no\'a ministra de Foment, Magdalena Àlvarez,"ª 
assegurar que el FAV no ambana fins al 2006, en resposta a una m
terpcl·ladó presentada pel grup de Convergència i Unió (CiU) al 
Congrés dels Diputats, a través del seu responsable en infraestructu
res, Jordi Jané. 

~es tació de Perafort 
El mes de març, la Generalitat va demanar al Ministeri de Foment al
gunes modillcac1ons en el pro1ec1e de l'estació a fi de no perjudicar 
les expectatives de creixement urbanís11c creades al municipi de 
Perafort, que preveia quadruplicar la seva població cl 2007. 

El pro1cc1e de l'estació es va ,·eure finalment mochficat a finals 
d'any, 101 i que per altres mo11us. A final d'any cl Consell de 
Ministres va aprovar el redimensionamcnt del projecte, que supo
sava multiplicar per tres la dimensió de l'estació m1c1alment pre
,ista El cost de la nova construcció es va \'::llorar en 41 m1hons 
d'euros. Segons Magdalena Alvarez, el projecte dissenyat per l'an
terior govern era del tol insuficient pel volum d'activi tat que es 
preveia a l'estació. A més de les dues vies principals destinades al 
tren d'alta veloc11a1 Madrid-Barcelona, la modificació mcloia dues 
vies cie connexió amb el corredor del Mediterrani, 6 línies per a 
ges11onar trens 1 2 andanes de 400 metres de long11ud. L'equi
pament ocupana 24.000 m entre l'ed1fic1 per a ,iatgers i l'aparca
ment per a 635 vehicles. 

FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT. ESTACIONS DEL CAMP DE TARRAGONA 

A final d'any, l'empresa Ac11V1dades Construcción y Servicios (ACS), 
a través de la seva filial Vies I Construccions, es \'a adjudicar el con
tracte de construcció de l'estació del Camp de Tarragona per 27,5 
milions d'euros. El contracte establia un termini d'execució de setze 
mesos i que l'estació fos operativa cl 2006, dins del termini que la 
ministra Magdalena Alvarez havia fixat perquè el FAV ambés a 
Tarragona. 

Aquesta macroestació es complementarà amb l'intercanviador de 
vies de Roda de Barà que Jª es ,·a començar a construir a final de 
2004. Aquest equipament permetrà que els trens Altaria puguin 
continuar el seu recorregu1 fins a Barcelona per la via convencional. 

Més informació: 

,,·,,w.mfom es 
\\W\\'.gife;, 
w,, w gcncat nc1/pwp/:1c1 uanon,Jmdl'X. htm 
W\\ w.riba alt.ml'l org 
\\, W\\ .rodadch,11 <1 .org 
\\ w,, 1arragl1m·, ,,rg 
w,, \\ alta\'doc1dad org 
\\'\\ \\_u,paha, .<>rg 

MXA 

Imatge oo les obres oo coostnmó oo l'esooó IÈI FAV entre ets nmicipis oo la SeaJjfa i Pera!ort. Foto: Júlia Rooert 
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Continuen les obres de construcció les negociacions vinculades al pas del ferrocarril d'alta 
velocitat per la comarca de l'All Penedès. Els a1untarnents s agrupen en una plataforma amb 
l'ob1ect1u de defensar I preservar el seu patnmom natural, pactant. entre altres, solucions de 
soterrament i minimització de l'impacte ambiental a Vilafranca del Penedès i Sant Sadurní 
d'Anoia. 

Antecedents 2003 54 

La línia d'alta velocitat ferro,~ària que connectarà Madrid amb 
França passa per la comarca de l'Alt Penedès, situada al sud-oest 
de Barcelona. Les mobililzacions socials i les negociacions políti
ques que van tenir lloc al llarg de 2003 van donar com a resultat 
la definició d'un nou traçat del ferrocarril d'alta velocitat (FAV) al 
pas pels municipis de Vilafranca del Penedès i Sam Sadurní 
d'Anoia i la constitució d'una comissió de seguiment de les obres 
per a e~tar la destrucció d'elements patrimonials. 

Vilafranca del Penedès. El soterrament de les vies 
i la base de muntatge 
La construcció del FAV al seu pas per Vilafranca del Penedès va ser 
aprofitada per l'Ajuntament per a negociar el soterrament cie totes 
les vies fèrries i el cobriment al nucli urbà. La petició tenia la fina
litat cie millorar els accessos i dotar l'estació de rodalies de més bo
nes instal·lacions. 

El desembre de 2003 es va signar un preacord cie finançament 
conjunt entre l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès i el Ministeri 
cie Foment per a soterrar les ~es del FAV al seu pas per la ciutat. 
L'acord va ser definitiu el 9 de febrer de 2004. A la darreria cie 
2004, després de mesos de negociació amb la Generalitat, es va 
anunciar l'acord pel qual el Govern de la Generalitat paniciparia 
en el finançament d'aquesta obra i en l'edificació d'una urbanitza
ció ~neulada al projecte. 

El projecte, en execució duram el 2004, preveia que 1.318 metres 
de la infraestructura passessin soterrats pel centre de la ciutat i que 
l'estació es col·loqués sobre una platafonna de 43.000 m' de llo
sa. Els veïns van mostrar la seva preocupació per les possibles ~ 
bracions i la contaminació acústica que podria ocasionar el pas del 
tren. Per tal de minimitzar aquests impactes, el Ministeri de 
Foment va començar a estudiar solucions de disseny arquitectònic 
i d'enginyeria. 

Segons l'alcalde de Vilafranca, Marcel Esteve (Partit dels Socialistes 
de Catalunya, PSC), la nova estació de Vilafranca seria l'obra més 
important del segle ja que suposaria guanyar 80.000 m' d'espai 
lliure. El projecte de construcció de la ~a i el cobriment tenien un 
pressupost d'uns 77 milions d'euros. Foment n'assumiria 47,6; la 
Generalitat 8, i l'Ajuntament 15, a més dels més de 7 milions d'eu
ros pro~nents de convenis urbanístics signats amb les empreses 
Cinzano, Barba i Roca i Pinsos Cia. 

Paral·lelament, el mes de març, el Ministeri de Fomem va fer 
públic el projecte de construcció d'una base de mumatge de 
rails del FAV al nord del municipi, en un espai agrícola d'unes 
30 hectàrees prop del terme de La Granada. La base, amb un 
cost de 24 ,2 milions d'euros, s'utilitzaria per a la manipulació i 
transport cie trams de via durant les obres de construcció del 

FAV, i després quedaria com a equipament per al mantenimem 
de la linia cie gran velocitat. 

Aquesta no1lcia va generar preocupació i una ferma oposició tant 
política com cí~ca dins del municipi. Els grups a l'oposició de la 
capital cie l'Alt Penedès, aixi com la plataforma Salvem el Penedès, 
van manifestar-se en contra de l'obra tant per l'impacte paisatgís· 
tic i la pèrdua de Lerrenys de ~nyaque implicava, com per la ne
cessitat cie prese1var un jaciment arqueològic sense excavar loca
litzat en aquell indret. El consistori de Vilafranca del Penedès 
(PSC: Iniciativa per Catalunya-Vercls,ICV i Esquena Republicana 
de Catalunya, ERC) va demanar a la Generalitat que se'n paralit
zés la cons1rncció i que col·laborés en el control d'impacte de l'o
bra. "fanmateix, ambdues administracions van començar a treba
llar plegades en la redacció d'un projecle pre~ sobre la fmura 
estació ferroviària de trens regíonals que es localitzaria en aquell 
mateix lloc, com a fonna de compensar els greuges del pas del 
FAV pel municipi. En aquest semit, Otger Amatller, regidor de la 
Candidatura d'Unitat Popular (CUP) de Vilafranca del Penedès, va 
proposar que el Govern alliberés 34 hectàrees industrials a can~ 
de la base de muntatge. 

El 19 de desembre la plataforma ciutadana Salvem el Penedès va 
mobilitzar prop de 150 persones en una marxa festiva comra la 
base de muntatge del FAV, per a la construcció de la qual denun
ciaven que ja s'havien arrencat algunes ~nyes. A la convocatòria 
van participar emre altres un grup cie represemants del col·lectiu 
Endavant, el regidor de la CUP, Otger Amatller, alguns regidors del 
grnp municipal de Convergència i Unió (CiU) i el diputat del ma
teix partit Joan Raventós. 

Sant Sadurní d'Anoia 
L'octubre de 2002 l'Ajuntamem de Sant Sadurní d'Anoia va inter
posar una denuncia per la ~a comenciosa administrativa comra el 
Ministeri de Foment, al·legam indefensió pel fet que no es respec
tés el traçat del FAV inicialment aprovat. que passava per un tú
nel, i es projectés un viaducte amb major impacte visual i ambien
tal. Durant el 2003, Ajumamem i Ministeri van negociar diverses 
comraprestacions per al municipi. 

Fruit de les converses, el mes de gener de 2004, el Ministeri 
de Foment va anunciar la construcció d'un túnel cie 390 me
tres en el tram central del FAV a Sant Sadurní d'Anoia, l'enjar
dinament de la zona i la cessió de l'espai que ocupava l'empre
sa Fragsa -dedicada a compactar ferralla- per a ús municipal 
duram 50 anys. 

El Govern municipal va anunciar la seva intenció d'militzar l'espai 
cedit, situat entre l'estació de tren i la sortida de l'autopista, per 
crear-hi un aparcament de camions i la primera estació d'autobu-



ANUARI TERRITORIAL 2004 

sos del municipi. Un requisit previ, però, era la descontaminació 
dels terrenys per pan de Foment. 

El mes de febrer, davant la negativa de Foment a netejar el solar, el 
Govern municipal formal per CiU, ERC i ICV, es va negar a signar 
el conveni de pas del FAV pel seu terme. Duram l'estiu es van re
prendre les negociacions entre el consistori municipal i el Gestor 
d'Infraestructures Ferroviàries (GIF) sobre la base de la neteja dels 
terrenys que l'empresa fragmentadora havia contaminat durant els 
20 anys d'activitat. El Ministeri va acceptar finalment negociar totes 
les peticions realitzades pel municipi. 

Impacte ambiental i patrimonial a la comarca 
Després de mesos de protestes i requeriments, cl mes d'abril, els 
vuit municipis de l'Alt Penedès per on estava projectat que passés 
el traçat del FAV es van agrupar en una plataforma per mirar de 
reduir el possible impacte ambiental generat per les obres de 
construcció del ferrocarril. Els alcaldes van contractar una empre
sa especialitzada perquè aixequés acta de totes les destrosses pro
vocades per les obres. Segons el portaveu de la plataforma i alcal
de de Sant Llorenç d'Hortons, Carles Baiget, "els ajuntaments 
estan farts de veure corn el GIF actua sense donar cap explicació; 
els alcaldes s'han cansat d'esperar l'informe ambiental i l'informe 
de com quedaran els camins i rieres quan acabi la construcció". 

.. 
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A final d'any les obres del soterrament del FAV al seu pas per la ciu
tat de Vilafranca del Penedès continuaven el seu curs, per bé que les 
de la base de muntatge continuaven aturades. Pel que fa a Sant 
Sadurní d'Anoia, cl mes d'octubre, l'Ajuntament i el Ministeri van 
signar un com·eni de compensacions pel pas del FAV. que inclou la 
cessió municipal i la neteja dels terrenys a canvi de retirar el conten
ciós que els enfronta,·a. L'empresa, però, encara continuava treba
llant al lloc. 

Més informació 
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84 FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT. BAIX LLOBREGAT 

194 

l 
Continuen les obres del traçat del ferrocarril d'alta velocitat (FAV) al seu pas pel Baix Llobregat. 
L'impacte de la construcció del FAV fa necessària la resolució d'algunes qüestions de 
planificació ferroviària a nivell local i regional, així com la concreció d'altres projectes que hi 
estan vinculats i la implicació de diversos agents públics en la consecució de l'obra. 

==---
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El traçat del FAV al seu pas per la comarca del Baix Llobregat 
travessarà els termes municipals de Sant Esteve Sesrovires, 
Martorell , el Papiol, Molins de Rei, Sant Feliu de Llobregat. Sant 
Joan Despí, Cornellà de Llobregat, Sant Boi de Llobregat i el 
Prat de Llobregat. La !!nia estava projectada perquè anés 

,l 

7 

paral·lela al tram final del riu Llobregat, a l'oest de Barcelona. 
Durant el 2003, el Ministeri de Foment va resoldre algunes de 
les al·legacions presentades al traçat per part dels consistoris de 
Martorell, Castellbisbal, Santjoan Despí i Sant Boi del Llobregat 
i per particulars afectats per les obres. Les principals al·lega-
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cions feien referència, per una banda, a fer compatible el pas de 
la infraestructura per àrees densament poblades i, per l'altra, a 
lïmpacte del FAV en el curs del riu Llobregat. 

El traçat a Martorell s 'aprofita per a projectar 
la tercera estació de la ciutat 
l.a definició del traçat del FAV al seu pas per la localitat de Martorell 
afectava els F RRl'<" \RR1t, l'l- RPDAI 1l,. Plrll't-\l(itlfT I93I, ja que 
obligava a Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya (FGC) a des
viar, soterrar i desdoblar les vies, la qual cosa va ser aprofitada per 
aquesta empresa i per la companyia RENFE per a projectar la que 
hauria de ser la tercera estació de la ciutat, aquest cop al barri de Can 
Caneres. El futur intercanviador intermodal Martorell-Central uni
ria les dues !!nies de transport ferroviari de rodalies i una parada 
d'autobusos. Per a l'execució de l'obra es van preveure tres fases fms 
al 2006 i una im·ersió de prop de 200 milions. Durant el 2004 es va 
iniciar la primera, amb la construcció de l'estació que haurà d'estar 
acabada el piimer trimestre de 2005. 

l ' impacte en el riu Llobregat 
D'altra banda, la preocupació pel pos.sible impacte negatiu de les 
obres de la Nacional A-li i del FAV als darrers quilòmetres del riu 
Llobregat "ª quedar recollida a la memòria del Pla especial de pro
tecció i millora del Parc Agrari del Baix Llobregat, aprovat el 17 cie 
desembre de 2003 per la Comis.sió Territorial d'Urbanisme de 
Barcelona. El gerent del Parc Agrari, Ramon Maranges, manifestava 
que •·s'ha perdut superffcie agrícola útil amb el desviament del 
Llobregat i el traçat del TGV' (l'• D1 C,-, 1 ' 1 \t 1, 

'!·RAI' Rt I RI 11341; R11 l 1,, 1, \ DL,, ,~u 1811). Per a 
subsanar aquest deteriorament, el mes de setembre el Departament 
de Medi Ambient i Habitatge (DMAH) va anunciar la restauració 
dels marges del riu Llobregat com a corredor biològic des del pont 
del Diable, a Martorell, fins a la desembocadura. El projecte de 
R1 n 1 \e e \1r 11 ,n1 m I R11 LI •l'~ll·lT l 182 l es va pressupostar 
en més de 27 milions d'euros. El mes de desembre es va anunciar 
que una comissió formada pels ministeris cie Medi Ambient i 
Foment, la Generalitat, l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA), el 
Consell Comarcal del Baix Llobregat i els ajuntaments implicats vet
llaria perquè les obres del FAV no afectessin els aqüífers del delta del 
Llobregat. 

FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT. BAIX LLOBREGAT 

San t J oan Despí, protestes per a cobrar 
les expropiacions 
A fi d'any van tenir lloc manifestacions i protestes al municipi de 
Sant Joan Despí perquè alguns dels agricultors expropiats per les 
obres del FAV encara no havien cobrat les indemnitzacions corres
ponents. Les protestes van ser recolzades per l'Ajuntament mateix i 
pel sindicat agrari Unió de Pagesos (UP). Els afectats van manifestar 
que hi havia pagesos que encara no havien cobrat l'impon de les ex
propiacions i agricultors als quals ni tan sols se'ls havia reconegut el 
dret a percebre indemnitzacions. "Són demandes justes", va assegu
rar Antoni Poveda, primer tinent d'alcalde de Sant joan Despí (Partit 
dels Socialistes de Catalunya, PSC). 

Surten a concurs les o bres dels trams entre 
Sant J oan Despí i Sants 
A final de desembre, durant l'última reunió del Gestor d'Infra
estructures Ferroviàries (GIF) (l'empresa va desaparèixer el dia l 
de gener de 2005 i quedà integrada en el nou Administrador 
d' lnfraestruclllres Ferroviàries), es va formalitzar la sortida a con
curs cie les obres de la plataforma de tres trams de l'entrada del 
FAVa Barcelona pel Baix Llobregat, que totalitzen 8,9 quilòmetres 
i tenen un pressupost de 316,4 milions d'euros. La licitació apro
vada afecta els trams Sant Joan Despí-Sant Boi de Llobregat (4,1 
quilòmetres), Hospitalet-la Torrassa (2,7 quilòmetres) i la 
Torrassa-Sants (2,l quilòmetres). El tram entre Sant Joan Despí i 
Sant Boi preveu la construcció d'un viaducte de 870 metres de 
longitud i d'un tunel de 2.356 metres. El termini d'execució de 
l'obra és de 21 mesos. 

Més informació: 
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L'alcalde de Barcelona, Joan Clos, recupera la proposta de fer arribar el ferrocarril d'alta velocitat 
(FAV) a l'aeroport de Barcelona la primavera del 2004 després de les eleccions generals del mes 
de març. L'Ajuntament del Prat de Llobregat s'oposa enèrgicament a aquesta nova proposta 
perquè considera que el seu municipi en sortirà perjudicat. Mentrestant. la Generalitat de 
Catalunya intenta trobar una solució definitiva i pacta amb el Ministeri de Foment prioritzar 
l'arribada del FAV a Barcelona el 2007. L'arribada a l'aeroport es posterga a una segona fase. 

Antecedents íl 2003 56 

Durant l'any 2003 i després de més de clos anys de difícils nego
ciacions, cl Ministeri de Foment, la Generalitat de Catalunya i els 
ajuntaments del Prat de Llobregat i Barcelona van acordar (opció 
l) el traçat del ferrocanil d'alta velocitat (FAV) al seu pas pel Prat 
de Llobregat i la connexió amb 1· \f·ROI ,~ 1 1 ,¡ ¡¡,wc H'"" 17] . 
L'acord pretenia situar una estació intennoclal en l'estació de ro
dalies de RENFE al municipi del Prat de Llobregat. En aquesta es
tació hi hauria, a més del FAV, la llançadora de comunicació amb 
l'aeroport, les línies de rodalies de RENFE i Ics sortides de les lí
nies 11 '" K( l I l) 106-107, que anibaran al Prat. L'anibada 
del FAV al Prat de Llobregat en aquestes condicions suposava que 
l.100 metres cie via se soterressin al nucli urbà. 

Barcelona recupera la propos ta de fer arribar el 
FAV a l'aeroport del Prat 
Després cie la victòria del Panit Socialista Obrer Espanyol (PSOE) 
a les eleccions generals del mes de març, l'alcalde de Barcelona, 
Joan Clos, va recuperar la proposta que la lfnia d'alta ,·elocitat 
Madrid-Barcelona i cie velocitat alta (Euromed) Alacant-Barcelona 
l l'RR, .\RRII l)[ l ll/RI Ill lR '" lli l RR\~ 19-1] tinguessin l'estació en 
el mateix aeroport i arribessin fins a la nova terminal mitjançam 
una llançadora. Aquesta opció (opció 2) havia estat defensada per 
l'Ajuntament de Barcelona i havia comptat amb el recolzament de 
la societat civil catalana. 

El Departament de Política Territorial i Obres Públiques es va 
mostrar disposat a liderar la negociació amb el nou govern de José 
Lu!s Rodríguez Zapatero per tal d'introduir el canvi d'ubicació 
sempre que hi hagués consens entre les parts implicades: el 
Govern, els ajuntaments de Barcelona i del Prat, així com el 
Consell Comarcal del Baix Llobregat. 

El conseller de Medi Ambient i Habitatge, Salvador Milà, per la 
seva banda, va posar condicions a l'arribada del FAV a l'aeroport 
perquè amenaçava les condicions ambientals del delta del 
Llobregat. Tanmateix, Milà es va mostrar disposat a negociar 
amb el Govern però va most rar com a prioritàries la protecció 
de l'àmbit del futur PARl 1\.\11 rAI. DE! D1 u.\ Dl:I l.1o~RlG,IT 
[1271. la preservació de l'aquífer del delia que permetria abastir 
una important part de la població de l'àrea metropolitana de 
Barcelona duram els anys vinents. En aquesta mateixa línia, el 
secretari de Mobilitat, Manel Nadal, va assegurar que l'estudi 
tècnic per a canviar el traçat tindria en compte la defensa del 
delta del Llobregat, i que no prosperaria sense que hi hagués un 
acord total entre totes les parts afectades. 

L'arribada del FAY a l'aeroport: una proposta 
controvertida 
Les declaracions de Clos no van ser ben rebudes per l'equip de go
vern de l'Ajuntament del Prat de Llobregat, format per Iniciativa 

per Catalunya-Verds (ICV) i el Partit Socialista de Catalunya 
(PSC), que van crilicar durament l'alcalde de Barcelona i el govern 
tripartit de la Generalitat per voler canviar el traçat del FAV de ma
nera unilateral i sense cap tipus cie diàleg ni informació prèvia. Els 
membres del consistori del Prat també van denunciar la falta de 
respecte institucional. 

L'alcalde del Prat, Lluís Tcjedor (ICV-Vcrcls), esperava que la 
Generalitat respectés el conveni firmat per a l'estació urbana 
del FAV, amb què el Prat havia estat realitzant tota la se,·a pla
nificació urbanística i comptava amb la ubicació d'una estació 
intcrmodal central, a prop dels terrenys que ocupava la Seda. 
És per aquest motiu que va censurar la ruptura unilateral per 
part del Govern d'un acord institucional firmat. Tot i aix1, 
Tejedor no s'oposava a la negociació i es mostrava obert a pro
postes millorables. 

A mitjan abril, tots els grups polítics de l'Ajuntament del Prat van 
aprovar per unanimitat una moció en què es defensava la cons
trucció de l'estació imermodal del FAV al nucli urbà cie la ciutat, 
tal corn s·havia signat el 28 de juliol de 2003. El consistori va con
siderar que aquest acord era positiu per al municipi i per al Baix 
Llobregat i el Barcelonès, i que trencar-lo podria comportar impor
tants perjudicis, com el de limitar el creixement urbanístic del Prat 
cap a la zona nord. L'acord no tan sols preveia la construcció de 
l'estació imern1odal del FAV al voltam de l'actual estació de I LRR< 1-

u\RR11, lli R0111111, 192] de RENFE, amb l'arribada fms a aquest 
pum de les llnies l i 9 del metro, sinó que també mantenia la pro
posta de soterrar uns l. 100 metres de la plataforma de vies exis
tents i de les vies del futur traçat del FAV dins el terme urbà del 
Prat. 

Per la seva banda, gran part de les entitats i col·lectius empre
sarials es van mos1rar a favor de la proposta d'ubicar l'estació 
del FAV a l'aeroport, amb una línia directa de connexió. La 
Cambra de Comerç, l'Associació de Promotors, el Col·legi 
d'Enginyers Industrials i el Consorci de la Zona Franca van 
coincidir a destacar que la integració entre tren i avió era fo
narnemal per al creixement de l'aeroport del Prat i de l'eco
nomia catalana. 

Prioritat de l'arribada del FAV a Barcelona 
La Generalitat de Catalun)'a i el Ministeri de Foment pacten prio-
1itzar l'arribada del FAV a Barcelona el 2007, mentre que l'arriba
da a l'aeroport es posterga a una segona fase 

Durant el mes de juny, el Ministeri de Foment va advert ir que 
la proposta de portar el FAV a l'aeroport podia provocar que hi 
hagués un retard d'uns dos anys pel que feia a l'arribada del FA\' 
1 B.\R< 1:1, ~.\ [86]. prevista per al 2007. Per aquest motiu, el pre-
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sidem de la Gencralital de Catalunya, Pasqual Maragall , va mos
trar la seva preocupació perquè les obres no es retardessin i \'a as
segurar que havia demanat als seus col·laboradors que estudiessin 
la relació emre els beneficis i cl perjudici d 'un altre retard en l'a
rribada del FAV. El secretari de Mobili1at, Manel Nadal, va mani
festar que estaven analiLzam diferents possibili1a1s, costos i im
pactes ambiemals. 

A mitjan juny, la ministra de Foment, Magdalena Alvarez Arza, 
es va comprometre a fer que el FAV arribés a l'Estació de Sams 
de Barcelona el 2007. A canvi, va comentar que l'enllaç d irecte 
amb l'aeroport hauria d'esperar. Alvarez va clonar la data del 
2007 perquè el FAV arribés a Sams -no a l'estació i , , \'-
\ ,noR , L\ ',.\l R.\ l l ü r l -. després de concretar que, del tram 
Lleida-Barcelona (.-1 RR• '< ARI 1> \l 1, l l I u IH 861), se n'ha
via executat fins aleshores el 45%. També va advenir que qual
sevol canvi podria comportar retards de clos anys. que és cl q ue 
costaria fer els t ràmits d'informació pública i declaració d'im
pacte ambiental , abans d 'adjudicar cl projecte. 

FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT. AEROPORT DE BARCELONA 

Per a facilitar l'acceleració de les obres, cl Govern català va desis
tir de forçar un canvi en la ruta d'accés del FAV a Barcelona per
què la l!nia principal passés per les terminals de l'aeroport. Aix1 
doncs, es va mantenir el traçat pactat cl 2003, que preveia el pas 
de les vies d'ample internacional per soia del nucli urba del Prat 
de Llobregat, abans de creuar el riu i encarar l'Estació de Sams. 
Tot i això, Maragall va aconsegui r el compromís del Ministeri de 
Fomem per fer arribar el tren d'aha velocitat a l'aeroport, un dels 
objectius des que va accedir al Govern de la Generalitat, í al qual 
es va comprometre davant els empresaris -pa1ronals Pi mec-Sales, 
Foment del Treball, així com la Cambra de Comerç de 
Barcelona-. que van aplaudir el compromls. El projecte depenia 
dels estudis tècnics que la Generalita1 havia encarrega, als engin
yers per a calibrar el cost econòmic i d'obra que suposaria cl nou 
tram fins a l'aeroport. 

A final de juny, Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) va propo
sar modificar el traçat del FAV per salvar els cultius del delta del 
Llobregat. La proposta pretenia aprofi1ar els corredors ferroviaris ja 
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existents, el de mercaderies que s'estava construint en direcció cap 
al J\1¡,r m B.-\K<I 1, ,:--. l l ñol i el de la línia de Vilanova i la Geluú, per 
a íer entrar el FAV a l'Estació de Sants. Segons va explicar el dipu1at 
del Parlament català del grup republicà, Xavier Vendrell, aquesta 
proposi.a, que s'assemblava molt a un dels primers traçats que va es
tudiar el Ministeri de Foment l'any 2000, era la que suposava menys 
cost econòmic, més alta rendib1htat I penneua una maJor velocitat 
del ícrrocarril. També va recordar que la Generalitat s'havia compro
mès a estudiar la proposta d'ERC al mateix nivell que les altres clucs 
opcions que hi havia en aquell moment. 

Per la seva banda, Co1l\'ergència i Unió (CiU) va presentar una pro
posta a final de juliol, que no suposava un endane1iment de les 
obres i permetia complir cl calendari segons el qual el FAV aniba1ia 
el 2007 a l'Estació de Sants i cl 2009 a la frontera amb França. La 
proposta presentada pel ponaveu del gntp parlamentari de CiU, 
Felip Puig, era que el FAV circulés de manera provisional per la lí
nia cie mercaderies d'ample europeu -que s'estava construint al llarg 
del Baix Llobregat fins al port- fins que no es construís l'enllaç defi
nitiu amb l'aeroport. 

La solució definitiva es fa esperar: el Govern 
sospesa recuperar e l bucle per dur el FAV 
a l'aeroport 
A primers d'octubre. el Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques va recuperar la idea del bucle per portar el FAV a les ter
minals de l'aeropon de Barcelona. Segons va explicar el conseller, 
Joaquim Nadal, l'avan1.atge del traçat en íom1a de llaç que planteja
ven, idea1 cl 2001 i descanat el 2003, era que ja ha\~a sonit a infor
mació pública i que per tant es podria tirar endavant sense haver 
d'emprendre'n de nou les tramitacions. Tal com va assenyalar Nadal, 

• 
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la Generalitat estava treballam per trobar una solució de consens i 
plamejar-la al Ministeri de Foment, tenint present que, fos quina fos, 
en cap cas pe1judiqués el calendari proposat. 

A mitjan desembre, es va anunciar que una comissió formada pels 
ministeris de Medi Ambienl i Foment, la Generalitat de Ca
talunya, l'Agència Catalana de l'Aigua, el Consell Comarcal del 
Baix Llobregat i els ajuntaments implicats ve1 lla1ia perquè les 
obres del FAV no aíectessin els aqúíÍCrs del pla de Barcelona i els 
del delta de Llobregat, que abasten aigua a Barcelona, cl Prat i 

l'Hospitalet. L'objectiu d'aquesta comissió seria controlar que es 
complissin les vint-i-una mesures ambientals pactades pels dos 
trams projectats entre Sant Joan Desp1 i la Torrassa i entre la 
Torrassa i Sams. 

El 23 de desembre de 2004 el Consell de Ministres va aprovar la 
contractació de les obres de la línia del FAV des de Sam Boi fins a 
l'Estació de Sams (rA\ B .J\ L1 11 l·l , 11-l-t'), tot i que es va deixar 
pendent el tram de l'aeroport. 

Més informació: 
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El nou intent del consistori barcelonl de fer arribar directament el FAV a l'aeroport va ser etiticat per l'Ajuntament del Prat que seguia defensant l'opció de l'estació intermodal. Foto: Marta Casas 
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Les negociacions entre administracions sobre el traçat del Ferrocarril d'Alta Velocitat (FAV) al 
seu pas per Barcelona culminen amb nous canvis al projecte previst inicialment. Durant el 2004 
s'aprova el pla urbanístic que permetrà la construcció de l'estació central del FAV a la Sagrera i 
es liciten les obres de remodelació i ampliació de l'estació de Sants. Diferents entitats veïnals 
han manifestat el seu descontentament amb el traçat acordat. Malgrat els canvis es manté el 
2007 com la data prevista d'arribada del FAV a Barcelona. 

Antecedents 2003:57 

El FAV Madrid-Barcelona-Perpinyà-Montpeller ( F1 RRlX \o.RIL 
[l \l T,\ \'l l(KIT.11 19 l l Í 'h ,l FRF\-PrnPINi.l) tenia inicial ment pre
vista l'arribada a Barcelona l'any 2004. Això no obstant, diver
sos retrassos en la definició i en les característiques del traçat 
dels diferents trams van endarrerir les previsions inicials. 

A final de la primavera de 2003 es van crear dues entitats pú
bliques amb representats del Ministeri de Foment, el 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques de la 
Generalitat (DPTOP) i l'Ajuntament de Barcelona, per al segui
ment, coordinació i impuls de l'arribada del FAV a Barcelona. 
El Consorci Alta Velocitat Barcelona (CAVB), integrat per la 
Generalitat de Catalunya, mitjançant el Depanament de 
Política Territorial i Obres Públiques, el Ministeri de Foment i 
l'Ajuntament de Barcelona, té la finalitat de fer el seguiment i 
la coordinació de les actuacions vinculades a la construcció de 
les infraestructures de l'alta velocitat en el municipi de 
Barcelona i la Societat Barcelona Sagrera Alta Velocitat SA 
(BSAV), formada per la Generalitat de Catalunya conjuntament 
amb l'Ajuntament de Barcelona i les empreses estatals GIF 
(Gestor d'Infraestructures Ferroviàries) i RENFE, s'encarrega 
de facilitar la coordinació i l'execució de les actuacions corres
ponents a l'ordenació ferroviària i de transport públic i de pro
moure i gestionar la transformació urbanística derivada de les 
obres de remodelació del sistema ferroviari de l'àmbit de la 
Sagrera-Sant Andreu. Tanmateix, el CAVB i i la BSAV es van 
mantenir innactives durant el 2003 i els primers mesos de 
2004. Finalment, a primers de febrer de 2004, l'alcalde de 
Barcelona.Joan Clos va anunciar l'inici de la seva activitat amb 
la cel.lebració d'una primera reunió de treball. 

Les obres del ferrocarril d'alta velocitat a la ciutat de Barcelona 
comprenen la remodelació de l'estació de Sants, la creació d'un 
baixador al passeig de Gràcia, la creació de l'estació central de 
la línia al barri de Sant Andreu-Sagrera ( 11<.1:s,r R~I\< ,,i l Kt \:-.. 

m SA:-; 1 A"üRI L 'i.K,RI R\ l 1931) i el túnel que travessarà pel mig 
la cimat, paral.lel a la costa i que recorrerà tota l'obra. 

A la darreria de 2003, el llavors conseller de Política 
Territorial i Obres Públiques, Felip Puig, va detectar inconve
nients en el traçat entre les estacions de Sants i la Sagrera, que 
havia estat consensuat per les tres administracions l'abril d'a
quell any i que establia un túnel sota el carrer Mallorca, amb 
un desviament per a evitar afectar la Sagrada Família. Felip 
Puig va presentar al·legacions al projecte defensant un traçat 
alternatiu per sota del carrer Provença, que segons afirmava 
suposaria un l'estalvi d'entre 150 i 200 metres en els inter
canviaclors amb les línies de \tl:TRt' [ 1061 i els FI.RKOLARKtt, Dl 

RODAL11, 1921, radis de gir més suaus i sobretot una interven
ció menor. Francisco Alvarez-Cascos, ministre de Foment, i 

Benigno Blanco, secretari d'Estat d'Infraestructures, van re
butjar la proposta i van advertir que qualsevol canvi en els 
acords significaria «un any més de retard en les obres». 
L' Ajuntament de Barcelona tampoc no va mostrar interès en 
aquest canvi de traçat. 

El nou govern de la Generalitat retira les 
al·legacions presentades per l'anterior govern 
A final de gener de 2004, els nous responsables del 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques de la 
Generalitat i els responsables de l'Ajuntament de Barcelona 
\'an arribar a un acord per retirar les al·legacions presentades 
per l'anterior conseller, Felip Puig. D'aquesta manera, el nou 
conseller de Política Territorial i Obres Públiques, Joaquim 
Nadal, volia millorar les relacions amb Foment i accelerar la 
construcció del FAV per tal de complir amb el calendari d'a
rribada a Barcelona previst per al 2007 i a la frontera france
sa, cl 2009. «S'han de reprendre les relacions i e l diàleg fruc
ufer», va declarar. 

El 9 de febrer, després de vuit mesos de paràlisi, es va realitzar la 
primera reunió del CAVB i del BSAV, amb l'assistència de Benigne 
Blanco, Joaquim Nadal i el primer tinent d'alcalde de Barcelona, 
Xavier Casas. A la reunió es va acordar unànimement el traçat del 
FAV sota el carrer Mallorca i es va decidir que Gestor d'Infraes
tructures Ferroviàries (GIF), empresa adscrita a Foment, redacta
ria el projecte de les instal·lacions ferroviàries de la Sagrera en co
ordinació amb Barcelona Regional (BR), que s'encarregaria del 
projecte bàsic d'estructura i del cobrimem de les vies de l'Estació 
de Sants. També es van renovar els membres del consell d'admi
nistració del CAVB i se'n van nomenar consellers Joaquim Nadal, 
Manel Nadal, Jordi Julià, Ramon Masenguer i Carlos Jiménez. 
Alhora, es va pactar la creació d'una comissió delegada i d'un 
grup tècnic amb clos representants de cada administració. 

El 6 de març, el Boletin Oficial del Estaclo (BOE) va publicar l'ini
ci d'informació pública del projecte bàsic de platafonna i estudi 
d'impacte ambiental del túnel del FAV que havia d'unir les esta
cions de Sants i la Sagrera, amb un cost aproximat de 260 milions 
d'euros i una longitud de 5'623 km. Tanmateix, s'indicava que el 
CAVB seria l'encarregat de planificar les obres i la Societat BSAV 
d'executar-les i de finançar les operacions immobiliàries que 
acompanyarien la constntcció de l'estació central de la Sagrera. 

El projecte es va dividir a nivell executiu en dos trams: el primer, 
Sants-Comte Borrell, s'iniciaria en un túnel sota l'avinguda Roma 
i tindria el final a l'encreuament amb el carrer Borrell, amb una 
longitud de 700 m. El segon tram començaria a l'encreuament 
dels carrers Mallorca i Comte Borrell i avançaria pels carrers 
Mallorca, Diagonal i València fins a la futura estació de la Sagrera, 199 
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incloem-hi la construcció d'una nova estació al passeig de Gràcia
Rambla de Catalunya per a facilitar la connexió amb els Ferrocarrils 
de la Generalitat. 

Preocupació pel compliment del calendari 
La revisió i els canvis de traçat en alguns trams anteriors a 
Barcelona, com el del Prat i la connexió amb 1 11 Rl 1 'Rl ,1 11 ,~e 1, >
,. 1851. o el retard de les obres de la línia entre l 1.111\1-T1Rfi 1c ", 
181 l i els trams fins a Barcelona a través f'I I B w, l Jc J:RH, 1 1841 van 
suscitar tot tipus d'interrogants i especulacions per part dels repre
semams polítics, en relació amb la data d'anibada del FAV a 
Barcelona, prevista per al 2007. El secretari de Mobilitat del 
Govern, Manel Nadal, va afim1ar que la GeneraliLat no prendria cap 
decisió «que signifiqués endarrerir encara més les obres de l'AVE». 
Per la seva banda, Xavier Trias, president del grup municipal de 
Convergència i Unió (CiU) a l'Ajuntament cie Barcelona, va reaccio
nar a les declaracions de Nadal acusant «Clos i Maragall de confor
misme pel retard de l'AVE». Per la seva banda, Magdalena Alvarez, 
ministra de Fomem, es va comprometre clavam el president de la 
Generalitat, Pasqual Maragall. a complir el calendari previst i va ex
plicar que Fomem mantindria el traçat del conveni firmat pels an
teriors governs espanyol i català per no endarrerir el projecte. 

Paral.lelament, el 16 de juliol, es van tornar a reunir les adminis
tracions que participaven a la construcció del FAV a Barcelona i 
van escollir Jordi Prat, direct0r tècnic de l'Autoritat del Transport 
Metropolità i conseller delegat, com a director general del CAVB, 
i Jaume Castellví, gerem d'Empreses i Inversions Municipals de 
l'Ajuntamem, com a conseller delegat de BSAV 

l es adminis tracions acorden nous canvis d'última 
hora al traçat 
El dia l de desembre, en el marc d"una reunió de seguimem del 
CAVB, es va qüestionar novamem el traçat acordat, aquest cop a 
petició del consistori barceloní. Es va tornar a posar sobre la tau
la la conveniència que el túnel passés sota el carrer Provença, en 
lloc de pel carrer Mallorca, tal com ja havia estat proposat ante
riormem per Felip Puig. L'argument fou novament la menor afec
tació tant en subsòl com en superfície. Dos dics després, les ad
ministracions implicades van ratificar definitivament aquesta 
variació. El traçat definitiu acordat suposaria que el tünel sonis de 
Sants per la plaça dels Països Catalans i continués pel carrer 
Provença a cel oben entre pantalles, pel costat de la presó Model. 
A partir d'aquí, el recorregut cominuaria subterrani pel carrer 
Provença fins a l'avinguda Diagonal, es desplaçaria fins al carrer 
València i t0rçaria pel carrer Mallorca fins a la sortida del tünel al 
carrer Espronceda. 

Malgrat el canvi i la necessitat de repeti r el procès d'elaboració i 
aprovació de projecte bàsic, el nou secretari d'Estat d'Infraestruc
tures, Víctor Morlan, va declarar que no es preveien més retards en 
el calendari que programava l'emrada en funcionamem del FAV per 
al 2007, atés que es podia començar pel tram no afectat. Xavier 
Casas va afegir que la modificació no encariria les obres, «sinó que 
suposarà fins i tot menys costos». A final d'any encara no hi havia 
una data concreta d'inici de les obres del tünel. 

Preocupació veïnal i veus crítiques 
L' Associació per a la Promoció del Transport Públic (PTP) qüestio
nava, en un article de premsa publicat al febrer pel seu president Pau 
Noy, tol el projecte, la necessitat d'una infraestructura d'aquesta 
magnitud i l'eficiència de la mateixa, tenint en compte l'elevat cost 
de l'obra i la competència amb què el FAV hauria de lluitar contra 
altres mitjans de transport com l'avió o els trens ràpids. 
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El 18 de setembre, les emitats veïnals de l'Eixample i Sant Maní van 
aconseguir un compromís per part del GIF, pel qual es responsabi
litzava d'aixecar una acta notarial sobre l'estat dels edificis sota els 
quals passaria el túnel, abans i després de les obres. «Sembla que hi 
ha prou garanties, i que se'n faran càrrec si apareix alguna esquer
da», va dir Joan Balanyac, representant de l'Associació de Veïns de la 
Sagrada Família. 

El mes d'abril els Veïns del Clot-Camp de l'Arpa es van mobilit
zar contra el que clis van considerar escassa profunditat del túnel, 
temem possibles esquerdes i vibracions, i van presentar al·lega
cions contra el projecte al Ministeri de Foment. Segons el t raça t, 
en aquest barri cl túnel començava a ascendir fins a arribar al ni
vell de la primera planta subterrània de l'estació, ja al barri de la 
Sagrera, passam en alguns punts a 4 m cie profunditat. Els veïns 
van reclamar una profunditat similar a la prevista a la resta de la 
ciutat, d'uns 25 m. Així mateix, van demanar que no s'enderro
qués la Torre del Fang, un edifici del segle xv, catalogat, situat a 
l'encreuament dels carrers Espronceda i Clot. L'associació va por
tar la protesta al carrer i va repartir pancartes amb el lema: • Més 
profunditat, menys vibracions». 

Remodelació i ampliació de Sants: el soterrament de 
les vies 
A primers de 2004 es va aprovar defi nitivament el projecte d'amplia
ció i remodelació de l'Estació cie Sants on la línia d'alta velocitat tin
dria una terminal de viatgers. Segons el projecte, que només estava 
pendent d'un informe favorable d'impacte ambiental i de la licitació 
posterior de les obres, Ics obres suposa1ien doblar la capacitat d'u
suaris, la imegració de l'estació d'autobusos, que seria subterrània, i 
el cobriment de la platja de iries que hi ha entre Riera Blanca, a 
l'Hospitalet, i l'entrada a l'Estació a Sams, i que donaria lloc a un nou 
passeig de vianants. Els veïns havien demanat el soterramem total de 
les vies, però el Ministeri ho va descartar amb l'argument que era im
possible fer-ho sense interrompre duram dos anys el pas dels trens. 
Tanmateix, la remodelació preveia l'augmem de l'edificabilitat del 
sector i permetia la construcció d'un nou centre comercial i de ser
,·cis, ai.x1 com un nou establiment hoteler. 

Durant el mes de maig els wins es van reunir amb Manel Nadal i 
Xavier Casas per tal d'aconseguir que la Generalitat i l'Ajuntament 
recolzessin les se,·es peticions davant el Ministeri de Foment: «És 
tècnicament viable, només calen diners», va insistir el vicepresident 
de la Federació d'Associacions de Velns de Barcelona (FAVB) i diri
gem velnal a Sants, Josep Xarles. 

Pocs dies després, els comerciants i membres de la Comissió de 
Seguiment del FAV van criticar que l'estació podria esdevenir «una 
mena de gran superfície comercial encoberta•, en paraules de Lluís 
Uanas, representant dels comerciants de Creu Coberta. Els veïns van 
reclamar que els beneficis del lloguer de locals es deslinessin a sote
rrar les vies. Aquesta petició va trobar recolzamem en el Partit 
Popular, que va presentar al·legacions al Pla especial de l'estació ela
borat per l'equip de govern municipal, tot i que un any abans s'hi 
havia mostrat favorable. A les queixes veinals dels comerciants de la 
zona es van afegir, a fmal de setembre, la dels propietaris expropiats, 
que en reclamaven majors indemnitzacions. 

Paral·lelament, el dia l de desembre, el Consell d'Administració de 
RENFE va adjudicar a Dragaclos i Tecsa el contracte de la p1imera fa. 
se de les obres d'ampliació i adaptació a trànsits del FAV de l'estació, 
per un import de 29,3 milions d'euros. Aquesta seria la primera fa
se d'obres i inclouria la construcció d'una nova via i 1.075 places 
d'aparcament. 
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El 21 de desembre, un cop obtingudes les declaracions d'impacte 
ambiental favorables, el Mimste1i de Foment va publicar al BOE l'a
provació definitiva dels estudis de traçat del FAV dels trams pen
dents del Baix Llobregat: Sant Joan Despí-la Torrassa i la Torrassa
Sants. L'estudi cie traçat del tram entre l'Hospitalet i Sants va rebre 
vim-i-tres al·legacions però el Ministeri va desestimar cobrir total
ment les vies. No obstam això, per a reduir l'impacte acústic i l'efec
te barrera del tren, es va aprovar rebaixar a quatre cl nombre cie vies 
en superfície, per tenir espai per allunyar-les al màxim cie Ics edifi
cacions, i que les vies d'ample internacional passessin per un túnel 
cies del revolt de la Torrassa fins a l'Estació cie Sants. Es tractava, 
doncs, d'una solució a mig camí entre les demandes vemals i el que 
preveia el Pla inicial. 

Estació central a la Sagrera: s 'aprova e l pla 
urbanís tic 
L'Ajuntament cie Barcelona va apostar per la <.\'" '""· r, 1 M 

m <, 1, A"llRt t -\.1, ,Rf' 1 l l 9J] com a nova centralitat urbana, una 
àrea que havia quedat al marge dels grans processos de rehabilitació 
dels vuintanta i noranta. La decisió de construir una gran estació 
central del FAVal barri que seria també estació intennodal i enllaça
ria amb la 11,1.-1 9 111 \l I R\ l l 071 era una de les intervencions clau 
d'aquesta operació. 

El 19 de maig la Subcomissió d'Urbanisme de Barcelona va aprovar 
definitivament el Pla urbanístic de Sant Andreu-Sagrera. L'àmbit del 
Pla abraçava una superfície total de 986.016 m' i comprenia tot l'en
tom de l'estació, entre el pont del carrer Felip II fins al nus de la 
Trinitat, inclòs l'entom fe1Toviari, des del passeig de Santa Coloma 
fins al carrer d'Espronceda, necessari per a la integració dels barris 
de Sant Andreu i Sant Martí, separats pel ferrocanil des del segle XLX. 

/ 
FFCC 

FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT. BARCELONA 

·'~ ., "--~7 ~ 

- ~_,.~ Gir~ 
m ~~.,,. - ~ ...._~ 

Estació FAV Sagrera ,;1 '--,,.... 

1
0km 

N 
/ 

Segons el projecte aprovat, l'estació del FAV tindria tres nivells sub
terranis que, a més de l'alta velocitat, inclourien el metro (les línies 
L 4 i L9 tindran parada i hi haurà enllaç a les Ll i LS), els trens de 
rodalies de RENFE, trens regionals, autobusos urbans i interurbans, 
taxi i aparcaments per a 4.000 vehicles. 

El projecte va ser rebut amb crítiques per les associaions veïnals: 
«Aquests terrenys van ser expropiats fa un segle per l'Estat per fer
hi passar el ferrocarril, i ara RENFE es dedica a fer-hi negoci», va 
denunciar el president de l'Associació de Veïns de la Sagrera, 
Oleguer Méndez. 

El 2 de desembre la societat BSAV va decidir encarregar la redacció 
del projecte bàsic de l'estació de la Sagrera preveient que quedaria 
enllestit en un termini de deu mesos. El pas següent seria licitar les 
obres que durarien fins al 2009, amb un cost aproximat de 2,4 mi
lions d'euros. 

Més informació: 
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www.h~n c:Jsantmarti 
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87 FERROCARRIL D'ALTA VELOCITAT. VALLÈS 

F 

Continua el debat sobre la ubicació definitiva de la futura estació del ferrocarril d'alta velocitat al 
Vallès i el de la possible necessitat de desdoblar la línia ferroviàrta existent entre Mollet i el 
Papiol per a permetre la circulació de trens de rodalies, mercaderies I d'alta velocitat. amb ample 
internacional. En canviar el Govern de l'Estat, de resultes de les eleccions generals del mes de 
març, s'obren noves expectatives negociadores amb els ajuntaments implicats i la Generalitat. 
Les solucions tècniques i polítiques del traçat resten pendents d'estudi. 

Antecedents íl 2003·58 

Al començament de l'any 200-+ va tenir lloc una reunió entre una 
representació d'alcaldes del Vallès Occidental (Sant Cugat del 
Vallès, Rubí, Terrassa, Sant Quirze i Matadepera) i !'aleshores se
cretari d'Estat d'Infraestructures del Ministeri de Foment, 
Benigno Blanco (Partit Popular, PP), per a parlar de la futura es
tació de tipus mixt - per a passatgers i mercaderies- del ferroca
rril d'alta velocitat (FAV) al seu pas pel Vallès. Blanco va proposar 
per a aquest tram la construcció d'un tercer rail per a aconseguir 
aix.i !"ample internacional. 

Blanco va confirmar que la futura estació del Vallès tindria 
capacitat per a suportar uns 5,2 milions de viatgers anuals, 
la quarta part de LOtS els generats a l'àrea metropolitana de 
Barcelona, i estaria ubicada entre els municipis de Rubí i 
Sant Cugat del Vallès, al voltant de la masia de Ca n'Amet
ller i l'Hospital General de Catalunya. L' estació tindria ser
veis de trens d'alta velocitat i 60 trens regionals que cobririen la 
línia de RR< \~Rll [\L l 11).\1 l l ,, ¡..¡,'lli l l· Pw1,>1 [93] . 
Carme Garcia, alcaldessa de Rub1 (Partit dels Socialistes de 
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Catalunya, PSC), va indicar que mirarien "amb lupa l'impacte via
ri de la nova estació". Per la seva banda, l'alcalde de Sant Cugat, 
Lluís Recoder (Convergència i Unió, CiU) va demanar que es re
solguessin primer els accessos a l'autopista. 

Blanco va confirmar que el corredor del Vallès del FAV es faria a 
partir de la construcció d'un tercer rail paral·lel a la via cie merca
deries existent, per aconseguir l'ample imernacional sense haver 
de fer un desdoblament. Els alcaldes van expressar els seus dub
tes que aquesta solució tècnica pogués clonar resposta a la densi
tat de pas de trens de diferents tipus que hauria cie suportar la 
xarxa. El Govern català es va mostrar contrari i decebut per la in
tenció manifestada pel Ministeri de Foment. El secretari de 
Mobilitat, Manel Nadal (PSC), la va qualificar de retrocés, ja que 
segons va explicar incomplia un compromís anterior de construir 
una via nova d'ample internacional per al traçat de l'AVE al Vallès. 
La nova via permetria, segons Nadal, assegurar el transport 1rans
fronterer de persones i mercaderies aixf com una bona connexió 
amb el P<ll(I 1 1 ¡. R< 11 ,. \ l l Ml, obrint alhora la possibilitat d'u
na nova sortida per a les mercaderies. 

El canvi de Govern estatal, produït el mes de març, va propi
ciar que al començament d'estiu es reobrissin Ics discussions 
entre el Ministeri cie Foment, la Generalitat i els municipis im
plicats, sobre la ubicació definitiva de la futura estació del FAV 
al Vallès Occidental i sobre la necessitat o no d'un desdobla
ment de la línia Mollet-el Papiol. El nou secretari general d'In
fraestructures, Antonio Monfort. va anunciar que el Ministeri 
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esta\'a pendent del resultat d'un estudi sobre les capacitats 
d'absorció de mercaderies i passatgers del corredor vallesà per 
a fer una proposta. 

Tanmateix, durant el 2004 van continuar les protestes i la presenta
ció d'al·legacions per pan dels municipis més afectats pel traçat del 
FAV al Vallès. ConcreLamem, els aJuntamenls de Mommeló i 5am 
Cugat del Vallès van demanar el soterramenL de les vies per evitar 
l'impacte que la infraestniclllra tindria a la ciutat. El conseller de 
Medi Ambiem, Salvador Milà, va donar supon als municipis i va 
qualificar "d'inaccepLable, insostenible i poc meditada" la proposta 
del Ministeri, comprometent-se a pactar un canvi de traçat amb el 
nou Govern central. També l'Ajuntament de Llinars del Vallès va fer 
arribar al Ministeri de Fomem una proposta consensuada per a l'e
xecució de "mesures correctores" de l'impacte ambiental que tindrà 
la constnicció de la lfnia del FAV. 

Més informació: 
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88 FERROCARIL D'ALTA VELOCITAT. SELVA l GIRONÈS 

El GIF adjudica la redacció del projecte I el control de les obres del traçat del ferrocarnl d'alta 
velocitat de la majoria dels trams de les comarques de la Selva i Girona i manté com a data de 
finalització de la nova infraestructura l'any 2009. 

Antecedents 2003:59 

L'eix ferroviari transfrontcrcr d'alta velocitat ~ladrid-Saragossa
Barcelona-Montpeller està previst que, abans d'arribar a la fronte
ra francesa, travessi les comarques gironines de la Selva, i el 
Gironès fins a arribar a la comarca de l'Alt Empordà i continuar 
després des de Figueres fins a l'IRPI'-' l ¡q 11 (França) i acabar a 
Montpeller. El traçat fonna part del tren d'alta velocitat sud
Europa i permetrà connectar la xarxa espanyola d'alta velocitat 
amb la francesa i alhora amb la resta d'Europa. 

El traçat de la nova infraesuuctura va produir un intens debat en
tre els agents socials. econòmics i polítics de les comarques de la 
Selva i el Gironès. Durant cl 2004, el procés per a tirar endavant 
el projecte del FAV en aquestes comarques es trobava en diferents 
fases d'execució, segons els trams. 

El recorregut del FAV a les comarques de la Selva i cl Gironès co
mençaria enllaçam des del sud la població de t-.lassanes (la Selva) 
a Maçanet de la Selva i avançaria en direcció nord-est fins a enlla
çar amb Sils, des d'on arribaria fins a Riudellots de la Selva. El re
corregut continuaria en direcció a la ciutat de l,IR<>' 1 189] , un 
dels trams més complicats pel fet de requerir l'execució d'uns tú
nels dins de la ciutat, i continuaria fins a Sant Julià de Ramis 
(Gironès). Des d'aquí continuaria el seu reco1Tegu1 fins a arribar a 
11,,L 1<1-, ¡qol i fms a Perpinyà, fins a enllaçar amb França. 

les adjudicacions 
El Gestor d'Infraestructures Ferroviàries (GIF) va adjudicar, a final 
de juny, la redacció del projecte i el control de les obres de diver
sos trams del FAV quan passa per les comarques de la Selva i el 
Gironès. 

El primer va ser el tram que va des de Massanes fins a Maçanet de 
la Selva, que es va adjudicar a la Unió Temporal d'Empreses (UTE) 
Sacyr, SAU, Cavosa i Scrinser, per 31,9 milions. El tram emre Ma
çanet i Sils es va adjudicar a la UTE Emérita de Obras i Construc
tora Hispànica, per 26,6 milions. El tram següent, des de Riude
llots ílns a l'estació de mercaderies de Girona, es va adjudicar a 
Proimec, amb un pressupost de 1,6 milions i des de l'estació fins 
a l'Hipercor es va adjudicar a lnocsa, per 2,2 milions. El tram en
tre l'Hipercor i l'estació central de Girona (zona de túnels en pla
taforma) es va adjudicar a la unió fonnada emre Ibèrica d'Estudis 
i Enginyeria i AEPO, per 5,7 milions. 

A principi de setembre, l'alcalde de 5am Julià de Ramis, Narcls 
Casassa. es va reunir amb el secretari d'Infraestructures del 
Ministeri de Fomem a Madrid, Víctor Morlan, i li va exposar la ne
cessitat de soterrar, mitjançam un túnel, el pas del FAV entre els 
municipis de Sani à de Ter i Sam Julià de Ramis. El Ministeri de 
Fomem va respondre que cl projecte final seria molt més exigem 
i estricte en l'aplicació de mesures de minimització de l'impacte 

ambiental. Narcls Casassa també va presentar al Ministeri de 
Fomem les demandes que hi havia en matèria d'iníraestructures 
comarcals: el possible desdoblament de l \-2 1·1 11 l -\-Pï l 131 , la 
recepció de l'amiga N-11 al municipi i nous accessos viaris a 
Medinyà (Gironès). 

A final d'octubre, el GIF va adjudicar la redacció del projecte co
rresponem al tram emre Sam Julià de Ramis i Pontós per 2,8 mi
lions d'euros i un termini d'execució de divuit mesos. El tram, de 
16 km, comptaria amb cinc túnels i set viaductes. Alhora va lici
tar per a la redacció del projecte de construcció de la plataforma 
pel pas del FAV entre Sarrià de Ter i Sant julià de Ramis un pres
supost de 800.000 euros i un termini màxim d'execució, un cop 
adjudicat el projecte, cie deu mesos. 

La Diputació defineix la seva posició en relació 
amb els municipis afectats 
A final de setembre, la Diputació de Girona va acordar donar 
suport a les al·legacions que van presentar els diferents munici
pis de les comarques gironines al projecte del FAV, que es van 
incloure en l'informe del traçat ahernatiu que van proposar mit
jançam el Centre d'Iniciatives Locals per al Medi Ambient de les 
Comarques de Girona (CILMA). Les propostes miraven, sobre
tot , de minimitzar l'impacte visual, ambiental i socioeconòmic 
de les obres de la construcció del FAV i, a més, de rebre com
pensacions infraestructurals per als municipis que estaven afec
tats per la línia ferroviària. 

La Diputació també va aprovar assessorar conjuntament els 
ajuntaments afectats pel pas del FAV, per tal d'aconseguir que 
l' l% cultural que generessin les obres del FAV revertissin en po
sitiu als seus municipis i per a coordinar les subvencions que 
se'n derivessin. 

Els impactes ambientals de les obres 
de construcció del FAV 
Duram el mes d'agost, diferems mitjans de comunicació locals es 
van fer ressò de la desaparició de la font de Frare al municipi de 
Ruidarenes. La font del Frare havia desaparegut definitivament 
després de la realització de les obres del FAV, ja que la pedra ca
racterfstica de la zona hi havia quedat enterrada. L'alcalde Joan 
Busquets i Sitjà (Convergència i Unió, CiU) va protestar per la des
aparició de la font, que era un espai de passeig tradicional per als 
habitants i un lloc de gran valor simbòlic. 

L'Associació de Defensa del Patrimoni de Riudarenes (ADE
PAR), destinada a l'estudi i conservació dels amfibis i rèptils 
als estanys de Riudarenes, va alertar del perill que corrien els 
antics estanys de Riudarenes, que també havien quedat afec
tats pel pas del FAV. Els estanys de Riudarenes comprenien 
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una àrea de 20 ha, situada a la comarca de la Selva, al municipi 
de Riudarenes. 

Com a resposta la Fundació Emys, creada per l'associació ADE
PAR, va projectar diferents accions per a la recuperació dels an
tics estanys de Riudarenes. Aquests projectes. que tenien el su
port de l'Ajuntament de Riudarenes i la Fundació Territori i 
Paisatge de Caixa Catalunya, tenien una marcada voluntat peda
gògica, divulgativa i de recerca enfocada a obtenir una gestió i 
una custòdia millors del territori. Fins al moment se n'havien re
cuperat 1,5 ha. 

La problemàtica d els àrids 
A principi del 2003, l'Associació de aturalistes de Girona (ANG) 
va alenar que si continuava el ritme d'extracció d'àrids que es por
tava en aquell moment, en quatre anys s'haurien exhaurit totes les 
resen·es. 

El Gremi d'Àrids de Catalunya va anunciar, entrat el mes d'abril, que 
a les comarques de Girona hi podria haver un retard en la consuuc
ció de les infraestn1ctures pre\~stes a causa del creixement de la de
manda de material. El Gremi calculava que a partir de 2006 la 
demanda d'àrids podria superar l'oferta i fins i tot provocar endarre
rimcnLS i problemes per acabar les obres si no s'autoritzaven més 
p, llll~IS 1133]. 

El mes d'abril, el Departament de Medi Ambient i Habitatge de la 
Generalitat (DMAI l), conscienL de l'important volum d'obres pre
~st per als propers anys (línia del FAV, 11. 11 :-;u llf Btt\tl)S, l3ól 
i i'1t H>\ïA A-2 l l3I), es va mostrar disposat a iniciar converses 
amb el Gremi d 'Àrids de Catalunya per a intentar establir noves 
pautes d'extracció. 

L'impacte econòmic del FAV a les comarques 
g ironines 
El Gremi de Promotors i Constructors d'Edificis de Girona i el 
Col·legi cl'AgenLS de la Propietat Immobiliària van estar realitzant, 
des del segon semestre cie l'any 2000, un estudi periòdic de preus 
de mercat de 1·11A111T11,,t· 1991 a la província de Girona. L'estudi 
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presentat el 2004 mostrava que els preus continuaven creixent, 
tant els d'habitatge d'obra nova com els de segona mà. Segons el 
gerent del Gremi de Promowrs,Josep Donés, l'increment tenia re
lació amb "la manca d 'oferta que genera la falta de sòl que hi ha 
al mercat" i, a parer seu, l'arribada del FAV només seria un facwr 
més. El preu dels habitatges havia augmentat tant a les zones prò
ximes al nou traçat d'alta velocitat, com en punts i ciutats més 
allunyades de la futura línia, com ara a Olot (la Garrotxa) i a Sama 
Coloma de Farners (la Selva) o a la franja litoral mateixa de la 
Costa Brava. 

Mentrestant, en el projecte per als pressupostos generals de l'Estat 
per al 2005, estava prevista una inversió de 452 milions d'euros, 352 
dels quals estaven destinats, a través del Gestor d'Infraestructures 
Ferroviàries (GIF), al projecte del FAV De la inversió directa de 
l'Estat, la pre\1sió era de 78 milions d'euros a les comarques gironi
nes, si bé pan de les inversions també es preveien de destinar per a 
la millora del ferrocarril R11,, -Pt I m)\ l98 i per a redactar el 
traçat del rt" PI T N 1181. 

A final del 2004, el GIF preveia tenir en un any tots els trams giro
nins del FAV en obres, a punt cie començar o pendents de la l1nali1-
zació de la redacció dels projectes. Basant-se en el ritme d'obres i 
projectes, el GIF mantenia com a data de connexió amb la xarxa in
ternacional l'any 2009, tal com havien pactat els governs espanyol i 

francès. 

Més in formació: 

www.mfnm.c~ 
W\\w.g1f.cs 
www.gcnc,\l .net 
www.vilafant.com 
WW\\.camb rcsc,u .es 
WW\\.camb ra.gt 
WW\\'.ct,palta1.org 
www.altavelúcidad or~ 
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A final de Juny s ha adjudicat la redacció del pro1ecte que ha de definir el pas del ferrocarril 
d'alta velocitat al tram que va des de Riudellots fins a l'estació de Girona. Les vies aniran 
soterrades al seu pas per la ciutat on sembla que finalment s'ubicarà l'estació, malgrat l'opm1ó 
de diversos sectors de la societat gironina partidaris de la seva localització a l'aeroport. Es 
confirma el 2008 com l'any d'arribada del ferrocarril d'alta velocitat a Girona. 

Antecedents 2003 5Q 

El pas del ferrocarril d'alta velocitat (FAV) per la ciutat de Girona, 
al nord-est del territori català és un dels punts neuràlgics cie l'eix 
d'alta velocitat ferro\~ària transeuropeu Madrid-Saragossa-Barce
lona-Perpinyà-l·lontpeller . 

Adjudicació del projecte 
Segons l'avantprojecte del tram Vilovl d'Onyar-Sant Julià de Ramis 
(17,3 km) presentat l'octubre de 2002, el FAV passaria soterrat per 
la ciutat de Girona, paral·lel a la línia de tren convencional, que 
també quedaria soterrada. L'obra suposa,ia la supressió dels pilars 
que actualmem divideixen la ciutat de nord a sud i que serveixen 
com a suport al traçat femo~ari. Durant el 2003 l'anunci de l'a
rribada del FAV a Girona va provocar un debat intens cemrat en 
la necessitat de soterrar les vies i en l'impacte econòmic que po
dria generar en l'economia de la ciutat l'arribada del FAV 

A principi de febrer, el Gestor d'lnfraestnictures Ferroviàries (CIF) 
va convocar cl concurs per a la redacció i direcció d'obres del tram 
comprès entre Riudellots i l'estació de Girona, diferenciant-hi tres 
trams: el de Riudellots-carrer Joan Torró, on se situaria la zona de 
l'estació de mercaderies, el tram de Joan Torró-Hipercor i final
ment el tram d'Hipercor-estació central cie Girona, que era la zo
na de túnels en plataforma. El pressupost de licitació era cie 12,77 
milions d'euros, dels quals el més car era el tram subterrani per les 
obres dels túnels urbans i l'estació de Girona, amb un valor de 8 
milions d'euros. El tennini d'execució de les obres era de tres anys. 
Va quedar pendem de convocatòria l'últim tram entre l'estació 
central i Sant Julià de Ramis. 

La construcció dels túnels que haurien de travessar la ciutat, es fa
ria mitJançant dos sistemes diferents. Des de l'estació de mercade
ries fins a la del centre de la ciutat, es volia utilitzar cl sistema de 
pantalles: buidant el terreny de terra per excavar el forat on pos
teriorment es construirien les pantalles i el túnel en forma d'U i 
tot seguit es taparia de nou el terreny. En canvi, des de l'estació del 
centre fins a Sarrià de Ter ( Gironès) i des de l'estació fins al Pont 
Major, s'utilitzarien tuneladores que perforarien el subsòl a un lit
me de 15 m diaris. Les estacions -mercadaeries i estació central de 
la ciutat de Girona- estarien constnilcles en el subsòl de la ciutat, 
a una profunditat de 20 m. Des del sud, el FAV entraria en un tú
nel que començaria a 1.300 m de l'estació i presentaria una longi
tut total de 4.360 m. 

A fmal de Juny, el Gestor d'lnfraestnictures Ferrovià1ies va adjudi
car la redacció del projecte i control de les obres que ha~a de de
finir el pas del FAV al tram que va des de Riudellots fins a l'esta
ció de Girona. En el tram Riudellots de la Selva-estació de 
mercaderies a Prointec, la inversió pre~ta era d'l,6 milions d'eu
ros; des del tram de mercaderies fins a Hipercor, el tram estava ad
judicat a l'empresa lncosa per 2,2 milions d'euros. Des d'Hipercor 

a l'estació central de Girona, les obres estaven adjudicades a la 
unió entre Ibèrica d'Estudis i Enginye1ia i AEPO per 5,7 milions 
d'euros. l l'adjudicació des de l'estació fins al nord de la ciutat en
cara estava pendent, tot i que en aquest tram s'havien de construir 
dos túnels. 

A fmal d'octubre, el GIF va adjudicar la redacció del projecte co
rresponent al tram entre Sant Julià de Ramis i Pontós, de 16 km, 
per 2,8 milions d'euros i un termini d'execució de divuit mesos 
que comptaria amb cinc túnels i set viaductes. També va licitar un 
pressupost de 800.000 euros per a la redacció del projecte de 
constnicció de la platafom,a pel pas del FAV entre Sarrià de Ter 
(Gironès) i Sant Julià de Ramis (Girones) i un termini màxim d'e
xecució, un cop adjudicat el projecte, de deu mesos. 

El debat sobre la ubicació de l'estació i la connexió 
amb l'aeroport 
Un dels debats generats entorn de l'arribada del FAV a la ciutat de 
Girona va ser la ubicació de l'estació. L'Ajuntament de Girona pro
posava fer una estació soterrada al cemre de la ciutat. Per contra, 
el president de la Diputació de Girona, Carles Paramo (Conver
gència i Unió, CiU), proposava ubicar l'estació a l' \1 R(l" •RI 1,1 

GtR," \ 181 pel volum d'usuaris que atrauria procedents d'arreu de 
les comarques gironines, de la Península i de la resta d'Europa. La 
idea de Pàramo era connectar l'estació amb el centre de la ciutat 
amb una llançadora a través de la ~a convencional. 

En la mateixa lmia, Convergènica i Unió (CiU) i el Patronat de 
Turisme Costa Brava Girona trobaven imprescindible l'arribada 
del FAV a l'aeroport, ja que el consideraven un element bàsic 
de desenvolupament de les comunicacions. També el delegat 
del Departament de Medi Ambiem i Habitatge (OMA! l) a 
Girona, Gabriel Jover (ICV), donava suport a aquesta propos
ta, argumentant que aix! s'evitaria el col·lapse viari a la ciutat. 
Per últim, el sector econòmic i turístic gironí, encapçalat per la 
Federació d'Hostaleria de les Comarques Gironines (FHCG), 
l'Associació Costa Brava Centre, la Cambra de Comerç de 
Girona, diferents alcaldes cie municipis cie la costa i empresa
ris turístics, també consideraven imprescindible que la xarxa 
del FAV a la demarcació de Girona estigués connectada amb 
l'aeroport. 

La Cambra de Comerç de Girona, valorarn les dues propostes so
bre l'emplaçament de l'estació del FAV, va considerar la necessitat 
de realitzar un estudi basat en les necessitats econòmiques i socials 
de la regió, per tal de defmir-ne els usos i l'emplaçament més co
rrecte per a la nova estació. 

A principi d'agost, l'alcaldessa de Girona, Anna Pagans (Partit dels 
Socialistes de Catalunya, PSC), va afegir un nou punt al debat, de-
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fensant que el centre de la ciutat hauria de tenir una estació inter
modal, pensada tant per al ferrocanil com per a les línies d'autobu
sos no urbanes. Aixl, a la superffcie quedaria un únic edifici, que 
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permetria tenir endreçats els autobusos i alhora guanyar un nou es
pai per a la ciutat Aquesta transfonnació aniria seguida de la poste
rior remodelació dels entorns de la plaça d'Espanya i del Parc 
Central, al costat de l'estació de RENFE. Segons l'alcaldessa, d'aques
ta manera es dotaria la ciutat d'equipaments al servei d'una mobili
tat col·lectiva sostenible i una correcta connexió amb la trama exis
tent, que l'Ajuntament hauria d'impulsar a través d'un pla especial 
del sistema ferroviari. 

El mateix mes el Depanament de Política Territorial i Obres Públi
ques va proposar la creació d'un consorci, format per l'Adminis
tració estatal, l'autonòmica i la local i la companyia RENFE, per tal 
de definir els usos i els continguts d'aquesta estació subterrània in
tem1odal. 

L'Ajuntament de Girona es va comprometre, un cop s'haguessin 
concretat tot els detalls sobre l'obra, a crear una oficina municipal 
per a info1mar tots els ciutadans sobre les obres del FAV a la ciutat i 
per a garantir un servei tècnic d'atenció a les possibles reclamacions 
de les persones afectades. 

Mentrestant, a principi de setembre l'empresa Sondeos, Estructuras 
i Geotecnia, contractada pel Ministeri de Foment i especialitzada en 
geotècnia, va començar a realitzar prospeccions al subsòl de la capi
tal gironina. Els resultats obtinguts s'havien de fer servir per a la re
dacció del projecte bàsic. Feia dos anys, ja s'havien fet prospeccions 
per a redactar l'estudi geològic de cara a la realització de l'estudi in
fom1atiu . 

El 2003 es va ajornar fins al 2008 la data prevista per a l'anibada del 
FAV a la ciutat de Girona, tres anys més tard del que estava previst 
inicialment. A la fi del 2004 el projecte del FAV a la ciutat continua
va pendent de la resolució de les al·legacions que es van presemar 
després que es fes públic l'avantprojecte l'any 2002 i també conti• 
nuava pendent que el Ministeri de Medi Ambient fom,ulés la decla
ració d'impacte ambiental, que podria componar modificacions del 
traçat 

Més informació: 

w,,w.cambra.gi 
w,\w.mfom.es 
www.gif.es 
\\\\w.gencat. net 
\\ ww.a_¡untamem.gi 
W\\w.cpoaltav.org. 
www.1renscat.com 
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El Ministeri de Foment licita l'estudi informatiu de la variant del tren convencional a Figueres. 
refermant la seva voluntat I la de l'A¡untament de fer passar el FAV per l'oest de la ciutat. 
Continua, però, obert el debat sobre la ubicació de l'estació entre diferents agents polítics i 
socials de la ciutat . 

Antecedents íl 2003·60 

La ciutat de Figueres, capital de la comarca de l'Alt Empordà, és el 
darrer gran nucli urba per on està projectat que passi l'eix d'alta 
velocitat ferroviària transeuropeu Madrid-Saragossa-Barcelona
Perpinyà-Montpeller abans d·arribar a la frontera francesa. 

Durant el 2003 el Ministeri de Foment i l'Ajuntament de Figueres 
van pactar inicialment el traçat del ferrocarril d'alta velocitat (FAV) 
a l'oest del municipi. Aquest traçat suposava el desmentallement 
de la línia de tren que t ravcssava la ciutat per l'est i la desaparició 
de l'estació, que seria substituïda per una de nova al barri de l 
Culubret. 

Foment licita la redacció de l'estudi in formatiu de 
la variant del tren convencional 
A principi de març, es va publicar al Bolelin Oficial del Es1ado 
(BOE). l'anunci del Mmiste1i de Foment per treure a licitació la re
dacció de restudi informatiu de la variam de la via del tren con
vencional al seu pas per Figueres, que plantejava l'alternativa per 
l'oest, tal com ja s'havia pactat amb l'Ajuntament de la ciutat. El 
pressupost de l'informe era de 300.000 euros i es preveia que es
taria acabat de redactar en un termini de divuit mesos. A més, el 
Ministeri confirmava que hi hauria una estació única per al FAV i 
per al tren convencional. 

L'emplaçament de l'estació a l'oest del nucli urbà suposava el des
mamellamem de l'actual línia de tren que travessava la ciutat per 
l'est i la desaparició de l'estació actual, substituïda per una altra al 
barri del Culubret, a l'oest de la ciutat. Així es crearia un nou nus 
de comunicacions, on convergirien les principals infraestructures 
\-2 i \P-7 [131, la llnia de tren convencional i el nou FAV. Aquesta 

alternativa comportaria el trasllat de la llnia ferroviària existent i la 
eonsegúent desaparició de l'efecte barrera que significava per al 
municipi. 

Les reaccions 
L'alcalde de Figueres, Joan Arrnangué (Partit dels Socialistes de 
Catalunya, PSC), estava a favor de la proposta de Foment, que se
gons parer seu suposaria la construcció de "la c1u ïlla més impor
tant de Catalunya", on convergirien la hnia de tren convencional, 
la del FAV i la del futur l·l :1<L>< \R IL lRA'ls\ 1 R,A1 l171 Lleida-Vic
O lot-Figueres. 

En canvi, els alcaldes dels municipis de Vilafant -situat al sud
oest de la ciutat de Figueres- Cabanes i Vilavenran -al nord
est de la ciutat-, Pauí Fernàndez (Convergència i Unió, CiU), 
Anemio Siurana (Partit Popular) i Josep Llufs Vàzquez (CiU), 
respectivament, consideraven que el nou traçat tindria un fon 
impacte ambiental en passar per aquests territoris, ja que el pro
jecte obligaria a enderrocar dues fàbriques, una granja i dues 
cases, fer talussos de 20 m d'alçada i trinxeres de 25 m de pro-

funditat. Així, els aju111ame111s d'aquests tres municipis i també 
el de Figueres, juntament amb cl Consell Comarcal de l'Alt 
Empordà, la Cambra de Comerç de Girona i la Diputació de Gi
rona van presentar al·legacions a l'estudi informatiu que reco
llien aquesta preocupació. 

Per la se\'a banda, CiU va variar la proposta que mamenia fins 
a l 2003, quan governava la Generalitat. La proposta anterior es 
basava en un traçat alternatiu del tren per l'est de la ciutat i pa
ral·lel a l'A-2. El 2004 la coalició es va most rar favorable a nous 
plantejaments per a trobar un consens amb els ajuntaments de 
la comarca. Així, Pere Macias, secretari general adjunt de CiU, 
va exposar a Figueres, a final de gener, que per a defin ir el tra
çat ferroviari s'havien de ten i r en compte diferents aspectes, en
tre els quals va destacar: aconseguir coordinar el nus ferroviari, 
el consens entre cis ajuntaments de la comarca, la ubicació d·u
na estació del FAV a l'entorn de Figueres i. al mateix temps, l'e
liminació de la via del ferrocarril convencional del centre de 
Figueres. 

El grup d'Esquerra Republicana cie Catalunya (ERC) a l'Ajunta
ment considerava que la millor manera de resoldre el debat sobre 
les infraestructures era convocar un referèndum. El grup defensa
va que la millor opció seria mantenir el traçat del FAV sense esta
ció, per l'oest, i soterrar la via convencional amb el seu traçat ac
mal pel centre de la ciutat. 

Memrestant, la Comissió Especial d'Infraestructures de l'Alt 
Empordà. formada per representants de diferents municipis de 
la comarca, va acordar demanar un informe tècn ic per a avaluar 
totes les propostes de noves xarxes ferroviàries i viàries que hi 
havia previstes a la comarca. El que defensaven era que l'alter
nativa proposada havia de preveure l'estació central i única del 
FAV i del tren convencional amb la seva connexió amb el futur 
centre intermodal i logístic del Far-Vilamalla (sud-est de la ciu
tat de Figueres) i el desplaçament cap a l'oest de l'auwpista AP-
7. 

Aquesta proposta pennetia la creació d'un anell de comunicacions 
sobre la ciutat de Figueres que facilitaria l'accés a l'estació i als ser
veis bàsics de la capital de l'Alt Empordà, des de LOts els munici
pis de la comarca. L'estudi tècnic es desenvoluparia amb el Con
sell d'Iniciatives Locals de Medi Ambient de les Comarques de 
Girona (CILMA) i comptaria amb l'assessorament de la Generalitat 
i del Ministeri de Foment. 

La plataforma Salvem !'Empordà també va intervenir en aquest de
bat defensant el desdoblament de la línia actual i la construcció 
d'una via pendular per al FAV. de manera que hi poguessin circu
lar els trens de mercaderies i el d'alta velocitat al mateix temps. La 
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plataforma defensava que d'aquesta manera l'impacte ambiental no 
seria tant fon i el traçat s'adaptaria millor a les característiques del 
1erritori. També proposaven la creació d'una única estació subterrà
nia al centre de Figueres, amb el sOlerramem dels traçats en què el 
tren afectava la ciutat. La idea implicava que no es realitzés l'estació 
del Culubret, que segons l'entitat ecologista, destrossaria el barri. El 
president de la Diputació de Girona i alcalde de Roses, Carles 
Pàramo, va assenyalar que la proposta presentada per l'entitat era "la 
més assenyada". 

El d ebat sob re l'estació 
Tot i l'anunci publicat al BOE pel ~linisteri de Foment per a licitar 
la redacció de l'estudi infonnatiu de la variant cie la via com·encio
nal al seu pas per la ciutat de Figueres, el Ministeri va info1mar que, 
de moment, a Figueres només estava previst un punt d'avançament 
i d'es1acionamen1 de trens (PAET) i condicionava a la demanda que 
s'acabés realitzant una estació. Tanmateix, l'alcalde de Figueres.Joan 
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Armangué (PSC), va afirmar que tenia garamies del Ministeri de 
Foment i del Govern de la Generalital que Figueres tindria l'estació 
del FAV i del tren convencional. 

En aquest sentit, el secretari per a la Mobilitat de la Generalitat, 
Manel Nadal (PSC), va afirmar que Figueres tindria estació del FAV 
i que l'acord polític inclouria el Ministeri de Foment i rAjuntament. 
Tot i això, Foment es negava a garantir que es faria l'estació i afirma
va que de moment només estava estudiant la possibilitat de fer-la. 
En tol cas, el Govern responia que la decisió cie construir l'estació 
estava condicionada a la demanda d'usuaris que hi pogués haver. El 
Panit Popular cie Figueres, en la mateixa línia, tampoc veia del tot 
clara la construcció de l'estació del FAV. 

ERC va declarar que reclamaria incloure una partida per a estudiar 
la viabilitat de fer subterrànies les vies del tren convencional, al seu 
pas pel cen1re de Figueres, en les negociacions dels pressupostos de 
l'Es1at. El grup republicà sostenia que el soterrament de la via seria 
més econòmic i causaria menys impacte en cl territori que no pas la 
variant per l'oest cie la cimat, paral·lela al traçat del FAV. D'altra ban
da, la Cambra cie Comerç de Girona es mostrava panidària del tra
ça! per la banda est de la ciutat. 

A final d·any la comissió de pressupostos del Congrés va aprovar, 
amb només l'abstenció del PP, una esmena d'ERC al projecte pressu
postmi que proposava la realiLzació d'un es1udi infonnatiu sobre la 
viabili1a1 de fer subterrània la línia del FAV al seu pas per Figueres i 
que significava incloure als pressupostos una panida de 250.000 eu
ros per a l'estudi informatiu. 

r observatori de les transformacions transfontereres 
Els ajuntaments de Figueres, Perpinyà, Lleida, Girona, el Prat de 
Llobregat, el Consell General dels Pirineus Orientals i la 
Diputació de Lleida van signar un conveni a final de gener per a 
impulsar un projecte d'a\'aluació de l'impacte socieconòmic que 
tindria el FAV a l'espai 1ransfronterer. La iniciativa estava valora
da en 378.000 euros, dels quals un 50%, els aponaria la 
Comunitat Europea, dins del programa lnterreg Ill i es desenvo
luparia en tres anys. El projecte impulsaria la creació d'un obser
vaLOri socioeconòmic que ajudés a mesurar l'impacte i les trans
formacions que viurien aquestes ciutats amb la cons1rucció del 
FAV, posant especial atenció en aspectes com el merca1 immobi
liari, la mobilitat laboral, el turisme i el comerç, entre alnes. El 
projecte també es complementaria amb accions divulga1ives per 
Internet i la celebració de jornades informatives. 

La transformació urbanís tica associada 
El Conseller de Políüca Territorial i Obres Públiques (PTOP), Joa
quim Nadal i Farreras, va anunciar a final de febrer la voluntat de 
crear un consorci fom1a1 pel Ministeri de Foment, la Generalitat i 
l'Ajuntament de Figueres que s'ocupés de definir i gestionar els fu
turs usos dels 1errenys que quedarien alliberats de l'actual traçat fe
rroviari a Figueres. Joaquim Nadal va explicar que l'objectiu era co
hesionar urbanísticament la ciutat, que fins ara tenia la via del tren 
com a barrera. 

Un dels efectes immediats de la construcció del FAV a la ciutat de 
Figueres seria la transformació de la fesomia actual des del punt de 
vista urbà, amb l'execució de tres plans parcials, que afectarien l'a
vinguda Vilallonga. Els espais afectats corresponien a la Farinera 
-del carrer del Nord- a Can Ventós -entre els carrers Progrés i el 
Far- i al magatzem de fustes Macau -al xamfrà de la plaça del Gra . 
Els dos primers es van aprovar a final del mes d'agost, mentre que 
el de can Macau ja es va aprovar en el manda1 anterior i estava pen- 209 
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dent de la concessió de la llicència d'obres. En conjunt, s'hi constnii
rien un total de dos-cents habitatges. 

Conveni amb la UPC 
La Universitat Politècnica de Catalunya (UPC) i l'Ajuntament de 
Figueres van anunciar que signarien un conveni per a la redacció 
d'un pla de millora urbana de l'àrea de Figueres situada a l'entom de 
la futura estació del FAV, que s'ubicaria en els límits dels termes mu
nicipals de Vilafant i Figueres, a tocar del barri del Culubret. 

A més, en el marc del conveni també es realitzaria un inventari ur
banlstic i s'estudiaria la situació econòmica i social de la població. 
Alhora es volia realitzar un projecte de connexió viària que enlla
cés l'estació amb el centre urbà que contindria el traçat amb les 
necessitats de mobilitat de la població i la proposta d'implantació 
d'activitats econòmiques i residencials. Els encarregats del pla se
rien, per una banda, els professors Ricard Pié i Josep Maria 
Vilanova i, per l'altra, l'arquitecta Anna Barceló, en representació 
de l'Ajuntament. En total l'ajuntament destinaria gairebé 14.500 
euros per a redactar del pla. 
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Tot i que el Ministeri de Foment havia definit la variant de la línia 
del tren convencional per l'oest del municipi, on convergirien els 
principals nusos de comunicacions inclòs el FAV, a la darrelia del 
2004 el debat sobre la ubicació de l'estació continuava oben entre 
els diferents agents polítics i socials de la ciutat. 

Més informació: 
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Després de firmar-se el contracte per a la construcció I explotació de la lina d alta velocitat entre 
Figueres i Perpinyà, comencen els primers moviments de terres a les dues boques del túnel del 
Pertús. La construcció del túnel començarà a partir de la primavera de 2005 i el conjunt de 
l'obra està previst que acabi el 2009. 

Antecedents 2003:6 1 

El tram del ferrocarril d'alta velocitat (FAV) Figueres-Perpinyà és 
el darrer tram en territori espanyol de l'eix ferroviari transfronte
rer Madrid-Saragossa-Barcelona-Perpinyà-Montpeller. Aquest 
tram havia d'unir el municipi de Figueres (capital de la comarca 
de l'Alt Empordà) amb Perpinyà (al sud de la regió francesa del 
Llenguadoc-Rosselló). El traçat suposarà una nova connexió ferro
viària amb França, que fins al moment només s'establia a través de 
Portbou i a través de La Tor de Querol, al Pirineu. El tram Fi
gueres-Perpin)'à forma part del traçat del tren d'alta velociat sud
Europa, que pem1etrà la connexió de la xarxa espanyola d'alta ve
locitat amb la francesa i per tant, amb la resta d'Europa. 

El maig de 2003 va sortir a concurs la construcció del tram 
Figueres-Perpinyà, que s'adjudicà a final d'any al consorci privat 
TP Ferro, format per les societats AC.S, Dragados i Effiage. 

Firma d el contracte i presentació del p roj ecte 
El 17 de febrer de 2004 el ministre de Foment, Francisco Alvarez
Cascos, i el seu homòleg francès, Gilles de Robien, van signar a 
Mad1id un contracte amb el consorci privat TP Ferro per a la cons
trucció i explotació posterior de la línia d'alta velocitat entre 
Figueres i Perpinyà. Al contracte es va establir un terrnini d'execu
ció de l'obra de seixanta mesos, amb finalització el 2009. A més, 
el contracte preveia dures sancions econòmiques en cas que les 
empreses no complissin els terminis d'execució de les obres o de 
posada en marxa de la infraestructura. 

El traçat Lindria 44,4 km de longitud, dels quals 19,8 km pas
sarien per territori català i 24,6 km per França. La velocitat que 
assoliria el FAV seria de 300 km/h, tot i que puntualmem po
dria arribar a una velocitat màxima de 350 km/h. Els trens 
de mercaderies tindrien una velocitat mmima de circulació cie 
120 km/h. 

Dins del traçat, una cie les parts més complexes era la consm1cció 
d'un túnel de 8,3 km que havia cie superar el coll del Pertus, al 
sector més oriental dels Pirineus. D'aquests, 7 km eren a la 
Catalunya Nord i un, al terme de la Jonquera. Un cop obert, el tú
nel hauria d'unir la comarca de l'Alt Empordà amb el Vallespir i 
donar continuïtat al tram francès del projecte. Salvar la zona a tra
vés d'un túnel suposava foradar un terreny amb unes caractelisti
ques geològiques peculiars com són el paquet de falles de la serra
lada de l'Albera. 

El túnel comptaria amb dos tubs paral·lels i independems, un 
per a cada sentit de circulació, que tindrien una secció imerna 
de 8,5 m de diàmetre cadascuna. Els túnels s'haurien de perfo
rar amb tuneladores de doble escut d'última generació, que ac
tuen de manera simultània, i la feina hauria de començar per la 
banda sud. A més disposaria de quaranta-una galeries, separa-

des cada 200 m, i de quatre galeries destinades a equipamems, 
separades per 1.600 m cada una. 

La construcció de la línia del FAV entre Figueres i Perpinyà tam
bé implicava la construccció de nou viaductes per a salvar dife
rents desnivells de terreny D'aquests, cinc eren a la banda sud 
de la serralada de l'Albera, o sigui, en territori català: Llobregat 
l, Llobregat 11, del Gou, del Ricardell i la t-..luga. Els quatre via
ductes restams se situaven al costat francès: Reart, R9, RN9 i 
Tech. 

El nou enllaç d'ample europeu seria mixt i combinaria el transport 
de viatgers amb el transport de mercaderies. Els càlculs preveien 
la circulació de cinquanta-vuit trens diaris, dels quals trenta-qua
tre serien de passatgers i ,~m-i-quatre de mercaderies. Les previ
sions eren que a partir de l'any 2018 hi circulessin més trens de 
mercacle1ies (52), que de passatgers ( 49). 

El cost 
El cost total previst de construccció del tram Figueres-Perpinyà 
era de 952 milions d'euros. D'aquests, 565 milions d'euros setien 
aportats pels estats espanyol i francès. La resta de capital, que su
posava un 43,3% del total, l'aportaria l'empresa que realitzava les 
obres -TP Ferro-, que recuperaria la inversió cobrant un cànon 
sobre els diferents combois-1.350 euros per cada tren de passat
gers i 550 euros, per cada comboi de mercaderies. La repercussió 
per passatger es va estimar en una mitjana de 4 ,5 euros, fet que 
suposava 10 cèntims per quilòmetre. La concessió tindria una vi
gència de cinquama anys. La construcció del túnel, s'emportava 
287 milions d'euros del total pressupostat pel tram. D'aquests, 
171 milions es destinarien a la linia cie la Catalunya Nord, mentre 
que el cost per la banda de l'Alt Empordà seria de 119 milions 
d'euros. 

Reunió de la m inistra d e Fom ent i e l seu ho m ò leg 
francès 
A mitjan juny, la ministra espanyola de Foment, Magdalena Alva
rez (Partit Socialista Obrer Espanyol) i el seu homòleg francès, 
Gilles de Robien, van signar a Parts una cana conjunta adreçada a 
la Comissió Europea (CE) en què demanaven una aportació del 
20% de l'import de les obres de construcció del tram Figueres
Perpinyà del FAV: En aquesta trobada els dos màxims represen
tams en matèria d'infraestructures dels dos palsos es van compro
metre a complir el calendari de les obres perquè no hi hagués cap 
retard. 

En la reunió, els dos ministres van decidir crear un comitè de se
guiment de les connexions transpirinenques que serviria també 
per a gestionar i impulsar les obres del tram ferroviari Vitòria
Akize (Dax), amb seu a França. 211 
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Actuacions complementàries 
Segons els tècnics, la construcció del Lúnel seria més dificulLosa que 
no es preveia inicial ment, a causa de les caractelistiques geològiques 
del terreny i a l'existència d'unes falles que hi havia prop de la Jon
quera. Per aquesta raó, es van realitzar una sèrie d'actuacions com
plementàries, com la construcció d'una galeria d'accés intem1edi a la 
part central del túnel que serviria per a realitzar "un reconeixement 
i el tractament del terreny en una zona geotècnica complicada" se
gons declarava Euscbio Corregel director general de TP Ferro. 

Per a realitzar l'obra, i sobretot per a la construcció del túnel al 
Pertús, caldrien, en els pròxims cinc anys, gairebé un miler de tre
balladors. Per aquest motiu l'empresa constructora es va comprome
tre a construir habitatges temporals, que s'instal·larien prop de la bo
ca sud del túnel. També estava prevista la instal·lació d'un heliport 
que s'utilitzaria en cas d'evacuacions del túnel. A Pont de Molins (Alt 
Empordà) també es preveia la localització d'un centre de control i 
manteniment. 

A mitjan juny, TP Fe1TO va obrir unes oficines a la plaça de la 
Palmera de Figueres, des d'on es duria a te,me la direcció tècnica, 
econòmica i logística de les obres. 

El FAV entre Barcelona i París 
A miLjan agost Magdalena Alvarez i Gilles de Robien van anunciar 
que la connexió per alta velocitat entre Barcelona i París estaria a 
punt a partir de l'any 2009. La durada prevista del trajecte seria de 
5 hores i 20 minms. El ferrocarril d'alta velocitat espanyol arribaria 
fins a Perpinyà, mentre que la connexió amb Montpeller s'establiria 
a panir d'un enllaç per ,~a convencional, segons el ministre francès 
de Transports. 

Tot a punt per l'inici de les obres 
A final de setembre van començar les obres a la Jonquera amb l'o
bertura d'un camí per muntar i orientar con ectament les tunelado
res. Les tuneladores necessitaven ser refiigerades cada dia amb mig 
milió de litres d'aigua, fet que suposava un terç del consum global 
del municipi de la Jonquera. Davant d'aquesta demanda, el consis
tori figuerenc va comunicar a l'empresa constructora que no podria 
subministrar la quamitat d'aigua diària que es necessitava i que s'
hauria de fer una ampliació i un a obra de millora de la xarxa actual. 
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Per això demanava a l'empresa que es fes càrrec de les millores a la 
xarxa, valorades en 1,2 mil ions d'euros. 

El 14 cie novembre de 2004 van començar els moviments cie terres 
previs a l'inici de les obres a la boca sud del túnel. 

El primer calendari del FAV f1xava l'arribada del tren d'alta velocitat 
a Figueres per al 2005, la mateixa data que a Perpinyà. El Ministeri 
de Foment, a mitjan febrer, va anunciar un retard de quatre anys, fet 
que comportava que les obres del tram imemacional no fmalitza1ien 
f1ns al 2009. Aixl, l'arribada del FAV a Perpinyà estava prevista pel 
17 de febrer de 2009, tal com s'havia establert en el contracte signat 
el 17 de febrer de 2004 per Alvarez-Cascos i el seu homòleg francès 
Gilles de Robien a Madrid amb el consorci privat TP Ferro. Un cop 
enllestides les obres es podria anar des de Barcelona a Perpinyà en 
50 minuts. 

A final cie 2004 es van començar els treballs a les dues boques del 
túnel perquè a partir de la primavera de 2005 s'havien de comen
çar a foradar. Per la banda francesa, també arrancaven els treballs 
de la galeria d'accés intermedi, d'uns 1.100 m de longitud, a fi de 
facilitar la construcció del túnel i evitar problemes de pas a les t u
neladores. Per la banda catalana, es preparava la plataforma on 
s'instal·larien les màquines que s'utilitzarien per a realitzar la per
foració. 

Més informació: 
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FERROCARRIL DE RODALIES 92 

El creixement sostingut del nombre de viatgers de la xarxa de rodalies es redueix durant el 2004, 
fet que afecta amb diferent intensitat Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya I RENFE, que 
pateix el major dèficit de trens en hores punta. El dèficit d'inversió en la xarxa de rodalies de 
RENFE continua generant queixes per part dels usuaris i empeny la Generalitat a reclamar el 
traspàs de competències. L'entrada en vigor de la Llei del sector ferroviari l'1 de gener de 2005 
propicia negociacions entre les dues companyies per a establir mecanismes de cooperació. 

Antecedents 11 2003:62 

Les reformes de la xarxa de rodalies de RENFE empreses els 
anys noranta i la consolidació de zones residencials a la sego
na corona metropolitana de Barcelona van propiciar en aques
ta dècada el creixement sostingut del nombre de viatgers de la 
xarxa de rodalies. Entre els anys 1995 i 2003 RENFE va trans
portar un 45% més de viatgers i va augmentar el servei només 
en un 2%, mentre que des de 1992 Ferrocarrils de la Gene
ra litat de Catalunya (FGC) comptava amb un 81 % més de 
trens per fer front a un augment de passatgers del 59%. 
Després de la integració tarifaria, que va entrar en vigor el 
2001, se'n va mantenir el creixement, però el ritme es va re
duir, especialment a la xarxa de rodalies de RENFE. Dos estu
d is publicats el 2003 posaven de manifest un dèficit de trens 
en el 32% de les estacions de rodalies i apuntaven un descens 
dels viatgers a les línies Cl: Maçanet-Mataró-Aeroport/l'Hos
pitalet, C2: Sant Vicenç-Vilanova-Barcelona-Granollers-Maçanet i 
C4: Manresa-Terrassa-Barcelona-Vilafranca-Sant Vicenç de REN
FE mentre que la línia C3: Vic-Barcelona-l'Hospitalet i FGC con
tinuaven augmentant. 

Problemes de saturació i dèficit d'inversions 
Els càlculs realitzats per RENFE desmentien la davallada i situa
ven el nombre de viatgers de 2004 en 114 milions, un 2'36% 
més que el 2003. Per la seva banda, l'any del 25è aniversari, 
FGC va donar servei a uns setanta-cinc milions d'usuaris. No 
obstant això, la saturació del servei va continuar originant quei
xes d'usuaris i institucions. L'Ajuntament de Barcelona calcula
va que la xarxa de RENFE hauria d'acollir 250 milions de viat
gers l'any. La Generalitat de Catalunya reclamava el traspàs de 
competències de la xarxa de rodalies de RENFE i la millora ur
gent, atès que el dèficit acumulat s'agreujava amb l'acaparament 
d'inversions per a la línia del í-fRRtx IRR!l P ~, r 1, 1 x 1nr [81-
911. L'extensió de la xarxa de rodalies fins a Girona i Tarragona 
i la creació d'aquesta a Lleida, on 17 institucions de Ponent i la 
Franja d'Aragó van signar un manifest en aquest sentit el 2 de 
març, eren també prioritats destacades pel conseller del De
partament de Política Territorial i Obres Públiques (DPTOP), 
Joaquim Nadal. 

Segons un estudi de l'Associació per a la Promoció del Transpon 
Públic, els principals problemes a la xarxa de RENFE es produïen 
a la perifèria de Barcelona, a partir de Premià de Mar a la Cl, a par
tir de Gavà a la C2 i entre Sant Feliu i l'Hospi1alet de Llobregat a 
la C4, mentre que els FGC patien aglomeracions importants al co
rredor del Vallès, entre Sabadell i Barcelona, i a la línia del Baix 
Llobregat Barcelona-Olesa. 

Principals actuacions a la xarxa de RE FE 
El Pla director d'iníracstructures 2001-2010 (PD() aprovat per 
l'Autoritat del Transport Metropolità (ATM) i la Generalitat el 

= 

2002 preveia inversions i ampliacions a la xarxa de rodalies. En 
el cas de RENFE, Ics inversions se xifraven en 1.160 milions 
d'euros, 409 destinats a actuacions fora de Barcelona Les més 
importants eren la reconversió a passatgers del FrRROC~RRIL nt 

RPD·ll lb. LJ:-.1.1 C-5 1-1 P~r101-\1ou 1r 1931, el desdoblament del 
1ram Arenys de Mar-Tordera on fos possible i l'ampliació de la 
capacitat del tram Badalona-Mataró a la CJ , el soterrament de 
Ics vies de la C4 a Sant Feliu de Llobregat -que la nova minis
tra de Foment, Margalita Alvarez, va prometre desbloquejar i el 
projecte del qual l'estava acabant l'empresa pública de la 
Generalitat Gestor d'Infraestructures S.A. (GlSA) el desembre-, 
el desdoblament Montcada-la Garriga de la C3 -proposat tam
bé per un pla presentat al maig a la Generalitat per ajuntaments 
del Vallès oriental i occidental, atès que era l'única línia d'una 
sola via i només amb dos trens per hora- i la construcció de les 
noves estacions a Sabadell, Terrassa, Granollers i Vilafranca del 
Penedès -on l'Ajuntament proposava aprofitar la base de mun
tatge del FAV per a crear una estació de regionals. A la meitat 
del període de vigència del Pla, moltes actuacions no s'havien 
iniciat i l'ATM reconeixia dificultats per a supervisar el compli
ment dels projectes que havia d'executar l'Estat. 

L'arribada del FAV a Barcelona va permetre al DPTOP canviar 
la configuració de la xarxa de rodalies de RENFE per tal que les 
línies litorals del sud de la capital continuessin avançant per la 
costa en lloc de creuar cap a l'interior, i viceversa. Aquesta no
va disposició de les vies també havia de permetre que els trens 
de la C4 passessin per l'aeroport, en lloc que aq uest fos servil 
per un ramal secundari de la Cl, amb la qual cosa la freqüèn
cia augmentaria de 30 a 6 minuts. L'altra mesura prevista per a 
connectar adequadament l'aeroport era que el tram de la L9 nr1 
't[ R,, [ l Oï! a partir de la Fira 2 passés a ser utilitzat per la L2 
quan acabessin les obres per travessar Montjuïc i la Zona 
Franca, de manera que una línia de \ff"I R,) l 106] pràcticament 
lineal anés des cie Sam Adrià de Besòs fins a les terminals. 

El 20 de maig es va aprovar després de tres anys de negocia
cions el Posicionament del Consell Comarcal del Maresme so
bre la mobilitat i les infraestructures que, davant les previsions 
d'arribar als 450.000 habitants en un termini de vint anys, di
buixava les propostes per a evitar un col·lapse de la mobilitat. 
Els eixos principals eren millorar la freqüència de pas dels trens 
i disposar de semidirectes entre Mataró i Barcelona, estudiar la 
duplicació de la via entre Arenys i Blanes, construir una variant 
subterrània a Mataró amb tres estacions noves, prolongar la lí
nia fins a Granollers i , a llarg termini , construir una variant per 
diverses poblacions que permetés alliberar e l front marítim. Els 
alcaldes del Baix Maresme sospesaven la necessitat d 'integrar-se 
en un ens competent en matèria de transport públic per a con
centrar esforços, interessos i inversions. 213 
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Principals actuacions a la xarxa d' FGC 
Per a FGC el PDI apuntava la possibilitat de perllongar fins a 
Sabadell la linia de ferrocarrils que acabava a Tibidabo perforam 
Collserola amb un nou túnel de 15 km i cream una línia comple
mentària al metro del Vallès, amb estacions distanciades i situades 
als grans pols generadors de viatgers: Sant Cugat, Rubí, Terrassa i 
Sabadell. L'estudi de viabilitat de la línia, amb una inversió estima
da de sis-cents milions d'euros, va ser encarregat a l'agost per !'ATM. 
El nou president d'FGC, Joan Torres, considerava que després de 
grans inversions en millora del material mòbil i traçats amb soterra
ments i desviacions, les inversions de 602'9 milions d'euros previs
tes per al pertode 2005-2007 s'havien de cemrar en el creixement de 
la xarxa, citant com a prioritats l'extensió de les línies a Sabadell i 
Terrassa per connectar amb RENFE, la creació de la nova Ll2 
Castelldefels-Sant Boi i la prolongació de la línia del Baix Llobregat 
que acaba a Espanya. Aquesta tamlx estava prevista en el PDI, que 
dibuixava sense projecte el tram Espanya-Francesc Macià i apunta
va dues opcions per al tram fins a Glòries: la prolongació per 
Mallorca o Provença fins a la Diagonal i el pas per Gràcia a panir de 
la desviació per la Travessera. El desembre de 2004, el Govern cata
là va apostar per la segona, que suposava donar servei a un 40% d'u
suaris potencials més. 

Una altra actuació destacada a la xarxa d'FGC era la inversió de 200 
núlions d'euros per a convenir en un metro comarcal la lmia 
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Barcelona-Igualada-Manresa, amb la finalitat d'arribar cl 2006 a tres 
trens per hora en cada un dels dos senlits de circulació des de les 
dues capitals comarcals, dos fins a Manorell i un semidirecte a 
Barcelona. 

L'entrada en vigor de la Llei del sector ferroviari 
liberalitzarà el sector 
L'aprovació de la Llei del sector ferroviari l' l de gener de 2005 ha
via de suposar la separació de RENFE en dues empreses, RENFE 
operadora, de la qual dependria l'explotació del servei, i una no
va societat, provisionalment anomenada Administrador d'Infraes
tructures Ferroviàries, que gestionaria l'explotació del servei i el 
distribuiria entre les diferents companyies. En aquest nou marc, 
tant des de la Generalitat de Catalunya com des d'FGC s'havien 
iniciat contactes per a cooperar en la prestació del servei cie roda
lies a Barcelona. 

JRT 

Més informació: 

\\-ww.gcncat nct/pwp/im,b1hta11t,b,c1 v.llon/lmt l kt t_clCl t ro-
111c .ht m 
W\\'\\'. rcnlc es/ 
\~\\'\\'.1.ipt p.org 

.. .,,. 

A la meitat del període de vigència del Pla Director d'infrastructures 2001-2010 eocara no s'havien iniciat moltes de les actuacions previstes a la xarxa de rodalies. Foto: Mar1a Casas 
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Institucions, cambres de comerç, entitats ecologistes i altres entitats vallesanes continuen 
reclamant l'adaptació de la línia de mercaderies entre el Papiol i Mollet per al trànsit de viatgers, 
amb l'objectiu de millorar les connexions entre els municipis de la segona corona metropolitana 
i d'alleugerir la pressió del trànsit rodat. La construcció de la via d'ample europeu en paral·lel 
retarda una vegada més la seva entrada en funcionament fins al febrer de 2005. 

Calders-Manresa) i C3 (Vic-l'Hospitalet) i de regionals direc-
ció a Lleida, Tarragona i Puigcerdà. (±)~. L'actual línia de mercaderies anomenada C-5 uneix els muni

cipis del Papiol, siluat a la vall Baixa del Baix Llobregat, i 
Mollet, situat al sud oest del Vallès O riental. L'adaptació d 'a
quest corredor ferroviari per al transport de viatgers hauria 
de permetre unir les comarques del Baix Llobregat i els dos 
Vallès, creant una via de circumval-lació de Barcelona que 
connectés directament municipis de la segona corona metro
politana, descongestionés la xarxa viària orbital de Barcelona 
oferint una alternativa de transport públic i permetés enllaçar 
exteriorment amb les linies de rodalies C4 (Sant Vicenç de 

L'adaptació d'aquest corredor ferroviari al transport de viat- ~ \\~\-
gers era una antiga reivindicació de les cambres de comerç, \."' 
dels ajuntaments del Vallès, de les entitats ecologistes de la 
zona i de la Campanya Contra el Quart Cinturó (CCQC), una 
plataforma que aplega 278 entitats ecologistes i socials que 
s'oposen a la construcció de l' \l TO\ 1 \ B-'fO Qt ART l l ' n R< 

l l ï] per l'impacte ambiental i socioeconòmic que comporta, 
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En la imatge, combois de mercaderies al seu pas per l'eslació de Martorell. Foto: Enric Roca 

alhora que proposen com a alternativa eliminar els peatges de 
l'AP-7 i potenciar un model de mobilitat més sostenible basat 

en el ferrocarril. 

La línia CS funcionava entre l'Hospitalet-Cerdanyola memre que 
cl tram emrc cl Papiol i Martorell ja estava servit per la línia C4. 
El tram que calia adaptar per tancar el recorregut anava, doncs, 
del Papiol a Cerdanyola, passant per les noves estacions de Rubí 
i Sam Cugat. El Ministeri de Foment va prometre l'obertura de la 
lmia cl 1999, però aquesta es va anar ajornant adduint l'allarga
ment dels treballs de condicionament d'aquelles ducs noves esta
cions. L'última data anunciada per RENFE havia estat el setembre 

de 2003. 

La cons trucció de la via d'ample europeu retarda 
l'obertura d e la línia 
A final de 2004, el president de RENFE, José Salgueiro, va assegurar 
que la lmia es posaria en scn·ei el primer semestre de 2005, tan m~at 
com acabessin les proves de seguretat, però només en el tram entre 
cl Papiol i la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB) perquè no 
hi ha\~a doble via fi ns a Mollet. La rehabilitació de les estacions de 
Sant Cugat i Rubí ja havia finalitzat gràcies a una inversió de 2'1 mi
lions d'euros que hi havia fet RENFE. 

Per la seva banda, el secretari d'Estat d'Infraestructures del 
Ministeri de Fomclll, Benigno Blanco, va anunciar al gener que, 
en relació amb el ramal del I. RR, 'L \ RRII 11 , 1 \ , 1 l 'C \l ·11 

\ .\11 h ltlï l en aquest t ram s'havia optat per construir-hi un ter
cer rail al costat de la doble via d'ample ibèric existent per 
adaptar-la a l'ample europeu. Els estudis del Ministeri indica
ven que la capacitat d'aquest traçat compartit per mercaderies, 
trens de rodalies i ferrocarril d'alta velocitat seria suficient du
rant els propers vint anys, tot i que els alcaldes de Sant Cugat, 
Rubí , Sam Quirze, Terrassa i Matadepera es mostraven partida
ris que s'hagués o ptat per construir una tercera via independem 
que garantiis la capacitat de transport de mercaderies i passat
gers. RENFE només preveia la circulació de dos trens per hora 
i sentit, malgrat que el volum de passatgers estimat era de deu 
mil al dia. 
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Dava111 les reclamacions dels alcaldes i cl silenci de RENFE, el secre
tari per a la Mobili1at del Govern de la Generalitat, Manel Nadal, va 
explicar al maig que les obres de la plataforma d'ample europeu a 
Castellbisbal havien retardat l'obertura de la línia de rodalies. 

Caposta de l Govern de la Generalitat: 
combinar transport de passatgers dins de l'àrea 
metropolitana i transport de mercaderies d'àmbit 
europeu 
El Pla director d 'iníraestructures del transport públic col·lectiu 
2001-2010 (PDI) aprovat el 2002 per la Generalitat de Catalunya 
incloïa una partida de 69 milions d'euros per a la reconversió al 
transport de passatgers de la línia C-5 de RENFE entre el Papiol i 
Mollet. En un iníorme de seguiment del PD! elaborat per l'Au
toritat del Transport Metropolità (ATM) el juny de 2004, es pre
veia l'obcnura de la línia a final d'any. L'endarreriment en el com
pliment del POi era interpretat per la CCQC i els alcaldes dels 
municipis \'allesans com u na manca de voluntat d'avançar cap a 
un model de mobilitat sos1enible. També coincidien a reclamar 
una major freqüència cie pas dels trens que equiparés el servei 
amb la resta de línies cie rodalies (un tren cada 12 minuts). 

El Govern cie la Generalitat \'a anunciar a l'octubre que la nova línia 
d'ample europeu entre el Papiol i Mollet, paral·lela a la de passatgers, 
hauria d'estar acabada el 2009, coincidint amb l'obertura del túnel 
transpirinenc entre Figueres i Perpinyà, i que hauria de pem1e1rc el 
transport de mercaderies per ferrocarril des dels llln, L'I Tarragona 

i B.\lic l·l '"· l 16(, cap a Europa. 

En Ics mateixes dates, foms de RENFE van anunciar l'obertura de la 
línia de passatgers per al febrer de 2005. 

JRT 

Més informació: 

\\\l \1.clp,1piol es/anem/anem asp 
h11p:/kn¡c pangl'a org 
w\1w.laptp org 
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Continuen les demandes en favor d'un corredor mediterrani ferroviari. Es crea l'assoc1ac1ó per a 
la Promoció de l'Eix Ferroviari de Mercaderies Rm-Rome-Mediterram Occidental (Ferrmed) que 
promou la construcció d'una xarxa de ferrocarril exclusiva per a mercaderies d'ample 
internacional amb la finalitat d'evitar el col·lapse del comerç provocat per la saturació de les vies 
de transport actuals. 

Antecedents 2003:63 

El corredor mediterrani s'ha consolidat amb el pas del temps com 
un espai intens de íluxos de viatgers i mercaderies paral·lel a la cos
ta, des d'Andalusia fins a França, que creua el Pa[s Valencià i 
Catalunya, incloent-hi les Balears. En aquest eix tenen lloc el 42% 
de les exportacions cie l'Estat espanyol i el 39% cie les importa
cions. En concret, el 66% i el 87% dels productes exportats per 
València i Catalunya, respectivament, viatgen per carretera segons 
dades presentades en la segona edició del col·loqui: «Ala
cantNalència: la vertebració del Pafs Valencià a 1:AR, M11>1 ll·RR 1N1 

l2003:4Q] », celebrat el 8 de maig a la ciutat d'Alacant. 

Aquest és un dels principals arguments pel qual des de la sego
na meitat del segle xx les cambres de comerç i altres entitats del 
llevant espanyol reclamen a les administracions el reforçament 
cie les infraestructures de transport del corredor mediterrani. 

Els pos icionaments de les forces polítiques 
El Pla d'infraestructures i transport 2000-2007 del Ministeri de 
fomelll elaborat pel Govern del Partit Popular, que tenia com a ob
jectiu reforçar l'esuuctura radial de la xarxa ferroviària, programa
va per a l'eix mediterrani un corredor de dues velocitats, deixant el 
tram Tarragona- Castelló amb un ample ibèric i de menor veloci
tat. 

Després del canvi de govern, la nova ministra de Foment, Mag
dalena Alvarez (Partit Socialista Obrer Espanyol, PSOE), va 
anunciar, l'abril de 2004, la seva voluntat d'acabar amb l'estruc
tura radial de les infraestructures espanyoles i de substituir-la 
per una estructura en forma de malla. Per a aconseguir aquests 
objectius va assegurar que es realitzaria el Pla estratègic d'in
fraestructures i transports (PEIT). La proposta de PEIT es pre
sentà al Consell de Ministres el 23 de desembre de 2004 i hi fi
gurava com a acció urgent la connexió mitjançant alta velocitat 
de Madrid amb València i Barcelona i també el traçat d'ample eu
ropeu de tot l'itinerari entre Alacant i Barcelona, que incloïa du
plicacions de via en els trams La Encina-Alacant i València
Castelló. Continuava, però, sense concretar-se la connexió amb 
el FFRRClt.lRRII n'ALT-1 Vl·l tlCll,IT Al L IMP Dr T-IRRA(;n:-:.1 [821. 

El més d 'abril, el grup de Convergència i Unió (CiU) al Par
lament de Catalunya va presentar una proposició no de llei per
què el Govern català negociés amb els governs de l'Estat i la 
Generalitat Valenciana la construcció de la línia d'alta velocitat 
entre el Pafs Valencià i CaLalunya. La proposició, defensada per 
Josep Rull a la Comissió de Política Territorial del 27 de maig de 
2004, va ser desestimada pels grups del PSC, ERC i ICV El mes 
de maig el president de la Generalitat de Catalunya, Pasqual 
Maragall, afirmava que «els eixos que uneixen València, 
Catalunya, el sud de França, Múrcia i Almeria són primaris, no 
de segona categoria» i que tenia previst reunir-se amb el presi-

dent de la Generalitat Valenciana, Francesc Camps, per tractar la 
qüestió. També durant el mes de maig, el president de l'Asso
ciació Valenciana d'Empresaris (AVE), Francesc Pons, assegura
va que «cal treballar amb Catalunya per l'arc mediterrani i per a 
tenir presència a Europa». 

Es crea l'associació Ferrmed 
El S d'agost de 2004 es va crear, amb seu a Brussel·les, l'associa
ció Promoció de l'Eix Ferroviari Rin-Roine-Mediterrani occiden
tal (Ferrmed). L'associació, formada per un ampli grup d'insti
tucions i empreses entre les quals hi ha els principals ports de 
Catalunya, País Valencià i Andalusia, cambres de comerç, col·le
gis professionals, universitats i patronals, tenia l'objectiu de pro
moure la construcció d'un eix ferroviari exclusiu de mercaderies 
en el corredor mediterrani , des del pon d'Algesires fins a Metz 
(al nord de França). El projecte tindria un pressupost de 70.000 
milions d'euros i suposava habilitar 2.200 km de via doble, 
d'ample i111ernacional, per a trens especials cie fins a 1.500 me
tres de llarg i 4 .000 tones de pes. La iniciativa podria arribar a 
estalviar el trànsiL de fins a 25.000 camions a les carreteres eu
ropees. Segons va afirmar Joan Amorós, secretari general de 
Fernncd, •O es fa l'eix Fcrrmed, o les regions afectades patiran 
dificultats per al progrés econòmic fULur, que dependrà de la ca
pacitat de ser pols logístics de primer ordre». El projecte fou 
presentat al novembre a la seu de l'AULoritat Portuària de la ba
dia d'Algesires per Jacint Seguí, president de l'associació. 

L'objectiu de Ferrmed és divulgar l'existència de l'associació, pre
sentar el projecte a les institucions i captar nous membres. En el 
pla d'actuacions, Ferrmed preveu elaborar un estudi argumenLal i 
també estudis de caràcter tècnic i econòmic sobre la proposta d'eix. 

Després de la presentació del PElT el mes de desembre, es va 
iniciar un procés de consulta amb els diferents ministeris, co
munitats autònomes i agents socials. A partir del gener de 
2005 s'espera debatre l'esmentat Pla en la Conferència Secto
rial sobre Transports, en la qual es reuneixen la ministra i els 
consellers de la matèria de les diferents comunitats autòno
mes, i al març s'espera que tingui lloc el període d'exposició 
pública i presentació d'al·legacions. 

MRB 

Més informació: 

\\·ww.cambrabcn.es/Catalan/Economia/documcnts/pcrspc<.:tiva.pdf 
h!lp://campus.uab.cs/icm1b/papers/Papers39/39- I .pdf 
www.mfom.es/ 
W\\w.la-moncloa.cslwcb/docs/pdfs/pcit.pdf 
www.ferrmcd.com 
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El mes d'octubre el Ministeri de Foment anuncia el traspàs a la Generalitat de Catalunya de la 
línia ferroviària Lleida-la Pobla de Segur. L.:acord assolit posa fi a una llarga reivindicació de 
l'Administració catalana, 1 obre el debat sobre les actuacions que cal dur a terme per a garantir la 
rendibilitat econòmica i social del corredor ferroviari. 

L'any 1953 es va inaugurar la línia de ferrocarril Lleida-la Pobla de 
Segur. La línia fonnava pan d'un corredor ferroviari internacional 
impulsat per les autotitats espanyoles, amb sonida a Lleida, pas
sam per Balaguer fins a Sort i enllaçant cap a França. Al final, però 
, només es va executar fins a la Pobla de Segur, al Pallars Jussà. 

En l'actualitat per aquesta línia circulen tres trens regionals per 
sentit al dia i és la línia que menys passatgers té de tol Catalunya, 
uns 116.000 anuals, xifra que suposa una mitjana de 317 places 
ocupades diàriament. La línia, que no està electrificada i és de via 
única, presenta en l'actualitat nombroses deficiències com a con
seqüència de la manca d'inversions i de manteniment. 

Tot i aquest ús tan limitat i el consegüent escàs rendiment econò
mic que ofereix la linia, els successius governs de la Generalitat de 
Catalunya, junt amb els panits polítics i els ajuntaments afectats 
han destacat contínuament Ja importància de la línia per a les po
blacions on aniba i la necessitat de mantenir-la en bones condi
cions per tal que deixi de ser deficitària. 

Actualment, per a desplaçar-se de Lleida a la Pobla en tren es re
quereixen dues hores i deu minuts per fer un recorregut de gaire
bé 100 km. 

Un traspàs llargament reivindicat 
Les reivindicacions del Govern de Ja Generalitat per a obtenir la ti
tularitat de la línia es remunten al 1985. Desde la Generalitat es 
denunciava que durant lot aquest temps RENFE no havia invenit 
gens ni mica en la línia, fet que havia comportat un progressiu de
teriorament del servei. La companyia ferroviària estatal fins i tot 
havia arribat a anunciar-ne el tancament, al·legant la poca rendibi
litat de la línia, lot i que posteriorment es va fer enrere d'aquella 
decissió. 

Durant els darrers quatre anys, els ajuts de la Generalitat de 
Catalunya i la Diputació de Lleida han permès mantenir la línia en 
funcionament. 

Les queixes pel mal estat de Ja infraestructura i les reclamacions 
de més inversions han continuat al llarg del 2004. En declara
cions realitzades el mes d'octubre, Joan Torres, president de 
Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya (FGC), reconeixia 
que "el tren de la Pobla és un dot complicat, perquè la infraes
tructura està molt malament". També el delegat del Govern a 
Lleida, Jaume Gilaben, qualificava de "prioritat" la millora de la 
línia, però alhora recordava que faria falta una gran inversió 
econòmica. 

El traspàs de la línia 
El mes de juny i poc després de reunir-se a Barcelona amb el pre-

sident de la Generalitat, Pasqual Maragall (Partit dels Socialistes 
de Catalunya, PSC), la ministra de Foment, Magdalena Alvarez 
(Panido Socialista Obrero Español), va anunciar la voluntat del 
Govern central de traspassar amb la màxima celeritat possible la 
!fnia al Govern de la Generalitat, i afegia que es reprendrien els 
treballs tècnics i jurídics necessaris perquè fos aixl. 

A principi de setembre, el conseller de Polílica Territorial i Obres 
Públiques.Joaquim Nadal (PSC), declarava que el traspàs era una 
qüestió d'imminent execució i que podria fer-se efectiu abans de 
final d'any. Pocs dies després es reunia a Mad1id la Comissió 
Mixta de Transferències Estat-Generalitat, presidida pel ministre 
d'Administracions Públiques, Jordi Sevilla, i el conseller de Rela
cions Institucionals de la Generalitat, Joan Saura (Iniciativa per 
Catalunya), que en roda de premsa conjunta van afirmar que el 
traspàs del tren de la Pobla es trobava en fase de ponència. 

Entretant, les negociacions per a l'aprovació dels pressupostos ge
nerals de l'Estat van fer emergir que el Govern central no preveia 
destinar-hi cap partida. La diputada socialista de Lleida al Con
grés, Teresa Cunillera, assegurava que la manca d'aquesta dotació 
pressupostària era precisament la indicació del fet que es volia 
ponar a terme el traspàs ràpidament. També des de la Generalitat, 
el conseller de Política Territorial i Obres Públiques, Joaquim 
Nadal, es manifestava en aquest mateix sentit. 

El traspàs de la línia 
Finalment, a mitjan octubre el Ministeri de Foment i el Govern de 
la Generalitat van anunciar un principi d'acord que comprometia 
el Govern central a traspassar la línia sense cobrar els 7 milions 
d'euros que exigia l'anterior govern de l'Estat presidit per JoSé 
Maria Aznar (Partit Popular) com a compensació econòmica per 
la pèrdua d'aquest acliu. Aquest era el principal escull que en els 
darrers anys havia dificultat les negociacions. Com a contrapani
da, el Govern autonòmic es comprometia a llogar a RENFE els 
combois necessaris per a prestar servei a la línia durant tres o qua
tre anys, fins que la Generalitat pogués disposar de les seves uni
tats. Posteriorment la infraestructura la gestionaria la companyia 
Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya (FGC). El traspàs s'hau
ria de fer plenament efectiu a principi de 2005. 

Pel que fa als pressupostos estatals per a l'any 2005, finalment van 
incorporar una partida d'un milió d'euros per a la línia del tren de 
la Pobla, una xifra que en principi responia al compromls del 
Govern cemral de col·laborar amb el Govern de la Generalitat en 
el manteniment de la infraestructura un cop traspassada. 

Entre el tren de rodalies i el tren turístic 
Un cop es va fer públic l'anunci del traspàs, les reaccions no es 
van fer esperar. El president de la Diputació de Lleida, Isidre 
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Gavín (Convergència i Unió), va manifestar la seva satisfacció per
l'acord assolit, alhora que opinava: "L'única finalitat del traspàs ha

de ser convertir aquest tren en un mitjà de transport competitiu,
amb uns horaris i unes connexions que ara no existeixen". Gavin va

aprofitar per a recuperar un antic projecte plantejat per a fer renta-

ble el tren de la Pobla que consisteix a allargar la línia fins a Esterri

d'Àneu i fenr-la arribar fins a les portes del Parc Nacional

d'Aigúestortfs (122] i de les estacions d'esqui de Port Ainé, Espot i

Baqueira [75] (fins aquesta última, pel vessant del Pallars).

La major part de declaracions coincidien a manifestar que Tobjectiu
prioritari i més fàcil d'assolir era, en una primera fase, consolidar un

tren de rodalies eficaç entre Lleida i Balaguer. En aquest sentit, Tal-

calde de la capital de la Noguera, Miquel Aguilà (PSC), manifestava

el seu desig de tenir un tren cap a Lleida cada mitja hora o una ho-

ra i millorar la connexió de molts municipis del Segrià i la Noguera
amb el ferrocarril d'alta velocitat Madrid-Lleida [801 - Per la seva

banda, Jaume Gilabert, delegat de la Generalitat a Lleida, també

coincidia a dir que la prioritat immediata era posar en marxa un ve-

ritable tren de rodalies entre Lleida i Balaguer i afegia, sobre la con-

nexió amb el Pirineu, que "cal plantejar-s'ho a llarg termini, atès que
no podem oblidar que parlem d'una infraestructura que necessita

molta inversió per ser pràctica i operativa".

En una jornada celebrada a la Universitat de Lleida el 17 de juny en

homenatge al geògrafJoan Vilagrasa, el secretari per a la Planificació
Territorial de la Generalitat, Oriol Nel.lo, manifestava que "a aques-
ta línia, s'hi ha de donar un tractament integral, malgrat que el tram

entre Lleida i Balaguer sigui el que concentra més viatgers". Aquestes
declaracions contrastaven amb les que, a mitjan setembre, feia el

president de FGC, Joan Torres, segons el qual el Govern català no-

més veuria rendible el tram de la línia entre Lleida i Balaguer i que
la gestió de l'altre tram, entre Balaguer i la Pobla, podria ser cedida

a operadors turístics: "De Lleida a Balaguer pot tenir una justificació
en termes de rendibilitat comercial i social, però de Balaguer en

amunt és difícil si no es caracteritza com un tren de tipus lúdic, sen-

se competir amb la carretera en mobilitat obligada. I estaríem dispo-
sats a parlar amb operadors turístics privats per a compartir aquesta
aventura".

A l'octubre el Departament de Política Territorial i Obres Públiques
va ratificar aquesta intenció de reconvertir, en una primera fase, el

tram de 27 km entre Lleida i Balaguer, cobrint el servei amb com-

bois d'una freqüència de pas similar a la dels trens de rodalies. Res-

pecte a la resta de la línia, s'insistia en la idea de donar-li un ús més

turístic. La proposta de la Generalitat va provocar crítiques com la

del geògraf Xavier Campillo, que el mes d'octubre advertia que

aquest ús turístic no podia restar funcionalitat al servei. Aquestes
opinions incidien en la necessitat de fomentar un accés ferroviari

cap a les comarques pirinenques.

A final de novembre la totalitat d'alcaldes del Pallars Jussà van

acordar en una reunió, demanar a la Generalitat que, tan bon

punt assumís la titularitat de la línia, aquesta es convertís en un

transport de viatgers àgil i ràpid i que s'estudiés la possibilitat de

fer-la arribar fins a Esterri d'Àneu, alhora que s'inclogués aquest

projecte en el Pla director d'infraestructures ferroviàries de Cata-

lunya 2003-2025.

L'acord assolit pel Govern central i la Generalitat de Catalunya
preveia culminar el traspàs a principi de gener de 2005. Abans de

finalitzar l'any, es va publicar al Boletín Oficial del Estado (BOE)
el Reial decret 2398/2004, de 30 de desembre, sobre traspàs a la

Generalitat de Catalunya de la línia ferroviària de titularitat de

l'Estat Lleida-la Pobla de Segur i de les funcions i serveis de

l'Administració de l'Estat en matèria de transport per ferrocarril

en relació amb la línia esmentada. Un cop publicat el decret s'es-

perava que la Generalitat es fes càrrec de la gestió de la línia al

llarg del 2005.

MPB

Més informació:

www.trenscat.com/pobla/estacions_ct.html
wwwl0.gencat.net/gencat/AppJava/es/actualitat/501051agene-
ralitatassumeixlatitularitatdeltrenlleidapobladesegur.jsp
www.lleidatur.com/cat/rutapirineustren.html
www.tranvia.org

PRIETO, LI. Y ENGUIX, Joan Carles. El transpirenaico del

Noguera Pallaresa y el ferrocarril Lleida-Tet uel-Baeza. Ed.

Monografías del ferrocarril. Madrid, 1994
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96 FERROCARRIL LLEIDA-MANRESA 

La Plataforma en Defensa del Tren Lleida-Manresa continua reclamant al Ministeri de Foment 
millores i més inversions per a aquesta línia de ferrocaml. El Govern de la Generalitat també 
reclama més inversions a la línia i es planteja la possibilitat de demanar-ne el traspàs de la 
gestió. Les inversions finalment anunciades per Foment queden lluny de les peticions tant de la 
Plataforma com del Govern català. 

Inaugurat l'any 1860, el tren Manresa-Lleida, que passa per Mo
llerussa, Tàrrega i Cervera entre altres poblacions, s'ha mantingut 
en servei sense gairebé inversions de millora i modernització i ha 
esdevingut una de les línies més obsoletes i degradades de la xar
xa ferroviària catalana. Amb una única via molt envellida i en mal 
estat cie conservació, el temps necessari per a completar el trajec
te és de gai rebé tres hores i en alguns trams la velocitat dels con
vois s'ha cie reduir fins a 20 o fins i tot 10 km/h. La línia comp1a 
amb cinc trens i uns mil passatgers diaris. 

Amb l'objectiu de denunciar la manca d'inversions a la línia es va 
crear la Plataforma en Defensa del Tren Lleida-Manresa, entitat 
que ag1upa la Diputació de Lleida, els ajuntaments dels municipis 
per on passa el tren, les cambres de comerç i els sindicats, que han 
liderat les reivindicacions i les negociacions per a la millora de la 
línia en els darrers anys. 

Un nou impuls a una vella reivindicació 
Les inversions previstes a la línia pel pla d'infraestructures elabo
rat pel govern del Partit Popular, engegat l'any 2003, havien estat 
considerades del tot insuficients per la Plataforma, que confiava 
que el canvi de govern a l'Estat, després de les eleccions del mes 
de març, permetés tomar a emprendre negociacions per a millo
rar la infraestructura ferroviària. A mitjan abril de 2004, els mem
bres de la Plataforma es van reunir per reclamar una trobada amb 
el nou responsable del Ministeri de Foment. Entre les actuacions 
més urgents que reclamava la plataforma hi havia la supressió dels 
passos a nivell, el manteniment dels baixadors i millores a les vies 
per a augmentar la velocitat dels convois. També van p roposar de
manar al Govern l'elaboració d'un estudi per a millorar la connec
tivitat amb el HRRO( \RRJL D

0

Al.T.\ \l LCX IT\T ·\ LI l·ll)A [80-8 l]. 

Continuen les queixes de la Plataforma 
En iniciar-se el mes de setembre es va fer pública la decisió de 
RENFE de suprimir el servei de personal a les estacions de Mo
llerussa i Tàrrega, i poc després també a les de Cervera i Bell-lloc. 
La decisió suposava que ja no quedaria a la línia cap estació en 
funcionament amb personal i totes ho farien amb màquines expe
nedores. La Plataforma va anunciar el seu desacord amb la decisió 
i va expressar la seva indignació perquè RENFE havia trencat l'a
cord de no prendre decisions unilaterals que poguessin afectar la 
qualitat i la regularitat del servei. 

El fet va motivar una nova reunió de la Plataforma a Mollerussa en 
la qual van reiterar la seva voluntat de reunir-se amb la ministra 
de Foment, Magdalena Alvarez, per a clarificar les acruacions pre
vistes a la línia. Com que fins al moment la Plataforma no havia 
obtingut cap resposta del Ministeri de Foment, van amenaçar de 
convocar accions de protesta a partir de l'octubre si no s'atenien 

les seves demandes. ALxí ho va manifestar el president de la 
Diputació de Lleida, Isidre Gavln (Convergència i Unió), que deia 
sentir-se molt molest pel "menyspreu" de Fome111 i denunciava 
que "només tenim notícies que fan referència a la minimització de 
la línia i no en sabem res de la potenciació". 

Negociacions amb Foment 
A íinal del mateix més de setembre s'estava negociant a Madrid 
l'aprovació dels pressupostos generals de l'Estat, els primers del 
nou govern presidit per Rodrlguez Zapatero (Partit Socialista 
Obrer Espanyol), i tant els partits polítics catalans com el 
Govern mateix de la Generalitat ho van aprofüar per posar da
munt la taula diverses qüestions en matèria d'infraestructures a 
Catalunya. En aquest sentit , el Govern català va sol·licitar una 
inversió de 125 milions d'euros per a la millora del corredor fe
rroviari Lleida-Manresa. una de les majors panides econòmi
ques exigides pel Govern en aquests pressu postos. Finalment, 
el compromís de l'executiu central per a l'any 2005 va consistir 
a augmentar en un milió d'euros la partida per a una actuació 
urgent al tram entre Cervera i Calaf i en va aportar 600.000 més 
per a elaborar un estudi de la línia. 

A mitjan novembre, la situació donava un altre tomb: d'una ban
da el conseller de Política Territorial i Obres Públiques, Joaquim 
Nadal, i la ministra de Foment, Magdalena Alvarez, van signar un 
conveni per a la supressió de vint-i-quatre passos a nivell a 
Catalunya, tres dels quals a la llnia en qüestió. l pocs dies més 
tard, durant la inauguració d'una Jornada sobre lnfraestructures a 
la Catalunya Central, organitzada a Manresa, el conseller Nadal va 
manifestar que el Govern de la Generalitat es pla111ejava demanar 
el traspàs de la línia a la Generalitat o bé una gestió compartida en
tre ambdues administracions un cop completat el traspàs del ff

RR1 X:ARRIL L l.F.ID,\-L\ PPBI \ lli Sl·l,l R 195 l. 

Aquestes mesures van ser ben rebudes pels membres de la Plata
forma, tot i que les consideraven insuficients. 

En finalitzar l'any, les reclamacions de més inversions continuaven 
vigents i quedava plantejada la possibilitat d'un fu1ur l raspàs de la 
titularitat de la línia a la Generalitat. 

Més informació: 

w,,-w.renfc.es 
W\\,\.mobilüa1.org 
www.di putac1ol lr1dJ .cs/c/prc~1denl/2"f 7 .hl ml 
\\ww.t,·ca1alunp.com/parlamcnl/an,iu/sc 3734 3931. htm 

MPB 
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En el marc d'aprovació del Pla director d'infraestructures ferroviàries de Catalunya 2003-2025, el 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques de la Generalitat de Catalunya licita l'estudi 
previ de l'eix transversal ferroviari de Catalunya com a nova via d'ample europeu de passatgers i 
mercaderies que ha d'unir Lleida amb la frontera francesa. 

El 29 de desembre de 2003 el Consell Consultiu del Govern 
de la Generalitat va acordar revisar el Pla d'infraestructures fe
rroviàries i elaborar-ne un de nou. Finalment, el gener de 
2004, el conseller de Política Territorial i Obres Públiques, 
Joaquim Nadal (Partit dels Socialistes de Catalunya, PSC). va 
presentar el nou Pla director d'infraestructures ferroviàries de 
Catalunya (PDIF) per al període 2003-2025 que, entre altres 
propostes, inclou la construcció d'una línia transversal que 
hauria de recórrer Catalunya d'est a oest, incorporant així un 
dels elements de t'AcnRD PIR A l" ( ;onRN C \TAU'-dSIA l p'bQUf:

RRb 12003 51 . L' objectiu del projecte era alleugerir la pressió 
de la xarxa ferroviària litoral, buscar alternatives al transport 
de mercaderies per carretera i proporcionar més mobilitat als 
habitants de les comarques de l'interior. 

Proposta de l'eix transversal ferroviari 
Segons la idea inicial del projecte, la línia enllaçarà les localitats de 
Lleida, Cervera, Igualada, Manresa, Vic, Olot i Figueres amb la 
frontera francesa. Amb ample internacional i alta velocitat, la línia 
haurà de servir per al pas de combois de passatgers i de mercade
ries i comptarà amb quatre ramals: un cap a la frontera francesa 
passant per Figueres, dos ramals que l'unirien amb el ports de 
Tarragona i Barcelona i una quarta connexió amb la sortida de 

Puigcerdà cap a Tolosa. 

El ramal que el connectaria amb Tarragona sortiria a l'alçada de 
Cervera i suposaria la construcció de noves vies amb les matei
xes característiques que l'eix, que travessarien el Tarragonès, el 
Baix i l'Alt Camp i la Conca de Barberà. L'objectiu explicitat pel 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques (DPTOP) 
era que aquesta nova !!nia garantís "un bon accés al port de 
Tarragona", tal com va explicar el secretari general de Mobilitat, 

Manel Nadal (PSC), en declaracions realitzades a final del mes 
de maig. 

Redacció de l'es tudi previ 
El 19 de maig va ser convocat un concurs públic d'assistència tèc
nica per a la redacció de l'estudi previ de corredors i de caracterit
zació d'alternatives de l'eix transversal ferroviari de Catalunya, pu
blicat en el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya (DOGC) 
núm. 4.136. S'atorgava un terrnini de redacció de sis mesos i un 
pressupost de 450.000 euros. 

El 22 de juliol el DPTOP va adjudicar la redacció de l'estudi pre
vi a l'empresa Enginyeria d' Infraestructures SA per un pressupost 
de 377.986 euros. Aquesta resolució va sonir fmalment publicada 
al DOGC (núm. 4.212) el 6 de setembre. 

Un cop redactat aquest document, es prosseguirà amb el procés 
habitual: tramitació de la informació pública, redacció de la decla
ració d'impacte ambiental i redacció dels projectes constructius. 
Quan el traçat hagi estat definit amb precisió, s'haurà de fer un pla 
especial urbanístic de reserva de sòl a cada municipi afectat. Manel 
Nadal, en declaracions realitzades el mes de maig també, va recor
dar que tots els projectes ferroviaris tenen un procés llarg de rea
lització i que aquest eix serà realitat a mitjà termini, és a dir, d'a
qui a uns vint anys. 

Més informació: 

WW\\.gcncat.nct/ptop/pbns/pd1f.htm 
ww,\.gcncat.ne1/p1op/plans/descarrcgalpd1f pdf 

MXA 
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98 FERROCARRIL VIC-PUIGCERDÀ 

e 
~ 
l~ 

Comencen les obres de millora anunciades pel Ministeri de Foment en diferents trams de la línia 
de ferrocarril Vic-Puigcerdà. La celebració del ?5è aniversari de la línia és aprofitada pels 
usuaris i per diferents agents polilics I econòmics de la regió per seguir reclamant més 
inversions a la línia. 

Antc<.:edcnts 2003 M 

La linia ferroviària Vic-Puigcerdà, pertanyent a la xarxa de trens re
gionals de RENFE, travessa les comarques d'Osona, el Ripollès i la 
Cerdanya fms a arribar a la Tor de Querol, a l'Alta Cerdanya. 

Duram el 2003, el descontent que s'arrossegava des de feia anys 
pel mal funcionament de la línia, amb diverses esllavissades, ava
ries i descarrilaments de trens, va generar tot un debat entre els di
ferents ens de les comarques afectades, que van reivindicar més 
inversions a la linia. 

El 2003, el Ministeri de Foment es va comprometre a invertir un 
total de 322,57 milions d'euros en cl marc del Pla d'infraestructu
res del transport 2000-07 (PIT), per a modernitzar la línia ferro
viàtia Barcelona-Vic-Puigcerdà. D'aquests diners, 267,57 milions 
d'euros anirien destinats a cam~ar-ne la instal·lació elèctrica, re
modelar-ne les estacions, incrementar Ics mesures de seguretat, 
eliminar els passos de nivell i adaptar les travesses a Ics vies d'am
ple europeu. Els 55 milions restants, s'havien de destinar a substi
tuir i renovar els trens. 

En paral·lel, el Ministeri va establir un pla d'actuacions com a me
sura urgent, valorat en l,5 milions d'euros, amb l'objectiu de res
tablir la seguretat de la línia, reduir el temps dels viatges i augmen
tar la freqüència de pas dels trens. 

Durant el 2004, mentre s'iniciaven les obres a diferents trams del 
recorregut, van continuar les protestes dels diferents ens de les co
marques afectades en relació amb la manca d'inversions a la línia. 
Els consells comarcals de les comarques per on passava el tren re
clamaven també que la linia fonnés part del Llibre Blanc del 
Transport Ferroviari Europeu com a infraestructura estratègica del 
pals. La data prevista per a enllestir les obres de renovació de la lí
nia era el 2010. 

Millores a quatre estacions de la línia 
A mitjan mes de febrer, la companyia RENFE va licitar les obres 
de refonna i modernizació de quatre de les estacions cie la línia fè
rria Vic-Puigcerdà, en el tram més deteriorat de la via, entre Vic 
(Osona) i Puigcerdà 0a Cerdanya). Les obres estaven pressuposta
des en 583.242 euros i tenien l'objectiu de millorar l'accessibilitat 
i facilitar la instal·lació cie nous sistemes d'il·luminació. Els projec
tes afectaven les estacions de Borgonyà (Osona), la Farga de Bebié 
(al límit entre Osona nord i el Ripollès), Toses (Ripollès) i Urtx-Alp 
(Cerdanya). 

Entre les actuacions previstes hi havia la instal·lació d'una re
gulació automàtica per a la intensitat lumínica de les andanes 
i l'adaptació d'aquestes per a persones amb mobilitat redui
da, que es concretarien en la construcció de noves escales i 
rampes amb baranes i la instal·lació de marquesines de pro-

tecció. El termini d'execució de les obres seria de quatre me
sos des de l'adjudicació. 

Amb l'inici de les obres, alguns trens enu-e l'Hospitalet de Llobre
gat i Ribes de Freser començaven i acabaven el recorregut a Ripoll. 

.... 

Puigcerdà 

FRANÇA 

FFCC 
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l 

Campdevànol ,...---~ 
Ripol~ N- 260 

' ':8 Farga de Bebié f 
Sant Quirze de Besora 

,. Borgonyà 1 , • \ 
,r Toreló <\ 
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A la població de Toses les millores en l'estació, que van acabar a fi. 
nal d'any, van afectar la via del tren i la remodelació de les andanes 
i de la il-\uminació. A la d'Unx-Alp es va remodelar la façana de l'e
difici de viatgers i es va reestrucutrar la infraestructura ferroviària 
amb la intenció que l'accés de viatjers als trens es realitzés des de 
l'andana principal. Les obres es van fmalitzar al setembre. 

Al tram entre Borgonyà i Ripoll les obres, acabades el desembre de 
2004, van incloure la renovació de la via i dels sistema d'electrifca
ció, la substitució dels desviaments a les estacions de Ripoll i de Sant 
Quirze de Besora i la millora dels trams metàl-lics i dels túnels del 
trajecte i altres obres complemetàries com ara elevar el nivell de les 
andanes. 

A l'estació de la Farga de Bebié, es van realitzar millores en l'edi
fici de l'estació i a les andanes, elevant-ne el nivell, que van fina
litzar al desembre. Amb les obres no es podia disposar de servei 
alternatiu per carretera a causa de la complexitat de les maniobres 
que havien de realitzar els autobusos i perquè no estava permès 
de parar a la carretera. 

Altres obres a la línia Vic-Puigcerdà 
Pel que fa a l'estació de Ripoll, RENFE va confirmar a l'alcaldes
sa, Teresa Jordà (ERC), que Foment invertiria 277.000 euros per 
a reformar la coberta de la nova estació, d'estil neoromànic, fora 
d'ús i en molt mal estat de conservació. Jordà va informar a prin
cipi de juny que hi havia un intent d'acord entre el Govern cen
tral i la Generalitat per a redactar un pla de viabilitat que perme
tés fer tornar a entrar en servei l'edifici, moll probablement 
reconvertint-lo en un alberg de joventut. L'alcaldessa també va re
cordar que calia continuar reivindicant l'amplada europea i el des
doblament de la línia. 

Entre les poblacions de Torelló (Osona) i Ripoll, es va realitzar un 
tall ferroviari entre el 16 d'agost i l' l de setembre per a la renova
ció total de la infraestructura elèctrica del tram Ripoll-Borgonyà, 
a banda dels diferents treballs en diversos espais de l'estació. Com 
a alternativa, la companyia RENFE va habilitar un servei d'auto
busos que connectava les poblacions afectades. Les obres també 
van servir per a substituir els desviaments a les estacions de Ripoll 
i de Sant Quirze de Besora (Osona), per a millorar els trams me
tàl·lics i els túnels i per a fer obres complementàries a les estacions 
del recorregut. 

Els alcaldes dels municipis afectats per les obres (Ripoll, Torelló, 
Puigcerdà, Campdevànol, Ribes de Freser, Sant Quirze de Besora, 
Toses, Vic i Alp) van valorar de manera positiva l'aplicació del pla 
d'inversions, que es va traduir en la millora de la puntualitat dels 
trens i en la millora de l'entrada en circulació de convois nous. 

l a reivindicació per part de les plataformes 
La Plataforma el Ripollès Existeix, formada per representants de 
partits polítics, entitats i persones a tall personal que reclamaven 
la millora de les infraestructures a la comarca del Ripollès, feia 
temps que preparava la celebració del centenari de la sigantura 
del tractat francoespanyol que havia donat lloc a la línia a princi
pi del segle xx. 

L' enlitat volia que la commemoració fos reivindicativa, per a recla
mar, així, la millora definitva de la línia. Amb aquest objectiu l'enti
tat va mantenir contactes amb diferents alcaldes dels municipis de 
les comarques d'Osona, del Ripollès i la Cerdanya i amb portaveus 
de l'Associació Transpirineca i de la Cambra de Comerç de Barce
lona, entre altres. 
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Tanmateix, la plataforma va posar en marxa una campanya per a re
collir adhesions institucionals i per a recaptar fons per a finançar la 
celebració. 

D'altra banda l'Associació Net i Bonic de Ripoll , que es dedica des de 
fa anys a fer pedagogia del respecte per la natura i havia defensat ac
tivament la línia, va organitzar un tren Talgo des de Barcelona fins a 
Paris. A cada estació, els membres de l'enlilat ripollesa hi plantaven 
gladiols per a reivindicar la millora de la línia. La iniciativa ferrovià
ria s'acabà anomenam "El tren dels gladiols". 

Celebració del centenari de la s igantura del tractat 
francoespanyol que va donar lloc a la línia i del 75è 
aniversari de la connexió internacional del tren 
Mentre els treballs de millora de les diferents estacions s'estaven re
alitzant o estaven a punt de començar, al mes d'agost es va celebrar 
el 75è aniversari de la connexió internacional del tren de Puigcerdà, 
a través de la Tor de Querol (França). 

L'objectiu de la celebració era doble: per una banda, la commemo
ració del centenari de la signatura del tractat francoespanyol i la ce
lebració del 75è aniversari del tren i per l'altra, reivindicar la neces
sitat de rehabilitar la línia que connecta Barcelona amb Puigcerdà i 
la Tor de Querol. 

Als actes de la celebració van assistir el president de la Generalitat. 
Pasqual Maragall, i també el vicepresident de la regió francesa de 
Migdia-Pirineus, Charles Marziani, el cònsol de França a Barcelona, 
Bemard Valero, així com alcaldes de les poblacions de l'Alta 
Cerdanya, com el de la Tor de Querol, Alben Trunc, i de Sallagosa, 
Jordi Armengol, entre altres. 

Maragall, va aprofitar la visita per a reivindicar la millora de la línia 
ferroviària internacional transpirinenca Barcelona-la Tor de Querol, 
una infraestructura que considerava un element venebrador de la 
futura EURORFGIO PlRl'.\Llº'-•l\1 [1)1TERRA"-tA 1781. El secretari de 
Mobilitat de la Generalitat de Catalunya, Manel Nadal, va afirmar 
que el futur J-ERRO< IRRII T RA>s~VER.~•\I. Dl CATAll1NYA 1971 tindria una 
bifurcació cap a Vic, Ripoll i Puigcerdà. 

La celebració també va centrar la reivindiació d'alcaldes i altres au
toritats polltiques i socials de les comarques afectades de millorar ur
gentment i de modernitzar la línia, per a facililar les relacions entre 
Catalunya i França. Les demandes també incloïen la millora del 
Lranspon de mercaderies, l'ample europeu i la necessitat de millorar 
les connexions. 

El catedràtic del Departament d'Història Econòmica de la 
Universitat de Barcelona, Pere Pasqual, va obrir la trobada amb una 
conferència sobre el procés de gestació i construcció de la línia i, 
posteriorment, es va inaugurar una exposició, que havia de ser itine
rant pels diversos municipis que formen la llnia Vic-Puigcerdà. 

El tren turís tic del Pirineu 
A mitjan setembre, l'Ajuntament de Ripoll, el Consell Comarcal del 
Ripollès i la Unió Intersectorial i Empresarial del Ripollès van crear 
una comissió gestera per a començar els treballs de l'establiment del 
tren turistic del Pirineu, o el Tren Verd, un projecte de ferrocarril tu
risitc que s'insc1iu en el marc de l'Euroregíó i la cooperació trans
fronterera i que va néixer arran de les celebracions del 75è aniversa
ri de la connexió internacional. 

El recorregut del tren, que es preveu que anirà des de Ripoll, passant 
per la Collada de Toses, fins a Puigcerdà, on enllaçaria amb el tren 223 
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lmalge de la via als alores de Puigcerdà, de camí cap a la Tor de Querol. Folo: Júlia Rubert 

groc que continua fins a Vilafranca de Conflent (Catalunya Nord), 
s'inaugurarà l'octubre de 2006. Aquest estarà format per material fe
rro,~ari històric, amb locomotores de vapor i elèctriques de finals del 
segle XIX i princips del xx, que arrosegaran els combois, formats per 
cotxes de fusta de la mateixa època, alhora que recuperarà i rehabi
litarà infraestrucutrues en mal estat, com l'edifici de Ripoll, que ser
virà de centre d'operacions del nou Tren Verd. 

Acord per a suprimir els passos a nivell a la xarxa 
ferroviària de Catalunya 
El Conseller de Política Territorial i Obres Públiques, Joaquim 
Nadal, i la ministra de Foment, Magdalena Alvarez van signar, el 15 
de novembre, un acord per a suprimir els passos a nivell de laxar
xa ferroviària a Catalunya. El conveni suposaria l'eliminació de tots 
els passos de nivell de RENFE, de la xarxa bàsica i comarcal de 
Catalunya i de les vies urbanes i camins més transitats. El cost esti
mat era de 50 milions d'euro i la vigència del projecte de sis anys. 
D'aquesta manera se suprimirien els tres passos a nivell de la linia 
entre Vic i Puigcerdà: camí a Molí de Planoles, camí de la Molina
Toses i GI-401 Campdevànol. 
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A fmal d'any la Plataforma el Ripollès Existeix va qualificar de molt 
critic l'estat de conservació del tram ferroviari Ripoll-Puigcerdà i va 
reclamar a la companyia RENFE i al Ministeri de Fomem que avan
cessin amb caràcter d'urgència el pla plurianual de millores de la lí
nia ferroviària, previst fms al 2010. La petició per pan de la 
Plataforma sorgia arran de l'accidem que va patir un tren a l'interior 
del túnel de Toses, que va activar el pla d'emergència per a evacuar 
els passatgers. 

Més informació: 

\l ww ren fe .es 
,,ww.mfom.cs 
1111·w. t renscat .corn 
11 ww.elripollcsl·x1steix net/ 

AJF 
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El nou Ministeri de l'Habitatge I la Secretaria d'Habitatge del també nou Departament de Medi 
Ambient I Habitatge presenten plans I mesures per a facilitar l'accés a l'habitatge entre els 
col·lectius més desafavorits I per a impulsar el lloguer com a alternativa a l'habitatge de 
propietat. tot plegat a partir d'un consens generalitzat que assumeix la realitat d'un escenari de 
forta demanda d'habitatge principal per als anys vinents, per bé que a la resta d'Europa els 
escenaris són ben diversos. Durant el 2004 el nombre d'habitatges construns i els preus de 
l'habitatge continuen assolint màxims histories. Segons algunes fonts, però, el creixement dels 
preus mostraria una certa desacceleració, si bé altres estudis ho neguen. 

Antecedents 2003:66 

L'habitatge ha continuat acaparant un gran protagonisme me
diàtic, però més enllà d'aspectes com la dificultat d'accés, l'in
crement dels preus i la possible bombolla immobiliària, durant 
el 2004 l'actualitat també ha estat marcada per les noves mesu
res proposades per a facilitar l'accés a l'habitatge i pels plans 
presentats per les diferents administracions. L'habitatge ha esde
vingut un elemem central en la fo1mulació de polítiques públi
ques orientades a la cohesió social i a l'equitat territorial i, alhora, 
la construcció residencial continua essent un dels sectors més di
nàmics de l'economia. 

El nombre d'habitatges construïts continua 
creixent 
L'any 2004 va marcar de nou un màxim històric en la construc
ció d'habitatges a Catalunya. tot i que l'increment registrat durant 
aquest any fou inferior al registrat el 2003 respecte a l'any anterior 
i, per a alguns analistes, això podria marcar l'inici d'una cena des
acceleració. 

Segons el Departament de Medi Ambient i Habitatge (DMAH), 
durant el 2004 es van començar a construir 96.481 habitatges, 
que significaven un increment del 8,8% respecte dels habitatges 
començats el 2003, mentre que l'increment del 2003 sobre el 
2002 havia estat del 19% i, per a comparar, el 1996 se n'havien 
iniciat 46.84 7. El 2004 els habitatges acabats, 71.10 J, van créixer 
un 3,3% respecte del 2003, mentre que el 2003 aquest creixemelll 
havia estat del 5%. 

En xifres relatives, durant el 2004 s'havien iniciat 14,2 habi
tatges per cada 1.000 habitants en el conjunt de Catalunya. 
Aquesta taxa era superior als 25 habitatges per 1000 habitants 
a les comarques turístiques com la Val d'Aran, el Pallars Sobirà, 
l'Alt Empordà o el Baix Camp. En canvi a altres comarques com 
la Terra Alta, les Garrigues, el Barcelonès i el Baix Llobregat es 
construïen menys de 10 habitatges per cada 1.000 habitants. 
Durant el 2004 va continuar creixent també el nombre d'hipo
teques sobre habitatges, que va superar les 210.000, un 30,6% 
més que el 2003, mentre que en termes monetaris lïncrement 
encara fou més elevat, un 44,6%. 

La taxa de creixement del sector de la construcció continuà es
sent el 2004, amb la del sector se1veis, els principals factors de 
creixement del PIB. Tanmateix, l'evolució del PIB real per com
ponents d'oferta del sector de la construcció va passar de taxes 
del 7,8 i 6,2 l'any 2000 i 2001. respectivament, al 5,2 i el 5 el 
2003 i 2004. Tot i que les dades són molt elevades, el creixe
ment del sector de la construcció mostraria una moderació en 
el creixement. 

Dades contradictòries sobre la possible 
desacceleració en l'augment del preu de l'habitatge 
Segons l'informe realitzat per la Societat de Taxació (ST) -mitjan
çant sondeigs directes sobre preus cie les noves promocions- l'any 
2004 el preu de l'habitatge nou a Catalunya es va situar a 3. l46 
euros per m' , un 12,3% més que el 2003. Aquest increment era 
inferior al que s'havia produït el 2003, un 16,4%, fet que confir
maria una tendència a l'alenlimem del creixement dels preus. 

Catalunya se situava com la segona comunitat autònoma amb el 
preu de l'habitatge nou més elevat, només per darrere de la 
Comunitat de Madrid. La ciutat de Barcelona se situava per sobre 
de la mitjana catalana, amb 3.442 euros/m' , amb un increment de 
1'11,8%. L' any 2003 aquest creixement també havia estat més alt, 
del 16,3%. El districte de Sarrià Sant-Gervasi era el més car, 4.848 
euros/m', mentre que el més barat era Sant Andreu, a 2.838 eu
ros/m'. La ciutat de Girona arribava als 1.998 euros/m' amb el 
creixement més important respecte del 2003 de tot l'estat, un 
21,8%. Tarragona se situava en els 1.773 euros/m' , un 17,2% més 
que l'any anterior, i Lleida en els 1.329 euros/m' , amb un incre
ment del 14,3%. Aquestes dades mostraven una lleugera desacce
leració respecte del creixement del 2004. Tanmateix, la Societat de 
Taxació preveia que durant el 2005 l'habitatge continuaria essent 
una inversió atractiva i que l'augment de preus se situaria al vol
tant del l0%. 

No obstant això, l'estudi Informe sobre el sector cie l'habitatge a 
Catalunya. Any 2004, presentat pel Depanament de Medi 
Ambiem i Habitatge (DMAH), no confirmava aquesta desaccelera
ció. En habitatge nou, el preu mitjà de vencia se situava a 4.J 94 
euros/m' a la ciutat de Barcelona, a 3.080 euros/m' a la resta de 
l'àmbit metropolità i a 2.112 euros/ m' a la resta cie municipis de 
Catalunya. Això suposava un augment mitjà de prop del 20% en 
tots els casos, una variació superior a la que s'havia assolit el 2003: 
un 18% a Barcelona i un 14% a la resta de Catalunya. Pel que fa a 
l'hab itatge de segona mà, la mitjana de Barcelona se situava a 
3.178 euros/m' consm1lt, xifra que suposava un increment anual 
del 19,6%, per soia del creixement del 2003, del 21,1 %. A la res
ta de deu municipis analitzats, la mitjana se situava a 2.111,5 eu
ros/m' amb un 22,6%, molt per sobre del registrat l'any 2003, que 
havia estat d'un 11,1%. Finalment en el mercat del lloguer, a la 
ciutat de Barcelona els preus es van situar en 699,66 euros al mes 
de mitjana (un 9,4% més que l'any anterior), a l'àmbit metropoli
tà en 624,89 euros (amb un increment del 9,8%) i a la resta de 
Catalunya en 403,91 (un 13,8% més). 

L' esmdi del DMAH incorporava el mercat cie compra-venda d'ha
bitatges d'obra nova dels quaranta-quatre municipis més impor-
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tants de Catalunya, el mercat de compra-venda d'habitatges de se
gona mà d'onze municipis significatius i el mercat de lloguer d'habi
tatges de quaranta-sis municipis. Per aquesta raó, els resultats no po
dien ser directament comparats amb els estudis de la Societat de 
Taxació. 

Continua obert e l debat entorn de la possible 
bombolla immobiliària 
D'altra banda diversos organismes com cl Banc Central Europeu, el 
Banc d'Espanya, el Fons Monetari Internacional (FMI) o l'Organit
zació per a la Cooperació i el Desenvolupament Econòmic (OCDE) 
van alertar al llarg del 2004 del risc d'una caiguda '·biutal" a mitjà 
termini del preu de l'habitatge a l'Estat espanyol, ja que en els da
rrers anys els preus havien crescut sense justificacions econòmiques, 
com ara el nivell de vida o l'índex demogràfic. El Banc d'Espanya as
segurava, en aquest sentit, que el preu de l'habitatge estava sobreva
lorat en un 20%. No obstam això, el vicepresident econòmic del 
Govern espanyol, Pedro Solbes (PSOE), va assegurar que el govern 
no preveia aquesta caiguda tan forta de preus tot i que va admetre 
que si augmentessin els tipus d'interès la venda de pisos s'alentiria o 
es reduiria, fet que podria tenir efectes sobre el preu de l'habitatge, 
que tendiria a estabilitzar-se. En la mateixa línia del Govern s'expres
sava el secretari general de l'Associació de Prommors i Constiuctors 
d'Espanya (APCE), Manuel Maní, que descartava una caiguda brus
ca dels preus i únicament preveia una progressiva frenada. 

r accessibili tat a l'habitat ge 
El fort augment en els preus durant els últims anys ha tingut un fort 
impacte sobre la capacitat econòmica de les llars a l'hora de poder 
accedir a l'habitatge. Segons el DMAH, l'esforç econòmic mitjà d'u
na llar per accedir a l'habitatge a la ciutat de Barcelona l'any 2004 
superava el 60,3% dels seus ingressos, un 42,2% a la resta de l'àm
bit metropolità i un 28,8% a la resta de Catalunya i, segons l'estudi 
abans esmentat de la ST, des de 1985 el preu s'havia multiplicat per 
8. Segons el Banc d'Espanya, per tal de garantir el pagament de les 
hipoteques i evitar la morositat, l'esforç econòmic s'hauria de situar 
per sota del 33% dels ingressos, i aquesta mateixa entitat explicava 
que a l'Estat espanyol el primer trimestre del 2004 comprar un ha
bitatge requeria 7 ,6 anys de sou, dos anys més que els que es neces
sitaven l'any 2001 

L' Institut Nacional d'Estadística (!NE) va donar a conèixer el mes 
d'agost que entre l'any 1999 i el 2003 el preu de l'habitatge havia in
crementat a Catalunya cinc vegades més que els sous. D'acord amb 
les dades de !'!NE, el preu dels habitatges havia incrementat un 
82,8%, mentre que els salaris només ho havien fet un 15,3% i reco
neixia que l'alça dels preus immobiliaris dificultava l'accés a l'habi
tatge entre un importam segment de la població. 

Així doncs, a causa del fon increment de preus, duram el 2004 es 
continuava generant una demanda d'habitatges no atesa pel mercat, 
tant de lloguer com de compra, que provocava una problemàtica so
cial de difícil solució que afectava especialment les famílies amb ren
des baixes, la gent jove i la gent gran. Mentrestant, la producció d'
habitatges protegits Qa fossin públics o privats) respecte al total 
d'habitatges iniciats es mantenia en uns percentatges inferiors al 
10% des de l'any 2000, segons reconeixia el DMAH. 

Estudis i jornades sobre habitatge el 2004 
Al llarg de l'any es van succeir, com l'any anterior, la presentació 
d'estudis i la convocatòria de jornades de treball i intercanvi amb l'
habitatge com a tema central. Alguns estudis, que ja s'havien donat 
a conèixer, parcial o totalment, el 2003, insistien en un creixement 
de la demanada de nous habitatges i van aportar uns possibles ho-
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ritzons de treball. Altres especialistes demanaven la incorporació de 
,~sions alternatives i de la diversitat d'escenaris que altres països eu
ropeus estan plantejam respecte a l'habitatge. 

El Centre de Polítiques del Sòl i Valoracions de la Universitat 
Politècnica de Catalunya (UPC) calculava que flns al 2011 es neces
sitarien entre 375.000 i 570.000 habitatges de primera residència a 
Catalunya, i que la demanda provindria en bona pan de Ja immigra
ció. El Gabinet Tècnic de Programació i el Gabinet d'Estudis 
Urbanlslics de l'Ajuntament de Barcelona havia calculat la quantitat 
de 427.000 habitatges com la xifra necessària de la regió metropoli
tana de Barcelona fins al 2022, en un estudi que, com l'anterior, 
combinava les dades demogràfiques, un creixement moderat del PIB 
i dels llocs de treball associats, sense tenir en compte, però, un pos
sible augment de la productivitat o que una part del creixemenL del 
PlB està associada a la construcció residencial mateixa. 

El mes de febrer la Fundació Jaume Bofill va presentar Andel: el nou 
model escandinau d'accés a l'habitatge, de Raül Turmo. Aquest estu
di posava a l'abast els continguts i la metodologia de Ics cooperati
ves d'habitatge daneses, amb un estudi de les adaptacions legislati
ves necessàries. El model Andel, a més d'afavorir la creació 
d'habitatge assequible, té la característica de permetre que aquests 
habitatges no passin al cap dels anys a mans privades, sense ser pe
rò una càrrega per a les administracions, és a dir, conuibuint a lacre
ació d'un parc d'habitatges assequible a llarg termini. 

El mes d'octubre l'Institut de Dret Públic de la Universitat de Bar
celona va celebrar la Jornada sobre els Desenvolupaments Nom1a
tius en Matèria d'Habitatge, on es van donar a conèixer els recents 
desenvolupaments normatius que, des de diferents comunitats au
tònomes, s'han aprovat en matèria d'urbanisme i habitatge. En la 
presentació i el desenvolupament de la jornada es va posar de ma
nifest la necessitat d'una visió sistèmica entre urbanisme i habitatge 
i la íntima relació entre l'habitatge, les possibilitats d'accedir-hi i el 
model de ciutat i de vida urbana resultant. 

A mitjans desembre es van celebrar unes jornades sobre Cohesió so
cial i territorial i polítiques públiques d'ordenació del territori, urba
nisme i habitatge, també organitzades per l'Instilut de Dret Públic i 
el Parc Científic de la Universitat de Barcelona. Aquestes jornades 
van oferir l'oponunitat d'aproximar-se a l'àmbit de l'habitatge des 
del món del dret i de l'economia, amb aportacions nord-americanes 
i europees, amb l'objectiu d'intercanviar experiències sobre instru
ments que pem1etessin garantir la cohesió social i territorial en l'ac
tual escenari en transformació. El professor Domènec Sibina va po
sar l'accent en els processos de transformació, degradació i o 
substitució de la ciutat construlda i el patrimoni immobiliari com a 
part essencial dels processos que intervenen en la cohesió social i te
rritorial de les ciutats. Des de la seva perspectiva, la intervenció de 
les administracions en Ja qualitat social i ambiental de les ciutats 
construïdes seria una forma de garantir els drets constitucionals de 
dret a l'habitatge, però també d'altres drets com ara els de l'educació 
i la protecció de la vida familiar. L'urbanisme i les polítiques d'habi
tatge, tot i que a l'inici del segle xx1 no podien ser vistes com la so
lució per a t0ts els problemes urbans, si que serien claus per a aju
dar o dificultar els processos urbans amb més o menys cohesió o 
exclusió. La rehabilitació i la reconstrucció de la ciutat construïda 
haurien de ser els processos en els quals, en el futur, se centressin els 
mecanismes per a desenvolupar noves polítiques, i calia trobar ins
truments per a injectar sòl assequible per a habitatge protegit a tra
vés dels processos de reconstrucció de les ciutats. Duram les jorna
des es va remarcar que en l'actualitat el sòl urbà consolidat sempre 
augmenta de valor i, tanmateix, més enllà de la pressió fiscal, no hi 
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ha mecanismes per a redistribuir d'alguna manera aquests incre
ments de riquesa. Uns altres processos bàsics per a la reconstrucció 
de la ciutat són la declaració de ruina, la degradació i la rehabilita
ció. La declaració de rulna és un mecanisme àmpliament conegut 
per a permetre el canvi d'usuaris, ja que pennet finalitzar els con
tractes de lloguer existents. L'objectiu de les polítiques de rehabili
tació hauria de ser mantenir una elevada ocupació del patrimoni im
mobiliari, amb una estructura social diversa, i serien necessàries 
accions de les administracions per a dotar la ciutat de serveis, in
fraestructures. rehabilitar habitatges i introduir quan fos necessari, 
habitatge protegit. A través dels ajuts de l'Administració en matèria 
de rehabilitació caldria pensar els nous mecanismes d'intervenció en 
la ciutat: es va proposar que aquests ajuts impliquessin limitacions 
per a recuperar la inversió o, també, que s'establissin mecanismes 
per a recuperar en el futur aquests ajuts, quan els habitatges es trans
metessin a tercers. Els ajuts, en cas de rehabilitació, serien l'oportu
nitat per a introduir règims de protecció en els habitatges de la ciu
tat construïda. 

També a mitjan desembre es va celebrar el l Congrés Internacional 
sobre la Fiscalitat de l'Habitatge i la Despesa Pública, organitzat per 
l'Area de Dret Financer i Tributari de la Universitat Pompeu Fabra. 
En aquesta trobada internacional es van examinar la situació i els 
instruments dels palsos europeus del nostre context entenent que la 
fiscalitat sobre l'habitatge així com les polítiques de despesa pública 
en aquesta matèria són uns instruments que incideixen molt direc
tament en la vida dels ciutadans. 

Noves propostes de política d'habitatge des del nou 
Ministeri de l'Habitatge 
El resultat de les eleccions generals del mes de març va permetre que 
cl Panit Socialista Obrer Espanyol (PSOE) fos l'encarregat de fom1ar 
executiu i va implicar novament la creació del Ministeri de 
l'Habitatge, encapçalat per Maria Antonia Trujillo. Des del primer 
moment Trujillo es va comprometre a promoure cent vuitanta mil 
actuacions específiques a l'any per a facilitar l'accés a un habitatge, 
de les quals la meitat anirien destinades a la creació de nous habitat
ges protegits. A més, va anunciar que a principi de 2005 es presen
taria un pla d'habitatge per al periode 2005-2008 que modificaria 
l'elaborat el 2002 pel govern del Panit Popular (PP). 

Entre les primeres propostes que estudiava el Ministeri hi havia la 
possibilitat d'equiparar el tractament fiscal de la compra d'habitatges 
amb el del lloguer, a fi de fomentar aquesta última opció. No obs
tant això, el vicepresident segon del Govern, Pedro Solbes, va des
auLOritzar aquesta proposta en subratllar que la fiscalitat de l'habitat
ge s'estudiaria en el marc de la modificació de l'IRPF que s'aprovaria 
el 2005 i entraria en vigor el 2006. 

La ministra Trujillo també meditava la possibilitat d'estendre, a tots 
els compradors, i'IVA redult del 4% per habitatge de protecció ofi
cial, fins aquells moments només per a rendes molt baixes. De nou 
Pedro Solbes va corregir públicament la ministra afirmant que el 
Govern no estudiava aquesta proposta. 

El 23 de juliol el Govern espanyol va aprovar un pla de xoc en ma
tèria d'habitatge a través de la modificació del Reial decret 1/2002 
que regia el Pla d'habitatge pel període 2002-2005, i que havia de 
ser el pas previ del futur Pla d'habitatge 2005-2008. La vicepresiden
ta primera del Govern Teresa Ferruindez de la Vega va senyalar que 
els objectius del Decret eren "impulsar el mercat de lloguer, estimu
lar la promoció de nous habitatges protegits i l'adquisició protegida 
d'altres ja existents, i millorar. alhora, el control i la transparència de 
l'adjudicació d'habitatges protegits". 
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El Pla establia mesures per a impulsar el lloguer, corn ara ajudes als 
propietaris de pisos buits, de fins a 6.000 euros, per a cob1ir les des
peses de conservació i reparació prèvies a la cessió en arrendament. 
Pel que fa als inquilins, totes les persones que lloguessin un habitat
ge i que tinguessin ingressos 2,5 vegades inferiors al salari mínim in
terprofessional. fixat en 490 euros, podrien rebre ajudes econòmi
ques. Una altra mesura era augmentar el preu dels mòduls dels 
habitatges de protecció oficial entre el 4 i el 15%, dependent de les 
zones, per fer-los més atractius als promotors. 

El mes d'octubre el Ministeri d'Habitatge va decidir ajornar fins al 
2006 l'entrada en vigor del Pla d'habitatge per manca de finança
ment. El Ministeri, però, va reiterar que mantenia els seus objectius 
de posar en marxa cent vuitanta mil actuacions anuals per a facilitar 
l'accés a un habitatge. El mateix mes Maria Antonia Trujillo va anun
ciar que el 40% del pressupost del Ministeri per al 2005, que arri
bava a 888 milions d'euros, es dedicaria a ajudes directes per a faci
litar cl pagament de l'entrada d'un habitatge 

Noves polítiques d'habitatge de la Generalitat 
Segons el D~IAH el fon augment en la demanda d'habitatge a 
Catalunya s'explicava per diversos motius. En primer lloc, per un in
crement de la demanda d'habitatge principal per fonnació de noves 
llars a causa de di\·ersos factors com l'evolució de la piràmide d'e
dats, la reducció de la dimensió mitjana de les llars i la immigració. 
No obstant això, aquestes premisses només explicaven la meitat del 
creixement, ja que, segons un estudi publicat per Caixa de Cata
lunya per al decenni 2001-201 l, les necessitats primàries de nous 
habitatges a Catalunya se situaven en la xifra cie 47.456 anuals. La 
resta del creixement s'ex-µlicava per la demanda de segona residèn
cia i. també. per la demanda d'inversió. Aquest últim aspecte havia 
estai esperonat per les condicions favorables d'inversió a llarg termi
ni en habitatge que hi havia hagut en els darrers anys. amb uns ti
pus d'interès molt baixos (de 1'11 % el 1995 al 3,3% el 2004), per 
uns Lenninis d'amonització dels préstecs molt llargs (fins a quaran
ta anys). per un percentatge de cobenura financera molt elevada dels 
habitatges hipotecats i per un volum de crèdit suficient per a aten
dre la creixent demanda. 

La formació del govern de coalició a la Generalitat cie Catalunya 
(Panit dels Socialistes de Catalunya PSC, Esquerra Republicana de 
Catalunya ERC i Iniciativa per Catalunya Verds lCV) va implicar la 
creació de la Direcció General d'Habitatge, adscrita al nou De
panarnent de Medi Ambient i Habitatge (DMAH), que tenia com a 
secreta1i Ricard Fernàndez. A final de gener de 2004, el conseller de 
Medi Ambient i Habitatge, Salvador Milà (ICV). va nomenar l'eco
nomista Carme Trilla directora general d'Habitatge. Trilla havia tre
ballat per a diverses institucions públiques com el Patronat 
Municipal de l'Habitatge de Barcelona o la Generalitat mateixa, on 
fou cap d'estudis de la Direcció General d'Arquitectura i Habitatge. 

El mes de maig el DMAH va aprovar el PI.a pel dret a l'habitatge 
2004-2007 que proposava la construcció de 42.000 habitatges pro
tegits, la meitat dels quals serien de lloguer, i la rehabilitació de 
40.000 més al llarg de la legislatura. També preveia la creació d'una 
agència catalana de l'habitatge i d'un registre únic que regulaiien les 
operacions amb pisos protegits per a evitar-ne cl frau. Aquestes me
sures suposaven una inversió per part de la Generalitat de l 00 mi
lions d'euros anuals. 

La creació dels 42.000 habitatges de protecció es preveia realitzar en 
cooperació amb el món local i els promotors públics. privats i coo
peratius. 21.000 anirien destinats al règim cie lloguer i es prioritza
rien els destinats a l'emancipació dels joves. a la gent gran i als 227 
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col·lectius específics amb rendes baixes. Els àmbilS territorials on ca
lia impulsar més aquests habitatges eren, segons el DMAH, les co
marques amb major dificultat per a l'accéS a l'habitatge i les zones de 
major creixement econòmic i demogràfic potencial. 

Una altra mesura que preveia el Pla era la creació de l'habitatge de 
preu taxat, a mig camí entre cl protegit i el no protegit. Aquesta fi
gura, amb uns preus que oscil·larien entre els l .200 i els 2.300 
euros per m' útil, havia de ser una opció més atractiva per als pro
motors que l'habitatge protegit i havia cie permetre cobrir les expec
tatives d'una pan imponam cie població amb un nivell de renda su
perior a la mínima per a accedir a un habitatge protegit però 
insuficient per a comprar al mercat lliure. 

D'altra banda, el Pla incorporava nombroses mesures per a incen
tivar el lloguer. Així, es creava la Xarxa Catalana de Mediació (que 
havia de garantir el cobrament i la reparació de possibles desper
fectes) amb l'objectiu d'empènyer els propietaris de pisos buits a 
llogar-los i crear una borsa de pisos de lloguer. A més s'impulsa
ven ajuts al lloguer per a persones de rendes baixes amb la inten
ció d'evitar els desnonaments per falta de pagament. També es 
preveien altres mesures, com desgravacions fiscals a l'IRPF de fins 
a 600 euros anuals pel lloguer de llars per part de persones amb 
ingressos reduïts. 

El pla d'habitatge es va començar a concretar duram el mateix 2004 
amb tres nomies concretes: La ,1n111l·lL·\l lL) lli t \ Lu 1 P t RI' \'-t,,11 
l l 05] , el Decret 454/2002 i el Decret 455/2004. La modificació de 
la Llei d'urbanisme, aprovada el desembre de 2004, ampliava les 
exigències del 20% per habitatge de protecció oficial amb un 10% 
més per habitatges taxats o concertats i feia extensible aquestes re
serves no només als nous plans d'ordenació urbanística municipal 
sinó també a IOL el planejament derivat que s'aprovés, encara que 
provingués de planejament ante1ior a la nova llei. El Decret 
454/2004, aprovat el 17 de desembre, es fixava com a objectius es
tablir un conjunt de mesures de reforç i de foment de les diverses ti
pologies d'habitatge assequible a Catalunya. Finalment, el Decret 
455/2004, aprovat en la mateixa data, introduïa l'obligatorietat de 
realitzar un dictamen tècnic dels edificis (TEDI) com a requisit pre
vi a l'obtenció d'ajuts de rehabilitació. 

Durant el 2004 es van iniciar un total de 6.390 habitatges protegits 
(un 6,6% del total d'habitatges iniciats), fet que suposava un incre
ment del 26% respecte a l'any anterior. D'aqueslS, una tercera pan 
(2.170) eren de lloguer social. A més la Direcció General d'Habitatge 
assegurava, a final de 2004, que ja tenia en estudi diversos projectes 
que suposarien més de 6.000 habitatges protegits, per als quals es 
podria signar el conveni el 2005. 

Política d'habitatge de l'Ajuntament de Barcelona 
L'Ajuntament de Barcelona va presentar el mes de maig el Pla d'ha
bitatge 2004-2010 que tenia com a principal objectiu la construcció 
d'entre 65.000 i 100.000 nous habitatges durant aquesta etapa, i 
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que un 35% fossin de protecció o assequibles. La majoria dels nous 
habitatges previstos corresponien als projectes de TRAN,rnR\IA( l() 

l RM:\A Dl. l\ M.\RINA-20"-A FRA:S( \ l J 9(1] i ~FI Bo~ PA~TOR ll 951. 
D'aquests, un total de 10.000 s'havien de realitzar fins el 2007. Per 
això el consistori preveia destinar 435 milions d'euros anuals (el 
20% del pressupost d'inversió) a polítiques d'habitatge, un 85% més 
que en l'anterior mandat. També es reclamava a la Generalitat i al 
Govern de l'Estat un major esforç en política d'habitatge, ja que se
gons el regidor d'Urbanisme, Xavier Casas (PSC), el grau de compli
ment del Pla dependria en bona mesura del paper d 'aquestes admi
nistracions. 

El Pla s'aniculava en quatre eixos bàsics. El primer, la rehabilitació 
d'habitatges a través d'incentius i la seva incorporació al mercat de 
lloguer. El segon , la política de sòl, a partir de l'increment de la re
serva de sòl per a habitatge protegit en el planejament o el reque1i
mem de sòls en desús a administracions supramunicipals. En tercer 
lloc, la promoció de l'habitatge assequible a través d'ajudes directes 
i de tractament fiscal, la figura de l'habitatge a preu taxat o la modi
ficació de les normatives urbanístiques (lleis, reglamenLS, planeja
ment, ordenances) d'acord amb les noves realitats de les llars). l , per 
últim, el foment de la informació i l'assessorament als ciutadans i 
ciutadanes en l'àmbit de l'habitatge. L' instrument per a fer-ho pos
sible havia de ser el Consorci de l'Habitatge de Barcelona que es pre
veia reformar i ampliar per tal que s'encarregués de la gestió de lot 

el sòl públic de la ciutat, inclòs el d 'altres administracions. 

Per al 2005 s'esperava que el Govern espanyol comencés a redactar 
el nou Pla d'habitatge i que es comencessin a veure els resultats del 
Pla pel dret a l'habitatge de la Generalitat. Mentrestant caldria seguir 
de prop l'evolució del sector de la consuucció residencial i dels 
preus dels habitatges nous i de segona mà per veure si es confirma
va la tendència a la desacceleració. 

Més informació: 

http://medíamb1ent.genca1.netA:at/C1utadans/hab11atgc/ 
,1·ww mvi1·.es 
\1·11·w. upc .es/cpsv/presenw.htm 
www.füofill.org 
1\ ww uh.es/geocnt/earha.htm 
www. ,desca t. net/cat/economia/p1b/pib2000-04. pdf 

MJP 

www l 0.gencat.nct/ptop/ AppJa1·a/cat/es1adist Ièa/sintesi/act ivi
tat/produccio/activitat .jsp 
PIB de Catalunya 2000-2004. Serie <le la ntwa Comptab11ita1 
Econòmica de Catalu nya. ldescat. 
Bosch, J. I Gibap, O .: L' )wbitc11ge a Calalun_ya en l'c1mb11 lowl: 
di<1gnosi, p1 0¡,0s1es i soludo11s c1 un problem<I creixent , Fundac1ó 
Carles Pi Sunyer d'Estudis Autonòmics, 2003 
Oliver, Josep: Demografia i habllalge a Espanya i les CC.AA. 
Barcelona, Caixa de Catalunya. 2005. 
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INCENDI FORESTAL AL MASSÍS DEL MONTGRÍ 

El mes de setembre es produeix un incendi forestal al massis del Montgrí, al Baix Empordà, que 
ha calcinat 671 ha, la major part de les quals formaven part del Pla d'espais d'interès natural. 
!.:origen de l'incendi se situa en una línia elèctrica i s'investiga la possible responsabilitat de 
l'empresa Fecsa-Endesa. 

00 

El massis del Montgrí és un relleu calcari que sobresurt enmig d'u
na plana al·luvial, el Baix Ter, de fonnació molt més recent. S'hi 
troben amplis espais de garriga i zones plantades de pins, com les 
dunes continentals. 

Com a conseqüència de l'incendi no es va produir cap tipus cie /ft\ 
dany personal tol i que sí que es van registrar danys materials di- '.~ 

L' incendi en aquest massis es va produir el dia 26 de setembre, 
poc després de les dues de la tarda, i es va iniciar a la part baixa 
de la muntanya de Sobrestany, al municipi de Bellcaire d'Empor
dà. La causa del foc es va auibuir des del primer moment a una 
guspira provocada per una avaria elèctrica en un transformador 
d'una línia que subministrava electricitat a una urbanització de 
Torroella de Montgrí. 

El fort vent, amb cops de fins a 60 km per hora, va provocar 
que l'incendi avancés ràpidament en direcció sud-est. Les íla
mes van passar a pocs metres del nucli urbà d 'Ullà i de Torroella 
de Montgrí i van obligar a desallotjar quatre-cems veïns de les 
urbanitzacions de Torre Vella, les Dunes i Torre Gran així com 
diverses masies. A més, un dels focus de l'incendi va envoltar 
l'ermita de Sama Caterina, en ple massis del Montgrí, on hi ha
via unes quaranta persones que hi van quedar aïllades durant 
unes hores tot i que, segons els bombers, en cap moment van 
córrer perill. 

Els bombers van mobilitzar tretze mitjans aeris i una quarantena 
de vehicles terrestres en les tasques d'extinció de l'incendi. El pe
rímetre de l'incendi no va poder ser envoltat fins a la matinada del 
mateix dia i fou declarat definitivament controlat el migdia de l'en
demà. No obstant això, les tasques per a remullar els indrets cre
mats es van allargar uns dies més. 

Les conseqüències de l'incendi 
L'incendi del Montgrí va acabar sent el més important que s'ha
via produït aquell any a Catalunya, triplicam la superfície que 
s'havia cremat fins aquell moment. En total es van cremar 671 
ha. D'aquestes, 437 pertanyien al nucli cie Torroella, 233 a Ullà 
i 0,79 a Bellcaire. D'altra banda, 300 ha eren de matolls, 183 de 
conreus, 176 de bosc i 10 ha eren terres ermes. A més, prop del 
80% de la superfície cremada estava inclosa al Pla d'espais d'in
terès natural (PEIN). 

versos. Alguns coberts agrícoles van resultar cremats, fet que va 
provocar la destrucció de maquinària i, en un cas, la mort de sis 
ovelles. 

S'investiguen les causes 
Des del primer moment l'alcalde de Torroella de Montgrí, Carles 
Negre, de Convergència i Unió (CiU) va acusar l'empresa Fecsa
Endesa de ser la responsable de l'incendi per tenir en mal estat la 
línia elèctrica que presumptament l'havia provocat. Segons la seva 
versió una sobrecàrrega hauria fet explotar una part del transfor
mador que, en caure a terra, hauria provocat el foc. A més l'alcal
de va afirmar que la linia elèctrica subministrava una urbanització 
il·legal coneguda com a Barri dels Francesos que no disposava de 
cap pennís municipal. Per tot això va assegurar que si es confir
mava la culpabilitat de l'empresa l'Ajuntament actuaria com a acu
sació particular. 

Arriben els primers ajuts 
Pocs dies després de l'incendi el Depanament de Medi Ambient i 
Habitatge (DMAH) va anunciar l'aprovació d'una partida de 
53. 738 euros per a refer les zones més afectades. Es tractava de 
treballs d'urgència encaminats a la millora paisatgfslica i a evitar el 
risc de caigudes d'arbres sobre els senders més freqüentats i d'ero
sió de capçaleres de torrents. També va enunciar ajudes per als 
propietaris forestals amb l'objectiu que netegessin i restauressin la 
zona. No obstant això, el DMAH va decidir no realitzar de mane
ra immediata un pla de reforestació i esperar uns quants anys per 
veure quins eren els resultats de la regeneració natural. 

Per al 2005 s'esperava que la Direcció General de Medi Natural 
donés els primers resultats de la investigació que havien oben els 
agents rurals per a esbrinar les causes de l'incendi. 

MJP 

Més informació: 

www.torroella.org 
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101 JORNADES EUROPEES D'AGRICULTURA PERIURBANA 
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Durant el mes de maig, Viladecans acull les Jornades Europees d'Agricultura Periurbana 
coorganitzades per Unió de Pagesos , el consorci del Parc Agrari del Baix Llobregat. Durant 
quatre dies es debaten les estratègies i els instruments per a la protecció i la gestió sostenible 
dels espais agraris periurbans a la Unió Europea i es posa de manifest la el valor multifuncional 
d'aquests espais. 

Entre els dies 12 1 15 de maig de 2004 va tenir lloc a l'Auditori 
Can Calderon del municipi de Viladecans les Jornades Europees 
d'Agricultura Periurbana sota el títol d'Estratègies i instruments 
per a la protecció i gestió sostenible dels espais agraris pe1iurbans 
a la Unió Europea, coorganitzades per Unió de Pagesos i el con
sorci del Parc Agrari del Baix Llobregat. També van comptar amb 
la col·laboració de l'Ajuntament de Viladecans, de la Diputació de 
Barcelona i del Comitè Econòmic Social Europeu (CESE). 

Les Jornades es van realitzar dins del marc del programa LIFE
ANELLA VERDA. També en el marc d'aquest programa s'havien 
realitzat, entre l'any 2001 i el 2003, intervencions de millora d'al
guns espais perifèrics a la trama urbana en els municipis de Santa 
Coloma de Gramenet i Mollet del Vallès i accions de recerca i des
envolupament al Parc Agrari del Baix Llobregat. 

La protecció i gestió sos tenible dels espais agraris 
periurbans 
L'objectiu de les Jornades va ser analitzar, d'una manera interdis
ciplinar, les problemàtiques, les perspectives de futur, els elements 
de gestió i les politiques europees referents als espais agrnris pe
riurbans, tots plegats territoris de transició entre la ciutat i els es
pais lliures. Per això, van comptar amb la panicipació <l'expens 
europeus i van estar dirigides a un públic interdisciplinar interes
sat tant en l'ordenació i la gestió com en els aspectes socials, eco
nòmics i ambientals del territori. 

Les intervencions es van estructurar en cinc temes que van ser 
tractats en sessions plenàries: (l) els espais agraris periurbans, 
com a fet territo1ial creixent a Europa: (2) l'estratègia tcnitorial eu
ropea i la preservació dels espais agraris periurbans; (3) les estra
tègies de protecció i gestió d'aquests espais: (4) la vinculació de les 
institucions europees, i (5) els projectes desenvolupats en espais 
agraris periurbans en el marc del Programa LIFE. 

Paral·lelament a aquestes jornades va tenir lloc una reunió de tre
ball del Grup d'Estudi d'Agricultura Periurbana del Comitè 
Econòmic i Social Europeu (CESE) del qual la Unió de Pagesos de 
Catalunya fom1a pan com a representant de la Coordinadora de 
Organizaciones cie Agricultores y Ganaderos de l'Estat espanyol. 

El Parc Agrari del Baix Llobregat 
A la darrera jornada es va realitzar una visita al Parc Agrari del Baix 
Llobregat, que constitueix una zona agrícola i, alhora, un pulmó 
cie primer ordre per a l'àrea metropolitana de Barcelona, una àrea 
que concentra un terç cie la població catalana. 

Les terres conreades dins el parc ocupaven, l'any 2004, una super
flcie de 3.500 hectàrees. Una superfície bastant reduïda si la com
parem amb les 32.476 ha que es treballaven l'any 1962. Per a fre-

nar aquest procés de pèrdua de sòl conreat i protegir els valors d'a
quest espai, l'any 1998, el Consell Comarcal, la Diputació de 
Barcelona, els catorze ajuntaments del tram baix i el delta del 
Llobregat i Unió de Pagesos van gestar el naixement del parc, ges
tionat per un consorci format per les mateixes institucions. Tal 
com explicava Ramon Tenicabres, gerem del Parc Agrari, l'objec
tiu general d'aquella iniciativa va ser «preservar l'espai agrari en 
una àrea molt pressionada i aconseguir empreses agrícoles viables, 
a partir de plantejaments sostenibles». 

Per tal d'assolir els seus objectius, el Parc Agrari es plantejava des
envolupar: l) un pla de desenvolupament que recollís un seguit 
de mesures estructurals per a la promoció econòmica i social del 
territo1i, a través d'estudis sectorials i propostes d'actuació sobre 
seguretat, comercialització de productes agraris, aplicació d'inno
vacions tecnològiques. serveis a l'agricultura, relació entre zones 
naturals i agricoles. educació ambiental, aigua de rec, drenatge, ca
mins, ramaderia, etc.; i 2) un pla especial com a figura urbanísti
ca que hauria de regular els usos del territori i possibilitar-hi l'apli
cació de Ics propostes del pla de desenvolupament. 

El Projecte de Pla de gestió i -desenvolupament del Parc Agrari 
estableix cinc llnies estrmègiques d'actuació: l) assolir l'eficièn
cia de les infraestructures i els serveis generals del territori agra
ri; 2) promoure sistemes de producció i comercialització que 
afavoreixin l'increment de les rendes generades per les explota
cions agràries; 3) fomentar la implantació de serveis i la moder
nització de les explotacions agràries per a millorar-ne la viabili
tat; 4) aconseguir un espai de qualitat integrat en el territori i 
amb harmonia amb el medi natural, i 5) consolidar i donar a 
conèixer el patrimoni natural i cultural del Parc Agrari sense in
terferències amb l'activitat agrària. 

D'altra banda, el 17 de desembre de 2003 es va aprovar definiti
,-amem el Pla especial de protecció i millora del Parc Agrari del 
Baix Llobregat. El Pla especial definia com a objectius genèrics 
preservar i millorar el patrimoni agrari i natural de la vall Baixa i 
del delta del Llobregat en la línia del desenvolupament sostenible 
de l'agricultura periurbana, on, segons esmentava, convergien tres 
tipus d'interessos: els productius de l'activitat econòmica; l'ecolò
gic i ambiemal dels sistemes naturalsi i el social derivat del man
teniment d'un paisatge agrari cie qualitat i de les activitats educa
tives i recreatives que el Parc podria acollir. 

Entre les mesures previstes al Pla especial, destacava l'establiment 
d'una protecció específica per al sòl inclòs en l'àmbit del Pla. Així, 
si fins llavors el sòl es qualificava simplement com a sòl no urba
nitzable protegit de valor agrícola, el Pla preveia desenvolupar una 
normativa complementària que en reforçaria la protecció allà on el 
Pla general metropolità (PGM) no va arribar. Per això, el Pla espc-
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A Diputació o Xarxa de 
V Barcelona Parcs Naturals 

xarxa de munrc1p1s Oiputac10 de Barcelona 

Jornades Europees 
d'Agricultura 
Periurbana 
Estratègies i instruments per a la 
protecció i gestió sostenible dels espais 
agraris periurbans a la Unió Europea 

-

Semínari final del projecte 
LIFE Anella Verda: 
una proposta de desenvolupament 
territorial sostenible 

Viladecans, 12, 13 i 14 de maig de 2004 

Auditori de Can Calderon 
Centre de Promoció Econòmica i Serveis a les Empreses 

Co·OI' anitzen 

UNI Ó 
~~ DE PAGESOS 

Ajuntament de Vilact«-ans 

~ Parc Agrari 
~ del Baix Llobregat 

Xani:a de Parcs Nalurat, 

t:objediu de les jornades va ser analitzar les problemàliques, les perspectives de lutur, els elements 
de gestió i les políliques europees referents als espais agraris periurbans. 

JORNADES EUROPEES D'AGRICULTURA PERIURBANA 

cial introduïa un nou instrument: el Pla rector de desenvolupament 
(PRD), que fixaria l'ordenació completa quant a producció agrària, 
recursos hídrics, estmctu ra viària, usos urbans i socials i qualitat pai
satgística. 

Conclusions de les Jornades 
Corn a clausura de les j ornades, es van assumir una sèrie de reptes 
que, Josep Montasell , enginyer tècnic agrlcola de l'Àrea d'Espais 
Naturals de la Diputació de Barcelona va sintetitzar en els punts se
güents: (1) aconseguir el reconeixemen1 especiíic social, polític i 
administratiu; (2) reconèixer que l'agricultura periurbana supona 
indubtables problemes limitadors i específics; (3) impulsar princi
pis i criteris bàsics comuns, d'àmbit europeu; ( 4) interioritzar que 
els veritables protagonistes de l'espai agrari són els pagesos i page
ses; (S) assumir que l'espai agrari periurbà és el medi on es desen
volupa l'activitat agrícola a més d'un territori fonamental per a les 
connectivitats dels espais naturals; (6) reconèixer el paper multi
funcional de l'activitat agrària; (7) utilitzar el paper rnulti funcional 
de l'activitat agrària com un recurs per a diversificar l'activitat eco
nòmica de l'empresa agrària; (8) assumir que l'espai agrari periur
bà és un territori on s'ha d'intervenir necessàriament, des de la pla
nificació i la gestió; (9) incorporar la lògica dels ecosistemes agraris 
en la descripció dels espais agraris periurbans; (10) millorar les in
fraestructures productives, viàries i de serveis de l'espai agrari pe
riurbà: (l l) utilitzar tots aquells mecanismes jurídics, tècnics i de 
dissuasió que siguin necessaris per a plantejar estratègies de plani
ficació, ordenació i gestió dels espais agraris periurbans; (12) cercar 
oportunitats de finançament; (13) impulsar una gestió agrà1ia i te
rritorial duradora en el temps a partir del planificació territorial i 
urbana, i de la planificació esmuègica en un context participatiu i 
de gestió conjunta entre ens públics i privats; (14) incorporar «el 
coneixement» com un factor més de producció; (15) recuperar el 
paisatge agrari periurbà, entenent l'espai agrari com un agroecosis
tema; (l6) enfortir el paper dels govems locals en la preservació i 
gestió dels espais agraris periurbans, i (17) crear un observatori eu
ropeu de l'agricultura periurbana. 

Més informació: 

ww11.di ba. es/parcsnlpa res/l i fe/ 
wwwd1ba.es/parcsn/parcs/homc.asp 
w11·w.clba1xllobrcgat net 

JRL, XSR i XBR 
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Continua el debat sobre la possible construcció d'una línia elèctrica de 400.000 V, 
transfronterera entre Baixàs, Bescanó i Sentmenat. proposada pels governs espanyol i francès. 
Segons els seus partidaris, la línia permetrà millorar la interconnexió amb la xarxa europea d'alta 
tensió i subministrar energia al ferrocarril d'alta velocitat. Per als seus detractors, la línia és 
innecessària i suposarà un gran impacte per al territori i la salut de les persones. 

Antecedents íl 2003:72 

L'origen d'aquest projecte se situa a principi dels anys vuitan
La, quan e l govern francès, que d isposa d'excedents d'energia 
elèctrica procedents de les seves centrals nuclears, va signar 
un acord amb e l Govern espanyol en què es compromeLia, a 
panir de 1994, a augmentar l'energia que ja subministrava 
(uns 1.400 megawaus, MW) en 1.000 MW mitjançant lacre
ació d 'una nova línia elèctrica d 'alta tensió. Posteriorment, la 
Unió Europea va p roposar que s'incrementés la interconnexió 
de les xarxes dels països de la Unió amb l'objectiu de conso
lidar la cohesió entre les regions transfronteres i augmemar 
l'eficiència de les xarxes. No obstant això, l'existència d'in for
mes desfavorables va fer que el Govern francès no pogués 
complir el termini, fet que el va obligar a indemnitzar l'Estai 
espanyol amb 1.800 milions d'euros l'any 2000. Amb tol, els 
dos governs van signar un nou acord on es comprometien a 
enllestir la línia l'any 2007. 

D'aquesta manera, fins al 2004, hi havia quatre lín ies elèctri
ques d 'interconnexió, emre les quals la que connecta Baixàs 
(a la Catalunya Nord) i Vic, a la comarca d'Osona, passant pel 
coll d'Ares (el Ripollès), que permetien una transferència de 
1.400 MW 

Segons la companyia Rcd Eléctrica España (REE) la moratò
ria existem a l'Estat espanyol quan t a la construcció de noves 
centrals nuclears i el fort creixement de la demanda (entorn 
de l 5% anual) del consum energètic feien necessària la cons
trucció d'una nova línia. 

Des del prime r moment , les diverses propostes de traçat d'a
questa nova línia t ransp irinenca van ser polèmiques. Després 
de rebutjar la possibilital de passar pels Pirineus occidentals 
o centrals, on va aixecar una fon a oposició, els dos governs 
es van decantar pels Pirineus orientals. D'aquesta manera, la 
interconnexió elèctrica entre els dos estats es realiLzaria mit
jançant la construcció d'una nova l!nia elèctrica de 400.000 
V entre els municipis de Baixàs (Rosselló), Bescanó (Gironès) 
i Sentmenat (Vallès Occidental). La lfn ia tindria una llargada 
de 90 km i com portaria la ubicació, aproximadament cada 
300 m, de torres de prop de 60 m d 'alçada , 35 m d'ample i 
superfície de base d'uns 400 m'. La inversió prevista era de 
40 milions d'euros i REE descartava la possibiliLal de soterrar 
la línia perquè assegurava que encariria el cost vint vegades. 

Arguments a favor i en contra 
El Govern espanyol i el Govern francès, aixl com també el ca
talà, eren els principals avaladors del projecte . Asseguraven 
q ue permetria millorar la interconnexió amb la xa rxa europea 
d 'alta tensió, que ajudaria a reforçar el subministrament elèc
tric a les comarques gironines i q ue contribuiria a alimentar el 

íutur l RRt'CARRII 1)
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LI 1"" Pt ~., , \ ll'l6-l) J l. Les associacions empresarials, com 
Petita i Mitjana Empresa de Catalunya (PlMEC) o la Cambra 
de Comerç de Girona, també donaven suport a la línia d'alta 
tensió, ja que asseguraven que el subministrament actual no 
tenia prou qualitat ni quamitat i dificu ltava el desenvolupa
ment de l'activitat industrial i turística de la zona. 

La possib le construcció d'aquesta in fraest ructura va aixecar 
fortes crítiques entre les entitats ecologistes de la Catalunya 
Nord , on es va crear el moviment Non a la THT, No11 à la très 

llau/e ter1sio11, i entre les de les comarques gironines i barcelo
n ines. 

En el cas de l'Estat francès les protestes també tenien e l recol
zament de les institucions locals i regionals. Els detractors al 
sud de la fronte ra comptaven amb el recolzament d'enti tats 
c íviques, ecologistes i a lgunes administracions locals: assegu
raven que la línia no era necessària per al funcionament del 
FAV i subrat llaven el fort impacte ambiental i paisatgístic que 
tindria en el territori, especialment en espais naturals com la 
serra de les Guilleries, la serra de l'Albera o el massis del 
Montseny. També alenaven dels possib les efectes negatius 
dels camps magnèt ics sobre la salut humana, ja que determi
nats estudis cientlfics relacionaven l'exposició a l'a lta tensió 
amb l'aparició de leucèmia infantil i de tumors cerebrals. 

Com a alte rnaliva demanaven que s'opu~s per reforçar les lí
nies existents, com per exemple la de Baixàs a Vic, en lloc de 
crear-ne cie noves, i que s'apostés per un model energètic al
ternatiu basat en la generació d'energia renovable en llocs 
propers al consum. 

El traçat entre Sen tmenat i Baixàs 
El 1997 REE va redactar l'avantprojecte del primer tram, en
tre Sentmenat i Bescanó, que posterio rment va ser mod ificat 
a petició dels ajuntaments i veïns afectats. Aixl, el maig de 
2002 es va presemar un nou projecte on s'introduïen diver
ses millores com l'allunyament de la línia dels espais naturals 
i de nuclis urbans (com el de Santa Eugènia de Berga, a 
l'Osona) o el desmantellament de línies velles. El projecte va 
continuar tenint l'oposició d'ajuntaments, com els de Sant 
Hilari Sacalm o Santa Coloma de Farners, que demanaven 
que es busquessin alt res alternatives amb menys impacte te
rritorial, com per exemple seguir el corredo r del FAV. 

Pel que fa al tram emre Baixàs i Bescanó, la com panyia fran
cesa Réseau de Transport d 'Electricité (RTE) havia realitzat un 
projecte de traçat para l·lel al FAV i l'autop ista entre Baixàs i 
la frontera, de tal manera que passaria pel coll del Portús, i la 
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Jonquera, entre el Roselló i l'Alt Empordà, abans d'arribar a 
Figueres. Aquesta opció fou rebutjada per ajuntaments i enti
tats ecologistes de la Catalunya Nord el 2003, fet que va obli
gar a la companyia a reconsiderar el projecte i a estudiar altres 
alternatives. Fos com fos, en el tram següent entre Figueres i 
Bescanó, el traçat havia de passar paral·lel al FAV fins a Palol de 
Revardit (al Pla de l'Estany) i a partir de llavors seguir fins a 
Bescanó travessant el nord-oest de la comarca del Gironès. 

Entitats i partits polítics defineixen posicions 
El 31 de gener de 2004 es va realitzar una manifestació a 
Perpinyà en comra de la línia que fou convocada pel Consell 
General del departament francès dels Pirineus Orientals i que 
va reunir unes cieu mil persones. El president del Consell 
General, Chris1ian Bourquet, qualificava el projecte cie "degra
dant per al nostre patrimoni i la nostra identitat", tol i que es 
mostrava favorable a subministrar energia a l'Estat espanyol. 
També van participar a la p rotesta diversos col·lectius de les co
marques gironines, com Salvem !'Empordà i representants 
d'Iniciativa per Catalunya-els Verds (lCV). 

A final de març, el conseller d'Indústria de la Generalitat de 
Catalunya, Josep Maria Rané, va defensar la línia elèctrica, ja 
que, a parer seu , permetria donar energia al FAV i evitar proble
mes de subministrament, que es podrien traduir en talls ener
gètics. No obstant això, es mostrava obert a discutir-ne el traçat. 
Aquestes declaracions van aixecar malestar dins d' ICV, que va 
recordar que 1 \• ll ,, C,, K 200 ,:5], signat per lCV, cl Partit 
dels Socialistes de Catalunya (PSC) i Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC), especificava que la possible construcció de no
ves infraestructures havia d'estar supeditada a l'elaboració del 
futur Pla energètic cie Catalunya 2005-2015. 

Es comença a concretar el traçat definitiu 
El mes d 'agost, la companyia francesa RTE va presentar un nou 
traçat de la línia d'alta tensió entre Baixàs i la frontera. En lloc 

SALVEM LES 
tlUILLERIES 

NOA UI L 11/A 
DE 400.000V. 

La possible construcció de la línia va aixecar críliques a ambdues bandes dels Pirineus 
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de passar pel coll del Ponús, seguim el corredor cie l'autopista, 
proposaven ara connectar-lo per Momferrer (el Vallespir) i el 
Mont Capell. El Consell General del Pirineus Orientals i el mo
viment Non à la THT van rebutjar de nou el projecte asseguram 
que tindria un fon impacte sobre la vall del Tec. Demanaven 
que es realitzés un estudi d'alternatives en el conjunt dels 
Pirineus i no només a la Catalunya Nord. Per això van con \"0-
car una nova manifestació a Ceret, la capital del Vallespir, on 
van aplegar unes cinc mil persones. 

Aquest possible traçat tindria clares repercussions a l'altre cos
tat de la fromera, ja que obligaria a la línia elèctrica a allunyar
se del FAV a partir de Figueres. Alguns mitjans de comunicació 
especulaven amb la possibilitat que, un cop creués la fromera 
al Vallespir, la nova línia afectaria cis municipis d'Albanyà, 
Maçanet de Cabrenys, Sant Llorenç de la Muga, Terrades, 
Cistella, Vilafant i Figueres. 

D'altra banda, el mes de setembre, Red Elèctrica de España 
(REE) va enunciar que ja havia enllestit el projecte cie construc
ció de la línia en tre Sentmenat i Bescanó. El traçat era molt 
semblam al previst a l'avantprojecte, tot i que s'hi havien inclòs 
algunes modificacions que cominuaven sense agradar als mu
nicipis afectats. D'aquesta manera el projecte només estava 
pendent de l'au torització per part del Ministeri d'Indústria, 

Turisme i Comerç. 

El Govern ajorna la decisió sobre la línia 
A principi de desembre, el Govern de la Generalitat va decidir 
ajornar qualsevol decisió sobre la línia d'alta tensió fins que s'a
provés el nou Pla energètic de Catalunya, previst per a la prime
ra meitat de 2005, que n'hauria cie determinar la necessitat. 
Aquest acord el va adoptar la comissió interdepan amemal entre 
els departaments de Treball i Indústria, Política Territorial i 
Obres Públiques i Medi Ambient i Habitatge, formada pel con
seller en cap, Josep Bargalló i Valls, i el conseller cie Treball i 

~ 
CONSEil 
GENERAL 
l'l'KI Mt\ ORlfNl.'\11 \ 
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Indústria.Josep Maria Rañé, el de PTOP.,Joaquim Nadal, i e l de 
MAiH, Salvador Milà. D'altra banda, la Generalitat no descarta
va la possibili tat que se soterrés una part de la línia. 

Dins el Govern, el PSC es most rava favorable a la linia, ICV la 
refusava obenament, mentre que ERC reconeixia la necessitat 
de millorar i modernitzar les limes, si bé es mostrava partidària 
d 'esperar el Pla energètic per a conèixer les necessitats reals. Per 
la seva banda, Convergència i Unió (CiU) i el Partit Popular (PP) 
eren favorables a la construcció de la linia i criticaven cl Govern 
perquè írenava projectes d'infraestructures que ells considera
ven fonamentals per a Catalunya. 

La decisió de la Generali tat va obligar els governs espanyol i 
francès a retardar la decisió final sobre la linia, prevista inicial
ment en la cimera francoespanyola celebrada a Saragossa el 7 
de desembre. 
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D'altra banda, a mitjan desembre, la Generalitat va enunciar 
que havia encarregat un estudi a l'Institut d'Economia de 
Barcelona perquè establis les compensacions que haurien de re
b re els ajuntaments que poguessin resultar afectats pel pas de 
la lín ia. En aquest cas no s'hi inclo!a els particulars afectats per
què ja serien indemnitzats per les expropiacions. L'estudi va 
concloure que la quantitat a rebre era de 36.000 euros per ca
da quilòmetre de linia. 

Ecologistes i empresaris es mobilitzen 
A principi de desembre, les entitats ecologistes Salvem 
('Empordà, Salvem les Gui lleries i la Plataforma en Defensa de 
l'Alta Garrotxa van enunciar, en una trobada a Besalú, la crea
ció de la Plataforma No a la Molt Alta Tensió. Les entitats de
nunciaven la manca d'implicació dels alcaldes gironins afectats 
pel traçat i hi contraposaven les reaccions que es vivien a la 
Catalunya Nord on la pràctica total itat dels a lcaldes feia un 
front comú contra la linia . 

• 
Baixàs 

\ • l Perpinyà 
l \ 

l 
l Opció A 

Opció B Ceret 

• 
Monlfamlr 

• Coll d'Ares 

MontCapel 

PalOI de Revardit 
l 

'01un 
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Per la seva banda, l'associació d'empresaris Pimec i la Cambra 
de Comerç de Girona van reiterar el seu suport a la linia per po
sar fi als talls d 'electricitat que perjudicaven les indústries i per 
aconseguir l'ampliació de potència de diverses empreses que ho 
havien sol·licitat. Per això van instar a les insti tucions a apostar 
per aquesta infraestructura per tal que no prevalguessin els in

teressos locals. 
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A íinal d'any van sortir a la llum pública dos estudis contradic
toris sobre la necessitat de la línia per al funcionament del FAV. 
Segons la companyia francesa RTE, per al funcionament del 
FAV n'hi hauria prou amb 225 kV, mentre que REE es reafirma
va en la necessitat de la línia de 400 kV. 

A la darreria de 2004 el Ministeri d'Indústria encara no havia 
donat l'autorització definitiva al projecte entre Sentmenat i 
Bescanó. Aix! mateix, encara estaven en estudi les diverses al
ternatives per a la connexió amb França i s'especulava amb la 
possibili tat que h i hagués tres traçats possibles: per Maçanet de 
Cabrenys (seguint l'opció proposada per la companyia france
sa), per la Vajol o per la Jonquera. La resolució final s'esperava 
en un termini de mig an)', coincidint amb l'elaboració del Pla 
energètic de Catalun)'a, que havia de dictaminar definitivament 
si la línia era necessària o no. 

Més informació: 

W\\ w,ambra.gi 
ww,, c,,llcuif-nonalatht wm 

W\\\\ pangca.org/accc 
w,,,,.salvcrn-cmporcb.org 

MJP 
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LLEI DE MILLORA DE BARRIS 

S'aprova la llei 2/2004, de millora de barris, àrees urbanes I viles que requereixen atenció 
especial que preveu invertir 600 milions d'euros fins a l'any 2011 amb l'objectiu d'assolir la 
rehabilitació integral de diversos espais urbans per tal de millorar les condicions dels ciutadans 
que hi resideixen. El mes de desembre el Departament de Política Territorial i Obres Públiques 
(DPTOP) resol la primera convocatòria d'ajuts, subvencionant el 50% del pressupost de tretze 
projectes de dotze municipis catalans. 

La necessitat d'establir un programa de rehabilitació integral d'a
quelles àrees urbanes que requerien una atenció especial va ser in
closa l'any 2003 en el document A,< 1Rn r1 R II L\ , ,o\ 1 R\ c.1111 1-

""'TI 1 0·1,,,1 'RRI·~ [2út13 51 mitjançant el qual cl Partit dels 
Socialistes de Catalunya (PSC), Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya-Verds (ICV) fom1alit
zaven l'acord per a governar la Generalitat de Catalunya. 

El mes de gener de 2004 es va sotmetre a exposició pública l'a
vantprojecte de la Llei de millora de barris, que pretenia res
pondre al compromís adquirit pels tres partits. En la memòria 
s'exposaven les motivacions d'aquesta nova Llei. Segons el 
Govern en els darrers vint anys el desenvolupament de la ma
jor part de viles i ciutats de Catalunya havia estat positiu, si bé 
determinades àrees patien problemes d'ordre social, econòmic i 
urbanístic molt importants. Argumentaven que aquests espais 
no podien millorar únicament amb intervencions sectorials (per 
a trobar feina, per a rebre ajudes, per a millorar els habitat
ges ... ), sinó que aquestes s'havien d 'adreçar a tota la comunitat. 
Per això la Lici havia de permetre realitzar una intervenció pú
blica de caràcter integral gestionada conjuntament per la 
Generalitat i els ajuntaments implicats per tal de dotar aques1es 
àrees d'una qualitat urbana i unes condicions socials equipara
bles a la mitjana de Catalunya. 

El mes de març el Govern de la Generalitat en va aprovar el 
Projecte de llei i dos mesos després, el 27 de maig, el Parlament 
va aprovar la Llei de millora de Barris, Àrees urbanes i Viles que 
requereixen atenció especial, que fou publicada al Diari Oficial de 
la Generalitat de Catalunya (DOGC) una setmana després. Es trac
tava de la primera llei aprovada duram la legislatura i va rebre el 
suport de LOts els grups parlamentaris, inclosa l'oposició formada 
per Convergència i Unió (CiU) i el Partit Popular (PP). 

Contingut de la Lle i 
La Llei 2/2004, de 4 de juny, de millora de barris, àrees urbanes i 
viles que requereixen atenció especial fixava la creació d'un fons 
de foment del programa que permetria finançar projectes d'inter
venció integral que tinguessin per objectiu la millora urbanistica, 
social i econòmica de barris que requerien una atenció especial. El 
fons, adscrit al Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques (DPTOP), havia de finançar emre el 50% i el 75% del 
pressupost global de cada projecte. En LOtal es preveia invertir en 
els projectes iniciats en els quatre anys següents un LOtal de 600 
milions d'euros fins a l'any 2011. D'aquests, 376 es farien efectius 
em re el 2005 i el 2008, 248 dels quals els aportaria la Generalitat 
i 128 les administracions locals. 

La Llei establia que podien rebre finançament del fons aquells mu
nicipis on s'ubiquessin barris o àrees urbanes que es poguessin 

trobar en alguna de les situacions següents: processos de regressió 
urbanística (degradació de les edificacions, manca de qualitat de 
l'espai públic, dèficit d'equipaments ... ), problemàtica demogràfica 
(per pèrdua o envelliment de la població o creixement massa ac
celera!), presència de problemes econòmics o socials d'especial 
gravetat o bé dèficits socials, urbans i problemàtiques de desenvo
lupament local. En tol cas, es consideraven prioritàries les actua
cions que s'apliquessin en àrees velles i nuclis antics, pohgons d'
habitatge construns a partir dels anys cinquanta i àrees 
d'urbanització marginal. 

Els tipus de projectes i intervencions que calia realitzar podien 
anar dirigits a la millora d'espais públics i a la dotació de zones 
verdes. a la rehabilitació i equipament dels elements col·lectius 
dels edificis, a la previsió d'equipaments per a ús col·lectiu, a la 
incorporació de les tecnologies de la infonnació en els edificis, al 
foment cie la sostenibilitat del desenvolupamem urbà o l'accessi
bilitat i a la supressió de les barreres arquitectòniques. Els ajun
taments eren els responsables d'elaborar i executar els projectes, 
mentre que el DPTOP els havia de seleccionar i assignar-ne els re
cursos. 

Per a escollir els projectes es crearia una comissió integrada per 
l'Administració de la Generalitat, l'Administració local i els sectors 
afectats, que analitzarien les sol·licituds presentades i realitzarien 
la proposta d'adjudicació del fons a partir d'uns criteris d'avalua
ció que s'havien d'establir mitjançant un decret de desenvolupa
ment. A més, per cada projecte finançat es constituiria un comitè 
d'avaluació i seguiment integrat per representants de la 
Generalitat, de l'Administració local, de les emitats veïnals, dels 
agents econòmics i socials i de les associacions ciutadanes per tal 
d'avaluar-ne el funcionament. 

En principi s'havia previst finançar un total de quaranta projectes, 
si bé una esmena presentada per CiU va suprimir aquest límit. A 
més, la federació nacionalista, malgrat votar a favor de la Llei, va 
votar en comra d'un dels articles que fixava en un 75% l'aportació 
màxima de la Genera li lat a cada projecte, ja que a parer seu aquest 
límit impediria als ajuntaments amb menys recursos presentar-se 
a les convocatòries. El secretari de Planificació TerriLOrial, Oriol 
Nel·lo, argumentava que les operacions que es duguessin a terme 
havien de ser de gran envergadura per a evitar la política «d'es
quitxada», és a dir, de moltes subvencions però de poca quantitat. 

S'aprova e l Decret de desenvolupament 
El mes de setembre es va aprovar el Decret 369/2004, de 7 de se
tembre, pel qual es desenvolupava la Llei 2/2004, de 4 de juny. El 
Decret havia de concretar el règim de gestió del fons de foment del 
programa i la forma com havien de ser seleccionats els projectes 
presen1ats pels ajuntaments. 
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El decret fixava que els projectes que es presentessin a la convo
catòria haurien d'especificar aspectes com la delimitació de l'àrea, 
la descripció cie la situació urbanlslica, la proposta d'actuació, un 
calendari cie desplegament, la previsió cie recursos o la participa
ció ciutadana. El pressupost de cada projecte no podia ser supe
rior als 20 milions d'euros, dels quals la Generalitat finançaria en
tre un 50 i un 75%, i s'hauria de realitzar en un període màxim 
de quatre anys. Cada ajuntament només podria rebre recursos per 
a una sola intervenció en cada convocatòria, excepte el de 
Barcelona, que en podria tenir dos a causa del major pes pobla
cional. 

Es creava també una comissió de gestió del fons de foment del 
programa de barris i àrees urbanes integrada per setze persones 
en representació de la Generalitat, sis de l'Associació Catalana de 
Municipis (ACM), sis de la Federació de Municipis cie Catalunya 
(FM.C), una en representació del Col·legi Oficial d'Arquitectes de 
Catalunya (COAC) i una del Col·legi d 'Arquitectes Tècnics. 
Aquesta comissió realitzaria l'anàlisi de les sol·l icituds de partici
pació en el fons i formularia la proposta d'adjudicació que indica
ria quins projectes podien ser finançats i la quantitat proposada. 
La proposta es realitzaria a partir d'uns criteris i barems d'avalua
ció fixats en el Decret, amb les quals es valorarien diversos factors 
corn els indicadors socials, econòmics i urbanístics del barri o bé 
l'adequació del projecte presentat a les necessitats de l'àrea. 
Finalment, la proposta de resolució seria elevada per la Comissió 
al conseller de Política Territorial i Obres Públiques, a qui corres
pondria la resolució definitiva sobre l'atorgament o denegació del 
finançament. 

Primera convocatòria i primers tretze projectes 
subvencionats 
La primera convocatòria d'ajuts, que preveia una subvenció de 99 
milions d'euros, es va iniciar el 15 de setembre i es va tancar el 22 
d'octubre. Durant aquest període es van presentar un total de sei
xanta-sis projectes, dels quals vint-i-nou pertanyien a l'àmbit metro
polità, onze a les comarques gironines, deu a les comarques centrals, 
vuit al Camp de Tarragona, cinc a l'àmbit de ponent i tres a l'Alt 
Pi1ineu. Els projectes que no resultessin escollits a la primera convo
catòria es pod 1ien tomar a presentar en les següents, que es realitza
rien fins al 2007. 

El mes de desembre el conseller de Polftica Territorial i Obres 
Públiques, Joaquim Nadal, va presentar la resolució definitiva de 
la convocatòria que adjudicava les subvencions a un total de tret
ze projectes dels seixanta-sis presentats. Els ajuts suposaven una 
inversió de 198 milions d'euros, dels quals la meitat anirien a cà
rrec de la Generalitat i la resta dels ajuntaments beneficiaris dels 
projectes escollits. Els projectes escollits foren els centres històrics 
de Balaguer, tvlanresa i Olot, el Barri del Carme de Reus, 
Collblanc-Torrassa de l'Hospitalet de Llobregat, 51 Rk I n'rr-- \l! :\.l 

l l l l l de Santa Coloma de Gramenet i de Badalona, Salt Setanta 
de Salt, Ca n'Anglada de Terrassa, Barri de l'Erm de Manlleu, la 
Mariola de Lleida i els barris de Roquetes i ~-" 11 ( 11 rnl'.1 l l 9-+I 
de Barcelona. El cost total dels projectes anava des dels 7,2 mi
lions d 'euros del nucl i amic d'Olot íins als 18,7 de Collblanc
Torrassa de l'l lospitalet de Llobregat i en tots els casos la subven
ció de la Generalitat era del 50%. 

El nucli antic de Balaguer íou el que quedà en primer lloc de tots els 
projectes presentats. Bona part dels seus 3.000 habitants eren immi
grants que vivien en condicions que, des de l'Ajuntament mateix, 
qualificaven d'inhumanes. ja que en molts casos les cases eren apun
talades i no disposaven dels serveis bàsics. El projecte subvencionat 
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proposava diverses actuacions com crear un centre de recursos i ser
veis d'atenció a l'immigram, enderrocar algunes cases per a construir 
aparcamenLS o eixamplar els carrers. 

A la ciutat de Barcelona les subvencions pels dos projectes sumaven 
12,8 milions d'euros dels 30 milions demanats. Es tractava del barri 
de Roquetes, a Nou Barris, on el projecte se centrava bàsicament a 
dotar de zones verdes el barri i del barri de Santa Caterina, a Ciutat 
Vella, on entre altres coses es preveia urbanitzar el Pou de la Figuera, 
conegut també com a •Forat de la vergonya•. Els dos grups de l'o
posició (CiU i PP) afirmaven que la subvenció era clarament insuíi
cient i van acusar l'alcalde.Joan Clos, de manca d'ambició per con
fo1mar-se amb aquesta rebaixa i per no haver presentat més de dos 
projectes a la convocatòria. 

Per la seva banda, els alcaldes de Badalona i Santa Coloma de 
Gramenet es van mostrar molt satisíets amb la inversió prevista 
per als dos projectes, realitzats conjuntament entre els dos ajun
taments i que se situaven en els barris limitroíes entre les dues 
ciutats, que sumen un total de l 38.000 habitants. Aquests ajun
taments havien demanat una subvenció de 15 milions per cada 
projecte, tot i que finalment la dotació s'havia quedat en els 9,3 
per Badalona i els 9 per Santa Coloma. t: Ajuntament de Santa 
Coloma es mostrava disposat a assumir la quantitat que havia 
quedat sense cobrir i el de Badalona reconeixia que caldria bus
car altres fonts de finançament 

Al municipi de Salt, a la comarca del Gironès, el projecte subvencio
nat Salt Setanta incloïa més de la meitat dels seus habitants (lS.800 
dels 27.000) i comptava amb quaranta-set programes que havien de 
permetre dotar els banis de nous equipaments socials, millorar els 
serveis comuns als edificis, reurbanitzar diversos carrers i millorar 

El nucli antic de Balaguer, en la imatge, va quedar en primer lloc de lots els projectes presentats 
a la primera convocatòria de la Llei de Millora de Barris. Foto: Cartes Valêllcia 237 
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els se1veis publics. L'alcaldessa de Girona, Anna Pagans (PSC), la
mentava que no s'hagués consensuat un programa conjunt amb Salt 
que hauria permès incloure els barris de Santa Eugènia i Can Giben 
del Pla, que finalment van quedar fora de la subvenció. L'alcalde de 
Salt.Jaume Torramadé (CiU), lamentava que no s'hagués optat per 
un projecte comú per tal de defensar Ics peculiaritats d'aquest mu
nicipi. 

D'altra banda a la ciutat de Lleida el projecte finançat havia de per
metre construir una nova rambla peatonal des del carrer del Joc de 
la Bola fins a la plaça Galfcia amb l'objectiu de donar més vida al ba
rri de la Ma1iola. També es preveien altres actuacions, com la pavi
mentació de diversos carrers, la restauració de façanes o la instal·la
ció d'ascensors. 

La resta d'acwacions havien de permetre millorar el centre de 
Manresa en el marc del Pla integral de rcvnalització del nucli antic, 
millorar l'espai públic del Barri de l'Erm de Manlleu, la urbanització 
de diversos parcs a Collblanc-la Torrassa de l'Hospitalet, realitzar 
operacions de reforma i rehabilitació urban!stica de la part més de
gradada de la vila vella d'Olot i incrementar la cohesió comunitària 
dels barris de Ca n'Anglada, Montserrat, Torressana i Vilardell de 
Terrassa. 

Es cerquen alternatives per diversos barris no 
subvencionals 
Els més de cinquanta municipis que no havien obtingut l'ajuda 
van reaccionar de diversa manera a l'anunci cie la Generalitat. 
Aix1, per exemple, des de la comarca del Maresme, els ajunta
ments lamentaven que cap dels quatre projectes presentats (a 
Mataró, Argentona, Malgrat i Palafolls) fossin subvencionats, si bé 
es mostraven disposats a tornar-ho a intentar en convocatòries fu
tures. Altres municipis com Girona, que havia presentat els barris 
de Santa Eugènia i Can Giben del Pla, apostaven per buscar no
ves fons de finançament. 

Per la seva banda, l'equip de govern de l'Ajuntamem de 
Tarragona, governat per CiU i PP, que havia presentat cl projecte 
del barri de C:ampclar i que no havia rebut la subvenció, va criti
car duramem la resolució de la convocatòria. Acusaven el Govern 
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de la Generalitat de sectari, ja que tots els municipis seleccionats, 
excepte Salt, estaven governats per partits d'esquerres, majorità
riament pel Partit dels Socialistes de Catalunya. A més lamenta
ven que les màximes pumuacions les haguessin obtingut nuclis 
històrics, fet que, segons la regidora de Benestar Social, Maria 
Lluïsa Expósito, evidenciava que el Govern havia p1imat «les pe
dres abans que les persones~. El delegat del Govern de la 
Generalitat a Tarragona, Xavier Sabaté, va negar qualsevol tracte 
de favor als ajuntamems governats per partits d'esquerres, recor
dant que la majoria dels projectes no subvencionats estaven go
vernats també per aquests mateixos partits. 

També va criticar la decisió cie la Generalitat l'alcalde del Prat 
de Llobregat, Llms Tejedor, d'ICV, per l'exclusió del barri de 
Salll Cosme, una àrea amb greus problemes de pobresa i delin
quència. 

Precisamem en els barris de Campclar i Sant Cosme,juntament amb 
els de Font de la Pólvora (a Girona) i Sant Roc (a Badalona) que no 
s'havien presemat a la Llei cie barris, el Govern de la Generalitat es
LUdiava crear altres instruments per a resoldre els greus problemes 
de marginalitat i dclinquència que patien. Segons el secretari gene
ral d'Habitatge de la Generalitat, Ricard Fernandez, es tractava de 
barris on no n'hi havia prou amb una aportació puntual tal com pro
posava la Llei de barris, sinó que calia una intervenció continuada 
en el temps i en què treballessin totes les administracions implicades 
a través d'un consorci, tal com s'estava fent al barri de la Mina de 
Sant Adrià de Besòs. 

Després d'aquesta primera resolució. la Generalitat va enunciar que 
la convocatòria següent s'obriria cl febrer de 2005, a la qual també 
es podrien tomar a presentar els projectes deseslimats a la primera 
convocatòria. Mentrestant, s'havien de començar a executar projec
tes subvencionats en la convocatòria del 2004. 

MJP 

Més informació: 

http://\, \\ \\.gem.u n..:t/ptnp/nut.u/harn~/in<lrx hun 
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LLEI DE PROTECCIÓ, GESTIÓ l ORDENACIÓ DEL PAISATGE 104 

El 25 de novembre de 2004 es fa públic al Diari Oficial de la Generalitat l'avantprojecte de la Llei 
del paisatge de Catalunya, per iniciativa del Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques. Aquest instrument legislatiu dotarà d'un marc normatiu general la consideració, 
tractament i gestió del paisatge. Es preveu que a primers de 2005 s'aprovi al Parlament. 

El Parlament de Catalunya, mitjançant la Resolució 364Nl de 
14 de desembre de 2000, acordà unànimement adherir-se al 
Conveni europeu del paisatge, també anomenat Conveni cie 
Florència aprovat pel Consell d 'Europa el 20 d 'octubre cie 2000. 
El Conveni compromet tots els països membres a posar en pràc
tica polítiques de paisatge, que es defineix com «un element es
sencial per al benestar individual i social, la protecció, gestió i 
planejament del qual componen drets i deures per a tothom». 

L'adhesió, però, no es va traduir en cap mesura operativa a 
Catalunya fins el canvi cie govern de la Generalitat. A final de 
gener de 2004, el conseller de Política Territorial i Obres 
Públiques (DPTOP) Joaquim Nadal, va declarar que la pre
servació del paisatge com a valor ambiental, econòmic i iden
titari seria una de les prioritats del seu Departament. 

En les darreres dècades, l'extensió, la diversitat i la intensitat 
dels processos d'urbanització, l'impacte cie determinades in
fraestructures, l'abandonament d'activitats agrícoles, l'apari
ció d'usos periurbans, la degradació d 'algunes àrees urbanes 
i la sobre freqüentació d 'alguns paratges han contribuil a pro
cessos de transformació i degradació del paisatge. En els da
rrers trenta anys de governs democràtics, s'ha avançat en l'a
plicació d'eines legals i de planificació que han consolidat la 
cultura d'ordenació i gestió de c iutats, així com de preserva
ció i gestió dels espais natura ls protegits. Tanmateix, les 
transformacions territorials més importants han estat, però, 
fora d'aquest àmbits, i molt sovint amb efectes d'abast supra

locals. 

El 4 d'octubre el DPTOP va presentar l' 1, ,n I PTOP 5Ll \\t, t t·, 
.e 1 1, ,,~ r1d1 'RIT \RII, l 12 l per a la present legislatura. En el text 

s'explicitava la voluntat de preservar el lit0ral, la muntanya i el 
paisatge, aprovam el P1 ~ 1,11•11 'R t Ro ,,,n, n I sbT \IA 1,1 \
,t K l 381, redactant plans directors de les comarques de mun
tanya (Pl·l l'IR~l nR '" , l·l 1( 1 RA \ \l ¡, \R,, l 1391) i presen
tant l'Avantprojecte de lici del paisatge, per a discutir-lo al 
Parlament, previst per a final del 2004. Tal corn s'expressa en el 
document «l'interès d'aquesta iniciativa no és normalitzar cl 
paisatge, sinó establir instruments perquè les administracions i 
les entitats interessades hi puguin intervenir eficaçment quant a 
la gestió». 

Finalment, e l 25 de novembre es va publicar al Diari Oficial 
de la Generalitat l'Avantprojecte de llei de protecció i gestió 
del paisatge de Catalunya, sotmetent-lo a informació pública 
durant un període de quinze dies hàbils, per tal de garantir la 
màxima participació, transparència i proximitat en l'actuació 
de la Generalitat, així com pem1et re la presentació d'al·le
gacions. 

Contingut de l'Avantprojecte de llei del paisatge 
S'estructura en cinc capítols. El primer, Disposicions gene
rals, estableix l'objecte de la Llei, els seus principis inspira
dors, la definició de paisatge, l'àmbi t d'aplicació, les políti
ques de paisatge i la tipologia d 'acwacions. Com la Carta 
europea del paisatge, l'Avantprojecte defineix el paisatge com 
«una àrea, tal com la percep la col·lectivitat , el caràcter de la 
qual és resultat de la interacció de factors naturals Vo hu
mans», i la seva qualitat com «la formulac ió per part de les 
autoritats públiques de les aspiracions de la col·lectivitat pel 
que fa a les característiques paisatgístiques del seu entorn• . 
Tanmateix, estableix que les seves disposicions seran d"apli
cació a la totalitat del territori de Catalunya, mostrant una es
pecial sensibilitat per les possibles actuacions de millora del 
paisatge fora de les àrees d'excel·lència i en àmbits altament 
Lransformats. 

Al capítol li sobre el paisatge en el planejament territorial , s'es
tableixen els instruments per a protegir-lo, gestionar-lo i orde
nar-lo. Es fa esment dels catàlegs del paisaLge, com a docu
ments tècnics d'identificació tipològica, de diagnosi, i de les 
directrius, com a normaLives que cal incorporar als plans terri
totials parcials Vo directors. El capnol 111, dedicat a l'organitza
ció, es refereix a ·'1 ~,rn, 'roR1 111 1 1, 1r,,1· l l 121, com a entitat 
cie suport i col·laboració de la Generalitat en les qüestions re
lacionades amb l'e laboració, aplicació i gestió de les poHliques 
de paisatge. El capítol IV impulsa la creació i utilització de 
nous instruments de concertació d'estratègies sobre el paisatge, 
com les canes de paisatge, i d'altres de necessàries per a fomen
tar la sensibilització de la societat, l'ensenyament i la formació 
sobre aquesta matèria. 

Finalment, en el capítol V, es crea el Fons per a la Conservació 
i Gestió del Paisatge, com a instrument financer que farà possi
ble l'assoliment dels objectius de la Lici. El Fons s'utililzarà per 
a finançar actuacions específiques de protecció, gestió i ordena
ció del paisaLge. S'alimentarà de les aportacions anuals realitza
des per la Generalitat a través dels seus pressupostos i de les 
que hi puguin fer aiLres administracions, entitats i empreses. 

A la darreria d'any, la Llei estava pendent de ser presentada al 
Parlament per tramitar-la i aprovar-la posteriorment. 

Més informació: 

ww,,.p,cno.:.u nct/ptop/noH:L.ltpaisatgc.htm 
,,ww.p,cncat nct/ptop/basK:Vdescurcg,Vllc1pa1,.1tgc pdf 
http://obrasocial cai:-.acatalun)a csi 
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105 LLEI D'URBANISME. MODIFICACIÓ 
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El Parlament de Catalunya aprova, amb els vots a favor de tots els grups polítics menys el Partit 
Popular, la reforma de la Llei 2/2002. d'urbanisme amb els ob¡ect1us de fomentar l'habitatge 
assequible, la sostemb11itat temtonal I l'autonomia local. 

Antecedents íi 2003 77 

La Llei d'urbanisme de Catalunya 2/2002, de 14 de març, tenia 
com a principal objectiu el desenvolupament urbantstic sostenible 
definit com «la utilització racional del territori i el medi ambient 
que penneti conJuminar les necessitats de creixement amb la pre
servació dels recursos naturals i dels valors paisatgístics, arqueo
lògics, històrics I culturals•. 

El Govern de la Generalitat sorgit cie les eleccions de 2003 i for
mat pel Panit dels Socialistes de Catalun)'a (PSC), Esquerra 
Republicana de Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya-Verds 
(ICV) es va proposar corn a objectiu promoure un « model d'ur
banització caracte1i1zat per la compacitat, la complexitat i cl caràc
ter integrat dels assentaments». Per a complir aquest 1< 1Rn 'l G<,_ 

R" l 200 3 '> l es plantejà la necessitat de revisar alguns elements 
de la Llei 2/2002. Per això el maig de 2004 va sonir a exposició 
pública l'Avantprojecte de llei de modificació de la llei d'urbanis
me de 2002 que es flxava com a objectius principals el foment de 
l'habitatge assequible, la sostenibilitat territo1ial i l'autonomia lo
cal. 

Foment de l'habitatge assequible 
L'avantprojecte incorporava diversos preceptes per a fomentar la 
disposició de sòl per a la construcció d'habitatge assequible. La 
Llei 2/2002 obligava a reservar un 20% del sòl per a la construc
ció d'habitatges de protecció pública únicament quan es tramites
sin plans d'ordenació urbanística municipal (POUM) o bé plans 
d'actuació urbarnstica municipal (PAUM). La modificació pretenia 
que en els municipis de més de 10.000 habitants, Ics capitals de 
comarca i tots cis que ho desitgessin també s'establís aquesta quo
ta a través dels plans de rang infe rior, com els plans parcials. En 
aquest sentit, el Govern recordava que des de l'aprovació de la Llei 
2/2002 només s'havien aprovat clos PAUM mentre que havien pas
sat per les comissions territorials d'urbanisme més de quatre-cen
tes figures cie planejament derivat. A més per fer front a l'eventua• 
litat que no es complissin cis terminis establerts per a la 
construcció d'habitatge protegit per part del sector p1ivat es pre
veia la possibilitat d'expropiació. D'aquesta manera la modiflcació 
pretenia augmentar el nombre d'habitatges protegits duram la le
gislatura ftns a 42.000. 

La nova Llei preveia també la possibilitat de reservar un 10% del 
sostre residencial en municipis de més de 10.000 habitants i capi
tals de comarca per a crear habitatge concertat, a mig carni entre 
l'habitatge protegit i el lliure. D'aquesta manera es pretenia assegu
rar que en aquests municipis s'arribés al 30% d'habitatge social 
emrc protegit i concertat. 

Altres aspectes relacionats amb la promoció d'habitatge assequible 
eren la impossibilitat de concentrar territorialment l'habitatge pro
tegit, l'obligació en cis plans directors urbanístics d'assegurar la so-

liclaritat intermunicipal en les previsions d'habitatge assequible i la 
inclusió en els plans urbanístics d'una memòria social amb les pre
visions en polit ica d'habitatge. 

D'altra banda s'establia que, d'acord amb les previsions realitzades 
per la LJ 1 11: ,, ,n111 [2001-HI , cis nous sectors desenvolupats 
contribuïssin als cosws cl'implamació del transport públic. 

Foment de la sostenibili tat territorial 
La nova Llei preveia modificar diversos aspectes per a millorar la 
gestió del sòl no urbanitzable, protegir el paisatge i assegurar l'ús 
racional del tcrriwri. Així mateix, s'establien diversos preceptes 
destinats a la integració de les consideracions ambientals en el pla
nejament urbanístic. 

Així per exemple s'establia que els sòls amb panicular interès na
tural, agrari, paisatgístic, forestal i com a connector natural hau
rien de ser classificats obligatòriament com a sòl no urbanitzable. 
També es fixava que totes les figures de planejament general i to
tes les modiflcacions o revisions que reclassiflquessin figures de 
sòl no urbanitzable i detenninats plans derivats en sòl no urbanit
zable havien cie ser objecte d'avaluació ambiemal. A més, les figu
res que reclassifiquessin més de 100 ha continues de sòl classificat 
com a no urbanitzable o bé 10 ha cie sòl no urbanitzable protegit 
haurien d'estar subjectes a declaració d'impacte ambiental. 

D'altra banda, la reforma modiflcava els requisits per a les rehabi
litacions en cl sòl no urbanitzable. A la Llei 2/2002 s'establia que 
el requisit era l'existència d'un catàleg d'edificacions en sòl no ur
banitzable, però cl fet que molts ajuntaments no disposessin d'a
quest document feia que no es poguessin concedir llicències de re
habilitació. La modificació establia un règim transiwri que 
permetia les rehabilitacions de cases adduint, per exemple, raons 
socials o de recuperació de l'hàbitat humà. 

Foment de l'autonomia local 
La modiflcació preveia conferir més competències als municipis 
en matèria urbanística i per això s'establia que, en cletenninades 
condicions, els ajumaments podrien aprovar de manera cleflnitiva 
cl planejament derivat, com els plans cie millora urbana, els plans 
parcials urbanístics i detenninats plans especials. D'aquesta mane
ra la Comissió Territorial d'Urbanisme no hauria d'aprovar defmi
tivament els projectes, si bé en tots els casos es requeria un infor
me previ d'aquest ens. 

Segons el Conseller de Política Territorial i Obres Públiques, 
Joaquim Nadal, aquesta major autonomia municipal s'havia de 
combinar amb uns paràmetres supramunicipals per a assegurar 
que es complissin els objectius generals de la Llei i evitar contra
diccions amb els municipis contigus, a través de la redacció dels 
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1137-139]. 

S'aprova la Llei 
El 9 de desembre el Parlament de Ca1alunya va aprovar la modifica
ció de la Uei 2/2002 d'urbanisme de Catalunya amb els vots a favor 
de tots els grups menys el Panit Popular (PP), que es va abstenir. El 
PSC, ERC i ICV \'an defensar la necessitat de la seva modificació tol 
i que aquest últim partit lamemava que no s'hagués previst una re
serva d'habitatges protegiLS superior al 20%. Per la seva banda, 
Convergència i Unió (CiU) havia presemat una esmena a la totalitat 
però la va retirar en considerar que s'havien acceptat algunes de les 
seves propostes, com el compromís que les polítiques d'habitatge 
anessin dirigides a aquelles persones i fam!lies amb rentes inferiors 
a la renta mitjana per càpita, per incloure també a les classes mitja
nes. Finalment el PP reconeixia que el projecte tenia un bon enun
ciat, uns objectius que compartien i un contingut assumible però as
seguraven que la lletra petita incloïa aspectes que no compartien. 

També es van manifestar sobre la Llei altres agents com la federació 
Ecologistes de Catalunya, l'Associació de Promotors de Barcelona o 
el Col·legi de Geògrafs. L'I federació Ecologistes de Catalunya criti-

LLEI D'URBANISME. MODIFICACIÓ 

cava que dins el sòl no urbanitzable es pem1etés la transformació 
dels usos Lradicionals de cases rurals o masies en establiments hote
lers i que la Comissió Territorial d'Urbanisme no hagués d'autoritzar 
usos i construccions si aquest sòl ja disposava d'un pla especial. 
L'Associació de Promotors de Barcelona valorava positivament la di
namització de l'habitatge assequible, tol i que assegurava que els re
sultats no es veurien en un termini de temps cun. Per la seva banda 
el Col·legi de Geògrafs demanava que el desplegament reglamentari 
de la Llei pe1metés concretar aspectes que amb la Llei no quedaven 
excessivament clars, com el concepte de desenvolupamem urbanís
tic sostenible o el comingut mínim dels estudis complementaris del 
POUM i de l'informe mediambiemal. 

Tots els canvis realitzats mitjançam la modificació de la Llei ha\~en 
de quedar refosos en una versió harmonitzada de la Llei d'urbanis
me que el Govern preveia confeccionar el 2005. 

MJP 

Més informació: 

\\ W\\:g..:n.::ll .net/pwp/prc msa/no1csp/pdl/Lle1 U r Ixin 1sme Parl. p<l f 

La modificació de la llei preveu conferir mas competències als municipis en matèria urbanlslica. En la imatge dilerents promocions immobiliaries a Cambrils. Foto: Marta Casas 
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Mentre continuen els treballs de prolongació de les línies 3, 5 i 9 s'inicia l'estudi d'ampliació de 
la línia 2 del metro, inclosa en el Pla director d'infraestructures 2001-2010. El mes d'octubre, un 
accident a la líma 3, causat per un error humà, provoca una cinquantena de ferits. 

Antecedents [l 2003:83 

A principi de 2004 con1inuaven les obres d'ampliació de la 
Línia 3, que havia de pem1e1re arribar fins a Nou Barris i con
nectar amb la línia 4 i la LINI.\ l l [2003:81 l, continuava l'am
pliació també de la línia 5, que havia de permetre l'arribada del 
metro als barris del Carmel, la Teixonera, el Coll i Vallcarca i en
llaçar amb la línia 3, i continuaven les obres de la nova LJ~I.\ Q 

1107], que havia d'unir els municipis del Prat cie Llobregat, 
l'Hospitalet de Llobregat, Barcelona, Santa Coloma de 
Gramenet i Badalona. 

Prolo ngació d e la lín ia 2 
La línia 2 del metro avançava entre les estacions de la Pau, al límit 
amb Badalona, i el Paral·lel, als peus de la muntanya de Montjuïc. 
A mitjan any, el Depanament cie Polltica Territorial i Obres Pú
bliques (DPTOP) va començar a elaborar l'estudi iníormatiu de la 
prolongació cie la línia 2 del metro en direcció a Montjuïc i el PORT 

LJE BAR( 1 t e :-.1 l 1661. El cost del projecte era d'uns 525 milions 
d'euros i ha\~a d'estar enllestit l'any 2010. L'ampliació de la línia 
suposava l'arribada del metro a Montjuïc i havia de permetre con
nectar els dos recintes de la Fira de Barcelona, situats a la plaça 
d'Espanya, i el pollgon Pedrosa, de l'Hospitalet de Llobregat. 

Es preveia que l'ampliació comencés a l'estació de Sant Antoni i 
continués per la de Poble Sec (de correspondència amb la línia 3) 
i a panir de llavors es construlssin noves estacions a la Fira de 
Barcelona de la plaça d'Espanya, a la Plaça Europa de Montjuïc, a 
la Zona Franca i a Fira 2-Pedrosa. El mes de novembre la Ge
neralitat va decidir que, també l'any 2010, es connectaria la línia 
2 del metro amb l'AIROPORT rn1 PRAT lïl aprofitant el íutur traçat 
de la línia 9, a panir de l'estació de Fira 2-Pedrosa. D'aquesta ma
nera la línia 2 permetria unir directament l'aeropon amb el centre 
de Barcelona. 

A final de novembre, a l'altre extrem de la línia 2, el DPTOP va ad
judicar el projecte de prolongació entre les estacions de Pep 
Ventura i lila Fradera, fet que suposaria l'arribada del metro al cen
tre de Badalona. Es preveia que les obres, amb un pressupost de 
31 milions d'euros, comencessin a principi de 2005 i duressin 
vint-i-sis mesos. 

Accide n t a la línia 3 d e l m e tro 
El dia 31 d'octubre es va produir un accident a la línia 3 del me
tro, que va des de la Zona Universitària ftns a Canyelles, amb el re
sultat de cinquanta persones ferides, tres de les quals de gravetat, 

tot i que no es va témer en cap cas per la seva vida. El tren circu
lava des de l'estació de Penitents fins a la de la Vall d'Hebron i fou 
desviat, per error, a una via secundària on va col·lisionar amb un 
tren sense passatge que estava realitzant maniobres. 

Transports Metropolitans de Barcelona (TMB) va constituir, just 
després de l'accident, una comissió d'investigació interna per a 
esbrinar les causes de l'accident. Finalment es va determinar 
que havia estat causal per un error humà que havia provocat 
que les agulles cie la via es desviessin cap a la via secundària. 
Malgrat això, l'informe concloïa que calia reduir la complexitat 
dels sistemes informàtics per tal de disminuir la possibilitat 
d 'accidents. 

La xarxa de metro continua creixent 
TMB va calcular que durant el 2004 el metro havia transportat 
342,79 milions cie passatgers, fet que suposava un augment del 
3,4% respecte de l'any 2003. Aquest fet s'havia d'atribuir, entre al
tres motius, a l'entrada en funcionament, a final cie 2003, de l'es
tació Maresme-Fòrum cie la Hnia 4 i a la inauguració de la línia 11 
(amb una mitjana cie 2.900 passatgers al dia) que suposava l'arri
bada del metro a Montcada i Reixac. 

D'altra banda, amb totes les ampliacions previstes, TMB estimava 
que l'any 2010 la xarxa cie metro augmentaria un 81 %. La major 
part del creixement procediria cie la línia 9 ( 43 km i quaranta-sis 
estacions), mentre que la resta (27 km i vint-i-set estacions) d'al
tres !!nies. 

El 2005 ha\~en de continuar les obres d'ampliació cie la línia 3, 5 
i 9 i sonir a licitació els treballs cie prolongació de la línia 2. Pel 
que fa a la LINI.\ 12 [2003: 821, que ha cie connectar el barri de 
Sarrià de Barcelona amb Viladecans, es preveia que s'avancés en el 
projecte constructiu, tot i que el Govern reconeixia que clifícilmem 
estaria acabada per al 2008 com s'havia pre~st inicialment. 

Més informació: 

\\\\ w.gencat nc1/p1t)p/actuac10ns 
\\ wwgencat nl'liplc)p/actuac1ons/l l htm 
W\\'\\ gencat. nct/p10ph1ctuacions/l 5.htm 
www genrnt. nct/pwp/act uacions/L l 2. ht m 

MJP 
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Continuen les obres de construcció de la llma 9 de metro que umrà els mumc1J)ls del Prat de 
Llobregat, l'Hospitalet de Llobregat Barcelona Santa Coloma de Gramenet I Badalona Durant el 
2004 s'avança en la perforació del sector est de la llnia i comencen les obres de construcció de 
la major part d'estacions. El conseller de Polltica Territonal anuncia a final d'any que serà difícil 
que la línia entri en funcionament l'any 2007 com estava previst. 

Antecedents ~ 2003 80 

El projecte de la l mia 9 del metro de Barcelona es va incloure, l'any 
1997, al Pla director d'infraesttuctures (PD!), impulsat per l'Au
toritat del Transpon Metropolità (ATM). Les obres de construcció 
suposaven una inversió d'uns 3.000 milions d'euros i es preveia 
que finalitzessin el 2007. 

La línia 9 del metro de Barcelona, amb 42 km de vies i quaranta
sis estacions, havia de ser la línia de metro més llarga d'Europa i 
preveia cobrir una demanda de 90 milions de passatgers per any 
Creuava transversalment Barcelona sense passar pel centre i esta
va formada per un tronc central (Tram 111) que en els seus extrems 
es dividia en dos ramals, de tal manera que hauria de disposar de 
dues !!nies. A la banda oest un ramal s'havia de dirigir a la Zona 
Franca i a la Zona d'Aclivitats Logístiques del Pon (Tram I) i l'al
tre a i'-\ERC)l'C)lfl 1111 PRM [ïl passant per l'Hospitalel de Llobregat 
i el Prat de Llobregat (Tram li). A la banda est (Tram IV) un ramal 
anava al barri de Can Zam, de Santa Coloma de Gramenet, i l'al
tre al barri del Gorg de Badalona. D'aquesta manera la línia 9 per
metia unir els municipis més propers a Barcelona i suposava l'arri
bada del metro a l'Aeropon del Prat i al P, ,~1 )F B.\R< l 1,., [ 166] 

Les obres van començar el setembre de 2003 a Badalona i es pre
veia que el ,ram IV (emre Can Zam i Gorg i l'estació de la Sagrera
Meridiana) entrés en funcionamenl a final de 2005. 

Avancen les obres de perforació i la construcció 
d'estacions 
Durant els primers mesos del 2004 Ics obres de perforació del 
tram IV continuaven a bon ritme i es va començar a treballar en 
bona part de les estacions projectades. El mes de gener, les esta
cions més avançades eren les de Singuerlin i Església Major, a San
ta Coloma de Gramenet, i les de Salut i Llefià, a Badalona. També 
s'havien iniciat les obres a Bon Pastor i Onze de Setembre, a Bar
celona, mentre que altres estacions iniciaven els treballs previs. 

D'altra banda, a principi de març es va adjudicar un dels últims 
trams que faltava de la l!nia 9, entre l'estació de Mas Blau i l'aero
port, per un import de 139,l milions d'euros. Comprenia tres es
tacions: Mas Blau, Terminal actual i Terminal entre pistes. Aquest 
tram era dels més delicats per la seva afectació als aqt11fers del del
ta del riu Lw1iR1-t,1 r [181,1821, essencials per a mantenir l'equili
bri ecològic i per a l'abastament del Prat de Llobregat i d'un gran 
nombre d'indústries. Finalment es va decidir fer passar el túnel 
per la capa impermeable que separa l'aquífer superficial i el més 
profund. 

Adj udiquen les obres de la Sagrera-Meridiana 
A final de març la Generalitat va adjudicar el darrer tram de la li
nia 9 del metro, entre l'estació d'Onze de Setembre i la '.)AC;RERA

:-.1rn10L>.:-.A l 1931, per un total de 90 milions d'euros. En aquesta 

última estació es preveia, també, la connexió amb la linia 4, de tal 
manera que esdevindria un gran intercanviador on coincidirien la 
linia l i la 5 (les úniques existents en aquell momenL) amb la línia 
4 i 9 i dues Ics l L, )l RI 1R1u 11 K >.111 , [<.J 31 de RENFE, amb 
la qual cosa es donaria servei a prop de noranta mil viatgers al dia. 
A més se situava a prop de la fwura estació del RR, , IRRII P ~ -

, \ , ,, 1 \l [86]. amb la qual es connectaria mitjançant les línies 
4 i 9 del .u IRl [1061 

Les obres d'aquest intcrcanviador van ser adjudicades el mes de 
juny per un total de 87 milions d'euros i se centraven a ampliar 
uns tres metres el passadís existent, a constnur-hi ascensors i a 
adaptar els accessos per a persones amb mobilitat reduïda. Les 
obres van començar el mes d'octubre, fet que va obligar a tallar un 
tram de l'avinguda Meridiana, i es preveia que les primeres actua
cions s'acabarien a fmal de 2005 o a principi de 2006 per a per
metre la posada en servei de la línia 9. 

Les obres arriben al Besòs 
A final de maig la tuneladora que havia iniciat la perforació al ba
rri del Gorg de Badalona va arribar al riu Besòs, on hi havia un pou 
a cel obert al marge dret del riu en el qual les ducs branques de la 
línia 9 s'ha,~en d'unificar. Aquesta tuneladora havia de continuar 
fent el recorregut fins a Sagrera-Meridiana, on havia de ser des
muntada i traslladada a la Zona Franca per continuar avançant en 
sentit contrari fins a la Zona Universitària. Pel que fa a l'altra tune
ladora, que estava perforam a Santa Coloma cie Gramenet, un cop 
arribés al pou del Besòs, s'havia de traslladar fins a la Sagrera, on 
perforaria també en direcció a la Zona Universitària. 

Mentrestant, les obres de la majoria d'estacions del tram IV esta
ven molt avançades i ja se n'havien iniciat diverses del tram lli 
(Lesscps, Guinardó i Maragall) i la d'Amadeu Torner, al tram li. 

Es concreta el finançament dels combois i la línia 
El mes de juliol l'Autoritat del Transport Metropolità (ATM) va fir
mar el contracte amb l'empresa Alstom per a la construcció de cin
quanLa combois per a la línia 9, amb un cost total de 300 milions 
d'euros. L'empresa Arrendadora Ferroviària S.A., formada per 
l'lnstitut Català de Finances, la Caixa, Caja de Madrid i Société 
Générale, havia de comprar els combois i cedir-los a l'ATM en rè
gim de lloguer per vim-i-un anys ampliables a set més. 

Es preveia que les primeres unitats es lliurarien a principi de 2006, 
fet que obligaria a retardar la posada en marxa del primer tram de 
la línia 9, prevista inicialment a final de 2005, a causa d'una crisi 
econòmica que semblava que afectava l'empresa Alstom. 

Uns mesos després, l'empresa pública encarregada del finança
ment de la línia 9, Infraestructures Ferroviàries de Catalunya 243 
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(IFERCAT), presidida pel secretari de Mobilitat de la Generalitat, 
Manel Nadal (PSC), va aprovar el pla econòmic i financer en el qual 
es calculava que el pagament a tenn inis de la l!nia acabaria costant 
10. 700 milions d'euros a l'Administració fins al'any 2053. En erecte, 
10 1 i que el valor de les obres era de 3.000 milions d'euros, que ha
vien de ser abonats el 2008, l'Iíercat va optar per un finançament a 
llarg termini, (50 anys) amb dues línies de crèdit on els interessos de 
préstec i les despeses de conservació íeien multiplicar el preu per 3,5. 

Es discu teixen els ramals de la banda oest 
El mes de setembre es van iniciar els treballs previs per a construir 
diverses estacions del tram li, al municipi del Prat de Llobregat, si 
bé encara no s'havia concretat si es realitzaria una parada a l'estació 
intem1odal del Prat. Això dependria de si finalment el Frn~cx IRRII 

P 11 , \ 1 111r 1851 realitzava una parada en aquesta estació, com 
s'hm~a previst inicialmem, o directament a l'aeroport. 

D'altra banda, el mes de novembre, el Consorci de la Zona Franca 
cie Barcelona, l'Ajuntament de Barcelona i TMB van concretar les es
tacions que hi hauria al polígon industrial de la Zona Franca: Lit0ral, 
Port, Zona d'Activitats Logístiques. Parc Logístic i Mercabama. Així 
mateix van assegurar que es crea1ien autobusos llançadora des de les 
diverses estacions de la línia 9 per a repartir els treballadors a les 
dues-centes cinquanta empreses del polígon. 
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Uns dies després la Generalitat va decidir que fos la línia 2 i no la 9 
la que arribés directament a l'aeroport, opció que considerava més 
estratègica, ja que pe1111etria arribar al centre de Barcelona més ràpi
dament. D'aquesta manera, quan la línia 2 arribés a l'estació de Fira 
2-Pedrosa, la línia 9 acabaria en aquest pum i els combois de la lí
nia 2 cobririen el tram. 

A final de 2004 la tuneladora que havia arrencat a Santa Coloma de 
Gramenet continuava en direcció al pou del Besòs, mentre que la de 
Badalona encara no havia arribat a Sagrera-Meridiana. A més ja s'ha
vien inicial les obres d'execució de la major part d'estacions. Per al 
2005 es preveia que continuessin els treballs de perforació, que fi 
nalitzessin les obres de les estacions del tram IV (tot i que la seva po
sada en íuncionament encara no seria possible) i que s'iniciés la 
construcció de les estacions restants. El conseller de Política Terri
t0rial i Obres Públiques, Joaquim Nadal i Farreras, reconeixia que 
diíícilment seria possible tenir enllestida la línia 9 per al 2007, corn 
s'havia previst inicialmem. 

MJP 

Més informació: 

11ww.¡?,cnLal.nc1/ptop/l G/indcx.htm 
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L'Ajuntament de Barcelona presenta a les associacions veïnals un esbós del projecte de reforma 
de la plaça de les Glòries. El Pla d'inversions preveu destinar 18 milions d'euros a les primeres 
obres de reforma de la plaça. Resten pendents de concreció algunes qüestions del projecte. 
especialment pel que fa a l'espai que ocupen actualment el mercat de Bellcaire i la seva futura 
ubicació. L'horitzó d'execució de la intervenció és de vuit anys. 

Antecedents 2003:99 

La plaça de les Glòries, situada en el límit entre els districtes bar
celonins de l'Eixample i de Sant Martí, constitueix un nus ,~ari on 
conílueixen l'A~nguda Diagonal, la Gran Via de les Corts Cata
lanes i la Meridiana, a més de dues línies de ,11 T • , [ 1061 . La pla
ça, que recull el trànsit de \'ehicles que entren i sunen de la ciutat 
cap al Barcelonès Nord i el Maresme, va ser inaugurada, amb la se
va configuració actual, el 15 de gener de 1992, en plena prepara
ció dels Jocs Olímpics. 

A final de 2003, l'Ajuntament de Barcelona va presentar un pro
jecte de refonna de la plaça, amb la voluntat de millorar-ne la mo
bilitat i impulsar-ne la centraliLa1. La proposta resolia les qüestions 
infraesuucturals i ~àries, tot eliminant cl pas aixecat, però deixa
va poc definits altres aspectes com la manca d'equipaments o la 
definitiva ubicació del mercat del Bellcaire, també llargament rei
,~ndicades per "eïns i comerciants de la zona. 

El projecte de reforma de la plaça de les Glòries 
El 9 de febrer es va celebrar la primera trobada entre el conseller 
de Política Territorial i Obres Públiques de la Generalitat, Joaquim 
Nadal (Partit dels Socialistes de Catalunya, PSC), i l'alcalde de 
Barcelona, Joan Clos (PSC), per a impulsar els projectes urbanís
tics pendents a Barcelona. Nadal es va mostrar partidari de la "re
fom1a en profunditat de la plaça de les Glòries i d'abordar la cons
trucció d'un intercan~ador que resolgui els problemes per sota i 
regene1i la pell de la ciutat"', per tal de millorar l'eficiència del 
transport públic a la ciutat. 

Per a fer realiLat el projecte, la Generalitat estudiava que la lrnia 
dels Ferrocarrils de la Generalitat (FGC) que acaba a la plaça 
Espanya arribés fins a Francesc Macià, continués després per 
Gràcia o Provença i arribés a la plaça de les Glòries. D'aquesta ma
nera, a Glòries coníluiria una linia dels FGC, la linia l del metro, 
el rn,,1,1A llll Br,()~ IHH] i s'hi projectava obrir dues estacions 
per a les línies de RENFE que actualment creuaven la plaça sense 
fer-hi parada. Es calculava que el nou intercan~ador tindria una 
demanda de ~m milions de ,~atgers anuals. Nadal també va recol
zar la postura de l'Ajuntament d'enl l.açar el tram~a entre Francesc 
Macià i Glòries mitjançam un túnel ferroviari que donaria més 
semit a l'imercan~ador de transport públic pre~st. 

A mitjan maig, represemants de l'Ajumamem i organitzacions de 
veïns van discutir un primer esbós cie la rcfonna, que s'ha~a de 
perfilar mitjançam concursos públics per als diversos elements. 
Finalmem, el projecte es va presentar a p1incipi de juny als veïns 
i es va poder veure en fonna cie maqueta a l'exposició "Barcelona 
in progress .. , a l'interior de l'edifici I ORI ,1 [ 1 %l . 

Segons el projecte, la plaça de les Glòries seria una gran zona ver
da rectangular de 400 m de longitud, al voltam de la qual es tro-

ba1ien diversos edificis i espais singulars. El comrovertit nus viari 
elevat s'enderrocaria. 

Els cotxes de la Gran Via passarien per sola cie la plaça i el canil 
d'emrada al centre de la ciutat es des,~aria cap a la Diagonal, men
tre que els cotxes que passessin per la plaça sortim de la ciutat pas
sarien per un pas soterrat sota la plaça i sortirien de nou a la su
perfície després de deixar-la enrere. 

Al costat nord, la plaça es converti1ia en un gran parc urbà, que 
estaria a una cota més elevada per a salvar les infraestructures de 
transport que passarien per sota. Al costat sud es preveia construir 
una àrea concebuda com a plaça de trànsit ciutadà perquè estaria 
situada a l'entrada de l'imercanviador de transport públic. Allà es 
localitzaria el Museu de les Arts Decoratives, projectat per l'estudi 
d'arquitectura MBM (Martorell, Bohigas i Mackay), que mantin
dria la fonna inicial de martell sobre la Meridiana, tot i que no es 
descartava que hagués de ser sotmès a algunes adaptacions. 
Davant l'Auditori, s'hi edifica1ia la plaça de les Arts segons un dis
seny de l'arquitecta iraniana Zaha Haclid. La plaça connectaiia 
amb el Teatre Nacional de Catalunya i l'Auditori. 

A l'est de la plaça quedaria la torre d'Aigües de Barcelona 
(Agbar) que seria ~sible des de la Diagonal, un cop suprimit l'a
nell ,riari elevat. Al nord-oest, s'hi construiria un edifici d'ofici
nes municipals dissenyat per l'arquitecte Federico Soriano. Una 
de les façanes de la torre, que tindria l 00 m d'alçada, estaria re
coberta per una malla metàl·lica, mentre que l'altra seria cie vi
dre. A l'oest es preveia la construcció d'edificis d'habitatges. La 
densitat i la col·locació d'aquestes peces resta\'en pendents de 
concretar. 

El projecte deixava indefinits, també, el disseny dels solars ocupats 
pel mercat dels Encants Vells i el lloc on es traslladarien els Yene
clors. El 8 cie març, una cinquantena d'agents de la Guàrdia 
Urbana van expulsar més de cem venedors ambulants sense lli
cència, situats al voltant del mercat dels Encants, i van confiscar 
uns mil quilos de mercaderia. Segons va reconèixer Jordi 
Portabella (Esquerra Republicana de Catalunya, ERC), segon ti
nem d'alcalde i màxim responsable dels mercats de la ciutat, "el 
lloc que ocupen els Encams està qualificat de zona verda, i alhora 
també és veritat que Barcelona vol tenir un mercat com el de 
Bellcaire clins la ciutat; per tam, aquestes dues idees s'han de po
der compaginar". 

Les reaccions veïnals 
Des que fou construït l'any l 992, els veïns cie la dreta cie 
l'Eixample i de la zona del Clot van qualificar cie «nyap~ l'eix ~a
ri elevat cie la plaça de les Glòries, i demanaven que s'enderroqués 
i es transfonnés l'indret. 
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La futura ubicació del Mercat dels Encants Vells, en la imatge, és un dels aspectes cie la reforma pendents de concretar. Foto: Àlex Tarroja 

L' anunci de reforma de la plaça fel pel consistori va ser rebut per les 
associacions veïnals de la zona del Clot, la Sagrada Família i el Fort 
Pienc (a la dreta de l'ELxample) amb satisfacció continguda. les re
clamacions veïnals es van centrar a demanar més participació per a 
assolir un projecte consensual i, especialment, una solució d'acord 
per als Encants i per al mercat il·legal dels voltants. També van exi
gir la creació d'habitatge públic de lloguer, d'equipaments i zona ver
da. Pel que fa a la mobili1a1 i les infraestructures, van exigir un estu
di de mobili1a1 independent basat en criteris de sostenibilital i un 
intercanviador soterrat de transports públics. També van qúestionar 
solucions del projecte, com ara la forma de grapadora del museu del 
disseny o l'alçada de la torre cortina. El portaveu de l'associació de 
veïns de la Sagrada Família, Joan Balanyach, va manifestar que era 
conscient que algunes pelicions tindrien "contrapartides" però que 
es mantindrien atents. 

Finançament de les obres 
El 16 cie juny, es va presentar el Pla d'inversions municipals (PIM) 
per al període 2004-2007, que preveia destinar 18 milions d'euros a 
les primeres obres cie reforma de la plaça de les Glòries. El moviment 
de terres podria començar a final d'any, amb la construcció d'un 
aparcament subterrani en el triangle que quedaria entre l'edifici 

Agbar i el centre comercial. L'inici de les primeres obres serviria, se
gons l'alcalde, per a generar un "efecte multiplicador" i atreure les in
versions de la resta d'administracions i operadors de transport im
plicats en el projecte. 

En la presentació del PIM, l'alcalde Joan Clos i el responsable 
d'Urbanisme, Xavier Casas, no van poder avaluar el cosl definitiu 
de l'obra, atès que, segons afirmaven, gran part de la inversió ani
ria a càrrec d'altres administracions públiques i d'alguns opera
dors privats. 

L'Ajuntament treballava amb un horitzó de vuil anys per acabar de 
transformar la plaça. 

MXA 

Mes informació: 

,,·w,\.lafa,·b.com/documcms.php 
W\\\\ .claror.org!Tot%20Claror/Reponaiges/tc38'\.202repor htm 
,, w,,.bLn.es/parcsijardins/pa_glones htm 
,,ww.bLn.cs/publicacions/bmm/·H/ct_qc2.htm 
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MILLORA URBANA DE LA PLAÇA DE LESSEPS (BARCELONA) 109 

El 24 de juliol es publica el Pro1ecte d'urbanització de la plaça de Lesseps i s'inicia el termini 
d'exposició pública que s'allargarà, per la demanda dels veïns fins a fmal de setembre. 
El projecte presentat recull bona part de les propostes que els veïns havien realitzat durant 
el procés de participació, excepte la proposta de reducció de la circulació rodada a la ronda 
del Mig. Les associacions de veïns de la Travessera de Dalt i de la ronda del General Mitre 
presenten al·legacions que a finals d'any encara no s'han resolt. La plaça de Lesseps continua 
en obres durant tot el 2004 a causa del pas de la línia 9 del metro i de la construcció de la nova 
estació. 

Antecedents 2003.100 

La plaça de Lesseps se situa a l'extrem de muntanya del barri de 
Gràcia de Barcelona, a la falda del turó del Putxet. Tradicional
ment, hi coníluïen rieres, t0rrents i camins i actualment hi con
flueixen carrers, vies ràpides, metros i autobusos, col·lectors d'ai
gües residuals, linies de serveis (com electricitat, telèfon, etc.) i és 
un punt de connexió entre el barri de Gràcia i els barris del Putxet, 
el Farró, la Salut i Vallcarca. 

El desembre cie 2003, durant la presentació inicial del projecte de 
reforma cie la plaça Lesseps, veïns i professionals van valorar posi
tivament els canvis introduïts respecte del projecte inicial, perquè 
recollien bona pan cie les propostes que els veïns havien realitzat 
durant el procés panicipatiu organitzat l'any anterior. El projecte, 
exposat a l'església dels Josepets, recuperava el pendent original cie 
la plaça enfonsam el túnel de la ronda del Mig -que uneix la ron
da del General Mitre amb la Travessera de Dalt-, permelia el pas 
de vianants sense grans desnivells, deixava visibles les façanes de 
can Ramos i de l'església dels Josepets, alliberava 21.000 m' d'es
pais de lleure i voreres i recuperava la plaça com a lloc de trobada 
per als ciutadans dels barris que l'envolten. Tot i això, durant la 
presentació, els veïns de la ronda del General Mitre i de la Tra
vessera de Dalt van demanar que el projecte incorporés la pacifi
cació i la reducció de carrils d'aquestes vies, petició a la qual els 
responsables de l'Ajuntament de Barcelona van respondre que 
aquest hauria de ser un altre projecte de futur. 

L' arquitecte i urbanista Josep Oliva va valorar positivament en la 
premsa, el mes de març, el projecte inicial presentat. Admetent que 
el repte era difícil, valorava l'esforç per a retornar a la plaça, que ha
via esdevingut un "espai frontera", la seva funció i el seu caràcter 
urbà i alhora pem1ctre'n la funció circulatòria. Oliva també valora
va la triple col·laboració entre veïns, Administració i tècnics i es 
congratulava per la implicació del ciutadans amb la ciutat. 

Al llarg de tot l'any 2004 les obres del la Li:\!.\ 9 DEL ~111 RO l I 0ïl 
i de l'intercanviador d'aquesta amb la LJ-.:IA 3 DFL MFTRO l l 06I van 
mantenir la plaça en obres. 

Aprovació inicial del projecte el mes de juliol 
El 24 de juliol l'Ajuntament de Barcelona va publicar al Butlletí 
Oficial de la Província (BOP) l'aprovació inicial del projecte i l'o
bertura del procés d'exposició pública i de presentació d'al·lega
cions, que inicialment havia de ser el mes d'agost. 

El projecte realitzat, com el que s'havia presentat ameriorment, 
pels arquitectes Alben Viaplana i David Viaplana, proposava un 
nou espai verd de 21.000 m' i assegurava la connexió per a via
nants, sense forts desnivells, entre ambdós costats de la plaça -en
tre Gran de Gràcia i l'avinguda de la República Argentina i entre el 
carrer Torrent de l'Olla i el carrer de la Mare de Déu del Coll-, des-

plaçant-ne part de la circulació a carrers circumdants i racionalit
zant-la alhora. 

El projecte presentat dibuixava una plaça amb una pèrgola me
tàl·lica i àmplies zones de jocs, dos zones de jocs infantils i una per 
a joves, amb taules de ping-pong i cistelles de bàsquet. També pre
veia, a la banda de mar de la plaça, prop del Torrent de l'Olla, una 
àrea per a jugar a la petanca, amb unes grades que formarien un 
pelit auditori. En el projecte, el verd de la plaça estava format per 
xiprers, magnòlies, alzines, pruners i tarongers i a més s'hi preveia 
instal·lar unes grans jardineres elevades, amb flors i arbusts. Hi ha
via prevista, també, una gran íom. 

Les obres previstes implicaven la demolició parcial de l'estructura 
del túnel que travessa la plaça, per a enfonsar-lo una mica més, fet 
que afectaria les línies de Fecsa, Gas Natural, Telefònica i el col·lec
tor d'aigües residuals que prové del carrer de la República Argen
tina. L' Ajuntament de Barcelona volia aprofitar les obres per a ins
tal-lar també el sistema de recollida d'escombraries pneumàtic que 
feia anys que funcionava al carrer Gran de Gràcia. 

DPTOP decideix mantenir l'accés nord de la línia 
9 del metro a la plaça de Lesseps 
El 2 d'agost el Departament de Polftica Territorial i Obres Públi
ques (DPTOP) va informar sobre la seva decisió de mantenir la bo
ca nord de la línia 9 del metro a la plaça de Lesseps. La seva deci
sió es basava en uns estudis de mobilitat i unes enquestes que 
mostraven que el 50% dels veïns hi estavea d'acord, que el 35% 
del veins en faria ús i que l'àrea d'influència de la nova estació de 
metro de les línies 3 i 9 tindria un nombre més elevat d'usuaris po
tencials. 

Els veïns de la Travessera de Dalt i de la ronda del 
General Mitre demanen la pacificació de la 
circulació 
Una vegada presentat el projecte, els veins van valorar-lo, en gene
ral, positivamem, tot i que es van mostrar sorpresos i dolguts per
què el temps previst per a l'exposició pública i les al·legacions íos 
el mes d'agost. Les protestes dels veïns i la denúncia del grup mu
nicipal de Convergència i Unió (CiU) a l'Ajuntament de Barcelona 
van afavorir una rectificació que va permetre allargar el període 
d'exposició i de presentació d'al·legacions fins a final de setembre. 

Els veins de la ronda del General Mitre i de la Travessera de Dalt 
van mostrar la seva insatisfacció perquè, tal com ja havien anun
ciat els responsables municipals l'any 2003, el projecte no incloïa 
la reducció de la circulació i la pacificació de la ronda del Mig. Els 
veïns recordaven que els acords signats el 2002 per l'Institut 
Municipal d'Urbanisme de Barcelona (IMU) amb els representants 
veïnals de la plataforma Una altra plaça Lesseps és possible in-
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clolen el comprom!s de realitzar un estudi de les possibilitats de pa
cificació i reducció del trànsit rodat d'aquesta via, repanint-lo entre 
altres vials. 

Durant el mes d'agost i de setembre, les façanes de la Travessera de 
Dalt i de la ronda del General M itre es van omplir cie canells que de
manaven la pacificació i la reducció del trànsit d'aquestes vies. Lli 
presidenta de l'Associació cie Veïns i Velnes de la ronda del General 
Mitre, Pat rlcia Fernàndez, va declarar als mitjans de comunicació 
que el projec1e cie refonna cie la plaça de Lesseps deixava sense so
lucionar cl que ella anomenava "un problema de salut pública de 
p1imera magnitud", en referència al fum i els sorolls de la ronda del 
Mig. L'Associació de Veïns de la ronda del General Mit re i 
l'Associació de Veïns i Veïnes cie la Travessera cie Dalt demanaven la 
pacificació de la via a través de la reducció de carrils o bé la circula
ció soterrada i la conversió de la ronda del Mig en un passeig. Van 
rebre cl recolzament dels representants de CiU i el Panit Popular 
(PP) a l'Ajumament. 

Van presentar al·legacions al projecte Vicenç Massana, en nom cie 
l'Associació cie Veïns i Veïnes cie la Travessera de Dalt, i Patrícia 
Fernàndez, en nom de l'associació de la ronda del General Mitre. 
Les van acompanyar amb 547 al·legacions més, idèntiques, pre
sentades per vems del tram central cie la ronda del Mig. 

El regidor del dis11icLe de Gràcia, Ricard Man!nez (Esquerra 
Republicana de Catalunya, ERC), va declarar que la pacificació cie la 
ronda del Mig era un tema que "no corria excessiva pressa", ja que 
Ics modificacions en el 1rànsi1 no es podrien aplicar fins que no s'a
cabessin les obres de la línia 9 del metro, ni les de l'estació de metro 
de la plaça de Lesseps. L' Àrea cl"Urbanisme de l'Ajuntament de 
Barcelona, aixl com els districtes de Gràcia i Sanià-Sant Ger\'asi, van 
explicar que mantindrien les converses amb els representants del 
veïns per a debatre el projecte, però que tanmateix era clar que la pa
cificació cie la ronda del l--lig s'havia de desvincular del projecte de 
remoclelació de la plaça de Lesseps, 

Els representants cie les associacions de veïns van explicar a través 
d'un comunicat, cl mes de desembre -després d'un accident de tràn
sit nocturn a la ronda del Mig, aparentment per excés de velocitat-, 
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En la imatge, ta casa Ramos, un dels edilicis emblemàtics de la Plaça Lesseps. Foto: Marc Oàvila 

que estaven indignats perquè cis representants cie l'Ajuntamem els 
havien proposat reunir-se el mes cie febrer. 

A la fi de 2004 s'esperava la resolució cie les al·legacions i cie l'apro
vació definitiva del projecte d'Urbanització cie la plaça de Lesseps i 
que les obres comencessin a la tardor cie 2005 i acabessin l'any 
2008. 

MHC 

Més informació: 

h11 p://ww11.IK11 c~/puhlic'ac wnslh_111lm lllJc w/hi_7 l/gcncn
qucs/l ó pdl 
ht1p://w1111 l tl.gcncat 11c1/p1op/bmans/Ll'~,cp,L9h<Jr 5B l %5D_t 
,nd2-172 l4 pdf 
htt p:!/w111v.grnl ,anet .l>rg/wlkr/tard,,r htm 
ht t p://111111. t rcnscat x,,m/t mh/0 3k,~cps_n.ht ml 
hltp://www.sitc,1zc.net/in l, ipcn;m(l 1. h1 ml 
ht1p:/!II 11w.ihm11 cs/mi1n:/a1·2rgm2.hun 
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MILLORA URBANA DEL CENTRE DE SANTA COLOMA DE GRAMENET 11 O 

Continua el procés de millora urbana de Santa Coloma de Gramenet impulsat per l A1untament 
S'inicien els tràmits d'execució del Pla especial de reforma intenor conegut com PERI Santa 
Coloma Vella 11. L'operació global té un cost total de prop de 54 milions d'euros I un termini 
d'execució aproximat de cinc anys. 

El municipi de Santa Coloma de Gramenet, situat al Barcelonès 
Nord, està integrat plenament a la trama i dinàmiques del co111inu 
urbà metropolità. Des de la dècada dels cinquanta, la massiva arri
bada de població immigrant, especialme111 procedent del sud 
d'Espanya, va convertir el municipi en una ciutat dormit0ri. Els 
moviments veïnals i els successius governs democràtics van im
pulsar un continu procés cie millora de la qualitat urbana i socioe
conòmica. Amb una població aproximada de l L6.000 habitants, 
la ciutat evidencia encara dèficits en serveis de lleure i comerç, 
equipaments i espais simbòlics propis d'una ciutat d'aquest rang. 
El març de 1999, el document Santa Coloma segle X>,.l: eixos es
tratègics de desenvolupamem va constituir una primera proposta 
consensuada entre tots els agents per a assolir majors nivells de be
nestar a la ciutat. 

D'ençà, s'han posat en marxa diversos projectes urbanistics de re
habilitació i refomia de la ciutat. El 2004 es treballà simultània
ment, emre altres projectes de menor dimensió, en la rehabilitació 
del barri del Raval, amb el projecte del PARC l·l t\ I.IL DEL Brso, 
12003:84]. en millores al bani de Fondo i en l'impuls definitiu a 
la reforma del barri antic de Sama Coloma. Pel que fa a aquest úl
tim, l'alcalde Bartomeu Munoz del Partit dels Socialistes de 
Catalunya (PSC) va declarar que el projecte tenia una envergadu
ra extraordinària i pen11etria «renovar el centre històric i dotar-lo 
d'establiments d'oci i de comerços que ara no Lé». 

PERI Santa Coloma Ve lla II 
L'Ajuntament va impulsar l'any 1997 un pla de reforma interior 
del cemre de la ciutat, conegut com PERI Santa Coloma Vella li. 
Aquest s'emmarcava en un ambiciós pla de vertebració de la tra
ma urbana a partir de la creació d'un eix comercial que travessa
ria la ciutat i crearia aixl una nova zona residencial i de serveis de 
qualitat. L'operació global tenia un cost total de prop de 54 mi
lions d'euros. 

La transformació del centre històric inclou la prolongació del pas
seig de Mossèn Jaume Gordi i significaria la creació d'una conne
xió directa entre l'Església Major, la plaça de la Vila i la rambla de 
Sant Sebastià. També implicaria la transformació d'un conjunt de 
can ers d'aquest entom en una àrea de vianants. 

L'operació u rbanis1ica inclou aixecar sis edificis i un centre lú
dic i comercial ubicat en un edifici singular de més de 30 m 
d 'altura i L3 plantes, conegut popularment com "el Pirulí". 
Aquest complex comptarà amb un total de 400 places d'aparca
ment, 5.000 m' de superflcie comercial i 12 sales de cine amb 
capacitat per a 2 .000 espectadors. En total es crearan uns 200 
habitatges per a la venda i per al reallotjament de les 26 famí
lies afectades pel pla. 

L' impu ls al projecte, acord amb el constructor 
El 29 de març l'Ajuntament de Santa Coloma i la promotora 
Construcciones Ortega, propietària de la majoria de les finques 
afectades pel pla urbanlstic, van subscriure un conveni per a exe
cutar les obres de remodelació del centre de la ciutat. L' Ajun
tament cediria a la constructora l'explotació del subsòl públic per 
fer un centre lúdic mitjançant una concessió de 50 anys. La con
cessió comportava la construcció i explotació del complex, que 
tindria 6 .275 metres quadrats per a aparcament; 2.799 per a sales 
multicine, i 2. 753 per a establiments comercials. 

A canvi, el promoLOr hauria de fer-se càrrec de la prolongació del 
passeig cie l'Església fins a la plaça de la Vila i de les zones verdes 
projectades, i d'una finca del carrer Sant Pere que estava qualifica
da d'equipament docent. També s'hauria de fer càrrec de la vigi
lància i la seguretat del centre lúdic, i de fer una nova entrada 
compartida al pàrquing per la plaça de la Vila. 

Terminis del projecte 
Estava previst que, en tres anys, el passeig Mossèn Jaume 
Gordi arribés a la coníluència de la rambla de Sant Sebastià i 
la Plaça de la Vila, i que en un termini de 5 anys es constru
!s "el Piruli". Les negociacions amb les 26 fam!lies afectades 
estaven tancades i les primeres demolicions havien de co
mençar a la primavera. 

MXA 

Més informació: 

www.gra111e.nc1/ proJec1es/f rames. ht m 
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Els a1untaments de Badalona i Santa Coloma de Gramenet es presenten conjuntament a la 
primera convocatòria oberta per la nova Llei de barris que impulsa la Generalitat. El proJecte de 
recuperació integral dels barris de la Serra d'en Mena, a cavall entre ambdós municipis, resulta 
un dels escollits. La dotació pressupostària ascendeix a 18,3 milions d'euros, xifra que no arriba 
al 50% de la inversió total que es farà a l'àrea. 

Amb el nom de barris de la Serra d'en Mena es coneix el conjunt 
de set barriades que comparteixen un origen i caractetisliques ti
pològiques similars i que ocupen uns 2 km' , entre els municipis 
de Badalona i Santa Coloma de Gramenet, al Barcelonès Nord. 
Concretament, quatre barris pertanyen a Badalona (Sant Joan i 
Sant Antoni de Llefià, la Salut i la Pau) i tres a Santa Coloma 
(Fondo, Raval-Safareig i Santa Rosa). La població resident en 
aquest conjunt de barris arriba als 138.000 habitants -més habi
tants, per exemple, que Tarragona. 

L'àrea dels barris situaLS als vessanLS i la carena de la serra d'en 
Mena va créixer, sense planejament previ, des dels anys quaranta i 
amb molta força durant les dècades del cinquama i del seixanta. 
Durant aquest perlode, a Badalona i Santa Coloma de Gramenet es 
van parcel·lar i urbanitzar abans els vessanLS i carenes de les serres 
i pujols-amb fons pendenLS i poc aptes per a la urbanització-, que 
les fèrtils planes agrlcoles -on més tard, als anys setanta se situaren 
els polígons d'habitatges. La ciutat construïda en aquest àmbit es 
caracteritza pels fons desnivells, els vials estrets, la manca d'espai 
públic, de serveis i equipaments i les petites parcel·les, en un àm
bit poc adequat per a la urbanització d'elevades densitats. 

AquesLS barris, tet i que havien rebut una cena dotació d'equipa
ments i d'urbanització mínima durant els darrers vint-i-cinc anys, 
actualment pateixen alts índexs de pobresa i marginalitat amb una 
elevada densitat de població i han estat rebent importanLS contin
gents de població procedent de les noves onades immigratòries. 
Hi són elevades les taxes d'inseguretat ciutadana, la proporció d'
habitatges de mala qualitat i encara hi persisteixen bosses d'infra
habitatge; hi ha també una notable insuficiència i mal ús dels es
pais públics, problemes d'accessibilitat a les parts més altes de 
l'àrea i insuficiència de comerços a les zones properes a la carena. 

La Llei de barris 
El maig de 2004 el Parlament de Catalunya va aprovar la LLEI N \11-

LLORA Dl BARRI\ l l 03], àrees urbanes i viles que requereixen atenció 
especial, impulsada pel Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques de la Generalitat amb l'objectiu de promoure la rehabi
litació integral de barris, evitar-ne la degradació i millorar-ne les 
condicions dels ciutadans residems. La Llei preveu la creació d'un 
fons, a disposició dels ajuntaments, per a fmançar projectes d'in
tervenció integral. Els criteris d'avaluació per a detenninar els ba
rris beneficiaris tenen en compte les problemàtiques socials i urba
nístiques, aixi com els dèficits d'equipaments i serveis de la zona. 

Els ajuntaments de Badalona i Santa Coloma 
presenten conjuntament els barris de la Serra d'en 
Mena a la primera convocatòria de la Llei de barris 
El 16 de novembre, l'Ajuntament de Badalona i el de Santa 
Coloma de Gramenet van presentar conjumament, i amb la col·la-

boració del Consell Comarcal del Barcelonès, la seva candidatura 
a la Llei de barris per a la millora de la zona. 

El projecte preveia nombroses actuacions de millora urbana: ober
tura de carrers, creació de places i espais de convivència, construc
ció d'equipaments, rehabilitació d'edificis i eliminació de barreres 
arquitectòniques, etc. Les actuacions es concentraven principal
ment en el carrer de Circumval·lació, entre el carrer Ramiro de 
Maeztu i el carrer Mercuri, per Lai de transformar-lo en un eix ver
tebrador dels barris. Quam a les actuacions socials, el projecte in
cloïa programes de formació laboral, incrementar les ajudes so
cials a avis, crear equips de supon a nens i joves i mesures de 
dinamització del pelil comerç. 

El pressupost presentat ascendia a 40 milions d'euros, dels 
quals la Generalitat n'havia d'aportar un 75% (30 milions d'eu
ros) i els municipis, el 25% restant (S milions cadascun). El pa
quet més important, que requeria un 85% del pressupost total, 
era per a les actuacions urbanlstiques i el capítol social repre
sentava el 15% restant. 

Projecte seleccionat 
A mitjan desembre de 2004, el conseller de Política Territorial i 
Obres Públiques, Joaquim Nadal, va fer pública la llista dels tret
ze projectes seleccionats per als propers quatre anys a càrrec de la 
Generalitat, que suposaven una inversió total de 99 milions d'eu
ros. Un dels projectes escollits en aquesta primera convocatòria va 
ser el de la rehabilitació dels barris de la Serra d'en Mena. 

Malgrat que l'aportació aprovada per la Generalitat es va quedar 
reduïda a 18,3 milions d'euros dels 30 milions previstos (9,3 
per a Badalona i 9 per a Santa Coloma de Gramenet), l'alcalde 
de Santa Coloma, Bartomeu Muñoz, Partit dels Socialistes de 
Catalunya (PSC), es va mostrar satisfet i va anunciar que 
l'Ajuntament aponaria els 6 milions restants i que el pla «s'exe
cutarà tal com estava previst». Per la seva banda, l'alcaldessa de 
Badalona, Mahe Arqué i Ferrer (PSC), va declarar la seva satis
facció perquè la Generalitat mai havia invertit tant a Badalona i 
va afegir que es buscarien els recursos en altres institucions per 
tal de completar la inversió prevista de 40 milions. «Estem con
vençuts que aconseguirem recursos d'altres conselleries vincu
lades amb l'àmbit social», va afirmar, tot mostrant-se convençu
da que el Consell Comarcal «també està disposat a 
col·laborar-hi». 

El paper de les associacions de veïns 
En conèixer que el projecte cie la Serra d'en Mena era un dels 
seleccionats, Maite Arqué va manifestar: «Ara és el moment 
d'implicar els ciutadans en la intervenció i així ho farem molt 
aviat». 
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Els barris de la Serra d'en Mena, en la imatge, han rebut un ajut en la primera convocatòria de la Llei de Millora de Barris. Folo: Boneta & Herrero 

Quan es va aprovar el projecte, les federacions d'associacions de 
veins de Badalona i Santa Coloma de Gramenet van reclamar la se
va panicipació en les tasques de recuperació del barri. Ambdues en
titaLS es van coordinar per disposar d'un únic interlocutor amb les 
administracions i gestionar millor l'activisme en comú. 

El projecte, amb una vigència de quatre anys, es va posar en marxa 
a unal d'any. 

MXA 

Més informació: 
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El 8 d'octubre de 2004 el conseller de Política Territorial i Obres Publiques, Joaquim Nadal, 
juntament amb representants del món local, col·legis professionals i rectors de les universitats 
catalanes van signar el conveni de constitució de l'Observatori Català del Paisatge. La iniciativa, 
pionera a l'Estat espanyol, permetrà desenvolupar línies d'actuació política, farà tasques de 
sensibilització i servirà d'espai de trobada entre les administracions i la societat civil en matèria 
de gestió i conservació del paisatge. 

La necessitat de donar resposta a la creixent sensibilitat social en 
relació amb les transformacions territorials i la qualitat del paisat
ge, i la voluntat d'establir les bases d'una política específica en 
aquesta matèria a Catalunya van impulsar el Departament de 
Política Territorial i Obres Públiques de la Generalitat (DPTOP) a 
constituir l'ObservaLOri Català del Paisatge el 8 d'octubre de 2004. 
L' objectiu, segons va explicar a l'acte Oriol Nel·lo, secretari de 
Planificació Terriwrial, és que el paisatge no perdi valors ambien
tals, simbòlics i econòmics. «L'Observatori treballarà per IOLS els 
paisatges de Catalunya, inclosos els espais urbans i les fronteres 
emre els nuclis habitats i les zones agrícoles", va dir. També va ser 
present a l'acte Joan GanyeL, director general d'Arquitectura i 
Paisatge de la Generalitat de Catalunya. 

L'Observatori Català del Paisatge fom1a part de tol un seguit de 
mesures anunciades pel govern autonòmic en l' \<,F',í'A m 1. 

DPTOP· 50 \C:L•\(I(,, ~Rl>Rll\Rlb 1121 i en el r~ ,lv\'11 Ol 

PL-\:-.. 1 ~J.l\ll'-T TLRRI I ORI.l l N CAI \l IT:-..\-\ l 1771 que van en la línia 
d'abordar la protecció, geslió i planificació del territori. La creació 
de l'Observatori també implica l'adopció, innovadora a Espanya, 
dels principis i estratègies d'acció que conté la Convenció europea 
del paisatge, promoguda pel Consell d'Europa i simuhània i coor
dinada amb la redacció de l'avantprojecte de L1 l·l l'i rROTrCl 1, '. 
(,1,11ú 1 ()RD! ~,\Uú Dl I PA1s1ru: l 1041 que en el capítol lli, dedi
cat a l'organització, es refereix a l'Observatori com a entitat de su
port i col·laboració de la Generalitat en les qüestions relacionades 
amb l'elaboració, aplicació i gestió de les polítiques de paisatge. 
D'aquesta manera, s'incorpora el paisatge com un factor transver
sal en les polítiques d'ordenació territorial, que haurà de permetre 
revenir algunes de les tendències transformadores que es detecten 
i, alhora, impulsar, des d'una perspectiva dinàmica, una revalora
ció d'aquest element central del patrimoni ambiental, econòmic i 
cultural de Catalunya. 

Olot va ser la ciutat escollida per a ubicar la seu operativa de 
la nova entitat , on es preveu també ubicar el Museu del Pai
satge de Catalunya. L' enti1at , de tipus consorciat, està integra
da per un consell rector amb representants de Lots els depana
mems de la Generalitat, les quatre diputacions, la Federació i 
l'Associació de Municipis, set universitats, sis col·legis profes
sionals (geògrafs, arquitectes, biòlegs, enginyers agrònoms, fo
restals i de camins), la Fundació TerriLOri i Paisatge i l'Ajun
tament d'Olot. L' Observatori compta també amb un consell 

assessor participat per entitats de defensa, protecció i custòdia 
del paisatge, i especialistes en la matèria. Joan Nogué, catedrà
tic de Geografia Humana de la Universitat de Girona, va ser 
nomenat di rector de l'organisme, depenent de la Direcció Ge
neral d'Arquitectura i Paisatge cie la Generalitat. Nogué havia 
estat precursor de la iniciativa amb la redacció d'un informe 
sobre la viabilitat de l'Observawri del Paisatge, encarregat per 
l'Ajuntament d'Olot. El DPTOP va dotar l'organisme amb un 
pressupost cie 150.000 euros. 

Les funcions de l'Observatori 
L'Observatori es va constituir com a espai de trobada dels diver
sos agents públics i privats relacionats amb l'estudi i la gestió del 
paisatge a Catalunya. Així mateix, té l'encàrrec d'elaborar, amb 
meLOdologia participativa, un catàleg del paisatge per a cada regió, 
que contingui les principals unitats paisatgístiques de cada terriLO
ri, que estableixi les dinàmiques de transformació més significati
ves i fixi els objectius de qualitat. Un cop elaborats, es trametran 
al DPTOP perquè siguin incorporats en forma de directrius als 
plans territorials parcials que elabora la Secretaria per a la Plani
ficació TerriLOrial d'aquest Departament. 

Durant la present legislatura, es preveu que l'Observatori iniciï la 
tasca de sensibilització de la societat catalana en matèria de paisat
ge, endegant una quinzena d'actuacions exemplars com a proves 
pilot de millora paisatgística. Finançades per un fons públic amb 
aportacions privades, les zones seleccionades tindran un àmbit su
pramunicipal i contindran nuclis urbans consolidats, franges pe
rifèriques i espais oberts. Amb el mateix objectiu, es pretén inclou
re en els plans d'estudi de batxillerat un crèdit variable amb el 
nom de Ciutat, territori i paisatge. 

MXA 

Més informació: 

\\ W\\. gen cat. nct/ptop/premsa/note5 p/pd f/O b~c n at on _pa1s11-
gc. pd f 
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El Centre Social Ocupat Hamsa, localitzat a les instal·lacions duna antiga fàbrica metal·lúrgica 
del barri d'Hostafrancs, ha estat desallotjat i desmantellat durant l'estiu de 2004 sota ordre 
judicial. El desallotjament. criticat pel col·lectiu okupa i recolzat per l'Ajuntament, ha generat 
posicions enfrontades entre diversos col·lectius socials de la ciutat. 

Antecedents 2003:67 

La fàbrica Hierros y Aceros Moldeados, S.A. (HAMSA) es localitza 
en una finca d'aproximadament uns 10.000 m' al carrer Miguel 
Bleach del barri d'Hostafrancs, al disuicte de Sants de Barcelona. 
Aquests terren)'S estaven afectats pel Pla especial de reforma inte
rior (PERl) d'Hostafrancs. Ja inclòs en el Pla general metropolità 
aprovat l'any 1976, el PER! d'Hostafrancs fou suspès per la pres
sió veïnal en 1978 i així va romandre fins al 1993, data en la qual 
se n'aprovà una modificació. El Pla detenninava que els terrenys 
de l'amiga fàbrica serien destinats a la construcció d'habitatges i a 
la creació d'un parc públic. 

La fàbrica aturà l'activitat i fou abandonada l'any 1992, moment a 
partir del qual va restar en desús durant quatre anys, fms al març 
de 1996, data en la qual fou ocupada per un grup d'squatters. Una 
part de les instal·lacions, en concret un petit edifici d'oficines i un 
dels tallers, foren habilitats com a centre social ocupat, en el qual 
es diferenciaven tres espais: un destinat a l'habitatge, un altre uti
litzat com a centre cívic i social i un altre per a fer-hi concerts. Al 
llarg dels anys, el Centre Social Ocupat Hamsa (CSO Hamsa) va 
acollir, entre altres activitats, celebracions de concerts, tallers, tau
les de debat i assemblees, una biblioteca i l'elaboració de diverses 
publicacions. 

Compra dels terrenys per part d'una immobiliària 
i ordre de desallotjame nt 
L'ocupació il·legal de les instal·lacions fou contestada des d'un pri
mer moment amb diverses ordres i intents de desallotjamem, com 
les dutes a terme els anys 1996 o 1999. Aquest procés es va acce
lerar el mes de juny de 2003 a partir de la compra del solar per 
part de l'empresa immobiliària Cabrero li, que denuncià l'ocupa
ció dels terrenys, fet després del qual, el 29 de març de 2004, el 
jutjat número 39 de la ciutat de Barcelona dictà una ordre de des
allotjament. Aquest mateix dia, des de primera hora del mat!, el 
grup d'entre dues-centes i tres-centes persones que es va concen
trar davant de l'antiga fàbrica va aconseguir ajornar l'execució de 
l'ordre de desallotjament. 

Finalment el desallotjament es produ! el 4 d'agost de 2004, quan 
al voltant de les quatre de la matinada la policia entrà a les 
instal·lacions de l'antiga fàbrica HAMSA i va desallotjar el recinte 
i la desena de persones que en aquell moment hi dormien. El des
allotjament va rebre com a resposta una sèrie d'actes de protesta 
per part del col·lectiu squatter. 

Rea ccions al desallotjamen t 
Durant el matí d'aquell mateix 4 d'agost, després d'una primera 
concentració a les proximitats de l'Estació de Sants, es convocà un 
recorregut en senyal de protesta pel desallotjament, que anava des 
de l'estació del metro de Jaume l (prop de la catedral de Barcelona) 
fins a l'edi fici de la Pedrera al Passeig de Gràcia. Mentre es desen-

volupava el recorregut un grup d'uns quaranta manifestants entra
ren d'un en un a la Pedrera, barrejats entre els turistes, i aconse
guiren encadenar-se al rebedor de l'edifici. Als pocs minuts foren 
desallotjats per la policia. Entretant, dos dels membres d'aquest 
grup es dirigiren al terrat de la Pedrera, des d'on desplegaren una 
pancarta i es despenjaren per la façana en senyal de protesta. Ai>.i 
romangueren fins que al cap de dues hores varen baixar per vo
luntat pròpia. 

A la tarda del mateix dia, el col·lectiu va convocar una manifesta
ció pels carrers del barri de Sants, a la qual van acudir vuit-centes 
persones (entre simpatitzants del moviment okupa i veïns del ba
rri) que va avançar pacúicament. Tot i aix!, una vegada finalitzada 
la manifestació, un grup d'encaputxats protagonitzà una sèrie d'in
cidents com la crema de contenidors, el trencament d'aparadors, 
la destrucció d\m coLxe de policia (incloent-hi el llançament d'un 
còctel molotov) i pintades en diferents carrers al llarg del recorre
gut que els dugué des del carrer de Sants fins el barri de Santa 
Eulàlia a l'Hospitalet de Llobregat, on es dispersaren. Com a resul
tat d'aquests incidents, cinc persones van resultar ferides pel llan
çament d'objectes (dos guàrdies urbans, dos vianants i un perio
dista) i es van causar desperfectes materials per un valor de més 
de 30.000 euros segons l'Ajuntament de Barcelona. 

El desallotjament del CSO Hamsa, la resposta del col·lectiu squat
ter en forma de diferents actes reivindicatius, i els incidents asso
ciats a alguns d'aquests actes generaren una sèrie d'opinions i co
municats per part dels representants de partits polítics i de 
diferents col·lectius implicats en el cas. 

Els ponaveus del moviment okupa es mostraren en comra del des
allotjament del CSO Hamsa per la labor social que el centre des
envolupava i van lamentar la pèrdua d'aquest espai pel caràcter 
emblemàtic que tenia entre el moviment okupa de la ciutat de 
Barcelona, alhora que van denunciar les pràctiques especuladores 
que consideraven que havien donat lloc al desallotjament. 

Col·lectius com la Federació d'Associacions de Veins de Barcelona 
(FAVB), els Verds, el col·lectiu Avalot Joves de la UGT o el Consell 
de la Joventut de Barcelona (CJB) també condemnaren pública
ment el desallotjament. La FAVB destacà el compromís del centre 
amb les problemàtiques socials de la ciutat; per la seva part, el por
taveu dels Verds, Antoni Garcia, denuncià que l'Ajuntament es 
preocupava més de desallotjar les associacions de joves compro
mesos amb causes socials que de lluitar contra l'especulació; al seu 
tom, el president del CJB, Fabian Mohedano, assenyalà el recolza
ment de l'organització que representa tots els espais d'autogestió; 
de la mateixa manera el Col·lectiu Avalot assenyalà que desallotja
ments com el del CSO Hamsa ocultaven un problema de base: la 
necessitat d'habitatge per als joves. 253 
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OKUPACIÓ. DESALLOTJ AMENT DE LA FÀBRICA HAM SA (BARCELONA) 

Per la seva part, tant l'Ajuntament de Barcelona, governat pel Partit 
dels Socialistes de Catalunya (PSC), Esquerra Republicana de Cata
lunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya (ICV), com el grup municipal 
del Partit Popular (PP) recolzaren el desallotjamem de les instal·la
cions de l'antiga fàbrica. En aquest sentit, l'alcalde accidental de 
l'Ajuntament de Barcelona en aquell moment, José lgnacio Cuervo 
(PSC), condemnà els incidents vandàlics que havien tingut lloc al 
barri de Sants la tarda del 4 de març i alhora manifestà intencions 
d'emprendre accions legals contra els responsables. Alberto Fer
míndez Díaz (PP) manifestà que esta\'a satisfet pel desallotjament, a 
la vegada que assenyalava que "recolzem que s'actuï comra els 
col·lectius violents sense complexos i amb determinació". 

Intent fallit de reocupació 
Tres dies desprès del desallotjament del CSO Hamsa, un grup d~
quatters va reolwpar de nou les amigues instal·lacions, encara que el 
mateix dia les va abandonar voluntàriamem perquè les tasques d'en
derrocamem ja iniciades l'havien deixat inhabitable. La manifestació 
convocada aquella mateixa tarda pels carrers de Sants per a celebrar 
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la reocupació del CSO Hamsa acabà celebrant-se igualment sense in
cidents i amb la presència de prop de mil persones. Al llarg de tot el 
mes d'agost continuaren els actes de protesta, en1 re els quals desta
cà, per la repercussió mediàlica que va tenir, el boicot que es va fer 
el dia 23 al pregó d'inauguració de les festes del barri de Sants. 

Una vegada van haver estat completament desmantellades les 
instal·lacions, el solar que ocupava l'antiga fàbrica restà pendent que 
s'hi consnu ís el parc d'habitatges i l'espai verd públic (sota el qual es 
preveu, així mateix, la construcció d'un aparcament subterrani) pro
jectat al PER! d'Hostafrancs. Els càlculs de l'Ajuntament de 
Barcelona estimaven que en vuit anys el projecte estaria acabat. 

DMJ 

Més informació: 

\,·ww.csoa-hamsa. tk/ 
,,·,,w.pangea org/rai/nollua phplitl= 154 
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La proposta del Govern de la Generalitat de reformar la d1vis16 territorial situa en primer lloc de 
l'agenda de debat polític el debat sobre el model d'organització territorial de Catalunya. La nova 
divisió territorial es basaria en tres nivells administratius: la vegueria, la comarca i el municipi. 
El debat es va centrar en tres grans eixos: el nombre, els límits i les dimensions de les noves 
vegueries; el contingut competencial i el caràcter polític de les diferents entitats territorials; i 
l'encaix de la nova divisió en el mapa administratiu de l'Estat. 

L' ArnRo l'r t ,O\lR:\ 12003 5] signat pel Partit dels Socialistes de 
Catalunya (PSC), Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) i 
Iniciativa per Catalunya Verds (ICV) a les acaballes de 2003 

preveia l'objectiu d'impulsar una reforma del model d'organit
zació territorial de Catalunya. 

Tot plegat posava d'actualitat un vell debat present entre les elits 
politiques des de l'adveniment de la democràcia. 

La redacció de l' Informe sobre la revisió del model d 'organitza
ció territorial de Catalunya, elaborat per una comissió d'experts 
presidida per Miquel Roca, a instàncies del Parlament de Ca
talunya l'any 2000, va representar l'antecedent més immediat 
en matèria de divisió administrativa i organització territorial a 
Catalunya. 

El debat es va estructurar al llarg de 2004 en tres grans eixos: la 
recuperació de la proposta de l'Informe Roca d'organitzar el te
rritori català en regions o vegueries; les consideracions sobre el 
caràcter polític i funcional que s'havia de conferir a les noves 
entitats administratives resultants de la reforma del model terri
torial, i l'adequació i l'encaix de l'Administració catalana, amb 
el respectiu model administratiu i la pròpia divisió territorial, 
en el model d'Estat espanyol. 

Proposta de nova divisió terr itorial 
Tres van ser els departaments del nou govern de la Gene
ralitat implicats en els treballs per a la definició d'un nou mo
del d'organització territorial. A principi de febrer, l'executiu 
va posar en marxa una comissió interdepartamental formada 
per representants del Departament de Governació i Adminis
tracions Públiques, del Departament de Relacions Institu
cionals i Participació i del Departament de Polftica Territorial 
i Obres Públiques, a més de representants de les administra
cions locals, de les universitats públiques catalanes, de l'Ins
titut d'Estudis Catalans (IEC) i de la delegació de Catalunya 
del Col·legi Oficial de Geògrafs. Aquesta comissió, presidida 
pel conseller de Relacions Institucionals i Participació, Joan 
Saura, tenia l'objectiu d 'elaborar un projecte de llei d'ordena
ció territorial que havia de ser presentat durant la legislatura 
al Parlament de Catalunya. 

El punt de partida d 'aquesta comissió ja havia estat avançat, 
però, pel conseller de Governació i Administracions Públi
ques, Joan Carretero, poc després del seu nomenament. 
Carretero, recuperant bona part de les propostes avançades 
l'any 2000 per l'Informe Roca, va proposar una divisió terri
torial basada en tres nivells administratius: la regió o vegue
ria, la comarca i e l municipi. La divisió provincial en queda
va al marge. 

l es vegueries 
La proposta de la comissió del Govern de la Generalitat es va 
basar des del primer moment en la divisió del territori català en 
set regions o vegueries. Aquestes vegueries, que encara no te
nien una denominació definitiva, respondrien als territoris de 
les regions de Barcelona, Girona, Catalunya Central, Camp de 
Tarragona, Terres de !'Ebre, Lleida i Alt Pirineu i Aran. 

Tot i que la postura del Govern de la Generalitat al llarg de l'any 
2004 va ser mantenir el nombre de vegueries en set, diverses 
veus es van alçar per a reclamar la creació d'alguna vegueria no 
prevista en la proposta inicial. Aquest va ser el cas de la propos
ta de vegueria de l'Alt Ter, en reacció a la creació de la Vtl,L r RLI 

r>r 1 , CA ~LL. \;YA (F:-.TRAI l I 1 8] o de la VEGLFRL~ 011. Pr:M P1-, 

1120]. Aquestes dues iniciatives van sorgir com a fruit de la se
paració d'àmbits considera\S tradicionalment com unilats terri
torials funcionals i identitàries en diferents vegueries. 

En relació amb la creació de la \ L<,L'LRJ.-1 t1L LAu PJRI\H I t\RA" 

l l l 91 es va debatre sobre la idoneïtat d'adscriure les comarques 
més occidentals del Pirineu a la vegueria de Lleida, sobre la fu
mra capital i sobre l'encaix de la Val d'Aran a la nova regió. 

l es comarques 
A una altra escala, la REFl1R\tA DL t~\ DIIN(' co11ARLAI l 1161 tam
bé va ocupar en gran mesura el debat sobre el model d 'organit
zació territorial. En aquest sentit, la comissió va considerar la 
possibilitat de crear noves comarques en un nombre no inferior 
a sis i no superior a dotze, i, en algun cas aillat, l'eliminació d'al
guna de les existents. 

Així, al llarg de l'any, tant el conseller Carretero com el conse
ller Saura van suggerir en diverses ocasions crear noves comar
ques com la Vall de Camprodon, la Vall de Ribes, la Selva Ma
rítima, el Lluçanès, el Moianès, el Vallès Meridional, el Baix 
Maresme, el Baix Llobregat Nord o Pla de Montserrat, l'Alta 
Segarra, el Segre Miljà o el Delta de l'Ebre. 

Els municipis 
Si bé l'Informe Roca, presentat l'any 2000, va ser objecte de du
res crítiques per pan d'algunes entitats municipalistes i forces 
polítiques a causa de la decidida proposta de reordenació que 
plantejava el mapa municipal de Catalunya, les propostes del 
Govern de la Generalitat presentades al llarg de l'any 2004 no 
feien esment a cap modificació de la divisió municipal. La solu
ció proposada pel Govern de la Generalitat passava per la coo
peració municipal en la prestació conjunta de serveis, aprofitant 
els àmbils comarcals com a àmbits variables de mancomunació, 
i per la coordinació d'aquests àmbits des d'entitats territorials 
supralocals representades per les vegueries. 

• 
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Ens metropolità 
Al marge dels tres àmbits fonamentals en la nova organització te
rritorial estudiada pel Govern de la Generalitat, també es va con
siderar la recuperació d'un F~, MfTROPOt lTA [)[: BARU I ONA l 1151 
que unificaria les competències de les tres entitats de gestió de ser
veis metropolitans creades arran de l'eliminació, l'any 1987, de la 
Corporació Metropolitana de Barcelona. Aquesta nova enutat me
tropolitana englobaria un conjunt de municipis al voltant del sis
tema central metropolità, en un nombre proper als trenta-cinc, en 
el qual no existiria, segons els darrers avançaments dels treballs de 
final de 2004, cap entitat comarcal per tal d'evitar la superposició 
d'entitats terrilorials amb competències comunes. Aquest nou ens 
metropolità no disposaria, però, de l'autonomia ni de la represen
tativitat política de què gaudia l'antiga Corporació. 

Funcionalitat i caràcter políLic de les noves entitats 
terrüorials 
Els treballs de la comissió encarregada de definir la nova ordena
ció territorial es basaven en tres àmbiLS principals: la vegueria, la 
comarca i el municipi. 

La vegueria passaria, segons els consellers Carretero i Saura, a es
devenir el principal element estructurador del territori en ser, 
d'una banda, l'administració descentralitzada del Govern de la 
Generalitat i de cada un dels seus departaments, i, d'una altra, 
l'administració supralocal de coordinació i cooperació amb els 
municipis encarregada d'assegurar la prestació adequada dels ser
veis arreu del territori català. 

En aquest sentit, el conseller Carretero va avançar a principi d 'any 
que els treballs d'organització territorial i la definició de les noves 
administracions resultants es basarien en quatre principis fona
mentals: el de subsidiarietat, per a aproximar els serveis a la ciu
tadania; el de racionalitat, per a simplificar les instàncies adminis
tratives; el d'eficiència, per a optimitzar la gestió dels recursos, i 
el de responsabilitat, segons el qual els gestors públics haurien de 
fer més visible la seva activitat. 

D'altra banda, el secretari per a la Planificació Territorial del De
partament de Política Territorial i Obres Públiques, Oriol Nel·lo, a 
més de coincidir amb el conseller Carretero en la definició dels 
principis bàsics de la descentralització de la Generalitat de Cata
lunya, va avançar que la nova delimitació territorial hauria de "do
nar representació a les diverses veus que van sorgint en el territo
ri i, sobretot, que aquestes noves regions haurien d'esdevenir els 
àmbiLS de PLAMJA\IF'-T TERRmiRtAL [1771 per tal que cada subjecte 
territorial es pugui dotar d'un conjunt de projectes estratègics". 

Pel que fa a les comarques, el Govern de la Generalitat, al marge 
dels treballs de reforma de la divisió comarcal, va plantejar la RE

FORMA 11Et5 CONSl·l l.~ COMARCAi s l 1171. en conlinultal amb la MO

Dtl·lC\(IÓ 11E LA LI FI o'oRGA--:IT7\CIÓ COMARl-\1 12003:761. aprovada 
l'any 2003. Aquesta reforma dels consells comarcals representaria 
un element complementari de la nova organització territorial de 
Catalunya, segons la qual els àmbits comarcals haurien de res
pondre a la funció de proporcionar als ajuntaments un àmbit te
rritorial de referència per a la prestació conjunta de serveis. Tal 
com van avançar diferents representants del Govern de la 
Generalitat al llarg de l'any, la seva intenció va ser alliberar les co
marques i els seus organismes de gestió del seu caràcter polític 
per a afavorir la cooperació entre els municipis. 

Pel que fa a les administracions locals, disposarien de dos àmbits 
territorials superiors: el primer, les comarques, com a àmbits de 
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cooperació intermunicipal, i, el segon, les vegueries, com a àm
bits de coordinació i d 'encaix entre les polítiques local i autonò
mica. El fet que les vegueries esdevinguessin entitats de coordi
nació dels municipis va despertar un cert recel entre algunes 
administracions locals i Ics entitats municipalistes. A tal efecte, es 
van reunir a mitjan mes de juny el conseller Joan Saura amb el 
president de la Federació de Municipis de Catalunya, Manel 
Bustos, per tal d'aclarir que les futures entitats regionals no exer
cirien cap mesura de control ni cap mena de pressió, de caràcter 
polític o pressupostari, sobre els consistoris locals. 

Encaix de la nova divisió territorial en el mapa 
provincial 
La doble funció de les vegueries en talll que administració des
centralitzada de la Generalitat i principal organisme de coopera
ció local p lamejava tensions amb el paper de les diputacions pro
vincials com a organismes descentralitzats del Govern de l'Estat 
per a la cooperació local. 

En aquest sentit , el conseller Joan Carretero va anunciar el mes de 
gener de 2004 la voluntat d 'acordar amb el Govern central l'adap
tació del mapa provincial català, compost per les quatre provín
cies de Barcelona, Tarragona, Lleida i Girona, al nou mapa regio
nal de set vegueries, fet que permetria la coexistència de set 
províncies, com a entitats descentralitzades de l'Estat, amb les set 
vegueries, com a entitats descentralilzades de la Generalitat, es
sent, però, les vegueries les que exercissin totes les competències 
i gestionessin els pressupostos assignats a cada una. 

El president de la Diputació de Barcelona, el socialista Celestino 
Corbacho, va expressar al llarg de l'any 2004 la seva voluntat de 
mantenir la Diputació com a entitat de cooperació local. Res
pecte a la divisió territorial en vegueries, el president de la Di
putació de Barcelona no s'hi va mostrar en cap moment contra
ri i fins i tol va declarar la seva voluntat de facilitar l'adaptació 
de les diputacions a les noves regions adoptades per la Gene
ralitat de Catalunya, sempre que aquestes no envalssin les com
petències assignades ni gestionessin els pressupostos propis de 
les Diputacions. 

Per la seva banda, els presidents de les altres tres diputacions ca
talanes van expressar el mes de maig al conseller Carretero el seu 
acord amb la proposta de la divisió territorial del Govern català 
en vegueries 101 i mostrar-se en desacord amb el projecte de re
forma dels consells comarcals. 

Un altre dels aspectes controvertits de l'adaptació de les entitats 
provincials a la divisió en vegueries era l'adaptació de les circums
cripcions electorals, fins al moment configurades en funció de la 
divisió provincial. 

Així, si la configuració provincial hauria de desaparèixer en favor 
de la divisió en set vegueries, Catalunya passaria a tenir set cir
cumscripcions electorals, amb el consegüent augment de repre
sentants polítics al Senat, fet que difícilment seria acceptat pel 
Govern de l'Estat. Amb l'objectiu d'establir acords parcials respec
te al procés de reorganització territorial, el conseller Carretero va 
iniciar el mes de juliol una sèrie de contactes i reunions amb re
presentants de totes les forces pol!tiques presents al Parlament de 
Catalunya i amb responsables del Ministeri d'Administracions 
Públiques. A mesura que van avançar els treballs de la comissió 
per la nova organització territorial, els aspectes referents a les ad
ministracions i competències de l'Estat es van aparcar fins més en
davant. 
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Document de bases del Govern català 
A mitjan mes de desembre, el Govern de la Generalitat va subs
criure un document de bases per a la reforma de l'organització 
territorial en set regions o vegueries que adoptarien les competèn
cies de les diputacions a més d'exercir la representació descen
tralitzada del Govern català. Pel que fa a la divisió comarcal, el do
cumenl reconeixia l'existència de les comarques i n'anunciava la 
creació de noves, els organismes rectors de les quals ser ien els 
consells d'alcaldes i no els consells comarcals de representació in
directa. Aquests àmbits territorials exercirien la funció de presta
ció i gestió de serveis supramunicipals amb les compe1ències que 
hi deleguessin les vegueries Vo els municipis. 

El mapa municipal no es modificaria i els ajuntamems passa
rien a disposar de més competències i més capacitat de gestió 
conjunta. 
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Finalment, a efectes electorals, es continuaria aplicant la divisió 
en quatre circumscripcions. 

Una nova comissió interna del Govern de la Generalitat va ser cre
ada a final d'any per tal de definir els detalls de la proposta i ele
var-la a proposició de llei per a ser presentada duram el 2005, en 
coordinació amb els treballs de reforma de l'Estatut al Parlament 
de Catalunya. 

JBL 

Més informació: 

hup://\1 W\\.gcncat net/go\·crnauo-ap/ 

P,1rlamrnt de Catalunya Informe so/ne l,, ff1•isui del model d'orga
!IH:::acio 1aritoria/ dt Ca1,,/11nyC1 Barcelona, 2000 
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El Govern de la Generalitat de Catalunya impulsa la creació d'un nou ens metropolità que 
assumeixi les funcions de les entitats metropolitanes creades arran de la dissolució de la 
Corporació Metropolitana de Barcelona l'any 1987. L'abast territorial, les competències i la 
representativitat política del nou organisme són debatuts al llarg de l'any 2004 entre les 
administracions locals metropolitanes i el Govern de la Generalitat. 

L0 .-\LORD f'LR \l-; (,O\LRI\ l \T.\l.\~ISí\ l tfl\L1l l·l(l{I·', [2003·5], sig
nat el 14 de desembre de 2003 entre el Partit dels Socialistes de 
Catalunya (PSC), Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) i 
Iniciativa per Catalunya-Verds (ICV), per a configurar el nou 
Govern de la Generalitat de Catalunya, preveia el reconeixement 
de les àrees metropolitanes en un marc de reforma del 'tOnl·l 11 OR

t,AI\ I rz \< i., 11R1,11, HMI l 11-tl de Catalunya. 

Aquest reconeixement, deia el document, s'havia de materialitzar 
amb la creació d'una entitat de govern metropolità a l'àrea de 
Barcelona. 

Una nova ins titució per a recuperar la Corporació 
Metropolitana de Barcelona 
La creació d'aquesta entitat havia estat llargament reivindicada 
pels governs municipals de la ciutat de Barcelona i de la seva co
nurbació, molts dels quals van formar part de la Corporació 
Metropolitana de Barcelona (CMB). La CMB es va constituir l'any 
1974 amb 27 municipis amb la intenció d'unificar en una matei
xa institució el govern i la gestió de l'àmbit territorial format per la 
conurbació barcelonina. En matèria urbanística, aquests 27 muni
cipis van esdevenir l'àmbit d'actuació del Pla general metropolità 
(PGM), principal instrument de gestió de la CMB. Les lleis d'orga
nització territorial de Catalunya (LOT) de 1987 van dissoldre la 
CMB i van crear, per substituir-la, dos organismes de gestió espe
cialitzats: l'Entitat Metropolitana del Medi Ambient (EMMA) i 
l'Entitat Metropolitana del Transport (EMT), amb 33 i 18 munici
pis, respectivament. Paral·lelament, 23 municipis, que posterior
ment van augmentar fins a 31, decidiren associar-se en la 
Mancomunitat de Municipis de l'Àrea Metropolitana de Barcelona 
(MMAMB) per tal d'exercir conjuntament altres funcions no assig
nades a les noves entitats. 

Al llarg del mes de gener de 2004 les diferents administracions im
plicades en el procés de creació del nou ens metropolità van defi
nir i manifestar els seus posicionaments i prioritats sobre el caràc
ter institucional, les competències i l'àmbit territorial del nou 
organisme, així com els horitzons temporals per a la creació del 
mateix. 

Un àmbit territorial de 36 municipis* 
Un dels aspectes que havia de definir el Govern de la Generalitat 
al llarg de la legislatura havia de ser l'àmbit territorial del nou ens 
metropolità. En aquest sentit, tant l'alcalde de Barcelona, Joan 
Clos, com el vicepresident de la MMAMB, Dídac Pestaña, van de
fensar la creació d'un organisme que englobés els 36 municipis de 
la primera corona que integren les tres entitats metropolitanes 
existents des de 1987 i que participen, així mateix, en el P1 1 l:S

TAATFGIC MHRn1·n111A ['F BARCEt n~A [2003 % l D'altra banda, els 
alcaldes de les set ciutats més importants de la segona corona me-

tropolitana, Mataró, Granollers, Sabadell, Terrassa, Martorell, 
Vilafranca del Penedès i Vilanova i la Geltrú, ja havien proposat 
l'any 2002 en una declaració conjunta signada a Vilafranca del 
Penedès de crear una comissió de debat per a defmir amb preci
sió quin àmbit i quines competències hauria de tenir la nova àrea 
metropolitana. L'alcalde de Terrassa, Pere Navarro, aixl ho va ma
nifestar el mes de gener de 2004 en una reunió amb el conseller 
de Governació, Joan Carretero. 

Aquesta diferència de criteris sobre l'abast territorial del nou ens 
metropolità es va anar esvaint al llarg de l'any 2004 a mesura que 
tant la MMAMB com el Govern de la Generalitat van dissociar la 
creació d'un àmbit institucional per a la primera corona metropo
litana, amb una superfície aprmdmada de 600 km' i una població 
d'uns tres milions d'habitants, del procés de creació de la vegue
ri.a de Barcelona, amb més de 3.200 km' i 4,5 milions d'habitants. 

La creació del nou ens metropolità s'haurà 
d'integrar en el procés de reforma de l'organització 
territorial de Catalunya 
Precisament aquesta duplicitat en el debat sobre l'organització te
rritorial de l'àmbit metropolità de Barcelona va generar divergèn
cies d'opinió entre el Govern de la Generalilat, d'una banda, i 
l'Ajuntament de Barcelona i la MMAMB, de l'altra. Tant el conse
ller Carretero com el conseller de Relacions Institucionals, Joan 
Saura, van vincular la creació del nou ens metropolità al procés ge
neral de reforma del model d'organització territorial de Catalunya 
en vegueries i a la RHOR\IA DF LA Dl\ l~t(> l O\tAR< ll l l 16 l prevista 
en aquesta legislatura. L'alcalde Clos, en canvi, va plantejar l'any 
2005 com a horitzó temporal per a la creació efectiva del nou go
vern metropolità, tot i que va plantejar, aixf mateix, que aquesta 
creació hauria d'anar acompanyada de la RF~OR\I.\ r,ns co:s:SELI s 
tn\1AR1..Al.S l l 17I del BarcelonèS i del Baix Llobregat per tal de 
simplificar els òrgans de govern del territori metropolità. 

Caràcter polític i competències d el nou ens 
En referència al caràcter polític del nou govern metropolità, al 
llarg de l'any es van posar de manifest divergències no només en
tre les administracions locals i el Govern de la Generalitat, sinó 
també en el si del tripartit i entre els diferents departaments de la 
Generalitat. Tot i que el Govern presidit per Pasqual Maragall no 
va definir al llarg del 2004 una proposta clara en aquest sentit, el 
conseller de Governació, Joan Carretero, es va declarar, el mes 
d'octubre, favorable a la creació de la nova institució sempre que 
aquesta desenvolupés unitàriament les competències de gestió de 
les actuals entitats metropolitanes sense atribucions politiques ni 
urbanístiques. Els alcaldes metropolitans consideraven, en canvi, 
que l'urbanisme havia de ser una de les competències fonamentals 
del nou govern metropolità. Ai.>.i ho van plantejar Joan Clos i 
Dídac Pestaña a la Generalitat de Catalunya en una proposta rea-
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litzada per la MMAMB en la qual, a més de centralitzar les compe
tències de les entitats metropolitanes de medi ambient i de transport, 
assumirien les d'urbanisme i d'habitatge amb una fónnula compar
tida amb la Comissió d'Urbanisme de Catalunya per tal de redactar 
un pla direct0r urbanlstic metropolilà que substituís el PGM, de 
1976, encara vigent l'any 2004 i sotmès a contínues modificacions. 
Aquest nou pla director urbanístic metropolità hauria de conferir als 
ajuntaments metropolitans un marc de referència per a la redacció 
de plans urbanlstics municipals. 

La presidència de la nova entitat metropolitana també va ser objec
te de debat entre l'esfera local i el Govern de la Generalitat. Mentre 
que des dels ajuntaments i, de manera menys categòrica, des del sec
tor socialista del Govern de la Generalitat es proposava que el nou 
organisme fos dirigit per l'alcalde de Barcelona o bé per un alcalde 
metropolità amb una fórmula rotatòria, des dels departaments de 
Governació i de Relacions lnslitucionals (governats per ERC i ICV 
respectivament) es defensava que aquest càrrec fos exercit pel presi
dent de la Generalitat. 

Aild, a final de 2004, tant el Govern de la Generalitat com els ajun
taments metropolitans van anunciar la seva intenció de definir tan 
a\~at com fos possible un nou marc legal i institucional per al govern 
i la gestió del territori metropolità. les competències, el caràcter po
lític i l'encaix d'aquesta nova institució en el procés de reforma de 
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l'organització tenitorial de Catalunya van quedar, no obstant, pen
dents de l'avanç dels treballs dels diferents departaments de la 
Generalitat implicats i de les negociacions entre les forces polítiques 
amb representació al Parlamem de Catalunya per tal d'aconseguir cl 
m~im consens possible per a aquesta iniciativa. 

JBL 

Més informació: 

WW\\.amb.es 
w,\ \\.bcn2()()() es/ 

* Municipis adscrits al Pla Estratègic Metropolità 
Tiana, Momgat, Badalona, Sant Adrià de Besòs, Santa Coloma de 
Gramenet, Montcada i Reixac, Ripollet, Barberà del Vallès, Badia del 
Vallès, Cerdanyola del Vallès, Sant Cugat del Vallès, Barcelona, 
l'Hospitalet de Llobregat, Cornellà de Llobregat, Esplugues de 
Llobregat, Sant Joan Despí, Sant Just Desvern, Sant Feliu de 
Llobregat, Molins de Rei, el Prat de Llobregat, Sant Boi de Llobregat , 
Santa Coloma de Cervelló, Sant Vicenç dels Horts, Cervelló, la 
Palma de Cervelló, Pallejà, el Papiol, Corbera de Llobregat, Sant 
Andreu de la Barca, Castellbisbal, Viladecans, Gavà, Sant Climent de 
Llobregat, Torrelles de Llobregat, Castelldefels i Begues. 
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En el marc de la revisió del model d'organització territorial de Catalunya es debat la possibilitat 
de crear noves comarques. Les que semblen tenir més possibilitats de prosperar són el 
Moianès, el Lluçanès, la Vall de Camprodon, la Vall de Ribes, l'Alta Segarra i el Segre Mitjà . 

L'actual organització Lerritorial de Catalunya en municipis, co
marques i províncies és fruit de les lleis d'organització territorial 
aprovades pel Parlament l'abril de 1987. Dins les lleis d'ordenació 
territorial, la Uei 6/1987 establia l'organització comarcal de Cata
lunya. Per a aquest nivell administratiu es va prendre com a base 
la proposta de comarcalització elaborada per la Ponència d'Estudis 
de la Divisió Territorial de 1932, dirigida pel geògraf Pau Vila, que 
incloïa un total de trenta-vuit comarques i que fou adoptada com 
a pròpia per la Generalitat republicana de l'any 1936. Aquesta de
cisió va rebre la critica de sectors polítics i socials que entenien que 
l'estructura territorial de Catalunya havia sofert modificacions im
portants en relació amb els anys trenta i que calia una nova divi
sió a partir de nous estudis de la realitat territorial contemporània. 
Un any després es van crear tres noves comarques que no aparei
xien en la divisió de 1932: el Pla de l'Estany, l'Alta Ribagorça i el 
Pla d'Urgell. L'any 2000 un equip d'experts coordinat per Miquel 
Roca van presentar una proposta de nova organització territorial 
que, entre alt res aspectes, preveia la creació de noves comarques. 
La proposta va generar una gran polèmica i no va arribar a pros
perar, però no fou tant a causa de la proposta de nova divisió co
marcal, sinó sobretot pel pla de fusions i agregacions de munici
pis de menys de dos-cents cinquanta habitants que tenia com a 
objectiu racionalitzar l'Administració local i facilitar la prestació 
dels serveis públics. D'aquesta manera en la legislatura que acaba
va l'any 2003 el Govern de la Generalitat no va modificar l'orga
nització territorial. 

El febrer de 2004 cl nou Govern de la Generalitat va crear la co
missió d'organització territorial, que tenia com a objectiu presen
tar un projecte de llei d'organització territorial i administrativa ba
sada en tres nivells (vegueries o regions, comarques i municipis) i 
que havia de tractar la possible creació de noves comarques. Laco
missió estava presidida pel conseller de Relacions Institucionals, 
Joan Saura, d'Iniciativa per Catalunya Verds (ICV), i integrada 
també pel conseller de Politica Territorial i Obres Públiques, 
Joaquim Nadal, del Panil dels Socialistes de Catalunya (PSC), i pel 
conseller de Governació, Joan Carretero, d'Esquerra Republicana 
de Catalunya (ERC). 

El conseller de Governació, Joan Carretero, afirrnava que els 1erri-
101is que aspiraven a ser comarca havien de complir unes mlnimes 
condicions, com l'eidstència d'un consens entre els municipis 
afectats, seguir una lògica geogràfica i històrica i tenir un mínim 
pes demogràfic. 

El mes de setembre Carretera va assegurar que el seu Departament 
estava estudiant la creació d'un minim de sis noves comarques: el 
Moianès, el Lluçanès, la Vall de Ribes, la Vall de Camprodon, el 
Segre Mitjà i l'Alta Segarra. S'analitzaven, a més. altres propostes 
que podrien ampliar aquesta llista com el Baix Llobregat Nord, el 

Delta de !'Ebre, la Baixa Segarra o la Ribera de Sió. Aquesta infor
mació avançada per Carretero fou reprovada pels altres dos mem
bres de la comissió d'organització territorial.Joan Saura i Joaquim 
Nadal, que recordaven que fins al moment no hi ha,~a res decidit. 
Des de l'oposició Convergència i Unió (CiU) i el Partit Popular 
(PP) van lamentar la descoordinació del Govern i van demanar 
una proposta conjunta i consensuada. 

Finalment el J 5 de desembre el Govern de la Generalitat va pre
sentar oficialment el document de bases de nova organització te
rritorial de Catalunya elaborat per la comissió. Amb la presentació 
d'aquest documen1 s'iniciava un procés que es preveia culminar el 
2005 amb l'aprovació del projecte de llei. El conseller de Relacions 
Institucionals i Panicipació, Joan Saura, va avançar que segons 
aquestes bases es constituirien entre sis i vuit comarques noves, tot 
i que no va voler especificar quines serien, i va recordar que es cre
arien d'acord amb les demandes dels municipis i els criteris d'or
ganització del Govern. 

Moianès i Lluçanès 
Dels territoris que figuraven en la llista de futures comarques, el 
Moianès (integrat per deu municipis del Bages, Osona i el Vallès 
Oriental amb una població superior al 11.000 habitants) i el Llu
çanès (integrat per tretze poblacions de les comarques d'Osona, el 
Bages i el Berguedà que sumaven 8.500 habitants) eren les propos
tes de noves comarques que comptaven amb més consens. La 
pràctica totali1a1 dels alcaldes hi estava a favor i la seva creació no 
aixecava controvèrsies destacades en les comarques afectades. 

Vall de Camprodon i Vall de Ribes 
Una de les propostes que va aixecar més polèmica fou la possibi
litat de dividir la comarca del Ripollès en tres donant lloc a les co
marques de la Vall de Camprodon, la Vall de Ribes i el Ripollès. La 
Vall de Camprodon englobaria els municipis de Sant Pau de Segu
ries, Camprodon, Llanars, Vilallonga de Ter, Setcases i Molló si
tuats al nord-est de la comarca. La Vall de Ribes inclouria Campe
lles, Pardines. Planoles, Queralbs, Ribes de Freser i Toses, situats 
al nord-oest. l finalment la resta d'actuals municipis de la comar
ca i la capital a Ripoll es mamindria al Ripollès. Tots els municipis 
de la Vall de Ribes i de la Vall de Camprodon es mostraven favo
rables a la creació de la nova comarca, si bé aquests últims ho su
peditaven a l'adscripció a la fmura vegueria de Girona. 

El mes de setembre el conseller de Govemació,Joan Carretero, va 
anunciar que la Vall de Ribes i la Vall de Camprodon tenien mol
tes possibilitats d'esdevenir comarca amb la nova llei d'organitza
ció territorial. La primera passaria a la vegueria de l'Alt Pirineu, la 
segona a la de Girona, mentre que el Ripollès podria passar a la 
Catalunya Cemral. L'alcalde de Camprodon, Esteve Pujol (PSC), 
va mostrar la seva satisfacció per aquest fet i va assegurar que en 
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aquesta vall hi havia una consciència de realilat històrica i social co
muna. En canvi, la presidenta del Consell Comarcal del Ripollès, 
Fina del Pozo (PSC), i l'alcaldessa de Ripoll, Teresa Jordà (ERC), es 
van manirestar totalment en contra de la divisió de la comarca en 
tres ja que a parer seu suposaria una disminució del pes especific de 
Ripoll i la pèrdua per a la comarca de territoris considerats com un 
motor econòmic pel seu sector Lerciari. 

Alta Segarra 
L' Alta Segarra, situada a l'est de la comarca de la Segarra, en el con
junt d'altiplans, d'entre 600 i 800 m sobre el nivell del mar. té com 
a nucli més poblat Calar i agrupa diversos municipis cie la Segarra, 
l'Anoia, cl Bages i el Solsonès, si bé els seus límits no estan massa de
finits. No obstam això, segons l'lnfom1e Roca cie l'any 2001, en for
marien pan diversos municipis de la Segarra (Torà, Ivorra, Biosca i 
Sant Guim cie Freixenet), l'Anoia (Castellfollit de Riubregós, Pujalt, 
Calonge de Segarra, Calar, Sant Martí de Sesgueioles, els Prats de 
Rei, Veciana, Copons, Sant Ramon, Sant Pere Sallavinera i Rubió), el 
Bages (Aguilar de Segarra) i el Solsonès (Pinós i Molsosa). 

A final de maig es va crear la Pla1afom1a pel Reconeixement de \"Alta 
Segarra, que al·legava motius històrics, geogràfics i socials per a 
sol·licitar la nova comarca. L'associació, formada per entitats, ciuta
dans a tall individual i ajuntaments, tenia com a objectiu difondre 
els avantatges de la nova divisió geogràfica, com l'increment de les 
competències en salut, la millora de recursos en polítiques ambien
tals, l'ampliació de l'orerta formativa i la coordinació en la demanda 
i gestió d'infraestructures i serveis públics. La major part d'alcaldes 

- (un 75% segons cl Departament cie Governació) es mostraven favo
rables a la creació cie la nova comarca. 

El mes de setembre el conseller de Governació, Joan Carretero, va 
enunciar que l'Alta Segarra era un dels territoris amb més possibili
tats clsclevenir una nova comarca. 

Segre Mitjà 
El Segre Mitjà inclouria els altiplans situats al nord-est de la comar
ca cie la Noguera erosionats pel riu Segre. A part cie diversos muni
cipis de la Noguera, n'inclouria també un de l'Alt Urgell (Bassella) i 
tots plegats sumarien uns 10.000 habitants. 

Al llarg de 2004 es va anar confirmant la possibilitat que el Segre 
Mitjà esdevingués una comarca en la futura llei d'organització terri
torial. En principi, la nova comarca tindria Ponts com a capital, tot i 
que Artesa de Segre també reclamava aquest reconeixement. l: alcal
de de Ponts, Estanis Felip (CiU), es va mostrar esperançat per les 
possibilitats que s'obrien i esperava que el debat sobre la capitalitat 
no suposés una trava perquè s'acabés constituint la comarca. Per ai
xò no descartava que Ponts i Artesa poguessin compartir aquest re
coneixement. 

Baixa Segarra 
La Baixa Segarra seria una subcomarca d'uns 4.000 habitants forma
da per set municipis situats al nord de la Conca de Barberà (Santa 
Coloma de Queralt, Pontils. les Piles, Conesa, Savallà del Comtat, 
Vallfogona de Riucorb, Llorac, Passanant i Forès), tot i que algunes 
veus n'afegeixen també algun altre cie !'Anoia (com Bellprat). A diíe
rència de la resta de la Conca cie Barberà, es caracteritza per una agri
cultura basada en els cereals. 

El mes de març l'Ajuntament de Santa Coloma de Queralt va orga
nitzar un acte per a reivindicar la creació d'aquesta comarca, de la 
qual hauria de ser la capital, i per aconseguir formar part cie la ve
gueria de la Catalunya Central en lloc cie la del Camp de Tarragona. 
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En l'acte va intervenir el geògraf Jesús Burgueño, autor del llibre 
"Història de la divisió comarcal", que es va declarar partidari de la 
nova comarca per l'existència d'elements comuns corn el centre de 
mercat, la història, el paisatge o les activitats econòmiques. No obs
tant això, a part de l'alcalde cie Santa Coloma de Queralt, la major 
part d'alcaldes van rebre amb escepticisme la proposta i van rebut
jar la possibilitat de passar a dependre de la Catalunya Central. 

El mes de setembre el conseller Carretero va situar la Baixa Segarra 
en una segona línia quant a les possibilitats de ser reconeguda com 
a comarca. 

Ribe ra de Sió 
A la ribera del riu Sió se situen nou municipis de l'Urgell (Agramunt, 
Ossó de Sió i Puigverd d'Agramunt), la Noguera (Montgai, la Sentiu 
de Sió, Cubells i PreLxens) i la Segarra (Tarroja de Segarra i Plans de 
Sió) que sumen uns 8.500 habitants. Malgrat que formen pan de 
tres comarques, diversos estudis sobre l'organització territorial cata
lana, corn el realitzat pel geògraf Jesús Burgueño, consideraven que 
la Ribera de Sió era una comarca histò1ica i natural. De fet, alguns 
d'aquests municipis ja tenien serveis mancomunats com la sanitat o 
l'educació. 

A principi de rebrer l'alcalde d'Agramunt, Ramon Muixí (ERC), va 
iniciar els contactes amb la resta de municipis per a reivindicar la 
creació d'algun tipus d'entitat, com una comarca o una mancomu
nitat, de la qual aquest municipi en seria la capital. La major part 
dels alcaldes acceptaven la proposta, si bé l'alcalde de Cubells, Josep 
Roig (CiU) s'hi va mostrar en contra. 

La proposta del conseller Carretcro del mes de setembre situava la 
Ribera de Sió en una segona lmia quant a les possibilitats de ser re
coneguda com a comarca. 

De lta de [' Ebre 
El debat polític sobre la possible creació de la comarca del Delta cie 
!'Ebre es va iniciar el mes d'agost i fou promogut pel portaveu d'ERC 
a l'Ajuntament de Sant Jaume d'Enveja, Primitiu Adell. Per a Adell 
la nova comarca ag1uparia els municipis i els nuclis cie l'Aldea, 
l'Ampolla, Amposta, Camarles, els Muntells, el Poblenou, Sant 
Carles de la Ràpita, Sant Jaume d'Enveja, Deltebre, situats al Baix 
Ebre i el Montsià. La capitalitat seria compartida entre Deltebre i 
Sant Jaume d'Enveja. 

El regidor d'ERC va convocar per al dia 28 d'agost una xerrada
col·loqui sobre la creació de la nova comarca, a la qual van ser con
vidats tots els alcaldes arectats i els presidents dels consells comar
cals del Baix Ebre i el Montsià. No obstant això, a la xerrada no va 
assistir cap dels responsables polítics a qui s'havia convidat excepte 
l'alcalde de l'Entitat Municipal Descentralitzada dels Muntells, Joan 
Salvador Benito. 

El mes de setembre Carretero va situar el delta de !'Ebre en una se
gona linia quant a les possibilitats d'esdevenir una comarca. 

Altres propostes 
L'alcalde de Terrassa, Pere Navarro, va proposar dividir el Vallès 
Occidental en dues comarques: el Vallès Central, amb capital a 
Sabadell, i cl Vallès Occidental, amb capital a Terrassa. Dels vuit 
municipis que havien de formar la nova comarca del Vallès Occi
dental, tres hi estaven d'acord (Terrassa, Viladecavalls i Rellinars), 
dos en contra (Sant Cugat del Vallès i Rubí) i la resta no es pro
nunciaven (Mataclapera, Ullastrell i Vacarisses). Per la seva banda, 
la major part de municipis de la resta del Vallès Occidental (entre 261 
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els quals, Sabadell) es mostraven contraris a aquesta proposta. En 
principi. la divisió del Vallès Occidental no apareixia com una cie 
Ics possibilitats de reorganització territorial avançades pel conse
ller Carretero. 

Tampoc no van prosperar altres propostes com les de crear les co
marques de la Baixa Llitera (situada al nord-est del Segrià i amb ca
pital a Almacelles), el Segrià Sud o les Guilleries-Momseny (de la 
que formarien part Sant Hilari Sacalm, Osor, Viladrau i Espinelves 
situats a la Selva i Osona). Davant d'això, els alcaldes afectats no des
cartaven altres possibilitats com crear o potenciar entitats supramu
nicipals similars a les mancomunitats. 
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Per al 2005 es preveia que s'aprovés definitivament la Llei d'organit
zació territorial que hauria de decidir, entre altres aspectes, quines 
noves comarques es crearien. 

Més informació: 

\\ wwclmsorc 1.lluLanc.:s. net 
\\W\\' mmancs.c.:om 
\\ '""·'·,dldnampn>don.org 
"\\W., alldo:nbo:s.com 

MJP 
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El debat sobre la reforma dels consells comarcals torna a l'actualitat. La Comissió d'Organització 
i Administració de la Generalitat estudia redactar una proposta d'organització territorial conjunta 
que revisaria les funcions, atribucions i competències dels consells comarcals. Està previst que 
les modificacions es presentin al Parlament de Catalunya per a ser aprovades durant el 2005. 

Antecedents íl 2003.76 

La nova legislatura governada per la coalició del Partit dels 
Socialistes de Catalunya (PSC), Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya-els Verds (ICV) ha tor
nat a obrir el debat sobre l'organització territorial de Catalunya i 
n'ha impulsant la reforma. 

L' Informe Roca 
L' aprovació, l'abril de 1987, de la Llei 6/1987, de l'organització 
comarcal de Catalunya establia la divisió, el caràcter i les funcions 
de les comarques i les competències dels consells comarcals sobre 
un mapa comarcal heretat, en gran part, del que s'havia establen 
per primer cop el 1937. 

A instàncies dels diferents grups del Parlament de Catalunya. a 
partir d'un acord de Govern del 3 d'abril de 2000 es va crear una 
comissió d'ex-perts a qui es va encarregar d'elaborar un informe so
bre la revisió del model d'organització territorial de Catalunya 
( DLB.\T ,, '~R El \ll)DEI lLRRITllRL\t l 11-+l). La comissió, presidida 
per Miquel Roca i formada pels advocats Jordi Bonet, Tomàs Font, 
els geògraís Jesús Burgueño, Roben Casadevall, Enric Lluch i 
Xavier Rubio i un enginyer agrònom, Josep M. Franquet. va pre
sentar l'informe el desembre de 2000. 

L' Informe Roca remarcava la necessitat de reformar profundament 
els consells comarcals i proposava un model global de l'organitza
ció territorial de Catalunya, que es basava en l'enfonimem muni
cipal, l'adequació de la comarca i la creació de sis vegueries. Amb 
la finalitat de simplificar, racionalitzar i descentralitzar eficaçment 
l'acció de la Generalitat i també de l'Estat, l'lnfom1e proposava que 
municipis, comarques i vegueries -governades per diputacions
es constituissin en les úniques instàncies locals i cridava l'atenció 
sobre la necessitat d'afrontar una profunda i ambiciosa reforma del 
sistema de finançament de les corporacions locals, tant pel que 
feia a la suficiència financera com a l'autonomia de la despesa. 

L'Informe Casadevall 
A través de la Fundació Carles Pi i Sunyer d'Estudis Autonòmics i 
Locals, un dels experts que va formar part en la comissió de 
l'Informe Roca, el geògraf Robert Casadevall, va presentar el des
embre de 2003 l'estudi litulat La reforma de l'organització comar
cal de Catalunya, on analitzava els efectes de la l.1 ~• 8/2003, Dl 
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C \TAll 'JY\ (LOCC) l2003·7nl, aprovada l'ab1il d'aquell any. 
Segons l'autor, el problema original de l'organització comarcal de 
Catalunya es basa en quatre qüestions essencials: la delimitació te
rritorial, les funcions, la representativitat de les corresponents ins
titucions i el finançament. 

Casadevall criticava que la defmició de comarca de la LOCC po
sés l'accent en les característiques comunes però oblidés que els 

== 

elements agrupats -els municipis-- tenien un comingut molt di
vers. «Seria com si definíssim una escola com l'agrupació d'alum
nes amb caracterísliques comunes -la necessitat d'aprendre, la 
proximitat al centre escolar, la llengua que parlen- i els poséssim 
101s junts obviant-ne l'edat, els coneixements que ja tenen o altres 
necessitats especials.» 

Quant a les competències, segons Casadevall la modificació de la 
LOCC les mantenia en la mateixa indefinició amb expressions 
com «en l'àmbit de les seves competències», afegint-hi elements 
de confusió quan possibilitava que les comarques poguessin rebre 
competències delegades dels ens locals, que no tenen competèn
cies pròpies. 

En sintesi, Casadevall criticava que la refom1a de la LOCC deixa
va pendent una clarificació i definició real del paper de la comar
ca i dels serveis que ha de prestar i a qui ho ha de fer. «Altrament, 
tindrem un recipient buit --o mig buit- com les comarques, amb 
101 el cost institucional i econòmic que suposa, però sense fun
cions, i unes institucions amb obligacions però sense mitjans•, 
concloïa l'autor. 

Comiss ió d'Organització i Administració 
per a la reforma de l'organització territorial 
La Comissió d'Organització i Administració la integraven el con
seller de Relacions Institucionals i Panicipació, Joan Saura (ICV), 
que n'era el president, el titular de Política Territorial i Obres 
Públiques, Joaquim Nadal (PSC), i el conseller de Governació i 
Administracions Públiques.Joan Carretero (ERC). La Comissió te
nia l'objectiu d'establir les bases d'organització territorial del futur 
mapa administratiu de Catalunya, definim-ne el pes polític i esta
blint les atribucions administratives a les diferents escales de 
l'Administració: ajuntaments, consells comarcals, diputacions. 
També incorporava la proposta d'una nova unitat administrativa: 
les \ 'H,l 'LRlts [ 118, 119, 1201. Els criteris de descentralització, 
proximitat i subsidiarietat de les administracions, amb la finalitat 
de millorar, simplificar i apropar l'Administració al ciutadà, eren 
els paràmetres sobre els quals s'estava treballant. La Comissió pe
veia la possibilitat que totes les lleis d'organització territorial que
dessin recollides en una de sola. 

Reforma dels consells comarcals 
Segons va declarar Joan Carretero els consells comarcals s'havien 
de reconvertir «en autèntics representants dels municipis i no dels 
partits», de manera que perdessin el «component de control polí
tic» i adoptessin «un caràcter tècnic, de suplència i de suport a la 
gestió, i molt especialmem dels petits municipis, que facilités la 
geslió mancomunada de serveis». Tanmateix, la voluntat de la 
Generalitat, segons van manifestar el subdelegat del Govern de la 
Generalitat per a la Catalunya Central Josep Ramon Móra i la 263 
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Delegada Territorial de la Generalitat a Barcelona Carme San Miguel, 
era reforçar els ajuntaments traspassant-los competències relaciona
des amb els serveis més pròxims al ciutadà. 

A primers de febrer, Joan Carretero va aprofitar una visita a Lleida 
per a manifestar que la Generalitat reconvertiria els consells comar
cals per tal que esdevinguessin organismes sense pes polltic i passes
sin a gestionar, suplir i crear els serveis supramunicipals que les lo
calitats no poguessin assumir. Segons el conseller de Governació i 
Administracions Públiques, els consells comarcals haurien d'esdeve
nir òrgans de gestió suprarnunicipal i «no un ens dels partits polí
tics, com són en aquests moments». A les zones rurals de Catalunya, 
però, el model comarcal es mantindria similar a l'actual perquè «nin
gú no discuteix les funcions que ara exerceixen els ens comarcals en 
aquestes zones», va afegir. En el cas de les àrees metropolitanes, es 
va mostrar convençut que «han de desaparèixer perquè, si no, ens 
farem un embolic amb tanta administració». 

A final de setembre el debat sobre la RI l·OR\1A nr LA 1111·1,10 < , l\UR 

e , l l l ól, tant internament com amb la resta de forces polítiques, 
continuava. Unes declaracions de Carretero sobre la creació de no
ves comarques van motivar una ràpida desautorització de Saura, que 
adverLia que l'executiu encara no havia decidit res. El PSC es va ali
near amb Saura mentre el president del grup parlamentari de CiU, 
Artur Mas, va instar el Govern a presentar una proposta consensua
da i conjunta. 

ANUARI TERRITORIAL 2004 

Malgrat que no hi havia un calendari de tramitació tancat, la 
Generalitat tenia previst que la proposta definitiva pogués ser apro
vada al Parlament durant el primer semestre de 2005, amb la ferma 
«voluntat que la nova llei d'organització territorial assoleixi un nivell 
de consens polític de pràctica unanimitat». En aquell moment, 
doncs, es coneixerien tols els detalls de la proposta. Saura va anun
ciar pròximes reunions amb els presidents de les diputacions de 
Barcelona, Tarragona, Lleida i Girona i amb els representants de la 
Federació de Municipis de Catalunya, l'Associació Catalana de Mu
nicipis i de la Mancomunitat de Municipis de l'Àrea Metropolitana 
de Barcelona. 

MXA 

Més informació: 

Casadevall I Camps, Rober!. l.a 11'(0111,a dt /'org,mitzacio w11w1-

"1I cie Caralunv<1 Rarrcl,ma, l undauo Carles P, i <;unra 
d Estudis Autonòmics 1 l ocal~. 2003 
,, \\\\ d,ba. es/ílc1rdc-m,1ig/documcnts/dl/act1vitats/grups_dc_trc 
b,1ll/,1 lc_ l 0000/dc>c 3 pell 
"w,, 1cc. cs/1n~t 1t ucw/sonet,11s/SC(,c'ogral1a/':xg9/Scg<:JO/S9 200 
l hl Ill 

http//soboncs.ddl.net/tcmwnal.html 
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La proposta de creació de la vegueria de la Catalunya Central dins el procés de reforma de 
l organització territorial de Catalunya ha provocat un intens debat sobre la capitalitat d'aquesta 
nova demarcació. Tanmateix, han aparegut moviments favorables a la creació de dues noves 
regions. l'Alt Ter i el Penedès històric. 

El mes de gener de 200 1. una comissió d'experts en organit
zació territorial, presidida per Miquel Roca i consensuada per 
tots els grups parlamentaris, va presemar al Parlament de 
Catalunya ('"Informe sobre la revisió del model d'organització 
1erri1orial de Catalunya", conegut com "Informe Roca". La fun
ció d'aquesta comissió era estudiar la reforma de l'organitza
ció territorial cie Catalunya i la revisió de les lleis d'ordenació 
territorial (LOT) de 1987. Una de les propostes de l'informe 
va ser crear sis noves regions o vegueries, l'àmbit territorial 
de les quals havia de coincidir amb els plans territorials par
cials definits pel Pla terri torial general de Catalunya, aprovat 
l'any 1996 

Aquesta proposta va ser recollida, a les acaballes de l'any 2003, a 
I\U)k,l l'l·l, \ l" C,,1\Fk'- <Al\l\'1'>11 11·1,,~L I R<IS -~ l\ 

c_,1-..i• 1,1n . ., 111 l.\1111,,., 120015I on figurava l'objectiu d'im-
pulsar la f )H.\IA DEi M DEi < ,, '-' l ll' t, :1.1 l 

(.. \T¡\I l ,)1\ 11 14 l. 

Catalunya Central havia de ser el nom d'una d'aquestes noves re
gions que englobaria l'àmbit territorial de les comarques de 
l'Anoia, cl Bages, l'Osona, el Berguedà i el Solsonès. 

Una de les primeres mesures del Govern de la Generalitat per 
avançar en la reforma de l'organització 1errito1ial va ser la creació, 
el 29 de desembre del 2003, de la figura del subdelegat del 
Govern per a la Catalunya Central. El manresàJosep Ramon Mora 
va ser designat per ocupar aquest nou càrrec, que havia de depen
dre provisionalment de la Delegació del Govern de la Generalitat 
a les comarques de Barcelona fins que no es decidís la ubicació de
finitiva de la nova subdelegació. 

Capitalitat compartida 
Precisament la futura ubicació d'aquesta nova subdelegació va en
cetar la pugna entre els alcaldes de les tres principals ciutats de la 
regió, Manresa, Vic i Igualada, que aspiraven a ser La capital de la 
nova entitat territorial. 

Durant el mes de gener de 2004 es van succeir declaracions dels 
tres alcaldes corresponents en què defensaven la idoneïtat de lo
calitzar la seu institucional de la nova regió en els seus respectius 
municipis. Aixl, l'alcalde de Manresa, Jordi Valls (Partit Socialista 
de Catalunya, PSC), "ª defensar a final de gener la capitalitat d'a
questa ciutat en tant que principal node econòmic i demogràfic de 
la Catalunya Central alhora que posava de manifest l'equidistància 
i facilitat de comunicació entre la capital del Bages i les altres ciu
tats de la nova demarcació. L'alcalde de Vic, Jacint Codina (Con
vergència i Unió, CiU), va declarar, aixi mateix, que només accep
taria formar pan d'una regió on Vic fos la capital, '·encara que fos 
companida". 

La idea de la capitalitat compartida es va anar definint al llarg 
del mes de febrer com la possible solució a les discrepàncies en
tre els tres municipis. En aquest sentit es va expressar el presi
dent de la Generalitat, Pasqual lvlaragall, quan va proposar l'ar
ticulació d'una xarxa de ciutats en què Manresa, Igualada i Vic, 
així com Solsona i Berga, tindrien drets i deures compartits i 
acolli rien de manera descentralitzada el conjunt de serveis i ins
titucions pròpies de la nova entitat regional. L' alcalde cl'lgua
lada,Jordi Aymamf (Entesa de Progrés per Igualada, EP!), va de
clarar que la capitalitat compartida i la descentralització de 
serveis ocasionaria la desaparició d'alguns dels ser\'eis ja pre
sents a la capital de l'Anoia en favor d'altres ciutats amb les 
quals la població de l'Anoia mai no ha mantingut vincles terri
torials estables. 

Comissió consultiva al Solsonès 
D'altra banda, el Consell Comarcal del Solsonès va crear el mes 
d'ab1il una comissió per tal de definir el posicionament oficial de 
la comarca respecte de la nova organització terri torial. Es van plan
tejar tres possibles adsc1ipcions; el debat es va centrar, així, ernre 
la possibilitat de pertànyer a la Catalunya Central, a la regió piri
nenca o bé a la regió de Lleida. La comissió, impulsada per 
Convergència i Unió i pel Com u, amb participació de totes les for
ces polítiques presents al ple del Consell Comarcal, va formar vuit 
comissions - agricultura i món rural, desenvolupament econòmic, 
cultura i esport, sanitat i benestar social, ensenyament i educació, 
joventut i lleure, administració pública i mon municipal- i va ela
borar un qüestionari adreçat a tots els agents de la societat civil de 
la comarca perquè e,q>ressessin la seva opinió i els seus arguments 
sobre l'encaix del Solsonès en les diverses opcions d'organització 
territorial. 

Moviments a favor de crear noves regions. 
L' Alt Ter i el Pened ès his tòric 
Al llarg de 2004 també van emergir opinions favorables a la crea
ció de regions o vegueries no previstes en primera instància ni per 
l'Informe Roca ni per la comissió d'organització LerriLOrial del 
Govern de la Generalitat. 

Aixi, el 27 de març, es va celebrar al castell de Montesquiu una 
jornada de debat que es va cloure amb la constitució oficial de la 
Plataforma per la Vegue1ia de l'Alt Ter. Aquest col·lectiu defensava 
la creació d'una regió fo1mada per les comarques d'Osona i del 
Ripollès, un àmbit territorial amb més de 150.000 habitams, amb 
vincles econòmics i socials estables i morfològicament coherent, 
segons explicava el geògraf Jaume Font, un dels impulsors de la 
plataforma. 

Aquest col·lectiu, impulsat per agems socials i econòmics d'amb
dues comarques, es va reunir el mes d'agost amb el conseller de 

• 
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Governació, Joan Carretero, per tal d'estudiar la viabililat de la pro
posta de la plataforma. 

Paral·lelament, a la comarca de !'Anoia es van definir al llarg de l'any 
tres corrents d'opinió conu-aposaLS amb referència als diferents àm
bits territorials en què es podia integrar la comarca, 101 consideram 
així mateix la proposta de Rl·l ()RM,1 nF L-l PI\ hló e ()\IAR( -11 l l J ól im
pulsada pel Govern de la Generalitat. Així, els representanLS muni
cipals de l'alta Anoia es mostraven favorables a panicipar en la ve
gueria de la Catalunya Central, mentre que els alcaldes dels 
municipis de la conca d'Òdena s'adherien a la proposta formulada 
per l'Institut d'Estudis Penedesencs de crear una IH,L r-RL\ PLL 

P1·,1Drs111sroRK [1201 . 

Aquesta proposta es va plantejar formalment l'estiu de 2004 amb el 
Manifest pel Penedès en què s'argumentava l'existència d'una regió 
històrica del Penedès, que inclouria les comarques de l'Alt i el Baix 
Penedès, el Garraf i bona pan de l'Anoia, inclosa la seva capital. 
Igualada. El document demanava, doncs, al Govern de la Generalitat 
la consideració d'aquesta regió en la nova organització terriwrial de 
Catalunya. 

Finalment, bona part dels municipis del sud de !'Anoia, susceptibles 
de passar a fonnar pan de la nova comarca del Baix Llobregat nord, 
amb capital a Martorell, aixi com els municipis del sistema urbà 
d'Igualada defensaven a final d'any la seva inclusió en la regió de 
Barcelona, tol argumentant la participació del seu terriLOri en les di
nàmiques metropolitanes. 
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Amb motiu del primer aniversari dels Pactes del Tinell, el con
seller de Relacions Institucionals, Joan Saura, va presemar pú
blicament el documem de bases cie la nova ordenació territorial 
de Catalunya. En aquest document es proposava l'organització 
del terriLOri català en set regions o vegueries, entre les quals no 
figurava ni la de l'Alt Ter ni la del Penedès històric. La regió de 
Catalunya Central estaria fo rmada, doncs, tal com va ser plane
jada per l' Informe Roca, per les comarques d'Osona, el 
Berguedà, el Solsonès, el Bages i )'Anoia. No obstam això, la in
definició del futur mapa comarcal obria la possibilitat a alguns 
municipis del sud de l'Anoia a formar part d'una futura regió 
metropolitana. 

La proposta de la nova organització territorial de Catalunya havia de 
ser presentada i discutida al Parlament, i es preveu que culmini amb 
el Projecte cie llei de refom1a de l'organització territorial durant el 
2005. L'aplicació, però, no es preveu abans de les eleccions munici
pals de 2007. 

Més informació: 

ww\\ 1cpcnedcscncs.1)rg/111a11ifc~t.htm 
W\\'W.,)son,1 .,a/alt ter/ 

http://sol,oncs.ddl.nc1/1crritonal ht ml 

JBL 

P,1rlamcnt de Ca1alunr.1. lnfm nu w/11,· Iu 1n,110 dd model ,/'cn
gw11t;:a(lo tcrnt,nial de Cur,llu11yc1, Barcelona, 2000 
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La proposta de creació de la Vegueria de l Alt Pmneu , Aran amb capitalitat compartida entre la 
Seu d'Urgell Tremp , Puigcerdà ha provocat un intens debat les queixes de representants 
polftics de la Cerdanya i l'Alta Ribagorça. Els partits polftics aranesos s'han desmarcat de la 
nova vegueria, al·legant raons d'especificitat històrica i cultural. 

La recuperació de les vegueries 
L'an)' 1931, amb la proclamació de la Segona República i la re
cuperació de la Generalitat es va plantejar a Catalunya l'oportu
nitat de substituir la divisió terntorial provincial del moment, 
que des de sectors catalanistes es considerava anificial i impo
sada, per una nova organització basada en Ics comarques i en 
l'agrupació d 'aquestes sota cl nom de vegueria o regió. No va ser, 
però, fms al 1936 que es va establir l'organització de Catalunya 
en trenta-vuit comarques i nou regions, que el 193 7 van passar 
a ser anomenades vegueries. 

L'arribada de Franco al poder va comportar la supressió de les ve
gueries i la seva substitució per Ics províncies. que continuen vi
gents fins a l'actualitat. 

La vegueria de l'Alt Pirineu i Aran 
A principi de la legislatura 1999-2003, en el marc del Parlament 
de Catalun)'a es va crear una comissió d'expens, presidida per Mi
quel Roca i consensuada per tots cis grups parlamentaris, amb 
l'objectiu d'estudiar la refom1a de l'organització territorial de 
Catalunya i revisar les lleis d'ordenació del territori (LOT) de l'any 
1987. El fruit del treball de la comissió va ser "L'informe sobre la 
revisió del model d 'organització territorial de Catalunya", presen
tat el 2001 al Parlament i conegut popularment com a "Informe 
Roca" (DOGC, núm. 3.133). L'informe, que identificava sis re
gions o vegueries entre les quals no hi havia la de l'Alt Pirineu si
tuava l'àrea més occidental del Pirineu, que comprèn les comar
ques de l'Alt Pirineu, (Alta Ribagorça, Alt Urgell , Pallars Jussà i 
Pallars Sobirà) i la Val d'Aran dins la regió de Ponent, tot i que re
coneixia que es tractava d'una àrea territorial amb unes condicions 
especifiques que requerien un reconeixement i un tractament ins
titucional diferenciat. L' infom1e de la comissió assignava a aques
ta meitat nord de la província de Lleida el nom "d'Alt Pirineu i Val 
d'Aran". 

El 20 de gener, el llavors conseller en cap de la Generalitat, Josep
Lluís Carod-Rovira (Esquerra Republicana de Catalunya, ERC), va 
fer públic un compromís del govern de la Generalitat per redefi
nir abans del 2007 els limits territorials interns de Catalunya a 
partir dels cinc àmbits territorials definits al Pla territorial de Ca
talunya (Barcelona, Girona, Lleida, Tarragona i Terres de l'Ebre), 
als quals s'afegirien els de l'Alt Pirineu i Aran i el de la Catalunya 
Central. Segons Carod-Rovira, aquests àmbits territorials serien 
l'embrió de les futures vegueries. 

Puigcerdà, Tremp i la Seu d'Urgell. Tres capitals 
per a una vegueria 
Cinc dies més tard, el conseller de Governació, Joan Carretero 
(ERC), en conferència de premsa a la Seu d'Urgell, anunciava la 
intenció del govern de la Generalitat de fer que la capitalitat de la 

nova regió de l'Alt Pirineu i Aran recaigués en les capitals de les 
comarques de la Cerdanya (Puigcerdà), l'Alt Urgell (la Seu 
d'Urgell) i cl Pallars Jussà (Tremp). 

Segons l'anunci de Carre1ero, Ics fu1ures noves vegueries compar
tirien seu amb les actuals delegacions pro,~ncials de la Generalitat. 
Aixi, la vegueria de l'Alt Pirineu i Aran passaria a companir seu 
amb la Delegació del Govern de la Generalitat a les comarques de 
Lleida i la vegueria de la Catalunya Central compartiria la seu amb 
la Delegació del Govern de la Generalitat a les comarques de 
Barcelona. 

En aquest sentit, Victor Órrit (Partit dels Socialistes de 
Catalunya, PSC), antic alcalde de Tremp i, a partir del mes de 
gener, subdelegat de la Generalitat a l'Alt Pirineu i la Vall 
d'Aran, manifestava a final de gener que no es tractava de cre
ar noves barreres sinó d'aplicar poliliques de discriminació po
sitiva en un territori despoblat, dispers i deficitari en infraes
tructures i serveis. Segons el conseller Carretero, les funcions 
que desenvoluparia cadascuna de les ciutats capital serien 
complementàries. Aixi, no es tractaria de triplicar funcions si
nó que les tres ciutats guanyarien pes estratègic amb la nova 
estructura. Com a exemple, deia el Conseller, cada ciutat s'es
pecialitzaria en la gestió de funcions concretes, com sanitat o 
justícia. En relació amb les seus, el conseller va dir que la de 
Tremp s'ubicaria provisionalment a Talam. D'altra banda, el 
ple municipal de la Seu d'Urgell el mes d'octubre va acordar 
per unanimitat destinar els antics Jutjats, un edifici de propie
tat municipal situat enmig del centre històric, a la ubicació de 
la futura seu de la Vegueria que li corresponia de manera com
partida. 

Protestes de la Cerdanya i l'Alta Ribago rça 
Diferents personalitats de la Cerdanya, com el regidor de 
l'Ajuntament de Bellver de Cerdanya Manel Figuera (Con
vergència i Unió, CiU), van considerar que la proposta sobre 
les capitals s'havia presentat sense haver consensuat la ubica
ció de les seus provisionals ni el paper o les funcions que tin
drien. Figuera també recelava de la pèrdua del vincle adminis
tratiu amb la província de Girona i exigia protagonisme 
davant la possibilitat que la Seu d'Urgell fos l'única capital de 
la regió. 

Tanmateix, els alcaldes de l'Alta Ribagorça, dolguts per no sentir
se consultats en el procés de debat que havia dut a la decisió que 
Puigcerdà, Tremp i la Seu d'Urgell serien les tres capitals de la ve
gue1ia, van manifestar durant el mes de febrer la seva intenció de 
prendre mesures per a reclamar també una capitalitat , sota el lide
ratge de Joan Peralada (CiU), president del Consell Comarcal i al
calde de Boi 
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Els partits polítics aranesos es desmarquen de la 
vegueria de l'Alt Pirineu i Aran 
A final de gener, la premsa aranesa es feia ressò de diferents declara
cions de responsables polilics aranesos contraris al fet que la Val 
d'Aran formés pan de la nova vegueria. L'alcalde de Vielha, Joan Riu 
Llonch (Unitat d'Aran-Panit dels Socialistes de Catalunya -UA-PSC), 
i el sindic del Conselh Generau, Carles Barrera, van criticar que s'
ha\~en pres les decisions respecte a la Vegueria de l'Alt Pirineu i 
Aran, sense tenir en compte les especificitats d'Aran. 

L'exconseller de Polrtica Territorial i Obres Públiques (PTOP) 
Felip Puig (CiU) compartia aquesta opinió en declarar a mitjan 
gener que l'actuació de la Generalitat en aquest tema havia estai 
cie "menyspreu cap a una realitat diferenciada i recollida en la Lci 
Especiau d'Aran" 

Per la seva pan, UA-PSC va aprofitar la celebració del seu IV Con
grés a Vielha, el 18 d'abril, per a reivindicar que Catalunya ponés al 
Senat un representam aranès amb la finalitat d'explicar la singulari
tat del seu territori. Pasqual Maragall, present en un dels actes del 
Congrés, va anunciar que "Catalunya té la intenció de reconèixer des 
del Govern i des de l'Estatut l'especificitat de la Val d'Aran", alhora 
que manifestava que "tol el Pirineu, no només la Val d'Aran, neces
sita desen\'Olupar projectes estratègics". L'oposició aranesa als plan
teja mems cie reordenació territorial es reforçà quan tots els grups po
lítics de la Diputació de Lleida van donar suport a la moció 
presentada per UA al ple del 27 de maig on es recollia que la Val 
d'Aran ha\ia cie quedar al marge de la vegueria de l'Alt Pirineu. En 
el text de la Diputació també es reclamava que es reconegués cl ca
ràcter oficial cie l'aranès, ja que en l'Estatut de Sau només quedava 
recollit en qualitat de parla. En aquest sentit el conseller Carretera 
afirmava el 29 d'abril que no veia per quin motiu Aran no podia per
tànyer a la vegueria de l'Alt Pirineu i Aran si sempre havia format 
part de la pro\1ncia de Lleida. 

El 7 de maig Carles Barrera, síndic del Conselh Generau d'Aran 
(CiU), va afi m1ar, en el marc de la ponència que elaborava els tre
balls de reforma de l'Estatut de Catalunya, la conveniència de crear 
una autonomia dins d'una autonomia atenent-se al fonament juridic 
i històric de la realitat aranesa. En relació amb el documem que 
Barrera va fer arribar al Parlament, en el qual exposava les raons his
tòriques esmentades perquè Aran esdevingués autonomia, Carretera 
no \'a voler em rar en polèmica i va expressar que acataria de "forma 
entusiasta la decisió que prengués el Parlament de Catalunya". El de
legat del Govern de la Generalitat a Lleida,Jaume Gilaben, va defen
sar també, poc després, la singularitat d'Aran en la nova organitza
ció terriwrial de Catalunya i assegurava que les declaracions del 
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conseller Carretera sobre la necessitat d'integració de la comarca a la 
vegueria de l'Alt Pirineu eren fetes a tall personal. 

El 17 de juny Barrera reclamava una llei específica per a la seva co
marca que reconegués la llengua, la cultura i les institucions dins del 
nou mapa territorial. En aquest mateix acte, el subdelegat per la ve
gueria de l'Alt Pirineu, Vícwr Orrit, va afi1111ar que l'anibada de nous 
governs a Catalunya i a l'Estat permetria acabar amb els "dèficits his
tòrics" de les valls del Pirineu pel que fa a infraestructures i se1veis. 

El 26 d'agost els ajuntaments aranesos, represe111ats pels partits 
Convergència Democràtica Aranesa (CDA), Unitat d'Aran (UA) i 
Partit Renovador d'Anies e Garós (PRAG) van afegir-se a Ics rei
vindicacions del seu síndic per a defensar l'autonomia del 1cr-rito
ri aranès. Les seves reivindicacions van quedar recollides en un 
document esborrany que duram els mesos cie setembre i octubre 
es va ll iurar als municipis amb la intenció de recollir les aporta
cions de la població. Per la seva part, a final d'agost, Paco Boya, 
portaveu d'Uni tat d'Aran, principal partit de l'oposició al Conselh 
Generau, va afirmar que "volem ser fidels i estar vinculats a les 
institucions catalanes però exigim que, a !'Aran, se li respecti la 
seva especificitat". Al mateix temps, Boya assenyalava que s'havia 
descartat la petició que Aran es convertís en comunitat autònoma 
i que des del seu partit no es qüestionava res clins del marc cons
titucional. Al seu parer, la forma de vinculació del territori d'Aran 
amb l'organització terriwrial catalana quedaria resolta un cop es 
tractés el tema en el nou estatut. 

Es tancava l'any 2004 amb la perspectiva que a principi de 2005 es 
lliurés el document que havien consensuat les tres forces poluiques 
araneses (UA CDA i PRAG) al ple del Conselh Generau en la ponèn
cia del nou Estat ut català. 

Més informació: 

hup:/1\\ ,, w. regi o 7 .com/<locumcnts/informc_n)ca. pdl 
http://w" 1\·.al tprrincu.com/ 
htt p .//\1· \l \1. bo~sost. com/ 
h11p://w\1 \1 .scudrgital nct/contcntAicw/36 1 /2/ 
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En el marc del debat sobre el model d organització territorial de Catalunya i en el moment en què 
es planteja la reforma de l'organització territorial dins el Govern de la Generalitat mateix, 
apareixen iniciatives civils i polítiques per a tornar a instaurar la vegueria del Penedès com a 
unitat administrativa que englobi les actuals comarques del Garraf, l'Alt i el Baix Penedès i 
!'Anoia. A final d'any, la proposta inicial de reforma de l'organització territorial encara està 
pendent de ser presentada al Parlament. però sembla que en comptes de proposar la vegueria 
del Penedès divideix el territori del Penedès històric entre tres futures vegueries: la de 
Barcelona, la de la Catalunya Central i la del Camp de Tarragona . 

El nou Govern de la Generalitat va tornar a obrir el PEi' 11 ,oBRI 

l (,1, 17\C ll HHR!ít)Rlll [)f C1ntt '-:\A 11 1·+1 per impulsar-ne 
la reforma. La creació de la Comissió d'Organització i 
Administració Territorial integrada pel conseller de Relacions 
Insti tucionals i Participació, Joan Saura d'Iniciativa per 
Catalunya-Verds (!CV), com a president, el titular de Política 
Territorial i Obres Públiques, Joaquim Nadal del Partit dels 
Socialistes de Catalunya (PSC), i el conseller de Governació i 
Administracions Públiques, Joan Carretero d 'Esquerra 
Republicana de Catalunya (ERC), tenia l'objectiu d'establir les 
bases d'organització territorial del futur mapa administratiu de 
Catalunya, de definir les funcions i les competències segons les 
diferents nivells de l'Administració: ajuntaments, , "<'' 11, i

" \Re 11, l l l ï ]. diputacions i d'incorporar també la proposta 
d"una nou nivell administratiu: les vegueries. 

Propos ta de la nova ordenació territorial 
Durant la primera meitat de l'any es van filtrar les discussions 
del debat de l'organització territorial a Catalunya i el futur ma
pa administratiu en vegueries. Es preveia dividir la regió del 
Penedès, que inclou les comarques del Garraf, l'Ah i el Baix 
Penedès i !'Anoia, en tres vegueries. El Baix Penedès a la vegue
ria del Camp de Tarragona, l'Alt Penedès i el GaJTaf dins la vegue
ria de Barcelona i }'Anoia que formaria part de la vegueria de la 
Catalunya Cemral. En aquest context, diverses institucions civils 
i polítiques del territori penedesenc es van activar per tal de 
participar en el debat d'aquest nou mapa administratiu. 

El mes de juny els representants polítics de les quatre comarques 
i les seves capitals van signar la Declaració de Sam Mani, que ad
vocava per integrar-les totes en una única vegueria del Penedès. 

El 15 de desembre el Govern de la Generalitat va presemar la 
primera proposta de la nova organització territorial de 
Catalunya. El document preveia la substitució de les provlncies 
de Barcelona, Tarragona, Lleida i Girona per set vegueries: 
Barcelona, C. 11 \L VI\ ( ,., , 11 l 11 H], Girona, .\ 1 P1~1, 1 -:\R.1, 

[ l 19 1, Lleida, el Camp de Tarragona i Tenes de !'Ebre. Les ve
gueries es convertirien així en el primer àmbit de desplegament 
territorial de l'Administració de la Generalitat i alhora substitui
rien les quatre diputacions actuals. 

Els antecedents: la vegueria de Vilafranca 
Entre els anys 1304 i l 716, va tenir vigència la vegueria de 
Vilafranca com a unitat administrativa que englobava el territo
ri de les actuals comarques del Garraf, l'Alt i el Baix Penedès, 
pan de l'Anoia i alguns municipis del Tanagonès i l'Alt Camp. 
Arran de la Guerra de Successió, el lïl4 la vegueria va ser 
subsLitulda pel corregimcm i es va iniciar la retallada de territo
ri. El 1833 es trencava la unitat del Penedès amb la divisió pro-

vincial i el 1936 la Generalitat aprovava un nou mapa d'organit
zació territorial que dividia cie nou l'àmbit del Penedès h istòric. 

El Manifest pel Penedès 
A l'estiu de 2004, l'lnstilut d'Estudis Penedesencs (!EP) va fer 
públic el Manifest pel Penedès. Aquest document, obert a nous 
signams, afirmava que no acceptaven «cap mena de d ivisió te
rritorial en vegueries o regions que no reconegui i agrupi en una 
unitat les tres comarques actuals -Alt Penedès, Baix Penedès i 
Garraf- que constitueixen cl Penedès històric», ni la seva ads
cripció a «qualsevol estructura de divisió territorial que, bo i 
mantenim la identitat comarcal de cadascú, remarqués els vin
cles històrics del Penedès amb la comarca de !'Anoia». 

El manifest considerava que «cal aprofitar l'oportunitat històri
ca, única i irrepetible que se'ns presenta, per a debatre i decidir 
sobre el nostre futur comunita1i i el nost re encaix dins l'organit
zació territorial de Catalunya». 

A partir de 1'11 de setembre l'IEP va iniciar una campanya per a 
reclamar aquest objectiu. A mitjan novembre, cinc municipis del 
Baix Penedès ja s'havien adherit al Manifest: Sant Jaume dels 
Domenys, la Bisbal del Penedès, l'Arboç, Llorenç del Penedès i la 
capital de comarca, el Vendrell. Per contra, altres municipis van 
posar en dubte la conveniència de la propos1a. David Godall, al
calde de Bonastre, assegurava: «Ens sentim del Penedès, però tam
bé tenim voluntat de pertànyer al Camp de Tarragona, per la qual 
cosa hi haurà molles coses que s'hauran cie discut ir». 

A mitjan novembre, els responsables del Consell Comarcal de l'Alt 
Penedès, fonnat per Esquerra Republicana de Catalunya i el Partit 
dels Socialistes de Catalunya, van donar a conèixer la declaració 
Per la unitat activa del Penedès, on s'adherien al Manifest del 
Penedès. El regidor d'ERC del Vendrell, Eladi Llop, va argumentar 
la necessitat de crear una falca terriLorial entre Tarragona i Bar
celona per a evitar que la comarca es veiés absorbida per una de 
les àrees metropolitanes. 

A final d'any les opinions es mantenien dividides: els municipis de 
l'Alta Anoia es van posicionar majorilàriament a favor de pertàn
yer a la vegueria de la Catalunya Cemral, mentre que els de la zo
na de la Conca d'Ódena i de !'Anoia Sud van apostar per la inclu
sió a la vegueria de Barcelona. 

Més informació 
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Es presenta un pro¡ecte per a la construcció d'un parc d'act1v1tats empresarials de 64 ha al terme 
municipal de l'Albi. El pro¡ecte, que inclou una promoció de dos-cents habitatges, ha estai ben 
rebut per les administracions locals malgrat les crniques de l'oposició municipal. 

El municipi de !"Albi està snual a la comarca de les Garrigues, vo
ra l'autopista AP-2, a mig camí cie l'Espluga de Fmncolí (comarca 
de la Conca de Barberà) i la capital comarcal, les Borges Blanques. 

Un projecte recolzat per la Diputació, 
l'Ajuntament i la Cambra de Comerç 
El 7 d'octubre l'empresa Global lnversiones Europeas (GIE), pro
motora i assessora urbamstica vinculada a la Confederació Empre
sarial del BaL'< Llobregat, va presentar en públic un projecte de 
construcció d'un parc d'activitats empresarials al municipi de 
l'Albi. El projecte preveia invenir 120 milions d'euros en vuit anys 
al municipi per a construir-hi un parc industrial destinat a acollir 
empreses dels sectors tecnològic, agroalimentari i logístic, aix1 
com altres empreses sense possibilitats d'expansió a l'àrea metro
politana de Barcelona ni al seu entom immediat. La previsió dels 
promowrs era que el parc generes l.500 llocs de treball en aquests 
vuit anys. 

Durant l'acte de presemació al qual també van assistir l'alcalde de 
l'Albi.Josep Tarragó (CiU), el president de la Cambra de Comerç 
de Lleida, Joan Simó, i el president de GIE, Paz Dorado, Isidre 
Gavín, president cie la Diputació cie Lleida, va afirmar que la cons
trucció del Parc suposava una gran notícia, tant per a la població 
cie l'Albi com per a la comarca de les Garrigues i les terres de 
Lleida en general ja que permetria potenciar activitats econòmi
ques alternatives al secwr agroalimentari. 

Els estudis realitzaLS pel grup GIE situaven el municipi de l'Albi i 
la comarca de les Garrigues dins el radi d'una tercera corona d'in
íluència de Barcelona. La bona comunicació per carretera amb la 
proximitat a l'autopista AP-2, al , KKl IRRIL r' 1 11u <.1 IAr 181 1, 
que travessa el municipi, i els l'llRI, lli 8.\RtlLO'-.\ l lb6l i 
Tarragona a una hora de distància, juntament amb fAI'ROl'<JRT DI 

R1 t·,; l 11 l i el projectat c11~ woR n1 Lw1>,1 l !Ol serien els princi
pals actius per a la localització del Parc. Tant l'Àrea Metropolitana 
cie Barcelona com la segona corona d'iníluència ja estaven molt sa
turades, segons els promotors, mentre que a l'eix Lleida-Mont
blanc-Valls-Tarragona hi havia un dèficit en instal·lacions d'aques
tes caractertstiques. 

El projecte, que també incloïa una promoció de dos-cents habitat
ges, pretenia acollir tant petits tallers com naus de fins a 2.500 m', 

que podrien arribar a ocupar una superfície de 64 ha de polígon 
indusuial. La firma promotora declarava que es donaria prioritat 
als projectes comarcals, que no pretenia afavorir la deslocalització 
i que es volia fomentar la investigació mi1jançan1 un conveni sig
nat amb la Universitat de Lleida. 

Queixes d e l'oposició municipal 
TOls Fem l'Albi (TFA). principal panit a l'oposició a l'Ajun
tament de l'Albi, no veia amb bons ulls que el projecte ocupés 
cl doble de les dimensions que llavors tenia el poble, segons va 
afirmar el ponaveu de TFA, Victor Guiu, el mateix dia de la pre
sentació pública del projecte. La plataforma considerava opor
tunista que la promoció estigués impulsada per una sola empre
sa, que a més, tenia opcions cie compra de gran part dels 
terrenys i havia estat la que havia proposat el projecte. Abd, 
deia, per a edificar al poble només era possible fer-ho a partir 
d'una parcel·la mínima de 350 m', mentre que una promoció de 
dos-cents habitatges, també a càrrec de GIE, comportava par
cel·les cie l 60 m' . L' altre gran argument cie l'entitat per oposar-se 
al projecte era la por que componés per al municipi l'arribada 
d'empreses i indústries dedicades al reciclatge o a l'eliminació de 
residus i subproductes mitjançant sistemes que podrien compor
Lar molèsties o riscos ambientals. 

En el moment cie la presentació del projecte el mes d'octubre, Paz 
Dorado va afirmar que fins al moment trenta empreses s'havien in
teressat a instal·lar-se al Parc, fonamentalment atretes pels baixos 
preus del sòl; 540 euros/m', davant dels 1.200 euros/m' del sòl in
clus1rial a Barcelona. També va anunciar que s'estava treballant en 
la realització d'un altre projecte a Castelldans. L-i Cambra de 
Comerç de Lleida, la Diputació i també l'Ajuntament van coinci
dir a afirmar que el futur parc industrial serviria per a frenar l'a
bandó que patien les Garrigues. 

L'inici de les obres de construcció del Parc estava previst, segons 
GlE, per al mes de març de 2005. 

MPB 

Més informació: 
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El Parc Nacional d'Aigüestortes i l'Estany de Sant Maurici. únic parc nacional de Catalunya, 
prepara el seu cinquantè aniversari en un any marcat per les soll·licuts de diferents municipis 
per a ampliar la seva àrea inclosa dins el Parc. Els responsables de la gestió del Parc reclamen 
més suport econòmic de les administracions. 

El Parc Nacional d'Aigüestones i l'Estany de Sant Maurici ocupa 
13.899,96 ha de parc nacional i 26.079,24 ha de zona perifè1ica, 
repanides entre les comarques de l'Alta Ribagorça, el Pallars So
birà, el Pallars Jussà i la Vall d'Aran. El Parc Nacional, única àrea 
protegida amb aquesta categoria a Catalunya, preparava durant el 
2004 la celebració del seu cinquantè aniversari que tindria lloc 
l'any següent. 

Sol·licitud d'ampliació del Parc 
El 7 de juny es va reunir el ple del Patronat del Parc Nacional a la 
seva seu a Espot, amb la preSència del conseller de Medi Ambient, 
Salvador Milà. Una de les qüestions que es van tractar a la reunió 
fou l'ampliació de la zona protegida del parc en 2.854 noves ha i 
en 5.686 noves ha en la zona perifèrica. Els municipis membres 
del Patronat del Parc que havien reclamat l'ampliació eren Son, a 
la comarca del Pallars Sobirà, Boí i Vilaller, a l'Alta Ribagorça, i 
Torre de Capdella, al Pallars Jussà. Havien demanat penànyer a la 
zona perifèrica els ajuntaments de Vilaller (Alta Ribagorça) i Rialp 
(Pallars Sobirà). Amb l'ampliació, el Parc passaria a tenir una su
perfície de 40.000 ha. 

El conseller Milà va aprofitar la reunió per a destacar que feia uns 
anys la protecció d'espais naturals era menys popular que ara en
tre la població autòctona, memre que en l'actualitat els consistoris 
i, determinats sectors de la població, començaven a trobar avan
tatges en la protecció dels espais. 

Al llarg de la reunió també es van aprovar els pressupostos del 
Patronat del Parc Nacional d'AigO.estortes i l'Estany de Sant 
Maurici per a l'exercici 2004, amb una aportació de 1,7 milions 
d'euros per part del Departament de Medi Ambient i Habitatge 
(DMAH) i uns 1,1 mi lions que aportava el Ministeri de Medi 
Ambient. Els representants d'ambdós governs van destacar la 
necessitat urgent d 'augmentar les inversions al Parc, que histò
ricament havia tingut moltes dificultats de finançament. En 
aquesta mateixa línia s'expressava el nou president del Patronat 
del Parc, Joaquim Llach, que, referint-se a les noves directives 
de gestió del parc, afirmava que feia anys que s'acumulava el dè
ficit en temes com l'equipament, la investigació i la consolida
ció de la gestió de personal. 

El nombre de visitants del Parc va passar de les 250.000 perso
nes/any del 1994 a les prop de 356.000 visites que s'havien 
comptabilitzat durant el 2004. Segons Llach, aquest increment 
evidenciava la necessitat d'augmentar les inversions per a acon
seguir una més bona utilització del Parc i l'obligació d'imposar 

limitacions d'accés i d'utilització pública de les zones naturals 
més sensibles. 

Entre altres projectes que hi havia en perspectiva en el Pla d'usos 
i gestió de l'espai protegit destaquaven la retirada de les línies elèc
triques de l'empresa FECSA-ENDESA, amb l'objectiu de reduir 
l'impacte visual i els accidents de les aus. 

Davant dels dubtes que generaven algunes propostes d'amplia
ció com la de la pan de Sort, que podria significar l'aturada d'un 
projecte de construcció d'una segona minicentral hidroelèctrica 
a la zona, o bé la de l'ajuntamem d'Espot, que proposava ex
cloure 254 ha de zona de parc perquè es pogués ampliar l'esta
ció <l'esqui d 'Espot, Uach va assenyalar que, a més de l'aprova
ció del DMAH per a donar llum verd a les ampliacions i 
modificacions, calia rebre la resposta de la Unió Europea.ja que 
l'àrea també pertanyia a la Xarxa Natura 2000 i al Pla d'espais 
d' interès natural (PEIN). 

Una vegada aprovades les propostes d'ampliació pel Patronat 
del Parc en el ple del 7 de juny, dos municipis més van dema
nar d'afegir-s'hi: Vielha i el Pom de Suen. Segons Mercè Aniz, 
directora del Parc, ampliar la zona protegida fins a les baixes la
tituds d'aquests municipis requeriria una revisió dels criteris de 
protecció del Parc, ja que, en un principi, la zona perifèrica te
nia la funció cie protegir la zona central però fins ara el Parc no 
incloia àrees amb components de clima mediterrani, que són les 
de la zona perifèrica. 

Per al 2005 s'esperava la resolució de les diferents administracions 
que ha,~en de solucionar les diferents propostes d'ampliació del 
Parc. 

MPB 

Més informació: 

http://med1amb1en1 gcncat nc1k.u/el_mecl1/parcs_de_cata
l unya/aigucstones/ 
ww\,.parcsdecatalunya net/ 
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ww,,.girogu1cs.com/ 
www.casacota.net/ 
www.~cndcnsmc.com/ 
www.euro-scnders.com/ 
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Després de la declaració oficial l'any 2003 del nou Parc Natural de l'Alt Pirineu (PNAP). el 2004 
s ha constitun la Junta Rectora del Parc. El Govern de la Generalitat. responsable del Parc, s ha 
fixat l'ob¡ect1u de convertir-lo en un model de gestió ambiental. 

Antecedents l, 2003 85 

El Parc Natural de l'Alt Pirineu és un parc natural amb una super
fície de 69.850,38 ha situades al nord-est de la comarca del Pallars 
Sobirà i al nord-oest de l'Alt Urgell. El tenitori compren terren)' 
penanyem als municipis de l'Alt Àneu, la Guingueta d'Àneu, 
Esterri d'Àneu, Alins, Esterri cie Cardós, Farrera, Lladorre, 
Llavorsí, Rialp, Soriguera, Son, T1n~a i Vall de Cardós, del Pallars 
Sobirà, i als de Montferrer-Castellbò i Ics Valls de Valira, cie l'Alt 
Urgell. 

Una àrea de gran qualitat ambiental declarada parc 
natural el 2003 
Tot i que als anys trema ja s'havia sol·licitat la protecció d'aquestes 
terres, les primeres figures de protecció no es van imroduir fins al 
1992 amb la creació del Pla d'espais d'imerès natural (PEIN). El 
1999 la Lliga per la Defensa del Patrimoni Natural (DEPANA) i el 
Cemrc Excursionista de Catalunya (CEC) van sol·l icitar la creació 
del Parc Natural de l'Alt Pirineu, que es va fer efectiva el 8 d'agost 

Esqui Baqueira-Beret 

V&UdAran 

Port de la Bonaigua 

de 2003 amb la publicació al Diari Oficial de la Generalitat de 
Catalunya (DOGC) del decret que definia el Parc. 

Segons el Dcpanamem de Medi Ambiem i Habitatge (DMAH), el 
PNAP forma un nucli d'alta qualitat ambiental amb importants re
cursos geomorfològics i hidrològics i presenta un excepcional es
tat de conservació dels sistemes, en cis quals es troben un gran 
nombre d'espècies de llora i cie fauna de gran valor per la seva ra
resa i fragilitat. Un altre indicador de la qualitat ambiental d'aquest 
espai és el fet que iots els tipus d'hàbitats que hi ha tenen el caràc
ter d'interès comunitari, d'acord amb la Directiva 92/43/CEE. El 
Parc compta també amb un important patrimoni cultural arqui
tectònic i arqueològic, entre cl qual destaca l'art religiós. u direc
ció del Parc també dóna especial valor a les activitats vinculades al 
sector primari que s'hi desenvolupen i que han fet possible la con
servació i pervivència de gran pan d'aquests valors ecològics i pai
satgístics. 
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Imatge de l'estany d'Airoto a ta comarca del Pallars Sobirà, un dels paratges que forma part del Parc Natural de l'Alt Pirineu. Foto: Cristina Carbó 

Aprovació de la Junta Rectora del Parc 
El 3 de març de 2004 el conseller del DMAH, Salvador Milà, va 
presidir a Llavors1, seu provisional del Parc, la constiLució cie la 
Junta Rectora del Parc Natural de l'Alt Pirineu URPNAP). òrgan 
encarregat d'establir les principals directrius de funcionament 
del Parc. 

La JRPNAP estava formada per representants del Govern de la 
Generalitat, la Diputació de Lleida, cis consells comarcals i els ajun
taments afectats, els propietaris de Lerrenys i d'empreses tutistiques 
i hostaleria, així com organitzacions de caça i de pesca i la Federació 
d'Entitats Excursionistes de Catalunya. 

Un model de desenvolupament integrat i sostenible 
Els responsables del Parc, entre ells el Conseller del DMI tA i el pre
sident de la Junta mateix, el geògraf Maní Boada. van manifestar a 
principi de març la seva intenció de convenir la gestió del PNAP en 
un model de desenvolupament sosLenible. Amb aquest objectiu van 
anunciar que proporcionatien recursos econòmics descentralitzaLS, 
una infraestructura d'equipaments i serveis orientada a atendre di
verses demandes amb un caràcter especialment pedagògic i que pro
mourien la recerca científica sobre l'aigua, els boscos, la ramaderia, 
l'excursionisme i la biodiversitat, entre altres aspectes del territori. 
Les principals !inics de gestió serien la ramaderia, la gestió forestal, 
la caça i la pesca, la conservació de la biodiversitat i del patrimoni 
cultural i l'accés mateLx al Parc. Des de l'àmbit tecnològic, els dife
rents equipaments constituirien una xarxa de centres d'interpretació 
interconnectats que infonnarien sobre els principals valors naturals 
i culturals del Parc, els quals funcionarien com a llocs de referència 
per al visitant en el moment d'iniciar les visites i itineraris. 

I.:Alt Pallars, candidat a Parc Nacional 
A principi de novembre de 2004 la ministra cie Medi Ambient, 
Cristina Narbona, va fer públic un informe que recollia una llista 

d'una cinquantena d'àrees i ecosistemes d'arreu de la geografia es
panyola que podrien ser susceptibles de ser incorporats a la xarxa es
tatal de parcs nacionals. Emre els nous espais proposats, n'hi havia 
cinc situats a Catalunya; l'Alt Pallars, la serra del Cadí i la muntanya 
del Pedraforca, la serra del Boumon. l'Alta Ganotxa i el t 1, nr l"' 1 ·, 
l 1251. Narbona va insistir en el fet que no es volia donar sensació 
d'actuació unilateral, sinó que esperaven arribar al màxim consens 
possible amb les comunitats autònomes i els municipis. De fet, va 
recordar que la iniciativa havia de sorgir de les comunitats autòno
mes encara que l'aprovació s'hagués de fer al Parlament estatal. Amb 
aquesta mesura el Ministeri afinnava voler prioritzar la modernitza
ció de la gestió dels parcs nacionals existents i avançar en l'adminis
tració compartida amb les comunitats autònomes. 

Algunes entitats ecologistes com Greenpeace, SEO-Birdlife, Adena
WWF i Ecologistes en Acció ,·an Lrobar que aquesta llista era insufi
cient i que aquest traspàs cie competències era arriscat perquè podia 
componar una gestió de menor protecció. 

LaJRPNAP tancava l'any 2004 esperam que els pressupostos per al 
2005 augmentessin considerablement respecte al 2004 i que durant 
el 2005 es redactés el Pla d'usos i gestió del Parc Natural de l'Alt 
Pirineu. 

Més informació: 

www.fccc.org/Not1nc~not1cia.php?noti= l 717 
, , 11-w. ¡xmg..:a org/accdccnn/arn:u/canl,gral 1a. ht ml 
11w11·. senderisme. 
"w11. p1rmco, t:om/arnde/aruclc\'lcw/71 b/ l/ll7 / 

MPB 

1111-w. mcdiambirnt .gcnL,ll net/c,11/el_ med ikspa1s_nat u rals/parc 
_alt_p1rineu 1sp 
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El Departament de Medi Ambient I Habitatge estudia la creació d'un parc natural, àmpliament 
re1vmdicat per diverses entitats I a¡untaments del Pla de l'Estany, que permeti protegir els espais 
naturals de la conca lacustre de l'estany de Banyoles. Mentrestant els ajuntaments de Banyoles i 
Porqueres creen el Consorci de l'Estany, un òrgan de gestió intermunicipal de l'espai que pot 
esdevenir l'embrió del futur Parc Natural. 

Antecedents íl 2003.86 

L'estany de Banyoles és el llac més gran de Catalunya. El seu fun
cionament hidrogeològic és cenament singular, ja que es nodreix 
majoritàriament d'aigua subterrània pro,~nent de les mumanyes 
calcàries de l'Alta GarroLXa. No obstant això, l'espai natural de l'es
tany no es redueix únicament a la làmina d'aigua sinó que inclou 
t.ambé la conca de recepció de les aigües superficials i altres estan
yols més petits dispersos en diferents municipis de la comarca del 
Pla de l'Estany. 

El 1951 l'estany fou declarat paratge pimoresc i el 1992 la 
Generalitat de Catalunya el va incloure dins del Pla d'espais d'in
terès natural (PEIN). El 2003 el Parlament de Catalunya aprovava 
una proposició no de llei en la qual s'instava la Generalitat a aug
mentar-ne la protecció i a crear-hi un parc natural. 

El mes de març de 2004 els ajuntaments de Banyoles i Por
queres van demanar al conseller de Medi Ambient i Habitatge. 
Salvador Milà, que accelerés la declaració del paratge com a 
parc natural. A més li van presentar una proposta per a desba
llestar 1,5 quilòmetres de la carretera de circumval·lació de l'es
tany i convenir-la en zona de vianants. El mes de maig, 5 enti
taLS ecologistes i culturals del Pla de l'Estany van fer pública una 
proposta de parc natural que afectava gairebé la meitat de la co
marca, incloent-hi tota la conca lacustre i altres espais d'interès 
natural. 

Poc després, en una visita realitzada a Banyoles en motiu del Dia 
de l'Estany, el conseller Milà va eludir assegurar que l'estany i la se
m conca lacustre serien parc natural. No obstam això, es va com
prometre a iniciar la redacció del Pla especial de protecció del me
di natural i el paisatge del PEIN de l'est.any de Banyoles, que 
determinaria la figura de protecció més adient per a l'espai i els 
seus limiLS tenitolials. 

El Consorci de l'Estany i els Mundials de Rem 
Mentre la Generalitat estudiava la viabilitat del parc natural, els 
ajuntaments de Porqueres i Banyoles van crear a mitjan any 2004 
el Consorci de l'Estany com a òrgan de gestió supramunicipal d'a
quest espai. El Consorci s'hawia d'encarregar de gestionar el pro
jecte de restauració dels ambients aquàtics de Porqueres i l'estany 
de Banyoles, inclòs al Programa Life de la Unió Europea, i tindria 
com a finalitat millorar l'entom natural de l'estany a través de la 
recuperació dels aiguamolls i del bosc de ribera. La voluntat dels 
dos ajuntaments era que el Consorci fos l'embrió del futur ens ges
tor del parc natural, per la qual cosa la previsió era implicar-hi al
tres ajuntamentS de la comarca que formen part de la conca lacus
tre de l'estany. 

La finalitat del Consorci de l'Estany seria vetllar perquè es po
tenciessin els valors naturals de l'estany en un emorn de for-

ta acció amròpica. La dificultat d'assolir aquest equilibri es va 
posar de manifest durant la celebració, el mes de juliol, dels 
Mundials de Rem que van comportar la creació d'unes grade
ries fixes i d'una torre per als jutges a la zona d'arribada del 
camp de regates. L'Ajuntament de Banyoles afi rmava que es 
tractava d'unes graderies ecològiques imegrades a l'entorn, 
mentre que l'associació ecologista Limnos lamentava la des-

\ 
C-66 

'\l 

.J 

Proposta de Parc Natural 

Porqueres 

PEIN Rocacorba 

1okm 
1
1 km 

riu Fluvià 

.,. 

N 
í h 

,l 



ANUARI TERRITORIAL 2004 PARC NATURAL DE L'ESTANY DE BANYOLES 

Mentre es decideix la viabilitat o no del Parc Natural, els ajuntaments de Porqueres i Banyoles han creat el Consorci de l'Estany com a organ de gestió supramunicipal de l'espai. Foto: J.M. Bosch 

trucció del bosc de ribera que n'havia suposat la construcció i 
assegurava que s'eslava prioritzant l'esport en detriment de la 
conservació del patrimoni natural. 

Pendents de la decisió del Departament de Medi Ambient i Ha
bitatge, a fina l cie 2004 la majoria d 'agents socials i polítics de 
la comarca coincidien a opinar que s'optaria per crear-hi un 
parc natural. Quedarà per definir, però, quins espais engloba
ria i com se n'abordaria la gestió, amb l'objectiu cie fer compa
tible la conservació dels seus valors naturals amb les ac1 ivitats, 

esportives o cie qualsevol altra mena, que s'hi desenvolupessin. 

Més informació: 

\\wwa¡ban>·olcs.org 
w\\w. limnos org 
www. placstany.orglmed1amh1clll/mcd t nat. ht m 

MJP 
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Mentre continua tramitant-se l'aprovació provisional i definitiva del Pla especial de protecció del 
medi natural i el paisatge del Parc Natural del Cap de Creus. els alcaldes afectats manifesten la 
seva preocupació per la possibilitat que el Pla director del sistema costaner, en aprovació inicial. 
sigui més restrictiu que el propi pla especial. Mentrestant la Comissió Territorial d'Urbanisme de 
Girona aprova la urbanització de la Vall de Santa Creu, un projecte que havia generat polèmica 
al considerar-se que es trobava dins dels límits del parc. 

L'espai natural del cap de Creus se situa a l'extrem medilerrani dels 
Pirineus, a la comarca de l'Alt Empordà, i destaca per la seva sin
gularitat geològica i l'imponant patrimoni natural, arquitectònic i 
paisatgístic que representa. L'any 1998 fou declarat parc natural 
mitjançant la Llei 4/1988, de 12 de març, amb un total de 13.886 
hectàrees, de les quals 3.073 corresponen a la pan marina. 

L'any 2003 es va aprovar inicialment el Pla especial de protecció 
del medi natural i el paisatge del Parc Natural del Cap de Creus 
que preveia diverses actuacions, com per exemple l'elaboració 
d'un pla d'ús i gestió, la confecció d'un pla de prevenció d'incen
dis o el recolzament de les activitats tradicionals de la zona, com 
ara l'agricultura i la ramade,ia. 

Els alcaldes del Parc recelen del Pla director 
urbanístic del s is tema cos taner 
Els alcaldes dels municipis inclosos dins el Parc Natural del Cap 
de Creus (Cadaqués, el Port de la Selva, Llançà, Vilajuïga, Pau, 

Llançà 

Vall de la Santa Creu 

Vilajuïga 

Palau-saverdera i Roses) van manifestar, a final del mes d'agost, la 
seva oposició a dete1minats aspectes del P , f Il F 1 11 1,1 

'l·l is11,1\ t l, ,,rR 11381, aprovat inicialment pel Departamem 
de Polit ica Territorial i Obres Públiques cl mes de febrer, i que te
nia com a objectiu preservar de la urbanització una franja de 500 
metres d'amplada de la costa catalana. Remarcaven que inclola 
elements més restrictius que el Pla especial de protecció del medi 
natural i el paisatge del parc, de tal manera que es limitaven d iver
sos projectes com la creació d'una zona lúdica, d'educació i estu
di ambiental a l'antiga base militar de la punta Falconera, a Roses. 

Per això els alcaldes van decidir presentar al·legacions al Pla di
rector i convocar una reunió amb el conseller de Medi Ambient, 
Salvador Milà. A la reunió, que es va celebrar el 31 d'agost, el 
conseller va assegurar que en el redactat definitiu del Pla director 
es respectaria en p1imer lloc el que marqués la llei de protecció 
del parc i va afim1ar que el projecte de la puma Falconera podria 
tirar endavant. 
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Pel 2005 està prevista l'aprovació delinitiva del Pla especial de protecció del medi natural i el paisatge del parc. En la imatge, el Cap Norfeu. Foto: Miquel Buch 

Polèmica urbanització a la Vall de Santa Creu 
El juliol de 2004 la Comissió Territorial d'Urbanisme de Girona 
(CTUG) va denegar l'aprovació del Pt 1 11·, 'k'":,; ,, 1,, L RI 1,1, r, , ,11 -

'-ll lf l (POU1'1) ')[l POR! Ill l l '>U l\ 11 ï61 fins que no s'acimis si 
la Vall de Santa Creu, on s'havia autoritzal la consLrucció de 8 habi
tatges al voltant del nucli històric, se situava dins els límits del Parc 
Natural del Cap de Creus. Finalment, a final de setembre, el GabineL 
Jurídic Central de la Generalitat va dictaminar que la Vall de Santa 
Creu era sòl urbà abans de la declaració de parc natural, de tal ma
nera que es va autoritzar la construcció dels 8 habitatges. 

Aquesta decisió va provocar les protestes dels veïns de la Val l de 
Santa Creu, que afirmaven que el nucli perdria el seu caràcter histò
ric, i de la plataforma Salvem !'Empordà que recordava que la llei del 
parc deixava el nucli dins dels seus límits. 

El cap de Creus, susceptible de ser declarat parc 
nacional 
El mes de novembre el Ministeri de Medi Ambiem va fer pública la 
llista dels 4 7 espais susceptibles de ser declarats parcs nacionals, en-

t re cis quals figurava el cap de Creus. Per convertir-se en parc nacio
nal cal que l'espai tingui una funció natural exclusiva, un ecosistema 
d'interès i una superfície mínima de 15.000 hectàrees no fracciona
des i en bon estat de conservació. Aquesta llista fou enviada a les co
munitaLs autònomes, que són les que han de proposar la declaració 
de parc nacional, mentre que correspon a les Corts Generals la de
claració final. 

A final de 2004 la delegada del Govern de la Generalitat a Girona, 
Pia Bosch, va assegurar que durant el 2005 es realitzaria l'aprovació 
definitiva del Pla especial de protecció del medi natural i el paisatge 
del parc. 

Més informació: 

11ww. pa rcs<lccatal un ya. nct/c..:r/cpcap.: reusOO. h t m 
w11 w.s,11\'cm-cmporda.org 

MJP 
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El Parc Natural del Delia de Ebre és ob¡ecte da dos grans pro¡ectes de recuperació de la seva 
rma de costa. per lai de reduir ets danyS provocals pets temporals Tant el Departament de Medi 

Ambient , Habilaffl8 com el Mmlsten de Medi Ambient proposen mesures per a evitar que cada 
arr¡ ets temporals malmetin la barra del Trabucador D altra banda. uns aiguamolls del delta 
pateixen una nova agressió l es parta sobra la posslble declaració d un parc nacional al della de 
l'Ebre 

Antecedents íl 2003 88 

El Parc Natural del Delta de l'Ebre (PNDE) ocupa unes 7.802 ha 
de la zona humida més gran de Catalunya. És una important àrea 
de cria i hibernació d'aus, on s'han identificat prop de 330 espè
cies d'ocells de les 600 que hi ha a Europa. El PNDE rep prop d'un 
milió de visitants cada any 

Un any més, els temporals trenquen la barra 
del Trabucador 
Any rere any, el delta de l'Ebre és sotmès a fortes llevantades 
que afecten greument el litoral del delta. La creixent freqüèn
cia i potència dels temporals, possible fruit del progressiu 
canvi climàtic de la terra i la manca de sediments íluvials evi
dencien la problemàtica de la regressió de la plana deltaica. 
En aquest sentit, un informe de l'Agència Europea de Medi 
Ambient apuntava el mes d'agost que el cabal de !'Ebre es re
duiria a la meitat en només 65 anys, fet que posaria en perill 
la pervivència del delta. 

Un dels elemems més castigats duram les llevamades és la barra 
del Trabucador, un istme que uneLx el nucli del delta amb la pe
n[nsula de la Banya, amb una llargada d'uns 5 km i una amplada 
mitjana de 150 m. La barra del Trabucador és un dels espais més 
fràgils i de més importància ecològica i geològica del delta, i hi ni
difiquen ocells protegits, com la gavina corsa. 

Des de final de 2003 cl ( "" ,~, PI , p,,, ,11 1-.. ¡ )l-

Dl·l I PI I E~R, tCPIDI) lti2J havia perdut la facultat per a aprovar 
el Pla integral de protecció del delta de !'Ebre (PIPDE), que passa
va a mans del Govern central a través de la Confederació 
Hidrogràfica de !'Ebre. El 30 de març de 2004, un mes després 
que el Ministeri de Medi Ambient, en plena campanya electoral, 
tragués a concurs les obres de millora ambiental i paisatgística de 
la barra del Trabucador, va tenir lloc un fort temporal de llevant. 
Una vegada més, es va trencar la barra del Trabucador, aquest cop 
per dos punts. El temporal va deixar incomunicades per terra les 
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La llacuna de la Tancada, al Parc Nalural del Delta de l'Ebre. Foto: Àlex Tarroja 

salines de la Trinitat, situades a la península de la Banya. El tempo
ral també va afectar la platja de la Marquesa i els arrossars de la vo
ra, quan just la setmana anterior la Direcció General de Costes hi ha
via construn un mur de sorra per protegir-los. 

Mesures de protecció del li toral del delta 
Unes setmanes desprès, el Departament de Medi Ambient i 
Habitatge (DMAH) va proposar unes mesures urgents per a protegir 
el delta. La principal mesura era eliminar les estructures anilkials de 
la barra del trabucador i traslladar l'empresa salina a Sant Carles de 
la Ràpita, a la qual cosa l'empresa semblava disposada. Tot plegat 
permetria que la barra del Trabucador es trenqués duram les llevan
tades i que es regenerés després de manera natural. Només es plan
tejava, com a mesura extraordinària, l'aportació de sorra d'altres in
drets del delta. 

Altres mesures de protecció eren la compra de terrenys entre la des
embocadura i la barra del Trabucador, per tal d'ampliar la franja de 
la platja i evitar els efectes dels temporals. A la platja de la Marquesa 
es preveia construir una duna de sorra de 4,4 km. Aquestes mesu
res eren coincidents amb les proposades pel Ministeri de Medi 
Ambient abans dels temporals, si bé el projecte del ministeri també 
preveia millorar l'àrea de servei situada a l'emrada de l'istme amb un 
pantalà de fusta que penetraria la badia dels Alfacs. El mes de setem
bre, el Ministeri de Medi Ambient va ad3udicar cl projecte de recu
peració de la barra del Trabucador per més de 3 milions d'euros a 

PARC NATURAL DEL DELTA DE L'EBRE 

l'empresa Cyes Construeciones i Estudies SA, per tal que l'executés 
en nou mesos. 

Noves agressions a uns aiguamolls del delta i 
perspectives de protecció 
El DMAH va denunciar un panicular que havia transformat en 
arrossar una zona humida del delta catalogada com a hàbitat priori
tari per la Unió Europea. Els aiguamolls, de 14 ha, es trobaven als 
erms de Casablanca, a St. Carles de la Ràpita. El panicular ja havia 
estat denunciat l'any 2003 per la mateixa raó. 

Al primers de mes de novembre, el Ministeri de Medi Ambient va 
presentar una llista de set espais catalans susceptibles de ser decla
rats parc nacional, entre els quals hi havia una part del delta de 
!'Ebre. Més tard, el Ministeri va retirar el delta de la llista pel fet que 
la declaració de parc nacional no era compatible amb el manteni
ment d'activilaLS humanes al territori. 

XSR,JRL i XBR 

Més informació : 

,,·ww.parcsdecatalunya net/deltaebrc htm 
\\W\\.cbre eom/dclta/cat/inde\.. htm 
W\\ \\ . parcsdccatalunya. nct/debrc/cpdcbreO0. h t m 
W\\W. ult rafox.com/ct/iaf c/af0000ó 7 .htm 
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S'acorda crear un parc natural al delta del Llobregat, un espai d'elevat interès natural que es 
troba en una àrea altament antrop1tzada I sotmesa a fortes transformacions per la construcció 
d'infraestructures com ara l'ampliació de l'aeroport, del port, el desviament del tram final del riu 
Llobregat i la depuradora del Baix Llobregat. L'àrea del parc natural, encara per acabar de definir, 
la formarien els diversos espais inconnexos que avui compten amb diverses figures de 
protecció. La creació d'un parc natural permetria gestionar aquests espais d'una manera unitària. 

Els valors amenaçats del delta del Llobregat 
El delta del riu Llobregat, situat al sud de la conurbació de 
Barcelona, és un dels espais més antropitzats, transformats i alho
ra una de les planes més fèrtils de Catalun)'a i acull una gran di
versitat d'usos: des de l'aeroport. les infaestructures viàries i ferro
viàries, els nuclis cie població, Ics activilats industrials i log1sliques 
fins a acti,;tats agricoles i espais cie rcse1va natural. Tanmateix, 
aquest àmbit tan intensament transformat també acull fins a 20 
hàbitats naturals considerats d'interès comunitari, és un punt es
tratègic dins la 1uta migratòria d'ocells de la Mediterrània occiden
tal i hi viuen més de 360 espècies d'aus, algunes en perill crític 
d'extinció. Pel que fa a la nora, el delta presenta 20 especies d'or
quídies i és l'únic lloc de Catalunya on es pot trobar la trcncada
lla. El fet que el delta sigui una de les planes més fèrtils de 
Catalunya va motivar la creació del Parc Agrari del Baix Llobregat 
l'any 1998. 

L'any 1994, els projectes més rellevants amb incidència sobre cl 
delta, com l'ampliació del r 1 13. t l 1661 i de , 

,¡ B 1 , '", 7 i el ) " 'l 1 \l li',\ l 
i lHI es van agrupar en el denominat l'•~ 111 u I l l 1·rl. El desen
volupament del Pla implicaria un consum important de territori, 
però significaria alhora una sèrie cie millores ambientals, com la 

creació d'un parc nuvial al llarg de la llera o la total posada en fun-
cionament, a panir de l'es1iu de 2006. de \ 1111~ R.l I l' B. 1, 
l.i •1 1 lót.JI, que permetria la "v 1, 11' 1 1 
k:t 1821. l·lalgrat aquestes millores, l'associació ecologista Depana 
(Lliga per la Defensa del Patrimoni Natural) va advenir que el Pla 
Delta desequilibraria el sistema natural del delta i en comportaria 
la degradació definitiva. 

Primer pas vers el Parc Natural del delta 
del Llobregat 
L'any 2004, en diversos espais inconnexos del delta del Llobregat, 
confluïen nombroses figures de protecció d'espais naturals. Els es
pais protegits de major entitat eren les reserves naturals parcials de 
la Ricarda-Ca l'Arana (187 ha) i del Remolar-Filipines ( l 13 ha), 
que estaven envoltades per les seves respectives zones peri fèriques 
de protecció. Aquests conjunts també estaven catalogats al Pla 
d'espais d'interès natural (PEIN) i eren considerades zones cl'espe
cial protecció de les aus (ZEPA). Tenint en compte que les figures 
se solapavcn entre elles, la superf1cic t0tal protegida al delta suma
va unes 585 ha. la meitat sota la figura de reserva natural parcial. 

El 30 de novembre el conseller de Medi Ambient i Habitatge, 
Salvador Milà, l'alcalde de Viladecans, Jaume Montfort i l'alcal-

La reserva natural del Remolar, en la imatge, està calalogada al pla d'espais d'i.nieres nalural (PEIN) i és considerada zona d'especial protecció d'aus (ZEPA) Foto: )(avi Sabaté 
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de del Prat de Llobregat, Lluís Tejedor, van signar un protocol 
d 'intencions per a crear el Consorci del Delta del Llobregat, el pri
mer pas per a convenir en parc natural tota la zona que envolta la 
desembocadura del riu. Aquest consorci responia a la voluntat de 
gestionar unitàriamem l'arxipèlag d'espais protegits del delta. 

El Consorci inicialmem el formarien la Generalitat de Catalunya i 
els dos ajuntaments, però Milà va avançar que es volia fer exten
siu de manera voluntària a organismes públics i privats com ara 
el Consell Comarcal del Baix Llobregm, la Mancomunitat de 
Municipis de l'Àrea Metropolitana de Barcelona, Aeropons 
Espanyols i Navegació Aèria (AENA), l'Autoritat Portuària de 
Barcelona i flns i tol el Futbol Club Barcelona, propietari de la lla
cuna dels Reguerons, una ZEPA al terme de Viladecans on el club 
no podia edi íicar. 

El Consorci s'havia de constituir al llarg de l'any 2005 i les prime
res actuacions que havia de dur a terme selien redactar un pla es-

1
okm 

N 
t 

pecial de protecció del delta i dotar de personalitat jurídica i d'u
na oficina tècnica el Parc. Tol i que encara s'havia de delimitar 
l'àmbit exacte del Parc, aquest ocuparia la zona sud del delta, i 
protegiria aiguamolls naturals, algunes platges i pinedes ben con
servades i també zones agrícoles i habitades. A més de protegir els 
valors naturals del delta, el Parc Natural permetria el desenvolu
pament d 'activitats d'educació ambiental i de lleure per als habi
tants de la conurbació de Barcelona, que hi podrien arribar en 
transport públic. L'any 2003 la reserva del Remolar-Filipines i el 
seu entorn ja va ser visitada per unes 57.500 persones. 

XSR, XBR i JRL 

Més informació: 

\\'\\'\\. gcncal. nct/mcc.l 1,1111 b/pn/espa is/1 lobregat . ht m 
,,.,\ \\. p,ucsdecatal unya. nct 
\\ ,, \\.1.kpana org 281 
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El conseller de Medi Ambient, Salvador Milà, anuncia la creació del Parc Natural dels 
Aiguamolls de Pals, el Massís del Montgn I les Illes Medes. que englobaria aquests tres espais 
situats al nord del Baix Empordà. 

El massis del Montgrt, un relleu calcari enmig de la plana al·luvial 
del Ter, alterna espais de garriga amb zones plantades de pins. Les 
illes Medes, una prolongació del massis del Montgrt cap al mar, 
destaquen per la riquesa i diversitat de les seves comunitats mati
nes. Els aiguamolls de Pals són un conjulll de zones humides cos
taneres situades a la desembocadura del Ter que al llarg del segle 
xx s'havien redull a causa de l'activitat agrtcola i la pressió urba
nística. Aquests tres espais naturals es localitzen en un entom amb 
una forta pressió urbaníslica lligada al n ,,,,,it l l '}SI . 

Els tres espais estaven inclosos al Pla d'espais dïmerès natural 
(PEIN) que protegia prop de 5.000 ha al Momgrt, 40 ha a les 
Medes i 205 ha als aiguamolls i que englobava els municipis de 
Torroella de Montgrí, Pals i Ullà. A més, les illes Medes eren una 
reserva marina de 511 ha, l'objectiu de la qual era fer compatibles 
les activitats subaquàliques, com per exemple la immersió, amb la 
protecció del medi. 

El 5 de març, en la inauguració del rn 1 ,1 C 1,1 \ Bt \\.\ [681 , el con
seller de Medi Ambient, Salvador Milà, va enunciar que declararia 
el Parc Natural dels Aiguamolls de Pals, el Massís del Montgrt i les 

" 
Bellcaire d'Emponlà 

Verges 

Ullà 

Riu Ter 

Parlavà 

liles Medes per tal de preservar els valors naturals, socials i paism
glslics dels tres espais. La declaració s'hauria de realitzar el 2005 i 
afectaria els municipis de Torroella de Montgrt, Pals, Ullà, Bellcaire 
d'Empordà i l'Escala. 

A mitjan setembre els ajuntaments afectats per aquesta futura de
claració van reclamar que tots els agcms locals esLiguessin inclosos 
en el futur òrgan de gestió de l'espai i se'l dotés dels recursos eco
nòmics necessaris. 

El 26 de setembre es va produir un ,, 1 ,1 t c 'Kl, \L 1 ,i.1_,,1, 1 

'll'" 1 ,11 l W0I que va calcinar 671 ha, la major part incloses en el 
PEIN. Malgrat l'incendi, el conseller Milà va reiterar l'aposta pel 
parc natural, que esperava que fos declarat al llarg del 2005. 

Més informació: 

W\\ ,1.LOrroclla.org 

L'Escala 

PEIN Massis del Montgrí 

Torroella de Montgrí 
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Les dues ub1cac1ons principals proposades per traslladar la part terrestre del zoo de Barcelona 
queden descartades per l opos1c16 d entitats ciutadanes i ecologistes I per la marxa enrere del 
projecte per part de l'Ajuntament de Barcelona. 

Antecedents :: 2003.89 

Dues grans alternatives per al trasllat del zoo 
terrestre al Vallès 
L'Ajuntament de Barcelona va presentar el 1999 el projecte de 
trasllat del Zoo, que ocupa 17 de les 31 ha del Parc de la 
Ciutadella, amb l'objectiu de restablir la unitat del Parc de la 
Ciutadella i de connectar-lo amb el nou front marítim. 

L.a proposta implicava el desdoblament del zoo en dos espais: una 
reserva natural terrestre al Vallès i un zoo maria la desembocadu
ra del Besòs, a la plataforma situada entre Barcelona i Sant Adrià 
de Besòs. 

De les quatre opcions estudiades per al zoo terrestre, les dues més 
ben valorades van ser les 124 ha que el setembre de 2002 van ofe
rir conjuntament els ajuntaments de Sabadell i Castellar del Vallès 
als terrenys de Can Moragues, la Torre Turull i el Torrem de Colo
brers, al costat de la carretera que connecta ambdues poblacions, i 
les 92 ha que l'any 2003 va oferir la Diputació de Barcelona de la 
seva finca agrícola i forestal Torre Marimon, a Caldes de Montbui. 

Ambdues opcions van ser rebutjades per diversos grups ecologis
tes i socials. que reclamaven la protecció de les respectives àrees 
pel seu valor ecològic i paisatgislic i recordaven que estaven inclo
ses en l'anomenat Parc Agroforestal de Llevant promogut des de 
l'any 2000 com a connector dels espais lliures del Vallès, pels ajun
taments de Sabadell , Castellar del Vallès i Caldes de Montbui, en
tre altres municipis,. 

El cost econòmic i la marxa enrere de 
l'Ajuntament de Barcelona fan deses timar 
l'opció de Can Moragues 
L.a viabilitat ambiental del projecte, segons l'estudi encarregat el 
2002 a la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB) pels ajunta
ments de Sabadell i Castellar del Vallès, permetia la ubicació del 
zoo a Can Moragues, la Torre Turull i el Torrent de Colobrers; la 
connectivitat ecològica es podria reforçar amb una anella peri.me
tral externa i un pas ecològic per sobre la B-124, les necessitats 
energètiques s'haurien de resoldre amb l'ús d'energies alternatives 
i l'ús d'aigua, a priori, no havia de presentar problemes. 

L' infom1e va despenar critiques de diferents grups ecologistes i 
plataformes cíviques, entre els quals hi havia l'Associació per la 
Deíensa i l'Estudi de la Natura ADENC, la Campanya en Defensa 
del Rodal (de Sabadell), Castellar Sostenible (Castellar del Vallès) 
i Torre Marimon XXI (Caldes de Montbui). 

No obstam això, els fons condicionants ambientals que els consis
toris de Sabadell i Castellar havien introduit al projecte havien fet 
que el cost inicial, previst per l'Ajuntament de Barcelona en 90 mi-

lions d'euros, es disparés fms a 120. Al mateix temps, la negativa 
del Ministeri de Medi Ambient de crear el l'\Rl zn<>u)(;t( \HRI nr 
B.1R< 1 u 1:-..1 l l ,O] havia fet replantejar a l'Ajuntament de Barcelona 
la conveniència de traslladar el zoo. 

A final d'abril, el grup Entesa per Sabadell va presentar una moció 
al consistori sabadellenc per desestimar definitivament el projecte, 
que va ser aprovada per l'equip de govern quadripanit (Panit dels 
Socialistes de Catalunya, PSC, Convergència i Unió, CiU, Esquerra 
Republicana de Catalunya, ERC i Iniciativa per Catalunya Verds, 
ICV) i el Panit Popular. 

D'altra banda, en un acte públic celebrat el maig, davant la inde
finició de l'Ajuntament de Barcelona i els dubtes sobre la viabilitat 
econòmica del projecte, l'alcalde de Castellar del Vallès, Llufs M. 
Corominas, també va donar per arxivada la proposta de ponar el 
zoo a Can Moragues. 

r opció de Torre Marimon també es descarta en 
favor d'un ús ciutadà més ampli 
El desembre de 2004, la plataforma Torre Marimon XXI (consti
tuida el 2002 per persones i entitats que reclamaven la retirada del 
projecte del zoo i la promoció d'un debat sobre els usos i destí fu
tur de la finca) va presentar als grups polftics de Caldes una pro
posta d'ús fonamentada en tres eixos: reforçar el centre de fonna
ció contínua i recerca en matèria agropecuària i agroalimentària 
existent, establir-hi un centre d'educació ambiental sobre l'activi
tat agrà1ia i potenciar-ne l'ús públic oferim activitats de lleure, es
pon i passeig. Els contactes efectuats per la platafom1a havien 
trobat una bona predisposició per pan del Depanamem d'Agricul
tura Ramaderia i Pesca de la Generalitat i la Diputació. 

La marxa enrere del trasllat del zoo i la mobilització ciutadana ge
nerada van fer que l'Ajuntamem de Caldes desestimés el trasllat 
del zoo a Torre Marimon i tot feia preveure que a principi d'any 
s'aprovaria per unanimitat al ple de l'Ajuntament una moció a fa
vor de la proposta de Torre Marimon XXI. 

A final d'any el projecte de trasllat del zoo terrestre havia estat des
cartat a Torre Marimon i a Can Moragues, i continuava pendent de 
noves propostes per a definir-lo. 

JRT 

Més informació: 

ww,,.adcnc.org/notcs/2003/20030403mamfcstzoú.htm 
1,-w,1· aYu1 es/an1Vdiari/04/feb/04/240104 htm torre man mon 
1,-w,1.castellarplaest rnteg1c .org/zoü/ 
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El projecte de l'Ajuntament de Barcelona per a traslladar el zoo man a la zona del Besòs. que 
implica guanyar 13 ha de terreny al mar. topa amb la negativa del Govern central, que al·lega 
que la presència d'edificacions i espècies no marines atempta contra la Llei de costes. Després 
de les eleccions generals, el nou govern socialista autoritza la construcció d'una plataforma més 
petita. L'entitat ecologista Greenpeace i la Confraria de Pescadors de Barcelona critiquen el 
projecte per l'important impacte ambiental que consideren que tindrà . 

L'any 1999, l'Ajuntament de Barcelona va presentar un projecte 
per a traslladar el zoo de la ciutat, localitzat al Parc de la Ciuta
della, al costat del Parlament de Catalunya, i restablir la unitat del 
parc històric del cent re de la ciULat. El projecte preveia desdoblar 
el zoo en dos espais: un n ·, 11 \', l 1291 per a ani
mals terrestres i un zoo marí a la desembocadura del Besòs, en una 
plataforma guanyada al mar i integrada en el projecte del l ('Kt M 

200-t 11961 . 

El 2001 l'Ajuntamem va obtenir una concessió del Ministeri de 
Medi Ambient (MMA) per guanyar 6 ha al mar i crear un zoo ma
rí litoral i una zona de maresmes per a les aus migratòries. Per a la 
instal·lació del zoo marí, el consistori comptava que podria am
pliar la concessió obtinguda el 200 l augmentam-la fins a 13 ha. 

El gener del 2002 cl Depanamem cie Medi Ambient va emetre un 
informe d'impacte ambiental favorable a la concessió atorgada el 
2001 , però el mes de març l'Ml\1A va suspendre la concessió fins 
que l'Ajuntament definís amb claredat les act ivitats previstes en 
aquest espai. 

El maig de 2002 es va elaborar el Pla especial urbanístic de la 
plataforma i al juliol l'Ajuntament el va aprovar amb un infonne 
favorable de l'MMA supeditat a l'aprovació final de la Direcció 
General de Costes, dependent del mateix Ministeri. Posterior
mem, es va fer el projecte arquitectònic, que incloïa delfinaris i 
piscines per a animals marins, un aviari, un espai per a goril·les i 
una sèrie d'edificis (restaurants, clínica veterinària, magatzems, 
edificis de logística i l'anomenat edifici de la biodiversitat), però el 
gener de 2004 l'Ajumament continuava pendent de rebre l'auto
rització de l'MMA. 

La negativa de l'executiu central obliga 
l'Ajuntament a deslligar el projecte del Fòrum 
de les Cultures 
Al febrer, la ministra popular de Medi Ambient Elvira Rodríguez, 
va declarar als mitjans de comunicació que continuaria denegam 
l'autorització perquè incomplia la Llei de costes. 

L' anicle 32. l de la Llei de costes estableix que "únicament es po
drà petmetre l'ocupació del domini públic marítim terrestre a les 
activitats o instal·lacions que per la seva natura no puguin tenir 
cap altra ubicació". El director general de Costes, José Trigueros, 
considerava que amb una interpretació laxa de la llei es podia au
toritzar "unes maresmes i un zoo de mar", però els edificis i la pre
sència d'espècies no marines que preveia el projecte eren qües
tions inadmissibles. 

L'entitat ecologista Greenpeace es va mostrar d'acord amb els ar
guments de l'MMA 

Això va provocar reaccions dispars en el Govern de la ciutat, for
mat pel Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC), Iniciativa per 
Catalunya Verds (ICV) i Esquerra Republicana de Catalunya 
(ERC). El segon tinent d'alcalde i director del Zoo de Barcelona, 
Jordi Ponabella (ERC), va considerar que es tractava d'una repre
sàlia per l'oposició del consistori al P1 ~ , 1111., 't O<.,ll , 1, 1 "-~1 

l 1401 i un endarreriment indefinit buscat per consolidar cl zoo de 
València. Per aquest motiu es va mostrar partidari de tirar enrere i 
optar per reduir i millorar les instal·lacions de la Ciutadella. 
L'alcalde Joan Clos (PSC) va lamentar que la negativa no s'hagués 
comunicat oficialment, però va mostrar la seva disponibilitat a in
troduir les modificacions necessàries perquè la renúncia implica
ria hipotecar el projecte de rcfo1ma urbanística del Parc de la 
Ciutadella. El retard ja havia fel que dues setmanes abans es co
mencessin a retirar cie la zona del Fòrum els 200.000 m I cie terres 
emmagatzemades, ja que no es podia construir la plataforma a 
temps per a la inauguració de l'esdeveniment. 

El nou Govern central autoritza una plataforma 
més petita 
Duram el mes de desembre, després de les eleccions generals, el 
nou director de Costes, José Femandez (PSOE), i l'alcalde de 
Barcelona, Joan Clos, van arribar a un acord per a construir una 
pla1aforma de 5 ha, que estaria dividida en quatre sectors (aigües 
oceàniques, delta americà, delta africà i delta mediterrani) i acolli
ria noranta espècies marines i d'ecosistemes deltaics. El pacte in
cloïa l'estabilització de les platges barcelonines mitjançant l'apor
tació d'un milió de metres cúbics de sorra i la construcció de dotze 
espigons, la majoria submergits, sufragats per l'MMA. 

Greenpeace i la Confraria de Pescadors de Barcelona es continua
ven oposant al projecte, com s'havien oposat a la construcció del 
Fònim, i denunciaven el model insostenible d'anificialització del 
litoral per l'alteració de la dinàmica costanera i els efectes negatius 
derivats, com l'erosió de les platges, el deteriorament dels ecosiste
mes marins i la reducció de les captures dels pescadors ancsanals. 

A final d'any, l'Ajuntament de Barcelona preveia que les obres co
mencessin l'estiu de 2005 i que les noves instal·lacions poguessin 
obrir les portes el 2009, després d'una inversió aproximada de 
120 milions d'euros. 

Més informació 

\ l" \l zoobarcclona com 
W W \\ zoovalcncia.com 
W W\\ .s.1111-andreu.com/s1ap21 /grecnpc:iccl11ornlb..:n htm 
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Continuen els tràmits finals per a l'aprovació definitiva el Programa d'actuació urbanística 
Municipal (PAUM) de Vic. El PAUM inclou actuacions previstes per al període 2004-2010 en 
matèria d'infraestructures, equipaments, habitatge i també específicament d'habitatge social, que 
defineixen el projecte de Vic com a ciutat per als propers anys. 

Antecedents 2003:90 

Vic, capital de la comarca d'Osona, té un terme força limitat, de 
3 L km2 i ha experimemat un fon creixemem de població en l'ul
tima dècada. El 2004 comptava amb 36.571 habitants, un 17% 
dels quals eren de procedència estrangera. Les explotacions rama
deres i les indústries de transformació del sector primari convivien 
amb un teixit industrial molt diversificat que feia de coixi a un sec
tor comercial i de serveis creixent. 

El Pla general d 'ordenació urbanística municipal (PGOU) va 
ser aprovat el maig de 198 l. Atesa l'antiguitat del Pla, el mu
nicipi pràcticament havia exhaurit els sectors residencials i 
industrials previstos. L' aprovació de la Llei d 'urbanisme 
2/2002 i les ulteriors \l 1111, Au l ' l l \ l l 11 D

0

L RI \'.\h\ ! 

l l 05 feien necessari , segons l'equip de l'Ajuntament de Vic, 
un replantejament general que, a través de la redacció d'un 
PAUM, permetés prioritzar i programar les accions de plane
jament dels anys vinents. 

Els PAUM són una nova figura de planejamem aponada per la Llei 
d'urbanisme 2/2002, que funciona com a eina de concenació cie 
polítiques de sòl i d'habitatge emre la Generalitat i els ajuma
mems. Si bé no revisen cl planejament general, penneten prio1i1-
zar i programar les actuacions, de manera que, un cop aprovats, 
l'ajuntamem implicat pot treballar amb més agilitat atès que els 
desenvolupaments del PAUM passen per la Comissió d'Urbanisme 
només a títol d'informe. Això els dota d'un gran potencial per a la 
gestió. 

Inici de la redacció d'un programa d'actuació 
urbanís tica municipal a Vic 
L' Ajuntament de Vic va decidir redactar un programa d'actuació 
urbanística municipal, amb una vigència de sis anys. El novembre 
de 2003 van ser presentats a l'Ajuntamem quatre estudis previs cie 
diagnòstic per a conèixer la situació territorial del terme: una anà
lisi socioeconòmica (a càrrec d'un equip interdisciplinari), un es
tudi relatiu als polígons industrials (signat per F. Xavier Camps); 
una anàlisi de mobilitat de la xarxa viària de Vic i del seu entorn 
tenitorial (realitzat per DTEC Consulting SL), i un estudi sobre 
criteris ambientals per a l'ordenació del municipi de Vic (de Marc 
Ordeix). A partir d'aquesta documentació, el govern local, a través 
d'un conveni amb l'Observatori per al Desenvolupament Local de 
l'Institut d'Estudis Tenitorials de la Universitat Pompeu Fabra, va 
encarregar la redacció del PAUM a un equip dirigit per l'arquitec
te Joan Anton Solans, que havia estat director general d'Ordenació 
del Tenitori i Urbanisme del Depanament de Política Tenitorial i 
Obres Públíques (DPTOP) i autor del Pla general del municipi. 

Continguts del PAUM 
El PAUM de Vic opta per un creixement de sòl residencial, de sòl 
industrial i d'infraestructures viàries. Segons la diagnosi, l'any 

2016, Vic podria arribar a tenir 50.000 habitants i com a respos
ta es proposa construir, per tal d'acollir tota la població, emre 485 
habitatges anuals (segons l'escena1i eficient, que preveu la reduc
ció progressiva del percentatge d'habitatges buits) i 585 habitatges 
anuals (segons l'escenari continuista). Pel que fa al teixit industrial, 
l'elevat nivell d'ocupació dels polígons existents fa que s'opti per 
incrememar el sòl destinat a aquests usos. També s'apunta la ne
cessitat de millorar la mobilitat urbana, fet pel qual el Pla opta per 
la creació de noves vies de circumval·lació i per la connexió de la 
ciutat amb les zones industrials. Les inversions totals previstes en 
el document sumaven 107,72 milions d'euros i inclolen despeses 
d'urbanització, obres, indemnitzacions i costos dels projectes i de 
planejamem de les actuacions previstes entre 2004 i 2010. La 
construcció d'habitatges de protecció oficial preveia tot el període. 

Els tràmits per a l'aprovació del PAUM 
El PAUM de Vic va ser aprovat inicialment en sessió plenària de 
l'Ajuntament el 22 de desembre de 2003. Un cop presentades i 
considerades Ics al·legacions va ser provisionalment aprovat el 
14 de juny de 2004. El PAUM de Vic, tot i que formalment no 
era una revisió de planeJament general, establia la reclassifica
ció de sòls i modificacions del p lanejament general vigent, com 
per exemple els sectors del Bruguer i del carni vell de Taradell, 
que passaven a urbanitzables industrials. La Comissió territorial 
d'urbanisme, en re\'Í.Sar la proposta, va acordar demanar un an
nex que justifiqués aquests canvis per tal de preservar la segu
retat jurídica. 

Amb el PAUM la ciutat de Vic definia el seu projecte com a 
capital de comarca per als propers an ys, i la seva proposta era 
consolidar el creixement i posicionar-se emre les capitals de 
les comarques centrals, tant en matèria de sòl per a habitat
ge, com de sòl industrial. A final del 2004 el Departament de 
Politica Territorial i Obres Públiques havia iniciat el procés d e 
redacció del Pla territorial parcial de les comarques centrals 
(PTPCC) , que també havia de contribuir a definir el paper de 
Vic a la regió. L' aprovació estava prevista per al 2005 i era 
una de les actuacions prioritàries segons t'Ac,1,1 \ PTOP. 50 
ACTL \Cl<ll\~ l'RlORITARll5 ll2) . 

Al setembre la Comissió Tenitorial d'Urbanisme de Barcelona va 
aprovar definitivament el PAUM però en supeditava la publicació 
al DOCG i, per tant, l'executivitat, a la presentació del text refós i 
els documents addicionals demanats. 

MXA 

Més informació 

,,ww.aJYic.nct/urbanisme/paum-\'ic-h1ml/inck1-, html 
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El debat sobre els peatges a la xarxa viària catalana continua durant el 2004. La demanda de 
supressió dels peatges s'articula en protestes I mob1litzac1ons, ara protagonitzades des del 
Maresme. Es reprenen les reunions del Grup de Treball de Reordenació dels Peatges (GTRP), 
amb una àmplia representació de tots els agents implicats. A final d'any s'acorden nous sistemes 
tarifaris, la variació del sistema de càlcul i millores viàries, i també les característiques del futur 
Pla d'autovies de Catalunya. 

Els antecedents: el Consorci Xarxa Viària i la 
Declaració de Gelida 
El Consorci Xarxa Viària fou creat el 1995 per set ajuntaments si
tuats entre les comarques de l'Alt Penedès i el Baix Llobregat, en 
una àrea molt dependem de la xarxa viària de peatge. Els ajunta
ments de Gelida, Sant Sadurní d'Anoia, Subirats, Manorell, Cas
tellví de Rosanes, Sant Esteve Sesrovires i Sant Llorenç d'Honons 
consideraven que els ciutadans dels seus municipis suponaven 
una càrrega de peatges extraordinària i volien, a través del Consor
ci, exigir millores a la xarxa viària convencional i la creació d'un 
fons per al rescat de les concessions d'autopista. 

El febrer de 1997. i de resultes de la imponància del debat sobre 
els peatges a la xarxa viària catalana, el Parlament de Catalunya va 
crear -resolució 252N- el Grup de Treball de Reordenació dels 
Peatges (GTRP) on el Consorci Xarxa Viària participava activa
ment. El GTRP va establir un ampli consens sobre la qüestió, men
tre es donava impuls a mobilitzacions i protestes de caràcter cívic. 
L' octubre de 1998 van publicar la Declaració de Gelida que fou 
subscrita per més de cent vint entitats, entre ajuntaments, consells 
comarcals i agents econòmics i socials, i que proposava la creació 
d'un fons de rescat de les autopistes i negociar de nou amb el 
Ministeri de Foment les concessions de les autopistes catalanes. 

La proposta cie creació d'un fons cie transició de peatges va ser 
aprovada per unanimitat en el Parlament de Catalunya en l'ante
rior legislatura. El fons tindria un caràcter estatal, es nodriria 
d'ingressos que efectuen les concessionàries a l'Estat en concepte 
d'impostos i serviria perquè aquests ingressos retornessin a les 
comunitats autònomes amb una forta càrrega de peatges. Tanma
teix, aquesta proposta fou aturada al Congrés dels Diputats amb 
l'oposició del Partit Popular, que era el partit que governava a 
l'Estat. La Generalitat es va comprometre aleshores a continuar ne
gociant amb l'Estat la creació d'aquest fons. 

A final de 2003, Jordi Carrillo, gerent del Consorci Xarxa Viària 
des de la seva creació i principal impulsor, va morir sobtadament. 
Per a substituir-lo, el 20 d'abril de 2004 es va acordar crear una 
secretaria de portaveus que pogués assumir la representació tècni
ca en les reunions amb l'Administració. 

El 26 de febrer de 2004, després d'una reunió del Consorci amb 
Manel Nadal (Partit dels Socialistes de Catalunya, PSC), secretari 
general per a la Mobilitat, aquest va manifestar la simonia del nou 
govern tripartit amb els acords de la Declaració de Gelida. 

El Maresme es mobilitza per la C-32 
A mitjan maig, el govern tripartit del Consell Comarcal del Ma
resme (Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana 
de Catalunya, lniciati\'a per Catalunya Verds i els grups de l'opo-

sició (Convergència i Unió i Partit Popular) van arribar a un acord 
unitari per a reclamar una major i més eficaç estructuració del 
transport ferroviari, la transformació de l'N-11 en una via urbana i 
la gratuilat o reducció de peatge de l'autopista per als residents. 
Diferents agents polítics i socials del Maresme havien manifestat 
durant el 2004 el seu malestar pels dèficits i problemàtiques de 
mobilitat a la comarca, denunciant els alts índexs de sinistralitat 
que presentava l'N-11 i l'impacte que generava sobre la façana ma
rítima, mentre que l'autopista de peatge C-32, que avança paral·le
la i per l'interior, podia absorbir majors volums de trànsit rodat. 

El 27 de juny un centenar de veïns del municipi d'Alella, convo
cats per l'alcalde mateix, Andreu Francisco (ERC), van envair pa
cíficament l'entrada a l'autopista C-32. Alhora, la plataforma Mas
nou 21 va reunir 2.500 persones sota cl lema "Tallem l'N-11, vine 
i fes-la teva". Durant els mesos següents es van repetir mobilitza
cions de caràcter cívic similars, exigim la supressió del peatge de 
la C-32. 

A final desembre, després d'una reunió de l'equip de govern del 
Consell Comarcal amb Manel Nadal, van obtenir un primer com
promís del Govern de la Generalitat per tal d'estudiar la viabilitat 
de les propostes presentades. Els partits confiaven a tenir resultats 
visibles durant el 2005. 

Les reunions del GTRP durant el 2004 
A l'abril, el diputat de CiU, Josep Rull , va presentar una proposi
ció no de llei al Parlament per a restablir cl GTRP, que ja funcio
nava en l'anterior legislatura. El 7 de juny es va constituir el tercer 
GTRP, format pel Departament d'Interior i pel Departament de 
Política Territorial i Obres Pübliques, el Ministeri de Foment, tots 
els partits representats al Parlament, associacions municipals (Fe
deració de Municipis de Catalunya i Associació Catalana de Mu
nicipis), concessionàries d'autopistes (ACESA i AUCAT, totes dues 
del grup Abertis), sindicats i diverses entitats civils (cambres de 
comerç, el Reial Automòbil Club de Catalunya (RACC), l'Or
ganització de Consumidors i Usuaris de Catalunya (OCUC) i el 
Consorci Xarxa Viària). 

La primera trobada va servir per a marcar el calendari d'actuacions 
i futures reunions. El portaveu del grup i secretari de Mobilitat de 
la Generalitat, Manel Nadal, va declarar de nou que el govern tri
partit assumia plenament els documents elaborats els anys ante
riors pel GTRP i els seus continguts respecte a l'establiment d'uns 
criteris de qualitat, la possibilitat d'aplicar descomptes als usuaris 
habituals, la creació d'un fons de rescat de peatges i les inversions 
i millores que haurien de fer les concessionàries a la xarxa d'auto
pistes. Manel Nadal va considerar que l'actual sistema de des
comptes havia acabat beneficiant de manera desproporcionada les 
concessionàries com a conseqüència de l'increment de trànsit. i es 
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va mostrar panidari d'aplicar "un tractament específic per als ca
mions i generalitzar els sistemes de pagament TAC. 

El ponaveu del grup de CiU al Congrés, Josep Antoni Duran i 
Lleida, va realitzar una pregunta dirigida al President del Govern de
manant una solució a l'actual "discriminació" que pateixen els ciuta
dans catalans davant el fet que el 59% de les vies de gran capacitat 
dependents cie l'Estat són de peatge, mentre que a la resta d'Espanya 
aquesta proporció és del 23%. El 16 de juny de 2004, el president 
del Govern central, José Luis Rodríguez Zapatero, en resposta a la 
pregunta feta, va garantir que les futures vies cie gran capacitat que 
s'executessin a Catalunya serien gratultes, sense concretar res sobre 
el fons de transició dels peatges. 

El 16 de setembre es va celebrar la segona reunió del GTPR, i el 
Govern cie Ja Generalitat va presentar un document on proposava 
un nou sistema de revisió anual de tarifes en funció de la intensitat 
del trànsit, un pla de millora de la xarxa viària catalana especificant 
Ics millores que es realitzarien i les bases per a la redacció d'un pro
tocol d'emergències en aquestes vies ràpides. 

El document incorporava recomanacions a les concessionàries per a 
establir un nou sistema de descompte comercial, vinculat al telepe
atge, per a tot tipus de vehicles, i també un descompte per a vehi
cles pesants en horari nocturn, alhora que plantejava la necessitat de 
continuar negociant amb l'Estat la creació del fons per a l'homoge
neltzació dels peatges i la transició cap a un nou model de vies d'al
ta capacitat. 

El 13 de desembre es va reunir per tercera vegada el GTRP. La ses
sió es va centrar en la discussió sobre els avenços aconseguits en 
les negociacions en relació amb la creació d'un fons de transició 
dels peatges a Catalunya, entre l'Estat, la Generalitat i les conces
sionàries. 

Els acords assolits fins aquell moment eren bàsicament quatre: els 
nous descomptes arribarien al 40% en les hores vall i se'n pod1ien 
beneficiar cis usuaris que paguessin amb una targeta de crèdit en
tre les 11:00 i les 16:00 h els diumenges de juliol i entre les 24:00 
i les 7:00 del matí en operacions de sortida i rewrn amb molt de 
trànsit. La proposta pretenia incentivar els auLOmobilistes perquè 
eviLessin les hores punta i seria d'aplicació general. L'acord afec
tava les auwpistes d'ACESA i AUCAT, que incloïen bona part de 
la xarxa de vies de pagament de Catalunya, però deixava fora al
guns dels peatges més cars, com ara els tunels del Cadí i de 
Vallviclrera i la C-16. El segon acord feia referència al TacConsum, 
una proposta cie bonificacions acumulatives als usuaris de les au
topistes catalanes dependents d'AUCAT i ACESA, en funció del 
consum mensual. Suposaria una reducció d'entre un 5% (per a 
una despesa mínima de 50,01 euros) i un 25% (per a més de 600 
euros). Els descomptes anirien a càrrec cie les concessionàries i 
tindrien una durada experimental d'un any ampliable. També es 
va acordar posar en marxa un sistema de Telepeatge per a vehi
cles pesants, fet que pennetria als camions tenir vies de pagament 
exclusives (Via-T) en alguns dels peatges catalans. l el darrer 
acord era el nou sistema de revisió de tarifes i peatges de les au
LOpistes de titularitat de la Generalitat. Aquest nou sistema incor
porava com a element corrector la Intensitat Mitjana Diària de 
Trànsit (IMD) de l'autopista. El sistema de revisió de les tarifes 
fins ara vigent preveia que les tarifes s'incrementessin anualment 
amb un paràmetre que era el 95% de l'IPC i a partir de 2005 s'hi 
restaria el coeficient segons l'augment d'usuaris de cada autopis
ta. Simpliíicant-ho molt, amb la nova fórmula, els peatges de les 
autopistes més transitades pujarien menys i serien més barats. 

PEATGES A LA XARXA VIÀRIA 

El secretari per a la Mobilitat va destacar que per primer cop les con
cessionàries es mostraven disposades a no veure incrementats els 
seus ingressos per l'augmem de vehicles que utilitzen les autopistes. 

El 28 cie desembre, durant la darrera reunió del Consell Executiu de 
la Generalitat, es va presentar l'esborrany del Pla d'autovies de 
Catalunya previst a t:A~,t,NllA DPTOP l 12]. El Pla preveu l'impuls de 
grans eixos viaris per a donar resposta a les necessitats de mobilitat 
de la població, especialment a les zones de més densitat d'habitants 
i a les que presenten una activitat econòmica més important i inten
sa. Establia un nou model de construcció i gestió d'infraestructures 
viàries, que descanava els sistemes de pagament amb càrrec directe 
a l'usuari. 

Durant la sessió es va aprovar la revisió de tarifes de les autopistes 
de la Generalitat per a l'any 2005, amb un augment del 4,48% més 
de mitjana. La raó esgrimida per aquesta pujada va ser la necessitat 
de cobrir part del deute que l'ante1ior govern (CiU) va comraure 
amb les empreses concessionàries a causa de la política de congela
ció de peatges dels anys anteriors i als ingressos en concepte d'IVA, 
que el 2001 va passar del 6 al 17%, després d'una sentència dels tri
bunals europeus que rebutjava l'aplicació cie i'IVA reduït als peatges 
de l'Estat espanyol. Com a conseqüència de l'acord assolit en el marc 
del GTRP, aquesta repercussió no s'efectuaria de cop, sinó de mane
ra lineal i ftns al 2013. 

L'executiu català també va aprovar un canvi en la fórmula de càlcul 
de la pujada de preus. Fins ara s'aplicava un incremem automàtic 
cada any equivalent al 95% de l'índex de preus de consum (!PC). El 
nou sistema aprovat hauria d'aplicar a la pujada automàtica un co
rrecLOr a la baixa en funció de la intensitat de trànsit de l'autopista 
per a ajustar d'una manera més equitativa l'equilibri econòmic dels 
comractes de concessió. Amb la fóm1ula aprovada, com més trànsit 
registrin les vies de peatge, menys s'incrementarà l'actualització 
anual de les tarifes. No obstant això, com que aquest càlcul havia de 
partir de les dades del 2004, no es podria aplicar fins al 2006. Per al 
2005, el Govern havia pactat amb les concessionàries un augment 
del 90% de l' IPC. 

l es darreres reaccions 
A fmal de desembre, Convergència i Unió (CiU) va amenaçar d'a
bandonar el GTRP si el govern no negociava amb l'Estat al llarg dels 
tres mesos següents rebaixes a les auLOpistes catalanes. Artur Mas va 
acusar el tripaniL d'haver incomplen el seu programa elecwral amb 
les resolucions aprovades en relació amb els peatges, i va retreure al 
go,·ern "que hagi fet la feina fàcil i hagi optat per apujar els peatges, 
en lloc de reclamar a l'Estat els diners de Catalunya". 

El secretari de Mobilitat, Manel Nadal, va recordar que va ser CiU 
qui va allargar fins a disset anys les concessions de diverses auLOpis
tes catalanes i que "va construir 160 km d'auLOpistes de peatge". El 
responsable de Mobilitat va afi rmar que l'ajornament dels incrc
mems de tarifes i la compensació a les concessionàries pactada per 
l'anterior govern de CiU havia provocat una despesa que entre els 
anys 2005 i 2013 havia de pujar íins a 315 milions d'euros. 

MXA 

Més informació: 

www.gcncat.net/ptop/clocumcntaL10/basu.:~ck:;carrega/autopGU.pdf 
,, w w paLtcmcl.orgtdo(s/trnnscri¡K1o~jomada. pd f 
ww\,.amopistas.com/cat/indcx_ic.htm 
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!.:ampliació o instal·lació de noves pedreres aviva el debat sobre els electes ambientals de 
l'extracció d'àrids. especialment a les comarques del Penedès i el Garraf. amb l'ampliació de la 
pedrera de Vallcarca, d'Uniland, dins el Parc Natural del Garraf, la nova pedrera de la serra del 
Bolet i de la riera del Lavernó a l'Alt Penedès. A mitjan any, la Generalitat. els col·legis 
professionals d'enginyers de mines, la patronal del sector d'àrids i les entitats ecologistes es 
comprometen a constituir un consell assessor amb l'objectiu de minimitzar l'impacte ambiental 
del sector dels àrids i promoure una producció adequada a les necessitats. 

Al llarg de l'any 2004 van aparèixer diverses polèmiques asso
ciades a les activitats d'ext racció d'àrids. Les comarques del 
Penedès i del Garraf van prOLagoniLZar-ne una bona part, Lot i 
que les pedreres van ser motiu de debat a tot el territori: l' \HO
< APl 'l' lli \ ,, \\1t ,RI \ ll Rt ll l 1 ,) Hl, les acitivitats extractives d'en 
Pascal i de l'Alt de la Pedrosa al massís del Montgrí, la pedrera 
de Sant Corneli a la zona de la Canal - situada entre els munici
pis de Fígols i Cercs, al Berguedà- , i l'obertura de noves pedre
res a l'espai cie la GarTiga, a l'Alt Empordà, només són uns pocs 
exemples dels molts apareguts. 

Les pedreres al Penedès 
A p rincipi de gener les entitats i els veïns de Guardiola de Font
rubí i Sant Joan de Mediona van manifestar el seu rebuig a la 
instal·lació de la pedrera de l'empresa Cales de Pachs a la serra 
del Bolet, un dels indrets més valuosos de l'Alt Penedès. Els eco
logistes van endegar una campanya a través de la qual es van re
collir més de cinc mil signatures. A principi de novembre, la 
plataforma Salvem el Penedès va denunciar l'activitat d'una pe
drera d'àrids a tocar de la riera de Lavernó, a Subirats, que no 
disposava de llicència ambiental. L'activitat d'extracció, que ha
via de servir per a crear talussos a l tram del t~RR<><. \RI II D \11.\ 

, 1 o 11.\1 . .\ 1 r1 ,1 Dt, 1831 , no es va publicar al Diari Oficial de 
la Generalitat fins molt de temps després, quan l'activitat ja ha
via acabat. L'alcalde de Subirats, Antoni Soler, va recordar que 
s'havien presentat denúncies clavam del Servei de Protecció de 
la Natura de la Guàrdia Civil (Seprona) i del Cos d'Agents 
Rurals i que l'Ajuntament ja s'hi havia mostrat concrari a través 
de l'aprovació d'una moció en un ple. 

Unilancl amplia l'àmbit d'extracció de la pedrera 
clins el Parc Natural del Garraf 
L' increment progressiu de les zones d'extracció de les pedreres 
de la comarca del Garraf, fins i tot dins l'àrea d'iníluència del 
Parc Natural del Garraf, va ser una de les preocupacions de di
verses organitzacions de ciutadans. Antoni Prats, president de 
l'Associació de Veïns del Garraf (nucli del municipi de Sitges), 
va denunciar les constants ampliacions de les activitats extrac
tives, que en la majoria de casos es feien sense estudi d'impac
te ambiental i posant en perill les espècies protegides de la 
zona. Prats va assegurar que les empreses extractores havien in
crementat també la fabricació de derivats del ciment al mateix 
lloc on feien l'extracció de pedra, activitat per a la qual no te
nien els permisos necessaris. Les empreses amb seu a la zona 
són Uniland, EACSA -expedientada pel govern local- . Ciments 
1'1olins i Asland. 

La polèmica més sonada provenia de les destrosses que l'empre
sa de ciment Uniland havia fet en un espai forestal per ampliar 
la pedrera ubicada a prop de Vallcarca, dins el Parc Natural del 

Garraf. El cap del servei cie Parcs Naturals cie la Diputació de 
Barcelona, Jordi Bellapart, va reconèixer que Uniland tenia dret 
a fer l'ampliació. Tot i això, va denunciar la manera com s'havia 
ponat a terme i les destrosses que s'havien provocat des de 
principi d'abril: un camí emre pins i margallons es va convertir 
en un gran esvoranc de més de cinc metres d'amplada, amb ar
bres caiguts i margallons mig arrencats. Els membres de 
l'Agrupació de Defensa Forestal de la Comarca i la Plataforma 
de Defensa del Parc Natural també van mostrar el seu rebuig a 
l'ampliació de la pedrera. 

La Generalitat crea un consell assessor per a 
reduir l'impacte ambi ental de les pedreres 
A principi d'agost, els departaments de Política Territorial i 
Obres Públiques, Treball i Indústria i il1edi Ambient i Habitatge, 
juntament amb els ajuntaments afectats, el Col·legi professional 
d 'enginyers de mines, la patronal del sector dels àrids i les enti
tats ecologistes van declarar el seu compromís de constituir un 
consell assessor amb l'objectiu de minimitzar l'impacte ambien
tal del sector dels àrids i promoure una producció adequada a 
les necessitats reals. Les conclusions del grup de treball ser
virien perquè es pogués establir una nova política estratègica en 
aquest sector. La creació del consell assessor responia tant a l'in
crement de la demanda d'àrids durant els darrers anys com en 
un fmur pròxim, i com als impactes ambientals i socials de l'o
bertura de noves explotacions o de l'ampliació de les existents . 

L'any es va tancar amb la compareixença del president del 
Gremi d'Àrids de Catalunya, Pasqual Roca, en la Comissió de 
Pol!tica Territorial del Parlament per a explicar la situació del 
sector i demanar una solució als problemes d'extracció. El gre
mi va demanar la creació d 'una nova llei que reguli l'activitat i 
el desbloqueig d 'expedients de pedreres, encallats per manca 
d 'autorització ambiental. 

La resposta del DMAH va venir de la mà del conseller Salvador 
Milà, que va declarar que calien restriccions a l'hora d'extreure 
material i un control més intens sobre l'activitat, atès que el te
rritori està molt sensibilitza! després d'anys d'actuacions poc 
respectuoses. Segons Milà , a través del Consell assessor, partici
pat per l'Administració i el sector d'àrids, s'haurien d'assolir 
acords per a perme1re extraccions controlades i que afectessin 
el mínim possible l'entorn. 

Més informació: 

"w11 diba rs/p.1rcsn/pan.:,Jhomt.' ,1sp 
\\ wwgrcm1ancb.com/ 

JRL, XSR i XBR 
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PLA DELTA. CONVENI DE COOPERACIÓ l INFRAESTRUCTURES 134 

El Pla Delta aplega la concertació de les administracions implicades en sis actuacions de gran 
envergadura entre les quals destaquen les ampliacions del port i l'aeroport de Barcelona i el 
desviament del riu Llobregat. A mitjan any, el Departament de Medi Ambient i Habitatge impulsà 
la creació d'una comissió de seguiment i control ambiental de les obres del Pla Delta i el 
Ministeri de Foment, Aeroports Espanyols i Navegació Aèria (AENA) i l'Autoritat Portuària de 
Barcelona van signar un conveni de cooperació per a coordinar i fer un seguiment de les obres 
del delta del Llobregat. El 15 de setembre s'inaugurà la primera actuació finalitzada del Pla 
Delta: el desviament del Llobregat. 

El Conveni de Cooperació en Infraestructures i Medi Ambient 
al Delta del Llobregat, anomenat Pla Delta, va ser signat i apro
vat pel Govern central, la Generalitat de Catalunya i els ajun
taments de Barcelona i el Prat de Llobregat el 16 d'abril de 
1994, després d'un llarg període cie negociació i de concena
ció entre administracions que va durar anys. Posteriorment, 
l'Ajuntament del Prat ha aconseguit modificacions puntuals 
majoritàriament relacionades amb aspectes ambientals. Aquest 
procés de concertació ha estat considerat un exemple innova
dor en termes de governabilitat. 

L'àmbit d 'actuació del Pla Delta abraça unes 1.500 ha. Un 
85% dels terrenys corresponen al terme municipal del Prat, 

El Pla Delta s'haura de coordinar amb altres obres que s'eslan execulant en el mateix lerrilori com 
l'estació intermodal del Prat. En la imatge l'actual estació de ferrocarrils del Prat de Llobregat. 
Foto: Marta Casas 

més d'un 10% al de Viladecans i la resta als municipis de 
Barcelona i Gavà. El Pla preveu sis grans actuacions: l) l'am
pliació de ]'\l·kl l'ORT Df 8.\Rt 1 ,, 171, 2) el PE, \\11, ti1 

,<ll LL 111R1 ,,AT l 181 l. 3) la construcció de la Dl Pt 1t>nR.1 111 L 

BAIX l.Lt ,1,R11,.11 1691, 4) l'ampliació del Po11 n1 B.1Rl u or-- 1 

l 166] i 5) els accessos viaris i 6) ferroviaris a la plataforma lo
gística del delta del Llobregat. En l'execució participen diver
sos organismes i societats, com ara AENA i Gestió 
d'Infraestructures Ferroviàries (GIF) (dependents del Mi
n isteri de Foment), l'Autoritat Portuària de Barcelona (APB), 
l'empresa pública Depurbaix i les demarcacions de carreteres 
de l'Estat i la Generalitat de Catalunya. D'altra banda, el Pla 
Delta s'haurà de coordinar amb altres actuacions que no pre
veu i que es faran en aquest terriwri, com són la construcció 
del 11·RRtlt lHR11 1,·11n \ILOt1111 (h\\') 1791, l'estació interrno
dal del Prat, el ,11 Rn l ! Obi i la llançadora que connectarà el 
F\Y \Ml l 11 R 'lt1 Rl 185] 

l 'encaix del Pla Delta en el Parc Agrari del Baix 
Llobregat 
Un dels principals reptes que ha hagut d'afrontar el Pla Delta 
ha estat la integració de les infraestructures pesants en un es
pai molt transformat, estratègic per a les infraestructures, 
d 'alt valor ecològic i agrícola i proper a una àrea urbana den
sament poblada. A primers de setembre, es va publicar al 
Diari Oficial cie la Generalitat de Catalunya (DOCG) l'aprova
ció definitiva del Pla especial cie protecció i millora del Parc 
Agrari del Baix Llobregat, que incloia una normativa comple
mentària que reforça la protecció urbanística i assumia e l des
envolupament urbanístic sostenible corn a princip i orienta
dor. També recollia, de manera explícita , les afectacions cie 
les infraestructures que preveu el Pla Delta sobre el Parc 
Agrari. En aquest sentit , Ramon Terricabras, gerent del Parc 
Agrari, va advenir que el Pla Delta provocaria la pèrdua de 
superfície agrícola útil, la partició de finques fins a deixar-les 
en dimensions no rendibles i la destrucció de les xarxes cie 
camins, drenatge i reg que condicionarien la viabilitat del 
Parc. 

Creació d'una comissió de control ambiental 
i aprovació d 'un conveni per a coordinar les obres 
del Pla De lta 
A mitjan juny, l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA), a través 
del Departament de Medi Ambient i Habitatge (DMAH), va 
demanar al Govern central la creació d'una comissió cie segui
ment i control ambiental cie lOtes les obres vinculades al Pla 
Delta. Aquesta demanda va estar motivada per la sentència del 
Tribunal Suprem que anul·lava el projecte de desviament del 
riu Llobregat a la desembocadura. Després de diverses reu
nions, la ministra de Medi Ambient, Cristina Narbona, i el seu 
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homòleg a la Generalitat de Catalunya, Salvador Milà, van acor
dar impulsar la comissió. 

D'alLra banda, a principi de setembre, el Consell de Ministres 
va aprovar un conveni de cooperació entre la Secretaria d'Estat 
d' Infraestructures i Planificació del Ministeri de Foment, AENA 
i l'APB amb l'objectiu de coordinar i fer un seguiment de les 
obres del delta de Llobregat. Per això, es va preveure la desti
nació de 400.000 euros anuals, dels quals 280.000 els aporta
ria el Ministeri cie Foment i la resta es repartirien entre AENA i 
cl port de Barcelona. 
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N 
1
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Finalment, el 15 cie setembre es va inaugurar el desviament del tram 
final del 1iu que permetrà l'ampliació del pon de Barcelona i evitarà 
inundacions en cas de grans avingudes d'aigua. 

Més informació: 

\\ww.aJ-elprnt.r.5/ 
ww\\.diba.cs/parcagr:111/mar htm 

J RL, XSR i XBR 

,,ww. ben .cs/hibliotccagcncrnlAVP·\GENCJ~lin ks/s004 366. hun 
www.am1ts2l .com/ 
,,w,\.clbaixllobreg.at.net 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

PLA DIRECTOR TERRITORIAL DE L'ALT PENEDÈS 135 

Continuen els treballs previs a la redacció del Pla director territorial de l Alt Penedès El 
Departament de Polittca Territorial I Obres Publtques de la Generalitat proposa coordinar la 
redacció del Pla amb la del Pla Territonal Metropolità de Barcelona per assegurar l'encaix de la 
comarca en les dinàmiques metropolitanes. Diferents iniciatives d'origen públic i privat se 
succeeixen en paral·lel amb l'objectiu de preservar i dinamitzar els territoris penedesencs. El 
Consell Comarcal de l'Alt Penedès preveu que per al 2005 s'inicifn els treballs definitius de 
redacció del Pla. 

Antecedents íl 2003:91 

La comarca de l'Alt Penedès està situada a la plana del corredor pre
litoral, entre les comarques del Garraf, el Baix Llobregat, !'Anoia i 
el Baix Penedès -<¡ue ja és província de Tarragona- , en l'àmbit d'in
íluència de la regió metropolitana de Barcelona. El vi i el cava són 
el principal motor econòmic d'una zona que supona, des de fa uns 
anys, una creixent pressió metropolitana sobre els usos del sòl. 

El Consell Comarcal va demanar l'any 2002 a la Generalitat cie 
Catalunya l'elaboració del Pla d irector territorial de l'Alt 
Penedès (PDTAP) , amb l'objectiu de definir unes directrius cie 
creixement i d'usos, evitar els impactes negatius de les transfor
macions i preservar la comarca de manera que es faci compati
ble el conreu de la vinya amb les dinàmiques metropolitanes. 

A mitjan 2003 es va presentar un primer document de diagno
si territorial, com a treball previ a la redacció del PDTAP. A final 
d'aquell any es va crear una comissió de seguiment i es va ini
ciar l'elaboració del Pla per part del Departament de Política 
Territorial i Obres Públiques (DPTOP) de la Generalitat i amb 
la participació del Consell Comarcal i de bona pan dels agents 
del territori. Duram el 2004 es va iniciar un cicle de debats pú
blics organitzats pel Consell Comarcal sobre temes d'especial 
rellevància per a la comarca que serien incorporats al Pla. 

Coordinació amb la redacció del Pla territorial 
metropolità de Barcelona 
El 17 cie febrer de 2004. el recentment nomenat secretari per a la 
Planifkació Tenitorial, O riol Nel·lo, va declarar que era necessa1i 
coordinar la redacció del Pla tenitorial metropolità de Barcelona 
(PTMB) amb la del PDTAP atès que el territori comarcal està inte
grat en l'àmbit metropolità. Nel·lo va defensar que tant la Gene
ralitat com els ajuntaments i el Consell Comarcal havien de partir 
de la realitat actual i buscar fónnules proactives en relació amb les 
dinàmiques metropolitanes, més que no pas oposar-s'hi. 

A final de març, Joan Raventós, diputat de CiU per l'Alt Penedès, 
va presentar al Parlament una proposició no de llei reclamant que 
la Generalitat signés un conveni amb el Consell d'Alcaldes que ga
rantís la redacció del PDTAP, independentment de la redacció del 
PTMB. 

Dinamisme local per a la preservació del territori 
En paral·lel a l'impuls que s'estava donant al PDTAP, van sorgir ini
ciatives públiques i privades amb l'objectiu de minimitzar els im
pactes territorials i paisatgfstics de les noves implantacions indus
trials, residencials i d'infraestructures, i de protegir la producció 
vitivinícola i el sòl no urbanitzable. El mes de maig es va presentar 
l'Estudi del paisatge vitivinícola de l'Alt Penedès que posava en re
lleu el potencial del sector, alhora que advenia del risc d'una pèr-

dua de competitivitat relacionada amb el deteriorament paisatgís
tic. L'estudi defensava la redacció de la C,Rr I rn I P1b.\ ,r nr l.Al 

PE:-smr, 1391. També a final de maig es va anunciar la realització 
d'un estudi del sòl no urbanitzable als nou municipis que integra
ven la Mancomunitat de l'Alt Penedès (MAP). Segons va explicar 
Joan Amat, president de la NIAP i alcalde de Sant Sadurní d'Anoia 
(CiU), "servirà per a conèixer millor el territori i dinamitzar els en
torns i no pretén ser cap contrapès al Pla director". Finançat al cin
quanta per cent per la Generalitat i la Diputació de Barcelona, es 
preveia que estigués enllestit el primer trimestre de 2005. 

El 9 de desembre, duram l'acte de signatura de la Cana del Paisat
ge de l'Alt Penedès, el director del Programa de Planejament Terri
torial de la Generalitat.Juli Esteban, va aprofitar per a defensar l'es
pecificitat del PDTAP com un document separat del PTMB. 

Joan Raventós va denunciar que l'objectiu de la Generalitat era 
"apartar la gent de la comarca del nou Pla director, amb el no
menament d'un equip redactor de Barcelona", i va lamentar que 
"la comarca perdrà força per decidir el seu futur". 

D'altra banda, en el marc del nn \l ,L ,~1 t'l K• \,11z ,, n-Rkl •o
Rc-\L Dl. C \Tlll "' 1 [ 1141 el 9 de juny va tenir lloc una reunió en
tre els representants polítics de les comarques del Garraf, l'Alt i 
el Baix Penedès i !'Anoia i els alcaldes de les quatre capitals, que 
va concloure amb la Declaració de Sant Maní. Aquest docu
ment reclamava més autonomia per decidir sobre el seu futur i 
la integració cie totes les comarques en una única , 1,,,1 ·1-RI.\ on. 
PEMnE, l l 201 . 

S'activa la redacció del Pla Director 
Al mes cie novembre. mitjançam un conveni signat amb la Uni
versitat Politècnica de Catalunya (UPC) , es va constituir un 
equip pluriclisciplinar dirigit per l'arquitecta Isabel Castiñeira 
amb l'objectiu de redactar el Pla Director. A mitjan desembre es 
va aprovar el pressupost del Consell Comarcal de l'Alt Penedès 
per al 2005 amb el vot en contra de CiU i l'abstenció del PP. Els 
reptes plantejats eren l'elaboració del PDTAP, el seguiment de la 
Cana del Paisatge, a més del Pla d'integració dels polígons in
dustrials en el paisatge vitivinícola. 

Més informació: 

w w w . ..:capcne<les.com/prespd.htm 
www.t.:capcne<les.com/ 
"w,,·. ,,·cbgi pal. net/A l t Pe nedes/downloacl/Cana%20pmsat
ge%20N 01'.1 S. pdf 
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PLA DIRECTOR TERRITORIAL DE L'EMPORDÀ 

Continuen els treballs d'elaboració del Pla director territorial de !'Empordà que ha de permetre 
coordinar l'ordenació territorial I urbanística dels municipis de l'All I el Baix Empordà i 
planificar-ne les infraestructures futures. El nou Departament de Polftica Territorial i Obres 
Públiques de la Generalitat assegura que el document tindrà una gran capacitat resolutiva 
incloent-hi normes d'obligat compliment pels ajuntaments, fet pel qual organitza unes breus 
sessions de participació ciutadana per a consultar els agents del territori. Salvem !'Empordà 
reclama que, mentre es redacta el Pla director territorial, es realitzi una moratòria dels projectes 
que puguin tenir un fort impacte ambiental i demana més participació ciutadana. 

Antecedents 2003 95 

Des dels anys seixanta les comarques de l'Alt i el Baix Empordà, a 
l'extrem nord-oriental cie Catalunya, havien experimentat un fort 
creixement urbanistic lligat a l'auge del turisme i la construcció de 
segones residències. En els ultirns anys aquesta situació va comen
çar a generar una fona preocupació en sectors ecologistes que, el 
juny de 2002, van constituir la plataforma Salvem ['Empordà. 
Protestaven per diversos projectes previstos com ara urbanitza
cions residencials en espais obens (c \\11' PI ,01 1 t 1,1>1,11 l<, 1 
\ 11 ,1.R.1 122.I 12003 16] P11 1 IN, lt m C ,r R,~ l l·ló], l'i.A 

lRl'\'sl'11( [li. Í"ll\L\NAlll( l14ïl 12001122.1. PL.\ lldl,\\;ISII( lli 

: .. .-\ Pl'>l·llA D
0

LI\ L, 1¡,:¡ j 1491, l'i.\ l Rl~\!\l'>lll !lli ,1 C IOR l\;l)l ~ RI \l 
Mou [)'t, Rl·lXAl 11601, l'i,\ lR1HN1,11, .... \l 2 lli l,\RMl1'll·R.\ 

11621. POL'M Dl·l 1\)Rr PI· 1, <.,1111 l17nl. 1 .B11\11 1c1u uLR 

~11:llllERR.1,11 1,1 C1n1,i11, l I\JOI), granges de porcs, < 1~11·, 111 
t;ou [23]. la L1-s11 lli \ton All.l l'.'61t1 <.,1:s.1,11·N11-B1,< IM'· 

BAIXA, l l 021) i demanaven la redacció d'un pla director urbanís
tic per a ordenar projectes com la construcció de l 1 ,rn.11 , , 111 

QlL' 1 1'.-\1 r E'II'< 1p11.1 1521 o el traçat d'infraestructures corn ara el 
flRR('< 1RR1L n· 1u 1 , LWt 1 11 ltJO 1 91 l 

Una de les primeres reivindicacions fou l'elaboració d'un pla di
rector territorial d'àmbit comarcal redactat a partir de criteris so
cials, econòmics, paisatgislics i culturals que garantissin la soste
nibilitat de la comarca per a futures generacions. 

El treball originari del Pla director territorial va néixer el setembre 
de 2002 amb la signatura d'un conveni entre el conseller de 
Política Territorial i Obres Publiques, Felip Puig (Convergència i 
Unió, CiU), i els presidents dels consells comarcals de l'Alt i el Baix 
Empordà, Jordi Cabezas i Josep Sala. L' objectiu del Pla era coor
dinar l'ordenació urbanística de les dues comarques i contenir les 
determinacions bàsiques pel que fa als espais oberts, les infraes
tructures i el desenvolupament urbà. Els treballs previs del docu
ment es van començar a elaborar el 2003. 

El nou Govern revisa el funcionament del Pla 
El mes de febrer de 2004 el secretari general per a la 
Planificació Territorial de la Generalitat de Catalunya, Oriol 
Nel·lo (Ciutadans per Canvi, CpC), va reiterar l'aposta del nou 
Govern de la Generalitat per l'elaboració del Pla director terri
torial. A més, va afirmar que, a diferència del pla impulsat per 
l'anterior Govern, que segons ell només pretenia definir els cri
teris principals sobre el creixement urbanístic, el nou pla tin
dria major capacitat resolutiva, incloent-hi normes d'obligat 
compliment per part dels ajuntamems i l'Administració auto
nòmica. D'aquesta manera, afirmava que els ajuntaments s'
haurien d'adaptar als criteris del Pla director territorial a l'hora 
de redactar el seu planejament o les revisions i, en casos excep
cionals, es podrien modificar o anul·lar planejaments urbanís
tics vigents. Es preveia que es pogués disposar d'un primer 

avenç del Pla a principi de 2005 i que s'aproves definitivament 
a mitjan any. 

A final de març Salvem !'Empordà va organitzar la Marxa per 
!'Empordà que tenia com a objectiu reclamar al nou Gm·em que 
el Pla director territorial es realitzés amb la màxima participacio 
ciutadana i que, mentre no estigués elaborat, es realitzés una rno
ratòria per a aturar tots els projectes que poguessin tenir un fort 
impacte. la marxa va consistir en un recorregut de 50 km durant 
dos dies entre la Bisbal d'Empordà i Figueres en què van partici
par unes quatre-centes persones. 

Durant els mesos de març i abril es va celebrar cl 11 Ml C,), 1 

BRA\A 1681 , a les conclusions del qual apareixia la necessita! d'atu
rar el ritme de creixement d'urbanització del litoral i apostar per 
un nou ~,, 1pu n Rl·l IL. l 1981 basat en la qualitat i el paisatge. El 
conseller de Política Territorial i Obres Públiques.Joaquim Nadal. 
va assegurar que el Govern assumia com a seves les conclusions 
del Debat i que la redacció del Pla director territorial cie !'Empordà 
respondria a aquesLS criteris. 

D'altra banda, a flnal de maig, el Departament de Política Terri
t01ial i Obres Públiques (DPTOP) va aprovar inicialment el Pr I Ill· 

kl·l t 1R t k '"'" K n11. ,1~ !).L\ <. ,, 11-..;, R 11 381 que preveia la clas
sificació de 24.500 ha del litoral català com a sòls no urbanitzables 
i que englobava la gran majoria de sòls qualificats anteriorment 
com a sòls no urbanitzables i sòls urbanitzables no delimitats. A 
['Empordà aquest Pla protegia espais no només de p1irncra línia de 
mar sinó també de segona línia com la serra d'Albera, els camps 
agrícoles de Sant Pere Pescador i l'Armentera, les planes de Pala
frugell o les terrasses agrícoles entre Palamós i Calonge. 

Salvem !'Empordà celebra un referèndum sobre el 
Pla director territorial 
El 13 de juny Salvem !'Empordà va organitzar un referèndum a 
l'Alt i el Baix Empordà, coincidint amb la celebració de les elec
cions europees, per tal de conèixer l'opinió dels ciu1adans sobre el 
Pla director territorial. Es van instal·lar un total de cinquama ur
nes en quaranta-quatre localitats de !'Empordà i la participació fl
nal fou de 5.749 persones. D'aquestes, un 97% considerava neces
sària la planificació global de l'Emporclà a través del Pla director, 
un 98% creia que aquest s'havia de realitzar amb el màxim de par
ticipació ciutadana i un 97% es mostrava a favor de l'establiment 
d'una moratòria urbanística fms que no s'aprovés definitivament 
el Pla. 

Un dels portaveus de la plataforma, Lluís Benejam, va mostrar la 
seva satisfacció per la participació i va assegurar que els resultats 
serien enviaLS al DPTOP per tal d'aconseguir que es decidís «a sus
pendre les llicències urbanistiques durant la redacció del Pla di rec-
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La Pineda d'en Gori és un dels espais emblemàtics de !'Empordà sotmés a pressions urbanístiques. Foto: Marta Casas 

tor». Com a mínim demanaven que no es poguessin modificar sòls 
no urbanitzables i que s'aturessin les revisions dels plans que esta
ven en marxa. 

El secretari de Planificació Territorial, Oriol Nel·lo, va descartar l'a
plicació d'una moratòria en considerar-la inviable ja que, a parer seu, 
comportaria un cost econòmic molt elevat. No obstant això, assegu
rava que els projectes que fossin contradictoris amb la filosofia del 
Pla director es podrien frenar, de manera individualitzada, en passar 
per la Comissió d'Urbanisme. D'altra banda Nel·lo afümava que la 
participació ciutadana en l'elaboració del Pla s'iniciaria amb els de
bats, que es desenvoluparen duram la tardor i que van ser encarre
gats a la Unitat de Geografia de la Universitat de Girona, als quals es 
convidà tots els sectors socials implicats. 

S'inicien els debats de participació 
El mes d'octubre van començar les sessions de participació dels de
bats territorials que estaven coordinats pels professors de geografia 
de la Universitat de Girona, Mita Castañer i Joan Vicente. 

El primer debat es va realitzar a Palafrugell i va comptar amb la 
participació, entre altres, de Juli Esteban, director del Programa 
per al Planejament TerriLOrial de la Generalitat; Joan Fortuny, co
ordinador del Pla director territorial; Salvador Calabuig, geògraf, 
i Xavier Canosa, arquitecte. Durant el debat van intervenir també 
membres d'entitats ecologistes que van reclamar que la participa
ció ciutadana no es limités únicament a aquestes sessions partici
patives. 

La segona sessió es va celebrar a Figueres el 13 d'octubre. Van par
lar, entre altres, José Antonio Donaire, doctor en geografia per la 
Universitat de Girona; Josep Quer, historiador, i Joan Falgueras, ar-

quitecte. També hi va intervenir el director del Programa de plane
jament territorial, Juli Esteban, que va afirmar que el Pla director 
hauria de frenar la creació de segones residències i que caldria cer
car alternatives com la reutíliLZació d'habitatges desocupats. No obs
tant això, va remarcar que aspectes com noves línies elèctriques, pre
sons o abocadors no estarien previstos en aquest Pla i que serien 
objecte d'altres estudis espec!fïcs. Durant el debat, Salvem 
\'Empordà va reclamar que es fixessin quotes anuals de creixement 
urbanístic per a cada municipi, proposta que fou ben rebuda per Juli 
Esteban. Per la seva banda, la Cambra de Comerç de Girona va re
clamar la potenciació i millora de les infraestructures i Unió de 
Pagesos va reivindicar el paper del pagès en la configuració del pai
satge. 

A part dels debats es va constituir també una comissió de participa
ció local integrada per representats dels ajuntaments i dels consells 
comarcals que es va reunir el 3 de novembre de 2004 a Sant Feliu 
de Guíxols amb l'assistència dels alcaldes de les principals pobla
cions de l'Alt i el Baix Empordà. Malgrat que tots els alcaldes i regi
dors estaven a favor de limitar el creixement urbanistic a través del 
Pla director, es mostraven preocupats per la repercussió que aquest 
fet podria tenir sobre les finances municipals. 

Salvem !'Empordà inicia una campanya de 
participació paral·lela 
Paral·lelament, la plataforma Salvem !'Empordà va iniciar el 19 d'oc
tubre un cicle de xerrades per tal de recollir opinions de la societat 
de l'Alt Empordà pel que fa al Pla director terriLOrial de !'Empordà. 
La campanya de participació, amb el lema «Parla!»,, va consistir en 
vuit xerrades en diferents municipis i seLZe trobades amb diferents 
sectors de l'àmbit social, econòmic, polític i ambiental on van parti
cipar prop de cinc-centes persones. Salvem !'Empordà assegurava 293 
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ORGANITZA, 

www. s alvem-emporda.org 
La plataforma Salvem l'Emporcl3 va organitzar un relerèlldum per tal de conèixer l'opinió dels ciutadans sobre el Pla director lerrilorial. 

que els debaLS organitzaLS pel Depanamem de Política Territorial no 
havien tingut una veri1able volumat participativa. 

La campanya va finalitzar el 3 de desembre, amb la creació d'una 
taula muhisectorial que tenia com a objectiu discutir els diferems 
temes que havien preocupat més duram la campanya de partici
pació. Hi van intervenir Xavier Canosa, de la delegació de l'All 
Empordà del Col·legi d'Arquitectes de Catalunya; Josep Donés, 
secretari general del Gremi de Constructors i Promotors d'Edificis 
de Girona; Narcís Poch. d'Unió de Pagesos, i Anna Albó, de 
Salvem l'Empordà. 

De tot aquest procés panicipatiu, en van sonir una sèrie de conclu
sions que van ser resumides en deu punts. Emre aquestes destacava 
la necessitat de marcar un llindar de creixemem urbanístic per mu
nicipi, limitar les segones residències, afavorir els creixemems a l'en
tom del nucli urbà i potenciar la rehabilitació. També es reclamava 
que l'aigua i els residus fossin tractats com a elements fonamemals 
en el Pla director, que es potenciés l'activiLat agrícola com a activitat 
econòmica i conservadora del territori i que es millorés el transpon 
públic i el tren de rodalies. Salvem !'Empordà va afmnar que aques
tes conclusions serien incloses en Ics al·legacions que faria al Pla di
rector. 

El Pla director del sis tema costaner protegeix sòls 
urbanitzables de !'Empordà 
D'altra banda, el mes de novembre el DPTOP va aprovar els ob
jeclius i criteris de la segona pan del Pla director del sistema cos
taner que es referia als sòls urbanitzables delimitats sense pla par-

cia! aprovat. De les 211 unitats estudiades, el Pla en protegia cin
quanta, mentre que la resta mamenia la qualificació previa. 
D'aquests cinquanLa un total de catorze se situaven a !'Empordà, 
en els municipis de Portbou, Llançà, Cadaqués, Sant Pere 
Pescador, Begur, Palafrugell, Calonge i Sam Feliu de Gu1xols. 
Aquests sòls havien de «ser objecte d'una especial protecció esta
blint la regulació normativa necessària per a la protecció i posada 
en valor de les condicions necessàries per al mameniment dels 
seus valors ambiemals i paisatgístics». 

El 30 de desembre el secretari per a la Planificació Tenitorial, Oriol 
Nel·lo. assegurava que a primers del 2005 es presemaria un avant
projecte del Pla director que es faria arribar als ajuntaments, consells 
comarcals, organismes, emitats i associacions, que disposarien de 
dos a tres mesos per fer-hi suggeriments. La intenció del Govern era 
aprovar inicial ment el documem el mes de juny i de manera defini
tiva a la tardor, després de deixar un periode de dos a tres mesos per 
fer al·legacions. Salvem !'Empordà valorava positivamem que la tra
mitació permetés aportar-hi suggerimems abans de l'aprovació ini
cial però reiterava que calia acompanyar-la de mesures concretes i 
provisionals per evitar que duram aquest procés es realitzessin ac
tuacions contradictòries amb el Pla. 

Més informació: 

www.gencat.net/ptnp 
www.sal1·em-cmpord a.org 

MJP 
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Després de més de trenta anys de controvèrsia i reivmdicac1ons. la Comissió Territorial 
d'Urbanisme de Barcelona aprova m1cialment el Pla director urbanístic de l'ACTUR de Santa 
Mana de Gallecs amb la mtenc1ó de preservar defmibvament aquest espai rural de la 
urbanització. Diverses entitats vallesanes consideren insuficients les garanties que ofereix el 
POU i hi presenten al·legacions. 

Antecedents íl' 2003. 44 

Gallecs és un espai rural situat entre les comarques del Vallès 
Occidental i l'Oriental. Una bona part es troba al terme muni
cipal de Mollet del Vallès, tot i que també afecta els municipis 
de Lliçà de Vall, Montcada i ReLxac, Palau-Solità i Plegamans, 
Parets del Vallès, Polinyà i Santa Perpètua de Mogoda. 

El l 970, el Ministerio de la Vivienda del moment delimità l'espai 
de 1.472 ha amb l'objectiu de construir-hi una macrociutat per a 
una població de gairebé 130.000 persones, en el marc del progra
ma d"Actuaciones Urbanísticas Urgentes (ACTUR). Tot i que el 
projecte inicial de ciutat satèl·lit no va prosperar, durant aquest da
rrers trenta-cinc anys se n'ha urbanitzat un 43,2% de la superfície 
total per a usos industrials i residencials. 

Durant el 2003 es va presentar la proposta de l'Institut Català del 
Sòl (I NCASOL), que n'era el propietari, de preservar el 85% de l'es
pai rural de Gallecs i edificar-ne la resta. La proposta va topar amb 
l'oposició cie determinats sectors de la població local, que demana
va que es preservés íntegrament el que quedava d'espai rural. 

DPTOP expressa la voluntat de preservar Gallecs 
A l'inici d'any, els responsables del Departament de Política Terri
torial i Obres Públiques (DTPOP) van exrposar que un dels seus 
objectius prioritaris seria integrar l'espai de Gallecs en el sistema 
metropolità d'espais oberts, posant punt final a més de Lrenta anys 
de protestes de les entitats ecologistes. El 10 de gener el DPTOP, a 
través de la Secretaria per a la Planificació Territorial, es va fer pu
blic que s'estava treballant amb els ajumaments implicats per tal 
d'arribar als acords que haurien d'impulsar l'elaboració del Pla di
rector urbanlstic (PDU) de l'ACTUR Santa Maria de Gallecs. 

Segons els responsables del DPTOP, l'objectiu del Pla director ur
banistic era garantir la preservació de la pràctica totalitat de l'espai 
lliure de titularitat pública i alhora resoldre l'articulació de l'espai 
i els nuclis urbans. 

Deu dies més tard, el secretari per a la Planificació Territo1ial, 
Oriol Nel·lo i el director general d'Urbanisme, Joan Uon, es van 
reunir amb els alcaldes que comparteixen l'espai de Gallecs per a 
establir cis criteris de la protecció de l'espai. A la reunió, tots els 
assistents van coincidir en els aspectes que havien de garanLir el 
futur pla de Gallecs, entre els quals hi havia: preservar-lo com a es
pai obert al servei de les poblacions que l'envolten i al conjunt de 
la regió metropolitana, garantir el mantenimem dels terrenys del 
domini públic a banda cie la conecta connexió amb el sistema via
ri i els espais urbans i, alhora, aconseguir la unitat de gestió cie l'es
pai. Al mateix temps, es va acordar constituir un consell de segui
ment per a garantir una bona entesa i continuïtat del procés 
d'elaboració del Pla director de Gallecs. 

I.:Ajuntament de Mollet del Vallès vol recuperar els 
antics molins de vent 
A final cie juny, l'ajuntament de Mollet del Vallès va aprovar en el 
ple una declaració per a la recuperació dels antics molins de vent 
exisLcnts a la zona, com a element caractcnstic del paisatge rural 
de Gallecs i com a font d'energia renovable per a mantenir les ex
plotacions de la zona. El projecte, que comptava amb el suport 
econòmic del programa europeu Life, tenia com a objectiu mos
trar la utilització de l'energia eòlica per a ús agrícola a partir de 
l'extracció i bombament d'aigua d'un pou, per a subministrar ai
gua a una bassa on hi havia l'aigua per a regar els horts de la zo-

Imatge de l'espai rural de Gallecs. Amb l'aprovació del Pla director urbanístic, 774 ha queden protegides de la urbanització. Foia: Jornel-Llop-Pastor Arquitectes. 
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na. El pressupost previst era gairebé de 50.000 euros. 

Gallecs , una de les cinquanta actuacions prior itàries 
del DPTOP 
El 4 d'octubre de 2004, el OPTOP va íer públiques les seves 50 1, -

H .,uo:,,;, rR1m· l·lnn l 12] per a la legislatura en polltica urbanísti
ca, planejament tenit01ial, gestio paisatgislica, mobilitat i obra pu
blica arreu de Catalunya, entre les quals hi havia la protecció de 
l'espai de Gallecs. 

Després de més de trenta anys de protestes i de reivindicacions per 
part dels ajuntaments aíectats i per part de diverses entitats, per a 
preservar l'espai cie la urbanització, el mes d'octubre de 200-f la 
Comissió Tenitorial d'Urbanisme de Barcelona va aprovar inicial
ment el Pla director urbanístic de l'ACTUR Santa Maria de Gallecs: 
l'objectiu era preservar l'espai d'una possible urbanització. 

El DPTOP i e ls ajuntaments presenten el POU 
de Gallecs 
El 20 d'octubre el Conseller de PTOP, Joaquim Nadal, i els alcaldes 
dels municipis que comparteixen el paratge de Gallecs en el seu ter
me municipal van prescmar el document del Pla director urbanístic 
(POU) de Gallecs, que preservava 774 ha de l'espai, en un acte ins
titucional que es va celebrar a l'església cie Santa ~laria de Gallecs. El 
mateix dia, a la tarda, la Comissió Tenitorial d'Urbanisme de Barce
lona va aprovar inicialment el Pla, que seria sotmès a informació pú
blica i institucional i que s'hauria d'aprovar definitivament el 2005. 

El Pla tenia tres objectius principals: preservar l'espai cemral de 
Gallecs de la urbanització, ordenar les àrees de contacte entre l'espai 
construït i l'espai ll iure i garantir la gestió de l'àmbit de Gallecs en
tre les administracions locals i la Generalitat. 

Pel que fa a la preservació de l'espai, el Pla garamia Ja no urbanitza
ció de 774 ha, de les 1.471 ha inicials de l'espai, que configuraven 

Sectors desenvolupats 
' 

<7~ \ 
~ Palau Solltà í Plegamans 

"'" C-59 

Riera de Caldes 
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l'àrea central, amb un espai d'alt interès natural i ag1ícola que, des 
del punt de vista dels valors paisatgístics, era un dels pocs exemples 
de la plana vallesana que s'havia mantingut lliure d'urbanització. 

Per a la gestió de l'espai es preveia la constitució d'un consorci, amb 
cis municipis aíectats, la Generalitat i altres ins1i1ucions, que rebria 
cl sòl protegit en règim de cessió I el gestionaria per a garantir la con
tinuïtat de les activitats agrícoles, la preservació del paisatge i l'ús 
com a espai de lleure per part dels ciutadans. Finalment, el Pla pre
veia l'ordenació dels espais situats entre les àrees ja urbanitzades i la 
xarxa viària existent en l'entorn de l'àmbit preservat, de tal manera 
que el contacte emre el teixit urbà i l'espai tindria un caràcter har
mònic i ordenat. 

Set entitats vallesanes presenten les al·legacions 
al PDU de Gallecs 
Un dia més tard, set entitats vallesanes -Associació per la Oeícnsa i 
l'Estudi de la Natura (AOENC), Associació de Velns cie Can B01Tell, 
Associació de Veïns de Santa Rosa, Cànem, CiU Palau-Solità i Plega
mans, ERC Santa Perpètua i Unió cie Pagesos- van presemar conjun
tament les al·legacions corresponents en el marc del tràmit d'expo
sició pública del PDU de Gallecs. Aquestes entitats al·lega,·en que el 
POU no garantia la preservació de l'espai rural pel íet de no haver 
protegit Lot l'espai que quedaria per urbanitzar i perquè establia una 
previsió de 60 noves ha urbanitzables. 

S'espera, per al 2005, la resposta del OPTOP a les al·legacions pre
sentades i l'aprovació definitiva del POU. 

Més informació: 

",, w cspairuralgallec~.nct 
"\\" .\:L'ncat.nct/ptop 

Lliçà de Vall 

Riera de Tenes 

AJF 
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S'aprova m1c1alment el Pla director urbanístic del sistema costaner que té com a ob¡echu 
protegir els espais oberts del litoral situats a la fran¡a de 500 m terra endins. El mes de maig 
s aprova inicial ment la primera part del Pla que preveu la transformació dels sòls no 
urbanitzables sense protecció especifica i els sòls urbanitzables no delimitats en sòls no 
urbanitzables del sistema costaner, figura que faria incompatible la seva futura transformació 
urbanística. A final d'any s'aproven els objectius de la segona part del Pla, centrat en el sòl 
urbanitzable delimitat però sense pla parcial aprovat. que pretén garantir un desenvolupament 
urbanístic sostenible. 

El fon creixement urbanístic del liLoral català que es va iniciar a 
panir de la segona meitat del segle X,\ a causa del turisme i la pro
liferació de segones residències va provocar que, a principi del se
gle xx1 , prop de la meitat del liLoral català ja estigués urbanitza!. 
Diversos sectors socials, des de panits polítics a organitzacions de 
tipus cívic o ecologista, consideraven que cl creixement urbanístic 
desmesurat hipotecava un dels principals valors de la costa, cl me
di natural i el paisatge. 

L'any 2002 el Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques (DPTOP) del Govern de la Generalitat, aleshores gover
nada per Convergència i Unió, CiU, es va comprometre a elaborar 
en el te1mini d'un any un pla director urbanístic del sistema cos
taner, LO! i que finalment no el van tenir enllestit abans cie Ics elec
cions del 2003. El 2004, el nou Govern de la Generalitat, consti
tuït pel Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC), Esquerra 
Republicana de Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya-els 
Verds (lCV), es va fixar també l'objectiu d'elaborar aquest pla. 

Segons cl Departament de Pohtica Territorial i Obres Publiques, 
l'any 2004, dels 627 km de la línia de costa a la franja de 500 m 
un 46,5% (312,6 km) era sòl urbà, un 39,6% (266,5 km), sòl no 
urbanitzable protegit, un 8,2% (54,9 km), sòl no urbanitzable 
sense protecció específica i un 5.7% (38,3 km), sòl urbanitzable 
delimitat i no delimitat. El percentatge de sòl urbà era especial
ment elevat a la Regió Metropolitana de Barcelona (75%) memre 
que a l'altre extrem, a les Terres cie !'Ebre, només suposava cl 17% 
del total del sòl. Catorze municipis, a més, tenien el 100% de la lí
nia de costa urbanitzada. El sòl urbanitzable sense protecció, i 
subjecte per tant a possibles rcclassificacions urbanístiques per 
pan dels municipis, era especialment elevat en determinades co
marques com el Garraf (16,5%), cl Baix Camp (el 14,3%) o el 
Maresme (13.8%) 

Es presenten e ls objectius d el Pla 
El mes cie febrer de 2004 cl DPTOP va presentar els objectius i 
propòsits del Pla director urba111s1ic del sistema costaner. El pla 
pretenia "identificar, protegir i posar en valor els espais costaners 
lliures actualment d'ocupació, amb la finalitat de contribuir al des
envolupament urbaníslic harmònic de la costa catalana". Els pro
pòsits, per la seva banda, eren de tipus urbaníslic (evitar la conso
lidació d'un continu edifica!), patrimonial (prese1var cis valors 
paisa1g1s1ics, culturals i simbòlics dels espais costaners), ambiental 
(preservar un medi part.iculanncnt íragil i assegurar la connectivi
tat amb els espais de l'interior) i econòmic (entenem l'espai costa
ner com un recurs essencial per al desenvolupament econòmic, cl 
turisme i la qualitat de vida). 

L'àmbit d'aplicació del Pla eren els espais lliures situats en la fran
ja de 500 m terra endins, a partir del hmit interior cie la ribera del 

mar, de tal manera que afectava un LO!al de setanta-cinc municipis 
catalans. El Pla director prenia com a determinacions convenir els 
55 km de sòl no urbanitzable sense protecció específica en sòl no 
urbanitzable del sistema costaner, de tal manera que s'establia la 
incompatibilitat de la seva futura transformació a sòl urbanitzable. 
A més, el sòl urbanitzable no delimitat (calculat en un 2% del to
tal d'urbanitzable) podria passar a ser sòl no urbanilzablc del sis
tema costaner, tenint en compte l'opinió dels ajumaments afectats. 
En el sòl no urbanitzable costaner només es pem1etricn, com a 
usos, constn1ccions i instal·lacions pròpies d'una activitat agnco
la, ramadera, forestal o d'explotació de recursos naturals. Pel que 
fa al sòl urbanitzable delimitat però sense pla parcial aprovat es 
preveia que es fixessin determinacions per a reduir-ne l'impacte 
ambiental i paisatgístic, com ara emplaçar els espaís lliures al més 
a prop possible de la costa o adequar la tipologia de les ediftca
cions al paisatge. La resta de sòls (l'urbà, el no urbanitzable prote
git i l'urbanitzable delimita! amb pla parcial aprovat) mantindrien 
la seva classificació. 

Aquest document fou tramès als ajuntaments implicats perquè 
fessin arribar al govern la seva opinió abans de l'aprovació inicial 
del Pla. Paral·lelament, i de manera prevemiva, es va suspendre la 
1ramilació de planejament urbanlstic derivat (com els plans espe
cials o els plans parcials) i de cletermmades Llicències en sòl no ur
banitzable i en sòl urbanitzable no delimita!. 

A principi cie març la Comissió Territorial d'Urbanisme cie Girona 
(CTUG) va aplicar per primera vegada la suspensió de tramita
cions de1ivada del Pla director. Es tractava d'un pla parcial de de
limitació en sòl urbanitzable no delimita! per a construir-hi sei
xanta habitatges al sector de Momgó, a l'Escala. L' alcalde 
d'aquesta localitat de l'Alt Emporda,Josep Maria Guinart, de CiU, 
va lamentar la decisió de suspendre la tramitació i va assegurar 
que el projecte no tindria cap impacte ja que se situava en una zo
na ja consolidada urbanísticament. A més va advenir que, si la 
Generalitat frenava l'expansió urbantstica en detenninacles zones 
del litoral, es corria el risc que els municipis que vivien de la cons
trucció i cl turisme entressin en regressió econòmica. 

Duram aquest primer pertodc de consulta, altres alcaldes, majori
làriamem de CiU, van expressar la seva oposició al Pla ja que a pa
rer seu restaria autonomia als municipis. No obstant això, cl secre
taii per a la Planificació Territorial del DPTOP, Oriol Nel·lo, 
assegurava que la majoria d'alcaldes s'hi mostra\'en a favor, ja que 
els eliminava la pressió que tenien a l'hora de decidir sobre el fu
tur de la seva costa. 

S'aprova inicialment el Pla director 
A final de maig. el DPTOP va aprovar inicialment la primera part 
del Pla director urbanistic del sistema costaner després de rebre les 297 
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Cap Ras de Llançà, en la imatge, és un dels espais inclosos en el PDUSC. Foto: Marta Casas 

al·legacions d'alguns ajuntaments. El Pla mantenia l'objectiu de qua
lificar com a sòl no urbanitzable del sistema costaner els sòls no ur
banitzables sense protecció i els sòls urbanitzables no delimitats. 
Aixf, per exemple, a la comarca del Maresme es definien espais de 
separació entre els municipis per a evitar que es consolidés un con
tinu urbà. En alguns punts la franja protegida no es limitava única
ment als 500 m respecte de la línia de la costa, sinó que entrava en 
la segon línia (fins a prop d'l km) per tal d'assegurar la connexió 
d'espais naturals i preservar les planes agrícoles i els cursos ílu,~als. 
És el cas de la plana aglicola del Baix Ter, a Torroella de Montgrí, la 
desembocadura del Gaià, prop de Tarragona, o la connexió del cap 
de Creus amb la serra de l'Albera, a l'All Empordà. 

En total es preveia que el Pla protegís 24.500 ha de les quals 17.400 
serien sòl no urbanitzable del sistema costaner i 7.100 ja estaven 
protegides anteriorment mitjançant el Pla d'espais d'interès natural 
(PElN). A aquesta superfície, s'hi podrien afegir 1.000 ha més que 
no requerien una protecció especial si els ajuntaments hi clonaven la 
respectiva conformitat. 

Amb l'aprovació inicial del Pla es procedia al període cl'infonnació 
pública obert als ajuntaments, ciutadans i organismes compe1ents 
perquè hi presentessin al·legacions. Es preveia que l'aprovació pro
visional i definitiva es pogués realitzar després de l'estiu, tennini que 
finalment no es va poder complir. 

D'altra banda, el Departament també va decidir iniciar la redacció 
d'un nou pla director urbaníslic per al sòl urbanitzable delimitat si
tuat a la franja de 500 m de la línia de cosia que no disposava cie pla
nejament parcial aprovat. Segons el conseller Joaquim Nadal, calia 
estudiar detalladament cada un d'aquests espais, ja que, en cas cie 
desenvolupar-se, podrien generar un impacte ambiental i paisatg!s-
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tic important. Fins que no s'aprovés el Pla i per a garantir-ne l'efec
tivitat, a mitjan Juny es van suspendre les tramitacions i llicències en 
aquests sectors. 

Reaccions a l'aprovació inicial 
L'Associació Catalana de Municipis, que agrupava majoritàriamem 
els ajuntaments governats per CiU, va presentar nombroses al·lega
cions contra el Pla director del sistema costaner. El consideraven un 
atemptat contra l'autonomia municipal i un obstacle per al desenvo
lupament social, econòmic i tulistic dels municipis cos1aners. Afir
maven que la paralització del desenvolupament del sòl no urbanit
zable i urbanitzable emrava en contradicció amb la \ IODIFll \Cit) Pl 

1 \ l.11-1 P L"RJ\ 1~h\IJ 111 2002 l l 051 i que envaïa compelències muni
cipals. Diversos ajuntaments asseguraven, a més, que els suposava 
un greuge comparatiu respecte a l'àrea metropolitana de Barcelona, 
on la costa ja estava saturada d'edificacions. 

De la mateixa manera, CiU \'a demanar la retirada del Pla malgrat 
que va assegurar que coincidien amb l'objectiu de preservar el sòl no 
urbanitzable. El portaveu de la fom1ació, Felip Puig, afirmava que el 
Pla s'ha~a fet "amb ~sió barcelonina metropolitana. sense comptar 
amb el 1crritori, sense instruments de gestió ni de finançament i ig
norant l'autonomia local". A més alertava que el Pla provocaria la 
concentració dels promotors sobre els terrenys situats just després 
dels 500 m des del mar. 

El secrc1ari per a la Planificació Territorial, Oriol Nel·lo, va avançar 
que el Pla no es retiraria i argumentava que la protecció del patrimo
ni natural seria un gran avantatge per als municipis ja que permetria 
fer que la seva riquesa fos "molt més perdurable". A més assegurava 
que nombrosos ajumaments reclamaven que s'ampliés la franja cie 
terreny protegit dins els respectius termes municipals. 
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Per la seva banda, els municipis inclosos al PAR• "\ \fL ~ ,, 111 <-" 
r C.R! -~ [ 125), siluat a l'Alt Empordà, alenaven que el Pla direc
tor del sistema costaner tenia elements més restrictius que el Pla 
especial de protecció del medi natural i el paisatge del Parc 
Natural de la Serra de Rodes i el Cap de Creus, limitant diversos 
projectes com la creació d'una zona lúdica i d'educació ambiental 
a Roses. El conseller de Medi Ambient, Salvador Milà, va assegu
rar als ajuntaments que en el redactat definitiu primaria el que 
marqués la normativa del Parc. 

Pel que fa als sectors econòmics, la Confederació Empresarial de la 
Provincia de Tarragona (CEPTA) i la Cambra de Comerç de Tarra
gona van criticar també el Pla director urbanístic en considerar que 
comportaria la pèrdua d'inversions immobiliàries, que anirien a al
tres comunitats autònomes, i que frenaria el creixement econòmic. 
Criticaven especialment la paralització dels projectes d'urbanització 
de l'entorn de Pon Aventura, prop del cap de Salou, i de la Bude
llera, una de les últimes reserves de sòl urbanitzable de la ciutat de 
Tarragona. 

En canvi, entitats ecologistes com Greenpeace, Salvem !'Empordà o 
el Grup d'Estudi i Protecció dels Ecosistemes del Camp (GEPEC) 
van valorar positivament el Pla director urbanlstic, tot i que dema
naven que fos més ambiciós. Així, el GEPEC va presentar diverses 
al·legacions referides al litoral tarragoní i les Terres de !'Ebre on pro
posaven que el Pla actués també en els sòls urbanitzables delimitats 
amb pla parcial aprovat per tal de com·enir-los en sòl no urbanitza
bles. Asseguraven que el fet que s'hagués aprovat un pla parcial no 
donava dret a indemnitzacions als propietaris donat cas que els te
rrenys fossin declarats no urbanitzables. El GEPEC demanava tam
bé la realització de plans de gestió per als espais no urbanitzables del 
sistema costaner. 

S'aproven els objectius per al sòl urbanitzable 
delimitat sense pla parcial 
El mes de novembre la Generalitat va aprovar els objectiu i criteris 
de la segona pan del Pla director urbanístic del sistema costaner, en 
aquest cas centrat en el sòl urbanitzable delimitat sense pla parcial 
aprovat. Finalment el Pla englobava cinquanta sectors que ocupaven 
721 ha en vint-i-vuit municipis catalans, la urbanització dels quals 
podria comportar un impacte paisatgístic important. La resta dels 
cent seixanta-un sectors analitzats, també sense pla parcial aprovat, 
quedaven fora de l'àmbit del Pla, s'aixeca\'a la suspensió cautelar i 
per tant seguien amb la mateixa qualificació urbanlstica. 

Per a detenninar quins sectors havien d'estar inclosos al Pla s'havien 
tingut en compte di\'ersos criteris, com evitar la continu1tat dels 
fronts urbans al llarg de la costa, afavorir la connexió ecològica en
tre espais declarats d'interès natural o protegir els sistemes hidràu
lics. En els cinquanta sectors inclosos dins el Pla, l'objectiu seria 
aconseguir un desenvolupament urbanlstic sostenible establint la re
gulació normati\•a necessària per a la protecció i posada en valor de 
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les condicions necessàries per al manteniment dels seus valors am
bientals i paisatglslics. Oriol Nel·lo advenia, però, que en cap cas 
s'optaria per l'expropiació dels terrenys i que únicament es reclassi
ficarien com a no urbanitzables aquelles parcel·les on no hi hagues
sin drets adquirits per pan dels propietaris. 

Entre els projectes inclosos a la llista destacaven el de Riumar a 
D111 1111., [241, el Pla de les Pomeres a Salou (Pu ~1T,is11, 1 

13Atrn.\N, Dl· BARI"'"' [ l 5f>I), Mas Rabassa a Tarragona, Torre cie 
l'Esquirol a Cambrils, u, MAr>RIGl rn1, l 153) al Vendrell el Pla de 
Sant Simó a Mataró, Pineda Centre a Pineda de Mar, Càmping Globo 
Rojo a Canet de Mar, C\I \ BAs:Y, l 14-1-) a Lloret de Mar, Vista Alegre 
a Sant Feliu de Guíxols, C \P R\.5 l 146] a Llançà, o Coma Mmisca a 
Portbou. 

El document fou tramès als ajuntaments afectats per tal que en do
nessin a conèixer el parer respectiu abans de l'aprovació inicial. 
Alguns alcaldes, com els de Salou o Mataró, es van mostrar en con
tra d'aquest Pla i van defensar els projectes urbanfstics existents als 
seus municipis, memre que d'altres, per exemple els de Llançà o 
Canet de Mar, es mostraven fa"orables a la protecció, tot i que ad
venien que caldria indemnitzar els promotors. 

D'altra banda, a fmal de desembre, el DPTOP va atorgar 790.000 eu
ros en ajuts per a actuacions paisatgístiques en sòl no urbanitzable 
del sistema costaner. L'obertura de la convocatòria s'havia realitzat 
cl mes de setembre i es dnigia al fmançament d'inter,;encions paisat
gístiques diverses com la construcció i manteniment de camins de 
ronda, adquisicions de sòl públic, itineraris paisatgtStics i canils bi
ci, reconsm.1cció de terrasses i marges, millora de la coberta vegetal, 
prevenció d'incendis o enderroc d'edificacions il·legals. Les subven
cions, d'un màxim de 180.000 euros, cobrien prop d'un 50% del 
cost de les actuacions, de tal manera que la inversió final setia apro
ximadament d'l,7 milions d'euros. Un total d'onze municipis, entre 
cis quals Calella de Mar, Malgrat de Mar o Vandellòs i l'Hospitalet cie 
l'Infant, van rebre l'ajuda 

A final d'any el Pla director urbanlstic del sistema costaner continua
va en aprovació inicial, excepte el que es refe1ia al sòl urbanitzable 
delimitat sense pla parcial, que només disposava dels objectius i pro
pòsits. La Generalitat preveia que el Pla s'apro\'éS definitivament du
ram el 2005. 

MJP 

Més informació: 

w\,·w.grnGll net/pwp/pbn,;Jpcostancr htm 
\\ W\\:,ah cm-emporda mg 
hup://acec panica.org/ 
http://www.gcpcc org/ 
http://cu,wdt,llcrnton.Mg/uploac.ls/rensta/c 30 _num22. ht m 
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El conseller de Política Territorial i Obres Publiques de la Generalitat. Joaquim Nadal, ha 
anunciat la redacció del Pla director de la Val d'Aran per tal de ter front als reptes de la comarca 
en matèria d'infraestructures, de mobilitat o de provefment energètic entre altres. Lanunci es 
produeix poc després que els talls en el subministrament elèctric i els col·lapses en els 
accessos a les pistes d'esquí provoquin les crítiques d'usuaris i del sector turístic. 

La comarca d'alta mumanya de la Val d'Aran, a l'extrem occiden
tal dels Pi1incus catalans, fronterera amb França, compta amb 
8.800 habitants empadronats, però durant la temporada d'esquí 
es calcula que només ·b1.1, hl n·1,L)I t 1,1 ll.ll}t llf 1-B1Rr1 1751 rep 
més de 700.000 visitants. En les últimes dècades el nombre d'ha
bitatges de segona residència s'ha doblat, i també el nombre cie co
merços, restaurants i hotels, amb una ocupació estacional de caps 
de setmana i restes d'hivern. 

Col·la ps e circula tori i ta lls en e l su b minis trament 
e lèc tric 
L: augment accelerat de la pressió residencial en cis dan-ers anys no 
ha anat acompanyat d'un increment o millora proporcional de les 
infraesm1c1ures i els serveis, fet que ha provocat col·lapses com els 
,riscuts durant el Nadal de 2003. Els primers dics de l'any 2004 els 
16 km de la carretera C-28 que dóna accés a Ics pistes d'esquí de 
Baqueira-Berel es van col·lapsar i van aíectar centenars d'esquia
dors. Pocs dies abans, s'ha,rien produït talls de subministrament 
elèctric que ha,rien deixat a les fosques unes quaranta mil perso
nes i van provocar importants pèrdues en l'hostale1ia i el comerç. 

Robeno Buil, ponaveu de l'estació d'esquí, va responsabilitzar les 
autoritats locals per la manca de planificació envers cl creixement 
de les segones residències. Compartia també aquesta tesi el presi
dent del gremi d'hotelers aranesos, Joan Antoni Senano, que va 
criticar que "és molt fàcil atorgar llicències i íer nous habitatges 
sense preocupar-se després de les infraestructures necessàries per 
a cobrir les necessitats d'aquests nous veïns". Per la seva banda, el 
diputat socialista per Unitat d'Aran, principal grup de l'oposició al 
Consell, Generau, Francesc Boya, va recordar que el seu grup ha
via proposat l'elaboració d'un pla estratègic per a buscar solucions, 
proposta que havia estat refusada per la majoria del Consell,, de 
Convergència i Unió (CiU). 

El Síndic del Conselh Generau d'Aran, Carles Barrera, va anunciar 
llavors mesures d'urgència per a doblar la capacitat de l'aparca
ment de l'estació d'esquí fins a mil quatre-centes places. D'altra 
banda, a final de novembre, l'empresa Fecsa-Endesa ja ha~a rea
litzat les obres necessàries per a augmemar la capacitat de consum 
elèctric fins els 40.000 kW 

S'anuncia la red acció d el Pla director dera Val 
d'Aran 
El 7 de gener, el conseller de Política Territorial i Obres Públiques 
(DPTOP), Joaquim Nadal i Farreras, va anunciar la redacció d'un 
pla director urbanístic de la Val d'Aran (PDUVA) per tal d'ordenar 
usos i tendir cap a la "plena sostenibilitat de la zona". 

El portaveu de l'executiu català va assen)•alar que l'acord es va 
prendre amb el principal objectiu cie donar resposta a les neces
sitats d'infraestructures i accessibilitat exterior i també a les 
comunicacions internes, el subministrame111 energètic, el des
envolupament estratègic del sector turístic, el model d'orga
nització i les qúestions de tipus ambiental. El segon objectiu 
responia al fet d'establi r noves perspectives de futur per al des
envolupament de la Val d'Aran. El conseller també va assegurar 
que l'objectiu era aprovar les actuacions de comú acord amb el 
Consell, Generau d'Aran i els ajuntaments, i "disposar d'un ins
trument que decideixi les funcions, l'ordenació i el creixement 
territorial". El Pla director dera Val d'Aran es va encomanar a un 
equip de redacció dirigit per Carles Llop a través d'un conveni 
de col·laboració amb la Universitat Politècnica de Catalunya 
(UPC). 

El J9 de gener, en un ple extraordina1i del Conselh Generau 
d'Aran, es va decidir crear una comissió de seguiment del Pla, for
mada per 1015 els partits representats al Conselh i es va aprovar la 
redacció d'un pla de mobilitat per a la carretera C-28 i també la 
petició al Govern central d'un estudi sobre l'ús del transport pú
blic per a accedir a les pistes. 

Per la seva banda, l'Ajuntamem de Vielha e Mijaran va encarregar 
a final de gener l'elaboració d'una enquesta al Departament 
d'Indústria, Comerç i Turisme de la Generalitat per tal que els 
veins de la capital de la Val poguessin plantejar noves idees per a 
la redacció del Pla. 

I..:estratègia s obre els territoris de muntanya 
Segons va declarar el secretari de Planificació Territorial del 
DPTOP Oriol Nel·lo, la redacció del PDUVA seria només cl 
primer pas d'una estratègia molt més ambiciosa per Íer front 
als reptes dels territoris de mumanya, que es veuria comple
mentada amb el P• , n RR, ,m~ PAL< 11 t -\1 P11 \;l l .\R. , 

l I-+ 3 que el Govern de la Generalitat s'havia compromès a re
dactar. 

Més informació : 

"W\\ genlal.lll't/ptop/plans/index. htm#pdl 
http://aran del i net/ 
\\W\\ pirincus org/no11c1cs/Not_200t0 l 07 _O l .html 
w1,w pmnl'lts.or¡Vnoticics/i\ollcies index html 
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El transvasament del riu Ebre previst al Pla hidrològic nacional aprovat l'any 2001 ha estat un 
dels temes més destacats de la campanya electoral de les eleccions generals celebrades al març 
Una de les primeres mesures del nou Govern ha estat la derogació del transvasament i 
l'aprovació d'una sèrie de mesures alternatives recollides dins l'anomenat Programa AGUA. La 
derogació, que deixa en suspens la interconnexió de conques entre !'Ebre i el Llobregat, ha estat 
rebuda d'una manera diferent als diversos territoris de l'Estat. 

Antecedents 2003:97 

L'any 2003 es va aprovar el projecte de transvasament del riu Ebre 
que preveia el Pla hidrològic nacional (PHN), plantejat l'any 2001 
pel govern presidit per José Maria Aznar (Panit Popular, PP). 
Aquest projecte preveia transvasar del tram final de !'Ebre fins a 
L.050 hm' d'aigua cada any. repanits de la manera següent: 190 
hm' cap a les conques internes de Catalunya, 315 hm' cap a la 
conca del Xuquer, 450 hm' cap a la conca del Segura i 95 hm' cap 
a la conca sud. El projecte va aixecar una fona oposició entre els 
col-lectius ecologistes, en l'àmbit acadèmic i entre un ampli sector 
de la població, especialment la que habitava les riberes de l'Ebre. 

La proximitat de les e l e ccions atia e l con flicte del 
transvasament 
Durant les darreres setmanes de la legislatura governada pel PP a 
l'Estat espanyol, es va intensificar el conílicte del transvasament. 
Davant la proximitat de les eleccions generals del 14 de març, el 
Govern va fer una ofensiva final per demostrar que el transvasa
ment tirava endavant malgrat l'oposició dels governs d'Aragó i 
Catalunya, i de la Plataforma en Defensa de ]'Ebre (POE). Segons 
aquesta entitat, l'objectiu del PP era rendibilitzar clecLOralment el 
PHN, especialment a la regió de Múrcia i a la Comunitat 
Valenciana, comunitats reccpLOres de l'aigua de !'Ebre. Aquesta 
ofensiva va w par amb una fona oposició, tant des del territori 
afectat pel transvasament com des de l'àmbit polític. El Partit 
Socialista Obrer Espanyol (PSOE), per la seva banda, incloïa la de
rogació del transvasament entre les seves promeses electorals. 

L'activitat pol!tica al voltant del transvasament va ser molt in
tensa duram les setmanes prèvies a les eleccions. Mentre que el 
conseller de Medi Ambient. i Habitatge, Salvador Milà, reclama
va al Govern central la paralització de qualsevol obra prevista al 
projecte de transvasament fins després de les eleccions generals, 
cl PP no desaprofitava cap ocasió per a defensar la necessitat del 
transvasament i col·locava les primeres pedres de les obres, a 
Múrcia i Almeria, alhora que aprovava la licitació de la fabrica
ció dels 550 quilòmetres de canonades necessaris per a fer rea
l i tat el projecte. 

Des del Govern català es van dur a tenne diverses accions legals. 
D'una banda, es van presentar recursos davant el Tribunal 
Constitucional, emre els quals un contra la Llei d'acompanyament 
dels pressupostos de l'Estat de 2003, que introduïa un article que 
arrabassava les competències cie la Generalitat per poder fixar el 
cabal ecològic de !'Ebre a través del (, ,,oFn rt B ,, 1 , l'WT ( L tt, 
1s 1 ,, ,1 n11 D , r I Fe 1 (CP!Drl ló21. considerat la clau de 
pas del transvasament. D'altra banda, es van presentar quatre de
núncies a la Comissió Europea, per incompliment de directives 
comunitàries relacionades amb la gestió de l'aigua. A més, el con
seller Salvador Milà i el seu homòleg aragonès, Alfredo Boné, van 
signar a Mequinensa (el Baix Cinca) una declaració contrària al 

PHN i a favor del diàleg, la unitat de la conca de !'Ebre i el desen
volupament sostenible. 

A mesura que les eleccions s'apropaven. les declaracions dels re
presentants polítics pujaven de to. La ministra de Medi Ambient, 
Elvira Rodríguez, va assegurar que no renunciaria al transvasa
ment d'aigua de !'Ebre a Barcelona digués el que digués el Govern 
de la Generalitat de Catalunya. Per la seva banda, el presidem ca
talà, Pasqual Maragall, va plantejar a les autoritats comunitàries el 
seu rebuig al transvasament cap a les conques internes de Cata
lunya. En aquest sentit, el presidem de la regió de Múrcia, Ramón 
L.uis Valcarcel, va arribar a dir que "entendria l'oposició de Mara
gall lai transvasament de l'Ebrel si parléssim de vi, perquè en beu 
molts hectolitres al dia". 

Aquesta lluita preelectoral també es va manifestar al te1Titori, con
cre1ament als municipis d'Alcanar i Ulldecona (el Montsià), on van 
començar els treballs previs al transvasament. A Alcanar, uns J 30 
velns estaven afectats directament per les expropiacions de les fin
ques per on estava previst que passés la canalització del transvasa
ment cap al sud. A Ulldecona, l'Ajuntament va decretar la paralit
zació de les proves geològiques que s'estaven fent en diverses 
finques del te1me municipal, però cis treballs no es van aturar, atès 
que l'obra gaudia de la qualificació d'interès general. 

Davant la possibilitat que el Govern de l'Estat posés la primera pe
dra del transvasament en territori català, la POE va arribar a plan
tejar la convocatòria d'una vaga a tot Catalunya el mateix dia en 
què es col·loqués aquesta primera pedra. Finalment no se·n va 
col·locar cap a Catalunya, però si que es va marcar el punt de cap
tació d'aigua del transvasament, dos quilòmetres riu avall de 
Tortosa. Aquest punt va ser considerat l'epicentre de la resistència 
al transvasament i va ser l'escenari de diverses manifestacions i rei
vindicacions de la POE, entre les quals va destacar la del 7 de març, 
que va aplegar, segons els organitzadors, fins a J 0.000 persones. 

Informes tècnics de la Comissió Europea es 
mostren contraris al transvasament 
En plena campanya elecLOral, un dels pilars bàsics del transvasa
ment -el finançament europeu- va tromollar amb l'aparició de 
tres infonnes tècnics de la Comissió Europea contraris al t ransva
sament. Els fons de la Unió Europea (UE) eren considerats claus 
per tirar endavant el transvasament, ja que significaven el 30% 
dels 4.200 milions d'euros que, segons els càlculs oficials, costava 
l'obra. 

Els informes que van transcendir provenien de la Comissió 
Europea, en concret de les direccions generals de Medi Am
bient, Economia i Lliure Comerç. El document de la Direcció 
General de Medi Ambient sostenia que s'havien sobrevalorat els 301 
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avantatges del transvasament i que, al contrari, se n'havien subes
timat els costos i no s'aclaria el preu que lindria l'aigua transvasa
da. Aixl mateix, es considerava que no s'havia provat que hi ha
gués prou aigua per cob1ir l'extracció d'aigua de )'Ebre i es 
destaca,•a l'oposició al projecte per part de la Generalitat de 
Catalunya. Tot i això, la Direcció General d'Agricultura en va eme
tre un informe favorable, mentre que un altre informe de la 
Direcció General de Consum no es posicionava clarament en cap 
dels dos sentits. 

Tot i que els tres dictamcns tècnics negalius no implicaven necessà
riament que Brussel·les acabés negant-ne el fmançamem, van provo
car l'eufòria entre les administracions i els moviments contraris al 
transvasament i van fer que agafés més pes la possibilitat que no es 
fes l'obra. 

La derogació del transvasament i e l Programa AGUA 
Pocs dics despres de fer-se públics els informes tècnics de la 
Comissió Europea, cl PSOE guanyava les eleccions generals del 14 
de març. Tot i que el Govern en funcions del PP va mantenir el pro
cés d'adjudicació de Ics obres del transvasament, el canvi de govern 
va provocar l'aturada de les obres del transvasament, i en el matei.,x 
debat d'investidura del nou president del Govern, José Luis 
Rodriguez Zapatero va reiterar la seva voluntat de paralitzar deíimti
vament l'obra, tal com hm~a promès duram la campanya electoral. 

El president de l'Associació Empresarial de l'Àrea del Mediterrani, 
Miguel del Toro, va sol·lici1ar al nou Govern socialista que ma111in
gués l'execució del Pl·lN "pels avantatges econòmics i socials que 
comportava i per la major oportunitat de íinançamem que represen
tava". En aques1 sentit , el president de la Generalitat valenciana, 
Francisca Camps (PP), va demanar una reunió del Consejo Nacional 
del Agua i del Consell General de les Comunita1s Au1ònomes al 
Senat abans que cl Govern estaia) prengués una decisió deíiniliva so
bre el transvasament de )'Ebre. 

Aquestes reunions van 1emr lloc durant la primera quinzena cie Juny. 
El 18 d'aques1 matei.,x mes el Consell de Ministres aprovava el Decret 
llei 2/2004 que modificava la Llei 10/2001 del PHN, i que derogava 
defmitivament el transvasament de ]'Ebre. El Decret llei incloia un 
pla de mesures alternatives, amb noves plantes clessalini1zadores i 
actuacions diverses per millorar la gestió i la reutilització de l'aigua. 
Amb aquestes mesures es pre1enia proporcionar uns 1.000 hm' a 
Catalunya, València, Múrcia i Andalusia, a un preu més baix del que 
s'aconseguiria, segons l'execuliu, amb el transvasament. Es va xifrar 
en 8 milions d'euros les indemni!zacions que el Go,·ern hauria de 
pagar a les empreses acljudica1àries del transvasament. 

Unes setmanes després, al Congrés dels Diputats es va aprovar la 
convalidació del Decre1 Llei, amb 185 vots a favor i 141 en contra i 
es va acordar que es 1ramitaria parlamentàriament com a projec1e de 
llei, durant la primera meitat de 2005. Va ser un deba1 mareal per la 
polèmica. En començar la imervenció de la ministra de Medi 
Ambient, Cristina Narbona, els diputats del PP van protcs1ar amb 
uns canells on es llegia "Aigua per a tots", i fins i tot hi va haver un 
fort enfrontament verbal entre el diputatJosé Antonio Labordeta, di
putat per la Chunta Aragonesis1a, i Carlos Aragonès, un diputa! 
Popular. 

Al principi de sc1embre, Cristina Narbona va presentar l'anomenat 
Programa d'Actuacions per a la Gestió i Utilització de l'Aigua 
(Programa AGUA), que aplegava Ics alternatives d'estalvi, reu1ilitza
ció i dessalinització que subs1ituirien el transvasament de l'Ebre. 
Aquest programa preveia per a Caialunya l'abastamem de 145 hm' 

ANUARI TERRITORIAL 2004 

d'aigua a l'any (davant dels 190 hm' que plantejava el transvasa
ment) i 1.110 milions d'euros d'inversió a tot Catalunya (8-+8 mi
lions a l'Àrea Metropolitana de Barcelona). Entre les obres confi,ma
des destacava una planta dessalinitzadora a l'àrea de Barcelona. Pel 
que fa a la protecció del r"., \.\li RA 111 D1 t, l, 1 l 126] , es 
van reservar prop cie 38 milions d'euros destina1s, entre al!res pro
grames, a evitar la regressió del delta, a fer controls de qualitat de l'ai
gua i, de manera especial, al projecte per a resoldre el greu proble
ma de t,'" 11,,i,._.,c !( 11u klt [BRt A F11, 164 . També es van 
preveure 25 milions per a modernitzar els sistemes de reg al voltant 
del riu Ebre. 

El Programa AGUA posava èmfasi en la millora de la qualitai de l'ai
gua, cles1inant-hi ducs terceres parts del pressupost, men1re que el 
terç restant es dedicava a l'obtenció de nous recursos hídrics. En 
contraposició a l'anterior PHN, el Programa AGUA basava principal
ment l'ob1enció d'aigua en l'ús de clcssalaclores. Aquesta proposta va 
rebre critiques cie l'entitat ecologista Greenpeace, que argumentava 
que les dessaladores consumeixen una gran quantitm d'energia. 
Concre1ament, Grecnpeace considerava que s'haurien de promoure 
prioritàriamem les mesures d'estalvi i eficiència en l'us de l'aigua, i 
plantejar el dessalatge com la darrera alternativa per al consum hu
mà d'aigua po1ablc. El PP i els governs de t-.túrcia i València 1ambé 
van crilicar durament el Programa AGUA. Per la seva part, cl Govern 
català i l'aragonès, aix1 com els grups socialistes a l'oposició en tol el 
llevam medi1errani van valorar positivament la nova pohtica de l'ai
gua de Cris1ina Narbona. 

Com a conseqüència cie la derogació del 1ransvasamcnt, cl CPIDE, 
que es va crear l'any 2002 arran de Ics negociacions per a l'aprova
ció de la Llei del Pl·lN, va patir diversos canvis d'o1ientació, fins que 
a la darreria d'any cl Govern català i el Minis1eri de Medi Ambient 
en van acordar la dissolució. 

D'altra banda, la minis1ra va assegurar que el transvasament d'aigües 
des del riu Roine, plantejat per l'amerior Govern ca1alà, estava "com
pletament aparca!" i va qúestionar la viabilital econòmica, íinancera 
i ambiental d'aquesta opció. 

València i Múrcia duen la derogació de l 
transvasament al Tribunal Constitucional 
La reacció de les conques receptores del transvasament no es va 
fer esperar. Els governs cie València i Múrcia van mantenir la se
va lluila a favo r del transvasament i van presentar recursos a la 
Comissió Europea i al Tribunal Constitucional. El PP també va 
presentar un recurs d'inconstitucionali1at contra la derogació 
del transvasament de )'Ebre, ja que considerava que vulnerava 8 
articles cie la Cons1itució Espanyola, aixl com la Llei d'aigúes i 
la normatiYa cie la Unió Europea. D'altra banda, els governs de 
València i Múrcia i la Diputació d'Almeria van fer una petició a 
Cristina Narbona per fer el transvasament de !'Ebre pel seu 
compte, proposta que va ser rebutjada pel Minis1eri de Medi 
Ambient. 

A Múrcia es va celebrar una concemració multitudinària convoca
da per la Plataforma Agua para Todos, a la qual van assistir unes 
15.000 persones (segons la policia local), per a exigir una solució 
urgent a la manca d'aigua que pateix la regió. A Madrid, alcaldes 
murcians \'an interrompre un ple del Congrés dels Diputats, just 
quan imervenia la ministra de Medi Ambient, amb crits contra la 
derogació del transvasament i la consigna "aigua per a tothom". 
Les reivindicacions de les regions afectades per la derogació del 
transvasament es van mamenir, amb menor intensila1, durant la 
resta de l'any 2004. 
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L'Ebre al seu pas per la cubeta de Móra. Foto: Àlex Tarroja 

El futur del finançament europeu 
Entre el maig i el juliol, Cristina Narbona es va reunir diverses vega
des amb la comissària de Medi Ambient de la Unió Europea, Margot 
Wallstrom, per comunicar la renúncia del Govern espanyol al trans
vasament de l'Ebre i per presentar 160 projectes alternatius al trans
vasament, previstos al Programa AGUA, a fi de no perdre els l.262 
milions d'euros sol·licitats per l'anterior Govern del PP 

Des d'instàncies europees es va admetre que l'execwiu comunitari 
considerava "molt millor, des del punt de vista ecològic·•, la reforma 
del PHN que havia fet el Govern socialista que el pla anterior. Es va 
assegurar que la Comissió n'analitzaria minuciosament la modifica
ció. A l'acabament de l'any, la Comissió Europea encara no s'havia 
pronunciat sobre el futur finançament de les obres alternatives al 
transvasament. 

La interconnexió de conques entre )'Ebre 
i el Llobregat 
El Decret llei de derogació del transvasament no va derogar la con
nexió de la xarxa del Consorci d'Aigües de Tarragona (CAT) amb la 
planta potabilitzadora d'Abrera, que penany a la xarxa d'Aigües Ter 
Llobregat (ATLL). Aquest projecte estava inclòs a l'Annex li de la Llei 
del PHN, i era considerat per la PDE com un transvasament intern 
enceben: la interconnexió entre les xarxes CAT i ATLL suposaria la 
cessió de fins a 50 hm} a l'any d'aigües de l'Ebre a les comarques de 
Barcelona, quan el transvasament derogat preveia una cessió de fins 
a l 90 hm' a l'any. 

Davant la inquietud que van mostrar alguns col·lectius i panits po
lítics sobre el fet que aquesta possible connexió no fos derogada, des 
de diverses instàncies de la Generalitat es va reiterar el rebuig de la 
interconnexió de conques. 
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Amb tot, el projecte va restar vigent tol l'any, en espera de la tra
mitació parlamentària del Decret llei que havia de derogar el 
transvasament, previst pel 2005. A l'inici de setembre, el conse
ller Sah·ador Milà va donar a conèixer les esmenes que el 
Depanament de Medi Ambient i Habitatge presemaria durant 
aquesta tramitació parlamentària. En aquestes esmenes es reitera
va la renúncia a la interconnexió de les xarxes CAT i ATLL i es 
proposava un seguit d'obres per a substituir la inversió i no per
dre els fons europeus ja previstos per a aquesta finalitat. A més, es 
demanava que les actuacions cofinançades pel Ministeri de Medi 
Ambient i per les comunitats autònomes fossin executades, i, si 
esqueia, explotades, per aquestes últimes i que h i hagués capaci
tat pròpia a l'hora de determinar el cabal ecològic del delta de 
!'Ebre, entre altres mesures. 

No obstant això, al final de setembre, l'alcalde de Tarragona, Joan 
Miquel Nadal (Convergència i Unió, CiU), va tomar a posar sobre la 
taula la interconnexió de xarxes, arran de la sortida a la llum públi
ca dels estudis sobre la contaminació del riu Ebre a Flix. Davant la 
possibilital que s'afectés greument la salubritat del riu Ebre, l'alcalde 
va plantejar que la interconnexió no només significaria enviar aigua 
de l'Ebre a Barcelona, sinó que la del riu Ter s'enviaria també a 
Tarragona en cas de necessitat. 

l a cris i interna de la Plataforma en Defensa 
de l'Ebre 
La PDE, p1i ncipal anífex de la mobilització ciutadana en contra del 
transvasament, va patir al llarg de l'any dues grans crisis internes que 
van contrastar amb els diversos èidts que havia assolit, especialment 
la derogació del transvasamem que n'havia justificat la creació feia 
quatre anys. 
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La POE patia des de feia temps una divisió interna, emre un sec
tor majoritari lideral per Manolo Tomàs, de caràcter més reivindi
catiu, i un sector cmic liderat per Àngel Aznar, considerat pròxim 
al Partit dels Socialistes de Cmalunya (PSC). Ambdós líders ha
vien estat els principals portaveus de la POE fins aleshores. Uns 
dies abans de les eleccions generals, el sector que liderava Àngel 
Aznar va desautoritzar la representativitat de Manolo Tomàs com 
a portaveu de la POE. Aquest enfrontament va tenir lloc després 
que es fes públic el cicle de reunions que Manolo Tomàs havia 
mantingut a la darreria de 2002 amb Joaquim Fabra (PP), direc
tor de l CPIDE. 

Davant aquesta crisi i la imminència de les eleccions generals, la 
PDE va fer una crida a la unnat. Tot i que els informes tècnics de 
la Comissió Europea i la derogació del transvasament van tenir un 
efecte balsàmic sobre la divisió interna cie la POE, poc temps des
prés es va reobrir la fractura. El punt àlgid es va assolir 1'11 d'a
gost, quan un grup de 6 plataformes locals de les 18 que integra
ven el moviment van llegir un document que desautori tzava 
Mano lo Tomàs com a portaveu cie la POE, pel fet d'haver actual al 
marge dels acords presos per les assemblees imercomarcals. 

Duram la segona meital de l'any, el debat intern es va centrar en la 
necessitat cie formular de nou el futur de la POE, un cop el transva
sament havia estat derogat. Els clos grups principals tenien visions 
enfrontades: mentre que el grup liderat per Angel Aznar creia que la 
POE ja havia complert el seu objectiu i que, per tant , s'havia de dis
soldre o cam~ar de nom, el sector liderat per Manolo Tomàs consi
derava que la lluita per !'Ebre no ha,~ acabat i que calia mantenir la 
mobilització i rcorientar-la cap a la reivindicació d'una millora de la 
qualitat de l'aigua. A més, la interconnexio de conques emre ATLL i 
CAT i cl redimensionament del C 1, \, f L 'i1 2ï eren uns 
dels temes que encara es mamen ien oberts i que justificaven el man
teniment de l'activitat de la plataforma. Tomàs acusava els socialistes 
d'estar darrere del sector cmic, amb l'objectiu de desactivar la plata
fonna duram les legislatures governades per aquest partit. 

Durant la darrera assemblea general de la POE de l'any, celebrada el 
13 de novembre, i sota el lema "qualitat i quantitat", cl mo~menL so
cial de !'Ebre va posar de manifest que encara continuava actiu i es 
van rebaLxar les tensions de fractura. Era la ptimera assemblea que 
es feia cies de la derogació del transvasament i, malgrat que no va 
aconseguir convocar tantes persones com Ics assemblees prèvies. hi 
van participar més de 200 persones. Es va aprovar la integració de 
la POE dins la comissió de seguiment que hautia de decidir el destí 
dels residus de Flix, es va decidir participar de manera activa en el 
debat parlamentari cie la derogació del transvasament que es faria 
durant el 2005 i es van marcar altres objectius de futur. 

D'altra banda, cl 29 cie juny la Fundación Ecología y Desarrollo va 
atorgar a la POE el premi Desenvolupament Sostenible per la seva 
tasca d'oposició al PHN i al transvasament de ]'Ebre. 

A1rnARI TERRITORIAL 2004 

El IV Congr és Ibèric de Gestió i Planificació de 
l'Aigua 
Tortosa va acolhr durant la segona setmana de desembre el l\ 
<.., -~ l ,¡ Hl< ,1 ''l 1, ,, ,1, 1 lb l l, organitzat 
per la Fundació Nova Cultura de l'Aigua (FNCA) i que va reunir més 
de 600 persones, entre cientffics, pol!tics i artistes. Segons el presi
dent de la FNCA, Pedro Arrojo, aquest congrés va ser.~r per consta
tar "tècnicament" que "no tenia semil parlar cie transvasaments per
què els costos doblaven i arribaven a triplicar les despeses cie les 
plantes dessalinitzadores". Una altra de Ics conclusions importants 
va ser la necessitat de buscar mecanismes de participació per a l'a
plicació de la nova cultura de l'aigua. 

Duram el Congrés es va reconèixer la importància de la POE i d'al
tres col·lectius en el procés per a implantar una nova política hidro
lògica a l'Estat espanyol, així com les dificultaLS que tenia el Govern 
de l'Estat per tirar endavant el programa alternatiu al transvasament. 
Un altre punt sensible del Congrés va ser la necessitat d'aplicar co
rrectament la Directiva marc d 'aigua i, per tant, d'ajustar la planifi
cació estatal a la legislació comunità1ia. 

El fet que la celebració d'aquest IV Congrés tingués lloc a Tortosa. 
després de la derogació del transvasament, va tenir una elevada 
càrrega simbòlica. Es va posar de manifest l'important paper que 
va tenir la comunitat científica en relació amb la defensa d'una no
va cultura de l'aigua i pel que fa al suport als moviments d'oposi
ció al projecte de transvasament. En aquest sentit, el Ministeri cie 
Medi Ambient ,·a fer publics la darrera setmana de 2004 els 84 in
formes sobre el transvasament de !'Ebre que l'anLerior Govern ha
via encarregat a diferents experts, i que fins llavors s'ha~en con
siderat confidencials. Dels 84 informes. 46 eren clarament 
contraris al l ransvasament. 

Malgrat que les administracions liderades pel PP no descarta
ven la recuperació del projecte inicial de transvasament, a final 
d'any s'estava en espera de fer-ne la tramitació efecllva de la de
rogació. 

Més informació: 

\\ ww.agua.dcbatc.llrg 
\\ 1, 11 ehrc net 
,1 w11· mnu.l',/agu:i 
Ue1 l 0/2ll0 l. W\\"\\ agua dcb,1tl' mg/htm/h1bli,lle
laldoc/l) l 02L)0 l pdl 

XSR, JRL i XBR 

l\"W\\.mm.1.e✓rcc h1d/plan_hidrn/dcrog.1, ton_tras, a,c pelf 
1'd lo, OnP! u::d ), 2001, .-\411111,,, El, wnj11L1C\ 1t1111,,rial, ,l 

Catalt111va, lbrcelnna, Ediwnal f'mpurics 
,\rroJ<'. Pcdro, 2003. El Pl,m / l1Jr(l/o.~1«1 ,\a, wnal una ci!u /1u,-
11,1da C<lll /<1 hh1,111a. B.irtdon,1, RB,\ L1bws. 
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El mes de setembre el Ministeri de Medi Ambient aprova el Pla nacional d'assignació 
d'emissions. dins del marc de les accions del Govern espanyol per a l'aplicació efectiva del 
Protocol de Kyoto. El Pla distribueix entre les principals instal·lacions industrials i energètiques 
del país drets per a emetre gratunament a l'atmosfera unes quantitats específiques de gasos 
causants de l'efecte hivernacle. Superats aquests límits, les empreses poden comprar drets 
d'emissions a altres empreses que no exerceixin els seus. L'anunci el mes de novembre de la 
ratificació de Protocol per part de Rússia permet complir els requisits necessaris per a l'entrada 
en vigor del tractat el febrer de 2005, set anys després de l'aprovació. 

la lluita contra el canvi climàtic i el Protocol de 
Kyoto 
El primer reconeixement internacional del p roblema del canvi 
climàtic i de la necessitat d'actuar-hi va tenir lloc l'any 1992, 
en el marc de la Cimera de la Terra celebrada a Rio de Janeiro, 
quan es va aprovar el Conveni marc de les Nacions Unides 
(ONU) sobre el canvi climàtic. Aquest conveni va acordar ins
tituir la Conferència de les Parts com a òrgan suprem del ma
teix, amb l'objectiu d'examinar regularment l'aplicació del 
Conveni i la posada en marxa dels seus instruments jurldics. 
Ben avial la Conferència de les Pans va observar que el Conveni 
resultava clarament insuficient i que calia adoptar mesures més 
específiques que establissin obligacions als països desenvolu
pats més enllà de l'any 2000. 

La llJ Conferència de les Pans es va celebrar a Kyoto Uapó) el des
embre de 1997. Després de llargues negociacions, es va aprovar cl 
Protocol de Kyoto, una fita històrica, ja que per primera vegada els 
palsos desenvolupats aprovaven objectius de reducció d'emissions 
jurídicament vinculants. El Prot0col imposava a 39 països desen
volupats normes de reducció o estabilització de les emissions dels 
gasos amb efecte hivernacle, de manera que en conjunt les seves 
emissions per al període 2008-2012 fossin un 5,2% inferiors res
peete a les de l'any base (el 1990). Els països en vies de desenvo
lupaments (l'anomenat Grup 77 més la Xina) restaven exempts de 
percentatges de contenció o reducció de les emissions. Els gasos 
amb efecte hivernacle són el diòxid de carboni, (CO,), el metà 
(CH,), l'òxid nitrós (N,O) i tres gasos més que s'emeten en quan
titats molt inferiors. Per a facilitar els càlculs, totes les emissions de 
gasos d'efecte hivernacle es tradueixen al seu equivalent en tones 
de CO,. 

L' objectiu de reducció d'un 5,2% era una mitjana mundial, de 
manera que els compromisos no afectaven d'igual manera tots els 
països desenvolupats. Fins i tot, hl havia països on es permetia 
augmentar les emissions fins al 2012. La Unió Europea es va com
prometre a reduir les seves emissions en conjunt un 8%, si bé es 
podia repartir les càrregues internament. Dins la Unió, països com 
Espanya, Grècia o Portugal podien augmentar les emissions rtns a 
un 15%, un 25% i un 27%, respectivament. 

El Protocol de Kyoto estableix tres mecanismes flexibles per a 
facilitar als palsos la reducció o l'estabilització de les emissions 
de gasos. El primer és el mercat per a la compravenda de drets 
d'emissió, de manera que un país que assoleixi la data limit amb 
menys emissions que les que li autoritza el Protocol pot vendre 
les tones que li sobren a altres països que les necessitin per a 
complir amb el seu limit. El segon permet a un pafs desenvolu
pat dur a terme projectes de cooperació en països en vies de 
desenvolupament per a la construcció d'instal·lacions energèti-

ques poc contaminams. Les tones equivalents de CO, estalvia
des s'anoten al compte del pals desenvolupat que ha impulsat 
el projecte. El tercer i darrer mecanisme és similar a l'anterior, 
però en aquest cas el projectes es realitzen entre països desen
volupats i els beneficis obtinguts de reducció d'emissions es re
paneLxen entre els participants. 

El 2005, any d'entrada en vigor del Protocol de 
Kyoto gràcies a Rúss ia 
Després de l'aprovació del Protocol de Kyoto l'any 1997, van cal
dre quatre anys més per obrir el procés de ratificació per pan dels 
Estats. La Unió Europea en bloc va ratificar-lo el maig de 2002, i 
altres països importants com el Japó, el Canadà o Brasil ho van fer 
poc després. En canvi, països com els Estats Units o Austràlia es 
van negar a ratificar-lo. La negativa dels Estats Units era molt sig
nificativa, ja que aquest país sol emetia una quarta part de les 
emissions de CO, dels països desenvolupats. 

Les exigències per tal que el Protocol entrés en vigor establien que 
el ratifiquessin almenys 5 5 països i, entre aquests, prou països des
envolupats per a sumar, com a mínim, el 55% del total de les 
emissions. Fins al mes cie setembre de 2004, 126 països havien ra
tificat el Protocol, però no podia entrar en vi.gor perquè només sig
nificaven el 44% de les emissions dels països desenvolupats. El 18 
de novembre, Rússia va fer oficial la ratificació del Protocol de 
Kyoto , de manera que s'arribava al 61,6% d'emissions. Després 
que el representam permanent de Rússia a !'ONU lliurés els docu
ments oficials de ratificació, Kofi Annan, secretari general de 
!'ONU, va anunciar que el Protocol de Kyoto entraria en vigor el 
16 de febrer de 2005. 

D'altra banda, entre el 6 i el 17 de desembre, va tenir lloc a 
Buenos Aires la desena conferència de les parts. Els clos temes 
clau que es van tractar van ser la necessitat de començar a apli
car mesures d'adaptació als efectes del canvi climàtic i la prepa
ració de les futures accions a emprendre després del primer pe
ríode cie compliment del Protocol de Kyoto (2008-2012). 
Malgrat les llargues negociacions, no es va aconseguir arribar a 
cap acord especific. 

Estudis científics alerten sobre e ls efectes del 
canvi climàtic i l'augment de les emissions a 
l'Estat espanyol 
A final de febrer, es van presentar els primers resultats d'un es
tudi sobre el canvi climàtic i els seus possibles efectes a Cata
lunya. Aquest estudi va ser promogut pel Consell Assessor per 
al Desenvolupament Sostenible de Catalunya i elaborat per 
una cinquantena de cientifics, sota la coordinació de Josep 
Enric Llebot, catedràtic de la Universitat Autònoma de Barce
lona. Malgrat que l'informe considerava que les incerteses 305 
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El foment de les energies renovables contribueix a la reducció de les emisions de gasos amb elec
te hivernacle. En la imatge, la placa fotovoltaica del Fòrum a Barcelona. Foto: Marta Casas 

eren moltes i l'anàlisi dels impactes a escala regional (catalana) 
era difícil, aconsellava diverses mesures per a minimitzar els 
efectes del canvi climàtic. Entre altres, l'estudi aconsellava la re
visió dels criteris de disseny i construcció de les infraestructu 
res, en especial les de transports i comunicacions, i les del lito
ral, davant d'un possible augment de la freqüència de fenòmens 
meteorològics extrems (com les p luges torrencials), o de l'incre
ment del nivell del mar. 

A mitjan maig, es va presentar l'inforn1e Evolució de les emissions 
de gasos d'efecte hivernacle a Espanya 1990-2003, elaborat pel 
Secretariat de Medi Ambient de Comissions Obreres i l'edició espan
yola de la revista World Watch. Segons aquest estudi, les emissions de 
gasos d'efecte hivernacle ha\~en augmentat a l'Estat espanyol un 
40,4% des de l'any 1990. Espanya es convenia així en l'Estat de la 
Unió Europea que més s'allunyava dels objeclius previstos al 

Protocol de Kyoto. 

Finalment, un altre estudi presentat el mes d 'agost per l'Agència 
Europea de Medi Ambient va alenar que el continent europeu 
s'escalfava més que la resta del planeta. Si es continuava amb el 
mateix ritme, a final de segle la temperatura mitjana a Europa 
hauria augmentat entre 2 i 6.3 graus centígrads. Catalunya se si
tuava en una de les àrees europees on més havia pujat la tempe
ratura (un grau i mig entre els anys 1961 i 1990). Aquest augment 
comportaria més tempestes i inundacions, més pluja al nord 
d'Europa i més sequera al sud del continent, amb el resultat de 
més persones mones per les onades de calor i més perjudicis eco
nòmics. 
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la normativa europea derivada del Protocol de 
Kyoto 
La Unió Europea s'havia disungit des de sempre com l'autèntic líder 
mundial per a la implementació del Protocol de Kyoto i la lluita con
tra el canvi climàtic. Internament, el primer pas important va tenir 
lloc l'any 2000 amb la presentació del Programa Europeu sobre el 
Canvi Climàtic, l'objectiu del qual era aconseguir el comprom1s eu
ropeu cie reduir l'any 2012 un 8% de les emissions cie gasos d'efec
te hivernacle. 

Des del pum cie vista normatiu, l'any 2003 es va aprovar la 
Directiva 2003/87/CE per la qual s'estableix un règim per al co
merç dels drets d'emissió de gasos d'efecte hivernacle a l'interior 
de la Unió Europea. Cada dret d'emissió correspon a una tona cie 
CO, equivalent emesa durant un any. Aquesta directiva es basava 
en el primer dels tres mecanismes ílexibles previstos pel Prowcol 
de Kyoto. 

UI posada en funcionament del comerç de drets d'emissió al territo
ii europeu exigia com a pas previ l'elaboració, per part de cada Estat, 
d'un pla nacional d'assignació de drets d'emissió. Aquests plans fl.l<a
iien les quotes de gasos causants de l'efecte hivernacle que podrien 
llançar a l'atmosfera les instal·lacions industrials i energètiques. El 
càlcul i el segui mem cie les emissions generades per les instal·lacions 
d'aquests secLOrs s'hauria cie realitzar a partir d'unes clirectiius apro
vades cl 29 de gener de 2004 mitjançam la Decisió 200-+/156/CE de 
la Comissió. 

Els plans nacionals s'havien d'elaborar per a dos períodes: cie 
l'any 2005 al 2007 i cie l'any 2008 al 2012, essent aquest darrer 
període quan es concedirien menys drets d'emissions a les em
preses. El mercat estava previst que comencés a funcionar !' l de 
gener de 2005, moment en el qual tots els països de la Unió ha
vien cie tenir aprovats els respectius plans d'assignació d'emis

sions. 

S'aprova el Pla nacional d'assignació d'emissions, 
primer pas important per al compliment del 
Protocol de Kyoto 
Per a complir amb el Protocol de Kyoto, l'Estat espanyol havia d'a
rribar l'any 2012 amb unes emissions cie gasos d'efecte hivernacle 
que no superessin un increment del 15% respecte cie les del 1990. 
Tanmateix, i 1enint en compte els mecanismes ílexibles fLXats pel 
Protocol, a aquest 15% es podia afegir el 2% com a compensació per 
haver incrememat els anomenats embornals o captadors de diòxid 
de carboni (amb l'augment de les zones forestals, per exemple). l 
també es podia incrementar un 7% més pels crèdits que l'Estat es
panyol pretenia acordar amb països sud-ameiicans on no s'han pro
duït increments cie les emissions. Com que al 2004 les emissions cie 
l'Estat espanyol ja eren un 40% superiors a les del L 990, l'esforç re
al per a complir amb el Protocol suposaria aconseguir un increment 
l'any 2012 de només un 24%. 

El primer pas emprès pel Govern central va ser la transposició de la 
Directiva europea 2003/87/CE mitjançam cl Reial decret llei 5/2004, 
de 27 d'agost, pel qual es regula el règim del comerç de drets d'e
missió de gasos d'efecte hivernacle. Aquesta norma va fLXar les ins
tal·lacions inclustiials i energètiques, les emissions de les quals s'hau
rien de sotmetre a autorització. Eren les de producció i cogeneració 
elèctrica, les refineries d'hidrocarburs, Ics producwres de carbó de 
coc, les siderúrgiques (productores i transforn1adores de metalls fè
rrics), les fàbriques de cimem, les instal·lacions cie fabricació de vi
dre, les fàbriques de productes ceràmics i, finalment, les fàbriques de 

paper i canró. 
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A mitJan juny, es va iniciar la posada a exposició pública del Pla na
cional d'assignació cie drets d'emissió per al període 2005-2007, que 
va ser aprovat dos mesos després, a principi cie setembre, a través 
del Reial decret 1866/2004. Aquest pla va assignar a cadascun dels 
grans sectors industrials descrits prèviament un màxim anual d'e
missions de gasos hivernacle, de manera que si a panir del 2005 su
peraven el llistó, haurien d'acudir al mercat a comprar drets d'emis
sió a altres indústries que no els utilitzessin, o bé instal-lar millores 
tecnològiques per a reduir les emissions. 

Durant el període 2005-2007, el Pla aprovat proposava congelar les 
emissions i invertir la tendència de fon augment de les emissions 
dels anys anteriors. Aixl, es ftxava l'objectiu d'assolir unes emissions 
globals a Espanya de 400,7 tones equivalents de CO, per any, fet que 
suposava una modesta reducció del 0,2% respecte a les emissions de 
l'any 2002. El Pla també assumia un increment addicional de les 
emissions d'un 3,5% per a noves instal·lacions entrants. L'esforç 
més imponant d'estalvi i eficiència, per tant, s'hauria de produir du
rant el segon pertode, del 2008 al 2012. 

L' actuació més important per a començar a aplicar el Pla era la dis
tribució del nombre de drets d'emissió (en tones equivalents de 
CO,) que les diverses instal·lacions industrials podrien emetre de 
manera gratulta durant el període 2005-2007. El 30 de setembre va 
fina litzar el termini que tenien les empreses per a presentar les co
rresponents demandes d'autoritzacions d'emissions de les se\'es ins
tal·lacions. L'assignació es va fer publica a fmal de novembre, però 
en acabar l'any restava pendent d'aprovació. Aquestes assignacions 
individuals afectaven 927 instal·lacions, 139 menys cie les previstes 
en el moment en què es va aprovar cl Pla. Segons el Ministeri cie 
Medi Ambient, el preu cie les mesures derivades del Pla suposaria al 
conjunt de les empreses un cost màxim d'uns 85 milions d'euros 
anuals, si bé la xifra es multiplicava per 50 en estudis elaborats per 
pan d'alguns sectors industrials. El Ministeri \'a considerar que 
aquest era un cost perfectament assumible. 

Dels 400 milions de tones equivalents cie CO, que es podrien eme
tre duram el període 2005-2007, una part imponant (86,4 milions 
per any) es va assignar a les centrals elèctriques. El repaniment en
tre Ics diferems empreses generadores d'electricitat va apostar per l'-

PLA NACIONAL D'ASSIGNACIÓ D'EMISSIONS 

ús del gas natural en detriment del carbó. Aquesta decisió va afavo
rir fonamentalment l'empresa lberdrola, que Lé la proporció més 
gran d'energies renovables en la producció elèctrica, i Gas Natural, 
que produeL'< electricitat en les anomenades centrals de cicle combi
nat, basades en l'ús de gas natural. En canvi, Endesa, que utilitzava 
com a font principal el carbó, en va sortir perjudicada. 

El Ministeri d'Indústria va assenyalar que aquest repartiment no 
afectaria l'evolució de les tarifes elèctriques ni tampoc hauria d'in
fluir en el compte de resultats de les empreses. Tanmateix, sindicats 
com els de les mines de carbó ,·an demanar la retirada del Pla nacio
nal d'assignació d'emissions perquè consideraven que l'aplicació su
posaria la desaparició de la mineria del carbó l'any 2007. 

La posada en marxa del mercat d'emissions estava prevista per a l'l 
de gener de 2005. Prèviament, però van ser necessàries dues actua
cions més. La primera "ª ser la creació del Registre Nacional cie 
Drets d'Emissió de Gasos d'Efecte Hivernacle, la gestió del qual es va 
encomanar a l'empresa lberclear. Aquest Registre és un supon infor
màtic per a fer el seguiment administratiu de l'assignació dels drets 
d'emissió i de les transaccions posteriors entre empreses. L'altre ac
tuació important, que va quedar pendent de concretar-se en acabar 
l'any, va ser la creació d'un mercat (en el sentit fisic del terme) on es 
negociarien i es produirien les operacions de compravenda dels 
drets d'emissió. La ciutat de Barcelona va optar a ser la seu d'aquest 
mercat, una proposta que comptava amb cl supon dels clepana
ments d'Economia i Medi Ambient de la Generalitat cie Catalunya. 

XBR,XSRiJRL 

Més informació: 

htt ¡r//mt.'dtamb1t.'nt gl'llcat.nct/c;u/cl_mcd1/C_d1111at 1c/inin ¡sp 
,, ,1 \\ mma .:s/nen 
,1 w,, curop,1 et..111t/con11nknvironmcnt/chmat/hon1e_cn htm 
11 w,1 mma cs/(1CcLlpd l/n(1t,1 aphcacion_n: pdf 
htt p //me<l1,11nb1cnt.gc11Lat nct/lmagcs/41_ -¼o l 11 pdl 
Dt>ti,uc, l. (2002) "l l Prot,)COI dr Kyow: un mstrumcnt lk 
futur". A. Mnli Amh1l'llt, lcc.nol,igi:1 )' Cultura, num 32. (rc
\"ista monografica drd1c,1da al cam·i climàtic) 
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142 PLA SECTORIAL DE CABALS DE MANTENIMENT 
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En compliment del Pla h1drolOg1c de les conques nternes de Catalunya. seguint es d1rectr us 
de la Directiva marc de l'aigua, l'Agència Catalana de l'Aigua aprova m,c,alrnent el Pla sector al 
de cabals de manteniment a les conques internes de Catalunya. Aquest Pla determina els cabals 
d'aigua necessaris per a mantenir un bon estat ecològic dels rius. Quan els rius es trobin per 
sota d'aquests cabals. no se'n permetrà l'extracc,o d'aigua per a usos humans 

La fi del connicte del r· A HlnR LòC K AC N\I l l ·W I esdeveni-
ments com cl ( l C,. , 1 .\ t, 
161 l van posar de maniícst que els rius, a més de pr0\·e1r aigua per 
al sosteniment de l'activitat humana, compleixen una sèric de íun
c1ons ambientals que cal mamenir, i que l'extracció d"atgua per als 
diversos usos humans componava una pèrdua de la qualitat am
biental dels ecosistemes nuvials. L' Agencia Catalana de l'Aigua 
(ACA) va comprovar que en alguns rius de Catalunya s'arribava a 
situacions extremes, en les quals les extraccions arribaven a deixar 
sense aigua fins a cent noranta trams de nu Les pnnc1pals causes 
eren les mm1ccntrals hidrauhques, seguides dels canals d'irrigació 
1 els usos d'abastament, industrials i lud1cs. Les zones que palien 
Ics situacions més critiques eren la conca alta del Ter I cl conjunt 
de la conca del Llobregat. 

El cabal de manteniment, una mesura per a garantir 
cl bon estat ecològic dels rius 
L'any 2001 l'Estat espanrol va transposar a la seva legislació la 
D1recliva marc de l'aigua (DMA) (2000/60/CE), que va establir un 
marc comu d'actuació en polrtica d'aigues per a Europa. La OMA 
definia l"anomcnat bon estm ecològic, com a referent de qualitat 
ambiental dels nus. Segons la OMA, el bon estat ecològic d"un riu 
és quan les característiques hidrològiques i quimiques del riu, i 
també les comurutats vives, s'assemblen a les condicions que tin
dna un nu lliure de la innuència humana 

Per tal de garantir el bon cstm ecològic dels rius, la Dt-.lA instava a 
ordenar els usos humans de l'aigua. Aquesta ordenació s'hauria de 
fer a panir de les caractensuques del nu, 1 no de la demanda d'ai
gua per a ac11,1tats humanes. Així, cada nu tindria un cabal de 
manteniment per sota del qual els usos humans no scncn penne
sos. La OMA va preveure que a la darreria de 2009 les autoritats 
competents de les diferents conques hidrogràfiques comptarien 
amb un programa de mesures per tal d'aconseguir cl bon estat 
ecològic dels nus abans de 2016. 

El Pla sectorial de cabals de manteniment 
El Pla h1drològ1c de les conques internes de Catalunra, aprovat 
l'any 1998, va preveure la redacció d'un pla sectorial que determi
nés els cabals de manteniment que caldria aplicar a cada riu que 
circulés lntegrament per Catalunya. La conca de !'Ebre restava fo
ra de l'ordenac1ó, ja que és competència de la Confederació Hidro
gràfica de !'Ebre (CHE). dependent de l"Adrrunistrac1ó central. 

A mitjan juliol de 2004, després d'una primavera i un estiu plujo
sos, i amb cis embassaments en uns mvells alts, l'ACA ,-a presen
tar una proposta de Pla scctonal de cabals de manteniment a les 
conques internes de Catalunya (PSCM). El Consell d'Adminis
tració de l'ACA va aprovar inicialment aquest pla el 7 d'octubre, 
amb les úniques abstencions dels representants de Foment del 
Treball i d'Unió de Pagesos. 

L' objecuu del PSCM era garantir un bon estat ecològic de les mas
ses d'aigua Cl PSC:-.1 e:. ,-a basar en treballs realitzats des del 
DMAl·l, Ics universitats de Barcelona, Lleida i Girona I el Consell 
Superior d'tm·estigacions Cientlfiqucs. Durant cis treballs es van 
analitzar dades històriques per a conèixer la nuctuació del cabal de 
320 trams nu'1als de la xarxa. Aoo, per a cada nu i per a cada tram 
de riu, cl PSCM va definir els cabals de manteniment, tenint en 
compte la \"a nació mensual dels cabals. Per exemple, Ics dades his
tòriques indicaven que el nu Llobregat, quan passa per la Pobla de 
Lillet, tema un cabal mitjà d' 1,43 m /s. En aquest tram, els tècnics 
,-an establir que el cabal de manteniment seria de 0,39 m Is. és a 
dir, el 27% del cabal mitjà El PSCM també \"a preveure conchcions 
especials de protecció per als trams nuvials que afecta,·en les aigucs 
subterrànies, que nodrien les zones humides i que tenien cabals 
moh perns. 

Un dels pnmers objectius del Pla sena elaborar plans zonals, que 
concretarien les actuacions que calia realitzar als rius per a garan
tir el cabal de manteniment. Aquests plans s·haunen de començar 
a redactar l'anr 2005 per tal de completar-los l'any 2008, un an)' 
abans que cl que establia la OMA. A pan1r d'aquests plans zonals, 
es podria reu rar o modificar concessions d'aigua en cl cas que po
sessin en perill els cabals de manteniment establerts. En qualsevol 
cas, les actuacions sobre les conces.sions només es fanen en casos 
on això fos tècnicament I econòmicament possible, aLxi com am
bientalmcnt i socialment ,,able. 

El PSCM no va despenar reaccions de rebuig. Només els re
gants del Ter van mostrar temor que el PSCM els pe1Jud1qués i 
reclamaven el retorn del cabal del Ter que es transvasa a Barce
lona (8 m '/s). o·a1tra banda, les agrupacions ecologistes I les as
sociacions de pescadors ,·eien satisfeta una de les seves reclama
cions h1stònques. A l'acabament de l'any el PSCM encara no 
s'ha,ia aprovat de manera definiti,·a, però el director de l"ACA, 
Jaume Solà, va anunciar que s·havien mantingut contactes amb 
la Cl·lE per a elaborar un pla de caracter!stiqucs similars que 
protegís els trams nuvials de la conca de l'Ebre a Catalunya. 

XSR, JRL I XBR 

Més informació: 

hupl/mcd1,11nb11:nt gcncat nc:t/a, .Vd, 1Cumcnts/c:i/plaruficac1LV'cco 
s1stcmcs..'pla_ <cctonal_cabals_.1mb1ent.1l~_txl_2004 pdl 
http://cum1t1 cu.1ntk t,111m/cmi1onmcnt/\\,1tcr/wa1cr
frame\\ ,>rk/mdc-.. _en.html 
httpl/mcd1.11nb1cnt.gc1Kat nct/.1,a/dcxuments/ca/lcg1sl.te10kdu.:
tc/cd1t1c_ l óO 31999 htm 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

PLA TERRITORIAL PARCIAL DE L'ALT PIRINEU l ARAN 143 

El Departament de Politica Territorial i Obres Públiques presenta el mes d'octubre a la Seu 
d'Urgell un avanç del Pla territorial parcial de l'Alt Pirineu i Aran davant les autoritats de les sis 
comarques implicades. Poc després es constitueix la Comissió de Participació Local per tal de 
debatre i definir el contingut de les propostes. Es preveu que el Pla estigui aprovat inicialment a 
l'inici del 2005. 

L'any l 983 la Llei 23/1983, de 21 de novembre cie polftica terri
torial va crear la figura del Pla territorial general cie Catalunya 
(PTGC), dels plans territo1ials parcials (PTP) i dels plans territo
rials sectorials; més tard, s'hi va afegir la dels plans directors ten-i
Lorials. El 1995, es va aprovar el PTGC al Parlament, i quedava 
pendent el planejament territorial parcial dels subàmbits funcio
nals d"intervenció que es definien. El 2001, després de cinc anys, 
va ser aprovat el Pla territorial parcial de les Terres de )'Ebre. El 
Govern de la Generalitat lé l'objectiu, segons consta en un dels 
punts de l'Ac üRl' )r<..,,,, rR~ l20Ll3 51 , d'elaborar i aprovar tots els 
que falten en el tem1ini més breu possible. 

Durant el 2004, el Govern de la Generalitat va reemprendre la re
dacció dels PTP pendents dels diversos àmbits del territori català, 
essent el primer el cie l'Alt Pirineu i Aran. Poc després es va iniciar 
també la redacció dels PTP de les comarques centrals, de la plana 
de Lleida, de les comarques gironines, del Camp de Tarragona i de 
l'àmbit metropolità de Barcelona. 

La regió de l'Alt Pirineu i Aran, que comprèn les comarques pi
rinenques de la Val d'Aran, l'Alta Ribagorça, el Pallars Sobirà, el 
Pallars Jussà, l'Alt Urgell i la Cerdanya, va ser reconeguda com 
a àmbit funcional diferenciat per la Llei 24/2001, de 3 1 de des
embre. 

L' augment de les xifres cie construcció residencial al Pirineu en 
els darrers anys, lligat principalment al turisme d'hivern i a la 
proliferació cie segones residències, va despertar inquietud en 
diferents sectors de la societat pirinenca per l'impacte i el dete
riorament paisatgístic que consideraven suposaria per al territo
ri. A final d 'any es va crear, des de l'Institut d'Estudis Ceretans, 
la plataforma Salvem el Pirineu que coordinava les plataformes 
ceretanes de Salvem Pedra i Salvem Puigcerdà i estava integra
da per una dotzena d'emitats de diferents comarques pirinen
ques, amb l'objectiu d'alertar sobre la pressió urbanística de les 
zones de muntanya. Es van realitzar campanyes per a protestar 
per la permissivitat d 'algunes administracions locals clavam d 'a
quests projectes d 'urbanització com ara cl cas del dels r1 "' t·R-
1w,1,rn, DEL PALL\R<; 11641,, li DEi Pi l íll·l CIRl·lU·R l t ·l P\~lllR.\t 

PE PrnRA l 1591 a Bellver de Cerdanya. 

Contingut de l'avanç del Pla 
L' l d'octubre es va presentar a la Seu d'Urgell un avanç del PTP 
de l'Alt Pirineu i !'Aran davant les autolitats de Ics sis comarques 
implicades. 

L'objectiu principal del Pla era dotar d'un marc de referència el 
planejament urbanístic municipal i l'actuació de l'Administració 
en la regió de l'Alt Pirineu . Aixf, està previst que inclogui direc
trius en tres àmbits especffics: els sistema dels espais oberts, les 

previsions per als desenvolupaments urbans les p revisions 
d'infraestructures. 

Segons va explicar el secretari de Planificació Territorial de la 
Generalitat, Oriol Nel·lo, amb aquest PTP el Govern apostava per 
mantenir l'activitat agrícola i la biodiversitat, per un creixement 
demogràfic concentrat al voltant dels nuclis principals de població 
i per una reordenació del mercat immobiliali capaç d'aturar l'aug
ment de segones residències i de desestacionalitzar la pressió an
tròpica del turisme. 

Nel·lo va afirmar que el Govern elaborava un PTP de l'Alt 
Pirineu i Aran que incidia en el planejament urbanístic, en el 
tractament de les segones residències, en la priorització de les 
inversions en infraestructures i en l'orientació del sector de l'es
qui perquè "el Govern està fermamem convençut de la necessi
tat de dotar la societat pirinenca de nous instruments per a or
denar el territori i potenciar el desenvolupament futur". 
Respecte a l'esqui, Nel·lo va afirmar que s'estaven plantejant la 
necessitat d'anar transfonnant a poc a poc les estacions d'esquí 
en estacions de muntanya, amb esports d'aventura i activitats de 
lleure i familiars que permetessin desestacionalitzar la demanda 
i afrontar els reptes derivats del canvi climàtic. 

El Departament de Política Territorial i Obres Públiques (DPTOP) 
va encarregar a un equip d'economistes cie l'Institut d 'Estudis 
Territorials i la Universitat Pompeu Fabra (UPF) la redacció d'un 
estudi comparatiu sobre la fiscalitat diferencial de la segona resi
dència a Europa i la possibilitat d'implantar un impost sobre la re
sidència secundària que en regulés el creixement i revertís en el te
rritori. Depenent dels resultats d'aquest estudi, la Generalitat 
sospesaria establir una fiscalitat diferenciada per a cada tipus d'ha
bitatge, en funció del tipus de residència. 

Elements de participac ió e n l' e laboració d e l PTP 
Amb l'objectiu d'incorporar al PTP les estratègies i actuacions que 
els agents del Pirineu consideraven necessàries es va constituir la 
Comissió de Panicipació Local, imegrada per representants dels 
consells comarcals i dels ajuntaments. Tanmateix es va impulsar 
un conjunt de debats obens als ciutadans. Es van realitzar un to
tal de cinc sessions de participació entre juliol de 2004 i gener de 
2005, dos de les quals van ser organitzades a través d'un conveni 
entre el DPTOP i la Universitat de Lleida. Els actes es van celebrar 
a Vielha, la Seu d'Urgell, Tremp, Puigcerdà i Sort. 

El 28 d'octubre, durant una d'aquestes sessions celebrada a 
Tremp, es va destacar la necessitat que el Pla regulés les edifica
cions de segones residències i promogués la construcció d'hotels i 
altres activitats que diversifiquessin l'economia de l'Art Pilineu. 
Desde Barcelona Oriol Nel·lo va argumentar que "el desenvolupa- 309 
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ment hoteler permet estalviar consum de sòl, la dotació d'infraes
tructures i augmenta de manera extraordinària el nombre i la dura
da dels llocs de treball creats, la despesa induïda i també el nombre 
de pernoctacions". Juli Esteban, director del Pk, ,R,\\IA n1 PI.A'-fJA

\tr r T 1RRll<'RI\I lli?). va afegir que "caldrà analitzar població a 
població per a determinar la capacitat de creixement de cada nucli." 

Altres plans en marxa amb incidència a l'Alt Pirineu 
i Aran 
Durant el 2004 el Go\'em va iniciar l'elaboració de tres plans direc
tors urbanístics per a les tres comarques del Pirineu amb una dinà
mica de transformació més accentuada: la \ \I n \~ t-. 11391, el 
Pallars Sobirà i la Cerdanya. L'objectiu d'aquests plans, que s'haurien 
d'elaborar en estreta col·laboració amb Ics administracions locals i 
amb la panicipació de la societat pirinenca, era concretar les previ
sions i els compromisos esta blens al Pla territorial parcial i donar les 
directrius bàsiques per als plans d'ordenació urbanística municipal. 

Paral·lelament, a tra\·és d'una comissió intcrdepanamental presidida 
pel conseller Joaquim Nadal, el Govern de la Generalitat va iniciar 
la redacció d'un pla director de les estacions d'esquí i de muntan>•a, 
amb dos objectius centrals: establir quina hau1ia de ser l'evolució del 
domini esquiable en el futur, d'acord amb els requeriments econò
mics i ambientals i amb les previsions de la demanda. l, en segon 
lloc, establir les estratègies d 'actuació de l'Administració en relació 

La seu del Conselh Generau d'Aran a Vielha Foto: Àlex Tarroja 
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amb el suport a aquests equipaments esponius. Finalment, també es 
va avançar en la concreció de les Normes complementàries en ma
tèria d'arquitectura i urbanisme d'aplicació en les comarques de 
muntanya, amb l'objectiu de dotar els municipis dels instruments 
necessaris a l'hora de regular la tipologia de les edificacions i el trac
tament arquitectònic. 

Oriol Nel·lo, que va destacar la importància d'elaborar plans te
rritorials pa nici pats per les administracions locals, les entitats i la 
ciutadania en general, va anunciar a la primeria de novembre que 
el 2005 estarien enllestits els avantprojectes del Pla i amb aprova
ció inicial tant el Pla territorial de l'Alt Pirineu i l'Aran com el Pla 
director de l'esqu1. Després el Pla seria explicat i debatut, tant 
amb els ajuntaments i consells comarcals com amb les entitats i 
persones interessades. 

Més informació: 

11111\ .grnc.u .nrt/pwp/ha~1«lfdcslarrcg.\/p11111cu.iran pdl 
\1 l\ \\_gcnr.n nt:t/pwp/plans/n0rn1:1. hun 
\\"\l 1\ dcpana.,,rg 
\\'\\ \\ p1nnrus.org/a11n/ar:-.m~/tkb,1ts/4Bcrga pdf 
\\'\l \l dq,;111.1 ,1rglpírmcuforum 

MXA 
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!.:Ajuntament de Lloret aprova la desclassificació quasi total dels sòls urbanitzables de cala 
Banys cala Marcona I Sant Quirze on s'hr preveien més de mil habitatges. El Pla director del 
sistema costaner també inclou Cala Banys dins els sectors susceptibles de protecció. 

2003· 121 

Lloret de Mar està situat al sud de la Costa Brava, a la comarca de 
la Sel\'a, a 70 km de Barcelona. El seu tenne municipal Lé 47 km' 
i cinc platges principals amb un total de 7 km de costa. Lloret te
nia 26.000 habitants el 2004, però la seva població augmenta no
tablement durant la temporada d'estiu, ja que eslà considerada la 
primera destinació turística de Catalunya i té una imponant con
centració d'establiments hmelers i allotjaments, bàsicament per a 
turisme d'operador turístic. 

La urbanització dels espais de cala Banys, cala !l-1arcona I Sant 
Quirze estava pre\~Sta al Pla general de l'any 1985 de Lloret de 
Mar. A cala Banys, un sòl urbanitzable programat de 5,8 ha situat 
al sud-oest del nucli urbà, s'hi podien construir cinquama-sis ha
bitatges; a Sant Quirze, un sòl urbanitzable programat de 32,7 ha, 
amb pla parcial aprovat, situat al nord-oest del nucli urbà, se'n po
dien fer aproximadament nou-cents vint, i a cala Marcona, un sòl 
urbanitzable no programat de 46.1 ha situat al peu de la carretera 
de Lloret a Tossa de Mar, se n'hi podien realitzar cent trema-nou 
més, cinc hotels i un camp de golf. 

La creixem pressió social, de caràcter civic i ambiental, en con
tra del creixement urbanístic de la cimal i en contra del desen
volupament va fer que el febrer de 2003 l'Ajuntament de Lloret 
suspengués camelarmenL la tramitació d'aquests sectors. Pocs 
mesos després es constituïa la plataforma SOS Lloret per a de
fensar la protecció d'aquests espais. 

Finalmem el març cie 200-t el ple de l'Ajumament de Lloret va 
aprovar per unanimitat la desclassificació quasi total dels tres 

sòls urbanitzables. Així, la major part dels sols quedarien pro
tegits, si bé es preveien 10 ha urbanitzables (8a Sant Quirze, l 
a cala Banys i l a cala Marcona) per a diversos usos com ara ho
tels de categoria, geriàtrics, activitats de lleure o equipaments 
culturals. 

La platafom1a SOS Lloret es va mostrar satisfeta cie la decisió de 
l'Ajumamem, tot i que demanava que se'n milloressin determi
nats aspectes. A Sam Quirze reclamaven que es limités l'alçada 
1 es regulés l'estètica de les edillcacions previstes i, a ca la Banys 
i cala Marcona, que no s'hi pogués construir cap tipus d'equi
pament perquè es considerava que eren els ultims corredors 
biològics que comunicaven la franja costanera amb els espais 
PEIN (Pla d'espais d 'interès natural) interiors de les Gavarres i 
l'Ardenya. 

L'estiu de 2004 al debat sobre la urbanització d'aquests sectors es 
va sumar al PlRU ,mRr l·l ,1om I TU.Ml< l 191-ll, aparegut com a 
conseqüència dels aldarulls que van tenir-hi lloc durant l'estiu. 
L'any 2005 s'ha\ria d'aprovar de manera definitiva el PI.l rnRr-( ,,,R 

l R1w,,,1 l( PLL s1sTrM.-\ ( (hT\:-11 R l 13!-ll, fet que podria componar 
una major protecció d'aquests secLOrs. 

Més informació: 

W\\'\\ llorct.org 
Wl\"\\.,nslloret org 

MJP 
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145 PLA URBANÍSTIC DE CAN BUSQUETS (SANT CUGAT DEL VALLÈS) 
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LA1untament de Sant Cugat del Vallès proposa la urbanització d'un sector forestal que toca amb 
el parc de Collserola. tot aprofitant la legalització de noranta habitatges fora d'ordenació. La 
proposta, que implica una modificació de Pla general metropolità, és rebutjada per una part dels 
veïns, per les associacions ecologistes i pels socis de govern de l'Ajuntament i bona part de 
l'oposició. La Fundació Sant Cugat anuncia que presentarà una proposta alternativa per a trobar 
una sortida al conflicte. 

Can Busquets és un sector forestal d'unes 17 ha que es troba a la 
capçalera de la vall de la Rierada, a la zona perimetral del parc de 
Collserola, a la Floresta (Sant Cugat del Vallès). Es tracta d'una zo
na d'elevat interès natural i paisatgístic, malgrat que hi ha uns nor
anta habitatges que es troben fora d'ordenació. 

L'any 1976, amb l'aprovació del Pla general metropolità (PGM, 
aquesta àrea fou qualificada com a sòl urban itzable no programat 
(clau 21) de desenvolupament opcional. Aquesta classificació 
comporta la consideració del sòl com a susceplible cie ser urbanit
zat, però obliga a un tràmit previ -que en requereix la programa
ció per a justi ficar-ne la necessitat- per a iniciar la urbanització 
efectiva. La ubicació de Can Busquets fa que aquest indret es tro
bi sotmès, com altres espais oberts com ara 1'1 w~1 t 1rn1 T•)RRI 

'-:1 t,R\ 12003461, una altra zona amb clau 21 al mateix municipi , 
a la pressió immobiliària associada al creixement urbà, i a les de
mandes socials de preservació dels espais lliures i de manteniment 

dels paisatges. 

L'Ajuntament va proposar legalitzar els noranta habitatges que es 
trobaven fora d'ordenació per mitjà d'una modificació del PGM al 
sector cie la Floresta que permetria construir seixanta-cinc nous 
habitatges unifamiliars. l.a proposta va despertar una important 
reacció de rebuig veïnal i de les associacions ecologistes. Es va cre
ar la Plataforma Cívica per la Defensa de Can Busquets, que va re
collir durant nou mesos més de cinc mil cent signatures a favor 
d'un manifest que es va lliurar el mes de juliol a l'Ajuntament de 
Sant Cugat i al Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques de la Generalitat. Aquest manifest considerava que la 
urbanització era una agressió al parc de Collserola i demanava que 
no es pennetessin no\·es construccions al sector. La Plataforma va 
organitzar diversos actes, com una caminada cie més de dues-cen
tes persones a favor de la protecció de l'espai. 

La Plataforma també argumentava que el projecte de modificació 
del PGM i la proposta d'urbanització era contrària al Pla d'acció de 

l'Agenda 21 local del municipi, validat pel Fòrum Sant Cugat 
Sostenible, i proposava iniciar un procés de p rotecció de la zona 
de can Busquets per tal d'incloure-la dins de l'àmbit del Pla espe
cial de protecció de Collserola i del Pla d'espais d'interès natural. 

A l'Ajuntament, el conílicte va fer trontollar l'estabilitat de l'e
qu ip de govern format per Convergència i Unió (CiU) en coa
lició amb Esquerra Republicana cie Catalunya (ERC). CiU pre
tenia aprovar el projecte amb els vots del Partit Popular (PP), 
malgrat els vots en contra de la resta de partits , inclòs ERC, q ue 
es va posar clarament en contra de la urbaniLzació de Can 
Busquets. La tensió a l'Ajuntament es va reflectir en les d ues 
mocions presentades per grups de l'oposició per tal d'aturar el 
procés en tràmit, unes mocions que no es van aprovar a causa 
dels vots contraris de CiU i PP. 

A la darreria cie l'any, la Fundació Sant Cugat, que cies d'un prin
cipi havia mostrat una voluntat mediadora en el conflicte, es va 
oferir a preparar una proposta urbanística alternativa. Aquesta 
hauria cie pem1etre legalitzar els habitatges existents al sector sen
se haver de construir-hi res de nou i a la vegada reconèLxer els 
drets dels propietaris i oferir-los alguna proposta. L' any va acabar 
sense que encara no s'hagués presentat aquesta alternativa i sen
se que s'hagués aprovat definitivament el pla urbanístic de Can 
Busquets. 

Més informació: 

W\\W.laíloresta .or'¡!/canhusquets/indcx. ht m 
W \\w. laílorcsta. o rglm u~sol/ 

XSR, XBR i JRL 

Jaume Busqucts I Albert Conina (.2003) la Torre Negra. 
PlaneJament mctro11l1lità. p.11s:1tge I prcssw irnmobiliàna". A' 
Onol N el lo (ed ) "\,¡u,. no! El:; ümnirl!', en 11101 1a/s u 
Cuwlun,11. Bar,elt1na Ednorial Empúnes 
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El Pla director urbanístic del sistema costaner fixa la protecció de l'espai de cap Ras a Llançà, 
on el Pla d'ordenació urbanística municipal havia projectat la construcció de trenta-cinc 
habitatges i un hotel. L'entitat ecologista Salvem !'Empordà es mostra satisfeta per aquesta 
mesura però lamenta que la reclassificació pugui comportar el pagament d'indemnitzacions. 

El cap Ras és una pelita península situada entre Llançà i Colera, a 
l'Alt Empordà, i representa un dels últims espais sense construc
cions de la primera línia de mar del mu nicipi de Llançà. Al sector 
de Colera aquest espai estava qualificat com a no urbanitzable, 
mentre que a Llançà el Pla d'ordenació urbanística municipal 
(POUM), presentat a exposició pública el 2001, hi planificava la 
construcció de trenta-cinc habitatges i un hotel en una superfície 
de 58.000 m' . La Lnstitució Alt Empordanesa per a la Defensa i 
Estudi de la Natura (LAEDEN) va presentar diverses al·legacions, 
en les quals demanava la protecció de l'espai, que foren desestima
des per l'Ajuntament. 

El març de 2002 la Comissió Territorial d 'Urbanisme de Girona va 
aprovar definitivament el POUM i poc després la platafonna 
Salvem l'Empordà va interposar un recurs contenciós administra
tiu contra aquesta aprovació. El setembre d'aquell mateix any es 
va crear la platafom1a cívica Salvem Cap Ras que també demana
va la reclassificació d'aquest espai com a sòl no urbanitzable i la re
dacció d'un pla per a preservar-lo. 

El febrer de 2004 Salvem Cap Ras va demanar al conseller de 
Polltica Territorial i Obres Públiques, Joaqu im Nadal, que el 
nou Departament impedís la u rbanització de cap Ras. El mes de 
maig, el Departament de Politica Terri torial i Obres Públiques 
(DPTOP) va aprovar inicialment el PLA DIR[CTOR t.,RBA'ihllL Dl·l 

,b1 r MA t nsnt\r ~ l 1381 , que protegia els sòls no urbanitzables i 
els sòls urbanitzables no delimitats, i per tant incloïa el sector 
de cap Ras situat a Colera però no el de Llançà, classificat com 
a sòl urbanitzable delimitat. Amb tot, el DPTOP es va compro
metre a elaborar un segon pla direct0r específic pel sòl urba
nitzable delimitat sense pla parcial aprovat -que en cercles pro
fessionals es va començar a anomenar Segon pla director 
urbanístic del sistema costaner- i, fins que aquest no s'aprovés, 
va suspendre Ics tramitacions i llicències en tots els sect0rs afec
tats, entre els quals cap Ras. 

El mes de juliol Salvem !'Empordà va organitzar el segon ani
versari de la plataforma a Llançà per tal de recordar que la re-

qualificació d e cap Ras n'era un dels objectius p rioritaris. Mal
grat valorar positivament que s'haguessin suspès les llicències, 
asseguraven que la protecció de l'espai encara no estava garan
tida. 

El Pla director urbanístic del sistema costaner 
inclou cap Ras 
El mes de novembre el Departament de Polltica Territorial aprova
va els objectius i criteris del Segon pla d irector urbanístic del sis
tema costaner, centrat en el sòl urbanitzable delimitat sense pla 
parcial aprovat, que englobava cinquanta espais, entre els quals 
cap Ras. L'objectiu en aquests sectors era aconseguir un desenvo
lupament urbanístic sostenible, sense excloure la possibilitat de 
requalificar alguns dels espais com a no urbanitzables si així es re
queria. Pocs dies després el DPTOP va assegurar que no es pem1e
tria urbanitzar a cap Ras i es van iniciar les converses per pactar 
les compensacions als propietaris. Salvem !'Empordà va celebrar la 
decisió del Govern però va lamentar que la possible reclassificació 
comportés un cost econòmic. La portaveu de la plataforma, Marta 
Ball-llosera, argumentava que els propietaris no tenien drets ad
quirits, Jª que el pla parcial no havia estat aprovat i, per tant, no 
calia indemnitzar-los. L'alcalde de Llançà, Pere Vila i Fulcarà, de 
Convergència i Unió (CiU) es mostrava favorable a la protecció de 
l'espai tot i que advenia que l'Ajuntament no estava disposat a as
sumir el cost de la indemnització. 

Per al 2005 es preveia que es decidís quin seria el futur definitiu 
de cap Ras un cop es resolguessin les negociacions entre propieta
ris i Generalitat i s'aprovés definitivament el Segon Pla director ur
banístic del sistema costaner. 

Més informació: 

ww,\.llanca.nu 
www.cnraJillo nct/salvemcaprns 
ww,\ sah cm-emporda.org 

MJP 
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147 PLA URBANÍSTIC DE FLUVIANÀUTIC (SANT PERE PESCADOR) 

314 

Es manté el litigi judicial entre els promotors de la urbanització de Fluvianàutic i la Generalitat. 
que. pels valors ecològics que té. havia declarat els terrenys no urbanitzables. Mentrestant el 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques compra una part dels terrenys i es planteja 
enderrocar l'edifici mig construn existent. 

Antecedents 200 3.122 

El Pla d'ordenació urbanlslica municipal (POUM) de Sant Pere 
Pescador (Alt Empordà) autoritzava des del 1975 la urbanització 
d'un sector de 15 ha situat a la desembocadura del Fluvia, a pri
mera línia de mar. El 1976 es van iniciar les obres que, tot i que 
no es van poder acabar, hi van deixar l'estructura d'un edifici de 
sis plantes i una xarxa de canals de navegació. 

A partir del 2001 l'empresa \IL\I lmmuebles, S.L. va iniciar els trà
mits per a executar una urbanització que inclouria entre cinc
cents i set-cents apartaments, sis nous ediíicis de tres plantes i un 
club nàutic, fet que va aixecar fones cmiques en sectors ecologis
tes. El 2003 cl conseller de Polilica Territorial i Obres Públiques, 
Felip Puig, va decidir classificar els terrenys com a sòl no urbanit
zable, atesos els valors agrícoles i ecològics de la zona, la proximi
tat amb el Parc Natural dels Aiguamolls de !'Empordà i el perill d'i
nundació. \ILV "ª presentar un contenciós administratiu per a 
obtenir una indemnització pel fet de la rcqualificació dels terrenys. 

El mes de novembre de 2004 l'alcalde de Sant Pere Pescador, 
Florenci Bosch (Convergència i Unió, CiU), va assegurar que el 

Depanamem de Pobtica Terriwtial i Obres Públiques (DPTOP) 
havia o fen als promotors de Fluvianàutic finques urbanitzables en 
altres municipis com a fórmula de compensació per a tancar el li
tigi Judicial, extrem que fou negat per fems del Departament. 
D'altra banda Bosch reclamava que l'Ajuntament fos compensat 
pels diners que deixaria de rebre en no fer-se la urbanització. 

A final de desembre el DPTOP "ª comprar, per 20.000 euros, 
una de les parcel·les de Fluvianàutic, de 1.375 m , on hi ha
via l'edifici de sis plantes mig construït i se'n van iniciar els 
tràmi ts per a l'enderrocament. Per a la resta de l'espai, tol 1 

que encara no s'havia resolt el contenciós, les administ racions 
apostaven perquè passés també a ser públic i es vinculés al 
Parc Natural. 

MJP 

Més informació: 

El Departament de Política Territorial i Obres Públiques va adquirir una parcel·la de Fluvianàutic per procedir a l'enderroc de l'edifici a mig construir. Foto: ÀI~ Tarroja 
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S'aprova i s'inicia definitivament la construcció del nou estadi de futbol del Reial Club Esportiu 
Espanyol en uns terrenys entre el Prat de Llobregat i Cornellà de Llobregat. Per a l'aprovació del 
projecte, que es finançarà amb la creació d'un complex terciari, lúdic i comercial ha estat 
necessari tramitar una modificació puntual de Pla general metropolità i aprovar, via llei 
d'acompanyament de pressupostos, d'una disposició addicional a la Llei d'equipaments 
comercials. 

L'any 1997 el Reial Club Esportiu Espanyol ( RCD Espanyol) va 
enderrocar el seu camp de futbol situat a tocar de l'avinguda de 
Sarrià de Barcelona. Els terrenys, classificats inicialment com a 
equipament esportiu, van ser reclassificats com a residencials. 
Després de vendres l'àmbit, el Club es va instal·lar temporal
ment a l'Estadi Olímpic de Montjuïc, propietat de l'Ajuntament 
de Barcelona, mentre buscava una localilZació per a construir
hi un nou camp. 

El lloc escollit per a construir el nou estadi va ser un terreny 
conegut amb el nom de Plana del Galet, de 35.000 m' d'ex
tensió, situat entre els municipis de Cornellà del Llobregat 
(53%) i el Prat del Llobregat ( 4 7%), prop del riu Llobregat. 
L'àrea era el resultat de la dessecació l'any 1974 d'un antic 
meandre del riu , amb la finalitat d'evitar les inundacions pe
riòdiques que s'hi patien. 

El solar, qualificat parcialment com a zona verda i parcialment 
com a industrial pel Pla general metropolità (PGM), propietat 
de diverses institucions, particulars i del club de futbol mateix, 
havia estat ocupat els darrers anys per una fàbrica de grava i al
tres activitats residuals periurbanes. Més tard, la construcció del 
cinturó del litoral va dificultar molt l'accés a aquesta zona des 
del nucli urbà del Pral. Per la banda de Cornellà, aquests te
rrenys tocaven al recinte firal, l'auditori i el World T,·ade Center. 

El març de 2003 el conseller de Polllica Territorial i Obres Pú
bliques (PTOP) d'aleshores, Felip Puig, l'alcalde de Cornellà, 
Josep Montilla, i el del Prat de Llobregat, Lluís Tejedor, junt 
amb el president del RCD Espanyol Daniel Sanchez Llibre van 
signar un conveni de cooperació per a posar en marxa el pro
jecte de nou estadi. El mes de maig es va col·locar la primera 
pedra de l'equipament. 

El projecte del Nou Estadi de Cornellà-el Prat 
El projecte preveia la construcció d'un estadi amb un aforament 
per a 40.000 persones, ampliable a 42.000, amb zona VlP i de 
premsa. El 98% de les grades estarien cobertes, seguint el mo
del anglès, i es preveia també la instal·lació de plaques fotovol
taiques a la coberta. Adjacent al camp de futbol, hi hauria una 
zona de 55.000 m' , definida com a lúdica i familiar, que acolli
ria activitats esportives i comercials de diversa mena. El recime 
tindria també una zona verda de 7 ha i més de 3.500 places d'a
parcament. 

El projecte, dissenyat pel grup Gasulla, Fenwick i Arup, es forma
litzaria en un triangle en planta amb dues places principals: la de 
l'esport, en la qual es durien a terme activitats durant el dia; i la de 
lleure, que donaria accés a la zona lúdica i familiar, on hi hauria 
botigues, bars, restaurants, cinemes, un hotel, circuits de ciclisme, 

un mur d'escalada, pistes de patinatge, un gimnàs, una pista de 
bitlles i un jardL 

El nou complex espanyolista també comportaria una millora dels 
accessos en transport públic i viaris a la zona: es crearien diverses 
parades d'autobús al voltant, s'incrementaria el pas dels Ferro
carrils de la Generalitat i s'estudiava també la possibilitat de loca
lilZar una parada del TRA\l!IAI\ l l R31 per a connectar la ciutat i les 
localitats velnes amb el camp. També es preveia construir una pas
sarel·la per a vianants i bicicletes que pennetés l'accés dels veïns 
del Prat al complex. 

Imatge dels terrenys de la Plana del Galet, entre el Pral de Llobregat i Cornellà, on es conslrueix 
la ciutal esportiva del RCD Espanyol. Foto: Marta Casas 

El cost de construcció de l'Estadi de Cornellà-el Prat estava pres
supostat en 39 milions d'euros i les obres d'urbanització dels te
rrenys, en 23 milions d'euros. El Club preveia finançar el projecte 
amb la venda de tota la promoció terciària del complex. L'empresa 
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escollida per a l'execució de les obres va ser Fomento de Cons
trucciones y Contratas (FCC). 

S'aprova la modificació de Pla general metropolità 
Per a obtenir-ne l'aprovació urbanística va caldre que el RCD 
Espanyol gestionés la pennuta dels usos del s61 previstos a la zona 
amb un solar de 7,6 ha que posseeix a la riera de Can Solé, a l'en
torn de la Colònia Güell, entre Santa Coloma de Cervelló i Sant Boi 
de Llobregat, que es destinarien a zona verda i, en pan, a activitats 
industrials i terciàries. 

Finalment, a la primeria de febrer de 2004, el Govern de la 
Generalitat va aprovar la modiflcació del Pla general metropolità que 
donava per vàlida la nova qualificació d'usos i la construcció del nou 
complex lúdic i comercial. 

Polèmica per l'àrea comercial inclosa en el proj ecte 
Un cop coneguda la modificació del PGM, els alcaldes de Cornellà i 
el Prat van coincidir a assenyalar que "aquest projecte aportarà un 
gran valor afegit a una zona molt degradada, que es convertirà en 
una nova àrea de centralitat metropolitana". 

A principi de juny, el grup d'ERC al consistori de Cornellà va criti
car els riscos que el futur complex lúdic i esportiu de l'Espanyol po
dria comportar per al comerç de la ciutat i van anunciar que presen
tarien una proposta al Parlament perquè s'estudiés la conveniència 
del projecte. Cap associació de comerciants del municipi va donar 
suport a les critiques. 

La Llei 17(2002, de 19 de desembre, d'equipaments comercials limi
tava, en temies generals, la possibilitat que en els propers anys es 

construïssin a Catalunya noves instal·lacions comercials i de lleure. 
Això, que d'entrada podria ser un obstacle a la construcció del cen
tre comercial previst pel RCD Espanyol, va deixar de ser-ho amb l'a
provació de la Llei d'acompanyament dels pressupostos de la 
Generalitat de Catalunya, de 13 de juliol de 2004, que afegia una 
disposició addicional a la Llei 17 {2002, segons la qual s'establien ex
cepcions a la construcció de nous centres comercials com en el cas 
de les instal·lacions comercials de tipus esportiu i amb capacitat d'a
forament per a més de 30.000 espectadors. 

Inici definitiu de les obres 
El 22 de desembre de 2004, Daniel Sanchez Llibre, president del 
RCD Espanyol, va inaugurar la primera fase de les obres, que con
sistia en la urbanització del terreny. La fase segúent s'iniciaria, segons 
les previsions del Club, el juliol de 2005, quan es començaria la 
construcció del recinte esportiu. El Club preveia poder utilitzar el 
nou estadi el 2007. 

Els governs municipals del Prat i de Cornellà preveuen la constitu
ció d'un òrgan únic de gestió a fi de garantir la coordinació, el man
teniment i el funcionament adequats del sector. 

Més informació: 

W\11, . rcdcspanyol .com 
11ww.aJ-clprat csi 
\\Ww.rnrnellawcb.com/ 
h u p://usuari<.1s. lycos.es/gran pe rico/Club. ht m l 
hup://1111-w parlam~nt-cat net/activnat/hopd0ïb085. pdf 

MXA 
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PLA URBANÍSTIC DE LA PINEDA D'EN GORI {PALAMÓS) 149 

L'.equip de govern de l'Ajuntament de Palamós discrepa sobre el futur de la Pineda d'en Gori un 
espai urbanitzable amb pla parcial aprovat Mentre Esquerra Republicana de Catalunya , Partit 
dels Socialistes de Catalunya es mostren favorables a reduir l'edificabilitat , protegir la primera 
línia de mar per a no haver d'indemnitzar els propietaris, l'Entesa-lCV demana la protecció 
integral de l'espai. Per aquest i altres motius, a final d'any es trenca el pacte de govern i PSC i 
ERC queden en minoria. 

La Pineda d'en Gori és un espai situat entre les cales de la Fosca i 
de s'Alguer, a l'extrem nord del terme municipal de Palamós, al 
Baix Empordà. La urbanització d'aquest sector estava prevista al 
Pla General d'Ordenació Urbana (PGOU) de 1992 i havia de su
posar la continuació cap a l'est del creixement del nucli Luristic de 
la Fosca. 

El març de 2002 es va aprovar definitivament el pla parcial que 
preveia construir vuitanta habitatges distribuïts en quatre blocs de 
planta baixa i tres pisos, tocant un extrem de la pineda, mentre 
que la resta, especialment la part que donava a primera línia de 
mar, passaria a ser de propietat municipal. També es preveia pro
tegir un dels extrems del sector que afectava la cala s'Alguer, de
clarada l'any 1996 Bé Cultural d'Interès Nacional (BCIN) per les 
tradicionals barraques de pescadors de la platja que hi havia, que 
dataven del segle XVI. No obstant això, uns mesos després de l'a
pro\·ació, l'Ajuntament de Palamós va descobrir que una sentèn
cia del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya (TSJC) de l'any 
2000 havia resolt suspendre aquesta declaració, ja que no se n'ha
vien demanat els informes preceptius. D'aquesta manera la cala 
restava desprotegida i calia aturar el projecte urbanístic mentre es 
realitzaven els tràmits per a catalogar-la de nou. 

L' equip de govern d iscrepa sobre el futur 
de l'espai 
Les eleccions municipals del maig de 2003 van donar lloc a un 
nou equip de govern integrat pel Partit dels Socialistes de Cata
lunya (PSC), que tenia l'alcaldia, l'Entesa de Palamós-Iniciativa per 
Catalunya Verds (Entesa-lCV) i Esquerra Republicana de Catalu
nya (ERC). Els diversos grups tenien posicions diferents respecte 
del futur de la Pineda d'en Gori. L' Entesa-ICV era partidària de 
protegir tot l'espai i advertia que abandonaria l'equip de govern si 
s'hi deixava construir. En canvi, PSC i ERC asseguraven que des
classificar el sector comportaria un elevat cost econòmic per a 
l'Ajuntament i apostaven per reduir el nombre d'habitatges a can
vi de compensacions en altres terrenys. El conseller de Pol!tica 
Territorial i Obres Públiques, Joaquim Nadal, assegurava que s'es
tava treballant per a protegir l'espai, tol i que va advertir que no 

seria possible fer-ho «a cop de talonari», tal com l'anterior govern 
havia fet a l'bl'\I D0 l!\ILR.ÈS ~AIL"R.-\L C..\~fl:.LL-C\I' ROi(, 170]. 

El març de 2004 les plataformes Salvem Castell i Salvem 
l'Empordà van realitzar un acte públic a favor de la preservació de 
la Pineda d'en Gori que va reunir unes cinc-centes persones i on 
demanaven l'ampliació del PEIN Castell-Cap Roig fins a aquest 
espai. 

S'aprova el BCIN i comencen les negociacions 
El mes d'abril la Generalitat va declarar la cala de s'Alguer BCIN, 
fet que assegurava la protecció del sector de la Pineda d'en Gori 
inclòs dins l'espai. A partir de llavors van començar les negocia
cions entre l'Ajuntament de Palamós i els promotors dels habitat
ges. L'alcaldessa, Maria Teresa Ferrés, assegurava el mes d'octubre 
que la solució ftnal passaria per deixar construir únicament una 
part dels quatre blocs de pisos a la Pineda d'en Gori i la resta, a 
l'antic càmping Vilarromà, a l'avinguda de Catalunya, després que 
els promotors es neguessin a traslladar en aquest punt tota l'edifi
cabilitat. 

Aquesta possible solució no va agradar gens a l'Entesa-ICV que va 
reiterar la necessitat de protegir tot l'espai. Aquesta i altres desavi
nences van propiciar la sortida a final d'any del grup Entesa-ICV 
de l'equip de govern. D'aquesta manera PSC i ERC es quedaven 
en minoria. 

Per al 2005 l'equip de govern de l'Ajuntament havia de tirar enda
vant la revisió del Pla d'ordenació urbanística municipal (POUM), 
fet que podria resoldre definitivament el futur de la Pineda d'en 
Gori. 

Més informació: 

www.palamos.org 
www.sal\·em-emporda.org 

MJP 
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150 PLA URBANÍSTIC DE LA PLAT JA LLARGA (VILANOVA l LA GELTRÚ) 
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El Pla especial de reforma interior de la Plat1a Llarga de Vilanova I la Geltrú proposa la 
urbanització d'un dels darrers espais lliures del litoral barceloní. El Pla estableix per a aquesta 
zona d'aiguamolls la construcció de dos-cents cinquanta-nou habitatges concentrats a la meitat 
interior del sector i un pla especial de protecció de l'espai litoral que queda lliure. La iniciativa 
suscita l'oposició d'un conjunt de ciutadans i entitats i l'Ajuntament inicia una negociació amb la 
promotora. El mes de juliol, la Junta de Govern Local atura el Pla pel risc d'inundació que té el 
sector. 

Vilanova i la Geltrú és la capital de la comarca del Garraf, és situa
da a la costa, a mig camí entre les àrees metropolitanes de Barce
lona i Tarragona. El terme municipal té una extensió de 33,5 km' 
i una població de quasi seixanta mil habitants el 2004. La ciutat 
organitza un entom territorial més ampli i actualment manté una 
cena activitat agr!cola, una ílota pesquera de les més importants 
de Catalunya, un sector industrial que s'ha anat transformam al 
llarg dels darrers anys, a més d'un creixent sector de serveis. 

El sector de la Platja Llarga és un espai d'aiguamolls situat a po
nent del terme de Vilanova i la Geltrú, sobre la plana deltaica del 
riu FoLx, on als anys seixanta s'havia començat una urbanització 
en cominuitat amb la franja adjacent densament construïda ano
menada Ibersol. 

El Pla general de l'any 1983 va classificar aquest àmbit, que englo
bava també Ibersol i abraçava 10'36 ha, com a sòl urbà sotmès a 
la redacció d'un pla especial que concretés en el futur les caracte
r!sliques de la continuació de la urbanització. La proposta esque
màtica prevista al pla apuntava a urbanitzar el sector sencer, acre
ar-hi una zona de parc urbà i a prolongar-hi el passeig marítim a 
primera l!nia de mar. 

El Pla especial de reforma interior (PER!), que havia de desenvo
lupar i definir formalment els paràmetres urbanístics fixats pel Pla 
general, es va redactar el 1989 i, tot i mantenir l'edificabilitat del 
sector prevista en el Pla general, que comportava la construcció de 
dos-cents cinquanta nou habitatges, la concentrava en la banda in
terior per a permetre un augment del sòl lliure públic un cop s'e
xecutés el PER! El 1997 es va redactar el projecte d'urbanització 
que definia els caners de la franja construida i també l'espai lliure 
com a futur espai natural protegit de 5'09 ha, les mesures de pro
tecció i gestió del qual van ser definides per un pla especial de res
tauració i protecció (PERP) redactat per l'Escola Tècnica Superior 
d'Arquitectura de Barcelona (ETSAB), de la Universitat Politècnica 
de Catalunya. 

El 2001, en aprovar-se la revisió del Pla general de Vilanova i la 
Geltrú, no es van introduir canvis al sector, atès que es va enten
dre que el fet que el Pla de l'any 1983 definís el sector com a ur
banitzable ja generava drets adquirits als propietaris que estaven 
tirant endavant la urbanització, als quals caldria indemnitzar si es 
classificava el sòl com a no urbanitzable. 

El projecte d'urbanització que s'havia començat a tramitar el 1997 
no va obtenir l'informe favorable de la Direcció General de Costes 
del Ministeri de Medi ambient fins el 2002 quan, seguint les seves 
prescripcions, la promotora va fer-se càrrec de la construcció d'es
pigons a la platja, per tal de garantir l'estabilitat de la línia de cos
ta, erosionada permanentment per l'efecte del port de Vilanova. 

El 2003, després de les eleccions autonòmiques, el nou govern va 
engegar la redacció del P1 A OIRFl TOR t R1w,r,r1L 011 SNHIA l,,~

Hl'\FR l 1181 en una aposta per la preservació dels darrers espais 
no urbanitzats del lit0ral català, però aquest no afectava cl sector 
de la Pla~a Llarga perquè ja comptava amb un pla especial en sòl 
urbà aprovat que hauria obligat a afrontar indemnitzacions molt 
elevades. 

I.;aprovació del P ERP, procés d ifícil 
Després d'un llarg procés de tramitació que va començar el 2001 , 
el PERP de la Platja Llarga de Vilanova i la Geltrú va ser aprovat 
definitivament per la Comissió Territorial d'Urbanisme cie 
Barcelona (CTUB) el 19 de maig de 2004 El PERP tenia com a ob
jectius garantir que l'espai lliure del PERI, aixi com els equipa
ments i les infraestructures, respectarien el criteri de recuperar la 
zona humida en l'espai lliure públic previst al sector cie la Platja 
Llarga, anicular la relació de l'espai natural amb la zona edificada, 
protegir i restaurar el cordó de dunes i les comunitats vegetals i 
restringir els usos permesos entre els edificis i la platja. 

L' octubre de 2003 es van iniciar les obres de vialitat a la zona 
construïble i cie restauració de la zona humida a l'àmbit d'espai 
lliure. El desembre del mateix any, la construct0ra va demanar una 
modificació puntual del Pla general per a permetre la construcció 
d'un hotel en el sector i una modificació en la tramitació de l'ex
pedient. Paral·lelament, la CTUB va demanar un informe a l'Agèn
cia Catalana de l'Aigua (ACA) sobre la inunclabilitat del sector. 

La plataforma Salvem Platja Llarga, que integrava disset entitats, 
considerava que el planejament vigent s'havia originat en una èpo
ca de menor sensibilitat ambiental i que continuava apostant per 
un model obsolet de turisme de sol i platja. Així, ,va demanar, al 
llarg de 2004, la suspensió definitiva de les llicències d'obra exis
tents o en tràmit, la reclassificació de tot el sector de la Platja Llarga 
a sòl no urbanitzable protegit, la creació d'un nou espai d'interès 
natural i la seva regulació per a preservar els valors naturals d'una 
de les dues últimes platges sense urbanitzar que quedaven entre 
el delta del Llobregat i el Vendrell, juntament amb la platja de l.FS 
!\11URll L l-~h l I 53). a la desembocadura de la riera de la Bisbal. 

Per la seva banda, Greenpeace va incloure aquest espai entre els 
punts negres recollits en el seu informe "Destrucción a toda costa 
2004". 

Segons informava la premsa comarcal durant l'estiu de 2004, les 
mobilitzacions empreses per la platafom1a Salvem Platja Llarga 
van suscitar l'adhesió de sis-centes tretze entitats i ciutadans i van 
incloure diversos contactes amb el Departament de Política Terri
torial i Obres Públiques, el Departament de Medi Ambient i Habi
tatge i els responsables del consistori. Els representants cie la pla-
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taforrna van presentar als serveis lècnics de l'Ajuntament un informe 
elaborat pel Departament de Geodinàmica i Geofísica de la FacullaL 
de Geologia de la Universitat de Barcelona, que determinava que la 
zona era inundable i, a final d'any, van lliurar al Registre de l'Ajun
tament les cinc mil signatures recollides durant la campanya, acom
panyades d'un document que demanava formalment la desclassifi
cació dels terrenys. 

Des d'abans de l'estiu els responsables municipals van iniciar contac
tes amb l'empresa promotora, el Grup Subirats Berenguer, per a es
tudiar fórmules que evitessin la construcció de l'àmbit de la Platja 
Llarga. Entre les possibilitats sospesades per a evitar una indemnit
zació mínima de 30 milions d'euros, s'apuntava la permuta per al
tres terren)'S de propietat municipal. 

El portaveu de l'oposició, Esteve Orriols (Convergència i Unió, 
CiU), es va queixar de la manca de discussió sobre les negociacions 
en els organismes interns de l'Ajuntament i del trencament del con
sens en matèria cie planificació urbanística, mentre que els repre
sentants de l'equip de govern, del Partit dels Socialistes de Cata
lunya, (PSC), asseguraven haver mantingut informada en tot 
moment la Comissió d'Acció Territorial de l'equip municipal. La 
promotora, al seu tom, defensa,,a la legalilat de les actuacions pre
vistes i afirmava que la protecció de l'espai natural era compatible 
amb l'edificació i quedava garantida pel PERP, i recordava, tanma
teix, que amb els treballs de protecció i regeneració marítima que 

PLA URBANÍSTIC DE LA PLATJA LLARGA (VILANOVA l LA GELTRÚ) 

havia efectuat a través de la Junta de Compensació s'havia millorat 
l'estat de degradació de la platja en relació amb l'estat que tenia 
l'any 2001. 

El mes de juliol la Junta de Govern Local va decidir la suspensió 
de la primera llicència d'obres concedida al grup perquè l'informe 
de l'ACA plantejava la possibilitat que, efectivament, la zona fos 
inundable i demanava un estudi a la promotora. L'estudi realitzat 
per la promotora va negar l'existència d'aquest perill d'inundació. 
Però la plataforma Salvem Platja Llarga va fer arribar a l'ACA l'in
forme de la Universitat de Barcelona, que afinnava el contrari, i hi 
va adjuntar referències històriques, documentació i articles de 
premsa. 

A fmal d'any es continuava parlant de negociacions entre l'Ajunta
ment i l'empresa promotora, Subirats Berenguer, mentre que l'ACA 
encara no s'havia pronunciat respecte a la inundabilitat del sector. 

JRT 

Més informació 

11·,1 ,1.dcpan,1.org/p}at ¡all,1rg,1 
w,1. 1.1 grecnpe,Kt' org/c~pana/rcpt1rts/catalu-,1-dcstruld· ll-a-1, 1 

da-L 
http.//1.1.1\·111 tlanoYa org 

El pla d'urbanilzació de la Plalja Llarga ha quedal aturat pel possible risc d'inundació del sector. Folo: Tere Belmonte 
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151 PLA URBANÍSTIC DE LA VALL DE SANT JUST (SANT JUST DESVERN) 
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LAjuntament de Sant Just Desvern acorda amb una part dels propietaris de la Vall de Sant Just 
la permuta de l'edificabilitat d'aquest àmbit a altres indrets dins i fora del municipi. La Vall de 
Sant Just està situada dins del Parc de Collserola però classificada pel Pla general metropolità 
com a 21, urbanitzable no programat. El procés obligarà a tramitar una nova modificació del Pla 
general metropolità i a negociar amb els municipis veïns en un termini de set anys la possibilitat 
de preservar sense edificar aquesta vall 

El municipi de SanLJusl Desvern, a la comarca del Baix Llobre
gat, se situa a la falda occidental de la serra de Collserola, dis
posa d'una àmplia extensió de bosc, Lé una àmplia perspectiva 
del pla de Barcelona i del delta del Llobregat i una part del ter
me municipal és inclòs dins del Parc de Collserola. Sant Just té 
una morfologia urbana de densitats moderades, on es conser
ven edificis i masies modernistes emblemàtiques, tant a l'inte
rior de la zona urbana com a la vall forestal. L' any 2004 tenia 
quasi quinze mil habitants. 

L' Ajuntament de Sant Just Desvern és membre del Consorci del 
Parc de Collserola i panicipa també en la gestió dels espais oberts 
del parc de Torreblanca, la muntanya de Sant Pere Mànir i cl turó 
de la Penya del Moro --0n es localitzen restes d'un poblat ibèric
amb els ajuntaments d'Esplugues del Llobregat, de Sant Joan 
Despi i de Sant Feliu del Llobregat. 

Un urbanitzable no programat dins el límits 
del Parc de Collserola 
Dins el terme municipal de Santjust Desvern, la Vall de Sant Just 
segueix la conca fluvial de la riera Pahissa i és una de les polles 
d'entrada al Parc de Collserola. Fins a l'actualitat la pan més baixa 
de la Vall de Sant Just estava ocupada per conreus, especialment 
d'arbres fruiters, amb un sector extens de brolles i màquies, una 
hipica, una àrea de lleure infantil i un establiment de restauració. 
La resta de la Vall estava formada per conjunts vegetals diversos, 
entre els quals hi havia boscos d'alzines i de pins. 

La Vall de Santjust té espais classificats pel Pla general metropoli
tà (PGM) com a 21, és a dir, urbanitzables no programats, malgrat 
estar situada dins els límits del Parc de Collserola. El Parc de 
Collserola és espai natural Perí-urbà inclòs al Pla d'espais d'interès 
natural (PElN). El Pla especial d'ordenació i protecció del medi 
natural del Parc de Collserola de l'any J 988, és una norma subor
dinada al PGM que inclou l'àmbit de la Vall de Sant Just. 

Les àrees classificades com a 21 pel PGM es consideraven espais 
de reserva per a edificar en cas d'un gran creixement de la pobla
ció, i la seva urbanització definitiva requereix d'un estudi que en 
justifiqui la necessitat. De fet, bona part dels 21 metropolitans han 
estat objecte de conflictes veïnals que n'han demanat la protecció 
com a espais obens, com per exemple el cas de TORRI' NL'GRA 
12003:461 i el del PIA t.:RBAr>.1'11<... l'F Cl'< BL ,ql·l r, l 1451, o bé s'
han anal consolidant com a espais oberts en rebre la classificació 
de parc urbà que corresponia a altres àmbits metropolitans. 

La Vall és, doncs, un àmbit de reserva de PGM de fins a 120.000 
m' de sostre entre Collserola i el nucli urbà de Sant Just. Les zo
nes qualificades com a zones 21 en el PGM són: can Biosca, can 
Carbonell , can Vilà, ca n'Oliveres i la Miranda, classificades com a 

sòl urbanitzable no programat residencial, i l'espai comprès entre 
can Gelabert i can Solanes, classificat com a zona d'equipaments, 
no programats també. Des de fa anys, la quinzena de propietaris 
d'aquests terrenys tenia intenció de construir-hi 1.220 habitatges. 

Mobilitzacions per a preservar l'espai. 
L:ajuntamen t suspèn temporalment les llicències 
L' any 2002 la Plataforma Civica en Defensa de la Vall de Sant 
Just (PCDV), creada amb l'objèctiu de preservar la vall de l'edi
ficació i de pressionar l'Ajuntament perquè evités la urbanitza
ció de la Vall, va publicar un manifest on argumentava que les 
zones classificades dins el PGM com a 21 no haurien de gene
rar automàticament drets d'urbanització si no s'havien desenvo
lupat. La Plataforma demanava que no es construïssin noves 
vies de comunicació a la Vall i la declaració de l'àmbit del Parc 
de Collserola com a parc natural, per a garantir-ne la protecció 
de l'espai. 

Tot i les demandes dels propietaris per a desenvolupar l'àmbit, da
vant les protestes dels veïns i entitats per a preservar la Vall de Sant 
Just, l'Ajuntament de Sant Just va aprovar en ple el febrer de 2002 
suspendre temporalment la tramitació cie planejamem derivat i 
dels projectes de gestió urbanistica i es va comprometre a obrir un 
procés participatiu amb els veïns en relació amb el model de crei
xement del municipi. 

A partir d'aquest moment, els propietaris dels terrenys afectats que 
havien demanat el desenvolupament de l'àmbit van interposar de
mandes judicials contra el consistori per la suspensió de llicències. 
L' alcalde de Sant Just, Josep Perpinyà (Pa nit dels Socialistes de 
Catalunya, PSC), va admetre l'any 2004 que moltes d'aquestes de
mandes s'estaven perdent però que les estaven recorrent. 

El 22 de febrer de 2004 la Plataforma Cívica en Defensa de la 
Vall de Sant Just va convocar una manifestació que va aplegar 
mig miler de persones sota el lema "Salvem la Vall , és 
Collserola". La plataforma criticava l'actitud "poc decidida" de 
l'Ajuntament de Sant Just Desvern pel que feia a la preservació 
de la falda de Collserola i demanava l'ampliació de tota la vall a 
ser protegida com a parc. 

Acord per a la modificació puntual del PGM. 
Reubicació de ls terrenys a edificar 
El 15 de març de 2004 acabava la moratòria interposada pel con
sistori municipal de Sant just, que suspenia la tramitació de pla
nejament derivat. Aquell mateix dia, en un ple extraordinari, i des
prés de converses amb els propietaris, l'Ajuntament va aprovar, 
per unanimitat dels cinc partits amb representació municipal, que 
es redactaria i sol·licitaria una modificació puntual del PGM entre 
el Parc de Collserola i el nucli urbà. 
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La modificació acordada al ple preveia reduir els 120.000 m
2

que
reservava el PGM com a urbanitzables opcionals a 80.000 m

2
.

D'aquests, se'n van acordar distribuir 34.000 m
2

a zones sense ús

definit dins del municipi i els 46.000 m
2 restants es permutarien

amb altres municipis en un termini de set anys, per la qual cosa

Sant Just havia de començar un procés de negociació amb altres

ajuntaments. Per altra banda, l'acord també obligava els propieta-
ris afectats que haurien d'aportar 1,2 milions d'euros a la restau-

ració de la riera de Pahissa i traslladarien els habitatges de Can

Biosca, a més de desestimar els contenciosos que havien interpo-
sat al consistori.

Queixes de les entitats de la zona

El text finalment aprovat pel ple, titulat "Aprovació inicial de la mo-

dificació del Pla general metropolità (PGM) a l'àrea de contacte en-

tre el Parc de Collserola i el nucli urbà de Sant Just, de l'estudi am-

biental i del programa de participació ciutadana", no va satisfer la

PCDV En un document signat a l'abril la PCDV criticava que

l'Ajuntament supeditava la modificació del PGM al possible acord a

què s'havia d'arribar amb els propietaris. També denunciava que Ta-

cord exhauria el sòl urbanitzable del municipi per satisfer les expec-
tatives de negoci dels promotors i propietaris.

L'estratègia de l'Ajuntament de negociar amb els propietaris un can-

vi d'ubicació de l'edificació fou simultània i similar a l'adoptada per
altres equips de govern locals de municipis veins, com és el projec-
te de transformació urbana de Can Rigalt [185], a l'Hospitalet de

Llobregat, o el P la urbanístic Porta de Barcelona-CAUFEC [1611,
a Esplugues de Llobregat.

A final de maig, la plataforma Diagonal-Ponent que agrupa setze as-

sociacions de Barcelona, Esplugues de Llobregat, l'Hospitalet de

Llobregat i Sant Just Desvern (Associació de Veïns de Can Vidalet,
de Collblanc-Torrassa, de Pubilla Casas, del Camp Nou, de les

Corts, d'avinguda de Xile, del Racó de les Corts, del barris de la

Mercè, SOS Monuments, la Plataforma Ciutadana contra el Projecte
Barça 2000, la Plataforma Cívica en Defensa de la Vall de Sant Just,
la Plataforma d'Entitats de les Corts, la Federació d'Associacions de

Pare urbà serra de Collserola

Línia Alta Tensió

Ca n'Oliveres

Can Carbonell

Riera de Pahissa

FECSA

too
0 % £

Porta Parc

MàL·,
"

°°o
, Sant Just Desvern I:v o .... <

Límit Municipal

y&'ü \
' <?£ D oo

-ffiqapq S.

^a
D
D
°
D
D
a
DaXD g\ oòocil Esplugues de Llobregat

Barcelona

a

D

n

Po,:

W^j^oulu g 1% ^ "

Ronda de Dalt
Parc \

w,. p/ K
Urbanitzable No Programat (clau 21)

Flnestrelles .

_

'a- feo Tk
CAUFEC



322 

PLA URBANÍSTIC DE LA VALL DE SANT JUST (SANT JUST DESVERN) 

La vall de Sant Just en primer pla, amb el corredor del Llobregat al fons. Foto: Marta Casas 

Veïns de Barcelona i la Federació d'Associacions de Verns de 
l'Hospitalet), van presentar un mamfest per a exigir una moratòria 
de tOlS els projectes, que com cl de la Vall de Sant Just, afectaven el 
sector de ponent del continu urba barceloní. Des del col·lectiu de 
plataformes Diagonal Ponem es denunciava que el conjunt de pro
jectes que s'estaven preparant simultàniament i sense cap coordina
ció a l'àrea de ponent (la transformació urbana de Can Rigalt a 
l'Hospitalet, la de Finestrelles, i la de Pona de Barcelona CAUFEC a 
Esplugues) necessitaven una planificació conjunta perquè podien 
an"ibar a significar la construcció de més de quatre mil habitatges. a 
més d'oficines i centres comercials, en una àrea especialment densa. 

l'.acord signat per l'Ajuntament no obté el suport de 
tots els propietaris 
A final de novembre, dos propietaris no havien signat l'acord a què 
s'ha\'ia arribat el mes de març perquè vol ien, a canvi de renunciar als 
drets d'urbanització a la Vall, aconseguir més superfície edificable. La 
regidora d'Urbanisme de Sant Just, Anna Hernàndez (PSC), va ma
nifestar que una alternali\'a era "tirar endavant el conveni malgrat 
aquests dos propietaris, que tenen menys de la meitat de la superfí
cie tOtal, 1 que ells s'espavilin amb la J Unta de compensació". La re-

ANUARI TERRITORIAt 2004 

gidora va recordar que cl consistori tenia set anys per endavant per 
a negociar el trasllat dels 46.000 m I que, en cas de no arribar a cap 
acord, s'intentaria traslladar l'edificabilitat a altres zones del munici
pi, però en cap cas es construhia a la Vall. 

Finalment, el 27 de desembre, durant l'últim ple municipal de l'any, 
es va ratificar l'acord amb cl consens de tots els grups polítics de 
l'Ajuntamcm, tot i que el conveni només havia estat signat pels pro
pietaris d'un 60% de l'àmbit i van adoptar el compromls d'agilitar la 
tramitació amb l'objectiu de preservar la Vall. El consistori es ,·a do
nar tres mesos per redactar la modificació del PGM. 

Més informació: 

,,.,, ,, santjust com/indcx.ht m 
w,, ,, pange,1 org/alnu, 
http://:\cl'l'.p,1nge:1.org 
http://wllsnola.org 
http.//nan:rda.dhs.org,\·all -.;ant)ustrJcS\THl html 
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PLA URBANÍSTIC DE L'AIGUAMOLL DE CAN PONSIC (SANT QUIRZE DEL VALLÈS) 152 

El paratge de Can Ponsic, situat a Sant Quirze del Vallès, és una mostra del paisatge agroforestal 
propi de fa uns anys de la plana del Vallès. Aquest indret, anteriorment, era un aiguamoll, i ara 
forma part de l'anomenada Via Verda que connecta Collserola i Sant Llorenç del Munt i l'Obac. 
El mes de juliol s'aprova inicialment un pla especial que proposa la urbanització d'una part del 
paratge. Per aturar-lo, el mes d'agost es constitueix Sant Quirze del Vallès Natura, una entitat 
que poc temps després presenta 5.500 signatures de suport a un projecte de recuperació 
ambiental de Can Ponsic. Finalment. l'Ajuntament de Sant Quirze accedeix a estudiar una 
proposta de la Fundació Territori i Paisatge per a desenvolupar el projecte de recuperació. 

La zona anomenada úm Ponsic està situada al municipi de Sant 
Quirze del Vallès (Vallès Occidental), a l'oest del nucli urbà. 
Aquesta zona es troba al vessant nord de la serra de Galliners 
i configura un mosaic agroforestal de prats naturals, torrents amb 
vegetació de tibera, camps de conreu i uns antics aiguamolls co
bens de runes i terres. 

Aquest espai es troba en un àmbit estratègic tant des de la pers
pectiva de la connectivitat dels espais oberts del Vallès, com des de 
l'òptica del poblament: al nord d'aquest àmbit hi ha Sabadell i 
Terrassa, a otient Badia i Bellaterra, al sud Sant Cugat i a l'oest 
Rubl, és a dir, està envoltat d'una àrea poblada per més de 
500.000 persones. 

La serra de Galliners i la zona de Can Ponsic formen part de l'ano
menada Via Verda que ha de connectar a través d'espais obens de 
la plana el Parc de Collserola i el Parc Natural de la Sant Llorenç 
del Munt i Serra de l'Obac. Aquesta via verda és una proposta efec
tuada l'any 1996 pel Fòrum Terrassenc per a la Protecció i 
Ordenació del Medi Natural i del Paisatge, inclosa parcialment en 
el document l'Anella Verda de la Diputació de Barcelona, però que 
no disposa de cap tipus de protecció legal específica. La plana de 
Can Ponsic, a més, és una àrea de descans i alimentació per a 
ocells migratoris i acull el conjunt arqueològic de la Balma 
Neolrtica de Can Pallàs, que data de l'any 4.500 aC. 

El juliol de 2004, l'Ajuntament de Sant Quirze del Vallès va apro
var inicialment el Pla especial de Can Ponsic, un instrument pre
vist en el Pla general d'ordenació urbana del municipi aprovat 
l'any 2000. El Pla especial havia estat promogut per Heredad 
Torres del Pla, S. A., una empresa que representa l'Ordre dels 
Frares Menors Capuu<lns de Catalunya, el principal propietari del 
paratge de Can Ponsic. Les actuacions més destacables incloses en 
el Pla eren la urbanització de 2,8 ha d'habitatges unifamiliars i plu
rifamiliars, la previsió de 10 ha destinades a equipaments privats 
d'ús assistencial, sanitari i religiós i la construcció d'un vial de cir
cumval·lació amb una secció d'l 1,5 metres que passava per sobre 
de la zona dels aiguamolls i la balma neolitica. 

L'aprovació inicial del Pla especial de Can Ponsic va mobilitzar la 
ciutadania i el 9 d'agost es va constituir l'associació Sant Quirze 

del Vallès Natura per a aturar l'execució del Pla i proposar un pro
jecte alternatiu per a la zona. Aquesta entitat, integrada inicialment 
per cent cinquanta persones, va presentar al·legacions al Pla espe
cial perquè considerava que l'ordenació urbanlstica que s'hi pro
posava vulnerava la legislació d'aigües -afectava uns aiguamolls 
propers a un curs nuvial- i la directiva europea d'hàbitats en alte
rar un hàbitat de ribera. 

A més de les al·legacions, les actuacions de Sant Quirze del 
Vallès Natura van anar més enllà. El 9 de setembre, l'entitat va 
presentar en un acte que va reunir més de dues-centes cinquan
ta persones el Projecte agroforestal i dels aiguamolls de Can 
Ponsic. Aquest estudi era una proposta per a la millora ambien
tal del paratge de Can Ponsic que incorporava diverses actua
cions com ara la recuperació dels aiguamolls i del bosc de ribe
ra, la creació d'un observatori per a les aus migratòries, la 
rehabilitació de l'antiga masia de Can Ponsic com a centre d'in
terpretació de la natura i la creació de conreus ecològics per a la 
gent gran. Un mes més tard, l'entitat va presentar a l'Ajuntament 
5.500 signatures d'adhesió al projecte de recuperació de Can 
Ponsic. 

A final d'octubre, l'Ajuntament i diverses entitats conservacionis
tes encapçalades per Sant Quirze del Vallès Natura van arribar a 
un primer acord per a recuperar els aiguamolls de Can Ponsic, el 
qual implicava la Fundació Territori i Paisatge de Caixa Catalunya. 
L'Ajuntament es va comprometre a estudiar una proposta que ela
boraria la Fundació per a desenvolupar el projecte de recuperació 
de Can Ponsic redactat per Sa111 Quirze del Vallès Natura. Aquest 
compromís estava previst que es materialitzés posteriorment en 
un conveni de col·laboració e111re les tres institucions. D'altra ban
da, restava pendent la possible modificació del Pla especial de Can 
Ponsic. 

Més informació: 

W\V.\.Stq\,Org/ 
w\v., .stq\.org/M ENU 2/PONSI C. PDF 
hup://obrasocial caixacatalunya.cs 

XBR,JRL i XSR 
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El 9 de juny de 2003 l'equip de govern municipal del Vendrell format llavors per Convergència 
1 Unió i el Partit Popular va aprovar inicialment el Pla parcial que permetia edificar en un terç de 
l'àrea d'aiguamolls de les Madrigueres, últim espai sense urbanitzar de la costa del Baix 
Penedès. Finalment, el 5 de novembre de 2004, el Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques protegeix aquesta àrea d'aiguamolls en incloure-la en la llista provisional de terrenys 
inclosos en el Pla director urbanístic del sistema costaner per sectors de sòl urbanitzable 
delimitat, però sense pla parcial aprovat definitivament. 

Les Madrigueres s'ha convenit en l'última àrea sense urbanitzar de 
la costa del Baix Penedès i en l'últim reducte d'espècies i hàbitats 
representatius del seu paisatge. Es tracta d'una àrea de 25 ha d'ai
guamolls, dins del tenne municipal del Vendrell, fonnada per l'ac
ció d'un amic delta de la riera de la Bisbal i situada al barri marí
tim de Sant Salvador. L'espai està qualificat com a sòl urbanitzable 
no programat des de 1984 i, actualment, la meitat de la superfície 
ja està ocupada per la urbanització Pascual Mitjavila, construïda a 
fmal dels anys vuitanta. 

El 9 de juny de 2003, l'equip de govern de l'Ajuntament del 
Vendrell format aleshores per Convergència i Unió (CiU) i el 
Partit Popular (PP) i l'alcalde d'aquell moment, Benet Jané, van 
aprovar inicialmem el Pla parcial de la zona que comprèn els ai
guamolls de les Madrigueres. El Pla fou presentat per La promo
tora Compañia Española de Viviendas de Alquiler (Cevasa), i 
proposava edificar en un terç dels terrenys l. 481 habitatges, 
dels quals 600 estarien dins de les 25 ha d'aiguamolls que es 
pretenia protegir. La resta de l'àrea es volia convertir en un parc 
amb llacunes. 

El Grup Ecologista del Vendrell i del Baix Penedès (GEVEN) va 
alertar de la perillositat que suposada edificar en una zona inun
dable com les Madrigueres. També va denunciar l'anterior equip 
de govern del Vendrell d'haver aprovat el text refós del pla parcial 
només cinc dies abans que la nova alcadessa, Helena Arribas, del 
Partit Socialista de Catalunya (PSC), prengués possessió del cà-

rrec. El nou equip de govern format pel PSC i el PP va anunciar 
que estudiaria les condicions de possible inundabilitat. La propos
ta presentada pels ecologistes del GEVEN passava per la protecció 
de Lot el sector, a fi de convertir-lo en una zona d'inundació pro
tegida i de poder evitar la inundació del barri de Sant Salvador en 
cas que la riera baixés desbordada. 

Finalment, el S de novembre de 2004 el Departament de Politica 
Territorial i Obres Públiques (DPTOP) va publicar al Diari Oficial 
de la Generalitat de Catalunya (DOGC) una revisió del P1,,1 PIRI< -

JOR l Rll.\'-il'\lll DU ,1, 1rMA CO~l·l'\LR [138) per a protegir aquells 
àmbits del sistema costaner integrats pels sectors de sòl urbanitza
ble delimitat, però sense plans parcials definitivament aprovats, 
com era el cas de l'àmbit de les Madrigueres. Aquest nou Pla in
cloïa una llista provisional dels terrenys afectats, entre els quals hi 
havia el sector de les Madrigueres. Tal com va assegurar el secre
tari per a la Planificació Territorial del DPTOP, Oriol Nel·lo, la llis
ta d'àmbits, juntament amb la resta de la documentació, seria 
sotmesa a la consideració dels ajuntaments afectats. D'aquella ma
nera, es va iniciar el tràmit de consulta als ajuntaments afectats 
abans de fer-ne l'aprovació inicial. 

JRL, XSR i XBR 

Més informació: 

www.stormpagcs.com/geven/ madrigueres/indcx.htm 
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El Pla parcial de la urbanització de Montsianell Residencial, a Amposta, és desestimat per la 
Comissió Territorial d'Urbanisme de les Terres de l'Ebre, malgrat que la presentació del 
document no està acompanyada d'informes desfavorables. La resolució de la Comissió 
d'Urbanisme satisfà les demandes dels grups ecologistes i de l'oposició municipal, però 
l'Ajuntament hi interposa un recurs contenciós administratiu. 

L'Ajuntament d'Amposta va recolzar a la darreria de 2002 la re
dacció d'un pla parcial per a construir una urbanització de noran
ta habitatges aïllats als peus de la serra del Montsià. La urbanitza
ció, d'uns cent seixanta-cinc habitatges i amb una extensió de 8 
ha, s'ubicaria davant de la ja existent urbanització Favaret, a un 
quilòmetre i mig del nucli urbà. La construcció significaria, segons 
el document presentat, una inversió de més de 20 milions d'euros. 

El Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC), el grup ecologista 
Grup d 'Estudi i Protecció dels Ecosistemes del Camp (GEPEC) 
i un col·lectiu integrat per tretze arquitectes d'Amposta van pre
sentar al·legacions en contra de la urbanització a principi d'any 
Aquestes al·legacions asseguraven que la urbanització no era 
sostenible i assenyalaven que la zona ja patia massa pressió ur

banística. 

L'equip redactor del Pla parcial de la urbanització promoguda per 
Montsianell Residencial SL i liderat per l'arquitecte Antoni Espona 
va repl icar que l'espai urbanitzable no afectava l'Espai d'Interès 
Natural del Montsià i va assegurar que la urbanització incorpora
ria un sistema de reutilització d'aigües residuals. A més, destacava 
que el Pla havia arribat al final de la seva tramitació amb tots els 
informes favorables. 

El dia que s'havia d'aprovar definitivament, el 24 de gener, la 
Comissió Territorial d'Urbanisme de les Terres de !'Ebre (CTU-

TE) en va suspendre l'aprovació per manca d'uns informes, i 
dos mesos després va desestimar definitivament el Pla. Segons 
Joan Llort, director general d'Urbanisme, la urbanització entra
va en contradicció amb la filosofia del desenvolupament conti
nu al nucli urbà proposada en la LLEI 2/2002. P'L RIIA~IS\tE l 105]. 
Segons la CTUTE, el Pla parcial preveia un creixement urbanis
tic dispers i no resolia cap demanda de sòl urbà de segona resi
dència. 

Segons l'Ajuntament d'Amposta, governat per Convergència i 
Unió (CiU), la negativa responia a criteris més polítics que tècnics, 
i era conseqüència del canvi de govern a la Generalitat de Cata
lunya i al Departament de Pol!tica Territori.al i Obres Públiques a 
la darreria de 2003. L'Ajuntament va interposar un recurs d'alça
da al conseller de Política Tenitorial i Obres Públiques, Joaquim 
Nadal. Després de tres mesos sense obtenir-ne resposta, l'Ajun
tament va interposar un recurs contenciós administratiu que a la 
darreria de 2004 es trobava en mans del Tribunal Superior de 

Justícia de Catalunya. 

XSR, XBR iJRL 

Més informació: 

ht t p://aecc.pangea.org/moclulcs. php?namc=t\cws&file=arti

clc&sicl=6-+ 

4il :w,· 
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Esclata la polèmica entorn del projecte d'urbanització impulsat per l'ajuntament de Tarragona a 
Terres Cavades. El Departament de Política Territorial i Obres Públiques anul·la el projecte. que 
havia de suposar la construcció de prop de 5.000 habitatges, en considerar que s'han produn 
irregularitats en el procés d'aprovació. La Fiscalia de Tarragona obre una investigació en relació 
amb les presumptes irregularitats. 

Antecedents 
Terres Cavades és el nom d'una zona del municipi de Tarragona 
situada al nord del cememiri, que ocupa una superfície de més de 
100 ha i connecta els barns de Ponent i de Llevant de la ciutat. 
Terres Cavades és a més un dels últims espais sense urbanitzar del 
municipi. 

El gener de l'any l 995, el Departament de Política Territorial i 
Obres Públiques (DPTOP) de la Generalitat de Catalunya va apro
var la tercera revisió del Pla general de Tarragona que reclassifica
va la zona de Terres Cavades com a urbanitzable. 

Uns anys més tard, el juliol de 2002, el pic de l'Ajuntament de 
Tarragona va aprovar inicialment per majo1ia absoluta la modifi
cació puntual del Pla general per a Terres Cavades, amb els vots a 
favor de l'equip de govern foll'llat per Convergència i Unió (CiU) 
i el Partit Popular (PP), els vots en contra d'Esquerra Republicana 
de Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya Verds (ICV) i l'abs
tenció del Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC). Un any més 
tard, es va realitzar l'aprovació provisional del projecte al ple del 
mateix consistori i es va trametre a la Comissió Territorial d'Ur
banisme de Tarragona. El mes de maig cie 2004, la Comissió va 
condicionar l'aprovació del Pla a l'ampliació dels vials interns i 
dels accessos. 

rAjuntamen t aprova el proj ecte 
El 28 de juny cie 2003, el ple de l'Ajuntament de Tarragona va 
aprovar provisionalment el projecte de creació del nou barri de 
Terres Cavades. El projecte, aprovat fora cie l'ordre del dia i amb la 
prèvia declaració d'urgència, era un text refós de la modificació 
puntual del Pla general a l'àmbit de sòl urbanitzable no programat 
PAU 2, per a ser delimitat, resultant del Pla parcial urbanístic 4 J, 
sector Terres Cavades. L'aprovació del projecte va comptar també 
amb els vots a favor de l'equip de govern, ÍOll'llat per CiU i el PP, 
els vots en cont ra d'ERC i ICV i les abstencions del PSC. 

El text aprovat incloia diversos informes que la Generalitat havia 
requerit per a aprovar el Pla. Amb l'aponació d'aquests informes, 
com ara el projecte per a la xarxa d'abastament d'aigua, l'estudi de 
les connexions viàries i el pla de mobilitat, es va trametre de nou 
el Pla a la Comissió que havia de donar el vist-i-plau per a apro
var-lo. 

El projecte preveia la construcció de 4.872 habitatges, gairebé un 
miler dels quals serien de protecció oficial, en edificis de cinc plan
tes com a màxim, que suposarien un augment de població d'entre 
15.000 i 20.000 persones. L'equip de govern de l'Ajuntament for
mat per CiU i PP va defensar el Pla de les critiques rebudes per 
part de l'oposició i l'Associació de Veïns del Carni del Llorito al·le
gant que donava resposta a la demanda de mil nous habitatges que 

es rebien cada any a la ciutat, segons va afirmar el regidor d'urba
nisme, Àngel Fernandez Gutiérrez. 

L'esmentada Associació, formada per un grup de cinquanta-cinc 
propietaris de la zona afectada pel projecte, va denunciar des d'un 
primer moment el "moviment especulatiu" que consideraven re
presentava la iniciativa, amb la compra-venda de finques per part 
de les diferents empreses constructores. 

l es primeres veus crítiques 
Els grups municipals d'ERC i ICV van declarar que consideraven 
que es tractava d'un projecte dens, desproporcionat, poc sosteni
ble i que estava generant processos de mòbing immobiliari. El 
grup del PSC es va afegir a les critiques denunciant l'alta edifica
bilitat del projecte i juntament amb la resta cie grups de l'oposició 
van reclamar la necessitat de debat . 

Segons el Grup d'Estudi i Protecció dels Ecosistemes del Camp 
(GEPEC), el cas Terres Cavades era un exemple d'urbanisme es
peculatiu i insostenible al municipi de Tarragona, del tot con
trari a la Llei d'urbanisme 2/2002. El GEPEC havia denunciat 
des d'un principi que a la zona de Terres Cavades hi havia 
exemplars de parelles d'Abellerol (Merops apiaster), un dels 
ocells més representatius dels ambients agrtcoles mediterranis, 
protegit per la Llei de protecció dels animals (Llei 22/2003, de 
4 de juliol) i per diferents directives europees, els quals podien 
sortir afectats pel projecte. 

Per la seva banda, el grup ecologista l'Escurçó també va criticar el 
projecte d'urbanització cie Terres Cavades, ja que, segons l'entitat, 
destruiria l'entom i un dels últims pulmons verds del terme. 

Urbanisme de la Generalitat dóna llum verd al 
proj ecte 
A final de juliol, la Comissió Territorial d'Urbanisme de Tarragona 
va emetre un infonne favorable sobre el projecte Terres Cavades. 
Tot i l'informe favorable, els grups a l'oposició de l'Ajuntament de 
Tarragona continuaven mostrant el seu desacord amb el projecte. 

r oposició demana la dimissió del regidor 
d'urbanisme 
La polèmica va esclatar a principi d'agost quan es va fer públic 
quejuan Fernanclez, germà del regidor d'Urbanisme del consis
tori, Angel Fernandez, era un dels promotors de la nova zona 
residencial. 

Les reaccions no es van fer esperar. Per una banda, el grup del PSC 
de Tarragona va demanar a l'alcalde que destituís el regidor 
d'Urbanisme per la relació que el seu germà tenia amb la promo
tora encarregada del projecte immobiliari. 
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Per l'altra, el portaveu del grup d'ERC, Xavier Almagro, va dema
nar responsabilitats a l'alcalde Joan Miquel Nadal basant-se en el 
Reglament orgànic municipal (ROM). que indicava a l'article 19 
que les autoritats s'han d'abstenir d'actuar en determinades cir
cumstàncies com per exemple si es té "parentiu de consanguinitat 
dins del quan grau o d'afinitat, amb qualsevol dels interessats, 
amb els administradors d'entitats o societats interessades". l mar
cava que en aquests supòsits, el Superior hauria de resoldre la 

qüestió. 

En definitiva, Almagro denunciava que cis voLS emesos pel regidor 
al llarg del procés d'aprovació del projecte vulneraven la Llei muni
cipal i de règim local de Catalunya mouu pel qual reclamava que es 
repeus el procés amb l'abstenció del regidor d'urbanisme. ERC con
siderava que en una nova votació l'equip de govern no tindria ma
joria absoluta. 

Un informe jurídic encarregat per l'Ajuntament 
dictamina la legalitat de l'actuació del regidor 
Davant de la polèmica, l'alcalde de Tarragona.Joan Miquel Nadal, ,·a 
encarregar un informe junclic al Col·legi de Secretaris de l'Admi
nistració Local de Tarragona per a dictaminar si l'actuació del regi
dor era contralia a la llei. L' infonne dictaminava la legalilat cie l'ac
tuació del regidor d'Urbanisme, argumentant que la Llei cie règim 
jurídic cie les aclmmistracions publiques. que marca els supòsits en 
què un regidor s'ha d'abstenir quan té interessos en un projecte, no 
seria aplicable en el cas d'actuacions municipals que afectessin el 
conjunt cie la població, com era cl cas d'una modificació d'un pla 

d'ordenació urbana municipal. 

El president del Col·legi, Joan Anton Font, es va remetre a sentèn
cies anteriors del Tribunal Suprem per a assenyalar que l'Ajuntament 
podria emparar-se en aquesta excepció per defensar l'actuació del re
gidor en relació amb els tràm1tS realitzats fins al moment. En 
paral·lel s'estaven esperant els resultats d'un segon informe enc.me
gat a tècnics municipals. 

Els grups del PSC i d'ICV van demanar la dimissió de l'alcalde 
Nadal, mentre que el grup d'ERC i l'Associació de Veïns del Carni 
del Llorito van presentar, a final del mes d'agost, un recurs con
tenciós administratiu al Tribunal Supenor de Justícia de Catalunya 
(TSJC) on requerien la nul·litat del vot de l'edil en el Pla urba

nístic. 

L'Associació Administrativa de Cooperació del Pla parcial 41, enti
tat que agtupava el 76% dels propietaris de Terres Cavades i que 
alhora promovia el projecte, tambc es va sumar a les crítiques. No 
obstam això, cl portaveu de l'entitat. Josè Lu1s Garc!a, creia que en
cara que es repetís tota la tramitació del projecte, no es podria atu
rar, ja que s'havia fet d'acord amb la llei. A més, segons el construc
tor, l'aturada del pla pro\·ocaria un encariment dels preus cie 
l'habitatge a la ciutat, opinió, aquesta ultima. compartida per l'al
calde Nadal. 

Dimissió del regidor d'Urbanisme 
El 29 d'agost, el regidor d'Urbanisme de l'Ajumament de Tarragona, 
Angel Femanclez, va presentar la dimissió a tra,·ès d'una cana diri
gida a l'alcalde Joan t-.liquel Nadal, que la va fer pública postelior

mem. 

Fernanclez va comparèixer públicament per primer cop a final del 
mes d'agost per clonar la seva versió sobre l'afer i per defensar-se, 
al·legant que la seva actuació havia estat correcta, i per denunciar 
que estava essent víctima d'un "linxament polític". Tot i això, en un 
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primer moment, l'alcalde no li va acceptar la dimissió i li va conce
dir un marge de temps per pronunciar-se. 

Finalment el 8 de setembre l'alcalde va anunciar en roda cie premsa 
que acceptava la renúncia del regidor d'Urbanisme, que havia estat 
la seva mà dreta des cie l'any 1989. El seu lloc fou ocupat per 
Sanliago Pallàs, cap cie Convergència Democràtica cie Catalunya 
(CDC) al Tarragonès i antic regidor cie l'Ajuntament. 

D'altra banda, les competències de l'antic regidor, p1incipalment 
Urbanisme i Contractació, i la Coordinació de l'àrea cie Territoli 
(que també englobava t-.ledi Ambient, Disciplina Urbanística i la 
gestió del Pla d'ordenació urbana) passarien a mans de Jordi 
Miquel Sendra, fins aleshores regidor de Llicències i Servies Pú
blics a l'Ajuntament. 

En paral·lel, els ser"eis territorials del Departament de Governació 
van començar a elaborar un informe sobre l'afer Terres Cavades, des
prés cie rebre una petició del grup d'ERC. Governació ja havia rebut 
del consistori els dos informes municipals sobre cl projecte, l'últim 
dels quals també avalava l'actuació del regidor Angel Fernandez en 
el procés. 

A principi de setembre la Cambra de Comerç de Tarragona també 
es va definir en la polèmica generada entorn de la urbanització de 
Terres Cavades. La comissió d'infraestructures cie la Cambra es va 
pronunciar a favor del Pla, al·legant la manca de sòl a la zona, l'en
cariment dels habitatges I les poques opcions de sol public, tal com 
havia defensat l'alcalde anteriorn1ent per a executar cl Pla. 

Per la seva banda, la Federació d'Associacions de Veïns de Tarragona 
(FAVT) va criticar el suport public que havien expressat diversos di
rigents veïnals a Fernàndez, durant la compareixença que havia fet 
per a donar explicacions sobre Terres Cavades. 

La polèmica puja de to i s'escampa a més 
responsables polítics 
La polèmica, que inicialment s'havia limitat a la necessitat que 
Fernandez s'hagués abstingut o no durant la tramitació del projecte, 
va pujar de to quan pocs dies després de la dimissió d'Àngel 
Fernandez ,·a transcendir que l'exregidor tenia, juntament amb el 
seu germà, el 50 % de Ics accions d'una de les societats promotores 
de Terres Cavades, que significava el 9,8% del total del polígon. 

Poc després, cl senador i expresident de l'Autoritat Portuària cie 
Tarragona (API), Llu1s Badia (CiU), va reconèixer haver guanyat 
4,4 milions d'euros en una operació de compra-venda en una fin
ca de Terres Cavades. Badia hauria concedit també. sense previ 
concurs públic. la construcció del centre de negocis del Port a 
una empresa propietat del germà de l'exregidor Angel Fernàndez 
i del constructor José Luis Garcia, un dels principals promot0rs 

de Terres Cavades. 

Davant dels fets, els grups de l'oposició van endurir les crítiques 
i van demanar la dimissió de Joan Miquel Nadal. El fiscal de 
Tarragona, José Maria Parra Llonch, va anunciar que obriria dili
gències informatives per a investigar l'escàndol pohtic i urbanís
tic del cas Terres Cavades. En paral·lel es continuaven esperant 
els informes que estaven elaborant, per una banda. des del 
Departament de Governació i, per l'altra, des del departament cie 
PTOP, per a determinar si el projecte s'ajustava a la legali tat, a 
més de la resposta del TSJC al recurs contenciós administratiu 
presentat pel grup d'ERC sol·licitant l'anul·lació cie tot el procés 
urbanístic. 327 
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Memreslant, l'alcalde Nadal va anunciar que iniciaria una ronda de 
comacles amb els principals afectats per a introduir canvis al Pla 
urbaníslic. L'alcalde va anunciar també que Angel Fernandez dei
xaria pròximament la presidència de l'Empresa Municipal d'Aigües 
de Tarragona (EMATSA) i el seu lloc en el consell d'administració 
de l'APT com a representam de l'Ajuntament. 

El regidor d'EsporLS i Trànsit a l'Ajuntament tarragoní, Raül Font 
(COC), va reconèixer que també tenia una finca a la zona. Va deixar 
clar, però, que era fruil de la divisió entre cosins d'una herència d'un 
familiar i que "en cap cas" havia intental fer negoci amb els 1e1Tenys. 
Per aquest motiu el regidor va manifestar que s'abstindria en les prò
ximes votacions per a la Lramitació del projecte. 

El presiclem cie la lmercomarcal d'Unió Democràtica de C,1talunya 
(UDC) a Tarragona, Alben Vallvé, va demanar als seus socis de coa
lició, COC, la depuració de responsabilitalS i si fos necessari la rees
tructuració del govern tam a l'Ajumament com a la Diputació, per 
tomar la confiança dels ciutadans. Per la seva banda, el presidem 
d'UDC,Josep Antoni Duran i Lleida, també es va referir al tema pun
tualitzant que l'assumpte havia quedat tancat amb la dimissió 
d'Angel Femandez. 

Reaccions a l 'informe d e Governac ió 
A final de setembre es va conèixer l'informe no vinculam elaborat 
pel Departamem de Governació de la Generalitat on s'establia que 
l'exregidor de l'Ajuntamem, Angel Fernandez, s'hauria d'haver abs
tingut de votar en el procediment que va aprovar el projecte de 
Terres Cavades. Governació, tol i no tenir competències per a im
posar el dictamen, recomanava en el seu infonne l'anul·lació del 
procés. 

Tot i que l'alcalde,Joan Miquel Nadal, havia admès poc temps abans 
la possibilitat de revisar el projecte de Terres Cavades, va cominuar 
defensam que Femandez tenia dret a participar en les votacions pel 
fet de ser un representant elegit democràticament. l va recordar que 
la darrera paraula la tenia el DPTOP. 

Davant dels fets, l'oposició formada pel PSC, ERC i lCV va reclamar 
que l'alcalde prengués la iniciaúva i liderés la revisió del projecte que 
hauria de començar paralitzam-lo. 

El PP, davant la contradicció emre els dos inforn1es, per una banda 
el presentat a principi d'agost, en què els serveis jurídics de 
l'Ajuntament havien avalat la legalitat del procés, i per l'altra l'infor
me de Governació, que en recomanava l'anul·lació, va demanar la 
participació d'un arbitratge des de l'àmbit judicial per a resoldre la 
manca de definició del projecte. 

En paral·lel l'Associació de Veïns del Camí del Llorito, que ime
grava ara gairebé uns seixanta propietaris afectats pel projecte ur
banístic, va denunciar a final de setembre davant la fiscalia de 
Tarragona les irregularitats que consideraven que s'havien produit 
en relació amb el projecte Terres Cavades, emre les quals hi havia 
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els guanys de Ics empreses de Lluís Badia i de José Luis García. A 
més reclamaven una investigació sobre cis béns dels implicats. 

Els veïns de Terres Cavades van enviar a la Fiscalia de Tarragona els 
rebuts que demostraven que pagaven les seves finques com si fossin 
rústiques, tot i que aquestes estaven catalogades com a urbanes. 
D'aquesta manera, les promotores interessades a urbanitzar la zona 
hi haurien comprat diverses finques a un preu inferior al real. Tot i 
això, l'Ajuntament de Tarragona va negar la irregularitat, basam-se 
en el fet que els terrenys urbanitzables eren no programats i tributa
ven com si fossin rústics. 

El D PTOP atura e l projecte de Terres Cavades 
El 6 d'octubre, el conseller de PTOP,Joaquim Nadal, va fer oficial l'a
nul·lació del procés urbanístic de Terres Cavades, sobre l'aprovació 
definiti va de la modificació del Pla general que donava llum verd a 
la urbanització. L'informe qüestionava la forma del projecte i també 
la participació de l'exregidor amb vinculacions privades, tal com 
s'especificava a l'infom1e de Governació. 

El DPTOP proposava reconduir el projecte i dividir-lo en fases a me
sura que Tarragona anés incorporam al teixit urbà els habitatges. 
Així, el DPTOP volia evitar perjudicar les persones que no volien ser 
expropiades i que la remodelació de la zona de Terres Cavades els 
permetés continuar en les seves parcel·les. 

Els veïns de Terres Cavades van denunciar que el consisto1i havia 
contribuït a reduir el valor dels terrenys, de tal manera que els pro
motors del projecte haurien pagat menys que el que els tocava per 
algunes fi nques, com si fossin finques rustiques, quan de fet estaven 
qualificades com a sòl urbanitzable programat. L'alcalde va assegu
rar que no s'havia comès cap irregularitat. 

A final de novembre l'Ajumamcnt de Tarragona va denegar l'aprova
ció inicial del Pla parcial 4 1. En paral·lel, des de la Comissió també 
es va desestimar la proposta fonnulada pels veïns de Terres Cavades 
d'expropiar les finques que pertanyien a les empreses promotores 
Terres Cavades, Inversions Trarma i Viladegats, SL. 

L'anul·lació de tols els tràmits efectuats a Terres Cavades va suposar 
la desaparició del Pla parcial 41 . Mentrestant, a la Fiscalia de Tarra
gona continuava la investigació sobre les presumptes irregularitats 
polítiques i dels promotors en la successives qualif1cacions de te
rrenys a la zona de Terres Cavades. 

Més informació: 

\\W\l'.aJt,1rragon.1.com 
\\ w\1'.gcncat.nct/ptop 
""'' mcchambicn1.gcncat net 
ww\1 ~cpcc.org 
11 "'" tmct.org 

AJF 
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PLA URBANÍSTIC DEL BARRANC DE BARENYS (SALOU) 156 

LAjuntament de Salou proposa construir un complex turístic i hoteler en la zona del pla de les 
Pomeres El projecte implica el desviament del barranc de Barenys, Que Quan plou de manera 
torrencial protagonitza episodis de contaminació de les platges de Salou. Els veïns afectats es 
mostren contraris al Pla proposat, el Qual a partir del mes d'octubre roman en suspens per 
l'aprovació del Pla director urbanístic del sistema costaner. 

Antecedents 2003: 103 

El pla de les Pomeres és un àmbit agrícola d'unes 85 ha situat a 
l'oest del nucli urbà de Salou, a menys de 500 m del mar. El pla 
és travessat pel barranc de Barenys, que creua el terme municipal 
per l'oest i desemboca al mar a la platja de Ponent. Cada cop que 
plou torrencialment, el baITanc inunda el sector occidemal del nu
cli urbà i porta residus a les platges de Salou. Segons l'equip actual 
del govern municipal, aquests impactes afecten negativament la 
imatge turislica de la Costa Daurada. 

A causa de la reiteració del problemes causats per les avingudes, 
l'l l d'octubre els ajuntaments de Reus, Cambrils i Salou i el 
Depanamem de Medi Ambient i Habitatge (DMAH) van acordar 
dur a terme actuacions conjuntes per a mamenir en bon estat el 
barranc. 

Tanmateix, l'Ajuntament de Salou tenia una proposta pròpia que 
consistia a desviar el barranc de Barenys i canalitzar-lo en l!nia rec
ta ftns al mar. Això deixaria lliure la zona del pla de les Pomeres 
per a construir-hi hotels i una zona lúdica i esportiva, Lai compre
veia el Pla d'Ordenació Urbanística Municipal que havia estat 
aprovat el 2003. Segons l'Ajuntament, aquesta proposta permetria 
equilibrar turísticamem el municipi cap a ponem. 

La proposta i la desviació del curs híd1ic afectaria dinou propieta
ris, que a través de l'Associació de veïns de Barenys-Platja de 
Ponent, van aconseguir el suport d'unes cinc mil dues-cernes sig
natures en contra del Pla i a favor de crear una zona verda, enjar
dinar les lleres i construir una depuradora cl'arids que impediria 
que les aigües negres desemboquessin a la platja de Ponent. 

Es va originar un debat polèmic, duram el qual l'associació veïnal 
va difondre que el Pla urbanístic del barranc de Barenys beneficia
ria familiars del regidor d'urbanisme, Esteve Ferran, tot recordam 
el cas del PtA LRBANNll Pl TtRRb C\\\!ll, llARR.\t,ll"\) 11551. 

Esteve Ferran ho va negar rotundament i va acusar el president de 
l'Associació de Veïns, Enrique Molina, de calúmnies i injúries. 
Aquest, a la vegada, es va querellar contra l'alcalde. 

El mes d'octubre es va aprovar inicialmem la revisió del P1 1 PI

Ki:( w~ L.RE ,,_NI( l1L ,1, 1-,11 < T.\:-- R 11181 i l'àrea del pla de 
les Pomeres i el barranc de Barenys \'ª quedar afectada per una 
moratòria dels processos d'urbanització en aquells àmbits del 
sistema costaner integrats pels sectors de sòl urbanitzable deli
mitat, però sense plans parcials definitivament aprovats. 
L'Ajuntament de Salou va presentar-hi al·legacions, mentre que 
els veins demanaven que no s'aixequés la moratòria. Segons els 
veïns, això permetria salvar el que consideraven l'última zona 
rural agrícola i verda de Salou propera a la costa. A la fi de 2004, 
les al·legacions presentades per l'Ajumament de Salou estaven 
pendents de resposta. 

XSR,JRL i XBR 

Més informació: 

www.a\·u1.com/avui/dian/04/nov/20/pdf/04n20d24 pdf 
\VW\\'.Salou.or¡Vd_3_065 rhr 
\\'\l \\.salou.org 
w11·\1.salou.org/POL \l/fi/F l_ l pdf 

~ ., 
• 
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157 PLA URBANÍSTIC DEL PARC CENTRAL DE ROQUETES (SANT PERE DE RIBES) 

330 

S'aprova el Pla parcial del sector SUPP-9 corresponent a la urbanització del Parc Central de 
Roquetes. al terme municipal de Sant Pere de Ribes. El projecte afecta més de 262 ha I preveu la 
construcció de 1.264 habitatges, a més d'una àmplia zona verda, equipaments I infraestructures 
associades. Els primers habitatges es preveu que estiguin enllestits el 2006. 

El municipi de Sant Pere de Ribes està situat al sud del massis del 
Garraf. en el pum en què esdevé plana I enllaça, a través de 
Vilanova i la Geltrú i Cubelles, amb la plana del Penedès. El bani 
de Roquetes, és un dels dos nuclis de població del terme i té l'ori
gen en el trasllat, durant els anys seixanta, de les instal·lacions que 
RENFE tenia al barri de 5am Andreu de Barcelona. Els treballa
dors també s'hi varen traslladar i es van consuuir les seves cases 
en uns terrenys a la rodalia dels tallers. La nova baniada va créi
xer fins a ni bar a tenir els 12.000 habitants actuals, però amb man
cances d'infraestructures, se1veis municipals i planificació urba
nística. 

Aprovació del Pla parcial del sector SUPP-9 
A final de 2003 l'Ajumament va aprovar les detem1inacions del 
Pla d'actuació urbanística municipal (PAUl\1) d'uns sectors del 
mumcipi, que incloïa el projecte d'urbanització anomenat sector 
SUPP-9, Mercat-Parc Central. El 13 d'abril de 2004, la Comissió 
Territorial d'Urbanisme de Barcelona va emetre un informe favo
rable sobre cl Pla parcial del sector. 

Projecte Mercat-Parc Central 
El projecte preveia que el sector de 262,7 ha, situat entre la riera 
de Vilanoveta i el Mas d'en Serra. es destinés en un 70% a ús pú
blic, és a dir, zona verda, equipaments i viali tat, i el 30% restant a 
sòl privat, principalment dedicat a la construcció d'habitatges plu
rifamiliars i unifamiliars, tant de renda lliure corn protegida, i tam
bé a una zona comercial. La pre\~Sió era construir-hi un total de 
1.26-f habitatges. 

Pel que fa a Ics infraestructures viàries, destacava la pre\~Sió de dos 
poms sobre la riera. Així, es crearia un nou accés entre la C-246 i 
el ccmre de Ics Roquetes a través d'un pont const mil al costat de 
la casa d'Andalusia. A l'avinguda Mas d'en Serra també estava pre
\~St de construir-hi una rotonda i una altra a l'extrem del vial que 
uniria la nova urbanització amb el carrer Roger de Flor i l'avingu
da Catalunya. 

Dins de la urbanització del Parc Central també es crearien circuits 
de passejada i esportius, amb àrees lúdiques. Entre els equipa
mcms, destacm·a una nova biblioteca i un mercat. El Pla aprovat 
també preveia la construcció de 626 places d'aparcamem subte
rrànies per a donar servei al mercat i disminuir els dèficits dels ha
bitatges del voltant. 

Aprovació definitiva i reaccions 
L'aprovació definit iva del projecte del Parc Central per part cie 
l'Ajuntament va tenir lloc el 23 de desembre de 2004 i va comp
tar amb els vots a favor de l'equip de govern (Partit dels Socialistes 
de Catalunya) i l'abstenció dels grups de l'oposició (Unitat 
Municipal 9, Convergència i Unió, Partit Popular i lniciati\'a per 
C11alunya Verds). 

El regidor de Convergència i Unió, Francesc Pérez, va criticar el fet 
que els pisos de protecció oficial pm~tos al projecte estiguessin 
concentrats en una solà àrea. En resposta a això, la regidora 
d'Urbanisme, Abigail Garrido, va assegurar que el fet de no distri
buir-los aneu del sector permetria a l'Ajumamem "tenir les mans 
ll iures" i ser independents respecte al sector privat pel que feia a 
preus i al calendari de les obres. 

El govern local preveia enllestir les obres d'urbanització dels solars 
en un mh'im de dos anys i en dues fases d'execució. Pel que fa als 
habitatges, a final d'any ja estaven programades les primeres 642 
unitats fi ns al 2008, un 20% de les quals serien protegides, tal com 
estipulava la l 1·t F 1,1, 11 1105]. 

MXA 

Més informació: 

W\\\\ salli p.:reden hrs.org 
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PLA URBANÍSTIC DEL PARC SAMÀ (CAMBRILS) 158 

La construcció d un camp de gott I una urbanització prop del Parc Samà provoca conflictes de 
competències entre l A¡untament de Cambrils I el Govern de la Generalitat Finalment. els 
tribunals es pronuncien a favor de l Ajuntament. que estudia altres alternatives per a la zona. 

Antecedents 11 2003.124 

El Pla general d'ordenació urbana de Cambrils de l'any 1995 in
dola la possibilitat de construir un camp de golf de di\'uit forats i 
una urbanització d'uns cem vuitanta habitatges a les finques del 
Mas d'en Blai i el Parc Samà. Parc Samà, que està catalogat com a 
bé cultural d'interès nacional, te un àmbit que abraça els termes 
municipals de Cambrils i Mombrió del Camp, emre les rieres d'Al
forja i Riudecanyes. L'empresa mullinacional especialitzada en 
complexos turístics Med Group es va imercssar a final de 2001 per 
a desenvolupar-hi un complex esponiu i residencial de grans di
mensions. El consiswri va aprovar inicialmem una modificació del 
Pla general de Cambrils a fi de permetre la creació d'un camp de 
vint-i-set forats i la construcció de cinc-cents \~nt habitatges, però 
la manca d'acord respecte al projecte dels membres de la coalició 
de go\'em fonnada per Convergenc1a i Unió (CiU), cl Panil 
Popular (PP) 1 independents van penar al trencament del pacte, a 
la convocatòria d'eleccions municipals i a la suspensió de l'apro
\'ació definitiva del projecte. 

Com que l'àmbit del projecte era supramunicipal, la promotora 
va obtenir de la Comissió Territorial d'Urbanisme de Tarragona 
(CTUT) la subrogació de l'apro\·ació dels plans parcials, per la 
qual la Comissió assumia les competències dels ajuntaments de 
Cambrils 1 Montbrió del Camp quant a la tramnació d'aquests 
expediems. El jun>' de 2003 la CTUT els va aprovar. Per la se
va banda, cl nou consistori de Cambrils format pel Partit dels 
Socialistes de Catalunya (PSC), Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC) i Iniciativa per C·ualunya Verds (ICV) va ini
ciar la revisió del Pla general per a evitar la construcció del pro
Jecte de Med Group, l'impacte ambiental del qual considerava 
excessiu. 

t-.'lalgrat els m tems d'arribar a un consens llançats pel Departament 
de Pohtica Territorial i Obres Publiques (DPTOP), les dues inicia-

tives, contradictòries van seguir el seu tràmit. Alhora es van pre
sentar dos recursos contenciosos administratius creuats: 
l'Ajuntamem denunciava el DPTOP per lesionar les competències 
murncipals en haver adjudicat la tramitació del projecte via subro
gacio a l'empresa promotora Med Group i Med Group acusava el 
consistori de bloquejar el projecte del Parc Samà en suspendre el 
desenvolupament dels plans parcials aprovats per la CTUT. El re
curs presentat per Med Group contra la suspensió de llicències 
efectuada per l'Ajuntament va ser resolt desfavorablement pel 
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya (TSJC) el maig de 
2004 

Una nova proposta per al Parc Samà 
La modificació puntual del Pla general que tomava l'àmbit del 
Parc Samà a les condicions de l'any 1995 fou aprovada per la 
CflJT el 21 cie juliol de 2004 i l'empresa promotora Med Group 
\·a anunciar la intenció de recórrer de nou la decisió da\·ant el 
TSJC. 

D'alt ra banda, el consistori va anunciar al setembre una nova pro
posta per a la preservació i dinamització de la zona que excloïa el 
camp de golf i preveia la creació d'un centre turísuc de luxe, amb 
un hotel similar als paradors integrat en els jardins del Parc Samà. 
Convergència i Unió i el Part it Popular van mostrar reserves a l'
hora de valorar positivament la iniciativa. 

Més informació: 

W\\\\ ,10:('(. l>rg 

W\\\\ ca111bnls org 
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Dues propostes per a construir habitatges al nucli de Pedra, agregat del municipi de Bellver de 
Cerdanya, desfermen l'oposició dels habitants del poble i d'altres col·lectius que agrupats sota la 
plataforma Salvem Pedra inicien una campanya de mobilització en contra dels projectes i a favor 
d'un canvi en el model de desenvolupament urbanístic de la Cerdanya. Segons Salvem Pedra, si 
es fessin realitat els projectes, Pedra passaria de tenir deu habitatges a tenir-ne uns cent trenta. 

Bellver de Cerdanya és un municipi de 98,l km' de superfície si
tuat a la comarca de la Cerdanya, a 1061 m sobre el ni\'ell del mar 
i amb una població l'any 2004 de l .738 habitants. A part del nu
cli principal, Bellver inclou al seu terme municipal divuit entitats 
més, entre les quals hi ha la de Pedra, amb tretze habitants comp
tabilitzats l'any 2003. Pedra es troba a 4 km de Bellver en direcció 
sud-est, al peu del serrat dels Quatre Gats, i molt a prop de la fron
tera comarcal amb el Berguedà limitant amb el Parc Natural del 
Cadí-Moixeró. El nucli de Pedra tenia, l'any 2004, tretze cases de 
les quals cinc estaven habitades pemianenunent, cinc més eren de 
segona residència i les alLres tres restants estaven pendents de res
taurar. Aques1 nucli no disposava de xarxa publica d'aigua potable 
ni de clavegueram. 

L'any 1982 es van aprovar les Nomies subsidiàries del sol per al 
municipi de Bellver de Cerdanya, vigents l'any 2004. Des de lla
vors, el municipi havia anat desenvolupant el seu sòl urbanitzable, 
passant del 982 habitatges que hi havia el 1981 al l.793del 2001. 
L'any 2004 la xifra anibava a l .590 habitatges, el 64 % dels quals 
eren segones residències. 

Segons admetia l'Alcalde de Bellver Joan Pous (Convergència i 
Unió, CiU), després d'haver esgotat la majoria del sòl programat 
al nucli principal, Bellver de Cerdanya estava traslladant la pressió 
urbanística cap als petits nuclis agregats, com el de Pedra. 

Els projectes immobiliaris al nucli de Pedra eren dos. Una propos
ta per a urbanitzar els terrenys de la Pastoral, al sud del nucli de 
Pedra, i una proposta d'urbanització, que afectava els terrenys del 
Pla del Cirerer, al mateix poble. 

El proj ecte de la Pastoral 
El projecte, presentat per l'empresa Anota SL el juny de 200 l i 
cominuat per Pastoral Cerdanya SL, incloïa una superfície de més 
de 15.000 m' de sòl agricola en els quals l'empresa tenia previst 
construir-hi uns vuitanta habitatges. El projecte va rebre inicial
ment l'infonne favorable de l'Ajuntament de Bellver el 9 de juliol 
de 2001 i pocs dies després l'Ajuntament mateix va aprovar ini
cialment la modillcació puntual de les Nonnes subsidiàries que 
pennetria la reclassifkació dels terrenys per a ser urbanitzats. No 
obstant aLxò, després que l'Associació de Veïns i Veïnes de Pedra 
presentés al·legacions al projecte i que l'Agència Catalana de 
l'Aigua (ACA) i el Departament d'Agricultura Ramaderia i Pesca 
(DARP) en presentessin informes desfavorables, l'Ajuntament va 
denegar l'aprovació provisional de la modificació de les Nomies 
subsidiàries i va aturar el projecte d'urbanització. 

El juny de 2004 Pastoral Cerdanya SL va reaccionar interposant 
un recurs contenciós administratiu al Tribunal Superior de Justícia 
de Catalunya (TSJC) contra la decisió. 

El projecte del Prat del Cirerer 
A principi de 2004 la publicació a diferents revistes locals d'una 
promoció d'habitatges al nucli de Pedra va pemietre conèixer un 
projecte d'urbanització en els terrenys del Pla del Cirerer, en els 
quals la promotora Colamina 99 SL pretenia aixecar un total de 
nou habitatges. Aquests terrenys eren urbanitzables segons les 
Normes subsidiàries aprovades l'any 1982. 

El projecte, que compta\'a amb l'aprovació provisional de l'Ajunta
ment, va rebre al·legacions de l'Associació de Veïns, de la Platafor
ma Salvem Pedra i de l'entitat ecologista Depana. A final de 2004 
en continuava pendent l'aprovació definitiva. 

Les reaccions 
L'abril de 2004 es \'3 crear la plataforma c1vica i ciutadana Salvem 
Pedra, formada per un grup de veïns de Bellver de Cerdanya que 
consideraven que el seu municipi feia anys que estava supo1tant 
una ocupació de tenitori extensiva i en baLxa densitat, que es Ira

duïa en la construcció de cases adossades i de xalets desi i nats 
principalmem al turisme residencial, i que aquesta acció configu
ra\'a un model urbanístic perjudicial i insostenible. Salvem Pedra 
reclamava un canvi en el model de creixement de tota la comarca 
de la Cerdanya. Per a la platafonna, la imensitat constructiva po
sava en perill el paisatge, el qual consideraven un dels principals 
recursos econòmics de la comarca i de tot el Pirineu. Més enllà de 
la problemàtica paisatgística, Salvem Pedra denunciava 1a111bé la 
dificultat dels habitants autòctons per a accedir al mercat d'habi
tatge com a conseqüència dels elevats preus de les noves promo
cions. Tanmateix, per a la plataforma l'especulació urbanística era 
la veritable amenaça a l'estructura tradicional del tenitori, més que 
no pas el creixement en si que, fet de manera ordenada, no el con
sideraven potencialment perjudicial. 

Segons els càlculs de Salvem Pedra, l'execució dels dos projectes 
suposaria la construcció de prop de cent trenta habitatges on fins 
al moment només n'hi havia tretze. 

Els set veïns del nucli que formaven pan de la plataforma Salvem 
Pedra i la resta de col·laboradors van presentar al·legacions als dos 
projectes d'urbanització i van iniciar un procés de recollida desig
natures amb les quals volien demanar una moratòria urbanística 
per al conjunt de la Cerdanya, alhora que esperaven que paral·le
lament es fes una revisió de les Normes subsidiàries per a adaptar
les a la Lt n\ RI \'-MIi" DE CAT.\l.l ,,.\ l 1051, a l'aprovació defini
tiva dels r1 ~ n :1,;111,Rl•\l FIRCL\I H i"A11 P1 1,Ft I A RA'- (143] i la 
redacció dels plans directors urbanístics, a fi que es garantís la pro
tecció imegral dels nuclis petits del Pirineu. 

A final de 2004 havien recollit al voltant de cinc mil cinc-cen
tes signatures de suport i l'adhesió de vint-i-cinc entitats de 
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En la imalge, els lerrenys de la Pastoral vistos desde Pedra. Foto: Júlia Rubert 

la zona i de 10 1 Catalunya. Rep resentants del sector hostaler 
també van relacionar l'increment d e segones residències amb la 
necessitat de revisar el ,1,,nH n Rl~11, l 1981 del Pirineu i alho
ra van mostrar el seu rebuig a la p roliferació d'aquests habitat
ges, que consideraven competència deslleial. Segons Juan 
Antoni Scrrano, president de la Federació d'Hostaleria de 
Lleida, el lloguer de segones residències ent re particulars, al 
marge dels "circuits" turístics regulats, era una pràctica habitual 
i va afegir que només el sector hostaler era capaç d e crear ocu
pació estable, a diferència del q ue passaria amb el de la cons
trucció que, un cop fin alitzades les promocions, no mantin
d rien els llocs cie treball. 

L'alcalde de Bellver.Joan Pous, tot i reconèixer que la construcció de 
segones residències no era la millor aposta per al desenvolupament 
de mun icipis com el que ell governava, va afirmar que si Pedra dis-

PLA URBANISTIC DEL PLA DEL CIRERER l LA PASTORAL DE PEDRA (BELLVER DE CERDANYA) 

posava de sòl urbanitzable i els promotors demanaven llicències 
ajustades a les exigències municipals i a la llei, res es pod ia fer per a 
aturar els projectes de constmcció. 

A final de 2004 la Plataforma Salvem Pedra tenia previst continuar 
la seva campanya de recollida de firmes, mentre s'espera la resolució 
del TSJC referent als terrenys de la Pastoral. Les signatures presenta
des a l'Ajuntament no van rebre resposta institucional. 

Més informació: 

W\s ,1.dcpana.org/pcdra 
www.ddgi.es/icc/ 
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PLA URBANÍSTIC DEL SECTOR INDUSTRIAL MOLÍ D'EN REIXAC (SANTA CRISTINA D'ARO) 

La proposta de creació d'un sector industrial a la vall de Solius, vista com un projecte de 
desenvolupament econòmic per l'Ajuntament i alguns veins. és criticada per l'entitat ecologista 
Salvem Solius, que proposa protegir l'espai. Finalment el proJecte és aprovat per la Com1ss16 
Territorial d'Urbanisme de Girona tot i les reserves del Departament de Medi Ambient i Habitatge 
sobre el valor de l'àmbit per a la connectivitat entre l'Ardenya i les Gavarres. 

Santa Cristina d'Aro, amb 4.000 habitants i 68 km', és un muni
cipi del Baix Empordà travessat d'oest a est pel riu Ridaura que 
abraça gairebé la part superior de la vall d'Aro. El nucli principal 
està situat a la plana agrícola central. Al nord del terme, enmig de 
Ics masses forestals del massís de Ics Gavarres, hi ha els antics mu
nicipis de Romanyà de la Selva i Bell-lloc d'Aro, mentre que al sud, 
a la serralada granítica dels Carcaixcls, hi ha l'antic municipi de 
Solius. Tot i que només compta amb tres pelites calcs a l'extrem 
sud-est d'aquesta serra, cl motor econòmic del municipi al llarg de 
les darreres dècades ha estat el turisme, i a la franja costanera s'
han constru1t nombroses urbanitzacions de segona residència, ho
tels, restaurants. 

El desenvolupament d'un polígon industrial a la 
vall de Solius desperta oposició veïnal 
La vall de Solius, situada a l'oest del tenne, és una vall agncola i 
íorestal amb un paisatge ben conservat i on es troben Ics ruïnes del 
castell de Solius, l'esglesia i el monestir de Santa Agnès i ducs co
ves neolítiques. [l planejament urbarnstic que definia les estratè
gies de creixement i desenvolupament del municipi de Santa 
Cristina d'Aro eren les Normes subsidiàries aprovades el 1997, 
que delimitaven un sector industrial a la vall de Solius. El Pla par
cial del sector industrial del !lloh d'en Reixac que el clescnvolupa
,·a preveia construir setanta-set naus en 65.000 m' . L'Ajuntament 
el va aprovar inicialment el 13 de març cie 2003. 

Tanmateix, des de l'any 2002 s'havia constituït al municipi la pla
taforma, Salvem Solius, que reclamava que es mantingués el caràc
ter agrícola de la vall, que se'n desclassiíiquès el sòl, que s'acabés 
cie redactar el Pla especial de protecció de Solius començat per 
l'anterior govern municipal i que es creés una àrea integral cie sa
lut en lloc d'un gran polígon industrial. La plataforma al·legava 
que la vall era un espai de connexió biològica entre els massissos 
de l'Arclenya i Ics Gavarres i que hi havia dues altres zones indus
trials al municipi que encara podien acollir activitat. 

L'alcalde Ricard Herrcro, del Partit dels Socialistes de Catalunya 
(PSC) recordava que no tots els vcms del municipi estaven d'acord 
amb aquesta postura i que hi hm~a drets adquirits que obligaven 

a compensar econòmicament cl propietari dels terrenys on s'ha
vien generat expectatives de desenvolupament industrial si es pre
tenia modificar el planejament urbanístic. També estava d'acord 
amb l'opinió manifestada per la Cambra de Comerç de Sant Feliu 
de Guixols el desembre de 2004 segons la qual el polígon era vi
tal per al desenvolupament econòmic del municipi. 

En la sessió de 10 de novembre cie 2004, la Comissió Territorial 
d'Urbanisme de Girona (CTUG) va deixar en suspens l'aprovació 
del Pla, esperant de rebre l'estudi sobre el valor de l'espai en ter
mes de la connectivilat dels espais oberts que el Depanament cie 
Medi Ambient i Habitatge (DMAH) havia sol·licitar a l'empresa 
promotora. 

I.:aprovació definitiva arriba malgrat les reserves 
del DMAH 
Finalment, cl Pla va ser aprovat definitivament per la CTUG el 23 
de desembre, amb 2 vots en contra i 3 abstencions, entre les quals 
hi ha,ia la del delegat del DMAH a Girona, Gabrieljover, que con
siderava que no hi havia prou garanties sobre cl manteniment cie 
la connectivitat a la zona. En la mateLxa sessió es van rebutjar clos 
projectes que també afectaven la vall, el d'ampliació d'un hotel i cl 
cie construcció de dos-cents cinquanta habitatges nous a la urba
nització del golf Costamar (que ja havia estat denegat anterior
ment per l'Ajuntament). Després cie la resolució, el director gene
ral d'Urbanisme, Joan Llort, va assegurar que cis condicionants 
introduïts en el projecte i l'acceleració de la redacció del Pla espe
cial cie protecció permetrien "augmentar les mesures de protecció 
de la vall de Solius". 

L'entitat ecologista Salvem Solius va anunciar que continuaria Ics 
mobilitzacions i presentaria un recurs contenciós administratiu. 

JRT 

M és informació 

hup /h W\\,ran1c,u .1Jan,111/ar11dcs/68 l 5 
h1t p://ww\\.pcdrocch1 nct/CIDOMCAT/camp,m}a_~olius.htm 
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Després de dotze anys de tràmits administratius, la Comissió Jurídica Assessora de la 
Generalitat de Catalunya dóna llum verd al Pla Porta de Barcelona-CAUFEC, que està previst que 
es desenvolupi al barri de Finestrelles, al terme municipal d'Esplugues de Llobregat. Les 
associacions de veïns fa anys que s'oposen a la urbanització d'aquest àmbit i titllen el Pla 
d'especulatiu. 

Esplugues de Llobregat, que el 2004 tenia gairebé quaranta-sis mil 
habitants, és un municipi situat sola la serra de Collserola, en una 
de les àrees més densament poblades del continu urbà metropoli
tà, entre els municipis de Barcelona a l'est, Sant Just Desvern al 
nord, Sant Joan Despí i Cornellà de Llobregat a l'oest i l'Hospitalet 
de Llobregat al sud. 

A l'inici de la dècada dels noranta, l'Ajuntament d'Esplugues 
de Llobregat va arribar a un acord amb la compan)•ia elèctrica 
FECSA per a soterrar les línies d'alta tensió i les divuit torres 
que travessen el barri de Finestrelles, camí de l'estació elèctri• 
ca de l'Hospitalet nord, a l'àrea de C \>s R1 111 l IH51 . L'àmbit 
el formaven 39,5 ha de sòl si tuat a la falda de la muntanya de 
Sant Pere Màrtir, entre l'avinguda dels Països Catalans, la B-20 
(ronda de Dalt), l'autopista A-2 i el carrer l.aurea Miro, on ha
vien estat situats els desapareguts càmpings Barcino i Mo
tocros. 

El sòl pertanyia a la societat CAUFEC (acròmm de l'empresa fran
cesa Cauval i de Fecsa). lnicialmem, l'acord per a compensar la 
despesa de soterrar les ]mies d'alta tensió, valorada en 42 milions 
d'euros, va portar l'equip de l'Ajuntament d'Esplugues a sol·licitar 
una modificació puntual del Pla general metropoli1à (PGM) que 
permetés transfonnar la classificació del sòl, i convertir el primer 
sòl de sistemes a sòl urbanitzable amb una edificabilitat total de 
30.000 m' . 

Poc temps després, en formalitzar-se l'acord, l'edificabilitat total 
acordada va multiplicar per vuit la xifra inicial, cosa que va sor
prendre i indignar Ics associacions de veïns. El projecte, després 
cie diverses vicissituds i 1ransformacions, ,11 estar murat duram 
força temps i se'n va imemar reduir la possible edificabilitat. Els 
propietaris, davant la indeterminació, ,·an portar el cas al Tribunal 
Europeu de JusUcia, que va emetre una sentència que obligava la 
Generalitat a indemnitzar els propietalis amb 42 milions d'euros 
si el Pla s'havia de retirar. Posteriorment, l'any 2001 CAUFEC va 
vendre el sòl a la immobiliària Sacresa. 

Les mobi litzacions en contra d'aquest Pla les van iniciar les 
associacions de veïns de Finestrelles, la Miranda i Ciutat 
Diagonal, a les quals més tard es van afegir les associacions 
de veïns del barris del Centre d'Esplugues, Can Clota i Can 
Vid alet. Les associacions de veïns resumien els arguments per 
a oposar-se al Pla en quatre pums: el projecte dest ruïa una de 
les entrades al Parc de Collserola des d'Esplugues, el volum 
d'edificabilitat prevista produiria un col·lapse a les vies del 
ponem de Barcelona, el Pla no preveia equipaments ni serveis 
d'imerès social i cl sostre dedicat a habitatge era molt iníerior 
al sostre comercial i d'oficines. A base de la interposició de 
recursos comenciosos administratius, els veïns han demanat 

la reducció de la superírcie construïda i han rebut el supon 
de les federacions d'associacions de veïns de l'Hospitalet de 
Llobregat, Barcelona i del Baix Llobregat. 

El Pla Caufec el 2004 
El 20 de juliol del 2004 la Generalitat va aprovar definitivament la 
modificació del Pla general metropolità que al final establia en 
234.000 els metres quad rats edificables. El pla urbanístic aprovat 
tenia el nom Porta de Barcelona-CAUFEC i estava dividit en dos 
sectors, separalS per l'autopista A-2. A la zona nord es concentra• 
rien 90.000 m' d'oficines, que havia de promoure Sacresa en rè• 
gim de lloguer, i 67.800 m' de sostre residencial, 529 habitatges. 
A la zona sud, entre l'autopista, la ronda i Laureà Miró, es fa1ia un 
centre comercial i d'oci, amb 59.000 m' de sostre i 180 habitatges 

més. 

Imatge dels terrenys alecl.Jts pet Pla CAUFEC, amb la masia de can Oliveres al Ions. Foto: 
Marta Casas 
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El projecte preveia la construcció de dues torres de 92 m d'alçada i 
vint-i-cinc plantes, projectades per l'arquitecte Ricardo Bofill, per a 
activitat empresarial i hotelera, sis blocs de 28 m (set plantes) per a 
oficines, setze edificis de 28 m per a habitatges, un centre comercial 
de vuit plantes (quatre soterrades) i tres blocs d'habitatges de disset 
plantes. 

El Pla aprovat també preveia crear una zona verda que resseguís 
l'avinguda Jacint Esteve, com a passadís de connexió amb el Parc 
de Collserola, per a satisfer la principal reivindicació dels velns. 
Estaven previstos tres passos subterranis per a evitar la congestió 
viària. 

Les reaccions 
L'alcalde d'Esplugues de Llobregat, Lorenzo Palacfn (PSC), va valo
rar molt positivament el projecte, entenent que havia d'implicar un 
increment de l'activitat empresarial, generar llocs de treball i pro
moure una major oferta comercial i també que incloïa el compromís 
de restaurar la masia de Can Oliveres. A més, el 10% d'edificabilitat 

Sant Just Desvern 
Unia Alta Tensió 
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que Sacresa havia de cedir al consistori permetria edificar cent vim
i-cinc pisos protegits i recaptar cada any l,8 milions d'euros pel llo
guer d'oficines. 

L'Associació de Veïns de Finestrelles, però, no compartia aquesta 
opinió i va qualificar l'operació d'especulativa. Segons va declarar 
el seu president, Josep Anguera, el projecte era "el disbarat més 
gran de l'urbanisme de Barcelona". Els veïns demanaven un dis
minució de la superfície construïda i repetien que la xarxa viària 
actual no podria absorbir l'augment de trànsit que comportaria el 
projecte i l'impacte que tindria en l'entrada i sortida de Barcelona 
per la Diagonal. 

A final de maig, les entitats veïnals, que rorrnaven part cie la 
Platarorma Diagonal-Ponent, integrada per setze entitats de les zones 
limítrofs entre el barri de les Cons de Barcelona i els municipis de 
Sant just Desvern, Esplugues i l'Hospitalet de Llobregat, va demanar 
al Departament de Política Territorial i Obres Públiques una mora
tòria per a aturar els plans urbanístics que afecten aquesta zona 
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nord-occidental de Barcelona. Els velns van demanar que es tinguéS 
en compte la remodelació conjunta de tota l'àrea i que no es fes mu
nicipi per municipi, fent referència als cinc projectes que ells ano
menaven "macroimmobiliaris" que els afectaven a més del Pla CAU
FEC: PLI L1U\,l'hrtl. ))t LA \~\LL Ol SA;-.;T jL'ST l l5l] ; TRA'.\SFOR\IACI() 

LRBA1'.\ l'L C1-.; R1<.,11r l 1851 a l'Hospitalet; la Pona Nord de 
l'Hospitalet, i el Carni de la Torre Melina a Barcelona. La plataforma 
Diagonal Ponent estava integrada per l'Associació de Veïns de Can 
Vidalet , de Collblanc-Torrassa, de Pubilla Cases, del Camp Nou, de 
les Corts, de l'avinguda de Xile, del Racó de les Cons, del barris de 
la Mercè, SOS Monuments, la Platafom1a Ciutadana comra el 
Projecte Barça 2000, la Plataforma Cívica en Defensa de la Vall de 
Sant Just, la Plataforma d'Entitats de les Cons, la Federació 
d 'Associacions de Veïns de Barcelona i la Federació d'Associacions 
de Veïns de l'Hospitalet. 

l es darreres mobilitzacions acaben amb dues persones 
detingudes 
El 20 de novembre les associacions de veïns van convocar la 
premsa en una protesta davant les oficines de Sacresa, on es van 
plantar arbres envoltats de ciment per a simbolitzar el que creien 
que el projecte podria significar per a la serra de Collserola: una 
barrera de formigó i més congestió urbana. Els diferent ponents 
que intervingueren en la convocatòria van explicar la relació del 
Pla CAUFEC amb la resta de propostes a l'àrea de ponent de 
Barcelona, denunciant que aquest conjum de propostes, que po-

PLA URBANÍSTIC PORTA DE BARCELONA-CAUFEC (ESPLUGUES OE LLOBREGAT) 

dien significar la construcció de fins a quatre mil nous habitatges, 
no tenien un pla d'equipaments i serveis associat- També van de
nunciar el que ells consideraven que era el denominador comú 
dels plans, la coordinació entre constructores i administracions. 

En finalitzar l'acte i mentre una pan dels participants tomaven a 
Esplugues amb tramvia repanint fulls informatius, els Mossos 
d'Esquadra van detenir el comboi i van obligar-los a baixar. Vint per
sones foren retingudes, de les que deu anaren a comissaria i dos jo
ves van ser detinguts Els joves foren acusats de lesions i atemptat. 
El judici ràpid s'havia de celebrar el 14 de gener de 2005. 

A final de desembre les entitats veïnals van interposar el segon con
Lenciós davant el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya (TSJC) 
contra el Pla CAUFEC. Amb tot, la promotora Sacresa preveia co
mençar a executar el pla CAUFEC a principi del 2005. 

Més informació: 

w,, w.:1jesplugues.es/ 
www labb.e<,m/pdfs/c:arrcr_89/89 _30. pdf 
hllp://lcscons wm/elraco/canngalt hun 
w\\,v.sacrcsa.c0111/ 

MXA 
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162 PLA URBANÍSTIC SAU2 DE L'ARMENTERA 
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!.:Ajuntament de l'Armentera aprova el Pla parcial per a construir 169 habitatges després que la 
Comissió Territorial d'Urbanisme de Girona obligués a modificar el document per deficiències 
ambientals. El grup municipal del Partit dels Socialistes de Catalunya, la plataforma Salvem 
!'Empordà i el delegat de Medi Ambient a Girona s'hi oposen en considerar que implica un 
creixement desmesurat. 

L' Armen1era és un municipi de 742 habitants de l'Alt Empordà si
tuat a segona línia de cosia. La urbanització del sector SAU2 ja es
tava inclosa a les Normes subsidiàries, aprovades el 1998, i pre
veia construir uns 200 habitatges en una superfície de 38.000 m' 
al sud del municipi , al costat de la carretera de Viladamat. 

Surt a la llum cl primer projecte 
El mes de febrer l'Ajuntament va aprovar inicial ment el Pla par
cial de la urbanització, que preveia un total de 187 habitatges, 
amb els vots a favor de l'equip de Govern de Convergència i 
Unió (CiU) i els vots en contra de l'oposició formada pel Partit 
dels Socialistes de Catalunya (PSC). L'alcalde, Miquel Isern, va 
recordar que les Normes subsidiàries havien estat aprovades 
sense cap al·legació i va destacar la red ucció d'uns 40 habitat
ges respecte al plantejament inicial de l'empresa promotora. El 
portaveu del PSC, Martí Palahi, va afirmar que el projecte supo
sava un "creixement salvatge i desmesurat", subratllan t que la 
nova urbanització permetria doblar els 742 habitants que en 
aquells moments tenia l'Armentera. 

La plataforma Salvem ]'Empordà també va manifestar la seva opo
sició al projecte i va presentar diverses al·legacions en considerar 
que comportaria una degradació de l'entom paisatgístic, una pèr
dua de terrenys agrícoles de gran qualitat productiva i la transfor
mació d'un poble amb una identitat rural en un poble turístic de 
segona residència. A més, la plataforma lamentava que es deixes
sin construir un nombre tan alt d'habitatges en un municipi amb 
problemes d'abastament d'aigua i sense sistema de tractament d'ai
gües residuals. 

La Comissió Territorial d 'Urbanisme de Girona 
denega el projecte 
El 8 d'abril la Comissió Territorial d'Urbanisme de Girona 
(CTUG) va suspendre l'aprovació del projecte d'urbanització 
per diverses deficiències de caire ambiental. Entre els motius 
s'apuntava que no es garantia el subministrament d'aigua pota
ble i el t ractament de les aigües residuals i que els informes am
bientals eren incomplets. També es demanava que es proposes
sin diverses tipologies d'edificació per tal d'aconseguir que la 
ocu pació fos menys extensiva, que els habitatges més propers al 

nucli u rba s'adeqüessin a la tipologia arquitectònica del poble i 
que es realitzés un calendari de construcció per etapes. No obs
tam això, aquest fet no suposava la suspensió definitiva del pro
jecte, ja que no es questionava la superífcie que es volia edificar 
ni el nombre d'habitatges permesos. 

~Ajuntament refà cl Pla parcial i Urbanisme 
l'aprova 
A final d'agost l'Ajuntament de l'Armentera va aprovar de nou el 
Pla parcial de SAU2 que reduia el nombre d'habitatges de l87 a 
169. A més, s'eliminava el vial sud previst a la urbanització i es 
creava en aquest sector una zona verda per evitar un possible crei
xement futur. De nou el PSC, a l'oposició, s'hi va mostrar en con
tra en considerar que el document no s'havia modificat substan
cialment respecte del que havia estat denegat per Urbanisme. 

Finalment el 29 de setembre la Comissió d'Urbanisme va decidir 
aprovar el Pla parcial amb el vot en contra del delegat de Medi 
Ambient, Gabriel Jover i Avellà, que va cri ticar la magnitud de la 
urbanització, la manca d'habitatges de protecció oficial i els dèfi
cits en matèria de sanejamem que segons cii presentava. Salvem 
!'Empordà va manifestar de nou el rebuig al projecte i va criticar 
la decisió del la Comissió Territorial d'Urbanisme de Girona. 

El conseller de Politica Territorial i Obres Públiques, Joaquim 
Nadal, va respondre a les crítiques destacant les dificultas que hi 
ha per a aturar projectes als espais on ja hi ha drets urbanístics re
coneguts. Va manifestar, a més, que el nou Pla comportava una re
ducció del nombre de construccions i que garantia l'abastament 
d'aigua potable i u n sistema de sanejament propi. 

A final de 2004 les obres d'urbanització encara no havien comen
çat, si bé es preveia que s'iniciarien durant el 2005. 

Més informació: 

W\\,,. pobles.ddg1.cs/armcntera/ 
w,, ·w.sal,·cm-cmporda.org 

MJP 
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PLA URBANÍSTIC SECTOR 15 DE BELLVEI 163 

L'Ajuntament de Bellvei aprova un pla parcial per a la creació de prop de tres-cents habitatges en 
un sector del municipi conegut com la Rita. Malgrat la polèmica suscitada per les acusacions de 
nepotisme i deficiències urbanístiques, realitzades des de l'oposició del govern local, la 
Comissió Territorial d'Urbanisme de Tarragona dóna el vist-i-plau al projecte, que només resta 
pendent d'un informe favorable per part de l'Agència Catalana de l'Aigua. 

El municipi de Bellvei, situat a la plana prelitoral de la comarca del 
Baix Penedès, entre Sama Oliva i el Vendrell, ha tingut, cis darrers 
anys, un creixement urbanístic i de població sostingut, lligat al 
procés de metropolitanització i l'arribada de nous residents tant de 
Barcelona com de Tarragona. Lli població era, el 2004, de 1.541 
habitants. 

L' any 2001 l'Ajuntament de Bellvei va aprovar inicialment les 
Non11es subsidiàries que havien de regir el planejamem urbanís
tic del municipi els propers anys, on hi havia previst set nous 
sectors de creixement. El Grup Ecologista del Vendrell i Baix 
Penedès (GEVEN) va presentar-hi una al·legació basada en qua
tre punts: el desmesurat creixement urbanístic que consideraven 
preveien les Normes, la proposta d'un camp de golf de més de 
100 ha amb urbanització, la possible ampliació d 'una gran urba
nització de segona residència i la manca de protecció dels espais 
obens. 

L'any 2004 l'Ajuntament de Bellvei va encarregar la redacció 
d'un pla parcial sobre el sector 15 (S-15) del planejament, que 
preveia la construcció de prop de tres-cents habitatges -que po
dien significar mil nous habitams per al municipi- en una àrea 
coneguda com la Rita. Aquest era un dels set sectors de creixe
ment residencial previstos en el planejament del municipi. 

Polèmica aprovació del Pla parcial S-15, la Rita 
A principi d'octubre de 2004 el consistori de Bellvei va votar en 
sessió extraordinària i d'urgència el text refós del Pla parcial, 
que va ser aprovat amb els cinc vots de CiU i els quatre en con
tra de l'oposició -dos regidors de l'Emesa per Bellvei, una regi
dora del Parti t dels Socialistes de Catalunya (PSC) i un regidor 
del Partit Popular (PP) 

L' alcalde, Josep Fonts (CiU), va rebre critiques de nepotisme per 
l'operació, atès que la seva germana era propietària de part dels te
rrenys afectats pel Pla parcial 5-15. En la seva defensa, Fonts va 
presentar un document notarial amb què pretenia demostrar que 

la seva germana havia venut les propietats a una immobiliària. 
L'Entesa, però, va denunciar que els terrenys havien estat cedits a 
la immobiliària a canvi d'unes parcel·les a la mateixa zona afecta
da pel Pla. El portaveu de l'Entesa, l'arquitecte Pau Batlle, va de
clarar que "l'alcalde s'hauria d'haver abstingut de votar, ja que en
cara que s'hagi produït una permuta dels terrenys, la seva germana 
continua constant com a propietària d'unes parcel·les". 

L'oposició va denunciar també greus deficiències cie connexió vià
ria i la imprecisió del text del Pla pel que feia al subministramem 
hidric, ja que es referia a la "hipotètica arribada de l'aigua de 
!'Ebre", un projecte que ja estava aturat. El 13 d'octubre, els grups 
de l'oposició van presentar tola la documentació necessària perquè 
el Depanament cie Governació elaborés un informe jurídic i tèc
nic sobre les presumptes irregularitats comeses en la tramitació i 
l'aprovació del Pla. També van sol·licitar a la Comissió Territorial 
d'Urbanisme de Tarragona (CTIJT) aturar la tramitació mentre no 
es deixés clar si la votació de l'alcalde,Josep Fonts, s'ajustava a dret 
o no. 

Resolució favorable al Pla parcial 
L' l de desembre la CTUT es va posicionar a favor de l'aprova
ció definitiva del Pla parcial en considerar correcte l'estudi d'i
nundabilitat -que havia estat encarregat amb posterioritat a l'a
provació del Pla-, però es va abstenir d 'aprovar definitivament 
el projecte perquè, segons el director general d'Urbanisme, Joan 
Llon, "manca el vist-i-plau de l'Agència Catalana de l'Aigua 
(ACA), que és l'organisme que l'ha de valorar". A final d'any, 
aquest era l'últim tràmit pendem abans de començar a execmar 
el projecte. 

MXA 

Més informació : 

WW\\.stormpagcs.<:om/gc1·en/ 
w\1 w.bcllvci.altanct.org:/aJtms/bcll\·ei/home.h1 ml 
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Durant el 2004 a les comarques del Pallars Jussà I el Pallars Sobirà se succeeixen pro¡ectes de 
plans urbanístics per a desenvolupar-hi àrees residencials en relació amb la construcció o 
ampliació de pistes d'esquí. Mentre alguns actors posen l'accent en la importància que els 
serveis i la construcció poden tenir per al creixement econòmic d'aquestes comarques, altres 
col·lectius mostren la seva preocupació davant la proliferació de propostes de creixement 
basades en segones residències. 

Les comarques del Pallars Sobirà i el Pallars Jussà es troben al cor 
dels Pirineus catalans. El Pallars Sobirà està situat entre la Val 
d'Aran i Andorra, amb França al nord, la comarca de l'Alt Urgell 
al sud i el Pallars Jussà al sud i a l'oest. Aquest comarca s'articula 
a través de les valls altes de la Noguera Pallaresa i les valls dels seus 
aíluents, la vall d'Àneu, la vall de Cardós i la vall Ferrera i bona 
part de les serralades, els cims i les carenes de la comarca formen 
part del P\Rt r-,; m R,\1 lli i',\1.1 PtRlt-.H [ 12 31. i quasi el 50% del 
P\Rl 1\\(10"\I p,\1<,LF'- T,1Rn, l E,n:-:,· í'I '>A:-:T t-.1\LRI( l [1221 

està dins d'aquesLa comarca. 

El Pallars Jussà connecta al nord amb la comarca de l'Alta 
Ribagorça i amb el Pallars Sobirà al nord-est, amb l'Alt Urgell a 
l'est, la Noguera al sud i amb la comarca de la Ribagorça, a l'Aragó, 
a l'oest. La comarca inclou la part del Principat de la vall de la 

oguera Ribagorçana. abans d'emrar a l'Alta Ribagorça, i les con
ques de Tremp i d'Isona (conca de Dalt i conca Dellà) de la vall de 
la Noguera Pallaresa; al nord de la comarca es troba l'altre meitat 
del Parc Nacional d'Aigües Tones i Estany de Sant Maurici. 
Ambdós Pallars formen part de l'àrea funcional de l'Alt Pirineu i 
Aran,. Durant el 2004, estava en procés de redacció el 1'1 \ 1 ERRI

T 1RI.\I O\RC \l 11E l
0

AIT PIRIMl l .\RI'-. [1431 . 

Durant el mateix any es van presentar diversos estudis que posa
ven de manifest el risc de deteriorament paisatgístic i ambiental 
del Pirineu per l'accelerat ritme constn1ctiu d'àmbits de segones 
residències, so1fot associades a les estacions d'esquí. El síndic de 
Greuges, Rafael Ribó, va rebre una quarantena de queixes de les 
plataformes i associacions de defensa del Pirineu, com ara 
l'Associació Rurbans, l'organització Vall Fosca Activa o la platafor
ma Mainera Cabristà, que manifestaven la preocupació dels habi
tants pel deterioramelll de la regió. Tanmateix, el mes d'octubre, 
durant la presentació de l'Anuari Econòmic Comarcal de Caixa 
Catalunya, es va destacar la contribució dels sectors de la cons
trucció i els serveis al creixement de les comarques del Pallars 
Jussà i del Pallars Sobirà. 

Les propos tes i plan s urb anís tic s al Pallars Sobirà 

d u rant e l 2004 
A final d'agost, una vi mena de veïns procedents de diversos nuclis 
de la vall d'Unarre, al municipi de la la GuingueLa d'Àneu, van di
rigir una carta a l'alcaldessa, Raquel Cases (CiU), en la qual dema
naven "una moratòria temporal en la concessió de llicències mu
nicipals de construcció fins que el planejamem municipal nou, 
que havia de substituir les Nonnes subsidiàries de planejament 
(NSP) del municipi, no estigués a punt". Amb aquesta acció volien 
impedir que "la pol!Lica del totxo acabi amb una realitat centenà
ria", tal com denunciava el text que van publicar. La vall d'Unarre 
i la vall d'Àneu estan situades vora l'àrea de l'ampliació de Lb l,\

, 10 t,·1,~ll í'I 8.~CltllR\-8I IUr 175] 

A principi de setembre, una àmplia majoria de veíns de la Ribera 
de Cardós, nucli situat al municipi de la vall de Cardós, van pre
sentar un recurs davant el conseller de Politica Territorial i Obres 
Públiques, Joaquim Nadal, contra l'aprovació de les NSP que va 
fer la Comissió Territorial d'Urbanisme de Lleida (CTUL). Els 
velns van criticar la permisivitat constructora del planejament 
aprovat, la manca de criteris per a respectar la tipologia dels nu
clis urbans i el projecte de construcció d'una nova variant i roton
des a l'entrada i sonida del poble, en lloc de potenciar els camins 
ja existents a la zona. També van denunciar la reclassificació d'uns 
sòls que haurien estat comprats prèviament per l'alcalde, Llorenç 
Sànchez (CiU), que havien d'acollir inicialment habitatges de pro
tecció oficial i on es preveia finalment construir-hi apartaments. 

El 16 de novembre, l'associació de velns de Son, en el municipi 
d'Alt Àneu, va denunciar l'Ajuntament a la CTUL perquè van con
siderar que vulnerava les normes urbanístiques en pennetrc la 
construcció d'apartaments en un entom protegit com l'església ro
mànica de Sant Just i Sant Pastor. Un cas similar va tenir lloc als 
nuclis d'Alòs i d'lsil, al mateix municipi i també propers a l'àrea 
d'ampliació del domini esquiable de Baqueira-Beret. 

Les propos tes i plans u rban ís tics a l Pa llars Jus s à 
A final de l'any 2003 es va fer públic el projecte de construcció de 
la primera fase del uNl'l l\. n Rhlt, nb¼ 1 1 1 11 \l l 1lSL~ 177] 
anomenat Vallfosca Mountain Reson. El projecte, que disposava 
des del 200 l dels permisos per a iniciar les obres de la primera fa
se, preveia diverses actuacions a la vall: la construcció d'una esta
ció <l'esqui - la primera del Pallars Jussà- a la muntanya de Filià, 
un camp de golf de nou forats entre cl bosc i el 1iu Flamicell i una 
zona residencial al poble d'Espui --<lins el municipi de Torre de 
Cabdella. Del nucli d'Espui soniria un telecabina que pem,etria 
accedir a les pistes d'esquí. La construcció de Ics urbanitzacions 
residencials estava vinculada a la de les insLal·lacions esportives, 
per això les urbanitzacions no es podien tirar endavant si no es 
construlen les pistes d'esquí. 

Durant el 2004 van sorgir més projectes al voltam d'aquest com
plex, com per exemple una urbanització de luxe al nucli de 
Xerallo, la proposta de construcció de més pistes d'esquí a la mun
Lanya de Llevata -propietat del poble de Manyanet-, contigua a 
Filià, i un tren cremallera que uniria Xerallo amb el poble de 
Manyanet i les pistes de Llevata. 

G rups opositors e s man ifeste n en cont ra d e 
l'expans ió d e l m o d e l d e segones r esid è ncies als 
Pa lla rs 
El 18 d'abril de 2004 va tenir lloc una concentració al pic de Filià 
organitzada per Mountain Wildemess de CaLalunya i la Federació 
d'Entitats Excursionistes de Catalunya, amb l'objecúu d'eiqxessar 
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el malestar que sentia el moviment excursionista pel model urbanís
tic que consideraven que s'estava imposant al Pirineu. A l'acte rei
vindicatiu, que ponava el lema "Per la dignitat i la qualitat de l'alta 
muntanya. Prou depredació del territori!", hi van panicipar dues
centes persones de diferents entitats excursionistes i ecologistes de 
Catalunya. 

L'acte va consistir en l'ascensió al pic de Filià (2. 775 m), si bé moi
ra gent no hi va poder arribar per les dures condicions meteorològi
ques i el manifest reivindicatiu es va haver de llegir a uns 2.200 m 
d'alçada. El manifest demanava una moratòria per a qualsevol pro
jecte de construcció o ampliació de pistes d'esquí, l'aposta decidida 
per programes de creixement sostenible i una major consideració de 
l'opinió dels excursionistes en la presa de decisions que afecten la 
muntanya. Els sotasignats declaraven que els excursionistes no s'o
posaven a l'existència d'un nombre determinat de pistes d'esquí, si
nó al creixement continuat d'aquesta acLivitat econòmica sense con
siderar la viabilitat d'altres projectes menys agressius amb l'ambiem 
i que també podrien contribuir a la millora de la qualitat de vida dels 
habitants del Piti neu, tot plantejant el n111,1r SOBRE 11 ,101111 1 URh

llL l l Q8] a la regió. L' acte reivindicaLiu posava l'accent no en les pis
res d'esquí, sinó en l'associació entre pistes d'esquí i construcció de 
segones residències, buides bona pan de l'any, en unes comarques 
com el Pallars jussà i el Pallars Sobirà que fins aleshores s'havien vist 
menys afectades pel procés d'urbanització dels espais oberts i el mo
del d'ocupació del sòl per a segones residències que s'havia consoli
dat a la Val d'Aran i a la Cerdanya. 

El debat i les propostes de planejament 
El 17 de setembre, durant la clausura de l'assemblea de la Co
munitat de Treball dels Pirineus (CTP), celebrada a la Seu d'Urgell, 
que va aplegar els presidents autonòmics de Catalunya, Aragó, 
Euskadi i Navarra, i els de les regions d'Aquitània, Llenguadoc
Rosselló i Migdia-Pirineus, el presidem de la Generalitat, Pasqual 
Maragall, va proposar crear una taxa per a gravar les transaccions 
immobiliàries que es fessin al Pirineu. Aquesta proposta va rebre for-

PLANS URBANÍSTICS DEL PALLARS 

tes c1itiques, però el president va explicar que era una "reflexió teò
rica", tot i que podria frenar l'especulació immobiliària i aconseguir 
més fons per a revertir posteriorment en projectes d'infraestructures 
i comunicacions a la mateixa zona. 

D'altra banda, es van donar a conèixer dues propostes en fase d'es
tudi d'una dimensió territorial moll més àmplia, però que podrien 
millorar les comunicacions per a accedir al complex de la vall Fosca. 
El Departament de Política Territorial i Obres Públiques va anunciar 
el mes de febrer que estudiaria la possibilitat de construir el túnel de 
Com iols, una eterna reivindicació dels pallaresos que permetria unir 
les comarques de la Noguera i el Pallars Jussà i aproparia Barcelona 
a les comarques del Pirineu lleidatà. 

Durant el 2004 la Secretaria per a la Planificació Territorial va anun
ciar que estaven en procés de redacció els plans directors urbanístics 
de la Val d'Aran, el Pallars Sobirà i la Cerdanya, que havien de pro
posar a una escala més precisa les previsions i els compromisos es
tablerts pel Pla territorial parcial. Els plans directors s'elaboraven en 
col·laboració amb les administracions locals i amb la participació de 
la societat pirinenca. La Secretaria per a la Planificació del Departa
ment de Política Tenitorial i Obres Públiques havia esrablert un con
veni amb la Universitat de Lleida per tal que aquesta organitzés una 
sèrie de debats públics en relació amb les proposLes del planejament 
a les ciutatS dels Pirineus. 

Més informació: 

http://foro.altp1n11cu.com/ 
1111·1\.rurbans.org 
w11w.1cs11 urc .com/rurbansdorvc/Jndcx .asp 
W\\ 1\1, p1 rincu~.orwr DAPA_t-tcmoria20()3. hl ml 
http.//pallarssobna ddl.nct/ 
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El projecte d'urbanització de la Vall Fosca inclou la construcció de pistes d'esquí, camp de golf i una zona residencial. Foto: Xavier Boneta 341 
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Els temporals de llevant de començament d'any agreugen la regressió de les platges de les 
comarques del Maresme i del Barcelonès. Els municipis afectats demanen al Ministeri de Medi 
Ambient corresponsabilitat en la solució del problema tornant a obrir el debat sobre qui ha de 
finançar, i en quines ocasions, les despeses de regeneració de les platges. Després de diverses 
negociacions, el Ministeri s'ha compromès a participar en la regeneració de les platges durant 
l'any 2005. D'altra banda, la brutícia de les platges provoca les queixes de ciutadans i turistes. 

Un any més, els temporals de llevant han posat de manifest la pro
blemàtica que hi ha relacionada amb la regressió que pateixen al
gunes platges del litoral metropolità de Barcelona. Segons els ex
perts, aquesta regressió es veu afavorida per la proliferació de 
ports esportius, que ocasionen una greu afectació en l'estabilitza
ció de la sorra de les platges. Els ports interrompen els corrents 
marins i impedeixen la circulació i el dipòsit de sorres en determi
nats punts del Litoral. Els efectes més evidents es visualilzen des
prés dels temporals. Els experts també han posat de manifest que 
algunes de les àrees on actualment es demana la regeneració de les 
sorres són àmbits on anys enrere no hi havia grans platges. Tot ai
xò ha portat Ílns ara el Ministeri de Medi Ambient (MMA) i, con
cretament, la Direcció General de Costes, responsable de la gestió 
de les platges, a donar resposta a les pelicions d'ajut dels munici
pis afectats.Un grapat de municipis de les comarques del Maresme 
i del Barcelonès han estat greument afectats per aquesta problemà
tica. Des que es va construir el pon de Mataró, l'any 1992, ha des
aparegut la meitat de la platja de Cabrera de Mar, situada al sud 
del pon, i Premià de Mar ha perdut 1.200 m' de costa dels 1.800 
totals. Barcelona també s'ha vist afectada per diverses llevantades, 
que s'han emportat quasi un 60% de la sorra de les platges, plat
ges que parcialment s'havien consolidat amb sorra aponada artifi
cialment a començament de l'estiu de 2002. 

Durant els temporals de llevant de començament d'any l'aigua va 
envair el passeig maritim de Premià de Mar i va posar en perill els 
veíns que hi transitaven. El mateix va passar a Vilassar de Mar, on 
el mar es va empassar literalment els accessos de fusta, les escales 
i les dutxes de la platja. 

El mes de maig el Minis teri de Medi Ambient 
anuncia que no es regeneraran les platges que 
perdin sorra per culpa dels ports esportius 
El 9 de maig la ministra de Medi Ambient, Cristina Narbona, va 
anunciar que el seu Ministeri no executaria les regeneracions arti
Ílcials de les platges quan quedés demostrat que els pons i les in
fraestructures artificials eren la causa de la pèrdua de sorra i de l'e
rosió costanera. Amb aquestes declaracions la ministra va revifar 
el debat sobre qui s'havia de fer càrrec dels costos de regeneració 
de les platges. Tot i que entre els professionals hi ha un cert con
sens a considerar la circulació de les sorres com un tema de gran 
complexitat, el debat implícit és si les platges són un bé d'ús pú
blic o un recurs econòmic del sector turistic dels municipis costa
ners. D'altra banda, la polèmica girava al voltant de qui s'havia de 
fer responsable dels costos de regeneració de platges i de si aquest 
model de desenvolupament de la costa s'assentaria sobre uns prin
cipis de sostenibilitat. 

Els alcaldes dels municipis litorals afectats, especialment Pere 
Almera (Vilassar de Mar), Carles Rocabert (Cabrera de Mar) i 

Jaume Batlle (Premià de Mar), van criticar la decisió del MMA i 
van recordar que l'Estat era qui donava les autoritzacions per a 
construir més ports. D'altra banda, es van preguntar què passaria 
amb el projecte de regeneració que el Ministeri havia aprovat el ju
liol de 2003 i que incloïa el transvasament de 300.000 m' de so
rra per a cada un d'aquests municipis. 

El conseller de Política Territorial i Obres Públiques, Joaquim 
Nadal, va anunciar un dia després de les declaracions de la mi
nistra, que el 27 de febrer de 2004 s'havia signat un conveni en
tre el Departament de Política Territorial i Obres Públiques i 
l'Associació Catalana de Ports Esportius i Turistics, pel qual les 
dues institucions es comprometien a pagar a pans iguals els 
transvasamems de sorra necessaris per a regenerar les platges 
catalanes. El conveni preveia construir sistemes de dragatge i 
transvasar anualment (acció obligatòria per a algunes empreses 
concessionàries) les sorres que s'acumulen a llevant dels ports 
per dipositar-les a ponent, on té lloc la desaparició de la sorra. 
En els casos dels pons de la Generalitat i en aquells que no te
nen establerta l'obligació de realitzar aquest transvasament, 
l'Administració pública en finançaria íntegrament el dragatge. 
Aquestes actuacions ja estaven previstes a la Llei de pons de 
Catalunya de 1998. 

Els primers ports que es van acollir al conveni són els de Balís a 
Sant Andreu cie Llavaneres, Mataró, Premià, Masnou, Coma-ruga, 
Torredembarra, Ginesta, Arenys, Vilanova i la Geltrú i la central 
tèrmica de Foix. Això comportaria el transvasament de més de 
450.000 m' de sorra. 

Canvi d'actitud al Ministeri de Medi Ambient 
El 17 de juny, un mes després de les polèmiques declaracions, 
Cristina Narbona va afirmar en el ple del Senat que apostava per 
una regeneració selecliva de les platges i, sobretot, per un model 
de gestió corresponsabilitzat entre les administracions i els altres 
agents per a prevenir la reducció de sorra a les platges. 

Unes setmanes després, el MMA va anunciar que regeneraria les 
platges del Maresme amb un milió de metres cúbics de sorra du
rant l'any 2005, operació pressupostada en 6 milions d'euros. 
Aquest anunci es va fer just un dia després que tots els grups par
lamentaris catalans presentessin una proposició no de llei per ins
tar el Consell Executiu a intervenir per a recuperar les platges del 
Maresme. Els alcaldes d'aquests municipis van rebre l'anunci del 
MMA amb eufòria continguda. 

Les platges de la ciutat de Barcelona 
L'alcalde de Barcelona, Joan Clos, va assegurar a principi de juny 
que el MMA també es faria càrrec d'una pan de les obres de de
fensa del litoral de la ciutat. En concret, les obres s'inclourien al 
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pressupost de l'any 2005 per tal d'executar-se aquell mateix any i se
rien finançades conjuntament entre l'Ajuntament de Barcelona i el 
Ministeri. No obstant això, els grups municipals de Convergència i 
Unió (CiU) i Panit Popular (PP) van acusar l'Ajuntament de 
Barcelona d'incomplir la seva paraula i no tenir preparades les plat
ges l'l de juny. Tanmateix, van demanar que es garantissin els ser
veis de neteja i de vigilància de les platges de manera continuada du
rant tota la temporada. 

La platja de la Barceloneta i la de Bogatell van ser les dues platges 
més afectades pels temporals de començament d'any La de la 
Barceloneta va ser regenerada amb 30.000 m' de sorra transportada 
amb camions des de la platja de Sant Sebastià durant diverses jorna
des nocturnes. El MMA es va fer càrrec dels 300.000 euros que va 
costar l'operació. 

El port de Barcelona regenera la platja del Prat per a 
evitar la degradació del delta del Llobregat 
A principi de juny, el PUR r D~ B.\R< 1:1 ,1:,...\ l i Ml va anunciar que 
aponaria 3 milions de metres cúbics de sorra a la platja de l'Arana 
(el Prat de Llobregat), la més propera a la nova desembocadura del 
RIL UOllRf<.\111821. 

La sorra del delta prové del procés sedimentari del riu i dels tem
porals marins i és transportada pels corrents de nord a sud. Pau 
Esteban, tècnic de Medi Ambient de l'Ajuntament del Prat de 
Llobregat, va declarar que era necessari acumular un volum sufi
cient per a alimentar durant anys les platges del sud i contrares
tar així la barrera que significa la nova ampliació del port a la cir
culació de sediments. Es calculava que cada any la platja de 
l'Arana, d'una amplada de 500 metres i una llargada d'un quilò
metre, perdria uns 150.000 m' i que, per tant, els 3 milions de 

Les platges del Maresme han estat espocialment castigades pets temporals de llevant. Foto: Arxiu OTC 
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metres cúbics que es pretenien aportar permetrien alimentar el 
delta durant 20 anys. 

la brutícia de les platges, un problema afegit 
Durant bona pan de l'estiu va aparèixer escuma i taques marrons a 
l'aigua de les platges del Maresme i el Barcelonès. Tot i que l'aigua 
era apta per banyar-s'hi, la presència brutícia no va fer gens agrada
ble aquesta pràctica i va fer que milers de ciutadans i turistes es 
veiessin afectats. 

Si bé en un principi l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA) ho va atri
buir a la presència d'una alga microscòpica, dies després va reconèi
xer que era producte de la interacció de diverses circumstàncies, en
tre Ics quals el fort vent i els corrents matins, que feien acumular la 
brutícia a la costa. L' ACA va intensificar els controls de qualitat de 
les aigües i va comprovar que la qualitat sanitària no estava alterada, 
fet que va permetre descartar un origen fecal directe. 

A Badalona, aquesta situació va motivar protestes de les associacions 
de veïns, que van repartir fulletons informatius als banyistes i van 
penjar pancanes als balcons on es llegia "No volem més merda". La 
regidora de Medi Ambient del municipi, Mumsa Niso, va explicar 
que la saturació del clavegueram, les obres del pon de Badalona i, 
sobretot, l'efecte del vent podrien ser la causa de la bnitfcia. 

Més informació: 

\l ww.d1ba.e,iplatges/ 
ht t p //medi am 611.•nt. gen cat. ne t/ac;i/ 
l\ \\WUJ-clprat ~s/ 

JRL, XSR i XBR 
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Després de consolidar un important volum de trànsit, tant de mercaderies com de passatgers, 1 

un cop acabat el desviament del nu Llobregat. el Port de Barcelona continua endavant amb el 
projecte d'ampliació. El Pla estratègic metropolità de Barcelona constata que el creixement del 
port, juntament amb el de l'aeroport de Barcelona, pot provocar el col·lapse dels accessos a 
l'àrea logística del Llobregat. D'altra banda, els ports de Barcelona i Tarragona estudien una 
estratègia de col·laboració i també es preveu la possibilitat de traspassar la gestió del Port Vell 
de l'Autoritat Portuària de Barcelona a mans de l'Ajuntament de Barcelona. 

D'acord amb les memòries de l'Autoritat Portuària de Barcelona 
(APB), entital gestora del Pon de Barcelona, aquest es va consoli
dar, al llarg de la dècada dels noranla, com un dels ports medite
rranis de referència gràcies al creixemem sostingut tant del trànsit 
comercial i de mercaderies com del de passatgers. 

Segons l'APB, l'exercici del 2004 es va tancar amb increments del 
14% sobre el volum total de trànsit gestionat, respecte a l'any an
terior, fet que va suposar 40,4 milions de tones mogudes. D'altra 
banda, van passar duram l'any 2004 pel port barceloní gairebé dos 
milions de passatgers, dels quals una mica més de la meitat ho van 
fer en creuers. 

Des del final dels vuitama i a començament de la dècada dels nor
anta, les expectatives de consolidar i, fins i tot , augmentar aquest 
creixement van motivar el projecte d'ampliació del port. El projec
te estava previs1 en el Conveni de cooperació en infraestructures i 
medi ambient al delta del Llobregat, anomenat 1'1 \ D1 LT\ 113·¼1 , i 
comptava amb una inversió de 1.773 milions d'euros, aponats en 
bona parl pel sector privat. Les obres d'ampliació previstes impli
caven un incremem de més del doble de la superfície terrestre i 
marítima del pon i incloïen la creació d'una segona bocana per 
l'emrada de vaixells de gran calat. Es preveia crear una esplanada 
de 6 ha amb una plaça pública, oficines, un hotel, instal·lacions 
per a la pràctica de la nàutica esponiva, dos dics de recer i una 
platja. L'ampliació suposaria l'enderroc del barri de (N, Tt :-.1, 

l 186] per fer-hi un aparcament. Segons l'APB, l'ampliació del pon 
hauria d'estar acabada el 20 l l. 

Col·lapse en els accessos i aposta pel ferrocarril de 
mercaderies 
El 8 de juliol, el Consell General del Pt 11°,11<.,11 ,,1, ,1n1<L1PQUT\ rn
BARCFI '):-.A l20l13 96] va presentar un informe elaborat per 
Barcelona Regional on es revelava que la circulació de vehicles pe
sants podia créixer un 155% (60.000 camions diaris) fins al 2010, 
fet que provocaria el col·lapse dels accessos a l'àrea log!stica del 
Llobregat. Segons l'informe, la solució al problema del creixement 
del volum de mercaderies en trànsit, produït com a conseqüència 
de les ampliacions del port i l'A~Rl1PORT D~ B.IRtl·lONA 171 , passava 
per la construcció de més infraestructures. També apuntava la ne
cessitat d'aplicar noves polítiques de mobilitat que potenciessin el 
transport públic i que impulsessin el transport de mercaderies en 
ferrocarril. 

A primers d'octubre, el Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques (DPTOP) va fer pública LIU'lllA P ror· 50 ACT1.,AuL1,, 

PRIORIT,IRII:s l 121 del darrer trimestre de 2004 i tol 2005. El conse
ller de Politica Territorial i Obres Públiques, Joaquim Nadal, va 
anunciar la promoció del transport de mercaderies per ferrocarril 
com una de les seves prioritats. En aquest sentit, va considerar el 

Pla d'infraestructures ferroviàries 2005 una actuació urgent per
què cl 2009 hi hagués una via d'ample internacional 1·11 11 kRllLI
RRII llfl l ORRI tXlR \li l'll l l(R,1:--JI 1941, que unís els pons de 
Tarragona i Barcelona amb el túnel transpirinenc del r! RRO( IRRII 
11\1 l\ v, 1,x:11 u (F,\\') 1-1:-. 1 P1 Rl'I~"t.1 l<ll], com a sortida directa 
a Europa. 

Finalment, !'l de desembre es va presentar el Pla d'accessibilitat 
viària i ferroviària per a resoldre els problemes de circulació de l'à
rea logística del Llobregat deguts al trànsit de mercaderies. 
L' objectiu del Pla era donar un salt qualitatiu en l'ús del ferroca
rril per passar del 6% de mcrcadc1ies distribuïdes per ferrocarril 
en aquell moment, al 30% duram les pròximes tres dècades. 
D'aquesta manera s'evitaria el col·lapse de tol el sistema viari de 
carreteres, no només l'accés al pon, sinó també l',1l ll'I 1.1 A-2 1 

.\l <'IIST\ ·\-7 ~ lb l l\t.l1«>t l, l l l,1,:0:,,;.1 [13]: i l' i\ Ill\!.\ \-2ó, 
r.l\ PIRIN!,, [ 16]. El DPTOP, els ajuntaments de Barcelona i el Prat 
de Llobregat, l'APB, el Consorci de la Zona Franca, la patronal 
Fome111 del Treball, el Reial Automòbil Club de Catalunya (RACC) 
i el Cercle d'Economia van consensuar el Pla i el van enviar al 
Ministeri de Foment. El Pla preveia una inversió de 5.287 milions 
d'euros fins al 2020 i un programa d'obres per a convertir el pon 
en la porta d'entrada del mercat asiàtic a Europa. La Generalitat hi 
aponaria 1.444 milions d'euros (un 27%), l'APB 56 milions, la in
versió privada 100 i la resta (3.743 milions d'euros, és a dir, un 
70%) seria aponat pel Ministeri de Foment. 

Un cop acabat el desviament del Llobregat, el pon 
comença a créixer 
El 15 de setembre, el president de la Generalitat de Catalunya, 
Pasqual Maragall, va inaugurar el n1-,v1,1w:-r na Rlt Li t'HRll, 11 
11 ~ l l en els seus últims 3,5 km de recorregut. Amb aquest desvia
ment desapareixia l'obstacle físic i el pon i la Zona d'Activitats 
Logístiques (ZAL) ja podien créixer. 

Dos dies després de la inauguració, es va inaugurar la nova termi
nal del moll Adossat, una terminal modesta de 10 ha, amb possi
bilitat de créixer fins a 13 ha, que es destinaria a tràfic de conteni
dors i mercaderies amb les liles Balears i les Canàries. 

Proposta de traspàs de la gestió del Port Vell a 
l'Ajuntament de Barcelona 
A principi de juliol, el president del Pon de Barcelona, Joaquim 
Coello, va declarar que l'APB estava interessada a traspassar a 
l'Ajuntament de Barcelona, de manera negociada, la competència 
sobre els espais públics terres1res del Port Vell. Aquest espai de 55 
ha aplega espais emblemà1ics com el Moll de la Fusta, el Moll 
d'Espanya (on hi ha el complex lúdic i comercial del 
Maremàgnum i l'Aquàrium) i el Moll de la Barcelone1a. Coello va 
manifestar que aquesta era una aspiració històrica del consistori 
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barcelonès i que la transferència no tenia cap calendari i no suposa
ria cap pèrdua de Uocs de treball, tot i que una vintena de treballa
dors es van manifestar perquè temien l'efecte comrari. En el mateix 
acte, les declaracions de Joaquim Coello van ser secundades pel con
seller Joaquim Nadal, que es va referir a l'objectiu d'incrementar la 
interrelació entre el pon i la ciutat. 

Els por ts de Barcelona i Tarragona estudien una 
estratègia de col·laboració 
A final de desembre, les autoritats ponuàries de Barcelona 
Tarragona (APB i APT) van començar les negociacions per a impul
sar un front ponuari català que, amb la participació de la iniciativa 
privada, permetés abordar la construcció i gestió de les ZAL dels dos 
pons, així com de la zona de serveis logístics lligats al pon, anome-

PORT OE BARCELONA 

D'altra banda, el president de la Cambra de Comerç de Barcelona, 
Miquel Valls, va proposar als governs espanyol i francès construir 
una línia ferroviària especifica per al tràfic de mercaderies entre el 
pon de Tarragona i Paris a través de Barcelona i Tolosa. La petició fe
ta per Valls va coincidir amb la preocupació expressada aquella ma
teixa setmana per Burgasé, qui va advenir que la línia del l+RRüv\

RRII n A.l t, \'fi OCITAT (FAV) 185 1 861 no podria transportar les 
mercaderies del pon perquè les vies no permetien el pas de combois 
pesants. En aquest sentit, Burgasé va anunciar un conveni amb la 
Generalitat de Catalunya que se signaria a principi de l'any 2005 i 
que permetria encarregar un estudi per a trobar una solució ferro
viària definitiva al problema. 

JRL, XBR, i XSR 

l 
l 
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nat port sec, que la Generalitat projecta a la Catalunya Central o a 
les Terres de Ponent. Segons, Josep Anton Burgasé, president de 
l'APT, la creació del front ponuati català permetria als dos ports li
derar la gestió de les grans plataformes logístiques del pals. 

Nova Pla(fa 

1
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Més informació: 

\\ ww.aph.es 
W \ V\V. poruarragona.es 345 
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~Ajuntament de Blanes sol·licita a la Generalitat una ampliació moderada del port amb l'ob1ecliu 
de millorar les condicions dels usuaris. La plataforma Salvem Pinya de Rosa I el grup municipal 
d'Esquerra Republicana de Catalunya s'hi oposen i demanen una reorganització dels usos 
actuals. 

El pon de la ciutat de Blanes, a la comarca de la Selva, es va inau
gurar el 1934 i estava destinat bàsicament a usos pesquers. A par
tir dels anys vuitanta es va començar a plantejar la necessitat d'am
pliar aquesta instal·lació, tant per a les activitats vinculades a la 
pesca com per a les nàutiques. No obstant això, els projectes d'am
pliació no van tirar endavant a causa de l'existència d'altres priori
tats per part de l'Ajuntament. 

L'agost de 2002 es va constituir la Plataforma Proampliació del 
Port de Blanes integrada per usuaris dºaquesta instal·lació, bàsica
ment pescadors i empresaris turtstics. La plataforma assegurava 
que el port estava saturat ja que els sis-cents amarradors existents 
eren insuficients davant de l'alt nombre de vaixells que hi havia. 
Responent a aquesta demanada, a principi de 2003 l'Ajuntament 
de Blanes va encarregar a la Direcció General de Pons i Transports 
de la Generalitat que analitzés la situació actual i determinés si ca
lia ampliar-lo. 

Es presenta l'avantprojecte amb tres alternatives 
El gener de 2004 l'empresa pública Pons de la Generalitat va pre
sentar l'avantprojecte de reforma del port de Blanes que incloïa 
tres alternatives. La primera, d'un cost estimat entre 11,3 i 14,3 
milions d'euros, no comportava una ampliació del pon, sinó que 
es basava a reorganitzar-ne l'espai interior. La segona alternativa, 
de 19,85 milions d'euros, en preveia una ampliació mínima cons
truint una nova dàrsena per al sector pesquer i turtstic i un nou 
dic paral·lel a l'actual. Finalment la darrera alternativa, de 26 mi
lions d'euros i per la qual apostava Pons de la Generalitat, com
portaria una ampliació important del pon amb la construcció d'un 
espigó d'una longitud de 42 m i l'ampliació de les tres passarel·les 
esportives i la de pescadors. 

Per a estudiar les diverses alternatives es va crear una comissió for
mada per grups polítics, la Plataforma Proampliació del Pon de 
Blanes, la plataforma ecologista Salvem Pinya de Rosa i veïns de la 
zona. Quatre dels cinc grups municipals amb representació a 
l'Ajuntament apostaven per la segona alternativa, mentre que 
Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) defensava la primera 

opció, ja que, a parer seu, l'ampliació del port tindria efectes am
bientals negatius i fomentaria l'especulació. Salvem Pinya de Rosa 
també s'oposava a l'ampliació, mentre que la Plataforma 
Proampliació del Pon de Blanes es posicionava a favor de la sego
na o la tercera alternativa. 

S'aprova l'ampliació mínima 
A mitjan setembre la comissió creada per a estudiar la reforma es 
va posicionar a favor de la segona alternativa, és a dir, la de cons
truir una nova dàrsena però sense que aquest fet suposés la crea
ció de més amarradors. També es preveia la construcció d'una zo
na de serveis vinculats a l'acli,ritat pesquera, com una fabrica de 
gel o una sala de manipulació de productes, on es localitzaria tam
bé l'escola de vela municipal. El 28 de setembre l'Ajuntament de 
Blanes va aprovar al ple demanar a la Generalitat que tingués en 
compte la resolució de la Comissió a l'hora d'elaborar el Pla espe
cial del pon. ERC es va abstenir en considerar que aquesta alter
nativa tindria efectes negalius sobre la platja cie Sa111a Anna, opi
nió que també compania l'entitat Salvem Pinya de Rosa. 

A final d'any el Centre d'Estudis Avançats de Blancs va fer públic 
un estudi segons el qual l'ús de les barques de lleure durant l'any 
se situava entre el 10 i el 30%, per la qual cosa apuntava la possi
bilitat de crear una marina seca per tal d'alliberar espai a les aigües 
portuàries. L'Ajuntament de Blanes va decidir demanar a la 
Generalitat que, dins el projecte de remodelació del pon, s'estu
diés aquesta opció. 

Per al 2005 es preveia que la Generalitat presentés l'estudi defini
tiu de l'ampliació del port prenent en consideració les propostes 
realitzades per l'Ajuntament i els agents socials i econòmics. 

MJP 

Més in formació: 

www.blancs.net 
\\'\\\\.blancsponal com/pin} ad e rosa 
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Durant el 2004, després de deu anys de retards i incompliments de contracte, la Generalitat de 
Catalunya anul·la definitivament la concessió a l'empresa Port Daurat SA per a crear un nou port 
esportiu al municipi de Roda de Berà. Al desembre, l'Ajuntament redacta un pla especial per a la 
creació d'un nou projecte per al port esportiu, que modifica substancialment l'inicial. Es 
consensuen amb la Generalitat els usos permesos al nou equipament portuari, bàsicament 
centrats en el fet de donar servei a la nàutica esportiva. El port, que ha estat criticat per diferents 
entitats ecologistes, podria ser operatiu el 2006. 

L'any 1993 es va adjudicar a l'empresa Pon Daurat S.A. la conces
sió administrativa per a construir i gestionar un pon esponiu en 
el tenne municipal de Roda de Barà, a la comarca del Tarragonès, 
durant un pertode de trenta anys, que fmalirzava el 2023. El pro
jecte pretenia convenir el pon de Roda en un complex amb un 
hotel de quatre estrelles edificat sobre una superffcie de 1.960 m' 
i una zona lúdica de 6.397 m' i una zona de talassoteràpia mari
na i un balneari de 1.400 m'. 

Les obres, però, no van començar fins l'any 1999, quan es van re
soldre uns recursos judicials interposats aleshores contra l'acord 
de govern que autoritzava la construcció del pon i despréS que 
l'entrada de capital francès a la societat promotora donés garanties 
tècniques i econòmiques per a tirar endavant l'actuació. 

A la tardor del 2001, despréS de la paralització de les obres 
de construcció durant els mesos d'estiu, les obres no es van reini
ciar. L any 2002 l'Administració autonòmica va iniciar un primer 
expedient de caducitat de la concessió, si bé es va deixar sense 
efectes pocs mesos despréS, en reprendres novament les obres del 
pon, amb el compromís que s'acabarien el mes de desembre 
de 2003. 

No obstant això, el reiterat incompliment dels compromisos 
assumits per la societat encarregada de tirar endavant el pro
jecte va provocar que el mes de desembre de 2003 s'iniciés 
un nou procediment administratiu per a extingir definitiva
mem la concessió administrativa atorgada a Port Daurat S.A. 
Fins al moment, el Departamem de Polftica Territorial i 
Obres Públiques (DPTOP) havia arribat a imposar multes de 
fins a 33.000 euros a la promotora per la paralització progres
siva de les obres. 

El govern de la Generalitat rescindeix la concessió 
per incompliment del contracte 
El 7 de gener de 2004 Pon Daurat S.A va rebre la notificació de 
l'obenura de l'expedient de caducitat de la concessió per pan del 
DPTOP de la Generalitat de Catalunya. En declaracions del secre
tari de Mobilitat de la Generalitat, Manel Nadal (Panit dels 
Socialistes de Catalunya, PSC), el motiu era "l'incompliment fla
grant" de les condicions contractuals. 

El president de Group Marine, Jean Marchand, principal ac
cionista de Pon Daurat, va justificar el retard per factors 
aliens a la voluntat de la promotora i va manifestar que no es 
reemprendrien les obres fins que no es resolgués favorable
mem l'expedient. 

L' l de març, va tenir lloc una reunió entre Manel Nadal, l'alcalde 
de Roda de Barà, Pere Compte (Convergència i Unió, CiU) i el di-

rector general de Pons i Transports, Jordi Julià. En el decurs d'a
questa trobada, Nadal va manifestar que l'Administració autonò-
1nica era panidària que s'acabessin les obres perquè ja hi havia una 
part important feta i va demanar a l'Ajuntament rodenc que im
pulsés un pla especial d'usos ponuaris que hauria de servir per a 
regular els serveis complementaris que s'oferirien a la marina del 
pon. 

finalment , el 23 de juliol, el conseller de PTOP. Joaquim Nadal 
(PSC), va resoldre la rescissió de la concessió que tenia Pon Daurat 
SA per l'incompliment reiterat del contracte i la paralització de les 
obres. Amb aquesta resolució, la Generalitat recuperava els te
rrenys destinats al futur pon esponiu i les obres executades fins al 
moment. 

Pla especial del port esportiu de Roda de Barà 
El 23 de desembre el ple de l'Ajuntament de Roda de Barà va apro
var, en sessió extraordinària i urgem, el Pla especial del pon espor
tiu de Roda. El document modificava substancialment el projecte 
anterior, reduint a la meitat l'edificabilitat prevista i situant-la en 
12.795 m'. 

El Pla aprovat paneix de l'aprofitament de les obres executades i 
repaneix l'edificabilitat en diferents zones, la zona de varada i ca
renatge, que tindria 1.245 m'; la zona comercial, de 4.880 m', i 
una àrea de serveis ponuaris, comercials i d'oci, on el document 
preveia un espai de 6.062 m'. A més, també es preveia una reser
va de sòl de 1.000 m'. El document deixava lapona obena a una 
futura ampliació de l'espai comercial, segons els acords que es po
guessin obtenir amb el nou concessionari . 

Quedava pendent la distribució i el nombre d'amarradors (fins al 
moment n'hi havia 44 7 per a vaixells d'entre 8 i 53 m d'eslora, dels 
quals, segons Port Daurat, se n'havien venut un centenar), que s'e
fectuarien una vegada s'hagués licitat la nova concessió i segons les 
necessitats del moment. Una vegada el Pla especial s'aprovéS defi
nitivament, es podria fer la nova concessió i el pon podria ser ope
ratiu l'estiu de 2006. 

A final de desembre, després que el consistori rodenc aprovéS el 
Pla especial, la Generalitat i l'Ajuntament de Roda de Barà van pac
tar els usos urbanístics que es permetrien en el futur pon, i que 
bàsicament quedaven restringits als propis de l'activitat portuària 
i de servei a la nàutica esponiva. 

Reaccions en contra 
L'organització ecologista Greenpeace, en el seu lnfonne anual 
sobre el litoral espanyol 2004, criticava l'efecte nociu dels ports, 
perquè segons van argumentar són una font de contaminació i 
exerceixen de barrera contra el dipòsit de sorra a les platges. 
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Per la seva banda, el Grup d 'Estudi i Protecció dels Ecosistemes 
del Camp (GEPEC) va denunciar després de l'estiu l'existència a 
la bocana del pon d'una important praderia de Posidonia oceàni
ca, una alga gairebé extingida dels fons més propers a les costes 
catalanes, de gran importància per a la riquesa pesquera de la zo
na atès que en aquestes praderies es reprodueixen moltes de les 
principals espècies comercials. Segons el GEPEC, la Xarxa de 
Seguiment dels Alguers, promoguda pel Departament d'Ecologia 
de la Universitat de Barcelona juntament amb la Direcció General 
de Pesca Marítima del Departament d'Agricultura, Ramaderia i 
Pesca, n'estaria fent el seguiment des de l'any 1996, després d'ha
ver-ne realitzat prospeccions a principi de juliol a la platja de 
Roda de Barà, 

Terrenys oo s'esta construint el Port, amb Roda de Barà al Ions. Foto: Xavier Boneta 
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El GEPEC va denunciar també el Pla de pons presentat pel Govern 
de la Generalitat perquè, argumentaven, "malgrat la molt alta densi
tat de ports ja existents a Catalunya, aquest encara preveu més pons 
i més amarradors amb la benedicció, passivitat o inconsciència de la 
major part dels responsables dels municipis afectats". Tanmateix, 
van informar que estaven estudiant l'estratègia legal per a denunciar 
el Pla del pon esportiu cie Roda davant d'instàncies europees. 

MXA 

Mes informació: 
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El 22 d'abrl de 20041 Ajuntament de Berga aprova provisionalment e Pla d ordenació 
urbanist1ca municipal tramet el document a la 01recc1ó General d'Urbanisme de la Generalllat 
per tal que la Com1ss1ó Territorial d'Urbanisme de Barcelona l exarmm I procedeix, a aprovar-lo 
definitivament La Comissió l'aprova, però exigeix la correcció de la proposta d'ampliació del 
polígon industrial de la Valldan. 

El municipi de Berga, amb una extensió de 22,54 km' i uns 
15.000 habitants, s'estén al peu de la serra de Queralt i de cara a 
la vall del Llobregat, al bell mig de la comarca del Berguedà, de la 
qual és la capital. 

En sessió del 24 de juliol de 2003 el ple municipal de 
l'Ajuntament de Berga va aprovar inicialmem cl Pla d'ordenació 
urbanística minicipal (POUM), en substitució de l'antic Pla gene
ral d'ordenació de Berga, vigent des del 1986. El nou Pla ,·a ser 
sotmes al periode d'informació pública i fou aprovat provisional
ment pel Ple municipal el 22 d'abril de 2004. Un cop finalitzats 
aquests tràmits municipals, l'expedient fou lliurat a la Direcció 
General d'Urbanisme, organisme que proposà elevar la proposta a 
la Comissió Territorial d'Urbanisme de Barcelona per tal de com
pletar-ne la tramitació. 

Els objectius del POUM 
El nou POUM de Berga, amb una vigència prevista de dotze anys, 
establia com a objectius principals impulsar la funció de Berga 
com a centre de serveis del Berguedà, ordenar el creixement urbà 
i l'estructura viària, recuperar-ne i revitalitzar-ne el nucli antic, 
preveure una ofena de sòl residencial suficient , ampliar l'ofena de 
sòl industrial, protegir i integrar els valors paisatglstics i ambien
tals de l'entorn rnral i potenciar l'ofena de turisme i lleure. 

El Pla proposava un increment del sòl urbà d'un 14 % respecte a 
la superficie del nucli urbà existent, mamenint gairebé la totalitat 
del sòl que ja tenia aquesta qualificació en l'anterior Pla i incorpo
rant-hi només un sector classificat anteliorment com a sòl urba
nitzable. El creixement previst se situava fonamentalment cap a la 
zona sud de la ciutat, en l'espai emmarcat per la valiant de la ca
rretera de Solsona (al sud), !'1 1, f'EL l.J i'HREC.\T l 30] (a l'est) i la ciu
tat mateixa ja consolidada (al nord). Pel que fa al sòl urbà conso
lidat, el Pla establia com a pliolitals la recuperació del nucli antic, 
amb el sector de la Rasa dels Molins com a nou element esuuctu
rador i revitalitzador del centre, la requalificació d 'àrees internes i 
la integració de zones mal articulades dimre del teixit urbà, a les 
quals se'n buscarien uns límits i una façana urbana ben definits. 

La proposta d'ampliació de l'oferta del sòl industiial més notable 
era l'expansió del poligon de la Valldan, a l'oest de la ciutat. 

La Generalitat aprova el Pla però en suspèn 
l'aplicació en espera de modificacions 
El 15 de setembre de 2004 es va reunir la Comissió Territorial 
d'Urban isme per tal d'examinar l'expedient i, si esqueia, de 
procedir a aprovar-lo definitivament. Dos dies després, l'alcalde 
de Berga, Ramon Camps, del Part it dels Socialistes de Catalunya 
(PSC), explicava que, tol i que encara no havien rebuL una co
municació oficial, la Comissió havia aprovat el Pla, però n'havia 
suspès l'aplicació en espera d'unes modificacions. La més signi
ficativa fou no permetre l'ampliació cap al nord del polígon in
dustrial de la Valldan . Segons Camps, les modificacions, "en 
principi, no han estat cap sorpresa", i per això assegurava que 
el govern municipal no es plantejaria presenLar recurs, sinó que 
es refaria el text i es presentaria al ple per tal que es pogués 
aprovar tan aviat com fos possible. 

Tanmateix, la possible ampliació del polígon de la Valldan va 
esdevenir objecte de controvèrsia entre el govern municipal de 
PSC i Esquerra Republicana de Catalun)'a (ERC) i el grup de 
Convergència i Unió (CiU), a l'oposició. Els primers considera
ven suficients les possibilitats d'ampliació del polígon de la 
Valldan cap al sud, mentre que CiU es mantenia ferma en la 
proposta d'ampliar-lo també cap al no rd, amb l'escenari de fons 
del projecte impulsat pel Consell Comarcal del Berguedà de 
construir un polígon d'abast comarcal i, possiblement de gestió 
també comarcal. 

No fou fins a final de novembre de 2004 que es va convocar un 
ple municipal per a debatre la possibilitat d'interposar recurs da
vant la Comissió Terli101ial. La iniciativa del gntp opositor fou 
desestimada, però la controvèrsia va aturar la represa dels tràmits 
d'aprovació definitiva del Pla. 

MPB 

Més informació: 

www.aJberga.c'::>lpla%20gcneral/indcx.htm 
\\ \\w6.gcncat nct/rnca,ol/act_ind/rcsul tat .a,p ?Mun=BERGA 
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La Comissió Territorial d'Urbanisme de Barcelona suspén l'aprovació definitiva del Pla 
d'ordenació urbanística municipal de Calella. t.:Ajuntament el refà però el nou document no 
agrada als grups municipals de l'oposició, especialment la part que fa referència a l'ampliació de 
l'àmbit classificat com a nucli antic i al canvi de normativa hotelera. 

Calella és un municipi de poc més de setze mil habitants situat 
a la costa del Maresme, amb un terme municipal que s'estén des 
de la carena de la serralada litoral fins al mar. La ciutat dispo
sava d 'unes normes subsidiàries (NNSS) aprovades el 1987. 
Segons l'Ajuntament, aquestes normes havien permès dotar el 
nucli urbà d'uns estàndards mínims d'espais lliures, equipa
ments i infraestructures, però el pas del temps i el creixement 
de la consciència en termes ambientals i de qualitat urbana jus
tificaven la substitució d'aquest instrument per un pla d'orde
nació urbanística municipal (POUM). 

L'aprovació inicial del POUM es va realitzar el desembre de 2002 
i l'aprovació provisional l'ab1il de 2003. L' objectiu del Pla era pre
veure l'ordenació de noves infraestructures i àrees de creixement, 
millorar la connectivitat entre les diferents zones urbanes i prote
gir el patrimoni natural i el paisatge. De les 777 ha de terme mu
nicipal, 105 serien sòl urbanitzable (84 ha en sòl delimitat i 21 ha 
en sòl no delimitat), 183 en sòl urbà i 489 en sòl no urbanitzable. 
Pel que fa a la xarxa viària les propostes anaven dirigides a reser
var sòl a l'entom de l'N-11 i preveure un vial que enllacés el ramal 
de l'autopista amb la riera de Capaspre per a aconseguir una con
nexió entre el nord i el sud de Calella i garantir, a la vegada, un 
nou accés urbà. 

Urbanisme suspén l'aprovació del Pla 
i l'Ajuntament el refà 
El març de 2004 la Comissió Territorial d'Urbanisme de Barcelona 
va decidir suspendre l'aprovació definitiva del POUM de Calella. 
Entre els aspectes que calia modificar hi havia la construcció de 
nous enllaços a la via que connectava la riera de Capaspre i l'auto
pista (fet que obligaria a augmentar els costos previsws inicial
ment de 3,6 a 6 milions d'euros), la reserva de sòl per a la cons
trucció de la variam de l'N-11 a la banda sud de l'autopista i la 
reducció del secwr industrial situat al nord de l'autopista a causa 
de l'excessiu pendent. 

La suspensió va obligar l'Ajuntament a refer el pla urbanístic. A 
pan de les modificacions introduïdes per la Comissió d'Urba-

nisme, que componaven per exemple la reducció de la zona in
dustrial de 14 a 9 ha, se'n proposaven també altres corn el canvi 
de normativa hotelera entre la riera Capaspre i el limit amb Sant 
Pol de Mar per a evitar que es poguessin reconvertir en blocs de 
pisos. L'equip de govern -Esquena Republicana de Catalunya 
(ERC) i Panit dels Socialistes de Catalunya (PSC)- defensava 
aquesta opció per a protegir el sector tur!stic davant la pressió im
mobiliària, mentre que l'oposició -Convergència i Unió (CiU), 
Partit Popular (PP) i Grup Independent de Calella (GC) - creia 
que aquesta mesura era un greuge comparatiu respecte als altres 
establiments del municipi no afectats i suposava una ingerència en 
el sector privat. 

L'oposició tampoc veia bé la proposta d'ampliació del nucli antic 
des del carrer Sant Isidre fins al carrer Sant Pere, que suposava li
mitar en aquest sector la construcció de nous edificis a planta bai
xa més dos pisos. Finalment, el mes de setembre el text es va apro
var inicialment amb els vots a favor de l'equip de govern i en 
contra de la resta de grups. 

Durant el període d'exposició pública es van presentar més de 358 
al·legacions, la major part de les quals es referien a la limitació d'u
sos a la zona hotelera i l'ampliació del nucli , de les quals única
ment quatre foren acceptades. 

El mes de desembre el document es va aprovar de manera pro
visional, de nou amb els vots en contra de l'oposició. La Co
missió Territ0rial d 'Urbanisme de Barcelona s'havia de reunir a 
principi de 2005 per a decidir si aprovava de manera definitiva 
el POUM. 

MJP 

Més informació: 

www.calella.org 
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L'Ajuntament de Cambrils presenta l'avanç de Pla d'ordenació urbanistica municipal que 
segons declara, aposta per un model de ciutat litoral mediterrània. ~equip redactor proposa una 
sèrie d'estratègies que integren les propostes de l Agenda 21 del munic1p1 i que respecten el Pla 
director urbanístic del sistema costaner. El consistori municipal preveu l'aprovació inicial del 
POUM per a final de gener de 2005. 

Cambrils és un municipi amb 25.509 habitants que forma part de 
la comarca del Baix Camp i s'inscriu en l'àmbit terriwrial del 
Camp de Tarragona. Tm i que l'estructura terriwrial és la pròpia 
d'un municipi litoral obert al Mediterrani, el fet d'haver preservat 
bona pan de l'espai agrari de l'interior li confereix una especial sin
gularitat. 

El terme municipal de Cambrils, cie 34,77 km' de superfície, està 
dividit en dos sccwrs, units per una estreta franja de 300 m d'am
plada situada a la vora de la costa. Quant a l'estructura urbana es 
diferencien: el nucli urbà (que conté el nucli històric i el nucli ma
riner al costat del pon), les urbanitzacions de ponent (Cambrils 
Mediterrània, Tarraco, la Dorada, l'Ardiaca, Mar Cambrils, les 
Mimoses, El Dorado Playa i barri cie la Llosa) i les urbanitzacions 
de llevant (el Prat d'en Forés, Cambrils Badia, Sol Cambrils, Reus 
Mediterrània, Platja de Vilafonuny, Cap de Sant Pere, Molí de la 
Torre li, Quatre Camins, els Ametllers, Proacosa, Urcavisa, 
Vilafonuny li, els Tallats, Jardins de Vilafonuny, Mas d'en Bosc, 
Mas Clariana i Mas Olivé) 

Amb l'objectiu d'adaptar el Pla general d'ordenació urbanística de 
Cambrils, aprovat l'any 1993, a la Llei 2/2002 de 14 de març, d'ur
banisme, l'Ajuntament va decidir encomanar la revisió del plane
jament municipal. El nou Pla d'ordenació urbanística municipal 
(POUM) hauria de garantir la incorporació dels criteris de desen
volupament sostenible, tal com enunciava la Lu 1 11\ RBA:--.1s~1L 
2/2002 l JOS l i les respectives modificacions. 

la integració de l'Agenda 21 de Cambrils en el 
POUM 
El 28 de juny es van presentar les linies estratègiques definides al 
Pla dacció local (PAL) de l'Agenda 21: la gestió territorial sosteni
ble, la diversificació i ambientalització de l'activitat econòmica i 
l'establiment d'un model de ciutat orientat a les persones. El regi
dor de Medi Ambient i Participació Ciutadana d'Iniciativa per 
Catalunya-Verds a l'Ajuntament de Cambrils, Salvador Matas, va 

apuntar que el PAL seria l'ànima de la revisió del Pla d'ordenació 
urbana. Matas també va valorar positivament el primer procés par
ticipatiu que s'havia desenvolupat a Cambrils, si bé va reconèixer 
que calia implicar més els ve!ns en les decisions. 

La presentació de l'avanç de Pla 
El 15 de setembre, l'equip redactor del POUM, encapçalat pels ar
quitectes Albert cie Pablo i Joan Josep Murgui de l'empresa 
lnterlands SL, va presentar el document d'avanç de Pla. En aquest 
document es plantejava un model de ciutat de 60.000 habitants 
per a l'any 2020, fet que significava construir 8 .600 habitatges 
nous en les 400 ha cie sòl urbanitzable que encara restaven per 
executar des de 1993 i doblar la població en els propers deu o 
quinze anys. 

Les propostes presentades es resumien en sis estratègies: formar 
una xarxa contínua d'espais lliures, promoure una ciutat mitjana, 
potenciar un turisme de qualitat, consolidar la productivitat del 
Camp de Tarragona, equipar amb serveis els barris i garantir el 
transport públic. Tal com va indicar l'alcalde de Cambrils, Robert 
Benaiges, aquestes estratègies posarien les bases per a la modernit
zació defmitiva de Cambrils i per a garantir un model mediterra
ni d'urbanisme compacte, que posés els serveis a l'abast a fi de dis
minuir desplaçaments. 

L'avanç de POUM plantejava la necessitat de buscar alternatives al 
MOl'tL IL R1,1 l( l 1981 de sol i platja. Concretament, animava a po
tenciar l'actiu de la plana agricola, just al darrere de la linea costa
nera, i conservar els espais lliures dotant-los dºun petit nucli de 
serveis i magatzems localitzats als intersticis del corredor d'infraes
tructures. Tanmateix. pretenia garantir la continullat i la permea
bilitat de les xarxes de supmt -camins i rieres- amb els teixits ur
bans i fins al front litoral, i preveia la urbanització de petits espais 
destinats a equipaments de turisme rural. 

El document d'avanç de POUM tenia com a marc ju1idic i concep
tual el Pla territmial general de Catalunya (PTGC), la Llei 2/2002 
d'urbanisme, el Pt, [)IREl TOR t Rl'-\\1,nL nl·l sJ-.11 M.\ LL'>T.\.\ER 

lPDUSC) l 138] i l'Agenda 21 local. 

~encaix de Cambrils al Pla director urbanís tic del 
sis tema cos taner 
El PDUSC prmegia especialment la plana agrícola de Cambrils, a 
través de l'activitat agricola, fonamentalment, cie regadiu i d'activi
tats lúdiques de caràcter naturalista. Els grups de l'oposició, però, 
es van manifestar preocupats per les, segons ells, excessives reser
ves de sòl agricola previstes al PDUSC. 

D'altra banda, el 5 de novembre el Departament de Política 
Territorial i Obres Públiques (DPTOP) va publicar al Diari Oficial 
de la Generalitat de Catalunya (DOGC) la segona fase del PDUSC 
per aquells àmbits del sistema costaner integrats pels sectors de sòl 
urbanitzable delimitat, però sense plans parcials definitivament 
aprovats. Aquest nou Pla incloïa dos sectors de Cambrils, que co
rresponien a dos nous eixamples turístics. En concret es tractava 
de dues fmques situades darrere la Torre de l'Esquirol, a prop de 
la riera de Maspujols, classificades com a sòl urbanitzable, però 
que encara no tenien cap pla parcial aprovat. Segons Joan 
Recasens, regidor d'Urbanisme de l'Ajuntament cie Cambrils, l'ob
jectiu del DPTOP era garantir zones verdes i equipaments en els 
punts més propers al mar, preveure aparcaments per als banyistes 
de la platja, crear nous vials de comunicació cap al liwral i evitar 
que l'acumulació d'edificis esdevingués una barrera arquitectòni
ca. La previsió de l'Ajuntament era destinar aquests terrenys a usos 
turístics o cie lleure. 

• 
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ràmbit de Parc $amà a l'avan ç de POUM 
L'equip redactor del POUM també va presentar la proposta de cre
ació d'un complex hoteler al PARC SAMA l 1581, paratge natural cata
logat com a bé cultural d'interès nacional (BCIN) on la promotora 
immobiliària Med Group pretenia consLruir un complex residencial 
de cinc-cents vint habitatges i un camp de golí de vim-i-set forats. 
En cas que s'executés, el complex hoteler inclouria un hotel tipus 
parador, que s'integraria en els jardins històrics del parc Samà i que 
només ocuparia un 25% de la superficie del complex residencial que 
pretenia implantar la promotora Med Group. 

Aquesta proposta d'ordenació plantejada per l'equip redactor del 
POUM anava en la línia del nou turisme que es pretenia potenciar a 
Cambrils: un turisme de qualitat, alternatiu a l'ofena de sol i platja, 
i on s'aprofités la singularitat de la plana agncola. Tot i això, l'oposi
ció del govern de l'Ajuntament de Cambrils (Convergència i Unió, 
Panit Popular i Plataforma Independent Cambrilenca) va coincidir a 
valorar de manera negativa aquesta solució proposada ja que excloïa 
la possibilitat d'instal·lar el camp de golf. Segons aquests grups de 
l'oposició, el servei de golf permetria desestacionalitzar la tempora
da turística i augmentar els llocs de treball. 

Amb tol, l'Ajuntament de Cambrils va tancar l'any 2004 amb la vo
luntat d'aprovar inicialment, a final de gener de 2005, un POUM 
que fes de Cambrils una cilllat que definien com a compacta, diver
sa i solidària, on es potenciés un turisme de qualitat alternatiu a l'o
ferta de sol i platja. Tot i això, diverses qüestions van quedar sense 
resoldres, entre les quals la proposta d'ordenació definitiva del Parc 
Samà i l'encaix de Cambrils al Pla director urbanístic del sistema cos
taner. 

JRL, XSR i Xl3R 

Més informació: 

WW\\'.Cambrils.org 
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L'Ajuntament de Cambrils preveu que el POUM s'aprovi inicialment al llarg del 2005. Foto: 
Marta Casas 
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POUM DE MOLLET DEL VALLÈS 172 

El 20 d octubre la Com1ss1ó d'Urbanisme de Barcelona aprova defmit1vament el nou Pla 
d ordenació urbanística mumc1pal de Mollet del Vallès El pla que recull l'herència del Pla 
general d ordenació urbana vigent des de l any 1982 entén Mollet com a ciutat amb vocació de 
capitalitat apunta cap a un futur més terciari i alhora manifesta que es fonamenta en els 
principis del desenvolupament urbanlstic sostenible. 

Mollet del Vallès era l'any 2004 una ciutat de 51.000 habi
tants del Vallès Oriental situada en e l corredor del Besòs. La 
ciutat es troba entre l'AP-7 i la B-30 i el municipi té sectors 
industrials i un ampli espai rural que forma part del Pt A Dl· 

Rtc TOR L REAN1, ne DE CAn LR s.,:,.,r., l\l.\RL\ DE G.\11 n.~ l l 3 7 l. El 
Pla aprovat caracteritza el municipi pel l) creixement demo
gràfic continuat els darrers anys; 2) el nucli urbà densificat; 
3) la industrialització creixent.; 4) una distribució de sòl molt 
poc homogènia; 5) uns elements de capitalitat clars; 6) una 
construcció d 'habitatge dinàmica; 7) una estructura econòmi
ca d iversificada, però amb serveis insuficients, i 8) una bona 
connectivitat infraestructural. 

El ple de l'Ajuntament de Mollet del Vallès, en data de 28 de maig 
de 2002, va acordar la revisió del Pla general d'ordenació urbana 
(PGOU) del municipi, redactat pels arquitectes Antoni Font, Juli 
Esteban i Jon Montero. El PGOU fou aprovar definitivament per 

ACTUR Gallecs 

1""' 
B-30 

la Comissió Territorial d'Urbanisme de Barcelona (CTIJB) el 30 de 
juny de 1982. 

Un any i mig abans, concretament el 17 de novembre de 2000, la 
Comissió de Govern de l'Ajuntament de Mollet del Vallès va acor
dar encarregar els treballs de revisió de Pla a l'equip CCRS arqui
tectes, després d'un concurs públic. 

L'Avanç de POIJM va quedar enllestit l'octubre de 2002, moment 
en què es començaren a exposar les propostes de la revisió. Com 
a resultat de la consulta pública es van rebre 14 2 suggeriments i 
252 peticions, arran d'un total de 46 temes diferents. Segons va in
formar l'equip redact0r, totes van ser recollides i valorades al do
cument sobre la participació ciutadana. 

L'elaboració del nou POUM va comptar amb la participació d'un 
important conjunt de professionals, que van intervenir en la fase 

• 
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Imatge del Parc dels Colors de Mollet. El P0UM aprovat preveu que la població augmenti en 12.500 habitants fins el 2017. Foto: Àlex Tarroja 

dels estudis i projectes previs a l'elaboració o directament en la re
dacció. Hi van panicipar, entre d'altres, Miquel Corominas, David 
Manínez i Adolf Sotoca de l'equip de CCRS, Rosa Escala i Jordi 
Sardà (catàleg del patrimoni arquitectònic), Pasqual Mas i Valeri Mas 
(estudi de recorreguts de vianants), Sebastià Jomet (estudi sobre l'es
pai productiu), Oie Thorson (estudi de mobilitat), l'equip de La Vola 
Serveis Ambicmals (auditoria ambiemal) i Amoni Font (Pla especial 
de Gallecs). 

El 20 d'octubre de 2004, la CTUB va aprovar definitivamem el Pla 
d'ordenació urbanística municipal de Mollet del Vallès. 

El nou POUM i el marc del desenvolupament 
urbanístic sostenible 
Segons Xavier Ludevid, cap del Depanamem de Territori i Medi 
Ambiem de l'Ajuntament de Mollet , la gran aposta del POUM era 
aplicar a Mollet les estratègies del desenvolupament urbanístic 
sostenible amb l'objectiu d'assolir els objectius que establia el 
POUM que eren: l ) protegir el te rritori, a través de la classificació 
com a sòl no urbanitzable d'especial protecció dels espais amb va
lors paisatgístics, ambiemals, agrícoles, culLurals Vo socials, com 
l'espai de l'ACTUR de Gallecs i el riu Besòs i la riera del Tenes; 2) 
afavori r un desenvolupament urbanístic sense augmentar l'ocupa
ció del sòl, mitjançam el reaprofüamem de la ciutat mateixa, la re
habilitació d 'edificis, la reforma dels teixits residencials existents i 
la reconversió dels teixits ind ustrials; 3) millorar la qualitat de vi
da amb nous espais lliures públics (18,83 1112 per habitant) i equi
paments públics (12,33 m' per habitam), a través de l'establiment 
d'una xarxa d'aquests espais ben repartida i accessible a peu; 4) 
afavorir la mobilitat sostenible, fet que comportava crear una je
rarquia dels carrers i una xarxa d 'aparcaments públics, garantir la 
reserva de places d'aparcament en els edificis, connectar les esta
cions de ferrocarril mitjançam el bus urbà, ampliar les voreres 
dels carrers i les àrees de vianants, establir una xarxa de recorre
guts de vianants i possibilitar l'ús de la bicicleta; 5) potenciar la 
complexitat urbana a través d 'una adequada barreja d 'usos per a 
garantir que el comerç urbà, els serveis i les activitats privades es 
disposin a la ciutat d'una manera ben connectada, formant reco
rreguts de vianants i establint una xarxa d 'eixos cívics; 6) priorit-

zar la cohesió de la població, amb l'oferiment d'una major diver
sitat d'habitatge de diferents dimensions i tipologies en funció del 
grau de densitat de cada part de la ciutat i amb la reserva del 30 
% del nou sostre edificable residencial per a habitatge de protec
ció; 7) afavorir la compactació de la ciutat per a garantir uns bons 
serveis publics, amb una densitat òptima de 150-160 habitants 
per hectàrea de sòl urbanitzat, i 8) potenciar la millora del sòl p ro
ductiu per a garantir el treball i, així, disminuir la mobilitat obli
gada residència-treball, a través de la reconversió del polígon de 
Can Prat i la millora de les condicions urbanlstiques del polígon 
industrial de Can Magarola. 

Pel que fa a l'evolució de la població i el d imensionament del Pla, 
el POUM preveia un creixement de la població d'uns 12.500 ha
bitants fins a l'any 20 l 7. Aquesta previsió pa nia de la tendència 
observada els darrers vint anys, quan la població del municipi ha
via passal dels 35.000 als 50.070 habitants. Per a sostenir aquest 
creixement de població, el POUM proposava un ús del sòl més 
equilibrat i sostenible, a través d'actuacions dirigides a la reforma 
urbana i a la densificació. 

D'altra banda, la participació ciutadana va ésser activa des del mo
ment en què es van exposar els treballs de l'avanç de pla. De fet, se
gons el consistori municipal, duram tot el procés, moltes persones 
van plantejar suggeriments i critiques, que van permetre confinnar, 
matisar, corregir o ampliar les propostes del POUM. 

Amb tot, les propostes del Pla apuntaven cap un Mollet terciari, fet 
que comportava la introducció de noves activitats i dinàmiques, 
compatibles amb l'habitatge, i cen tipus d'indústria més especialit
zada, amb un índex d'ingressos superiors, capaç de respondre al nou 
rol metropolità de Mollet. 

JRL, XBR i XSR 

Més informació: 

W\\ w. mollctvallcs. net/ 
hup://wwwcent rccst uclismolletans.org/notcs 18/mono 18-2. pelf 
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POLIM DE SANT LLORENÇ D'HORTONS 173 

La Comissió Territorial d'Urbanisme de Barcelona aprova definitivament el Pla d'ordenació 
urbanística municipal de Sant Llorenç d'Hortons tot i que suspèn els sectors urbanitzables de Ca 
l'Almirall i la Casa Gran fins que se'n realitzi l'estudi d'impacte ambiental. 

El terme municipal de Sant Llorenç d'Hortons se situa a l'ex
trem nord-est de la comarca de l'Alt Penedès, amb una extensió 
de 1.975 ha i 1.939 habitants El terme municipal es compon de 
cinc nuclis (Sant Llorenç, Sant Joan Samora, la Beguda Alta, la 
Beguda Baixa i el Torrentfondo) i tres urbanitzacions (el 
Grandet, la Vinya del Pollastre i Can Bargalló). Pel que fa al pai
satge, hi predomina la vinya, que ocupa un 56% del municipi, 
mentre que la vegetació se situa al llarg dels Lorrents en forma 
de petits bosquets. 

El Pla general d'ordenació urbana (PGOU) de Sant Llorenç 
d'Hortons vigent fins aquells moments fou aprovat el 1988. El 
1996 es va iniciar el tràmit de revisió del PGOU, el 1999 es va pre
sentar l'avenç de revisió i el 2002 es va aprovar inicialment i es va 
sounetre a exposició pública. 

Duram el període d'exposició pública es van presentar vint-i-cinc 
al·legacions, bona pan de les quals realitzades pel Col·lectiu 
Ecologista Bosc Verd que demanaven que es redu!s el creixement 
urbanístic previst. El consistori va rebutjar les al·legacions d'a
questa entitat en considerar que el creixement urbà responia a les 
necessitats d'ordenar les iniciatives que pressionaven sobre el te
rritori. L'aprovació provisional del text es va produir l'abril de 
2003, fou modificada el març de 2004 i es va enviar a la Comissió 
Territorial d'Urbanisme de Barcelona (CTUB) un mes després. 

El con tingut del Pla 
El POUM es fixava com a objectius bàsics un desenvolupament 
urbanístic que respongués a la realitat territorial i social del mu
nicipi i a les expectatives derivades de la situació estratègica res
pecte a la regió metropolitana; preservar els valors rurals, eco
lògics i paisatgístics existents, especialment aquells vinculats a 
la vinya, i incloure les previsions d'establiment d'iníraestructu
res corn el f[RROC>\RRIL o'ALTA \H.OCITAT 183] o l'Eix \ ï ARI ()l'i 

QuART CINTt.:RC\ l l 7I. 

El Pla íeia la classificació d'usos següent sobre el territori: 96 ha de 
sòl urbà, 162 ha de sòl urbanitzable delimitat (31 de residencial, 
53 d'industrial i 78 d'ús mixt), 24 ha de sòl urbanitzable no deli
mitat i 1.692 ha de sòl no urbanitzable. En el sòl urbà es preveien 
un total de 395 nous habitatges i en el sòl urbanitzable delimitat 
1.110. El Col·lectiu Ecologista Bosc Verd va posar de maniíest que 
alguns d'aquests creixements no estaven connectats amb els nuclis 

urbans i que si es desenvolupaven podien significar multiplicar 
per tres la població, cosa que en pocs anys podia transformar to
talment la dinàmica de la vida al poble. 

El p1incipal sector de creixement urbà se situava prop de Ca 
l'Almirall , al nord del terme municipal, entre els nuclis de Sant 
Joan Samora i la Beguda Baixa, a la carretera 8-224 de Martorell a 
Masquefa. Es tractava d'una àrea de 78 ha de sòl urbanitzable d'
ús mixt, residencial i per a activitats de parc tecnològic, hoteleres, 
comercials, de serveis i esponives. La resta de creixements resi
dencials se situaven a l'entom dels nuclis de Sant Llorenç, 
Torrentfondo i la Beguda Baixa. Pel que fa al sòl industrial es pro
posava un nou sector de 30 ha al costat del pol!gon industrial ve! 
de Sant Esteve Sesrovires, denominat la Casa Gran, i el creixement 
de l'actual zona industrial de Sant Llorenç. 

Urbanisme aprova el Pla però suspèn els sectors 
de Ca l'Almirall i Casa Gran 
El mes de juliol la CTUB va decidir aprovar de manera definitiva 
el POUM en considerar que les previsions realitzades sobre el sis
tema viari, el sistema d'espai.s lliures i el sòl urbà eren correctes. 
No obstam això, va decidir suspendre les propostes de creixement 
del sector de Ca l'Almirall i de la Casa Gran ftns que se'n realitzés 
un estudi d'impacte ambiental en considerar que componaven un 
creixement important i no se situaven a l'entom dels nuclis urbans 
existents. 

A final d'any diíerents mitjans de comunicació es van fer ressó de 
l'inici de negociacions entre l'Ajuntament de Sant Llorenç 
d'Honons i el Depanament dejust!cia de la Generalitat per a la lo
calització d'un CDJTR~ r1 '-lTl'~CIARI \L ~L:LTOR [)L S,\ 'J r j OA~ 

SAMORA 1591. 

Per al 2005 es preveia que s'aprovessin els estudis d'impacte am
biental que havien de pennetre redefinir els dos sectors de creixe
ments previstos al municipi i aprovar la totalitat del POUM. 

Més informació: 

wwwajhonons.com 
w,,·w bosc,·erd org 

MJP 
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POUM DE SANTA OLIVA 

A pnnc1p1 d'any l'A1untament de Santa Ohva munic1p1 del Baix Penedès comença els treballs 
de rev1s1ó del Pla general d'ordenació urbana aprovat el 2001 amb la ntenc1ó d'adequar es 
prev1s1ons de creixement a un desenvolupament urbanfst1c sostenible I de millorar la cohesió 
física I social del municipi. La iniciativa coincideix amb la demanda d'un grup de verns del 
municipi que reclamen el manteniment de la darrera zona de bosc. 

Santa Oliva és un municipi tradicionalment agrícola de la plana 
del Baix Penedès. Entre els anys seixanta i vuitanta, després d'un 
penode de decadència econòmica i pèrdua de població, va expe
rimentar un fon creixement per l'arribada d'immigrants del sud 
d'Espanya i d'estiuejants a les noves urbanitzacions. Això va com
portar l'aparició de nombrosos nuclis de població sense relació i 
cohesió, a la zona sud del terme, més propera a la costa turística i 
al Vendrell, com a pol d'atraccio, i una diversificació econòmica 
basada en el turisme, la construcció i el comerç. Avui la població 
supera cis dos mil sis-cents habitants a l'hivern i arriba gairebé a 
set mil en època estival. 

La part nord del municipi, on hi ha el nucli històric, no va créixer 
en nombre de població i va manteni r una activitat econòmica agrí
cola i ramadera, encara que la seva posició estratègica a 65 km de 
Barcelona i a 35 km de Tarragona i la bona accessibilitat des de 
l'AP-7 i la N-340 van atreure-hi imponants iniciatives empresa
rials, com el desenvolupament de l'important parc industrial de 
l'enclavament de l'Albomar, situat al nord-est de la resta del terme 
municipal, o l'IDlADA, instal·lació de referència d'àmbit europeu 
pel que fa al desenvolupament, assaig i homologació de vehicles. 

L'anterior Pla general d'ordenació urbana (PGOU) de Santa Oliva 
havia estat aprovat deíinitivament el 2001 i era, per tant, un pla 
recenl. No obstant això, la redacció de l'Auditoria socioambiental 
i l'Agenda 21, l'aprovació de la nova Llei d'urbanisme i les seves 
modificacions (L1 l·l P t RB,1,;1,, 11. ,1111J111< ,, , , l l 051 i LLU t>\ RM· 

'-1\~11. Rh ,L,\MJ,; r PARn.11 12003 771) i la voluntat d'assolir un des
envolupament urbanístic sostenible van ponar l'Ajuntament a 
plantejar la revisió del planejament general a principi de 2004. 
Segons un informe dels tècnics municipals, el planejament vigent 
(aprovat el 2001) acceptava un creixement del municipi que per
metia passar dels 2.600 habitants del 2004 a 15.000 en els pro
pers deu anys, amb una gran ocupació de sòl. 

Per altra banda, el Col.lectiu en defensa dels boscos del Julivert i 
els Colls, format el maig de 2003 com una entitat constituent de 
la plataforma comarcal Salvem el Penedès des del mes de maig, re
clamava el manteniment de la darrera superfície de bosc del mu
nicipi, situada en una zona de sòl urbanitzable adjacent al nucli 
històric. Els moviments de la platafom1a van ponar l'Ajuntament 
a elaborar un nou pla parcial que concentrava l'edificabilitat en el 
perímetre del sector i mantenia una major superfície de bosc, per 
bé que això no va acabar de satisfer el col·lectiu. 

Els objectius del nou POUM: assolir un 
desenvolupament sostenible a partir del pla 
anterior 
La necessitat d'adequació del PGOU a la Llei 2/2002, de 14 de 
març, d'urbanisme de Catalunya. i la transformació demogràfica, 

social i econòmica del municipi i la comarca van portar 
l'Ajuntament de Sama Oliva a presentar, el febrer de 2004. una re
visió del Pla que va comptar amb el suport del secretaii general 
per a la Planiíicació Territorial del Departament de Política 
Territo1ial i Obres Publiques (DPTOP), Oriol Nel·lo. La revisió te
nia tres objectius fonamentals: possibilitar el creixement demogrà
fic sostcmble, coherent amb cl desenvolupament econòmic i so
cial, cohesionar cis diversos nuclis del municipi, tant en l'àmbit 
urbanlstic com social, i integrar les infraestructures noves i exis
tents, atès que la posició estratègica del municipi implicava una 
gran pressió sobre el municipi. Segons la nova alcaldessa, Cristina 
Carreras (Partit dels Socialistes de Catalunya, PSC), el creixement 
demogràfic i la proximitat del Vendrell "podria fer del nostre mu
nicipi un municipi dormitori, un satèl·lit del Vendrell, cosa que 
volem e,~tar amb aquesta revisió". 

No obstant això, Ics propostes van panir del manteniment de la 
classificació del sòl i del creixement pm~stos en el planejament vi
gent,ja que admetien que el municipi podia rebre una important 
pressió demogràfica, i es \'an centrar en la concentració espacial de 
les zones edificables, per tal de deixar una major superfície desti
nada a les zones verdes de cessió obligatòria, i en la programació 
temporal del desenvolupament dels nous sectors urbanitzables, 
per a evitar que s'iniciessin simultàniament i es possibilités una ur
banització disseminada i incompleta. 

Im egració territoria l 
La proposta de nou Pla d'Ordenació Urbanística Municipal 
(POUM) recoll ia el t raçat ja previst en el Pla vigent d'un eix 
cívic de connexió tant per a trànsit rodat com per a vianants 
i bicicletes, amb l'objectiu d'estructurar el territori a partir de 
la unió i relació dels diferents nuclis dispersos en el terme 
municipal. Segons el regidor d'Urbanisme, Josep Maria 
Fontanet, "aquesta és una de les prioritats, ja que cal enfortir 
els llaços identitaris entre els santolivencs de sempre i els 
nouvinguts". 

P rogram ació d e l c re ixem ent 
El sostre en el sòl urbanitzable proposat, és a dir, la superfície 
total construïble proposada, era pràcticament idèn tic al del Pla 
vigent i permetia un creixement residencial de 3 .600 habitatges 
dividits en deu sectors. És a dir, es contin uava proposant que en 
un horitzó de trenta anys la població podria passar de 2 .600 a 
15.000 habitants. TanmateLx, per a garantir un creixement con
trolat, es repartien cis sectors de sòl urbanitzable en tres àmbits 
i s'identificava per a cadascun el primer pol!gon que es podia 
començar a desenvolupar. Es prohibia l'inici del desenvolupa
ment dels altres fins que el primer tingués totalment executada 
la urbanització i un mínim del 50% de les llicències d'edificació 
concedides. 
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La rtNisió del PGOU del 2001 proposa un creixement residencial de 3600 habitatges en trenta anys. Foto: Marta Casas 

La diferència fonamental era la concentració del sosLre previst en els 
sectors d'expansió en una franja més estreta de sòl. t.:cdificabilitat 
bruta, que correspon al total de sostre construït, no variava substan
cialment, però l'edificació es concentrava en menys sòl, de manera 
que les àrees no ocupades per edificació, desünades a espai lliure, 
eren majors. 

Espais lliures 
Els espais lliures es preveien estratègicament en els àmbilS de tran
sició entre els diferenlS nuclis de població i es qualificaven amb la 
nova categoria d'"espais lliures rurals", on calia mantenir els usos 
agncoles tradicionals. 

Oposició veinal a la urbanització dels boscos del 
Julivert i els Colls 
El moviment veïnal iniciat pel Col·lectiu en defensa dels boscos 
del Julivert i els Colls en defensa de les àrees de bosc va continuar 

oposant-se a la nova proposta d'urbanització del sector feta per 
l'Ajuntament -que estava entre les tres primeres a poder ser des
envolupades-, al·legant que suposava un creixement desmesurat 
del nucli i continuava afectant una valuosa extensió de superfície 
forestal. 

El 5 d'octubre, cl ple de l'Ajuntament va aprovar inicialment el Pla i 
el va sotmetre a infom1ació pública. El 2 de desembre es va presen
tar públicament i es va allargar el termini de presentació d'al·lega
cions al Pla quinze dies més. 

JRT 

Més informació: 

W\\ w.santaoli\ ,1.com 
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El Ple municipal extraordinari de 25 de novembre aprova inicialment el Pla d'ordenació 
urbanística municipal de Sitges. Els consells de participació ciutadana de la vila rebutgen el nou 
Pla perquè el consideren incoherent amb un model de desenvolupament urbanístic sostenible i 
perquè no creuen que sigui resultat d'un veritable procés de participació. 

El municipi de Sitges (comarca del Garraf), d'uns 43.8 km', té una 
geometria allargada obena a la línia de costa (16,5 km) i limitada 
pel massís del Garraf. De fet, dos terços del seu territori penanyen 
al Parc Natural del Garraf i pràcticament el total del front litoral 
d'aquest Parc penany al terme municipal de Sitges. 

Si bé la població del municipi s'ha multiplicat per sis ens els úl
tims cent anys, l'increment més espectacular de residents es va 
produir en l'últim decenni del segle XX, arran d'una reorientació 
del parc de residències, de l'ús tutíslic i de residència secundària 
cap a un ús de primera residència. L'l de gener de 2004, segons 
el padró continu, la població de Sitges era cie 24.255 habitants. 

L'any 1989 l'Ajuntament de Sitges va aprovar el Pla General 
d'Ordenació Municipal (PGOM). El l 997, una sentència del Tribu
nal Suprem va fer necessària la revisió del PGOM, donant lloc a l'a
provació l'any 1998 de les Normes Subsidiàries redactades pel 
Departament de Politica Territorial i Obres Públiques (DPTOP). 

El 9 de maig de 2003, el Col·legi Oficial d'Arquitectes de Cata
lunya (COAC) va presentar una auditoria urbanística del munici
pi de Sitges encarregada pel mateix Ajuntament. L'auditoria 
apuntava que un 40% dels expedients estudiats de llicències d'o
bra major, escollits a l'atzar, contenien deficiències imponants, 
mentre que un 50% dels casos examinats incomplien o vulnera
ven el Pla especial de protecció de Sitges. L'auditoria també va re
velar que la gestió d'iniciatives urbanístiques públiques per part 
del govern municipal tripartit liderat per l'alcalde Pere Junyent, de 
Convergència i Unió (CiU), havia estat pràcticament inexistent. 

El 26 d'agost de 2004, el nou govern municipal de l'Ajuntament 
de Sitges, encapçalat per l'alcalde Jordi Baijet del Partit dels So
cialistes de Catalunya (PSC) que governava amb el suport de L' en
tesa per Sitges, Acció per Sitges, Esquerra Republicana de Cata
lunya i Unió Democràtica de Catalunya, va anunciar que aprovaria 
a final de la tardor de 2004 el nou Pla d'ordenació urbanística mu
nicipal (POUM) del municipi. Aquest nou POUM substituiria les 
Normes subsidiàries redactades l'any 1998 i vigents durant el pe
tíode en què l'auditoria urbanlstica del COAC va detectar les irre
gularitats urbanístiques. 

S'aprova inicialment el POUM per unanimitat 
El ple municipal extraordinari de 25 de novembre de 2004 va 
aprovar inicialment el nou POUM de Sitges, per unanimitat dels 
presents. Tant els regidors de l'equip de govern, com els membres 
de la formació independent Nou Horitzó (NH) i el Partit Popular 
(PP), van votar a favor de l'aprovació del nou POUM. 

El procés d'elaboració del POUM va estar dirigit per l'arquitecte 
Estanislau Roca i revisat per una comissió de seguiment formada 

per representants de totes les formacions polítiques -al govern i a 
l'oposició- i per representants clvics. Aquesta comissió va celebrar 
més de quaranta reunions des del mes de setembre de 2003 i es 
va reunir, entre altres, amb la Plataforma contra la Massificació, els 
consells veïnals, el Gremi d'Hosteleria, el Gremi de Constructors 
del Garraf, l'Associació d'Empresaris del Garraf i el Consell 
Sectorial d'Urbanisme. 

Segons l'equip redactor, el document aprovat defensava un mo
del residencial, amb densitat mitjana o baixa, i va seguir criteris 
ambientals i de sostenibilital. En aquest sentit, s'incloïa en la do
cumentació un informe ambiental que, segons l'Ajuntament, 
vetllava perquè la distribució del territori i les zones destinades 
a espais lliures s'ajustessin a criteris de funcionalitat. El docu
ment preveia la protecció dels Colls-Miralpeix, de la Riera de 
Ribes i dels terrenys rurals i agrfcoles i proposava protegir una 
zona al voltant del Parc Natural del Garraf que permetés la cre
ació de corredors naturals i de nous punts de connexió amb al
tres sectors de la població. 

Els consells de participació ciutadana de Sitges 
rebutgen el POUM 
Tot i l'aprovació inicial per unanimitat del POUM, els consells de 
participació ciutadana de la vila, creats arran de l'elaboració de 
l'Agenda 21 del municipi, hi van mostrar el seu rebuig enèrgic. En 
concret, els tècnics especialistes agrupats en el Consell Sectorial 
d'Urbanisme i un sector importam de la ciutadania, representada 
pel Consell Veinal Municipal de Sitges, van mostrar la seva des
aprovació total perquè segons ells es tractava d'un pla continuista i 
perquè l) el POUM no suposava cap avenç significatiu a curt ter
mini quant a infraestructures, 2) plantejava un model de ciutat dis
persa de baixa densitat i 3) no havia considerat prou la matriu te
rritorial. D'altra banda, Francesc Ruscalleda, com a representant 
dels dos consells, va acusar l'Ajuntament de centralitzar la partici
pació ciutadana en la Comissió de Seguiment del Pla -segons 
Ruscalleda, formada majoritàriament per polltics- i de no aprofitar 
la representativitat i l'especialització dels consells de participació 
ciutadana. 

A final d'any, es va posar en marxa l'Oficina d'Atenció al Públic on 
es podia trobar la informació més rellevant sobre l'aprovació ini
cial del POUM. 

JRL, XBR i XSR 

Més informació: 

\\ \1•11·.sitges.es/ 
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La revisió del Pla general d'ordenació urbana del Port de la Selva preveu la construcció de 
qumze cases al nuch de la vall de la Santa Creu, a la qual s oposen els veïns I la plataforma 
Salvem !'Empordà. En el Pla general de 1983 aquest véinat es considerava sòl urbà, però el 
1998 queda inclòs en el Parc Natural del Cap de Creus. Les discrepàncies entre el Departament 
de Medi Ambient i el Departament de Polílica Territorial i Obres Públiques són resoltes pel 
Gabinet Jurídic Central, que determina la prevalença del règim de sòl previ a la declaració del 
parc. 

El Port de la Selva és un dels municipis més extensos cie la 
Costa Brava (Alt Empordà), amb 41 '5 km' , i està situat als es
treps otientals cie la serra cie Rodes, al nord del cap de Creus. 
La seva morfologia abrupta es troba solcada per nombroses valls 
fluvials a l'interior, on hi ha el nucli de la vall de la Santa Creu, 
i dóna lloc al litoral a nombroses cales, caps i illes. La vall de la 
Santa Creu és un nucli del municipi del Port de la Selva, el seu 
nucli principal es troba en una badia arrecerada, encarada a 
nord-oest, i vivia tradicionalment de la pesca. El conreu de ,~n
ya i olivera en terrasses agrícoles es va enfonsar a final del segle 
x1x amb l'arribada de la fil·loxera, i, a partir dels anys seixanta, 
cl turisme va esdevenir l'altra activitat econòmica fonamental 
del municipi, que va experimentar un important creixement re
sidencial, hoteler i de serveis. 

El consistori de Pon de la Selva, governat per Convergència i Unió 
(CiU), va iniciar a principi de 2003 la revisió del Pla general d'or
denació urbana (PGOU) de 1983, ja modificat el 1992, amb l'ob
jectiu d'adaptar el planejament municipal a les directrius de la no
va LLU Ll\Rn:-.1,,1 1105]. 

La redacció del nou planejament va anar tirant endavant sense po
lèmiques pel que fa a les seves directrius i propostes, excepte al 
sector de la vall de Santa Creu. La vall de la Santa Creu era un pe
tit veïnat situat a lïnterior de la serra de Rodes que el planejament 
de 1983 havia classificat com a urbanitzable. La modificació de 
planejament introdulda el 1992 redula l'àmbit urbà arran de faça
nes i determinava que les actuacions que s'hi fessin havien de ser 
regulades per un pla especial de reforma interior (PER]), de ma
nera que es classifiqués la resta de sòl de la vall no urbanitzable 
amb la qualificació de rústic protegit. 

El Port de la Selva vist desde la Vall de la Santa Creu. Foto: Miquel Buch 

La revisió del PGOU en elaboració el 2003 estenia la classificació 
de sòl urbà a vuit parcel·les no incloses en aquest perímetre, a les 
quals es podrien arribar a construir quinze noves cases amb l'ob
jectiu de completar el teixit urbà amb estrictes crite1is de protec
ció del paisatge i l'entom, tot mantenint la tipologia tradicional del 
lloc. 

Alguns dels veïns i la plataforma Salvem ['Empordà es van oposar 
al creixement. El nucli existent, de trenta cases, estava classificat 
com a sòl urbà en el Pla de 1983, però havia quedat inclòs a l'in
terior dels límits de P\Rt ,,11L R,11 n11 CAr PI CRI-L ~ l 12 5 l amb la 
Llei 4/1998, de 12 de març, de protecció del cap de Creus. Aques
ta Llei, amb caràcter de delimitació deflnitiva segons el que dispo
sa la Llei 12/1985, de 13 de juny, d'espais naturals, declarava la 
condició de sòl no urbanitzable en tot l'àmbit protegit. 

El conílicte 
L' aprovació defini1iva del Pla general d'ordenació urbana (POUM) 
del Pon de la Selva fou acordada per la Comissió Territorial 
d'Urbanisme de Girona (CTUG) el 4 de novembre de 2003 i es va 
publicar al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya (DOGC) el 
19 d'agost de 2004. S'exceptuava l'aprovació dels articles que es 
referien a la vall de la Santa Creu fins que es disposés dels infor
mes juridics corresponents en relació amb la seva classificació, ja 
que els responsables del Departament de Medi Ambient i Ha
bitatge (DMAH) el nou govern de la Generalitat, constituït durant 
aquest període, consideraven, contràriament als seus antecessors, 
que el nucli havia de quedar inclòs definitivament dins el Parc 
Natural. L'Ajuntament, igual que els responsables del Depar
tament de Medi Ambient (OMA) cie l'anterior govern, mantenia 
que el nucli estava fora dels límits del Parc i que incloure el nucli 
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dins el Parc havia esLat un error de la Llei. El dictàmen juridic del 
Depanament de Medi Ambiem -desfavorable- i el Departament de 
Política Territorial i Obres Públiques (DPTOP) -favorable-, van re
sultar conLradictoris i van obligar a elevar el cas al Gabinet Juridic 
Central, l'òrgan jurídic suprem de la GeneraliLat de Catalunya que 
resol discrepàncies internes i marca les directrius d'actuació davant 
dels tribunals. 

I.:oposició 
La p lataforma Salvem !'Empordà considerava que el creixement 
previst era "insostenible" i va reclamar que es reconegués que, se
gons la legislació vigent, la vall de la Santa Creu estava dins el Parc 
Natural i era sòl no urbanitzable i que es redactés un pla especial 
d'ordenació del nucli del poble en el marc de l'encara no aprovat 
Pla especial del Parc del Cap de Creus. Una quinzena de velns del 
poble també van mostrar el seu rebuig presentant firmes al 
DMAl·l. "Aquest és l'últim punt de la Costa Brava que encara que
da verge (. .. ) i és un caramel per al sector turístic. Però nosaltres 
volem preservar el paisatge", va afirmar Manuel Alvarez, president 
de l'Associació les Amèriques de la Vall de Rodes, que aplegava 
veïns de la vall de Santa Creu. 

La resolució 
L' informe del Gabinet jurídic central va resultar favorable a la te
si del DPTOP i va determinar que prevalia el règim urbà de part 
de la vall previ a la declaració del parc natural. El 26 de setembre 
de 2004 la CTUG va acordar l'aprovació definitiva de les determi
nacions del PGOU referents a la vall. El delegat de Medi Ambient, 
Gabriel Jover Avella, es va absentar de la votació, ja que només s'
hi admeten vots a favor i en contra. L' acord es va publicar al 
DOGC el 20 d'octubre de 2004. 

ANUARI TERRITORIAL 2004 

Les reaccions 
El conseller del OMA.H, Salvador Milà, va mostrar el seu supon a 
"l'actitud coherent" de Gabriel Jover, qui també va rebre elogis del 
seu partit, Iniciativa per Catalunya-els Verds. Per la seva pan, el con
seller del DPTOP, Joaquim Nadal, va remarcar que el dictamen dei
xava clar que el sòl urbà de la vall de Santa Creu no està dins dels lí
mits del Parc i, per tant, el seu Departament hi deixava actuar segons 
criteris "raonables". El direcLOr general d'Urbanisme, Joan Llon, va 
remarcar que aquesta decisió no significava que es pem1etés urba
niLZar al Parc, sinó que només s'autoriLZava a consolidar les edlfica
cions existents i a edificar uns vuit habitatges més, sempre que 
aquests s'adaptessin al pla de millora urbana. 

Salvem !'Empordà va presemar un recurs d'alçada per la via admi
nistrativa el 4 de desembre de 2004, en el termini establert d'un mes 
des de la publicació al DOGC, en el qual demanava que s'aturessin 
cautelarmem les obres. 

JRT 

Més informació 

,, ,,w mcd i am bicnt.gc ncat. net/cat/e l_mcd t/parcs_ de_ca ta l un
yaka p _clc_crcus/ 
www mcdi,1mhu:nt.gcnca1 nctkat/cl_depanamcnt/actua..:10ns_1 
_scn·eis/legislau,,/nat u raies pa 1s_nat ura Is/ 
www.genrat.ne1/mcd1am b/llcis/cspnat/espnaO l O. htm 
W\\11 sah-cm-cmpord:i.org 
http:/11111 \\.ddg1 cs/porsch,1 
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El nou Departament de Política Terrttonal i Obres Públiques mostra la seva voluntat de 
desenvolupar els plans territorials parcials que han de permetre ordenar el creixement urbà 1 

planificar les infraestructures d'àmbtt supramumc1pal. 

El Pla territorial general de Catalunya (PTGC), derivat de la Llei 
de poliLica territorial aprovada pel Parlament de Catalunya el 
1983, fou aprovat el 1995 amb l'objectiu de fIXar el model te
rritorial de Catalunya i ser un model de referència per a la res
ta de plans, programes i actuacions que afectessin el territori. 
Per a concretar els objectius del Pla s'havien de crear altres ins
truments, com els plans territorials parcials. que s'havien de 
desenvolupar en sis àmbits pluricomarcals diferents, ampliats a 
set amb la inclusió de l'Alt Pirineu. Posteriorment es va crear la 
figura dels plans directors territorials, en àmbits territorials més 
espec1fics. 

Fins al 2001 no es va aprovar el Pla territ◊rial parcial de les Terres 
de !'Ebre i aquell mateix any es van iniciar el de l'Alt Pirineu i Aran 
i el de les comarques centrals, tot i que el 2003 encara no s'havien 
acabat. El 2003 es va conslituir el nou Govern de la Generalitat 
que es va marcar com a objectiu redactar els sis plans territorials 
parcials pendents i modificar el Pla tenitorial parcial de les Terres 
de !'Ebre. Segons el parer del nou Departament de Política Terri
wrial, expressat a través dels mitjans de comunicació, la manca 
d'instruments de planejament territorial d'àmbit supramunicipal 
explicava el «desgavell territorial» existent a Catalunya, ja que la 
suma de les lògiques d'ordenació municipals no eren capaces d'or
denar eficientment el territori. A panir dels documents del 
Planejament territorial parcial i dels plans directors urbanístics Vo 
territorials, el Depa1tament de Política Territorial preveia acabar 
reelaborant el PTGC. 

Per tal d'aconseguir que els plans territo1ials parcials i els plans di
rectors urbanístics que s'anaven redactant seguissin una mateixa 
lògica, es va elaborar i es va fer públic el desembre de 2004 un do
cument sobre criteris d'ordenació del territori creat a partir del do
cument Estratègia territorial europea i de l'anàlisi de la realitat te
rritorial de Catalunya. 

Criteris de planejament te rritorial 
El document explicava els quinze criteris que havien d'esdeve
nir un punt de recolzament dels treballs cie planejament que ca
lia realitzar. En general l'objectiu bàsic que havien de perseguir 
els plans territorials parcials i els plans directors urbanístics era 
establir el sistema d'espais oberts, ordenar el creixement urbà i 
determinar l'encaix de les principals infraestructures. 

En el document es preveia que en els propers vint anys es produi
ria, a causa de la conjuntura econòmica, una demanda molt im
portant d'habitatges i d'espai per a l'activitat econòmica, fet que 
obligaria a preveure noves àrees de sòl urbanitzable. Per tal d'evi
tar que aquest fet contribuís a reforçar un '-ll'Dl·l ll'l\ll'tA,rAULl UR
B..\'A PE MIXA t>t >N tA 12001 es proposava apostar per un creixe
ment compacte i en cominuïtaL i polaritzar el creixemem en 
ciutats d'una certa imponància i ben comunicades amb transpon 
públic a fi de reforçar, aixl, l'estructura nodal del territori. Aquest 
fet hauria de perrneLre moderar el consum de sòl i protegir el pai
satge i els espais naturals i agraris. 

Pel que fa a la cohesió social del territori els criteris que calia se
guir havien de ser evitar la segregació espacial de les àrees urbanes 
segons el nivell de renda dels seus residents i facilitar una política 
d'habitatge eficaç i urbanisticament integrada associada a previ
sions d'espai per a les activitats econòmiques. 

Finalment, en matèria de mobilitat, calia potenciar els Leixils mix
l◊S on coexistissin els usos residencials amb les activitats econòmi
ques més intensives en llocs de treball per tal de disminuir les dis
Làncies dels desplaçaments, facilitar el transport públic a través de 
la maJor compacitat i polarització dels assentaments i millorar l'es
tructura vial, especialmem en les àrees de desenvolupament urbà. 

El Depanament de Politica Territorial i Obres Públiques preveia 
que a principi de 2005 enllestiria la redacció del Pt \ r:RRI IC\RI. IL 

PIRC LI Dt t'·\l r P1Rtl\Ll 1 IRAN l l-t 31 i el de les comarques centrals 
(que s'havien iniciat el 2001), així com el Pi I DIR! t toR 1 ERRI ro

RlAI. DL Cfa11•0RP l l l 36 l . A més s'havien inicial les redaccions dels 
plans territo1ials parcials de Ponent i de la Regió Metropolitana i 
els PI INS DIRfC TOR, li RRIT \RIA!~ DE L~U P~Nllll' l 1351 i de la 
Garrotxa. Per al 2005 es preveia iniciar els plans territorials par
cials de les comarques gironines i el del l A\ll' nr T•\RR.1c,c1,A 

[200398] 

MJP 

Més informació: 

W\V\\.gcncat.nct/ptop 
w,.,.,, l 0.gcncat nct/ptop/AppJava/cat/plans/iI1clc" JSP 
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El novembre de 2004 un caçador ha mort en territori frances el darrer exemplar femení d'ós bru 
autòcton del Pirineu. Administracions. entitats ecologistes i experts s'han mostrat partidaris 
d'introduir nous exemplars d'aquesta espècie a la serralada. D'altra banda, el Departament de 
Medi Ambient i Habitatge de la Generalitat de Catalunya confirma a principi d'any que s'ha 
detectat un exemplar de llop al Parc Natural del Cadí-Moixeró. La presència d'ambdues espècies 
aviva el debat sobre la convivència d'aquests animals amb l'activitat ramadera. 

L'ós havia estat tradicionalment un dels pobladors habituals del 
Pirineu. La població d'ós als Pirineus era a principi cie segle xx 
d'uns dos-cents exemplars, LOL i que progressivament es va anar 
reduint. Tot i que a Cantàbria encara hi havia uns quams exem
plars, a principi cie la dècada dels noranta es va detectar a la Val 
d'Aran i el Pallars Sobirà l'últim exemplar d'ós bru autòcton del 
Pirineu a Catalunya. Davant d'aquest fet l'any 1993 els governs cie 
Catalunya, Aragó i Navarra, conjuntament amb els governs dels 
estats espanyol i francès, van signar un conveni per a reimrocluir 
nous exemplars cie l'espècie. Aixl, emre el 1996 i l'any 1997 es van 
alliberar tres exemplars d'ós que venien d'Eslovènia. Fruit cie la re
producció d'aquests animals, l'any 2004 el Depanament cie Medi 
Ambient i Habitatge (DMAH) cie la Generalitat de Catalunya tenia 
identificats vuit exemplars adults d'ós bru al Pi rineu ccmral, a més 
d'alguns cadells. 

La darrera ossa autòctona del Pirineu 
Tot i l'èxit dels programes de reimroducció de l'ós bru al Pirineu, la 
mon de l'ossa Canel/e al municipi d'Urdos (Pirineu occidemal fran
cès) el mes de novembre va tenir una especial transcendència, atès 
que es tractava de l'únic exemplar femení autòcton del Pirineu. 
Aixf, aquesta població quedava reduïda a dos mascles adults. 

La mort de l'animal, a mans d'un caçador que va assegurar haver
ho fet en defensa pròpia, va generar una ràpida reacció cie les ad
ministracions. El ministre francès d'ecologia, Serge Lepeltier, va 
qualilkar la mort de l'ossa com una "catàstrofe ecològica", alhora 
que anunciava que el govern estudiaria reimrocluir nous exem
plars, tol i que va remarcar que calia consensuar-ho amb els habi
tants de la vall d'Asp, on es movia l'ossa mona, per tal de garantir 
"l'equilibri de tots els que hi viuen",ja que "aquestes decisions no 
es poden prendre cies d'un despatx cie París". 

Per la seva banda, la ministra de Medi Ambient, Cristina Narbona, 
davant la notícia, va enviar una carta al seu homòleg francès amb 
la proposta de realitzar una cimera per a prendre mesures de pro
tecció cie l'espècie i per a impulsar la introducció cie nous exem
plars. 

Atacs a la cabana ramadera 
El DMAH va rebre l'any 2004 tres denúncies per atacs d'óssos a 
les comarques del Pallars Sobirà i el Pallars Jussà. El problema era 
més acusat a la Val d'Aran, on el Conselh General clera Val d'Aran 
va confim1ar dinou atacs d'ós a ramats d'ovelles durant el 2004, 
fet que havia obligat aquesta institució a pagar un total de 30.000 
euros en concepte d'indemnitzacions. 

Setanta anys després torna el llop 
Per altra pan, el llop, que no habitava els boscos catalans amb po
blacions estables cies cie principi del segle xx, va ser detectat cie 

nou quan el DMAH va anunciar que s'havia localitzat un exemplar 
cie llop al Parc Natural del Cadi-Moixeró. Acte seguit, es va posar 
en marxa un programa de seguiment per a detectar qualsevol in
dici cl'ex'])ansió cie l'espècie. La notícia va sorprendre els experts, 
no només perquè feia més de setama anys que no se n'havia de
tectat cap, sinó també perquè no era un llop iberic, el tipus que 
ha,~a habitat a Catalunya amigamcm, sinó que semblava tractar
se d'un exemplar proceclem cie poblacions italianes i nascut a 
França. 

Una setmana després cie l'anunci del retorn del llop cl DMAH 
va anunciar que abans de l'estiu instal·laria tanques a dife
rents pums estratègics del Parc amb l'objectiu cie preservar 
els ramats d'ovelles dels possibles atacs del llop. El conseller 
de Medi Ambient, Salvador Milà, també es va comprometre a 
destinar una partida de 20.000 euros per a cobrir possibles 
danys al bestiar. 

Com en el cas de l'ós, l'Administració va rebre al llarg de l'any 
nombroses denúncies per suposats atacs d'aquest animal, tol i que 
en alguns casos es va demostrar que els atacs havien estat causats 
per gossos salvatges. A principi cie novembre, la Generalitat va ad
metre la presència d'un grnp cie llops que, procedents cie França, 
havien creuat el Pirineu. 

Abans cie finalitzar l'any l'organització ecologista francesa FI EP, 
amb seu a Pau, feia pública la informació sobre l'acord per a rea
litzar una reunió entre els responsables ministerials espanyol i 
francès el febrer cie 2005 amb l'objectiu d'estudiar la possible in
troducció de dues ósses duram aquell mateix any i cie determinar 
les negociacions que es portarien a terme amb els caçadors i rama
ders cie les zones afectades. 

MPB 

Més informació: 

,,,,w.fapas.cs 
ww,, mma.1:s/<.:onscn·_nat/accwncs/1:sp_amcna;:acla;/html/c1 
tal,)¡(,1/'vcn.:brados \1am1fcros/vcr l 8. pdf 
,, ,, w ccolog1s1ascnan.1on org/lll!G/ _arucle_PDF/an1-
dc_l 522 .pdf 
,, w,,.ckologistakmanxan.org/ 
w,, 11 pirincoglohal.com/port.11/pir/indo. php/news/575 
\\ ,, 11 depana.org/oshru/\1amfiesto_oso_2004 pdf 
l1ttp.//canalcs.d1anm·asco.nm1/ekoplanc1a/d,uos/tc
mas/200-t/dKicmlm:/oso.h1m 
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El mes de gener, les principals associacions ecologistes i plataformes cíviques implicades en el 
tema dels residus organitzen una jornada que finalitza amb una proposta per a introduir canvis 
en la política de gestió dels residus a Catalunya: la Declaració de Molins de Rei. La Declaració 
consta de sis propostes bàsiques per a la reducció del volum de residus a partir de l'aplicació de 
sistemes de recollida selectiva dels residus orgànics, el foment de sistemes de tractament en el 
lloc, de deixalleries orientades a una major recuperació dels materials, a més de la demanda 
d'increment de les campanyes educatives i de la introducció de mecanismes de participació. 

El 31 de gener es va celebrar a Molins de Rei (Baix Llobregat) una 
jornada sobre residus, salut i política ambiental, organitzada per la 
Plataforma Cívica per a la Reducció de Residus (PCRR). A la jor
nada, hi van assistir representants de nou plataformes cíviques i 
associacions ecologistes relacionades amb els residus (Platafo1ma 
per la Defensa de la Ribera d'Ebre, Centre d'Ecologia i Projectes 
Alternatius (CEPA), Plataforma Vallès Net, Coordinadora Alcanar, 
Plataforma Antiincineradora de la Vall del Ges, Platafonna 
Vacarisses, Plataforma Salvem el Vallès, Platafom1a Alternativa 
Abocador Cruïlles, Platafonna en Defensa de Collserola) i repre
sentants del Depanament de Medi Ambient i Habitatge (DMAH), 
encapçalats per la secretà1ia del Depanament, Genoveva Català. 
La jornada donava continuïtat a la TRuh.lP.1 n E'.\ nn1, '- D11 t:-.,.1 

!'l.L T1 RRITORI 12003:l J Q) que va tenir lloc a Figueres l'octubre de 
2003. 

Duram la jornada es van analitzar els casos de gestió de residus 
més significatius i conflictius, com ara els ecoparcs de l'Àrea 
Metropolitana de Barcelona, de l' IBl>t \POR PI \ .lu\\ll •Krl 

(CRu1u;) Hl. de l' ,s,,l \tlOR Dl· t' E~l'LU,\ l)E f-R.ISl ou 12 1, de 
l'ampliació de l' \BO< .\POR ne Cot 1.c \Rlll ., (\'\L 1R1,,1:--) l l l i del 
d'Hostalets de Pierola, a més dels casos de les instal·lacions d'in
cineració de la Vall del Ges (Osona) i la fàbrica de ciment 
d'Alcanar. 

La jornada va servir per a fer visible que les problemàtiques asso
ciades als residus, especialment en els vessants social i ecològic, 
anaven augmentant en els darrers cieu anys junt amb l'increment 
de la generació de residus, que havia crescut un 72% des de 1992 
fins a 2002. Segons les associacions ecologistes i les plataformes 
c[viques que van panicipar a la jornada, les polítiques aplicades 
per les diferents administracions continuaven sense resoldre el 
problema, a la vegada que s'incomplien Ics directrius europees i 
les prioritats dels programes ambientals. Durant la jornada es van 
denunciar les deficiències de les polítiques de gestió de residus fe
tes ftns al moment, especialment el sobredimensionament de les 
instal·lacions de tractament de residus construïdes que concentra
\"en els impactes socials i ecològics. Al llarg de la jornada també hi 
va haver queixes per la dificultat de l'accés a la informació i a la 
participació ciutadana. 

Al tancament de la jornada, les entitats van emplaçar el nou go
vern de la Generalitat de Catalunya a un canvi en la polilica de re
sidus a través de la Declaració de Molins de Rei, que s'estructura
va en sis grans punts: (l) aplicar mesures concretes, decidides i 
estrictes per a la reducció dels residus, especialment la revisió de 
les condicions del Sistema Integrat de Gestió per tal de millorar els 
resultats en la recollida i cl tractament dels envasos i fer que les 
empreses product0res d'aquests residus assumissin la responsabi
litat i els costos de la seva adequada gestió, (2) obligar a recollir se-

lectivament els residus orgànics a tots els municipis de Catalunya, 
fent una recollida orientada a la producció d'un compost de qua
litat, (3) fomentar sistemes cie tractament in situ dels residus a ni
vell de barti, municipi, empresa o explotació agroramadera, ( 4) fer 
que el servei de deixalleria sigui obligatori a tots els municipis de 
Catalunya i que s'aconsegueixi una veritable recuperació dels ma
terials, (5) realitzar campanyes per a reforçar la consciència sobre 
la problemàtica dels residus i (6) establir mecanismes de partici
pació ciutadana d'àmbit municipal i entre els organismes gestors 
dels fons de residus. Totes aquestes propostes es tancaven amb 
una demanda final de diàleg per a desenvolupar les propostes i 
cercar vies de solució als conílictes socials suscitats pels diversos 
projectes i mecanismes de gestió de residus que havien generat re
buig ciutadà. 

Genoveva Català es va comprometre a analitzar els conflictes ex
posats i a realitzar una trobada entre la PCRR i el conseller de Medi 
Ambient i Habitatge, Salvador Milà, una trobada que va tenir lloc 
el 20 de maig. També va oferir obrir una nova etapa de diàleg en
tre el DMAH i les platafonnes. per tal de consensuar un model de 
gestió dels residus a Catalunya. 

Al llarg de l'any, l'Agència de Residus de Catalunya. del DMAH, 
va preparar el Pla direct0r de residus que preveia una inversió 
de 900 milions d'euros per a construir set o vuit plantes de trac
tament de residus a Catalunya. Es va aprovar una mesura fiscal 
per a penalitzar l'ús dels abocadors, que consistia en un cànon 
que gravava amb 10 euros la tona de residus destinada a un 
abocador. Els ingressos aconseguits a travi's d'aquest cànon es 
redistribuirien entre els municipis que aconseguissin uns bons 
resultats de recuperació de residus. Finalment, es va anunciar 
que l'any 2005 es penalitzaria fiscalment la incineració de resi
dus. 

Amb tot, però, la producció de residus a Catalunya continuava 
augmentant. Cada català generava l'any 2004 1,62 quilograms de 
residus urbans al dia, gairebé un 7% més que l'any anterior. 
Aquestes dades s'allunyaven cada vegada més dels objectius de re
ducció i reciclatge marcats per la Generalitat. 

El 20 de novembre, les entitats signants de la Declaració de Molins 
de Rei es van reunir a Cruilles (Baix Empordà) i van fer balanç dels 
primers mesos del nou govern, avaluant especialment el grau d'a
plicació cie les mesures proposades a la Declaració de Molins de 
Rei. En cloure la reunió, els panicipants van transmetre una sen
sació de desencant, pels pocs canvis que s'havien registral durant 
l'any. 

Les plataformes cie residus van declarar que consideraven que fins 
aquell moment la política del nou govern de la Generalitat en ma- 363 



364 

RESIDUS. GESTIÓ l DECLARACIÓ DE MOLINS DE REI 

tèria de residus era continuista en relació amb l'antelior govern i 
constataven que no hi havia hagut el canvi esperat. Segons les plata
formes, es continuava prioritzant el tractament finalista dels residus 
(és a dir, l'abocament i la incineració) en detriment dels tractaments 
preventius (recollida selectiva). Com a exemple, es denunciava l'in
compliment de l',\u JRll PtR I l., , ,, ER:S. t 1n1 1r-:1,n 1 1·rsQt J·RRP, 

12003 5] (Pacte del Tinell) en matèria de residus.ja que en aquest es 
parlava de l'abandonament de la incineració de residus municipals, 
mentre que consideraven que la polílica del DMAH, la penalització 
fiscal proposada per al 2005, més aviat l'afavoriria. 

Les plaLafom1es defensaven models de gestió dels residus basats en 
el model integral de gestió que anomenaven de residu mínim, que 
ja es trobava en funcionament en uns trenta municipis de la Regió 
Metropolitana de Barcelona. També defensaven el sistema de recolli
da de residus pona apona, que al llarg de l'any 2004 va obtenir re
sultats positius en aquells municipis on es va desenvolupar i va 
aconseguir recuperar més d'un 60% dels residus clavant el menys 
d'un 20% que s'aconseguia amb el model basat en els contenidors 
de carrer. 

DECLARACIÓ DE MOLINS DE REI 
r excés de residus a Catalunya: un problema encara no 
resolt 
La generació de residus no ha deixat de créixer des de l'any l 992, mal
grat l'aprovació de la Llei reguladora de residus. Des de llavors i fins 
l'any 2002 els residus municipals i industrials han augmentat un 72% 
en pes a casa nostra. Les problemàtiq11es associades a la recollida i ges
tió dels residus, els impactes produïts pel transport, emmagatzematge i 
tractament i els continus co11/Jictes socials i ecològics ha,1 crescut en pa
ral·lel. 

2. Les polítiques aplicades per les diferents admir1is1racions del nostre 
pals continuen sense resoldre el problema, malgrat que cis successius 
programes de gestió de residus, tant en l'àmbit nacional com local, fi
xaven els objectius de reducció com la fita més important per a solu
cionar cl problema 

Una qiiestió de justícia social i ecològica 
Aquesta i11capaciwt d'assolir els propis objectius fa que s'incompleLxin les 
directrius europees i les p1ioritats dels programes ambientals: la respon
sabilitat dels productors, la proximitat, la idoneïtat i la suficiència de les 
instal·lacions de tractament dels residus. 

Amb l'excusa de criteris d'eficiència tècnica i econòmica s'obvien els inte
ressos dels ciutada11S i ciutadanes i s'afa\'Oreixen els de determinats grups 
econòmics i financers, molt influents entre les administracions públiques i 
que de vegades ostenten el monopoli de la gestió de detenninats tipus de 
residus. El resultat és la COl!Strucció d'instal·lacions de tractament sobre
dime11Sionades que concen1ren cis impactes socials i ecològics i l'establi
ment de sistemes de gestió que promouen la generació de residus i limiten 
el dret dels ciutadans a co11Stm1ir se11Sc general·lie. 

Sovint, a més, es limita o s'impossibilita l'accés a la informació i a la par
ticipació ciutadana en el desenvolupament d'aquests projectes, fet que 
contradiu els pri11cipis establerts a la Co11venció d'Aa rhus i la Directiva 
europea d'accés a la infonnació ambiental i frena l'aprofundiment demo
cràtic de la nostra societat. Altres vegades es criminalitza els moviments 
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El 17 de desembre, les plataformes signants cie la Declaració cie 
Molins cie Rei es van manifestar davant la seu del DI\IAH. Les en
titats volien mostrar la seva decepció amb el partit que governava 
el DMAH, Iniciativa per Catalunya Verds. En defensa seva, res
ponsables del DMAH van recordar les diflcuhats per a posar en 
pràctica polítiques que solucionessin cis conílictes relacionats 
amb els residus. 

XSR, JRL i XBR 

Més informació: 

\l W\\. p,mgca nrg/c,·p,1/pcrr.html 
\\'\\'\\.gcpcc ,,rglmodulcs.php?op=nlll<lload&n,1mc=Nc\\'S&fí
k=iut1dc&sid= l 39&mock=thrcad&ordcr=0&thold=0 
\1wwgcpcc llrg/modulcs.php?op=modload&name=Nl'Ws&f1-
il' ,1n1dc&$1cl- 137&111oclc=lhrcJd&c,r<kr=0&1hold=0 
,\ 1,·wgl'pcc.org/tnodulcs.php?op=nwdload&namc=Ncw~&f1-
k ~artK lc&s1d- l -+0&modc=1 hrc,1d&wrdc-r=0&1hnkl=0 
ww\1·.pangc,1 org/ccpa/ 
accc pangca.mg/rcs1dus/ma111festcruillcs. pelf 

socials opositors a determinats projectes, opta11t per la repressió en comp
tes de la corresponsabilit.zació. 

Cal u11a nova política de residus 
Davanl aquesta situació de "clisi dels residus" les entitats ecologistes i les 
plataformes ciutadanes sotasignats demanem: 

L'aplicació de mesures concretes, decidides i estrictes per a reduir els re
sidus (revisió cie les condiciollS del Sistema Integrat de Gestió i de la per
missivitat envers Ecoembalajes España, S.A.). 

L'obligació de recollir sclectivame11t els residus orgànics a lots els munici
pis de Catalunya per a obtenir-ne un compost de qualitat. 

El foment de sistemes de tractament in situ dels residus en l'àmbit de ba
ni, municipi, empresa o explotació agroramadera. 

L'obligació del servei de deixalleria a tots els municipis de Catalunya 
orientat a una ve1itable recuperació dels materials. 

La realització de campanyes d'educació ambiental "no publicitàries" amb 
co11ti11gut pedagògic per a reforçar la consciència ciutadana envers la pro
blemàtica dels residus. 

L'establiment de meca11ismes de par1icipació ciutadana d'àmbit munici

pal i supramunicipal i als organismes de gestió d'àmbit nacio11al (ens ges
tor del fo11S de residus). 

Per tot això emplacem el Govern de la Generalitat a iniciar u,1 procés de 
diàleg amb les entitats ecologistes i ciutadanes per a desenvolupar aques
tes propostes i cercar vies de solució als conf)ictes socials suscitats pels di
versos projectes i mecanismes de gestió de residus que han generat rebuig 
ciutadà. 

Moli11S de Rei, 31 de gener del 2004 

PLATAFORMA CÍVICA PER A LA REDUCCIÓ DE RESIDUS 
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La Coordinadora Salvem el Gaià organitza una consulta popular per a conèixer l oprmó dels 
velns dels pobles propers afectats per la desaparició del cabal del nu al tram final des de la 
construcció de l'embassament del Gaià. El 98% dels part1c1pants en la consulta voten 
afirmativament a la recuperació del cabal mínim del Gaià. A final de novembre, l'Agència 
Catalana de l'Aigua (ACA) presenta el Pla de cabals de manteniment de les conques internes de 
Catalunya, a través del qual es fixa un cabal de manteniment per al tram final del Gaià. 

L'any 1975 es va inaugurar l'embassament del Gaià entre els ter
mes del Catllar i Vespella de Gaià. L'aigua de l'embassament esta
va destinada a subministrar el complex petroquímic del Camp de 
Tarragona, concretament l'empresa Repsol YPF. Des d'aleshores el 
cabal natural del tram baix del riu ha estat inexistent. 

A principi de 1999, amb l'objectiu d'implicar el màxim nombre de 
persones i entitats dels pobles del Baix Gaià, es va crear la Coor
dinadora Salvem el Gaià per tal de vetllar per la protecció i recu
peració del tram sec del riu. Les principals reivindicacions de la 
coordinadora eren el restabliment del cabal ecològic del riu a tra
vés de la rescissió de la concessió de la multinacional Repsol YPF, 
l'execució del Pla especial de delimitació i protecció de la Reserva 
Natural de Fauna del Gaià i l'ampliació d'aquesta. 

El 25 d'abril de 2004, la Coordinadora va organitzar una consul
ta popular, que va rebre el recolzament de la Direcció General de 
Medi Natural, als municipis d'Altafulla, Ferran, la Riera de Gaià i 
el Catllar. L'objectiu de la consulta era conèixer la posició dels ha
bitants dels municipis del tram final del riu Gaià, afectats per l'em
bassament i la desaparició del cabal del riu. La consulta va pregun
tar directament si es volia que baixés aigua pel riu Gaià respectant 
les concessions dels regants, i va ser un èxit de panicipació: la ma
jor part dels veïns que van panicipar van respondre que sí a la pre
gunta plantejada; concretament, 1.169 persones van votar a favor 
i només dotze, en contra. 

Uns dies després de la consulta popular. el Govern i la multinacio
nal Repsol YPF van reprendre, després de dos an)'S, els contactes 
per a negociar un cabal ecològic per al tram final del riu Gaià. Tot 
i que només es va arribar a una declaració d'intencions, el direc
tor dels Serveis Territorials de Medi Ambient al Camp de 
Tarragona, Josep Lluís Pau, va assegurar que, segons els càlculs del 
Depanament de Medi Ambient i Habitatge, si que seria possible 
dotar el Gaià d'un cabal ecològic. 

En compliment del Pla hidrològic cie les conques imernes de 
Catalunya, i seguint les directrius de la Directiva marc de l'ai
gua (OMA) (2000/60/CE), el 7 d'octubre el Consell d'Admi
nistració de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA) va aprovar 
inicialment el PL\ ,1:oL,~,.\L lli t.\l<\1, m "'"n:s:t\H'<l 1142] 
de les conques internes de Catalunya. Un dels primers objec
tius del Pla va ser elaborar plans zonals, que concretarien les 
actuacions que s'havien de realitzar als rius per a garantir-ne 
el cabal de manteniment. Aquests plans s'haurien de comen
çar a redactar l'any 2005 per tal de completar-los l'any 2008. 
un any abans del que establia la OMA. A partir d'aquests 
plans zonals, la Generalitat de Catalunya podria retirar o mo
dificar concessions d'aigua en el cas que posessin en perill els 
cabals de manteniment establens. 

Amb l'aprovació del Pla seClorial de cabals de manteniment, es va 
fixar un cabal de manteniment per al tram final del Gaià, cies de 
l'embassament del Catllar fins la desembocadura al mar. Aquest 
cabal m!nim, variable en funció del tram, es va elaborar tenint en 
compte el règim pluviomètric dels darrers anys, les dades de cli
matologia de la zona i les necessitats hídriques dels ecosistemes se
gons les èpoques de l'any. 

La Coordinadora Salvem el Gaià va demanar a l'ACA, a través d'u
na al·legació, que el Pla zonal del Gaià fos una actuació prioritària. 
La coordinadora també va remetre l'al·legació al Consell Comarcal 
del Tarragonès i als ajuntaments afectats perquè la fessin arribar a 
l'ACA. 

J RL, XSR i XBR 

Més informació: 

,, w,,. pangca.org/ccpa/trobadcs/~al,·cmga1.1. htm l 

La construcció de l'embassarrent del Gaià, en la imal~. va provocar la desaparició del cabal del riu al seu tram final. Foto: Júlia Rubert 365 
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El desviament del riu Llobregat, un projecte històric que va ser inclòs l'any 1994 al Pla Delta, 
s'inaugura el mes de setembre després de tres anys d'obres. Aquest projecte, fortament criticat 
per les entitats ecologistes, va acompanyat de la creació de noves zones humides per a 
compensar l'impacte ambiental que implica el desviament. Tres mesos abans de la inauguració, 
el Tribunal Suprem considera nul el projecte per un defecte de forma. L'obra, però, ja no es pot 
aturar i, només un mes després de ser inaugurada, torna a ser criticada pels usuaris de l'aqüífer 
perquè l'aigua del mar penetra per la nova llera i contamina les aigües subterrànies. 

El desviament del tram final del riu Llobregat és un dels projectes 
més imponants inclosos en el Pt_\ D11 r I l J 341 , el conveni que es 
va signar l'any 1994 i que inclou els principals projectes de trans
íormació territorial que aíecten el delta del Llobregat. El desvia
ment del Llobregat és una idea que ve de lluny. De fet, a final del 
segle x1x ja es va projectar en un pla de sanejament del delta del 
Llobregat, elaborat per l'enginyer Pedro Garcia. 

Històricament, l'Ajuntament del Prat del Llobregat i els seus ciu
tadans van ser un dels principals opositors al desviament. L'any 
1976 es van maniíestar unes 20.000 persones en contra del pro
jecte. Finalment, l'Ajuntament, en el marc del Pla Delta, va accep
tar el desviament a canvi de diverses compensacions ambientals. 

Les obres del desviament del Llobregat es van iniciar el juliol de 
2001 i tenien un pressupost de 54 milions d'euros. Aquest projec
te va implicar l'obertura d'una nova llera de 3,5 km de longillld, 
des del pont de Mercabama (a prop del nucli del Prat de Llo
bregat) fins al mar, de manera que la desembocadura es desplaça
va 2,5 km cap al sud. A més, l'amplada del riu s'incrementava de 
70 metres a 250 metres. El desviament tenia com a principal ob
jectiu proporcionar espai per a l'A\IPLIAl Ill PI l l'ORT DF B.IRCl l or-., 
l 1661 i de la seva zona d'activitats logístiques (ZAL). 

L'obra ponava associades diverses actuacions de millora ambien
tal per a compensar els impactes ambientals i les pèrdues d'espais 
naturals al futur P-IRl 'J lffR.\L DEL Den~ n11 LI , 'BREl,AT l 1271 de
rivats del desviament. Al marge dret de la nova llera del riu, es va 
projectar la llacuna de Cal Tet, una zona humida de 10 ha alimen
tada amb les aigües de la Dl:PLR.~DORA nu B.,1x Lt,,Bl.:Fl,Al [691, 
amb una forma rectangular similar a la de les llacunes naturals del 
delta. Entre la nova llera i la llacuna es va projectar una franja de 
canyissars que d'una manera natural acabarien de depurar les ai
gües del riu i les aigües procedents de la depuradora. Tot el con
junt de la nova llacuna i els can)'issars, a més, es preveia com una 
zona inundable capaç d'absorbir les crescudes del riu i evitar ai>d 
inundacions en zones poblades i en la zona d'ampliació del port. 
Les millores ambientals es completaven amb una no,·a platja al 
costat de la nova desembocadura. 

Es declara nul el projecte de desviament 
Un dels principals agents afectats pel desviament era la 
Comunitat d'Usuaris d'Aigües del Riu Llobregat (CUARL). 
una agrupació que integra 150 indústries, diverses compan
yies d'abastament d'aigua, ajuntaments i més d'un miler de 
pagesos i particulars titulars de pous que extreien aigua de 
l'aqüífer del Llobregat. L'any 1998, la CUARL va presentar 
una denúncia contra el projecte de desviament del riu 
Llobregat, aprovat el 20 de novembre d'aquell any pel 
Ministeri de Medi Ambient (MMA), perquè no garantia sufí-

cientment la protecció de les aigües subterrànies. La denún
cia va ser desestimada per l'Audiència Nacional l'any 2001 i 
la CUARL va interposar un recurs de cassació davant el 
Tribunal Suprem. El mes de juny de 2004 el Suprem es va 
pronunciar i va declarar nul el projecte de desviament ate
nent a un deíecte de forma. Segons el Tribunal, la Llei d'ai
gües exigeix que tota obra d'interès general s'havia d'aprovar 
mitjançant una llei i no amb un decret llei, que és com ho"ª 
íer el MMA l'any 1998. 

Aquesta se111ència obria la possibilitat que la CUARL exigls l'a
turada de les obres del desviament, però aquesta entitat va de
cidir no fer-ho a canvi que s'apliquessin totes les mesures pos
sibles de protecció i control ambiental en l'execució del 
projecte. A aquesta decisió també va influir l'estat avançat de les 
obres, que ja s'havien executat en un 70%. UI CUARL també va 
demanar que s'estudiessin conjuntament els impactes ambien
tals de totes les obres del Pla Delta, i que l'aqüífer fos declarat 
d'utilitat pública. 

Davant l'anul·lació del desviament, l'Agència Catalana de 
l'Aigua (ACA) va sol·licitar al MMA la creació d'una comissió de 
seguiment i control ambiental de totes les obres del delta del 
Llobregat. De íet, aquesta comissió ja estava prevista l'any 200 l, 
però no s'havia arribat a conslituir mai. UI demanda de l'ACA 
va ser assumida pel MMA i la Comissió es va poder constituir 
deíinitivament. 

Primera inauguració del desviament i les seves 
implicacions sobre l'aqüífer 
Amb quasi el 80% de les obres del projecte executades, el 15 de 
setembre va tenir lloc la inauguració oficial del desviament amb la 
presència de les màximes auto1itats, entre les quals el president de 
la Generalitat de Catalunya, Pasqual Maragall. L'acte va consistir 
en la retirada del dic que encara separava l'antiga llera de la nova, 
de manera que l'aigua del Llobregat va poder desembocar al mar 
per un nou traçat. 

Un mes després de la inauguració, la CUARL va denunciar que 
la nova llera del Llobregat estava provocant la salinització de les 
aigües subterrànies del delta. Segons aquesta entitat, els con
trols de qualitat més recents mostraven que l'aigua del mar pe
netrava 3 km terra endins. L'escàs cabal del tiu i el sobredimen
sionament de la nova llera, calculada per a absorbir avingudes, 
van ser algunes de les possibles causes del problema apuntades 
per la CUARL. Per a fer-hi front, l'entitat va proposar crear una 
barrera de sorra a la desembocadura que impedís l'entrada de 
l'aigua de mar, iniciativa que va ser pràcticament descartada pel 
MMA. 1 és que un altre projecte vinculat a la REct rrRACIO or TOT 

EL TR.\\! l·l:\,\l !IEI LLL•~REt,·\T l 1821, iniciat el mateix any, ja pre-
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veia crear una barrera per a frenar l'entrada d'aigua salada, en 
aquest cas mitjançant la injecció d'aigua dolça dins l'aqüífer a tra
vés d'una vintena de pous. 

Oposicions ecologistes al projecte 
Els grups ecologistes, especialment DEPANA i la Plataforma Salvem 
el Delta del Llobregat, es van oposar amb rotunditat al desviament 
perquè suposava la destrucció de 100 ha de zones humides i d'una 
pineda i també la greu afectació de l'aqüífer. 

Un cop inaugurada l'obra, els ecologistes van iniciar a principi de 
novembre una campanya de recollida de signatures per a evitar que 
s'edifiqués a sobre l'antiga llera, una zona amb un interès indiscuti
ble com a zona humida, i per a exigir que no es remenessin els fangs 
del riu, pels greus petills de contaminació que això podria compor
tar. La campanya va derivar en la interposició d'una denúncia davant 
la Fiscalia de Medi Ambient per pan de DEPANA. Segons aquest 

El Remolar 

RIU LLOBREGAT. OESVIAMENT 

grup, s'havia iniciat el cobtiment d'una sisena pan de l'antiga llera, 
la qual cosa podia suposar delicte ecològic per la seva consideració 
legal com a zona humida. 

En acabar l'any, encara hi havia, aproximadament, un 20% de les 
obres del desviament pendents, entre les quals s'incloïa l'ammja
ment de l'amiga llera. L'acabament del projecte estava previst per al 
final de l'any 2005. 

XBR, XSR i JRL 

Més informació: 

www.amtcs2l.com/lacara1 lctja/i ndcx. html 
www.diba.es/parcagrari/mar htm 
W\\w.bcn.es/bibliotccagcncral/WPAC/ENG/slinks/s004 366.htm 
www.elbaixllobrcgat.ne1 

Barrera d'111trusió salina 

Pont de Mercabarna 

Antiga llera 
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Al llarg de l'any es presenten tres pro1ectes destinats a la recuperació ambiental del tram final 
del nu Llobregat. molt deteriorat per les infraestructures viàries I pel creixement urbanístic i 
industrial de l'àrea de Barcelona. Dos dels projectes, inclosos en la tercera fase de la depuradora 
del Baix Llobregat, són el bombament d'aigua depurada aigües amunt del riu per a recuperar-ne 
el cabal ecològic i la creació d'una barrera d'aigua dolça dins l'aqüífer del delta del Llobregat per 
a evitar la intrusió salina. l'altre projecte inclou un conjunt ampli d'actuacions per a recuperar 
les funcions ambientals i socials dels últims 50 km de riu, des del pont de l'aeri de Montserrat 
fins al mar. 

El tram final del riu Llobregat, a la comarca del Baix Llobregat, 
ha estat ocupat durant les darreres dècades per nombroses in
fraestructures viàries i implantacions urbanes fruit del desen
volupament urbanístic i industrial de la regió metropolitana 
de Barcelona. Això ha malmès l'entorn natural d 'aquest riu , 
tant els marges i la vegetació de ribera, com la qualitat i quan
titat de l'aigua que hi circula. Les funcions ecològiques (com 
a corredor biològic, per exemple) i socials (com a espai de 
lleure) del riu havien quedat, per tant, molt limitades. 

La recuperació del cabal ecològic i la lluita contra 
la intrus ió salina 
A mitjan febrer, l'empresa pública Depurbaix, que gestiona u Pl -

•t 1,w, 'RAPI.L BA,, Li lBRh,~T 1691, va presentar la tercera i última 
fase de les obres d'aquesta instal·lació. Aquesta fase pre\·eia aplicar 
un tractament terciari al 40% de les aigües negres que rebia la de
puradora, per enviar-les riu amunt i assegurar aÍÀi el cabal ecolò
gic del riu. D'altra banda, preveia la construcció d'una barrera d'ai
gua dins l'aqüífer del delta del Llobregat per a evitar l'entrada 

d'aigua salada del mar. Estava previst posar en marxa la reutilitza
ció de les aigües l'estiu de 2006, mentre que la barrera contra la 
intntsió salina havia d'estar acabada l'any 2007. 

El projecte marc de recuperació ambiental del riu i 
la reducció de la salinitat 
A mitjan setembre, es va presentar el Projecte marc de recu
peració ambiental de l'espai fluvial del Llobregat a la comar
ca del Baix Llobregat", elaborat per un grup d'experts multi
disciplinars que integrava, entre d'altres, els ecòlegs Ramon 
Folch i Xavier Mayor, e l biòleg Francesc Giró, el geòleg Jordi 
Pujades, l'enginyer Francesc Car bonell i l'hiswriador Isidre 
Pastor. Aquest estudi, promogut pel Consell Comarcal del 
Baix Llobregat, la Mancomunitat de Municipis de l'Àrea 
Metropolitana de Barcelona i la Diputació de Barcelona, pro
posava un conjunt d'intervencions per a efectuar en els mar
ges i el sistema fluvial del Llobregat a fi d'aconseguir-ne la re
cuperació com a espai natural i com a àmbit per a les 
activitats de lleure dels ciutadans. Com a pas previ abans d'e
xecutar les intervencions, però, l'estudi considerava necessa
ri aprovar un pla especial de l'espai fluvial del Llobregat i 

crear un consorci que integrés les administracions i les em
preses cie serveis que actuen en el riu. 

L'àmbit del projecte abraçava el territori comprès des del pont de 
l'aeri de Montserrat fins al pont de Mercabama (el tram fms al mar 
ja forma part del projecte i del "l s\ IA\t1•1,;1 lll·l L ,,1,Rl·(.,\I l 18I1), 
amb una longitud de 50 km i un espai fluvial d'unes J .600 ha. 
Una totalitat de 20 municipis estaven inclosos, dels quals 17 per
tanyien a la comarca del Baix Llobregat. L'execució del projecte 
implicaria la recuperació de 117 km de camins rurals. 

El pressupost de les actuacions incloses en el projecte es va esti
mar en 169 milions d'euros. El Depanamem de Medi Ambient i 
Habitatge va anunciar que prioritzaria la recuperació ambiental 
del Llobregat i que iniciaria millores en els darrers 30 km de riu, 
amb una previsió de 27 milions d'euros procedents de fons euro
peus i d'un conveni signat l'any 2001 amb el Ministeri de Foment 
per al desenvolupamem del H R,x 11'~11 P 1n1 11 t,~ tl-\1 11 B.11X 

L1< BRH,lt [tHI. Aprofitant la presentació del projecte, el Consell 
d'Alcaldes del Baix Llobregat va aprovar un manifest per a exigir 
la preservació de l'àmbit fluvial del territori de la comarca i va re
clamar la participació econòmica del Ministeri de Foment. 

D'altra banda, a final d'any, l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA) va 
anunciar un altre projecte, en aquest cas per a reduir a la meitat la 
salinitat del tiu Llobregat i el seu afluem, el riu Cardener, en un 
termini màxim de 10 anys, Aquest anunci es va produir per l'alt 
contingut en sals que tenia l'aigua del riu, fet que provocava pro
blemes a les plames potabilitzadores i distribuïdores d'aigua com 
la d'Abrera. Les filtracions de la mumanya de residus miners de 
Sallem (Bages) s'apumava com una de les causes principals d'a
quest greu problema ambiental. 

Més in formació: 

WW\\'t:lba1xllobrcgat net 
w111\· dcpurb,11,.com 

XBR, XSR iJRL 

\\ w\1·.amb.c,/mmb_cat/proJcctcs/espais_tx1 html 
wwwamb.cs/llobrcgat/llobrcgat.z1p 
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E 2004 ha estat any de la tomada dàls 1mmv1es. -. _. de la'Clrclilaci def diner 
tramvia a Barcelona. B (fabfl entra S8N8i la pnmara fase del tramvia qua ha d!um 
Barcelona amb Sant Feliu de-Llobregat l'entrada en1unèiooament de TrambaiX hamt 
marcada per diversos problemes derivats de la convtwncla entre coti<es vianants i tramvia I per 
l'aturada del servei per un problema de construcció Superats aquests primers entrebancs el 
tramvia ha entrat en una fase de no.rmatilat 

Antecedents 2003 117 

El Trambaix ha estat un dels primers projectes d'aplicació del Pla 
Director d'infraestructures 2001-2010 (POi). Amb una inversió de 
245,68 mllions d'euros, el Trambaix enllaçarà els municipis de 
Barcelona, l'Hospitalet de Llobregat, Esplugues de Llobregat, 
Cornellà de Llobregat, Sant Joan Despí, Sant Just Desvern i Sant 
Feliu de Llobregat. 

Les línies del TrambaLx són la Tl (Bon Viatge, Sant Joan Despí 
i plaça Francesc Macià), la T2 (Sant l\lan 1 de l'Erm, Sam Joan 
Desp! i plaça Francesc Macià) i la T3 (Consell Comarcal, Sant 
Just Desvern i plaça Francesc Macià). La xarxa té un total de 14 
km, amb 31 parades i correspondència amb l'< f i ,11 " ll1óJ 
amb 6 intercamiadors. El pas del tramvia pels municipis de 
l'Hospitalet, Esplugues, Cornellà, Sant Just Des1·em i Sant Joan 
Despí ha suposat una reordenació de les avingudes per les quals 
circula. El 35% de la inversió s'ha destinat a obres d'urbanitza
ció de l'entorn. 

L'empresa concessionària, Tramvia Metropolilà SA (TramMel), 
participada per FCC-Vivendi, Comsa, Acciona-Necso, Alstom, 
Sarbus, Soler &: Sauret, Banc Sabadell i Société Générale, va assu
mir l'explotació del servei duram 25 anys. 

Tot i que les prioritats de l'Aut0rita t del Transport Metropolità 
(ATM) passaven inicialment per acabar la linia T3 fins a Sant 
Feliu de Llobregat i executar les actuacions previstes al POi, es 
preveia que el Trambaix s'arribés a estendre cap a altres pobla
cions del Baix Llobregat a més d'enllaçar amb el l\lbl" ,, l 18-1-] 
per l'avinguda Diagonal. Aquesta connexió però va quedar ajor
nada sense dates. Tant la Generalitat de Catalunya com 
l'Ajuntament de Barcelona coincidien en la necessitat d'aquest en
llaç, però l'Ajuntament no estava d'acord que es produís en su
perfície. La Generalitat per la seva banda, rebutjava el tramvia 
subterrani i va ajornar la decisió fms que no s'arribés a un acord 
amb l'Ajuntament de Barcelona. 

Un període de proves accidentat 
Després de dos mesos de comprovacions de la infraestructura, du
rant el mes cie febrer es van iniciar les proves sense passatgers a les 
línies Tl i T2 per tal de posar-les a pum abans d'inaugurar-les, en 
un principi, el 29 de febrer. El període de proves havia de servir 
per a comprovar el funcionament dels semàfors a les 80 cruïlles i 
fer durant 15 dies una simulació del servei en temps real. 

A mitjan febrer es van detectar les primeres incidències, atribul
des a la prioritat semafòrica que provocava retards en els temps 
de pas del tramvia a la Diagonal. També es van produir les pri
meres LOpades amb vehicles, que van posar de manifest que la 
convivència entre el tramvia i els cotxes requeria un aprenentat
ge. Amb tol això es va decidir ajornar la inauguració fins des-

prés de les eleccions del 14 de març o fins que no se'n pogués 
garantir la màxima seguretat. Emre el 5 de febrer i el 28 de març 
es van produir 20 accidents, la majoria petites topades amb només 
danys materials. El més greu va tenir lloc el 19 de febrer, quan un 
cotxe d'autoescola va ser colpejat després de fer un gir prohibit. 
Els cinc ocupants del cotxe van resultar ferits de diversa conside
ració. 

Tots els accidents i t0pades van ser causats per infraccions 
dels conducLOrs en fer girs prohibits o saltar-se semàfors en 
vermell, unes vegades per imprudència i d'altres per falta de 
costum. Això va obligar a allargar el periode de proves dels 
tramvies i a intensificar la senyalització en aquells punts es
pecialment delicats, amb obstacles físics. L' ATM va demanar 
a TramMet que comprovés tots els sistemes de seguretat 1 

també l'increment i millora de la senyalització. L'alcalde de 
Barcelona, Joan Clos, i el conseller de Politica Territ0rial i 
Obres Públiques i president de l'ATM, Joaquim Nadal, van 
coincidir a defensar el nou sistema de transport, destacant 
que els vianants i conductors havien de fer un esforç per 
adaptar-se a les exigències de circulació que requeria el tram
via. Per la seva banda, l'Associació per la Promoció del 
Transport Públic (PTP) i els Amics de la Bici, van defensar en 
tot moment el nou mitjà de transport, al·legant que els acci
dents es devien al fet que els vehicles privats no estaven acos
tumats a compartir els carrers amb els tramvies. L'ATM, 
TramMet i les policies locals es van coordinar per a reforçar 
la informació i la senyalització dels punts conílictius. Es van 
repartir fulletons informatius, es va augmentar el nivell sonor 
del clàxon dels tramvies, es van instal·lar pi lones de PVC i es 
va incrementar la senyalització a les cru11les. L'Ajuntament de 
l'Hospitalet de Llobregat va col·locar càmeres de televisió per 
a vigilar i sancionar les infraccions dels conduct0rs, i en 4 l 
dies se'n van detectar 222. Més endavant es van instal·lar cà
meres a Esplugues, Cornellà i Sant Joan Despí. Durant el pe
riode de proves, les policies locals van posar 2.000 multes 
per infraccions relacionades amb el traçat del tramvia. 

A més d'aquests problemes, durant el període de proves també 
hi va haver protestes veïnals. Els veïns de l'avinguda de Xile, al 
barri de les Cons de Barcelona, van denunciar sorolls i vibra
cions del tramvia, mentre que l'Associació de Veïns del Pi, de 
Sant Joan Despí, pocs dies abans de l'ent rada en funcionament 
del t ramvia, van denunciar el perill que suposava el pas del 
tramvia per l'avinguda de Barcelona, on a poca distància hi ha
via tres escoles a banda i banda de les vies i un parc infami! sen
se tanques de protecció. 

Finalment l'ATM va fLxar el 3 d'abril com a data per a la inau
guració del tramvia, després que un cop reforçada la senyalitza- 369 
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ció semblava que s'entrava en una fase de normalitat. Malgrat un 
darrer accident el dia 28 de març, les protestes veïnals i les criti
ques dels representants del Partit Popular (PP), d'Esquerra 
Republicana de Catalunya (ERC) i de Convergència i Unió (CiU) 
que demanaven ajornar la inauguració per la inseguretat que su
posava, es va mantenir la data d'inauguració. 

3 d'abril: el retorn del tramvia 
L' ATM havia repartit milers de títols de transport gratuïts pels ba
rris per on circulava el tramvia i el dia de la inauguració va rega
lar bitllets de dos viatges a les diferents parades de la l!nia. 

Al viatge inaugural van assistir el president de la Generalitat, 
Pasqual Maragall , els consellers Joaquim Nadal, de Política Terri
torial i Obres Públiques, Salvador Milà, de Medi Ambient i Ha
bitatge, i Josep Maria Rañé, de Treball, i els alcaldes d'Esplugues, 
Lorenzo Palacín, de Cornellà, Josep Montilla, i de Sant Joan Des
pí, Eduardo Alonso. No hi eren Joan Clos, alcalde de Barcelona, 
ni Celestino Corbacho, alcalde de l'Hospitalet de Llobregat, repre
sentats pels alcaldes accidentals Xavier Casas i Núria Marín. 
També va assistir a l'acte el president de TramMet, Albert Vilalta. 
Tal com s'havia anunciat, no hi van ser presents els representants 
del PP, ERC i CiU, que consideraven la inauguració massa preci
pitada. L'únic incident de la jornada va ser el protagonitzat per 
una vintena de joves que durant una hora van tallar la via al pont 
d'Esplugues per a protestar pel tramvia i reclamar un metro per a 
la comarca. 

El cap de setmana d'inauguració, el tramvia va rebre més de 
110.000 visitants i va tenir llargues cues a les parades. Passat el 
cap de setmana inaugural, el Trambaix va iniciar el servei regular 
amb nom1alitat coincidim amb el perlode de vacances de Set
mana Santa. La primera setmana després de vacances cl Trambaix 
va tenir uns 180.000 passatgers. Al cap d 'un mes de funciona
ment, les previsions de l'ATM es van superar, arribant als 800.000 
viatgers totals. 
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Francesc Macià 

Problemes amb els rails dels tramvies 
El 8 de maig, coincidint amb la inauguració del Trambesòs, es 
va detectar un problema tècnic al Trambaix, que afectava el ma
terial que aïllava els rails de l'asfalt i la gespa. Aquest material 
bituminós va canviar de textura, es va liquar, es va escampar 
per les vies i va embrutar rodes i rails dels tramvies. TramMet 
va decidir aturar el servei a totes les línies per precaució i com
provar-ne l'estat de tots els rails, tant del Trambaix com del 
Trambesòs. Les tasques van consistir a retirar manualment el 
material i a netejar tots els rails. Nombrosos operaris van estar 
treballant per torns les vint-i-quatre hores del dia. L'aturada del 
servei va afectar uns 25.000 usuaris del Trambaix que van veu
re reforçades les línies d 'auLObús número 67, 68 i 157 com a 
mitjà alternatiu. 

El president de TramMet, Albert Vilalta, va assumir tota la 
responsabilitat de l'aturada del servei i dels possibles perjudicis, 
all iberant de responsabilitats l'Ajuntament de Barcelona i apun
tant com una de les causes més possibles que el material fos defec
tuós. Vilalta va indicar que l'empresa alemanya ThyssenKrupp Gfr, 
subministradora de l'aïllant, dels rails i dels sistemes d'insono
rització, s'hauria de fer càrrec dels cosLOs, atès que l'obra enca
ra estava en període de garantia. Per la seva banda, l'empresa va 
descartar aquesta hipòtesi i va apuntar al fet que el material aï
llant va ser col·locat incorrectament per l'empresa adjudicatària 
de l'obra, fet que va ser confirmat per un informe posterior ela
borat pels departaments d'Enginyeria de la Construcció i 
d'Infraestructures del Transport i Territori de la Universitat 
Politècnica de Catalunya (UPC) en què s'afirmava que el mate
rial havia estat col·locat incorrectament en aquells punts on els 
rails avançaven entre la gespa. En aquests punts s'havia posat 
més material del que calia i amb la calor s'havia dilatat i n'ha
via provocat l'escampada per les vies. 

Aquest problema amb les vies del tramvia va desencadenar 
nombroses crítiques. Xavier Casas, tinent d 'alcalde de l'Ajun-
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lament de Barcelona, va demanar a l'ATM la màxima rapidesa i 
rigor i l'obertura d 'un expedient informatiu per a aclarir res
ponsabilitats. Xavier Trias, president del grup municipal de 
CiU, va demanar una investigació, mentre que al Parlament el 
diputat de CiU Josep Rull va demanar la compareixença del 
conseller Joaquim Nadal. Per la seva banda, Alberto Fernandez 
Díaz, president del grup municipal del PP, va demanar la crea
ció d 'una comissió d 'investigació per determinar-ne responsa
bilitats. La petició va ser rebutjada per l'equip de govern amb 
l'abstenció de CiU. 

Joaquim Nadal, presidem de l'ATM, va anunciar sancions a l'em
presa TramMet per incompliment del contracte de construcció i 
explotació. L'empresa concessionària també hauria d'indemnitzar 
Transports Metropolitans de Barcelona (TMB) pel cost que li ha
via suposat reforçar les línies d'autobús. Finalment el Trambaix va 
tornar a circular el dilluns dia 17 de maig. 

Durant els nou dies d'aturada del servei, el Trambaix va deixar de 
donar servei a 170.000 usuaris. L' ATM va decidir descomptar en 
conjunt a les dues xarxes de tramvia 210.103 euros de les despe
ses d'explotació (part proporcional als dies d'aturada del servei). 
En total l'ATM va reclamar a l'empresa TramMet més de 300.000 
euros. 

La valoració del servei i les noves actuacions 
Amb el pas dels mesos el Trambaix va anar guanyant popularitat 
malgrat els petits problemes pendents de solució. Després de dos 
mesos de funcionament del tramvia, Pau Noy, president de 
l'Associació per la Promoció del Transport Públic (PTP), va fer 
balanç del nou mitjà de transport. La PTP defensava aquest 
mitjà de transport per les seves bondats en termes de qualitat, 
servei, seguretat i baix cost. Segons Noy, malgrat els problemes 
i inconvenients, el tramvia comportava una important millora 
de la mobilitat a la ciutat. També denunciava que durant el pe
riode de proves del Trambaix havia tingut lloc una campanya 
negativa, en què es destacaven els accidents sense explicar-ne la 
causa, que s'hauria fet amb la intenció de generar rebuig cap al 
tramvia. 

Després de 90 dies d'obres aturades el 21 de juliol es va desenca
llar l'ampliació del Trambaix fins a l'estació Consell Comarcal. 
L' ATM va acordar aplicar totes les mesures d'infraestructura i ur
banisme que havia demanat l'Ajuntament de Sant Just Desvern. 
La solució d'aquests problemes, derivats de la troballa de restes 
romanes i cie la constrncció d'uns col·lectors, van suposar un en
cariment del projecte de 6 milions d'euros. A final de juliol tam-
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bé es va inaugurar l'intercanviador de l'estació de Cornellà Centre, 
on enllaçaven les línies Tl i T2 del Trambaix, amb el metro (L5) 
i ROD,IUEs RDJFE (C4) [921. Es preveia que el nou intercanviador 
donés servei a l. 700 usuaris del Tram baix i a 14.000 del Metro en 
dies feiners. 

Pel que fa a les xifres d'usuaris, a final de juliol el Trambaix havia 
transportat 2.304. 761 de viatgers, arribant als 32.000 usuaris/dia. 
No obstant això, es van rebre queixes d'alguns usuaris que consi
deraven que els combois anaven massa plens a les hores punta del 
matí. Els responsables de l'ATM havien decidit canviar la freqüèn
cia de pas dels combois. Des del 6 d'agost en el tronc comú del 
Trambaix, entre les 5 i 7 del matí i a partir de les 10 de la nit, el 
tramvia circulava cada 18 minuts, mentre que als ramals de la T2 
i la T3, cada 36 minuts. Entre les 7 del mati i les 10 de la nit el 
Trambaix donava servei cada 5 minuts. Segons l'ATM aquests can
vis responien a la necessitat d 'adaptar les freqüències a la deman
da real, atès que entre les 5 i les 6 del mati el Trambaix compta
bilitzava només 80 validacions. L' ATM es va comprometre a 
informar els usuaris de les noves freqúències per tal que no ha
guessin d'esperar massa temps a les parades. Aquesta mesura va 
ser criticada per la PTP que va presentar una proposta d'horaris 
de pas per al Tram baix amb una freqüència màxima de 10 minuts. 
El canvi de freq0ències de pas en hores punta del matí i la n it, 
juntament amb la falta de prioritat semafòrica del tramvia van ser 
les principals queixes que els usuaris van manifestar en els pri
mers mesos de funcionament del servei. 

Per al 2005 hi ha previstes millores per a augmentar la freqüèn
cia de pas dels combois en hores punta i per a incrementar-ne 
la velocitat comercial, especialment en e l tram de la Diagonal 
on la coordinació amb el servei de circulació viària presentava 
punts febles. 

Les obres d'extensió de la xarxa continuaran el 2005 i s'espera que 
permetin fer arribar la T3 a Santjust Desvern a final de 2005. Per 
al 2005 també està prevista la redacció del projecte per a conti
nuar l'esmentada línia fins a Sant Feliu de Llobregat. 

Més informació 

www.t ramvia.org 
W\\'\\'. tm b. net/c:a_ES/ba rec l ona/1TIL1u1c/pla nols/planols.Jsp 
wwwat m-t ransmct .c~/c.11/apanaclo3/apan 3_0 L2.htm 
W\\ 1,·.trambtn.com 

JFR 

371 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

184 TRAMVIA DEL BESÒS 

(±) 

• ~ ., 

372 

El 2004 ha entrat en servei la línia T4 del tramvia que uneix Sant Adnà de Besòs amb el Parc de 
a Ciutadella de Barcelona. Durant els primers mesos de funcionament del Trambesòs s'han 
detectat problemes amb el trànsit , amb la demanda real d'usuaris, per la qual cosa s han anat 
aplicant al servei alguns ajustos. La segona fase del Trambesòs, la línia T5, s'està construint, tot 
i que hi ha alguns trams pendents de redefinició i d'altres que han topat amb l'oposició de veïns 
i Administració. 

AntecedenlS 2003: 118 

El Trambesòs va ser projectat per connectar Barcelona amb Sant 
Adrià de Besòs i Badalona a través de l'avinguda Diagonal i la 
Gran Via. És la segona xarxa de tramvies que entra en funcio
nament a l'àrea de Barcelona, després que el TR,\\t\L\ Pll B \l\ 
Ll oBRI <, \ 1 l 1831, també conegut com a Tram baix, iniciés el ser
vei l'abril de 2004. 

L'empresa adjudicatària de la gestió i explotació va ser, com per al 
Trambaix, Tramvia Metropolità SA (TramMet). Les obres, que es 
van iniciar el gener de 2003, van ser un encàrrec a la unió tempo
ral d'empreses (UTE) fom1ada per Fomento de Construcciones y 
Contratas (FCC), Acciona-Necso i Comsa. TramMet, que està par
ticipada per FCC-Vivendi, Comsa, Acciona-Necso, Alstom, 
Sarbus, Soler & Sauret, Banc Sabadell i Société Générale, en va as
sumir l'explotació durant 25 anys. 

El Trambesòs consta de dues línies: la T4, entre Ciutadella
Vila O límpica i l'estació de RENFE de Sant Adrià de Besòs, i 
la T5, entre l'Estació del Nord de Barcelona i la de Gorg (~11-

RO [ 106]) a Badalona. La primera va entrar en funcionament 
a principi de maig i es va enllestir al juliol; mentre que la se
gona es trobava en fase d'execució, tol i que alguns punts de 
la !mia van topar amb l'oposició de velns i administracions 
locals afectades, per la qual cosa es preveia un endarreriment 
de l'entrada en servei inicialment prevista per a flnal de 2005. 
Quan estiguin enllestides les dues línies el Trambesòs tindrà 
un total de 14,1 km. 

Inauguració de la línia T4: Ciutadella-Sant Adrià 
La primera fase del Trambesòs, la línia T4, es va inaugurar el 8 
de maig, just el dia abans de l'inici del í'òRt:,1 DE Lc' u rn m, 

l 1961 . Aquest primer tram unia les parades de la Pt \(.A nr 1 1, 

C,t ,)rn, l 1081, amb enllaç amb el metro (Ll) i Sant Adrià de 
Besòs, amb connexió amb el ERR, l \Rkl Dl Jll.\L s [921 de 
RENFE. El recorregut de 4,8 km tenia 10 parades en total: Ca 
l'Aranyó, Pere IV, Fluvià, Selva de Mar (metro L4), el Maresme 
(metro L4), Fòrum, Can Llima, Central Tèrmica del Besòs, a 
més de les dues ja esmentades. El servei es va iniciar amb un 10-

tal de 7 tramvies, una freqüència de pas cie 8 minuts i una ca
pacital per a 1.500 persones,'dia. Les proves de la línia T4 s'ha
vien iniciat a mitjan abril i van finalitzar sense incidems. 
Després dels problemes ocasionals duram les proves del 
Trambaix, es va optar per senyalitzar de manera profusa els 
punts conflictius, com ara crullles i passos de vianants, i refor
ça r les mesures de seguretat. 

A la inauguració van assistir Joaquim Nadal, conseller de Política 
Territorial i Obres Públiques i president de l'ATM, els alcaldes de 
Barcelona i Sant Adrià, Joan Clos i Jesús Maria Canga, respecLiva
ment, i el president de TramMet, Albcn Vilalta. Tots van coincidir 

a valorar positivament. el nou mitjà de transport, que consideraven 
que havia de contribuir a mi llorar la mobilitat en aquest sector de 
l'àrea metropolitana. 

El 14 de juliol, després de tres setmanes de proves sense passat
gers, va entrar en servei el tram que resLava pendcm entre la pla
ça de les Glòries i Ciutadella-Vila Olímpica. Les noves parades 
eren Audito1i-TNC, Marina (metro Ll), Wellington i Ciutadella
Vila Olímpica (metro L4). El recorregut seguia per l'avinguda 
Meridiana, on la plataforma estava asfaltada i no amb gespa com 
volien els \'cïns, i el carrer Wellington, on els vianants companien 
l'espai amb el tramvia. Amb aquest darrer tram la T4 té un total 
de 6,5 km, 14 parades i 7 combois que faran el recorregut en 20 
minuts. 

Línia TS: Estació del Nord-Gorg. Canvis a l 
projecte inicial 
La segona fase del Trambesòs, la línia T5, encara es trobava en 
construcció a final de l'any 2004 i en alguns punts encara res-

El Trambesòs al seu pas per Sant Adrià del Besòs. Foto: Marta Casas 
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tava indefinida o pendent de canvis en el projecte inicial. En un

principi la T5 havia d'enllaçar Barcelona amb Badalona, des de

l'Estació del Nord fins a Gorg (metro L2) passant per la plaça de

les Glòries, l'avinguda de la Diagonal, la Rambla del Poblenou, la
Gran Via, Sant Adrià de Besòs i Badalona. Les obres del ramal a

l'Estació del Nord van quedar aturades el març de 2003 fins que
al cap d'un any es va decidir anul·lar provisionalment aquest ra-

mal.

Però a més d'aquest punt, la T5 tenia les obres paralitzades a

Badalona, Sant Adrià i a la Rambla del Poblenou. L'Ajuntament de

Badalona s'oposava a fer arribar el tramvia fins al barri del Gorg,
al·legant que aquest tram coincidiria amb la L2 de metro, motiu pel
qual preferia que el tramvia s'estengués cap al litoral i el centre.

L'Ajuntament de Badalona va demanar a l'ATM una línia de tramvia

pel front marítim, per a donar servei als veïns de la nova zona del

port i als de la zona de la Unió Vidriera, a Canyadó. La linia moria

a Sant Adrià i l'Ajuntament proposava a l'ATM que la perllongués pel
front marítim. Francesc López, regidor d'Urbanisme de l'Ajun-
tament de Badalona, argumentava que «el front marítim està crei-

xent i es busca una forma de comunicació per a les noves famílies

que hi aniran a viure». La Plataforma pel Transport Públic de Ba-

dalona també compartia la demanda de l'Ajuntament.

A final de juliol l'ATM va acordar modificar el projecte del tram-

via al seu pas per Badalona i Sant Adrià, tal com demanaven els

ajuntaments i els veïns. A Sant Adrià es va preveure millorar la

connexió entre la zona de vianants de l'avinguda Catalunya i el
nou passeig a la mateixa avinguda. També es va decidir mantenir

el nombre de punts de venda del mercat setmanal i les places d'a-

parcament. Per la seva banda, a Badalona es va decidir ampliar la

urbanització de l'avinguda Marquès de Mont-roig i canviar de lloc
la plataforma. A canvi l'Ajuntament va acceptar que el tramvia

arribés al Gorg, on enllaçaria amb el metro (l2 i la futura l9

11071).

El mes de febrer, els veïns de la Rambla del Poblenou, passat ja
el període d'al·legacions i iniciades les obres, van demanar que
es modifiqués el traçat de la línia T5 al seu pas per la Rambla.

Aquest tram de la Rambla feia poc que s'havia urbanitzat i con-

vertit en una zona de vianants. Els veïns consideraven que el gir
de la Rambla cap a la Diagonal era molt perillós. El mes de des-
embre l'ATM va anunciar el canvi de traçat de la T5 al seu pas
per aquell punt del Poblenou. El tramvia seguiria per la Gran
Via fins a Glòries, tal com volien els veïns de la Rambla del
Poblenou. Aquest fet, però, va comportar un retard en la data

prevista d'entrada en funcionament, que es va traslladar de l'a-
bril del 2005 fins al 2006, tot i les protestes de la Plataforma
Cívica pel Cobriment de la Gran Via, entitat que agrupava les
associacions de veïns de Sant Martí de Provençals, la Pau, Gran

Via-Perú-Espronceda i Paraguai-Perú. La redefinició del projec-
te implicava canvis en aspectes com el pas del tramvia per da-
vant del Centre Comercial Glòries, massa estret, i la reforma de
la plaça que preveia l'Ajuntament. Un cop enllestida la T5 no-

més restaria pendent la unió de les dues línies del Trambesòs

per la Rambla de la Mina.

Incidències en el funcionament i accidents
El mateix dia que s'inaugurava el Trambesòs es va detectar un

problema tècnic al Trambaix que afectava el material aïllant que
separava els rails de l'asfalt i la gespa. El material es va tornar lí-

quid i va embrutar les rodes i els rails. Per precaució es va deci-
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dir comprovar l'estat dels rails i es va aturar el servei a totes les lí
nies. En veure que l'afectació era bastant general es va decidir re
tirar el material defectuós. L'operació va tenir aturada sis dies la 
línia T4 del Trambesòs, va afectar uns 19.500 viatgers i va gene
rar unes pèrdues d'uns 9.000 euros durant els dies de suspensió 
del servei. f inalment el Trambesòs va reprendre el servei el 15 de 
maig, després d'un dia de proves. 

L'experiència aportada per les proves del Tram baix va servir per a 
senyalitzar profusament LOL el recorregut, fet que va propiciar que 
durant les proves del Trambesòs només es comptabilitzessin dos ac
cidents de poca importància. 

Primeres xifres i valoració del servei 
A final cie juliol el Trambesòs havia transportat 539.837 viatgers i, 
durant els sis primers mesos de la reaparició del tramvia a l'àrea cie 
Barcelona, més de 6 milions d'usuaris havien utilitzat alguna cie les 
línies del Trambaix o del Trambesòs. 

En general l'ATM feia una valoració positiva d'aquestes xifres, que 
considerava que reflectien la popularitat del tramvia, la qual aug
mentava. 

A principi d'agost l'ATM va decidir modificar les freqüències de 
pas em re les 5 i les 7 del matí i a partir de les l O de la nit , fem 
que el tramvia passés cada 20 minuts. Emre les 7 del matí i les 10 
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de la nit el Trambesòs mamindria una freqüència de pas d'emre 8 
i 12 minuts. Segons l'ATM aquests canvis responien a la volumat 
d'adaptar les freqüències a la demanda real, ja que, per exemple, 
entre les 5 i les 6 del matí el Trambesòs comptabilitzava només 6 
validacions. L: ATM es va comprometre a infom1ar els usuaris de 
les noves freqüències per tal que no haguessin d'esperar massa 
temps a les parades. La mesura va ser criticada per l'Associació 
per la Promoció del Transport Públic (PTP) que va presemar una 
proposta d'horaris de pas pel Trambesòs amb un màxim de 15 
minuts. Pau Noy, presidem de la PTP, va reclamar que la freqüèn
cia de pas augmentés i que la regulació semafòrica donés priori
tat al tramvia. 

En aquest sentit TramMeL, en coordinació amb cl servei de circula
ció vià1ia de l'Ajuntament de Barcelona, preveu resoldre aquestes de
mandes l'any 2005. Duram aquest mateix any es continuaran els tre
balls de construcció de la línia T5 fins a Badalona, que entrara en 
servei l'any 2006. 

Més informació: 

\\'\\'\\.lr.imna.or~ 
"ww.tmb net/ca_! S/barcclnna/nwutdplanob/planols.jsp 
"" w.atm-transmct .es/cat/ap.ina<lll 3/apan 3_0 l 2.htm 
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TRANSFORMACIÓ URBANA DE CAN RIGALT (L'HOSPITALET DE LLOBREGAT) 185 

Es perfila el projecte urbanístic del sector de Can Rigalt. a l'Hospitalet de Llobregat. tocant als 
municipis de Barcelona i Esplugues de Llobregat i contigu als àmbits també en transformació de 
l'àrea de Diagonal-Ponent . Els principals propietaris de l'àmbit de Can Rigalt, el Futbol Club 
Barcelona i la companyia Fecsa-Endesa, arriben a un acord amb l'equip de govern de 
l'Ajuntament de l'Hospitalet per tal que el sector nord de Can Rigalt, classificat fins ara com a 
verd urbà, sigui reclassificat per a permetre l'edificació d'habitatges i equipaments . 

Antecedents 
El sector de Can Rigalt abraça 25 ha a l'extrem nord del municipi 
de l'Hospitalet de Llobregat, entre l'avinguda de Collblanc, el ba
rri de Pubilla Casas i el lfmit del terme municipal amb Barcelona i 
Esplugues de Llobregat. 

El Pla general metropolità de Barcelona (PGM) de 1976 va quali
ficar aquesta zona, anomenada Diagonal-Ponent, com a parcs i jar
dins urbans (clau 6c) i també com a zona de reserva de serveis tèc
nics, equipaments comunitaris i dotacions d'àmbit metropolità, a 
més de vials. Es preveia de fer-hi un gran parc metropolità i es de
manava la coordinació intermunicipal per al planejament d'a
quests àmbits. 

Una part del sector, on es troba la masia de Can Rigalt -que da
ta del segle xvn amb modificacions del xv111-, és propietat del 
Futbol Club Barcelona (FCB), que va adquirir una finca d'uns 
2.000 m' de superfície ara fa set anys, per 1,35 milions d'euros. 
La masia, malgrat estar catalogada per l'Arxiu Històric de 
l'Hospitalet, es troba en mal estat de conservació. El deteriora
ment de l'edifici i l'entorn han estat durant els darrers anys mo
tiu de preocupació i de reivindicacions per part de les associa
cions veïnals d'ambdós municipis, el de Barcelona i el de 
l'Hospitalet i, el 1998, la Plataforma Veïnal de les Corts va ini
ciar una campanya perquè els terrenys del Barça es convertissin 
en el parc que estipulava el PGM. L'altre gran propietari del sec
lOr és Fecsa-Endesa, que hi té ubicada una gran central de 
transformació elèctrica. 

A començament de 2004, mentre l'Ajuntament de Barcelona 
iniciava els tràmits d'expropiació dels terrenys veïns de Torre 
Melina, al barri de les Corts, on s'ubicaven uns envelats de 
lleure, l'alcalde de l'Hospitalet, Celestino Corbacho i Chaves 
(Partit dels Socialistes de Catalunya, PSC), va declarar que el 
seu municipi "no podia fer un esforç econòmic tan gran en 
una sola zona", referint-se a can Rigal t, i que era preferible 
dedicar els diners a altres infraestructures pendents que no 
pas a una expropiació. 

El projecte urbanístic de Can Rigalt 
El 23 de març l'Ajuntament de l'Hospitalet de Llobregat va presen
tar un projecte d'ordenació del sector de Can Rigalt. El pla urba
nislic afectava 25 ha, delimitades per la carretera de Collblanc i les 
fronteres amb Esplugues i el bani barcelonf de Ics Corts. L' àrea 
delimitada en el projecte incloia la finca propietat del Barça i una 
subcentral elèctrica de Fecsa-Endesa. El projecte preveia, primer, 
la reclassificació d'un àmbit classificat corn a parc urbà a urbanit
zable per poder-hi construir mil nous habi1atges, un 25% dels 
quals de protecció oficial, a més d'un hotel i millores en les con
nexions viàries. 

Segons l'acord a què van anibar l'Ajuntament i els propietaris, a 
canvi de la reclassiftcació, l'FCB cediria una part de la finca a 
l'Ajuntament i es beneficiaria dels drets per a construir-hi el 40% 
dels pisos de renda lliure. Per la seva banda, la companyia elèctri
ca Fecsa-Endesa, que hauria de traslladar les instal·lacions i crear 
una moderna àrea tècnica energèLica semisoterrada al costat del 
polisponiu de l'Hospitalet Nord, també es beneficiaria de l'incre
ment de superfície declarada com a edificable. 

El projecte presentat implicava iniciar la tramitació d'una modifi
cació del PGM, no tanL sols pel que fa al règim del sòl, de Parcs i 
Jardins a urbanitzable, sinó també per la necessària reubicació de 
la nova zona verda, que se situa davant del barri de Pubilla Cases 
a l'Hospitalet (en els terrenys de Fecsa) i no al límit amb Torre 
Melina (les Corts) com els veïns d'aquesta zona havien reclamat. 
També s'acordava desplaçar la superfície de parc urbà que desapa
reixeria d'aquest àmbit a una zona amb clau 21 -urbanitzable no 
programat- que era propietat també de l'FCB i que estava situada 
a les muntanyes del Garraf, al tem1e de Gavà. 

L' alcalde de l'Hospitalet va explicar que la implicació de l'FCB i de 
la companyia Fecsa-Endesa en el projecte pem1etria que l'Hos
pitalet "transformi una façana d'entrada a la ciutat totalment mar
ginal en una façana urbana amb equipaments, zones verdes i to
talment ordenada". 

El conveni 
L' 11 de maig l'Ajuntament de l'Hospitalet, l'FCB i Endesa 
Distribució Elèctrica SLU van signar un conveni que expressa
va amb detall els acords abans esmentats. Així, es manifestava 
la conveniència de fer la transformació urbanística per a possi
bilitar el trasllat i la construcció d'un nou centre de transforma
ció energètica -que passaria d'ocupar 24.337m' a només 8.444 
m'- i la cessió de l'espai per a zones verdes i equipaments. El 
conveni incloia el projecte de soterrament de les línies elèctri
ques. Per la seva banda, l'FCB va manifestar la seva voluntat de 
cedir la masia de Can Rigalt. 

L'acord va preveure el desenvolupament d'un àmbit total de 
155.506 m', defmint una nova ordenació dels espais públics, i ga
rantia la viabilitat econòmica del sector mitjançant les càrregues 
sobre l'edificació, l'acompliment del percentatge d'habiLatge prote
git establen per llei i les cessions obligatòries. 

El 28 de juliol el ple de l'Ajuntament de l'Hospitalet va acordar 
aprovar inicialment la modificació puntual del PGM al sector de 
Can Rigalt, pel que fa al terme municipal que és competència se
va, incorporant-hi el conveni urbanístic signat el mes de maig. 
L'acord es va comunicar a la resta de municipis afectats: Gavà, 
Esplugues de Llobregat i Barcelona. 

• • ., 
e 
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Esplugues i Barcelona estaven afectats inicialment per les propos
tes d'ordenació del viari, lOt i que les associacions de veïns, críti
ques amb la proposta, van fer notar que l'augment d'habitatges i 
equipaments hotelers també afectaria Ics densitats de tot l'àmbit 
de Diagonal- Ponen1. Gavà, per la seva banda, participava de l'a
cord amb la permuta de terrenys que es permetia fer a l'FCB i des
plaçant l'àrea de parc urba prevista a l'àmbit de Can Rigall a una 
àrea de clau 21 del Garraf. D'aquesta manera es mantenia la pro
porció de \"erd urbà a tot l'àmbit del PGM, tol i que, tal com van 
fer notar les associacions de vems, l'us del verd urbà no seria el 
mateix en una àrea densament poblada com és l'Hospitalet, que a 
les muntanyes del Garraf. 

El 22 de desembre el ple de l'Ajuntament de l'Hospitalet va acordar 
desestimar l'única al·legació presentada per part de l'Ajuntament de 
Barcelona i va fer l'aprovació provisional de la modificació puntual 
del PGM per al sector de Can Rigalt. 

Vall de Sant Just 

Sant Just Desvern 
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Les reaccions 
En un primer moment, tols cis agents implicats es van mostrar a fa
vor del projecte, per bé que amb matisacions. El primer tinent d'al
calde i regidor d'Urbanisme de l'Ajuntamcrn cie Barcelona, Xavier 
Casas, es va felicitar per la solució adoptada i va anunciar futures 
reunions amb els responsables urbanístics de l'Hospitalet per a per
filar el futur parc metropolità. 

Per la seva banda, el president la Federació d'Associacions de Velns 
de l'Hospitalet, Mateo Revilla, va al·legar que volien discutir la ubi
cació dels habitatges i va reclamar al consis1ori que destinés més del 
25% dels habitatges a habitatge protegn. Lleonard Ram1rez, veterà 
president de l'Associació de Ve1ns del Racó de Ics Cons, va opinar 
que aquesta negociació aconseguia finalmern desencallar el projecte. 

A mitjan abril, cis partits a l'oposició de l'Ajurnament de l'Hospitalet 
van sol-licitar canvis en el projecte inicial. Mentre el Partit Popular 

Nou Camp 

,. 
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(PP) va demanar més àrea verda, Convergència i Unió (CiU) i 
Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) van exigir que un 50% 
de l'habitatge construll fos protegit. El 7 de maig, el ple municipal 
va voLar favorablement una moció conjunta presentada per CiU, 
PSC i Iniciativa per Catalunya-Verds (JCV) que demanava revisar 
aquest percentatge. ERC s'hi va sumar i només el PP va votar en con
tra. La moció no establia la xifra a què s'hauria d'anibar, sinó que 
comprometia l'Ajuntamem a estudiar la manera de construir-hi el 
màxim nombre de pisos protegits possible sense posar en perill la 
viabilitat del projecte. Tanmateix, es preveia revisar la distribució 
dels blocs per a evitar que es fragmemés el que es començava a ano
menar el parc de Can Rigalt. 

A final de maig, la plataforma Diagonal-Ponem va presemar un 
manifest per a exigir una moratòria i coordinar i recondu ir cl que 
qualificaven de projectes "macroimmobiliaris" que afectaven 
l'oest de la conurbació barcelonina. A més del de Can Riga!t. es 
feia referència al p¡ \ t RIWshTI( PI l \ \ 11 1 '~ '-,,\;\ l )L ,1 l 151 l que 
preveu la construcció de més de mil dos-cents habitatges, la Pona 
Nord de l'Hospitalet, que preveu construir-ne vuit-cents, el Camí 
de la Torre Melina a Barcelona que preveu edificar dos-cents tren
ta habitatges i el r,, l'Rt ,:-;1• l( r, •r- , r,1 B 1, t I C \Lfrt 

l 16 1 que en projecta set-cems nou. La plataforma Diagonal
Ponent agrupa setze associacions de Barcelona, Esplugues, 
l'Hospitalet i Sant Just Desvern: Associació de Velns de Can 
Vidalet, Associació de Velns de Collblanc-Torrassa, Associació de 
Veïns de Pubilla Casas, Associació de Veïns del Camp Nou, 
Associació de Veïns de les Cons. Associació de Verns d'Avinguda 
de Xile, Associació de Veïns del Racó de les Cons, Associació de 
Veïns del Barlis de la Mercè, SOS Monumems, la Plataforma 
Ciutadana contra el Projecte Barça 2000, la Platafonna Ch~ca en 
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Defensa de la Vall de Sam Just, la Plataforma d'Emitats cie les 
Cons. la Federació d'Associacions de Verns de Barcelona i la 
Federació d'Associacions de Veïns de l'Hospitalet. 

La platafom1a va criticar també la descoordinació dels ajuntaments 
implicats, l'impacte que el conjunt d'obres tindrà en l'emrada i sor
tida de Barcelona per l'avinguda Diagonal i la manca de sostenibili
tal dels projectes. Per aquests motius en va demanar a la Generalitat 
un estudi global i un projecte conjunt. 

Acords definitius 
A final de juliol l'alcalde de l'Hospitalet va anunciar que el projecte 
augmentaria fins al 34% el percentatge d'habitatges protegits, qua
tre-cents en total. Aquests pisos se suma1ien als set-cents cinquanta 
de renda lliure. A final d'any restava per decidir l'ús concret a què es 
destinaria la masia. 

A la fi de 2004 quedava pendent l'aprovació definitiva del projecte 
per part del ple consistorial i la seva elevació a la Comissió Territorial 
d'Urbanisme de Barcelona de la Generalitat, que hauria cie donar el 
vist-i-plau definitiu. Si es complissin els calendaris pre,~stos, les 
obres de tot el complex podrien començar l'any 2007 i es preveia 
que estarien enllestides el 2009. 

Més informació: 

,, ,, ,,.l-h.net/ 
,,,,,,.lala\'b coml.lss03.php 
http://sos-monum~nts.upc es/ 

La Masia de Can Rigal!, en la imatge, data del segle XVII i està catalogada per l'Arxiu Històric de l'Hospilalet. Foto: Marta Casas 377 
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El mes d'agost l'Ajuntament de Barcelona enderroca les darreres cases del barri de Can Tunis, 
situat entre el port de Barcelona i la muntanya de Montjuïc, uns terrenys on s'instal·larà un 
aparcament per a camions. Creat a la dècada dels setanta com a projecte pilot per a la reinserció 
social de les famílies d'ètnia gitana que vivien en barraques als peus de la muntanya de 
Montjuïc, Can Tunis s'havia convertit, en els darrers anys, en una zona marginal de consum i 
venda d'estupefaents. Els terrenys han tornat a formar part de l'àmbit del port, els veïns han estat 
indemnitzats i reallotjats en altres pisos i els toxicòmans, que fins llavors es desplaçaven a diari 
al barri, s'han traslladat a altres zones de Barcelona. 

Del barri dels pescadors al polígon Avillar 
Chavorrós 
Can Tunis era a principi de segle xx un barri de pescadors situat 
als peus de la muntanya de Montjuïc a Barcelona. Amb el pas dels 
anys l'antic barri de pescadors va ser substituït per les instal·la
cions del P,)RT or BAR<-11.0:s:A 11661 i per diferents indústries rela
cionades amb l'activitat naval, tèxtil i metal·lúrgica, de manera que 
només hi va quedar un petit nucli habitat a tocar del cementiri. A 
la dècada dels seixanta, l'alcalde de Barcelona Josep Maria Por
cioles va decidir concentrar a Can Tunis les restes de diferents ba
rris de ba1Taques que hi havia a diferents punts de la ciutat i que 
s'estaven desallotjant aleshores. 

Va ser a la dècada dels setanta quan, en dues fases, es van cons
truir els primers habitatges que van donam lloc a dos nuclis de 
població: el barri vell, al costal del cementiri de Montjuïc, i el ba
rri nou, al costal del pon. Malgrat tol, bona part dels velns, fona
mentalment famílies d'ètnia gitana, continuaven vivim en barra
ques en un entom molt degradat. 

A final de la dècada dels setanta, amb l'objectiu de reallotjar qua
ranta-vui t families d'ètnia gitana que havien estat desallotjades de 
les seves barraques a l'entrada del cementiri, l'Ajuntament de 
Barcelona va decidir posar en marxa un projecte pilot amb l'objec
tiu d'erradicar el barraquisme i d'integrar les nombroses fanúlies 
d'ètnia gitana de la zona. 

El projecte consistia en la construcció d'un nucli d'habitatges, el 
poblat experimental Avillar Chavorrós (que en caló significa "ve
niu nens"), en uns terrenys, propietat del Pon de Barcelona, situats 
entre la muntanya de Montjuïc i el pon, entre el que aleshores es 
coneixia com a Cinturó del Litoral i les vies del tren de mercade
ries del pon. Els habitatges es van construir d'acord amb les ne
cessitats manifestades pels que els havien d'habitar i havien de ser 
gestionats pel Patronat Municipal de l'Habitatge. 

En teoria, al cap de deu anys, els terrenys havien de tornar a 
quedar buits i a disposició del pon. La previsió era que, durant 
aquest temps, els habitants s'haurien integrat en l'estructura so
cial i urbana de la ciutat i es trobarien en condicions d'adquirir 
un nou habitatge. 

El polígon Avillar Chavorrós, inaugurat l'any 1979 per l'alcalde 
Narcís Serra (Partit dels Socialistes de Catalunya, PSC), va ser dis
senyat per l'arquitecte Raimon Torres i va obtenir un dels premis 
d'Opinió del Foment de les Arts Decoratives (FAD) per la seva 
contribució a l'eradicació del barraquisme. 

Un projecte p ilot fracassat 
L'any següent a la inauguració del nou barri, el Patronat Muni-

cipal de l'Habitatge ja havia deixat de cobrar els lloguers als inqui
lins i s'havia desentès de mantenir-lo. Amb el pas dels anys, el 
nombre d'habitants va créixer fins a arribar al centenar de fam[lies, 
ja que moltes convenien els garatges en habitatges per als fills a 
mesura que s'emancipaven. 

Teresa Codina, directora de l'escola de Can Tunis en aquells anys, 
va acusar Narcís Serra i el seu successor a l'alcaldia, Pasqual 
Maragall (PSC), d'haver abandonat el barri. 

Diversos elements, a més de la seva localització, gairebé oculta i 

deslligada de la ciutat, van contribuir a convertir ben aviat el bani 
en un gueto i en un focus d'activitat marginals. A final dels vuitan
ta Can Tunis s'havia convertit en un punt de consum i \·enda d'es
tupefaents, principalment d'heroïna, on s'acostaven cada dia cen
tenars de toxicòmans per comprar les dosis que necessitaven i 
injectar-se. 

Desallotjament i demolició de Can Tunis 
El 1992 l'Ajuntament de Barcelona va anunciar l'objectiu d'ende
rrocar el barri i, tot i que l'any 1997 ja havia finalitzat el procés 
d'enderrocament de les amigues barraques situades als peus de la 
muntanya de Montjuïc, no fou fins al 2001 que es va iniciar el 
trasllat dels veïns que ocupaven el poligon Avillar Chavorrós i l'en
derrocament dels plimers habitatges. En alguns casos es van pro
duir incidents com quan alguns veïns que es negaven a abando
nar les cases van ser desallotjats per la força. Alguns dels veïns 
afectats, molts dels quals estaven representats per Basilio 
Gonzalez, director de l'institut del barri, van recórrer al Síndic de 
Greuges. 

Les famílies rebien una indemnització i eren reallotjades en pisos 
socials de l'àrea metropolitana de Barcelona. L'expropiació i l'en
derrocament van ser gestionats per l'empresa pública Regesa. 

Mar Abad i Anna Martrat, educadores del casal de Can Tunis, 
van criticar la manera com Regesa havia gestionat el desallotja
ment de les famílies. Segons Abad i Mastrat l'estratègia de 
Regesa, consistent en negociar de forma individualitzada amb 
cada família, havia provocat la divisió i l'enfrontament entre les 
diferents families gitanes del barri que van haver d'acceptar in
demnitzacions molt baixes per començar una nova vida lluny 
de Can Tunis, en un procés que van qualificar de "traumàtic" i 
"ple d'incertesa" pels afectats. 

Núria Carrera (PSC), regidora de Benestar Social de l'Ajuntament, 
va declarar el mes de maig que el consistori barcelonès "no firma
ria cap acord perquè tots es quedessin" a Barcelona. No obstant ai
xò, fonts municipals van afirmar que es comptava que al final el 
50% de les fam!lies de Can Tunis fossin reallotjades en alguna zo-
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Can Tunis comptava amb una escola bressol, una escola d'educació primaria, un institut i un casal infantil. Foto cedida per Anna Martrat 

na de la ciutat. L' any 2003 Josep Miró, ponaveu del grup de 
Convergència i Unió a l'Ajuntament, va destacar que "la resistència 
dels alcaldes de l'entom a acollir els habitants de Can Tunis es pú
blica y notòria, entre altres coses perquè no se'ls va consultar en cap 
moment', i va acusar l'Ajumament de no voler "assumir la responsa
biliLaL social d'aquestes persones". El desembre de 2003 encara que
daven una vintena de famílies que es resistien a abandonar casa se
va. La regidora del Districte de Sants-Momjulc, lmma Moraleda 
(PSC), va afirmar llavors que a l'estiu de 2004 ja no quedaria ningú 
a Can Tunis. Finalment, el mes d'agost, la darrera íamflia que enca
ra ocupava una casa i un garatge va acceptar la indemnització de 
l'Ajuntament i va marxar. 

Després de l'enderroc d'aquestes úlLimes construccions els ten·enys 
van tomar a fonnar patt del Pon de Barcelona, enlital que va pagar 
al consistori barcelonès 6 milions d'euros per a poder fer efectiva 
l'ampliació de l'àrea de contenidors de mercaderies i de l'aparcament 
de camions. 

Els toxicòmans es desplacen a altres barris 
Duram el procés d'enderrocament del barri van ser nombrosos els 
professionals de la sanitat i els treballadors socials que van alenar de 
la necessitat de trobar un nou espai per als centenars de toxicòmans 
que a diari s'acostaven fins a Can Tunis per a adquirir les seves do
sis i que, fins llavors, rebien atenció sociosanilària a través de la xar
xa assistencial que diferents entitats i ONG havia desplegat al barri. 
Gràcies a entitats com Àmbit Prevenció, l'Associació Benestar i 
Desenvolupament, Metges sense Fronteres o Creu Roja, els toxicò
mans que s'acostaven a Can Tunis podien gaudir de xeringues netes 
i d'atenció mèdica i sanitària a diferents nivells. 

Els professionals temien que tots aquests malalts quedessin sense 
atenció mèdica, escampats per altres barris que no disposaven dels 
recursos sanitaris i socials necessaris. Els serveis socials de l'Ajunta
ment estimaven que hi havia uns cinc-cents t0xicòmans que s'acos
taven diàriament a Can Tunis. 

El mes de juliol Joan Colom, responsable de drogodependències del 
Depanament de Salut de la Generalitat, va manifestar que estaven 
elaborant un pla d'actuació sanitària en col·laboració amb 
l'Ajuntament de Barcelona i un seguit de municipis de l'Àrea Metro
politana, els cossos de policia, agents sanitaris i socials i associacions 

i entitats veïnals, amb l'objectiu de "coordinar una resposta imme
diata" allà on es detectessin nous punts de concentració de venda i/o 
consum d'estupefaents. Segons Colom, l'objecliu era que les perso
nes que rebien atenció als dispositius sociosanitaris de Can Tunis la 
poguessin continuar rebent en altres punts. 

El mes de setembre es va confirmar el desplaçament de pan dels 
amics t0xicòmans cie Can Tunis cap a altres barris de Barcelona, 
especialment a Porta, al districte de Nou Barris, però també en al
tres punts del mateix districte com la Zona Franca i el Poble Sec 
o al Raval, a Ciutat Vella. L'Associació de Veïns de Porta va realit
zar diverses manifestacions per a protestar per aquesta situació, 
que van congregar centenars de persones. Aquestes els van per
metre de denunciar la presència d'un gran nombre de xeringues 
usades als espais públics i també d'evidenciar l'ús que els drogo
dependents feien de l'espai públic per a dormir o consumir estu
pefaents. 

L' Ajuntament de Barcelona i la Generalitat de Catalunya van anun
ciar diverses mesures per a posar fi a aquesta situació, com ara lacre
ació de centres d'atenció mèdica per als toxicòmans, l'augment cie la 
presència policíaca als carrers i una major neteja de la via pública. 

A final d'any els veïns van decidir acabar amb les concentracions en 
considerar que les mesures engegades per l'Administració havien 
donat resultats positius. 

El desallotjament de la darrera família de Can Tunis, el mes d'agost, 
va deixar llum verd a la culminació de les obres d'ampliació del port, 
que havien començat l'any 2001 

Més informació: 

hl t p ://www.ben.es/a vi l la rchavorros/ 
hup://www.ub.es/geocrit/sv-71.htm 
www.lafavb.com/comunicats/2004 _ l 2_03. ph p 
hup://w3.bcn.cs/ 
www.sergireboredo.com 

MJP i XBL 

Codina, Teresa. Gitanos de Ccm Tunis 197ï-1983: crónica de un 
p10ccso fducativo. Barcelona: Mediterrània, 2000 379 
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Durant la primavera de 2004 el conseller de Justícia, Josep Mana Vallès, ha anunciat la 
modificació del pro¡ecte de la Ciutat de la Justícia, que havia de concentrar els òrgans Judicials 
de Barcelona i l'Hospitalet de Llobregat. l:anunci de la modificació i la posterior aprovació del 
nou projecte han estat rebuts amb crítiques per part dels veTns i sobretot dels professionals de la 
Justícia. A final d'octubre s'han reprès les obres, que es preveu que s'executin amb dos anys de 
retard. 

==========:.==============- = 
Antecedents 2003.115 

La Ciutat cie la Justícia és un projecte urbanístic impulsat pel 
Departament de Juslícia de la Generalitat de Catalunya i els 
ajuntaments de Barcelona i l'Hospitalet de Llobregat, amb 
l'objectiu de crear un complex d'equipaments que cenLralitza
ria més de 200 òrgans judicials de Barcelona i les dependèn
cies judicials de l'Hospitalet de Llobregat. A la tardor de 2003, 
els aleshores consellers de Justícia, Núria de Gispert, i en Cap, 
Anur Mas, van col·locar la primera pedra del íutur complex 
judicial. 

El projecte inicial 
La Ciutat de la Justícia està projectada als terrenys on hi havia 
les antigues casernes de Lepanto, tocam a la G1v,, VIA [ l 891, en
tre l'Hospitalet de Llobregat i Barcelona, a prop de la plaça 
d'Ildefons Cerdà. Es tracta d'un solar de 50.000 m' d'extensió 
en què el projecte inicial preveia construir 11 edificis amb una 
superfície total ediíicada de 289.000 m'. També es projectava 
construir un altre ediíici per a usos complementaris, un aparca
mem subterrani amb l .800 places i la reserva de 20.000 m' per 
a íutures necessitats. El projecte preveia una inversió d'entre 
263 i 389 milions d"euros. Aquest projecte va ser aprovat el 22 
de juliol de 2003 i encarregat a l'arquitecte britànic David 
Chipperíield i l'equip barceloní B-720. Havia d'estar enllestit 
l'any 2007. 

Les entitats veïnals de la zona van presentar el desembre de 2003 
un recurs contenciós administraliu al Tribunal Superior deJusticia 
de Catalunya (TSJC) per l'elevat coeficient d'edificabilitat del pro
jecte, que superava els límits permesos pel Pla general metropoli
tà (PGM), i pels problemes de mobilitat que podia generar. Les en
litals també reclamaven que la reserva de sòl per a Íulures 
necessitats no s'inclogués en el projecte, ja que consideraven que 
es destinarien a l'especulació i a l'edificació de despatxos i oficines 
per a advocats. El grup municipal d'Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC) de l'Hospitalet també va interposar un recurs per 
l'alta edificabilitat del projecte. 

El nou projecte de la Ciutat de la Justícia 
A principi d"any el nou conseller deJust!cia,Josep Maria Vallès, va 
anunciar que un equip d'experts revisaria el projecte de la Ciutat 
de la Justícia per a introduir-hi les rectiíicacions necessàries vincu
lades, principalment, a l'elevada ediíicabilitat. Tol i que l'anterior 
equip de govern ja havia adjudicat les obres a la unió temporal 
d'empreses (UTE), integrada per FCC. Ferrovial, Obrascón 
Huane, Copisa Constructora Pirenaica i Emte, aquesta revisió era 
possible perquè encara no s'havia aprovat el projecte executiu ni 
s'havien concedit les llicències d'obres. Josep Ma1ia Vallès, en una 
compareixença al parlament el 2 de febrer, es va comprometre a 
presentar les modificacions del projecte durant el mes d'abril de 
2004. 

lnicialment, els veïns van valorar de manera positiva Ics declara
cions del conseller, ja que deixava una porta oberta a les seves re
clamacions. Tot i això, no van retirar el recurs presentat fins a co
nèixer amb més detall la nova proposta . 

Durant el mes d'abril el conseller va fer la presentació del nou pro
jecte de la Ciutat cie la Justícia. La nova proposta tenia l'objectiu 
de superar diversos problemes de caràcter urbanístic, cie trànsit, 
econòmic i financer. D'entrada, el nou projecte reduïa en un 36% 
el volum d'edificació. Vallés va argumentar que l'excessiu volum 
de construcció i la destinació a un sol ús de tol l'espai implicaria 
un increment importantísim dels problemes de trànsit a la zona. 
Amb el nou projecte, 130 oficines i organismes, de les 200 inicials, 
es traslladarien a la Ciutat de la Justícia i la resta s'agruparien als 
edificis propietat del Departament de Justícia. Es mantindrien 
22.000 m' destinats a pisos i equipaments comercials, 101 i que no 
es descartava la possibilitat de construir-hi pisos a preu de mercat. 
El nou pressupost, de gairebé 230 milions d'euros (187 milions 
d'euros per a la Ciutat de la Justícia, més 42,6 milions d'euros des
tinats a la rehabilitació dels actuals edificis de propietat), suposa
ria una reducció d'entre 40 i 50 milions d'euros. respecte del pro
jecte inicial.També es va anunciar la intenció d'ubicar l'Audiència 
de Barcelona a l'edifici de l'avinguda Lluis Companys, ocupada a 
l'actualitat pels jutjats d'instrucció i penals. Això implicaria una 
profunda remodelació de l'edifici conegut com els Nous Jutjats, 
ara molt obsolet. Amb aquestes novetats l'execució del projecte 
obligava a negociar amb la UTE adjudicatària un nou calendari 
per al projecte que no estaria enllestit fins al 2009, dos anys més 
tard de la previsió inicial. 

La nova proposta representava un total de 213.000 m' edificats, 
65.000 m' menys que els previstos anteriorment. La superfície 
alliberada es preveia que contribuiria a esponjar el conjunt i tin
dria diferents usos: habitatges assistils, oficines i pisos. 

El conseller de Política Territorial i Obres Públiques, Joaquim 
Nadal, va anunciar que els dos ajuntaments implicats estudiarien 
la requalificació del sòl per íer-hi habitatge social. L'objectiu del 
Govern era, segons Nadal. fer més sostenible el complex, descon
gestionant i diversiíicant la zona. El conseller també va anunciar 
que amb la reducció dels edificis judicials s'obria la possibilitat de 
construir uns cinc-cents habitatges de protecció oficial promoguts 
per la Generalitat destinats a joves i gent gran. D'aquesta manera 
el Govern català aíirmava estar promovent la idea de barri davant 
la de zona només de serveis. 

El nou mapa j udicial 
Amb el nou projecte, el mapa judicial quedaria dividit entre 
dues zones: el centre de Barcelona (passeig de Lluís Companys 
i l'Eixample) i la Ciutat de la Justícia. La nova Ciutat de la 
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Justícia acolliria la Fiscalia de Menors i els jutjats de la Jurisdicció, 
els jutjats d'instrucció, de famllia i les dependències dels jutjats de 
guàrdia, els jutjats penals, els de primera instància i els mercan
tils. També acolliria l'lnstitut de Medicina Legal, el Servei de 
Justfcia Gratuila i t.Ots els jutjats de l'Hospitalet, inclòs el Registre 
Civil. En quatre dels edificis, s'hi faria una reserva d'espai en pre
visió del creixement dels diferents òrgans. En principi, també hi 
havia projectats els dos nous jutjats específics per a Lemes de vio
lència de gènere, de futura creació. 

Al Palau de Justícia hi hauria la Presidència i les sales del Tribunal 
Superior de Justícia de Catalunya (TSJC), la seu central de la Fiscalia 
del TSJC, l'oficina i les sales del Jurat i les seccions d'apel·lacions pe
nals. Als jutjats del passeig Lluis Companys, s'hi traslladaria 
l'Audiència de Barcelona, les seccions del contenciós administratiu i 
la seu del Deganat de Barcelona. A la Via Laietana hi hauria els jut
jats socials, que actualment es troben repanits entre les rondes 
Universitat i de Sant Pere i el carrer de Girona. 

Les primeres reaccions a la nova proposta de Ciutat 
de la Jus tícia 
El grnp de Convergència i Unió (CiU), en paraules de l'anterior con
sellera de Justícia, Núria de Gispert, va titllar la nova proposta «d'e
rror que obeeix a causes poc nobles» i va destacar que en mantenir 
l'aïllament de les dependències judicials es perdia l'opottunitat de te
nir una just!cia moderna. Per la seva banda, Xavier Casas (Panit dels 
Socialistes de Catalunya, PSC), regidor de l'Ajuntament de Barcelona 
va aplaudir la decisió per ser propera als criteris del consistori. 

Des del Col·legi d'Advocats de Barcelona, on es van conèixer els 
canvis del projecte per la premsa, es va denunciar que el 
Departament de Justícia no els havia consultat per a modificar el 
projecte, a més de criticar que no s'assolia l'objectiu de concentrar 
els diferents òrgans judicials. En aquest sentit, el vocal de 
l'Associació Catalana de Perits Judicials i Forenses, Jordi Vidal, va 
afirmar que separar els jutjats d 'instrucció i els penals de 
l'Audiència de Barcelona portaria problemes. 

El president de la Diputació de Barcelona i alcalde de l'Hospitalet de 
Llobregat, Celestino Corbacho, un dels màxims defensors de l'actual 
projecte, va valorar positivament les intencions dels canvis anun
ciats, però va advenir que expressaria el seu desacord si hi havia 
canvis que desnaturalitzessin el pla inicial. Tècnics del mateix mu
nicipi de l'Hospitalet van assenyalar que amb la consuucció d'habi
tatges el número d'edificis acabaria essent el mateix, però que, per 
contra, se'n diversificalien els usos. 

Margarita Gimeno, ponaveu de la Comissió Veïnal Gran Via Centre, 
va anunciar que els veïns, que no havien estat informats dels canvis 
i per tant no coneixien els detalls del nou projecte, actuarien amb 
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prudència, per això no pensaven retirar el recurs presentat el desem
bre de 2003. 

El president del TSJC d'aleshores, Guillem Vidal, més proper al pro
jecte de l'anterior Govern, va declarar que la màxima autolit.aL judi
cial del país havia de ser escoltada a l'hora de decidir quins òrgans 
serien traslladats a la nova Ciutat de la J ust!cia, i lamentava que el 
projecte no complis la funció de concentrar els jutjats. 

Aprovació del nou projecte i represa de les obres 
El 27 d'ab1il de 2004 el Consell Executiu va aprovar la modificació 
del projecte de la Ciutat de la Justícia, i des d'aquest moment es va 
iniciar un perlode de converses entre el Departament de Política 
Territorial i Obres Públiques, el Depanament de Medi Ambient i 
Habitatge, els ajuntaments de Barcelona i l'Hospitalet de Llobregat, 
els veïns i cis òrgans judicials, per tal d'explicar els canvis i de deci
dir els usos dels espais alliberats. 

En general, els col·lectius d'advocats es mostraven més partidaris del 
projecte inicial i van proposar buscar un nou emplaçament que per
metés l'esmentada concentració, demanda feta també per la nova 
president.a del TSJC, Maria Eugènia AJegret, i que va ser rebutjada 
des del primer moment per Joan Turró, secretari general de Justícia. 
Els veïns tampoc veien bé la nova proposta. ja que consideraven que 
no suposava gaire reducció de l'edificabilitat. 

Malgrat la manca de consens, a final de juliol el Departament de 
Justlcia va enllestir un nou pla d'actuació i l'arquitecte David 
Chipperfield va adaptar el seu projecte a la nova proposta. 
Finalment, el projecte tindria nou edificis, dos menys que els pre
vistos, i una wrre central de quinze pisos d'alçada. Sis edificis se
rien jutjats, dos es destinarien a espais complementaris i un a usos 
socials. 

L'anterior projecte preveia dues torres de disset pisos cadascuna. 
L' atri , espai cie comunicació entre edificis, també canviava, per
què, si bé al començament tenia cinc pisos, ara només s'hi preveia 
un nivell. A més hi hauria dos accessos en lloc de l'únic que hi ha
via fins ara. 

A fmal d'octubre es van reprendre les obres que havien quedat atu
rades a principi de juliol, en acabar-se el mur perimetral del solar de 
les casernes de Lepant. 

Més informació: 

ww\,.gcncat nct/ptop/actuacions/granvrnh htm 
,,.,,,, .gcncat nct/ptop/actuacions/ciut,1tJud1c1al.htm 
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Continua el debat sobre el pro1ecte de transformac1ó urbana de la façana marff1ma de Tarragona. 
t.:A1untament ins1ste1x al Mimsten de Foment que cal soterrar les vies del tren, operació que 
segons el pro1ecte permetria alliberar espai per a la construcc1ó de 1.200 habitatges. 

Antecedents n 2003.111 

Durant el 2003, es va presentar públicament el projecte dissenyat 
per l'arquitecte Ricardo Bofill per a urbanitzar la façana litoral de 
la ciutat de Tarragona, fins aleshores ocupada en bona part per les 
vies del ferrocanil. 

El projecte, amb una superf1cie de 374.617,67 m' i amb un cost 
previst de 150 milions d'euros en conjunt, suposaria una remode
lació urbanística basada en la construcció de diversos espais co
munitaris per a activitats lúdiques i culturals i en la millora de pas
seigs i jardins. El projecte també comportaria la millora de les 
platges i el passeig mañtim i el sOLerrament de la línia ferroviària 
des del Pont d'Annes fins al sud del riu Francolí, de gairebé 3 km 
de recorregut, un espai que un cop alliberat serviria per a edificar
hi uns mil dos-cents habitatges, el 20% dels quals presumible
ment de protecció oficial. 

Tol i que inicialment estava previst començar-ne les obres el 2004 
i que el peñode d'execució previst era de cinc anys, el debat sobre 
el projecte de la transformació urbana de la façana marilima de 
Tarragona entre els diferents agents polltics -Ajuntament de 
Tarragona, Generalitat i Ministeri de Foment- va continuar durant 
tot aquest any. 

'rAjuntament en ple insis teix en la necessitat de 
soterrar les vies 
A mitjan gener, l'Ajuntament de Tarragona, amb el consens de lOLS 

els grups municipals, va acordar reclamar al Ministeri de Foment 
que cobris la via del tren quan passa per la ciutat fins més enllà del 
riu Francolí , tal com ja plantejava el projecte redactat per Bof111. De 
fet, el Ministeri havia plantejat a l'Ajumament la possibilitat que el 
tren comencés a sortir uns metres abans de la llera nord del riu, 
entre el bani pescador del Serrallo i el carrer Torres Jordi, al sud
oest de la part baixa de la ciutat, i salvar el riu pel pont existent. 

El consistori no veia amb bons ulls l'opció del Ministeri, ja que se
gons va afirmar el regidor d'Urbanisme, Àngel Fernàndez, suposa
ria crear una altra barrera visual en aquesta zona. 

A mitjan febrer, la Comisssió d'Urbanisme de l'Ajuntament de 
Tarragona va aprovar la delimitació exacta que tindria l'àmbit d'ac
tuació del projecte. Aquest era un tràmit necessari per a poder ini
ciar la modificació del Pla general d'ordenació urbana (PGOU). La 
delimitació aprovada va establir que l'actuació en la façana mañti-

ma de Tarragona implicaria una franja de terreny de 680.000 m' 
i que aniria des del Pont d'Armes fms passat el riu Francolí. També 
es va aprovar el sostre edificable màxim, de 212.000 111

2
, que no 

arribaria al 20% del total dels terrenys. L' edificabililat podria ser 
menor, si es rebien més ajuts externs que els previstos. 

El finançament previst per al projecte de 
remodelació de la façana marítima 
L'Estat s'havia compromès a destinar 27 milions d'euros per al 
projecte de la façana marítima de Tarragona. La resta de la remo
delació, que segons el projecte tindria un cost de 150 milions 
d'euros, s'havia de finançar a través de la venda de sòl per a cons
truir-hi pisos. D'aquesta manera, segons l'Ajumamem, s'edificaria 
estrictament el que calgués per a cobrir el cost del projecte. 

'eaprovació de la modificació del PGOU 
Memrestant, l'Ajumament havia posat en marxa la modificació 
pumual del Pla general posterior a la delimitació de l'àmbit d'ac
tuació en la façana marítima. El mes de maig es va celebrar una 
reunió emre l'alcalde de Tarragona.Joan Miquel Nadal, i el conse
ller de Polllica Tenitorial i Obres Públiques (PTOP), Joaquim 
Nadal, on l'alcalde va demanar al conseller que nomenés un repre
sentant de la Generalitat per a negociar amb el Ministeri de 
Foment els aspectes relacionats amb la façana martlima de 
Tarragona. Des del Departament de PTOP es va acceptar buscar 
aquest interlocutor per a facilitar el consens entre les administra
cions. 

A final d'any, l'alcalde Joan Miquel Nadal (Convergència i Unió, 
CiU) s'havia reunit amb diferents càrrecs del Ministeri de 
Foment i de la Generalitat amb l'objectiu de negociar la signa
tura d'un conveni per a constituir una societat mixta entre les 
administracions local, catalana i estatal a fi de promoure el pro
jecte que permetés consensuar entre les diferents pans els as
pectes claus del projecte i posar-lo en moviment tan bon punt 
fos possible. 

Més informació: 

www.ajtarragona.com 
wwwbofill.com 

AJF 
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Durant l'any 2004 s'ha enllestit la primera fase dels treballs de remodelació de la Gran Via a 
l'Hospitalet de Llobregat. El projecte, que té com a objectiu ordenar els espais adjacents al vial 1 

millorar l'accessibilitat a l'Hospitalet i a la Fira, es preveu que estigui enllestit el primer trimestre 
de 2006. Les obres han obligat a reordenar el trànsit a la Gran Via i a construir-hi una rotonda 
regulada per semàfors que ha substitun el pont d'Amadeu Torner. 

Antecedents 2003: 112 

El mes de juny de 2001 el Departament de Polftica Territorial 
i Obres Públiques, l'Ajuntament de l'Hospitalet de Llobregat i 
l'Institut Català del Sòl van signar un conveni de col·laboració 
per a la reforma de l'avinguda de la Gran Via i l'ordenació ur
banística dels espais adjacents. A més de transformar l'entorn 
de la Gran Via i facilitar la integració urbana de la futura CIU

TAT m l.A 1usnuA l 187], aquesta actuació pretenia millorar l'ac
cessibilitat a l'Hospitalet i a la Fira de Barcelona, tant des del 
centre cie Barcelona com des del Baix Llobregat. En aquest 
sentit, es preveia també la construcció d'un intercanviador en
tre les futures estacions de la L8 dels Ferrocarrils DL RODALIES 

[92] cie la Generalitat cie Catalunya, Amadeu Torner-Fira, i de 
la L9 Dl L \ll JRO [ 107[, Amadeu Torner. 

En una primera fase, la reforma de la Gran Via, amb un pressu
post cie 90,4 milions d'euros, comportaria enfonsar-la al llarg de 2 
km, entre els carrers de Miguel Hernàndez i Escultura. Uns 840 m 
d'aquest enfonsament quedarien coberts en sis trams diferents que 
alliberarien espai públic per a la ciutat de l'Hospitalet. Aquesta re
forma iniciaria un procés cie transformació urbana a ambdós cos
tats de la Gran Via, amb la construcció d'habitatges, equipaments 
i serveis. El punt central de la reforma serà la plaça d'Europa, en 
la crullla entre la Gran Via i el carrer Amadeu Torner, la qual su
posarà el punt de connexió entre els barris del Gornal i Santa 
Eulàlia i el districte econòmic de l'Hospitalet, a més de ser la no
va porta d'accés a la Fira. 

Les fases inicials del projecte 
A principi de juliol el conseller de Política Territorial i Obres 
Públiques.Joaquim Nadal, i l'alcalde de l'Hospitalet de Llobregat, 
Celestino Corbacho, van visitar les obres de reforma de la Gran 
Via. Segons Nadal els espais guanyats amb la semicobertura de la 
Gran Via suposaven un punt de connexió entre la ciutat emergent 
i la ciutat històtica. 

La fase inicial de les obres havia consistit a modificar la ubicació 
dels serveis d'aigua, gas i electricitat al subsòl. Acabada aquesta fa
se es van començar els treballs d'enfonsament i la construcció dels 
murs de contenció. Després de l'estiu es van iniciar les tasques per 
a enderrocar el pont d'Amadeu Torner, actuació que va modificar 
els accessos a Barcelona i la sortida en direcció Castelldefels, a més 

de la connexió entre els barris del Goma! i Santa Eulàlia i la zona 
comercial de Pedrosa. 

A final de novembre va entrar en servei l'accés alternatiu, una 
gran rotonda regulada per semàfors entre la Gran Via i els ca
rrers Can Tries i Salvador Espriu, just davant de l'escola Xaloc 
i el centre comercial l kea, i que es preveia que estaria en ser
vei almenys durant un any. !.:objectiu d'aquesta rotonda era 
poder executar els treballs sense haver de reduir la capacitat 
de trànsit d'entrada i sortida de la Gran Via, per on circulen 
60.000 vehicles d iaris en cada sentit. Els 4 carrils per sentit 
de la Gran Via es van ampliar a l'alçada de la rotonda amb 6 
carrils en direcció a Castelldefels i 7 cap a Barcelona. El se
màfor donava prioritat a l'entrada per la Gran Via en hores 
punta. 

Les obres de desmuntatge del pom d'Amadeu Torner, per on cir
culaven uns 6.000 vehicles dia1is, es van iniciar a final de novem
bre amb la previsió que duressin dos mesos. 

La futura plaça d'Europa 
Després de l'enfonsament i semicobertura de la Gran Via, el pro
jecte de reforn1a preveia la urbanització dels espais guanyats amb 
aquesta actuació. Així, doncs, en una segona fase, a l'encreuament 
de la Gran Via amb el carrer d'Amadeu Torner, es preveia la cons
trucció de la plaça d'Europa, que seria el centre neuràlgic de la no
va Gran Via i que s'articularia com a portal de la nova Fira i de la 
ciutat de l'Hospitalet. Aquesta plaça tindria una superfície d'unes 
30 ha i s'estendria entre els carrers Aprestadora i de les Ciències, i 
entre els centres comercials Ikea i Gran Via 2. 

L'ordenació urbanística de la Gran Via preveia un total de 60.000 
m' de zona verda, 25.000 m' per a equipaments, inclosos hotels, 
150.000 per a oficines i la construcció de 1.500 habitatges. 

Més informació: 

www gcnc:ll. nct/ptop/act u :icions/gr:mv1ah. h t m 
www.genca1.net/ptop/actu:ic1ons/peuropa.htm 

JFR 
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~AJuntament de Barcelona anuncia la creació d'un nou barr a l'extrem sud de a ciutat. El 
pro¡ecte que 1mphcarà una modlf1cac16 del Pla general metropolità, abraça una àrea qualificada 
com a sòl mdustnal d'aprox1madament 75 ha, al barn de la Marina-Zona Franca, que ha 
d esdevenir teixit urbà d'ús mixt, amb prop de deu mil nous habitatges 

ranunci del projecte 
El 12 cie gener, l'alcalde cie Barcelona, Joan Clos, del Partit del 
Socialistes de Catalunya (PSC), va anunciar en el decurs de la 
coníerència anual al Col·legi cie Periodistes que les actuacions 
municipals íutures se centrarien a mantenir l'espai urbà, l'atenció 
a les persones i a íer front al problema de 1'11·\H \lf,l 199]. Per a 
donar resposta a aquesta necessitat, va avançar la creació de dos 
nous barris que va qualificar •del segle xx1» i va vaticinar que l'ac
tuació serà «tan contundent com el PI\ 22(itl l 1971 ». El primer 
d'aquests dos banis seria el de la Marina-Zona Franca. El segon, 
el lli Bo, P-\s I OR l 1951 , al districte de <.,_.\'sT A,1>Kl·l l l 93 l, comen
çaria a deílnir-se durant el 2005. 

Les primeres reaccions 
L'anunci del projecte va rebre les critiques tant per part dels 
grups polítics que go\·ernen en coalició a l'Ajuntament, com per 
part dels grups de l'oposició i representants de les associacions 
de vems. Tant Jordi Portabella, segon tinent d'alcalde de l'Ajun
tament de Barcelona del grup mumcipal d'Esquerra Repu
blicana de Catalunya (ERC), com lmma Mayol, tercera tinent 
d'alcalde del grup d'Iniciativa per Catalunya-Verds (ICV), van 
retreure l'anunci en solitari de l'alcalde. Portabella va aíegir que 
els dos íuturs barris haurien de respectar cl model mediterrani 
de ciutat compacta, cont!nua i relativament densa, alhora que 
lmma Mayol va anunciar que s'hauria de potenciar «l'activitat 
econòmica amb un disseny de ciutat sostenible» i \·a exposar 
«l'ecobarri de Trinitat Nova» com a reíerència de la participació 
activa dels velns en la remodelació. 

D'altra banda, el president del grup municipal de Convergència 
i Unió (CiU), Xavier Trias, va considerar que primer s'havien de 
resoldre els problemes que hi ha en els barris que ja estan cre
ats, i el president del grup del Partit Popular (PP), Alberto 
Fernàndez Díaz, va lamentar •la manca de propostes i contin
guts de Clos». La Federació d'Associacions de Veins de 
Barcelona (FAVB), a través del seu president, Manel Andreu, va 
quahíicar la proposta de «írívola i sense gaire fonament». 

Els detalls 
Poc temps després de l'anunci de Clos, la premsa \'ª publicar 
més detalls del projecte del nou barri que l'alcalde havia quali
Íicat com a «tecnològic». El projecte al barri de la i\larina aíec
taria una àrea d'unes 72 ha a la Zona Franca limitant amb la 
ronda Litoral. Hi ha un sector del barri ocupat per indústries, 
com les Íàbriques Santiveri o Miniwat , i un altre per solars 
buits. La intervenció se centraria als voltants d'aquesta zona in
dustrial i d'un centenar d'habitatges de les antigues Cases 
Barates Eduard Aunós, que serien conservades, llevat d 'una sei
xantena que s'enderrocarien. Segons declaracions dels tècnics 
municipals, es tractaria de la transformació urbana més impor-

tant després de la realitzada al íinal de l'avinguda Diagonal amb 
motiu del hlRl ,, m LF\ ( 1 ·11t RF~ l l 96]. En total. al barri antiga
ment anomenat de la Marina de Sants, hi viuen prop de quaran
ta mil persones i el nou projecte es calcula que podria compor
tar l'arribada de prop de trenta mil nous habitants. 
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El dia l de setembre, Joan Clos va presentar el document de 
Treballs per a la transformació de la Marina, «amb barreja d'usos 
i seguint un model inspirat en l'Eixample». L'anunci, fet amb l'a
cord de la Comissió de govern cie l'Ajuntament, va aportar més 
detalls sobre el projecte, que requeriria una modificació del Pla 
general metropolità a fi de fer compatibles activitats econòmiques 
d'alt valor afegit amb usos residencials i comercials. 

Es plantejaven tres possibles escenaris depenent de l'ús del sostre 
edificable. Quant a l'habitatge, les hipòtesis anaven des de 9.289 pi
sos fins a un màxim de 10.901, amb una de les edificabilitats, i per 
tant de les densitats, més altes de la ciutat de Barcelona. Entre el 
35% i el 50% dels nous habitatges serien protegits o assequibles, i 
la proporció d'habitatges dotacionals estaria emre un 0,5 i un 1,5 
d'habitatges per cada deu, d'acord amb el Pla d'habitatge de 
Barcelona 2004-2010. L'espai destinat a activitat econòmica seria 
d'un 36% com a mà,dm i d 'un 25% com a mínim. La trama viària 
respectaria parcialment el traçat actual, tot i que l'objectiu seria ga
rantir una amplada mitjana de 20 m i l'obertura d'alguns nous ei
xos. El projecte també preveia l'arribada del \ H TRO l 106] amb dues 
estacions de la futura l l'JL\ 9 l l 071 als dos extrems del barri i una 
estació de la línia 2 al centre. Algunes de les activitats industrials se
rien traslladades a altres polígons pròxims i unes 12 ha es destina
rien a zones verdes, un centre d 'assistència sanitària, una escola, un 
mercat municipal, una caserna i equipaments esportius. 

Segons el projecte, una de les portes d'entrada al nou barri seria 
el centre de negocis Districte 38, un complex d'oficines i activitats 
complementàries projectat dins del projecte d"ampliació de la Fira 
de Barcelona cap a la Zona Franca. Aquesta actuació, amb 70.000 
m' d'espai construït, va ser encarregada a l'arquitecte Arata lso
zaki, autor entre altres edificis, del Palau Santjordi. 

TRANSFORMACIÓ URBANA DE LA MARINA-ZONA FRANCA (BARCELONA) 

El 29 de setembre es va publicar al Butlletí Oficial de la Província 
(BOP) l'inici dels treballs previs i l'exposició pública del projecte per 
un periode d'un mes. 

El 5 d'octubre es va posar a disposició de les entitats veïnals 
afectades pel projecte el document amb els criteris generals del 
futur barri de la Marina-Zona Franca. El president de 
l'Associació de Veïns de Sant Cristòfol, Fernando Abacl, va agrair 
l'oportunitat de poder participar en el procés cie decisió, opinió 
que també va compartir Jordi Cortés, president de l'entitat veï
nal d 'Eduard Aunós. Per contra, Neus Ros, presidenta de 
l'Associació de Comerciants de la Marina-Zona Franca, va criti
car que •el pla no soluciona el nostre etern aïllament amb la res
ta de la ciutat i dificulta la comunicació entre la part antiga i la 
nova». També va coincidir amb aquesta preocupació Antonio 
Guillén, president de la Unió d'Entitats de la Marina-Zona 
Franca. Un altre dels temors expressats pels veïns es refereix a 
les altes densitats previstes i a un hipotètic «desembarcament de 
població conílict.iva traslladada des d'altres barris», tal com va 
subratllar José Maria García, president de l'Associació de Veins 
Estrelles Altes. 

Es preveu que el procés de consulta als veïns continu• al llarg del 
2005 i que l'execució tingui lloc en un termini aproximat de quin

ze anys. 

Més informació: 

,,ww.bo.:n.cs/urb.in ismc/ 
,,ww.bu1 es/d1stnctcs/ 

MXA 
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191 TRANSFORMACIÓ URBANA DE LES CASERNES DE SANT ANDREU (BARCELONA) 
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El febrer de 2004, la sentència judicial de desnonament forçós de les antigues casernes militars 
de Sant Andreu. al barri de Barcelona del mateix nom, dóna pas a un intens procés de 
negociació entre associacions de veïns i Ajuntament per a definir els usos i equipaments del 
projecte de reforma urbanística dels 107.450 m2 que té el solar. La compra dels dos solars de 
les antigues casernes per part del Consorci de la Zona Franca. en comptes de l'Ajuntament, ha 
causat preocupació entre una part dels agents implicats. 

Antecedents 2003.114 

Les casernes de Sant Andreu, també anomenades Bailèn, van ser 
construides entre cis anys 1929 i 1934, al nord del barri del ma
teix nom. Acollien la Mestrança i el parc d'Anilletia per al cos 
d'enginyers, el IV Regiment d' Infanteria i el Vlll Regiment lleuger. 
Quan l'activitat militar de les casernes va cessar el 1998, el 
Ministeri de Defensa va organitzar un disposit iu de vigilància al 
lloc que finalment fou desmantellat el 2001. Aquell mateix any es 
va detectar la presència irregular de 36 persones a l'immoble. El 
març de 2003 ja ocupaven les casernes entre 300 i 600 persones, 
moltes sense papers i procedents de fins a 17 palsos diferents. El 
mes de juny d'aquell any es va signar un acord institucional per a 
procedir a fer-ne el desallotjament progressiu. El febrer de 2004 
una sentència judicial va establir que se n'efectués el desnonament 
forçós. 

A primers d'any, quan encara no s'havia donat a conèixer la sen
tència judicial, el regidor del Districte de Sant Andreu, Jordi 
Hereu, va anunciar que l'Ajuntament preveia construir un com
plex escolar -guarderia i centres de primària i secundària-, un 
ambulatori, zones verdes, allargar el carrer del Cinca i permet re 
la construcció de mil habitatges, entre els quals hi hauria pisos 
de protecció oficial, apartaments de lloguer per a joves i pisos 
tutelats per a persones grans. Va manifestar que el projecte ha
via de servir per a "cosir la zona a la Trinitat Vella, Baró de Viver, 
Bon Pastor i alnes barris limítrofs". Tanmateix, l'Ajuntament 
preveia tramitar-ne el pla "tan aviat com sigui possible··, segons 
va manifestar el Regidor d'Urbanisme i primer tinent d'alcalde, 
Xavier Casas. El consistori preveia aprovar un document de cri
teris urbanístics generals que permetés rebre les aportacions 
dels veïns i entitats i tramitar posteriorment la reforma del Pla 
general metropolità (PGM). 

El 9 de febrer, més de 100 agents de la Policia Nacional van 
iniciar el desallotjament de les casernes sense que es produís 
cap detenció. Dels centenars de persones que havien ocupat 
aquells edificis, una cinquantena van seguir el programa d'aco
llida de la Creu Roja. El portaveu dels ocupants, Yerko Toro, i 
el representant de Papers per a Tothom, Enrique Mosquera, 
van mostrar preocupació per la resta de persones que habita
ven les casernes, ara sense sostre, i van denunciar que alguns 
havien tornat a ser expulsats, aquest cop de les pensions que 
els acollien. 

El 13 de febrer de 2004 el Consorci de la Zona Franca (CZF) va 
comprar el solar per 83.119. 753 euros. La venda va ser un acord 
a tres bandes entre el Ministeri de Defensa, l'Ajuntament de 
Barcelona i el mateix Consorci. En l'acte cie la compra-venda van 
estar presents el ministre de Defensa, Federico Trillo, el president 
del Consell Executiu del Consorci, Enrique Lacalle, el secretati 
d'Estat de Defensa, Femando Díaz, i el regidor d'Urbanisme i pri
mer tinent d'alcalde de Barcelona, Xavier Casas. 

Tots els panits polítics es van manifestar a favor que el CZF com
prés les casernes, excepte Convergència i Unió (CiU). El president 
del grup de CiU a l'Ajuntament de Barcelona, Xavier Trias, va la
mentar que "l'Ajuntament i l'alcalde Joan Clos no hagin comprat 
el solar" per a incrementar el patrimoni municipal i fer pisos de 
propietat publica. Trias també va denunciar que no s'hagués infor
mat la resta de partits polltics municipals i els veïns dels detalls de 
l'operació. El secretari de la Federació d'Associacions de Veïns de 
Barcelona (FAVB), Joan Garcia, \·a coincidir amb les etíliques i va 
anunciar una campanya de protesta amb el lema "No ens robaran 
les casernes", a la qual es van sumar una vintena d'associacions de 
veïns i d'organitzacions cristianes que qualificaven la venda d'es
peculativa. 

Tanmateix, l'Associació Plataforma Veïnal de Sant Andreu, va do
nar suport a l'operació realitzada. Les divergències entre els velns 
i l'Administració es van centrar, llavors, en la proporció - la meitat 
o la totalitat- de l'oferta d'habitatges de protecció oficial i/o d'ha
bitatges socials que s'haurien de construir i destinar a lloguer o a 
posar a la venda. 

El pla d'equipaments per als dos solars restava indefinit en espera 
d'una major concreció del Programa d'actuació del districte. 
Tanmateix, a la darreria d'any es va començar a construir la 
Comissaria de Mossos d'Esquadra del districte i es preveia també 
iniciar les obres de l'Escola de Primària Eulàlia Bota. 

Més informació: 

\\'Ww.e !consorci. net/ 
\\W\\'.lafad).com/forum.php 

MXA 
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Quatre anys després de la maugurac1ó de la rambla del Raval comencen les obres de 
construcció de la nova illa de Robadors, al barn del Raval de Barcelona. El pro1ecte ocuparà una 
superf1c1e de 12.000 m2, 1 ha obligat a desallot1aments previs I a enderrocar uns cinquanta 
edificis. Les obres inclouen la construcció d'un hotel de luxe, un aparcament, un centre 
comercial, oficines, habitatge protegit i una zona verda. Diferents col·lectius veïnals han criticat 
l'hotel així com els fenòmens especulatius i de mobbing immobiliari que consideren que s'han 
produil en paral·lel a la seva execució. r Ajuntament espera que la nova illa de Robadors entri en 
funcionament el 2007 i es converteixi en un focus dinamitzador del barri. 

El barri del Raval es localitza a la banda de ponent del districte de 
Ciutat Vella de Barcelona i ocupa una superÍ!cie de 110 ha, deli
mitada actualment per la rambla de les Flors, l'avinguda del Pa
ral·lel, les rondes (Sant Pau, Sant Antoni i Universitat) i pel carrer 

Pelai. 

Després d'haver estat escenari de la primera revolució industrial 
de Barcelona al llarg del segle x1x, el Raval i Ciutat Vella en el seu 
conjunt havien patit al llarg del segle xx un progressiu procés de 
degradació econòmica i social, amb grans dèficits urbanístics as
sociats. 

El carrer Hospital divideix el Raval en dues zones ben diferencia
des: el raval nord i el raval sud. El raval sud, conegut populannent 
amb el nom de "Barri Xino" presentava a la segona meitat del se
gle XX importants tensions socials, humanes i urbanes que a la dè
cada dels vuitanta s'accentuaren encara més amb un espai públic 
degradat, amb una població moll envellida, nombrosos problemes 
d'inseguretat ciutadana i un dels nivells de renda més baixos de la 
ciutat. 

El PERI del Raval 
El juliol de 1976 la Corporació Metropolitana de Barcelona 
va aprovar definitivament el Pla general metropolità (PGM) 
que preveia els grans projectes estratègics per a la conurbació 
barcelonina i alhora establia operacions d 'abast local. Els pa
ràmetres urbanístics generals que establia el PGM per a un 
barri podien ser modificats a través de plans de detall, que 
van rebre el nom de plans especials de reforma interior (PE
R!). Amb l'arribada de la democràcia, l'Ajuntament de Bar
celona i les associacions de veïns van acordar encarregar a di
ferents equips d'arquitectes l'elaboració de PERI per als quatre 
barris de Ciutat Vella. 

Els estudis i les propostes del PERl del Raval van ser realitzats pels 
arquitectes Xavier Sust i Carles Diaz amb la col·laboració de Lluís 
Clotet i Óscar Tusquets, Joan Arias i Carles Alejandro i de l'advo
cat Antoni Bruguera. 

El PERI del Raval, aprovat definitivament l'abril de 1985, tenia 
programades cent divuit actuacions amb un cost estimat de 
14.618 milions de pessetes de l'any 1982. 

Entre les diíerents actuacions previstes al PERI, hi destacava per 
les seves dimensions el Pla central del Raval, al Raval sud. 

El Pla central del Raval 
El Pla central del Raval era una proposta de remodelació urba
nística que suposava la creació d'una avinguda de 320 m de 
llarg per 60 d'ample i que afectava cinc illes delimitades pels ca-

rrers de la Cadena i Sant Jeroni, entre el de l'Hospital i el de 
Sant Pau. 

Aquesta obra va donar lloc a la construcció de la nova rambla 
del Raval. Les obres de construcció de la rambla van començar 
l'any 1991, amb l'expropiació de les primeres finques afectades. 
La rambla del Raval va ser inaugurada el setembre de 2000 i va 
tenir un cost final de 17.000 milions de pessetes, aponades per 
diferents administracions (Ajuntament, Generalitat de Cata
lunya i Unió Europea) i també per promotors privats i va supo
sar l'enderroc de cinc illes d'edificis i el reallotjament de prop 
de mil persones. Segons l'alcalde Joan Clos (Partit dels Socia
listes de Catalunya, PSC), impulsor del projecte des de la seva 
època com a regidor del districte als anys vuitant, l'objectiu de 
la imervenció era esponjar el barri, millorar-ne la mobilitat i 
aportar més llum i més verd per tal de contribuir a la dinamit
zació i la regeneració de la zona. 

Durant l'acte d'inauguració de la rambla, Joan Clos va manifestar 
que el procés de transformació urbana de la zona seguiria amb la 
urbanització de l'illa de Robadors, a tocar de la Rambla. 

Una nova forma de gestió pública i privada. 
Procivesa i Focivesa 
Per tal de gestionar totes les actuacions programades al PER!, 
l'Ajuntament va optar per un model mixt d'intervenció mit
jançant una empresa privada que tindria majoria de capital 
públic . L' objectiu de l'Ajuntament era disposar d'una eina 
més flexible, que permetés una important capitalització ini
cial, amb capaci tat d'endeutament i sobrerot que permetés al 
consistori actuar en el sector privat adquirint i venent immo
bles a fi de recuperar part de les p lusvàlues generades amb les 
intervencions. 

L'Ajuntament seria el principal accionista de l'empresa, que tam
bé comptava amb el supon de la Diputació de Barcelona. La part 
del capital privat va ser aportada per Telefónica, la Caixa de 
Pensions, Argentaria, SABA i EURSA. 

Així naixia l'any 1988 Promoció de Ciutal Vella SA (Procivesa), 
amb l'encàrrec de geslionar tot el procés de transformació urbana 
engegat a Cimat Vella. Catorze anys després fou substituïda per 
Foment de Ciutat Vella SA (Focivesa). atès que la Llei de societats 
anònimes establia un màxim de catorze anys de vida per a aquest 
tipus de societats. 

El projecte illa Robadors 
El projecte illa de la rambla del Raval o illa de Robadors és, jun
tament amb el projecte de remodelació del mercat de SA:sT, 
C,rrn1:s;A l 19-fl, una de les principals operacions de renovació ur-
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banística projectades al districte de Ciutat Vella duram els darrers 
anys. 

Es tracta d'un sector delimitat pels carrers de Sant Rafael, d 'en 
Robador, de Sant Josep Oriol i l'antic carrer de la Cadena que 
abraça una superfície de 12.000 m' de sòl, amb una edificabilitat 
de 40.000 m', que ocupaven uns cinquanta edificis. 

El projecte, dissenyat globalment per l'estudi d'arquitectura MBM 
(Martorell-Bohigas-Mackay) i gestionat per Focivesa, incloia ini
cialmelll l'edificació d'un hotel de luxe de catorze plames (9.000 
m') i la destinació de 12.000 m' a habitatges (uns 280), 8.400 m' 
per a equipaments i zona verda, i la resta per a oficines. Part dels 
280 habitatges haurien de destinar-se a reallotjar els afectats pel 
Pla. 

El projecte de modificació del PER! del Raval que donava llum 
verd al projecte illa Robadors va ser aprovat definitivament el 28 
de setembre de 2001 al consistori barceloni. 

Després de les nombroses crítiques rebudes per part d'entitats 
del barri com l'Associació Veïnal la Taula del Raval , que va pre
sentar un recurs per les dimensions de l'hotel previst, e l setem
bre de 2001 la regidora del districte Katy Carreras-Moysi (PSC) 
va declarar que l'hotel tindria nou plantes. Pep Garcia, p resi
dent de l'Associació de Veïns del Raval manifestava que catorze 
plantes eren massa en un entorn on cap edifici en tenia més de 
cinc. 

Un cop presentat el projecte global realitzat per MBM, es van con
vocar successius concursos per a dissenyar els diferents grups d'
habitatges i l'hotel. 

El concurs de l'hotel va ser guanyat per l'arquitecte Pere Puig, amb 
un projecte que consistia en un edifici de deu pisos de planta el·líp
tica de 38 m d'alçada, amb una façana translúcida que canviava de 
color segons la llum del dia i que projectava prop de dues-cernes ha
bitacions de quatre estrelles. 

El mes de setembre de 2002 es van licitar les obres de construc
ció de l'hotel. Uns mesos després, la cadena Barceló-Clave! 
Hoteles va guanyar el concurs per a explotar l'establiment que tin
dria el nom d'Hotel Barceló Rambla del Raval. 

La construcció de l'edifici, valorada en 30 milions d 'euros, va ser 
adjudicada a l'estudi mallorquí CMV Arquitectes i l'interiorisme a 
Jordi Galí. 

L'hotel, que segons l'Ajuntament havia de converti r-se en un dels 
p rincipals pols de revitalització del Raval, no era valorat de la ma
teixa manera per algunes entitats del barri. Alexandre Grima!, 
president de l'associació Taula del Raval, va criticar el projecte de 
l'hotel el mes de gener de 2004 en considerar que "crearà grans 
desigualtats". 

L'any 2004 es va conèixer que aquest no seria l'únic establiment 
hoteler de la zona, ja que també es preveia que un dels vells edi
ficis del carrer de Sant Jeroni, del qual només es conservava la fa
çana, fos rehabilitat i convertit en hote l. 

Pel que fa als habitatges a final de l'any 2002 l'Ajumamem tenia 
previst aixecar cinc grups d'habitatges en règim de protecció ofi
cial al voltant d 'una plaça que s'anomenaria plaça Nova, al costat 
de la de Salvador Segui. 
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El gener de 2003 l'Ajumament de Barcelona va signar un conve
ni amb els sindicats Unió General de Treballadors (UGT) i 
Comissions Obreres (CCOO) i amb la cooperativa El Teu Barri, 
impulsada per l'Associació de Velns del Raval, per a construir cem 
trema habitatges protegits a l'illa de Robadors. Les cooperatives 
Habitatge Entorn de CCOO i Llar Unió Ciutat Vella d'UGT tam
bé havien d'intervenir en la promoció. El conveni preveia una in
versió de 18 milions d'Euros en un termini màxim de tres anys. 

També hi havia previst un bloc destinat a oficines on s'instal·laria 
la seu central del sindicat UGT i un aparcamelll soterrat amb ca
pacitat per a 225 vehicles. Completen l'actuació urbanlstica a l'i
lla Robadors un centre comercial i una central de recoll ida pneu
màtica d'escombraries del barri. Aquesta instal·lació centralitzaria 
les escombraries de les cinquanta bústies de recollida penumàti
ca distribuides pel Raval. 

Desallotjament conflictiu 
A partir de 1990, Procivesa va anar adquirint els diferents edificis 
que ocupaven l'espai de l'illa de Robadors per enderrocar-los. El 
darrer edifici que va ser desallotjat era ocupat pel Bar Ciutat Vella, 
al carrer de Sant Rafael. 

Després de tres anys de negociacions amb el propietari del bar 
perquè abandonés l'immoble, el 26 de febrer de 2004 agents de 
la Guardia Urbana van executar l'ordre de desallotjament del lo
cal, acció que va comportar la detenció d'un periodista i ferides i 
contusions a diverses persones. El Sindicat de Periodistes de 
Catalunya va denunciar la desproporció amb què s'havia dut a 
terme el desallotjament. 

Jesús Garcia Hernàndez, propietari de l'establiment, va manifestar 
que se sentia pressionat i va acabar acceptant després del desallot
jament una oferta de Focivesa per llogar un altre local al carrer 
d'Albareda. 

Diferents elllitats cíviques del barri, com la Taula del Raval o la 
Coordinadora d'Entitats contra l'Especulació del Raval, van apro
fitar aquest darrer desallotjament per a criticar el projecte de re
forma de l'illa i per a denunciar com s'estava portam a terme el 
desallotjament dels veïns afectats. Alexandre Grima!, president de 
la Taula del Raval va manifestar que "el que està fent la Guardia 
Urbana és donar cana blanca als especuladors" i va recordar que 
l'entitat que presidia tenia interposat un recurs contra la previsió 
de zona verda del projecte. Representants de la Coordinadora 
contra l'Especulació van afegi r que el model de barri que estava 
dissenyant l'Ajuntament no coincidia amb el que volien els veins 
del Raval. 

Per la seva banda, Pep Garcia, president de l'Associació de Veins 
del Raval, celebrava que s'hagués pogut realitzar el darrer des
allotjament, ja que considerava que "el barri necessita l'operació 
de l'illa Robadors". 

Inici i aturada momentània de les obres 
El març de 2004 Focivesa, responsable de l'execució del projecte, 
va encarregar l'estudi de la capa freàtica del solar amb l'objectiu 
d 'iniciar les excavacions per a l'aparcament i per als fonaments. 
L'objectiu de l'Ajuntament era que els diferents projectes - hotel, ha
bitatges i oficines- es construissin simultàniament. Les obres dels 
habitatges es van iniciar el mes de juny de 2004. 

A mitjan mes de juliol van aparèixer, al solar on s'estaven fent els pri
mers moviments de terra per a la construcció de l'hotel, restes ar-
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lmalge del solar que donar~ lloc a la nova Illa Robadors, amb el carrer Sant Ralael al fons. Foto: Marta Casas 

queològiques que feien pensar en restes d'una llar prehistòrica. 
Malgrat la troballa, les obres no es van aturar, ja que els mateixos ar
queòlegs van considerar que Lenien poc valor i que no afectarien el 
desenvolupament urbà del solar. 

Denúncies de "mobbing" immobiliari i d'especulació 
L'execució del projecte de reforma de l'illa Robadors va anar acom
panyada des d'un principi de queixes i denúncies realitzades per 
velns afectats que asseguraven ser víctimes de mobing immobilia1i 
amb la finalitat que dei,xessin les seves llars. 

En la mateixa línia es van pronunciar Joan Vila-Puig i Elvira Pujol, 
del col·lectiu Sitesize, que denunciaven que el projecte illa de 
Robadors estava afavorint fenòmens especulatius i que s'estava pro
duint un procés de gentrificació que expulsava i substitula bona part 
de la població anterior del barri, amb rendes baixes. Alguns es veien 
obligats a marxar-ne per la seva incapacitaL de fer front a les pujades 
de preus generali12ades que s'estaven produint i altres eren víctimes 
d'assetjamem i de coaccions per a abandonar els seus habitatges. 
Denunciaven que amics inquilins, amb contractes de lloguer amb 
preus baixos i de tipus indefinit, rebien tota mena de pressions per 
pan dels propietaris i de les immobiliàries per fer que marxessin. 

Les queixes per mobbing van arribar als miLjans de comunicació 
quan, arran de l'intent de desnonament de l'edifici situat al número 
29 del carrer d'en Robador, els velns afecLats van iniciar una cam
panya de mobilitzacions i denúncies que va culminar, el 22 de no
vembre de 2004, amb una concentració a la plaça de Sant jaume de 
Barcelona, convocada per la Plataforma Veïnal contra l'Especulació 
de Barcelona. Els afectats, que acusaven els propietaris d'haver venut 
l'immoble ocultant que aquest Lenia inquilins i que per tant havien 
inconegut en una falsificació de document públic, denunciaven l'as
seLjament a què estaven sent sotmesos. Poc després, Carles Maní 
(PSC), regidor del districte, anunciava la creació d'una oficina anti
mobbing amb què donar assessorament als afectats per aquest tipus 
de pràctiques. 

Finalment, Carme T1illa, directora general d'Habitatge de la Ge
nerali tat de Catalunya, es va compromeLre a reallotjar les famílies 
del número 29 del carrer d'en Robador en pisos del Patronat de 
l'Habitatge. 

Actuacions adjacents 
En un dels extrems de l'illa, a tocar de la plaça Salvador Seguí, 
l'Ajuntament va cedir a l'lnstitul Català de les Indústries Culturals 
(ICIC) de la Generalitat de Catalunya un solar per a construir-hi 

la nova seu de la Filmoteca de Catalunya. El projecte, que no es
tava inclòs en la intervenció de l'illa Robadors, inclouria dues sa
les de projeccions, la biblioteca i una part de l'arxiu de la 
Filmoteca, a més de la seu de l'ICIC que ocuparien en total un es
pai de 1.250 m' . 

Queixes per la sala de "venopunció" 
Entre els mesos d'octubre i de desembre de 2004, diferents 
col·lectius de veïns i comerciants del barri van protestar davant 
l'Ajuntament per la presència als carrers del Raval Sud d'un elevat 
nombre de toxicòmans, que després de !'1 s;,>FRR<>LA'1F"T PI· c.,· 
n ,,, l 1861, s'havien desplaçat fins a la zona on adquirien les se
ves dosis i s'injectaven a plena llum del dia. "Els toxicòmans cam
pen sense ordre ni concert, desorientats i perduts entre Ciutat 
Vella i Nou Barris", afirmava Julian Montalvo, treballador del 
Centre d'Atenció als Toxicòmans que la Creu Roja té a l'avinguda 
de les Drassanes. 

Justament en aquella zona del sud de Raval l'Agència de Salut 
Pública de l'Ajuntament de Barcelona havia posat en marxa feia uns 
mesos un centre d'atenció als toxicòmans, on aquests disposaven 
d'un espai i de les condicions sanitàries adequades per a injectar-se. 
La Federació de Comerç del Raval va liderar les queixes contra l'e
quipament, que van consistir a recollir signatures i a penjar canells 
de protesta a l'exterior d'alguns comerços i habitatges. Segons 
Norbert Seseras, portaveu del col·lectiu, la sala era "un pol d'atrac
ció de camells" i havia comportat un augment de la inseguretat i la 
brutícia a la zona. 

S'espera que al llarg de l'any 2005 l'hotel vagi agafant forma i que ho 
faci d'una manera simultània a la resta d'equipaments. Les previsions 
són que l'any 2007 l'hotel ent ri en funcionament. La resta d'equipa
ments -oficines, aparcamem, centre comercial- continuaven a flnal 
del 2004 sense data definida d'inauguració, llevat de la central de re
collida pneumàtica, prevista per al 2006. 

Més informació: 

\\\\'\\.Íomcmciutatvclla net 
WW\\ coNdmadorara\',1l.org 
W\\'\\.sllrsizc .net 
Abella, Mnr11 El centre h1~1ò1ic reviscolat. Barcelona: Aul:t 
Barcelona, 2004 
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L'arribada del ferrocaml d'alta velocitat a Barcelona I la creació de la principal estació mterrnodal 
al districte de Sant Andreu són uns dels principals motors de la transformació urbanística d'una 
àmplia zona que abraça part dels districtes de Sant Andreu I de Sant Martf. El mes de maig, 
l'Ajuntament aprova definitivament el projecte, que preveu la creació d'equipaments, habitatges, 
oficines i infraestructures que han de revitalitzar el teixit urbà i relligar aquesta àrea amb la resta 
de la ciutat. 

El barri de la Sagrera, situat a l'est de la ciutat, al districte de Sant 
Andreu, entre les vies del tren i l'avinguda Meridiana, és un dels 
barris amb més densitat de població de Barcelona. La Sagrera va 
créixer de manera accelerada amb l'onada migratòria dels anys sei
xanta i setanta, tol i que en els darrers anys el barri ha viscut un 
procés d'envellimem gradual de la població contrarrestat en part 
per l'arribada d'immigrants, especialment equatorians, peruans i 
colombians. Duram el segle xx havia estat ocupat per fàbriques, 
moltes de les quals han hagut de tancar durant els darrers anys. 

Pla urbanístic de Sant Andreu-Sagrera 
El projecte de transformació urbanística de Sant Andreu-Sagrera 
va començar el 1988 amb la ciutat immergida en la transformació 
urbanística associada als jocs olimpics, quan l'arquitecte i veí del 
barri, Xavier Basiana, va convèncer Norman Fester perquè signés 
l'estudi de la possible transformació de la zona ferroviària de la 
Sagrera i, gràcies a la seva mediació, Basiana va poder presentar els 
plànols a !'aleshores alcalde de la ciutat Pasqual Maragall. 

Setze anys després, el 19 de maig de 2004, la Subcomissió 
d'Urbanisme de Barcelona va aprovar definitivament el Pla urba
nístic de Sant Andreu-Sagrera, amb modificacions puntuals del 
Pla general metropolità (PGM). 

El projecte aprovat preveia la remodelació de l'espai comprès al 
voltant de la nova estació prevista del I LRRúCARRll D'Al n \ TLOCI

T\T (FAV) AI s1 L PA' rrR BAR1 11 o:--\ 186I, entre el pont del carrer 
de Felip li fins al nus de la Trinitat, inclòs l'entom ferroviari, des 
del passeig de Santa Coloma fins al carrer d'Espronceda. En total, 
abraçava una superfície de 986.016 m' , dels quals 897.927 m' se
rien de sòl públic -388.958 m' es destinaran a zones verdes, es
pais lliures i equipaments públics- i 88.089 m' de sòl privat. 

L'estació intermodal (Metro Ll:SI,\ 9 1 INTFRCAXVIADOR DE LA 

SAGlffRA l 1071) i la cobertura de les instal·lacions ferroviàries des 
de Trinitat fms a l'estació farien possible relligar definitivament 
l'espai entre els barris de Sant Andreu i Sant Mart!, separats física
ment des de la construcció del ferrocarril al segle x1x. 

La vialitat principal de la zona es disposaria en dos eixos, amb vies 
soterrades i en superflcie, en paral·lel al sistema ferroviari, i dona
ria continuïtat a l'entrada des del Nus de la Trinitat a través dels 
carrers de València i de Mallorca. Els carrers de Pare Manyanet i de 
l'Onze de Setembre travessarien el parc, construït sobre la llosa, i 
unirien la xarxa viària de la resta de la ciutat a través dels carrers 
de Garcilaso i de Santander. També es preveia la construcció d'u
na rotonda a l'encreuament del carrer de Sant Adrià. 

En superflcie es construirien edificis destinats a activitats terciàries 
(oficines i hotel) i la franJa central del parc contindria un equipa-

ment esportiu. A banda i banda del parc i al passeig de Santa 
Coloma es localitzarien les edificacions destinades a habitatge, 
lliure, protegit i de lloguer. En l'àmbit del triangle ferroviari es 
construirien edificis d'oficines i un espai d'equipaments. 

L'edifici més emblemàtic de tota l'actuació va ser el que l'arquitec
te canadenc Frank O. Gehry va presentar el mes de maig en el 
marc del Fl)Rl \l U:\I\ 1 R~ \t rn u, CL I TURh 11961. Un gran edifi
ci de trenta-quatre plantes i formes irregulars, de vidre i metall i 
amb un edifici adjunt als peus que seria la seu del futur Museu del 
Ferrocanil i la Mobilitat de Barcelona. Els terrenys de l'antic trian
gle ferroviari eren de RENFE però havien passat a ser gestionats 
pel Consorci Alta Velocitat Barcelona, format per l'Ajuntament, la 
Generalitat i el Ministeri de Foment. 

Projecte Can Portabella. Tres-cents pisos i una 
zona verda en lloc de l'antiga fàbrica 
El 28 d'octubre, l'alcalde de Barcelona Joan Clos (Partit dels 
Socialistes de Catalunya) va presentar el projecte d'urbanització de 
l'antiga fàbrica de Can Portabella, a les immediacions de la futura 
estació de tren de la Sagrera. Segons el projecte, emmarcat dins del 
procés de transfonnació del barri de Sant Andreu-Sagrera, el con
junt industrial, ubicat des del segle x1x davant del passeig de 
l'Onze de Setembre, entre els carrers de Virgili, de Pare Manyanet 
i de Josep Soldevilla, es converthia l'any 2007 en una gran zona 
verda de 6.310 m' , al voltant de la qual es construirien tres-cents 
habitatges, un 25% dels quals serien de protecció oficial, 3.300 m' 
de sostre comercial i un nou equipament de barri. Es preveia con
servar la xemeneia com a record de l'amiga colònia industrial. El 
projecte tenia un pressupost global de 41,5 milions d'euros, dels 
quals l'Ajuntament en posaria 3 per a indemnitzar els afectats, i la 
resta aniria a càrrec d'un promotor privat. 

Projecte Bon Pastor 
La transformació del districte de Sant Andreu-Sagrera incloia tam
bé la TRJ\\l~FOR\1,\LIÚ lRl!ANA Ol·l B.\RRI r>FL Bol\ p,,,TOR l l 951, que 
passaria a convertir-se en teixit urbà d'ús mixt seguint el model del 
barri 22@, amb la creació d'uns deu mil habitatges. 

Reaccions veïnals 
L'associació de veïns del distric1e es va mostrar, en linies generals, 
satisfeta amb el projecte de transformació de la zona, per bé que 
va manifestar el seu desacord amb alguns aspectes puntuals del 
mateix i va anunciar que vetllarien perquè les plusvàlues que es 
generessin a la zona, i de les quals RENFE seria la màxima bene
ficiada, repercutissin en equipaments públics per al barri. 

Segons apuntava Oleguer Méndez, president de l'Associació de 
Veïns de la Sagrera: 'Tenim una zona esponiva que és de joguina 
i s'ha d'ampliar, i també podem fer equipaments culturals al cos-
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tat". Igualment, reclamaven que la llosa pensada per a cobrir l'esta
ció fos més consistent, capaç de suponar "un parc de debò, amb ar
bres". Tanmateix, també es van manifestar críticament contra els ho
tels gratacels i Ics oficines previstos al voltant del pont del Treball i 
per la necessitat de cobrir els 300 m de via que queda1ien a cel oben 
segons el pla. 

Un altre dels aspectes criticats per Méndez va ser l'edifici, obra de 
Frank Gehry projectat sobre les vies del FAV a l'antic triangle fe
rroviari de la Sagrera. Segons Méndez no es tractava tant d'un 
problema estètic com de dimensions en relació amb l'actual teixit 
urbà. «És massa gran, una altura de planta baixa més trenta-qua
tre és una autèntica barbaritat al costat d'uns barris amb una es
tructura de poble», va manifestar. Méndez va acusar el govern 
municipal de gestionar la ciutat «afavorint l'especulació pròpia i 
l'aliena». 

Les previsions de l'ajuntament eren que el FAV arribés a la Sagrera 
l'any 2009. El mes de desembre del 2004, la societat Barcelona
Sagrera Alta Velocitat va encarregar la redacció del projecte bàsic de 

En la imatge, els terrenys de l'antic triangle ferroviari de RENFE. Foto: Enric Roca 

TRANSFORMACIÓ URBANA OE SANT ANDREU-SAGRERA (BARCELONA) 

l'estació de la Sagrera, que hauria d'estar feta en deu mesos, que cos
taria 2,4 milions d'euros i que suposaria el pas previ per a licitar les 
obres. Els integrants de la societat també van fer les primeres apor
tacions de sòl de l'àmbit de Sant Andreu-Sagrera, que es transforma
ria amb les obres del FAV L' Ajuntament, per la seva banda, va cedir 
els solars de Can Ponabella, mentre que, al sector del triangle ferro
viari, RENFE i la Generalitat van aponar terrenys on es preveien 
80.000 m per a usos terciaris. 

MXA 

Més informació: 

www.lx:n.es/urbanismt:/ 
www. bcn.cs/publicac1011s/Bl/4 7 /samandrcu.ht m 
www.san1-andreu.com/tgv/inde,-.l11ml 
www.bcn.es/publicacions/Lamunicipal/61/cli_s:mdrcu.htm 
WW\\.lafa\'b com/forum.php 
W\\'\V. sant-and reu.com/stap2 l/stap-es-stap/ 
www.sam-anclreu.com/tgv/prcmsa05-29020-f. ht m 
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Contmua la transformació urbana de l'h1stònc barn de Santa Caterina, al districte de Ciutat Vella 
de Barcelona. Mentre que a remodelació ntegral del mercat del mateix nom s està a punt 
d'acabar, s han m1c1at les obres d'urbamtzac1ó de la nova avinguda Francesc Cambó que enllaça 
el mercat amb l'avinguda de la Catedral. Entretant. les associacions de verns continuen mostrant 
la seva preocupació per l'endarreriment de les obres i la degradació del barri de Santa Caterina. 
El mes de desembre s'anuncia que els barris de Santa Caterina i Sant Pere rebran els ajuts 
previstos en la primera convocatòria de la llei de barris de la Generalitat de Catalunya i estan 
inclosos en els del Pla d'habitatge de l'Ajuntament. 

Antecedents 11 2003 J 13 

L' històric barri de Santa Caterina, al districte de Ciutat Vella de 
Barcelona, supera els 21.000 habitants en una superflcie de prop 
de 112 ha, fet que dóna lloc a una de les densitats més elevades 
de la ciUlal. 

En el marc de les transformacions per a la millora de les condi
cions de vida dels barris que ha dut a terme l'Ajuntament de 
Barcelona, des de la dècada dels vuitanta, al districte de Ciutat 
Vella, es van iniciar les actuacions de rehabilitació de Sama 
Caterina per mitjà de l'empresa de capital mixt Promoció de Ciutat 
Vella S.A. (Procivesa) primer, i Foment de Ciutat Vella S.A. 
(Focivesa) des de l'any 2000. L,¡ societat s'ocupa de gestionar, i en 
molts casos també d'executar, diversos encàrrecs de l'Ad
ministració municipal: la direcció de planejament i projectes, la 
gestió de sòl, la gestió d'obres i la gestió de l'Oficina de 
Rehabilitació. 

Malgrat els projectes i les obres de millora en marxa, un retard en 
l'execució dels plans de rehabilitació urbana va conuibuir al dete
rioramem cie la zona. En els últims anys el barri de Sama Caterina 
ha patit un període caracteritzat per la decadència urbana. amb 
una pèrdua de teixit comercial, un increment de l'índex de la de
linqüència, episodis de mobbing i especulació immobiliària, el Lan
camem o èxode d'entitaLS històriques i la recepció d'un alt percen
tatge d'immigració extracomunitària. 

Els projectes de millora al barri de Santa Caterina 
La remodelació imegral del mercat de Santa Caterina era, jun
tamem amb l'obertura de la Pona Cambó, la peça angular del 
projecte per a la reordenació i la re\'italització social i comer
cial del barri. El mercat va tancar temporalment el gener de 
1999, després cie trema-tres anys de funcionament, per a és
ser rehabilitat. 

La construcció del nou mercat s'ha dut a tem1e seguim el projec
te dels arquitectes del taller EMBT (Enric t\liralles -mon el juliol 
de 2000- i Bcnedena Tagliabue), que \·an respectar, com a aspec
tes artístics més significalius, la conservació i la rehabilitació cie la 
façana ponicada original del mercat i la seva complementació amb 
una coberta avantguardista. lnicialment, les obres ha,~en de ílna
litzar el 200 l, però l'aparició d'importants restes arqueològiques 
duram els cndenocs Ics va retardar. El mes d'octubre cie 2004 va 
començar la segona i darrera fase de la refom1a. 

Un altre espai de la transformació del barri era el formal per la pro
longació cie l'avinguda Francesc Cambó més enllà del límit que 
marca\·en els carrers Alvarez de Castro i Giralt el Pellisser, sobre 
una superfície de 5.404 m'. L'acLUació va preveure la creació d'un 
bulevard d'uns 160 m de llargada i una amplada maxima de 20, 
amb un pressupost cie més de 2.1 milions d'euros. 

D'altra banda, l'Oílcina de Rehabilitació de Focivesa ha estat im
pulsant la rehabilitació i el mamenimem dels edificis i HA TAl , 

l9<l] cie Santa Caterina, donant suport tècnic i econòmic per a la 
recuperació de façanes, la instal·lació d'ascensors o la conservació 
de cobenes i estructures. Paral·lelament, l'Ajumamem de 
Barcelona va aprovar el mes de novembre el Pla de l'habitatge de 
Barcelona 2004-2010, que es concreta a Ciutat Vella en la millora 
de la gestió cie l'habitatge públic, un programa cie rehabilitació i 
d'orientació i serveis als ciutadans. 

El debat públic sobre els projectes en curs 
A mitjan novembre la Comissió de qualitat urbanística de 
l'Ajuntamem de Barcelona - grup d'experts externs a l'AJuntamem 
que presidia Josep Amoni Acebillo- va debatre i va desaprovar la 
instal-lació de la pèrgola-marquesina gegant d'acer i fusta, obra 
d'Et\lBT, projectada davant el mercat de Santa Caterina. Segons 
Accbillo aquest projecte tancava l'avinguda Cambó. En defensa 
del seu projecte, Tagliabue va declarar que «la pèrgola és una pan 
important del mercat perquè l'enllaçaria amb l'avinguda Cambó i 
la Via Laietana» i, per contra, una escultura no compliria les ma
teixes funcions. 

Paral·lelamcm a aquesta polèmica, la plataforma l'Espai de l'Emesa 
-que aglutina l'Associació de Velns del Casc Amic, el Fòrum 
Vernal de la Ribera, Recursos d'Animació lmercultural (RAI), cl 
Col·lecliu Forat de la Vergonya i Velns en Defensa cie la Barcelona 
Vella- va anunciar cl mes de novembre que estaven «en peu de 
guerra». Segons va declarar la seva portaveu Maria t\ las, «aquest 
Ajuntament ha anat sempre de cara a la pedra, mai a favor de Ics 
persones». Els velns van reh~ndicar transparència en la despesa, 
participació ciutadana en el planejamem i més agililat després de 
quinze anys d'obres. 

Santa Caterina rep els ajuts de la primera 
convocatòria de la Llei de millora de barris 
El mes de desembre va ser aprovada la candidatura del barri cie 
Santa Caterina i Sant Pere per a rebre els ajms pre\'iSLOS en la 

11 •1 " t1 l HH , àrees urbanes i viles que requereixen 
atenció especial, que \'a ser impulsada pel Govern i aprovada pel 
Parlamem cie Catalunya el mes cie maig de 2004. El projecte de re
modelació del barri -que té una població d'unes quinze mil per
sones- està pressupostat en 14,6 milions d"euros, dels quals la 
Generalitat subvencionarà el 50% (7,3 milions d'euros). 

L'objectiu ccmral del projecte és dotar el barri dels recursos neces
saris per a assolir la recuperació econòmica, social i urbanística, 
compromesa per la seva situació d'origen, les noves realitats so
cials i les conseqüències del llarg període d'obres que ha estat ne
cessari per a la conílguració i l'alliberamem de l'espai públic i per 
a la renovació del mercat. 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

Imatge de l'antic mercat de Santa Caterina, abans de la seva reforma. Foto Àlex Tarroja. 

Noves propostes per al «forat de la vergonya» 
Entre els projectes més significatius que impulsa l'Ajuntament alba
rri destaca la urbanització del «forat cie la vergonya», un solar resul
tat de l'endenoc i les expropiacions del carrer Pou cie la Figuera i els 
voltants. El sector que serà urbanitzat està entre els can·ers de Jaume 
Giralt i Metges i cies de Carders a Sant Pere Més Baix. Entre els ob
jectius de la rehabilitació s'inclourà la pavimentació, cl clavegueram, 
l'enllumenat, el mobiliari urbà, la creació de petits jardins i la provi
sió d'un equipament col·lectiu, probablement una ludoteca. 

El capítol d'equipaments s'emporta la major pan del pressupost. A 
més de la ludoteca, es proveiran nous equipaments al centre cívic 
del Convent de Sant Agustí i a l'edifici de la Penya Cultural 
Barcelonesa. Entre els tres es repartiran 9,6 milions d'euros. 

!:horitzó per a l'acabament de les obres 
Està previst que el mercat de Santa Caterina s'inauguri a la primave
ra de 2005, junt amb uns altres dos edificis nous que inclouen un 
total de cinquanta-nou apartaments per a persones grans, la central 
de recollida pneumàtica de residus i la creació de l'espai-museu de 
les restes arqueològiques de l'antic convent de Santa Caterina. 
Tanmateix, les dues últimes [ases de l'actuació al voltant del mercat 
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-uns jardins a l'espai del Pou de la Figuera i la zona que formen els 
caners Mercaders, Tragí. Avellà, Maçanet, Pare Gallifa i Arc de 5am 
Silvestre- s'urbanitzaran a panir del primer trimestre del 2006. 

S'espera que el conjunt de projectes que afecten el barri estigui 
enllestit el 2007, segons es va anunciar en una multitudinària reu
nió convocada pel districte de Ciutat Vella a la sala d'actes del 
Centre Francesca Bonnemaison el 16 de setembre de 2004, amb 
la participació de Jordi Parayre, gerent del districte, Josep Maria 
de Torres, director general de Focivesa i cis arquitectes encarre
gats de les obres. 

Més informació: 

W \ \\\. fomente i u tat \"C lla. net/cat/ 
w,1 w fomentciutat \·clla.nct/pdf/mcmon.1. pdl 
W\\ 1,.cascanuc.net/ 
http:\\w 3.bcn cs/f11xnsk1u1at, ella/camho.8ï5.pdí 
W\\ w.lafaYb.com 
ww\\.ub es/geo~rit/mp c.uc.htm 

MXA 
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L.:Ajuntament de Barcelona anuncia la creació del nou barri del Bon Pastor a l'extrem nord de la 
ciutat. en una àrea d'aproximadament 75 ha qualificada com a sòl industrial al districte de Sant 
Andreu, que passarà a convertir-se en teixit urbà d'ús mixt seguint el model del 22@ del 
Poblenou. Està previst que aquesta transformació permeti construir al voltant de deu mil nous 
habitatges. La proposta de creació del nou barri suposarà la substitució de les cases barates del 
Bon Pastor per nous habitatges, una reforma impulsada pel Patronat Municipal de l'Habitatge 
des de fa anys. 

Nous barris, més habitatges 
El 12 de gener, l'Alcalde de Barcelona Joan Clos (Partit dels 
Socialistes de Catalunya, PSC), en el decurs de la conferència 
anual al Col·legi de Periodistes per a apuntar les prioritats de la 
seva tasca de govern durant el mandat 2003-2007, va anunciar 
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que les actuacions municipals futures se centrarien en el man
teniment de l'espai urbà, l'atenció a les persones i el que va ano
menar el problema de 1'11 \BIT·\ u [Q9J . Per a donar resposta a 
aquesta necessitat, va avançar la creació de dos nous barris que 
va qualificar '·del segle xx1", i va vaticinar que l'actuació "serà 
tan contundent com el r1 , 12@ [ 197[". Una d'aquestes Lransfor
macions urbanes es realitzaria al nord de la ciULat, al barri del 
Bon Pastor, mentre que l'altra es realitzaria al barli de la \IAR1,A

ZL',.\ FR. 7':L I l l 901 . La presentació d 'aquests dos projectes fou 
criticada per la resta dels socis de govern de l'Ajuntament de 
Barcelona -format per PSC, Iniciativa per Catalunya Verds 
(lCV) i Esquerra Republicana de Catalunya (ERC)-, que non'
havien estat informats prèviament. 

El projecte de transformació urbana al barn del Bon Pastor anun
ciat per l'alcalde preveia deu mil nous habitatges i nous equipa
ments en el marc del Pla de fuLur del Bon Pastor, iniciat l'any 2000 
i que l'Ajuntament de Barcelona definia com a "procés dinàmic de 
responsabilitat compartida entre tots els agents implicats per a la 
rehabilitació i millora urbana d'aquesta zona". Entre els projectes 
en curs previstos al Pla, figuren l'arlibada de la u--:1A 9 mt \IFTRO 

[ 107[ , la modernització del polígon industrial, el parc lineal sobre 
el tram ferroviari d'acord amb el Pla cie TR.\--:,wR~Lll 1ú DF s.,--:T 

A--:DREl -'>.lt,RLR.I l I 931 , el triangle ferroviari i l'àrea de serveis an
nexa, el Pla de reforma d'Enric Sanchis, el complex de comerç i 
lleure de la Maquinista i la recuperació ambiental AL rARt Dll RIL 

Br ,,), 12003: 841. 

El barn de Bon Pastor, dins el districte de Sant Andreu, s'estén so
bre una superfície de 200 ha i compta amb una població de deu 
mil habitants. L'àrea de creació de nous habitatges prevista al ba
rn, d'unes 75 ha, està limitada pel riu Besòs, el carrer de Sant 
Adrià, el passeig de la Verneda i les vies del tren. Actualment està 
formada per hamades i zones de tipologies diferenciades: la ba
rriada d'Estadella, la barriada Sanchis, la de les Cases Barates, tam
bé anomenat Grup Milans del Bosch, les Carolines i una zona in
dustrial que és on es proposa concentrar la major edificació 
residencial. L'Ajuntament de Barcelona i els veins de les cases ba
rates feia més de sis anys que negociaven un acord per a la remo
delació d'aquest àmbit. 

El Pla especial de reforma de les cases barates del 
Bon Pastor 
El conjunt d'habitatges anomenat les Cases Barates fou constrult 
el 1929 pel Patronat Municipal de l'Habitatge-creat el 1927-, a fi 
d'acollir els obrers de l'Exposició Universal de l'any 1929. Aquell 
any, a través de la Llei de cases barates, el Patronat va promoure la 
construcció de quatre grups d'habitatges, un total de 2.192 cases 
repartides entre la Zona Franca, el Baró de Viver, el Turó de la 
Peira i el que posteliorment - a partir de la construcció el l 935d'u-
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na parròquia amb aquest nom - es va anomenar les Cases Barates 
del Bon Pastor. Totes les operacions eren fonnades per cases de plan
ta baixa adossades, d'entre 37 i 54 m' de superflcie, organitzades en 
quadrícules, situades en àmbits notablement alllats de la ciutat i sen
se equipaments ni transport. 

El conjunt de les cases barates del Bon Pastor, situat entre Sant 
Andreu, el Besòs i Santa Coloma de Gramenet, tenia limitat l'ac
cés a través d'un carrer. El barri comptava amb escoles, mercat, 
poliesportiu i 784 cases pintades de colors, d'una sola planta, al
gunes amb jardí. 

L'any 2003 el Patronat Municipal de l'Habitatge de Barcelona va 
presentar el Pla especial de reforma de les cases barates, un pro
jecte per a transformar el barri i substituir les cases per nous edi
ficis de quatre plantes amb pisos de 70 m'. Segons Eugeni Forra
delles, president del Patronat, aquesta seria una bona oportunitat 
perquè el veïns poguessin adquirir un nou habitatge en propietat. 
També va explicar que, en cas de no poder comprar. els veïns cen
sats el podrien llogar i es preveien mecanismes espacials per a les 
persones més grans de 65 anys o amb minusvalies. Amb l'anunci 
d'aquesta actuació es volia posar fi a un llarg procés de negocia
ció amb els veïns afectats. 

Els vems, molts dels quals d'avançada edat, que temien la immi
nent pèrdua dels seus habitatges i la impossibilitat de fer front a 
una hipoteca o un lloguer en els nous pisos projectats, qualifica
ven el projecte d'operació especulativa. Aquest malestar va donar 
lloc a diferents protestes i reivindicacions que s'havien anat repe
tint els darrers anys. 

El mes de juny de 2004 van començar els primers enderroca
ments. Aquell mes, les tensions veïnals van tornar a aflorar: 
l'Associació de veïns del Bon Pastor i l'associació Avis del Barri 
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es van intercanviar acusacions i denúncies i es van boicotejar 
canells i pancartes. Un grup de dones va ocupar durant dues 
hores una de les cases barates afectades en protesta pel Pla de 
reforma del barri de l Bon Pastor, fins que la Guàrdia Urbana les 
va desallotjar. 

El dia l de setembre, Joan Clos va comunicar defmilivament la cre
ació del barri «amb barreja d'usos i seguim un model inspirat en 
l'Eixample". L'anunci, fet aquesta vegada amb l'acord de la Comissió 
de Govern de l'Ajuntament de Barcelona, va aportar més detalls so
bre el projecte, que preveia deu mil nous habitatges dels quals, se
gons un conveni subscrit entre els velns, l'Ajuntament i el Govern de 
la Generalitat, més d'una quana pan serien de protecció oficial. 

A !"octubre es va sotmetre la reforma a un referèndum entre les 
748 cases barates, amb el resultat de 429 vots favorables, 171 en 
contra i l vot nul. 

En el marc de les previsions del pla de futur del barri, es preveu que 
les quatre fases del projecte es desenvolupin en deu anys. Les ca
racterístiques definitives de la transformació no es van fer públi
ques durant el 2004 per a evitar l'especulació sobre els te rrenys. 
Segons l'alcalde de Barcelona, Ja tramitació del projecte dels edificis 
de nova construcció s'havia d'iniciar a principi del 2005. 

MXA 

Més informació: 

,,ww hcn.cs/urbamsmc/ 
w3.hs:n.cs/\'O l/Scrn'.1s/1'.ot trn:s/\ O l NouucsL11statNouciesCtl/ 
0,2138, 1886716_1893804_1_369134➔7 .00 htmPaccio=de
tall&homc= 
www.hcn.es/publicac1ons/Bl/4 7 /sant,mdrcu. ht m 

L'Ajunlamenl de Barcelona i els veïns de les Gases Barates, en la imatge, feia més de sis anys que negociaven un acord per a la remodelació d'aquest àmbit Folo: Àlex Tarroja 395 
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La celebració del Fòrum Universal de les Cultures suposa la transformació d'un sector de 
Barcelona limílrof amb Sant Adnà de Besòs a partir de la recuperació del front marítim 
septentrional de la ciutat, la culminació de l'arribada de l'avinguda Diagonal al mar I la integració 
en la trama urbana de la depuradora i la planta incineradora del Besòs. La controvèrsia al 
voltant de la qualitat arquitectònica dels espais del Fòrum, el seu encaix en l'entorn més 
immediat i la discussió sobre el seu impacte urbà i social han alimentat un debat paral·lel a la 
celebració de l'esdeveniment. 

Antecedents ~ 2003: 116 

Els orígens del Fòrum Universal de les Cultures es remunten a 
l'any 1996 en el marc del desè aniversari de la nominació de Bar
celona com a seu olímpica. 1: alcalde aleshores vigem a la ciutat de 
Barcelona, Pasqual Maragall, va plantejar la necessitat d'organitzar 
un esdevenimelll innovador que confirmés la projecció interna
cional de la ciutat aconseguida amb els jocs olímpics. La intenció 
va ser crear un marc de diàleg i d'exposició de conceptes entorn 
de tres eixos fonamentals: la pau, la diversitat cultural i la sosteni
bilitat ambiental. 

El Fòrum Universal de les Cultures va portar associat, així ma
teix, un ambiciós projecte de t ransformació urbana amb què es 
completava un llarg procés de renovació i mi llora de la franja li
toral de l municipi de Barcelona protagonitzat per les successi
ves transformacions i ampliacions del Pe •RI lli B.IR( 1 1~,1 l Ióól, 
i per altres operacions urbanístiques com les fetes al Moll cie la 
Fusta als anys vuitanta, el Pon i la Vila Olímpica als anys nor
anta i Diagonal Mar i el Pinc l 1111111 lli Br,,>, 12003:8-+I du
rant els darrers anys. L'Ajuntament cie Barcelona i el seu arqui
tecte en cap, Josep Amon Acebillo, van confiar a partir de l'any 
1997 la concepció i la planificació cie l'espai a un equip d 'arqui
tectes encapçalat per mateix Acebillo, Eduard Bru, Josep Lluís 
Mateo i Enric Miralles. 

Aquesta transformació urbana esdevinguda arran cie la construc
ció dels equipaments del Fòrum i dels espais on havia de tenir lloc 
l'esdeveniment va ser objecte de debat de l'opinió pública i va cen
trar l'atenció dels mitjans de comunicació i va provocar posiciona
ments a fayor i en comra 1ant de la celebració cie l'acte mateix com 
de les transformacions urbanes que se'n van derivar. 

Els espais i els equipaments del Fòrum 
Tot i que el Fòntm Universal de les Cultures es l'a celebrar en un 
recinte tancat, l'operació urbanlstica va constar de diferents pro
jectes localitzats en unes 30 ha entre la coníluència de l'avinguda 
Diagonal, la rambla Prim i la desembocadura del Besòs. 

A banda del recinte residencial i del centre comercial Diagonal 
Mar, operatius abans del 2004, del Campus Universitari de Lle
vant de la Universitat Politècnica de Catalunya (UPC), encara 
pendent de construcció a final d'any, i d'altres equipaments ho
telers i d'oficines, els principals projectes que van donar fonna 
a aquest nou espai van ser l'edifici Fòrum, projectat pels suïssos 
Jaques Herzog i ?erre cie Meuron, que hauria d'acollir en el fu
tur un centre expositiu i un auditori; el Centre de Convencions 
Internacional de Barcelona, obra de l'arquitecte Josep Lluís 
Mateo, unit a l'edifici Fòrum per una rambla subterrània; la 
gran esplanada de 14 ha, obra cie José Antonio Martínez Lapeña 
i Elías Torres, que cobriria una planta depuradora i esdevendria 
un dels espais oberts urbans més grans del món, cl qual acolli-

ria les pèrgoles fotovoltaiques cie grans dimensions concebudes 
per a monumentali1zar la producció d'energies renovables; dife
rents parcs que farien de nexe en1rc els equipaments i els espais 
del Fòrum; la zona de banys, dissenyada per Beth Galí, que su
posaria la recuperació total del front marítim de la cimat per a 
l'ús públic, i, finalmen t, el port esportiu que rebria el nom cie 
Port Fòrum i que hauria d'esdevenir, amb el centre de conven
cions, un dels motors de la dinamització cie l'espai Fòrum un 
cop finalitzat l'esdeveniment. 

Equipaments pendents de cons trucció 
El projecte original d'urbanització del Fòrum comptava amb la 
construcció del PIRL /t> >1 ic,1, \l 1~ PI B. R< 1 ,., 1 l l 301, encara 
pendent d'execució per la manca de les corresponents auto1itza
cions. 

Pel que fa al Campus de Llevam de la UPC, locali1zat entre el ba
rri de la Mina i la Ronda Litoral, a la frontera amb Sant Adrià de 
Besòs, els acords que havien de signar la societat municipal 
22@bcn i la UPC van quedar pendents, en acabar l'any 2004, de 
la decisió de l'equip rector de la universitat sobre quina seria la fa
cultat que finalment s'hi localitzaria. 

Continguts 
El dia 8 de maig de 2004 es va inaugurar oficialment el Fòrum 
Unil'ersal cie les Cultures i el dia 9 es va obrir el rccime al públic 
que va poder observar els diferents espectacles i exposicions que 
integraven els continguts. 

El Fòrum Universal de les Cultures va plantejar la seva oferta en 
tres grans tipus d'esdeveniments: eJq)osicions, espectacles i de
bats, tots ells integraLS al mateix temps en tres eixos temàtics: la 
pau, la diversitat i la sostenibilital. Aixf, en els diferents espais 
construïts i habilitats pel Fòrum es van poder visitar diverses ex
posicions, de les quals van destacar, pel seu comingut en matèria 
territorial, l'exposició Habitar el Món, de la qual era comissari el 
biòleg Ramon Folch i on es presemava sirnèticamem la relació en
tre desenvolupament humà i consum de recursos naturals; l'expo
sició Ciutats-Cantonades, coordinada per l'arquitecte Manuel de 
Solà Morales, on es van exposar una sèric cie maquetes i audiovi
suals en què es reílectia el paper de les aglomeracions urbanes i de 
les ciutats com a cemrcs cl'imercanvi social i de diversitat cultural, 
i la mostra Barcelona In Progress que presentava tots els grans pro
jectes urbans d'infraestructures i equipaments en construcció i en 
projecte per al futur immediai de la ciutat cie Barcelona i la seva 
àrea metropolitana. 

Pel que fa a l'organització de debats sobre els eixos temàtics del 
Fòrum, la direcció execu1iva del Fòrum va confiar a la geògrafa 
Mireia Belil la direcció dels anomenats Diàlegs, que consistien en 
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debats públics protagonitzats per personalitats i expens d'arreu del 
món amb la intenció de posar en comú visions i concepcions de di
ferents sectors de la societat i diferents àmbits territorials. En aquest 
sentit es van organitzar tres diàlegs sota l'epígraf "Entorns urbans i 
territori", així com altres tres al voltant del medi ambient i dels re
cursos naturals. 

Balanç de l'esdeveniment 
Si bé el director general del Fòrum, Jordi Oliveras, va fer, a la prime
ria d'abril amb ocasió de les jornades de penes obertes del recinte, 
una previsió d'assistència de 5 milions de visites, a la cloenda de l'es
deveniment el 26 de setembre de 2004 s'havien comptabilitzat 
3.300.000 entrades corresponents a 2.400.000 persones. 

Malgrat no assolí r els objectius previstos, Oliveras valorava positiva
ment, en declaracions fetes el mes de setembre, l'impacte internacio
nal de l'esdeveniment i l'alt nivell de les exposicions i dels partici
pants als diàlegs. 

A final del mes cie setembre l'alcalde de Barcelona, Joan Clos (Partit 
dels Socialistes de Catalunya, PSC) va manifestar què l'èxit del 
Fò1um, més enllà de l'esdeveniment cultural, s'havia de valorar per 
l'extraordinària millora que considerava que havia suposat per a l'es
pai urbà de la vora del Besòs i va anunciar que, un cop acabat el 
Fòrum, s'iniciaria una etapa de consolidació de l'espai amb la cons
trucció de nous habitatges protegits. 

Promocions d'habitatges 
La construcció de nous habitatges en els entorns del recinte del 
Fòrnm hauria de ser, segons els alcaldes de Barcelona, Joan Clos, i 
de Sant Adrià de Besòs.Jesús María Canga (PSC), l'element consolí
dador d'un nou espai de venebració entre els dos municipis. 

A 1al efecte es van presentar a íinal del mes de setembre tres promo
cions d'habitatges en els entorns del Fòrum. 

La primera d'aquestes operacions es localitzava en l'espai annex al 
fòrum, entre els carrers de Llull i Taulat i Ja rambla Prim, en uns so
lars que van ser utilitzats per a acollir algunes de les oficines del 
Fòrum durant l'esdeveniment. Aquesta promoció, de caràcter privat, 
preveia la construcció de 45 l pisos. En segon lloc, en el marc del Pla 
de millora urbana del barri de la Mina es va preveure la construcció 
de 1.576 habitatges, dels quals 628 serien subjectes a alguna mena 
de protecció pública. Finalment, al barri de la Catalana, al terme 
municipal de Sant Adrià de Besòs, es van preveure també 1.380 
nous habitatges, 527 dels quals serien de promoció pública. 

Si bé, segons les administracions municipals, aquestes promocions 
s'emmarcaven en les diferents operacions relacionades amb la trans
formació urbana del Fò1um 2004, altres col·lectius veïnals, com la 
Plataforma per a l'habitatge i els equipaments de Diagonal-Maresme
Besòs, desvinculaven del Fòrum les operacions de la Mina i la Cata
lana, atès que aquestes responien a altres plans de millora urbana 
aprovats independentment. En canvi, la promoció d'habi1atges de 
l'illa Llull-Taulat-Prim sí que es va identificar amb el Fòrum Univer
sal de les Cultures per la seva localització, a tocar de l'edifici Fòrum, 
i per la manca d'habitatge social en una promoció de caràcter privat 
localitzada en els terrenys que antigament ocupaven les cotxeres de 
Transpons Metropolitans de Barcelona i que l'Ajuntament de Barce
lona va ha\'er de vendre per tal de sufragar les despeses del Fòmm. 
Aquestes af1rn1acions, real itzades pel ponaveu de la platafom,a en el 
Centre Cfvic cie la Rambla Prim, uns dies abans de la inauguració del 
Fòrum, van se1vir d'arguments per a exigir la constmcció d'equipa
ments públics en els entorns immediats del Fòrum, la promoció d'-
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habitatge protegit i que un percentatge d'aquests habitatges fos ad
judicat a residents a la zona, tal com es va acordar en la TR,\:-J~rOR
\1.\( 10 t'Rh.\:-JA DEL Poeu, ll l l 971 

Arquitectura i trama urbana 
A mesura que els edificis i les construccions del Fòrum, així com les 
promocions urban!stiques adjacems al recinte, anaven adquirint la 
seva forma deíinitiva, el debat entom de la qualitat arquitectònica i 
urbana de l'operació va adquirir més intensitat. Així, a començament 
del mes de gener, l'arquitecte Juli Capella, president del Foment de 
les Arts Decoratives (FAD), publicava un article en què elogiava la 
culminació de la recuperació del front mmítim de Barcelona gràcies 
a l'ampliació de la zona de platges i parcs f1ns a la desembocadura 
del riu Besòs, tot integrant al mateix indret l'espai públic amb altres 
equipaments, com una central de producció d'energia, una planta 
d'incineració de residus i una depuradora. Capella va considerar el 
Fòrum exempliíicant per la seva aposta per la sostenibilitat, però el 
va criLicar per la manca de barreja d'usos. Segons Capella, la concep
ció del Fòrum i dels seus entorns s'havia fet erròniament a causa de 
la densitat d'equipaments i de la manca d'habitatge i s'havia creat un 
espai massa especialitzat en la celebració d'esdeveniments, com ara 
congressos, e>,posicions o espectacles, i poc pensat per a un ús ciu
tadà espontani, compromès per la manca d'habitatges en l'operació. 
Aquests arguments que també van ser defensats per l'arquitecte 
Oriol Bohigas en un dels diàlegs del Fòrum el mes de setembre es 
basaven en l'absència de continuïtat dels espais constrults, en la ge
neració d'espais residuals i en la manca cie barreja d'usos que carac
teritza qualse,·ol espai amb vocació urbana. Aquesta opinió va que
dar reílectida en una frase de l'arquitecte Josep Oliva en què 
af1nnava que al Fòrum "no es feia ciutat sinó que es construlen ar
quitectures". 

En resposta a aquestes cr!tiques,Josep Anton Acebillo, arquitecte en 
cap a l'Ajuntament de Barcelona durant l'etapa de definició i cons
trucció del Fòrum, es va remuntar als orígens de la degradació de 
l'espai conegut anteriorment pel nom de platja de Pequín, per la im
migració xinesa que s'hi va instal·lar en barraques a íinal del segle XIX 

al voltant d'una antiga fortalesa militar, i que poste1io1ment adquirt 
el nom de Camp de la Bóta. El barraquisme, la degradació ambien-
1al del riu Besòs i de les platges del Poblenou, ocupades pels residus 
de les indústries, així com l'aïllament de l'espai de la trama urbana 
de Barcelona i la instal·lació de tot un seguit d'infraestructures de 
tractament de residus i sanejament feien de l'operació del Fòmm un 
repte difícilment superable des del punt de ,~sta urbanístic, tenint en 
compte que Ja decisió d'ubicar el Fòrum en aquest espai va respon
dre exclusivament a ctiteris polítics, tal com va afirmar a comença
ment d'any l'alcalde de Barcelona, Joan Clos. 

La integració de les grans infraesuuctures de sanejament en l'espai 
públic, l'arribada de l'avinguda Diagonal al mar, la construcció d'un 
seguit d'equipaments destinats a la celebració d'esdeveniments mul
titudinaris, la recuperació del front marítim, la construcció d'un port 
esportiu i d'altres operacions encara pendents d'execució a final del 
2004, com el Campus Universitari de Llevant de la Universitat Poli
tècnica de Catalunya o el zoo marí, s'haurien de veure, segonsAcebi
llo, com un model d'urbanisme integrador destinat a revi.talitzar una 
zona històricament degradada i maltractada per les administracions 
anteriors a l'adveniment de Ja democràcia. 

A més, tal com va escriure a mig gener Xavier Casas, primer tinent 
d'alcalde i president de la Comissió d'Urbanisme de l'Ajuntament de 
Barcelona, la transformació urbana del Fòrum no s'hauria de veure 
com una peça a part en l'urbanisme de la ciutat sinó que aquesta 
operació s'integrava en l'esforç de l'Administració municipal per a 397 
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renovar i millorar tot el llevant barceloní, amb operacions com la ,11-

11, >R,\ L RR\:-A lli 1 ,, PL 11, \ 11r 1.1, Gt nw, l l 081, el projecte de rRA:-,
H"'R\tt\l 10 l RHA'-i I l'i I Pt1B1 ~:\OL 1 22@> l 197] o també la ~R.\'-:\FOR

""' l<) s'RR,INA (JI, <;,\:-;T As;DRl·l •S\(,RFR.\ llO)I. 

Resistènc ies a l Fò rum 
El 2 l de gener de 2004 va tenir lloc a l'Ateneu Barcelonès un ac
te convocat per l'Assemblea de Resistències al Fòrum (ARF) on l'
historiador Bernat Muniesa, el filòsof Santiago López i l'antropò
leg Manuel Delgado van exposar les seves opinions contràries a la 
celebració del Fòrum Universal de les Cultures. Els moviments opo
sitors al Fòrum van enfocar cl seu missatge en la presumpta parado
xa en què va caure l'Ajumament de Barcelona com a principal admi
nistració promot0ra d'un esdeveniment organitzat entom dels valors 
de la pau, la diversitat i la sostenibilital alhora que era finançat en 
bona pan per empreses privades, l'activitat de les quals comprome
tia, molt sovint, els valors esmentats, L'Assemblea de Resistències al 
Fòrum va denunciar, en aquest mateix acte, les administracions 
promotores pel fet de practicar una política poc participativa, tant 
en la definició dels continguts del Fòrum com en el disseny de la 
transformació urbanística que es desenvolupava en relació amb la 
iniciativa. 

Es va criticar, així mateix, la I ransformació urbanística tot argumen
tant que les inversions públiques en les construccions del Fòrum ha
vien hipotecat altres inversions de caràcter social més urgents, a la 
vegada que, per tal de poder sufragar les despeses generades per l'or
ganització de l'esdeveniment, es va destinar sòl públic qualificat d'e
quipaments a usos privats com activitats hoteleres i immobiliàries. 

L'activitat d'aquests grups opositors va ser notòria al llarg de l'any, 
especialment durant la celebració del Fòrum, i va acompanyar la 
inauguració d 'aquest esdeveniment amb una cassolada de protes
ta i amb el repartiment, a l'entrada del recinte, de propaganda de 
denuncia tam de les administracions i personalitats promotores 
com de les empreses patrocinadores, L'únic incident de rellevàn
cia va succeir el 18 de juliol quan un grup d'uns quatre-cents ac
tivistes van ocupar el recinte accedint-hi per terra, van forçar l'en
trada d'una de les tanques de recinte, per mar, navegant amb 
embarcacions improvisades entre la platja de la Nova Mar Bella i 
el recinte del Fòrum, i per aire, per mitjà d'un parapent. Aquest 
incident, que no va registrar enfrontaments importants, va provo
car la compareixença de Jordi Oliveras, qui va assegurar que es re
forçarien els cont rols d'accés al recinte i va denunciar l'actitud 
bel·ligerant dels ocupants, 

En el marc del moviment opositor a la celebració del Fòrum cal des
tacar la negativa de la Federació d'Associacions de Veïns de Barce
lona a participar activament en l'esdeveniment en considerar que la 
celebració del Fòrum suposava un malbaratament de recursos pú
blics i que les obres i les infraestructures que s'hi ha\ien fet no jus
tificarien l'esforç inversor en una zona que, tol i tractar-se d'un espai 
amb greus problemes urbans i ambientals, no aponaria un benefici 
generalitzat per a la ciutadania i, en canvi, suposaria un increment 
dels preus del mercat immobiliali local que beneficiaria exclusiva
mem els propietalis del sòl i dels habitatges, 
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E l futu r d e l'espai Fò rum 
La transformació urbana del Fòrum es va plantejar com un procés 
marcat per la celebració de l'cscleveniment del Fòrum Universal de 
les Cultures l'any 2004, però responia a una estratègia de més llarg 
abast de millora de l'entom mitjançam la construcció d'equipamems 
que dinamitzessin aquest espai, 

Aquests equipaments havien de ser el zoo marí, el pon esponiu, el 
Centre de Convencions Internacional de Barcelona i el Campus de 
Llevant de la UPC. 

A final d'any el centre de convencions funcionava a ple rendime!ll, 
però el zoo marí i el Campus de la UPC encara no estaven const rulls 
a causa de certes manques de definicions en el projecte defmitiu, El 
pon esponiu també estava pendent de l'adaptació dels espais a la 
nova activitat. 

L'empresa Marina Premià, gestora del pon esponiu que adoptaria el 
nom de Pon Fòrum, ja va presentar a final de l'any 2003 el seu pla 
de gestió consistent en amarradors destinats principalment a grans 
embarcacions de lleure i un ús dels espais comercials que, comrària
ment al que s'havia fet al Port Olímpic i al Port Vell, no es destina
ria a activitats de lleure sinó a comerços de productes de qualitat 
destinats p1incipalment als usuaris cie les embarcacions. 

Pel que fa a l'obertura de l'espai que havia acollit el recinte del 
Fòrum, l'organització es va comprometre a deixar lliure cl recinte a 
final del mes d'octubre. Aquest fet, però, no permetria l'ús cie tot l'es
pai, pendent de consolidar i d'acabar algunes de les obres que van 
quedar suspeses per la celebració del Fòrum, com són la cobertura 
total de la depuradora, la construcció de la segona pèrgola fotovol
taica o bé la reparació d'alguns espais públics els acabats dels quals 
van mostrar deficiències al llarg de l'esdeveniment. 

L'horitzó plantejat a final d'any per l'Ajumament de Barcelona per 
tancar definitivament els treballs cie transfonnació urbana del con
junt format pel recime del Fòrum i pels equipaments i habitatges ad
jacents es va situar a final de l'any 2008, 

Al marge dels equipaments pendents de construcció en els entorns 
del Fòrum, l'arquitecte Oriol Bohigas va recordar el desembre de 
2004 que, si bé el Fòrum havia estat concebut per a donar notorie
tat internacional a la ciutat cie Barcelona, la manca d'infraestructures 
de primer ordre com la terminal de la tercera pista de !'11 Rlll,'RI n1 

8.1Rcr1,o:-,;,1 171, l'ariibada del l·lRR<)< ~RRII n· ,11,1 HIO< 11,,11 ,11 \R< 1-

w:-,,1 1861 o la ineficència política deri\·acla de la inexistència d'una 
<'RC,1\;(TZ,\( 10 H RRITORIAI \\IP t'S: r-:--:, \lf-1 RDP()I l\ nt B,u, l·l º' 
l 1151 condicionaven el desenvolupament de la ciutat i els objectius 
plantejats en clau estratègica pel Fòrum Universal de Ics Cultures. 

Més informació: 

www.barcelona2004 org 
www,forumribcrahcsos.nct/ 

JBL 
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l Continua el procés de transformació urbana del Poblenou amb l'aprovació definitiva del Pla de 
millora urbana del sector Llull-Pujades-Ponent, el més ampli dels sis previstos, i l'acord entre 
administracions i sector privat per a promoure el Campus Audiovisual. Diversos col·lectius 
ciutadans continuen reclamant més actuacions de conservació del patrimoni industrial i 
presentant propostes alternatives per a l'ús d'alguns dels espais en transformació del barri, com 
en el cas del conjunt industrial Can Ricart. 

Antecedents íl 2003:110 

El pla 22@-Barcelona preveia, amb la modificació del Pla general 
metropolità de l'any 2000, una profunda transformació fisica i 
funcional de prop de 200 ha de sòl majoritàriament industrial al 
barri del Poblenou, al nord-est de la ciutat de Barcelona. 

El projecte 22@-Barcelona, aprovat el juliol de l'any 2000, s'inte
gra en un procés més ampli de transformació i millora del Llevant 
barceloní, on, a banda de l'esmentat Pla, hi ha projectades o ja en 
execució altres transformacions com la MIIWRA LIRB.1\1,\ r>r u1 

PL\(, l 111 l,) Glc'lRI!, IJ 081, la TR.\1'SFl1R.\IA(.IÓ DE SA:ST Ai'.DREL-

5.\(,RI R.l l l 931, la TR.·\1'sl'ORMAc Ió t RM:S.\ DEL FúRL'\t 2004 l 1961 
o el I R.1M11.1 nn Biso, l 1841. 

Ritme lent d'ocu pació dels espais per 
activitats "@" 
El gener de l'any 2004 Joan Majó aleshores president executiu de 
la societat mercantil municipal 22@bcn, creada per a promoure i 
gestionar el procés de transformació del districte 22@, va fer ba
lanç de l'acompliment dels objectius plantejats pel pla en matèria 
d'establiment d'empreses i activitats "@·· -denses en coneixement 
i en l'ús de noves tecnologies. 

Malgrat les poques noves empreses instal·lades fins al moment al 
distticte 22@ i 101 i que algunes d'aquestes no responien als tipus 
d'activitat plantejats als objectius del Pla, Majó va mostrar-se opti
mista pels acords o previsions d'acord que s'havien assolit entre di
verses administracions i empreses privades per a desenvolupar 
importants projectes que esdevindrien, segons Majó, els "motors 
de les activitats del 22@". 

Entre aquests "motors" Majó va destacar la consuucció d 'un gran 
complex destinat a la producció audiovisual per part de la Univer
sitat Pompeu Fabra (UPF) i del sector privat, la seu de la Comissió 
Nacional del Mercat de les Telecomunicacions o bé, tot i que 
menys probable, l'acollida d'una agència europea. 

L'elevada presència de promocions de les administracions pú
bliques en el total de la inversió del 22@ va ser aprofitada el 
mes d'octubre per Eduard Garcia, regidor del Grup de Conver
gència i Unió al Districte de Sant Martí, que va denunciar que 
el sector públic estava fem l'esforç inversor que corresponia al 
sector privat. 

Parc Barcelona Mèdia a Ca l'Aranyó 
Un d'aquests "motors" de les activitats del 22@ havia de ser el 
Parc Barcelona Mèdia, tal com va anunciar Majó el mes de ge
ner. El Parc Barcelona Mèdia hau1ia de ser un complex de prop 
de 106.000 m' de sòl destinats a la formació, investigació, trans
ferència Lecnològica i activitats productives en el sector audio
visual i de la comunicació, que transformaria sis illes situades 

entre l'avinguda Diagonal i els carrers d 'Almogàvers, Llacuna i 
Ciutat de Granada. 

Aquest complex acolliria un gran equipament, el Campus 
Audiovisual, promogut per la Universitat Pompeu Fabra, el Grup 
MediaPro, la societat 22@bcn i l'Ajuntament de Barcelona, que 
comptaria amb 60.000 m' de sostre, entre els quals es trobarien 
els de l'antiga fàbrica tèxtil Ca l'Aranyó, construida l'any 1878 i 
transformada en Campus de la Comunicació de la UPF. 

En el mateix complex la societat Mediacomplex, formada pel 
Grup MediaPro i la societat 22@bcn, tenia prevista la promoció 
d'un centre de producció audiovisual de 36.000 m' que havia de 
disposar de platós, sales tècniques, serveis i espais d'oficines per a 
empreses vinculades al sector audiovisual. 

Segons l'empresa 22@bcn aquest projecLe havia de resoldre una 
carència històrica d'equipaments de la ciULat de Barcelona desti
nats a la producció audiovisual. El projecte va motivar, tanmateix, 
opinions crítiques pel que fa als volums de les noves construc
cions, que suposaven més de 225.000 m' de sostre. Segons mem
bres del grup de treball de patrimoni del Fòrum de la Ribera del 
Besòs, l'elevada edificabilitat prevista per al complex, sobretot a la 
façana de l'avinguda Diagonal amb cinc edificis de més de 70 m 
d'alçada, desvinuarien el valor arquitectònic de l'amic edifici de 
Ca l'Aranyó. Finalment, en el Ple del 22 de desembre de 2004, 
l'Ajuntament de Barcelona va aprovar el Pla especial del campus 
audiovisual amb els vots favorables del Panit dels Socialistes de 
Catalunya (PSC), Iniciativa per Catalunya~ls Verds (ICV) i Con
vergència i Unió (CiU), l'abstenció d"Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC) i el vot contrari del Partit Popular (PP). 

Pla de millora urbana del sector Llull Pujades 
Ponent 
Dels sis grans plans de millora urbana (PMU) (plans especials de 
reforma interior (PER!) segons l'anterior legislació urbanística) 
previstos al Poblenou per a desenvolupar el projecte 22@, el del 
sector Llull Pujades Ponent va ser l'últim de rebre l'aprovació de
finitiva, el 20 de febrer de 2004. 

Amb un àmbiL de més de 318.000 m' de sòl, el més extens dels 
sis plans de millora urbana, la superfície de transformació es va li
mitar a 87. 700 m' a causa de la complexitat i de la diversitat d'u
sos consolidats que es desenvolupaven a l'àrea en el moment de 
l'aprovació. 

El Pla, que integrava els barris de la Plata i Can Trullàs, es va re
dactar amb la intenció de consolidar els eixos del carrer Uull i del 
carrer Pujades com a connectors del barri amic del Poblenou amb 
la resta de sectors del 22@ i el nucli antic de la ciutat de Barcelona. 399 
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Amb aquesta finalitat, dels més de mil dos-cems habitatges exis
tents, només un 3% van ser afectats per algun tipus de transforma
ció o cam~ d'ús, mentre que es va planejar, en el mateix àmbit, la 
construcció de 263 habitatges protegits. 

El fet que aquest sector gaudís d'un elevat nombre d'activitats pro
ductives consolidades i en funcionament, la seva proximitat al nucli 
més dinàmic del Poblenou i, sobretot, la densitat i qualitat de molts 
dels seus edificis, susceptibles de formar part del patrimoni arquitec
tònic industrial, van orientar la redacció del Pla a recuperar aquests 
espais, uns 11.000 m', per a usos d'equipaments públics. 

Patrimoni arquitectònic i memòria his tòrica 
Arran de la construcció a partir de rany 1986 de la Vila Ohmpica i 
de la ronda del litoral i la consegüent desaparició d'importants com
plexes industrials de final del segle x1x i després sobretot de l'apro
vació del projecte 22@ i de les transfo1macions físiques que plane
java i que comportaven la desaparició de bona part del llegat 
arquitectònic de l'activitat fabril que havia caracte1itzat el desenvo
lupament urbanístic, econòmic i social del Poblenou, tot un seguit 
d'associacions i col·lectius ciutadans van posar en marxa una cam
panya per a preservar el patrimoni arquitectònic industrial del barri. 

Aquesta campanya va comptar amb l'aportació destacada de l'Arxiu 
Històric del Poblenou, l'Associació de Veïns del Poblenou i, sobre
tot, del Fòrum de la Ribera del Besòs, dins el qual es va crear un 
grup de treball de patrimoni fonnat per la geògrafa Mercè Tatjer, l'ar
quitecte Antoni Vilanova, l'historiador Joan Roca a més de Salvador 
Clarós i Lluís Estrada. 

Aquest grup de treball va organitzar al llarg de l'any 2004 les sego
nes I terceres Jornades de Reflexió i Debat entom del llegat indus
trial del Poblenou. Si bé les primeres jornades, celebrades el jun>• de 
2003, havien servit per a elaborar una diagnosi de la situació i del 
potencial del patrimoni industrial al Poblenou, a les segones jorna
des, celebrades el mes de març de 2004 a la seu del Col·legi Oficial 
d'Arquitectes de Catalunya, es van presentar un seguit de projectes 
de conservació, recuperació i gestió d'un conjunt d'espais, catalogats 
en el Pla de protecció del patrimoni industrial i del nucli històric del 
Poblenou, un pla que detectava i planificava l'ús compatible amb Ics 
activitats@ de més de cent espais, edificis i complexes industrials 
del barri . 

Les terceres jornades, ''.)ornades de Reflexió i Debat. Llegat Industrial 
i Innovació", celebrades el mes de novembre al recinte de Can Rican 
van acollir la proposta, elaborada pel mateix grup de treball de pa
trimoni, de creació d'un museu del treball a la fàb1ica Oliva Anés, 
un museu que complementaria la seva activitat amb un centre d'in
terpretació de la metròpoli contemporània prenent com a eix tron
cal el treball, i un centre de recerca sobre el passat, presem i futur de 
l'urbs productiva. 

En paral·lel a la presentació d'aquests treballs, l'Ajumament de 
Barcelona i el Districte de Sant Martí van presentar el mes de setem
bre un cens d'elements arquitectònics industrials dels banis del 
Poblenou i del Clot que consideraven que calia conservar. El regidor 
del dist ricte, Francesc Narvaez (PSC), amb focasió d'aquesta presen
tació, va coincidir amb la valoració arquitectònica i cultural realitza
da pel Fòrum de la Ribera del Besòs i l'Arxiu Històric del Poblenou 
sobre el patrimoni industrial del barri i la proposta municipal. 
També el gerent de l'empresa 22@bcn, Rafael Tormo, va assegurar 
que les antigues construccions industrials s'estaven revalorant grà
cies a la demanda d'aquest tipus d'espais per pan d'empreses que 
trobaven un valor afegit al fet d'instal·lar-se en un edifici d'aquestes 
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característiques. Tot i això l'Associació de Veïns del Poblenou i altres 
col·lectius es van mostrar escèptics i denunciaven que tot i aquestes 
declaracions no s'havia aturat el degoteig de demolicions de fàbri
ques iniciat l'any 2000, com el de La Unión Metalurgica, efectuat cl 
maig de 2004. 

Durant el mes cie juny de l'any 2004, la Direcció de Plans i Projectes 
Urbanístics de l'Ajuntament de Barcelona va encarregar a l'Escola 
Tècnica Superior d'Arquitectura de Barcelona un estudi per a la con
servació del barri del Taulat, el més antic del Poblenou. L' encan-ec 
consistia a elaborar una diagnosi de les condicions urbanístiques i 
del potencial de protecció de la trama urbana i de la volumetria d'a
quest antic nucli que es considerava de gran interès perquè ha\ia es
tat habitat temps enrere per socialistes utòpics. 

thabitatge protegit al Poblenou 
La conservació i la gestió del patrimoni arquitectònic i històric in
dustrials del Poblenou no va ser, però, l'únic aspecte reclamat pels 
col·lectius veïnals del Poblenou al llarg de l'any 2004, que també van 
mostrar la seva preocupació per la substitució del parc d'habitatges 
existent i la promoció d·habitatges socials, 

Si bé al projecte inicial la previsió era que tota la producció de 
nous habitatges vinculats a les promocions del 22@ estarien des
tinades a la construcció d'habitatges socials, la lema implantació 
d'empreses, el baix volum d'inversió privada en la construcció 
d'espais productius i la demanda de conservar espais industrials 
amb un alt valor arquitectònic van portar l'Ajuntament de 
Barcelona a rebaixar les exigències en matèria d'usos de Ics pro
mocions privades, fet que va permetre la promoció d'hab11a1ges, 
amb un valor de mercat més alt. 

les demandes de les associacions de veïns es van centrar a definir 
una quota d·adjudicacions d'habitatges de promocions públiques, 
de tal manera que la meitat dels pisos adjudicats fossin destinats a 
persones residents prèviament al Poblenou. Les negociacions entre 
els col·lectius veïnals i el Patronat Municipal de l'Habitatge es van 
concloure cl mes de setembre de 2004 amb l'acord cie reservar un 
terç dels quatre mil habitatges de promoció pública previstos per a 
persones empadronades al Poblenou. 

Aquest acord va ser aprofitat per les associacions cie veïns d'altres ba
nis propers per a reclamar que aquest mateix tracte es fes extensiu 
a les zones cont igües que, però, no quedaven afectades per cap dels 
sis plans de millora urbana del projecte 22@. 

A mitjan mes d'octubre es van començar a construir els primers se
tanta habitatges protegits del 22@, amb una promoció de la coope
rativa veïnal d·habitatge Prohabitat. 

Demanda de nous equipaments 
A banda del patrimoni arquitectònic i l'accés preferent dels ve1ns als 
habitatges protegits, el teixit associatiu i veïnal també va fer expres
ses les seves demandes en matèria d'equipaments culturals, espor
tius i sociosanitaris per al barri. Un fet destacat al llarg cie l'any va 
posar de manifest la manca d'un determinat tipus d'equipaments, no 
només al barri sinó a la ciutat de Barcelona. 

L'Associació de Veïns del Poblenou i les ONG Cua no t-.1undo, SOS 
Racisme i Col·lectiu de Drets Humans van reclamar a començament 
de juliol a l'Ajuntament de Barcelona que es constntís un equipa
ment d'acollida per a les famílies de pas, dedicades a feines de tem
porada. L'origen de la demanda es fonamentava en el seguit d'ins
tal·lacions de campaments en solars i d'ocupacions d'edificis buits 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

El complex industrial de Can Ricart continuava en luncionament a linals d'any malgrat les inter
vencions que hi havia previstes en aquest sector. Foto: Jaume Barris 

que s'havien succeït al llarg del 2004 als carrers d'Agricultura i 
Samander, per part de diverses famllies, majori1à1iament d'ètnia gi
tana. Aquestes ocupacions es produïen en indrets, solars i edificis 
mancats de qualsevol servei necessari per a assegurar la salubritat 
dels ocupants, instal·lats, la gran majoria, en caravanes. L' Ajuma
ment de Barcelona va ordenar diverses ocasions el desallotjament 
d'aquestes famílies, desallotjaments que donaven pas a noves ocupa
cions en el mateix ba1i o en els barris veïns com el Bon Pastor o Sant 
Andreu. 

Parc Central i Can Ricart 
Una de les intervencions previstes al pla 22@-Barcelona era la que 
s'havia de desenvolupar a l'anomenat Sector Parc Central, consistent 
en la transfonnació en zona verda de l L.000 m' de sòl, la construc
ció de més de 25.000 m' de sostre d'equipaments, 182.000 m' d'ac
tivitat productiva i dos-cents habitatges sota alguna forma de règim 
de protecció pública en un espai situat entre l'avinguda Diagonal i 
els carrers de Perú, Bilbao i Espronceda. Aquest projecte, promogut 
pel Grup Ricart, propietaris de la majoria dels terrenys, Rcalia Bu
siness i Servihabitat XXl, va topar des de la seva posada en marxa 
amb l'oposició de col·lectius veïnals i ocupams dels tallers encara 
existents al complex industrial de Can Ricart, inclòs en aquests te
rrenys, que criticaven principalment la substitució total del conjunt 
industrial de Can Ricart per edificacions de nova planta i l'expulsió 
de nombroses empreses i tallers industrials i de creació artística lo
calitzats en aquests espais. 

Segons el grup de treball de patrimoni del Fòrum de la Ribera del 
Besòs, malgrat que el conjunt industrial de Can Ricart no oferia ele
ments singulars d'especial interès arquitectònic, el seu conjunt re
presentava un exemple únic cie recinte industrial urbà mereixedor 
d'una protecció integral, que adaptés els espais a nous usos compa
tibles amb les activitats@. 

D'altra banda, la família Rican, propietària dels espais, va infor
mar al llarg de l'any a les diferents empreses ubicades a Can Rican 
que tenien intenció de no renovar-los els respectius contractes de 
lloguer. Entre els llogaters cie les diferents naus hi havia un ampli 
ventall de professions artesanals, industrials i artlstiques que, se
gons ells, podien encaixar a la perfecció amb les activitats de pro
ducció i transmissió de coneixement i noves tecnologies previstes 
al projecte 22@. L' oposició ferma als desnonaments dictats al 

TRANSFORMACIÓ URBANA OEL POBLENOU l 22@ (BARCELONA) 

llarg de l'any 2004 va mantenir bloquejat el desenvolupament del 
projecte de transformació del sector. Aquesta situació de bloqueig 
va ser aprofitada pels llogaters dels espais i per altres col·lectius 
per a organitzar una campanya en defensa de la permanència i la 
diversitat d'activitats, dels espais i dels valors històrics que repre
sentava Can Ricarl. 

Mentre els projectes constructius quedaven en suspens, els espais 
adjacents van anar degradant-se per l'abandonament a causa de la 
manca dïnte1venció municipal, que esperava una solució per a Can 
Ricart. 

L' Associació de Veïns del Poblenou i altres col·lectius com la Plata
forma Veinal Contra l'Especulació van reclamar a principi de juny la 
urbanització i el desenvolupament del Parc Central, projectat per 
l'arquitecte francès Jean Nou vel, al·legant la carència d'espais verds 
al districte. Aquestes reclamacions van derivar en l'ocupació de l'es
pai mitjançant la plantació d'un hort comunitari i la celebració de 
vetllades de cinema i revetlles, com la de Santjoan. Tanmateix, els 
efectius de la Guàrdia Urbana van procedir al desallotjament i al tan
cament de l'espai. 

A final de l'any 2004, el desenvolupament del projecte del Sector 
Parc Central i la situació de les activitats productives de Can Ricart 
es trobaven encara en una situació de bloqueig. 

A final d'any el primer ünent d'alcalde i president de la Comissió 
d'Urbanisme de l'Ajumamem de Barcelona, Xavier Casas, va decla
rar que el procés de transformació del barri i del districte industrial 
es preveia lent i laboriós i va recordar que les previsions del projec
te 22@bcn se situaven en un horitzó de vint anys per a l'acompli
ment dels seus objectius. 

Aprovats el PMU del sector Llull Pujades Ponent i el projecte cons
tructiu del Parc Barcelona Mèdia, només el sector del Parc Central i 
Can Ricart condicionava el desenvolupament dels sis sectors defmits 
per la societat 22@bcn com a transformacions urbanístiques estratè
giques. 

La construcció dels primers habitatges protegits i l'acord entre 
l'Ajuntament de Barcelona i col·lectius veïnals per a adjudicar un 
terç dels pisos a residents al barri concloïa una llarga etapa de de
finició i negociació sobre la política d'habitatge aplicada al projec
te 22@. 

S'entrava, doncs, a final d'any, en una nova etapa de definició de pro
jectes més concrets de renovació d'illes, edificacions aillades i ele
ments arquitectònics d'interès en què s'haurien de conjugar, per a 
evitar situacions de conílicte i bloqueig, els interessos municipals, 
dels promotors, dels usuaris i dels col·lectitts veïnals, així com d'ini
ciatives per a la defensa i valoració del patrimoni industrial del 
Poblenou. 

Més informació: 

www.bcn.es/2 2@bcn/ 
www. forumnbcrabcsos.net/ 
www.ub.es/geocriúb3w-58l htm 
\1\1w.ub.cs/gcocrit/b311-598 htm 
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B debat sobre el model turfstic r.atalà ha estat present especialment a estiu. tant als mit1ans de 
comumcac16 m a agenda polftica a les trobades d'acadèmics del món empnisanal Les 
Xifres I les declaracions publtcades sobre el sector I els incidents succens a Lloret de Mar, entre 
turistes Joves i els cossos de segurelal, han atret l atenció sobre un debat centrat en la suposada 
cns1 del model turístic de sol I platia, la necessitat de valorar els costos del sector I la cerca de 
nous models més sostenibles. 

A principi d'agost, el ponaveu del govern cie la Generalitat, 
Joaquim Nadal (Panit dels Socialistes de Catalunya, PSC) va de
clarar que calia obrir un debat per a renovar i potenciar la promo
ció turística de Catalunya i remodelar-ne l'ofena, fet amb el qual 
va corroborar les declaracions que dies abans cl conseller de 
Tulisme, Pere Esteve (Esquerra Republicana de Catalunya, ERC), 
havia fet en relació a la necessitat de potenciar canvis en cl sector. 
Segons Nadal, calia treballar sobre tota aquella infraestructura que 
respongués al model turístic dels anys cinquanta, seixanta i setan

ta. 

Poc després el ministre d'Indústria, Treball i Comerç,José Montilla 
(PSC), coincidia amb el conseller Nadal en l'anàlisi de la situació, 
i plantejava la necessitat d'atorgar 'valors afegits" a les destina
cions, amb la potenciació de modalitats com el turisme gastronò
mic, cultural, de negocis i congressos o el termal. Alhora destaca
va que el Govern central estava posant en marxa els mecanismes 
necessaris per a sumar esforços de promoció amb les comunitats 
autònomes i el sector privat, com ara potenciar el paper de la 
Comissió lntcrministerial de Turisme de la Conferència Sectorial i 
la creació del Consell Espanyol de Turisme. 

Segons el conseller Pere Esteve, la Generalitat de Catalunya tenia 
previst impulsar una "ofena turística global" per a potenciar les 
destinacions tradicionals de platja de les costes catalanes, incloent
hi també altres àmbits geogràfics com els Pirineus o el delta de 
!'Ebre i incidim en la promoció d'elements culturals com la gastro
nomia, les festivitats, esdeveniments com l'Any Dalí, i fins i 
tot d'institucions com el Futbol Club Barcelona, en qualitat d'in
tegrants d'una marca comercial de Catalunya. El Conseller va 
explicar el mes d'agost que si bé el tulisme aportava més del 10% 
del PIB català, lleugerament per sota de la mitjana espanyola 
(12%), el pressupost en twisme de la Generalitat equivalia, ·en 
termes absoluts, al d'un territori com la Comunitat de Múrcia. 
Pere Esteve va afegir que no opinava que l'oferta de sol i platja 
estigués exhaurida, com ho demostrava el fet que no hi havia re
gressió de la inversió ni deslocalització ni tancaments al sector. 
Això sí, reconeixia que calia modificar-la reforçant el model amb 
altres ofenes complementàries i desestacionalitzaclores, recolzant 
econòmicament els municipis turístics i potenciam-ne la qualitat 
dels serveis. 

En definitiva, des del Depanamem de Comerç Consum i Turisme 
es feia evident l'existència d'un model turístic que generava costos 
econòmics i ambientals i que es basava en els baixos preus com a 
principal factor competitiu, cosa que no es pod1ia mantenir en un 

futur pròxim. 

Lloret de Mar i el "turisme de borratxera" 
L' 11 d'agost uns dos-cents joves, bàsicament turistes, es van en-

frontar als agents de la policia local i autonòmica clavant de la dis
coteca Tropik's de Lloret de ~lar i van provocar imponants des
trosses de mobiliari urbà i un resultat de catorze persones ferides. 
Fets similars ja ha\~en succeït la semana anterior en la mateixa zo
na, amb una baralla de més de cent persones que acabà amb la de
tenció de quatre joves. Els aldarulls van acaparar l'atenció dels 
mitjans i van traslladar a l'opinió publica el debat encetat sobre el 

model turístic. 

El 17 d'agost, la consellera d'Interior, Montserrat Tura (PSC), en 
roda de premsa va declarar que els aldarulls de Lloret no eren un 
tema de caràcter policial sinó de la necessitat de reconversió d'u
na part del sector turístic que generava una ofena dirigida a un 
consumidor molt determinat, a uns preus molt redu1ts. El conse
ller ponaveu del Govern, Joaquim Nadal, coincidia amb la conse
llera que els esdeveniments de Lloret "van més enllà d'un proble
ma de seguretat ciutadana". La consellera va explicar que havia fet 
arribar al Depanament de Comerç Consum i Turisme una propos
ta sobre la necessitat de reconvertir una part del sector tu1istic a 
Lloret de Mar i a altres municipis costaners de característiques si
milars per tal d'erradicar el que va definir com a "turisme de bo
rratxera". Tura va explicar que hi havia "ve1itables circuits de re
cerca de coma etílic" 1 que alguns establiments orgarntzaven rutes 
en autobús per a portar els turistes a consumir alcohol barat. 

La consellera va demanar responsabilitat als empresaris que pro
mouen aquest tipus de turisme, lamentant que "perquè alguns es 
guanyin així la vida, el conjunt de la ciutadania ha de destinar re
cursos en matèria policial i en reparació del mobiliari urbà". Va 
afegir que "no es poden demanar solucions en set mesos de go
vern a problemes de fa anys" i que calia esperar per a poder tan
car establiments amb les garanties judicials necessàries. 
Montserrat Tura també va declarar que hi havia hotels antics que 
no complien les normatives vigents i també locals d'oci nocturn 
que no tenien llicència per a funcionar com a discoteques. 

L'Ajuntament de Lloret va lamentar els pe1judicis que ha\~en cau
sat els aldarulls en la imatge del municipi i es mostrava d'acord 
amb la necessitat d'acabar amb la problemàtica, sense concretar, 
però, la manera de fer-ho. L'alcalde Xavier Crespo (Convergència 
i Unió, CiU) assegurava que ja aplicaven mesures dràstiques, com 
sancions a establiments, i que l'any 2003 se n 'havien tancat tres 
que infringien la nonnativa i que s'havia elaborat un pla estratègic 
per a millorar la imatge de la població. El president de l'Associació 
de Bars i Restaurants de Lloret, Víctor Rodríguez, va admetre que 
hi ha\~a un problema d'abusos etílics, però va discrepar que el fe
nomen fos exclusiu de la localitat, alhora que afirmava que era un 
"fet social del jovent d'avui" i que l'Administració, i no els empre
salis, era qui tenia les eines per a controlar les normatives dels lo
cals nocturns. 
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Més critics amb les declaracions de la consellera Tura es van mostrar 
el secretari general de Turisme del Ministeri d'Indústria, Turisme i 
Comerç, Ramon Manlnez (PSOE), segons el qual aquelles manifes
tacions l'únic que feien era "matar el mercat", i el secretari d'Estat de 
Turisme, Pedro Mejía (PSOE), que defensa'"ª que '·no es pot parlar 
d'estancament ni de crisi" perquè tant les xifres d'arribades com d'in
gressos eren imponants. 

El turisme de sol i platja. Un model exhaurit? 
El 10 d'agost el president de la Federació d'Hostaleria de les 
Comarques de Girona, Antoni Escudem, admetia que havia estat un 
juny "desastrós", un juliol dolent i un agost amb només un 90% d'o
cupació. El principal problema, afegia Escudero, era que abans el 
client europeu trobava exòtic l'Estat espanyol, i sobretot molt més 
barat, i que ambdós aspectes havien canviat. Tot i això, segons ell, el 
model tradicional de turisme cie sol i platja no estava exhaurit, sinó 
que continuava essent precisament el que la gent buscava més. Per 
a Salvador Joan, vicepresident de la Federació Empresarial 
d'Hostaleria i Turisme de la província cie Tarragona (FEHT), el que 
era obsolet eren les infraestructures, els serveis que es donaven en 
alguns municipis i la manera de fer la promoció turística, i denun
ciava que, tot i que Catalunya era una de les comunitats que rebia 
més turisme, era de les que proporcionalment gastava menys diners 
en promoció, a la vegada que el turista s'havia de trobar amb "cues 
a l'autopista, aparcaments escassos, un aeroport col·lapsat en ple 
agost...". Aix!, segons Pellicer, el model encara era vàlid si es creava 
una oferta complementària. Coincidia amb aquesta opinió el gerent 
del Patronal de Turisme de la Diputació de Tarragona, Octavi Bono, 
mentre que el vicesecretari d'Economia i Treball de Convergència 
Democràtica de Catalunya i exconseller de Turisme, Antoni 
Fernàndez Teixidó, assegurava que el que calia fer amb el turisme 
era "promocionar, no repensar",ja que era fals que el model estigués 
exhaurit. 

Per la seva banda, el president de la Confederació Empresarial 
d'Hostaleria i Restauració de Catalunya, Joan Molas afirmava en 
una entrevista en què feia referència a unes declaracions del mi
nistre José Montilla que era poca substància dir que el model cie 
sol i platja estava exhaurit i assegurava que el que calia era inver
tir en promoció i infraestructures i en aspectes com ara que l'ae
roport funcionés a la perfecció els dies de més trànsit aeri de l'any, 
que es milloressin les carreteres o que augmentés la seguretat. La 
prova, segons Molas, que el model no estava exhaurit era que els 
turistes que no venien a Catalunya anaven a buscar el mateix ti
pus d'oferta a altres deslinacions més competith·es o amb infraes
tructures millors. 

Noves tendències en el sector 
L'auge de les li nies aèries cie baix cost, la pèrdua de pes dels pa
quets turístics, l'augment de Ics pernoctacions en establiments no 
hotelers i l'escurçament de les estades són alguns dels principals 
canvis que es van detectar en el sector turístic al llarg del 2004. 
L'any 2004 Catalunya seguia al capdavant de les comunitats au
tònomes en les xifres d'arribada de visitants estrangers, amb el 
24% del total. 

En els set primers mesos de l'any, tres cie cada quatre turistes es
trangers van arribar a Espanya en avió (amb un increment del 
3,3%) i va baixar en un 3,9% l'accés per carretera. A més, en 
aquest període, el trànsit de les companyies de baLx cost havia in
crementat el 31,5%. El 56% dels turistes estrangers visitaven 
Espanya pel seu compte, sense paquet turístic, i el 35% dels tu
ristes s'allotjaven en establiments no hotelers, com apartaments 
privats i segones residències. 
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La consultora Aguirre Newman informava a mitjan agost que el bo
om immobiliari i cie la construcció dels últims anys era, en pan, con
seqüència del creixement de la demanada d'habitatge turístic. 
Segons el Banc d'Espanya, dels 3,7 milions de segones residències 
que hi havia a l'Estat el 2004, 1,7 milions eren de propietat estran
gera, principalment a la costa, i xifrava en 7.179 milions d'euros la 
inversió estrangera en immobles el 2003, un 16% superior a la del 
2002 i amb un ritme de creixement constant en els darrers sis anys. 
lnicialment, abans de la introducció de l'euro, la inversió estrangera 
se sentia atreta pels preus; tanmateix, la demanda podia continuar, 
ja que, segons l'Organització Mundial de Turisme, emre 800.000 i 
1,7 milions de famllies europees desitjaven tenir a Espanya una se
gona residència o una residència fixa per a la jubilació. 

Segons l'organització empresarial Excelltur, el creixement de les se
gones residències indicava que el model de sol i platja no esta\'a exa
hurit, si bé hauria afavorit la davallada de les pernoctacions hotele
res i de la mitjana de despesa per turista. Segons les dades d'aquesta 
organització empresarial, durant els darrers set anys el nombre total 
de turistes estrangers a Espanya havia crescut de 39,5 milions a 52,4 
milions (un augment del 32,6%) però gairebé la meitat d'aquest in
crement corresponia a persones que s'allotjaven en habitatges pri
vats, d'amics o de la famllia. 

El tur isme d'interior 
A banda del turisme costaner de sol i platJa, el turisme d'interior a 
Catalunya, i concretament a les comarques del Pirineu. va presentar 
el 2004 unes xifres discretes. A mitjan agost el president de 
l'Associació d'Esports d'Aventura del Pallars Sobirà, Josep Miquel 
Messegué, indicava que el nombre de contractacions d'espons d'a
ventura havia caigut un 20% respecte de l'any 1993. Tanmateix, el 
president de la Federació d'Hostaleria de Lleida, Juan Antonio 
Serrano, i el director del Patronat de Turisme de la Diputació cie 
Lleida, Xavier Moncayo, coincidien a afirmar que la demanda en la 
seva demarcació s'havia estancat en la xifra de 600.000 visitants, 
que, tenint en compte Ics dues mil noves places d'allotjament crea
des, els resultats d'ocupació es podien considerar equivalents als de 
l'any anterior. Moncayo opinava que calia apostar fon per la quali
tat, ja que els hotels antics eren els que funcionaven pitjor, mentre 
que el turisme rural passava per un bon moment justament perquè 
oferia una elevada qualitat. 

Altrament, segons ciades del Departament de Comerç, Consum i 
Turisme, el 60% dels turistes del Pirineu s'allotjava en segones resi
dències -en propietat, llogades o deixades- que tenien una ocupa
ció mitjana de només disset dies l'any 

Un model alternatiu 
En relació amb aquesta darrera qúestió, al llarg de l'any sorgiren a 
les comarques de la Cerdanya i el Pallars Sobirà, dos dels territoris 
més afectats per la promoció de nous habitatges de segona residèn
cia, diversos col·lectius i moviments de protesta contra la prolifera
ció de projectes d'urbanització de segones residències. La majoria 
d'aquests col·lectius tenien com a objectiu, expressat en els seus ma
nifestos, preservar el paisatge del Pirineu, que consideraven princi
pal actiu i font de riquesa de la zona. 

Col·lectius com la plataforma veïnal Salvem Pedra, integrada princi
palment pels veïns del poble ceretà de PrnRA l 1591, amb cinc cases 
habitades i sense cap segona residència, i on s'hi projectava construir 
dos-cents nous habitatges, la plataforma Mainera Cabistrany, que 
aglutinava una cloLzena de pobles de la vall cl'Àssua, al Pallars Sobirà, 
l'associació de veïns cie Son, que protestava pels )t~ 1•1 '"' LRMl\h-

lt s DEi P11 t 1R., l l M] presentats a les valls d'Àneu, també al Pallars 403 
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Sobirà, o els moviments d'oposició al projecte d'una 1 ST.·\< 10 D.f ,Pl 1 
1 U1'A l RB.1~1 r; ,e 10 \ L\ \ -111 l <>,< A l 771, són mostres de mobilitza
cions sorgides per a protestar per la prollferació de segones residèn

cies al Pirineu. 

En aquesta línia de debat s'emmarquen també els actes que a final 
d'any organitzà la platafonna Pirineu Fòrum en d iverses poblacions 
de l'Alt Pirineu, en els quals s'exposaren documents com el llibre 
"Avaluació de la sostenibilital del turisme a l'Alt Pirineu i Aran", dels 
geògrafs Xavier Campillo i Xavier Font, on s'analitzaven els costos 
socials, econòmics i ambientals del sector i s'argumentava que una 
segona residència consumia sis vegades més espai que el que es ne
cessitava per a ubicar les mateixes places d'allotjamem en un hotel i 
que al mateix temps un hotel creava sis vegades més llocs cie treball 
i generava uns ingressos cieu vegades superiors. 

Amb totes aquestes manifestacions reivindicatives i de protesta com 
a rerafons, en les dues presentacions que la Generalitat va fer de l'es
borrany del P1 •\ 11 RRIHl 1.11 PAR, 1.\1 n1 1'A I Prn1~n 1 \ R 1~ l 1411 a 
la Cerdanya i a Tremp, el secretari de Planificació Territorial de la 
Generalitat, Oriol Nel·lo, va admetre que l'Al t Pirineu es trobava 
amenaçat per l'augment de les segones residències. Ncl·lo, que va 
participar en diversos actes durant tot l'any on el debat del model 
wrlstic va estar present, assegurava a la primera trobada del sec
tor hoteler de Catalunya que la proposta del Govern per impulsar 
el sector turístic a l'Alt Pirineu consistia a desaccelerar la inversió 
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immobiliària en habitatges de segona residència i a impulsar el 
descnvolupamem del sector hoteler. Aquest Pla territorial, que es
tava previst de ser aprovat a principi de 2005, establida directrius 
de desenvolupamem de la zona i apostaria per mantenir l'activi
tat agrícola, per un creixement concentrat en els n uclis principals 
i per una reorientació del mercat immobiliari que frenés l'aug
ment de les segones residències. 

L'any 2004, les declaracions realitzades des del Depanamem de 
Comerç, Consum i Turisme i els fets de Lloret de Mar, entre altres, 
van afavorir la presència del debat sobre el model turístic i la publi
cació de dades, estudis i opinions sobre l'estat del sector, els costos 
econòmics, socials i ambientals i les possibles alternatives. 

Més informació : 

\\ ww mfom.cs 
\\ ww.cambrabcn cs/Catalan/La_ Cambra/documcnts/corre
dors_basics pd l 
\\ W\\.gcncat nc1/ctc/ 
,, w,,.gcncat nctktc/scn cis/est ud1s_cstaclistiquc~/cstadist1-

ca_ l/lndcx. html 

MPB 

G \ tllPll.1.O, X. & ro~ l,>- A\'aluarni de la sostcnibil itat del 
1un sme a l'Alt Pmncu l Aran 

La consellera Tura ha reclamat la necessitat de reconvertir part del sector lurístic a Lloret de Mar, en la imatge, i a altres municipis costaners de característiques similars. Foto: Àlex Tarroja 
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El complex tunst1c del Club Méditerranée situat al Parc Natural del Cap de Creus tanca les 
portes després que la D1recc16 General de Costes en comença a desmantellar les instal·lacions 
situades a primera línia de mar. !.'.Estat negocia amb l'empresa propietària del Club l'adquisició 
del complex amb l'objectiu d'enderrocar-lo i integrar-lo dins el Parc Natural. 

La urbanització del Club Médíterranée a Cadaqués és un complex 
residencial turtstic siluat a l'extrem nord del municipi de Cada
qués (Alt Empordà) i és un dels pocs espais urbanitzats del litoral 
del cap de Creus. Fou inaugurat l'any 1962 i tenia uns tres-cents 
setanta apartaments i diversos serveis com ara un port esportiu, 
restaurams, bars, piscines, pistes d'espons o discoteques en 200 
ha de terreny 

L'any 1998 es va declarar el P~R< ~ ITL ~ 11 or C.Ar or CRH'~ 

l l 251, que incloia unes 14.000 ha, de tal manera que la urbanit
zació va quedar al bell mig del Parc i pania una reserva integral. A 
panir de llavors el l\linisteri de Medi Ambiem, a través de la 
Direcció General de Costes, va iniciar els imems de comprar l'es
pai i de recuperar-lo per al Parc Natural i ,·a ordenar el desmante
llamem i l'enderrocament de totes les instal·lacions. 

Les converses per a negociar un preu de venda van quedar atura
des el 2003, per la qual cosa el Ministeri va decidir pressionar 
l'empresa amb l'amenaça d'enderrocar totes aquelles instal·lacions 
que no s'adequaven a la Llei de costes, justificam que estaven dins 
la zona marttima terrestre. Aquell mateix any, el Ministeri va des
tinar una panida de 150.000 euros per a desmamellar un petit 
moll tot i que els propietaris del Club Méditerranée ho van inten
tar impedir per via judicial. 

Nous desmante llaments durant cl 2004 
En la mateixa línia, el març de 2004 la Direcció General de Costes 
va anunciar que havia reservat l ,28 milions d'euros per a nous 
desmantellaments d'instal·lacions marítimes que vulneressin la 
Llei de costes, en les quals s'incloïen les edificacions, molls i ca
mins més propers al mar. Es preveia que les obres comencessin 
abans de l'estiu fe1 que impediria que el Club Méditerranée orga
nitzés acli,~tats martumes a partir d'aquella mateixa temporada i 

que preme1ria eliminar un dels principals atractius del complex. 

l'Ajuntament de Cadaqués veia amb bons ulls la decisió de la 
Direcció General de Costes i confiava que aquest fos un primer pas 
perquè el Club tanqués i s'enderroquessin totes les edificacions del 
complex, excepte algunes que es podrien destinar a usos ambien
tals i científics. No obstam això, l'alcalde, Joan Borrell, d'Esquerra 
Republicana de Catalunya (ERC), va demanar que no es desman
tellés el moll del Club Médi1erranée, a la cala Culip, ja que consi
derava que era un refugi tradicional dels pescadors i permetia pro
tegir les embarcacions en cas de temporal. 

El Club tanca i s'inicien Ics negociacions 
Finalmem el mes de juny el Club Méditerranée va decidir tancar 
les pones davant l'amenaça de la Direcció General de Cosies d'en
derrocar les instal·lacions de la primera línia de mar, 101 i que 
aquest fe1 finalment no es va complir. Això va suposar l'acomiada
mem de la setantena de treballadors temporals que tenia el Club 
Med, si bé s'assegurava que mentre el Club fos propietari de les 
instal·lacions els deu treballadors que realitzaven tasques de man
teniment seguirien contractats. Després de l'anunci del tancament 
es van reprendre les negociacions per a comprar els terrenys. 
lnicialmem el Club Méditerraneé demanava cmre vuit i deu mi
lions d'euros, molt per sobre dels dos que oferia el Ministeri de 
Medi Ambient. L' Ajumamem de Cadaqués va manifestar la seva 
preocupació que la situació s'allargués i que memrestam la urba
nització s'anés degradant amb perill que es produïssin ocupacions 
il·legals dels apanaments. 

A final de 2004 encara no s'havia produit la compra de la pro
pietat per part de l'Estat, si bé l'acord semblava imminent. Es 
preveia que un cop fos propietat pública el complex s'enderro
caria aviat i que el nou espai continuaria essent propie1a1 de 

l'Estat per bé que s'integraria al Parc 
Natural, el qual es faria càrrec de la gestió. 

MJP 

Més informació: 

w11 wcluhmcd.com 
111111 parc~dec.ualunya net/cu/cpcap
crcu,00 htm 
\\ w,1 sah em-emporda.org 

A finals del 2004 el Ministeri de Medi Ambienl i els propietaris del club seguien sense arribar a un acord per la compra-venia dels 
terrenys. Fofo: Marta Casas 405 
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Es donen a conèixer nombrosos estudis que ev1denc1en l'expansió de la ciutat de baixa densitat 
a Catalunya I que posen de manifest els elevats impactes econl'Jm1cs, ambientals, pa1satglst1cs 1 
culturals d'aquest model d'ocupació del territori. Diversos experts manifesten que el planejament 
territorial ha de ser l eina clau per a contenir aquest model. 

La ciutat de baixa densitat, també anomenada ciULat difusa en 
els estudis italians, és un model d'ús i ocupació del territori que 
s'ha estès a Catalunya durant els darrers quaranta anys i que 
afecta tant els creixements residencials, com els comercials i in
dustrials. Aquest model es caracteritza per un creixement ex
tensiu, dispers i de baixa densitat d'edificació, per la segregació 
d'usos i per un elevat consum de territori. 

La ciutat de baixa densitat residencial està formada bàsicament 
per habitatges unifamiliars amb jardí i s'oposa al model de ciu
tat compacta típicament mediterrani, amb mescla d'activitats a 
l'espai i densitats moderades. Tal com es posa de manifest en 
l'abundant bibliografia sobre aquest tema, la major part de pro
fessionals vinculats a l'ordenació del territori alerten dels diver
sos riscos associats a la ciutat de baixa densitat: major consum 
de sòl, energia i aigua; encariment dels serveis públics (com ara 
l'enllumenat, l'abastament d'aigua o la recollida d'escombra
ries); transformació del paisatge amb elements aliens al model 
Mediterrani; segregació social. i augment de la mobilitat amb 
transport privat. 

A Catalunya aquest procés es va iniciar a partir dels anys seixan
ta amb la construcció d'urbanitzacions, algunes sense legalitzar 
inicialment, a l'entorn de l'àrea metropolitana de Barcelona. Les 
urbanitzacions es caracteritzaven pel fet d 'organitzar-se en aten
ció a la forma del terreny del promotor, perquè es locali1zaven 
d'una manera que les feia estar desconnectades del nucli urbà i 
perquè estaven formades per vials mínims, sense reserves per a 
espai públic, i amb parcel·les per a cases unifamiliars amb Jardí 
que s'anaren i s'aniran construint progressivament. Amb l'arri
bada dels ajuntaments democràtics i les noves nom1atives cie 
planejament urbanístic, aquestes urbanitzacions es van anar le
galitzant a poc a poc (amb algunes excepcions) i la majoria fo. 
ren rebudes pels ajuntaments, que de mica en mica van anar as
sumint els costos cie serveis i manteniment de nuclis sovint 
allunyats del nucli urbà, amb importants dèficits de serveis bà
sics i equipaments. Des dels anys vuitanta i fins a l'actualitat , les 
parcel·les de les urbanitzacions que encara estan buides es van 
construint o reomplint progressivament. 

D'altra banda, a partir dels anys vuitanta es va iniciar la cons
trucció de cases adossades i en filera, en aquest cas en continuï
tat amb les trames urbanes existents, dins d'un procés de plane
jament municipal i amb unes densitats més moderades, tol i 
que amb una important tendència a ocupar importants propor
cions de territori. 

La constatació dels impactes negatius que comportava aquest mo
del va fer que la 1 11 1ú RBANISMI· 2/2002 l l 05] es fixés com a ob
jectiu bàsic un "desenvolupament urbanístic sostenible" basat en 

la "utilització racional del territori". Això havia de comportar "la 
configuració cie models d'ocupació del sòl que evitin la dispersió 
en cl tenitori, afavoreixin la cohesió social, considerin la rehabili
tació i la renovació en sòl urbà, atenguin la preservació i la millo
ra dels sistemes de vida tradicionals a les àrees nirals i consolidin 
un model cie territori globalment eficient". 

D'altra banda (\u1 ll l'l·R tN C.,,1\, RN C. \J\1"1,111 , -,,_ 1R1u, 
?003 5 firmat pel Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC), 

Esquerra Republicana cie Catalunya (ERC) i Iniciativa per Ca
talunya-Verds (ICV) tenia com a objectiu, en matèria d'ordena
ció del territori, promoure un "model d'urbanització caracterit
zat per la compacitat, la complexitat i el caràcter integrat dels 

assentaments". 

Diversos estudis evidencien l'expansió de la ciutat 
de baixa densitat 
A principi de febrer el Col·legi d'Arquitectes de Catalunya va fer 
públic que durant el 2003 s'ha,ien construït prop cie nou mil ca
ses adossades, una xifra molt similar a la de l'any 2000. No obs
tant això, aquest creixement havia estat desigual, ja que Ics cascs 
adossades, o en filera, havien guanyat pes a Tarragona (de 745 a 
3.000) però n'havien perdut a Barcelona (de 4.549 a 3.163), Giro
na (de 2.978 a 1.806) i Lleida (cie 1.263 a 1.022). A Tarragona 
destacava la comarca del Baix Camp, amb un total de 1.366 cases 
adossades iniciades el 2003, una xifra superior a tota la provmcia 
de Lleida. 

El mes d'abril es va donar a conèixer l'estudi "La constnicciò d'ha
bitatge a la demarcació de Girona", del Col·legi d'Aparelladors i 
Arquitectes Tècnics de Girona realitzat per la Càtedra de Geografia 
i Pensament Territorial de la Universitat de Girona. L'estudi, ela
borat per Joan Vicente i Obdúlia Gutiérrez, indicava que, a la pro
vfncia de Girona. entre el 1987 i el 2003 s'havien constru1t un to
tal de 120.232 habitatges, mentre que la població només havia 
augmentat de 114.000 habitants. Dura111 aquest període les cases 
unifamiliars o aparellades havien passat del l 7,8% al 24,1 % i, per 
contra, els pisos havien baixat del 64,2% al 58,l %. Els habitatges 
en filera, per la seva banda, es mantenien en un 17,8%. 

D'altra banda el juny es va presentar l'estudi "Habitatge i con
sum de sòl", realitzat pels economistes Agustí Jover i Miquel 
Morell. Mitjançant el contrast de les dades dels habitatges aca
bats al llarg de l'últim decenni, el sòl residencial disponible i la 
densitat d 'habitatges per hectàrea, els autors arribaven a la con
clusió que si es mantenia el ritme d'edificació de baixa densitat 
dels últims anys el sòl urbanitzable es podria exhaurir en poc 
més d'un decenni. Segons l'esrndi, l'any 2003 s'havien acabat a 
Catalunya 68.798 habitatges, dels quals un 31,4% eren ados
sats o aïllats i un 68,6% plurifamiliars o en bloc. Si bé la prime-
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EIS creixerrents en baixa densitat han estai qualificats d'insostenibles i de representar un model 
oposat a la diversitat i la complexitat caracterislica de la ciutat mediterrània. Vista aèrea d'una 
urbanització residencial de l'àmbit metropolità de Barcelona. Foto: Rose1 Lopez y Juan Morejón 

ra tipologia ha,ria ocupat 311 ha, la segona n'havia ocupat única
ment I 71, fet que demostrava el gran consum de sòl que genera
''ª l'habitatge unifamiliar. 

Una tesi analitza el creixement de baixa dens itat a 
Barcelona 
El 15 de maig es va presentar la tesi doctoral: "La producció residen
cial de baixa densitat a la província de Barcelona, 1985-2001", ela
borada per Francesc Muñoz, del Depanament de Geografia de la 
Universitat Autònoma de Barcelona (UAB), i dirigida per Ignasi de 
Solà-Morales i Rosa Ascón. La tesi plantejava una anàlisi del creixe
ment de l'habitatge de baixa densitat a la província de Barcelona a 
panir de la construcció d'habitatges aïllats i adossats a diferents mu
nicipis entre els anys 1985 i 2001. Segons l'autor, LOt i que aquest fe
nomen no era nou, a part ir del final dels vuitanta havia adquirit una 
nova dimensió a causa de l'increment del volum cie les produccions 
i cie la seva d ifusió en el 1errito1i i del fet que es tractés majoritària
ment d'habitatge principal i no secundari. La tesi demostrava que s'
havia produït una substitució dels territoris que acollien aquests 
creixements residencials que havien passat de ser municipis metro
politans propers a Barcelona fins a l'inici dels anys noranta a ser ciu
tats mitjanes i viles de segona i tercera corona metropolitanes a la fi 
dels noranta. 

D'altra banda la tesi plantejava que el desenvolupament de la urba
nització dispersa no s'explicava únicament com cl resultat de la "fu
gida" de la ciutat de famílies amb recursos, sinó també de famílies o 
parelles joves que acabaven accedint a l'habitatge adossat de dimen
sions pelites a causa del diferencial de preus amb el centre urbà de 
Barcelona. Finalment la tesi qualificava aquest creixement com a 
molt insostenible, no només en tennes ambientals i urbanístics, si
nó també culturals, ja que significava l'aparició d'un teniLOri resi
dencial oposat a la diversitat i a la complexitat característica de la 
ciutat mediterrània. 

Seminari sobre la ciutat de baixa densitat 
Els dies 24, 25 i 26 de novembre va tenir lloc a Barcelona el se
minari: "La ciutat de baixa densitat: lògiques, gestió i comenció", 
organitzat pel Consorci Universitat Internacional Menéndez 
Pelayo de Barcelona (CUIMPB), Centre Ernest Lluch i la 
Diputació de Barcelona. El curs s'estructurava en quatre blocs: es
tudis existents sobre la ciutat de baixa densitat, costos ambientals, 
socials i econòmics de la ciutat de baixa densitat, polítiques de 
contenció de la ciutat de baixa densitat i pollliques de gestió i in
tervenció en la ciutat de baixa densitat. 
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A la primera part, després de l'emmarcament teòric realitzat pel 
professor Francesca lnclovina, de l'Inst itut Universitari d'Ar
quitectura de Venècia i codirector del curs amb Jordi Bertran -co
ordinador de l'Àrea d'Infraest ructures Urbanisme i Habitatge de la 
Diputació de Barcelona- , es van divulgar cis estudis existents so
bre la ciutat de baixa densitat, especialment a la regió de 
Barcelona, com ara el realitzat per Francesc Muñoz. Es va presen
tar, també, un estudi sobre l'estat dels creixements residencials de 
baixa densitat de la província de Barcelona, encarregat per la Di
putació cie Barcelona a Joan Barba i Montserrat Mercadé. L'estudi 
oferia una primera perspectiva i dimensió de la qüestió: es detec
taven més de vui t-cents creixements residencials cie baixa densi
tat aïllats dels nuclis urbans, els 75% dels quals eren ame1iors al 
1975. La taxa anual de creixement de la població entre el 1991 i 
el 2001 ha\ria estai deu vegades superior als municipis amb urba
niLZacions, que als municipis que no en tenien. Els creixements 
residencials de baixa densitat definits a l'estudi ocupaven aproxi
madament 26.000 ha de sòl de la província de Barcelona, tenien 
més de 190.000 parcel·les on fins a la data s'hi havien constrult 
cap a noranta mil habitatges. Només el 2,5% de les parcel·les es 
trobaven a sòls classificats com a no urbanitzables. El grau apro
ximat de consolidació de les parcel·les no arribava al 50% i, en 
aquestes àrees residencials, el 2004 encara s'hi hauria pogut arri
bar a construir prop de cent mil nous habitatges. L'estudi oferia 
també un encaix de les principals problemàtiques d'aquestes àre
es residencials i una primera aproximació a les dimensions dels 
costos de dèficits de serveis bàsics, com ara paviment, clavegue
ram i enllumenat. 

En la segona part del seminari, els enginyers de camins Francesc 
Magrinyà i Manuel Herce i la sociòloga Garbiñe Henry van pre
sentar estudis recents sobre els costos socials, econòmics i am
biemals de la ciutat de baixa densitat. Magrinyà i Herce van posar 
de manifest que més enllà cie l'elevat consum energètic de la mo
bilitat associada al model de baixa densitat, l'energia consumida 
per metre quadrat construït era dues vegades superior a les cases 
aïllades o en filera que en els habitatges en bloc i que, respecte al 
consum energètic, la construcció era la principal variable, més 
que no pas la urbani tzació. També van proposar que calia tornar 
a considerar els dissenys que afectaven el tractament de l'aigua 
(formes de la urbanització, secció dels vials etc.), ja que essencial
mem les àrees de baixa densitat s'associen a un augment molt sig
nificatiu de consum d'aigua. Tanmateix, van concloure tornam als 
costos d'urbanització, ara des de la perspectiva del manteniment, 
ja que el consum energètic associat al mameniment i els costos 
que genera són molt més alts en els entorns de baixa densitat i di
fícil mem podran ser assumits pels municipis. Per això, acabaven 
explicam que les àrees de baixa densitat anirien associades molt 
probablement a la degradació, que tindria també importants cos
tos econòmics i socials. 

Seguidament el geògraf Joan Vicente va presentar el dossier 
"Polítiques de contenció de la ciutat de baixa densitat", en el qual 
es van exposar diversos casos d'estudi on s'ha\ria apostat per la 
contenció de la dispersió i la promoció de la compacitat. Final
mem l'arquitecte Joan Barba i la geògrafa Montserrat Mercaclé van 
presentar algunes experiències de gestió i intervenció en la ciutat 
de baixa densitat a Catalunya, bona part de les quals es basaven 
en el reforçament dels centres urbans que podien articular aques
tes àrees. 

El Govern estudia mesures 
El secretari per a la Planificació Territorial de la Generalitat de Cata
lunya, Oriol Nel-lo, considerava que el millor instrument per a frenar 407 
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el procés d'urbanització de bai.xa densitat era el l'RcX MM,\ L ,1 PI ,1,11A

,11 R, ,,11 l l ïïl d'àmbit supramunicipal, ja que aquest havia 
d'incorporar els criteris per al planejament d'àmbit municipal. 
Nel·lo, que va participar en la cloenda del seminari, atribuïa a la man
ca d'aquest planejament l'expansió de la ciutat de bai.xa densitat 

Els criteris que hauria de fixar el planejament territorial s'havien 
de basar, segons la proposta del secretari per a la Planificació 
Territorial, en l'aposta per un creixement compacte i en continuï
tat i en la polarització del creixement en ciutats d'una certa im
portància i ben comunicades amb transport públic. D'aquesta 
manera. segons Nel·lo, es podria avançar cap a un model caracte
ritzat per la compacitat (amb densitats moderades), la complexi
tat (amb mescla d'usos i coincidència en un mateix lloc de resi
dència, treball i serveis) i la cohesió social. Pel que fa als àmbits 
d'urbanització dispersa les directrius havien de ser la creació de 
punts de referència on implantar equipaments, serveis i activitats 
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que produïssin una major diversitat d'usos i facilitar l'aparició de 
llocs de trobada per a crear identitat. 

Durant el 2004 el Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques havia avançat en la redacció de diversos r ,,, ~K lRIA, 

'A"( ,l~ [141] i 'l"' •IRI HWS t RI, ·~ 1, [11,-1,() Es preveia 
que alguns d'aquests documents s'aprovarien el 2005 i establirien 
nous criteris per a gestionar la ciutat de bai.xa densitat. 

Més informació: 

:\'cl•l(,, Onol. 200 l. Ciutat cit' dut,11'. Barcelona, Eduorial 
Ernpuncs 
\\ W\\.gcncat nct/ptop 
"W\\' ub.l's/gconu/b.3" 528.htm 

MJP 
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Jordi Cañas 

L'aplicació 
del Protocol 
de Kyoto a 
Catalunya 

Director general de Polítiques Ambientals i Sostenibilitat. Generalitat de Catalunya 

COMPLIR KYOTO A CATALUNYA* 

El compliment dels nostres compromisos interna
cionals, així com l'avenç cap a un model energètic 
sostenible, ens obliguen a donar resposta a una ten
sió fonamental. En concret, la tensió que hi ha entre 
l'objectiu assumit per l'Estat espanyol (en el Protocol 
de Kyoto i els acords del Consell de la UE) de limitar 
el creixement dels gasos amb efecte d'hivernacle en 
un 15% entre el 1990 i el període 2008-2012 i l'aug
ment d'aquestes emissions registrat fins ara, que 
supera ja el 40% i, segons les previsions efectuades 
per l'anterior govern central, podria arribar a sobre
passar el 50% d'aquí a sis anys. El repte és aturar el 
creixement (hom té la temptació d'escriure el creixe
ment desbocat) de la demanda d'energia. Cal rever
tir la dinàmica en virtut de la qual cada cop que el 
PIB augmenta un punt, el consum energètic en creix 
dos. Per fer front a aquesta situació, tant la UE com 
el Govern central han posat en marxa un conjunt 
d'actuacions entre les quals destaca darrerament la 
creació d'un mercat de drets d'emissió que, a partir 
del 2005, implicarà sis sectors econòmics respon
sables del 40,5% de les emissions espanyoles (refi
neria del petroli, siderúrgia, ciment, vidre i ceràmica, 
paper i elèctriques). Aquest mercat ha de permetre 
incentivar l'eficiència i l'estalvi energètic d'aquestes 
indústries, així com substituir les fonts d'energia 
més intensives en carboni per d'altres de menys 
agressives envers el clima. Cal afanyar-se a assen
yalar, no obstant, que la disminució del 59,5% res
tant de les emissions requereix polítiques que han 
de desenvolupar les comunitats autònomes i els 
ajuntaments. En efecte, les emissions del sector re
sidencial i del transport han experimentat un creixe
ment molt considerable, fins al punt que pot arribar 
a posar en dubte la capacitat del nostre país i de 
l'Estat per complir el Protocol de Kyoto i el compro
mís d'arribar l'any 201 O al 12% de contribució de les 
energies renovables en la producció total d'energia 
primària, per molt que desenvolupem la solar i l'eò
lica. Dit altrament: cal, en primer lloc, gestionar la 
demanda d'energia, sigui quina sigui la manera que 
tinguem d'oferir-la. Cal, doncs, introduir criteris d'es
talvi i eficiència energètica en l'edificació. En aquest 
sentit, la Directiva europea 2002/91/CE, relativa a 
l'eficiència energètica dels edificis, estableix uns re-

quisits mínims d'eficiència en els edificis de nova 
construcció i en els grans edificis ja existents que si
guin objecte de reformes importants, amb l'objectiu 
de promoure l'estalvi. Així mateix, la directiva pren 
en consideració la necessitat d'establir sistemes 
descentralitzats de producció d'energia basats en 
energies renovables. En aquest moment, el Depar
tament de Medi Ambient i Habitatge prepara instru
ments legislatius que permetin la transposició d'a
questa directiva al sector de l'habitatge com a part 
fonamental de l'estratègia de la Generalitat per a llui
tar contra el canvi climàtic i per a avançar cap a un 
model energètic sostenible. D'altra banda, cal tam
bé destacar que les emissions de gasos amb efec
te d'hivernacle derivades del transport es troben en
tre les que més han augmentat a la UE, a Espanya 
i a Catalunya, i representen prop d'un 26% de les 

Caldrà internalitzar tots aquells 
costos que ara s'externalitzen, 

deixant que els assumeixin 
el conjunt de la societat, el sector 
públic o les generacions futures 

emissions catalanes. En efecte, la forma en què 
hem produ'il ciutat i en què hem ocupat el territori en 
les darreres dècades (la ciutat difusa i segregada, 
l'ocupació extensiva dels corredors metropolitans, 
l'assumpció que el cotxe és el mitjà de transport uni
versal, la poca atenció dedicada al reforçament de 
la xarxa ferroviària, etc.) han maximitzat les necessi
tats de mobilitat i han augmentat de manera molt 
considerable la dependència ciutadana i del conjunt 
del sistema productiu respecte de les formes priva
des de transport. Tenim una societat cotxedepen
dent. Caldrà, doncs, avançar cap a un nou model 
de la mobilitat i cap a una nova política territorial que 
aturin l'expansió de la taca urbana, que distribueixin 
les funcions tenint en compte el seu impacte sobre 
la mobilitat, que assegurin l'accés en transport pú
blic als grans centres de treball, de consum i d'oci ... 
en definitiva, que incorporin els criteris ambientals i 
el canvi climàtic en la planificació. l és en aquest 411 
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sentit que cal renovar el Pla territorial general de 
Catalunya, redactar els plans territorials pendents i 
desplegar els instruments legislatius existents en 
matèria d'urbanisme i mobilitat, amb l'objectiu de fer 
realitat la idea de la mobilitat sostenible. No ens pot 
tornar a passar el que ha succe'1t a la Regió Metro
politana de Barcelona aquests darrers vint-i-cinc 
anys, en què sense que hagi crescut la població 
hem doblat la superfície de sol urbà. Avancem-nos 
a l'argument dels costos. És possible que els actors 
afectats per aquestes propostes (els públics i els pri
vats) addueixin els costos d'algunes de les mesures 
que caldrà aplicar com a raó per abandonar-les, per 
posposar-les o per aigualir-les. La nova cultura de 
l'energia reclama, en aquest aspecte, una discussió 
justa. Caldrà, doncs, incorporar en el debat no no
més els costos que els preus actuals ja reflecteixen, 
sinó també aquells que ara per ara queden ocults; 
caldrà internalitzar tots aquells costos que ara s'ex
ternalitzen, deixant que els assumeixin, de manera 

Annabel Subías i Victor Mitjans 
Centre d'Ecologia i Projectes Alternatius (CEPA) 

EL DECRET D'EMISSIONS: 
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més o menys difusa, el conjunt de la societat, el 
sector públic o les generacions futures. Un breu 
apunt en aquest sentit: l'Estudi sobre el cost social i 
ambiental del transport a Catalunya, preparat pel 
Departament de Política Territorial i Obres Públi
ques, indica que cada any aquest sector externalit
za (és a dir, no repercuteix en el seu preu) 4.774 mi
lions d'euros en costos socials (accidents, soroll) i 
ambientals, dels quals 1.158 corresponen al canvi 
climàtic. Per a acabar, cal que la Generalitat de 
Catalunya i els ajuntaments concertin polítiques de 
lluita contra el canvi climàtic. En un entorn de govern 
multinivell com el nostre i en un assumpte tan multi
dimensional com el del canvi climàtic, no podem 
deixar d'actuar plegats. L'escalfament global, mal
grat els seus inicis com a tema de l'agenda global, 
és també (diria sobretot) un tema de les regions i els 
poders locals. 

*Micle publicat al diari AVUI el 26 de juny de 2004 

UNA PROPOSTA ENCERTADA PERÒ EN CALEN MÉS 

La Directiva 2003/87 /CE, per la qual es regula el 
comerç de drets d'emissió de gasos d'efecte hiver
nacle, és la iniciativa més rellevant que ha pres la 
Unió Europea per a aconseguir que els estats 
membres compleixin el compromís acordat de ra
tificar el Protocol de Kyoto, l'eina amb més con
sens global per a fer front al canvi climàtic. 
Representa un pas endavant en el camí de la re
ducció dels gasos d'efecte hivernacle d'origen hu
mà, que afecten el medi ambient i que, si no can
vien les coses, tindran greus conseqüències sobre 
les diferents societats humanes. 

El Reial decret 5/2004, de 27 d'agost , transposa 
la Directiva europea regulant el comerç d'emis
sions a l'Estat espanyol. S'hi estableix com s'arti
cularà el mecanisme de comerç de drets d'emis
sió i qui hi participarà en una primera fase. Resol 
que, a l'inici, s'inclouran les instal·lacions conside
rades com a grans focus d'emissió de gasos d'e
fecte hivernacle, concretament les centrals elèctri
ques (únicament les de potència nominal superior 
a 20 MW¡, les refineries, les indústries de produc
ció i transformació de metalls ferris, les de ciment, 
de cal, de vidre, de ceràmica, de pasta de paper i 
de paper i cartró. Cal remarcar, però, que el mer
cat dels drets d'emissió de CO2 no entra en cap 
moment a valorar el cost econòmic de les emis
sions de CO2, sinó que simplement es limita a dis
tribuir, de la manera econòmicament més eficient, 

la quantitat de diòxid de carboni que pot abocar 
cadascuna d'aquestes empreses. 

La Directiva, però, no incorpora els sectors difosos 
d'emissió de gasos d'efecte hivernacle, és a dir, els 
que no emeten CO2 a partir de grans focus d'emis
sió fàcilment identificables i controlables. Ara com 
ara, aquests sectors són responsables d'aproxi
madament el 60% de les emissions totals de gasos 
d'efecte hivernacle. Entenem que aquest pot ser 
un tema més complicat d'abordar, ja que té una re
lació directa sobre l'actual model socioeconòmic i 
sobre l'estil de vida i afecta els hàbits quotidians 
dels ciutadans. Per tant, qualsevol mesura restric
tiva en aquest sentit, si no es gestiona correcta
ment, podria generar certa oposició social. Tot i ai
xí, és un tema que caldria abordar quan abans 
millor, utilitzant mecanismes que facilitin l'execució 
de mesures de reducció directa o indirecta d'emis
sions de CO2 (gratificacions, suport i ajuts per a la 
inversió i el finançament de mesures d'estalvi i efi
ciència energètica, ajuts a la investigació en eficièn
cia i en aplicació de tecnologies que utilitzin ener
gies renovables ... ). En aquesta línia, hi té un paper 
fonamental la participació i la implicació d'adminis
tracions, empreses i societat civil. 

Entre els sectors difosos d'emissió de CO2 que 
caldria abordar amb algun altre tipus de mecanis
me, en destaquem principalment dos: 
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El transport de persones i de mercaderies. És un 
gran consumidor de combustibles fòssils i el res
ponsable de més del 28% de les emissions totals 
de diòxid de carboni del país. En el cas del trans
port de persones, caldria promoure una reducció 
en l'ús del vehicle privat, apostar per un trans
port públic de qualitat i aplicar mesures de re
ducció del trànsit en les grans ciutats. Caldria in
vertir recursos per a la investigació sobre 
eficiència energètica i sobre l'ús de fonts d'ener
gia alternatives als combustibles fòssils (biocom
bustibles, hidrogen, aire comprimit, electrici
tat ... ). A les grans ciutats caldria implementar 
mesures que facilitessin l'estacionament dels ve
hicles privats en àrees circumdants (zones d'a
parcament dissuasòries en estacions intermo
dals de transport, aparcaments a les estacions 
de transport públic dels llocs d'origen ... ), de ma
nera que es reduïssin les emissions de gasos 
contaminats, la disminució del soroll i, alhora, 
que millorés la qualitat de vida dels ciutadans. 
S'haurien de trobar mesures alternatives al siste
ma convencional de càrrega i descàrrega i al 
transport de mercaderies per carretera. 

Els edificis (llar i sector terciari). Són focus difusors 
d'emissió de gasos d'efecte hivernacle, tant de 
manera directa -ús de combustibles fòssils per a 
cuinar, per a escalfar aigua o per a climatitzar
com indirecta -consum d'electricitat. Caldria plan
tejar mesures serioses de promoció i ajuts a l'efi
ciència energètica en edificis i instal·lacions. En el 
cas del sector serveis, especialment en els rela
cionats amb el turisme, la reducció o la internalit
zació dels costos ambientals encara és fa més di
fícil, ja que els impactes es generen en un territori 
concret, però en darrera instància els agents que 
generen l'impacte poden tenir procedències ben 
dispars. És similar al que pot succeir a l'hora d'a
plicar mesures de reducció d'emissions concretes 
al transport internacional. 

Una altra mesura interessant que es podria arri
bar a aplicar per tal d'internalitzar els costos am
bientals té a veure amb el que s'ha denominat re
forma fiscal verda. És un tema del qual s'ha parlat 
molt però que mai no ha estat abordat decidida
ment per cap govern. En el cas de la Unió Euro
pea, alguns governs, com el suec, han fet algu
nes passes, tímides, envers una reducció del pes 
de les càrregues impositives sobre el treball (con
cretament sobre la contractació de treballadors) 
per traslladar-les a l'ús de recursos ambientals 
com l'energia o els materials i mirar de reduir, d'a
questa manera, un ús desmesurat de recursos 
naturals. 

Pel que fa a les emissions de gasos d'efecte hiver
nacle, seria important adoptar una directiva més 
ambiciosa que la 2003/96/CE, per la qual es rees
tructura el marc comunitari d'imposició dels pro
ductes energètics i l'electricitat. Aquesta directiva, 
que estableix els gravamens econòmics sobre els 
productes energètics i l'electricitat, va ser adopta-
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da el 2003 després d'onze anys de debat i d'una 
reducció significativa de les càrregues respecte de 
la posició inicial de la proposta. 

Pel que fa a l'ús de combustibles fòssils, mereix 
un comentari especial el cas del querosè, com
bustible usat en l'aviació. El 1944, per tal d'aju
dar la incipient indústria aeronàutica, diversos 
països van decidir no aplicar impostos sobre el 
querosè; aquesta exempció es continua mante
nint actualment, també a l'Estat espanyol, tot i 
que la indústria aeronàutica està plenament con
solidada, té un creixent volum de vols i és el mit
jà de transport amb més emissions per quilòme
tre i passatger. El repte de Kyoto pot representar, 
doncs, una bona oportunitat per a retirar aquest 
privilegi de l'aviació, ni que sigui per a garantir un 
mercat dels mitjans de transport menys distor
sionat pels ajuts estatals. 

La Directiva, però, no incorpora els 
sectors que no emeten C02 a partir 
de grans J o cus d'emissió J àcilment 

identificables i controlables 

L'aplicació de la Directiva 2003/87 /CE pot ser, per 
tant, un bon inici de cara a reduir alguns dels im
pactes ambientals fruit de l'activitat humana. Tot i 
així, cal remarcar algunes consideracions respec
te a la seva aplicació actual: 

La incineració de residus sòlids urbans no està in
closa dins el Pla d'assignació de drets d'emissió 
del primer període, perquè, tot i que moltes plan
tes incineradores incorporen turbines elèctriques, 
es troba dins el règim especial de generació (és a 
dir, no entra dins el poo/ elèctric en el qual partici
pen les grans centrals generadores i gaudeix d 'u
nes primes avantatjoses per part del Govern, com 
les centrals de cogeneració i les eòliques, les so
lars fotovoltaiques i altres centrals que generen 
electricitat a partir de fonts renovables). Cal remar
car que, actualment, la composició mitjana de la 
brossa que entra en una planta incineradora no és 
en cap cas assimilable a allò que es podria consi
derar biomassa. Això mateix s'esdevé en el cas 
de la composició dels fangs de depuradora, que 
es volen utilitzar en algunes instal·lacions indus
trials (especialment cimenteres) com a combusti
ble assimilable a biomassa per tal de "complir 
Kyoto", en substitució dels combustibles fòssils 
tradicionals. Kyoto no val per tot, i no s'hauria d'u
tilitzar com a excusa per tal de justificar una ges
tió dels residus mal resolta i basada en tracta
ments finalistes de la brossa. D'altra banda, 
caldria veure quin és el balanç energètic de cre
mar fangs procedents del tractament de les ai
gües residuals que prèviament s'han hagut d'as
secar cremant gas natural. 

Les centrals nuclears també estan considerades 
com a centrals d'emissió zero de CO2. Però, òb- 413 
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viament, dins aquest balanç parcial no es pre
veuen les etapes d'extracció, processament i 
transport del "combustible". 

Amb aquests dos exemples es pot identificar un 
dels grans perills que pot suscitar l'aplicació d'a
questa directiva: el fet que, el CO2, en ser l'únic 
contaminant que ha entrat dins les lleis del co
merç, faci que domini la tendència de no identifi-

Miquel Valls 
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car altres impactes ambientals com una amenaça. 
Aquest argument podria contribuir perillosament a 
caure en l'error de creure que qualsevol actuació 
que no representi emissions directes de diòxid de 
carboni és una actuació neta. l pot portar a simpli
ficar els arguments fins al punt de fer creure, per 
exemple, que les centrals nuclears són netes per
què els residus radioactius que generen no contri
bueixen a augmentar l'efecte hivernacle. 

President de la Cambra Oficial de Comerç, Indústria i Navegació de Barcelona 

REFLEXIONS, VALORACIONS l PROPOSTES DELS SECTOR EMPRESARIAL 
CATALÀ AL VOLTANT DE L'APLICACIÓ DEL PROTOCOL DE KYOTO 

L'entrada en vigor del Protocol de Kyoto el febrer 
del 2005 després que cent quaranta-un països es 
posessin d 'acord per a establir unes regles del joc 
comunes ha de rebre, d'entrada, una valoració 
positiva. Ara bé, des de Catalunya es viu amb pre
ocupació els efectes que la nova normativa té sobre 
la indústria que origina l'esmentat efecte frontera. Es 
parla d'efecte frontera quan apareixen línies divisò
ries on no hi eren, definides pels diferents graus d'a
plicació dels nous requeriments mediambientals i la 
diligència en la seva aplicació per part de les dife
rents administracions. És cert que Catalunya treba
lla a bon ritme per l'aplicació d'aquest Protocol, pe
rò en el seu afany per ser capdavantera i obtenir uns 
guanys medioambientals també es generen ten
sions en la competitivitat empresarial. Per aquesta 
raó, cal destacar el Protocol de Kyoto com un acord 
que garanteix entre els signants que els fets diferen
cials entre empreses competidores estiguin emmar
cats en aspectes permanents com son l'eficiència i 
la innovació i no sobre l'oportunitat temporal de dis
posar de legislacions més permissives en l'emissió 
de gasos a l'atmosfera. 

El Protocol de Kyoto és un primer model que ha 
d'ajudar a entendre que quan es parla de sostenibi
litat el terreny de joc és tot el planeta, tant des del 
punt de vista mediambiental com econòmic. Cal, 
doncs, aconseguir que el Protocol sigui ratificat pels 
països que no ho han fet -amb especial menció als 
EUA que és responsable del 33% de les emissions 
al planeta- i també, que els governs i les administra
cions acompassin amb rigor l'aplicació dels nous 
requeriments. Si això no s'acompleix malaurada
ment el guany mediambiental pot significar una pèr
dua temporal -a vegades irreversible- de competiti
vitat empresarial. 

Una segona reflexió que ens hauríem de plante
jar tots plegats s'emmarca en el debat possibilis
ta entre allò que cal fer i allò que es viable fer. El 

Protocol de Kyoto ha establert com a objectiu la 
reducció de les emissions d'un conjunt de set 
gran sectors industrials que són els actors de 
prop del 40% de les emissions totals al planeta. 
Aquesta és la mesura viable del Protocol de 
Kyoto, actuar sobre pocs agents - a Catalunya 
això afecta cent quaranta-sis centres de produc
ció- per a aconseguir la reducció prevista. Tot i 
considerar lògica l'elecció d'aquests sectors, cal 
transmetre a la societat que el problema d'emis
sions és un problema de tots i que a Catalunya 
les emissions dels sectors difusos -vehicles, 
llars, establiments comercials i de serveis-supo
sen més del 60% del total de les emissions. Cal 
tenir molt present, doncs, que aquesta opció 
possibilista, tot i disposar de l'instrument incen-

Cal aconseguir que el Protocol 
sigui ratificat pels països que 

no ho han J et i que els governs 
i les administracions acompassin 
amb rigor l'aplicació dels nous 

requeriments 

t ivador del mercat de drets d'emissió, no es po
drà aplicar sempre sobre uns pocs, ja que els 
rendiments en termes de reducció d'emissions 
seran decreixents. 

Tot i que el pla d'assignacions té un àmbit esta
tal, sembla indicat fer un reflexió més propera a 
la participació de Catalunya en el compliment del 
Protocol de Kyoto. Les emissions realitzades des 
de Catalunya representen el 13,6% del total es
panyol, la població catalana representa el 
15,53% del total i el 18,88% del PIB a preus bà
sics (2002). Catalunya ha obtingut 1'11, 1 % dels 
drets d'emissió i d'això resulta un diferencial ne
gatiu del 2,5% entre les emissions realitzades i 
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els drets obtinguts. Aquesta dada és fruit del re
sultat del Pla Nacional d'Assignacions, que en 
termes generals ha estat ben acollit pels sectors 
afectats i que s'explica pel pes específic de la 
producció de electricitat d'origen nuclear a 
Catalunya. 

Aquestes dades que avui poden semblar satis
factòries des d'un punt de vista d'eficiència com
parativa en la utilització dels drets d'emissió per 
a la generació de riquesa estan subjectes a un 
canvi futur radical. Aquest canvi depèn de quan i 
en quin sentit es prengui la decisió de tancament 
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de les centrals nuclears. El tancament de les 
centrals nuclears de Catalunya significaria a dia 
d'avui un augment de 36 punts percentuals més 
en l'excés d'emissions totals a Catalunya res
pecte de l'any base, el 1990. 

Per a facilitar el compliment dels objectius de re
ducció d'emissions més enllà de l'any 2012 i per 
a fer-ho compatible amb el desenvolupament so
cial, econòmic i mediambiental cal definir quin 
model energètic necessitem i quin és el millor 
model per als nostres interessos com a país cap
davanter. 

415 
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ELS PLANS DIRECTORS URBANÍSTICS DEL SISTEMA COSTANER 

Introducció 

El sistema costaner català, caracteritzat per una 
morfologia extraordinàriament diversa i per una no
table complexitat de les dinàmiques urbanes i terri
torials, reflecteix clarament al llarg dels darrers qua
ranta anys uns canvis morfològics i funcionals que, 
si bé evidencien més oportunitats socials, ho fan al 
preu d'un major cost ambiental, d'una dispersió de 
la urbanització, de l'increment de la despesa ener
gètica i de l'augment de la mobilitat privada. 

La fragmentació física i funcional de la franja costa
nera ha dificultat, en grans parts del territori, la for
mació de sistemes urbans estructuradors i alhora ha 
anat diluint, progressivament, el límit entre l'espai ur
bà i l'espai rural en el front costaner com a resultat 
de la consolidació d'importants continuïtats urbanit
zades que han superat els límits municipals i han 
transformat la imatge i el funcionament d'àmplies 
franges territorials. 

El Pla proposa objectius 
urbanístics, patrimonials, 

ambientals i econòmics 

La població catalana ha tendit a assentar-se majori
tàriament al litoral, de tal manera que, avui, el 70% 
de la població catalana viu en una franja de 20 km 
al llarg de la costa i als setanta-cinc municipis cos
taners inclosos al Pla director urbanístic del sistema 
costaner, és a dir, al 6,9% del territori català, es con
centra el 45% de tota la població de Catalunya. A 
més, per efectes derivats del turisme, la població 
estacional supera la població de dret en més d'un 
50% a la Costa Brava i a la Costa Daurada. 

El litoral, en tant que espai d'atracció turística, es
devé un generador de llocs de treball, especial
ment en els sectors de l'hostaleria -on ha incre
mentat en més del 25% l'ocupació en períodes 
recents (1996-2001)- i la construcció-amb un in
crement mitjà de l'ocupació en la costa del 102% 
en el mateix període. 

Pel que fa a les noves dinàmiques urbanes i terri
torials que es manifesten en el territori i, en con
cret, en el sistema costaner, calen noves interpre
tacions que es basin en els canvis de sensibilitat 
pel medi, en el reconeixement de les limitacions 
dels instruments urbanístics per a regular les dinà
miques d'abast territorial, en el reconeixement de 
la crisi funcional dels models associats a la gene
ralització de la mobilitat i al consum d'energia, en 
la necessitat de requalificar l'oferta turística, en el 
procés de transformació de la base econòmica 
del territori, etc., entre altres, en resum, en un con
junt d'interpretacions que haurien de permetre 
avançar en el procés de materialització del model 
físic, funcional i social col·lectivament dissenyat. A 
aquesta voluntat responen els plans directors del 
sistema costaner. 

Àmbit 

Així, doncs, cal disposar d'un pla que inclogui un 
objectiu prioritari, és a dir, aconseguir que no es 
classifiqui nou sòl en el territori pròxim a la costa, 
exactament en l'àmbit comprès dintre d'una fran
ja de 500 m d'amplada a comptar des de l'ater
menament del domini públic marítim-terrestre, en 
tot el litoral de Catalunya, més els àmbits exteriors 
a l'esmentada franja, vinculats als primers perquè 
pertanyen a territoris geogràficament indiferencia
bles. A mesura que els treballs de redacció d'a
quest document van anar avançant es va fer evi
dent la necessitat d'incorporar també a l'anàlisi de 
la costa els sòls que, tot i no estar desenvolupats, 
estan classificats com a sòl urbanitzable delimitat. 
D'aquí neix el segon Pla director, l'àmbit del qual 
es concreta en un territori discontinu que abraça 
quaranta-quatre sectors a menys de 500 m del 
front costaner. 

Objectius d'ambdós plans 

El Pla proposa els objectius següents: 

Urbanístics. Evitar l'ocupació urbana indefinida i el 
continu urbanitzat en determinades àrees. 
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Patrimonials. Preservar els espais costaners enca
ra lliures d'edificació pels seus valors paisatgístics, 
històrics, arqueològics, científics, educatius am
bientals, agrícoles, forestals, culturals, simbòlics, 
de temps lliure i de qualitat de vida. 

Ambientals. Preservar les continu'ilats dels sistemes 
d'espais oberts, garantint la qualitat ambiental, la 
connectivitat i l'intercanvi biològic dels espais terres
tres interiors i el mar. 

Econòmics. Gestionar l'espai litoral com un recurs 
bàsic i durador per al desenvolupament econòmic, 
el turisme i la qualitat de vida. 

Andreu Ulied i Maria Xalabarder 
MCRIT 
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Estat de tràmit 

El Pla director urbanístic del sistema costaner del sòl 
no urbanitzable i del sòl urbanitzable no delimitat va 
ser aprovat definitivament pel conseller de Política 
Territorial i Obres Públiques, el dia 25 de maig de 
2005 i va ser publicat al Dian· Oficial de la Generalitat 
de Catalunya el 16 de juny de 2005. 

El Pla director urbanístic del sistema costaner del sòl 
urbanitzable delimitat sense pla parcial aprovat va ser 
aprovat inicialment pel conseller de Política Territorial 
i Obres Públiques el mateix dia 25 de maig i posterior -
ment va passar la fase d'informació pública. 

EL LITORAL CATALÀ JA NO ESTÀ EN VENDA 

Transformacions i dinàmiques del litoral català el 2004 

O encara sí? Perquè encara que l'aprovació del 
Pla director urbanístic del sistema costaner 
(PDUSC) hagi estat un pas indispensable, i literal
ment revolucionari, cap llei ni reglament jurídic és 
suficient en si mateix per a canviar els valors so
cials i les inèrcies econòmiques que fatalment ens 
porten, si no a la urbanització, a la periurbanitza
ció pràcticament ininterrompuda del litoral de 
Catalunya, amb activitats semiindustrials com hi
vernacles, o semiresidencials com els càmpings, 
instal·lacions medioambientals d'interès públic i 
un llarg etcètera de casuístiques híbrides de difícil 
regulació. A l'entrada de Vilanova i la Geltrú, tot 
aquest any s'ha pogut veure un cartell publicitari 
enorme que donava una benvinguda quasi obsce
na al visitant: EL GARRAF EN VENDA. Heu vist els 
mapes que mostren l'ocupació urbana del litoral 
valencià, o de l'andalús? Les expectatives d'urba
nització són molt altes arreu, també en el sòl no 
urbanitzable, ja sigui parc agrícola o zona o espai 
inclòs al PDUSC. En Josep Maria Espinàs explicà 
el procés d'ocupació residencial de la costa medi
terrània en dues paraules: precipitació cobdiciosa. 
l no és l'expectativa de guany del venedor el més 
important: és la visió idealitzada que tenim tots 
nosaltres, els compradors potencials del paisatge 
de la mediterrània: la imatge de la casa que la mar 
la vegi, que ens deia Joan Salvat Papasseït, un 
poeta llibertari gens sospitós de vel·leïtats mer
cantilistes. Qui no voldria viure en una vil·la prop 
del mar que fos també prop també de ciutat, com 
deia ell, per ser-hi tot prest quan se sentin crits de 
guerra o de festa? Els publicistes i les empreses 
immobiliàries de mig món saben que aquest ideal 
d'habitat és poc menys que irresistible per qui se'l 
pot pagar, tan fort que es manté viu fins i tot mal-

grat la crua realitat de la periurbanització del pai
satge del litoral. 

Per a entendre i situar en el seu context històric to
tes les paradoxes del paisatge litoral, per a comen
çar convé rellegir les poques cròniques escrites so
bre el litoral de Catalunya, com aquell emocionant 
Catalunya des del mar de Carles Barral, la història 
personal de les navegacions al llarg de la costa ca
talana de l'editor de Calafell, de sud a nord, o les 
cròniques de Josep Pla, el periodista de Palafrugell, 
en el seu cas navegant de nord a sud per a obser -
var i prendre nota del que veia amb una minuciosi
tat exhaustiva, allunyada tant de les guies de viatges 
i dels documentals turístics com dels informes tèc
nics i estadístics. Ambdós cronistes ens donen no
tícia d'un paisatge imprevisible i contradictori, impre
visible i variable com el clima i el règim de vents, 
sotmès a forces naturals que ens ultrapassen, i al
hora s'escandalitzen de la seva degradació, passant 
pel davant de Barcelona. En la costa catalana es 
poden trobar paisatges encara idíl·lics, com el delta 
de !'Ebre, les enormes platges blanques que s'este
nen al voltant del far, la impressió de fi del món dalt 
el far del cap de Creus, però al litoral de Catalunya 
també hi ha altres paratges desgraciats, gairebé to
tes les rieres, per exemple, i molt especialment les 
del Maresme, amb els seus miserables passos sub
terranis sota l'autopista i el ferrocarril, i els cementi
ris de cotxes a les vores, els camps de rulots i els 
càmpings, alguns reconvertits en ciutats precàries 
per insolvents o indocumentats, abocadors, gasoli
neres, zones d'aparcament de centres comercials i 
estacions de ferrocarril amb entorns descurats, pas
sos a nivell. La velocitat dels canvis i la seva intensi
tat ha derivat en una gran complexitat i superposició 
d'usos, moltes vegades antagònics. 

417 
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És un fet que els municipis del Barcelonès i el 
Maresme tenen pràcticament tota la línia de costa 
urbanitzada i que unes 300 hectàrees es consu
meixen cada any a Tarragona i a Girona. Pocs te
rritoris s'han transformat tan acceleradament a 
Catalunya com el litoral, aquesta estreta franja de 
672 quilòmetres de llarg i uns vint quilòmetres 
d'amplada on més de 3 milions de persones, qua
si el 70% de la població del país, vivim i treballem, 
paradoxalment, massa d'esquena al mar, al 
menys durant vuit mesos l'any, perquè quan arri
ba l'estiu la majoria dels municipis costaners turís
tics augmenten enormement la població, els barris 
d'apartaments i segones residència i les urbanit
zacions residencials buides durant l'hivern s'om
plen de sobte i, llavors sí, trobem que a moltes 
platges falta sorra perquè els banyistes puguem 
estendre totes les nostres tovalloles mentre molta 
altra gent passeja a peu i en bicicleta al llarg de la 
costa, pels trams de camins de ronda o fins i tot, 
jugant-s'hi la vida, passa en fila índia pels petits 
espais que resten entre les vies del tren i les ro
ques de l'escullera que el defensen, prop de Sant 
Andreu de Llavaneres, per exemple. Al litoral, a 
banda de l'ocupació residencial, hi ha també 
grans zones industrials, centrals tèrmiques i nucle
ars, incineradores, ports comercials i pesquers, ae
roports internacionals, ecoparcs, cementiris, auto
pistes i línies de ferrocarril, col·lectors, depuradores, 
dessaladores, espigons, cables telefònics subma
rins, esculls artificials. 

En el darrer any s'ha constatat una acceleració del 
procés d'ocupació i transformació del litoral, l'es
tructura econòmica costanera ha incrementat la 
seva dependència del turisme -de visitants i resi
dencial- , del comerç i de la construcció, i no sem
bla que hi hagi símptomes d'alentiment en el pro
cés continu d'ocupació de la costa. Amb tot, el fet 
més rellevant dels darrers anys ha estat l'arribada 
sobtada de nous residents al litoral, que han mo
dificat el perfil dels municipis pel que fa a la com
posició demogràfica, sociocultural i econòmica, i 
ha generat noves necessitats i demandes socials i 
assistencials de les administracions locals, preo
cupades perquè no es degradin les condicions de 
vida dels barris on molts nouvinguts s'allotgen, 
compartint, prou sovint, un mateix habitatge mol
tes persones o famílies. Així, mentre molts barce
lonins han ocupat segones residències al litoral o 
han comprat nous habitatges a més bon preu que 
els que podien trobar al centre de les grans ciu
tats, han arribat molts estrangers, procedents de 
més països i més llunyans que mai abans, de ma
nera que la major part del litoral de Catalunya ha 
tendit a esdevenir bàsicament residencial i turístic. 
La demanda de nous serveis i equipaments ne
cessaris (sanitat, educació, benestar social, etc.) 
recau en primera instància sobre els ajuntaments 
que, malgrat no tenir competències directes en al
guns d'aquests sectors, hi han de fer front supe
rant les limitacions pressupostàries i la manca de 
sòl disponible. Les problemàtiques associades a 
la manca d'equipaments educatius, per exemple, 
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així com a la de l'habitatge social van aparèixer 
freqüentment a les primeres pàgines dels diaris 
durant el 2004. Són preocupacions socials que 
generen impaciència entre la ciutadania i les admi
nistracions han hagut de reaccionar amb projec
tes locals d'urgència. El 33% de la despesa dels 
ajuntaments és despesa no obligada. 

El sector turístic ha estat qüestionat, tot i que el 
seu pes específic en l'economia litoral continuà 
creixent, fins arribar a un 11 % del PIB, impulsat 
pel model d'èxit de Barcelona, perquè en molts 
pobles de la costa encara predomina el turisme de 
sol i plalja. El 66% de places d 'allotjaments turís
tics que hi ha a Catalunya estan ubicades al litoral 
i els hotelers mantenen l'ocupació gràcies a àm
plies campanyes de rebaixes de preus, les agèn
cies veuen com el tradicional paquet turístic dis
senyat pels operadors turístics perd pes i les 
companyies de baix cost esgarrapen la quota de 
mercat dels vols xàrter i les companyies tradicio
nals. Les marques turístiques Costa Brava i Costa 
Daurada es desvaloren i les marques Costa del 
Maresme o Garraf en la pràctica ni existeixen. 
Tendim a confondre les campanyes turístiques 
exteriors i les marques turístiques amb l'afirmació 
identitària de qui som i qui volem ser, culturalment 
o políticament, i així ens costa acceptar el fet evi
dent que la marca turística Barcelona precedeixi 
qualsevol altra marca, ja sigui la d'un municipi o 
una comarca, o fins i tot la de Catalunya. 

El litoral ha estat, també, el territori dels grans pro
jectes de reurbanització, a Barcelona sovint vincu
lats a la celebració d'esdeveniments amb ressò in
ternacional: de la primera Exposició Universal del 
1889, quan s'enderrocà la muralla del Mar, als 
Jocs Olímpics del 1992 i el Fòrum de les Cultures 
Barcelona 2004, que permeteren obrir la ciutat al 
mar el riu Besòs i el riu Llobregat, dos rius que fi
nalment han deixat de ser dels més bruts 
d'Europa gràcies a les dues depuradores recent
ment construïdes que han permès, per exemple, 
tornar a obrir la platja del Prat als banyistes. 
Aquest any s'han dut a terme projectes tan impor
tants com la reordenació del litoral sud de Ba
dalona, amb la construcció del nou port i el pas
seig marítim i quatre mil habitatges a primera línia 
de mar, o el Rengle de Mataró, amb la integració 
d'usos industrials tecnològics i residencials, o a 
Vilanova, l'operació de Pirelli Mar, entre altres. Al 
delta del Llobregat s'han dut a terme projectes in
fraestructurals com l'ampliació del port de Bar
celona i el desviament del Llobregat, la construc
ció de la nova torre de control aeroportuària, la 
tercera pista i s'inicià la terminal sud. La connexió 
ferroviària entre el port i l'aeroport amb les noves 
línies ferroviàries resta pendent i també les opera
cions d'enlairament a la tercera pista, després 
d'una dècada de discussió sobre les diferents so
lucions possibles. És un exemple de la complexi
tat creixent de les actuacions sobre el litoral, on ja 
no és possible dur a terme cap projecte important 
des d'una òptica sectorial. Amb tot, la notícia que 
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avui ens donarien Carles Barral i Josep Pla de la 
costa de Barcelona seria ja molt distinta d'aquella 
de fa vint o quaranta anys. 

Avui tenim quaranta-cinc instal·lacions portuàries, 
a les quals cal sumar-ne altres cinc en construcció 
o ampliació, que han modificat la dinàmica litoral, 
dificultant o impedint la regeneració de les platges 
a ponent dels dics. A zones del litoral amb platges 
obertes, com les del Baix Maresme, s'ha produït 
una important regressió de la sorra, però també 
en altres platges, com algunes del Garraf i Barce
lona, ja molt artificialitzades, a causa del fet que 
durant els darrers anys no es produïren opera
cions de regeneració de sorra. La disminució radi
cal de les aportacions de sorra per part de les rie
res i la interrupció de les dinàmiques litorals per 
part d'obres marítimes han generat platges més 
inestables, que han de ser regenerades periòdica
ment per a mantenir volums de sorra suficients 
perquè no se'ls endugui un temporal de llevant. 
D'altra banda, la impermeabilització de la capça
lera de les petites conques litorals ha disminuït la 
infiltració i ha augmentat la velocitat de l'escorren
tiu i els cabals màxims d'avinguda aigües avall. No 
és rar, desafortunadament, que els dèficits de sa
nejament, tot i les millores dels darrers anys, hagin 
continuat essent protagonistes de greus incidents 
que es repeteixen amb una certa periodicitat, per-

És una mesura d'urgència, que 
corregeix una tendència, un primer 
pas que hauria de ser complementat 

per altres nivells de protecció 

què, finalment, la qualitat de l'aigua del mar i dels 
fons són el millor indicador de la precarietat de les 
xarxes de sanejament. Tan sols en la costa barce
lonina es van registrar cent trenta-sis episodis de 
contaminació durant la temporada passada; a 
Sant Pol i a Arenys de Mar es va registrar la pre
sència de sòlids flotants; a Salou, la platja de 
Ponent ha rebut més d'una vegada les aigües re
siduals de la depuradora de Reus i altres tres plat
ges més, Vilafortuny, l'Esquerol i Sant Pere, van 
haver de ser tancades després d'haver estat inun
dades per aigües residuals; a Pineda de Mar pa
teixen de manera recurrent l'avaria de l'emissari i, 
encara a hores d'ara, es discuteix la ubicació de la 
depuradora de l'Alt Maresme. Els problemes de fi
nançament de l'Agència Catalana de l'Aigua, ate
sa la insuficiència de l'actual cànon de l'aigua per 
a cobrir totes les inversions de sanejament, fins i 
tot la policia i la neteja de rieres, foren abastament 
discutits en els medis de comunicació. 

La tendència de les darreres dècades havia estat 
l'aplicació de solucions puntuals a problemes que 
són estructurals i que afecten tot el litoral, com 
passos subterranis sota la via del tren al Maresme, 
espigons per a confinar les platges i regenera
cions puntuals de sorra. Però la complexitat terri-
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torial del litoral fa que qualsevol actuació important 
no pugui definir-se independentment de la resta, 
la qual cosa limita que s'activin els projectes de 
transformació estratègica. No és casualitat que, 
fins ara, tots els grans projectes de transformació 
del front litoral a la ciutat de Barcelona hagin re
querit esdeveniments emblemàtics, amb ressò in
ternacional, capaços de mobilitzar i concertar to
tes les voluntats socials i institucionals en una 
mateixa direcció. Actualment, la pluralitat d'actors 
que participen en el debat territorial -institucions, 
partits polítics, professionals, entitats ecologistes, 
societat civil- comparteixen un cert consens per la 
urgència d'actuar per a protegir, restaurar i rehabi
litar el territori costaner. 

En aquesta situació, es comprèn que la presenta
ció del Pla director urbanístic del sistema costaner 
l i 11, impulsat pel Govern de Catalunya i l'aprova
ció definitiva del primer el 26 maig de 2005 hagin 
suposat un dels canvis més notables de la nova 
política territorial de Catalunya. S'ha posat fre a 
l'ocupació i al continu urbà. Aquest Pla constitueix 
l'esforç de planificació supramunicipal urbanística 
més important des del 1976 i aporta una normati
va per a la gestió i un fons econòmic. És una me
sura d'urgència, que corregeix una tendència, un 
primer pas que hauria de ser complementat per 
altres nivells de protecció que articulessin una xar
xa contínua d'espais protegits, amb diferents 
graus i intensitats, des del mar als espais naturals 
de les serralades del litoral, integrant-hi rieres, an
tics camins, elements de patrimoni cultural i altres 
fites del paisatge, amb dotació econòmica sufi
cient per a projectes de restauració, de compra de 
sòl o de gestió. El PDUSC ha afectat projectes i 
expectatives urbanitzadores d'envergadura en pri
mera línia de mar, com l'espai de cap Ras a 
Llançà, la Pineda d'en Gori a Palamós, la Platja 
Llarga a Vilanova o el Pla urbanístic del barranc de 
Barenys, impulsat per l'Ajuntament de Salou. El 
PDUSC és el primer pas per a imposar un ordre 
mínim i controlar la precipitació cobdiciosa que re
feria Josep Maria Espinàs. Al llarg del 2004 s'ini
ciaren altres esforços de planejament i concerta
ció institucional, com el Pla director de !'Empordà 
o com el Pla estratègic del litoral metropolità, im
pulsat pels vint-i-set municipis del litoral barceloní 
i el Consorci el Far. El programa d'inversions PIDE 
al delta de l'Ebre es cancel·là a causa de la su
pressió del Pla hidrològic nacional amb el canvi de 
govern. 

El major repte de futur és, doncs, definir un pro
grama integral d'inversions per a reconstruir la 
major part de les infraestructures obsoletes de sa
nejament, ferroviàries, viàries o portuàries que pro
voquen forts impactes ambientals i paisatgístics, 
especialment en els entorns més fortament urba
nitzats, i restaurar el paisatge encara no urbanit
zat, com a pas necessari per a permetre la valora
ció social, econòmica i cultural del litoral. Hi ha 
importants projectes pendents de reconstrucció 
d'infraestructures, com el ferrocarril al llarg del 419 
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Maresme i de ciutats del Garraf, o la Nacional 11 al 
Maresme, amb un nivell de sinistralitat inaccepta
ble des de fa dècades. Tan necessària com els 
projectes de reconstrucció i reurbanització és la 
gestió coordinada i contínua del litoral. La desco
ordinació entre totes les administracions, estatal, 
autonòmica i local amb competències superposa
des sobre el litoral ha estat sovint el rerefons de la 
crítica de moltes de les notícies i articles d'opinió 
publicats el 2004. La recreació del paisatge cul
tural del litoral podria començar amb el projecte 
senzill, però simbòlic, de restaurar i fer accessi
bles tots els vells fars de la costa i obrir-los al pú
blic: la visió de la costa i del mar des del far del 
cap de Creus o des del far del delta de l'Ebre és 
inoblidable, però també la que proporcionen els 
fars que tenen la mala sort d'estar més a prop de 
Barcelona. Ni el far de Montjuïc, ni el del 
Llobregat o el de Calella poden visitar-se, ni tam
poc l'antic far de Barcelona, reconvertit en rellot-

Marta Ball-llosera 
Portaveu de Salvem /'Empordà 

ANUARI TERRITORIAL 2004 

ge, el centre màgic on el paral·lel i el meridià es 
creuen, si bé sí que es pot visitar el far de 
Vilanova i la Geltrú, la ciutat abans coneguda 
com la Petita Havana, on trobareu, a l'entrada, el 
cartell publicitari on diu EL GARRAF EN VENDA. 
Si hi aneu en tren ni el veureu, i podreu fins i tot 
visitar el fantàstic Museu del Ferrocarril, la biblio
teca de Víctor Balaguer, la plaça porxada que us 
recordarà la de Vilassar de Mar, la plaça Reial de 
Barcelona, i els porxos d'en Xifré, l'indià d'Arenys 
de Mar. Al far hi ha un petit museu marítim on 
s'exposa, entre molts altres vells objectes mari
ners, un bot de salvament restaurat anomenat 
Víctor Rojas, en homenatge a un mariner porto
riqueny ... però la història d'en Victor Rojas és 
una història antiga, i aquest text és un article per 
a donar notícia del que ha passat al litoral durant 
el 2004 i per a avançar, si de cas, discussions i 
projectes de futur que se'n deriven i no pas la lle
tra nostàlgica d'una havanera. 

PLA DIRECTOR DEL SISTEMA COSTANER: PERCEPCIÓ DE CANVI? 

Em coincideix, en el temps, la lectura del llibre Debat 
Costa Brava. Congrés: un futur sostenible, editat 
per la demarcació de Girona del Col·legi d'Arqui
tectes de Catalunya i aquest escrit sobre el Pla di
rector urbanístic del sistema costaner (PDUSC, a 
partir d'ara), i aquest fet m'ha donat l'oportunitat de 
poder reflexionar sobre ambdós fets. 

El Debat es va realitzar entre el 5 de març i el 16 
d'abril de 2004, després que els organitzadors l'a
jornessin pel calendari d'eleccions de la Gene
ralitat de Catalunya, imagino que per no caure en 
el risc de males interpretacions i posicionaments 
polítics. 

Aquest fet ens va donar l'oportunitat, als assistents 
al Debat, de poder sentir quines són les noves polí
tiques previstes respecte a la planificació territorial 
del litoral català després d'un canvi de color polític a 
la Generalitat. 

l en data d'avui, tinc la possibilitat de poder avaluar 
i analitzar què ha passat respecte de l'aplicació del 
programa avançat pels polítics i tècnics al Debat, 
després de gairebé dos anys de nou govern de la 
Generalitat. 

El Debat Costa Brava fou dividit en tres jornades: te
rritori escàs o paisatge fràgil; mobilitat i infraestruc
tures: dèficit o risc; i model turístic: final d'etapa? 
Tres apartats provocadors que donen a entendre 
una situació mofi delicada. 

Crec que, transcrivint literalment el que van dir al
guns dels participants, ens podem fer una idea cla
ra de la diagnosis que s'hi va fer, la qual compartei
xo amb la majoria dels ponents. 

Salvador Milà, conseller de Medi Ambient i 
Habitatge de la Generalitat de Catalunya, obria el 
debat dient: "En aquesta mateixa vila de Roses, un 
grup de visionaris, de gent amb molta empenta, fa 
vint-i-set anys, concretament el desembre de l'any 
1976, quan encara ni tan sols era clar que hi havia 
un canvi democràtic Oa voluntat hi era, però no se 
sabia en quin sentit aniria), van tenir la previsió de 
parlar del futur d'aquest territori i d'assenyalar-ne els 
perills i els potencials". 

El conseller obria aquest debat tan sols cent dies 
després de la signatura de l'Acord del Tinell per un 
govern catalanista i d'esquerres, un text que molts 
ciutadans vam interpretar com un canvi en la mane
ra de governar un país després de vint-i-tres anys 
monocroms, políticament parlant. El senyor conse
ller va continuar dient: "Però escolteu: si som aquí 
avui, vint-i-set anys després, és perquè ens neguite
ja el que pugui passar els propers vint +cinc anys a 
la Costa Brava i al país en general i perquè suposo 
que estareu d'acord amb mi que ni el territori, ni el 
paisatge, ni la societat de la Costa Brava no podrien 
suportar vint-i-cinc anys més amb un model de crei
xement socioeconòmic i d'ocupació del territori 
com el que s'ha aplicat fins ara". Comparteixo 
aquest sentiment, però no cal oblidar que calen po-
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lítiques molt valentes per a aconseguir un canvi de 
dinàmica urbanística com els que s'estan plantejant 
les revisions dels POUMS (plans d'ordenació urba
nística municipal) en l'actualitat. 

Joan Nogué, catedràtic de Geografia Humana de la 
Universitat de Girona, deia en la seva ponència, fent 
referència a les reflexions d'Yvette Barbaza sobre el 
futur de la Costa Brava: "En efecte, l'esquer del pro
fit immediat va prevaler sobre el seny. El que la pro
fessora Barbaza no podia imaginar l'any 1988, quan 
escrivia, afligida, aquestes paraules, era que pocs 
anys més tard, en plena dècada de 1990, s'iniciaria 
un dels períodes més negres de la nostra història pel 
que fa a l'esquarterament del territori i a la degrada
ció del paisatge; un període -en el qual encara es
tem immersos- caracteritzat per una excepcional 
demanda d'habitatge, per una autèntica febre cons
tructora, per una descarada especulació del sòl, per 
una funesta vinculació d'una part significativa del 
sector turístic amb el negoci immobiliari i per una ba
nalització generalitzada del paisatge"[ ... ) "Convé, 
doncs, analitzar què ha passat, com hem arribat fins 
aquí, quina és la situació actual i quines propostes 
hauríem de debatre públicament per tal de recon
duir una realitat territorial i paisatgística complexa i 
abocada a una carreró sense sortida, si no es re
planteja dràsticament l'orientació seguida aquesta 
darrers anys". 

Oriol Nel·lo, secretari de Planificació Territorial del 
Departament de Política Territorial i Obres Públiques 
de la Generalitat de Catalunya, deia: "Ara bé, en les 
darreres dècades, l'evolució d'aquest espai, tan ric 
de potencialitats, ha estat motiu de preocupació. En 
efecte, el procés urbanitzador, a mesura que s'ha 
anat estenent sobre el territori, ha transformat el pai
satge costaner fins al punt que els seus valors patri
monials, ambientals i econòmics s'han vist seriosa
ment compromesos. Així, en l'actualitat, gairebé la 
meitat -el 46'5% exactament- de la costa catalana 
ja ha estat urbanitzada, en part a causa de la disper
sió de la residència, en part a l'activitat constructiva 
associada al fenomen turístic"[ ... ]"Afortunadament, 
tot i les hipoteques dels darrers anys, som encara a 
temps d'actuar per a garantir la qualitat i l'atractiu de 
la nostra costa. El Govern de la Generalitat s'ha 
compromès a fer-ho i ho ha considerat una de les 
seves prioritats en matèria territorial"[ ... ]"L:objectiu 
principal del Pla director és identificar, protegir i po
sar en valor els espais costaners lliures actualment 
d'ocupació, amb la finalitat de contribuir a un des
envolupament urbanístic compassat, harmònic, res
pectuós i culte del litoral català"[ ... ]"Ara bé, serà su
ficient aquesta mesura per a ordenar el nostre 
litoral? Certament, no. L'evolució dels espais costa
ners està indissolublement relacionada amb les di
nàmiques de transformació del territori català de 
conjunt. La correcta gestió del litoral només serà 
possible, per tant, quan el conjunt de Catalunya dis
posi dels instruments de planejament territorial que 
precisa''(. .. ] "És a través d'aquest planejament su
pramunicipal que l'Administració es dotarà dels ins
truments pera fer front a l'escampadissa de la urba-
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nització i per a contribuir a articular el nostre territori 
sobre una xarxa de pobles i ciutats ben delimitats, 
rics d'activitats, d'oportunitats econòmiques i de 
convivència". 

Juli Esteban, director del Programa de Planejament 
Territorial, en la taula rodona moderada per la perio
dista Maria Gorgues, ja deia el que serà la base de 
la meva queixa respecte del PDUSC: "Per això, el 
primer acte de la Conselleria de Política Territorial i 
Obres Públiques ha estat aquest Pla director de 
protecció del sistema costaner que s'està redactant 
en aquests moments i amb el qual es pretén impe
dir que surtin més 'capes ocultes"'. No aturarem 
gaire res del que ja hi havia en marxa perquè no po
dem, però pel que fa a tot allò que estava classificat 
com a no urbanitzable, i hi afegeixo també el que és 
urbanitzable però no està delimitat, procurarem, en 
la mesura que sigui possible, aturar-ho ja d'una ma
nera definitiva i incorporar-ho als espais protegits". 

Joaquim Nadal, conseller de Política Territorial i 
Obres Públiques, amb una gran oratòria i poca con
creció, va dir: " .. els vull dir que des del Govern de 
la Generalitat de Catalunya compartim la preocupa
ció expressada per en Joan Cals en les seves con
clusions. Som plenament conscients que afirmar 

El PDUSC ha servit per a protegir 
alguna àrea de gran valor ecològic 
i bellesa paisatgística però no ha 

afectat el nombre d'habitatges 
previstos en termes generals 

que el Govern les farà seves, les estudiarà i les po
sarà en pràctica, ara per ara, no és encara garantia 
de res. Perquè també compartim un diagnòstic: tos 
ens havíem pensat, l'any 1976, que la gestió demo
cràtica del planejament portaria, per si mateixa, tota 
sola, la solució del problema o, com a mínim, d'al
guns dels principals problemes que detectàvem. 
Però en aquell moment no havíem acabat de calcu
lar ni els creixement previstos, implícits, ja recone
guts i existents, ni els drets adquirits, encara que no 
fossin executats, ni l'evolució mateixa del mercat i la 
societat" [ ... ) "l quan en Joan Cals, per exemple, 
apel·lava a alguna de les nefastes conclusions del 
mal gust , caldria concretar quin mal gust, arbitrat 
per qui i executat per qui i des de quins àmbits pro
fessionals, empresarials, socials o cívics. En aquest 
sentit, em sembla que és important que, a poc a 
poc, en aquest procés de pedagogia politica que 
també reclamen les conclusions, ens anem posant 
d'acord no en un consens de coartada, sinó en un 
consens constru'1l des del debat i la discussió per tal 
que allò que finalment acabem acordant vulgui dir 
exactament el mateix per a tothom." [ ... ] "des d'a
quell 17 d'octubre de l'any passat fins avui, 16 d'a
bril, se succeïren uns esdeveniments de tanta mag
nitud en la vida política catalana i espanyola, fins al 
punt de situar-nos tots davant una nova perspecti
va. Engrescadora? Sí. Realistament engrescadora? 421 
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També. No vull donar peu, tot i que el capgirament 
del calendari ha estat pràcticament revolucionari, a 
cap tipus eufòria. Vull que siguem conscients que 
malgrat que el canvi de perspectiva, de prioritats i 
d'orientació ha estat radical, es produeix en un con
text, en un marc i en una conjuntura política i inter
nacional que marquen les pautes ... ". Aquesta da
rrera idea fa pensar molt... 

El Debat fou molt extens i ampli, amb molts aspec
tes considerats, però amb una idea molt repetida: 
no podem continuar com fins ara. Aquesta premis
sa és imprescindible, i evidentment afecta de ma
nera directa els planejaments urbanístics munici
pals actuals i vigents. No és possible un canvi de 
dinàmica a la Costa Brava si no es replantegen les 
dinàmiques urbanitzadores. És un primer pas que 
cal resoldre per a poder abordar llavors altres as
pectes també molt importants, com per exemple la 
qualitat i l'estètica arquitectònica del que es pugui 
fer de nou, del que cal rehabilitar i del que ja tenim 
constru"1l. 

A efectes pràctics, i comparant els mapes del pla
nejament municipal vigent i els mapes amb les ta
ques de protecció de ser urbanitzades dels dos 
PDUSC, podem arribar a la conclusió que aquest 
Pla director no ha tingut l'efecte desitjat respecte 
d'aquest canvi de dinàmica, tot i que Juli Esteban i 
l'Oriol Nel·lo ja ho advertien en les seves respectives 
xerrades. 

Mostro algunes dades sobre alguns municipis del li
toral de l'Alt Empordà, per a exemplificar aquesta 
afirmació: 

El PDUSC ha servit bàsicament per a protegir algu
na àrea de gran valor ecològic i bellesa paisatgísti
ca -com el cas de cap Ras a Llançà-, però el nom
bre d'habitatges previstos en termes generals no ha 

Municipi Habitatges construïts 

Uançà 6.618 

Port de la Selva 1.560 

Gadaqués 2.622 

Roses 22.667 

castelló d'Empúries 13.591 

L'Escala 13.229 

• segons el Pla director territorial de !'Empordà 
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afectat i per tant no hi haurà una percepció de can
vi real. De totes maneres, sí que cal reconèixer que 
ha estat una mesura de prevenció respecte de la 
possibilitat que en el sòl no urbanitzable no hi haurà 
la possibilitat de continuar creixent. Una problemàti
ca que en el meu imaginari era inexistent, potser de 
manera ingènua, però que es basa en el fet que en 
les darreres revisions dels planejaments urbanístics 
tampoc no es va reflectir, i parlo concretament de la 
revisió del POUM de Llançà, la revisió del POUM del 
Port de la Selva i la revisió parcial del sòl urbanitza
ble de Roses. Aquestes revisions permeten la con
tinu"itat dels planejaments previstos ara fa quinze 
anys, però no afecten de manera significativa zones 
que eren considerades com a sòl no urbanitzable. 
Però, evidentment, benvinguda sigui la previsió. 

En la xerrada feta per Oriol Nel.lo sí que es perfila
va una altra pista a tenir seriosament en considera
ció, el fet que el planejament supramunicipal de cai
re comarcal, com el Pla director territorial de 
!'Empordà, pugui fer una tasca més valenta i de 
contenció de la urbanització. En data d'avui, aquest 
Pla es troba en fase de suggeriments. La interpre
tació que en fa Salvem !'Empordà és que, tot i que 
en la memòria del document hi ha intents reals de 
poder disminuir de manera considerable el nombre 
d'habitatges, la normativa no garanteix eines jurídi
ques per a poder-ho executar. Per tant, la Comissió 
d'Urbanisme es trobarà de nou amb molts punts a 
l'ordre del dia de les reunions mensuals, els quals, 
si no es fa servir una normativa més acurada i va
lenta, serà paper mullat. Caldrà veure, i aquí hi ha la 
gran incògnita, quin document s'aprovarà inicial
ment i llavors serà el moment de poder avaluar re
alment si ens trobem en un moment de canvi de 
política urbanística, segons un govern catalanista i 
d'esquerres, tal com es defineix en l'acord del 
Tinell, o segons un govern possibilista i continuïsta. 
L'expectativa es manté vigent. 

Habitatges potencials * PDUSC 

1.928 Afecta cap Ras: 
35 habitatges 

400 No afecta 

1.829 Afecta significativament 
un pla parcial 

6.042 No afecta 

1.597 No afecta 

5.877 No afecta 
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Oriol Nel-lo 

El dret a 
la ciutat: 
La llei de 
millora dels 
barris 

Secretari per a la Planificació Territorial. Generalitat cie Catalunya 

IMPEDIR LA RUPTURA DE LA COHESIÓ SOCIAL DE LES VILES l CIUTATS* 

B Govern ha tramès al Parlament de Catalunya la 
primera llei d'aquesta legislatura, una llei que, de 
manera ben significativa, té per objectiu dotar la 
Generalitat i els ajuntaments catalans dels instru
ments necessaris per tal de fer front a un dels riscos 
més greus que podria patir la nostra societat: la rup
tura de la cohesió social de les nostres viles i ciutats. 

La iniciativa porta per títol "Uei per a la millora dels 
barris, àrees urbanes i viles que requereixen d'aten
ció especial" i va ser treta a informació institucional 
el dia 19 de gener, quan encara no feia un mes de 
la presa de possessió del nou executiu. Després, 
una vegada clos el període d'al·legacions, no han 
transcorregut ni dues setmanes abans que el 
Govern adoptés el text definitiu del projecte i l'enviés 
al Parlament. 

La diligència, en aquest cas, no és anecdòtica. Tot i 
la millora que, en termes generals, han experimentat 
els pobles i les ciutats de Catalunya, determinats 
barris pateixen processos de degradació física i 
d'empitjorament de les condicions socials que afec
ten de manera directa la qualitat de vida i el valor del 
patrimoni individual i col·lectiu dels seus veins. En 
ocasions, aquestes tendències, lluny d'aturar-se, 
més aviat s'acceleren. D'aquí la urgència d'interve
nir de manera immediata. 

En efecte, els barris de què parlem són espais que, 
per raó de mancances en espais públics, de quali
tat de l'edificació, d'equipaments i d'altres, tenen 
preus relativament més baixos que les respectives 
àrees urbanes. Per aquesta raó, s'hi tendeix a con
centrar la població amb menor poder adquisitiu. 
Això és particularment cert en un període com l'ac
tual, caracteritzat per la ràpida pujada dels preus im
mobiliaris i per l'arribada de contingents de població 
amb pocs recursos, procedent en molts casos de la 
immigració. La concentració d'aquests sectors de 
població, sovint amb acusades necessitats socials, 
té, al seu torn, conseqüències sobre els preus, que 
s'estanquen i -com hem vist en alguna ocasió- po
den fins i tot baixar. Si es confirmés aquesta dinàmi
ca, els riscos de sortida d'alguns sectors de la po-

blació, d'estigmatització territorial, de problemes de 
convivència i de formació de guetos serien evidents. 

El projecte de llei és una mesura necessària per fer 
front a aquesta situació. Així, tal com va dir el con
seller Joaquim Nadal en anunciar la seva presenta
ció al Parlament de Catalunya, la iniciativa vol enviar 
un triple senyal. D'una banda, als ciutadans, per fer
los evident que el Govern no permetrà que les con
dicions de vida i de convivència es degradin en cap 
lloc de Catalunya. De l'altra, als ajuntaments, per as
segurar-los que el Govern els farà costat alhora de 
tractar problemàtiques que són, certament, locals, 
però tenen orígens i conseqüències d'ordre general. 
Finalment, al mercat, per advertir els agents econò
mics que l'Administració està disposada a realitzar 
una sèrie d'inversions que acabaran redundant en el 
patrimoni immobiliari privat: si en el conjunt del país 

Si en el conjunt del país és 
convenient la moderació dels preus 

immobiliaris, en aquests barris 
del que es tracta és d'encoratjar 

i enfortir el mercat 

és ben convenient la moderació dels preus immobi
liaris, en aquests barris del que es tracta és, preci
sament, d'encoratjar i enfortir el mercat. Lògica
ment. això s'ha de combinar amb polítiques que 
fomentin l'habitatge accessible i el distribueixin con
venientment sobre el territori. 

L'instrument més important i innovador de la Uei és 
la creació d'un fons financer de la Generalitat desti
nat a la rehabilitació i la promoció específica d'a
quells barris, àrees urbanes i viles que ho requerei
xin. Aquest fons es nodrirà amb aportacions dels 
pressupostos de la Generalitat i permetrà empren
dre no menys de quaranta intervencions d'aquest ti
pus en quatre anys. La inversió total prevista en 
aquestes operacions és de 600 milions d'euros, dos 
terços dels quals seran aportats per la Generalitat i 
la resta pels governs locals. 423 
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L'experiència mostra que, per tenir èxit, l'estratègia 
de les intervencions en aquestes àrees ha de ser in
tegral, és a dir, abandonar les aproximacions i adre
çar-se a un ventall extens de temes. Així, podran 
acollir-se al finançament previst intervencions de 
millora dels espais públics, de dotació dels espais 
verds, de provisió d'equipaments, de rehabilitació 
dels edificis, d'accessibilitat, d'estalvi energètic, 
d'incorporació de les xarxes de tecnologia de la in
formació, d'equitat social, edat i gènere en l'ús de 
l'espai urbà, així com de desenvolupament econò
mic i social. El programa s'adreça de manera prio
ritària a les àrees on es combinen problemes d'in
volució urbanística, pèrdua o creixement massa 
accelerat de la població i mancances econòmiques 
i socials. Es tracta normalment de centres històrics, 
de polígons d'habitatge dels anys seixanta i setan
ta i d'àrees nascudes de processos d'urbanització 
marginal. Moltes d'aquestes àrees estan situades 
en les poblacions més denses i poblades de Cata
lunya. Però ens equivocaríem si penséssim que la 
problemàtica afecta només les ciutats més grans. 
Són moltes les viles mitjanes i les capitals comar -
cals que veuen amb preocupació l'evolució dels 
seus centres històrics. 

Un bon nombre d'ajuntaments catalans ja han des
envolupat projectes de gran interès per tractar la 

Oscar Rebollo 
Professor de Sociologia. Universitat Autònoma de Barcelona 
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problemàtica de la rehabilitació urbana, projectes 
que han topat, sovint, amb dificultats de finança
ment. Ara els ajuntaments interessats podran pre
sentar les seves iniciatives i una comissió integrada 
per representants de la Generalitat, els governs lo
cals i associacions ciutadanes determinarà l'assig
nació d'acord amb la problemàtica existent, la bon
dat de la proposta i l'equitat territorial. Els mateixos 
ajuntaments seran els encarregats d'executar els 
projectes, cada un dels quals haurà de ser enllestit 
en un període de quatre anys. Així, doncs, el lema 
més adient per al programa no seria tant "suport per 
a barris amb problemes", com "suport per a barris 
amb projectes". Fa quaranta anys, Henri Lefebvre va 
enunciar que, entre els drets bàsics dels ciutadans, 
al costat del dret a la llibertat, al treball, a la salut o a 
l'educació, se n'hauria d'incloure un altre: el "dret a 
la ciutat". És a dir, el dret dels ciutadans a viure en 
territoris propicis a la convivència i rics d'usos diver
sos, en els quals l'espai i els equipaments públics si
guin factors de desenvolupament col·lectiu i indivi
dual. El dret de tots a gaudir d'un entorn segur que 
afavoreixi el progrés personal, la cohesió social i la 
identitat cultural. La defensa d'aquest dret és l'ob
jectiu central de la primera llei del nou Govern de 
Catalunya. 

*Article publicat al diari AVUI el 19 de març de 2004 

LA PLANIFICACIÓ PARTICIPATIVA PER A LA TRANSFORMACIÓ URBANA 

Sense cap mena de dubte, la millora de les condi
cions de vida en els barris més desfavorits de les 
ciutats depèn en bona mesura del fet que les admi
nistracions destinin fons públics a rehabilitar-les ur
banísticament i residencialment per mitjà de l'impuls 
de mesures i programes socials. Per tant, benvingut 
sigui el fons d'ajudes als municipis que suposa la 
Uei de millora de barris (2/2004) del Departament de 
Política Territorial. Un fons que, tal com s'especifica 
en el desenvolupament reglamentari i programàtic 
de la Uei, es concep com a instrument financer per 
a donar suport als programes de rehabilitació inte
gral de barris que redactin i impulsin els ajunta
ments. Però la qüestió avui dia rau en el fet de sa
ber si és només qüestió de diners o si el problema 
dels barris en crisi requereix, potser amb més im
portància i urgència, estratègies i metodologies d'in
tervenció innovadores que, a més de més recursos, 
incorporin també més agents compromesos amb la 
transformació urbana i molt especialment amb els 
residents mateixos i amb els agents comunitaris del 
territori. 

Les institucions democràtiques, en especial els 
ajuntaments, ja fa temps que inverteixen recursos 

al nostre país per a la millora de les perifèries ur
banes, de nuclis antics degradats i de barris en 
crisi. És just reconèixer que en els darrers vint-i
cinc anys s'ha fet un bon rentat de cara en molts 
barris que ara, a més de tenir carrers asfaltats i 
il·luminats, també disposen d'una creixent dotació 
d'equipaments educatius, sanitaris, esportius i cí
vics, amb un espai públic millorat i amb un parc 
d'habitatge públic relativament ben mantingut. 
Però també tenim experiència acumulada en les 
nostres ciutats que molts d'aquests barris han mi
llorat ostensiblement sobre la base de dinàmiques 
de renovació dels residents i d'expulsió de la po
blació resident tradicional, que passa a viure en al
tres barris d'altres ciutats i transporten en les se
ves maletes els problemes de sempre; i també 
tenim experiències de barris que, en no haver es
tat sotmesos a dinàmiques d'expulsió poblacio
nal, esdevenen un pou sense fons en què s'abo
quen recursos públics d'una eficiència força 
qüestionable, ja que al mateix ritme en què la ur
banització es millora també es degrada perquè 
costa molt mantenir l'espai públic, perquè hi creix 
la població purament dependent de programes 
socials, perquè els períodes de crisi o de recessió 
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econòmica suposen retrocessos enormes dels 
processos de millora i perquè solen ser, a més, 
centres de recepció dels expulsats d'altres llocs, 
perquè les dinàmiques poblacionals associades a 
la cohesió social, d'envelliment i migratòries, so
bretot, no es tradueixen fàcilment en infraestructu
res i perquè, en definitiva, la modificació d'algunes 
condicions estructurals, residencials i urbanísti
ques ha demostrat no ser garantia de canvis cul
turals pel que fa a hàbits, relacions, actituds, civis
me, violència, etc. Què hem de fer, aleshores? 

Potser ja és hora, com dèiem, de plantejar-nos un 
canvi veritable pel que fa a les estratègies d'interven
ció. No ens referim a un salt en el buit, ja que dispo
sem de prou experiència acumulada en diversos 
llocs sobre processos de transformació urbana que 

No ens referim a participació, 
ens re J e rim a transformació 
participativa i comunitària 

han fonamentat l'èxit obtingut en "altres maneres de 
fer les coses" que, segurament, just és reconèixer
ho, són més difícils d'aconseguir que els diners: ens 
referim a altres maneres de relació i de cooperació 
entre administracions i entre departaments d'una 
mateixa Administració, a altres maneres de coope
rar i de col·laborar entre serveis públics (escoles, 
centres de salut, centres d'assistència social, equi
paments de proximitat) i professionals i a altres ma
neres de relació i a altres protagonismes per part de 
la comunitat. 

La planificació-acció participativa per a la transfor
mació dels entorns urbans es fonamenta en la ne
cessitat d'ampliar el ventall d'actors que interve
nen i s'impliquen en els processos de millora (tant 
en les fases de diagnòstic i propostes, com en 
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l'acció transformadora en si mateixa) i en l'establi
ment d'altres maneres de fer i relacionar-se entre 
aquests actors. 

No es tracta, simplement, de participació ciutadana 
mitjançant negociacions amb quatre representants 
veïnals, ni de la creació, una mica més sofisticada, 
de consells de barri i de taules de concertació, en
cara que això ja seria un avenç. Ni ens referim al fet 
que els "ciutadans decideixin"; així, sense saber 
molt bé ni qui, ni en què, ni perquè. Es tracta més 
aviat de posar en marxa processos que promoguin 
l'autonomia i l'organització en la comunitat, que si
guin educatius, que comprometin els residents a mi
llorar l'entorn, a estar vinculats a polítiques concre
tes i reals, a processos de transformació de les 
seves condicions de vida. No ens referim a proces
sos participatius que passin per una única taula ni 
per un únic representant, sinó a una gran varietat 
d'activitats i de col·lectius, de protagonistes i de 
compromisos. No ens referim a participació, ens re
ferim a transformació participativa i comunitària. 

Una llei de millora de barris que volgués ser alguna 
cosa més que un fons d'inversions al servei dels 
ajuntaments (benvingut sigui, hi insistim) hauria per 
tant de promoure i buscar això. A més de posar di
ners al servei dels ajuntaments, caldria poder posar 
diners al servei d'altres estratègies d'intervenció que 
vinculessin els recursos no només al mal estat del 
barri sinó a com es pensa capgirar la situació. 

També seria bo de destinar recursos al monitoratge 
d'experiències, a la valoració i la visualització de 
pràctiques innovadores i eficaces que ja s'estan 
produint, tot i que de manera dispersa i encoberta. 
l també seria bo de comprometre l'Administració de 
la Generalitat, i no només el Departament de Política 
Territorial, en noves maneres de cooperació interde
partamental. 

EL REPTE METODOLÒGIC DELS PROCESSOS DE TRANSFORMACIÓ URBANA 
l EL SEU " ACOMPANYAMENT" 
En l'àmbit de l'urbanisme i, més concretament, en el 
marc de la recent Llei de barris, totes les propostes 
de transformació i millora urbana s'enfronten amb el 
repte de fer compatible el seu primer impuls gene
rador de nova realitat amb la fragilitat i mutació de 
molts dels elements implicats. El gruix de temps que 
suposen aquestes transformacions constitueix un 
espai transitori en el que tenen lloc multitud de va
riacions infinitesimals que, atesa la seva capacitat de 
canviar la trajectòria del projecte inicial, mereixen el 
desenvolupament d'una metodologia pròpia. Ens 
referim sens dubte, a la necessitat de realitzar un es-

crupolós acompanyament de totes les mutacions i 
canvis que, alhora que configuren la nova realitat ur
bana, també poden esborrar, malauradament, tot 
allò que feia aquell lloc valuós per a les persones i 
digne, per tant, de ser transformat. De fet, molt so
vint, la renovació comporta també el risc de produir 
un impacte tan rotund i contundent que esquinci el 
teixit més que modelat de temps i temps de vivèn
cies quotidianes de la gent. 

D'altra banda, però, aquest espai ambivalent de la 
transformació esdevé també l'espai precís per a la 425 
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detecció dels errors i de les males fixacions de la 
proposta inicial. Com si es tractés de reconduir la 
trajectòria d'una nau, només les correccions més 
sensibles, freqüents i suaus seran les que permetran 
minimitzar els errors sense pretendre amagar-los i, 
per tant ,sense caure de nou en una reducció de la 
complexitat present en cadascuna de les interven
cions integrals encetades. De fet, aquestes actua
cions de millora urbana són una oportunitat per a 
perfilar nous i millors "ormeigs" d'acompanyament 
des de totes les disciplines que feinegen en el pla
nejament de les ciutats, que, més enllà d'una certa 
autocrítica, ens han de permetre una més gran so
cialització de la vivència, convivència urbana. 

Aquests ormeigs d'acompanyament, que ho son en 
el temps i en l'espai del conjunt de la ciutadania, se
ran sempre eines de proximitat als usuaris, que són 
el veritable niu d'experiència, dels canals insospitats 
de flux de missatges i d'opinió i, sobretot, del conei
xement territorial viscut i contrastat. 

En el conflicte hi ha sovint 
la llavor de noves maneres 

d'enfocar el model urbà. i territorial 

Breument, i com a primer apunt d'una possible enu
meració, una d'aquestes eines seria l'anàlisi transdi
ciplinar de la realitat sobre la que es vol actuar, que 
aporta la visió complexa a la qual ens referíem 
abans i que és necessària per a no caure en simpli
ficacions i oblits irreparables. 

Una segona eina seria l'anàlisi sincrònica del conjunt 
d'actuacions, que com aquest Anuari Territorial de 
Catalunya 2004 ens permet una visió del conjunt de 
transformacions i debats territorials al llarg d'un ma
teix any. 

En tercer lloc, cal sumar, a aquestes visions d'abast 
més general i ampli, l'eina que suposa la visió pròxi
ma dels ciutadans que com a coneixedors i experts 
territorials permeten incorporar les vivències, usos, 
creativitat i expressivitat quotidians i enriqueixen així 
el procés de planejament i la seva capacitat de ge
nerar qualitat de vida. 

Lògicament i com a prolongació d'aquesta última, 
caldrà comptar amb el procés de definició de les 
propostes i de la tria de les opcions que marcaran 
les dinàmiques socials i econòmiques dels barris, 
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amb la participació dels ciutadans no només com a 
garantia d'una visió plural i democràtica, sinó també 
com a generadors de dinàmiques comunitàries. 

En un altre ordre de consideracions, els criteris 
específics d'habitabilitat i qualitat de vida són 
l'eina clau, els principals definidors dels objectius 
que ens han de permetre mesurar i proposar la 
ciutat atenent la mobilitat, la sostenibilitat i equi
tat, és a dir, a favor dels seus espais per a la con
vivència. 

Finalment, una darrera eina seria la que aportaria el 
reconeixement com a preexistència dels conflictes 
latents i el seu valor com a indicadors, i com a mo
tors de mediació, d'innovació i de millora de la co
hesió social. Sens dubte, en el conflicte hi ha sovint 
la llavor de noves maneres d'enfocar el model urbà 
i territorial, així com les pistes tant del que hi ha de 
valuós en un teixit urbà com del que necessita la 
mutació. 

Si creiem que les transformacions urbanes són 
una oportunitat per a cohesionar i enfortir el sentit 
no només del que és públic, sinó també de tots 
aquells valors capaços de vertebrar alhora ciutats 
i comunitats, tindrem la necessitat forçosa de dis
posar d'aquestes eines d'acompanyament. El 
dret a la ciutat és essencialment el dret a con-viu
re i a ca-incidir i necessita la proximitat de l'acom
panyament. Aquelles transformacions que reforcin 
la convivència demostraran haver seguit un pro
cés adequat de transformació i segurament hau
ran estat testimoni de l'actitud de respecte i com
promís necessari per a garantir la flexibilitat d'una 
pulsió de vida i col·lectivitat que es fa .difícil d'en
capsular formalment. 

Com si de grans parterres es tractessin, les ciutats i 
el territori fan aflorar contínuament nous àmbits per 
a la coincidència i per al conflicte, indistintament. Per 
això haurem de concloure que hem de ser capaços 
de reconèixer que més enllà d'un primer planeja
ment de xoc i seminal és indispensable, també, el 
procés d'acompanyament de les transformacions 
que se'n derivin, a fi de permetre'n l'arrelament en 
les persones i en el teixit fi i invisible del territori co
mú de l'àmbit públic. 

Continuem, doncs, amatents a aquestes transfor
macions, amb la mà suau del qui sap redreçar totes 
les trajectòries. 
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PER UNA NOVA CULTURA TERRITORIAL DE LES INFRAESTRUCTURES 

El territori està infestat de traces que l'esquerden 

El territori sembla emportat per un remolí de traçats 
viaris que es desenvolupen i s'intercalen els uns en
tre els altres, molt sovint sense ordre ni concert. El 
tram de confluència de l'autovia de Castelldefels 
(C-31) amb l'autopista del Garraf (C-32) juntament 
amb la traça del ferrocarril poc abans d'entrar als tú
nels és una mostra clara d'aquests mecanismes de 
compartimentació i desfiguració del territori. En molts 
casos, gairebé mai s'ha preparat una espina dorsal 
de caire urbà que permeti articular les noves traces 
amb l'entorn que les envolta, creuar-les a diferent ni
vell d'una manera natural i protegir-les del seu brogit. 
Les autovies s'instal·len pertot arreu i al costat es 
construeixen parets alllants que esquerden l'espai. 

L'existència de solucions disgregadores de traçat no 
ens hauria d'imbuir un sentiment de resignació. La 
traça de l'autopista dels túnels de Vallvidrera, entre 
Terrassa i Collserola, és un bon exemple d'articulació 
d'una autopista amb l'entorn. El mateix s'esdevé 
amb la pota sud de la ronda de Dalt de Barcelona, 
entre l'avinguda de la Diagonal i el nus del Uobregat: 
un espai difícil des del punt de vista topogràfic que 
respon a la necessitat de connectar els barris perifè
rics de l'Hospitalet, Cornellà i Esplugues. En el ma
teix sentit ens trobem amb la solució del nus de la 
Trinitat que és un bon exemple d'articulació d'un no
de viari amb el seu entorn. Tots aquests exemples 
ens mostren que és possible dissenyar les infraes
tructures d'una altra manera. La pregunta que ens 
podem fer és: per què aquests casos són més una 
excepció que la regla? Ens hem dotat dels instru
ments adequats per a construir territori amb més or
dre i concert? 

Els instruments del planejament i els procediments 
administratius per a la construcció de les 
infraestructures: uns elements inadaptats 
per a les necessitats del territori 

Prèviament i abans de projectar el territori, cal con
siderar quin és el repartiment dels futurs assenta
ments i com es pensa el sistema de mobilitat. l cal 

a més plantejar-se aquesta pregunta amb una pe
riodicitat que ha de ser com a mínim de cinc anys, 
el període que representa l'input de nova informació 
de cada cens. Les infraestructures de transports i 
de telecomunicacions han generat un procés dinà
mic pel qual les centralitats i els nous eixos de crei
xement canvien més de pressa en el temps i, si no 
se'n controla la voracitat per a ocupar l'espai, 
aquest fenomen pot arribar a ser destructiu per al 
territori. 

Malauradament. després de vint-i-cinc anys d'auto
govern, l'Administració catalana ha estat incapaç de 
construir uns instruments que permetessin afrontar 
els reptes territorials de les infraestructures. Per una 
banda, els diferents governs de la Generalitat de 
Catalunya no han cregut en el planejament territorial. 
Tan sols s'ha aprovat un únic pla territorial sectorial 
(el de les Terres del Ebre) i s'ha abandonat les prin
cipals conurbacions catalanes (Barcelona, Tarra
gona, Ueida i Girona) a la contingència de la dinàmi
ca del "projecte a projecte". Una mostra de les 
conseqüències d'aquesta absència és que no s'ha 
sabut, per exemple, quina havia de ser la traça d'en
trada del tren d'alta velocitat en l'aglomeració de 
Barcelona, fins que la traça s'ha anat decidint "pro
jecte a projecte" amb les conseqüències negatives 
que això ha comportat. 

Per altra banda, i des de la perspectiva local, l'esca
la més adequada d'intervenció seria la comarcal. 
Però en aquest cas els consells comarcals, que 
haurien d'haver estat els organismes que constituïs
sin equips redactors de models territorials, disposen 
d'un recolzament tècnic molt escàs i sense compe
tències. S'ha observat que s'ha confiat més en la hi
pòtesi que el planejament territorial no servia per a 
gran cosa i que el que calia era definir uns bons pla
nejaments urbanístics (plans generals d'ordenació 
urbana). Al final, els planejaments urbans han creat 
equipaments, han ordenat el creixement de cada 
municipi, però en la majoria de casos ho han fet al 
marge de las grans infraestructures viàries i ferrovià
ries. S'ha posat en evidència, per tant, que per a es
tablir un ordre en les infraestructures cal una escala 427 
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de treball que vagi més enllà de l'escala municipal i 
s'ha constatat a més que la suma d'ordres locals no 
ha donat lloc a un ordre global. 

En conseqüència, si es volen prendre decisions 
adequades sobre les infraestructures de transport 
cal respondre prèviament a la pregunta de per quin 
sistema de mobilitat s'opta i això implica qüestionar
se el repartiment modal que pot arribar a assumir el 
transport col·lectiu i quines haurien de ser les traces 
ferroviàries que cal preveure en cas que, en un futur, 
es necessiti augmentar-ne la presència al territori. A 
més caldria començar a afrontar el fet que el cotxe 
és un gran consumidor d'espai respecte dels altres 
modes i que no te sentit una extensió exponencial 
de les infraestructures viàries que, per altra banda, 
no tenen per què ser més eficaces. Tan sols a partir 
d'aquest coneixement i de la revisió que se'n faci en 
el temps es poden plantejar quines són les traces 
viàries, quins són els punts critics de pas i d'articu
lació i com s'insereixen les respectives traces que 
evitin construir un territori desfigurat. 

Si tot es confia en els plans urbanístics municipals i 
en l'elaboració projecte a projecte no s'afronten les 
infraestructures amb un tractament adequat. No 
s'és conscient que el territori és un de sol i que cal 
fer passar la xarxa d'autovies, la xarxa de rodalia, la 
xarxa d'alta velocitat, la xarxa de carrils per als auto
busos urbans i interurbans i articular-los als nodes 
metropolitans. Si no s'afronta des d'una visió sistè
mica, el territori s'organitzarà a escala urbana però 
es desfigurarà a escala territorial. 

El Pla de carreteres: l'únic planejament 
d'infraestructures però amb plantejaments de passat 

Cal, doncs, una nova mirada que vagi més enllà de 
l'escala urbana local de projectes urbans i de l'es
cala territorial esquemàtica i sense territori. Però 
per a això cal una nova cultura territorial de les in
fraestructures. 

Actualment, l'únic plantejament a escala territorial 
pel que fa a les infraestructures és el Pla sectorial 
de carreteres que és l'element que acaba legiti
mant de facto les solucions adoptades. Però 
aquest és un pla que no té plantejaments ambien
tals ni territorials sobre la funció de la traça, ni ate
rra a l'escala de projecte urbà. El plantejament del 
Pla de carreteres és decidir quins arcs del graf 
s'han de construir i, si s'escau, quina secció de 
l'arc s'adopta, per poder decidir, a continuació i a 
través d'una anàlisi cost-benefici, la prioritat de 
construcció de cada arc plantejat. Des d'una anà
lisi de diferents casos s'observa que, en la presa 
de decisions, el plantejament territorial implícit en 
el Pla és que la carretera és un objecte a'illat pel 
que fa al traçat. En cada cas l'eix ha de connectar 
dos nuclis i al seu pas per un tercer organitzar una 
circumval·lació del nucli urbà. A més, el territori no 
existeix com a tal, tan sols és una abstracció es
quemàtica en la qual només hi ha nuclis urbans 
que es connecten. 
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En aquest plantejament, la infraestructura recorre el 
territori sense analitzar les interaccions que produeix 
a mesura que avança. La presa de decisions sobre 
un traçat encara és molt instintiva. Un tècnic dibuixa 
un primer traçat i, sobre aquella primera traça, s'hi 
acostumen a fer variacions. En el cas de les infraes
tructures, a un arc, s'hi adjunta un altre arc. Canviar 
un nus és gairebé impossible. Uavors s'opta, en 
molts casos, per crear un altre nus, i d'aquesta ma-

Cal una nova mirada que vagi més 
enllà de l'escala local de projectes 

urbans i de l'escala territorial 
esquemàtica i sense territori 

nera les xarxes es van fent més i més complexes 
sense augmentar-ne l'eficàcia. El nus del Llobregat 
o el nus de la B-30 amb la C-58 i la N-150 a l'alça
da de Barberà del Vallès en són exemples paradig
màtics. La tecnologia aportada es basa en el fet que 
els traçats es defineixen per uns eixos que són 
combinació de rectes, cercles i clotoides, que han 
de complir una normativa, la instrucció general de 
carreteres. La única relació que aquesta normativa 
té amb el territori és la seva consideració com a un 
element de suport i es confia en el fet que el bon en
caix de l'eix a definir dependrà de la bona voluntat 
de la persona que en faci el traçat. De fet, i en defi
nitiva, la definició d'un traçat està especialment as
sociada a un càlcul pressupostari que doni lloc a 
una partida administrativa per a reservar uns recur
sos econòmics determinats que permetin construir 
un tram de carretera. La decisió de per on passa 
exactament la traça no es contrasta amb la xarxa 
ecològica de corredors, amb les interaccions eco
nòmiques que pot tenir per al conjunt del territori, ni 
és té en compte la congruència que pot tenir amb la 
distribució dels polígons industrials i dels nuclis resi
dencials. Aquests elements haurien de correspon
dre als plans territorials sectorials, que s'haurien 
d'haver aprovat des de fa més d'una dècada. Com 
que aquest planejament no existeix es fa un doble 
salt mortal. Per una banda, es confia en la bonança 
del Pla de carreteres com a instrument de planifica
ció territorial. Per l'altra, i com a recurs tranquil·lit
zant, es confia que abans d'arribar a la fase de re
dacció del projecte s'hagi fet un estudi d'impacte 
ambiental previ. En aquest moment l'anàlisi pre
dominant és lineal i a·11lada i ja no és territorial ni 
sistèmica. 

L'Estudi d'impacte ambiental: l'element de legitimació 
territorial i mediambiental d'un territori sense planejar 

L'Estudi d'impacte ambiental és un document que 
acompanya el projecte constructiu desenvolupat a 
partir del Pla de carreteres i conté tan sols unes 
comprovacions sobre els impactes mediambientals 
que la nova línia de traçat pugui generar sobre el 
medi natural. En el moment de l'aprovació definiti
va, que és quan els documents arriben al Departa
ment de Medi Ambient, aquest té un marge d'ac-
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tuació i un pes específic molt limitats. La situació 
porta a una disjuntiva en la qual queda implícit que 
qualsevol possible canvi en el traçat representa un 
increment desorbitat del cost. l a menys que el tra
çat passi per un sector afectat pel Pla d'espais d'in
terès natural, que condicioni una població de flora 
o fauna molt específics o que toqui un punt del 
Catàleg de Patrimoni Cultural, el traçat no es toca. 
Com que no hi ha hagut un planejament territorial 
no s'ha decidit un traçat que valorés les possibles 
sinergies entre el Medi Natural que es vol potenciar 
(molt més enllà dels sectors puntuals del PEIN), de 
les rutes patrimonials de la comarca afectada (més 
enllà de no tocar físicament un monument històric) 
i dels sectors residencials que cal preservar o de les 
activitats econòmiques susceptibles de potenciar. 
Finalment, l'Estudi d'impacte ambiental (EIA) es 
converteix en un instrument de legitimació ambien
tal d'un traçat prèviament escollit en el qual en cap 
moment se n'han qüestionat realment les implica
cions territorials. Tot fa pensar que la perspectiva 
ambiental i territorial estaria present en totes les fa
ses del procés, però a la pràctica no és així. 

Instruments per a una nova cultura territorial de les 
infraestructures 

Es posa en evidència, per tant, que els instru
ments necessaris per a construir un territori articu
lat amb les infraestructures realment no s'ade
qüen a aquests objectius. En primer lloc, doncs, 
caldria afrontar un model territorial de mobilitat 
que impliqués una definició sobre quines haurien 
de ser les infraestructures dedicades al vehicle pri
vat i quines al transport públic. A partir d'aquest 
model s'haurien de definir uns nodes i uns corre
dors estratègics, com seria el cas dels nusos de 
Martorell i Granollers o dels corredors de la 8-30, 
per l'aglomeració de Barcelona, o dels corredors 
de l'N-340 i l'N-240, en el cas de l'aglomeració de 
Tarragona, per posar dos exemples significatius. 

Juan l uis Zalbidea 
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Per a aquests llocs estratègics caldria analitzar a 
través de projectes específics les funcions que la 
nova infraestructura hauria de complir en funció 
d'un projecte territorial d'infraestructures. 

En segon lloc, i per a la resta de projectes, caldria 
elaborar un document previ, que hauria de ser el 
Pla territorial sectorial d'infraestructures, confirmat 
per l'aportació local de cada consell comarcal 
amb tècnics de gestió del territori, que posés al 
dia l'estratègia de la comarca. l sobre aquesta ba
se plantejar, més que un estudi d'impacte am
biental o que un projecte constructiu, un projecte 
territorial de traçat que incorporés l'anàlisi territo
rial i el projecte constructiu amb les considera
cions de la relació entre el projecte constructiu i 
els potencials econòmic, mediambiental i patrimo
nial de la comarca per on passa el nou traçat, te
nint en compte alhora la seva adaptació a l'esca
la urbana i la seva articulació amb el sistema 
general d'infraestructures. 

Finalment i en tercer lloc caldria, com a punt es
sencial, desenvolupar des de l'Administració i des 
de les universitats una nova metodologia de treball 
per a aquests nous tipus de documents que inte
grarien territori i infraestructura. El territori necessi
ta equips multidisciplinars dirigits amb una cohe
rència de projecte i que tinguin com a objecte 
central les infraestructures de transport, però al
hora han de tenir en compte l'impacte econòmic, 
medioambiental, de patrimoni i de planejament ur
banístic de cada solució. 

No és tant una qüestió de diners sinó entendre i 
assumir que dotant-nos d 'uns instruments ade
quats podrem evitar desfigurar el territori i que per 
això cal un canvi de mentalitat, és a dir, una nova 
cultura de les infraestructures a l'estil del que ha 
representat per al territori optar per una nova cul
tura de l'aigua. 

Director d'Infrastructures i Transports. Cambra Oficial de Comerç, Indústria i Navegació de Barcelona 

ELS CORREDORS BÀSICS DE TRANSPORT A CATALUNYA 

Definició dels corredors bàsics de transport 

A diferència de les xarxes, que tenen un enfoca
ment monomodal i asseguren una accessibilitat 
homogènia a tot el territori, els corredors de 
transport són la resposta multimodal a les de
mandes de mobilitat al llarg dels eixos princi
pals. Els corredors són itineraris al llarg dels 
quals es concentra el moviment de persones, 
mercaderies, energia, aigua i informació, i en els 
quals coincideixen els principals eixos de les di-

ferents xarxes. Permeten organitzar i racionalit
zar el transport, ja que disposen de diferents 
modes de transport, i tenen unes característi
ques que els fan òptims per a cada tipus de mo
bilitat. Els punts d 'intersecció dels corredors, els 
nodes, actuen com a centres d 'organització i de 
gestió de la intermodalitat. Ports i aeroports són 
exemples de nodes, ja que no solament hi con
flueix el transport marítim o l'aeri sinó que dispo
sen també de connexions viàries, ferroviàries, 
energètiques, etc. 429 
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Els corredors bàsics de transport han d'oferir capa
citat de transport suficient per a cobrir la demanda 
actual i futura de passatgers i mercaderies, i també 
d'altres subministraments essencials (aigua, energia 
i informació). 

També han d'oferir una oferta equilibrada d 'in
fraestructures i modes de transport que permeti 
racionalitzar l'ús del transport, fent-lo més soste
nible, i evitar friccions entre diferents t ipus de trà
fic, separant-los (curt i llarg recorregut, passatgers 
i mercaderies, energia, aigua o informació). 

En tercer lloc han d'integrar diferents infraestructu
res com ara: 

Ferrocarrils: línies convencionals per a mercaderies i 
línies d'alta velocitat per a passatgers. 

Carreteres: autopistes per a trànsits de pas i llarg 
recorregut i vies preferents de doble calçada ("au
tovies") per a trànsits interns i de curt recorregut. 
Les característiques diferents fan que es repartei
xin els trànsits i que funcionin de manera comple
mentària. 

Serveis: canonades i conduccions per als subminis
traments energètics (petroli, gas, electricitat), d'ai
gua i d'informació. 

Les funcions que han de fer els corredors bàsics de 
transport són: 

Connectar eficientment Catalunya amb la resta 
de la península Ibèrica i Europa, fent realitat la 
lliure circulació de persones i el mercat únic de 
béns i serveis. 

Establir l'estructura funcional d'una euroregió de 
18 milions d'habitants que Catalunya aspira a li
derar. 

Ser l'accés principal als grans nodes d'activitat eco
nòmica i de transport (ports, aeroports i zones logís
t iques), que concentren una part important de les 
operacions d'importació i exportació, bàsiques per 
a l'economia catalana. 

Per a poder complir aquestes funcions, la contim.ii
tat dels corredors bàsics de transport a l' interior de 
Catalunya és tan important com la continu·1lat més 
enllà de Catalunya. 

Estat actual dels corredors bàsics de transport 

Els corredors segueixen les principals vies de comu
nicació del nostre país: 

El corredor del Mediterrani comunica tota la franja 
costanera del Mediterrani peninsular des de Cadis 
fins a França i continua cap a la resta d'Europa. 
Inclou l'autopista AP-7, les carreteres N-li i N-340, 
un ferrocarril convencional i un ferrocarril d'alta velo
citat (en construcció). 
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El corredor de l'Ebre enllaça amb l'Aragó i el 
nord i el centre de la península Ibèrica. El formen 
l'autopista AP-2, l'autovia A-2 , un ferrocarril 
convencional i un ferrocarril d'alta velocitat (en 
construcció). 

El corredor central connecta Catalunya de nord a 
sud i és una segona sortida cap a França (eix Bar
celona-Tolosa-Paris) i Europa. Inclou les carreteres 
C-16 i C-17 i un ferrocarril convencional. 

El corredor transversal vertebra el territori català in
ternament, connecta els corredors entre ells i facilita 
l'accés als principals nodes d'activitat econòmica i 
de transport. Solament disposa d'una via preferent 
de calçada única, la carretera C-25. 

El corredor del Mediterrani i l'autovia orbital 8-40 

El corredor del Mediterrani, que correspon a una de 
les vies de comunicació més antigues de la 
Península, és un dels que canalitza un volum de trà
fic més gran i dels que tenen un nombre d'infraes
tructures en servei actualment més gran. 

El ferrocarril d'aquest corredor disposa d'una doble 
via convencional des del sud de Catalunya fins a la 
frontera francesa, on es produeix el canvi d'ample 
de via. En travessar la regió metropolitana de 
Barcelona, el tràfic de mercaderies pateix retards 
perquè comparteix infraestructura amb els serveis 
de passatgers, rodalies i regionals, que tenen prefe
rència. També presenta problemes la connexió del 
corredor amb el port, per bé que, en pocs anys, tin
drà una línia ferroviària exclusiva (el Papiol-Port). A 
curt termini també es disposarà d'una doble via 
d'alta velocitat des del Camp de Tarragona fins a 
França, dedicada amb preferència al servei de pas
satgers. Aquesta línia, però, no té continu·~at cap al 
sud del corredor del Mediterrani (amb una platafor
ma independent), ja que enllaça amb les vies con
vencionals. 

L'autopista d'aquest corredor, l'AP-7, compleix 
els requisits de capacitat i les característiques fun
cionals necessàries en tot el seu traçat, tot i que 
falta acabar-ne l'ampliació a tres carrils, ja en mar
xa, en tot el recorregut. A més llarg termini, les ne
cessitats d 'ampliació d'aquest eix viari dependran 
del desdoblament de les carreteres N-li i N-340, 
que segueixen, en part, el mateix itinerari. Una li
mitació puntual que també s'ha de resoldre és 
l'enllaç amb l'autovia del Llobregat, a l'alçada del 
Papiol. 

L'autovia d'aquest corredor no té garantida la 
continuïtat a Catalunya ni les característiques fun
cionals adequades. La part sud del corredor, fins 
al voltant de Barcelona, està servida per la carre
tera N-340, que es desdoblarà en tot el recorre
gut. Durant els primers mesos de l'any 2004 es 
van licitar diferents obres, com la variant de 
Vallirana i el tram Cambrils-variant de Vilaseca (in
clòs en l'estudi informatiu del tram l'Hospitalet de 
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l'Infant-variant de Vilaseca), i l'estudi informatiu del 
nou traçat del tram Vilafranca del Penedès
Barcelona, amb una possible connexió fins a 
Abrera. 

La part nord, des de Maçanet fins a França, està 
servida per la carretera N-II, que també s'ha de des
doblar en tot el recorregut. El Ministeri de Foment va 
aprovar provisionalment l'any 1998 un estudi infor
matiu per convertir-la en autovia des de Tordera fins 
a Girona sud. El tram Maçanet-Girona sud ha estat 
aprovat definitivament i s'estan redactant els projec
tes constructius dels subtrams Maçanet-Sils i Sils
Caldes de Malavella. L:execució del subtram Caldes 
de Malavella-aeroport va sortir a concurs el mes de 
març i el subtram aeroport-Girona sud ja està en 
obres. L:estudi informatiu de la resta de l'eix, de 
Girona a França, va sortir a informació pública el 
mes de març. 

La part central del corredor, que travessa la regió 
metropolitana de Barcelona, estarà formada per 
l'autovia orbital B-40 (Quart cinturó), des del 
Penedès, on enllaçarà amb la N-340 desdoblada, 
fins a Maçanet, on podrà connectar amb la N-II des
doblada. En aquests moments s'està acabant el 
projecte constructiu del tram Abrera-Terrassa i el 
Govern de l'Estat s'ha compromès a iniciar les 
obres d'aquest tram l'any 2005. S'està fent un nou 
estudi informatiu del tram Terrassa-Granollers/Sant 
Celoni (tancament de la B-40) i el Govern de l'Estat 
s'ha compromès a incloure'l en el Pla estratègic 
d'infraestructures i transport que està elaborant el 
Ministeri de Foment i que s'ha de fer públic abans 
del final d'any. 

És imprescindible donar un impuls 
decidit al transport públic en la 

regió metropolitana ja que la B-40 
és solament una part de la solució 

dels problemes de mobilitat 

L:autovia orbital B-40 és un antic projecte de via pe
rimetral destinada a facilitar les relacions entre les 
ciutats mitjanes de la segona corona de la regió me
tropolitana de Barcelona (RMB), a descongestionar 
la xarxa local i comarcal i, alhora, a canalitzar part 
del trànsit de llarg recorregut i de pas o d'accés al 
port de Barcelona (que actualment suporta l'auto
pista AP-7 i, en menor mesura, l'eix Transversal), i 
també a connectar amb l'eix del Llobregat. 

Es va parlar de l'autovia orbital per primera vegada 
en el Pla director territorial de l'àmbit metropolità de 
Barcelona, l'any 1968, abans que es construís l'au
topista de peatge AP-7, i es va incorporar en els 
plans del Ministeri l'any 197 4 i l'any 1993. És una de 
les actuacions pendents, des del 1985, del vigent 
Pla de carreteres de Catalunya de la Generalitat. 

La Cambra de Comerç de Barcelona, a través del 
seu Estudi Llotja d'Infraestructures i Territori, ha 
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elaborat un estudi que analitza tres conceptes di
ferents d'autovia orbital B-40 (Quart cinturó, va
riant de la N-11, eix perimetral), definits a partir de 
les propostes dels successius plans i projectes, i 
n'avalua els efectes de la implantació sobre el te
rritori, la xarxa viària i el sistema econòmic. Addi
cionalment, valora el cost d'oportunitat suportat 
per la societat entre els anys 1996 i 2003, en ter
mes socioeconòmics, pel fet de no haver-se posat 
en servei la B-40 l'any 1996, data inicialment pre
vista pel Ministeri. 

L:estudi parteix de la base que la solució global dels 
problemes de mobilitat a la regió metropolitana de 
Barcelona requereix aproximacions múltiples (la B-
40 és solament una part de la solució) i que diferents 
models de desenvolupament urbanístic provoquen 
diferents necessitats de mobilitat. Consegüentment, 
una de les hipòtesis de partida de l'estudi és una 
aposta clara i decidida pel transport públic. Si el 
creixement esperat dels viatges en vehicle privat és 
del 70 % durant el periode d'anàlisi (2003-2033, la 
vida útil de la infraestructura), s'estima un creixe
ment dels viatges en transport públic molt superior, 
el 130 %, en contra de la tendència actual. Això vol 
dir doblar, i més, la demanda del transport públic; i 
tenint en compte el nivell d'ocupació de determinats 
serveis, doblar l'oferta del transport públic. Pel que 
fa al model urbanístic, l'estudi recull les previsions de 
la Secretaria de Planificació Territorial de la 
Generalitat, elaborades en el marc dels plans territo
rials parcials. 

Tot i l'esmorteïment de l'increment dels viatges en 
vehicle privat, gràcies a la potenciació del transport 
públic, el trànsit canalitzat per la B-40 l'any 2033 os
cil·larà entre 100.000 i 160.000 vehicles/dia, equiva
lent al trànsit actual de les rondes, un volum clara
ment inassumible per la xarxa viària local. Gràcies a 
la B-40 es podrà reduir el trànsit de les carreteres 
comarcals de manera significativa, amb la millora 
consegüent de la circulació, l'increment de la segu
retat i la reducció de la contaminació. 

La construcció d'aquest nou eix viari, juntament 
amb la millora de la xarxa viària comarcal i local (una 
altra de les hipòtesis de partida de l'estudQ, tindrà un 
efecte molt important sobre l'accessibilitat. Reduirà 
el temps de viatge en el 35 % de les relacions inter -
municipals a Catalunya, beneficiarà entre 350.000 i 
450.000 habitants i generarà entre 80.000 i 150.000 
llocs de treball. 

La taxa de rendibilitat social de la B-40, que valora 
la inversió necessària, el cost de manteniment de la 
infraestructura i la reducció del temps de viatge, dels 
costos operatius, dels accidents, de la contamina
ció atmosfèrica i del canvi climàtic, és molt elevada. 
El 38 % per al Quart cinturó, el 22 % per a la variant 
de la N-II i el 17 % per a l'eix perimetral. En qualse
vol cas molt superior a la taxa mínima recomanada 
per la UE, del 5 %. Per contra, la taxa de rendibilitat 
social del ferrocarril orbital, segons dades de l'ATM, 
és negativa. 431 
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Els efectes macroeconòmics també són conside
rables. La construcció de la 8-40 provocarà un in
crement de la producció a Catalunya equivalent a 
1,6 vegades la inversió necessària. Respecte de la 
producció total a Espanya, l'increment oscil·la en
tre 2,3 i 2,7 vegades la inversió necessària. Lacre
ació de llocs de treball varia entre 10.000 i 30.000 
llocs de treball, en funció del concepte de 8-40 
considerat. 

Finalment, segons els resultats de l'estudi, el 
cost d'oportunitat suportat per l'economia i la 
societat catalanes pel fet de no tenir en servei 
aquesta infraestructura des de l'any 1996 -data 
inicialment prevista pel Ministeri- supera el cost 
de construcció. 

Les conclusions de l'estudi permeten assegurar la 
viabilitat i la necessitat d'aquesta infraestructura 
viària llargament esperada. Ara bé, tornant a les 
hipòtesis de partida, és imprescindible donar un 
impuls decidit al transport públic en la regió me
tropolitana de Barcelona, ja que la 8-40 és sola
ment una part de la solució dels problemes de 
mobilitat. Això solament serà possible si es desti
nen fortes inversions a l'ampliació del sistema de 
transport públic. Tanmateix, en un entorn dispers 
i de baixa densitat com la regió metropolitana de 
Barcelona, el transport públic que millor s'adapta 

Manel Larrosa 
Associació per la Defensa i l'Estudi de la Natura (ADENC) 
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a la majoria de relacions és l'autobús interurbà, i 
aquest necessita bones carreteres per poder ofe
rir un servei de qualitat. 

Pel que fa a l'altra consideració, els diferents tipus 
de desenvolupament urbanístic, és evident que el 
projecte de la 8-40 s'ha de coordinar amb la plani
ficació territorial. D'aquesta manera serà possible, 
d'una banda, ordenar el creixement urbanístic, evi
tant que la construcció d'una infraestructura com 
aquesta serveixi per a augmentar les pressions ur -
banitzadores i, de l'altra, integrar la via en l'entorn 
immediat, minimitzant l'impacte de la implantació. 
L'elevada rendibilitat social del projecte permetrà 
destinar més recursos a la construcció i aconseguir 
un disseny de més qualitat. 

La construcció de l'autovia orbital 8-40 com a 
tram de continuïtat de l'eix d'autovia del corredor 
del Mediterrani tindria un altre benefici col·lateral 
de gran importància: permetria d'assignar a la 8-
40 la funció de variant metropolitana de la carrete
ra N-11 i, per tant, de demanar la transferència de 
l'actual N-II, al seu pas pel Maresme, als ajunta
ments, que podrien transformar-la en una via més 
local i urbana, més d'acord amb el seu entorn. Es 
resoldrà així una incongruència viària que ha com
portat l'existència de nombrosos punts negres, i 
l'acumulació d'accidents. 

EL QUART CINTURÓ O LA DESTRUCCIÓ TERRITORIAL 

A la regió metropolitana de Barcelona, totes les au
topistes s'han fet sobre eixos precedents de ferro
carrils. 

Aquest sistema comprèn les línies de la costa, les 
de les valls fluvials del Llobregat i el Besòs, l'enfilada 
cap a Manresa i Vic, l'eix de !'Anoia i, fins i tot, hom 
por constatar com la línia dels túnels de Vallvidrera 
era oberta, abans que per una autopista, per un fe
rrocarril constru'Il feia setanta anys. 

El territori prèviament travat per les línies ferroviàries 
s'ha consolidat finalment per una línia de xarxa vial 
bàsica, la qual nodreix, però, un territori prèviament 
organitzat per a línia fèrria. L'espai del ferrocarril té, 
per tant, un abast molt més acusat que les autopis
tes, les quals han generat un continu urbà, una taca 
d'oli de menor escala. Mentre que els ferrocarrils 
han sistematitzat uns nuclis urbans enfilats en un 
sistema d'espais lliures a una escala territorial força 
gran i que ens recordaria els sistema suburbà an
glès o alemany, les autopistes han consolidat una 
taca urbana situada en una estreta rodalia de la ca-

pital i han generat una urbanització que ha estat 
molt menys respectuosa amb el territori . Si hom pot 
parlar de ciutat de ciutats com a model territorial 
metropolità és gràcies al ferrocarril i mai a la xarxa 
d 'autopistes. 

Però el sistema s'ha anat pervertint gradualment. 
Podem veure, així, com la claredat de les dues línies 
de ferrocarril que hi ha a les dues grans valls fluvials, 
el Besòs i el Llobregat, és molt més coherent que no 
pas les línies d'autopista i d'autovia que s'hi han tra
çat posteriorment. 

l si bé en un principi hi havia un cert equilibri en l'es
quema de doblar amb una línia d'autopista/autovia 
les línies de ferrocarril, en els darrers temps aquest 
fet s'ha capgirat del tot i ara ja són sempre les línies 
de xarxa vial bàsica les que prenen el relleu. Així ho 
podem veure amb la connexió de la 8 -40 des de 
Granollers a Mataró, amb la reconversió en autovia 
de la N-340 per l'Ordal í amb les propostes del Túnel 
d'Horta o la duplicació de l'autovia de l'Ametlla, etc. 
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Val a dir que a Europa, en les principals regions 
metropolitanes, així com en les grans regions, les 
dotacions són sempre superiors en ferrocarrils 
que en autopistes, de manera que l'empat que en 
el nostre territori s'ha produït no deixa de ser un 
pas enrere respecte del model europeu. Però el 
pas enrere és molt greu si, a més, ens dediquem 
ara a superar en molt la dotació ferroviària amb la 
noves autopistes/autovies. 

En el debat actual sobre les infraestructures del 
país, a través de l'entitat ecologista ADENC hem 
aportat dades exhaustives de comparació i mesu
ra de les dotacions del total de les regions euro
pees. Aquestes dades ens indiquen molt clara
ment que Catalunya és capdavantera pel que fa a 
la dotació d'autopistes i autovies en les regions de 
més de tres milions d'habitants, mentre que ens 
situen a la cua, molt per sota de la mitjana, en re
lació amb els ferrocarrils. Aquest fet, explicat en 
nombrosos estudis,(1) no ha estat mai refutat i in
dica una dada objectiva que hauria de frenar mol
tes aspiracions tecnocràtiques i sense fonament 
de multiplicar la xarxa bàsica catalana en funció 
d'un suposat i falç endarreriment infraestructural. 
Endarreriment que es postula per a les autopistes 
i autovies, quan el cert és que se situa en l'àmbit 
del ferrocarril i, en algun cas, en la xarxa distribuï
dora local de carreteres. 

El cas del Quart cinturó es paradigmàtic d'aques
ta situació. Es pretén una gran artèria al llarg de 
la depressió prelitorial, a molt curta distància de 
l'AP7 i sense cap plantejament de transport pú
blic alternatiu. Al llarg de l'AP7 tampoc mai no 
s'ha fet cap proposta de línia ferroviària potent. 
L'enllaç Mollel/Papiol, pensat inicialment per a 
mercaderies, no és ni de bon tros una línia potent 
i connectada amb la xarxa de la resta de ferroca
rrils de travessa, que són la major part de les lí
nies suburbanes metropolitanes (RENFE C2, C3 i 
C4, més FGC a Terrassa i Sabadell). 

L'alternativa entre ferrocarril i autopista no és cap 
dilema en el qual cada territori pugui escollir lliure
ment. Hi ha un límit clar al creixement de la xarxa 
vial i només el ferrocarril pot resoldre una deman
da creixent de mobilitat. D'aquest fet, n'és una 
prova radical el recent estudi de la Cambra de 
Comerç de Barcelona en favor del Quart cinturó. 
Aquest treball és el millor al·legat en contra d'a
questa via en dibuixar un escenari de col·lapse to
tal en la xarxa viària metropolitana en un horitzó 
molt proper. Un col·lapse que es deriva, sobretot, 
de l'increment de la mobilitat local entre municipis, 
però en cap cas del trànsit de pas. Amb el Quart 
cinturó es proposa construir una via de llarg reco
rregut, quan el problema el tenim de porta a por
ta per als residents locals en les seves relacions 
quotidianes. És clar que resulta impossible dupli
car alhora les xarxes bàsiques, les secundàries i 
les principals vies de repartiment urbà per a una 
demanda de mobilitat que quasi podria duplicar 
l'actual i és també manifest que aquesta mobilitat 
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només podrà ser raonablement atesa si se'n plan
teja una bona quota amb ferrocarril. Per contra, a 
les administracions i a les entitats promotores del 
Quart cinturó no els resulta gens plaent de rebre 
estudis que mostren que les necessitats locals i 
metropolitanes es podrien resoldre amb altres op
cions més econòmiques, més eficients i respec
tuosos per al territori. l aquestes propostes, ja for
mulades i escrites, tampoc mai no reben cap 
resposta seriosa. (2) 

l, així, mentre que Madrid colonitza des de fa uns 
anys un ampli territori de la seva regió metropolitana 
amb extenses línies de Metro, que són veritables fe
rrocarrils suburbans, a la regió de Barcelona estem 
exhaurint un capital territorial de regió articulada 
amb riquesa per un sistema de ciutats. Tot plegat, 
per manca de visió i voluntat de fer allò que els 
temps passats ens han mostrat com una gran lliçó: 
la potencialitat del ferrocarril per a generar un territo
ri sàviament humanitzat. 

Catalunya és capdavantera 
pel que fa a la dotació d'autopistes 

i autovies mentre que ens situen 
a la cua en relació amb 

els J errocarrils 

La Regió Metropolitana de Barcelona se situava fa 
uns anys a mig camí entre un model de ciutat molt 
centrípeta com Madrid i els models d'algunes àre
es metropolitanes com París, Londres, Berlín, o el 
Rhur, etc., on la pluralitat de nuclis, la seva potèn
cia respectiva i una armadura de ferrocarril trava
ven tot el territori. Però, en els darrers anys, 
aquesta situació s'ha invertit per la paràlisi catala
na, que ens posa molt lluny del model que Madrid 
ja ha constru'il i de què gaudeix. A hores d'ara es 
desconfia de la demanda dels possibles ferroca
rrils suburbans i es construeix una metròpoli molt 
dual: amb una alta proporció de transport públic al 
centre i una miserable oferta a la segona corona 
metropolitana. En vuitanta anys només hem cons
truït un quilòmetre de ferrocarrils de la Generalitat 
en l'accés a la Universitat Autònoma (UAB) i la lí
nia MolleVPapiol, concebuda com un by-pass per 
a mercaderies. En tot aquest temps mai no hem 
fet un sol plantejament de nova xarxa ferroviària 
suburbana i ara les administracions dictaminen 
que no hi ha "demanda" quan, en els darrers vui
tanta anys, s'ha construït la totalitat de la xarxa 
bàsica d'autovies i autopistes. (3) 

Ofèn avui la intel·ligència la manca de models se
riosos i de propostes d'articulació de la Regió 
Metropolitana de Barcelona en una perspectiva 
sòlida de respecte ambiental, gestió de la mobili
tat i dels recursos energètics emprats en el trans
port. l en aquesta manca de rigor, la cridòria en fa
vor del Quart cinturó avala la degradació 
continuada d'un ampli territori suburbial. Des de la 
capital, Barcelona, es ven al món un urbanisme 433 
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que és inexistent més enllà del Barcelonès. Les lli
çons apreses a la capital sobre la inversió pública, 
la coordinació públic/privat, el disseny de l'espai 
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públic, etc. són totalment inexistents a pocs quilò
metres de la plaça de Catalunya i constitueixen un 
balanç vergonyós. 

1) Podeu consu llar: 
Hi ha un model estàndard de dotació de xarxes lineals? (Una llei fractal en les inlraeslructures del territori), ADENC, 2003. 
La dotació d'infraestructures lireals a les regions d'Europa, ADENC, 2003. 

2) En relació amb el projecte del Quart cinluró entre Ablera i Terrassa, vegeu l'esludi: ' Anàlisi de la mobilitat a l'àrea Abrera-Terrassa·. ADENC, 2004. 

3) Vegeu: La fractura metropolilana: BARCELONA, METROPOLI DUAL, Madrid/ Barcelona: les lliçons de la polltica tenitorial en un element clau: el lransport col·lectiu ferroviari, 
Manel Larrosa, 2004. 
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Llobregat, riu 30, 69. 84, 107, 127, 134, 

148, 165, 166, 181, 182 
Llobregat, riu (l'Alt Empordà) 91 
Llobregat, vall del 169 
Llorac 53, ll6 
Llorenç del Penedès 120 
Lloret de Mar 68, 138, 144, 198 
Llosa. barri de la l 7 l 
Lluçanès, el ll 4, 116 
Londres 8, 9, 11 
Loreto, cl 20 
Luton 8, 11 

M 
Maçanet de Cabrenys l 02 
Maçanet de la Selva 12, 13, 34, 88, 92 
Madrid 9, 11, 25, 79, 80, 81, 82, 83, 86, 

88, 90, 91 , 94,95,99 
Madrid, Comunitat de 99 
Madrigueres, aiguamolls de les 153 
Madrigueres, platja de les 150 
l'11ladrigueres, urbanització de les 138 
Magraners 10 
Magrib, cl 78 
Major, riera 58 
Maladeta, massís de la 15 
Màlaga 7 
Malgrat de Mar 13, 103, 138 
Manlleu 32, 36, 103 
Manresa 12, 30, 33, 34, 36, 80, 92, 93, 

96, 97, 103, 118 
Manyanet 77, 164 
Mar Cambrils, urbanització 171 
Marboleny 36 
Marcona, cala 144 
Mare de Déu del Mont, serra de la 23 
Maresme, el 13, 29, 103, 108, 132, 138, 

165, 170 
Margalef 55 
Marges, els 36 
Marina, barri de la 190 
Marina, serra de 29 



ANUARI TERRITORIAL 2004 

Mariola, barri de la 103 
Marquesa, platja de la 126 
Martorell 17, 59, 84,115, 118,173 
Mas Blau 58, 107 
Mas Clariana, urbanització 171 
Mas de les Torres de Bages 60 
Mas dels Barberans 27 
Mas d'En Blai 158 
Mas d'En Bosc, urbanització 171 
Mas d'En Serra 157 
Mas Olivé, urbanització de 171 
Mas Rabassa, urbanització de 138 
Masdenverge 2 7 
Masies de Voltregà, les 32 
Masnou, el 165 
Maspujols, riera de 171 
Masquefa 173 
Massalcoreig 25 
Massanes 88 
Matadepera 87, 93, 116 
Mataró 92, 103, 115 
Mataró, pon de 165 
Medes, illes 128 
Medinyà 13, 88 
Mediterrani, mar 16, 38, 50, 78, 127, 171 
Mena, serra d'en 103, 111 
Menàrguens 10 
Mequinensa 140 
Mercè, barri de la 151 
Metz 94 
Migdia-Pirineus 78, 98, 164 
Milà 8 
Milany, serra de 36 
Mimoses, urbanització les J 71 
Mina, barri de la 103, 184,196 
Miramar, serra de 19 
Miranda, la 151 
Moianès, el 114, 116 
Moixeró, serra del 178 
Molar, el 40, 55 
Molí de la Torre 11 , urbanització del 171 
Moll de Planoles 98 
Moll d'En Reixac 160 
Molina, la 38, 98 
Molins de Rei 20, 84, 115, 179 
Mollerussa 96 
Mollet del Vallès 17, 29, 87, 93, 101 , 

137, 172 
Molló 116 
Molló, serra del 40 
Molsosa, la 116 
Monells 4 
Mont Capell 102 
Montagut 16 
Montblanc 19, 8 1, 121 
Montbrió del Camp 158 
Montcada i Reixac 18, 79, 92, 103, 137, 

115 
Montclar 30 
Montesquiu 32, 118 
Montferrer 102 
Montferrer i Castellbó 9, 123 
Montgai 116 

Montgat 115 
Montgó 138 
Montgrt, massis del 22, 23, 100, 128, 133 
Montjuïc, muntanya de 92, 103, 148, 186 
Montmajor 30 
Montmaneu 14 
Montmeló 79 
Montnegre, coll del 29 
Montnegre, serra del 13 
Montoliu JO 
Montpeller 81, 82, 86, 88, 89, 90, 95 
Mont-Ras 35, 37, 70 
Mont-roig del Camp 5, 57 
Momsant, serra del 40, 55 
Momseny, massis del 13, 102, 103, 116 
Montsià, el 24, 27, 54, 67, 116, 140 
Momsià, serra del 154 
Móra la Nova 3 
Móra, puma de la 20 
Morell, el 19, 63 
Morera de Momsant, la 55 
Motanui 15 
Muga, riu de la 9 1 
Muntells, els 116 
Múrcia 27, 78, 89, 94, 140 

N 
N- 152, carretera 16, 38 
N-240, autovia 19 
N-250, carretera 15 
N-260, carretera 16, 36, 38, 41, 
N-340, carretera 19, 20, 24, 174 
Navarra 13, 23, 164, 178 
N-11, carretera 14, 34, 132, 170 
Noguera Pallaresa, riu 164 
Noguera Ribagorçana, riu 164 
Noguera Ribagorçana, vall de la 15 
Noguera, la 10, 26, 76, 95, 164 
Nou Barris, districte de 103, 186 
Nova Mar Bella, platja de la 196 

o 
Obac, serra de l' l 
Òdena 60 
Olesa de Montserrat 17, 92 
Olot 12, 16. 36, 38. 88, 90, 97, 103, 

112, 
Olugues, les 33 
Olvan 30 
Omells de Na Gaià 53 
Opono 61 
Osca 16, 38, 74 
Osona, l' 32, 33. 34, 36, 45, 67, 98, 

102, 116, ll8, 13 l, 179 
Osor 116 
Ossó de Sió 116 

p 
Pahissa, r iera de 151 
País Valencià 2 7, 94, 140 
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Palafolls 68, l 03 
Palafrugell 12, 35, 37, 68, 136 
Palamós 12, 35, 37, 69, 136, 149 
Palancar, salt del 41 
Palau Solità i Plegamans 137 
Palau-Saverdera 125 
Pallars Jussà, el 16, 38, 77, 95, 119, 122, 

143, 164, 178, 
Pallars Sobirà, el 16, 38, 75, 95, 99, 119, 

122, 123, 143, 164, 178, 198 
Pallejà 115 
Palma de Cervelló, la 115 
Palma de Mallorca l l , 78 
Palma d 'Ebre, la 55 
Palol de Revardit 102 
Pals 23, 35, 128 
Pals, aiguamolls de 128 
Panadella, coll de la 14 
Pàndols i Cavalls, serra de 51 
Pamicosa, balneari de 74 
Papiol.el 17,84,87,93, 115 
Parc Agroforestal de Llevam 129 
Parc Samà 158, 171 
Pardines 116 
Pardinyes 80 
Parets del Vallès 137 
Paris 8, 30, 91, 98, 166 
Pasqual Mitjavila, urbanització 153 
Passanant 53, 116 
Pau 125 
Pau (França) 178 
Pau, barri de la (Badalona) 111 
Pedra 159 
Pedra, pastoral de l 43, 159 
Pedraforca, muntanya del 123 
Pekín, platja de 196 
Penedès, el 5, 17, 114, 120, 133 
Penedès, plana del 157 
Penya del Moro, turó de la 151 
Perafort 79, 81, 82 
Peralada 13, 16, 23 
Perpinyà 79, 8 1, 82, 86, 88, 89, 90, 91, 

94,102 
Pertús, coll del 13, 91, 102 
Peúlla, la 75 
Piles, les 116 
Pina d 'Ebre 80 
Pineda de Bages, urbanització 60 
Pineda de Mar 138 
Pineda d 'En Gori 70, 149 
Pineda, la 63 
Pinell del Brai 5 1 
Pinós 116 
Pirineu Central, el 102 
Pirineu Occidental, el 102 
Pirineu Oriental, el 102 
Pirineu, el 9, 16, 31. 38, 74, 77, 78, 80, 

9 1, 95,102, 119, 125, 139, 159, 164, 
l98 

Pisa 8 
Pla de l'Estany, el 65, 102, 116, l24 
Pla de Montserrat, el 114 
Pla d'Urgell, el 25, 71, 116 441 
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Planes d'Alcarràs, les 25 
Planoles 38, 116 
Plans cie Sió 116 
Plata, barri cie la 197 
Platja d'Aro 12, 23, 37 
Pobla cie Lillet, la 142 
Pobla de Mafumet, la 66 
Pobla de Segur, la 12, 16, 38, 77, 80, 

95 
Poble Nou (Montsià) 116 
Poble Sec, barri del 186 
Poblenou, barri del J 95, 196, 197 
Polinyà 137 
Pomeres, pla de les 138 
Ponent, platja de 156 
Pont de Bar 41 
Pont de Molins, el 52, 91 
Pònt de Rei, eth 15 
Pont de Suert, el 15, 16, 38, 76, 122 
Pontils 116 
Pontós 88 
Ponts 116 
Porquerisses 14 
Porrera 40 
Port de la Selva, el 125, 176 
Port Ginesta 165 
Port, barri del 49 
Porta, barri de 186 
Portbou 16, 38, 52, 91, 136, 138 
Pons, els 51 
Portugal 61, 141 
Posets, massís dels 15 
Pradell de la Teixeta, el 55 
Pradell-l'Argentera, serra del 5, 40, 55 
Prades 55 
Prades, muntanyes de 53, 66 
Prat de Llobregat, el 7, 21, 58, 84, 85, 

86, 92, 103, 107, 115, 127, 134, 148, 
165 

Prat d'en Forés, urbanització 171 
Prats de Rei, els 116 
Preixens 116 
Prelitoral, serralada 13, 39, 42, 53 
Premià de Mar 92, 165 
Preses, les 36 
Priorat, el 3, 39, 40, 48, 55, 56 
Provença 78 
Pubilla Cassas, barri cie 151, 185 
Puigcerdà 16, 30, 31, 38, 41, 93, 97, 98, 

119, 143 
Puiggrós 26 
Puig-reig 30, 31, 60 
Puigsacalm, serra del 36, 45 
Puigverd de Lleida 10 
Puigverd d'Agramunt 116 
Pujalt 116 
Putxet, barri del 109 
Putxet, turó del 109 

Q 
Queralbs 116 
Queralt, serra de 53, 169 

R 
Rabós d'Empordà 22 
Ras, cap 138, 146 
Raval, barri del (Barcelona) 186, 192 
Raval, barri del (Sta Coloma de 

Gramenet) ll0, 111 
Regne Unit 8 
Rellinars l, 116 
Remolar, estany del 7, 127 
Residencial Palau 49 
Reus 3, 11, 12, 20, 44, 48, 82, 103 
Reus Mediterrània, urbanització 171 
Reus, aeroport de 121 
Rialb, embassament de 26 
Rialp 122, 123 
Riba, la 81 
Ribagorça, la 164 
Riba-roja d'Ebre 44 
Ribera cie Cardós 164 
Ribera cie Sió 116 
Ribera d'Ebre, la 3, 44, 55 
Ribera d'Urgellet 9 
Ribes cie Freser 38, 98, 116 
Ribes, riera cie l 7 5 
Ricarda, estany de la 7, 127 
Ricardell, riu 91 
Riera de Gaià 180 
Rierada, vall de la 145 
Rifà 5 
Rigard, vall del 38 
Rio de Janeiro 141 
Ripoll 12, 32, 36, 38, 98 
Ripollès, el 31, 32, 38, 98, 102, 116, 

118 
Ripollet 115 
Rita, la 163 
Riudaura, riu l 60 
Riudecanyes, riera de 158 
Riudellots de la Selva 34, 88, 89 
Riumar, platja de 24 
Riumar, urbanització de 138 
Roca del Vallès, la 17, 79 
Roda de Barà 72, 82, 168 
Rodes, serra de 138, 176 
Roig, cap 35, 70, 149 
Roine, riu 140 
Roine, vall del 78 
Roma 8 
Romania 25 
Romanyà de la Selva 160 
Ronda 80 
Roquetes (Baix Ebre) 27 
Roquetes (Ripollès) 38 
Roquetes, barri de les (Barcelona) 103, 

157 
Roses 52, 68, 90, 125, 138 
Rosselló, el 78, 102 
Rourell, prats del 36 
Rubl 1, 17, 87, 93,116,152 
Rubió 116 
Rubió, serra de 53 
Ruda, riu 75 
Ruda, vall cie 7 5 

Rufea 81 
Ruiclarenes 88 
Rus, vall de 77 
Rússia 141 
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Sabadell 17, 92,115,116,152 
Sagrada Fam!lia, barri de la 108 
Sagrera, barri de la 18, 79, 86, 107, 193, 

195 
Sagunt 27 
Sallagosa 98 
Sallent 30, 31, 60, 182 
Salou 156 
Salou, cap de 138 
Salt 13, 103 
Salt Setanta, barri de 103 
Salut, barri de la (Badalona) 107, 109, 

111 
Sant Adrià de Besòs 92, 103, 115, 129, 

184,196 
Sant Andreu de la Barca 115 
Sant Andreu cie la Vola 36 
Sant Andreu cie Llavaneres 165 
Sant Andreu, barri cie 79, 86, 157, 191, 

193,195,197 
Sant Antoni cie Llefià, bani de 111 
Sant Boi cie Llobregat 79, 84, 92, 115, 

148 
Sant Carles de la Ràpita 24, 50, 116, 126 
Sant Climent cie Llobregat 115 
Sant Corneli 133 
Sant Cosme, barri cie 58, 103 
Sant Cugat del Vallès 17, 18, 30, 58, 87. 

93, ll5, ll6, 145, 152 
Sant Daniel, vall de 13 
Sant Esteve d'En Bas 36 
Sant Esteve Sesrovires 59, 84, 173 
Sant Feliu de Gulxols 34, 35, 37, 68, 

136, 138 
Sant Feliu cie Llobregat 84, 92, 115, 151, 

183 
Sant Ferriol 65 
Sant Fost cie Campcentelles 29 
Sant Fruitós cie Bages 30, 60 
Sant Guim cie Freixenet 14. 116 
Sant Hilari Sacalm 102, 116 
Sant Jaume dels Domenys 120 
Sant Jaume d'Enveja 24, 50, 116 
Sant Joan de Llefià, barri de 111 
Sant Joan de Mediona 133 
Sant Joan cie Vilatorrada 59, 60 
Santjoan Despí 69, 84, 85, 115, 151, 

161, 183, 
Sant Joan Sa mora 59, 173 
Sant julià de Ramis 79, 88, 89 
Santjust Desvern 115, 151, 161,183, 

185, 
Sant Just, vall de 151 
Sant Llorenç cie la Muga 102 
Sant Llorenç del Munt i l'Obac, serra cie 

l, 21, 152, 
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Sant Llorenç d'Hortons 59, 83, 173 
Sant Llorenç Savall l 
Sant Marçal, riera de 58 
Sant Martí Sesgueioles 116 
Sant Martí, d istricte de 86, 108 
Sant l\ ledir 18 
Sant Pau de Segúries 116 
Sant Pedor 60 
Sant Pere de Ribes 157 
Sant Pere de Riudebitlles 17 
Sant Pere de Torelló 36, 45 
Sant Pere dels Arquells 14 
Sant Pere Màrtir, muntanya de 151, 161 
Sant Pere Pescador 35, 136, 14 7 
Sant Pere Sallavinera 116 
Sant Pere, bani de 194 
Sant Pere, cap de 171 
Sant Pol de Mar 170 
Sant Quirze (Lloret de Mar) 144 
Sant Quirze cie Besora 32, 98 
Sant Quirze del Vallès 87, 93, 152 
Sant Ramon 116 
Sant Roc, barri de 103 
Sant Sadurní d'Anoia 59, 83, 135 
Sant Sadurní cie l'Heura 4 
Sant Salvador, barri de 153 
Sant Sebastià 79 
Sant Sebastia, platja de 165 
Sant Simó, p la de 138 
Sant Vicenç de Calders 92, 93 
Sant Vicenç de Cas1elle1 l 
Sant Vicenç dels Horts 115 
Santa Anna, platja cie 167 
Santa Bàrbara 27, 67 
Santa Caterina, barri de 103, 194 
Santa Coloma de Cervelló 115 
Santa Coloma de Farners 36, 88, 102 
Santa Coloma de Gramenet 101, 103, 

110,111,115, 148,195 
Santa Coloma de Queralt 14, 116 
Santa Creu, vall de la 125, 176 
Santa Cristina d'Aro 23, 35, 37, 160 
Santa Eugènia cie Berga 102 
Santa Eugènia, barri de 103 
Santa Eulàlia, barri de 189 
Santa Magdalena, serra de 36 
Santa Maria de Gallecs 12, 137, 172 
Santa Maria de Martorelles 29 
Santa Maria del Camí 14 
Santa Oliva 163, l 74 
Santa Perpètua de Mogoda 137 
Santa Rosa, bani de 111 
Sants, barri de 84, 85 
Sants, estació de 79. 85, 86, 
Sants-Montjuïc, disuiete de 113 
Saragossa 61, 79, 80, 88, 89, 90, 92, 102 
Sarrià de Ter 13, 79, 88, 89 
Sarrià, barri de l 03 
Savallà del Comtat 116 
Secuita, la 79, 82 
Segarra, la 26, 33, 53, 116 
Segre mitjà, cl 114, 116 
Segre, riu 9, 26 

Segrià Nord, el 25 
Segrià Sud, el 116 
Segrià.el 10, 25,80, 95,116 
Segura, conca del 140 
Selva Marítima, la 114 
Selva, la 13, 17, 33, 34, 35, 37, 88, 116, 

144, 167 
Senan 53 
Sènia, la 27 
Sentiu de Sió, la 116 
Sentmenat 102 
Serinyà 65 
Serós 25 
Serrallo, barri del 49, 188 
Set, riu 26 
Setcases .116 
Seu d'Urgell. la 9, 16, 38, 41, 119, 143, 

164 
Sevilla 61 
Shanon 8 
Sils 13,17,88 
Singuerlín, barri del 107 
Sitges 175 
Siurana, embassament de 40 
Siurana, riu 40, 55 
Sobrestan}', muntanya de 100 
Sol Cambrils, urbanització 171 
Solius 23, 160 
Solius, vall de 160 
Solsona 118, 169 
Solsonès, cl l 16 
Son 164,198 
Sopeira 15 
Soriguera 123 
Sorpe 75 
Sort 16,38,95, 122,123,143 
Stansted 11 
Subirats 39, 133 
Sudanell 10 
Suècia 49 
Sunyer 10 

T 
Talavera 53 
Tallat, serra del 53 
Tallats, urbanització dels 171 
Tarraco, urbanització 171 
Tarragona 11, 19, 20, 44, 49, 63, 66, 79, 

80,81 ,82,92,93,94,97, 111,121, 
135,138,155,163,188. 198 

Tarragona, àrea metropolitana de 150 
Tarragona, port de 19, 63, 94, 97, 121, 

166 
Tarragona, pro,1ncia de 3, 55, 119, 120, 

200 
Tarragonès, cl 3, 19, 66, 72, 97, 120, 

155, 168 
Tàrrega 26, 96 
Tarrés 6 
Tarroja de Segarra 116 
Taulat, barri del 197 
Taüll 74, 77 

Tech, riu 91 
Tech, vall del l02 
Teixeta, coll de la 55 
Teixonera, barri de la 103 
Tenes, riera del 172 
Ter, conca del 142 
Ter, plana del 128 
Terol 79 
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Terra Alta, la 3, 40, 51, 67, 99 
Terrades 52, 102 
Terrassa 17, 21 , 30, 76, 87, 92, 93, 103, 

115, 116, 152 
Terres Cavades 155 
Terres de l'Ebre 3, 24, 27, 56, 61, 62, 

67. 1 14, l l9, 120,143, 177 
Tiana 29, 115 
Tírvia 1.23 
Tivissa 3 
Tolosa de Llenguadoc 30, 97, 166 
Tor de Querol, la 91, 98 
Torà 116 
Tordera 13, 92 
Torelló 36, 98 
Tori 8 
Torrassa, barri de la 79, 84, 85, 103, 

151 
Torre de Capdella 77, 122, 164 
Torre de l'Esquirol, urbanització de la 

138 
Torre Gran, urbanització cie 100 
Torre Marimon 129 
Torre Melina 185 
Torre Turull 129 
Torre Vella, urbanització de 100 
Torreblanca, parc de 151 
Torrebonica 21 
Torredembarra 72, 165 
Torrefarrera l O 
Torrelles de Llobregat ll5 
Torrent de Colbrers 129 
Torres de Segre 10 
Torresana, barri cie 103 
Torroella de Montgrí 35, 100, 128, 138 
Torroja del Priorat 40 
Tortosa 3. 54, 61. 140 
Toscana 39 
Toses 38, 98, l l 6 
Toses, collada de 38, 98 
Tossa de Mar 40, 144 
Trabucador, barra del 50, 126 
Tremp 119,143,198 
Tremp, conca de 164 
Trinitat Vella, la l 91 
Trinitat, barri de la 193 
Trinitat , salines cie la 126 
Tuca, estació d'esquí cie la 76 

u 
Ullà 100, 128 
Ullastrell l, ll6 
Ulldecona 27, 140 
Unarre, vall d' l64 443 
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Urdos 178 
Urgell, l' 25, 26, 53, 116 
Úria, coll d' 36 
Urlx 98 
Urús 31 

V 
Vacamona 179 
Vacarisses l, 116, 179 
Vajol, la 102 
Val d'Aran 12, 15, 39, 75, 76, 99, 104, 

114, 119,122,139, 143 
Valais, le 40 
València 9, 79, 82, 94, 130, 
Vall de Camprodon 114, 116 
Vall de Cardós 123 
Vall de Ribes 114, L 16 
Vall del Sió 14 
Vall d'En Bas 36 
Valladolid 79 
Vallbona de les Monges 26, 53 
Vallcarca (GarraO 133 
Vallcarca, barri de 103, 109 
Vallès Central, el 116 
Vallès Meridional, el l l 4 
Vallès Occidental, el l, 17, 18, 87, 102, 

l 16, 137, 152 
Vallès Oriental, el 29, 32, 93, 116, 137, 

l 72 
Vallès, plana del 13, 21, 42, 58, 79, 87, 

129, 137, 152 
Vallespir, el 91, l 02 

Vallferrera 164 
Vallfogona de Riucorb 116 
Valls 19, 121 
Valls d'Àneu, les 75, 198 
Valls cie Valira, les 123 
Vallviclrera 18 
Vandellòs 46, 57, 138 
Vandellòs i l'Hospitalet de l' Infant 46, 

57, 138 
Vaqueira 75 
Veciana 14, 116 
Vendrell , el 120, 153, 163,174, 
Venècia 8 
Verges 35 
Vespella cie Gaià 180 
Vic 12, 16, 32, 33, 34, 36, 38, 90, 92, 

93, 97, 98, 102, 118, 131 
Vic, plana de 45 
Vielha 15, 75, 76, 119, 122, 143 
Vielha e Mijaran 76 
Vila Ol!mpica, barri de la 184, 197 
Vilabertran 16, 90 
Viladamat 162 
Viladasens 13 
Viladecans 7, 101, 103, 115, 127, 134 
Viladecavalls 17, l 16 
Vilaclomiu Nou 30 
Viladrau 116 
Vilafant 16, 90, 102 
Vilafortuny, platja de J 71 
Vilafranca de Confiem 98 
Vilafranca del Penedès 1.2, 17, 79, 83, 

92. 115, 120 

ANUARI TERRITORIAL 2004 

Yilajuiga 125 
Vilaller 15, 77, 122 
Vilallonga de Ter 116 
Vilamalla 90 
Vilanant 133 
\filanera 22 
Vilanova d'Escornalbou 5 
Vilanova i la Geltrú 12, 85, 92, 115, 

150, 157, 165 
Yilanoveta, riera de 157 
Vilardell , barri de 103 
Vila-sana 71 
Yilaseca 20, 63 
Vilassar de Mar 165 
Yillalba dels Arcs 51 
Vilobí, serra de 53 
Yiloví d'Onyar 8 , 33, 34, 89 
Vinaixa 6 
Vinaixarop 24 
Vinebre 55 
Vinya del Pollastre, urbanització la 173 
Vitòria 79, 91 

X 
Xerallo, pleta de 77, 164 
Xerta 27 
Xúquer, conca del 140 

z 
Zona Franca de Barcelona 42, 92, 107, 

186, 190 
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Abad, Fernando 190 
Acebillo Marín, Josep Anton 194 
Admetller Rosich, Enric 14 
Aguilà Barril, Miquel 95 
Albó Riera, Anna 136 
Alegret Burgués, Maria Eugènia 187 
Alfambra Domínguez, Francesc 29 
Almagro Fernandez, Xavier 155 
Almera Puiggrós, Pere 165 
Alonso Herrera, Miquel 50 
Alonso, Eduardo 183 
Alvarez Arza, Magdalena 7, 8 , 14, 79, 

82, 85,86, 91,92,94, 95,96,98, 
134 

Alvarez Marfany, Miquel 9 
Alvarez Vidal, Salustià 40 
Alvarez, Emili 60 
Alvarez-Cascos Femandez, Francisco 7, 

14, 79,86,91 
Arnal Solé, Joan 135 
AmatlleL Gutiérrez, Otger 83 
Amorós Pla, Joan 94 
Andreu, Manel 190 
Anguera, Josep 161 
Annan, Kofi 141 
Aparicio Escorza, José Luis 44 
Aragonès Delgado, Lluis 57 
Aragonés Mendiguchía, Carlos 140 
Arata lsozaki 190 
Arias Salgado, Rafael 79 
Arrnangué Ribas, Joan 90 
Armengol, Jordi 98 
Arola Ferrer, Lluís 57 
Arqué Ferrer, Maile 111 
Arribas Esteve, Helena 153 
Arrojo Agudo, Pedro 140 
Aubà Fleix, Miquel 51 
Ausàs Coll, Jordi 9 
Ayamí Roca. Jordi 118 
Amar Febrer, Àngel 140 

Amar López, José Marra 62, 78, 95, 
140 

B 
Badia Chancho, Lluis 82, 155 
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ABD Associació Benestar i 

Desenvolupament 
ACA Agència Catalana de l'Aigua 
ACM Associació Catalana de Municipis 
ACS Actividades de Construcciones i 

Servicios 
ACTUR Actuación Urbanística Urgente 
ADENC Associació per la Defensa i 

l'Estudi de la Natura de Catalunya 
ADEPAR Associació de Defensa del 

Patrimoni de Riudarenes 
ADIF Administrador d'Infraestructures 

Ferroviaries 
AEEC Assemblea d'Entitats Ecologistes 

de Catalunya 
AENA Aeropuenos Españoles y 

Navegación Aérea 
AEQT Associació Empresarial Química 

de Tarragona 
AGBAR Aigües de Barcelona 
AGUA Actuaciones para la Gestión y 

Utilización del Agua 
AIA Avaluació d'Impacte ambiental 
ANAV Associació Nuclear Ascó-Vandellòs 
ANG Associació de Naturalistes de 
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APB Autoritat Portuària de Barcelona 
APCE Associació de Promotors i 

Constructors d'Espanya 
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APPA Associació de Productors 

d'Energies Renovables 
APT Autoritat Portuaria de Tarragona 
ARC Agència de Residus de Catalunya 
ARF Assemblea de Resistències al 

Fòrum 
ASAC Agrupació de Serveis d'Aigua de 

Catalunya 
ATLL Aigües del Ter Llobregat 
ATM Autoritat del Transport Metropolità 
ATW Air Transport World 
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BCIN Bé Cultural d'Interès Nacional 
BOE Boletín Oficial del Estado 
BR Barcelona Regional 
BSAV Societat Barcelona Sagrera Alta 

Velocitat SA 

C 
CAT Consorci d'Aigües de Tarragona 
CAVB Consorci Alta Velocitat 

Barcelona 
CAVOSA Companla Auxiliar de 

Voladuras S.A. 
CC.OO. Comissions Obreres 
CCB Cambra de Comerç de Barcelona 
CCQC Campanya Contra el Quan 

Cinturó 
CCRE Consell Comarcal de la Ribera 

d'Ebre 
COA Convergència Democràtica Aranesa 
COC Convergència Democràtica de 

Catalunya 
COT Coordinadora de Defensa de la 

Terra 
CE Comissió Europea 
CEAB Centre d'Estudis Avançats de 

Blanes 
CEC Centre Excursionista de Catalunya 
CEHN Corporación Energía 

Hidroeléctrica de Navarra 
CEPA Centre d'Ecologia i Projectes 

Alternatius 
CEPTA Confederació Empresarial de la 

Prov!ncia de Tarragona 
CESE Comité Econòmic Social Europeu 
CEVASA Compañía Española de 

Viviendas de Alquiler SA 
CGRVO Consorci de Gestió de Residus 

del Vallès Occidental 

Acrònims 

CHE Confederació Hidrogràfica de ]'Ebre 
CIE Centre d' Iniciatives Ecològiques 

Mediterrània 
CILMA Consell d' Iniciatives Locals de 

Medi Ambient de les Comarques de 
Girona 

CIM Centre Integral de Mercaderies 
CIMALSA Centre Integral de Mercaderies 

i Activitats Log!sliques, S. A. 
CiU Convergència i Unió 
CJB Consell de la Joventut de Barcelona 
CMB Corporació Metropolitana de 

Barcelona 
COAC Col·legi Oficial d'Arquitectes de 

Catalunya 
COAG Coordinadora de Asociaciones de 

Agricultores y Ganaderos 
COMAPA Construcciones, Materiales y 

Pavimemos S.A. 
COMSA Construcciones Miarnau S.A. 
CONFAVC Confederació d'Associacions 

de Velns de Catalunya 
COPCISA Construcciones y Obras 

Públicas y Civiles S.A. 
COPISA Constructora Pirenaica S.A. 
COSEC Consorci per a la Sostenibilitat 

de !'Ebre Català 
CpC Ciutadans pel Canvi 
CPIDE Consorci per a la protecció inte

gral del delta de !'Ebre 
CPSV Centre de Polítiques del Sòl i 

Valoracions 
CREAF Centre de Recerca Ecològica i 

Aplicacions Forestals 
CRERC Centre de Recerca d'Energies 

Renovables de Catalunya 
CSlC Consejo Superior de 

lnvestigaciones Cientificas 
CSN Consell de Seguretat Nuclear 
CSO Centre social ocu pat 
CTCC Central Tèrmica de Cicle 

Combinat 
CTFC Centre Tecnològic i Forestal de 

Catalunya 457 
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ACRÒNIMS 

CTP Comunitat de Treball dels Pirineus 
CTR Centre de Tractament de Residus 
CTUB Comissió Territorial d'Urbanisme 

de Barcelona 
CTUG Comissió Territorial d'Urbanisme 

de Girona 
CTUL Comissió Terrirorial d'Urbanisme 

de Lleida 
CTUT Comissió Territorial d'Urbanisme 

de Tarragona 
CTUTE Comissió Territorial d'Urbanisme 

de les Terres de ]'Ebre 
CUARL Comunitat d'Usuaris d'Aigües 

del Riu Llobregat 
CUP Candidatura d'unitat popular 
CYES Construcciones y Estudios S.A. 
CZF Consorci de la Zona Franca 

D 
DARP Depanament d'Agricultura, 

Ramaderia i Pesca 
DEPANA Ll iga per a la Defensa del 

Patrimoni Natural 
DEPURBAIX Depuradora del Baix 

Llobregat S.A 
DGC Direcció General de Carreteres 
DlA Declaració d'Impacte Ambiental 
OMA Departament de Medi Ambient 
OMA Directiva Marc de l'Aigua 
DMAH Departament de Medi Ambient i 

Habitatge 
DO Denominació d'Origen 
DOGC Diari Oficial de la Generalitat de 

Catalunya 
DOQ Denominació d'Origen de Qualitat 
DPTOP Departament de Política 

Territorial i Obres Públiques 

E 
EeA Ecologistes en Acció 
EIA Estudi d'Impacte Ambiental 
EIN Espai d'Interès Natural 
EMATSA Empresa Municipal d'Aigües de 

Tarragona SA 
EMMA Entitat Metropolitana del Medi 

Ambient 
EMT Entitat Metropolitana del 

Transport 
ENP Espais naturals protegits 
ENRESA Empresa Nacional de Residus 

Espanyols 
EPI Entesa de Progrés per Igualada 
EPM Entesa de Progrés Municipal de 

Sant Pere de Torelló 
ERC Esquerra Republicana de Catalunya 
ERTMS European Rail Traffic 

Management System 
ETSAB Escola Tècnica Superior 

d'Arquitectura de Barcelona 
EUROSOLAR Associació Europea per a 

les Energies Renovables 

F 
FAV Ferrocarril d'Alta Velocitat 
FAVB Federació d'Associacions de Veïns 

de Barcelona 
FAVB Federació d'Associacions cie Veïns 

de Badalona 
FAVGRAM Federació d'Associacions de 

Veïns de Santa Coloma de Gramanet 
FAVT Federació d'Associacions de Veïns 

de Tarragona 
FCB Futbol Club Barcelona 
FCC Fomento de Construcciones y 

Contratas 
FEB Federació Empresarial de Badalona 
FEEC Federació d'Entitats Excursionistes 

de Catalunya 
FEHT Federació Empresarial d'Hosteleria 

i Turisme de la província de Tarragona 
FERRM ED Associació Promoció de l'Eix 

Ferroviari Rin-Roine-Mediterrani occi
dental 

FGC Ferrocarrils de la Generalitat de 
Catalunya 

FHCG Federació d'Hostaleria de les 
Comarques Gironines 

FIC Federació d' lndepenents de 
Catalunya 

FIEP Fonds d'lntervention Eco-Pastoral 
FMC Federació de Municipis de 

Catalunya 
FMI Fons Monetari Internacional 
FNCA Fundació Nova Cultura de l'Aigua 
FOCIVESA Foment de ciutat vella S.A. 

G 
GC Grup lndependem de Calella 
GCTFNN Grup de Científics i Tècnics 

per un Futur No Nuclear 
GDT Grup de Defensa del Ter 
GEPEC Grup d'Estudi i Protecció dels 

Ecosistemes del Camp 
GERRSA Gerr Grupo Energético XXI S.A. 
GEVEN Grup Ecologista del Vendrell i 

del Baix Penedès 
GlE Global lnversiones Europeas 
GIF Gestor d'Infraestructures 

Ferroviàries 
GISA Gestió d'Infraestructures S.A. 
GTRP Grup de Treball de Reordenació 

dels Peatges 

HAMSA Hierros, Aceros y Moldeados 
S.A 

H LX H apag Lloyd Express 

l 
IAEDEN Institució Alt Empordanesa per 

a la Defensa i Estudi de la Natura 
ICCA Institut Català de Crèdit Agrari 
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ICHN Insti tució Catalana d'Història 
Natural 

!CIO Impost sobre Construccions 
Instal·lacions i Obres 

ICV Iniciativa per Catalunya Verds 
!DIADA lnstituto de Investigación 

Aplicada del Automó,ri l 
IEC Institut d'Estudis Catalans 
!EP Institut d'Estudis Penedesencs 
JET Institut d'Estudis Territorials 
IFERCAT lnfrastructures Ferroviàries de 

Catalunya 
ILS lnstrumem landing system 
IMD lmensitat Mitjana Oiaria 
IMU Institut Municipal d'Urbanisme de 

Barcelona 
INCASOL Institut Català del Sòl 
!NE Institut Nacional d'Estadística 
IPCENA Institut de Ponem per a la 

Conservació i l'Estudi de la 
Natura 

IPE Independents per !'Ebre 
ITER lnternational Thermonuclear 

Experimental Reactor 

J 
JARC Joves Agricultors i Ramaders de 

Catalunya 
JRPNAP Junta Rectora del Parc Natural 

de l'Alt Pirineu 

L 
LCC Low Cost Carriers 
LOCC Llei d'organització comarcal de 

Catalunya 
LOT Llei d'Organització Territorial de 

Catalunya 

M 
MAP Mancomunitat de l'Alt Penedès 
MBM Martorell Bohigas i Mackay 
MMA Ministeri de Medi Ambient 
MMAMB Mancomunitat de Municipis de 

l'Area Metropolitana de Barcelona 

N 
NH Nou Horitzó 
NSP Normes subsidiàries de 

planejament 

o 
OCDE Organització per a la Cooperació i 

el Desenvolupament Econòmic 
OCUC Organització de Consumidors i 

Usuaris de Catalunya 
OHL Obrascon Huane Lain 
ONU Organització de les Nacions 

Unides 
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p 
PAAC Plataforma altemati\'a a l'abocador 

de Cru1lles 
PACTRC Plataforma Alternativa al Centre 

cie Tractament de Residus de la Conca 
cie Barberà 

PAET Punt d'Avançament i 
d'Estacionament de Trens 

PAL Pla d'Acció Local 
PAS Participació Activa i Social (panit 

polític de Cerdanyola) 
PAUM Pla d'Actuació Urbanística 

Municipal 
PCDV Plataforma Ctvica en Defensa de la 

Vall de Sant Just 
PCRR Plataforma cívica per a la reducció 

de residus 
PDE Plataíorma en Defensa de !'Ebre 
PDl Pla director d'infraestructures 
PDIF Pla director d'infraestructures ferro

viàries de Catalunya 
PDPNP Plataforma per a la Defensa del 

Patrimoni Natural del Priorat 
PDRE Plataforma per a la Defensa de la 

Ribera d'Ebre 
PDTAP Pla Director Territorial de l'Alt 

Penedès 
PDTViH Plataforma per la Defensa del 

Territori de Vandellós i l'Hospitalet de 
l'Infant 

PDU Pla Director Urbanístic 
PDUSC Pla Director Urbanístic del 

Sistema Costaner 
PDUVA Pla Director Urbanístic de la Vall 

d'Aran 
PEIN Pla d'Espais <l'interes Natural 
PEIT Pla estratègic d'infraestructures i 

transports 
PENTA Pla d'Emergència Nuclear de 

Tarragona 
PER! Pla especial de reforma interior 
PERP Pla especial de restauració i protec-

ció 
PGM Pla General Metropolità 
PGOU Pla General d'Ordenació Urbana 
PI-IN Pla Hidrològic Nacional 
PIB Producte l nterior Brut 
PlM Pla d'Inversions Municipals 
PIMEC Micro Petita i MitJana Empresa 

de Catalunya 

PlPDE Pla integral de protecció del delta 
de !'Ebre 

PlSIT Pla lntermodal de Serveis i 
lnfraestuctures del Transport 

PIT Pla cl' lnfrastructures de Transport 
PMU Pla de Millora Urbana 
PNAP Parc Natural de l'Alt Pirineu 
PNDE Parc Natural del Delta de l'Ebre 
POU~! Pla d'Ordenació Urbanistica 

Municipal 
PP Partit Popular 
PRAG Partit Renovador cl'Arties e 

Garós 
PRD Pla Rector de Desenvolupament 
PROClVESA Promoció cie Ciutat Vella SA 
PROGREMIC Programa cie gestió cie re-

sidus municipals de Catalunya 
PROSER Enginyeria de Projectes i Serveis 
PS Partit Socialista francés 
PSC Partit dels Socialistes de 

Catalunya 
PSCM Pla Sectorial de Cabals cie 

Manteniment 
PSOE Panido Socialista Obrero Español 
PTB Projectes Territonals del Bages 
PTGC Pla Territorial General de 

Catalunra 
PTMB Pla Territorial Metropolità de 

Barcelona 
PTOP Política Territorial i Obres 

Publiques 
PTP Associació per a la Promoció del 

Transport Public 
PTP Plans Territorials Parcials 

R 
RACC Reial Automòbil Club de 

Catalunya 
RAI Recursos d'Animació l111ercultural 
RCD Reial Club Deponiu Espanyol 
RCGP Real Club de Golf El Prat 
REE Recl Eléctrica España 
REGSA Regs de Catalunya S.A. 
REGSEGA Reg Sistema Segarra Ganigues 

S.A. 
RENFE Red Nacional de Ferrocarriles 

Españoles 
ROM Reglamem Orgànic Municipal 
RTE Réseau de Transport d'Electricitè 

ACRÒNIMS 

s 
SEO Sociedad Ornnológica Española 
SEPRONA Servei de Protecció de la 

Natura de la Guàrdia Civil 
SNU Sòl No Urbanitzable 
ST Societat de Taxació 

T 
TC Tribunal Constitucional 
TFA Tots Fem l'Albi 
TGV Tren de gran velocnat 
THT Très Haute Tension 
TlRSSA Tractamem Industrial de Residus 

Sòlicls,SA 
TMB Transports Metropolitans de 

Barcelona 
TRAMMET Tramvia ~letropolità S.A. 
TSJC Tribunal Superior cie Jusucia de 

Catalunya 
TV3 Televisió de Catalunya 

u 
UA Unitat d'Aran 
UAB Universitat Autònoma de Barcelona 
UB Universitat de Barcelona 
UDC Unió Democràtica cie Catalunya 
UdG Universitat de Girona 
UDL Universitat de Lleida 
UE Unió Europea 
UGT Unió General de Treballadors 
UICN Unió Mundial per a la Natura 
UP Unió de Pagesos 
UPC Universitat Politècnica de Catalunya 
UPC-FlC Units per Creixell-Federació 

lnclepenclems de Catalunya 
UPF Universitat Pompeu Fabra 
URV Universitat Rovira i Virgili 
UTE Unió Temporal d'Empreses 
UVIPE Unió Vinícola del Penedès 

z 
ZAL Zona d'activitats logisliques 
ZEPA Zona d'especial protecció d'aus 

W 
WWF World Wilcl Founclation 
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